
Bundel - PS-vergadering van 6 maart 2023

Agenda bijlagen
Besluitenlijst PS 03-06-2023 -vastgesteld-
Notulen PS 06-03-2023-gewijzigd vastgesteld-
Agenda PS 06-03-2023
Spreektijden PS 06-03-2023
Plattegrond Statenzaal

1 Opening en mededelingen.
2 Vaststelling agenda en regeling van werkzaamheden.

M14-2023 AANGENOMEN SP-PvdO Motie Vreemd Vergunningverlening Groen Staal snelheid 
geboden.
M9-2023 VERWORPEN CDA-JA 21 Motie vreemd consultatie Masterplan Wonen.
M10-2023 INGETROKKEN CDA Motie Vreemd verduurzamen sport-accomodaties.
M11-2023 INGETROKKEN CDA-JA21 Motie vreemd Natuurdoelanalyses op basis van het 
veldonderzoek.
M12-2023 AANGEHOUDEN PvdO Motie vreemd Betrek bedrijfsleven bij realisatie verlengde 
(onder)doorgang N247.
M13-2023 AANGEHOUDEN PvdO Motie vreemd Vrachtwagens op busbaan.
M15-2023 VERWORPEN PvdD-SP Motie Vreemd Onderzoek intrekken stikstofvergunning opkoop 
Schiphol.
M16-2023 VERWORPEN NNH. Motie vreemd Grensoverschrijdend gedrag onderdeel

2.a Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming Provinciale Staten).
Het Statenlid dat een verzoek tot het houden van een actualiteit wil doen, dient dit verzoek in bij de 
griffie, uiterlijk op vrijdag voorafgaand aan de vergadering om 12.00 uur.

2023-03-06 Actualiteit JA21-SP Bouwstop datacenter Microsoft
M17-2023 INGETROKKEN JA21-SP-NNH-PvdD Motie Gelasten bouwstop Microsoft datacenter 
Venster.

3.a Bekrachtiging besluit GS inzake opgelegde verplichting tot geheimhouding.
3.b Lijst geheimhouding PS.

2023-03-06 Lijst geheime stukken
4 Vaststelling notulen en besluitenlijst van de Statenvergadering van 6 februari 2023.

2023-02-06 PS besluitenlijst -vastgesteld-
2023-02-06 PS notulen -vastgesteld-

5 Vaststelling Strategische Statenagenda.
StrA cie NLG februari 2023
StrA cie EFB 2023
StrA cie RWK 2023
StrA cie M&B voor PS 6-3-2023

6 Vaststelling lijst ingekomen stukken.
2023-03-06 PS ingekomen stukken januari 2023.
2023-03-06 PS Ingekomen stukken 1 t/m 22 februari 2023.

7 Voortgangslijst van moties.
2023-03-06  Lijst moties memo PS-afdoeningsvoorstellen
2023-03-06 Lijst moties PS

8 Voorlopig aangemerkt als hamerstuk.
Indien de commissie of het presidium besluit dat het een hamerstuk is, dan wordt het punt bij de 
hamerstukken gevoegd.

8.a Besluit tot instelling van de Onderzoekscommissie geloofsbrieven (VD-15).
2023-03-06 Voordracht 15 Besluit tot instelling van de Onderzoekscommissie

8.b Wijziging gemeenschappelijke regeling Waddenfonds (VD-6).
Aanbiedingsbrief aan PS bij wijziging GR
Bijlage A - tekst gewijzigde GR Waddenfonds
Bijlage B - Algemene toelichting
Bijlage C - Artikelsgewijze toelichting
Bijlage D - concept Wijzigingsbesluit GRWaddenfonds
Brief aan PS over wijziging gemeenschappelijke regeling Waddenfonds



2023-03-06 Voordracht 06 Wijziging gemeenschappelijke regeling Waddenfonds
Advies cie NLG Wijziging GR Waddenfonds

8.c 1e begrotingswijziging 2023 Randstedelijke Rekenkamer voor zienswijze (VD-11).
PSNH 1e begrotingswijziging 2023 voor zienswijze
1e Begrotingswijziging 2023 Randstedelijke Rekenkamer voor zienswijze
2023-03-06 Voordracht 11 Eerste begrotingswijziging 2023 Randstedelijke Rekenkamer
advies cie EFB op 1e begrotingswijziging 2023 Randstedelijke Rekenkamer voor zienswijze

8.d Alliander, afsprakenkader januari 2023 (VD-13).
Dossier 11874 voorblad
20221128 Brief aandeelhouders Kamerbrief en Afsprakenkader
Bijlage - Afsprakenkader Kapitaalbehoefte Regionale Netwerkbedrijven
Bijlage - Kamerbrief Afsprakenkader Kapitaalbehoefte Regionale Netwerkbedrijven
Brief aan PS over Alliander
2023-03-06 Voordracht 13 Kapitaalbehoefte Alliander
advies cie EFB op Alliander, Afsprakenkader januari 2023

8.e Actualisering integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2023-2030 (VD-8).
Brief aan PS over actualisering integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI)
2023-03-06 Voordracht 08 Actualisering integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 
2023-2030
Advies cie. M&B 20-2-2023 bij Voordracht Actualisering integraal Meerjarenprogramma 
Infrastructuur (iMPI) 2023-2030

8.f Zienswijze Provinciale Staten op de Kadernota 2024 Omgevingsdienst Noord-Holland Noord (VD-7).
Aanbiedingsbrief Kadernota 2024 OD NHN getekend
ODNHN Kadernota 2024 12122022 def met kenmerk
Brief aan PS over zienswijze kadernota 2024 Omgevingsdienst Noord-Holland Noord
Advies cie NLG zienswijze Kadernota 2024 OD NHN
Brief GS aanpassing voordracht nav cie NLG 13-2-2023 Zienswijze Kadernota 2024 
Omgevingsdienst NH Noord
2023-03-06 Voordracht 07 GEWIJZIGD Zienswijze PS op Kadernota 2024 van Omgevingsdienst 
NH Noord

9 Eindrapport Randstedelijke rekenkamer Landbouw en Voedseltransitie (VD-5).
5-minutenversie Landbouw- en voedseltransitie Noord-Holland
Begeleidende brief Eindrapport Randstedelijke Rekenkamer Landbouw- en Voedseltransitie
PS
Eindrapport Landbouw- en voedseltransitie Noord-Holland
Bijlagenrapport Landbouw- en voedseltransitie Noord-Holland
2023-03-06 Voordracht 05 Eindrapport Randstedelijke Rekenkamer Landbouw en 
Voedseltransitie
Advies cie NLG Rapport Landbouw en voedseltransitie
M20-2023 AANGENOMEN GL-PvdA-D66 Motie Voedselvisie NH basis voor PPLG.
M23-2023 STEMMEN STAKEN PvdD-Denk-SP Motie Toets subsidies provincie voor landbouw aan 
doelstellingen voedselvisie.
M18-2023 VERWORPEN SP Motie Geen rem op Landbouw- en Voedseltransitie.
M19-2023 VERWORPEN CDA Motie Aanpassingen voedselvisie n.a.v. rapport Rekenkamer.
M21-2023 VERWORPEN FvD Motie Empirische check op het AERIUS-model.
M22-2023 INGETROKKEN PvdD-Denk-SP Motie Toets subsidies provincie voor landbouw en 
doelen voedselvisie.

10 Verhogen krediet strategische grondaankopen (VD-12).
Brief aan PS over verhogen krediet strategische grondaankopen
2023-03-06 Voordracht 12 Ophogen krediet strategische grondaankopen
advies cie EFB op Verhogen krediet strategische grondaankopen
M24-2023 INGETROKKEN PvdD-D66-JA21 Motie Stuur tussenrapportage PPLG voor 1 juni naar 
Provinciale Staten.
M25-2023 AANGEHOUDEN PvdD Motie Verbreed de provinciale regiegroep PPLG en de sectorale 
tafels met dierenwelzijnsorganisaties.
M26-2023 INGETROKKEN CU Duidelijke kaders opstellen voor grondaankopen.

11 Termijnagenda MRA (VD-14).
Brief aan PS over MRA-Termijnagenda 2023



antwoordbrief ps 921516-1943702
begeleidendebrief_Termijnagenda_20221122
def_Termijnagenda 2023_20221126
2023-03-06 Voordracht 14 Termijnagenda MRA
advies cie EFB op Termijnagenda MRA
M27-2023 VERWORPEN SP-PvdO-PvdD Motie Een sterke MRA heeft natuur nodig.

12 Eerste begrotingswijziging 2023 (VD-9).
Brief aan PS over Eerste begrotingswijziging 2023
Eerste begrotingswijziging 2023
2023-03-06 Voordracht 09 PS Eerste begrotingswijziging 2023
advies cie EFB op Eerste Begrotingswijziging 2023
Advies cie NLG Eerste begrotingswijziging 2023
Advies-deelverslag cie M&B Eerste Begrotingswijziging 2023
A5-2023 VERWORPEN PvdD-Denk-SP Slimmer omgaan met maatschappelijk geld.
M28-2023 VERWORPEN PvdD-Denk Motie geen geld naar greenwashing.
M29-2023 VERWORPEN PvdD-Denk Motie bescherming gezondheid, water en natuur tegen 
vislood.
M30-2023  INGETROKKEN SP Motie Energiecompensatie verenigingen, cultuurinstellingen en 
maatschappelijke voorzieningen oormerken.

13 Subsidievaststelling na verleende voorschotten op fractiebijdragen over de periode 15 maart 2021 
t/m 14 maart 2022 (VD-10).

2021-2022 DEF Rapport van bevindingen Provincie Noord-Holland met handetekening
advies cie EFB op bespreking fractiebijdragen
2023-03-06 Voordracht 10 GEAMENDEERD Subsidievaststelling na verleende voorschotten 
fractiebijdragen periode 15-3-2021 t/m 14-3-2022 
A6-2023 AANGENOMEN Steun aan slachtoffers aardbevingen Turkije en Syrië.

14 Dit punt wordt als hamerstuk 8f behandeld

15 Initiatiefvoorstel PvdD "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor de dieren" 
(NR-16).

Dossier 11176 voorblad
Brief aan PS over advies inzake het initiatiefvoorstel Een kleine stap voor de provincie, een wereld
van verschil voor de dieren
PS4-7-2022: M154-2022 AANGENOMEN Motie Provinciale ambities dierenwelzijn concreter 
maken
Bijlage geschrapte voorstellen-wijzigingen Initiatiefvoorstel PvdD Dierenwelzijn
GEWIJZIGD Initiatiefvoorstel nr. 16 PvdD Dierenwelzijn
Advies NLG 16-01 initiatiefvoorstel PvdD Dierenwelzijn
2023-03-06 Voordracht 16-A GEAMENDEERD Besluit-A Initiatiefvoorstel PvdD
2023-03-06 Voordracht 16-B GEAMENDEERD Besluit-B Initiatiefvoorstel PvdD
VERWORPEN 2023-03-06 Voordracht 16-C Besluit-C Initiatiefvoorstel PvdD Dierenwelzijn
VERWORPEN 2023-03-06 Voordracht 16-D Besluit-D Initiatiefvoorstel PvdD Dierenwelzijn
INGETROKKEN 2023-03-06 Voordracht 16-E Besluit-E Initiatiefvoorstel PvdD Dierenwelzijn
A7-2023 AANGENOMEN PvdD Amendement informatie op website OD NHN mbt natuur- en 
soortenbescherming.
A8-2023 AANGENOMEN PvdD Amendement Aandacht voor dierenwelzijn in lijn met

16 Vragenuur. 
De mondelinge vragen van JA21 en van SP inzake datacenter in Hollands Kroon zijn ingetrokken en 
ingediend als actualiteit voor deze vergadering.
Het Statenlid dat tijdens het vragenuur mondelinge vragen wil stellen, dient deze vragen in bij de 
griffie, uiterlijk op vrijdag voorafgaand aan de vergadering om 13.00 uur.

Mondelinge vragen JA21 Protest op 24-2-2023 van activisten Extinction Rebellion achterzijde 
van Provinciehuis 

17 Indien aan de orde: advies GS op motie(s) Vreemd aan de Orde van de Dag.
(Dit punt is tussen de eerste en tweede termijn van punt 15 behandeld.)

18 Gebundelde stemming van alle motie(s) amendement(en) en voordrachten.
19 Sluiting.
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Besluitenlijst PS -vastgesteld- 
     

Datum vergadering : 6 maart 2023 

Voorzitter : dhr. A.Th.H. van Dijk 

Griffier : mw. K. Bolt 

Vergaderstukken : online beschikbaar PS 06-03-2023 

 

 

 

1. Opening en mededelingen. 

Afwezig zijn mw. Bezaan (PVV), dhr. Kohler (JA21, dhr. Van der Maas (VVD) en 

mw. Van Meerten (VVD) 

Dhr. Baudet (FvD), dhr. Dekker (FvD) en mw. Nanninga (JA21) verlaten de vergadering 

eerder. 

 

  

2.       Vaststelling agenda en regeling werkzaamheden. 

• Punt 14 Zienswijze Provinciale Staten op de Kadernota 2024 Omgevingsdienst Noord-

Holland Noord (voordracht-7) wordt aan de hamerstukken toegevoegd als punt 8f. 

• De actualiteit ingediend door JA21 inzake “Eenzijdige campagne mede-gefinancierd 

door de Provincie Noord-Holland” is ingetrokken. 

• PS heeft ingestemd met het behandelen van een actualiteit ingediend door fracties 

JA21 en SP inzake “Bouwstop datacenter Microsoft”.  

De actualiteit wordt behandeld bij agendapunt 2a. 

• Er zijn mondelinge vragen ingediend voor het Vragenuur door fractie JA21 inzake 

“protest op 24 februari 2023 van activisten Extinction Rebellion aan achterzijde 

provinciehuis”. 

• Er zijn 8 moties Vreemd aan de Orde van de Dag ingediend:  

- M9-2023 door fracties CDA en JA21 inzake “Consultatie Masterplan Wonen”; 

- M10-2023 door fractie CDA inzake “Verduurzamen sportaccommodaties”; 

- M11-2023 door fracties CDA en JA21 inzake “Natuurdoelanalyses op basis van 

veldonderzoek”; 

- M12-2023 door fractie PvdO inzake “Betrek bedrijfsleven bij realisatie verlengde 

(onder)doorgang N247, Broek in Waterland”; 

- M13-2023 door fractie PvdO inzake “Vrachtwagens op busbaan”; 

- M14-2023 door fracties SP en PvdO inzake “Groen Staal: snelheid geboden”; 

- M15-2023 door fracties PvdD en SP inzake “Intrekken stikstofvergunningen opkoop 

Schiphol”; 

- M16-2023 door fractie N-NH. inzake “Grensoverschrijdend gedrag onderdeel 

integriteit”. 

 

De stemming over deze moties is uitgewerkt bij agendapunt 18. 

 

De gewijzigde agenda wordt vastgesteld. 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Index/9f21985b-f17e-4250-bd93-4cb09aaad01c
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Index/9f21985b-f17e-4250-bd93-4cb09aaad01c
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Document/9f21985b-f17e-4250-bd93-4cb09aaad01c?documentId=123ef76e-2ab4-4960-af51-c4f9d7e32088&agendaItemId=21f09fb9-a16d-4399-8925-b320f0a53ac0
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Document/9f21985b-f17e-4250-bd93-4cb09aaad01c?documentId=f59b5274-4fea-411d-8d72-ecc8e22973eb&agendaItemId=2830e8fa-b3a4-4081-8e33-6f4a1abf8a28
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Document/9f21985b-f17e-4250-bd93-4cb09aaad01c?documentId=68a80aae-011e-4e7a-a0ff-5528c35d81af&agendaItemId=24402bef-b453-4f2b-ac9d-da900c154b92
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Document/9f21985b-f17e-4250-bd93-4cb09aaad01c?documentId=90d5c0be-871d-43fe-bbc0-ae7aea66c4b5&agendaItemId=67757216-89aa-4c92-84ac-40fa7afe1e1d
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Document/9f21985b-f17e-4250-bd93-4cb09aaad01c?documentId=08e1d558-a2d1-4e4b-8f58-8fd209851d5f&agendaItemId=d6ba8174-3382-48f8-a045-36bd8b998933
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Document/9f21985b-f17e-4250-bd93-4cb09aaad01c?documentId=c33643d4-3000-45b2-81dd-d297e66e7ec3&agendaItemId=feb52755-b060-44a7-921b-f8ab8f792308
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Document/9f21985b-f17e-4250-bd93-4cb09aaad01c?documentId=b9ef2297-18a5-4073-bcfb-601e86db15ea&agendaItemId=feb52755-b060-44a7-921b-f8ab8f792308
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2a. Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming PS). 

De actualiteit ingediend door fracties JA21 en SP inzake “Bouwstop datacenter Microsoft” is 

behandeld.  

Er is 1 motie ingediend en ingetrokken: 

• M17-2023 door fracties SP, JA21, N-NH. en PvdD inzake “Bouwstop Microsoft datacenter 

Venster” is ingetrokken. 

 

 

3a. Bekrachtiging besluit GS inzake opgelegde verplichting tot geheimhouding.  

 Er is geen geheim stuk ter bekrachtiging ingekomen.  

 

3b. Lijst geheimhouding PS. 

De lijst wordt voor kennisgeving aangenomen. 

 

 

4. Vaststelling notulen en besluitenlijst van de Statenvergadering van 6 februari 2023. 

De notulen en de besluitenlijst van 6 februari 2023 zijn ongewijzigd vastgesteld. 

 

 

5.  Vaststelling Strategische Statenagenda. 

De strategische Statenagenda wordt ongewijzigd vastgesteld. 

 

 

6.  Vaststelling lijst ingekomen stukken. 

De lijst ingekomen stukken wordt vastgesteld.  

 

 

7.  Voortgangslijst van moties.  

De lijst moties wordt vastgesteld.  

 

 

8. Hamerstukken. 

 

8a. Besluit tot instelling van de Onderzoekscommissie geloofsbrieven. 
Voordracht 15 

 

8b. Wijziging gemeenschappelijk regeling Waddenfonds. 
Voordracht 6  

 

8c. 1e begrotingswijziging 2023 Randstedelijke Rekenkamer voor zienswijze. 
Voordracht 11 

 

8d. Alliander, afsprakenkader januari 2023. 
Voordracht 13 

 

8e. Actualisering integraal meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2023-2030 
Voordracht 8   



 Provinciale Staten 

 

3 
 

 

8f Zienswijze provinciale Staten op de Kadernota 2024 Omgevingsdienst Noord-
Holland Noord. 

Voordracht 7 

 

De besluiten behorende bij punten 8a t/m 8f zijn aangenomen en zijn bij de hamerstukken 

van deze vergadering op de website gepubliceerd. 

 

- Fractie PVV wenst aantekening tegen voordracht 13 (punt 8d) te stemmen, omdat 

een groot gedeelte van de enorme kapitaalbehoefte van regionale netwerkbedrijven 

komt door de peperdure en volslagen irrationele energietransitie; de fractie kan 

alleen maar oproepen om van dit heilloze pad af te gaan en gezond verstand te laten 

zegevieren: “liever ten halve gekeerd dan ten hele gedwaald” is een heel oude 

opmerking maar hij staat wat de fractie betreft. 

- Fractie FvD wenst aantekening voor voordracht 8 (punt 8e) te stemmen, met 

uitzondering van alle duurzaamheidsmaatregelen, 1.b tot g, de paddentunnels, 6.e 

en het mos op bushokjes. 

- Fractie PVV wenst aantekening voor voordracht 8 (punt 8e) te stemmen; kan 

instemmen op zich met die voorliggende voordracht behoudens het opnemen van 

de vijf zogenoemde stikstoftrajecten in de studiefase, de 0,7 miljoen voor de 

vervanging van vijf paddentunnels en de 55.000 euro voor sedumdakjes op 28 

abri's; vindt dat onze schaarse middelen beter besteed kunnen worden. 

- Fractie JA21 wenst aantekening voor voordracht 8 (punt 8e) te stemmen, maar 

maakt zicht toch wel ernstige zorgen over de gebrekkige dekking, over het feit dat 

de inflatie nog niet is meegenomen en bijvoorbeeld gevolgen van de oorlog in 

Oekraïne en het gebrek aan middelen; hoopt dat het volgende college daar wat meer 

aandacht aan zal geven. 

 

9. Eindrapport Randstedelijke rekenkamer Landbouw en Voedseltransitie. 

 Voordracht 5-2023 

Totaal aanwezig bij stemming: 48 leden.  

Dhr. Baudet (FvD), mw. Bezaan (PVV), dhr. Dekker (FvD), dhr. Kohler (JA21), dhr. Van der 

Maas (VVD), mw. Van Meerten (VVD) en mw. Nanninga (JA21) zijn afwezig.  

 

Er zijn 6 moties ingediend, waarvan er 3 zijn verworpen, 1 is gestaakt en 1 is aangenomen: 

 

• M20-2023 door fracties GroenLinks, PvdA en D66 inzake “Voedselvisie Noord-

Holland basis voor Provinciaal Programma Landelijk Gebied” is aangenomen.  

Voor 33 en tegen 15 stemmen. Tegen stemmen de fracties JA21, CDA, FvD, PVV, PvdO, 

fractie Baljeu, N-NH en 1 lid van PvdA stemt tegen (mw. Abdi).   

Dictum: 

PS verklaart dat: 

1. De doelen en ambities van de Voedselvisie uitgangspunt dienen te zijn voor het op 

te stellen Provinciaal Programma Landelijk Gebied voor Noord-Holland.  

2. Het proces om te komen tot een PPLG en de uitvoering ervan in de gebiedsprocessen 

niet te mogen leiden tot vertraging van de Landbouw- en Voedseltransitie in Noord-

Holland, maar dat het PPLG en de gebiedsprocessen worden gebruikt als aanjager 
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voor realisatie van de Voedselvisie.  

 

• M18-2023 door fractie SP inzake “Geen rem op landbouw- en voedseltransitie” is 

verworpen. Voor 8 en tegen 40 stemmen. Voor stemmen de fracties PvdD, SP, PvdO en 

DENK. 

• M19-2023 door fractie CDA inzake “Aanpassingen voedselvisie n.a.v. rapport 

Rekenkamer” is verworpen. Voor 11 en tegen 37 stemmen. Voor stemmen de fracties 

JA21, CDA, PvdO, fractie Baljeu en N-NH. 

• M21-2023 door fractie FvD inzake “Empirische check op het AERIUS-model” is 

verworpen. Voor 12 en tegen 36 stemmen. Voor stemmen de fracties JA21, CDA, FvD, 

PVV en fractie Baljeu. 

• M22-2023 door fracties PvdD, DENK en SP is ingetrokken en opnieuw ingediend als 

motie M23-2023. 

• Bij motie M23-2023 door fracties PvdD, DENK en SP inzake “Toets subsidies provincie 

voor landbouw aan doelen Voedselvisie” hebben de stemmen gestaakt. Voor 24 tegen 

24 stemmen. De motie wordt opnieuw in stemming gebracht in de Statenvergadering 

van 28 maart 2023. 

 

Voordracht 5-2023 “Eindrapport Randstedelijke Rekenkamer landbouw en 

Voedseltransitie” is aangenomen.  

Voor 35 en tegen 13 stemmen. Tegen stemmen de fracties JA21, CDA, FvD, PVV, fractie 

Baljeu en N-NH. Het besluit 5-2023 behorende bij de voordracht is bij agendapunt 9 van 

deze vergadering op de website gepubliceerd. 

 

- Fractie PVV wenst aantekening tegen voordracht 5 te stemmen; geeft aan dat uit 

het rapport naar voren komt dat de provincie nog meer zou moeten doen om 

doelstellingen inzake onder andere biodiversiteit en stikstof te behalen; vreest 

een scenario zoals in Sri Lanka waarbij een vergelijkbare transitie, de 

vergroening landbouw, resulteerde in een voedselcrisis en een faillissement van 

een land; de fractie kan alleen maar oproepen, zeker in deze onzekere tijden 

wat voedselzekerheid betreft, waar mogelijk niet mee te werken aan deze 

transitie. 

 

10. Verhogen krediet strategische grondaankopen.  

Nummer 12 

Totaal aanwezig bij stemming: 48 leden.  

Dhr. Baudet (FvD), mw. Bezaan (PVV), dhr. Dekker (FvD), dhr. Kohler (JA21), dhr. Van der 

Maas (VVD), mw. Van Meerten (VVD) en mw. Nanninga (JA21) zijn afwezig.  

 

Er zijn 3 moties ingediend, waarvan er 2 zijn ingetrokken en 1 is aangehouden: 

 

• M24-2023 door fracties PvdD, D66 en JA21 inzake “Stuur tussenrapportage PPLG voor  

1 juni naar Provinciale Staten” is ingetrokken. 

• M25-2023 door fractie PvdD inzake “Verbreed de provinciale regiegroep PPLG en de 

sectorale tafels met dierenwelzijnsorganisaties” is aangehouden. 

• M26-2023 door fractie ChristenUnie inzake “Duidelijke kaders opstellen voor 

grondaankopen ” is ingetrokken. 
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Voordracht 12-2023 “Verhogen krediet strategische grondaankopen” is aangenomen.  

Voor 39 en tegen 9 stemmen. Tegen stemmen de fracties JA21, FvD, PVV, fractie Baljeu en 

N-NH. Het besluit 12-2023 behorende bij de voordracht is bij agendapunt 10 van deze 

vergadering op de website gepubliceerd. 

 

- Fractie PVV wenst aantekening tegen voordracht 12 te stemmen; hoewel in de 

voordracht wordt gesproken over een breed inzetbaar krediet vindt de fractie de 

kans groot dat het voor het irrationele stikstofbeleid wordt ingezet, een beleid 

wat de fractie principieel afkeurt en stemt daarom ook tegen deze voordracht 

stemmen. 

- Fractie PvdD wenst aantekening voor voordracht 12 te stemmen; juist door de 

beantwoording van gedeputeerde Rommel, waarin zij duidelijk aangaf dit te 

willen gebruiken voor extensivering en in lijn met de Voedselvisie. 

 

11. Termijnagenda MRA. 

Voordracht 14-2023 

Totaal aanwezig bij stemming: 48 leden.  

Dhr. Baudet (FvD), mw. Bezaan (PVV), dhr. Dekker (FvD), dhr. Kohler (JA21), dhr. Van der 

Maas (VVD), mw. Van Meerten (VVD) en mw. Nanninga (JA21) zijn afwezig.  

 

Er is 1 motie ingediend en verworpen: 

 

• M27-2023 door fracties SP, PvdO en PvdD inzake “Een sterke MRA heeft natuur nodig” is 

verworpen. Voor 9 en tegen 39 stemmen. Voor stemmen de fracties PvdD, SP, PvdO, 

DENK en N-NH.  

 

Voordracht 14-2023 “Termijnagenda MRA” is aangenomen.  

Voor 43 en tegen 5 stemmen. Tegen stemmen de fracties PvdD en PVV. Het besluit 14-2023 

behorende bij de voordracht is bij agendapunt 11 van deze vergadering op de website 

gepubliceerd. 

 

 

12. Eerste begrotingswijziging 2023. 

 Voordracht 9 

Totaal aanwezig bij stemming: 48 leden.  

Dhr. Baudet (FvD), mw. Bezaan (PVV), dhr. Dekker (FvD), dhr. Kohler (JA21), dhr. Van der 

Maas (VVD), mw. Van Meerten (VVD) en mw. Nanninga (JA21) zijn afwezig.  

 

Er is 1 amendement ingediend en verworpen: 

 

• A5-2023 door fractie PvdD, DENK en SP inzake “Slimmer omgaan met maatschappelijk 

geld” is verworpen. Voor 8 tegen 40 stemmen. Voor stemmen de fracties PvdD, SP, 

PvdO en DENK.  
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Er zijn 3 moties ingediend, waarvan er 2 zijn verworpen en 1 is ingetrokken: 

 

• M28-2023 door fracties PvdD en DENK inzake “Geen geld naar greenwashing” is 

verworpen. Voor 7 en tegen 41 stemmen. Voor stemmen de fracties PvdD, SP en DENK. 

• M29-2023 door fracties PvdD en DENK inzake “Bescherming gezondheid, water en 

natuur tegen vislood” is verworpen. Voor 11 en tegen 37 stemmen. Voor stemmen de 

fracties PvdD, SP, ChristenUnie, PvdO, DENK, fractie Baljeu en 1 lid van D66 stemt voor 

(mw. Gonggrijp). 

• M30-2023 door fractie SP inzake “Energiecompensatie verenigingen, cultuurinstellingen 

en maatschappelijke voorzieningen oormerken” is ingetrokken. 

 

Voordracht 9-2023 “Eerste begrotingswijziging” is aangenomen.  

Voor 39 en tegen 9 stemmen. Tegen stemmen de fracties JA21, PvdD en PVV.  

Het besluit 9-2023 behorende bij de voordracht is bij agendapunt 12 van deze vergadering 

op de website gepubliceerd. 

 

- Fractie JA21 wenst aantekening tegen voordracht 9 te stemmen; is zoals tijdens 

de commissie duidelijk besproken er tegenstander van om de middelen die nu 

onttrokken worden voor doortrekking van de Noord/Zuidlijn alsmede de extra 

VTH-taken te onttrekken aan de algemene reserve; de fractie had dat graag 

anders gezien en stemt daarom tegen.  

- Fractie FvD wenst aantekening voor voordracht 9 te stemmen; herhaalt de 

stemverklaring die de fractie bij het iMPI heeft gedaan, omdat het iMPI deel 

uitmaakt van deze begrotingswijziging; wil daarnaast nogmaals aangeven zich 

zorgen te maken over de uitgavenstijging en wil wel aangeven het budget voor 

Noord/Zuidlijn te steunen; met deze aantekening steunt de fractie deze 

begrotingswijziging. 
 

13. Subsidievaststelling na verleende voorschotten op fractiebijdragen over de periode  

15 maart t/m 14 maart 2022. 

Voordracht 10 

Totaal aanwezig bij stemming: 48 leden.  

Dhr. Baudet (FvD), mw. Bezaan (PVV), dhr. Dekker (FvD), dhr. Kohler (JA21), dhr. Van der 

Maas (VVD), mw. Van Meerten (VVD) en mw. Nanninga (JA21) zijn afwezig.  

 

Er is 1 amendement ingediend en aangenomen: 

 

• A6-2023 door fracties GroenLinks, D66, SP, DENK, PvdA, CDA, PvdD, VVD, 

ChristenUnie, N-NH. en PvdO inzake “Steun aan slachtoffers aardbevingen Turkije 

en Syrië” is aangenomen.  

Voor 40 en tegen 8 stemmen. Tegen stemmen de fracties JA21, FvD, PVV en fractie 

Baljeu. 
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Dictum:  

PS besluit, een toevoeging te doen aan het ontwerpbesluit zodat de voordracht luidt: 

1. kennis te nemen van de voorlopige besluiten om de aanvragen voor de 

subsidievaststelling over de periode 15 maart 2O21 t/m 14 maart 2O22 van de 

ondersteuningsstichtingen van de Statenfracties: GroenLinks, VVD, FvD, D66, PvdA, 

CDA, PVV, SP, PvdD, ChristenUnie, PvdO, DENK, JA21, Liberaal N-H en fractie Baljeu 

vast te stellen conform artikel 11, lid 2 van de Subsidieverordening fractiebijdragen 

Noord-Holland 2015; 

2. dat het ontwerpbesluit, dat zijn vertaalslag krijgt in vijftien besluiten van de 

voorzitter van Provinciale Staten tot subsidievaststelling conform de voorlopige 

besluiten, hen geen aanleiding geeft om hierover wensen en bedenkingen ter kennis 

van de voorzitter te brengen; 

3. het restant van de fractiebijdragen over de hier bovengenoemde periode ter hoogte 

van €157.921 dat terugvloeit naar de algemene middelen, als gift te doneren aan 

Giro 555 ten behoeve van de slachtoffers van de aardbeving in Turkije en het college 

volmacht te verlenen dit als gift te doneren. 

 

- Fractie PVV wenst aantekening tegen amendement 6 te stemmen; vindt het 

gebeuren in Turkije vreselijk en de gevolgen ten hemel schreiend, dat zal 

niemand ontkennen, ook fractie PVV; maar vindt het schenken van 

belastinggeld dat niet van welke fractie dan ook is geen goede zaak; vindt 

voorts dat als we als PS iets willen doen, dat de fractie PVV dan mee doet met 

privégeld, geen fractiegeld; gaat dus niet akkoord met dit overigens 

goedbedoelde op emoties genomen besluit.  

- Fractie FvD wenst aantekening tegen amendement 6 te stemmen; sluit zich aan 

bij de woorden dat de ramp natuurlijk vreselijk is en dat het leed niet te 

overzien is, laat dat gezegd zijn; maar geeft aan dat er in de wereld regelmatig 

rampen plaats vinden waar we als Nederland, trouwens ook bij deze ramp, van 

rijkswege uit snel met hulp gekomen zijn én bij de bevolking veel geld hebben 

opgehaald; vindt daarom niet dat het belastinggeld van deze fractiebudgetten 

ook nog eens een keer hiervoor gebruikt moet worden.  

- Fractie JA21 wenst aantekening tegen amendement 6 te stemmen; het raakt de 

fractie ook wat er is gebeurd in Turkije en Syrië en zeker het betoog van 

statenlid dhr. Kanik over zijn ervaring, raakt de fractie; maar ziet wel een paar 

praktische bezwaren waarom dit amendement niet gesteund kan worden. De 

fractie vraagt zich bijvoorbeeld af waarom deze ramp en de mensen die daar nu 

zijn nou wel ondersteunen en dan andere keren niet, vindt dat in beginsel 

onrechtvaardig; denkt voorts dat als we dit doen, waar eindigt dit dan, waar dan 

nog meer allemaal geld aan te besteden. Vindt dat het niet onder de 

bevoegdheid van de Provincie Noord-Holland gaat hoe graag we als provincie 

die mensen ook zouden willen helpen met dit geld. Geeft afrondend aan dat het 

geld  is van de inwoners van Noord-Holland of wat vanuit het Provinciefonds 

naar de provincie toe is gekomen, zij hebben dit geld opgebracht en dat wordt 

uiteindelijk verdeeld over de fracties; denkt dat het niet rechtmatig is om dat 

opgebrachte geld van de mensen op deze manier te verdelen. Geeft voorts aan 

dat als hier een actie in Provinciale Staten wordt opgezet om geld te doneren, 

de fractie zich bereid toont om daar privé geld in te stoppen. 
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- Fractie Baljeu wenst aantekening tegen amendement 6 te stemmen; vindt de 

ramp verschrikkelijk, verschillende bevingen na elkaar en vindt het altijd 

sympathiek om te helpen; geeft aan dat er nu wordt voorgesteld om het geld 

van spaarzame fracties te gebruiken voor een ander doel dan bestemd en vindt 

dat willekeur: bij de ene ramp wel en bij de andere niet; vindt het ook geen taak 

van de provincie en stemt daarom tegen.  

Er zijn geen moties ingediend. 

 

Voordracht 10-2023 “Subsidievaststelling na verleende voorschotten op 

fractiebijdragen over de periode 15 maart t/m 14 maart 2022” is unaniem 

aangenomen.  

Het besluit 10-2023 behorende bij de voordracht is bij agendapunt 13 van deze vergadering 

op de website gepubliceerd. 

 

 

14. Zienswijze Provinciale Staten op de Kadernota 2024 Omgevingsdienst Noord-Holland  

Noord is behandeld bij de Hamerstukken, punt 8f. 

 

 

15. Initiatiefvoorstel PvdD “Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor  

de dieren”. 

Nummer 16 

Totaal aanwezig bij stemming: 48 leden.  

Dhr. Baudet (FvD), mw. Bezaan (PVV), dhr. Dekker (FvD), dhr. Kohler (JA21), dhr. Van der 

Maas (VVD), mw. Van Meerten (VVD) en mw. Nanninga (JA21) zijn afwezig.  

 

Er zijn 2 amendementen ingediend en aangenomen: 

• A7-2023 (behorend bij besluit 16B) door fractie PvdD inzake ‘’Informatie op website 

OD NHN m.b.t. natuur- en soortenbescherming’’ is aangenomen.  

Voor 30 tegen 18 stemmen. Tegen stemmen de fracties VVD, JA21, CDA, FvD, PVV, 

fractie Baljeu en N-NH.    

Dictum: 

PS besluit om het ontwerpbesluit 16B als volgt te wijzigen: 

De tekst: "Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om de ODNHN de 

opdracht te geven om de informatie over waar mensen overtredingen van Wet 

natuurbescherming (zoals stroperij) kunnen melden, zo snel mogelijk prominent en 

begrijpelijk op de website te zetten, zodat mensen makkelijker een melding kunnen 

doen. Daarnaast wordt GS verzocht meer bekendheid te geven aan de rol van ODNHN in 

bescherming van dieren en natuur onder burgers, zodat mensen weten waar ze terecht 

kunnen"; 

 

te vervangen door: 

 

"Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om de ODNHN de opdracht te 

geven om de informatie over waar mensen overtredingen van Wet natuurbescherming 

(zoals stroperij) kunnen melden, zo snel mogelijk prominent en begrijpelijk op de 

website te zetten, zodat mensen makkelijker een melding kunnen doen.” 
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• A8-2023 (behorend bij besluit 16A) door fractie PvdD inzake ‘Aandacht voor 

dierenwelzijn in lijn met Voedselvisie’’ is aangenomen.  

Voor 29 tegen 19 stemmen. Tegen stemmen de fracties VVD, JA21, CDA, FvD, PVV, 

PvdO, fractie Baljeu en N-NH.    

Dictum: 

PS besluit om het ontwerpbesluit 16A als volgt te wijzigen: 

Het tweede punt, zijnde: "Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken in haar 

communicatie zo transparant en volledig mogelijk te zijn over de manier waarop er met 

dieren in de provincie wordt omgegaan, te beginnen met het met behulp van 

dierenwelzijnsorganisaties aanvullen van de website "Boer en Business in Balans" met 

informatie over dierenwelzijn in de veehouderij (onder bijvoorbeeld het kopje 

‘Kennis’)"; 

 

te vervangen door: 

"Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om in lijn met de Voedselvisie 

aandacht te besteden aan dierenwelzijn op de website van provincie, met name Boer en 

Business in Balans." 

 

Er zijn geen moties ingediend 

 

Er zijn 5 besluiten behorende bij het initiatiefvoorstel PvdD nummer 16-2023 “Een kleine 

stap voor de provincie, een wereld van verschil voor de dieren” in stemming gebracht: 

 

Besluit 16A-2023 is geamendeerd aangenomen.   

Voor 29 en tegen 19 stemmen. Tegen stemmen de fracties VVD, JA21, CDA, FvD, PVV, PvdO, 

fractie Baljeu en N-NH. Het geamendeerde besluit 16A-2023 behorende bij het 

initiatiefvoorstel, alsmede amendement A8-2023, is bij agendapunt 15 van deze 

vergadering op de website gepubliceerd. 

 

Besluit 16B-2023 is geamendeerd aangenomen.  

Voor 31 en tegen 17 stemmen. Tegen stemmen de fracties VVD, JA21, CDA, FvD, PvdO, 

fractie Baljeu en N-NH. Het geamendeerde besluit 16B-2023 behorende bij het 

initiatiefvoorstel, alsmede amendement A7-2023, is bij agendapunt 15 van deze 

vergadering op de website gepubliceerd. 

 

Besluit 16C-2023 is verworpen.  

Voor 18 en tegen 30 stemmen. Voor stemmen de fracties GroenLinks, PvdD, SP, 

ChristenUnie, PvdO en DENK.  

 

Besluit 16D-2023 is verworpen.  

Voor 16 en tegen 32 stemmen. Voor stemmen de fracties GroenLinks, PvdD, SP en DENK. 

- Fractie PvdA wenst aantekening tegen besluit 16D te stemmen en dringt erop 

aan dat dit meegenomen wordt in het evenementenbeleid dat in september van 

dit jaar zal voorliggen, waarbij zal dit wat de fractie betreft zeer zwaarwegend 

zijn. 

 

Besluit 16E-2023 is ingetrokken. 
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16. Vragenuur. 

De mondelinge vragen ingediend door fractie JA21 inzake “Protest op 24 februari 2023 van 

activisten Extinction Rebellion aan achterzijde van Provinciehuis” zijn door de heer Van Dijk 

beantwoord. 

 

 

17. Advies GS moties Vreemd aan de Orde van de Dag. 

GS heeft advies gegeven op de 8 moties Vreemd aan de Orde van de Dag die bij punt 2 zijn 

ingediend. Dit punt is vervroegd behandeld voor schorsing diner. 

 

 

18. Gebundelde stemming van alle moties, amendementen en voordrachten.  

Totaal aanwezig bij stemming: 48 leden.  

Dhr. Baudet (FvD), mw. Bezaan (PVV), dhr. Dekker (FvD), dhr. Kohler (JA21), dhr. Van der 

Maas (VVD), mw. Van Meerten (VVD) en mw. Nanninga (JA21) zijn afwezig.  

  

De stemmingen met betrekking tot de punten 9  t/m 13 en punt 15 zijn uitgewerkt bij de 

betreffende agendapunten. 

 

De stemmingen moties Vreemd aan de Orde van de Dag: 

Er zijn 8 moties Vreemd aan de Orde van de Dag ingediend, waarvan er 2 zijn ingetrokken, 

2 zijn aangehouden, 3 zijn verworpen en 1 is aangenomen: 

 

• M14-2023 door fracties SP en PvdO inzake “Groen Staal: snelheid geboden” is 

aangenomen.  

Voor 35 en tegen 13 stemmen. Tegen stemmen VVD, FvD, PvdD, PVV, DENK en fractie 

Baljeu. 

Dictum: 

PS besluit Gedeputeerde Staten opdracht te geven: 

 Een uiterste poging te doen om de vergunningsverlening, om te komen tot groen 

staal bij Tata Steel, aanzienlijk te versnellen;  

 Zodat het behoud van de werkgelegenheid bij de staalfabriek hand in hand kan gaan 

met de snelle verbetering van de gezondheid van mens en natuur.  

- Fractie JA21 wenst aantekening voor motie 14 te stemmen, zolang deze de 

inspraak- en bezwaarmogelijkheden van bewoners niet schaadt.  

- Fractie VVD wenst aantekening tegen motie 14 te stemmen, gaat ervan uit dat 

de toezeggingen door het college om de vergunning met spoed te verwerken, 

wordt gedaan.  

- Fractie PvdD wenst aantekening tegen motie 14 te stemmen; vindt het een soort 

carte blanche aan Tata Steel om door te gaan met wat zij noemen ‘groen 

staalplan’ wat de fractie een greenwashing staalplan noemt, zonder enige 

waarborg voor de gezondheid van mensen op dit moment; een duidelijke ‘nee’ 

wat de fractie betreft. 
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• M9-2023 door fracties CDA en JA21 inzake “Consultatie Masterplan Wonen” is 

verworpen. Voor 19 en 29 tegen stemmen. Voor stemmen de fracties JA21, CDA, FvD, 

PvdD, PVV, SP, PvdO en fractie Baljeu. 

• M10-2023 door fractie CDA inzake “Verduurzamen sportaccommodaties” is 

ingetrokken. 

• M11-2023 door fracties CDA en JA21 inzake “Natuurdoelanalyses op basis van 

veldonderzoek” is ingetrokken. 

• M12-2023 door fractie PvdO inzake “Betrek bedrijfsleven bij realisatie verlengde 

(onder)doorgang N247, Broek in Waterland” is aangehouden. 

• M13-2023 door fractie PvdO inzake “Vrachtwagens op busbaan” is aangehouden. 

• M15-2023 door fracties PvdD en SP inzake “Intrekken stikstofvergunningen opkoop 

Schiphol” is verworpen. Voor 7 en 40 tegen stemmen. Voor stemmen de fracties PvdD, 

SP en ChristenUnie. Dhr. Terwal (VVD) onthoudt zich hierbij van stemmen. 

- Fractie GroenLinks wenst aantekening tegen motie 15 te stemmen; geeft aan 

dat als iets juridisch niet mogelijk is, dat dan helaas nu eenmaal zo is; neemt 

niet weg dat de fractie het ontzettend kwalijk vindt dat Schiphol dit kan doen op 

deze manier; heeft wel van de gedeputeerde een toezegging gehoord dat PS 

binnenkort meer over deze juridische onderbouwing gaat ontvangen en wacht 

die onderbouwing dan ook af en vindt voor nu de motie daarom overbodig.  

- Fractie PvdA wenst aantekening tegen motie 15 te stemmen en sluit zich aan bij 

de stemverklaring van GroenLinks. 

• M16-2023 door fractie N-NH. inzake “Grensoverschrijdend gedrag onderdeel integriteit” 

is verworpen. Voor 5 en 43 tegen stemmen. Voor stemmen de fracties PvdD, fractie 

Baljeu en N-NH. 

- Fractie PVV wenst aantekening tegen motie 16 te stemmen; geeft aan dat bij het 

aanvaarden van het ambt als lid Provinciale Staten wij een aantal zaken hebben 

beloofd c.q. gezworen, daarbij is integriteit een hoofditem dat ook geldt voor 

bestuurders, ambtenaren en zeer zeker voor de Statenleden hier in deze zaal; 

de fractie vindt daarom deze motie volstrekt overbodig.  

- Fractie PvdD wenst aantekening voor motie 16 te stemmen; is zelf betrokken bij 

het inwerkprogramma en denkt dat er heel veel ruimte wordt gegeven juist aan 

grensoverschrijdend gedrag en integriteit; ziet deze motie eigenlijk als 

overbodig, als bestaand beleid, maar vindt de tekst goed en stemt daarom voor. 

- Fractie PvdA wenst aantekening tegen motie 16 te stemmen; vindt het een 

belangrijk onderwerp en goed dat het een plek krijgt binnen het 

inwerkprogramma; wat de fractie betreft is het proces, oftewel het er met elkaar 

over hebben, minstens zo belangrijk als de tekst die uiteindelijk vastgelegd 

wordt. Gaat dus voor dat proces aan het begin van de volgende periode met de 

Staten en als dat dan eventueel leidt tot een tekst, dan vindt de fractie dat 

uitstekend, maar in die volgorde dus. 
 

19. Sluiting 

De voorzitter sluit de Statenvergadering van 6 maart 2023 
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Plaatsvervangend voorzitter : Statenlid N.M. van der Waart 

Griffier : mw. K. Bolt 

Contactpersoon griffie : mw. V. Mulder - statengriffie@noord-holland.nl  

 

 

Aanwezig: 
Mw. S. Abdi (PvdA), mw. R. Alberts-Oosterbaan (SP), mw. W. van Andel (CDA), dhr. T.H.B. Baudet 5 
(FvD), dhr. R.J.P. Baljeu (Fractie Baljeu), Statenlid R.I. Bwefar (GL), dhr. D.J. van den Berg (JA21), mw. 
Bouhlel-Lascaris (SP), Statenlid M.T. Cardol (GL), dhr. J.J. Carton (PvdA), dhr. M. Deen (PVV), dhr. R.J. 
Dekker (FvD), dhr. J. Dessing (FvD), Statenlid J.W. Dulfer (GL), Statenlid Er (GroenLinks), mw. G. Van 
Geffen (N N-H.), Statenlid A. Gielen (GL), dhr. J.P.H.M. van Gilse (VVD), mw. L. Gonggrijp (D66), 
Statenlid J. Gringhuis (GL), mw. J.M.E de Groot (SP), dhr. G.J.W. Hartog (JA21), dhr. D.G. Heijnen 10 
(CDA), dhr. J.P. Hollebeek (PvdD), dhr. Van Hooff (PVV), mw. A.A.J. Jellema (PvdA), dhr. E.W.J. Jensen 
(JA21), mw. J.F.L. Kaamer van Hoegee (VVD), dhr. E.B. Kanik (D66), mw. A.C. Kapitein (D66), dhr. 
M.C.A. Klein (ChristenUnie), mw. W. Koning-Hoeve (CDA), Statenlid I. Kostić (PvdD), dhr. Koyuncu 
(DENK), mw. C.D.M. Kuiper-Kuijpers (CDA), dhr. G.L.J. Leerink (PvdA), dhr. I.J.M. Mantel (JA21), dhr. 
H.S. Mülder (D66), dhr. A.J.M. Muurlink (PvdA), mw. A. Nanninga (JA21), dhr. N.A.L. Roosendaal 15 
(VVD), mw. W. van Soest (PvdO), dhr. M.C. Steeman (D66), mw. A.J.C.E. Strens (D66), dhr. K.J. Terwal 
(VVD), mw. A.T.B. de Vries (PvdA), Statenlid N.M. van der Waart (GL), dhr. B.G.P. de Wit (VVD), 
Statenlid T.K. van Wijnen (GL), dhr. G.R. Zaal (GL), Statenlid F.A.S. Zoon (PvdD). 
 
Afwezig: mw. I.A. Bezaan (PVV), dhr. Köhler (JA21), dhr. E.J. van der Maas (VVD), mw. M.A.H. van 20 
Meerten-Kok (VVD). 
 
 
Agenda Paginanummer: 
1. Opening en mededelingen. (2) 
2. Vaststelling agenda en regeling van werkzaamheden. (2) 
2a.  Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming Provinciale Staten). () 
3.a. Bekrachtiging besluit GS inzake opgelegde verplichting tot 

geheimhouding.  
() 

3.b. Lijst geheimhouding PS.  () 
4. Vaststelling notulen en besluitenlijst van de Statenvergadering van 6 

februari 2023. 
() 

5. Vaststelling Strategische Statenagenda. () 
6. Vaststelling lijst ingekomen stukken. () 
7. Voortgangslijst van moties. () 
8. Voorlopig aangemerkt als hamerstuk. () 
8.a. Besluit tot instelling van de Onderzoekscommissie geloofsbrieven (VD-

15). 
() 

8.b. Wijziging gemeenschappelijke regeling Waddenfonds (VD-6). () 
8.c. 1e begrotingswijziging 2023 Randstedelijke Rekenkamer voor zienswijze 

(VD-11). 
() 

8.d. Alliander, afsprakenkader januari 2023 (VD-13). () 
8.e. Actualisering integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2023-

2030 (VD-8). 
() 

8.f. Zienswijze Provinciale Staten op de Kadernota 2024 Omgevingsdienst 
Noord-Holland Noord (VD-7).10. 

() 
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9. Eindrapport Randstedelijke Rekenkamer Landbouw en Voedseltransitie 
(VD-5) 

() 

10. Verhogen krediet strategische grondaankopen (VD-12) () 
11. Termijnagenda MRA (VD-14) () 
12. Eerste begrotingswijziging 2023 (VD-9). () 
13. Subsidievaststelling na verleende voorschotten op fractiebijdragen over 

de periode 15 maart 2021 t/m 14 maart 2022 (VD-10). 
() 

14. Zienswijze Provinciale Staten op de Kadernota 2024 Omgevingsdienst 
Noord-Holland Noord (VD-7). 

() 

15. Initiatiefvoorstel PvdD "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van 
verschil voor de dieren" (VD-16). 

() 

16. Vragenuur. () 
17. Indien aan de orde: advies GS op motie(s) Vreemd aan de Orde van de 

Dag. 
() 

18. Gebundelde stemming van alle motie(s) amendement(en) en 
voordrachten. 

() 

19. Sluiting () 
 
Opening om 11.07 25 
 
1.   Opening en mededelingen 
 
De VOORZITTER: Ik open de vergadering, dames en heren. Welkom. Uiteraard het verzoek om 
uw mobiele telefoons op stil te zetten. Welkom aan alle Statenleden, aan de leden van 30 
Gedeputeerde Staten, aan de ambtenaren en de inwoners die aanwezig zijn om mee te luisteren, 
de mensen die het ook online volgen. Ook weer een bijzondere dag vandaag: de laatste 
statenvergadering in deze vorm. 15 maart de verkiezingen. De eerstvolgende Statenvergadering 
is gepland op 30 mei en zal dan plaatsvinden in een nieuwe samenstelling. Dus in die zin 
bijzonder, omdat het wellicht ook voor een aantal van u die niet meer terugkomen, ja, toch een 35 
beetje voelt als de laatste keer. Dus ik wens u in ieder geval vandaag een heel fijne, een goede, 
constructieve vergadering toe. En ook mezelf natuurlijk, als uw voorzitter.  
 
In het kader van de mededelingen iets over onze Grondwet. Waarschijnlijk- Ik heb bedacht om 
hem toch wel hier en daar nog een beetje fijn te slijpen. Nee. Hij bestaat meer dan 175 jaar 40 
ondertussen. Er zijn de afgelopen tijd ook een aantal wijzigingen- Onder andere de uitbreiding 
van de discriminatiegronden van artikel 1 met handicap en seksuele gerichtheid. En dat betekent 
onlangs ook dat uit een publiekspeiling gebleken is dat toch bijna negentig procent van de 
Nederlanders het belangrijk vinden dat we een Grondwet hebben. Dat is maar fijn en goed om te 
weten ook. Het is een belangrijke pijler onder onze democratie en, je zou kunnen zeggen, het 45 
fundament onder onze samenleving. Zoals u weet, hebben wij de tekst van artikel 1 van de 
Grondwet in de hal beneden staan. Wat ik u wilde vertellen, is dat we die tekst gaan aanpassen en 
up to date maken, zoals artikel 1 in de Grondwet ook is. Dus mocht u er toevallig de komende 
tijd nog een keer naar kijken, dan zult u merken dat we hem hebben aangepast of zullen gaan 
aanpassen aan artikel 1, zoals die op dit moment luidt. Dat in het kader van de mededelingen.  50 
 
Daarnaast heb ik een aantal berichten van verhindering. Afwezig vandaag de heer Köhler van 
JA21, mevrouw Bezaan van de PVV, de heer Van der Maas van de VVD, mevrouw Van Meerten van 
de VVD. Later aanwezig vandaag de heer Heijnen van het CDA, de heer Van Gilse van de VVD, de 
heer Van den Berg van JA21en de heer Klein van de ChristenUnie. En de heer De Wit zal tussen 55 
14.00 en 20.00 uur afwezig zijn. Dat zijn de aan- en afwezigen van vandaag. Verder denk ik dat 
we compleet zijn. Zoals u weet, stemmen we aan het eind van de vergadering en dan maken we 
de balans op hoeveel leden er totaal aanwezig zijn.  
 
2.   Vaststelling agenda en regeling van werkzaamheden. 60 
 
De VOORZITTER: Dan ben ik bij agendapunt 2. Dat is het vaststellen van de primus mocht het 
tot hoofdelijke stemming komen. Nummer 34. Dat is mevrouw Nanninga. Daar zullen we 
beginnen, mocht het tot hoofdelijke stemming komen. De primus zoals dat heet.  
 65 
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Dan de vaststelling van de agenda. Er is een verzoek tot het houden van een actualiteit, 
ingediend door de fractie van JA21 en de SP over de bouwstop Datacentrum Microsoft. Het 
presidium heeft daar positief op geadviseerd. Het presidium heeft aangegeven dat we hier niet 
over hoeven te stemmen. Bij acclamatie is positief geadviseerd en zullen wij straks hun actualiteit 
houden over de bouwstop Datacentrum Microsoft.  70 
 
Er zijn mondelinge vragen ingediend door de fractie van JA21 inzake het protest op 24 februari 
2023 van de activisten van Extinction Rebellion aan de achterzijde van het provinciehuis. Die 
zullen aan de orde komen bij het vragenuur aan het eind van onze vergadering.  
 75 
De eerder ingediende mondelinge vragen over het datacenter in Hollands Kroon zijn ingetrokken 
en die komen bij de actualiteiten aan de orde.  
 
Dan zijn er een aantal moties Vreemd aan de Orde van de Dag ingediend. Ik ga de indieners in de 
gelegenheid stellen om die toe te lichten. Als eerste wil ik mevrouw Van Andel van het CDA de 80 
gelegenheid geven om drie moties Vreemd te gaan toelichten. Dat is de eerste met als titel 
Consultatie Masterplan Wonen, de tweede Verduurzamen sportaccommodaties en de derde 
Natuurdoelanalyses op basis van veldonderzoek. Het woord is aan mevrouw Van Andel. 
 
Mevrouw VAN ANDEL (CDA): Dank u wel, voorzitter. Die laatste zal mijn collega Willemien Koning 85 
indienen, als dat mag.  
 
De eerste over Consultatie Masterplan Wonen. Voorzitter, het was een aparte discussie in de 
laatste commissie Ruimte, Wonen en Klimaat. 13 februari was dat. Eindelijk konden we het dan 
hebben over het lang verwachte Masterplan Wonen. Maar ook weer niet echt, want het was 90 
slechts een bespreekstuk, waarbij werd gezegd: dit kan gebruikt worden voor de 
coalitieonderhandelingen. Er was – en dat vond ik eigenlijk ook wel weer verrassend – best veel 
enthousiasme over het plan, hoewel niemand zich ook weer echt in de kaart liet kijken; ook niet 
over hoe we aan zulke grote bedragen, die nodig zijn om dit plan uit te voeren, zouden moeten 
komen en welke keuzes we dan moeten maken. Er werd in de commissie een beetje lacherig, 95 
maar ook serieus, verwezen naar de nacht van 15 op 16 maart, waarin de onderhandelingen al 
zouden beginnen. En dan zouden we het echt gaan hebben over de maatregelen. Althans, de 
partijen die dan aan tafel zitten over de maatregelen uit dit stuk. In het stuk worden een aantal 
maatregelen voorgesteld die in totaal 214 miljoen euro zouden moeten kosten. Over bijvoorbeeld 
het knelpuntenbudget – om daarop door te gaan – is Iedereen het wel eens. Maar bijvoorbeeld 100 
een fonds betaalbare koop van veertig miljoen euro: moeten we dat nou echt willen? Voorzitter, 
in alle eerlijkheid: ik weet het niet. De woningnood gaat mij en mijn partij zeer aan het hart. Dus 
op het eerste gezicht zou ik zeggen: provincie, doe alles wat je kan om daar iets tegen te doen. 
Of iets aan te doen. Maar in tweede instantie knaagt het. De belangrijkste tool, die de provincie in 
handen heeft om ruimte te bieden aan woningbouw, is letterlijk ruimte bieden aan woningbouw. 105 
Daar is de provincie nu al ontegenzeggelijk strikt in, maar daar gaat dit masterplan helemaal niet 
op. De constatering dat er genoeg plancapaciteit is, is nog iets anders dan wat duidelijk uit de 
praktijk blijkt: de daadwerkelijke woningbouw blijft achter bij de behoefte aan nieuwe woningen. 
Voorzitter, ik vind het best gek dat het nadrukkelijk de bedoeling lijkt om eigenlijk meteen dit 
stuk bij de coalitieonderhandelingen te betrekken – dat is toch voor mensen die daar niet bij 110 
zitten een ondoorzichtig proces – en dan daar te gaan besluiten wat we wel of niet zouden willen. 
Terwijl we naar mijn mening als Statenleden nu nog helemaal niet kunnen afwegen of de kosten 
van deze maatregelen opwegen tegen de baten en tegen de keuzes om iets anders dan niet te 
doen of om bijvoorbeeld dan de opcenten daarvoor te verhogen, zoals de VVD geopperd heeft. 
Ook is het niet duidelijk tegen welke obstakels de maatregelen aan zouden kunnen lopen. 115 
Daarvoor is meer inzicht en deskundigheid naar onze mening echt noodzakelijk. Daarom dien ik 
de volgende motie in namens het CDA en namens JA21 met het dictum: verzoeken GS een 
consultatie voor belanghebbenden in het woondossier over de maatregelen, die in het Masterplan 
Wonen beschreven staan, te organiseren, waarvan de uitkomsten uiteraard openbaar zijn. En de 
uitkomsten hiervan zo snel als kan na de verkiezingen aan de Staten en de onderhandelende 120 
partijen beschikbaar te stellen. En gaan over tot de orde van de dag. Alstublieft. 
 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 9-6 maart 2023  
Consultatie Masterplan Wonen 
 125 
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Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Constaterende dat: 

• De definitieve versie van het in 2020 door Gedeputeerde Staten beloofde Masterplan 
Wonen pas in februari 2O23, dus een maand voor de verkiezingen, aan de Staten 
gepresenteerd is; 130 

• Er in het plan maatregelen voor in totaal het bedrag van 214 miljoen euro worden 
voorgesteld; 

• Voorgesteld wordt de in het Masterplan gepresenteerde instrumenten op te nemen in het 
overdrachtsdossier voor de nieuwe coalitie (en dus voor de coalitieonderhandelingen 
gebruikt kan worden). 135 

Overwegende dat: 
• Voor het vrijmaken van de bedragen die met de maatregelen in het Masterplan wonen 

gemoeid zijn ingrijpende keuzes gemaakt zullen moeten worden; 
• Er wordt aangegeven dat het Masterplan wonen is gepresenteerd in diverse ambtelijke en 

bestuurlijke overleggen met gemeenten en marktpartijen; 140 
• Het presenteren van plannen iets anders is dan het overleggen over plannen; 
• Het bij Provinciale Staten niet bekend is wat partijen als gemeenten, ontwikkelaars, 

woningbouwcorporaties en deskundigen op het gebied van woningbouw en op het gebied 
van financiën, van de gepresenteerde plannen vinden, bijvoorbeeld hoe zíj aankijken 
tegen de verhouding van het te investeren geld ten opzichte van het aantal woningen dat 145 
daarmee (sneller) wordt gebouwd; 

• Het niet verstandíg is om het uitgeven van grote bedragen voor maatregelen op het 
gebied van woningbouw in het coalitieakkoord vast te leggen zonder dat duidelijk is of er 
draagvlak is voor deze plannen. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 150 
• Een consultatie voor belanghebbenden in het woondossier over de maatregelen die in het 

Masterplan Wonen beschreven staan te organiseren, waarvan de uitkomsten openbaar 
zijn; 

• De uitkomsten hiervan zo snel als kan na de verkiezingen aan de Staten en de 
onderhandelende partijen beschikbaar te stellen. 155 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Wilma van Andel (CDA) en Eric Jensen (JA21). 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): De volgende motie gaat over de subsidie voor verduurzamen 160 
sportaccommodaties. Het CDA heeft in het afgelopen jaar- Of afgelopen vier jaar – sorry – op 
verschillende momenten aandacht gevraagd voor sport. Ook was het CDA de enige 
oppositiepartij die motie 142 voor het economisch herstel en duurzaamheidsfonds mede 
indiende. Daarbij hebben wij de nadruk gelegd op verduurzaming van maatschappelijk vastgoed, 
zoals plekken waar cultuurverenigingen bij bijeenkomen, buurthuizen en sportaccommodaties. 165 
Deze bijzondere plekken, die ontmoetingen tussen mensen faciliteren en de kloof in de 
samenleving kunnen helpen verdichten, willen wij graag steunen. Wij zijn ontzettend trots om te 
zien dat juist deze regelingen zo enorm succesvol zijn. Het is goed om te zien dat de provincie 
met deze regelingen echt in een behoefte voorziet en directe impact maakt, zowel in het 
versterken van de maatschappij en de ontmoeting én een bijdrage levert aan het tegengaan van 170 
klimaatverandering.  
 
Voorzitter, de subsidieregeling Verduurzaming Sportaccommodaties Noord-Holland van twee 
miljoen euro, die loopt van 9 januari tot december 2023, bleek medio februari al te maken te 
hebben met een budgetoverschrijding. Helaas vissen vele sportaccommodaties hierdoor achter 175 
het net. Meerdere organisaties hebben zich al bij ons gemeld. Er blijkt nog veel meer potentie in 
de markt voor duurzame en toekomstbestendige sportaccommodaties. Wij willen daarom aan GS 
vragen te kijken wat er mogelijk is om het budget voor deze subsidie te verhogen. Er zijn de 
daarvoor immers nog middelen in het Economisch Herstel- en Duurzaamheidsfonds. De motie die 
wij hebben heeft het volgende dictum. Wij verzoeken GS te onderzoeken hoeveel 180 
sportaccommodaties gebruik hadden willen maken van de subsidie Verduurzaming 
sportaccommodaties Noord-Holland, maar daartoe geen mogelijkheid hadden, omdat het budget 
voor de regeling al is overschreden en met een voorstel aan PS te komen hoe het budget voor de 
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subsidie Verduurzaming sportaccommodaties Noord-Holland kan worden verhoogd, zodat ook 
overige sportaccommodaties hun verduurzaming kunnen realiseren. Dank u wel. 185 
 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 10-6 maart 2023  
Verduurzamen sportaccommodaties 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 190 
Constaterende dat: 

• Er in 2022 veel belangstelling was voor de subsidieregeling verduurzaming 
sportaccommodaties; 

• In 2O22 al 57 sportverenigingen subsidie hebben ontvangen; 
• De effecten van de verduurzaming bij sportverenigingen groot blijken; 195 
• De provincie opnieuw 2 miljoen euro beschikbaar heeft gesteld voor verduurzaming 

sportaccommodaties in een nieuwe subsidieregeling; 
• De nieuwe regeling open staat van 9 januari 2023 tot en met 30 december 2023 met een 

maximumbedrag van 25.000 euro per accommodatie; 
• Medio februari is gebleken dat de aanvragen het budget voor deze regeling overstijgen en 200 

partijen daarom weinig kans maken op subsidie; 
• Er dus minimaal 80 accommodaties een aanvraag hebben gedaan. 

Overwegende dat: 
• De regeling opnieuw enorm succesvol is geweest en er veel Noord-Hollandse 

sportaccommodaties verduurzaamd zíjn; 205 
• De regeling bijdraagt aan sterke sportverenigingen, mínder energieverbruik, lagere 

energielasten en onderlinge verbondenheid. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Te onderzoeken hoeveel sportaccommodaties gebruik hadden wíllen maken van de 
subsidie verduurzaming sportaccommodaties Noord-Holland, maar daartoe geen 210 
mogelijkheid hadden omdat het budget voor de regeling is overschreden; 

• Met een voorstel aan PS te komen hoe het budget voor de subsidie verduurzaming 
sportaccommodaties Noord-Holland kan worden verhoogd, zodat ook overige 
sportaccommodaties hun verduurzaming kunnen realiseren. 

En gaan over tot de orde van de dag. 215 
 
Ondertekening: Wilma van Andel (CDA). 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En is ook ondertekend. Beide moties maken onderdeel uit van ons 
beraadslaging. Het woord is aan mevrouw Koning voor de derde motie Vreemd. Mevrouw Koning. 220 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Dank u wel, voorzitter. De provincie Noord-Holland is bezig met 
het opstellen van het PPLG. Daarvoor zijn ook natuurdoelanalyses belangrijk. Nu hebben wij 
informatie dat niet in alle provincies echt onderzoek in het veld wordt gedaan voor het opstellen 
van die natuurdoelanalyses. Er zijn provincies waar ze natuurdoelanalyses opstellen met 225 
bureauonderzoek op basis van bestaande kaarten, tellingen en beheerplannen. Dat vinden wij 
geen goede zaak. Het CDA vindt het belangrijk dat de staat van de natuur op dit moment in het 
veld bekeken wordt en dat er niet wordt gerapporteerd op basis van oude bestaande gegevens. 
Dit mede, omdat onder andere door beheermaatregelen de staat van de natuur steeds verandert. 
Als dit niet zo zou zijn, dan zou beheer ook weinig zin hebben. Daarom willen wij zeker weten 230 
dat de provincie Noord-Holland haar natuurdoelanalyses opstelt op basis van actueel 
veldonderzoek. Daarbij vinden wij het ook belangrijk dat bekeken wordt of de natuur voldoet aan 
de vereisten uit de habitatrichtlijn van de Europese Unie. Er lijkt verschil te zitten in het 
doelbereik dat Nederland zelf heeft opgesteld voor N2000-gebieden en de richtlijnen uit Brussel 
voor de N2000-gebieden. Nederland lijkt zichzelf strengere regels op te leggen. Bijvoorbeeld in 235 
Noord-Brabant lijkt er te worden gecontroleerd op basis van de vraag of het Nederlandse 
doelbereik gehaald wordt. Dat lijkt ons niet verplicht. De EU-eisen lijken ons voldoende. Wij willen 
verder ook als Staten op de hoogte gesteld worden van de resultaten van de natuurdoelanalyses. 
Daartoe dienen wij, samen met JA21, de volgende motie in met als dictum: roept het college op 
om de natuurdoelanalyses voor het PPLG op te stellen op basis van actueel veldonderzoek en de 240 
verslaglegging daarvan ook naar Provinciale Staten te sturen, daarbij inzichtelijk te maken wat de 
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habitatrichtlijn vanuit Brussel per N2000-gebied voor eisen stelt en in welke mate op dit moment 
aan die eisen wordt voldaan. Dank u wel.  
 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 11-6 maart 2023  245 
Natuurdoelanalyses op basis van veldonderzoek 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Constaterende dat: 

• Er voor het opstellen van het PPLG-natuurdoelanalyses moeten worden gemaakt van 250 
N2000-gebieden. 

Overwegende dat: 
• Het belangrijk is dat daarbij de werkelijke staat van de natuur in beeld wordt gebracht; 
• Wij geluiden vernemen dat er soms geen veldonderzoek gedaan wordt maar dat er 

volstaan wordt met bureauonderzoek op basis van reeds bestaande kaarten en gegevens; 255 
• Er in het veld gekeken moet worden of de natuur voldoet aan eisen gesteld in de 

habitatrichtlijn vanuit Brussel; 
• Doordat de natuur steeds verandert de 'Staat van de natuur' niet bekeken kan worden 

met oude gegevens en kaarten van het natuurgebied maar juist nu in 2023 bepaald moet 
worden in het veld. 260 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• De natuurdoelanalyses voor het PPLG op te stellen op basis van actueel veldonderzoek en 

de verslaglegging daarvan ook naar de Provincíale Staten te sturen; 
• Daarbij inzichtelijk te maken wat de habitatrichtlijn vanuit Brussel per N2000-gebied 

voor eisen stelt en in welke mate op dit moment aan die eisen wordt voldaan. 265 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Willemien Koning (CDA) en Ivo Mantel (JA21). 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De ondertekende motie maakt ook onderdeel uit van de 270 
beraadslaging.  
 
Gaan we naar de Partij van de Ouderen, mevrouw Van Soest, met de motie Vreemd Betrek 
bedrijfsleven bij de realisatie verlengde (onder)doorgang N247, Broek in Waterland. Mevrouw Van 
Soest. 275 
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Dank u wel, voorzitter. Voorzitter, al jaren wordt er gesproken over 
een tunnel onder Broek in Waterland, zodat de drukke N247 niet meer dwars door het dorp loopt. 
Na een uitgebreide studie liggen er vier varianten, waarvan er één de duurste is. Dus we hebben 
een geldtekort. De Partij van de Ouderen komt daarom met een voorstel of het bedrijfsleven 280 
eventueel een financiële bijdrage zou kunnen leveren om de problemen, financiële problemen, op 
te lossen. Laten wij deze uitgestoken hand- Want tijdens de commissievergadering vroeg ik aan 
een projectontwikkelaar van, goh, zou het bedrijfsleven eventueel bereid zijn om bij te dragen. 
Zij hebben er voordeel aan, en de bewoners. De leefomgeving wordt verbeterd. Dus allemaal win-
win-winsituaties. En toen antwoordde hij van, ja, maar de provincie heeft het ons nooit gevraagd. 285 
Dus bij deze dacht ik van, we gaan hier een motie over indienen om te kijken of het financieel 
haalbaar zou zijn om het bedrijfsleven mee te laten betalen. Dus dat is mijn eerste motie. U krijgt 
ze straks allebei.  
 
De VOORZITTER: Mevrouw Van Soest, wilt u nog even het dictum oplezen van de eerste motie? 290 
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Sorry. Verzoekt het college om in gesprek te gaan met het 
bedrijfsleven en om te kijken of en in welke mate zij kunnen bijdragen aan het realiseren van de 
subvariant Verlengde onderdoorgang n247 en de Staten over de uitkomst daarvan te informeren. 
Dank u wel. 295 
 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 12-6 maart 2023  
Betrek bedrijfsleven bij realisatie verlengde (onder)doorgang N247, Broek in Waterland 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Constaterende dat: 300 
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• Er al jaren wordt gesproken over een tunnel onder Broek in Waterland zodat de drukke 
N247 niet meer dwars door het dorp loopt; 

• De Subvariant Verlengde Onderdoorgang als meest duurzame oplossing de voorkeur 
geniet van zowel bewoners, de Dorpsraad als het bedrijfsleven; 

• Dit tevens de duurste van de gepresenteerde varianten ís. 305 
Overwegende dat: 

• Het bedrijfsleven bereid is om mee te betalen maar dat door de provincie nooit gevraagd 
is; 

• Het in het belang van de hele regio is dat de decennialange 'splijtzwam' eindelijk 
weggenomen worden. 310 

Van mening dat: 
• We de uitgestoken hand van het bedrijfsleven moeten aannemen. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• Om in gesprek te gaan met het bedrijfsleven om te kijken of- en in welke mate zij kunnen 

bijdragen aan het realiseren van de Subvariant Verlengde Onderdoorgang N247 en de 315 
Staten over de uitkomsten te informeren. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Wil van Soest (Partij van de Ouderen). 
 320 
De VOORZITTER: Dank u wel.  
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Mijn volgende is, op diezelfde N247 loopt een heel lange busbaan, 
maar we hebben daar ook ontzettend veel vrachtverkeer. Nu wilde ik graag ook mede, of direct 
eigenlijk, daar gebruik van maken om een motie in te dienen met het dictum: om in de 325 
planvorming van de onderdoorgang van de N247 bij Broek in Waterland op te nemen dat 
vrachtwagens gebruik mogen maken van de busbaan. Dat was hem, voorzitter. 
 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 13-6 maart 2023  
Vrachtwagens op busbaan 330 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Constaterende dat: 

• Een goede doorstroming van het (vracht)verkeer na realisatie van een onderdoorgang van 
de N247 bij Broek op Waterland van groot belang is voor de leefbaarheid. 335 

Overwegende dat: 
• Overlast van vrachtverkeer voor automobilisten zoveel mogelijk vermeden moet worden 

en transporttijden zoveel mogelijk verkort moeten worden. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Om in de planvorming voor een onderdoorgang van N247 bij Broek op Waterland op te 340 
nemen dat vrachtwagens daar gebruik mogen maken van de busbaan'; 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Wil van Soest (Partij van de Ouderen). 
 345 
De VOORZITTER: Dank u wel. Het enige is, mevrouw Van Soest, u moet ze allebei nog heel even 
ondertekenen. Als u dat zou willen doen en ze straks bij de griffier afgeeft, dan maken ze na uw 
ondertekening onderdeel uit van de beraadslagingen.  
 
Dan geef ik nu het woord aan mevrouw De Groot van de SP voor de motie Vreemd 350 
Vergunningverlening groen staal: snelheid geboden.  
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Dank u wel, voorzitter. Het valt niet te ontkennen: Tata Steel heeft 
grote invloed op de omgeving. Mensen maken zich zorgen over hun gezondheid. Werknemers 
maken zich zorgen over hun baan. De schreeuw om een schone fabriek is nog lang niet 355 
verstomd. Dat is volkomen terecht. 
Veel partijen spelen een rol. De Indiase eigenaar, die tegen zo min mogelijk kosten de 
verdiensten voor de aandeelhouders hoog wil houden. De Nederlandse regering, die zegt dat het 
staal schoon geproduceerd en de enorme uitstoot fors verminderd moet worden, maar nog 
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steeds niet doorpakt om dat voor elkaar te krijgen. De provincie, die controleert of het bedrijf 360 
zich wel aan de regels houdt en vergunningen verstrekt om dingen aan te kunnen passen. De 
vakbond FNV, die graag de werkgelegenheid behouden ziet en tegelijkertijd voor een schone 
productie gaat. En natuurlijk de omwonenden, die volkomen terecht bij voortduring erop wijzen 
hoe de gezondheid gevaar loopt. Inmiddels lopen er ook een aantal rechtszaken op alle terreinen 
van het recht. Vanuit de FNV is het plan Groen staal ontwikkeld, dé kans om over te gaan tot 365 
schone productie. Goed voor de omgeving, goed voor de werkgelegenheid. Inmiddels heeft het 
bedrijf dit plan ook omarmd. Het geld voor de overgang naar groen staal moet natuurlijk van de 
eigenaar komen. Voorlopig blijft die op zijn handen zitten. Sterker nog, die trekt eigenlijk het 
bedrijf leeg, gebruikt het als melkkoe. De overheid zou daar geld in kunnen steken, maar niet 
zomaar. De overheid kan nooit Sinterklaas zijn voor die Indiase eigenaar en zijn aandeelhouders. 370 
Daarom moeten daar strikte voorwaarden aan verbonden worden. De winsten gaan dan niet 
langer naar de aandeelhouders, maar worden gedeeld met de Nederlandse Staat, omdat deze 
mede-eigenaar wordt. Ook de provincie kan iets doen. Die vergunningen, die nodig zijn om de 
fabriek naar een groen staalfabriek om te vormen, moeten zo snel mogelijk klaarliggen. Dan kan 
er onmiddellijk begonnen worden als er vanuit de overheid duidelijkheid is gekomen over de 375 
financiering. De SP dient hiervoor een motie Vreemd in, waarvan het dictum luidt: besluit 
Gedeputeerde Staten opdracht te geven een uiterste poging te doen om de vergunningverlening 
om te komen tot groen staal bij Tata Steel aanzienlijk te versnellen, zodat het behoud van de 
werkgelegenheid bij de staalfabriek hand in hand kan gaan met de snelle verbetering van de 
gezondheid van mens en natuur. Er valt geen tijd meer te verliezen. De omwonenden hebben 380 
recht op een schone omgeving die de gezondheid niet aantast. De werknemers hebben recht op 
werk en trouwens ook een schone omgeving voor hun gezondheid. Dank u wel. En ik dien de 
motie in.  
 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 14-6 maart 2023  385 
Vergunningverlening Groen Staal: snelheid geboden 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Constaterende dat: 

• Tata Steel lange tijd heeft kunnen functioneren zonder of met weinig toezicht van de 390 
overheid op de duurzaamheid van de staalproductie; 

• Dit voor zowel werknemers als omwonenden omstandigheden opleverde die de 
gezondheid schaden; 

• Inmiddels duidelijk is geworden dat Tata Steel op alle mogelijke terreinen van 
duurzaamheid voor verbetering moet zorgen; 395 

• De gezondheid van de omwonenden zowel als die van de werknemers niet langer meer 
geschaad mag worden, 

• Vakbond FNV inmiddels streeft naar een schone staalproductie bij Tata Steel door middel 
van het plan 'Groen Staal'; 

• Ook de directie van Tata Steel streeft naar een schone staalproductie; 400 
• Dit plan ziet op zowel de gezondheid van omwonenden en werknemers en daarbij de 

werkgelegenheid bij de staalfabriek behoudt- 
Overwegende dat: 

• De werknemers van Tata Steel zo snel mogelijk willen overgaan op de productie van 
groen staal; 405 

• Zij zorgen hebben over hun gezondheid, de gezondheid van de omwonenden en de 
gezondheid van de natuur; 

• Zij tevens zorgen hebben over de mogelijk te spoedige stuiting van (onderdelen van) de 
staalfabriek en de gevolgen hiervan op hun banen; 

• Een versnelde vergunningverlening de voorwaarde kan zijn voor de snelle omschakeling 410 
naar groen staat en het behoud van de 

• Werkgelegenheid van de werknemers van de staalfabriek. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Een uiterste poging te doen om de vergunningverlening, om te komen tot groen staat bij 
Tata Steel, aanzienlijk te versnellen; 415 

• Zodat het behoud van de werkgelegenheid bij de staalfabriek hand in hand kan gaan met 
de snelle verbetering van de gezondheid van mens en natuur. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
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Ondertekening: Anna de Groot (SP) en Wil van Soest (Partij van de Ouderen). 420 
 
De VOORZITTER: Ja. En die maakt onderdeel uit van de beraadslaging. Dank u wel.  
 
Dan gaan we naar Partij voor de Dieren, motie Vreemd Onderzoek intrekken stikstofvergunningen 
opkoop Schiphol. Statenlid Kostić. 425 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, beste collega's, van Tata Steel naar die andere 
grootvervuiler in Nederland: Schiphol. De fijnstof en zeer zorgwekkende stoffen die Schiphol, 
straffeloos en grenzeloos mag uitstoten van de overheid, maken mensen en dieren ziek en kost 
de maatschappij heel veel geld. Bovendien is Schiphol in de huidige vorm een ernstige 430 
belemmering in de pogingen om de klimaat- en natuurcrisis echt op te lossen. Helaas heeft het 
college tot op heden geweigerd om zich uit te spreken voor de krimp van Schiphol. Maar we 
willen de provincie dan een andere kans geven om toch iets te doen voor onze inwoners, om die 
te beschermen. Want inmiddels weten we dat Schiphol veehouderijen in Noord-Holland heeft 
uitgekocht voor stikstofruimte. Een grootvervuiler die andere vervuilers uitkoopt om verder te 435 
mogen vervuilen. Een compleet ongewenste situatie die veroorzaakt is door het gebrek aan lef en 
actie van overheden. Het is juridisch nog maar de vraag of een stikstofvergunning van een 
boerenbedrijf gebruikt mag worden voor extra uitstoot voor Schiphol. GS zou volgens de Wet 
natuurbescherming vergunningen in kunnen trekken, vanwege – wat zo heet – gewijzigde 
omstandigheden. Bij de opgekochte bedrijven is er mogelijk sprake van die gewijzigde 440 
omstandigheid, want straks wordt de uitstoot van landbouwdieren verschoven naar vliegtuigen. 
Bovendien verplicht het verslechteringsverbod uit de habitatrichtlijn en de Wet 
natuurbescherming de provincie tot het nemen van passende maatregelen als de 
instandhoudingsdoelen van de Natura 2000-gebieden niet worden gehaald. In die situatie 
bevinden wij ons nu. Volgens ons is er een passende maatregel: het intrekken van vergunningen. 445 
Daarom dienen wij de volgende motie in, samen met de SP, met het dictum: verzoeken het 
college van Gedeputeerde Staten te onderzoeken of Gedeputeerde Staten de 
stikstofvergunningen die Schiphol meent te hebben opgekocht, kan intrekken vanwege wijziging 
activiteit, waarvoor deze vergunningen bedoeld waren en vanwege het verslechteringsverbod. En 
gaan over tot de orde van de dag.  450 
 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 15-6 maart 2023  
Onderzoek intrekken stikstofvergunningen opkoop Schiphol 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 455 
Constaterende dat: 

• Schiphol veehouderijen in Noord-Holland heeft uitgekocht voor extra stikstofruimte. 
Overwegende dat: 

• De uitkoop van boerenbedrijven door een bedrijf als Schiphol omstreden is; 
• Het juridisch nog maar de vraag is of een stikstofvergunning van een boerenbedrijf 460 

gebruikt mag worden voor extra uitstoot op Schiphol; 
• GS ingevolge artikel 5.4, lid 1 onder d van de Wet natuurbescherming bevoegd is een 

vergunning in te trekken vanwege 'gewijzigde omstandigheden'; 
• Bij de opgekochte bedrijven mogelijk sprake is van een gewijzigde omstandigheid, te 

weten dat de projecten níet meer worden uitgevoerd op dezelfde wijze als eerder het 465 
geval was en waarvoor toestemming is verleend (van dieren naar vliegtuigen); 

• Het Verslechteringsverbod uit artikel 6, lid 2 Habitatrichtlijn3 en artikel 5.4, lid 2 Wet 
natuurbescherming het bevoegd gezag verplicht tot het nemen van passende 
maatregelen als de instandhoudingsdoelen van Natura 2000-gebieden niet worden 
gehaald; 470 

• Een passende maatregel is het intrekken van vergunningen. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Te onderzoeken of Gedeputeerde Staten de stikstofvergunningen die Schiphol meent te 
hebben opgekocht kan intrekken vanwege wijziging activiteit waarvoor deze 
vergunningen bedoeld waren en vanwege het Verslechteringsverbod. 475 

En gaan over tot de orde van de dag. 
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Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren) en Anna de Groot (SP).  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De ondertekende motie. Ook onderdeel van de beraadslaging.  480 
 
De laatste is ingediend door Namens Noord Hollanders, mevrouw Van Geffen. Deze gaat over 
grensoverschrijdend gedrag, onderdeel integriteit.  
 
Mevrouw VAN GEFFEN (Namens Noord-Hollanders.): Voorzitter, in Zuid-Holland werd vorige 485 
maand een voorstel aangenomen om grensoverschrijdend gedrag op te nemen in de 
integriteitscode. Het voorstel is ingediend door PvdA-Statenlid Van der Hoeven, samen met 
GroenLinks, Partij voor de Dieren, D66, SP en VVD. Het voorstel werd zeer breed gesteund. Van 
der Hoeven gaf daarbij als motivatie om te borgen dat bestuurders kunnen worden aangesproken 
op correct, fatsoenlijk en respectvol gedrag en om te onderstrepen dat wij als bestuur van Zuid-490 
Holland dat van groot belang vinden. Goed bestuur is integer bestuur. Ik citeer graag nog verder 
uit haar indrukwekkende betoog. Begin citaat, “Gedrag waarin de grenzen van anderen worden 
gerespecteerd, is belangrijk. Respectvol met elkaar omgaan, naar elkaar luisteren en je 
openstellen en van elkaar te leren. Het is de basis van een samenleving, waarin iedereen zich 
thuis kan voelen. Het is ook de basis van goed bestuur. Respectvolle omgang betekent: grenzen 495 
respecteren, ook waar wij verschillen; juist daar. Gelukkig neemt de aandacht voor het 
voorkomen van grensoverschrijdend gedrag steeds meer toe en gaan wij meer en meer het 
gesprek met elkaar aan over dit soms moeilijke onderwerp. Grensoverschrijdend gedrag – ik 
citeer nog steeds – hangt vaak samen met macht. In politiek en bestuur gaat het over macht en 
invloed, en daarmee zijn wij kwetsbaar voor grensoverschrijdend gedrag. En wij, als 500 
volksvertegenwoordigers en bestuurders, hebben een voorbeeldfunctie. Wanneer wij in deze 
politieke arena niet fatsoenlijk met elkaar omgaan, dan verschuift ook de norm in de 
samenleving.” Einde citaat, met dank aan mevrouw Van der Hoeven. Beste mensen, Noord-
Holland heeft zich afgelopen periode buitengewoon kwetsbaar getoond als het gaat om 
grensoverschrijdend gedrag op bestuurlijk niveau. De ontkenning dat het voor kan komen, de 505 
weigering erover in gesprek te gaan, het wegkijken, omdat het jezelf niet aangaat, maar een 
ander, het kiezen voor de macht en de coalitie in plaats van de zakelijkheid en de menselijkheid: 
Noord-Holland staat er niet fraai op. Mijn zorg is – en zoals u weet, spreek ik uit ervaring – dat 
nieuwe Statenleden opnieuw de dupe worden van het huidige onvermogen. Juist nieuwe 
Statenleden, die nog niet precies weten hoe het werkt, krijgen eerder met grensoverschrijdend 510 
gedrag te maken. Het is belangrijk dat wij vanaf het begin van de nieuwe Statenperiode borgen 
dat dit beter geregeld wordt. Daarom hoop ik dat dit voorstel gesteund wordt, in elk geval door 
de indieners zoals in Zuid-Holland, namelijk PvdA, GroenLinks, Partij voor de Dieren, D66 – die 
hier dit weekend een campagne-item ook van heeft gemaakt – SP en VVD, en hopelijk door alle 
hier aanwezige partijen. Ik moet het dictum ook nog voorlezen, of niet? 515 
 
De VOORZITTER: Zeker. 
 
Mevrouw VAN GEFFEN (Namens Noord-Hollanders.):  
 520 
De VOORZITTER: Verzoeken GS in de eerste Statenvergadering na installatie van de nieuwe 
Provinciale Staten een toevoeging aan de integriteitscode voor bestuurders van de provincie 
Noord-Holland ter besluitvorming voor te leggen en deze toevoeging als volgt te laten luiden: 
“Integriteit is niet alleen een kwestie van regels, maar ziet ook op de onderlinge omgangsvormen. 
Een respectvolle onderlinge omgang tussen Provinciale Statenleden, commissaris van de Koning, 525 
gedeputeerden en duo-commissieleden is van belang. In de omgang met burgers, ambtenaren, 
fractiemedewerkers, externe partijen en andere politieke ambtsdragers wordt van de commissaris 
van de Koning, de gedeputeerden, de Statenleden en de duo-commissieleden correct, fatsoenlijk 
en respectvol gedrag verwacht dat vrij is van ongewenste omgangsvormen en 
grensoverschrijdend en seksueel intimiderend gedrag, zoals hinderlijk gedrag, intimidatie, 530 
dubbelzinnige opmerkingen, handtastelijkheden, agressie, pesten en discriminatie.” En 
nogmaals, dit is met dank aan mevrouw Van der Hoeven van de PvdA. Dit heb ik niet zelf 
bedacht. Het is echt heel mooi. Dank u.  
 
Motie Vreemd aan de Orde van de Dag 16-6 maart 2023  535 
Grensoverschrijdend gedrag onderdeel integriteit 
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Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Constaterende dat: 

• Integer handelen cruciaal voor een goed en betrouwbaar bestuur is; 540 
• Onderdeel van integer handelen respectvolle omgang met elkaar is; 
• Het daarom van belang is om respectvolle omgang expliciet op te nemen in de 

gedragscode voor statenleden, duo-commissieleden, gedeputeerden en de commissaris 
van de Koning. 

Overwegende dat: 545 
• Nieuwe statenleden die nog niet precies weten hoe het werkt, eerder met 

grensoverschrijdend gedrag te maken krijgen en het daarom belangrijk is dit bij het 
begin van de nieuwe statenperiode te regelen' 

• De politiek een voorbeeldrol heeft bij onderwerpen die zijzelf in de samenleving 
gerealiseerd wil zien. 550 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• In de eerste Statenvergadering na installatie van de nieuwe Provinciale Staten een 

toevoeging aan de integriteitscode voor bestuurders van de provincie Noord-Holland ter 
besluitvorming voor te leggen; 

• Deze toevoeging als volgt te laten luiden: "integriteit is niet alleen een kwestie van regels, 555 
maar ziet ook op de onderlinge omgangsvormen. Een respectvolle onderlinge omgang 
tussen provinciale statenleden, commissaris van de Koning, gedeputeerden en duo-
commissieleden is van belang in de omgang met burgers, ambtenaren, 
fractiemedewerkers, externe partijen en andere politieke ambtsdragers wordt van de 
commissaris van de Koning, de gedeputeerden, de Statenleden en duo-commissieleden 560 
correct, fatsoenlijk, en respectvol gedrag verwacht dat vrij is van ongewenste 
omgangsvormen en grensoverschrijdend en (seksueel) intimiderend gedrag zoals 
hinderlijk gedrag, intimidatie, dubbelzinnige opmerkingen, handtastelijkheden, agressie, 
pesten en discriminatie”. 

En gaan over tot de orde van de dag. 565 
 
Ondertekening: Grethe van Geffen (Namens Noord-Hollanders.) 
 
De VOORZITTER: En ook deze motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. Zijn er nog 
andere fracties die een motie Vreemd willen indienen? Zo niet, dan zal de stemming over deze 570 
moties aan het eind van de vergadering plaatsvinden.  
 
Wenst iemand nog het woord over de agenda, zoals hier voorligt? Ja. De heer Steeman, D66.  
 
De heer STEEMAN (D66): Ja, dank u wel, voorzitter. In de laatste commissie Mobiliteit en 575 
Bereikbaarheid heb ik wat commotie getrapt over de actualisering van het Integraal 
Meerjarenprogramma Infrastructuur, het iMPI. Ik heb gezegd dat ik hem wellicht wilde 
onthameren. Reden daarvoor was dat in het iMPI stond aangegeven dat er wellicht geen dekking 
is voor expliciet twee wegen waar D66 de afgelopen jaren juist veel en vaak zijn nek voor heeft 
uitgestoken. Dat gaat dan om trajectstudies verbeteringen in verkeersveiligheid van de N200, de 580 
Bloemendaalse Zeeweg, waar ook de gemeenteraad van Bloemendaal nog recent unaniem een 
motie over heeft aangenomen. En de N203 Castricum-Uitgeest, waar we veel en vaak het debat 
over hebben gevoerd. En ik zie de heer Terwal van de VVD ook knikken. De uitleg van 
gedeputeerde Olthof dat deze twee wegen juist genoemd worden, omdat ze zo politiek en 
maatschappelijk relevant zijn, dat heeft ons uiteindelijk wel overtuigd. Dus dit punt kan 585 
inderdaad een hamerstuk blijven, en het dreigement om hem te onthameren, dat neem ik bij 
deze terug.  
 
De VOORZITTER: Het is dat ik weet dat u dat zou gaan zeggen, anders had ik gezegd: het kan 
wat korter. Maar dit levert uiteindelijk weer tijd op. Dank.  590 
 
Gaan wij door met de agenda en kunnen we de agenda vaststellen conform het advies van het 
voorstel van het presidium. 
 
De agenda is aldus vastgesteld. 595 
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2.a. Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming Provinciale Staten).  
 
De VOORZITTER: Dan we bij 2.a., Actualiteiten. Dan gaan we naar de actualiteit ingediend door 
de fractie van JA21 en de SP. Zij hebben een verzoek ingediend tot het houden van een actualiteit 600 
inzake bouwstop datacenter Microsoft. De volgende sprekers hebben zich aangemeld: uiteraard 
de indieners, de heer Mantel van JA21 en de mede-indiener mevrouw Alberts van de SP, Statenlid 
Zoon van de Partij voor de Dieren, Statenlid Van Wijnen van GroenLinks, de heer Deen van de 
PVV, mevrouw Kuiper-Kuijpers van het CDA, de heer Leerink van de PvdA, de heer De Wit van de 
VVD. Zijn er nog anderen. Niemand vergeten? Dan verzoek ik nu de heer Mantel van JA21 om de 605 
actualiteit aan de orde te stellen. Even voor alle duidelijkheid. We hebben zestig minuten. Dat 
betekent, alle aangemelde sprekers hebben drie minuten, GS vijftien minuten. Dat is inclusief 
interrupties en antwoorden daarop. In tweede termijn krijgt u nog een minuut. Ik geef het woord 
aan de heer Mantel van JA21. 
 610 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Voorzitter, een klein dingetje van orde. We hebben het in 
het presidium gehad over de volgorde van aanvragen over wat we nu met dit onderwerp gaan 
doen. In die volgorde was ik nummer één. Dus ik stel het op prijs als ik mag openen.  
 
De VOORZITTER: Absoluut geen probleem. Ik zie de heer Mantel ‘ja’ knikken. Dus, galant als hij 615 
is, geeft hij u als eerste het woord.  
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Ja, dank u wel, voorzitter. Nou is het zo dat wij op een 
gegeven moment in de discussie rond datacenters het verstandig hebben gevonden om een en 
ander naar de provincie toe te halen. Dus niet meer bij de gemeente Hollands Kroon te laten. De 620 
provincie is dus nu degene die aan de lat staat over de vergunningen. Nou hebben wij het een 
tijdje terug – inmiddels al, ik geloof, ruim anderhalf jaar of zo – goed gevonden dat er gedoogd 
werd om toch alvast te gaan bouwen, want de onderbouwing van die vergunningen zou nog 
komen. En die onderbouwing, die komt maar niet. En dat heeft met van alles en nog wat te 
maken. Maar het allerbelangrijkste waar het mee te maken heeft, zijn de berekeningen van de 625 
stikstofuitstoot tijdens de bouw. Daar is behoorlijk nou, laten we zeggen, vertraging, minimaal 
vertraging in gekomen, maar Microsoft is niet in staat geweest om dat te leveren. En dat betekent 
dat, als die onderbouwing er niet is- We kunnen heel erg de details in gaan, hoor, over dat er 
versneld gebouwd is en er dus andere berekeningen zouden kunnen zijn. Dat wil ik allemaal 
eventjes achterwege laten. Maar dat betekent, die inschatting is er nog steeds niet. En dát 630 
betekent dat dat gedogen van het bouwen wat ons betreft niet meer kan. Wij verzoeken dan ook 
aan de gedeputeerde om zo snel mogelijk, het liefst straks, als we klaar zijn gelijk even bellen, 
om te zeggen: u legt de bouw stil, totdat de onderbouwing er wel is. U begrijpt, we hebben het 
hier niet over de inhoud van de datacenters of wat dan ook. Daar hebben we ook een heel verhaal 
over, maar niet nu. Het gaat erom: het klopt niet wat er gebeurt. En als je dan eventjes gaat 635 
kijken naar de parallellen met andere mensen: als je een vergunning aanvraagt en je begint alvast 
met bouwen, dan ben je dus illegaal bezig. En dan word je ook op een gegeven moment verplicht 
om de boel weer af te breken als het niet goed gaat. Ik zou dat ‘meten met twee maten’ kunnen 
gaan noemen, dat Microsoft wel mag doorgaan en een ander, die bij wijze van spreken een 
mantelzorgwoning in de tuin bouwt, moet afbreken. Wat ook heel vervelend is, is dat de heel 640 
discussie rond de stikstof heel veel boeren in het nauw heeft gedreven. En zij zien nu dat er een 
groot bedrijf is dat maar mag doorgaan en zij als boeren in de knel zitten. Dat voelt ook niet 
goed. Nog los van wat je vindt hoe boeren met het stikstofverhaal omgaan. Maar je kan niet zien 
of laten zien dat er één partij is die maar mag.  
 645 
En dan, ja, tot slot nog eens een keertje. Ik weet bijvoorbeeld dat er ook heel veel toch 
bouwprojecten zijn stilgelegd vanwege de uitspraak van de Raad van State- 
 
De VOORZITTER: Wilt u afronden, alstublieft? 
 650 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Bijna. Laatste zin. En die uitspraak van de Raad van State 
houdt dus een heleboel bouwprojecten tegen. Dat stoort als je ziet ook nog dat Microsoft wel 
mag doorgaan. Kortom, het verzoek is, we hebben een motie, maar die is waarschijnlijk niet 
nodig om de bouw stil te leggen. Dank u wel. 
 655 
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De VOORZITTER: U bent ondertussen wel door uw spreektijd heen. Maar goed, als u straks nog 
een motie wilt indienen, dan zal ik dat uiteraard toelaten.  
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): U begrijpt het dictum al, hè.  
 660 
De VOORZITTER: Nou, ik begrijp nog helemaal niks, zolang die niet is ingediend, mevrouw 
Alberts. Dus. Maar ik geef nu de heer Mantel van JA21 het woord.  
 
De heer MANTEL (JA21): Dank u wel, voorzitter. Ja, daar zijn we weer, na de vorige keer en die 
keer daarvoor en die keer daarvoor. Maar goed, vandaag eigenlijk niet eens om te debatteren 665 
over de vraag wie er nu wel of niet voor of tegen grote datacenters zijn, of we ze überhaupt 
nodig hebben voor onze provincie, voor de inwoners, voor de economie en of ze nou veel of 
weinig energie of drinkwater verbruiken. Deze actualiteit gaat daar niet over. Het gaat over ons 
stelsel van vergunningverlening. Een stelsel dat, als het goed is, uitgaat van een 
gelijkheidsbeginsel. En voorzitter, dat is nou juist hetgeen dat hier zo wringt. Want waarom zou 670 
het ene bedrijf wel mogen bouwen zonder onherroepelijke vergunning en het andere niet? En was 
het niet zo dat er vanwege die enorme stikstofcrisis eigenlijk geen gedoogvergunningen meer 
verleend mochten worden en dat de tijd van geitenpaadjes bewandelen nu voorbij was? 
Voorzitter, volgens onze fractie is het in dit specifieke geval heel duidelijk: de provincie is 
bevoegd gezag ten opzichte van de vergunning die Microsoft heeft aangevraagd. En gelukkig 675 
vindt dit bestuur dat zelf ook. Er ligt geen definitieve, onherroepelijke vergunning van de 
provincie voor Microsoft. Onze oproep aan het college is dan ook duidelijk: kondig een bouwstop 
af en laat Microsoft, net als alle andere bedrijven in Noord-Holland, pas bouwen, zodra de 
vergunning daarvoor wordt verleend is, of je nou veehouder of tech-gigant bent. Dank u wel.  
 680 
De VOORZITTER: Dank u wel. En dan geef ik het woord aan Statenlid Zoon van de Partij voor de 
Dieren.  
 
Statenlid ZOON (PvdD): Dank u wel, voorzitter. We hebben een woon-, natuur-, stikstof- en 
biodiversiteitscrisis. Het ontbreekt ons aan daadkracht om landbouw om te vormen naar een 685 
toekomstbestendige, natuurinclusieve bedrijfsvoering, maar het schijnt geen probleem te zijn om 
landbouwgrond om te zetten naar hyperscale tech-gigant, schijnbaar door soepel om te gaan met 
regels. GS wil koploper zijn in duurzaamheid en innovatie bij datacenters, maar het resultaat zijn 
dieselaggregaten en zware dieselmachines voor de bouw. Gedeputeerde Zaal had het er bij de 
vaststelling van de datacenterstrategie over, en ik quote: “We gaan voorwaarden stellen aan de 690 
komst van nieuwe datacenters.” Hoe staat het daar nu mee? Want het schijnt vooral dat GS 
bedoelt dat vergunningen van datacenters achteraf erin gerommeld worden. Netbeheerders 
vragen juist om voorrang, zodat zij scholen en ziekenhuizen prioriteit kunnen geven, want er is 
schaarste om noodzakelijke ecologische beoordelingen uit te kunnen voeren. Ik zou het niet 
kunnen uitleggen dat kinderen straks noodgedwongen online les moeten krijgen, omdat hun 695 
school geen stroom heeft. Daarom zullen wij ook de oproep van JA21 en de SP steunen om nu 
een bouwstop af te vaardigen voor dit onderwerp. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Statenlid Van Wijnen van GroenLinks.  
 700 
Statenlid VAN WIJNEN (GL): Ja, het is natuurlijk ontzettend vervelend dat datacenters opnieuw 
negatief nu in het nieuws zijn gekomen. We kunnen wat dat betreft de vragen heel goed 
begrijpen van JA21 en de SP. Het is ook ontzettend vervelend dat die onderbouwing voor die 
vergunning er nog niet ligt. We hebben een jaar geleden uitgebreid gesproken over dit 
onderwerp. We hebben eigenlijk met zijn allen ook geconstateerd dat er grote risico's zijn voor 705 
het landschap en voor het milieu. We zien dat eigenlijk nu opnieuw. We hebben onlangs in de 
Commissie EFB aangegeven dat die moties daarover wat ons betreft nog niet zijn afgedaan en dat 
we ook inderdaad nog steeds wachten op de evaluatie van de vestigingsvoorwaarden. Maar 
tegelijkertijd willen we ook wel constateren dat- Ja, we willen er eigenlijk hier ook niet een verhaal 
opnieuw van maken dat we tegen datacenters zijn. Die discussie is geweest. Ze zijn ook niet de 710 
enigen die last hebben van de uitspraak van de Raad van State, dat bouwen geen uitzondering 
mag zijn. Dus we willen het ook graag in dat daglicht bekijken. We kijken nu allereerst uit naar 
een beantwoording van de gedeputeerde op de vragen.  
 



Pagina  14 
 
 

 
 

14 

De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Deen van de PVV.  715 
 
De heer DEEN (PVV): Ja, voorzitter, dank u wel. We hebben het over de gang van zaken 
aangaande de werkzaamheden van een nieuw hyperscale datacenter en hoogspanningsstation 
door Microsoft in de gemeente Hollands Kroon. Waar boeren het leven onmogelijk wordt gemaakt 
door absurde stikstofregels, wordt de bouw van een gigantisch datacenter door de provincie 720 
gewoon gedoogd. Wat de PVV betreft opnieuw een aanwijzing dat het allemaal niet om natuur 
gaat, voorzitter, maar om een heel andere agenda: het binnen-hengelen van grond van boeren, 
daar gaat het om. Daar is de PVV altijd glashelder over geweest. Ook over het stikstofbeleid. Dat 
kan volledig de prullenbak in. Geen enkele boer of andere ondernemer moet worden 
lastiggevallen met het irrationele en samenleving ondermijnende stikstofbeleid. Ten aanzien van 725 
datacenters is de PVV ook altijd duidelijk geweest. Wij zien geen enkele nut en noodzaak voor 
nieuwe centers. Daarbij komt dat datacenters het landschap negatief domineren en enorm veel 
energie gebruiken. En behalve dat Microsoft vergunningloos bouwt aan een nieuw datacenter, 
doen zij dat ook aan een eigen hoogspanningsstation; en dat in een tijd dat veel bedrijven in 
Noord-Holland met smart zitten te wachten op een stroomaansluiting aangezien het stroomnet 730 
overbelast is door de irrationele energietransitie.  
 
Voorzitter, de indieners van deze actualiteit willen per direct een bouwstop, zodat de 
werkzaamheden aan het datacenter niet vergunningloos kunnen worden voortgezet. We 
begrijpen deze insteek. Daar staan we ook achter. Maar wat ons betreft komt er helemaal geen 735 
nieuw datacenter.  
 
Samenvattend, voorzitter, deze casus laten we het ons betreft vooral zien dat het selectieve 
stikstofbeleid andere doelen dient en per direct op de schop zou moeten. Onze kiesgerechtigde 
burgers krijgen daar op 15 maart ook de kans voor. Dank u wel.  740 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Het woord is aan mevrouw Kuiper-Kuijpers van het CDA.  
 
Mevrouw KUIPER-KUIJPERS (CDA): Voorzitter, dank u wel. Terecht dat er vragen zijn gerezen 
naar aanleiding van het artikel in het NRC met de kop “Microsoft bouwt al een jaar aan een 745 
datacentrum zonder bouw- en stikstof vergunningen”. Met alle problemen die wij kennen rond 
het kunnen bouwen en kunnen werken aan infrastructuur in relatie tot de stikstofproblematiek in 
een land waar je bij wijze van spreken voor het bouwen van een grote schuur in je achtertuin al 
een geldende vergunning nodig hebt, is dit een bijzondere kop. En de vraag doemt gelijk op: 
gelden er voor Microsoft andere regels? Uit de brief van de stichting Red de Wieringermeer aan de 750 
Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied valt te lezen dat er twee gedoogbesluiten zijn 
afgegeven. Een op 15 september 2021 voor de bouw van het datacenter en een op 1 februari ‘22 
voor de bouw van een onderstation. Gedogen mag, als er zicht is op verlening van een definitieve 
omgevingsvergunning. En volgens de stichting is dat laatste niet meer aan de orde en zouden de 
gedoogbesluiten ingetrokken moeten worden.  755 
 
Naast de vragen, die mijn collega’s ongetwijfeld hebben gesteld over het al dan niet intrekken 
van de twee gedoogbesluiten, heb ik nog de volgende vier vragen. De brief van stichting Red de 
Wieringermeer dateert van 3 maart 2023. Is dus zeer recent. Dus ik neem aan dat de 
Omgevingsdienst deze brief nog moet beantwoorden. Is het dan nu aan GS om een besluit te 760 
nemen over een bouwstop? Uit de brief van de Stichting blijkt ook dat volgens hen Microsoft de 
bouw van het datacenter en het tussenstation veel sneller heeft aangepakt dan eerder 
aangegeven. Hoever staat het met die bouw in relatie tot de effecten van een bouwstop? En de 
derde vraag is: zijn er ook risico's, financieel, juridisch, voor de provincie bij het onmiddellijk 
gelasten van een bouwstop c.q. het intrekken van de gedoogbesluiten? Tenslotte, voorzitter, ik 765 
gaf aan dat bij het lezen van het artikel gelijk de vraag opdoemt of er voor Microsoft andere 
regels gelden, want de vraag dringt op of je hier niet met twee maten wordt gemeten. De ruimte 
die aan Microsoft wordt gegeven om te bouwen, zelfs naar de Porthos-uitspraak van 2 november 
‘22 en dat anderzijds van de PAS-melders, die in een heel moeilijke situatie verkeren, maar toch 
niet een gedoogvergunning krijgen in afwachting van de legalisatie van hun situatie met een 770 
stikstofvergunning. Waarom krijgen zij niet eenzelfde behandeling als Microsoft en wordt hen 
niet een gedoogvergunning verstrekt? Dat was mijn inbreng, voorzitter.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan ga ik naar de heer Leerink van de PvdA.  
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 775 
De heer LEERINK (PvdA): Ja, dank u wel, voorzitter. Datacentra liggen terecht onder een 
vergrootglas. Ons stikstofbeleid ligt terecht onder een vergrootglas. En de hele 
vergunningverlening en handhaving ligt terecht onder een vergrootglas. Dus op zich logisch dat 
de vragen, zoals ze nu voorliggen, gesteld worden. Het is denk ik aan ons en aan de provincie 
om zo helder en transparant mogelijk te zijn over wat hier nou precies gebeurt en hoe die 780 
vergunningverlening tot stand komt. Waarbij de vraag die net geopperd werd – in hoeverre is hier 
nou een uitzondering voor Microsoft – wat ons betreft de allerbelangrijkste is. Wordt Microsoft in 
deze anders behandeld dan alle andere vergunningaanvragen die binnenkomen? Dat is wat ons 
betreft de essentie van de zaak. Kijk, aan de ene kant – daar moeten we ook niet blind voor zijn – 
als het gaat om het bredere verhaal willen we altijd snel zijn met vergunningverlening, want we 785 
willen tempo en minder regels, et cetera. Maar als het ons net uitkomt dat het een zaak betreft 
waar dan vragen over rijzen, dan moet het weer anders. Dus in dat opzicht sluit ik me aan bij de 
vraag: gebeurt hier nou iets anders, zal ik maar zeggen, bij Microsoft dan in andere gevallen. 
Maar terecht dat deze vragen gesteld zijn. We zijn dan ook erg nieuwsgierig naar de 
beantwoording van het college.  790 
 
Statenlid ZOON (PvdD): Ja, dank u wel. Om even duidelijkheid te krijgen nog: proef ik nu ook in 
uw woorden dat wij een prioritering zouden moeten gaan aanbrengen waar we dan onze inzet op 
gaan plegen? Want we zien gewoon dat we problemen hebben met genoeg ecologische capaciteit 
te krijgen om vergunningen erdoorheen te krijgen. Zouden we dan ook moeten zeggen van, we 795 
gaan juist inzetten op ziekenhuizen en op scholen, om daar juist onze energie op te zetten? En 
niet op deze grote initiatieven?  
 
De heer LEERINK (PvdA): Ja, kijk, het is lastig, volgens mij, want dit gaat over 
vergunningverlening en dan gaat het over het toetsen zal ik maar zeggen of de- Het gaat niet 800 
over het toedelen van stikstofrechten of weet ik veel wat, want daar kunnen we met elkaar een 
discussie over voeren. En dan is de Partij van de Arbeid op dit moment heel helder als het gaat 
over de schaarse stikstofruimte: gaat hij naar natuurherstel of wonen? Dat zou wat ons betreft de 
prioritering moeten zijn. Maar dat is hier niet aan de hand, volgens mij. In dit geval gaat het over 
vergunningverlening, oftewel het toepassen van de wet op een concrete situatie. En de vraag is of 805 
dat adequaat is gebeurd.  
 
De VOORZITTER: Dank. Dan ga ik naar de heer De Wit van de VVD.  
 
De heer DE WIT (VVD): Ja, voorzitter, dank voor de gelegenheid. Ik denk dat we hier staan, omdat 810 
we allemaal vorige week heel goed de krant hebben gelezen. En daar heeft de VVD-fractie ook 
met mensen in de regio contact over gehad, omdat mensen verontwaardigd zijn over wat hier 
nou gebeurt en of het allemaal waar is wat er in die krant staat. Diezelfde vragen heeft de VVD-
fractie ook. Daarom hebben wij ook schriftelijke vragen ingediend aan het college met een aantal 
collega’s. We verwachten niet vandaag al antwoorden op al die vragen, maar we merken wel dat 815 
er vandaag door dit debat ook op het punt van bijvoorbeeld ‘hoe zit nou met die energie 
aansluiting, hoe zit het met de stikstof die nodig is voor de bouwfase van dit traject’, dat er wel 
veel vragen over zijn in deze Staten. Ik hou me aanbevolen voor duidelijkheid daarop vandaag en 
anders op een later moment.  
 820 
Ik denk dat het belangrijk is om in ieder geval twee lijnen te destilleren waar naar ons inzicht in 
ieder geval de verontwaardiging over gaat. Dat gaat over die energieaansluiting: is er nou sprake 
hier van een voorrangssituatie voor Microsoft? En hoe verhoudt zich dat tot anderen in de regio, 
die ook heel graag de capaciteit op het net willen gebruiken? Maar van die anderen horen we dat 
het net vol zit. Dus daar willen we graag opheldering over zien. En het tweede punt is, ja, wat 825 
zeggen we nou tegen bijvoorbeeld PAS-melders, veehouders in datzelfde gebied die te maken 
hebben met een onvergunde situatie op dit moment? En hoe verhoudt zich dat tot het proces 
waar Microsoft in zit om al dan niet een vergunning te krijgen? Dat doet ons de vraag rijzen: stel 
nou dat Microsoft geen vergunning voor stikstof nodig zou hebben, wat zou dat betekenen voor 
die PAS-melders? Kunnen we die dan ook niet gelijk legaliseren? En als Microsoft wel een 830 
vergunning voor stikstof nodig heeft, welke opties zijn daarvoor? En zijn dergelijke opties ook 
voor handen voor bijvoorbeeld die veehouders die PAS-melder zijn op dit moment? Voor zover er 
vandaag duidelijkheid over kan komen, horen wij dat graag. En zo niet, dan wachten wij de 
beantwoording van de schriftelijke vragen uiteraard af.  
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 835 
Ik wil afsluiten met de opmerking dat de VVD niet tegen datacenters is. Het is denk ik een 
belangrijk, faciliterend onderdeel van onze steeds digitaler wordende samenleving. We kunnen er 
niet omheen. Het is ook goed dat we met dit college een datacenterstrategie hebben uitgerold 
om ook de discussie te voeren: moet dat nou allemaal in Noord-Holland of zijn er ook andere 
regio's – niet alleen in Nederland, maar ook in Europa – die hun bijdrage daarin moeten doen? Wij 840 
zijn daar groot voorstander van, van die spreiding. We vragen ons af hoe die lobby in Europees 
verband op dit moment verloopt en of het college daar wellicht ook een update over kan geven, 
omdat dat ook wel iets is wat raakt aan dat onrechtvaardigheidsgevoel wat mensen voelen in de 
omgeving: zijn wij nou weer aan de beurt; en hoe zit het met andere regio’s die ook hun bijdrage 
mogen doen? Tot zover, voorzitter.  845 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer De Wit van de ChristenUnie. Sorry. De heer Klein van de 
ChristenUnie. Ja. Heb ik een keer mijn bril niet op.  
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, dank u wel, meneer de voorzitter. Het is duidelijk dat dit een 850 
zeer ongelukkige situatie is, want er wordt nu zonder vergunning een datacenter gebouwd, 
terwijl agrarische PAS-melders nog steeds in onzekerheid zitten en het natuurherstel nog 
nauwelijks van de grond komt. Maar ik hoor in deze campagnetijd ook mensen zeggen dat grote 
bedrijven boven de wet staan. En dat vind ik ook toch iets te gemakkelijk. Het zou heel fijn zijn 
als je de wereld kon indelen in goede en kwade partijen, maar zo is het helaas niet.  855 
 
De ChristenUnie wil graag focussen op de rol van de provincie, want Microsoft is begonnen met 
het bouwen na een gedoogbeschikking van de provincie. Nadat de Raad van State de 
bouwvrijstelling heeft ingetrokken, bleek er geen zicht meer op een vergunning. We hebben 
daarom de volgende vraag aan GS. Had GS bij het afgeven van de gedoogbeschikking een goed 860 
overzicht van de hoeveelheid stikstof die tijdens de bouw uitgestoten zal worden? En zo ja, 
hoeveel was dat? Is door de provincie bij het afgeven van de gedoogbeschikking ook 
geanticipeerd op het eventueel vervallen van de bouwvrijstelling? Heeft GS bijvoorbeeld samen 
met Microsoft overlegd over een plan B voor de manier waarop een vergunning in het kader van 
de Wet natuurbescherming gekregen zou kunnen worden? Is er op dit moment sprake van zicht 865 
op een vergunningsaanvraag die voldoet aan de voorwaarden? De vierde vraag. Draagt de 
provincie op dit moment actief bij aan het vinden van compensatie van een noodzakelijke 
stikstofruimte, bijvoorbeeld door de provinciale stikstofbank in te zetten? En als dat zo is, welke 
afwegingen maakt de provincie daar dan bij? En tenslotte, geldt het gedoogbesluit nog steeds als 
er geen zicht meer is op een vergunning? Waar het nu dus inderdaad op lijkt.  870 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En dan geef ik nu het woord aan gedeputeerde Olthof. 
 
Reactie namens het college van Gedeputeerde Staten in eerste termijn 
 875 
Gedeputeerde OLTHOF: Ja, dank u wel, voorzitter. Dat de datacenters veel stof doen opwaaien, 
dat mag duidelijk zijn. Toch hecht ik er wel veel waarde aan om hier toch wel even een aantal 
feiten op een rijtje te zetten. En woorden als dat hier illegaal gebouwd wordt of dat er 
geitenpaadjes worden bewandeld, die wil ik echt naar het land der fabelen verwijzen, want 
uiteindelijk, ook het afgeven van een gedoogbeschikking, het hele vergunningenproces is 880 
volledig transparant. Er zijn geen geitenpaadjes, want er is gewoon een gedoogstrategie die ook 
gevolgd wordt. Dus geen geitenpaadjes; gewoon volledig transparant. Het gaat hier ook over een 
vrijstelling, althans, een gedoogbeschikking, over de bouwfase en niet over als die in gebruik 
wordt genomen. Ik bedoel, dat is wel een heel groot verschil even, want daar wordt ook aan 
gerefereerd. We hebben het hier niet over een gedoogbeschikking over het in gebruik nemen van 885 
het datacentrum. Het gaat over de gedoogbeschikking over de bouwfase.  
 
De VOORZITTER: Een interruptie door de heer Zoon. U heeft nog 1 minuut 20. 
 
Statenlid ZOON (PvdD): Heeft u dan ook een gedoogbeschikking afgegeven voor de Wet 890 
natuurbescherming? Want daar gaat het nu om. 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Ik heb het over een gedoogbeschikking voor de bouwfase en die is 
gebaseerd- En dan kom ik op de vragen die ook gesteld zijn, ook van SP. Anderhalf jaar geleden 
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is de bouw gesteld. Is die gedoogbeschikking afgegeven. En toen was er een vrijstelling voor de 895 
bouwfase. Je geeft een gedoogbeschikking af als er zicht is op legalisatie op het afgeven van een 
definitieve omgevingsvergunning voor uiteindelijk de ingebruikname. Op basis van de huidige 
cijfers, ook op basis van de stikstofregels, is er geen probleem bij het uiteindelijk in gebruik 
nemen van het datacenter. En op basis daarvan kun je een gedoogbeschikking afgeven voor de 
bouwfase. Dus alleen als er zicht is op legalisatie. Dat zicht op legalisatie, dat geldt niet voor de 900 
datacenters alleen. Dat geldt voor veel meer. Het is niet dat dit een unieke situatie. Er wordt vaker 
een gedoogbeschikking afgegeven voor een bouwfase met de belangrijke voorwaarde dat er zicht 
op legalisatie- Zicht moet zijn op het afgeven van een definitieve omgevingsvergunning. Dat is 
hier ook het geval. Dus er was anderhalf jaar geleden een bouwvrijstelling, was er zicht op het 
afgeven van een definitieve vergunning voor het in gebruik nemen.  905 
 
De heer MANTEL (JA21): Dank u wel, voorzitter. De OD heeft gezegd dat er een grote kans is dat 
Microsoft zich niet aan die voorwaarden met betrekking tot stikstofuitstoot kan houden door 
bouwkranen, et cetera. Ik ben daar van de week geweest. Ik heb daar foto’s gemaakt. Ik wil ze 
straks naar u toe sturen. Er staan bouwkranen, er staan shovels met allemaal zwarte pluimen 910 
eruit. Dat was de reden waarom er nu nog steeds geen vergunning ligt. Maar toch gaat die bouw 
door. Waarom wordt die bouw dan niet stilgelegd?  
 
Gedeputeerde OLTHOF: Voorzitter, ik zou het prettig vinden als ik gewoon kan uitspreken, want 
ik heb het over dat er uiteindelijk zicht was op het afgeven van de definitieve vergunning voor het 915 
in gebruik nemen van het datacenter. De discussie gaat erover dat er een gedoogbeschikking is 
afgegeven voor het bouwen. Dat is afgegeven onder de situatie dat er een vrijstelling was voor 
het bouwen. Dat was de situatie tot de Porthos-uitspraak. Dus op dat moment is er gewoon in 
volle transparantie een gedoogbeschikking afgegeven. Vervolgens komt er een uitspraak door de 
Raad van State over Porthos. Dat geeft een andere situatie. Daarmee is uiteindelijk de vrijstelling, 920 
de bouwvrijstelling, komen te vervallen. En op dat moment is er ook door de omgevingsdienst 
direct aan Microsoft gevraagd om met een onderbouwing te komen voor de uitstoot van de 
stikstof tijdens de bouwfase. Die is eind december, medio- December. Rond december, een paar 
weken na de Porthos-uitspraak opgevraagd. Die is in januari opgeleverd door Microsoft. Die was 
nog niet voldoende. Is er aanvullende informatie gevraagd. Die aanvullende informatie is ook 925 
recent afgegeven. Die wordt nu beoordeeld. Dus er wordt op dit moment, as we speak, 
beoordeeld door Omgevingsdienst Noord-Holland Noord of uiteindelijk ook Microsoft tijdens de 
bouw aan de regels voldoet. En die beoordeling vindt nu plaats. We verwachten, nou, misschien 
over twee weken, drie weken, die uitspraak. En als we dat weten, dan weten we of Microsoft 
voldoet aan de regels. Dan kunnen ze doorgaan met de bouw. Voldoen ze niet aan de regels, dan 930 
heeft dat consequenties voor de bouw. En dan een andere vraag, de juridische-  
 
De heer MANTEL (JA21): Ja, duidelijk verhaal tot nu toe. Dank u wel, Maar we hebben dus twee 
sporen. Het is: ja, we voldoen aan de regels. Nou, dan kunnen ze bouwen, net als ieder ander. Op 
het moment dat zij niet aan die regels voldoen: men is nu wel aan het uitstoten. Welke 935 
consequenties heeft dat dan? Want dat kan je daar niet meer terugtrekken.  
 
Gedeputeerde OLTHOF: Nee. Maar uiteindelijk is het feit dat op een gegeven moment tijdens de 
wedstrijd de regels veranderen door die uitspraak van de Raad van State. Ook voor de Porthos-
uitspraak werd er gebouwd, werd er uitgestoten. Ja. En het is wel in Nederland goed recht dat, op 940 
het moment dat je een besluit neemt als omgevingsdienst, je dat moet doen op basis van de 
feiten die er zijn, op basis van de aanvullende informatie. Dat betekent óf het stoppen van de 
bouw óf het laten doorgaan van de bouw. Dat doen we niet op basis van een motie of op een 
basis van ‘we gaan nu de bouw stoppen’. Dat doe je op basis van de regels die er zijn. Daar 
hebben we al vaker een discussie over gehad met elkaar. En dat geldt hier ook. En die feiten zijn 945 
er nu. Die worden nu beoordeeld. Op basis van die feiten kunnen we dan aangeven of er terecht 
of onterecht gebouwd wordt.  
 
Statenlid ZOON (PvdD): Maar dat betekent dus nu dat nu de bouw stilligt, totdat duidelijkheid is 
gekomen over die vrijstelling? 950 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Dat ligt het niet, omdat – wat ik net aangeef – ook de 
gedoogbeschikking intrekken, dat moet je doen op basis van de feiten die je hebt. Die feiten 
worden nu beoordeeld. Dus het intrekken van de gedoogbeschikking of de gedoogbeschikking in 
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stand houden, beide doe je op basis van de feiten die er zijn. En tot dat moment ga je niet in die 955 
tussentijd een besluit nemen.  
 
 
Statenlid ZOON (PvdD): Dus de Raad van State-uitspraak, die de bouwvrijstelling introk, dat ziet u 
niet als een feit? 960 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Dat zie ik als een feit. Maar uiteindelijk, de Porthos-uitspraak heeft niet 
gezegd dat er niet gebouwd mag worden. Die heeft gezegd: er moet aan regels voldaan worden. 
En of er aan die regels wordt voldaan, daar zijn die feiten nu voor aangeleverd. Die zijn nu 
bekend. Die worden nu beoordeeld. En op basis daarvoor komt er een definitieve uitspraak. Dan 965 
een ander punt. En uiteindelijk is dat voor rekening en risico, een gedoogbeschikking, van 
Microsoft. Dus op het moment dat daar iets gebeurt- Stel dat uiteindelijk toch, door wat er ook 
gebeurt, er een definitieve vergunning niet wordt afgeven, is dat voor rekening en risico van 
Microsoft. Er zitten geen juridische of financiële consequenties voor de provincie aan vast. Maar 
nogmaals, dit heeft niets met illegaal bouwen te maken. Niet met bouw, omdat er geen 970 
vergunning is. Dit is gewoon een regulier, transparant proces geweest. Er wordt dus ook niet met 
twee maten gemeten, want ik geef al aan dat uiteindelijk een gedoogbeschikking niet alleen voor 
Microsoft geldt. Daar is ook gewoon een gedoogstrategie. Er is ook beleid voor. Dus met andere 
woorden, ook voor anderen – en in het verleden gebeurde het vaker – als er zicht is op een 
definitieve vergunning, als er zicht is op legalisatie, kunnen meer partijen onder voorwaarden een 975 
gedoogbeschikking aanvragen.  
 
Dan ga ik nog even kijken of ik alle vragen heb gehad, voorzitter. Even kijken. Ja, volgens mij heb 
ik alle vragen wel gehad, want hier zit alles in. Er gelden dus geen andere regels voor.  
 980 
O, de PAS-melders, die vergelijking. De PAS-melders, dat gaat over de uitvoering. Dat is gewoon 
het in gebruik nemen van het boerenbedrijf. Dit gaat over het bouwen van. Laat ik een ander 
voorbeeld noemen. Stel dat er een boer is met gewoon een volledige vergunning en die wil gaan 
bouwen, dan zou die op basis van een gedoogbeschikking, als er zicht is op een legalisatie van 
een nieuwe stal die gebouwd moet gaan worden, dan zou hij ook een gedoogbeschikking aan 985 
kunnen vragen. De vergelijking tussen het gedogen van het bouwen en een PAS-melder gaat op 
alle fronten mank, want de PAS-melden gaat over de uitvoering van het boeren en dit gaat over 
de bouw van een datacenter. Dus daar wil ik het onderscheid even maken.  
 
Geen zicht op vergunning. Anticiperen op vervallen van de vrijstelling. Nee, daar hebben we niet 990 
op geanticipeerd, want het was een jaar van tevoren. En als je al die scenario's mee gaat nemen- 
Je neemt uiteindelijk een besluit op basis van de geldende regels die er zijn. Als wij op basis van 
het huidige stikstofbeleid moeten gaan anticiperen op wat er de komende jaren nog gaat 
gebeuren, dan denk ik dat er helemaal niets meer gebeurt, want volgens mij kan dat nog alle 
kanten op gaan. Dus daar is niet op geanticipeerd. Er is dus ook geen plan B. Er is zicht op 995 
vergunning voor de ingebruikname van. Dat is een belangrijke voorwaarde, want dat is namelijk 
de basis van uiteindelijk de gedoogbeschikking.  
 
Voorzitter, volgens mij heb ik alle punten gehad en als ik wat vergeten ben, hoor ik het graag. 
Trouwens, mijn collega Zaal zal het overnemen als het gaat over de datacentrumstrategie.  1000 
 
De VOORZITTER: Het woord is aan gedeputeerde Zaal. 
 
Gedeputeerde ZAAL: Ja, mijn bijdrage zal kort zijn, want volgens mij is het niet de bedoeling dat 
we vandaag de discussie over het al dan niet belangrijk zijn van datacenters in onze provincie 1005 
over gaan doen. Daar hebben wij duidelijke uitspraken over gedaan in de datacenterstrategie. De 
vraag die natuurlijk wel voorligt en die u gesteld heeft, is of de datacenterstrategie nou ook van 
toepassing is geweest op deze vergunningsprocedure. De vestigingsvoorwaarden, daar hebben 
we het uitgebreid over gehad in de commissie EFB. Die zijn nog niet uitgewerkt in de gemeente 
Hollands Kroon. Dat kost ook nog even wat tijd. We hebben ook nog niet geëvalueerd. Daar 1010 
hebben we ook afspraken over gemaakt. Maar wat we wel hebben gedaan, we hebben met 
Microsoft afspraken gemaakt in lijn met de vestigingsvoorwaarden op het gebied van energie, op 
het gebied van watergebruik en op het gebied van landschappelijke inpassing. En om maar een 
paar voorbeelden te noemen. Er is dus voor gekozen om zelf een onderstation te bouwen, zodat 
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Microsoft hier niet concurreert op het net. Er worden zonnepanelen op het dak gelegd. Er is 1015 
aandacht geweest voor landschappelijke inpassing, zowel qua locatie als qua groen. En voor het 
watergebruik gaat Microsoft iets heel nieuws doen. Die gaat namelijk regenwater opvangen om te 
koelen, zodat daar geen drinkwater voor nodig is. Dus op alle punten wordt in dit geval voldaan 
aan de datacenterstrategie en zijn we ook heel blij dat deze grootschalige ontwikkeling ook goed 
wordt ingepast. In brede zin zijn we ook bezig, is ook gedeputeerde Loggen bezig, om 1020 
grootschalige bedrijfsactiviteiten op die manier in te passen, ook aandacht te hebben voor 
bijvoorbeeld multifunctioneel ruimtegebruik. Dus daar is heel erg veel aandacht ook voor 
geweest in het algemeen, maar ook in deze concrete situatie.  
 
Ten aanzien van de vraag van de heer De Wit over het Europese speelveld. Wij organiseren deze 1025 
zomer een bijeenkomst met alle andere Europese regio's om dat te bespreken. De motie, die uw 
partij daarover heeft ingediend, is ook in commissie EFB afgedaan met complimenten van de 
indieners. Dus daar verwijs ik even voor nu naar terug. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kijk ik even naar de partijen die nog spreektijd hebben en als 1030 
er nog behoefte is om te reageren in de tweede termijn. De heer Mantel, JA21? Niet. De heer 
Zoon, u heeft nog één minuut. Mevrouw Van Wijnen? Nee. De heer Deen? Mevrouw Kuiper? Ja, u 
heeft nog veertig seconden. Ja, ik ben streng vandaag.  
 
Mevrouw KUIPER-KUIJPERS (CDA): Voorzitter, nog even over de PAS-melders. Ik hoor het 1035 
antwoord van de gedeputeerde. Ik ben het met hem eens dat er verschil is in de aard van de 
activiteiten: bouwactiviteiten of het uitvoeren van een bedrijf. Maar er is ook wel een parallel, 
namelijk dat die activiteit gedoogd moet worden in afwachting van het krijgen van stikstofruimte. 
En dat is de parallel in beide situaties. Vandaar ook dat er door mensen vragen worden gesteld 
van, waarom wordt die parallel dan niet gelijkgetrokken? Ik hoop dat ik mijn vraag zo duidelijk is. 1040 
 
De VOORZITTER: Dat zullen we straks merken. De heer Leerink, heeft u nog behoefte? De heer 
De Wit? De heer Klein? Ja. De heer Klein heeft nog 1 minuut 15. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, dank u wel. Die ga ik niet opmaken. Ik had eigenlijk nog één 1045 
vraag die niet beantwoord was. Dat gaat over: draagt de provincie nu actief bij aan het vinden van 
de stikstofruimte voor Microsoft of is dat helemaal iets van Microsoft?  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En dan geef ik het woord aan gedeputeerde Olthof. De heer Zoon. 
 1050 
Statenlid ZOON (PvdD): Volgens mij krijgt de SP nog de mogelijkheid om een motie in te dienen. 
 
De VOORZITTER: Ja, maar dat daar kom ik straks op terug. Zeker. Voordat ik afsluit, zal ik dat 
doen. Fijn dat u zo bezorgd bent voor de SP. Dan geef ik nu het woord aan gedeputeerde Olthof. 
 1055 
Reactie namens het college van Gedeputeerde Staten in tweede termijn 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Ja, dank u wel, voorzitter. Direct een antwoord op de laatste vraag: nee, 
de provincie draagt niet bij.  
 1060 
En op de vraag van het CDA. Kijk, nogmaals, u geeft het zelf al aan. Kijk, bij de PAS-melders gaat 
het over de uitvoering. Is er voldoende stikstofruimte voor de uitvoering van een bedrijf? Het gaat 
hier over de bouw van een pand. Dat zijn twee totaal verschillende zaken. En ook bij Tata- Of bij 
Microsoft- Het zit zo in mijn hoofd, ik word er gek van. Maar ook bij Microsoft, ook bij Microsoft, 
is er dus geen sprake van dat er een gedoogbeschikking wordt afgegeven voor de uitvoering van 1065 
het bedrijf. Sterker nog, daar is zicht op, op basis van de huidige regels, ook vanuit de 
stikstofregels, dat uiteindelijk het uitvoeren van het bedrijf door Microsoft gewoon kan. Dus je 
kan niet uiteindelijk zeggen: dat was bij Microsoft ook niet aan de orde geweest.  
 
De VOORZITTER: Dank. We komen nu bijna tot een afronding. Maar voordat ik ga afronden, wil 1070 
ik mevrouw Alberts van de SP nog even in de gelegenheid stellen, want u wil een motie indienen 
en ik wil u graag vragen om u te beperken tot de motie en het voorlezen van het dictum. 
 



Pagina  20 
 
 

 
 

20 

Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Ja, de vraag is natuurlijk: hoe lang gaat gedogen door? 
Per direct, is het dictum, een bouwstop te gelasten voor het reeds in aanbouw zijnde datacenter 1075 
en het hoogspanningsstation van Microsoft, gelegen aan het Venster in de Wieringermeer. En 
gaat over tot de orde van de dag. De motie is ingediend door JA21, SP, Namens Noord-Hollanders 
en de Partij voor de Dieren. Dank u wel.  
 
Motie 17-6 maart 2023   1080 
Gelasten bouwstop Microsoft datacenter Venster 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Constaterende dat: 

• Microsoft reeds is begonnen met het verrichten van (bouw)werkzaamheden aan een 1085 
datacenter en hoogspanningsstation zonder dat zij daarvoor over de benodigde 
vergunning(en) beschikt. 

Overwegende dat: 
• De Provincie Noord-Holland bevoegd gezag is met betrekking tot het verlenen van deze 

vergunning(en). 1090 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Per direct een bouwstop te gelasten voor het reeds in aanbouw zijnde datacenter en 
hoogspanningsstation van Microsoft, gelegen aan 'het Venster' in de Wieringermeer. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 1095 
Ondertekening: Ivo Mantel (JA21), Remine Alberts (SP), Grethe van Geffen (Namens Noord-
Hollanders.), Fabian Zoon (Partij voor de Dieren). 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De motie maakt onderdeel uit van onze beraadslagingen. Is er nog 
behoefte bij de gedeputeerde om te reageren op de motie? 1100 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Voorzitter, eigenlijk door het indienen van de motie heb ik wel een vraag 
als dat mag. Past dat er ook bij of niet, om daarop te reageren? 
 
De VOORZITTER: Ik zou zeggen, geef gewoon uw reactie en we zien wat er gebeurt. 1105 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Over die motie eigenlijk. Ik begrijp hem, dat deze motie wordt afgegeven 
tijdens de situatie dat niet duidelijk is of gedoogd mag worden. Maar als die feiten nou, de cijfers 
straks, kloppen vanuit Microsoft en dat het uiteindelijk wel gewoon ook binnen de Porthos-
uitspraak past, mag er dan ook niet gedoogd worden? Hoe gaan we hier dan mee om? Want dit 1110 
vind ik een beetje een vreemde. Het is een soort open einde.  
 
De VOORZITTER: De heer Zoon. Kort.  
 
Statenlid ZOON (PvdD): Nou, de SP gaf het volgens mij al heel duidelijk aan. Hoe lang gaat 1115 
gedogen nog door? We zitten nu bijna een halfjaar na de Porthos-uitspraak. Ergens moet je een 
keer de gegevens hebben aangeleverd en moeten die beoordeeld zijn. Ik denk dat deze motie 
daar gewoon voor oproept: laten we nou gewoon nu even stopzetten, kunnen we alles goed 
regelen en dan kunnen we weer verder of niet verder. Dat hangt er dan vanaf.  
 1120 
Gedeputeerde OLTHOF: Toch, voorzitter, voor alle duidelijkheid. De feiten. Er werd uiteindelijk 
gedoogd op basis van de bouwvrijstelling. Dat is gewoon een situatie die kon op basis van de 
gedoogstrategie die er is. Van het beleid wat er is. Nu is er even niet duidelijk of op basis van de 
Porthos-uitspraak nog steeds gedoogd mag worden of niet. We hebben nu die cijfers. Dus over 
twee weken weten we of op basis van de nieuwe feiten wel of niet gedoogd mag worden. Deze 1125 
motie zegt: we stoppen helemaal met gedogen. Die feiten geven niet aan of er een definitieve 
vergunning is of niet. Dan is het nog steeds: mag er nog steeds legaal gedoogd worden of niet? 
En die onduidelijkheid is er nu. Dus ik raad hem ten zeerste af. 
 
De VOORZITTER: Even wachten, voordat hier een nieuwe discussie gaat ontstaan over- Want 1130 
volgens mij heeft de heer Olthof duidelijk uitgelegd wat zijn visie is. Hij ontraadt deze motie. Ik 
zal nog een keer het dictum voorlezen, dat daar geen onduidelijkheid over is. “Per direct een 
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bouwstop te gelasten voor het reeds in aanbouw zijnde datacenter en hoogspanningsstation van 
Microsoft gelegen aan het Venster in de Wieringermeer.” Dat is het dictum van deze motie. Ik ga 
nu afronden. Het advies door de gedeputeerde is net gegeven. Er kunnen nu geen moties meer 1135 
worden ingediend of gewijzigd en de beraadslagingen over deze actualiteit is afgerond. De 
stemming zal plaatsvinden straks aan het einde van de agenda. En dan gaan wij verder naar het 
volgende agendapunt. Dat is agendapunt 3.a., bekrachtiging van- 
 
De heer JENSEN (JA21): Voorzitter. 1140 
 
De VOORZITTER: Ik hoor- Ja. De heer Jensen van JA21. U heeft een ordevoorstel?  
 
De heer JENSEN (JA21): Ik zou graag een kort moment voor overleg met mijn fractie willen, als 
het mag. 1145 
 
De VOORZITTER: Nou, dat komt de voorzitter eigenlijk ook wel goed uit. Is vijf minuten 
voldoende? 
 
De heer JENSEN (JA21): Ja, ik hoop het wel. 1150 
 
De VOORZITTER: Dan schors ik vijf minuten. 
 

Schorsing 12.15 tot 12.24 uur. 
 1155 
De VOORZITTER: Ik wil verzoeken aan alle Statenleden om weer te gaan zitten. Dan kunnen wij 
de vergadering hervatten. De heer Jensen van JA21 had gevraagd om een schorsing. Dan geef ik 
u even nog kort het woord. 
 
De heer JENSEN (JA21): Tot zover, voorzitter. We hebben overlegd. Dank u. 1160 
 
De VOORZITTER: Oké. U maakt ons wel heel nieuwsgierig. Ik heb in ieder geval de schorsing 
goed gebruikt.  
 
De discussie wordt gesloten. 1165 
 
3.a.  Bekrachtiging besluit GS inzake opgelegde verplichting tot geheimhouding. 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar agendapunt 3.a. Dat is de bekrachtiging van de besluiten GS 
inzake opgelegde verplichting tot geheimhouding. Er zijn geen stukken ter bekrachtiging 1170 
binnengekomen. 
 
3.b.  Lijst geheimhouding PS. 
 
De VOORZITTER: Agendapunt 3.b., dat is de lijst geheimhouding PS. Er zijn ook geen 1175 
opmerkingen door de griffie tot op heden ontvangen. Verlangt iemand het woord over deze lijst? 
Zo niet, dan is die voor kennisgeving aangenomen. 
 
4.  Vaststelling notulen en besluitenlijst van de Statenvergadering van 6 februari 2023  
 1180 
De VOORZITTER: Dan hebben we agendapunt 4, de vaststelling van de notulen en besluitenlijst 
van de vergadering van 6 februari. Op donderdag 2 maart is een herziene versie van de notulen 
bij de stukken gepubliceerd. Er zijn een aantal grammaticale wijzigingen doorgevoerd. Er zijn 
geen opmerkingen ontvangen tot op heden. Verlangt iemand over de notulen nog het woord? Zo 
niet, dan zijn ze bij deze met inachtneming van de wijzigingen vastgesteld.  1185 
 
5.  Vaststelling Strategische Statenagenda. 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we een agendapunt. 5. Dat is het vaststellen van de strategische 
agenda. Wenst iemand daar het woord over? Zo niet, dan is die vastgesteld. 1190 
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6.  Vaststelling lijst ingekomen stukken. 
 
De VOORZITTER: Dan hebben we de lijst van ingekomen stukken, agendapunt 6. Er zijn ook 
door de griffie tot op heden geen opmerkingen ontvangen. Verlangt iemand het woord? Zo niet, 1195 
dan is dat conform het voorstel van het presidium besloten en afgedaan.  
 
7.  Voortgangslijst van moties. 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar agendapunt 7, de voortgangslijst van de moties. Er zijn ook 1200 
tot op heden geen opmerkingen over ontvangen. Verlangt iemand daar het woord over? Dan stel 
ik voor de lijst vast te stellen.  
 
8.  Voorlopig aangemerkt als hamerstuk. 
8.a.  Besluit tot instelling van de Onderzoekscommissie geloofsbrieven (VD-15) 1205 
8.b.  Wijziging gemeenschappelijke regeling Waddenfonds (VD-6)  
8.c.  1e begrotingswijziging 2023 Randstedelijke Rekenkamer voor zienswijze 
8.d.  Alliander, afsprakenkader januari 2023 (VD-13) 
8.e.  Actualisering integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2023-2030 (VD-8)   
8.f.  Zienswijze Provinciale Staten op de Kadernota 2024 Omgevingsdienst Noord-Holland 1210 
Noord (VD-7)   
 
De VOORZITTER: Dan komen we nu bij agendapunt 8 en dat zijn de hamerstukken. Het 
presidium adviseert om in te stemmen met de hierna te noemen voordrachten en deze ook als 
hamerstuk te behandelen. Ik noem ze één keer op. Dat is agendapunt 8.a., besluit tot instelling 1215 
van de Onderzoekscommissie geloofsbrieven, voordracht 15. Agendapunt 8.b., dat is de 
wijziging gemeenschappelijke regeling Waddenfonds, voordracht 6. 8.c., dat is de eerste 
begrotingswijziging 2023 Randstedelijke Rekenkamer voor zienswijze, voordracht 11. 8.d., dat is 
Alliander, afspraken januari 2023, voordracht 13. 8.e., dat is de actualisering van het integraal 
meerjarenprogramma Infrastructuur, oftewel het iMPI, 2023-2030. Dat is voordracht 8. En 8.f., 1220 
agendapunt 14, zienswijze Provinciale Staten op Kadernota 2024 Omgevingsdienst Noord-
Holland Noord, voordracht 7. Verlangt iemand hoofdelijke stemming? Iemand aantekening? Ja. De 
heer Dessing van Forum. 
 
De heer DESSING (FvD): Voorzitter, dank. Ik wil aangeven dat bij 8.e., bij het iMPI, dat wij 1225 
daarmee akkoord gaan, maar dat we daarbij willen aangetekend hebben dat dat is met 
uitzondering van alle duurzaamheidsmaatregelen, 1.b tot g, de paddentunnels, 6.e en het mos 
op bushokjes – het blijft een moeilijk woord – 7. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En dan zie ik de heer van Hooff van de PVV. 1230 
 
De heer VAN HOOFF (PVV): Voorzitter, met betrekking tot 8.d. Alliander, afsprakenkader januari, 
daar zullen we tegen stemmen. Onze fractie stemt tegen de voordracht, omdat een groot 
gedeelte van de enorme kapitaalbehoefte van regionale netwerkbedrijven komt door de 
peperdure en volslagen irrationele energietransitie. De PVV kan alleen maar oproepen om van dit 1235 
heilloze pad af te gaan en gezond verstand te laten zegevieren. Liever ten halve gekeerd dan ten 
hele gedwaald. Dat is een heel oude opmerking, maar hij staat. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog aantekening? Ja, de heer Deen. O wacht, dat is twee keer PVV. Dat 
lijkt me wat- 1240 
 
De heer DEEN (PVV): Over een ander agendapunt.  
 
De VOORZITTER: Oké.  
 1245 
De heer DEEN (PVV): Mag dat, voorzitter? 
 
De VOORZITTER: Ja, dat mag wel. Als het een ander agendapunt is, wel.  
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De heer DEEN (PVV): 8.e. wilde ik even onder de aandacht brengen. Daar gaan wij voorstemmen. 1250 
Onze fractie kan instemmen op zich met die voorliggende voordracht behoudens het opnemen 
van de vijf zogenoemde stikstoftrajecten in de studiefase, de 0,7 miljoen voor de vervanging van 
vijf paddentunnels en de 55.000 euro voor sedumdakjes op 28 abri's. Onze schaarse middelen 
kunnen beter besteed worden. Dank u wel.  
 1255 
De VOORZITTER: Anderen nog? Ja. De heer Jensen, JA21.  
 
De heer JENSEN (JA21): Voorzitter, voor wat betreft het iMPI. Ook onze fractie zal voorstemmen, 
maar met de opmerking dat we ons toch wel ernstige zorgen maken over de gebrekkige dekking, 
over het feit dat de inflatie nog niet is meegenomen en bijvoorbeeld gevolgen van de oorlog in 1260 
Oekraïne en het gebrek aan middelen. Dus we hopen dat het volgende college daar wat meer 
aandacht aan zal geven. Dank u.  
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Zo niet, dan kunnen we vaststellen dat de besluiten bij punten 
8.a. tot en met 8.f. zijn aangenomen.  1265 
 
9.  Eindrapport Randstedelijke Rekenkamer Landbouw- en Voedseltransitie (VD-5)  
 
De VOORZITTER: Dan komen wij bij agendapunt 9. Dat is het eindrapport Randstedelijke 
Rekenkamer Landbouw- en voedseltransitie, voordracht 5. De landbouwsector staat voor een 1270 
uitdaging om, naast het zorgen voor een sterke innovatieve landbouw, ook ambitieuze 
maatschappelijke doelstellingen te realiseren. De manier van voedsel produceren, distribueren, 
verwerken, consumeren leidt in toenemende mate tot maatschappelijke discussie, omdat het 
milieu, de bodem, het klimaat, de omgeving, het dierenwelzijn, de gezondheid van mensen en 
het verdienmodel van de agrarische ondernemers onder druk komt te staan. Met dit onderzoek 1275 
wil de Rekenkamer de Provinciale Staten van Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland 
ondersteunen in hun kaderstellende en controlerende rol. Het onderzoek geeft onder andere 
inzicht in de provinciale bijdrage aan de landbouw- en voedseltransitie en daarnaast wordt 
aangegeven wat de provincies van elkaar kunnen leren. Het is besproken in de commissie NLG 
van 13 februari. En ik geef met name deze uitleg, zodat de kijkers en luisteraars naar dit debat 1280 
ook weten waar het over gaat.  
 
De sprekers die zich hebben aangemeld voor agendapunt 9 zijn mevrouw De Groot van de SP, 
mevrouw Koning van het CDA. Statenlid Cardol van GroenLinks, mevrouw Jellema van de PvdA, de 
heer De Wit van de VVD en mevrouw Strens van D66. Heb ik iedereen gehad? Even kijken. De heer 1285 
Baudet van Forum voor Democratie en de heer Mantel van JA21. Heb ik daar nog iemand gemist? 
Ja. Statenlid Kostić van Partij voor de Dieren. En u heeft ze ondertussen al naast mij zien staan. 
Dat is ons Statenlid mevrouw De Groot van de SP. Zij zal als eerste gaan spreken.  
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Dank u wel, voorzitter. In de commissie NLG heeft de SP aangegeven 1290 
over het algemeen heel tevreden te zijn dat GS de aanbevelingen van de Randstedelijke 
Rekenkamer over de landbouw- en voedseltransitie grotendeels opvolgt. De SP heeft in de 
commissie NLG tevens uitgesproken bezorgd te zijn dat er in een komende Statenperiode een 
coalitie zou kunnen komen die de hele landbouw- en voedseltransitie zal gaan afremmen. Die 
komende coalitie zou ervoor kunnen zorgen dat deze transitie ernstige vertraging oploopt. 1295 
Gezien het zorgvuldige en harde werk van Provinciale Staten in de bijna afgelopen periode 
moeten we dit niet wensen. Op dit moment, in de bijna afgelopen huidige periode, hebben we 
een Provinciale Staten die wel bewust heeft gekozen om de landbouw- en voedseltransitie op de 
zorgvuldig voorbereide wijze te laten doorgaan.  
 1300 
De heer DE WIT (VVD): Ja, voorzitter, even voor de duidelijkheid, hoor. Zegt de collega van de SP 
nu eigenlijk: wij zijn zo zorgvuldig geweest de afgelopen vier jaar, laat de verkiezingen maar 
zitten, want wij weten het beter dan de kiezer? Waar bent u bang voor?  
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Voorzitter, wij zijn helemaal nergens bang voor, maar we willen wel 1305 
zeggen dat, kijk, als wij als Provinciale Staten heel lang en zorgvuldige keuzes hebben gemaakt, 
het niet de bedoeling is dat die in de volgende periode tenietgedaan zullen worden, want dan 
zitten we hier voor Jan of Marie met de korte achternaam – hoe je het maar wil noemen. En dat is 
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natuurlijk niet de bedoeling. Het is niet de bedoeling dat ons beleid straks wordt onderuit 
geschoffeld.  1310 
 
De heer DE WIT (VVD): Ja, voorzitter, bent u het dan met mij eens dat de kiezer daar toch ook 
echt ook iets over te zeggen heeft?  
 
Mevrouw DE GROOT (SP): De kiezer heeft daar iets over te zeggen na de verkiezingen. Ja. Dan 1315 
heeft ze kiezer er iets over te zeggen. Nu nog niet. 
 
De heer DE WIT (VVD): Nou, voorzitter, ik stel vast dat ik echt verbijsterd ben over de woorden 
van de collega van de SP. 
 1320 
De VOORZITTER: Gaat u verder, mevrouw De Groot 
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Volgens mij, voorzitter, snapt de heer De Wit er helemaal niets van. 
Echt helemaal niets. De kiezer heeft vier jaar geleden, bijna vier jaar geleden, deze samenstelling 
van Provinciale Staten gekozen. En deze samenstelling van Provinciale Staten, die heeft ervoor 1325 
gezorgd dat de landbouw- en voedselvisie zo is zoals die nu is. Daar zult u het mee moeten 
doen.  
 
Daarom vinden we het jammer dat Gedeputeerde Staten ervoor kiest om aanbeveling 5 slechts 
gedeeltelijk op te volgen. Gedeputeerde Staten kiest ervoor om ruimte te laten voor afwegingen 1330 
door een volgend college van Gedeputeerde Staten, ongeacht of dit college van Gedeputeerde 
Staten een andere lijn wenst te volgen. Met deze uitspraak is het mogelijk dat in een volgende 
Statenperiode een ander beleid wordt gevolgd. Dat kan niet de bedoeling zijn. Immers, wat er in 
deze periode is bedacht, bereikt en vastgelegd, kan niet zomaar in de prullenbak belanden. De SP 
heeft daarom een motie, waarvan het dictum luidt: besluit Gedeputeerde Staten opdracht te 1335 
geven aanbeveling 5 van de Randstedelijke Rekenkamer alsnog onverkort over te nemen, daarvan 
in de toekomstige Statenperiode alleen af te wijken indien dit de landbouw- en voedseltransitie 
kan versnellen en in duurzaamheid kan verbeteren. Het is namelijk van groot belang dat de 
huidige plannen omtrent de landbouw- en voedseltransitie doorgang vinden. Wij moeten er 
namelijk voor zorgen dat we minder stikstof uitstoten, transport van voedsel, een gezondere 1340 
bodem krijgen, verbouwen van voedsel en minder kunstmest, overschakelen van dierlijk naar 
plantaardig eiwit, minder vee. En dat mag niet vertragen. Nog beter is het als er in de 
Statenperiode van de nabije toekomst een versnelling van de landbouw- en voedseltransitie 
plaatsvindt. Onze provincie wordt dan sneller duurzaam. De SP hoopt dat er dan een Provinciale 
Staten zit die dat gaat realiseren. Bij deze dien ik deze motie in.  1345 
 
Motie 18-6 maart 2023   
Geen rem op Landbouw- en Voedseltransitie 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 1350 
Constaterende dat: 

• Er door Provinciale Staten van Noord-Holland in de afgelopen jaren een zorgvuldig beleid 
aangaande de Landbouw- en Voedseltransitie werd vastgesteld; 

• Gedeputeerde Staten van Noord-Holland van mening zijn dat het verstandig is het in de 
afgelopen jaren gevoerde beleid van de voedselvisie voort te zetten; 1355 

• De ambities van de voedselvisie worden gekoppeld aan andere ambities in de 
gebiedsprocessen; 

• Tijdens de onderhandelingen na de verkiezingen van Provinciale Staten zaken kunnen 
veranderen; 

• Gedeputeerde Staten vooruitloopt op deze mogelijke veranderingen door aanbeveling 5 1360 
van de Randstedelijke Rekenkamer niet onverkort over te nemen.; 

Overwegende dat: 
• Het zorgvuldige beleid van Provinciale Staten aangaande de Landbouw- en 

Voedseltransitie tevens ziet op de toekomst; 
• Het niet de bedoeling is dat dit beleid doorkruist wordt door een toekomstige coalitie; 1365 
• Gedeputeerde Staten in de reactie stelt dat er ruimte dient te zijn voor afwegingen van 

een volgend College van Gedeputeerde Staten; 
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• Een bestendige overheid zich houdt aan gestelde doelen, ongeacht de kleur van de 
coalitie; 

• De Randstedelijke Rekenkamer in aanbeveling 5 koerst op voldoende capaciteit en 1370 
middelen passend bij de gestelde doelen voor de landbouw- en voedseltransitie; 

• Gedeputeerde Staten deze aanbeveling van de Randstedelijke Rekenkamer onderschrijft. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Aanbeveling 5 van de Randstedelijke Rekenkamer alsnog onverkort over te nemen; 
• Daarvan in de toekomstige statenperiode alleen af te wijken indien de Landbouw- en 1375 

Voedseltransitie kan versnellen en in duurzaamheid kan verbeteren.; 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Anna de Groot (SP). 
 1380 
De VOORZITTER: Dank u wel. Deze motie maakt onderdeel uit van onze beraadslagingen. En dan 
geef ik het woord aan mevrouw Koning van het CDA. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Voorzitter, het onderzoek van de Rekenkamer gaat 
voornamelijk over de voedselvisie en beleid daaromheen. Bij de hoofdconclusie van het 1385 
onderzoek wordt gesteld dat, om de maatschappelijke doelen voor onder meer stikstof, 
waterkwaliteit en biodiversiteit te behalen, veranderingen in landbouw- en voedselsysteem nodig 
zijn. Daar wordt meteen aan toegevoegd: hierbij is het van belang dat er voor agrariërs een 
verdienmodel blijft. In de commissie hebben wij als CDA ook al aangegeven dat er in het verdere 
rapport en bij de aanbevelingen niets met dat laatste punt wordt gedaan. Dat is een grote 1390 
omissie, omdat het randvoorwaardelijk is voor het behalen van de doelen. Hoe zien toekomstige 
verdienmodellen eruit? Hoe worden de beleidsvoornemens en plannen getoetst op het feit of die 
ook bijdragen aan een verdienmodel voor agrarische ondernemers? Dat is totaal niet uitgewerkt. 
In de commissie hebben wij er ook al op gewezen dat bedrijven die extra duurzaam of speciaal 
voor de korte keten produceren, wat de provincie in de voedselvisie stimuleert, in de praktijk hun 1395 
producten lang niet altijd kwijtraken. Partijen als D66 blijven maar roepen dat de agrarische 
ondernemers, die extra duurzaam en natuurinclusief produceren, meer voor hun producten 
krijgen. En dat is helaas niet per definitie zo. Was het maar waar. Consumenten haken af bij 
stijgende prijzen of zijn er gewoon niet. Het wensdenken van vele partijen sluit niet aan bij de 
praktijk. Er zijn consumenten die simpelweg niet meer kunnen betalen voor een voedselpakket. 1400 
En los daarvan maken consumenten hun eigen keuzes. En dat mag. Maar die leiden lang niet 
altijd tot producten uit de korte keten of extra duurzame producten. Als voorbeeld Astrid Francis 
is die met een schuur vol aardappelen Beemster Valery blijft zitten, die zij voor de korte keten 
had geproduceerd. En Boeren van Amstel, die hun lokale, extra duurzaam geproduceerde melk 
niet kwijtraken. Consumenten in Amsterdam zeggen wel dat ze duurzame producten willen, maar 1405 
blijken ze niet voldoende te kopen. Daar lopen initiatieven op stuk.  
 
Mevrouw STRENS (D66): Ja, dank u wel, voorzitter. Bent u het dan niet ook met D66 eens dat we 
juist moeten kijken hoe we van die producten die wel zo duurzaam geteeld zijn de afzetmarkt 
kunnen vergroten, zodat die ondernemers die die producten aanbieden daar ook een reëel 1410 
bedrag voor krijgen?  
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, dat betoog ik ook de hele tijd, dat er eerst goede 
verdienmodellen zijn en dat dan die ondernemers ook extra duurzaam op een andere manier 
kunnen produceren. Maar als daar geen verdienmodel in zit, dan kun je dat niet van ze vragen.  1415 
 
Mevrouw STRENS (D66): Ja, want ik hoor u hier toch weer een beetje zeggen van, goh, die 
producten, daar is geen markt voor, dus we blijven lekker op dezelfde manier doorgaan. Volgens 
mij is het belangrijk dat we kijken hoe we in balans met bodem, water en natuur die producten 
kunnen telen en zorgen ook als provincie, samen met de hele keten en de markt, hoe we die 1420 
afzetmarkt kunnen vergroten. Bent u het daarmee eens?  
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Waar een verdienmodel in zit, daar is het goed dat er 
aanpassingen zijn. Maar dat verdienmodel is cruciaal. Anders is het niet duurzaam, want dan kan 
een bedrijf niet doorgaan op die manier. 1425 
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Mevrouw VAN GEFFEN (Namens Noord-Hollanders.): Ja, ik sla even aan op uw opmerking dat 
Amsterdammers geen biologische melk en dergelijke zouden willen. Is er aanleiding om te 
denken dat men dat in Den Helder, Enkhuizen, Haarlem, het Gooi en dergelijke anders wil. 
Waarom specifiek Amsterdammers?  1430 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Dat komt, omdat dat project Boeren van Amstel- Dat zijn de 
boeren die rond Amsterdam zitten. Zij hebben dus op een speciale manier melk geproduceerd 
met extra biodiversiteit en proberen dat af te zetten in Amsterdam. En daar blijken dus niet 
genoeg kopers te zijn. Mensen zeggen vaak wel van, wij willen meer duurzaamheid en we willen 1435 
meer biodiversiteit, maar als het op betalen aankomt, dan laten ze het afweten. Daar zit het 
probleem.  
 
Mevrouw VAN GEFFEN (Namens Noord-Hollanders.): Dus Amsterdam was alleen volgens. Dit 
speelt in de hele provincie? 1440 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Je hebt niet overal Boeren van Amstel. Dit is een voorbeeld wat 
er juist in Amsterdam speelt. Daarom benoem ik dat.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dank u wel. Vraag aan de collega van het CDA. Erkent het CDA dat 1445 
biologische producten per definitie duurzamer, diervriendelijker, groener zijn dan de gangbare 
producten uit de landbouw? 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Het is een andere teelt, biologische teelt. Maar 
diervriendelijkheid maakt geen verschil. In de gangbare landbouw wordt ook op dierenwelzijn 1450 
enorm gelet en zijn er dezelfde regels. Het verschil is dat er geen kunstmest wordt gebruikt. En 
nou, daar zijn de meningen over verdeeld of dat nou extra, heel erg milieubelastend is of niet.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, allen hier, ook mensen thuis en vooral het CDA hier: dit is 
dus precies het probleem. Het CDA, maar ook iedereen die het CDA in de afgelopen vijftig jaar 1455 
heeft gesteund, schotelt mensen, consumenten, voor dat het eigenlijk niet heel veel uitmaakt of 
je gangbaar koopt op biologisch. En is het CDA het dan niet met ons eens dat het dan ook niet 
onlogisch is dat er weinig prikkels zijn voor de consument om toch voor biologisch te kiezen als 
u weigert de waarheid te vertellen aan de kiezers dat de biologische producten veel beter zijn 
dan de gangbare? 1460 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ik weiger niet om de waarheid te vertellen. Ik zeg toch dat het 
verschil is dat er bij biologisch geen kunstmest wordt gebruikt? Dat is de waarheid. En 
dierenwelzijn is bij beide bedrijfsvormen goed. Daar hebben we landelijke regels voor.  
 1465 
Oké, ik ga verder met mijn betoog. Het CDA wil dat GS de voedselvisie gaat aanpassen, voordat 
hij wordt meegenomen in het PPLG. De voedselvisie moet realistisch zijn en moet aansluiten bij 
de praktijk en bij het consumentengedrag. Wat ook opvalt, is dat Noord-Hollandse doelen uit de 
voedselvisie niet altijd goed aansluiten bij landelijk en EU-beleid.  
 1470 
Mevrouw STRENS (D66): Ja, dank u wel, voorzitter. Begrijp ik nou goed dat het CDA eigenlijk hier 
terug wil in de tijd? Ik bedoel, dat doet u vaker. Maar u vraagt een vastgesteld document wat hier 
democratisch door de Staten is gegaan, om dat aan te passen. Het is gewoon vaststaand beleid, 
of u het daar nou mee eens bent of niet. 
 1475 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, op basis van het rapport van de Rekenkamer, waar ook 
diverse dingen in naar voren komen, en op basis van onze visie erop, vraag ik om het beleid aan 
te passen, voordat het meegenomen wordt in het PPLG. De Rekenkamer noemt het ook, dat die 
doelen in de voedselvisie niet goed aansluiten bij landelijk en bij uw beleid.  Het staat in het 
rapport van de Rekenkamer waar we het nu over hebben. En daarom vraag ik ook dat daar ook 1480 
een aanpassing komt, want de werkelijkheid is nadien nog weerbarstiger geworden. 
 
De VOORZITTER: Een moment, voordat u verder gaat. De heer De Wit, een interruptie. VVD.  
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De heer DE WIT (VVD): Ja, dank voorzitter, want ik denk dat de collega van het CDA wat mij 1485 
betreft in ieder geval een aantal herkenbare zorgen adresseert, waaronder het verdienmodel van 
de ondernemer. Volgens de VVD is dat ook een centraal onderdeel in ons beleid. Niet alleen in de 
voedselvisie, maar ook bijvoorbeeld in de stikstofplannen en de Natuurnetwerk Nederland-
uitwerking. Maar daar gaat het even niet over. In het rapport van de Randstedelijke Rekenkamer 
staat ook dat de effecten van het huidige beleid, zoals in de voedselvisie beschreven, nog niet 1490 
geëvalueerd kunnen worden, omdat er nog een te korte tijd is geweest om ervaring op te doen. 
Bent u het dan niet met mij eens dat we beter even kunnen wachten tot we die effecten wel 
hebben en dan ook die discussie kunnen voeren op basis van feitelijk materiaal?  
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Dat zou ik met u eens zijn, als niet hier ook wordt gezegd dat 1495 
deze huidige voedselvisie wordt meegenomen in het PPLG. Daarom vraag ik om aanpassingen. 
Die zijn ook gebaseerd op het rapport van de Rekenkamer. Maar dat punt wat ik net noemde – 
dan zal ik het nog een keer, voor de derde keer zeggen – dat de doelen uit de voedselvisie niet 
goed aansluiten bij landelijk en EU-beleid. Dus daar moet een aanpassing komen.  
 1500 
Mevrouw DE GROOT (SP): Dank u wel, voorzitter. Ik snap het niet zo goed op dit moment. Wil het 
CDA nu het rapport van de Rekenkamer veranderen? Of wil het CDA de adviezen van de 
Rekenkamer ter discussie stellen? Ik begrijp het niet zo goed. Wat is nou de opdracht aan 
Gedeputeerde Staten of aan de Staten? 
 1505 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Luister naar de rest van mijn betoog. Dan wordt het helemaal 
helder. 
 
De VOORZITTER: Via de voorzitter. Mevrouw Koning. 
 1510 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Dank u wel. Oké. Dus de werkelijkheid is nog weerbarstiger 
geworden door de nieuwe regels rond derogatie. Derogatie gaat over de hoeveelheid mest van 
vee die men op land mag aanbrengen. De voedselvisie geeft aan dat in 2030 de kringlopen op 
een zo laag mogelijk niveau gesloten moeten worden. De versnelde afbouw van de derogatie in 
een groot deel van Noord-Holland werkt precies averechts op dat doel. Er mag minder mest van 1515 
eigen vee worden benut en dat draagt niet bij aan het sluiten van de kringloop. Waarom maakt GS 
niet gezamenlijk met het hoogheemraadschap bezwaar tegen de versnelde afbouw van derogatie 
in het gebied van het HHNK? Wij zien dat andere provincies, zoals Zuid-Holland, dat wel doen 
voor gebieden in hun provincie. Kan GS zich hiervoor inzetten in Noord-Holland om dat bezwaar 
in te dienen?  1520 
 
De Rekenkamer geeft verder aan dat er grote onduidelijkheid is over het doel van de voedselvisie 
om alle grondgebonden landbouw in 2030 natuurinclusief te laten zijn. De definitie van 
‘natuurinclusief’ is niet helder, zelfs niet bij de WUR. Ik citeer uit het rekenkamerrapport, hè? Dit 
is terechte kritiek. Het is ook niet verstandig om alleen op natuurinclusief te focussen. Dat blijft 1525 
ons een doorn in het oog. Als goede rentmeesters moeten wij erop toezien dat voedselzekerheid 
gewaarborgd blijft en dat voedseltelers ook een redelijke boterham moeten kunnen verdienen en 
niet uitgebuit worden door hoge eisen, waarvoor niet betaald wordt. Dus ik ben niet tegen 
duurzaamheid, ik ben alleen tegen eisen van duurzaamheid, waarvoor niet betaald wordt. Het is 
bijzonder jammer dat de Rekenkamer de opgenoemde aandachtspunten wel benoemd in het 1530 
rapport, maar niet goed weergeeft in de aanbevelingen. Het CDA zal daarom een motie indienen 
om GS op te roepen om de voedselvisie aan te passen, zodat het een realistische visie wordt die 
aansluit bij de praktijk. Daarnaast willen wij dat verdienmodellen voor agrarische ondernemers 
veel meer aandacht krijgen in de voedselvisie. Beleid moet hierop getoetst worden. Zoals de 
voedselvisie er nu uitziet, is deze niet volhoudbaar en daardoor ook niet duurzaam. Het dictum 1535 
van de motie luidt: de voedselvisie aan te passen en te voorzien van heldere informatie over 
verdienmodellen voor agrarisch ondernemers en hoe beleidsvoornemens hierop getoetst zullen 
worden. Ondernemers niet te verleiden tot het produceren van producten waar geen vraag naar is 
en de voedselvisie aan te passen, zodat beleidsvoorstellen realistisch zijn, aansluiten bij 
landelijke en Europese richtlijnen, duidelijk zijn en aansluiten bij de praktijk, waarbij ook 1540 
rekening wordt gehouden met consumentengedrag.  
 
Motie 19-6 maart 2023   
Aanpassingen voedselvisie naar aanleiding van rapport Rekenkamer 
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 1545 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Constaterende dat: 

• De Randstedelijke Rekenkamer in haar aanbevelingen omtrent de voedselvisie enkele 
punten onbenoemd laat. 

Overwegende dat: 1550 
• Aandacht voor belang van verdienmodellen voor agrarisch ondernemers in de 

voedselvisie en in de aanbevelingen van de Randstedelijke Rekenkamer ontbreekt; 
• Verdienmodellen voor agrarisch ondernemers nodig zijn om beleid volhoudbaar en 

duurzaam te maken; 
• Agrarisch ondernemers ook in de toekomst nodig zijn om de bevolking van voedsel te 1555 

voorzien; 
• De rekenkamer aangeeft dat er grote onduidelijkheid is over het doel van de voedselvisie 

om alle grondgebondenlandbouw in 2030 natuurinclusief te laten zijn onder andere 
omdat de definitie van natuurinclusief niet helder is, zelfs niet bij de WUR; 

• De rekenkamer dit punt echter niet meeneemt in haar aanbevelingen; 1560 
• De rekenkamer aangeeft dat de Noord-Hollandse doelen uit de voedselvisie niet goed 

aansluiten bij landelijk en EU-beleid, maar ook dit punt niet meeneemt in de 
aanbevelingen. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• De voedselvisie aan te passen en te voorzien van heldere informatie over verdienmodellen 1565 

voor agrarisch ondernemers en hoe beleidsvoornemens hierop getoetst zullen worden; 
• Ondernemers niet te verleiden tot het produceren van producten waar geen vraag naar 

is; 
• De voedselvisie aan te passen zodat de beleidsvoorstellen realistisch zijn, aansluiten bij 

landelijke en Europese richtlijnen, duidelijk zijn en aansluiten bij de praktijk, waarbij ook 1570 
rekening wordt gehouden met consumentengedrag. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Willemien Koning (CDA). 
 1575 
De VOORZITTER: En u gaat hem nu in dienen, de motie? Dan is er ondertussen ook een 
interruptie van mevrouw De Groot van de SP. 
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Ja, voorzitter, volgens mij gaat dit punt over de Randstedelijke 
Rekenkamer en de adviezen die de Randstedelijke Rekenkamer gegeven heeft van, moet 1580 
Gedeputeerde Staten of Provinciale Staten die opvolgen, ja dan wel nee? En volgens mij is dit 
geen onderwerp van discussie bij dit onderwerp, maar is het eerder een motie Vreemd waar we 
het nu over hebben en heeft het CDA dit aangegrepen om een motie Vreemd in te dienen.  
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Nou, dat ben ik niet met u eens. Het Rekenkameronderzoek 1585 
heeft bekeken hoe onze voedselvisie in elkaar zit en doet daarop aanbevelingen. En wij doen daar 
nog een extra aanbeveling bovenop, omdat de Rekenkamer die vergeten is.  
 
De VOORZITTER: U bent aan het eind gekomen van uw betoog. Gaan we naar Statenlid Cardol 
van GroenLinks. 1590 
 
Statenlid CARDOL (GL): Ja, dank u wel, voorzitter. Ja, ik heb besloten toch nog maar een keer 
gebruik te maken van de laatste mogelijkheid om iets te zeggen in deze mooie zaal. Toen ik vier 
jaar geleden begon, dacht ik vooral het woord te zullen voeren over natuur, maar ik heb veel 
vaker gesproken over landbouw. Nou zijn natuur en landbouw gelukkig onlosmakelijk met elkaar 1595 
verbonden, al lijkt het wel eens of we dat in Nederland vergeten zijn. Zonder natuur geen 
voedsel, maar ook zonder landbouw geen voedsel. GroenLinks is ervan overtuigd dat er een 
mooie toekomst is weggelegd voor onze boeren, maar dan wel met een landbouw in samenhang 
met de natuur en blijvend gericht op het produceren van gezond voedsel. Daarom zijn we trots 
op de voedselvisie die we met elkaar hebben vastgesteld. Het had van GroenLinks zo hier en daar 1600 
nog wel een stukje verder mogen gaan, maar we maken het beleid nu eenmaal met elkaar, en de 
praktijk is taai. Het is mooi om te zien dat de Rekenkamer positief oordeelt over de voedselvisie, 
maar ook nog een aantal goede aanbevelingen doet. Zo is wel helder dat een voedseltransitie niet 
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kan zonder een visie op de intensieve veehouderij en dat de transitie van de landbouw ook vraagt 
om een visie op de bollenteelt. Mooi niettemin dat het college de meeste van de aanbevelingen 1605 
overneemt. En wat ons betreft is er geen aanleiding om nu de voedselvisie ter discussie te stellen 
of daar veranderingen in aan te brengen, zeg ik alvast maar. 
 
In de commissie hebben we geconstateerd dat de voedselvisie onverkort moet worden 
meegenomen naar het proces van het PPLG. Wat ons betreft staan de doelen en ambities van de 1610 
voedselvisie recht overeind en bieden de gebiedsprocessen een mooie kans om te werken aan 
een groen, gezond en leefbaar platteland voor alle Noord-Hollanders. Om daarover geen 
misverstand te laten bestaan, dienen we een motie in, mede-ingediend door PvdA en D66, met 
het volgende dictum. Provinciale Staten verklaren dat de doelen en ambities van de voedselvisie 
uitgangspunt dienen te zijn voor het op te stellen Provinciaal Programma Landelijk Gebied voor 1615 
Noord-Holland. En punt 2, dat het proces om te komen tot een PPLG en de uitvoering ervan in de 
gebiedsprocessen niet mogen leiden tot vertraging van de landbouw- en voedseltransitie in 
Noord-Holland, maar dat het PPLG en de gebiedsprocessen worden gebruikt als aanjager voor 
realisatie van de voedselvisie. De voedselvisie is vastgesteld voor de periode tot 2030 en de 
financiering is nog enige jaren gegarandeerd. Wij beperken ons in deze motie dan ook expliciet 1620 
tot de doelen en de ambities van de voedselvisie in relatie tot het PPLG. En daarmee is de motie 
iets anders dan de motie van de SP, die wij niet zullen steunen, omdat daar veel nadrukkelijker in 
aangegeven wordt dat er ook financiële consequenties uit getrokken moeten worden door de 
relatie met aanbeveling 5 van de Rekenkamer. En toen zweeg ik even.  
 1625 
Mevrouw DE GROOT (SP): Ja, voorzitter, dank u wel. Ik zou van meneer Cardol graag willen weten 
wat die financiële consequenties dan zijn, anders dan dat ze nu zijn? 
 
Statenlid CARDOL (GL): U vraagt in uw motie – ik heb hem hier niet bij de hand – in feite: omarm 
aanbeveling nummer 5 van de Rekenkamer. Daarin wordt expliciet gesproken over voldoende 1630 
capaciteit en middelen ter beschikking stellen voor uitvoering van de voedselvisie. Volgens mij is 
die capaciteit en zijn die middelen er op dit moment en is er dus geen reden om in die zin over 
ons graf heen te regeren, wil ik maar zeggen, naar een volgende periode en nu daar vindt nieuwe 
financiële consequenties aan te verbinden.  
 1635 
Mevrouw DE GROOT (SP): Dan is er volgens mij ook geen reden om de motie van GroenLinks en 
anderen in te dienen, want hè, ik bedoel, wij hebben vastgesteld wat de financiële consequenties 
zijn. De bedoeling is, laten we zeggen, dat er niet minder financiën naar dit beleid gaan. Dus ik 
zie helemaal de noodzaak van de motie van GroenLinks en anderen niet in.  
 1640 
Statenlid CARDOL (GL): Voorzitter, dank u. Ik denk dat het grote verschil erin zit dat wij niet een 
actie van GS vragen. Wij stellen voor dat Provinciale Staten nog een keer voor alle zekerheid 
verklaren dat de voedselvisie leidend is voor het PPLG-proces voor zover dat de doelen en 
ambities in de voedselvisie betreft. En dat we het PPLG in de gebiedsprocessen moeten 
aangrijpen om de voedselvisie door te zetten. Dus wij laten PS nog een keer een verklaring doen, 1645 
omdat we denken dat het verstandig is op dit moment om die uitspraak met kracht nog een keer 
te doen vlak voor we in het proces van PPLG terechtkomen.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, voorzitter, ik heb twee punten. Ik ben een beetje overvallen door dit. 
De coalitiepartijen vragen ons altijd op de woensdag voor de vergadering alvast onze voorstellen 1650 
op te sturen, zodat zij erover na kunnen denken. Ik ben even benieuwd: wanneer heeft u uw 
voorstel naar ons gestuurd? 
 
Statenlid CARDOL (GL): Nee, ik heb het voorstel nog niet naar u toegestuurd. Dat komt, omdat 
die pas op een laat moment tot stand is gekomen.  1655 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, op een heel laat moment. Maar dan een tweede vraag, want ik weet 
dus echt niet wat dit precies inhoudt. Waar wij ons zorgen over maken, is dat de intensieve 
veehouderij weer als een soort van ‘het hoort niet bij voedselbeleid, het is economisch beleid, 
dus we nemen het helemaal niet mee, ook niet in het PPLG’. Dat is wel een groot punt waar wij 1660 
ons zorgen over maken als het gaat om het gemis dat er nu is in de voedselvisie. Zegt u nou 
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eigenlijk, dat gemis dat we nu hebben in die voedselvisie, dat zetten we gewoon lekker door 
richting het PPLG? Of zegt u nou, dat is ook voor verbetering vatbaar richting die PPLG in juli? 
 
Statenlid CARDOL (GL): Volgens mij was mijn stelling net dat het PPLG-proces niet kan in een 1665 
voedselvisie. Een visie op de transitie van de landbouw niet kan zonder intensieve veeteelt en 
bollenteelt daarin mee te nemen. Maar ik zeg ook dat ik het niet verstandig vind op dit moment 
wijzigingen in de voedselvisie aan te brengen. Vind ik het ook niet zo netjes in de allerlaatste 
vergadering van deze coalitie. Dus ik neem aan dat dat in het PPLG een plek krijgt, want dat is 
een van de aanbevelingen waar bij GS positief op reageert.  1670 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Oké, dan begrijp ik de collega veel beter. En dat is fijn, want dat is 
precies waar onze motie straks over gaat. 
 
De VOORZITTER: Heeft u nog een vraag? 1675 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja. Of hij die motie straks gaat steunen. Want dat gaat niet over de 
wijziging van de huidige voedselvisie, maar inderdaad het meenemen voor de toekomst. Dus 
begrijp ik hem goed dat GroenLinks die motie straks gaat steunen? 
 1680 
Statenlid CARDOL (GL): Dat begrijpt u niet helemaal goed, maar dat is het vervolg van mijn 
betoog. Intussen dien ik even de motie bij u in.  
 
Motie 20-6 maart 2023   
Voedselvisie Noord-Holland basis voor Provinciaal Programma Landelijk Gebied 1685 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023 
Constaterende dat: 

• De Voedselvisie Boer en Business in Balans van de provincie door de Staten is vastgesteld 
als perspectief op weg naar een duurzaam voedselsysteem in Noord-Holland. 1690 

• De Randstedelijke Rekenkamer op hoofdlijnen positief is over de Voedselvisie, maar wel 
een aantal aanbevelingen heeft geformuleerd. 

• Gedeputeerde Staten in reactie op het rapport van de Rekenkamer hebben aangegeven de 
meeste aanbevelingen van de Rekenkamer te kunnen omarmen. 

Overwegende dat: 1695 
• De provincie de komende jaren, zo niet decennia, een belangrijke rol gaat spelen in de 

transitie van de landbouw in Noord-Holland. 
• Hiervoor reeds op korte termijn de uitgangspunten zullen worden geschetst in het eerste 

concept van het Provinciaal Programma Landelijke Gebied (PPLG). 
• Bij bespreking in de commissie NLG is geconstateerd dat de doelen en ambities van de 1700 

Voedselvisie onverkort als input dienen voor het komende proces rond het PPLG. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• De doelen en ambities van de Voedselvisie uitgangspunt dienen te zijn voor het op te 
stellen Provinciaal Programma Landelijk Gebied voor Noord-Holland. 

• Het proces om te komen tot een PPLG en de uitvoering ervan in de gebiedsprocessen niet 1705 
mogen leiden tot vertraging van de Landbouw- en Voedseltransitie in Noord-Holland, 
maar dat het PPLG en de gebiedsprocessen worden gebruikt als aanjager voor realisatie 
van de Voedselvisie. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 1710 
Ondertekening: Rien Cardol (GroenLinks), Aukelien Jellema (PvdA) en Amélie Strens (D66). 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En die maakt onderdeel uit van onze beraadslagingen. 
 
Statenlid CARDOL (GL): Want, voorzitter, mijn volgende zin begint met: er liggen nog enkele 1715 
andere moties voor. En een van die moties is de motie over het doorlichten van de 
landbouwsubsidies, die de Partij voor de Dieren heeft ingediend. Wat ons betreft een 
sympathieke motie, maar mogelijk overbodig en deels ook vrijwel onmogelijk uit te voeren. 
Landelijke subsidies vanuit het GLB zijn niet of nauwelijks door ons te beïnvloeden, maar wij zijn 
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heel benieuwd welke stappen het college al heeft gezet op dit punt en welke de gedeputeerde 1720 
nog wil zetten. En wachten dus wat dat betreft de reactie van het college af.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel. Ik hoor vooral een zorg over de uitvoerbaarheid van deze 
motie. Maar zoals onze collega’s weten: wij laten onze moties altijd toetsen door ambtenaren op 
uitvoerbaarheid en daar was het advies ook: het is uitvoerbaar. Dus wat is precies het bezwaar 1725 
van GroenLinks hierin? 
 
Statenlid CARDOL (GL): Voorzitter, dat zijn precies de twee punten die ik net noemde. Ik denk 
dat de motie in die zin deels overbodig is, omdat er al heel veel gebeurt op dit gebied. Maar dat 
is aan de gedeputeerde. Daarom vraag ik de gedeputeerde daar toelichting op te geven. En dat 1730 
de beïnvloeding van de landelijke subsidieregelingen door de provincie heel ingewikkeld is. Dus 
die kunnen we wel doorlichten daarop, maar dat zal weinig opleveren, schat ik in. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, als eerste, dus er gebeurt al veel. Nou ja, de Randstedelijke 
Rekenkamer, die zegt dus: daar zit een zorgpunt over de besteding van die subsidiegelden, of 1735 
dat wel echt goed, doelmatig gebeurt. Daar zie je dus veel onduidelijkheid over. Dus het enige 
wat we vragen, en is GroenLinks het daarin met ons eens, dat we dat advies van de Rekenkamer 
oppakken en dat we kijken wat we daarin kunnen aanscherpen eventueel vanuit onze 
mogelijkheden als provincie? Dat is het enige waar deze motie namelijk om vraagt.  
 1740 
Statenlid CARDOL (GL): Maar volgens mij zal blijken uit het antwoord van de gedeputeerde dat 
dit op een hoop punten al gebeurt – daar toetst de ambtenarij denk ik niet op, maar dat is een 
politiek antwoord – en is het in die zin overbodig om daar extra maatregelen op te nemen. 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder, meneer Cardol. 1745 
 
Statenlid CARDOL (GL): Voorzitter, ik schat in dat er in de komende vier jaar nog heel veel in 
deze zaal over dit onderwerp gesproken gaat worden, want de toekomst van onze mooie 
provincie hangt hier mede vanaf. En ik wens u en de nieuwe Statenleden heel veel wijsheid en 
geduld met dit uitdagende dossier. Dank u. 1750 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En dan gaan we verder met mevrouw Jellema van de PvdA.  
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Voorzitter, dank u wel. Het Rekenkamerrapport is voor ons de Partij 
van de Arbeid helder en met goede aanbevelingen die GS ook grotendeels overnemen. Daar 1755 
hebben wij het over gehad in de commissie en daar hoeven we het nu niet opnieuw over te 
hebben, of we hoeven dat niet over te doen? Ik wil nog wel even graag namens mijn partij 
reageren op een aantal ingediende moties.  
 
De motie van de SP, die ondersteunen wij niet. In de dicta wordt over de grens van deze 1760 
Statenperiode heen gekeken en zelfs geprobeerd te regelen. En dat kan niet. Dat zou je ook niet 
moeten willen. Daarvoor in de plaats hebben wij wel meegetekend met een andere motie die 
GroenLinks zojuist heeft aangekondigd en aan u heeft overhandigd, voorzitter.  
 
De motie van de Partij voor de Dieren met de dicta alle subsidies voor landbouw, waaronder 1765 
subsidies voor het plattelandsontwikkelprogramma, te toetsen aan de vraag of zij effectief 
kunnen bijdragen aan de doelen van de voedselvisie. We hebben begrepen dat dit of al gebeurt 
met de eigen provinciale subsidies of dat dit met Europese subsidies niet kan. Maar wij wachten 
evengoed nog even de reactie van de gedeputeerde daarover af. Maar het lijkt ons zeer 
onwaarschijnlijk dat we vol in zouden zetten op subsidies die ons eigen beleid niet ondersteunen 1770 
of die zelfs tegenwerken. Dat kan er bij mij niet in.  
 
En de motie van het CDA met het dictum die vraagt om de voedselvisie aan te passen en die 
suggereert dat beleidsvoorstellen niet realistisch zouden zijn, daarmee zouden wij willen zeggen, 
au contraire. Zouden wij de voedselvisie onrealistisch willen noemen? Nee, helemaal niet. Wel 1775 
ambitieus.  
 



Pagina  32 
 
 

 
 

32 

Mevrouw DE GROOT (SP): Ja, ik vroeg me af of mevrouw Jellema het niet ontzettend jammer zou 
vinden als het beleid, wat zij in de afgelopen vier jaar heeft gemaakt en ondersteund, nu omver 
geschoffeld wordt. En zou u willen dat al dat beleid zou verdwijnen, omdat er nieuwe 1780 
verkiezingen komen? 
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Dat zou ik verschrikkelijk jammer vinden, natuurlijk, maar dan sluit ik 
mij aan bij meneer De Wit, die zegt dat daar nu straks in eerste instantie de kiezers over gaan. En 
als we de goede keuze maken, beste kiezer in den lande, thuis, in heel Noord-Holland, dan zal 1785 
dat niet gebeuren. 
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Dus de keuze voor u die de kiezer gemaakt heeft een jaar of drie en 
een heleboel maanden geleden, die telt nu niet meer? 
 1790 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Ik hoop het wel. Ik hoop dat ze weer bij ons terugkomen. Maar daar 
hebben wij in zoverre invloed op dat het- Kijk, mevrouw De Groot, een periode van vier jaar is in 
ons democratische bestel vier jaar en dan is er een nieuwe ronde, nieuwe kansen, nieuwe 
uitkomsten, en daar hebben wij ons met zijn allen in te voegen.  
 1795 
De VOORZITTER: Mevrouw De Groot, tenzij u een andere vraag heeft, want dit punt is nu 
voldoende besproken volgens mij. Als u geen andere vraag heeft dan- Want anders gaat iedere 
interruptie over hetzelfde punt. Statenlid Kostić. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel. Toch een vraag. U zegt eigenlijk: ik kan me niet 1800 
voorstellen dat wij tegen onze eigen ambities dat geld besteden. Nou, dat is heel aimabel dat u 
dat zegt. Maar het past tegelijkertijd niet bij uw controlerende functie. Toch is het niet aan u om 
juist af en toe te kijken van, nee doen we eigenlijk onze taak? Is het allemaal in lijn? Want het is 
natuurlijk ook menselijk om ons te vergissen en om af en toe fouten te maken. Subsidies zijn 
ingewikkeld genoeg. Bent u het daar met ons eens? 1805 
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Ik kan het me inderdaad niet voorstellen, maar kijkt u even naar 
gedeputeerde Zaal? Zij was bij de vaststelling van de voedselvisie de uitputting nabij. Zij heeft 
daar zo ontzettend veel werk aan gehad en zo ontzettend hard haar best gedaan. En dat 
onderschrijven wij. En wij kunnen ons niet anders dan voorstellen dat die doelen, zo lang wij hier 1810 
zitten – en dat is dus nog twee weken –gestand zullen doen en dat we daaraan met vereende 
krachten blijven werken.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Nee, volgens mij, we kunnen ons vinden in de doelen. Wij hebben daar 
natuurlijk ook samen met de gedeputeerde heel hard aan gewerkt. Dus we kennen de 1815 
uitputtingsslag. Maar waar het om gaat is, als je kijkt naar de praktijk qua besteding van 
subsidiegelden, is dat het niet altijd even goed gaat. Als je kijkt naar een onderzoek dat door de 
Randstedelijke Rekenkamer in Drenthe is gedaan specifiek op dit punt, landbouwsubsidies, blijkt 
dat ze niet doelmatig of niet altijd even doelmatig zijn besteed. Dus nogmaals de vraag aan u: 
wat doet u dan denken dat wij absoluut ons niet kunnen vergissen, zoals Drenthe zich wel heeft 1820 
kunnen vergissen? Wat is het verschil tussen Drenthe en Noord-Holland daarin? 
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Nou, er zullen heel veel verschillen tussen Drenthe en Noord-Holland 
zijn, maar misschien is het grootste verschil wel dat ik vertrouwen heb. Vertrouwen in deze 
voedselvisie, vertrouwen in het feit dat deze gedeputeerden tot aan het gaatje zal gaan om deze 1825 
voedselvisie in deze periode tot een goed einde te brengen. En nog even naar mevrouw De Groot. 
Natuurlijk, daar zit een harde return op 15 maart, maar we gaan ervoor. 
 
De VOORZITTER: Aanvullende vraag? Niet over hetzelfde onderwerp. 
 1830 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Nee, maar ik wil even samenvatten, want ik begrijp het nog niet 
helemaal goed. 
 
De VOORZITTER: Geen samenvatting. Liever een vraag. 
 1835 
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Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Begrijp ik de PvdA goed dat ze niet willen kijken of het geld voor de 
landbouw doelmatig is besteed tot nu toe? En of er verbetering in mogelijk is. 
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Statenlid Kostić, ik word zo verdrietig van uw wantrouwen. 
 1840 
De VOORZITTER: Ik ga nu geen aanvullende vraag meer- Want het is elke keer dezelfde vraag en 
volgens mij heeft mevrouw Jellema naar eer en geweten geantwoord en er komt geen ander 
antwoord meer. Dus wat mij betreft gaat mevrouw Jellema verder met haar betoog. 
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): De shoot-out is dan nog even voor de motie van het CDA met een 1845 
dictum over het aanpassen van de voedselvisie. Het zou zelfs beleidsvoorstellen niet realistisch 
betitelen. O, dat had ik al gezegd: au contraire. Dat vond ik zo’n mooie uitdrukking, dus dat ga ik 
nog een keer zeggen. Wat we wel natuurlijk merken – en dat heb ik ook in de commissie gezegd 
–: de consumenten moeten om. En ja, dat is in deze huidige periode van grote inflatie natuurlijk 
hartstikke moeilijk. De consument moet in eerste instantie natuurlijk ook om zijn of haar 1850 
portemonnee denken. En de keten, heb ik ook in de commissie gezegd, is zo sterk als de 
zwakste schakel. Maar dat vliegwiel, dat moeten we op een of andere manier aangezwengeld 
krijgen en dan zal die voedselvisie ook gaan vliegen. Daar willen wij blijvend aandacht voor 
vragen, en daar gaan wij voor.  
 1855 
De VOORZITTER: Dank u wel. Gaan we dit naar de heer De Wit van de VVD. 
 
De heer DE WIT (VVD): Ja, voorzitter, dank voor het woord. Ik wil eigenlijk niet de hele discussie 
van de commissievergadering gaan herhalen, maar ik hecht er toch aan om de twee lijnen, die 
onze fractie mist in het rapport van de Randstedelijke Rekenkamer, ook hier toe te voegen.  1860 
 
En dat is de eerste lijn van de geopolitiek. Voedsel kan en zal waarschijnlijk in de komende jaren 
ook op het wereldtoneel een strategisch wapen kunnen zijn. En dat hangt ermee samen, ook met 
het punt wat eerder in deze zaal is gemaakt door collega's, met voedselzekerheid. Het is niet 
vanzelfsprekend dat er altijd maar bloemkool, een pak melk of spinazie in de supermarkt ligt. En 1865 
daar hebben we denk ik ook heel veel te koesteren als politiek, dat mensen in ons land zich 
daarvoor willen inzetten, niet alleen met hun energie en daadkracht, maar ook op de meest 
efficiënte manier wereldwijd koploper op het gebied van innovatie. En dat moeten we denk ik in 
Nederland, zeker ook in Noord-Holland absoluut blijven koesteren. We komen er niet mee weg op 
het Europese toneel, en daarmee ook op het wereldtoneel, om dat facet van de landbouw te 1870 
negeren.  
 
En het tweede punt wat ik wil toevoegen, en dat sluit ook aan op de worsteling die we in de 
commissie hebben besproken, maar ook die net in het debat over het verdienmodel van de 
ondernemer terugkwam: uiteindelijk is een agrariër, een boer of een tuinder, heel vaak 1875 
prijsnemer op de wereldmarkt, op een veiling waar een product voor de klok gaat of in 
contracten waar de marktprijs geldt. En dat betekent nogal wat voor de knoppen waar we aan 
kunnen draaien als provincie als het gaat om dat verdienvermogen van die ondernemer. Ik denk 
dat we heel terughoudend moeten zijn in te bedenken dat wij wel het verdienmodel voor de 
ondernemer kunnen bepalen, want dat werkt volgens mij niet zo. We kunnen vanuit Haarlem 1880 
volgens mij niet dusdanig beleid hier neerleggen dat een boer in Sijbekarspel of Abbekerk gaat 
denken: nou, daar ga ik mijn bedrijf even op inrichten. Maar het is wel een belangrijk onderdeel, 
een centraal onderdeel ook, durf ik wel te stellen, van de voedselvisie, zoals die er nu ligt, dat we 
wel met de ondernemers kijken naar het belang van het verdienmodel en dat we ook, ja, laten we 
zeggen, de praktijk laten spreken in wat wij hier beleidsmatig met elkaar doen en afspreken. In 1885 
het kader van de aanbevelingen, daar kan ik kort over zijn. Ik vind het belangrijkste punt om nog 
even expliciet te noemen, dat de VVD eraan hecht om eerst de effecten van de huidige 
voedselvisie te gaan zien en daarop te kunnen monitoren, voordat we een nieuw beleid of ander 
beleid gaan voeren. Het lijkt ons heel verstandig om eerst te kijken wat de resultaten in de 
praktijk zijn van wat we de afgelopen jaren hebben ingezet, voordat we eventueel weer ander 1890 
beleid over de sector uitstorten, waarvan we misschien niet helemaal weten wat de impact 
daarvan is. 
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De heer BAUDET (FvD): Ik vroeg me af hoe de geachte afgevaardigde die resultaten van het 
beleid dan zou willen meten. Wil hij daar empirisch onderzoek naar doen bijvoorbeeld? Of wil hij 1895 
dat op basis van de huidige modellen, de rekenmodellen, bekijken? Wat stelt hij voor? 
 
De heer DE WIT (VVD): Ja, voorzitter, wij hebben dit punt al een aantal keren geadresseerd ook 
bij, laten we zeggen, wat voor maatregelen gaan we bedenken vanuit die voedselvisie om die 
beleidsdoelen, die we hebben, in de praktijk om te zetten. Wat onze fractie voorstaat, is dat we 1900 
dat geld, dat we daar uitgeven aan bepaalde projecten of subsidies voor ondernemers, dat we 
kijken: wat is nou het effect geweest van die subsidie op wat het bedrijf kon doen? En sluit dat 
aan bij het doel wat we hadden? Dus Het gaat erom dat je uiteindelijk wil dat je belastinggeld 
zorgvuldig besteed wordt. En als wij een regeling hebben die in de praktijk niet werkt, dan 
moeten we daar de ogen voor open hebben en zorgen dat we die regeling aanpassen tot iets wat 1905 
wel werkt in de praktijk. Dus dat is de manier hoe ik dat wil doen. 
 
De heer BAUDET (FvD): Ja, dat was mijn vraag niet. Mijn vraag was hoe de afgevaardigde van de 
VVD wil beoordelen of het beleid effect zou hebben gehad. Want het punt namelijk, het hele 
stikstofbeleid – dat zal ook de aard zijn van mijn bijdrage straks – is gebaseerd op een model, op 1910 
een rekenmodel, het AERIUS-model. Dat is nu waardoor het beleid wordt gestuurd. Maar dat 
wordt dus niet getoetst aan de empirie. Dus er worden geen proefmonsters genomen in de 
grond. Zou ik de VVD aan mijn zijde kunnen vinden, als men wil kijken naar het effect van het 
beleid, om dan dus ook de empirie mee te nemen? Om niet alleen maar in die 
modellenwerkelijkheid te blijven hangen, maar daadwerkelijk boswachtertjes naar die velden toe 1915 
te sturen, daar proefmonstertjes te laten nemen, naar een lab te nemen en daar te kijken of die 
stikstofdepositie inderdaad verandert. 
 
De heer DE WIT (VVD): Ja, twee dingen, voorzitter. Allereerst, we praten hier over de voedselvisie 
en daar staat geen beleid in over stikstof. En waar het gaat om de maatregelen die we vanuit de 1920 
voedselvisie nemen – want daar gaat dit rapport van de Rekenkamer over – daarvan zeg ik, daar 
hebben we subsidieregelingen. En ik wil weten of de doelen, zoals het stimuleren van de kortere 
keten of gesprekken die we voeren in de retailketen om het verdienvermogen van de ondernemer 
te versterken, van dat soort zaken wil ik weten of het in de praktijk werkt. En als dat niet werkt, 
moeten we het beleid aanpassen. Op het punt dat de collega van Forum voor Democratie maakt, 1925 
wil ik zeggen dat de VVD er groot voorstander van is om te kijken in de natuur: wat is de staat 
van de natuur, hoe komt dat en welke maatregelen kunnen we nemen ter verbetering van de 
staat van de natuur? Maar dat is niet waar dit rapport van de Rekenkamer aanbevelingen op doet. 
 
De VOORZITTER: Heeft u een aanvullende vraag, meneer Baudet? 1930 
 
De heer BAUDET (FvD): Ja. Dus het nog een keer dan op het laatste punt. Dus de VVD is er een 
voorstander van om te kijken naar het effect op de natuur. Maar is de VVD ook bereid om dat 
effect op de natuur daadwerkelijk empirisch te bekijken of wil de VVD vasthouden aan wat we nu 
uitsluitend doen in Nederland? Namelijk, het invoeren in een computermodel. 1935 
 
De heer DE WIT (VVD): Ja, voorzitter, enigszins buiten de orde, maar ik ga graag in op dit punt, 
omdat het heel belangrijk is, ook voor die ondernemers in deze sector die keihard werken voor 
ons voedsel. Ik vind en de VVD vindt, dat ecologen het veld in moeten gaan om te kijken wat er 
met die natuur aan de hand is. En dat doe je niet van achter een bureau, maar dat doe je in het 1940 
veld. Dat doet de provincie ook. Daar zijn we nu mee bezig en dat zal ook een belangrijk 
onderdeel zijn van het programma landelijk gebied, waar we ongetwijfeld de komende jaren nog 
veel over zullen spreken.  
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, dank u wel. Ik ben blij dat de VVD onze zorgpunten 1945 
ondersteunt en ook aangeeft dat de verdienmodellen belangrijk zijn en dat voedselzekerheid 
belangrijk is en dat u aangeeft dat u effecten van een voedselvisie nog wilt gaan onderzoeken en 
monitoren. Maar bent u het dan met mij eens dat de voedselvisie, zoals die er nu ligt, nog niet 
opgenomen kan worden in het PPLG? Dat eerst die effecten gezien moeten worden en aangepast 
moeten worden. 1950 
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De heer DE WIT (VVD): Ja, voorzitter, er ontstaat vandaag een wat merkwaardige situatie met 
allerhande moties die worden ingediend over bestaand beleid. Over het bestaande beleid, 
namelijk de voedselvisie, heb ik te zeggen: ik wil daarvan eerst de effecten in de praktijk zien en 
dat ook onderbouwd kunnen hebben op basis van feitelijkheden van ‘hoe werkt nou het beleid 1955 
wat we bedacht hebben met elkaar’, voordat ik dat beleid zou willen aanpassen of ander beleid 
zou willen gaan toevoegen aan dat beleid. Dus dat op het punt van het huidig beleid. Nou, dan 
zijn er twee moties ingediend. Laat ik daar gelijk maar even op ingaan, voorzitter. Heb ik ook 
gelijk gehad. En dan kom ik ook aan de vraag van de collega. De VVD is het niet eens met de SP, 
en we delen ook niet de zorgen die de SP uit. We hebben respect voor de kiezer. Dus we zullen 1960 
tegen die motie stemmen. En de andere motie van GroenLinks, die zegt in feite: we hebben 
huidig beleid en daar staan we achter – even mijn platte vertaling daarbij, ik hoor graag als het 
anders is van de collega – en daar nog even een dikke streep onder zetten dat we dat belangrijk 
vinden. Nou, die dikke streep wil ik er zeker onder zetten, hoewel wellicht overbodig. Temeer, 
omdat ondernemers in die agrarische sector zelf ook willen verduurzamen. Dat is volgens mij de 1965 
centrale ambitie uit die voedselvisie. Die ambitie moeten wij volgens mij ook meenemen in het 
PPLG. Dus wat dat betreft zit ik daar op die manier in. 
 
De VOORZITTER: Nog een aanvullende vraag? 
 1970 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja. Als u dus wel die ambitie mee wil nemen in het PPLG, maar 
er ontbreken gewoon essentiële onderdelen, wat u zelf ook aangeeft, dan kunnen we die toch 
eerst toevoegen, voordat het meegenomen wordt in de PPLG? Anders zijn we toch niet goed 
bezig met elkaar? 
 1975 
De VOORZITTER: Dit was de laatste vraag op dit onderwerp. De heer De Wit. 
 
De heer DE WIT (VVD): Ja, voorzitter, het lijkt me sowieso buitengewoon verstandig dat we als 
provincie ons bestaande beleid meenemen in het PPLG. Dat geldt niet alleen voor de voedselvisie, 
maar ook voor andere beleidsdomeinen. Het zou gek zijn om de PPLG aan te grijpen om ons hele 1980 
beleid ter discussie te stellen. Maar aan de andere kant ben ik met de collega eens – althans, als 
ik het zo mag vertalen – dat we in de consultatie naar hoe tot zo’n PPLG te komen we ook moeten 
kijken naar hoe dingen in de praktijk werken. En als dingen niet werken, moeten we volgens mij 
onze ogen en oren open hebben om te kijken hoe we daarmee om moeten gaan en moeten we 
ook bereid zijn ons beleid daarop te kunnen aanpassen. En volgens mij is dat een evident 1985 
onderdeel van het hele beleidsprogramma wat dat PPLG voorstaat, wat natuurlijk een ongelooflijk 
grote impact heeft op het platteland en wij er volgens mij als politiek niet mee wegkomen om 
alleen maar hier in een zaaltje te zitten met elkaar en beleid te schrijven en onze ogen en oren 
niet open te doen voor wat er daadwerkelijk buiten in Noord-Holland gebeurt. 
 1990 
De VOORZITTER: Dank. Gaat u verder? 
 
De heer DE WIT (VVD): Ja, voorzitter, dan heb ik in ieder geval aangegeven dat we tegen de motie 
ook van de SP zullen stemmen en dat we met de pennestreep onder de motie van GroenLinks, dat 
we die overwegen om mee te geven op die manier met de huidige scope van de voedselvisie in 1995 
acht nemend en ook het budget dat eraan is gekoppeld. En dat raakt ook aan de laatste motie, 
waar eerder in de discussie ook al bij stil is gestaan. Dat is de motie van de Partij voor de Dieren. 
Wij denken dat dat geen noodzakelijke maatregel is om nu onderzoek te doen naar dat soort 
financieringsopties. Wij denken dat de voedselvisie een huidig financieringsinstrument heeft, 
namelijk de begroting die erbij zit tot met 2024. En dat lijkt mij afdoende om het beleid van de 2000 
voedselvisie financieel te kunnen uitdragen. Wij zien niet de noodzaak om naar andere regelingen 
te kijken, waaronder de POP-gelden of vanuit het landbouwportaal – ik noem maar even wat – of 
daar nog verdere aanpassingen nodig zijn.  
 
En tot slot wil ik afsluiten met een punt te onderstrepen wat de VVD belangrijk vindt, ook vanuit 2005 
de aanbevelingen en de reactie van het college daarop uit het rapport van de Rekenkamer. Dat is 
dat ons college ogen en oren open heeft voor wat er gebeurt qua wet- en regelgeving en wat voor 
effecten dat kan hebben in de praktijk waar de wet- en regelgeving misschien hetzelfde doel 
beoogt, maar in de praktijk ergens anders uitkomt. En we zijn er blij mee dat het college dat blijft 
doen en dat ook op die manier oppakt. En dat willen we graag bij deze onderstreept hebben. Tot 2010 
zover. 
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De VOORZITTER: Dank u wel. Het is ondertussen 13.15 uur. Ik ga nu het debat schorsen tot 
14.00 uur, zodat u kunt lunchen. De lunch staat klaar in de Johan Remkeszaal. Dan zie ik u graag 
om 14.00 uur terug en dan vervolgen wij dit debat. 2015 
 

Schorsing 13.17 tot 14.07 uur. 
 
De VOORZITTER: Geachte Statenleden, mag ik u verzoeken weer te gaan zitten? Ik kan u melden 
dat de storing van iBabs weer is opgelost. Dat bleek overigens een landelijke storing te zijn, 2020 
waarbij het uploaden van documenten niet goed ging. Dus mocht het zo zijn dat u de moties niet 
kon uploaden, of downloaden, moet ik zeggen, dan heeft dat te maken dat er een uploadstoring 
was, voor de technici onder ons. En ik zie dat wij een zakje met klaprozen hebben ontvangen van 
de PvdA. Ik ben benieuwd wat er nog meer deze middag op mijn bureau verschijnt. Dus mocht er 
straks nog een schorsing nodig zijn om even ergens iets te gaan halen, dan hoor ik dat graag. 2025 
Maar dank voor deze attentie.  
 
We waren aanbeland, ik heropen de vergadering, bij agendapunt 9. Dat ging over het eindrapport 
van de Randstedelijke Rekenkamer landbouw- en voedseltransitie. We zitten in de eerste termijn 
en ik ga het woord geven aan mevrouw Strens van D66. 2030 
 
Mevrouw STRENS (D66): Ja, dank u wel, voorzitter. De boeren in Noord-Holland weten op een 
innovatieve en efficiënte wijze voedsel te produceren. Maar we moeten eerlijk zijn: de wijze 
waarop we op dit moment voedsel produceren, heeft te veel negatieve effecten op het klimaat, de 
bodem, de waterkwaliteit, de natuur en het milieu. Het moet en kan radicaal anders. D66 streeft 2035 
naar een duurzaam voedselsysteem dat goed is voor de omgeving, maar ook voor het 
verdienvermogen van de boer. Het voorliggende rapport van de Randstedelijke Rekenkamer doet 
een achttal duidelijke aanbevelingen voor de noodzakelijke landbouw- en voedseltransitie in 
Noord-Holland. D66 is blij met dit rapport en de wijze waarop GS de aanbevelingen overneemt. 
 2040 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, ik kan het toch niet laten om hier even naartoe te lopen als u 
in het algemeen stelt dat de wijze waarop wij voedsel produceren, dat het daarmee zo slecht 
gesteld is, terwijl in Nederland toch het voedsel wordt geproduceerd met de minste impact op 
het milieu. Als u daar echt bewijzen voor hebt dat alles zo slecht is, waar zijn die dan? Er zijn 
echt heel veel dingen die ook heel goed gaan met de voedselproductie in Nederland. Bent u dat 2045 
met mij eens?  
 
Mevrouw STRENS (D66): Ik geef hier alleen aan, mevrouw Koning, dat het wat ons betreft te veel 
negatieve impact heeft. En dat zie je niet alleen als je kijkt naar de stand van de natuur, de stand 
van bijvoorbeeld de waterkwaliteit. Dat benoem ik. Maar uiteraard gaan er gelukkig ook in Noord-2050 
Holland heel veel dingen goed. 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder.  
 
Mevrouw STRENS (D66): In de commissie is al uitgebreid over dit rapport gesproken. Daar is ook 2055 
besproken dat de verdere uitvoering van de voedselvisie onderdeel zou worden van het PPLG en 
wordt uitgewerkt in de gebiedsprocessen. Wat D66 betreft staan de vastgestelde doelen en 
ambities uit de voedselvisie niet ter discussie en dienen die als input voor de gebiedsprocessen. 
De motie, al ingediend door collega Cardol van GroenLinks, dienen wij daarom ook mede in. De 
verschillende doelen uit de voedselvisie kunnen per gebied natuurlijk wel een andere uitwerking 2060 
krijgen. Zo zien wij bijvoorbeeld in de Kop van Noord-Holland kansen voor grootschalig 
verbouwen van groentes of wellicht bonen ten behoeve van de eiwittransitie, terwijl de 
veenweidegebieden in Laag Holland geschikt kunnen zijn voor extensieve landbouw in 
combinatie met natuur. D66 is blij met de ingeslagen weg en zal ook de volgende periode de 
uitvoering van het PPLG kritisch blijven volgen. Waarbij ik nog maar eens herhaal dat iedere 2065 
agrarische ondernemer, die bereid is om mee te gaan in de landbouw- en voedseltransitie en in 
balans met het klimaat, de natuur, de bodem en het milieu zijn bedrijf wil runnen, op onze steun 
kan rekenen. 
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De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik het woord aan de heer Baudet van Forum voor 2070 
Democratie. 
 
De heer BAUDET (FvD): Dank u wel, voorzitter. Ambtsgenoten. Heel Nederland heeft ermee te 
maken: het zogenoemde stikstofprobleem. De verkiezingen op 15 maart gaan hier zelfs voor een 
belangrijk deel over. Het is dus uiterst relevant dat we hier in de Provinciale Staten van Noord-2075 
Holland een week voor die verkiezingen spreken over het eindrapport van de Randstedelijke 
Rekenkamer, over de voorgenomen landbouw- en voedseltransitie. Want die hele transitie, die 
hele voorgenomen verandering van de agrarische sector en de hele wijze waarop wij in onze 
voedselvoorziening voorzien en hoe we omgaan met landbouw, is gebaseerd op aannames over 
stikstof. En precies daar heb ik een aantal punten over. Hoe zat het ook alweer? Er zijn door het 2080 
ministerie van LNV zogeheten kritische depositiewaarden vastgelegd die niet mogen worden 
overschreden in 162 natuurgebieden in Nederland. De EU maakte – dat gaat daaraan aan vooraf – 
oorspronkelijk een lijst met vierhonderd factoren die de biologische samenstelling van zogeheten 
Natura 2000-gebieden – dat zijn dus die 162 gebieden – zouden kunnen bedreigen en waartegen 
lidstaten dus mogelijk maatregelen zouden kunnen nemen, indien zij de specifieke samenstelling 2085 
van die Natura 2000-gebieden zouden willen behouden. Slechts één van die vierhonderd 
factoren, die zijn opgesomd door de EU, is stikstof. Maar juist die ene factor is in Nederland 
allesbepalend gemaakt voor het beleid. Dat is eigenlijk nergens op gebaseerd. Het is een zeer 
irrationele beslissing geweest om dat te doen, om alles op te hangen aan dat ene stikstof.  
 2090 
Mevrouw STRENS (D66): Ja, voorzitter, dank u wel. Ik ben even naar u aan het luisteren, meneer 
Baudet, en het bevreemdt me toch eventjes in welk debat u zit, want we bespreken hier vandaag 
het rapport van de Randstedelijke Rekenkamer en we hebben hier niet over de stikstofaanpak, we 
hebben het hier niet over de PPLG, laat staan hoe dat al dan niet in Den Haag is vastgesteld. Dus 
volgens mij moet u even beseffen dat u in dit huis staat en niet in de Tweede Kamer. 2095 
 
De heer BAUDET (FvD): Ja. De eerste zin van het rapport, wat wij nu bespreken, luidt: om 
maatschappelijke doelen voor onder meer stikstof, waterkwaliteit en biodiversiteit te halen, zijn 
veranderingen in het landbouw- en voedselsysteem nodig. Dus het hele uitgangspunt van dit 
rapport is bepaalde aannames over stikstof. Ik vind het van essentieel belang om juist de 2100 
aannames die schuilgaan achter de invulling van het beleid ter discussie te stellen. En ik heb ook 
aan het slot van mijn betoog een motie die specifiek ziet op wat de provincies – en dus de 
provincie Noord-Holland ook-  
 
Trouwens, waarom loopt mijn tijd door? Want het is een antwoord op een interruptie. Dus dat is 2105 
gek.  
 
Ik heb een motie die specifiek gaat over wat op provinciaal niveau kan worden gedaan om de 
implementatie van deze stikstofregels bij te stellen. Dus ik ga daar toch even mee door. Het is 
dus zeer irrationeel dat het hele- 2110 
 
De VOORZITTER: We laten eerst nog even mevrouw De Groot en dan kunt u daarna doorgaan. 
Mevrouw De Groot. 
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Voorzitter, ik vraag mij af of meneer Baudet een motie Vreemd wil 2115 
indienen. En of dat nu niet het verkeerde moment is om dat te doen. 
 
De heer BAUDET (FvD): Ja, ik wil geen motie die losstaat – dat noem je vreemd, hè – van de 
vergaderorde indienen. Nee, ik wil een motie indienen naar aanleiding van het rapport wat wij 
vandaag bespreken: het rapport over de voorgenomen landbouw- en voedseltransitie. Dat punt, 2120 
dat heb ik ook al net naar voren gebracht in een interruptie richting de ambtsgenoot van de VVD. 
Hij is daar ook op ingegaan. Die is bereid om te kijken naar empirische metingen. Daar kom ik zo 
meteen op terug. Dus ik denk dat wat ik te vertellen heb zeer relevant is voor dit onderwerp. Ik 
vind het, sterker nog, typerend – en ik vind ook wel belangrijk dat deze interrupties komen – 
want dit is typerend voor veel van de kritiek van Forum voor Democratie op andere politieke 2125 
partijen, dat die zich namelijk in onze ogen veel te veel bezighouden met het puur onderhorig 
aan Den Haag of Brussel uitvoeren van beleids- 
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De VOORZITTER: Wilt u zich even beperken? 
 2130 
De heer BAUDET (FvD): - in plaats van de aannames die achter dat beleid schuilgaan ter discussie 
te stellen. En ik vind het van wezenlijk belang dat juist ook op provinciaal niveau die aannames 
worden getoetst, want hier heeft men het instrumentarium om ook in de provincie empirisch te 
gaan toetsen. 
 2135 
De VOORZITTER: Mevrouw De Groot, heeft u nog aanvullende vragen? 
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Ja, voorzitter. Ik heb in elk geval nog een aanvullende opmerking. Ik 
zal daarna mijn vraag formuleren. We hebben het natuurlijk in deze provincie voorafgaand aan 
uw komst hier, meneer Baudet, heel vaak hierover gehad en daar ook besluiten over genomen. 2140 
Wat nu aan de orde is, is het rapport van de Randstedelijke Rekenkamer. Of bent u dat niet met 
ons eens? 
 
De heer BAUDET (FvD): Ik ben het eens met de feitelijke constatering dat er besluiten zijn 
genomen, maar het is nooit te laat om terug te komen op een verkeerd besluit. Beter ten halve 2145 
gekeerd dan ten hele gedwaald, zou ik willen zeggen.  
 
Kortom, het is dus heel irrationeel dat wij alles vasthangen aan dat ene element stikstof in 
Nederland, hoewel niemand op zichzelf natuurlijk betwist dat aanzienlijke depositie van 
stikstofverbindingen de samenstelling van de natuur wat zou veranderen. Allerlei in de Europese 2150 
habitatrichtlijn genoemde flora en fauna zouden daardoor mogelijk wat minder kunnen gaan 
voorkomen in Nederland, bijvoorbeeld omdat door toegenomen vruchtbaarheid van de grond 
bomen, bepaalde mossen en heidegronden zouden kunnen verdringen. Maar dit alles gaat dus 
niet over verslechtering van de natuur of vervuiling van de natuur, maar over verandering van de 
natuur. Verandering, die botst met de in Europees verband afgesproken monumentale status van 2155 
bepaalde natuurgebieden in ons land. Verandering. Niet verslechtering. Inderdaad, een 
onderzoek van enkele jaren terug liet iets bijzonder, inzicht, gegevens zien. In een natuurgebied 
in Noord-Brabant werd handmatig 140 keer meer stikstof gedeponeerd dan was toegestaan 
volgens de berekeningen omtrent behoud van flora en fauna. 140 keer meer. Het gevolg: de 
natuur verschraalde of veranderde niet. De plantengroei nam een beetje toe en verder gebeurde 2160 
er vrijwel niets. In 2018 bekeken Nederlandse onderzoekers bovendien de verschillen tussen het 
bodemleven onder grasland van een boerderij en het bodemleven van een natuurgebied met een 
kritische depositiewaarde van 21 kilo per hectare per jaar. Ze voorspelden dat het bodemleven op 
de boerderij, volgens de modellen die nu worden gebruikt om de hele agrarische sector in 
Nederland te hervormen, veel minder divers zou zijn, omdat stikstof daar veel hoger was, hè. 2165 
Maar wat bleek? Op die boerderij, waar zeventien keer te veel stikstof was volgens de modellen, 
daar bleken juist meer verschillende soorten in de grond te zitten en dat bleek ook nog eens een 
keer in grotere aantallen het geval te zijn. Dus die grond was er gewoon veel beter aan toe. Het 
was veel vruchtbaardere grond. Het hoeft dan ook niet te verbazen dat de onderzoekers, die de 
kritische depositiewaarden voor alle natuurgebieden in Nederland in 2008 hebben vastgesteld – 2170 
biologen, andere onderzoekers – zelf hebben benadrukt dat de onzekerheid van die waarden 
groot is en dus dat het verondersteld causale verband tussen stikstofdepositie enerzijds en 
ingrijpende verandering van de natuur anderzijds vele malen minder duidelijk is dan nu door 
kabinet en provinciaal bestuur wordt aangenomen. Sterker nog, uit de Nederlandse 
bosinventarisatie van 2022 blijkt dat het uitstekend gaat met onze bossen. Op dit moment zijn 2175 
onze bossen er beter aan toe dan in de afgelopen tachtig jaar – en daarvoor hebben we geen 
betrouwbare metingen. Dus we kunnen veiligstellen dat onze bossen er nu beter aan toe zijn dan 
ooit in de Nederlandse geschiedenis is gemeten. Het enige is dat het totale bosoppervlakte in 
Nederland wat is afgenomen. En hoe komt dat? Natuurmonumenten ging het uitzoeken. Het 
komt, omdat die bossen worden gekapt om windturbines neer te zetten en zonnevelden. Kortom, 2180 
het is in hoge mate arbitrair dat enkele decennia geleden in EU-verband is afgesproken dat de 
samenstelling van flora en fauna in 162 gebieden in Nederland nooit zou mogen veranderen. Het 
is eveneens arbitrair dat deze samenstelling een-op-een zou worden aangetast door 
stikstofdepositie, zoals ook blijkt uit empirische data. Dat is helemaal niet zo. Dat ligt veel 
complexer. Maar zelfs als je zou aannemen dat de samenstelling van de natuur in Nederland 2185 
geen millimeter zou mogen veranderen én dat de nu vastgestelde kritische depositiewaarden 
inderdaad bepalend zijn daarvoor, dan nog is het huidige beleid irrationeel en niet gebaseerd op 
feiten. En daarmee vervalt dus – voor degenen die de interruptie plaatsten – elke grond onder het 
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huidige rapport voor een nieuw verdienmodel voor boeren. Want het oude verdienmodel, daar 
was niks mis mee. Want voor het inschatten van de depositie van stikstof in en rond Natura 2000-2190 
gebieden – dat zijn dus die 162 gebieden – wordt geen gebruik gemaakt van empirische 
metingen, maar van een rekenmodel. Dat heet het AERIUS-model. Dat AERIUS-model is bepalend 
voor het al dan niet verlenen van vergunningen aan bedrijven in de agrarische en industriële 
sector, voor het weg- en luchtverkeer, de scheepvaart, de energiesector en projecten in de 
woning- en wegenbouw. Dus alle industriële projecten in Nederland, alle agrarische projecten, het 2195 
hangt allemaal af van dat AERIUS-rekenmodel. Maar ook dit rekenmodel kan gewoon de toets van 
kritische reflectie niet doorstaan. In juni 2020 constateerde het Adviescollege Meten en 
Berekenen, oftewel de commissie Hordijk, dat het rekenmodel de daadwerkelijke uitstoot lokaal 
niet nauwkeurig kan berekenen. Het AERIUS-model was daarom volgens het Adviescollege, en ik 
citeer “niet doelgeschikt voor het beoordelen of een vergunning wel of niet verleend zou moeten 2200 
worden”. Het PBL, het Planbureau voor de Leefomgeving, heeft zelfs aangegeven dat het AERIUS-
model een onzekerheidsmarge kent van tussen de dertig en de zeventig procent. Ook TNO heeft 
in haar aanvankelijk vertrouwelijke notitie M10342 van april 2022 aangegeven dat de door het 
ministerie van LNV gehanteerde ondergrens van 0,005 mol stikstofoxiden per hectare per jaar, 
dat die ondergrens niet wetenschappelijk is onderbouwd. Depositiewaarden van onder de 7 mol 2205 
zouden volgens deze notitie zelfs niet significant genoeg zijn om beleid op te baseren. En TNO 
spreekt van dataruis. Zo onzeker, zo onnauwkeurig is het allemaal. Voorzitter, het moge duidelijk 
zijn, FvD is überhaupt tegen het stikstofbeleid, hè? Het is irrationeel om de natuur te willen 
fixeren en dat hij nooit meer mag veranderen volgens EU-regels. Het is irrationeel om te denken 
dat, als een bepaalde kritische depositiewaarde wordt overschreden, dat dan ook meteen die 2210 
natuur helemaal veranderd. Dat blijkt niet uit de data. Het is gewoon allemaal gebaseerd op 
lucht. Maar zelfs al zou je dat willen doen, dan nog – en daar komt het hele rapport vandaan wat 
we vandaag bespreken – dan nog zou je bij vergunningverlening voor bedrijven en projecten die 
voor stikstofuitstoot zorgen de depositieberekeningen van het AERIUS-model toch op zijn minst 
moeten toetsen aan empirische steekproeven en empirische data. Je zou empirische metingen 2215 
moeten doen om te kijken of er inderdaad een dergelijke mate van depositie is. En dat gebeurt 
nu niet. Ik kan dat niet genoeg benadrukken. Heel veel mensen weten dat niet. Maar dat gebeurt 
niet. Er is geen empirische toetsing van het beleid. Alles wordt gebaseerd op een 
modellenwerkelijkheid. Daarom de volgende motie. Constaterende dat bij het inschatten van de 
stikstofdepositie in en rond Natura 2000-gebieden gebruik wordt gemaakt van het AERIUS-2220 
rekenmodel en dat het AERIUS-rekenmodel dientengevolge bepalend is voor het al dan niet 
verlenen van vergunningen voor bedrijven in de agrarische en industriële sector, het weg- en 
luchtverkeer, de scheepvaart, de energiesector en projecten in de woning- en wegenbouw. 
Constaterende dat het Adviescollege Meten en Berekenen, de commissie Hordijk, in juni 2020 
constateerde dat het rekenmodel de daadwerkelijke uitstoot lokaal niet nauwkeurig kan 2225 
berekenen en dat het AERIUS-model daarom niet doelgeschikt is voor het beoordelen of een 
vergunning wel of niet verleend zou moeten worden. Constaterende dat het PBL zelfs 
constateerde dat het AERIUS-model een onzekerheidsmarge kent van tussen de dertig en 
zeventig procent. Voorts constaterende dat ook TNO in haar aanvankelijk vertrouwelijke notitie 
M10342 heeft aangegeven dat de door het ministerie van LNV gehanteerde ondergrens voor 2230 
Natura 2000-gebieden niet wetenschappelijk is onderbouwd. Verzoekt Gedeputeerde Staten bij 
vergunningverlening voor bedrijven in de agrarische en industriële sector, het weg- en 
luchtverkeer, de scheepvaart, de energiesector en projecten in de woning- en wegenbouw, de 
depositieberekeningen van het AERIUS-rekenmodel aan te vullen met steekproefsgewijze 
empirische metingen om zo te checken of voorgenomen beleidsmaatregelen ook daadwerkelijk 2235 
gebaseerd zijn op reële stikstofdepositie en niet op een mogelijk inadequate 
modellenwerkelijkheid. En gaat over tot de orde van de dag.  
 
Motie 21-6 maart 2023   
Empirische check op het AERIUS-model 2240 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Constaterende dat: 

• Dat bij het inschatten van de stikstofdepositie in en rond Natura200O-gebieden gebruik 
wordt gemaakt van het AERIUS-rekenmodel. 2245 

• Dat het AERIUS-model dientengevolge bepalend is voor het al dan niet verlenen van 
vergunningen voor bedrijven in de agrarische en industriële sector, het weg- en 
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luchtverkeer, de scheepvaart, de energiesector en projecten in de woning- en 
wegenbouw.; 

Overwegende dat: 2250 
• Dat het Adviescollege Meten en Berekenen (de Commissie Hordijk) in juni 2020 

constateerde dat het rekenmodel de daadwerkelijke uitstoot lokaal niet nauwkeurig kan 
berekenen; en dat het AERIUS-model daarom 'niet doelgeschikt is voor het beoordelen of 
een vergunning wel of niet verleend zou moeten worden. 

• Dat het PBL zelfs constateerde dat het AERIUS-model een onzekerheidsmarge kent van 2255 
tussen de 30 en 70 procent. 

Voorts overwegende dat: 
• Dat ook TNO in haar aanvankelijk vertrouwelijke Notitie Ml 03 42 (april 2022) heeft 

aangegeven dat de door het Ministerie van LNV gehanteerde ondergrens voor 
Natura2O0O-gebieden van 0,005 mol stikstofdioxide/halfjaar in Natura2000-gebieden 2260 
'niet wetenschappelijk is onderbouwd'. 

• Depositiewaarden onder de 7 mol/halfjaar worden in deze notitie zelfs aangemerkt als 
'ruis' (d.w.z. onderhevig aan een dermate grote onnauwkeurigheid dat er geen beleid op 
gebaseerd kan worden). 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 2265 
• Bij vergunningverlening voor bedrijven in de agrarische en industriële sector, het weg- en 

luchtverkeer, de scheepvaart, de energiesector en projecten in de woning- en wegenbouw 
de depositieberekeningen van het AERIUS-rekenmodel aan te vullen met 
steekproefsgewijze empirische metingen om zo te checken of voorgenomen 
beleidsmaatregelen ook daadwerkelijk gebaseerd zijn op reële stikstofdepositie – en niet 2270 
op een (mogelijk inadequate) modellenwerkelijkheid. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Thierry Baudet (Forum voor Democratie). 
 2275 
De VOORZITTER: Dank u wel. Hij is keurig ondertekend en daarmee maakt deze motie onderdeel 
uit van onze beraadslagingen. 
 
De heer BAUDET (FvD): Dank u wel. 
 2280 
De VOORZITTER: Dan geef ik nu het woord aan de heer Mantel van JA21. 
 
De heer MANTEL (JA21): Dan geef ik nu het woord aan de heer Mantel van JA21.  
 
Voorzitter, dank u wel. Voorzitter, voor ons ligt een voordracht die in de commissie uitgebreid 2285 
besproken is en ook tot een interessante discussie leidde: van de biologische appeltjes uit Hem 
tot, nou, laten we maar zeggen, wensdenken. Voorzitter, die quinoazaadjes en avocado’s van de 
Randstadjuppen, die komen hier niet met paard en wagen. Waar dit stuk natuurlijk wel feitelijk 
over gaat, is de opmaat naar het PPLG. Tientallen miljoenen euro's zullen eraan besteed gaan 
worden. En zoals ik in de commissie ook zei: het gaat ook simpelweg om politieke doelen. Dat 2290 
schept toch een hoop duidelijkheid. Ik heb daar ook gezegd: voor onze fractie zijn een aantal 
punten belangrijk. Ten eerste, vrijwilligheid als basis. En ten tweede, ook veel genoemd, het 
verdienmodel voor agrarische ondernemers. Hoeveel geld er vanuit het Rijk zal worden 
vrijgegeven voor onze provincie, dat is nog niet bekend. We zullen daarop wachten. Zodra daar 
meer over bekend is het nieuwe college – welke samenstelling dan ook – vragen om een 2295 
prioriteringslijst. Die prioriteringslijst kan wat ons betreft ook per gebied gemaakt worden gezien 
de verschillen in de bodemsamenstelling van onze provincie. En de gedeputeerde zei het ook al 
eerder: het zal maatwerk moeten worden. Als het project eenmaal enkele jaren loopt, dan zou het 
goed zijn om tussentijds te evalueren. Waar staan we nu? Welk nut heeft het gehad? Dat is 
vandaag ook al besproken. En ook dit voorstel werd door de commissieleden meerdere malen 2300 
genoemd.  
 
Voorzitter, onze fractie zal tegen de motie stemmen en tegen de voordracht. Wij zien uit naar de 
komst van het bespreekstuk PPLG. Dank u wel. 
 2305 
De VOORZITTER: Statenlid Kostić, Partij voor de Dieren. 
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Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel, voorzitter. Als eerste, ook voor de nieuwe Statenleden 
onder ons, heel even over die voedselvisie, want wij zijn best wel trots op een deel van die 
voedselvisie, ook omdat we samen met GS en andere partijen heel hard hebben gewerkt aan het 2310 
toekomstbestendiger maken van ons voedselbeleid. Dat betekent onder andere dat we erkennen 
dat plantaardig per definitie gewoon duurzamer is dan dierlijk. Dat we veel meer inzetten dus in 
die plantaardige eiwitten en dat we goed kijken hoe we onze boeren kunnen helpen richting meer 
natuurinclusief en biologisch. Dat zijn heel waardevolle dingen waar wij als Partij voor de Dieren 
hard aan hebben gewerkt en gelukkig steeds meer partijen zijn gaan inzien. Dus voor een groot 2315 
deel staan we echt wel achter die voedselvisie. Laat daar geen misverstand over bestaan.  
 
Die voedselvisie gaat ook veel meer dan stikstof. Dat is de fuik waar Forum op dit moment in 
loopt en zich laat wijsmaken denk ik door andere partijen. Maar hier gaat het ook over water, 
over bodem, over dierenwelzijn, over milieu, over klimaat. Het gaat over heel veel dingen. Maar 2320 
goed, de Randstedelijke Rekenkamer heeft een heel mooi rapport opgeleverd. En daarin wordt 
weer bevestigd waar de Partij voor de Dieren al langer op heeft gewezen. Bijvoorbeeld dat we 
verschillende definities helder moeten krijgen, dat er meer duidelijkheid over inzet en geld nodig 
is, dat het onlogisch is om de intensieve veehouderij los te koppelen van de voedselvisie en dat 
het noodzakelijk is om ook een integrale visie te ontwikkelen voor de andere landbouwsectoren 2325 
in onze provincie, zoals de bollensector. Het is goed dat GS de aanbevelingen over lijkt te nemen. 
Toch hebben wij op twee punten nog aanmerkingen.  
 
En het eerste punt gaat over die intensieve veehouderij. Wij hebben het ook al eerder als 
discussiestuk in de commissie aangekaart. Het is ontzettend onlogisch om de intensieve 2330 
veehouderij buiten die voedselvisie te plaatsen en apart onder economisch beleid te zetten. 
Misschien is de provincie opeens samen met ons van mening dat dieren op termijn uit de 
voedselketen moeten worden bevrijd, maar op dit moment worden landbouwdieren in de 
intensieve veehouderij toch echt gehouden voor voedsel. Bij de bespreking van het discussiestuk 
waren er meerdere partijen, onder andere GroenLinks en PvdA en D66, het met ons eens dat 2335 
inderdaad intensieve veehouderij onder die voedselvisie zou moeten vallen. En op dit moment is 
de provincie, als het gaat om de intensieve veehouderij, vooral ongemakkelijk aan het wegkijken. 
En volgens mij moeten we daarmee vandaag stoppen. Dat zou ook heel erg in lijn zijn met de 
geest van de voedselvisie en ook in lijn met de geest van wat de Rekenkamer adviseert. Dus 
daarom vragen wij GS om een toezegging dat ze de intensieve veehouderij inderdaad een 2340 
integraal onderdeel gaan maken richting de toekomst, richting die PLG en de brede doelen van de 
voedselvisie. Anders hebben wij in ieder geval een motie achter de hand, maar die dienen we nu 
niet in.  
 
Dan een tweede en laatste punt. Deelconclusie twee van de Rekenkamer luidt dat de provincie 2345 
ervoor kiest om van alle middelen, die zij aan de landbouw en het voedsel besteedt, een beperkt 
gedeelte expliciet in te zetten voor de transitie van het voedselsysteem. Via met name subsidies 
vanuit het plattelandsontwikkelingsprogramma worden middelen ingezet die niet expliciet 
bijdragen aan de doelen van de voedselvisie, aldus de Rekenkamer. Wat ons betreft verdient het 
een nadere toetsing van de provincie, want juist nu is het belangrijk dat we het geld dat er is voor 2350 
de landbouw zo effectief mogelijk besteden aan onze mooie doelen. Daar is expliciet nog niets 
over opgenomen in de voordracht. Daarom de volgende motie met het dictum: verzoeken het 
college van GS alle subsidies voor landbouw, waaronder subsidies vanuit het 
plattelandsontwikkelingsprogramma, te toetsen aan de vraag of zij effectief bijdragen aan het 
behalen van de doelen van de voedselvisie en de doelen in het kader van het op tijd aanpakken 2355 
van de klimaat- en natuurcrisis en hierover te rapporteren aan provinciale Staten. Laat ik één ding 
benadrukken: het gaat niet om vertrouwen, het gaat om onze functie als PS invullen. Dat is 
namelijk gewoon goed kijken, goed controleren. Wat de Rekenkamer zelf ook zegt: dit is een 
lerend proces. Dus volgens mij moeten we vooral blijven leren. Deze motie stuurt daarop. Dat 
betekent niet dat we geen vertrouwen hebben, maar dat we gewoon scherp moeten blijven en 2360 
elkaar scherp moeten houden. Dus tot zover.  
 
Motie 22-6 maart 2023   
Toets subsidies provincie voor landbouw aan doelen Voedselvisie 
 2365 



Pagina  42 
 
 

 
 

42 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Constaterende dat: 

• Deelconclusie 2 van de RRK luidt dat de provincie ervoor kiest om, van alle middelen die 
zij aan landbouw en voedsel besteed, een beperkt gedeelte expliciet in te zetten voor de 
transitie van het voedselsysteem. Via met name subsidies vanuit het 2370 
Plattelandsontwikkelingsprogramma worden middelen ingezet die niet expliciet bijdragen 
aan de doelen van de Voedselvisie. 

Overwegende dat: 
• De Voedselvisie de richting is die de provincie op wil met de transitie van de landbouw; 
• Die richting een natuurinclusieve landbouw in 2030 is, door verdere reductie van 2375 

bestrijdingsmiddelen, verbetering van waterkwaliteit en bodemvruchtbaarheid en 
vergroting van biodiversiteit; 

• Dit een enorme opgave is en daarvoor veel middelen nodig zijn; 
• Uit onder andere onderzoek van Alterra en ARC2020 is gebleken dat Europese 

landbouwsubsidies in het algemeen natuurverlies juist in stand houden en dus de doelen 2380 
van een natuurinclusieve, kringlooplandbouw schaden; 

• Middelen doelmatig dienen te worden besteed. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Alle subsidies voor landbouw, waaronder subsidies vanuit het 
Plattelandsontwikkelingsprogramma, te toetsen aan de vraag of zij effectief bijdragen 2385 
aan het behalen van de doelen van de Voedselvisie en de doelen in het kader van het op 
tijd aanpakken van de klimaat- en natuurcrisis; 

• En hierover te rapporteren aan Provinciale Staten. 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 2390 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren), Süleyman Koyuncu (DENK) en Anna de Groot 
(SP). 
 
De VOORZITTER: U gaat een motie indienen, zei u. U heeft hem zo mooi voorgelezen. Ja, dank u 
wel. Deze motie maakt ook onderdeel uit van de beraadslaging. 2395 
 
Het woord is nu aan gedeputeerde Zaal. 
 
Reactie namens het college van Gedeputeerde Staten in eerste termijn 
 2400 
Gedeputeerde ZAAL: Ja, dank u, voorzitter. Om maar meteen de woorden van Statenlid Kostić te 
herhalen: de voedselvisie gaat over veel meer dan stikstof. Natuurlijk hopen we dat we met de 
uitvoering van de voedselvisie ook een bijdrage leveren aan het stikstofprobleem, want dat vraagt 
ook om een ander voedselsysteem. Maar het gaat ook om versterking van de natuur, om 
versterking van de biodiversiteit, het verbeteren van de waterkwaliteit, het klimaat en 2405 
dierenwelzijn. En daar is veel wetenschappelijk onderzoek over dat de landbouw een belangrijke 
bijdrage levert aan bijvoorbeeld het klimaatprobleem en het verminderen van de biodiversiteit. En 
daarom wil GS heel graag door met de uitvoering van de voedselvisie. Het rapport van de 
Randstedelijke Rekenkamer geeft dan ook geen enkele aanleiding om de voedselvisie opnieuw ter 
discussie te stellen. Integendeel. We kunnen ook niet wachten. Het wordt steeds urgenter. We 2410 
moeten naar een ander systeem. We moeten tempo maken. En we moeten het gedrag van 
consumenten tot aan producenten van voedsel veranderen. En dat is ook voor de 
voedselzekerheid, voor de mensen die daarover hebben gesproken, van belang. Een gezonde 
bodem en schoon water zijn immers doorslaggevend voor het behouden van voedselzekerheid. 
Daarnaast kunnen we de schaarse ruimte veel efficiënter gebruiken door meer in te zetten op de 2415 
productie van plantaardige producten voor de menselijke consumptie en minder voor veevoer. 
Ook een onderdeel van onze voedselvisie.  
 
En dan richting het CDA. Als wij aansluiten bij de huidige praktijk, zoals u ook in uw motie 
voorstelt, dan verandert er dus niets. En wij hebben al lang genoeg gewacht. We moeten tempo 2420 
maken en we moeten naar dat andere systeem. Daarbij moeten er wel een verdienmodel zijn voor 
de boer. Dat ben ik met u eens. Dat is dan ook uitdrukkelijk uitgangspunt van de voedselvisie. 
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Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Dank u wel, voorzitter. Met ‘aansluiten bij de huidige praktijk’ 
bedoel ik niet dat er niks moet veranderen, maar dat er geen gat zit. Je moet kijken hoe de 2425 
praktijk nu is en waar je naartoe wil, en dat op elkaar aansluiten. En dat je niet een gat hebt door 
wensdenken, waardoor je dingen wenst die gewoon niet waargemaakt kunnen worden. Je moet 
die bedrijven meenemen. Dat is wat ik bedoel. 
 
Gedeputeerde ZAAL: Ik zou het graag willen omdraaien. We moeten met elkaar vaststellen waar 2430 
we naartoe willen met inachtneming van de omgevingswaarden, wat de bodem, het water en de 
natuur ons bieden. En vervolgens moeten we de agrarische sector, maar ook de consumenten, de 
supermarkten, et cetera, bewegen en ondersteunen in die weg daarnaartoe. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, maar bent u het dan met mij eens: als daar een gat ontstaat 2435 
en bedrijven die dit niet kunnen meemaken, die transitie, en failliet gaan, dat we dan nog verder 
van huis zijn? Bent u het met mij eens dat we een weg moeten gaan, waarin die bedrijven gewoon 
mee kunnen? 
 
Gedeputeerde ZAAL: Ja, we moeten die bedrijven helpen om mee te gaan. En als ze mee willen, 2440 
dan gaan we ze daarbij ook helpen en dan is er ook een toekomst voor ze weggelegd. Willen ze 
niet in die verandering meegaan, dan kunnen we helaas ook niet vasthouden aan de bestaande 
praktijk, omdat daarvan heel duidelijk is dat dat niet goed is voor onze omgeving. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, dan nog een laatste vraag. Want bent u het met mij eens dat 2445 
er dan toch echt veel meer aandacht moet zijn voor verdienmodellen? Want Je kunt niet bedrijven 
een weg opsturen, waarin ze niks kunnen verdienen, want dan gaan ze failliet. Dus voor die 
verdienmodellen moet absoluut veel meer aandacht komen. Bent u dat met mij eens? 
 
Gedeputeerde ZAAL: Daar ben ik het honderd procent met u eens, maar die verdienmodellen 2450 
moeten wel gebaseerd zijn op welke ruimte de bodem, de natuur en het klimaat ons bieden. En 
dat zijn dus andere verdienmodellen dan de modellen die er nu zijn.  
 
De heer MANTEL (JA21): Ja, dank u wel, voorzitter. Waar het mij even om gaat in deze kwestie. 
Dit college wil van alles en er moet van alles. Nou, daar kun je voor of tegen zijn. Maar als je dat 2455 
wil bereiken, dan zul je toch echt een ding ook echt moeten en dat is dat je de portefeuille van de 
consument nodig hebt. Ik zal het met een persoonlijk voorbeeld uitleggen. We hebben het gehad 
over biologische appeltjes enzovoorts. Ik woon in een relatief goed geïsoleerde woning met een 
zuinige cv-ketel. Ik had vorige maand een gasrekening van 697 euro. Op het moment dat ik een 
supermarkt binnenloop en ik heb de keuze tussen een kilo appels- 2460 
 
De VOORZITTER: Wilt u uw interruptie niet te lang maken en tot uw vraag komen? 
 
De heer MANTEL (JA21): Nee. Als ik de keuze heb als consument tussen een kilo appels voor één 
euro regulier of biologisch voor 3,75 euro is bij mij de keuze snel gemaakt. Hoe gaat u dat nou 2465 
veranderen als u dat zo graag wil? 
 
Gedeputeerde ZAAL: Ik ben het helemaal met u eens dat de consument ook moet veranderen. 
Dat is ook uitdrukkelijk onderdeel van die voedselvisie. Die gaat niet alleen over de boeren. Die 
gaat van boer via de verwerkende industrie, de supermarkten, et cetera, naar de consumenten. En 2470 
om maar dat voorbeeld van die appels te nemen. Als je het rechtstreeks bij de boer koopt, kan 
een kilo appels ook biologisch één euro zijn. Dus ergens in die keten zit er van alles tussen. Daar 
moeten we ook aan werken. En bijvoorbeeld het consumeren uit de korte keten kan een van de 
oplossingen en een van de verdienmodellen zijn. Het zal niet voor iedere boer werken, maar is 
wel een oplossing en daar werken we ook aan. Dus ik ben het met u eens.  2475 
 
De heer MANTEL (JA21): Ja, een laatste toevoeging. Wat ik namelijk veel zie bij ons in de regio, 
West-Friesland: je hebt bloemkooltjes langs de weg. Die haal je uit de kist. Tachtig, negentig 
eurocent. Als je pech hebt een euro. Verse bloemkool. De meeste mensen, die op voornamelijk 
linkse partijen stemmen, die lopen de winkel plat bij de Ekoplaza in Amsterdam. Die zie ik nooit 2480 
op de fiets in Lutjebroek een bloemkool halen, die zie ik nooit op de fiets in Hem biologische 
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appeltjes halen. Die stoppen zich vol met quinoazaadjes uit Zuid-Amerika. Dus ik denk dat u 
eigenlijk bij de eigen achterban moet zijn als u dit wil bereiken. 
 
De VOORZITTER: Heeft u nog een vraag?  2485 
 
De heer MANTEL (JA21): Graag een toelichting erop van de gedeputeerde.  
 
Gedeputeerde ZAAL: Ik probeer hiervan iedere inwoner van Noord-Holland te overtuigen en ook 
mijn eigen achterban. En zelf ga ik heel graag op de fiets naar Lutjebroek of de Beemster om 2490 
daar- Begin bij jezelf, hè? 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder. 
 
Gedeputeerde ZAAL: Zoals ik al zei, er moet een verdienmodel zijn. Dat kan dus enerzijds zijn 2495 
door een eerlijke prijs in de supermarkt of een eerlijke prijs die de consument betaalt. En aan de 
andere kant hebben wij denk ik ook als overheid de taak om met onze subsidies de boeren te 
belonen voor maatschappelijke diensten. Dus uiteindelijk zal het maatwerk zijn. Dat is ook 
gezegd. Iedere boer zal een ander verdienmodel hebben. Ik ga dat ook niet voor iedereen 
betalen. Of bepalen. Ook misschien wel voor een deel betalen. Maar dat moet dus bijvoorbeeld in 2500 
dat PPLG in die gebiedsprocessen met iedere agrariër afzonderlijk worden bepaald wat diegene 
wil. Want de een de ene agrariër ziet een verdienmodel in neveneffecten en de ander ziet dat in 
dat winkeltje langs de weg. En dat moet natuurlijk ook ruimte bieden voor ondernemerschap.  
 
Het rapport laat zien dat Noord-Holland duidelijke doelen stelt, Maar we zijn ook pas net 2505 
begonnen en de effecten zijn nog niet helemaal duidelijk. Ook is het bij de transitie van het 
voedselsysteem natuurlijk zo dat heel veel partijen hier een rol bij spelen, zowel het Rijk, als 
Europa, als publieke partijen, maar ook de private partijen die ik eerder heb genoemd. En het is 
dus ook heel lastig om te definiëren wat de precieze bijdrage van onze voedselvisie zal zijn, maar 
dat gaan wij wel proberen in een monitoringsysteem dat gebaseerd is op empirie en niet op 2510 
modellen. Daar hebben wij een systeem voor bedacht, waardoor we ook op KPI’s en op 
daadwerkelijke invloed van onze subsidieregelingen kunnen beoordelen wat het effect is. 
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Dank u wel. Gedeputeerde, kunt u iets zeggen over de termijn – want 
daar wordt ook door andere Statenleden natuurlijk om gevraagd – wanneer die monitoring- Kunt 2515 
u daar een tipje van de sluier over oplichten?  
 
Gedeputeerde ZAAL: U heeft daar een uitgebreide brief over gehad een paar weken geleden. Daar 
is het hele systeem van de monitoring in uitgelegd. In 2024 gaan wij evalueren.  
 2520 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Excuus voor deze vraag. 
 
Gedeputeerde ZAAL: Dat geeft niet, daar ben ik voor. 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder. 2525 
 
Gedeputeerde ZAAL: Ik zei net al er zijn meerdere publieke partijen ook betrokken en het 
onderzoek van de Randstedelijke Rekenkamer laat inderdaad zien dat het provinciale beleid niet 
honderd procent overeenkomt met het rijksbeleid en het Europese beleid. En dat komt voor een 
deel ook, omdat het Europese beleid en het rijksbeleid niet zo ambitieus zijn als dat van Noord-2530 
Holland. En dan zouden we natuurlijk kunnen zeggen, ja, dan gaan we ook even stilstaan en 
wachten op het Rijk, maar wij kiezen er hier als Gedeputeerde Staten juist voor om wel meteen 
aan de slag te gaan met die verduurzaming.  
 
Dan heb ik nog een paar losse punten. De intensieve veehouderij. Ja, het is een politieke keuze 2535 
geweest van uw Staten om de voedselvisie te beperken tot de grondgebonden landbouw. Maar 
om u toch gerust te stellen: de intensieve veehouderij wordt wel betrokken bij het PPLG, omdat 
het bijvoorbeeld ook een belangrijke uitstoter is van stikstof. De bollen worden ook betrokken in 
het PPLG, maar daar spelen vooral water en bodem natuurlijk een rol. Maar die maken 
uitdrukkelijk ook onderdeel uit van het PPLG.  2540 
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De derogatiebeschikking, ja, daar heb ik al in de commissie over gezegd: ik ga daar niet tegen in 
bezwaar, omdat ook de achtergrond van die derogatiebeschikking in lijn is met onze provinciale 
ambities om bijvoorbeeld de bodem en de biodiversiteit te verbeteren. Wat we wel goed in de 
gaten gaan houden, is wat de effecten daarvan zijn op onze ambities rondom 2545 
kringlooplandbouw.  
 
Dan denk ik dat ik bij de moties ga komen. Dan begin ik bij die van de SP. Nou, ik ben wel heel 
erg positief verrast over de positieve steun van de SP – zo op te valreep van deze periode – voor 
ons voedselbeleid. Dus dat beschouw ik maar als een compliment voor dit college. Maar ja, het is 2550 
denk ik door al heel veel partijen al gezegd. Ja, dit doorkruist het democratische proces van de 
verkiezingen. Die moet ik helaas ontraden. Wat natuurlijk wel zo is, is dat we in ieder geval de 
volgende coalitie al aangeboden hebben om nog een jaar voedselvisie te betalen. Dus ik hoop dat 
ze daar hun voordeel mee doen. Maar deze motie moet ik helaas ontraden.  
 2555 
Dat geldt ook voor motie 19 van het CDA om de voedselvisie aan te passen. Nou, dat mag denk 
ik ook geen verrassing zijn. De voedselvisie is ook democratisch vastgesteld in dit orgaan. En die 
gaan we dus niet opnieuw ter discussie stellen.  
 
En de motie van GroenLinks, die kan ik overnemen, van een positief advies voorzien, omdat de 2560 
voedselvisie uiteraard een bouwsteen gaat zijn van het PPLG.  
 
[...]  
 
En ja, die heb ik nog niet, maar- 2565 
 
De VOORZITTER: Er zijn nog twee moties volgens mij die nog niet rondgedeeld zijn. Ik weet niet 
of die nu wel in iBabs verschijnen, maar die moeten als het goed is nog rondgedeeld worden door 
de bodes. Dat zijn twee moties ingediend door Partij voor de Dieren en door Forum voor 
Democratie. Een interruptie door Statenlid Kostić. 2570 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, ik wilde toch even een beschouwing van de gedeputeerde over die 
motie van GroenLinks, want die is eigenlijk bevestiging van bestaand beleid. Zegt de 
gedeputeerde eigenlijk van, nou, leuk, zo’n motie, vaker doen, bevestigen van ons beleid? 
 2575 
Gedeputeerde ZAAL: De vraag is of dit echt bevestigt- Het is bevestiging van de voedselvisie, 
maar dat de voedselvisie een van de bouwstenen is van het PPLG, dat hebben wij bij GS al zo 
bedacht, maar daar heeft PS zich nog niet zo over uitgesproken. En ook met in achtneming van 
hetgeen ook door de SP is aangegeven van, misschien wil je als Staten nog eenmaal bevestigen 
waar je voor staat: ik ben daar niet tegen. Ik laat dat aan de Staten. Maar ik ga hem ook niet 2580 
ontraden, want het is nog niet zo uitdrukkelijk uitgesproken door de Staten. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Oké. U zei net dat het positief geadviseerd was, maar oké, u laat het nu 
aan de Staten. Dat is ook weer duidelijk. Maar wat ik wilde weten is, bent u het niet met mij eens 
dat, als we voedselbeleid hebben vastgesteld, als we vervolgens het PPLG gaan maken en 2585 
vaststellen, dat dat natuurlijk in het kader is van al het voorgaande beleid dat we hebben 
vastgesteld. Dus dat het in die zin echt wel een overbodige motie is.  
 
Gedeputeerde ZAAL: Nee, daar ben ik het niet mee eens, omdat ieder PPLG er ook weer anders 
uitziet. Bijvoorbeeld landbouw wordt in het NPLG niet genoemd, maar dat kunnen wij als 2590 
provincie daaraan toevoegen.  
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Nou, voorzitter, ik ben het wel met Statenlid Kostić eens, hoor. Maar 
wat ik eigenlijk nog wilde zeggen eigenlijk om een tweede termijn te voorkomen. U bent in uw 
betoog van daarnet zo ontzettend positief geweest, laten we zeggen, in de lijn van onze motie, 2595 
dat ik me haast niet kan voorstellen dat u deze motie ontraadt. En is dat nou, omdat wij die motie 
indienen en u alleen de coalitie positief adviseert? Wat ons ook heel merkwaardig voorkwam, is 
dat de coalitie pas gisteren, begin van de nacht, met deze motie, met hun motie kwam. Ik denk 
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van nou, de gedeputeerde gaat onze motie positief adviseren. Dat kan haast niet anders. Bent u 
bereid om dat alsnog te doen? 2600 
 
Gedeputeerde ZAAL: Ik waardeer ontzettend uw doortastendheid en vasthoudendheid over deze 
motie. Het verschil tussen de motie van GroenLinks en de motie van de SP heeft niets te maken 
met van welke partij die komt, maar dat bij u wordt gezegd dat de volgende coalitie dit beleid 
moet oppakken en dat die motie van GroenLinks gaat over het PPLG, wat nog voor een groot deel 2605 
in ieder geval door deze leden van Gedeputeerde Staten zal worden voorbereid, dan wel ook nog 
in PS worden gebracht, even afhankelijk van hoe snel de onderhandelingen gaan. En daar zit hem 
het verschil. Ik ben tot aan dat er hier een nieuwe coalitie en een nieuw college zit 
verantwoordelijk, maar niet over een nieuwe coalitie. Althans, dat weet ik nog niet.  
 2610 
De VOORZITTER: Over hetzelfde punt, mevrouw De Groot? Want anders is het- U blijft in 
herhalingen vallen.  
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Vindt u dan niet dat er een bestendig beleid gevoerd moet worden 
door de provincie? 2615 
 
De VOORZITTER: Sorry, mevrouw De Groot, maar volgens mij is het elke keer dezelfde vraag en 
volgens mij gaat de gedeputeerde geen ander antwoord geven. Dus ik wil de gedeputeerde 
verzoeken om nu gewoon verder te gaan met haar betoog. 
 2620 
Gedeputeerde ZAAL: Ik heb een mandaat tot waar mijn tijd voorbij is en daar blijf ik bij, wat ik er 
ook van vind. Laat ik het daarbij houden.  
 
De laatste motie van Statenlid Kostić, die heb ik nog niet, maar daar kan ik wel een reactie op 
geven. Op de motie van de heer Baudet zal ik toch even kijken naar mijn collega Rommel, die 2625 
over stikstof gaat.  
 
De motie van de Partij voor de Dieren, die ga ik toch ontraden. Als het gaat over de 
subsidieregelingen die onderdeel zijn van de voedselvisie en waarover de Randstedelijke 
Rekenkamer ook zegt, ja, daar kan je best nog wat scherper kijken hoe die terechtkomen, die 2630 
aanbeveling van de Randstedelijke Rekenkamer neem ik gewoon over. Daar ga ik naar kijken. 
Voor Europese en rijkssubsidies doe ik dat zoveel mogelijk. Maar als we het nou bijvoorbeeld net 
hebben over die ene die u noemt in die motie, het plattelandsontwikkelingsfonds, de POP-
subsidies en ook de LEADER-subsidies, die hebben een bredere reikwijdte. En ik zou het toch 
willen ontraden om dat dan te gaan beperken, omdat dan die Europese middelen, die best goed 2635 
besteed worden, ook heel goed besteed worden, dan niet in Noord-Holland terecht kunnen 
komen omdat wij een andere reikwijdte kiezen dan Europa. Dus dat gaan we niet doen. Het is 
ook niet zo dat die middelen nu terechtkomen bij intensieve veehouderijen of zo. Die komen 
alleen in een bredere plattelandsontwikkeling, wat echt wel goed is voor Noord-Holland Noord 
bijvoorbeeld, terecht.  2640 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel. Ten eerste, ik waardeer het dat GS in ieder geval goed wil 
kijken naar andere subsidies. En blijkbaar is het zo dat ze vooral bij POP denken van nou, dat 
gaat ons te ver, want wij vinden dat we sowieso alles wat Europa biedt, het hele, brede spectrum 
van de inzet van die middelen moeten gaan gebruiken, hoe dan ook. Dat is natuurlijk een 2645 
politieke keuze. Tegelijkertijd heeft de provincie de ruimte om het juist specifieker in te zetten. 
En ziet u dan niet als GS, omdat wij ook echt wel groenere ambities hebben, dat we dan zeggen 
dat POP, dat zetten we bijvoorbeeld in voor dat aspect van de landbouw. Echt richting de 
systeemverandering in plaats van rommel in de marges met technologie.  
 2650 
Gedeputeerde ZAAL: Bij de plattelandsontwikkeling vanuit Europa is die keuze er niet. Dat is 
gewoon een bredere subsidie. Dan kan je natuurlijk zeggen, dan stellen we hem niet open. Maar 
dat zou ik denk ik ook wel zonde vinden, bestuurlijk gezien, omdat daar toch wel goede dingen 
mee gedaan worden die niet per se zien op de landbouw, maar in brede plattelandsontwikkeling. 
Daar is ook door de Staten veelvuldig om gevraagd. Er is steeds ook gevraagd om POP weer ter 2655 
beschikking te stellen. Mijn bestuurlijke afweging is in ieder geval om dat wel te blijven 
openstellen. U hoeft zich ook geen zorgen te maken dat wij daarmee de landbouwtransitie 
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belemmeren. Het is gewoon veel breder. Dat heeft ook een uitstralend effect op een hele regio, 
waarin ook landbouw- De verbreding die we ook als een van de verdienmodellen zien. Dus ik ben 
eigenlijk best wel enthousiast over die plattelandsontwikkelingssubsidies. Dus ik denk, wat dat 2660 
betreft ga ik hem ontraden. En als het kan, om nu een voorbeeld te geven. Recent hebben we 
bijvoorbeeld Kansen voor West-subsidie- Het is geen voedsel, maar opengezet voor het Fieldlab 
Bollen. Dus als het kan, dan doen we dat ook echt wel. Daar kunt u op vertrouwen.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): We gaan hier in een in een technische discussie belanden wat een 2665 
provincie wel of niet kan doen, maar daar gaat het nu even niet om. Het enige wat ik vraag aan 
GS is- Ten eerste gaat die motie niet alleen maar over POP. Het wordt genoemd, omdat ook de 
Randstedelijke Rekenkamer het noemt. Maar het is breder. Maar als het gaat over POP, om alleen 
maar te kijken, hè, wat zijn onze doelen en hoe hebben we dat tot nu toe besteed als het gaat om 
POP, of dat helemaal goed gaat of dat er eventueel nog verbeteringen in mogelijk zijn: dat is het 2670 
enige waar deze motie om vraagt, en niet iets anders. Niet iets beperken of uitbreiden of wat dan 
ook. Dus mijn vraag is of u dat tenminste wil overwegen. En als ik iets in het dictum moet 
aanpassen, bijvoorbeeld toevoegen ‘daar waar mogelijk’, dan doe ik dat natuurlijk van harte. 
Want deze motie was ook al woensdag rondgestuurd.  
 2675 
De VOORZITTER: Op deze vraag het laatste antwoord van GS-lid Zaal. Mevrouw Zaal. 
 
Gedeputeerde ZAAL: Ik blijf bij mijn advies om dit niet- Ook omdat de oorsprong van al die 
verschillende subsidies zo verschillend is dat je daar ook niet één rapportage of zo over kan- Het 
schijnt dus ook niet allemaal via onze begrotingssystematiek- Dat vergt zo een grote verandering 2680 
dat ik die ga ontraden. 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder. Mevrouw Zaal, u bent klaar. Kijken of er behoefte is aan een 
tweede termijn. In ieder geval komt er straks nog antwoord op de tweede motie. Dat kan in de 
tweede termijn wat mij betreft. Dan kan gedeputeerde Rommel daar ook nog even naar kijken. 2685 
Mevrouw De Groot van de SP, heeft u nog behoefte aan tweede termijn? 
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Nee, voorzitter, die heb ik net vermeden. 
 
De VOORZITTER: Oké. Maar ik hoor het toch formeel te vragen. Mevrouw Koning van het CDA. 2690 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, voorzitter, dank. Heel kort. De aanbevelingen van de 
Randstedelijke Rekenkamer zijn vrijwel allemaal aanvullingen op de voedselvisie. En daarom vind 
ik het zo vreemd dat, als wij als CDA komen met nog wat aanvullingen, dat er net gedaan wordt 
dat wij het onmogelijke vragen. Maar dus onze moties- Zie dit als aanvulling op de voedselvisie. 2695 
Wij hopen dat u allen bij de stemming daar op deze manier naar wil kijken en deze aanvullingen 
ook waardevol, vindt. 
 
De VOORZITTER: De heer Cardol? Mevrouw Jellema? De heer De Wit? Die is er niet. Mevrouw 
Strens? De heer Baudet. Ook niet. De heer Mantel. Statenlid Kostić? Dan misschien een reactie 2700 
van- O, we schorsen even vijf minuutjes. 
 

Schorsing 14.54 tot 15.05 uur. 
 
De VOORZITTER: Mag ik de Statenleden verzoeken weer te gaan zitten? We zijn bij agendapunt 2705 
9, het eindrapport van de Randstedelijke Rekenkamer Landbouw- en voedseltransitie. Er is nog 
een antwoord tegoed van Gedeputeerde Staten en dat is op de motie ingediend door Forum voor 
Democratie, motie 21. Ik geef het woord aan gedeputeerde Rommel. 
 
Reactie namens het college van Gedeputeerde Staten in tweede termijn 2710 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Dank u, voorzitter. Dat ik nog een rol mag spelen bij de voedselvisie, 
dat biedt nog perspectief. Nee, over de motie. Het is altijd goed om alternatieven aangedragen te 
krijgen. AERIUS, zoals u ook wel weet, is het model wat het beste is wat wij hebben, maar dat wil 
niet zeggen dat het allerbeste is. Dus er wordt ook gekeken naar alternatieven voor de KDW. Er is 2715 
ook een startsein voor gegeven door de minister met de gedeputeerden om te kijken welke 
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alternatieven er zijn. Wij willen ook toe naar metingen. Maar wat nu op dit moment ook wel kan, 
is dat je op basis van een ecologische toets een vergunning verleent. Ik geef als voorbeeld bij 
Palace. Daar is een vergunning verleend om daar een fabriek te bouwen zonder dat daar naar de 
KDW is gekeken. Dus we kijken wel degelijk naar instandhoudingsdoelstellingen. De minister 2720 
heeft ook gezegd dat als er een alternatief is, dat ze dat ook wettelijk gaat verankeren. Alleen, 
zover zijn we nog niet. Dus ik ga deze motie ontraden. Maar we doen het ook al. 
 
De heer BAUDET (FvD): In de toelichting van de gedeputeerde wordt verwezen naar een ander 
model. Dus AERIUS wordt misschien vervangen in de toekomst door een ander model. Maar mijn 2725 
motie gaat niet over een ander model. Het gaat over het simpelweg toetsen van dit model. Ik kan 
werkelijk niet begrijpen waarom je daartegen zou zijn. Want het model pretendeert de 
werkelijkheid te modelleren. Dus de uitkomst van het model zou moeten overeenstemmen met 
de werkelijkheid. Het is hetzelfde als dat je zegt, oké, hoe snel kun je uit een vliegtuig vallen als 
je een parachutesprong gaat doen. Dan kunnen we dat berekenen. Vervolgens gaan we toetsen of 2730 
die berekening klopt aan de hand van waarnemingen. 
 
De VOORZITTER: Wat is uw vraag, meneer Baudet? 
 
De heer BAUDET (FvD): Dat is toch ook hier zo? Dus ik snap gewoon werkelijk niet waarom de 2735 
motie zou worden ontraden. Kan de gedeputeerde dat niet herzien? Er is toch niets tegen? Het 
kost bijna geen geld. De provincie heeft gewoon die mogelijkheid om dat te doen. En dan weet u 
tenminste ook zeker of het beleid, wat nu over de boeren wordt uitgerold, waar gewoon 
duizenden boerenbedrijven in heel Nederland die moeten worden uitgekocht-  
 2740 
De VOORZITTER: Uw vraag is helder. We zouden de interrupties kort houden.  
 
De heer BAUDET (FvD): Waarom zou u dat niet toetsen? 
 
De VOORZITTER: Gedeputeerde Zaal. 2745 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Nou, meneer Baudet, u zult wel weten, en dat zei ik ook: ik ben niet 
bezig met een ander model. Wij kijken juist naar alternatieven voor die KDW omdat, zoals u ook 
al aangaf in uw betoog, dat de KDW niet het enige is. Je moet kijken naar de 
instandhoudingsdoelstellingen. Vandaar dat ik ook aangaf dat je met een ecologische toets al een 2750 
vergunning kan aanvragen. Dat hoeft niet meer per se op basis van de KDW. Er wordt 
daadwerkelijk gemeten, en daar willen we ook steeds meer naartoe. Die metingen worden in 
AERIUS gebracht. Dus daarmee wordt AERIUS steeds beter. Alleen, u weet ook, en daar hebben wij 
steeds ook naar gevraagd in Den Haag: doordat er een meetcorrectie gekomen is – we hebben 
iets gemeten wat niet in AERIUS zit – hebben we nu een meet correctie in AERIUS zitten, waarvan 2755 
wij niet weten wat het is. Dus ik ben heel voorzichtig met dit soort zaken. Wij meten al. We 
passen het al aan in het AERIUS-systeem. Maar we kijken ook naar alternatieven voor die KDW 
voor de vergunningverlening. 
 
De heer BAUDET (FvD): Ja, ik heb het niet over een alternatief voor de kritische depositiewaarde. 2760 
Ik ben het weliswaar überhaupt niet eens met die kritische depositiewaarden. Maar mijn motie 
gaat er juist over: gegeven de huidige kritische depositiewaarden kunnen we toch meten of die 
wel of niet worden gehaald? En als u zegt ‘ja, we doen nu ook metingen, die worden weer 
ingevoerd in dat model’, ja, dan blijf je in die modellenwerkelijkheid zitten. Er is toch helemaal 
niets op tegen om gewoon vijf boswachters aan te stellen, die gewoon een beetje met een 2765 
autootje gaan rondrijden door Noord-Holland? Die gaan overal bodemmonstertjes nemen. En dan 
gaan we gewoon in een laboratorium kijken: oké, hoeveel stikstof zit daar dan en komt dat 
overeen, ja of nee, met wat AIREUS voorspelt, wat AIREUS berekent. Hoe kan je daar nou tegen 
zijn? Dit is toch de redelijkheid zelve? Zelfs als je dus al die aannames van het stikstofbeleid zou 
geloven- Ik geloof die niet. 2770 
 
De VOORZITTER: Meneer Baudet, volgens mij is uw vraag helder.  
 
De heer BAUDET (FvD): Waarom neem je niet de proef op de som? 
 2775 
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De VOORZITTER: We gaan naar de beantwoording van de gedeputeerde. 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Dat soort dingen gebeuren ook al. Wij meten- Jawel, dat gebeurt wel. 
Ook met de PWN, die werkt daar ook aan mee. Er is ook een boer die daar heeft gezegd: ik wil 
dat wel eens meten en bekijken wat er in de grond zit. Die gaat met een boswachter kijken. Wij 2780 
kijken naar allerlei alternatieven. En daarom ontraad ik deze motie. 
 
De heer BAUDET (FvD): Dat klopt. Maar dit is echt nepnieuws, Dit is gewoon niet waar. 
 
De VOORZITTER: Meneer Baudet, heeft u nog een vraag? Heeft u nog een vraag? 2785 
 
De heer BAUDET (FvD): Ja. Kan de gedeputeerde terugkomen op haar zojuist gedebuteerde 
onwaarheden? Als ik als boer een vergunningaanvraag voor wat dan ook, als fabriek, hier, dan 
wordt mijn vergunningsaanvraag ingevoerd in het AIREUS-model en op basis van wat daar 
uitkomt, wordt wel of niet die vergunning verleend. Er wordt geen meting gedaan. Dat is gewoon 2790 
niet waar. 
 
Gedeputeerde ROMMEL: En dat is niet waar wat u zegt, want bij Palace is er geen KDW-
berekening gemaakt. Er is een ecologische toets gedaan.  
 2795 
De heer BAUDET (FvD): Maar ik heb het niet over de ecologische toets. Ik heb het over het 
AIREUS-model.  
 
De VOORZITTER: Via de voorzitter graag, meneer Baudet. En als u nog een aanvullende vraag 
heeft, dan hoor ik hem graag. Maar anders krijgt u waarschijnlijk hetzelfde antwoord. 2800 
 
De heer BAUDET (FvD): Tot slot dan. Er wordt hier een rookgordijn opgetrokken over- In één 
geval inderdaad is er iets gedaan met een ecologisch toets, omdat dat een situatie was die buiten 
de normale vergunningsaanvraag viel. Hetzelfde nu met dat datacentrum. Dan wordt er een 
uitzondering gemaakt. Er zijn allerlei situaties, waarin hier een uitzondering wordt gemaakt. Dat 2805 
neemt niet weg dat het staande beleid in de provincie is: het invoeren van een aanvraag in een 
rekenmodel. En mijn motie gaat erover om dat te completeren met een empirische toets. En het 
antwoord wat ik hoor hier van de gedeputeerde is: nee, want er wordt in Den Haag al gewerkt aan 
een ander rekenmodel. Dat is totaal geen reactie op de motie. Dus nogmaals mijn vraag: kan zij 
ingaan op puur en alleen: wat is er nou tegen om een paar mensen aan te stellen om in die 2810 
provincie steekproefsgewijs een empirische toetsing te doen? 
 
De VOORZITTER: Dit was uw laatste vraag. Ik ga kijken of er nog een ander antwoord komt. 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Ik heb zojuist gezegd dat die empirische toetsingen die u benoemt, dat 2815 
wij die al doen en dat wij daar dus al naar kijken en vergelijken met AIREUS, maar ook met de 
ecologische toetsen. Ook naar de natuurdoelenanalyse. Daar worden ook toetsen gedaan. Er 
wordt veldwerk gedaan. Er wordt gewoon veel meer gedaan dan wat u vraagt. Ik ontraad deze 
motie. 
 2820 
De VOORZITTER: Dan komen we aan het eind van de beraadslagingen over dit agendapunt. Zijn 
er wellicht nog partijen die wijzigingen willen aanbrengen of andere moties willen indienen? Ja, 
Statenlid Kostić. [...] Maar u heeft geen termijn meer, maar u wilt een wijziging aanbrengen? U 
heeft hem al aangebracht? Oké. 
 2825 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Kan dat? 
 
De VOORZITTER: Zeker. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel, voorzitter. Ik zal kort zijn. We hebben goed geluisterd 2830 
naar GS. We hebben er volgens mij met de volgende formulering van onze motie voor gezorgd 
dat de ambities van GS en PS gewoon in lijn zijn. De motie wordt zodanig gewijzigd dat het nu 
luidt: verzoeken het college van Gedeputeerde Staten alle subsidies voor landbouw, daar waar 
mogelijk, te toetsen aan de vraag of ze effectief bijdragen aan het behalen van de doelen van de 
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voedselvisie en de doelen in het kader van het op tijd aanpakken van de klimaat- en natuurcrisis, 2835 
en hierover te rapporteren aan Provinciale Staten. En gaan over tot de orde van de dag. 
 
De VOORZITTER: Motie 23-6 maart 2023   
Toets subsidies provincie voor landbouw aan doelen Voedselvisie 
 2840 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Constaterende dat: 

• Deelconclusie 2 van de RRK luidt dat de provincie ervoor kiest om, van alle middelen die 
zij aan landbouw en voedsel besteed, een beperkt gedeelte expliciet in te zetten voor de 
transitie van het voedselsysteem. Via met name subsidies vanuit het 2845 
Plattelandsontwikkelingsprogramma worden middelen ingezet die niet expliciet bijdragen 
aan de doelen van de Voedselvisie. 

Overwegende dat: 
• De Voedselvisie de richting is die de provincie op wil met de transitie van de landbouw; 
• Die richting een natuurinclusieve landbouw in 2030 is, door verdere reductie van 2850 

bestrijdingsmiddelen, verbetering van waterkwaliteit en bodemvruchtbaarheid en 
vergroting van biodiversiteit; 

• Dit een enorme opgave is en daarvoor veel middelen nodig zijn; 
• Uit onder andere onderzoek van Alterra en ARC2020 is gebleken dat Europese 

landbouwsubsidies in het algemeen natuurverlies juist in stand houden en dus de doelen 2855 
van een natuurinclusieve, kringlooplandbouw schaden; 

• Middelen doelmatig dienen te worden besteed. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Alle subsidies voor landbouw daar waar mogelijk te toetsen aan de vraag of zij effectief 
bijdragen aan het behalen van de doelen van de Voedselvisie en de doelen in het kader 2860 
van het op tijd aanpakken van de klimaat- en natuurcrisis; 

• En hierover te rapporteren naar Provinciale Staten. 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren), Süleyman Koyuncu (DENK) en Anna de Groot 2865 
(SP). 
 
De VOORZITTER: Dat betekent dat motie 22 daarmee vervalt en er wordt een nieuwe motie 
ingediend. Die is ondertekend en die maakt nu onderdeel uit van de beraadslaging. En die zal 
straks, als ik het goed heb, als motie 23 worden uitgereikt.  2870 
 
Motie 22 ‘Toets subsidies provincie voor landbouw aan doelen Voedselvisie’ maakt geen deel meer 
uit van de beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 
De VOORZITTER: Dan sluit ik hiermee de beraadslagingen over agendapunt 9. 2875 
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Ja, voorzitter. Inderdaad. Maar ik denk dat de gedeputeerde dat graag 
ook wil: een preadvies daarover, een hernieuwd preadvies? 
 
De VOORZITTER: Nou, vooruit. Ik ben in een toegeeflijke bui vandaag. Het kan vast kort. 2880 
 
Gedeputeerde ZAAL: Mijn dank is groot, voorzitter. Mijn advies kan heel kort zijn. Met deze 
aanpassing kan Gedeputeerde Staten leven. Het is eigenlijk wat we al doen. Maar om consequent 
te blijven, laat ik hem aan de Staten. 
 2885 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan sluit ik nu de beraadslagingen over agendapunt 9. Stemming 
na afloop van de agenda.  
 
De discussie wordt gesloten. 
 2890 
10.  Verhogen krediet strategische grondaankopen (VD-12)  
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De VOORZITTER: De volgende sprekers hebben zich aangemeld: Statenlid Dulfer van GroenLinks, 
mevrouw Van Geffen van Namens Noord-Hollanders., Statenlid Hollebeek van de Partij voor de 
Dieren, de heer Heijnen van het CDA, de heer Carton van de PvdA, de heer Hartog van JA21, 2895 
mevrouw Kapitein van D66 en de heer Klein van de ChristenUnie, en de heer Dessing van Forum 
voor Democratie. En dan geef ik nu Statenlid Dulfer als eerste het woord, van GroenLinks.  
 
Statenlid DULFER (GL): Ja, voorzitter, dank u wel. Terecht stelt u dat wij onze provinciale doelen 
hebben die we willen realiseren. Die doelen, die zijn vaak een vervolg van nationale doelen. Die 2900 
nationale doelen, als het nou gaat over stikstof, over waterkwaliteit, over wonen, et cetera, die 
zitten op dit moment op slot. Dat is het gevolg van de impasse waarin het Rijk op die 
verschillende dossiers zit. En omdat het Rijk met die impasse zit en die doelstellingen maar niet 
doorkomen naar de provincie, zodat wij ze kunnen uitvoeren, wordt er ontzettend veel schade 
geleden door onze economie, door onze bewoners, door onze agrariërs. Iedereen zit te wachten 2905 
en er gebeurt al jaren niets. 
De natuurkwaliteit gaat achteruit. Wonen blijft in een crisis. Mensen kunnen geen woning vinden. 
Alles zit vast. En in de provincie zullen we uiteindelijk oplossingen moeten vinden in onze 
gebiedsprocessen. In die gebiedsprocessen, om die oplossingen te vinden, hebben we grond 
nodig. Hebben we ruimte nodig. En ik vind het dan ook heel goed dat wij als provincie, als GS, nu 2910 
de stap hebben gezet of het voorstel doen: we gaan niet langer op het Rijk wachten; we gaan zelf 
die ruimte scheppen, zodat we die impasse los kunnen maken in de provincie Noord-Holland. 
Want de problemen zijn te groot om op het Rijk te wachten. Hulde daarvoor aan Gedeputeerde 
Staten. Wij staan wat dat betreft achter deze kredietverhoging om die ruimte te bieden om die 
strategische gronden daarmee te kunnen aanschaffen.  2915 
 
Er zijn wel risico's aan verbonden. We hebben in het verleden natuurlijk een historie als het gaat 
over omgaan met aankoop van gronden. Ik zou het fijn vinden als de gedeputeerde ons nog eens 
gerust kan stellen op de manier waarop we in deze fase met die risico's omgaan.  
 2920 
Het tweede waar we in de commissie ook uitgebreid over gesproken hebben, is over: is dit nou 
binnen de kaders die wij kennen rond de nota Strategisch groenbeheer, die op dit moment 
vigerend is, of is er daadwerkelijk sprake van een trendbreuk? En dan gaan we eigenlijk buiten 
die kaders zoals die in die nota zijn verwoord. Ja, ik zou GS toch willen verzoeken om eens te 
kijken in hoeverre die kaders nou nog kloppen en of het niet goed zou zijn om aan de hand van 2925 
de huidige actualiteit, waar we nu mee te maken hebben en de noodzaak daar ook van, eens te 
kijken of we die zesde nota Strategisch grondbeheer niet de komende maanden tegen het licht 
moeten houden om eens te kijken of die nota niet geactualiseerd moet worden. Tot zover, 
voorzitter, in eerste termijn.  
 2930 
De VOORZITTER: Dank u wel. Ga ik naar mevrouw Van Geffen van Namens Noord-Hollanders.. 

 
Mevrouw VAN GEFFEN (Namens Noord-Hollanders.): Dank u, voorzitter. Namens Noord-
Hollanders. is geen voorstander van het tussentijds verhogen van kredieten zonder dat daar 
fatsoenlijk beleid aan ten grondslag ligt. Grondaankopen gaan met grote risico’s gepaard. 2935 
Provinciale Staten – het werd net door de collega van GroenLinks al gezegd – bepalen daarvoor de 
kaders. Die kaders zijn bepaald in 2018. Die worden nu zomaar via een losse voordracht terzijde 
geschoven. Dus we zijn het helemaal met u eens dat het goed zou zijn als er een nieuwe 
voordracht komt voor grondbeleid – de zesde nota moet nog verschijnen – en dat we dan pas 
zo'n besluit nemen in plaats van andersom. Eerst het geld reserveren en dan naar de voordracht 2940 
kijken. En dat vinden we echt pijnlijk op de valreep van nieuwe verkiezingen. We zijn echt oprecht 
verbaasd dat Gedeputeerde Staten een dergelijk slordig voorstel doet op een zo ongelukkig 
moment. We zien het ook een beetje als paniekvoetbal rond een stikstofbeleid en een woonbeleid 
dat vier jaar lang geen goede uitvoering heeft gekregen. En blijkbaar moeten er nu nog van alles 
geregeld worden. Nou, echt mensen, wat Namens Noord-Hollanders. Betreft: dat moeten we niet 2945 
willen. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Gaan we naar Statenlid Hollebeek van de Partij voor de Dieren. 
 
Statenlid HOLLEBEEK (PvdD): Ja, voorzitter, dank u wel. Ja, we hebben het er in de commissie al 2950 
even over gehad. Best wel ruim. Het is nodig. We hebben grond nodig. In afwachting van de PPLG-
gelden zullen we iets moeten doen als provincie. Wat wij missen, en met ons ook andere partijen 
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in de commissie, is toch een aantal heldere criteria waaraan voldaan moet worden als er grond 
aangekocht moet worden. Het voelt voor ons nu nog als een soort carte blanche van, ga maar 
shoppen. Voor ons is het heel belangrijk om te weten dat er bijvoorbeeld niet een agrariër die op 2955 
de goede weg is, uitgekocht gaat worden ten behoeve van uitbreiding elders. Dus er zitten nog 
wel wat dingetjes aan, waarvan we denken van, we vinden het eigenlijk iets te laissez faire om te 
zeggen: hier is twintig miljoen. Het gaat niet om de hoogte van het bedrag, maar het gaat erom 
dat we als PS inderdaad- En dan heb ik het niet over de risico's, maar gewoon over waarop we het 
geld willen inzetten. Dus ik ben nog wel benieuwd naar de reactie van GS op die constatering.  2960 
 
Verder, ja, dat is PPLG. Dat is al ter sprake gekomen bij het vorige agendapunt. Ik had mijn 
moties eigenlijk aan mijn collega kunnen geven. Dan hadden jullie het vandaag zonder mij 
kunnen doen. Maar omdat dit vooruitloopt op de PPLG-gelden, en ik heb het ook in de commissie 
al eigenlijk benoemd, wilde ik twee dingen nog benoemen daarover. Het eerste was de vraag om 2965 
een tussenrapportage, die we gesteld hebben in de commissie. Daar leek wel een meerderheid 
voor te zijn. Ik begreep dat vanmorgen in het presidium daar ook over gesproken is. Dus ik zal er 
niet te lang over doen. Als ze op 1 juli dat concept uitgaat richting het Rijk, dan was er een 
meerderheid toch wel geneigd om te zeggen: wij willen als PS daar nog iets van vinden. En dan 
zowel in een commissievergadering als in een PS-vergadering. De vorm daarvan, hoe raadplegend 2970 
of besluitvormend die is, dat laten we dan verder in het midden. Daar heb ik een motie voor. Die 
heb ik hier. Daarvoor ga ik even de bril opzetten, want dat gaat in vier jaar toch wel heel erg hard 
achteruit. Het dictum luidt daarvan: dragen het college van Gedeputeerde Staten op om hun ver 
uitgewerkte tussenrapportage van het PPLG voor 1 juni aan Provinciale Staten ter bespreking te 
sturen. En die is medeondertekend door mevrouw Kapitein van D66 en de heer Hartog van JA21. 2975 
Alstublieft.  
 
Motie 24-6 maart 2023   
Stuur tussenrapportage PPLG voor 1 juni naar Provinciale Staten  
 2980 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Constaterende dat: 

• De provincie het krediet Strategische grondaankopen wil verhogen met 20 miljoen € voor 
extra aankoop van agrarische bedrijven (ver) buiten Natura2000- en/of NNN-gebieden, 
vooruitlopend op rijksbudgetten in het kader van het Nationaal en Provinciaal 2985 
Programma Landelijk Gebied (NPLG/PPLG) en specifiek de PAS-meldersproblematiek 
daarbij. 

Overwegende dat: 
• GS antwoordde in Technische vragen van de commissie NLG op 25 januari 2023 da| zij 

het concept-PPLG pas aan PS stuurt, wanneer zij het al naar het Rijk heeft gestuurd, te 2990 
weten na 1 juli 2023; 

• Dit de versie die het Rijk vervolgens gaat doorrekenen; 
• PS na de datum van l juli zodoende weinig meer aan het 'concept' PPLG kan veranderen; 
• In het PPLG zeer wezenlijke vragen gaan worden beantwoord, zoals 'hoe willen we dat het 

landelijke gebied er over enkele decennia uit ziet?' en 'welke vormen van landbouw, 2995 
natuur en recreatie horen daarbij?'; 

• Dit kaderstellende vragen zijn en dus niet enkel door GS, of in de 
coalitieonderhandelingen, in beslotenheid, mogen worden beantwoord. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• Een ver uitgewerkte tussenrapportage van het PPLG voor 1 juni aan Provinciale Staten ter 3000 

bespreking te sturen. 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Jaap Hollebeek (Partij voor de Dieren), Arja Kapitein (D66) en Gerard Hartog 
(JA21). 3005 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En deze motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  
 
Statenlid HOLLEBEEK (PvdD): Dan het tweede punt. Ja, ik heb in de commissie daar ook al bij stil 
gestaan. Wij hadden graag gezien dat er een verbreding zou optreden van de regie en sectorale 3010 
tafels met voorlopers, met innovators, met mensen die anders tegen bestaande zaken aankijken. 
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En ik heb bewust ook toen gezegd, niet in de plaats van de huidige actoren die aanschuiven, 
maar naast. We hebben de usual suspects, laten we ze zo noemen: Bouwend Nederland, VNO-
NCW, lto, de terreinbeherende organisaties. Wij als Partij voor de Dieren hadden graag gezien 
dat, als je het hebt over regie, dat je dan zegt: we nemen partijen die al bezig zijn met 3015 
verandering en die bewezen hebben, elders, dat het kan en hebben laten zien hoe het kan. Ik ben 
realistisch. Ik heb gemerkt dat we de handen daarvoor niet op elkaar krijgen. Dat er toch echt 
gekozen wordt op dit moment om te zeggen: nee, de regietafels, die zijn hier bedoeld voor 
partijen die een direct belang vertegenwoordigen. Daar vind ik iets van. Daar vinden volgens mij 
meerdere partijen iets van. Maar ik wil deze discussie daar nu niet aangaan. Dat heeft volgens mij 3020 
niet zoveel zin in de laatste vergadering van deze periode. Maar wat ik wel vind en dat is echt- Als 
we dan toch zeggen: oké, innovators, koplopers, mensen van buiten, betrekken we later in het 
proces; we hebben het nu over belangen, directe belangen, dan wil ik als Partij voor de Dieren 
toch echt wel eventjes aanmerken dat er in deze provincie, als het gaat om het Provinciaal 
Programma Landelijk Gebied, belangen zijn die echt niet heel erg goed vertegenwoordigd zijn. En 3025 
dat zijn toch de belangen van die miljoenen dieren in de landbouwsector, maar ook wilde dieren, 
waar wij met zijn allen hierover gaan beslissen. En als we dan zeggen, ook even kiezen, voor 
belangenbehartiging, dan zeg ik: neem ze mee. GS heeft ook toegezegd dat bij alle beleid dat de 
belangen van dieren raakt, dierenwelzijnsorganisaties zouden worden betrokken. En daarom heb 
ik hier een tweede motie – en dan bent u van mij af voor deze vier jaar – waarvan het dictum 3030 
luidt: verzoeken het college van Gedeputeerde Staten de provinciale regiegroep, PPLG en de 
sectorale tafels uit te breiden met dierenwelzijnsorganisaties.  
 
Motie 25-6 maart 2023   
Verbreed de provinciale regiegroep PPLG en de sectorale tafels met 3035 
dierenwelzijnsorganisaties 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Constaterende dat: 

• De provincie het krediet Strategische grondaankopen wil verhogen met 20 miljoen € voor 3040 
extra aankoop van agrarische bedrijven (ver) buiten Natura2000- en/of NNN-gebieden, 
vooruitlopend op rijksbudgetten in het kader van het Nationaal en Provinciaal 
Programma Landelijk Gebied (NPLG/PPLG) en specifiek de PAS-meldersproblematiek 
daarbij. 

Overwegende dat: 3045 
• In de huidige Provinciale Regietafel PPLG zijn vertegenwoordigd: de gemeenten (via de 

wethouder van de gemeente Zaanstad), de drie Noord-Hollandse waterschappen, de 
terrein beherende organisaties (namens hen: Landschap Noord-Holland en 
Staatsbosbeheer), de Natuur- en Milieufederatie Noord-Holland, Schiphol, Bouwend 
Nederland, VNO-NCW, de agrarische sector (namens hen: LTO Noord en Water, Land & 3050 
Dijken), RWS en de Recreatiesector (namens hen: ANWB); 

• Het doel van de tafels met name het vertegenwoordigen van een belang is; 
• Deze partijen voornamelijk zullen redeneren vanuit menselijke belangen; 
• De provincie heeft toegezegd dat bij alle beleid dat aan belangen van dieren raakt, 

dierenwelzijnsorganisaties actief worden betrokken; 3055 
• Dit soort partijen ontbreken aan de huidige tafels. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• De Provinciale Regiegroep PPLG en de sectorale tafels uit te breiden met 

dierenwelzijnsorganisaties. 
En gaan over tot de orde van de dag. 3060 
 
Ondertekening: Jaap Hollebeek (Partij voor de Dieren). 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En ook deze motie maakt onderdeel van de beraadslaging. Voordat 
u vertrekt, wil ik even een technische opmerking maken. Vanmorgen in het presidium hebben wij 3065 
besproken – maar het kan zijn dat uw dictum niet helemaal overeenstemt – dat wij een 
commissievergadering zullen hebben over het PPLG op 1 juni en op 12 juni een PS-vergadering. 
Dus ik weet niet of daarmee de noodzaak tot de motie is weggenomen, maar dat wil ik wel even 
gemeld hebben.  
 3070 
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Statenlid HOLLEBEEK (PvdD): Daar wil ik even op reageren. Dat weet ik inderdaad. Maar dat 
neemt nog steeds niet weg dat die tussenrapportage er nog moet komen. En dat is de vraag dus 
die ik aan de gedeputeerden stel. Naar aanleiding van het antwoord ben ik eventueel natuurlijk 
bereid om de motie aan te houden of in te trekken.  
 3075 
De VOORZITTER: Fijn. Dan geef ik nu het woord aan de heer Heijnen van het CDA.  
 
De heer HEIJNEN (CDA): Voorzitter, dank u wel. Voorzitter, de voordracht spreekt uit dat dit een 
breed inzetbaar krediet is zonder specifiek beleidsdoel. Maar we weten allemaal dat er wel meer 
aan de hand is dan dat. Het is tijd dat de provincie gaat acteren. Een wild westen van opkoop van 3080 
stikstofruimte is zeer onwenselijk. De provincie heeft hier een rol te spelen. Dus hij moet als 
regisseur optreden en daar is ook geld voor nodig. Wat ons betreft met allereerst en de 
allergrootste prioriteit het legaliseren van de PAS-melders. We hebben dat al vaker gezegd en ik 
blijf dat onderstrepen. Ik heb daar ook nog een aantal vragen over als het gaat om die PAS-
melders. Hoeveel van die PAS-melders denkt de gedeputeerde te kunnen legaliseren voor deze 3085 
twintig miljoen? Ergens anders had de gedeputeerde het over tachtig procent van alle PAS-
melders die met dit bedrag gelegaliseerd zouden kunnen worden. Waar komt die schatting 
vandaan? Een van de redenen dat het landelijk legaliseren van de PAS-melders vastloopt, is de 
staatssteunproblematiek. Hoe zit dat hier, vraag ik de gedeputeerde. Voorzitter, daarnaast is het 
belangrijk dat de provincie ook een rol speelt in het stikstofprobleem voor woningbouw en 3090 
natuur. Al gaat dat laatste wel vanzelf door die afroomregeling. Kan de gedeputeerde dan ook 
aangeven wat ze met deze extra middelen van twintig miljoen gaat doen en welke verdeling 
daarop van toepassing is? Om toch wat inkleuring te geven aan dat ‘zonder specifiek 
beleidsdoel’.  
 3095 
Voorzitter, wij zullen instemmen dus vandaag met het verhogen van het budget voor strategische 
grondaankopen. Maar in de commissie – en het is hier ook al genoemd net – hebben wij wel een 
punt gemaakt van de wijze waarop dit gegaan is. Wij voeren grondbeleid vanuit de vijfde nota 
grondbeleid die zegt dat de provincie zo min mogelijk grond in bezit moet hebben en zeer 
beperkte grondpolitiek moet voeren, juist vanwege de risico’s van vroeger.  3100 
 
De heer HARTOG (JA21): Ja, voorzitter, ik meen in het betoog van de heer Heijnen te bespeuren 
dat het antwoord op de vragen met betrekking tot legalisatie van de PAS-melders erg belangrijk 
is. Maar ik hoor u tegelijkertijd zeggen dat u instemt. Kunt u dat toelichten?  
 3105 
De heer HEIJNEN (CDA): Ik heb er alle vertrouwen in dat de gedeputeerde heel slimme dingen 
gaat zeggen op de gestelde vragen.  
 
De VOORZITTER: Dat is altijd goed. 
 3110 
De heer Roosendaal van de VVD. Excuses, maar die kwam in de linkerflank bij mij binnen. 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Dank u wel. Meneer de voorzitter, ik zou de volgende vraag willen 
stellen. In uw betoog, meneer Heijnen, gaf u net aan dat de vraag aan het college gaat zijn, of 
Gedeputeerde Staten gaat zijn, hoeveel er voor twintig miljoen extra kan worden gedaan. Maar 3115 
om het te specificeren, uiteindelijk gaat het dus om zestig miljoen wat er aan krediet wordt 
gevraagd. Ik neem aan dat uw vraag daar betrekking op heeft. Klopt dat?  
 
De heer HEIJNEN (CDA): Ja, inderdaad. Maar we verhogen het met twintig, want er is natuurlijk al 
een veertig toegezegd. Of dat is het krediet op dit moment. Dus in totaal gaat het inderdaad om 3120 
zestig. Ja.  
 
Ja, voorzitter, ik was aan het zeggen dat de tijden zijn veranderd en er dus een rol is van de 
provincie. En wij vragen daarom ook, net als anderen hiervoor dat hebben gedaan, aan GS om zo 
snel mogelijk te komen met een voorstel voor een zesde nota grondbeleid. Want als wij onze 3125 
grondpolitiek gaan veranderen, dan moet daar gewoon een gedegen kader onder, zodat ons 
handelen van de provincie ook in lijn ligt met ons beleid. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan gaan we naar de heer Carton van de PvdA.  
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 3130 
De heer CARTON (PvdA): Dank, voorzitter. Een korte bijdrage. Strategische grondaankopen stelt 
de provincie in staat snel en effectief te handelen op een breed aantal provinciale opgaven en 
ambities. Maar het is ook niet zonder financiële risico’s. Hierover is door anderen al om een 
toelichting gevraagd. Daar sluit ik mij bij aan. Er is ruimte nodig om snel te reageren op kansen 
en ontwikkelingen. En mijn fractie kan daarom instemmen met de voordracht het kredietplafond 3135 
grondaankopen te verhogen.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Hartog van JA21. 
 
De heer HARTOG (JA21): Voorzitter, ik moet nog even bijkomen van de bijdrage van het CDA, 3140 
maar ik zal toch proberen uit mijn woorden te komen. Ook voor onze partij is de positie van de 
PAS-melder belangrijk. Aan PS wordt gevraagd eerder genomen besluiten te herzien en de 
inperking van het krediet ongedaan te maken en zelfs uit te bouwen. Daar zouden wij mee 
kunnen instemmen. En in de toelichting op het ontwerpbesluit wordt ook de suggestie gewekt 
dat de positie van de PAS-melders hierdoor zal verbeteren. Wij hebben technische vragen gesteld 3145 
en we hebben in de commissie uitgebreid met elkaar gesproken, maar wij hebben het antwoord 
nog niet gehad dat dat ook inderdaad zo is. Het CDA stelt nog aanvullende vragen. Dat lijken me 
goede vragen. Wij sluiten ons daar graag bij aan, maar wij zijn ook heel erg benieuwd naar het 
antwoord. Want anders dan het CDA al zegt van ‘wij vertrouwen erop dat deze gedeputeerde heel 
intelligente dingen doet en dus ook datgene doet wat voor ons belangrijk is’, zouden wij dat 3150 
graag van de gedeputeerde zelf horen. Dank u wel. 
 
De heer HEIJNEN (CDA): Voorzitter, na zo’n uitdaging kan ik natuurlijk haast niet achterblijven. 
Maar bent u van mening dat, als er iets moet gebeuren voor die PAS-melders, dat daar sowieso 
geld voor nodig is? 3155 
 
De heer HARTOG (JA21): Dat is niet de vraag die voorligt. Maar het antwoord is ‘ja’.  
 
De heer HEIJNEN (CDA): Volgens mij ligt juist die vraag voor, want er staat eigenlijk naar mijn 
optiek veel te weinig in het stuk, maar het enige wat er wel wordt gevraagd, is om extra geld neer 3160 
te leggen. Wij willen graag een nadere specificatie. En laten we wel wezen, in de commissie heeft 
de gedeputeerde daar ook al een en ander over gezegd wat ze met dat geld gaat doen. Maar dat 
er überhaupt geld nodig is, en dat is eigenlijk het enige wat hier wel voor voorligt, dat staat in dit 
stuk. Dus als u nu zegt ‘het antwoord is ja’, hoe komt u dan aan dit twijfelend standpunt?  
 3165 
De heer HARTOG (JA21): Dat is heel bijzonder: een twijfelend standpunt. Ik heb geen twijfelend 
standpunt. Als u vraagt ‘is er geld nodig om grond aan te kunnen kopen voor welk doel dan ook’, 
dan is het antwoord toch ‘ja’? Want we leven niet meer in de tijd dat we met kralen en muntjes 
geld kunnen verwerven.  
 3170 
De VOORZITTER: De heer Heijnen, u twijfelt nog? Nog een aanvullende vraag? Zoveel kralen. 
 
De heer HEIJNEN (CDA): Ik laat het hierbij, voorzitter. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Hartog was klaar. Dan gaan we gauw naar mevrouw Kapitein van D66. 3175 
 
Mevrouw KAPITEIN (D66): D66 is zeer enthousiast over dit voorstel van GS om ons krediet voor 
strategische grondaankopen te verhogen als overbrugging tot de rijksbudgetten komen. Het is 
nú van groot belang dat we dit doen. Boeren komen zelf naar ons toe en bieden hun grond aan. 
Het zou een heel gemiste kans zijn als we van hun aanbod geen gebruik zouden kunnen maken. 3180 
De grond van deze boeren kan in onze grondpositie gebruikt worden voor vele soorten doelen, 
bijvoorbeeld voor infrastructuur, voor dijkversterkingen, voor bouwen, voor energie, natuur, 
stikstof en vooral voor andere boeren. Andere boeren die hiermee een nieuw bestaan kunnen 
opbouwen en weer perspectief krijgen, voor landbouw die meer extensief en meer natuurinclusief 
is, een nieuwe start. Is dit nieuw? Nee. Want we hebben immers alle kredieten en we hebben al 3185 
immers provinciale grondposities. Het is een ophoging van iets bestaands. Ook hebben we een 
nota grondbeleid. En ja, terecht, deze mag wel weer eens geactualiseerd worden, want hij komt 
uit 2018. Maar de kern van dit grondbeleid is dat de grond wordt ingezet om de provinciale 
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doelen te gaan bereiken. En onze doelen zijn nu eenmaal wat groter geworden de afgelopen tijd 
in, zeker in deze afgelopen vier jaar, dan hiervoor. Zijn wij hier kritisch op? Jazeker. Want wat ons 3190 
betreft had dit wel eerder, dan nu voorgesteld, mogen plaatsvinden. En vinden wij het niet erg 
risicovol? Ja. Er zitten risico’s aan. Maar die zijn wat ons betreft te overzien en acceptabel, zeker 
als we dit vergelijken met de risico's die we als provincie lopen als we dit niet doen. Vooral het 
risico dat we boeren die willen veranderen, niet kunnen helpen, omdat we dan niets of te kort 
hebben en vervolgens dat deze boeren in onwenselijke trajecten terechtkomen die niemand van 3195 
ons in deze Staten hier wil. Daarom is dit voorstel van GS voor ons cruciaal om de PPLG-
processen goed te laten verlopen. 
In de commissie hebben we al de complimenten aan GS gegeven en dat willen we op deze positie 
nog een keer doen. Dank u wel, voorzitter.  
 3200 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik het woord aan de heer Klein van de ChristenUnie. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, dank u wel, meneer de voorzitter. De ChristenUnie denkt dat 
het goed is om via strategische grondaankopen te kijken hoe wij provinciale doelen kunnen 
realiseren en versnellen. En dan denken we vooral aan de transitie naar een duurzame 3205 
kringlooplandbouw. En ook om de stikstofuitstootreductie te realiseren kan het goed zijn om 
strategisch grond aan te kopen. Het is beter dat de provincie grond opkoopt van boeren die 
willen stoppen dan dat Schiphol deze boeren uitkoopt. En wanneer we hiermee dan ook nog PAS-
melders kunnen helpen, is het helemaal positief. Maar collega's, het voorstel wat er nu ligt, daar 
kunnen we niet zomaar mee akkoord gaan. Het voorstel riekt naar haastwerk. Er mist namelijk 3210 
een kader dat beschrijft onder welke voorwaarden we dit geld wel of niet gaan uitgeven. En dat is 
extra belangrijk, omdat we in het verleden als provinciale overheid heel wat missers hebben 
begaan rondom grondaankoop. Denk aan de enorme afschrijvingen rondom Distriport of de 
grond voor het Wieringerrandmeer. Als er op korte termijn geen kader komt, zal de ChristenUnie 
niet kunnen instemmen met het voorstel, ondanks het feit dat we de urgentie en noodzaak wel 3215 
degelijk zien. Het is een kwestie van zorgvuldigheid om alleen een krediet ter beschikking te 
stellen wanneer er heldere criteria zijn vastgesteld over hoe dit te besteden. Wij willen daarom 
een motie indienen waarin wij GS opdragen om voor 1 juli 2023 met een voorstel te komen voor 
kaders waaraan strategische grondaankopen moeten voldoen om negatieve effecten te 
voorkomen. 3220 
 
Motie 26-6 maart 2023   
Duidelijke kaders opstellen voor grondaankopen 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 3225 
Constaterende dat: 

• Het college voorstelt om het krediet Strategische Grondaankopen niet verder terug te 
brengen en te verhogen tot 60 miljoen euro; 

• Dit een trendbreuk is, omdat bij de vaststelling van de 5d" Nota Grondbeleid is 
afgesproken het strategische krediet terug te brengen; 3230 

• Er in het verleden grote bedragen zijn afgeschreven vanwege ongelukkige strategische 
grondaankopen; 

• Het college nu kansen ziet om grondposities te verwerven voor het realiseren van 
provinciale doelen. 

Overwegende dat: 3235 
• Het voor PS onvoldoende duidelijk is wat de criteria zijn waaraan strategische 

grondaankopen moeten voldoen; 
• Het ook niet duidelijk is hoe voorkomen wordt dat opnieuw grote negatieve financiële 

consequenties voor de provincie zullen optreden; 
• PS een kaderstellende rol heeft en deze rol met deze voordracht onvoldoende kan 3240 

invullen. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 

• Voor 1 juli 2O23 met een voorstel te komen voor kaders waarin strategische 
grondaankopen moeten voldoen om negatieve effecten te voorkomen. 

En gaan over tot de orde van de dag. 3245 
 
Ondertekening: Michel Klein (ChristenUnie). 
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De VOORZITTER: Dank u wel. En deze ondertekende motie maakt onderdeel uit van de 
beraadslagingen. Dan geef ik nu het woord aan de heer Dessing van Forum voor Democratie. 3250 
 
De heer DESSING (FvD): Ja, voorzitter, dank u wel. In het kader van de tijd hou ik het kort. Geen 
kredietverlaging van twintig miljoen, maar een kredietverhoging van twintig miljoen. Dus we 
hebben het hier per saldo over veertig miljoen – zoals we hier vandaag in de Staten over een 
bedrag praten bij ook andere punten – wat tien procent is van het totale budget. Dus het gaat 3255 
echt wel ergens over. Is dat een goed idee om zonder concreet doel te gaan speculeren eigenlijk 
met gronden, wat in het verleden heel vaak is misgegaan zonder – wat net de ChristenUnie al 
noemde inderdaad – concrete doelen? Dus ook denkbaar voor doelen die wij niet steunen. Nee, 
dat vinden wij geen goed idee. Bovendien, het idee dat boeren uitgekocht moeten worden, vinden 
we überhaupt een onzinnig idee dat er geld aan moet worden uitgegeven. De provincie moet 3260 
zuinig zijn op haar geld. Laten we nou eerst even kijken inderdaad naar die nieuwe grondnota en 
niet dit voorstel afraffelen en deze forse kredietverhoging uiteindelijk erdoor duwen. Dat gaan we 
wat ons betreft niet doen. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik het woord aan gedeputeerde. De heer Roosendaal. 3265 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Ik heb me per mail ook aangemeld. 
 
De VOORZITTER: U stond niet op het lijstje, maar ik ga u dit zeker niet ontnemen. Kom. De heer 
Roosendaal van de VVD. 3270 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Dank u wel, meneer de voorzitter. Ook wij kunnen instemmen met 
de voordracht om het krediet te verhogen. We hebben het er in de commissie uitgebreid over 
gehad. We vinden de argumentatie overtuigend. Extensivering van de landbouw, investeren in de 
natuur en vooral de PAS-melders gaan helpen. Het is urgent in deze tijd, juist omdat er ook door 3275 
andere bedrijven stikstofrechten worden opgekocht en wij daar als provincie zelf ook een rol in 
willen vervullen. Dat gezegd hebbende, ben ik het ook wel eens – dat hebben we ook in de 
commissie laten weten – met zowel het CDA als GroenLinks, dat het wel belangrijk is dat er ook 
een duidelijk kader is en dat we laten zien dat we geleerd hebben van de fouten uit het verleden 
en dat die risico-inschatting tot uitdrukking komt in de kaders die worden gesteld in de volgende 3280 
grondbeleidsnota. Daar zien we dan ook naar uit. Kijkende naar meneer Klein: ik ben zeer 
benieuwd naar de beantwoording door Gedeputeerde Staten wanneer er dan een actualisatie van 
het beleid komt, waaruit duidelijk blijkt dat we de risico's goed kunnen beheersen. Richting 
meneer Dessing: ja, het gaat over een flink bedrag; het gaat alleen niet ten koste van de winst- en 
verliesrekening. Maar ook dat moet duidelijk worden denk ik uit die volgende nota. Dank u wel. 3285 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan heb ik nu denk ik iedereen gehad en dan geef ik het woord 
aan gedeputeerde Kocken namens het college. 
 
Reactie namens het college van Gedeputeerde Staten in eerste termijn 3290 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Dank u wel, voorzitter. En dank u wel voor de bijval van deze en gene – 
een beetje oppositie en een beetje coalitie – en om wat zorgen weg te nemen. Nou, ik ga mijn 
uiterste best doen.  
 3295 
Ik denk dat we misschien eerst even moeten stilstaan bij dat we twee dingen uit elkaar halen. We 
hadden dit instrument al. We benutten dit instrument ook al. Daar zijn ook allerlei regels voor. 
Eigenlijk zit een heel groot gedeelte daarvan ook in de verschillende beleidsterreinen, want het 
kan voor elk beleidsterrein worden aangewend waar dit behulpzaam is. Dus in die zin gebeurt er 
nu niet zo heel veel nieuws, behalve dat we zien dat de grondmarkt behoorlijk in beweging komt 3300 
en we voorzien dat wij daar zeker met het PPLG, maar daar zal gedeputeerde Rommel zo nog wel 
iets over zeggen, vooral niet achter het net willen vissen en daarom een verhoging nu verstandig 
is. Daarom hebben we u dat ook op dit moment voorgelegd.  
 
Of er risico’s aan verbonden zijn? U verwijst allemaal naar de risico’s van het verleden. Volgens 3305 
mij heeft meneer Klein terecht de twee dossiers opgenoemd, waar wij er inderdaad niet fraai op 
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stonden, laat ik het zo maar zeggen. Dat zijn situaties die volgens mij door iedereen hier worden 
afgekeurd, waar geen volledig collegebesluit aan ten grondslag heeft gelegen. Dat is nu anders. 
We kopen alleen maar aan tegen marktwaarde. Dat is in het verleden anders geweest. Dus in die 
zin ga ik ervan uit dat dit college, en ik hoop ook de hele Staten en een nieuw college, het 3310 
volstrekt normaal vinden om op de huidige wijze fouten uit het verleden niet te kunnen maken, 
omdat je niet met een speculanteninstelling, maar met een beleidsdoelinstelling een 
grondaankoop doet. Of we alle risico's daarbij uitsluiten? Dat heb ik in de commissie ook al 
gezegd. Nou, in zekere zin niet, want ja, elk handelen heeft risico's in zich. Maar de risico's die 
wij in het verleden hebben genomen, die toen door een enkele gedeputeerde bijvoorbeeld zijn 3315 
aangegaan, die worden in ieder geval voorkomen door de huidige handelswijze. Dus dat risico, 
dat zie ik eigenlijk niet.  
 
Ik zal heel even kijken, want we hebben gedeeltelijk de beantwoording door mevrouw Rommel en 
gedeeltelijk door mij. Volgens mij is het belangrijk om nog in ieder geval op te merken dat alle 3320 
zorgen over ‘waar wordt dit dan voor gebruikt’, die zou u eigenlijk niet nu pas moeten hebben. 
Die had u hiervoor ook al. Want we hebben dus in de afgelopen tijd een aantal aankopen gedaan. 
En juist daardoor is de rek nu eigenlijk uit het krediet en zien we dat we daarom een verhoging 
nodig hebben. Dus ik hoop dat dat ook, het besef dat we bijvoorbeeld – wat ik u ook in de 
commissie al heb aangegeven – voor de realisatie van de N247 nu een aankoop hebben gedaan 3325 
onlangs, we hebben ook in het kader van ruilverkaveling op een aantal plekken aankopen 
gedaan, zodat we kunnen uitplaatsen dat we daar als provincie een steviger positie hebben om 
de doelen die we hier – misschien niet allemaal uw doelen, meneer Dessing – maar wel de doelen 
die de Staten vaststellen ook daadwerkelijk te kunnen realiseren. Daar is dit krediet voor bedoeld. 
Dat gaat soms over stikstof, maar lang niet alleen. En ik denk dat eventuele aanwijzingen hoe wij 3330 
dat in het stikstofdossier bijvoorbeeld zouden moeten aanwenden, dan moet u- Dat is prima om 
daar iets mee te doen, maar ik denk wel dat dat voornamelijk op het beleidsterrein stikstof dan 
ligt. Niet voor alle beleidsterreinen hoeven we nu alle kaders al mee te nemen. Dit is alleen maar 
een krediet, alleen maar een instrument, waarbij we het mogelijk maken, meer mogelijk maken, 
om onze beleidsdoelen na te streven. Volgens mij is dat op dit moment het enige wat u nodig 3335 
heeft, omdat er verder niet heel veel verandert.  
 
Nou, ik zal mevrouw Rommel zo direct de gelegenheid geven om het meer op het PPLG toe te 
splitsen en ook op het grondbeleid op zichzelf. Ik zit nog heel even te kijken of er nog een 
andere vraag was. Volgens mij de motie die de partij van meneer Klein, de ChristenUnie, heeft 3340 
voorgelegd, daar komt ook mevrouw Rommel op terug.  
 
Er gaan heel vaak dingen mis en voor dingen die wij niet steunen, had u een opmerking. Boeren 
uitkopen. Dat is eigenlijk helemaal niet wat er nu voorligt. Het enige wat voorligt, is: geeft u GS 
meer speelruimte om, op het moment dat zich kansen voordoen, daar ook op in te gaan? Dat is 3345 
vooruitlopend een overbrugging naar wat wij verwachten aan krediet of aan financiële middelen 
te krijgen voor het PPLG. En de bodem, of althans, de rek in het krediet is zodanig klein, dat we 
dat nu nodig hebben. 
 
De heer DESSING (FvD): Ja, dank u wel, voorzitter. En over die doelen en dat kader daarvan, daar 3350 
kun je het inderdaad over hebben en over van mening verschillen. Ik denk toch, het blijft toch 
een soort van blanco cheque, omdat het hier open ligt op al die gebieden. Maar daar gaat niet 
mijn vraag over. Mijn vraag gaat over, wat ik aangaf, dat we eigenlijk in plaats van twintig miljoen 
minder krediet naar twintig miljoen meer- Dus veertig miljoen kredietverschil in tijden waar we 
echt zuinig om moeten gaan met ons geld. Vindt Gedeputeerde Staten dat in het algemeen een 3355 
verantwoorde verhoging van dit krediet, kijkende naar wat er allemaal nog op ons af zit te komen 
de komende jaren als je praat over risicovol ondernemen als provincie?  
 
Gedeputeerde KOCKEN: Ik denk inderdaad dat dat verantwoord is, omdat wij doelen stellen die 
we willen nastreven en dat vraagt om speelruimte. U maakt nu van een verhoging van het krediet 3360 
met twintig miljoen, dat we het hier nu over veertig miljoen hebben. Volgens mij hebben we in de 
afgelopen jaren het krediet voor een groot gedeelte benut. Daarmee is nu de ruimte in het 
krediet zodanig klein dat we niet meer kunnen inspelen op de kansen die zich voordoen en die 
we echt nodig hebben voor wat er de komende jaren allemaal moet gebeuren. Daarom moeten 
we het nu verhogen. En dan kunnen we wat wij hier met elkaar ook allemaal tot doel stellen ook 3365 
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echt gaan realiseren. We maken het onszelf ongelooflijk moeilijk als wij dit instrument niet willen 
benutten. 
 
De heer DESSING (FvD): Ja, dat is niet een antwoord op mijn vraag. Als ik heel veel dingen heb 
uitgegeven uit mijn eigen portemonnee en mijn portemonnee is leeg en ik zie nog heel veel 3370 
kansen om aan heel veel leuke andere dingen uit te geven, ja, dan kijk ik naar mijn portemonnee 
en dan is die leeg. Dus het gaat echt om de vraag van, is dit wel financieel verantwoord? Niet 
kijkend naar de kansen, maar kijkend naar de financiële risicokant. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Wij zullen aankopen doen die we uiteindelijk helemaal niet per se ook 3375 
moeten afschrijven. Die zullen we benutten. Het gaat over het algemeen over agrarische grond. 
Het is helemaal niet gezegd dat dat met dramatische waardedalingen te maken zal krijgen. Er 
wordt voor elke aankoop een risicoprofiel gemaakt. Die wordt beoordeeld of het een 
verantwoorde aankoop is. En als dat zo is, dan wordt die op de balans gezet voor de 
aankoopwaarde. Daarna moet gekeken worden waar die aan besteed zal worden. Het kan zijn, 3380 
dat is in het verleden ook gebeurd, dat er een waardevermindering is. Het kan ook zijn dat er een 
waardevermeerdering is. Dat hebben we in het verleden ook gezien. Dat is allebei niet de 
doelstelling. De doelstelling is een beleidsdoel nastreven. Dus bijvoorbeeld door ruilverkaveling 
of bijvoorbeeld voor het aanleggen van een weg. En dat kan ook zijn in het stikstofdossier, maar 
in allerlei dossiers streven wij doelen na als provincie. Die stellen we hier met elkaar vast. Dat 3385 
doet u. Wij gaan daarmee aan de slag. En daar heb je soms armslag voor nodig. En dat is wat wij 
u vragen. 
 
De VOORZITTER: Dan geef ik het woord aan gedeputeerde Rommel om met name in te gaan op 
het grondbeleid en de PPLG. 3390 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Dank u, meneer de voorzitter. Ik begin maar even gelijk bij GroenLinks, 
want die zei van ja, gaan we nu buiten de kaders? Dat heeft gedeputeerde Kocken ook al gezegd. 
Nee, we blijven binnen de kaders van de vijfde nota. Dan kijk ik gelijk ook wel daarnaartoe. Van 
de vijfde nota heb ik ook in de commissie gezegd: het is goed om die vijfde nota in te brengen in 3395 
een volgende commissievergadering, een van de volgende, zodat u ook kunt kijken in hoeverre 
die kaders nog helemaal passend zijn bij het beleid wat we hebben. En ja, ik kan me zo 
voorstellen – kom ik ook gelijk even op de motie van de ChristenUnie – dat u dan zult vaststellen 
van ja, wellicht dat we dan bijvoorbeeld een grondstrategieplan voor de inzet van het krediet 
strategische grondaankopen maken. Dus dat wil ik wel toezeggen om dat op de agenda te gaan 3400 
zetten. Dan, even kijken. Ja, en ook dus GroenLinks. Dan is dat het goede moment om ook te 
kijken van, nou, past het allemaal nog?  
 
Dan de Partij voor de Dieren. Ja, u zegt: zijn we dan wel op de goede weg? Want ja, met die 
agrariërs, wie wordt er dan uitgekocht en wat is dat dan? Het zijn in ieder geval wel agrariërs die 3405 
zich vrijwillig ook bij ons melden. Wat wij in het verleden al gedaan hebben met aankopen, ook 
voor de natuur, hebben we al ervaring mee, dat we boerenbedrijven opkochten. Wij kijken juist 
naar die blijvers. We kijken juist of die blijvers, of we dat kunnen verbeteren. Kunnen we die 
helpen om te extensiveren? Kunnen we die helpen met mozaïekbeheer? Juist ook naar die 
biologische landbouwers of die landbouwers ook die natuurinclusief gaan. Dat is waar we het 3410 
voor willen gebruiken. En dan zegt ook het CDA van ja, hoeveel kunnen we legaliseren? Nou ja, 
we hadden een moment dat er gekeken werd naar degenen die zich aangemeld hadden. Maar dat 
verandert gewoon per dag. Dat is echt een match die je moet maken. Het leek erop, nou, 
misschien zeventig procent, misschien tachtig procent. Ik weet het dus nu niet meer, maar weet 
wel: honderd procent gaan we niet halen. We hebben echt het Rijk nog steeds nodig. En ik blijf 3415 
nog steeds op de deur kloppen bij het Rijk voor dat geld. En ook misschien wel met de PPLG dat 
dat makkelijk gaat. Maar we hebben gewoon nu dat geld nodig, omdat we zien dat er bedrijven 
zijn die zeggen: ik wil stoppen, koop mij maar op. En ja, dan hebben wij liever zelf als GS de 
regie dan dat we dat uit handen geven aan andere bedrijven. Plus, wij zullen dat echt wel 
weloverwogen doen. We krijgen er ook natuurlijk een risicoprofiel bij. Dat zullen wij als GS ook 3420 
wel doen. Wij kunnen niet zeggen: waar zitten die bedrijven precies? Want we willen ook wel dat 
er een goede match gemaakt wordt. En dan kom ik ook bij staatssteun. U zegt: hoe zit dat hier? 
Ook dat is inderdaad iets waar we per situatie naar moeten kijken. Welk risico lopen we daar? Hoe 
gaan we daarmee om? Ook, kijk, als je het voor de natuur in kan zetten, dan doen we dat al bij de 
NNN-gelden die we hebben. Dus we hebben er al heel veel ervaring mee. Maar dit is natuurlijk 3425 
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juist ook om- Ja, breed kunnen we dit inzetten. Maar het zijn meestal de agrariërs die zich ook al 
aandienen. En ja, dan gebruik je die gronden ook wel om andere boeren ook te helpen. We 
kunnen dus ook niet zeggen van hoe we dat verdelen, want ja, ook dat is gewoon maatwerk en 
hoe we daarmee om kunnen gaan. Even kijken, hoor. Ja, nog even voor de helderheid. Ja, we 
kopen geen stikstofruimte op. We kopen bedrijven op die stikstofruimte hebben.  3430 
 
Dan heb ik eigenlijk alles wel behandeld, behalve de moties. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, dank u. Begrijp ik nu goed dat u toezegt dat u met een 
grondstrategie wilt komen specifiek voor de stikstofdoelen?  3435 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Nee. Ik wilde juist voorstellen om in de commissie, als we de vijfde nota 
bespreken, te kijken of we een brede grondstrategie kunnen maken voor deze technische 
grondaankopen, want dat is volgens mij wat ik u heb horen zeggen, eigenlijk in de statenbreed, 
wat uw vraag is en wat u graag zou willen. 3440 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Nu zegt u ‘vijfde nota’. Bedoelt u de vijfde of de zesde? 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Ik heb het over de vijfde nota. Die wil ik graag voorleggen, zodat we 
kunnen kijken: kloppen die kaders daarin nog; moeten we daar nog wat mee; en zou zo'n 3445 
grondstrategie over de strategische grondaankopen niet een beter instrument zijn om naar zijn 
totale breedte te kijken? 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, want in de nota, de vijfde nota, daar staat nu al ‘bij integrale 
opgaven groter dan één miljoen, dan maakt GS een grondstrategie’. Maar is er nu dan een 3450 
grondstrategie voor de doelen rondom stikstof? 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Nee, dat is niet een grondstrategie. Maar ik wil juist zeggen van, ik denk 
dat de Staten- Dat het goed is om te kijken of die een grondstrategie breed voor de strategische 
grondaankopen wil maken. Dus juist om die kaders te stellen. Dus niet per se een zesde nota, 3455 
want in mijn ogen voldoet de vijfde nota nog. Maar ja, dat is natuurlijk ook aan de nieuwe Staten 
die daarover gaan. En dan te kijken of dan uw vraag beantwoord zou kunnen worden, juist met 
zo'n grondstrategie. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, maar dat heb ik toch geen antwoord op de vraag. Is er nu al een 3460 
grondstrategie gemaakt voor de grondaankopen rondom het oplossen van de 
stikstofproblematiek? Want ik neem aan dat die opgave groter is dan één miljoen. Dus volgens de 
geldende nota grondbeleid zou die moeten zijn gemaakt of moeten worden gemaakt. 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Dat antwoord moet ik u heel even schuldig blijven, als u het op die 3465 
manier bedoelt van boven die één miljoen. Kijk, de NNN, dat is waar wij de meeste 
grondaankopen voor doen, ja, zitten daarin verankerd. Dus naar mijn weten hebben wij niet voor 
stikstof specifiek een grondstrategie. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Nou, dan komen we daar waarschijnlijk in de tweede termijn op 3470 
terug. Maar dat zou wellicht een manier zijn om toch iets van die kaders te geven en dat is dan 
conform de vijfde nota. Maar ik hoor straks wat u daarop zegt. 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Ik wil u daarop nog een antwoord geven. Het krediet strategische 
grondaankopen gaat niet alleen over stikstof. 3475 
 
De VOORZITTER: Dat is helder. Gaat u verder of was u klaar? U had nog een paar moties. 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Ja, de motie voor het PPLG voor 1 juni. Het streven is- In overleg met de 
griffie naar aanleiding van de commissievergadering hebben we gezegd: 12 juni gaan we naar 3480 
streven, maar u weet ook wel- Nee, we streven ernaar om het 12 juni te behandelen, maar dan 
richtinggevend in de PS-vergadering. Er zit een enorme tijdsdruk op. Dat weten we allemaal. De 
ambtenaren werken hier keihard aan om ook die 1 juli te halen. Dat moeten we ook halen. Als we 
dan terugrekenen, dan komen we op 1 juni in de commissievergadering, waarvan de griffie zegt, 
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maar dat is ook in overleg: redden we dat dan nog voor de commissievergadering? Want dan 3485 
moet het 23 mei in GS komen. Dus nou, gaat u maar terugrekenen. Dat is a hell of a job. Maar 
dat wil ik toezeggen, dat we dat ook gaan proberen: in ieder geval richtinggevend in PS op 12 
juni. En ja, we proberen 1 juni en dat zal voor u dan ook hard werken worden om dat allemaal 
weer tot u te nemen. En zeker ook voor de nieuwe Statenleden, want velen van hen zijn hier nog 
niet eens mee bezig. Dat is motie 24, zou ik u willen vragen om die dan in te trekken. Maar ik 3490 
kan er positief op adviseren. Maar het zou mij een lief ding zijn als het bij een toezegging kan 
blijven, want dan hoeven we hem ook niet helemaal af te doen.  
 
Dan motie 25. Ja, die wil ik ontraden, omdat, ja, de mensen hebben juist op alle plekken in de 
gebieden de mogelijkheid om mee te doen en mee te denken. De regietafel is echt een andere 3495 
tafel en ik wil dat niet heel breed trekken, want, ja, dan wordt dat gewoon een soort van Poolse 
landdag. Dan is het gewoon niet meer te overzien. Dus ik zou echt zeggen: we houden het in die 
gebieden waar dan de mensen zich aan kunnen sluiten. 
 
Statenlid HOLLEBEEK (PvdD): Maar begrijp ik het goed? Bedoelt u dat u de 3500 
dierenwelzijnsorganisaties dan in de gebieden wel aan tafel zet? 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Ja, in de gebieden kan iedereen aan tafel komen en gaan we ook echt 
breed overleggen. In de gebieden heb je meer soorten groepen. Inwoners gaan daar ook aan 
meedoen. En ook zullen we, als wij zelf advies ook nodig hebben voor dierenwelzijn, hen daar 3505 
ook voor benaderen. Maar in de gebieden doen we een oproep en doen we gewoon onderzoek 
naar wat de mening van de mensen is. 
 
Statenlid HOLLEBEEK (PvdD): Dat begrijp ik. Maar het gaat om het behartigen van het belang, het 
vertegenwoordigen van het belang. En het belang van dieren wordt niet gehoord hierin. Er wordt 3510 
duidelijk gesteld dat het doel van de regietafel is het vertegenwoordigen van een direct belang. 
En dit directe belang, die mis ik bijzonder aan de regietafel. Ik wil even helpen herinneren dat GS 
eerder heeft gezegd dat, waar besluiten worden genomen, beleid wordt gevoerd wat direct aan 
de belangen van dieren raakt, dat daar altijd de dierenwelzijnsorganisaties worden betrokken. 
Dus hoe ziet u dat? 3515 
 
Gedeputeerde ROMMEL: De TBO’ers zijn natuurlijk ook voor het dierenwelzijn. We hebben ook 
toegezegd, mevrouw Zaal en ik, dat we Caring Farmers zouden gaan benaderen. Dus die zijn 
naar onze mening wel betrokken. En ja, en anders zullen we ze ook om advies vragen, maar dus 
niet aan de regietafel. Want je kan bijvoorbeeld, als je daar ook bijvoorbeeld inwoners een plek 3520 
wilt geven- Ja, één inwoner kan ook niet 2,9 miljoen inwoners vertegenwoordigen. 
 
Statenlid HOLLEBEEK (PvdD): Dus u stelt als GS dat terreinbeherende organisaties het belang van 
dierenwelzijn vertegenwoordigen? 
 3525 
Gedeputeerde ROMMEL: Dat is mijn mening, ja.  
 
Even kijken. Dus ik had deze ontraden.  
 
En de motie van de ChristenUnie. Even kijken, hoor. Nu ben ik hem even kwijt. Daarvan had ik al 3530 
gezegd: ik hoop dat u met mijn toezegging voor die grondstrategie die ook in zou kunnen 
trekken. En dan heb ik nog even gelijk al een antwoord op de grondstrategie. Er is geen 
grondstrategie voor de stikstofproblematiek, omdat dat niet aan de orde is zonder rijksbudget. 
En zoals ik net al zei dat de strategische grondzaken, het krediet daarvoor, dat het breder is dan 
alleen maar stikstof. 3535 
 
De VOORZITTER: Dank. Dat is het eind van de eerste termijn. Ik ga even kijken of de heer Dulfer 
behoefte heeft aan een tweede termijn. Ja, u zat even niet op te letten, meneer Dulfer. Ik zag u 
wel zwaaien met uw hand. Dus dat daar mag ik uit opmaken dat u toch behoefte heeft aan een 
tweede termijn. Gaat uw gang.  3540 
 
Statenlid DULFER (GL): Ja, dank u wel, voorzitter. Wij zijn blij. We gaan verder akkoord met deze 
kredietvergoeding, want we zijn blij dat we met ons beleid nu een sprong voorwaarts kunnen 
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maken. Heel goed. De toezegging over het kader, om dat zo snel mogelijk met elkaar tegen het 
licht te houden en te kijken of daar een actualisatie voor nodig is: fijn. Graag. We hebben ook het 3545 
gevoel dat in ieder geval deze gedeputeerde en deze Staten goed en serieus naar de 
verschillende financiële risico’s kijken. Dus wat ons betreft prima.  
 
De VOORZITTER: Mevrouw van Geffen? Nee? De heer Hollebeek? Ja.  
 3550 
Statenlid HOLLEBEEK (PvdD): Ja, voorzitter, dank u wel. Ja, allereerst wil ik de gedeputeerde 
danken voor de toezegging over de tussenrapportage. Wij zitten er natuurlijk ook niet op te 
wachten dat de griffie en de ambtenarij, die het al druk genoeg hebben, zich nog eens een keer 
met de afdoening van een motie bezig moeten gaan houden, terwijl het volgens mij hierbij 
geregeld is. Dus ik zou zeggen: motie 24 trek ik bij deze in.  3555 
 
Motie 24 ‘Stuur tussenrapportage PPLG voor 1 juni naar Provinciale Staten’ maakt geen deel 
meer uit van de beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 
Statenlid HOLLEBEEK (PvdD): Motie 25 is voor ons wel een ander verhaal. Wij vinden echt dat- Er 3560 
wordt gesteld dat beleid dat de belangen van dieren raakt de dierenwelzijnsorganisaties bij 
betrokken moeten worden. En terreinbeherende organisaties vertegenwoordigen misschien de 
natuur, maar natuur is niet altijd het belang van dieren. Ik begrijp dat GS een bepaalde keuze 
hierin maakt, maar ik zou toch echt de Staten hierin willen oproepen: laat zien dat je het belang 
van de dieren en dierenwelzijn ook een rol en een plaats wil geven in je beleid, want als we daar 3565 
nu niet mee beginnen, wanneer gaan we het dan wel doen? En daar wil ik het dan verder bij laten.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Heijnen? Nee. De heer Carton? De heer Hartog.  
 
De heer HARTOG (JA21): Ja, voorzitter, dank u wel. Wij hebben geprobeerd in de antwoorden van 3570 
GS iets te ontwaren, waardoor we toch over ons aanmerkelijke weerstand heen zouden kunnen 
stappen, maar ik meen toch echt dat ik de gedeputeerde heb horen zeggen dat ze, nog minder 
dan voor ze met dit voorstel kwam, nu een inschatting kan maken van het aantal PAS-melders, 
die dankzij de uitbreiding van het krediet geholpen kunnen worden. En als wij dat goed hebben 
begrepen – als het onjuist is, hoor ik dat graag – maar dan zullen wij niet met deze 3575 
kredietuitbreiding instemmen. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Kapitein? De heer Klein? 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, ik wil de gedeputeerden danken voor de toezegging om met 3580 
ons die kaders te gaan bespreken. Dan miste ik volgens mij de datum. Dus als u dat misschien zo 
nog even zou kunnen herhalen voor wanneer u dat dan zou willen gaan doen?  
 
Tegelijkertijd ben ik wel een beetje verbaasd over uw antwoord rondom de grondstrategie, want 
dat is gewoon een element wat genoemd wordt – en dat is misschien dan een vraag voor de 3585 
gedeputeerde over het grondbeleid – in de vijfde nota grondbeleid, dat er bij integrale opgaven 
voor een specifiek doel een strategie wordt opgesteld. Dat is volgens mij precies wat we hier 
nodig hebben, want er worden in dit voorstel nogal grote armgebaren gemaakt. We hebben 
allerlei kansen om provinciale doelen te gaan realiseren en we hebben daar extra geld voor 
nodig. Dan is het toch niet meer dan normaal dat wij zouden zien als PS wat GS vooral wil gaan 3590 
realiseren met dit geld. En we horen dan verhalen dat het wellicht te maken gaat hebben met de 
PAS-melders, met stikstof. Maar als we proberen het concreet te maken, dan krijgen we het 
antwoord dat het om allerlei doelen gaat. Dus dat het niet concreet gemaakt kan worden. Ja, ik 
snap dat niet. Ik zou dus heel graag willen weten waarom er geen grondstrategie komt voor de 
doelen die specifiek volgen uit onze stikstofopgaven.  3595 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Bent u het met me eens dat de specifiek in die nota genoemde 
strategie eigenlijk betrekking heeft op de individuele aankopen van groter dan één miljoen en 
niet over het generieke beleid?  
 3600 
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De heer KLEIN (ChristenUnie): Dat weet ik niet of het daarover gaat. Er staat dat de provincie 
vanuit rechtmatigheid en transparantie inzicht wil verschaffen in haar handelen en dat ze daarom 
bij een grote opgave een grondstrategie gaat maken. Nou, dit lijkt me een opgave.  
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Bent u het met me eens dat het interessant is om dat inderdaad te 3605 
horen van het college of dat individueel bedoeld is of dat dat generiek bedoeld is? 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, dat ben ik inderdaad wel met u eens. En dan zou ik u een 
tegenvraag willen stellen. Bent u het met mij eens dat het goed is dat, als wij nu ons geld gaan 
inzetten op een andere manier dan we in het verleden deden, we daar dus ook deze interpretatie 3610 
aan hangen, dat dit om de gehele opgave gaat? 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Nou, ik heb ook aangegeven in mijn eerste termijn dat wij het 
belangrijk vinden, net zoals het CDA en net zoals GroenLinks en net zoals u, dat er duidelijke 
criteria zijn om de fouten uit het verleden te voorkomen en ook een duidelijk kader te schetsen, 3615 
zoals ook mevrouw Van Geffen aangaf, waarbinnen je het geld gaat uitgeven, zodat je daar als PS 
ook controle op kunt houden. Dus daar zijn we het volledig met elkaar eens.  
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Heel goed. 
 3620 
De VOORZITTER: De heer Klein, gaat u verder? U bent klaar. De heer Dessing? Nee? En dan 
hebben we nog de heer Roosendaal van de VVD? Ik kijk even naar het college in tweede termijn. 
Gedeputeerde Rommel. 
 
Reactie namens het college van Gedeputeerde Staten in tweede termijn 3625 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Dank u, voorzitter. Ja, nogmaals, de strategische grondstrategie is voor 
meerdere doelen bedoeld dan alleen stikstof. Als we het alleen zouden bedoelen voor stikstof, 
dan komt het inderdaad op staatssteun aan. We hebben een stikstofstrategie al. Dat heeft uw 
Staten ook vastgesteld. De vijfde nota heeft als instrument – en dan kom ik ook even bij wat de 3630 
heer Roosendaal zegt – als je iets generiek wilt maken, dus niet voor die individuele 
grondaankopen, kun je dus een grondstrategieplan maken. Dat is een instrument. En dat is ook 
wat ik aan u wil toezeggen, dat we dat gaan doen. Ik kan u alleen helaas op dit moment niet 
zeggen welke commissievergadering dat is. Dat moeten we ook altijd met de griffie afstemmen, 
maar ook met de ambtenaren die hier heel hard aan moeten werken. En ja, die staan helaas ook 3635 
wel heel erg onder druk. We hebben behoorlijke tekorten. Maar ik ga mijn best doen om dat 
natuurlijk zo snel mogelijk te doen, omdat het ook helpt in de inwerkperiode van de nieuwe 
Statenleden. Nog even voor alle duidelijkheid: de gronden, daar zit geen stikstofvergunning op. 
Dat zit echt op de bedrijfspanden. Dus dat wil ik toch nog even scherp zetten. Dank u, voorzitter. 
 3640 
De VOORZITTER: Dank u wel. Ik kijk nog even of er nog vragen waren, ik heb ze niet gehoord, 
voor gedeputeerde Kocken. Nee. Dan zijn we aan het eind gekomen van de beraadslagingen over 
dit agendapunt. Ik kijk nog even rond of er behoefte is om iets met moties te doen: of te wijzigen 
of alsnog in te dienen. Ik zie daar geen behoefte. Ja, de heer Klein van de ChristenUnie.  
 3645 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, wij houden onze motie aan. Of we trekken hem in. We trekken 
hem in naar aanleiding van de toezegging.  
 
Motie 26 ‘Duidelijke kaders opstellen voor grondaankopen’ maakt geen deel meer uit van de 
beraadslagingen c.q. besluitvorming. 3650 
 
De VOORZITTER: Oké. Dan zijn nu de beraadslagingen over agendapunt 10 afgerond. Ook 
stemming zal straks plaatsvinden aan het eind van de agenda.  
 
De discussie wordt gesloten. 3655 
 
De VOORZITTER: Het is 16.10 uur. Heeft u behoefte aan een korte schorsing wellicht? De 
voorzitter wel. Zullen we dan tien minuten schorsen tot 17.20 uur? 
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Schorsing 16.11 tot 16.24 uur. 3660 
 
11.  Termijnagenda MRA (VD-14) 
 
De VOORZITTER: Mag ik de Statenleden verzoeken wederom plaats te nemen op de bankjes? 
Dan heropen ik de vergadering. Ik maak nog weinig indruk, maar dat gaat vast veranderen als ik 3665 
aankondig dat wij verder gaan met agendapunt 11 op onze agenda. Dat is de termijnagenda van 
de Metropoolregio Amsterdam, voordracht 14. Op 22 november 2022 heeft de provincie Noord-
Holland de termijnagenda voor het jaar 2023 ontvangen. Het MRA-bestuur heeft Provinciale 
Staten verzocht om wensen en opvattingen te formuleren en die mee te geven aan onze 
gedeputeerde de heer Olthof en die namens de provincie zitting heeft in de algemene 3670 
vergadering van de Metropoolregio Amsterdam. Het document, heel nadrukkelijk, heeft als doel 
om de Staten te informeren wat er het komende jaar gaat spelen en op die manier de Staten de 
mogelijkheid te geven tijdig het gesprek aan te gaan met de bestuurders die zitting nemen in de 
MRA-gremia. Het is ook behandeld in de commissie EFB en het was de commissie van 20 februari.  
 3675 
Ik heb drie sprekers. Dat is mevrouw De Groot van de SP, Statenlid Dulfer van GroenLinks en 
mevrouw Kapitein van D66. Dat klopt. Dan geef ik nu eerst het woord aan mevrouw De Groot van 
de SP.  
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Dank u wel, voorzitter. De termijnagenda van de MRA is een redelijk 3680 
duidelijke termijnagenda geworden. Wat ons opvalt in die termijnagenda – en overigens ook in de 
hele structuur van de MRA– is dat natuur een ondergeschoven kindje is. Misschien wel helemaal 
geen kindje. Weliswaar is er het punt metropolitaan landschap, maar dat is eerder een punt van 
ruimtelijke ordening dan een onderwerp dat echt toeziet op de bescherming en verbetering van 
de natuur in de MRA, nota bene een regio waar erg veel industrie, mobiliteit en woningen zijn. 3685 
Allemaal factoren die het beschermen van de natuur bemoeilijken. En de natuur is een factor van 
belang als het gaat om de economie. Volgens de biodiversiteitstrategie van de Europese Unie: 
vóór 2030 is meer dan de helft van het mondiale bruto binnenlands product afhankelijk van de 
natuur. Daarom zal de MRA voornamelijk ingericht op lobby ter versterking van de 
Metropoolregio Amsterdam met een heel groot aantal gemeenten, twee provincies en een 3690 
waterschap ook iets aan natuur moeten gaan doen. Al is het alleen maar omdat natuur een 
economische waarde vertegenwoordigt. De SP heeft daarom een motie, waarvan het dictum luidt: 
besluit Gedeputeerde Staten opdracht te geven het onderwerp natuur op te nemen in de 
termijnagenda van de MRA en dit kenbaar te maken in de antwoordbrief van Provinciale Staten 
die aan de voorzitter van de MRA zal worden gezonden. En mede namens 50PLUS en Partij voor 3695 
de Dieren dien ik de motie in. 
 
Motie 27-6 maart 2023   
Een sterke MRA heeft natuur nodig 
 3700 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Constaterende dat: 

• Het gebied van de Metropoot Regio Amsterdam (MRA) sterk verstedelijkt en 
geïndustrialiseerd is; 

• De natuur in de MRA hierdoor in sterke mate onder druk staat; 3705 
• Natuur van belang is voor onder meer gezondheid, recreatie, C02-vastlegging, 

waterkwaliteit en biodiversiteit; 
• Al deze factoren een economische waarde hebben; 
• De MRA tot dusver geen Platform Natuur en geen portefeuillehoudersoverleg Natuur 

heeft; 3710 
• Natuur geen onderwerp is op de Termijnagenda van de MRA. 

Overwegende dat: 
• Natuur eveneens een bestuurlijke opdracht binnen de MRA-agenda zou moeten zijn; 
• Natuur vanwege de twee leidende MRA-principes 'toekomstbestendig' en 'evenwichtig' een 

belangrijke rot heeft; 3715 
• Volgens de biodiversiteitsstrategie van de EU voor 2030 'meer dan de helft van het 

mondiale bruto binnenlands product afhankelijk is van de natuur'; 
• Het behoud en herstel van de natuur daarom een dringende uitdaging binnen de MRA is. 



Pagina  65 
 
 

 
 

65 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• Het onderwerp 'natuur' op te nemen in de Termijnagenda van de MRA; 3720 

• Dit kenbaar te maken in de antwoordbrief van Provinciale Staten die aan de voorzitter van de 
MRA zal worden gezonden. 

• En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Anna de Groot (SP), Wil van Soest (Partij van de Ouderen) en Ines Kostić (Partij 3725 
voor de Dieren).  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En een mooie ondertekening en het maakt onderdeel uit van de 
beraadslagingen. En u bent gelijk klaar. Dan gaan we naar Statenlid Dulfer van GroenLinks.  
 3730 
Statenlid DULFER (GL): Ja, dank u wel, voorzitter. We hebben op de agenda de termijnagenda van 
de MRA en dat is een informatief stuk. Als het over de inhoud gaat, gaan we later in het jaar 
spreken over de MRA-agenda. Daarin kijken we wat er inhoudelijk in de MRA bediscussieerd moet 
worden. Dus dit is eigenlijk een soort programmadocument over wat op welk moment in de MRA 
op de agenda staat. En op basis daarvan kunnen wij hier in de Staten eventueel een discussie 3735 
organiseren over de punten die in die MRA-termijnagenda staan. De vraag was of de MRA-
termijnagenda niet zo informatief is dat die ons gewoon als informatie kan worden toegestuurd, 
maar in de afspraken die wij gemaakt hebben – eind vorig jaar, meen ik, of nou ja, een jaar 
geleden – staat nog dat de termijnagenda- Dat wij daar als Staten en raden ook opvattingen en 
wensen bij kunnen aangeven. Wat GroenLinks betreft, wachten we even op de evaluatie van het 3740 
afsprakenkader of we eventueel besluiten om die termijnagenda gewoon als informatief 
toezendstuk te gebruiken. Dus we houden het even wat ons betreft zoals het is. Maar wij hebben 
als GroenLinks zelf geen wensen of opvattingen op dit moment op de termijnagenda. En ook de 
motie van SP is wat ons betreft dusdanig inhoudelijk dat we die op dit moment niet opportuun 
vinden. Dank u wel. 3745 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw Kapitein, D66. 
 
Mevrouw KAPITEIN (D66): Dank u wel, voorzitter. Van ons uit ook een heel korte bijdrage. Op dit 
moment vinden wij het een goede zaak dat de termijnagenda bij ons in de Staten wordt 3750 
besproken. Het is ook afhankelijk – eens met GroenLinks – van de evaluatie van de kaders en de 
afspraken. Wij realiseren ons ook dat termijnagenda niet de plaats is om de inhoudelijke 
onderwerpen te spreken. Dat gebeurt namelijk in de agenda van MRA en dat komt op een ander 
moment aan de orde. Dus we gaan niet mee met de motie van de SP om op dit moment natuur op 
de agenda te plaatsen, hoe belangrijk natuur ook voor ons is. Dank u wel.  3755 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Het woord is aan gedeputeerde Olthof. 
 
Reactie namens het college van Gedeputeerde Staten in eerste termijn 
 3760 
Gedeputeerde OLTHOF: Dank u wel, voorzitter. Ik denk dat het antwoord al door een aantal 
Statenleden is gegeven. De motie van de SP, die moet ik ontraden, omdat het hier over een 
termijnagenda gaat. Die is informatief en geeft alleen aan wanneer wat besproken gaat worden. 
En ook al in de commissie aangegeven: er komt nog een MRA-agenda en dan gaan we het over de 
inhoud hebben. En volgens mij is dit een inhoudelijk punt. En los daarvan, het is een belangrijk 3765 
onderwerp, maar volgens mij moet die vooral daar besproken gaan geworden. En ik zou niet 
weten waar de SP hem in de termijnagenda wil hebben. Heeft u een datum waarop u het wilt 
bespreken? Of waar wilt u hem hebben? Want het is volgens mij een onderwerp dat over de 
inhoud gaat en niet zozeer over wanneer er wat besproken gaat worden. 
 3770 
De VOORZITTER: Dank u wel. Er nog behoefte aan een tweede termijn? Ja, mevrouw De Groot 
van de SP. Ook nog bij de heer Dulfer of mevrouw Kapitein van D66? Nee. Dan gaan we voor de 
tweede termijn naar mevrouw De Groot.  
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Ja, voorzitter, ook eventjes heel kort. Kijk, juist met die termijnagenda 3775 
hebben wij de kans om onderwerpen die niet op de agenda genoemd zijn op die termijnagenda 
te gaan zetten en ook de voorbereidingen daarvoor te gaan doen. Ik denk dus daarom dat het 
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een goede zaak is als deze motie, hij is nu besproken, maar in elk geval dat u voor deze motie 
stemt, zodat natuur ook op de agenda, de termijnagenda van de MRA komt. Dank u wel.  
 3780 
De VOORZITTER: Dan vraag ik toch nog even aan gedeputeerde Olthof of hij daar nog op wil 
reageren. 
 
Reactie namens het college van Gedeputeerde Staten in tweede termijn 
 3785 
Gedeputeerde OLTHOF: Ja, even heel kort, voorzitter. De tweede termijn van SP heeft wat dat 
betreft denk ik weinig nieuws gebracht. Het gaat nog steeds over agenderen, ‘wanneer staat wat 
op de agenda’, en niet zozeer over de inhoud. Sterker nog, in het document staat ook dat er 
voorbereidingen worden getroffen om de inhoudelijke agenda, en die wordt ook aan het einde 
van Q1 met u gedeeld, juist het inhoudelijke proces, ‘wanneer gaan we wat bespreken’- Dan 3790 
wordt het ook met u gedeeld. En volgens mij moet u hem daar inbrengen, want dan gaat het over 
de inhoud. En nu gaat het alleen over wanneer komt wat.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. U had zich niet aangemeld, maar u heeft een interruptie. 
 3795 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Dank u wel, voorzitter. Meneer Olthof, ik heb een hele tijd 
meegedaan aan de voorbereiding van de MRA. En daarin hebben zij geen enkele status. Alles wat 
voorgelegd wordt, moet ter goedkeuring van hier of de gemeente Amsterdam of wat dan ook. 
Bent u dat met me eens? 
 3800 
Gedeputeerde OLTHOF: Ja, volgens mij hebben we hier vaker met elkaar over de MRA gesproken 
en is het uiteindelijk dat u de kaders bepaalt die uiteindelijk de vertegenwoordigers in de 
verschillende MRA-gremia ook kunnen bespreken.  
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Ja, dan is mijn conclusie: waarom mag dan niet de natuur op de 3805 
agenda geplaatst worden? Dat dat verzoek er is vanuit deze provincie. 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Ik heb niet gezegd dat het niet op de agenda mag. Alleen, dit document 
gaat over een termijnagenda die alleen data aangeeft. En ik heb aangegeven dat we het nog over 
de MRA-agenda gaan hebben. De inhoud komt later. En ik heb gezegd: daar moet die besproken 3810 
worden en niet bij dit document.  
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Duidelijk. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Dat heeft u duidelijk uitgelegd. Dan gaan we nu de beraadslagingen over dit 3815 
agendapunt afsluiten. Zijn er nog Statenleden die behoefte hebben om iets met moties of andere 
dingen te doen? Ik zie dat niet. Dan sluit ik de beraadslagingen van agendapunt 11.  
 
De discussie wordt gesloten. 
 3820 
12.  Eerste begrotingswijziging 2023 (VD-9). 
 
De VOORZITTER: En gaan wij naar agendapunt 12 en dat is de eerste begrotingswijziging van 
2023, voordracht 9. In de provinciale begroting van Provinciale Staten wijzen Provinciale Staten 
toe voor welke doelen de provincie haar beschikbare middelen inzet. Deze eerste 3825 
begrotingswijziging omvat een vrijstelling van de begroting van 2023 en die is behandeld in de 
commissies EFB, M&B en NLG van februari.  
 
Als sprekers hebben zich aangemeld: Statenlid Dulfer van GroenLinks, mevrouw Kuiper-Kuijpers 
van het CDA, de heer Carton van de PvdA, de heer Hartog van JA21, mevrouw Kapitein van D66 3830 
en de heer Klein van de ChristenUnie. Ik kijk even of dat klopt, of er niemand vergeten is. De heer 
Dessing van Forum voor Democratie. De heer Hartog had ik al genoemd. Ik kijk even of de VVD 
gemist is. Ik zie daar geen reactie. 
  
De heer ROOSENDAAL (VVD): Wel bij nummer 15 zo meteen graag. 3835 
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De VOORZITTER: Ja, daar stond u ook niet bij. Maar goed, we waren nu bij 12. Dan ga ik 
Statenlid Dulfer als eerste het woord geven. 
 
De heer Hartog, u heeft een ordevoorstel? 3840 
 
De heer HARTOG (JA21): Voorzitter, wij zullen volstaan met een stemverklaring. 
 
De VOORZITTER: Oké, dat komt dan aan het eind van de vergadering. Goed, dank u wel. Dan 
eerst het woord aan Statenlid Dulfer van GroenLinks. 3845 
 
Statenlid DULFER (GL): Ja, voorzitter, ook wat ons betreft vrij kort, hoor, want wij gaan akkoord 
met deze begrotingswijzigingen. We zijn ook akkoord met de voorstellen en de voorgestelde 
kredieten uit het stuk. Ik zou nog wel willen meegeven dat we hier te maken hebben met een 
intensivering van de begroting. Dat is ook een logisch gevolg van de verzwaring van de taken van 3850 
de provincie die wij krijgen en die wij ook de komende jaren zullen blijven krijgen. Dus we 
kunnen verwachten dat de begroting op deze manier zal blijven stijgen, met name als je kijkt 
naar de taken die wij op ons bord gaan krijgen rond Tata Steel, rond de VTH-taken, rond de 
gebiedsprocessen en de andere onderwerpen die wij ook vandaag hebben besproken. Iets om 
rekening mee te houden voor de komende jaren. Op dit moment hebben wij nog een houdbare 3855 
begroting. Wat dat betreft zijn we ook akkoord met de dekking uit de algemene reserve, zoals die 
hier wordt voorgesteld, omdat deze binnen de veiligheidsnormen blijft die wij met elkaar hebben 
afgesproken. Dank u wel.  
 
 3860 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik het woord aan mevrouw Kuiper-Kuijpers van het CDA.  
 
Mevrouw KUIPER-KUIJPERS (CDA): Voorzitter, dank u wel. Ik kan hier ook kort over zijn, want het 
CDA stemt in met deze eerste begrotingswijziging 2023. We vinden de noodzaak van de 
kredieten, zoals die voortvloeien uit het iMPI voldoende onderbouwd. En daarbij wil ik de 3865 
gedeputeerde nog bedanken voor de beantwoording van mijn vraag over de kosten en de 
effectiviteit van de vervanging van de paddentunnels. Wij vinden zevenhonderdduizend euro toch 
een substantieel bedrag en de beantwoording laat zien dat het meer is dan alleen een buis 
vervangen en dat uit onderzoek is gebleken dat de tunnels effectief zijn bij de bescherming van 
dieren. De renovatie van de Koopvaardersschutsluis vraagt ook om een substantieel extra krediet, 3870 
maar is noodzakelijk om de sluis ook de komende decennia te kunnen laten functioneren. Mocht 
in de toekomst blijken dat deze Koopvaardersschutsluis ook verlengd gaat worden, dan is de 
investering des te functioneler, omdat dan ook grote schepen hiervan gebruik kunnen maken. En 
dat valt immers onder de ambitie van de provincie Noord-Holland om meer goederenvervoer over 
water te faciliteren. Wij kunnen ook instemmen met de bijdrage van 24 miljoen euro voor het 3875 
doortrekken van de Noord/Zuidlijn naar Hoofddorp. Hierdoor ontstaat meer ruimte op het spoor 
en kan een belangrijke woningbouwontwikkeling in de Haarlemmermeer worden aangesloten. En 
de dekking uit het algemene reserve vinden wij verantwoord, omdat het hier om een deel van de 
algemene reserve gaat. Het is wel heel lastig dat het geoormerkt is gereserveerd tot nadere 
besluitvorming over de kapitaallastensystematiek en als zodanig niet direct van invloed is op de 3880 
benodigde omvang van de algemene reserve ter dekking van financiële risico's en onverwachte 
uitgaven. Je moet er maar op komen. Maar in ieder geval, om die reden kunnen wij instemmen. 
Dat was mijn inbreng, voorzitter.  
 
De VOORZITTER: Het is goed dat we ondertiteling hebben bij deze uitzending. De heer Carton 3885 
van de PvdA. 
 
De heer CARTON (PvdA): Dank, voorzitter. Voorzitter, in mijn laatste bijdrage, voordat ik bij de 
begrotingswijziging kom, een korte terugblik. In mijn allereerste bijdrage vertelde ik over een 
ontmoeting met twee jongens in de bus van Castricum naar Heemskerk. Ze wisten niet goed wat 3890 
de provincie deed en waarom zij moesten stemmen. Dit terwijl zij elkaar wel concrete ideeën 
vertelden over hoe zij zelf de toekomst voor zich zagen en de zorgen die ze daarbij hadden. Ik 
sprak met hen daarover en gelukkig riepen zij tijdens het uitchecken dat ze hun stempas gingen 
halen. Ik moest hieraan terugdenken, omdat mijn bijdrage toen eindigde met een oproep aan alle 
Statenleden, jullie hier. Deze twee jongens in de bus wisten niet dat ik verkiesbaar was. Een van 3895 
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ons hier in de zaal heeft dus hun vertrouwen gekregen. En dat we dus aan deze twee jongens en 
aan andere inwoners moeten denken als wij onze vergaderingen aan het voorbereiden zijn. En 
voorzitter, dat hebben we uiteraard allemaal gedaan. In dezelfde bijdrage vroeg ik me hardop af 
hoe ik kon uitleggen dat de provincie Noord-Holland toen een onderbesteding had van 42 
miljoen. Besteden we ons geld dan wel goed? Kan dit niet beter? Waren toen mijn vragen. In de 3900 
tussentijd is er veel gebeurd. Via het programma Financiële hygiëne is er goed gekeken naar de 
financiële processen en systemen. Onze begroting en jaarrekening zijn beter leesbaar. 
Vervolgens hebben we allerlei indicatoren toegevoegd via bijvoorbeeld de brede 
welvaartsmonitor, en daar zijn we nog steeds mee bezig. En financieel was en is het niet altijd 
makkelijk met de onzekerheden op korte en lange termijn. Van een pandemie tot en met inflatie 3905 
en toenemende productiekosten. Gelukkig hebben we beter zicht op financiële uitdagingen die 
ons te wachten staan en instrumenten om hierover met elkaar goede keuzes te maken. In de 
begrotingswijziging 2023, die wij nu bespreken, staan grote wijzigingen, zoals de 24 miljoen 
voor het doortrekken van de Noord/Zuidlijn en de zes miljoen voor de uitvoering van de VTH-
taken. Belangrijke uitgaven. Mijn fractie kan zich hierin vinden, net als de kredietaanvragen, en 3910 
zien een goede overweging voor de dekking van deze wijziging. Toch heeft mijn fractie wel het 
gevoel het overzicht te verliezen. Voorzichtigheid was nodig bij de kadernota. Bepaalde keuzes 
zijn niet meegenomen. Uiteindelijk was er wel ruimte in de begroting, maar we moesten ook 
risico's kunnen opvangen. Maar nu is er dusdanig financiële ruimte dat de keuzes in deze 
begrotingswijziging mogelijk zijn. We lijken nu wel erg te pingpongen tussen de benodigde 3915 
voorzichtigheid en de beschikbare bestedingsruimte. Dit doet me denken aan de jongens in de 
bus. Zouden zij dit ook kunnen volgen? Daarom mijn vraag aan de gedeputeerde: kan zij aan hen 
uitleggen hoe wij dit pingpongen kunnen voorkomen en kunnen zorgen dat de volgende 
Statenleden het overzicht behouden? 
 3920 
Voorzitter, tot slot. Als ik terugga naar de vraag uit mijn maidenspeech kan ik de jongens 
vertellen dat we belangrijke stappen hebben gezet om grip te krijgen op de uitgaven van de 
provincie Noord-Holland en de verantwoording hierop. Maar de volgende financiële keuzes en 
uitdagingen staan de nieuwe Statenleden alweer te wachten. Daar wens ik iedereen heel veel 
wijsheid bij. Dank, voorzitter.  3925 
 
De VOORZITTER: Dank. En dan geef ik het woord aan mevrouw Kapitein van D66. 
 
Mevrouw KAPITEIN (D66): Ook voor mij is het mijn laatste Statenvergadering waarschijnlijk, maar 
ik hou niet een soort omgekeerde maidenspeech. We krijgen nog onze afscheidsvergadering.  3930 
 
Deze begrotingswijziging staat in het teken van twee heel grote bedragen: de 24 miljoen extra 
voor de Noord/Zuidlijn en de zes miljoen extra per jaar voor de VTH-taken. Bij beide zijn we het 
eens. De Noord/Zuidlijn is voor ons een zeer waardevolle uitbreiding van ons openbaar vervoer 
en ondersteunt de woningbouw in het zuiden van onze provincie. De kosten van deze lijn zijn 3935 
vele malen hoger dan de 24 miljoen. Het is heel mooi dat we dit zo samen met andere overheden 
kunnen doen. De VTH-taken zien wij ook als een belangrijke taak voor ons. En daarom vinden we 
dat we hiervoor voldoende middelen vrij moeten maken, en dat doen we ook.  
 
Reacties op moties, die komen pas als ze zijn ingediend.  3940 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Klein van de ChristenUnie. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ik beperk me hier tot de investeringen in de VTH-taken die we 
gaan doen. Daar zijn wij erg enthousiast over. Daar hebben we ook al lang voor gepleit. 3945 
Tegelijkertijd legt het dekkingsvoorstel wat gedaan wordt, zoals we ook in de commissie al 
hebben gezegd, wel een druk op de onderhandelingen over het nieuwe coalitieakkoord. Als 
ChristenUnie constateren we dat we door een nogal kortzichtig financieel beleid in de afgelopen 
jaren, volgens mij twaalf jaar voornamelijk gefocust op de bevriezing van de opcenten, nu voor 
een flinke uitdaging staan om al onze uitdagingen te betalen en waarschijnlijk genoodzaakt zijn 3950 
om de kosten voor onze inwoners te verhogen.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Dessing van Forum voor Democratie. 
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De heer DESSING (FvD): Dank u wel, voorzitter. Ik houd het kort, ook gezien de tijd. Allereerst 3955 
complimenten voor de bijdrage van Partij voor de Arbeid. Ik kan me daar voor een heel groot deel 
inhoudelijk ook bij aansluiten, maar mooi verwoord. We gaan veel geld uitgeven. We hebben het 
over heel veel geld deze PS. Ik heb in mijn stemverklaring voor wat betreft het iMPI al aangegeven 
dat wij daar voor zijn, maar ik heb ook in de commissie aangegeven dat het wel heel erg veel 
geld is voor de kostenstijgingen die eraan zitten te komen. En dat is absoluut een groot punt van 3960 
zorg waar we de komende tijd goed naar moeten kijken. We hebben het net ook al even over de 
kredietverhogingen gehad. We moeten dat overzicht bewaren. We moeten daar goed naar kijken 
hoe we ons geld gaan uitgeven. En we zullen toch terug moeten naar de kerntaak. Dat is onze 
boodschap. Laten we even goed kijken wat we voor de komende jaren in kas hebben. Dank u wel. 
 3965 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan gaan we naar Statenlid Kostić van de Partij voor de Dieren. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel, voorzitter. Wij willen twee onderwerpen aankaarten: het 
geld dat wordt besteed aan het onderzoek voor techniek voor mestvergisting en het geld dat 
wordt besteed aan hengelen. 3970 
 
Eerst over die mestvergisting. Milieuorganisaties zeggen eigenlijk allemaal dat investeren in 
mestvergisting en alles wat ermee te maken heeft een doodlopende weg is. Mestvergisting is 
volgens het OM fraudegevoelig, maar het brengt ook weinig op, terwijl het heel veel 
maatschappelijke kosten met zich meebrengt. En erger nog, zulke investeringen, alleen al in het 3975 
onderzoek hierna, maken ons mogelijk nog afhankelijker van het oude destructieve systeem. 
Daarom de volgende motie, ingediend samen met DENK, met het dictum: verzoeken het college 
van GS in het vervolg geen geld meer te besteden aan onderzoek naar mestvergisting en 
mestvergistingstechnieken. In plaats daarvan het maatschappelijk geld te gebruiken voor 
bijvoorbeeld experimenten met akkerbouw zonder mest en het stimuleren van echt duurzame 3980 
initiatieven die boeren helpen overschakelen naar biologisch en plantaardig. En gaan over tot de 
orde van de dag.  
 
Motie 28-6 maart 2023   
Geen geld naar greenwashing 3985 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Constaterende dat: 

• Provincie Noord-Holland de klimaat- en biodiversiteitcrisis in samenhang wil aanpakken; 
• Daarbij ook de transitie naar meer plantaardige eiwitten voor menselijke consumptie en 3990 

minder dierlijke wil stimuleren; 
• De provincie wil naar een grondgebonden, natuurinclusieve landbouw in 2030; 
• Er al decennia een mestprobleem is in Nederland. Het OM luidt de noodklok, omdat het 

aantal gevallen van mestfraude niet meer te handhaven is. Jaarlijks zijn er tot zeker 150 
a 200 gevallen. Het OM daarom ook pleit voor bronmaatregelen en dus minder 3995 
mestproductie: "Je kan de dweil verbeteren maar dat lost het probleem niet op als de 
kraan open staat." 

• Er steeds meer met landbouw zonder dierlijke mest wordt geëxperimenteerd en een 
akkerbouw daarvoor zelfs de prijs van beste agrariër van het jaar heeft gewonnen; 

• Noord-Holland nu geld investeert in onderzoek naar mestvergistingstechnieken en om dit 4000 
toe te passen voor energieproductie. 

Overwegende dat: 
• Er een overschot is aan stikstof- en fosfaat dat niet wordt opgelost door mestvergisting; 
• De beperkte energie die mestvergisting oplevert nauwelijks uit de mest komt. Er moet nog 

van alles bij worden gevoegd voordat er via vergisting energie kan worden opgewekt; 4005 
• Mestvergisting onderdeel is van een inherent niet-duurzaam systeem van de vee-industrie. 

Door de import van co-producten zoals soja uit Zuid-Amerika worden nog meer mineralen 
Nederland binnengebracht. Het transport van voer, mest, dieren en producten over lange 
afstanden draagt bovendien bij aan de CO2-voetafdruk van de sector; 

• Mestvergisting mestfraude verder in de hand werkt; 4010 
• Natuur- en milieuorganisaties waarschuwen voor een lock-in effect van mestvergisting. 

Mestvergisting is grotendeels afhankelijk van de intensieve veehouderij en de 
mestoverschotten die het veroorzaakt. Dit is een ongewenste lock-in. Als een deel van de 
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'duurzame' energievoorziening afhankelijk wordt gemaakt van mestoverschotten wordt 
juist de transitie naar een grondgebonden, duurzame landbouw belemmerd; 4015 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 
• In het vervolg geen geld meer te besteden aan (onderzoek naar) mestvergisting en 

mestvergistingstechnieken; 
• In plaats daarvan het maatschappelijke geld te gebruiken voor bijvoorbeeld experimenten 

met akkerbouw zonder mest en het stimuleren van echt duurzame initiatieven die boeren 4020 
helpen overschakelen naar biologisch en plantaardig. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren) en Süleyman Koyuncu (DENK). 
 4025 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Voorzitter, dan het tweede punt. Ik ga iets heel ergs bekennen. Toen ik 
een kind en puber was, heb ik best wel veel gehengeld. Ja. Een moment van stilte. Ja. 
 
De VOORZITTER: Wat een ontboezeming. 
 4030 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Met lood. Toen was ik me nog niet bewust van de schade die ik 
veroorzaakte. En er was natuurlijk ook niemand die me daar bewust van maakte. Gelukkig, 
gelukkig is het aan mijn kant helemaal goed gekomen, maar we zien dat de macht der gewoonte 
in de hengelsector heel sterk is. Jaarlijks komen tonnen vrachtwagens vol schadelijk vislood in 
ons water terecht. Dit probleem speelt al sinds de jaren tachtig. Het CDA – het CDA zelfs – heeft 4035 
dat in de jaren tachtig aangekaart. Toen werd er ook verwezen naar alternatieven en werd er 
beloofd met de sector samen te werken en de problemen aan te kaarten en via allerlei pilots 
stimuleringen te doen. Het heeft allemaal niet gewerkt. De tienduizenden euro's belastinggeld die 
nu worden uitgegeven aan alternatieven voor vislood zijn dus weggegooid geld. Het geld dat we 
keihard nodig hebben voor kwetsbare mensen en om echt de problemen met ons water, onze 4040 
watercrisis, op te lossen. Daarom het volgende amendement, dat we ook samen met DENK 
indienen: PS besluiten om besluit zes van het ontwerpbesluit als volgt te wijzigen: de eerste 
begrotingswijziging 2023 vast te stellen met inachtneming van de volgende wijzigingen: het 
project Amsterdamse Hengelsportvereniging, pilotproject loodvrij vissen, vervalt en de daarvoor 
gereserveerde 12.500 euro vloeit terug naar de reserve.  4045 
 
Amendement 5-6 maart 2023 
Slimmer omgaan met maatschappelijk geld 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 4050 
Besluit: 
Om besluit 6 van het ontwerpbesluit als volgt te wijzigen: 

• 6. De Eerste Begrotingswijziging 2023 vast te stellen, met inachtneming van de volgende 
wijzigingen: 
Het project "Amsterdamse Hengelsportvereniging, pilotproject loodvrij vissen" vervalt en 4055 
de daarvoor gereserveerde 12.500 euro vloeit terug naar de reserve. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren), Süleyman Koyuncu (DENK) en Anna de Groot 
(SP).  4060 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Het is tijd voor de provincie om echt een streep te trekken. Meerdere 
organisaties, waterwinbedrijven en overheidslagen hebben het verbod op vislood opgenomen. Op 
meerdere plekken hebben onder andere PvdA, GroenLinks, D66, daar voorgestemd. Logisch ook, 
want het is een heel sterk signaal vanuit de overheid en laat zien dat we bescherming van ons 4065 
water en gezondheid van mensen hier serieus nemen. Daarom de volgende motie, ingediend 
weer samen met DENK, met het dictum: bij het verhuren van visrechten zo snel mogelijk als 
aanvullende voorwaarde een verbod op het vissen met lood op te nemen. En gaan over tot de 
orde van de dag.  
 4070 
Motie 29-6 maart 2023   
Bescherming gezondheid, water en natuur tegen vislood 
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Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Constaterende dat: 4075 

• Er grote zorgen zijn over de kwaliteit van ons water, zuivering steeds meer energie kost 
en experts oproepen tot betere bescherming en bronmaatregelen; 

• Lood een 'prioritaire stof in de zin van de KRW is en tevens een ZZS, waarvoor de 
wettelijke plicht geldt om deze stof uit de leefomgeving te weren ofwel te minimaliseren; 

• Er recent afspraken zijn gemaakt om het VTH-beleid met betrekking tot Zeer 4080 
Zorgwekkende Stoffen (ZZS) te intensiveren. Het gaat om stoffen die gevaarlijk zijn voor 
mens en milieu, omdat ze bijvoorbeeld kankerverwekkend zijn, hersenontwikkeling van 
kinderen aantasten, de voortplanting belemmeren of zich in de voedselketen ophopen; 

• Door verlies van vislood er jaarlijks naar schatting tussen 35.000 kilo en 524.000 kilo 
lood in het oppervlaktewater belandt. Als we de meest conservatieve schattingen als 4085 
uitgangspunt nemen, dan betekent dat jaarlijks in Noord-Holland minstens 1135 kg lood; 

Overwegende dat: 
• Een verbod op Europees niveau niet zeker is en in ieder geval niet voor 2027 zal worden 

gerealiseerd. Sportvisserij Nederland berichtte in2007 al dat het vislood in 2015 zou 
worden verboden en daar is niets van terechtgekomen. 4090 

• De provincie voor eigen wateren visrechten verhuurt en daarin voorwaarden kan stellen. 
De provincie doet dat nu ook door bijvoorbeeld een verbod op elektrisch vissen; 

• De Green Deal Sportvisserij geen verbetering heeft opgeleverd als het gaat om 
loodvervuiling; 

• Water, natuur en gezondheid al genoeg onder druk staan en er geen zwaarwegende 4095 
redenen zijn om de vervuiling door vislood nog langer toe te laten; 

• De provincie een belangrijke beschermer is van water, natuur en milieu en het opnemen 
van een verbod op vislood in eigen voorwaarden op zijn minst een zeer sterk signaal zou 
zijn. 

Verzoeken Gedeputeerde Staten: 4100 
• Bij het verhuren van visrechten zo snel mogelijk als aanvullende voorwaarde een verbod 

op het vissen met lood op te nemen. 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren) en Süleyman Koyuncu (DENK). 4105 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Voorzitter, als laatste. Een provinciaal ruimtelijk adviseur zei het 
onlangs treffend: overheden zijn al vijftig jaar kampioen wegkijken, geitenpaadjes ontwikkelen en 
doorschuiven. Dat moet nu afgelopen zijn. Nu moeten we doorpakken. Laten we dus breken met 
de oude cultuur van doorschuiven en rommelen in de marges. Laten we die twee jongens weer 4110 
hoop geven in de politiek. Laten we juist nu we van mensen thuis ook vragen om moeilijke 
keuzes te maken, het goede voorbeeld geven en dit gewoon aannemen. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En nu gaat u ze allemaal nog indienen, neem ik aan. Even kijken. 
We hebben hier een motie ‘Geen geld naar greenwashing’. Die is onderdeel van de 4115 
beraadslagingen. Een amendement ‘Slimmer omgaan met maatschappelijk geld’. Ook 
ondertekent. De tweede motie is de motie ‘Bescherming gezondheid, water, natuur tegen vislood’ 
en maakt ook onderdeel uit van de beraadslagingen. Dank u wel. 
 
En dan kijk ik naar gedeputeerde Kocken. 4120 
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Voorzitter. Voorzitter. Hier eventjes. 
 
De VOORZITTER: Ja, mevrouw Alberts. Ja. 
 4125 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Bij nader inzien wil ik toch even heel kort het woord 
voeren. Mag dat nog? 
 
De VOORZITTER: U wilt even kort schorsen? 
 4130 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Nee. Het woord voeren.  
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De VOORZITTER: Het woord voeren? 
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Ja. Het is verrassend, maar dat hoort hier. Maar als het 4135 
kan: graag.  
 
De VOORZITTER: U weet, ik ben in een gulle bui vandaag. Dus kom maar op. Ik denk dat de SP 
nog spreektijd heeft, maar dat gaan we zo zien. 
 4140 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Nou, ga er even lekker voor zitten, jongens. Nee, bij deze 
begrotingswijziging heb ik in de commissie aangegeven dat het verhaal over de VTH-taken onze 
steun heeft, dat wij wel wat twijfels hebben bij het doortrekken van de Noord/Zuidlijn naar 
Hoofddorp, omdat wij hem liever naar het noorden hadden zien gaan. Maar goed, dat is 
herhaling van zetten. Nou heb ik bij de vorige vergadering een motie vreemd ingediend en die 4145 
ging over de energiecompensatie voor verenigingen, cultuurinstellingen, maatschappelijke 
voorzieningen. En daar hebben we vanuit het Rijk bij de najaarsnota 2022 geld voor gekregen, 
maar die middelen zijn niet geoormerkt. Nou lijkt het ons een heel goed idee, om dat wel te 
doen, zodat we straks bij de wisseling van de wacht niet opeens zien dat het geld weg is. Want 
die energieproblematiek is er nog steeds. Ik denk dat we er goed aan doen als wij de 4150 
sportverenigingen, de ontspanningsverenigingen – je kent het hele rijtje wel – wijkhuizen, 
buurthuizen, noem maar op, dat wij dan niet op een gegeven moment moeten vertellen: daar 
hebben we dat geld niet meer voor, terwijl we het wel gekregen hadden vanuit het Rijk. Dus het 
verzoek om dit te oormerken. Ik ga het nu letterlijk voorlezen. Verzoekt Gedeputeerde Staten de 
aanvullende financiële middelen in te zetten voor steun aan maatschappelijke voorzieningen en 4155 
verenigingen, zoals sportverenigingen, ontspanningsverenigingen, in wijk- en buurthuizen en 
cultuurinstellingen en deze middelen te oormerken in de voorjaarsnota 2023. En gaat over tot de 
orde van de dag. Dank u wel. Dank u wel. 
 
Motie 30-6 maart 2023   4160 
Energiecompensatie verenigingen, cultuurinstellingen en maatschappelijke voorzieningen 
oormerken 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Overwegende dat: 4165 

• De energierekening voor maatschappelijke voorzieningen, cultuurinstellingen en 
verenigingen fors stijgt, waardoor bijvoorbeeld sportclubs, muziekverenigingen maar ook 
buurhuizen die nu een "warme huiskamer" bieden in financiële nood dreigen te komen; 

• Er signalen zijn dat de stijging kosten kunnen oplopen tot L4,5o/o voor deze instellingen. 
Van mening zijnde dat: 4170 

• Maatschappelijke voorzieningen en verenigingen in onder meer sport, cultuur en de 
buurthuizen een belangrijke maatschappelijke rol vervullen; 

• Het onwenselijk is als er een kaalslag onder deze verenigingen en organisaties zou 
komen; 

• Voorkomen moet worden dat abonnementen voor kinderen opgezegd zouden moeten 4175 
worden of niet langer gebruik kunnen maken van maatschappelijke voorzieningen 
vanwege te sterk stijgende kosten voor een lidmaatschap; 

• Ouderen nog meer vereenzamen omdat buurthuizen dicht moeten vanwege de stijgende 
kosten. 

Constaterende dat: 4180 
• Het Rijk via de najaarsnota 2022aanvullende financiële middelen beschikbaar heeft 

gesteld aan gemeente en provincie vanwege de sterk gestegen energieprijzen van 
cultuurinstellingen, maatschappelijke voorzieningen en verenigingen; 

• Deze middelen niet geoormerkt zijn. 
Verzoeken Gedeputeerde Staten: 4185 

• De aanvullende financiële middelen in te zetten voor steun aan maatschappelijke 
voorzieningen en verenigingen, zoals sportverenigingen, ontspanningsverenigingen in 
wijk- en buurthuizen en cultuurinstellingen; 

• Deze middelen te oormerken in de voorjaarsnota 2023. 
En gaan over tot de orde van de dag. 4190 
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Ondertekening: Remine Alberts (SP). 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De motie en die is ondertekend en zal onderdeel gaan uitmaken 
van onze beraadslagingen. Dank u wel. Dan kijk ik naar gedeputeerde Kocken. En dat is de 4195 
reactie in eerste termijn namens het college. 
 
Reactie namens het college van Gedeputeerde Staten in eerste termijn 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Dank u wel, voorzitter. Over de moties over de mestvergisting en de 4200 
loodvisserij zult u zo anderen horen. En ik heb eigenlijk volgens mij alleen de motie van mevrouw 
Alberts om op te reageren. En in algemeenheid misschien even op te merken dat- Ja, hoe zal ik 
dat zeggen? We proberen uiteraard prudent financieel beleid na te streven. En het robuuste 
beleid dat we hebben, leidt ertoe dat we soms nog steeds wendbaar willen zijn. Of dat leidt er 
niet toe, maar naast robuust beleid wil je ook wendbaar zijn en wil je ook op veranderingen in 4205 
kunnen spelen. En dat doen we dan dus bij deze begrotingswijzigingen. Dus investeren in de 
toekomst en aan de andere kant ook zorgvuldig omgaan met belastinggeld heeft dit college hoog 
in het vaandel. Ik kan alleen maar aanraden dat een volgend college dat ook zo zal doen. Maar ik 
moet tegelijkertijd meneer Klein wel gelijk geven dat de financiële situatie wel zodanig is dat er 
misschien wel in de toekomst anders gekeken moet worden dan we dat in het verleden hebben 4210 
kunnen doen, omdat de financiële ruimte wel steeds kleiner wordt. Ik had uw motie- Want u had 
hem al eventjes aan mij doorgegeven en er is even naar terug gekeken. Dus ik zit ondertussen te 
kijken of ik nou al een antwoord heb, maar eerlijk gezegd heb ik dat niet. Ik ben niet verder 
geïnformeerd dan dat de stand van zaken van de vorige vergadering eigenlijk nog niet gewijzigd 
is. Toen heb ik tegen u gezegd: ik kan dat niet aanraden om dat zo te doen, omdat we nog 4215 
helemaal niet weten op welke manier die gelden naar ons toekomen en onder welke voorwaarden 
dat zal zijn. Ik weet niet of er een tweede termijn nodig is, voorzitter, maar ik heb nog geen 
betere informatie dan die informatie. Dus daarmee kan ik u alleen maar zeggen dat ik op dit 
moment geneigd ben om de motie wederom af te raden, of te ontraden. Dank u wel.  
 4220 
De VOORZITTER: En dan kijk ik even naar gedeputeerde Loggen. 
 
Gedeputeerde LOGGEN: Ja, voorzitter, dank. Ik ben nog steeds aan het bijkomen van de 
bekentenis van Statenlid Kostić. Als we dat eerder hadden geweten, dan hadden we waarschijnlijk 
hier in een bootje op het Noordzeekanaal gezeten, mijmerend over wat je allemaal zou kunnen 4225 
doen met het visje wat we eruit zouden halen. Waarschijnlijk terugzetten.  
 
Voorzitter, dat gezegd hebbende, heeft dat geen zin om de discussie denk ik die we in de 
commissie hebben gevoerd, uitvoerig over te doen. Ik wil er ook geen zendtijd van maken voor 
politieke partijen door onze voors en tegens opnieuw tegen elkaar uit te wisselen. Ik moet de 4230 
motie en het amendement, conform de argumenten die wij hebben gewisseld met elkaar in de 
commissie, ontraden. Als het gaat over het geld, weet u dat het een doorschuiven is vanuit het 
jaar 2022 naar het jaar 2023, waar al afspraken over zijn gemaakt dat die aangevraagd zouden 
worden, dat die ook gereserveerd zouden blijven voor een pilot voor loodvrij vissen. In 
tegenstelling tot Statenlid Kostić geloof ik wel dat, als je iets wil bereiken, dat je dat eerst moet 4235 
proberen door te verleiden. En als wij dan met elkaar constateren dat het verleiden niet werkt en 
dat doe ik graag zelf, dat constateren, dan staat het altijd nog toe om een nieuwe coalitie daar 
iets alles over te laten vinden. Deze coalitie heeft in ieder geval met elkaar de afspraak gemaakt 
dat wij geen bovenwettelijke maatregelen zouden toepassen. En als ze er toevallig doorheen 
geglipt zijn, dan zou ik uw zegeningen tellen als ik u was, Statenlid Kostić. En als het gaat over de 4240 
motie, dan heb ik denk ik deze ook impliciet daarmee beantwoord.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): We zouden niet alles gaan herhalen, maar ja, u ontlokt het toch een 
beetje. U zegt: verleiden, toch even proberen als het niet werkt. Nou, wat ik zei, sinds de jaren 
tachtig werken we aan dit probleem en het heeft niet gewerkt. Dus hoe ziet de gedeputeerde dit? 4245 
Hoeveel langer nog gaan we dat verleiden, zogenaamd, proberen en dus belastinggeld verspillen 
aan dit soort niet werkende maatregelen? 
 



Pagina  74 
 
 

 
 

74 

Gedeputeerde LOGGEN: Kijk, voorzitter, Ik ga niet op het scheiden van een bestuursperiode en 
een nieuwe bestuursperiode mezelf hier wagen aan hier een uitspraak over te doen. Ik denk dat 4250 
wij met elkaar een verstandig beleid hebben uitgestippeld door onder andere te zeggen: wij gaan 
de partijen verleiden. Die middelen zijn ook beschikbaar gesteld. En dan gaan we toch niet, 
voordat die termijnen zijn afgelopen, voordat die pilots zijn uitgewerkt, dat we nu al overgaan tot 
dwang, voorzitter. Ik zou dat niet voorstaan, los van alle andere argumenten die we in de 
commissie met elkaar gedeeld hebben. 4255 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ik constateer eigenlijk dat de gedeputeerde geen antwoord kan geven 
op of dit überhaupt werkt en dat hij eigenlijk bevestigt dat het niet werkt. Maar toch even 
technisch ingaand op wat er al toegezegd is blijkbaar richting zo’n hengelvereniging. Ik heb 
begrepen dat die aanvraag nog moet plaatsvinden, als het al plaatsvindt. Dit is de zoveelste keer 4260 
dat er wordt verschoven intern. Is dit normaal dat er de hele tijd wordt geschoven tussen potjes, 
op aanvragen en eventuele verzoeken van hengelverenigingen? 
 
Gedeputeerde LOGGEN: Voorzitter, dat is niet uniek voor hengelverenigingen. Dat is het 
maatwerk wat de provincie over het algemeen probeert na te streven als het gaat over: hoe 4265 
kunnen wij nou maatschappelijke organisaties of instellingen of verenigingen, waarvan wij 
subsidies openstellen, in ieder geval helpen om te zorgen dat zij daar ook aanspraak op kunnen 
maken. En hier ging het over een bedrag van ik meen zestigduizend euro, waarvan 47.500 euro 
al eerder was aangewend, waarvan op dat moment één partij aanvrager mocht zijn. Later bleek 
dat er daar toch een differentiatie in moest komen, dat ook de Amsterdamse 4270 
Hengelsportvereniging dat zelf kon doen. Daarvoor is die 12.500 euro gereserveerd en 
doorgeschoven, zodat zij alsnog die pilot kunnen gaan doen.  
 
 
De VOORZITTER: Aanvullende vraag nog. 4275 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ik constateer ook dat vorig jaar die hengelvisvereniging geen aanvraag 
heeft kunnen doen. Dus waarom zegt de gedeputeerde nu niet van nou, u heeft uw kans gemist, 
we kunnen dit geld, gezien alle problemen die we hebben, veel beter besteden? 
 4280 
Gedeputeerde LOGGEN: Voorzitter, als we daar een algemene regel van zouden maken voor alle 
organisaties, die- Nee, maar ook alle andere organisaties, dan zeg ik: oké, dan hebben we een 
fair deal. Maar dan gaan we voorbij ook aan het maatwerk wat we als provincie, ook als het gaat 
om dierenwelzijnsorganisaties bijvoorbeeld of natuur- en milieuorganisaties, die natuurlijk 
weleens aanvragen doen- En als die dan te laat zouden zijn, dan zou daar ook dezelfde regel voor 4285 
gelden. Dus gelijke monniken, gelijke kappen, om toch een beetje in de bekeringsterminologie te 
blijven.  
 
Voorzitter, ik denk dat wij hier genoeg over gewisseld hebben. Het is hier gewoon zichtbaar 
gemaakt wat er gebeurd is met het geld. Het is uit 2023 doorgeschoven. Dan kan de pilot alsnog 4290 
worden uitgevoerd. En dan is het aan de nieuwe coalitie of zij over willen gaan tot meer dwang, 
en daar ook bovenwettelijke maatregelen voor willen inzetten, dan wel het willen houden zoals 
het op dit ogenblik is. Dat laten we dan graag aan de nieuwe coalitie.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dit was de beantwoording van het college in eerste termijn. Is er 4295 
behoefte aan een tweede termijn? Mevrouw Zaal, u wil ook nog. U heeft gelijk. 
 
Gedeputeerde ZAAL: De mestvergisting, de motie van de Partij voor de Dieren. Die ga ik 
ontraden, want wij vinden het als Gedeputeerde Staten een goed idee om geen veto op 
wetenschappelijk onderzoek uit te spreken ten aanzien van dit thema. We willen juist een 4300 
gedifferentieerde benadering, waarin we onderzoeken wat technologie bij kan dragen en wat ook 
niet. We zoeken ook vooral naar oplossingen die in samenhang gaan met bijvoorbeeld 
kringlooplandbouw of met nieuwe verdienmodellen. En daarom sluiten we op voorhand 
onderzoek daarover niet uit. 
 4305 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan ga ik nu naar de tweede- Eén vraag van mevrouw Kostić. 
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Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ik vind het toch fascinerend dat GS zegt: we negeren alle adviezen van 
milieuorganisaties, van wetenschappers, die waarschuwen voor een lock-in. En we gooien het op: 
we zijn nieuwsgierig, we willen toch nog onderzoeken of we er toch nog iets mee kunnen doen. 4310 
Maar hoe ziet de gedeputeerde, welke kansen ziet de gedeputeerde precies tussen 
kringlooplandbouw en mestvergisting? Want zoals wij het zien, mestvergisting, als je dat moet 
gaan gebruiken, dat betekent al eigenlijk dat er geen sprake meer is van kringlooplandbouw, 
maar gewoon een overschot waar je iets mee moet. Dus hoe ziet de gedeputeerde de relatie van 
de doelen van de kringlooplandbouw en mestvergisting? 4315 
 
Gedeputeerde ZAAL: Dat is nu precies wat we zo graag willen uitzoeken en wat we willen 
onderzoeken wat daar de mogelijkheden voor zijn en niet. Wij zijn het ook niet eens dat je alleen 
maar moet inzetten op technologische ontwikkelingen. Maar in de verandering van 
bedrijfsvoering kan een technologische ontwikkeling wel een bijdrage leveren in die transitie. En 4320 
daarom willen we dat wel onderzoeken. En dat betekent nog niet dat we het gaan doen en we 
moeten ook goed wetenschappelijk onderzoek doen, maar dat sluiten we op voorhand niet uit. 
 
De VOORZITTER: Nog een aanvullende vraag dan. 
 4325 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Het is jammer dat de gedeputeerde doet alsof wij tegen alle 
technologische ontwikkelingen zijn. Dat is niet zo. Dat staat ook in die motie. We zeggen alleen 
maar: dit is gewoon een kansloze weg. Dat is herhaaldelijk bevestigd. Wilt u dan niet liever dat 
geld in ander onderzoek steken? Namelijk bijvoorbeeld naar landbouw zonder mest, waar je dus 
veel minder belasting hebt. Is dat iets wat u zou willen beogen? 4330 
 
Gedeputeerde ZAAL: Landbouw zonder mest is natuurlijk ook een methode die past binnen de 
ambities van de voedselvisie. Maar het een sluit het ander niet uit. En u sluit een deur en daar 
zijn wij niet toe bereid. Maar het betekent niet dat we ook geen onderzoek doen naar andere 
opties. 4335 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Ik kijk even is, er behoefte aan een tweede termijn? Mevrouw 
Kapitein van D66. Anderen nog? Nee. Dan mevrouw Kapitein. 
 
Mevrouw KAPITEIN (D66): Ik had toegezegd dat ik nog even terug zou komen op een paar 4340 
moties. Allereerst de moties rondom vislood. Laten we daar heel helder over zijn, dat wij bijna 
net als iedereen niet voor het vissen met lood zijn. Maar we zien ook dat er helaas nog veel moet 
gebeuren op dit gebied. Daarom zijn we het ook niet eens met de motie om geen geld te geven 
aan een pilot van de Amsterdamse Hengelvereniging. Deze pilot helpt de vereniging om om te 
schakelen. Misschien niet om extra kennis op te doen, maar wel om leden te mobiliseren op een 4345 
positieve wijze. Doodzonde om hier niet aan mee te werken.  
 
De motie om het vissen met lood te verbieden, ligt wat anders. Inhoudelijk zijn we niet tegen 
zo’n verbod, maar wat we niet willen is in deze periode extra regelgeving boven op de landelijke 
regelgeving. Dus daarom zullen we hier ook tegen stemmen.  4350 
 
Met betrekking tot de motie van de mestvergisting. Ook daar zijn we het inhoudelijk met veel 
eens in deze motie. Maar er is wel een groot stikstofprobleem. En alles wat helpt om dit 
stikstofprobleem te verminderen, zijn we voor, ook al is het niet het ideale traject en zijn er 
andere betere oplossingen. Wat hier ook bij meespeelt, is dat het hier gaat om een onderzoek en 4355 
niet om het stimuleren van de mestproductie. Dus we zijn niet voor deze motie. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Volgens mij geen aanvullende vragen voor het college. Nou, 
gedeputeerde Kocken hoort toch nog iets in deze bijdrage. Dus gaat uw gang. 
 4360 
Gedeputeerde KOCKEN: Eerlijk gezegd is het nog even een kleine aanvulling op mijn eerste 
termijn, omdat ik namelijk net iets meer duidelijkheid heb naar aanleiding van de motie van 
mevrouw Alberts. Ik moet zeggen dat er tot op heden geen concreet bedrag naar de provincie is 
gegaan. Wellicht komt dat bij de meicirculaire nog. Maar op dit moment stelt het Rijk zich op het 
standpunt dat wij worden gecorrigeerd voor de inflatie en dat we daaruit dit soort dingen zouden 4365 
kunnen doen. Daarmee wordt het heel lastig wat we dan überhaupt zouden moeten oormerken. 
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Dus misschien moet u hem toch nog even aanhouden en het tegen de meicirculaire nog eens een 
keer opwerpen. 
 
De VOORZITTER: Dank voor deze nadere aanvulling. Dan zijn we aan het eind gekomen van de 4370 
tweede termijn. Ik kijk even rond of er nog behoefte is om moties te wijzigen, in te dienen of in 
te trekken. Ik zie dat daar geen behoefte aan is. Dan zijn nu de beraadslagingen over agendapunt 
12 afgerond. En ook straks zal er stemming plaatsvinden aan het eind van de agenda. 
 
De discussie wordt gesloten. 4375 
 
De VOORZITTER: Dan zal nu de vicevoorzitter even mijn rol overnemen voor agendapunt 13. Dat 
is de subsidievaststelling naar verleende voorschotten op fractiebijdragen over de periode 15 
maart 2021 tot en met 14 maart 2022. 
 4380 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Voorzitter, even een punt van orde. Kan het kloppen dat ik de 
moties nog niet in iBabs zie? 
 
De VOORZITTER: Als het goed is, zou het weer moeten werken. Er was een storing bij iBabs, 
waardoor wij niet konden uploaden en dan kunt u het dus niet downloaden, zoals dat heet. Maar 4385 
dat zou eigenlijk opgelost moeten zijn. Maar er zit wat vertraging, hoor ik, maar het komt eraan. 
Het komt eraan. 
 
Voorzitter: Statenlid Van der Waart 
 4390 
13.  Subsidievaststelling na verleende voorschotten op fractiebijdragen over de periode 15 
maart 2021 t/m 14 maart 2022 (VD-10). 
 
De VOORZITTER: Goed, we gaan verder met agendapunt 13. Dat is de subsidievaststelling na 
verleende voorschotten op fractiebijdragen over de periode 15 maart 2021 tot en met 14 maart 4395 
2022. Dat is voordracht 10. Op grond van een subsidieverordening fractiebijdragen Noord-
Holland moet elke de door een Statenfractie in het leven geroepen stichting verantwoording 
afleggen over de door de provincie aan haar verstrekte subsidievoorschotten. Dit voor de periode 
zoals net genoemd, uitgewerkt in de voordracht die nu aan de orde is. Deze voordracht is 
besproken in het presidium van 6 februari en in de commissie van EFB van 20 februari.  4400 
 
Ik heb natuurlijk weer keurig een lijstje met sprekers voor mij. Dat is, even kijken, Statenlid 
Gielen van GroenLinks, mevrouw Van Geffen van Noord-Holland Noord. Sorry, Namens Noord-
Hollanders. moet ik natuurlijk zeggen. En de heer Kanik van D66. Is dat lijstje dan ook compleet 
of zijn er nog mensen die hieraan toegevoegd zullen worden? Nee. Dan heb ik drie sprekers. Ik 4405 
geef graag als eerste het woord aan- O, en de heer Koyuncu van DENK voeg ik toe. En dat is het. 
Statenlid Gielen van GroenLinks, treedt u naar voren voor uw eerste termijn. 
 
Statenlid GIELEN (GL): Ja, voorzitter, dank. In Turkije en in Syrië vindt een verschrikkelijke ramp 
plaats. Tienduizenden mensen zijn daar onder het puin verdwenen, steden zijn ingestort, het is 4410 
koud en men voelt zich machteloos. Er is behoefte aan basale noodvoorzieningen tegen de kou 
en tegen de honger. Met die tekst begint de brief die het overgrote merendeel van de fracties van 
PS u toestuurde op de landelijke actiedag voor Turkije en Syrië. En wij besloten in die brief om 
ook als PS nu humanitaire hulp te bieden in navolging van verschillende andere provincies en 
gemeenten. Sindsdien zijn die initiatieven alleen maar toegenomen. Onze samenleving is in actie 4415 
gekomen en de Turkse en Syrische gemeenschappen in Noord-Holland rouwen. Ook verschillende 
Statenleden in dit huis zaten hier tijdens de vorige vergadering, de dag van de aardbevingen, met 
een zwaar hart. Sindsdien zijn er nog verschillende naschokken geweest die het leed alleen maar 
erger hebben gemaakt. En wij voelen en leven mee met de slachtoffers van de aardbeving en met 
alle Noord-Hollanders die in onzekerheid zitten over de situatie van familie, vrienden en 4420 
bekenden daar. En daarom besloten we in die brief om het restant van de fractiebudgetten, en 
dat gaat dan om 157.921 euro, het restant van het rapport wat we nu bespreken, ten goede te 
laten komen aan de landelijke actie voor Giro 555. En daarom dien ik nu graag namens 
GroenLinks, DENK, VVD, D66, Partij van de Arbeid, CDA, SP, Partij voor de Dieren, ChristenUnie, 
Partij van de Ouderen en Namens Noord-Hollanders. een amendement in om dat besluit formeel 4425 
te bekrachtigen. En dan lees ik daar even van voor. Besluiten een toevoeging te doen aan het 
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ontwerpbesluit, zodat de voordracht luidt: derde punt toe te voegen: het restant van de 
fractiebijdragen over de hier bovengenoemde periode ter hoogte van 157.921 euro dat 
terugvloeit naar de algemene middelen als gift te doneren aan Giro 555 ten behoeve van de 
slachtoffers van de aardbeving in Turkije en het college volmacht te verlenen dit als gift te 4430 
doneren. En dan dank ik u wel. 
 
Amendement 6-6 maart 2023 
Steun aan slachtoffers aardbevingen Turkije en Syrië  
 4435 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Besluit: 
Een toevoeging te doen aan het ontwerpbesluit zodat de voordracht luidt: 

• Kennis te nemen van de voorlopige besluiten om de aanvragen voor de 
subsidievaststelling over de periode 15 maart 2O21 t/m 14 maart 2022van de 4440 
ondersteuningsstichtingen van de Statenfracties: GroenLinks, VVD, Forum voor 
Democratie, D66, PvdA, CDA, PVV, SP, PvdD, ChristenUnie, 50PLUS-PVDO, DENK, JA21, 
Liberaal N-H en Baljeu vast te stellen conform artikel 11, lid 2 van de Subsidieverordening 
fractiebijdragen Noord-Holland 2015 

• Dat het ontwerpbesluit, dat zijn vertaalslag krijgt in vijftien besluiten van de voorzitter 4445 
van Provinciale Staten tot subsidievaststelling conform de voorlopige besluiten, hen geen 
aanleiding geeft om hierover wensen en bedenkingen ter kennis van de voorzitter te 
brengen. 

• Het restant van de fractiebijdragen over de hier bovengenoemde periode ter hoogte van € 
I57.921 dat terugvloeit naar de algemene middelen, als gift te doneren aan Giro 555 ten 4450 
behoeve van de slachtoffers van de aardbeving in Turkije en het college volmacht te 
verlenen dit als gift te doneren. 

En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Anouk Gielen (GroenLinks), Amélie Strens (D66), Remine Alberts (SP), Süleyman 4455 
Koyuncu (DENK), Gert-Jan Leerink (PvdA), Fabian Zoon (Partij voor de Dieren), Hanneke Kaamer 
van Hoegee (VVD), Michel Klein (ChristenUnie), Dennis Heijnen (CDA), Wil van Soest (Partij van de 
Ouderen), Grethe van Geffen (Namens Noord-Hollanders.). 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dit amendement maakt deel uit van de beraadslaging, met een 4460 
hele lijst handtekeningen. Goed. Dank u wel, Statenlid Gielen. We gaan door met mevrouw Van 
Geffen van Namens Noord-Hollanders.. Mevrouw Van Geffen, gaat uw gang. 
 
Mevrouw VAN GEFFEN (Namens Noord-Hollanders.): Dank u, voorzitter. Er is een Twitteraccount 
van de stad van Hatay en die hebben vanochtend getwitterd: willen jullie deze kwestie alsjeblieft 4465 
niet politiek maken. In Turkije is een hevig politiek debat ontstaan, omdat alleen al in de 
provincie Hatay zesduizend gebouwen zijn ingestort. En dat heeft natuurlijk ook iets te maken 
met bouwregels. En ook daar komen er in mei verkiezingen aan. Zij hebben iets- Wij zitten 
gewoon in de misère en wij hebben tekort aan alles. De infrastructuur is er totaal niet meer. En 
ondertussen gaan anderen een politiek debat voeren. Ja, ik denk, het is onvoorstelbaar wat daar 4470 
gebeurt. Ook nog in een regio- Ik ben zelf een paar jaar geleden in Şanlıurfa en Gaziantep 
geweest, onder andere bij de vluchtelingenkampen. Er werd daar een half miljoen vluchtelingen 
per stad opgevangen op een stad van één miljoen. Dus dat is een op de drie. Dit zijn mensen die, 
als jij niks hebt, alles geven wat ze zelf hebben. Ik ben heel blij dat wij, ook al is het iets heel 
kleins, waar wij zelf- Ik eet er in ieder geval geen boterham minder om en ik denk niemand in 4475 
deze zaal. Dat we in ieder geval iets doen om daar wat van dat leed te verzachten. Dank u. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw Van Geffen. Meneer Kanik van D66. 
 
De heer KANIK (D66): Voorzitter, de band tussen Turkije en Nederland heeft een lange historie. 4480 
Deze is al begonnen tijdens de Tachtigjarige Oorlog, waar Nederland mede door financiële steun 
van het Ottomaanse Rijk zich van Spanje heeft kunnen bevrijden. De eeuwen daarna zijn de 
diplomatieke banden en de handelsrelatie lang goed geweest. Vanaf de jaren zestig van de vorige 
eeuw kwam daar een dimensie bij. Turkse arbeiders hebben zich vanaf toen gevestigd in 
Nederland om het zware werk te doen waar niemand meer voor te vinden was. Dankzij hen heeft 4485 
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Nederland lange tijd haar economie draaiende weten te houden. In mijn familie begon de band 
tussen Turkije en Nederland begin jaren zeventig. Mijn Nederlandse moeder kwam toen tijdens 
een vakantie op een eilandje vlakbij Istanbul mijn Turkse vader tegen. Deze ontmoeting 
resulteerde in een huwelijk dat inmiddels al vijftig jaar standhoudt. Na even in Turkije gewoond 
te hebben, verhuisden mijn ouders al snel naar Zaandam, waar ik en later ook mijn zusje werden 4490 
geboren. En zo sta ik vandaag hier in deze zaal als Noord-Hollander met zowel een Nederlandse 
als een Turkse achtergrond. 
 
Voorzitter, zelf heb ik een haat-liefde verhouding met het land van mijn vader. Haat vanwege het 
politieke systeem dat al sinds de jaren vijftig geplaagd wordt door corruptie, polarisatie en het uit 4495 
de weg ruimen van politieke tegenstanders. In sommige gevallen zelfs letterlijk. Maar de liefde 
overwint. Liefde vanwege de schoonheid van het landschap, het heerlijke eten en de gastvrijheid 
en hulpvaardigheid van de mensen. En die liefde voor Turkije delen vele Noord-Hollanders met 
mij. Want een grote groep Noord-Hollanders heeft één zelfde band met Turkije of Syrië. Voor hen 
sta ik hier vandaag om mijn collega-Statenleden met klem te vragen om voor het amendement te 4500 
stemmen dat financiële steun toezegt voor de aardbevingsslachtoffers. Want deze Noord-
Hollanders zijn door de aardbevingen van een maand geleden door een onbeschrijflijke hel 
gegaan. Velen van hen zijn familie, vrienden en kennissen kwijtgeraakt. Diegenen die het wel 
overleefd hebben, zijn dakloos geworden. De onbeschrijfelijke pijn die door deze mensen wordt 
gevoeld, wordt het beste verwoord door de foto van Mesut Hançer die de hand van zijn onder het 4505 
puin bedolven dochter vasthoudt. Ik denk dat velen van ons die foto nooit meer zullen vergeten. 
De aardbevingen hebben meer dan vijftigduizend doden en honderdtwintigduizend gewonden 
veroorzaakt. 2,4 miljoen mensen zijn hun huis kwijtgeraakt en 24 miljoen mensen hebben direct 
te lijden van deze aardbevingen. Het zijn niet te bevatten aantallen. Bovendien woonden er veel 
van de vier miljoen Syriërs die door de Turkije-deal in Turkije worden opgevangen in het 4510 
getroffen gebied. Gevlucht voor een vreselijke oorlog en daarna bedolven onder het puin in land 
waar ze zich veilig waanden. Het kan bijna niet tragischer. De mensen van Turkije en Syrië 
kunnen dit niet alleen. Een humanitaire ramp dreigt als wij hen niet helpen. Hulp is dringend 
nodig. Steun daarom dit amendement. Tot zover, voorzitter.  
 4515 
De VOORZITTER: Dank u wel, meneer Kanik voor een bijzonder- 
 
 [Tafelgeroffel] 
 
De VOORZITTER: Dat mag zeker. Voor een bijzonder, persoonlijk en aangrijpend verhaal. 4520 
Meneer Koyuncu, treedt u naar voren. Meneer Koyuncu van DENK. 
 
De heer KOYUNCU (DENK): Voorzitter, dank u wel. Ongeveer een maand terug. Nee, niet 
‘ongeveer een maand terug’. Een maand terug. Op 6 februari ’s ochtend hebben we gehoord van 
de aardbeving. Een paar uur later werd bekend hoe zwaar en wat een groot gebied er geraakt 4525 
was. Dertien miljoen mensen hebben last ervaren door de zware aardbeving. Direct ging men in 
de Nederlands- Turkse gemeenschap aan de slag om spullen in te zamelen. Ook bij mij thuis was 
er ‘s avonds direct actie om wat kleding in te pakken, et cetera. Toen ik zelf bezig was met eigen 
kleding kwam mijn zoon van tien naar me toe. Hij zei: ik doe twee euro in mijn broekzak. Dan 
kan een kindje daarmee iets doen. En dat raakte mij heel erg, voorzitter. Ik dacht, als een kindje 4530 
zijn zakgeld wil gaan geven, dan moet ik toch meer kunnen doen dan wat kleding opsturen. Ik 
ben met de spullen die wij thuis hadden klaargezet naar zo'n locatie gegaan om dat af te geven 
en ik heb gevraagd: wat is er nodig? Het was een hele lijst. Bovenaan stond kleding. En ik dacht: 
nou, dat lukt heel veel mensen wel. Ik draai die lijst om. Wat staat er onderaan? Daar stonden 
generatoren, want elektriciteit was er niet. Dus ben ik met een actie begonnen. En twee dagen 4535 
later is een vrachtwagen vol generatoren, elektrische kachels, richting Turkije gaan met het 
vliegtuig. Dat kwam door mijn zoontje. Want ik was verslagen. Ik had die beelden gezien. Ik was 
helemaal kapot. Maar hij gaf mij kracht om iets extra's te doen. Wij beslissen vandaag over die 
157.000 euro. Dat is misschien niet heel veel geld en dat zal misschien niet alle problemen 
oplossen, maar dat zorgt er wel voor dat anderen – daar geloof ik heilig in – ook die stap nemen, 4540 
ook die hulp willen gaan bieden. En nou ja, de boodschap is al in de wereld gestuurd dat wij als 
provincie dit willen gaan doen. Daarvoor ben ik iedereen dankbaar, alle Statenleden en ook het 
college heel erg bedankt. Dank u wel. 
 
[Tafelgeroffel] 4545 
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De VOORZITTER: Dank u wel, meneer Koyuncu. En allen dank dat u uw persoonlijk verhaal ook 
wil delen. Wij zijn daarmee aan het eind van de eerste termijn vanuit de commissie gekomen. Ik 
geef dan ook graag het woord voor de beantwoording aan de commissaris van de Koning, de 
heer Van Dijk. Gaat uw gang. 4550 
 
De COMMISSARIS VAN DE KONING: Ja, mevrouw de voorzitter. Mooie verhalen, als ik de emotie 
‘mooi’ mag noemen. Zelf was ik ook aanwezig bij het benefietconcert wat direct werd 
georganiseerd in de Philharmonie, waar je dezelfde emotie en warmte voelde die ik net hoorde 
toen de heer Kanik en de heer Koyuncu aan het woord waren.  4555 
 
U gaat over het budgetrecht van deze provincie. Daar hebben we regels voor. Normaal gesproken 
zijn die regels dat je niet voor dit soort zaken geld zou moeten vrijmaken. Maar er zijn 
uitzonderingen op de regel en ik denk dat dit een ramp is van een orde die wij eigenlijk niet 
kennen en dat inderdaad deze ramp het verdient om die uitzondering te maken. Ik ben dan blij 4560 
dat het amendement is ingediend. Ik zou het heel fijn vinden als ook deze Staten dit 
amendement zouden willen omarmen. Dat zou ik niet snel doen, een advies geven als 
commissaris, maar in deze wel, want ik ben er trots op dat deze Staten een uitzondering willen 
maken op hun eigen regeling voor deze ramp. Want deze ramp is ongekend. Ik denk dat wij 
eigenlijk allemaal, zoals we hier zitten, mensen in onze omgeving hebben of in de familie die op 4565 
enige wijze verbonden zijn met deze twee landen. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel, meneer Van Dijk. Is er behoefte aan een tweede termijn? Statenlid 
Gielen? Nee. Mevrouw Van Geffen? Niet. De heer Kanik? Niet. De heer Koyuncu niet. Nee. Dan 
dank ik u allen. Dan kunnen wij dit agendapunt afsluiten.  4570 
 
De discussie wordt gesloten. 
 
De VOORZITTER: Ik zou voor willen stellen om even vijf minuten te schorsen. Daarna zal de 
voorzitter, de commissaris, het weer overnemen. Ik moet natuurlijk nog wel even zeggen dat wij 4575 
hierover zullen gaan stemmen natuurlijk aan het einde van de agenda vandaag. Dan ga ik terug 
naar het Statenbankje. Wij schorsen voor vijf minuten. Dus we gaan om 17.28 uur weer door met 
het volgende agendapunt. Dat is agendapunt 14. Agendapunt 15. Correctie. Ik schors de 
vergadering. 
 4580 
Schorsing 17.23 tot 17.35 uur. 
 
Voorzitter: commissaris van de Koning 
 
De VOORZITTER: Ik wil verzoeken of alle Statenleden weer plaats willen nemen op hun stoel. Dan 4585 
heropen ik de vergadering en dank de vicevoorzitter voor de rol die zij heeft gespeeld bij 
agendapunt 13.  
 
14.  Zienswijze Provinciale Staten op de Kadernota 2024 Omgevingsdienst Noord-Holland 
Noord (VD-7). 4590 
 
 
De VOORZITTER: Agendapunt 14 is vervallen. Dat was een hamerstuk.  
 
Dames en heren graag even centraal. De vergadering is weer heropend. 4595 
 
15.  Initiatiefvoorstel PvdD "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil 
voor de dieren" (VD-16). 
 
De VOORZITTER: We gaan nu beginnen aan agendapunt 15. Mijn voorstel is om dit af te 4600 
handelen, daarna te eten. Dan heeft u even tijd om de moties, et cetera, door te spreken en 
daarna de stemmingen. En dan zijn we vanavond toch nog redelijk op tijd klaar voor onze laatste 
Statenvergadering in deze periode.  
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Op de agenda staat nu agendapunt 15, het initiatiefvoorstel van de Partij voor de Dieren, Een 4605 
kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor de dieren. Dat is voordracht nummer 
16. Het is ingediend, zoals ik al zei, de Partij voor de Dieren. Het is besproken in de commissie 
NLG van 16 januari. In het kader van het initiatiefvoorstel heeft ook Gedeputeerde Staten een 
advies opgesteld, waarin wordt toegelicht welke plek dierenwelzijn heeft in het beleid van de 
provincie Noord-Holland. En de voorgestelde suggesties uit het initiatiefvoorstel zijn hierbij als 4610 
uitgangspunt genomen. Naar aanleiding van de bespreking in de commissie heeft Partij voor de 
Dieren een aangepast initiatiefvoorstel aan Provinciale Staten gezonden. Op basis van het advies 
van Gedeputeerde Staten en de bespreking van het initiatiefvoorstel in de commissie hebben de 
indieners vijf losse ontwerpbesluiten opgesteld.  
 4615 
Ik zal zo als eerste de indiener de gelegenheid geven om het ontwerpbesluit en het 
initiatiefvoorstel verder toe te lichten. En dan nodig ik Statenlid Kostić uit om dat te doen en 
daarna naast mij plaats te nemen. Even voor de orde. Dat zal niet van de spreektijd afgaan van de 
Partij voor de Dieren. Degenen die zich hebben aangemeld voor dit agendapunt, die hou ik wel 
aan hun spreektijd. De sprekers die zich hebben aangemeld voor dit agendapunt zijn mevrouw 4620 
Koning van het CDA, mevrouw Jellema van de PvdA, mevrouw Kapitein van D66, de heer Klein van 
de ChristenUnie, de heer Roosendaal van de VVD en Statenlid Bwefar van GroenLinks. Ik ben zo te 
zien niemand vergeten. Dan nodig ik nu Statenlid Kostić uit om het initiatiefvoorstel toe te lichten 
in de eerste termijn en daarna naast mij plaats te nemen. Het woord is aan Statenlid Kostić. 
 4625 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel, voorzitter. We hebben heel goed geluisterd. De vijf 
voorstellen die voor u liggen, dat zijn de meest kansrijke voorstellen op basis van wat we eerder 
met u hebben besproken. We hebben ook vijf voorstellen geschrapt. We hebben de vijf 
voorstellen die voor u liggen ook apart, samen met de griffie, opgenomen, zodat u hier ook apart 
over kunt stemmen. Dus een maximale ruimte geven we aan u om te stemmen met een open 4630 
hart. Want voorzitter, wij hebben hier in de afgelopen vier jaar ontzettend veel tijd aan besteed. 
Samen met deze Staten en GS hebben we mooie, inhoudelijke debatten gevoerd over hoe we de 
belangen van onze niet-menselijke inwoners meenemen. Als Partij voor de Dieren hebben we 
hoopvolle verschuivingen gezien in het denken van verschillende collega's. We zien dat steeds 
vaker wordt stilgestaan bij hoe onze keuzes raken aan de levens van niet-menselijke inwoners. 4635 
Zoals de stem van een CDA-collega, die er na nachtenlang kijken naar kreeftenfilmpjes voor 
zorgde dat ons voorstel om geen medewerking te verlenen aan het levend koken van kreeften, 
werd aangenomen. Het is ons een lief ding waard om die positieve, gezamenlijke processen te 
bezegelen met de voorstellen uit het voorliggende initiatiefvoorstel. En voor iedereen die denkt 
‘ja, maar Partij voor de Dieren, breng het nou in bij de coalitieonderhandelingen’, nou, dat was 4640 
precies niet de insteek van dit voorstel. De inzet voor de onderhandelingen op dit gebied zal toch 
echt iets steviger zijn dan dit. Dit specifieke voorstel is juist zo opgesteld dat het een kleine stap 
is en dat het, speciaal voor de VVD, haalbaar en betaalbaar is, dat het goed aansluit bij de 
ambities die de provincie al heeft uitgezet en dat we het samen nog voor de nieuwe coalitie 
kunnen redden. Vandaar de vijf voorstellen die u voor u ziet. Volgens ons heel behapbaar, 4645 
betaalbaar en haalbaar. Dus we hopen op uw steun. We verheugen ons op jullie eventuele vragen. 
Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: En dan mag u naast me komen zitten. Ik zal een beetje plaatsmaken. En dan ga 
ik in eerste termijn het woord geven aan de Statenleden die hierover het woord hebben gevraagd. 4650 
Dat is mevrouw Koning van het CDA. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Dank u wel, voorzitter. Ik had speciaal nog tegen de griffie 
gezegd: doe mij nou niet als eerste. Maar ja, dat gaat toch gebeuren. Ik ga u wel een beetje 
teleurstellen. Sorry daarvoor.  4655 
 
Maar onze mening is dat er voor het welzijn van dieren in Nederland en in Europa al allerlei 
regels gelden. We kennen de Wet dieren, regelingen voor houders van dieren en een heleboel 
welzijnseisen voor verschillende diergroepen. Verder veel EU-besluiten, richtlijnen en 
verordeningen voor dierenwelzijn. We hebben diverse instanties die toezien op naleving van deze 4660 
wetten en regels. Het is de NVWA die handhavend optreedt bij overtredingen. Kortom, welzijn van 
dieren is bij wet geregeld en ten opzichte van veel andere landen is dat in Nederland ook zeer 
goed geregeld. Dierenwelzijn krijgt veel aandacht. Het CDA is van mening dat er in Noord-
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Holland geen extra eisen en regels bij hoeven. Het staande beleid is voldoende. Wij weten dat de 
Partij voor de Dieren graag extra wetten en regels wil en als puntje bij paaltje komt het liefst alle 4665 
gehouden dieren kwijt zou zijn. Maar daar gaan wij niet in mee. Dieren hebben veel meerwaarde 
in het contact met mensen. Wij zien ook dat mensen veel baat hebben bij de omgang met dieren 
en veel vreugde ervaren door bijvoorbeeld het verzorgen van een paard, hond of kat. De 
schepping laat ons zien dat dieren geschapen zijn om in een bepaalde relatie te staan tot de 
mens. Daar willen wij geen verandering in aanbrengen. Concluderend, de huidige wet- en 4670 
regelgeving is goed en afdoende en wij zullen de punten uit het initiatiefvoorstel dus niet 
steunen. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel voor uw bijdrage. Mevrouw Jellema van de PvdA. 
 4675 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Dank u wel, voorzitter. Dank aan de Partij voor de Dieren voor dit 
initiatief. Het gaat once again over dierenwelzijn. Dat is voor de Partij van de Arbeid ook 
belangrijk. ‘Vanzelfsprekend’, zou ik haast zeggen.  
 
Over de verschillende onderdelen van dit besluit. 16-A. Ik ga ze toch maar even langs. Dat is 4680 
denk ik het meest helder en transparant. 16-A. Ja, wij vroegen ons af, gebeurt dat al niet: 
dierenwelzijnsorganisaties zoveel mogelijk actief betrekken. In de FBE gebeurt dat zeker. En daar 
waar mogelijk- Ja, dan ga ik een beetje mijn vorige woordvoering- Ik kan me niet voorstellen dat 
het niet gebeurt. Waarom zou het niet moeten gebeuren? Als je een beetje fatsoenlijk beleid 
voert, dan doe je dat.  4685 
 
16-B over de verzoeken of OD Noord-Holland Noord de informatie goed op de website kan 
zetten, zodat iedereen dat kan vinden. Ja, dat vinden wij wel. Kan de gedeputeerde daar een 
toezegging op doen? Ik denk, daar hoeft geen bloed uit te vloeien. Ik denk dat dat een goede 
zaak is. Helderheid is altijd goed.  4690 
 
En bekendheid geven aan de rol van de OD. Ja, dat lijkt mij – het hangt ook een beetje met de 
vorige stelling samen – dat de OD dat vooral ook zelf moet doen. Het is zonneklaar dat, als er 
ergens een ernstig of minder ernstig milieudelict wordt gepleegd, gezien en gemeld, dat dat 
schadelijk is voor mens, voor dier, voor milieu en natuur. Dus ik zou niet weten waarom de OD 4695 
daar dan niet heel goed bekendheid aan zou willen geven waar je dat kan melden en hoe je dat 
kan melden.  
 
De diervriendelijke oplossingen, ja, ik denk dat dat zoveel mogelijk geprobeerd wordt, ook in dit 
college, om daar gevolg aan te geven. Soms is het onvermijdelijk. We hebben natuurlijk jaarlijks 4700 
een faunaschade van vijf à zes miljoen. Het zou eigenlijk bizar zijn als je niet zou kunnen 
inzetten op bijzondere of alternatieven of innovatieve methodes. Het moet me wel van mijn hart: 
in de vorige Statenperiode hebben we daar wat meer aandacht aan gegeven dan in deze 
Statenperiode. Dus dat ben ik wel met de Partij voor de Dieren eens.  
 4705 
Geen evenementen meer. Ja, als je het mij vraagt, persoonlijk vind ik dat overheidsgeld helemaal 
niet naar evenementen zou moeten gaan. Ik kan me ook altijd wild ergeren aan shirtreclames van 
voetballers waar mijn ziektekostenverzekeraar op staat. Dan denk ik, ja, dat is 
gemeenschapsgeld; waarom moet dat op een shirt? Maar goed, dat is mijn particuliere mening. 
Jumping Amsterdam. Ja, het loopt af. Dit vind ik dan ook wel weer iets wat je aan een volgend 4710 
college moet overlaten. Onze periode gaat straks afgerond worden. Ik denk dat een volgend 
college of een Staten daar weer een andere mening of misschien wel dezelfde mening als de 
Partij voor de Dieren kan worden toegedaan of is toegedaan.  
 
En dan in gesprek gaan met Noord-Brabant. Ja, dat laat ik verder – dat is misschien een beetje de 4715 
omgekeerde wereld – aan GS of zij daar de toegevoegde waarde van ziet. Ja, ik denk niet dat dat 
veel kwaad kan om gewoon even in contact te treden met Noord-Brabant om te vragen hoe zij dat 
doen. Maar als we het weten – dat vroeg ik me dan wel weer af – wat kunnen we er dan aan doen? 
Wat kunnen we erin bijstellen? Want wij gaan daar niet over. Ik denk dat het meer soelaas zou 
bieden als we dat in rijksbeleid meer onder de aandacht zouden kunnen brengen.  4720 
 
Dus afsluitend, voorzitter, 16-B lijkt ons zeker sympathiek. Wij vragen aan de gedeputeerde om 
ook haar licht hierover te laten schijnen.  
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En voorzitter, dit was dan ook direct mijn laatste bijdrage in dit gremium. Na acht jaar komt er 4725 
een einde aan mijn Statenlidmaatschap. Ik dank alle fracties voor de samenwerking. Ik dank de 
griffie en iedereen uit de ambtelijke organisatie voor de enorme hulp en steun. En ik dank u, 
voorzitter, maar ook de vorige voorzitter, meneer Remkes uit de vorige Statenperiode, voor het 
goede voorzitterschap. Op weg hier naartoe vanmorgen hoorde ik het liedje van Fleetwood Mac, 
never going back again. Ik vrees dat dat voor mij van toepassing is. Maar niet getreurd. Tijd voor 4730 
nieuwe dingen. Om met de Rolling Stones af te sluiten: ik deed met overgave de Harlem Shuffle. 
 
[Tafelgeroffel] 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mooie woorden. Mevrouw Kapitein, D66. 4735 
 
Mevrouw KAPITEIN (D66): Ik kom iedere keer aan het woord als iemand het laatste woord neemt 
van de Staten. Ik nog niet. We hebben nog die laatste Statenvergadering gepland. Dus nou ja.  
 
In de commissievergadering van NLG in januari kwam onze inbreng erop neer dat wij de 4740 
complimenten aan GS willen geven hoe zij dierenwelzijn als integraal onderdeel van haar staand 
beleid heeft weten in te bouwen. Dit is volgens ons de beste garantie dat dierenwelzijn altijd 
wordt meegenomen, iets wat wij als D66 belangrijk vinden en waarvoor wij ons de afgelopen vier 
jaar succesvol hebben ingezet. De voordrachten om dit verder te versterken, zijn voor ons 
eigenlijk een beetje een brug te ver. Ze zijn enerzijds een beetje overbodig en anderzijds geven 4745 
ze ook nog het beeld dat wij toch wat minimaal hebben gedaan. Laat duidelijk zijn dat we het 
hier niet mee eens zijn.  
 
Maar wat inhoudelijke reacties op de deelvoordrachten. Deel A, het betrekken van de 
dierenwelzijnsorganisaties. Voor ons is dat geen specifieke voorkeurspositie ten opzichte van 4750 
andere belanghebbenden. We vinden het wel logisch dat zij, daar waar dit relevant is, betrokken 
worden. En volgens ons is dit nu onderdeel van staand beleid.  
 
Communicatie. We hebben wel vraagtekens of wij als provincie moeten gaan dienen als de 
voorlichter op dierenwelzijnsgebied. Maar leuke initiatieven en voorbeelden kunnen geplaatst 4755 
worden op het platform Boer en business in balans. Dat kan nu al. Maar niet als een van de vier 
belangrijke thema's onder kennis. De andere drie thema's zijn water, biodiversiteit en bodem. Die 
zijn voor ons wel van een andere orde van grootte.  
 
Deelvoordracht B, ODNHN beter ontsluiten. Wat ons betreft is dit een uitvoeringspunt van de OD 4760 
Noord-Holland Noord. Ik vond het zelf bijvoorbeeld heel gemakkelijk om meldingen te doen. Met 
twee, drie klikken zat ik al bij de meldingen. En ja, de stroperijen zouden duidelijker gemaakt 
kunnen worden. Maar maak daarover svp gewoon een melding naar de Omgevingsdienst Noord-
Holland Noord en dan verbeteren zij dit gewoon. Het is geen politiek punt, meer een 
uitvoeringszaak.  4765 
 
Deelpunt C, niet dodelijke middelen. Dat is wat ons betreft al onderdeel van het beleid, van 
staand beleid. Als dat mogelijk is en het is effectief, dan wordt dat al toegepast. Zouden we nog 
meer nadruk op de diervriendelijke oplossingen kunnen leggen? Ja, het is wel telkens maatwerk 
en een afweging van verschillende belangen. Ik kan ook nog niet overzien hoe wij bijvoorbeeld de 4770 
ganzenproblematiek zouden moeten oplossen zonder een stuk beheer. En zo hebben we wel 
meer voorbeelden gehad de afgelopen periode, waar je met pijn in het hart voor iedere 
dierenvriend toch moet kiezen voor beheer.  
 
D, sponsorcontracten. Dit komt voor ons te vroeg. In september komt sponsoring op de agenda, 4775 
hebben wij begrepen. Dit jaar lopen er nog contracten en die moeten we uitdienen. Maar zo staat 
het ook in het voorstel van de Partij voor de Dieren. Maar er is nog tijd genoeg voor de volgende 
Staten om dit op te gaan pakken.  
 
E, dierproeven onderzoeken. Wij hebben hier twijfels bij of wij als provincie meer moeten gaan 4780 
doen dan de voorgenomen acties bij de ROM. Vooralsnog denken wij dat dit genoeg is.  
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Helaas richting de Partij voor de Dieren, want ik weet hoe belangrijk zij dit vinden en hoeveel 
moeite ze hiervoor hebben gedaan, maar wij hebben onze prioriteiten gelegd bij: maak het 
onderdeel van staand beleid en zorg dat het structureel goed geregeld is in de provincie. Dat is 4785 
naar ons idee goed gelukt. En daarom, ja – dat is eigenlijk het belangrijkste – gaan we niet in op 
die vijf verschillende deelvoorstellen vooralsnog. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Het woord is aan de heer Klein van de ChristenUnie. 
 4790 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, wij willen de Partij voor de Dieren danken voor hun niet 
aflatende inzet om dierenwelzijn te bevorderen. Dat is natuurlijk jullie reden van bestaan en dat 
is ook heel erg goed. Dit voorstel bevat een aantal nuttige suggesties, maar ook een aantal 
suggesties die voor ons weinig toegevoegde waarde hebben.  
 4795 
Besluit A over het actief betrekken van dierenwelzijnsorganisaties, dat is volgens ons al staand 
beleid. Dus wij zien niet zo goed in wat daar de toegevoegde waarde van zou zijn.  
 
Besluit B over duidelijkheid geven waar mensen overtredingen van de Wet natuurbescherming 
kunnen aangeven, dat lijkt ons een zinvol punt. Het is inderdaad wel een klein punt, wat 4800 
misschien ook op een andere manier had gekund. Maar we hebben gezien hoe u hier bent 
gekomen vanuit uw initiatiefvoorstel met nog veel meer punten.  
 
Besluit C, daar kunnen wij ons ook in vinden. GS wordt opgeroepen zich in alle relevante gremia 
uit te spreken voor meer investeringen in onderzoek naar en gebruik van preventie en niet-4805 
dodelijke middelen. Wat ons betreft ligt de nadruk dan wel op ‘relevante gremia’ en niet op ‘alle 
gremia’.  
 
Voorstel D, dat vinden we te breed geformuleerd. Wij zijn het ermee eens dat we dat moeten 
bespreken als we het over het sponsorbeleid gaan hebben. Wij zijn er zelf geen voorstander van 4810 
Jumping Amsterdam te sponsoren, maar met dit voorstel zetten we ons wel heel erg vast.  
 
En voorstel E, daar horen we toch graag een nadere toelichting zowel van de Partij voor de Dieren 
als de gereputeerde. Doen wij nu aan dierproeven? En welke concrete projecten in Noord-Holland 
zouden kunnen bijdragen aan het verminderen van dierproeven? Want ons gevoel is dat dit toch 4815 
wel heel erg ver afstaat van onze provinciale inzet. 
 
De VOORZITTER: Ik heb het idee dat dit uw laatste vergadering is als ik uw stem zo beluister. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, dat weet je nooit, meneer de voorzitter.  4820 
 
De VOORZITTER: Uw stem begeeft het in ieder geval. De heer Roosendaal van de VVD. 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Dank u wel, meneer de voorzitter. Partij voor de Dieren, ook 
hartelijk dank voor de inzet die u heeft gepleegd om dierenwelzijn zo duidelijk op de agenda te 4825 
zetten. Ik denk ook dat deze boodschap resoneert bij het college, als ik naar de beantwoording 
kijk. En het is ook heel belangrijk dat we dierenwelzijn integraal meenemen in ons beleid hier in 
de provincie. Haalbaar en betaalbaar, inderdaad. Ook geen koppel bestaand beleid. Dat noemde 
u net niet, maar dat herhaal ik dan toch maar even als VVD-standpunt ook.  
 4830 
Als ik naar de voorstellen kijk die zijn overgebleven, dan is voor mij het belangrijkste – wat ik net 
al zei – dat het dierenwelzijn integraal wordt meegenomen in het beleid van de provincie en dat 
staat en dat kan misschien scherper en dat kan misschien duidelijk worden uitgelegd en dat kan 
misschien makkelijker toegankelijk worden gemaakt. Dus als ik naar uw voorstelling kijk, dan 
voel ik zeker sympathie voor onderdeel B, omdat het gaat over ‘hoe kunnen we dingen duidelijker 4835 
maken, ook voor de burgers?’. Maar ik neem aan dat het college daar zo meteen nog wel even op 
ingaat.  
 
En voor de rest weet u ons standpunt ten aanzien van de sponsoring van evenementen. Ook als 
het hier Jumping Amsterdam betreft, dan vertegenwoordigen wij hier alle Noord-Hollanders, ook 4840 
degenen die het ontzettend fijn vinden om met paarden bezig te zijn. Zo lang dat op een 
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verantwoorde manier gaat en het dierenwelzijn in het oog wordt gehouden, vinden wij dat dat 
wel moet kunnen.  
 
Ja, ik denk dat ik daarmee ook antwoord heb gegeven op uw vraag over hoe wij naar dit voorstel 4845 
kijken. Ja, als in de uitvoering nog meer nadruk kan worden gelegd op goede communicatie en 
de effectiviteit van het gevoerde beleid, dan vinden wij dat prima. Andere zaken zijn niet aan de 
provincie of we zijn het er gewoon ook niet mee eens. Ik denk dat ik dat helder hebt gemaakt. Ik 
hoop echt dat het college niet alleen ons, maar vooral ook u, kan overtuigen dat ze dierenwelzijn 
heel serieus meenemen, integraal in alle beleidsvoorstellen en die dieren betrekken. Zo niet, dan 4850 
vindt u ons aan uw zijde, want wij vinden dat ook zeer belangrijk. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan ga ik naar Statenlid Bwefar van GroenLinks. 
 
Statenlid BWEFAR (GL): Ja, ik wil ingaan op een paar besluiten van het initiatiefvoorstel van de 4855 
Partij voor de Dieren. Ik wil beginnen met te zeggen dat dit initiatiefvoorstel GroenLinks niet het 
idee gaf dat het moet worden gezien alsof Noord-Holland weinig heeft gedaan de afgelopen 
periode, maar meer bovenop wat tot nu toe al gedaan is. Dus niet alsof PS niets gedaan heeft, of 
GS.  
 4860 
Wat ons betreft is een duidelijke plek voor de melding van overtredingen voor de Wet 
natuurbescherming alleen maar een toevoeging en is het juist prettig om dat te hebben. Ik heb 
de website van ODNHN ook bekeken. Ik hoorde van mijn collega van D66 dat zij dit gemakkelijk 
te vinden vond, maar ik kom juist alleen maar bij meldingen uit in het kader van 
activiteitenbesluiten waar ontheffingen aangevraagd kunnen worden. En ik zag niet duidelijk 4865 
terug waar ik een melding zou kunnen maken voor overtredingen van de Wet natuurbeheer. En 
de toezeggingen hierop zouden we eigenlijk alleen maar toejuichen. De PvdA zei dit trouwens 
ook al, maar dat zouden wij ook heel prettig vinden.  
 
Dan wat betreft het in gesprek gaan met Noord-Brabant om te zien of er ook voor Noord-Holland 4870 
een rol weggelegd zou kunnen zijn voor het verminderen van dierproeven. Dat is iets wat Noord-
Brabant nu al doet als provincie. Het is misschien niet direct een rol van de Staten hierin, maar als 
Noord-Holland kunnen wij wel met Noord-Brabant in overleg treden om te kijken wat hun rol 
hierin nu precies is en op die manier onderzoeken of wij ook als Noord-Holland hierin iets 
zouden kunnen betekenen. Dus een voorbeeld nemen aan Noord-Brabant, hen vragen ‘wat doen 4875 
jullie?’, ‘zouden wij dat ook kunnen doen?’.  
 
Wat betreft het gebruik van diervriendelijke methoden bij vermeende overlast van dieren, daar 
zijn wij altijd voor.  
 4880 
En dan het laatste, het verlengen van sponsorcontracten van evenementen, waar wij nog wat van 
willen zeggen, waar dieren centraal staan. GroenLinks wil het soorteigen gedrag van dieren 
vooropzetten waar dit kan. En bij het sponsoring van evenementen moet dit wat ons betreft 
lukken. Nu kunnen wij het besluit natuurlijk overlaten aan de nieuwe Staten, zoals onze collega’s 
het ook al aangegeven, maar we kunnen ook deze laatste Staten van deze periode gebruiken om 4885 
dit besluit te nemen voor de toekomst. En wij kiezen voor dit laatste. Dat was het. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik het woord aan gedeputeerde Zaal voor een reactie in 
de eerste termijn. [...] Ja, u had zich niet aangemeld, toch? Nee. Nou vooruit. En u zei het al, een 
kleine bijdrage dan.  4890 
 
De heer MANTEL (JA21): Dank u wel, voorzitter. Ik zal het omwille van de tijd kort houden. Dank 
aan de indieners. We zien dat er veel werk is verricht op belangrijke thema's. Ja, er is al veel 
geregeld in de wet. Daar sluiten we ons eigenlijk wel aan bij wat er al door andere fracties ook 
gezegd is. Ik heb voor de indieners nog een vraag over het punt 16 onder Eduard. Kan de Partij 4895 
voor de Dieren toezeggen dat dit nooit en ten nimmer ten koste kan gaan van medisch 
onderzoek? Dus als je het bijvoorbeeld hebt over cosmetische industrie, nou, daar kunnen we ons 
best in vinden. Maar medisch onderzoek voor de mens, daar mag het nooit ten koste van gaan. 
Kunt u dat toezeggen? Dat was hem. 
 4900 
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De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik alsnog het woord aan gedeputeerde Zaal voor een 
reactie in eerste termijn. 
 
Reactie namens het college van Gedeputeerde Staten in eerste termijn 
 4905 
De heer ZAAL (GL): Ja, dank. Ik mag nu bijna drie jaar gedeputeerde Dierenwelzijn zijn. Een 
ontzettend mooie portefeuille. Ik word heel erg scherp gehouden door de Partij voor de Dieren, 
maar ook door andere partijen in deze Staten. Dat heeft veel gevolgen gehad. Ik denk dat we ook 
wel met elkaar kunnen vaststellen dat we in deze periode niet alleen opgekomen zijn voor onze 
menselijke inwoners, maar ook voor de niet-menselijke- Dieren. En dat kan altijd meer. Ik denk 4910 
dat we het daar ook over eens zijn en dat hoor ik vandaag ook weer. Maar er zitten voor mij altijd 
wel twee worstelingen op deze portefeuille. De eerste is dat er heel veel andere partijen, publieke 
partijen, zijn die hier ook over gaan, zoals het Rijk en Europa en soms de gemeenten. En dat we 
ook weinig budget hadden voor dierenwelzijn. We hadden tweehonderdduizend euro voor de 
opvangcentra. We hebben daar nog met verschillende moties wat geplust, maar uiteindelijk moet 4915 
je het doen met de middelen die je hebt en kunnen we daarin ook niet alles. En hetzelfde geldt 
voor ambtelijke capaciteit. Dus dat is ook wel even wat ik nu ook in de achtergrond meeneem bij 
de beoordeling van dit initiatiefvoorstel. We hebben veel mooie dingen bereikt. Ik heb ook goede 
herinneringen aan ons werkbezoek aan de schuilstallen. De inhoudelijke discussie die we op 
Jumping Amsterdam hebben gehad over dierenwelzijn. We hebben natuurlijk ook heel veel mooie 4920 
dingen gedaan voor de opvang van in het wild levende dieren.  
 
Dit voorstel, ja, het is een beetje lastig, want eigenlijk, u heeft het opgeknipt, maar bij sommige 
kan ik dan wel weer deels positief adviseren en deels niet. Dus ik ga maar gewoon beginnen en 
dan moeten we daarna maar even kijken hoe we daarmee omgaan. Ik kreeg het gewijzigde 4925 
voorstel ook pas heel laat en daar is ook geen GS-advies meer op gegeven. Terwijl veel dingen 
ook niet helemaal nieuw zijn uiteraard.  
 
Om te beginnen met A, het betrekken van dierenwelzijnsorganisaties. Het is bestaand beleid, 
maar ik wil ook meteen toegeven dat we daar in het verleden best nog wat meer aandacht aan 4930 
hadden kunnen besteden. En om ons scherp te houden, kan ik deze wel zien als een steuntje in 
de rug, voor zolang ik hier nog ben. Dus het eerste deel van dat voorstel kan ik ondersteunen. 
Het tweede deel, wat gaat over informatie over dierenwelzijn in de veehouderij, ja, dat vind ik nou 
weer niet onze rol. Het delen van goede voorbeelden in Boer en business in balans, daar zijn we 
voor. Maar het delen van informatie over dierenrechten in de veehouderij, dat is nou primair een 4935 
taak van het Rijk. Dus dat deel zou ik dan moeten ontraden.  
 
Het tweede deel, B, daar heb ik ook een gedeeld advies, want het aanpassen van de website- En 
daar moet ik mijn collega Stigter voor bedanken: die heeft dat al aangekaart bij de OD. Dat willen 
ze doen. Maar het actief informatie verstrekken over de rol van de OD, dat zie ik dan weer niet zo 4940 
zitten, omdat de OD verschillende taken heeft. En waarom zouden we dan de ene taak wel actief 
bevorderen en informatie over geven en de andere taak niet? En als we dat over alle taken van de 
OD gaan doen, dan is het einde weer een beetje zoek. Dus dat ga ik ontraden.  
 
Onderdeel C, de niet-dodelijke middellijke, dat is echt staand beleid en die is overbodig.  4945 
 
De sponsoring, ja, die zou ik aan de Staten willen laten of er- Het komt eigenlijk op de principiële 
vraag neer: wil PS nog sponsoring van evenementen, waarbij dieren worden gebruikt? 
Gedeputeerde Staten heeft daarin een neutraal advies. Ik zou u wel in overweging willen geven 
dat we in september het hele evenementenbeleid weer gaan herzien, de nieuwe Staten, en of dit 4950 
niet een wat meer inhoudelijke discussie vergt die op dat moment moet plaatsvinden. Dus die 
geef ik mee. Jumping is net geweest. De Landbouwshow gaan we in ieder geval dit jaar nog wel 
sponsoren, want daar hebben we concrete afspraken over gemaakt.  
 
En dan de laatste, en die vind ik misschien wel het moeilijkst, en dat heeft ook te maken met wat 4955 
de heer Mantel net inbracht. Het is natuurlijk geen enkel probleem om Brabant even te bellen 
van, wat hebben jullie nu voor onderzoek gedaan en hoe zien jullie die rol? Dat is denk ik niet de 
moeite. Het probleem is: wat gaan we er vervolgens mee doen? En dat zei mevrouw Jellema ook 
al. Ik zie voor onszelf gewoon een zeer beperkte rol als het aankomt op dierproeven. Ik kan me 
nog voorstellen, en dat noemde mevrouw Kapitein ook al, dat we dat bij investeringsfondsen aan 4960 
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de orde stellen, zoals we dat ook bij de ROM hebben gedaan. Maar als het bijvoorbeeld aankomt 
op medische onderzoeken, dan 1, weet ik niet zo goed of ik dan tegen dierproeven ben als er 
geen alternatieven zijn, en 2, ik kan dat niet afwegen. En wij hebben hier in huis ook niet de 
capaciteit om een dergelijke afweging te maken. Daarvoor zijn er ethische commissies. Ik denk 
dat we daar gewoon als provincie ons niet in moeten mengen. Dus ja, ik kan Brabant bellen, maar 4965 
daarvan weet ik nu al dat ik jullie ga adviseren om daar vervolgens niet iets mee te doen. Dus ik 
zou denk ik dan toch zo transparant mogelijk willen zijn en zeggen: laten we hem dan maar 
meteen ontraden want waarom zou ik dan met Brabant gaan bellen en dat gaan volgen? Wat 
natuurlijk een kleine moeite is, maar ik vind wel dat als je hier inzet op doet, dan moet je 
vervolgens ook bereid zijn om daar een vervolgstap in te zetten, en daar heb ik gewoon twijfels 4970 
bij. Maar ik ben ook benieuwd hoe de indiener daarover denkt. Dat was het voorzitter. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik nu de indiener weer het woord om een reactie te 
geven. [...] Ja, dat is prima. Vijf minuutjes schorsen. Om 18.10 uur gaan we verder. 
 4975 
Schorsing 18.05 tot 18.12 uur. 
 
De VOORZITTER: Ik heropen nu de vergadering en ik ga het woord geven aan Statenlid Kostić als 
indiener van dit initiatiefvoorstel van de Partij voor de Dieren om een nadere reactie. En er zijn 
ook een aantal vragen gesteld. Stilte alstublieft in de zaal. Het woord is aan Statenlid Kostić.  4980 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel. Het is even puzzelen, want er waren verschillende 
geluiden. Dus dat moeten we even bij elkaar brengen.  
 
De dierenwelzijnsorganisaties betrekken bij beleid. Ik hoor van verschillende kanten: het is 4985 
bestaand beleid. Maar zoals er net hoorden van Gedeputeerde Staten valt daar iets in te 
verbeteren. Sterker nog, we hebben het net gezien bij het PPLG, daar waar het eigenlijk had 
moeten gebeuren, waar het echt direct gaat om belangen van dieren, om miljoenen levens van 
dieren bij het PPLG, dat dat niet automatisch gebeurt. Dat is een kleine aanscherping binnen 
inderdaad bestaand beleid, binnen bestaande regels. Dus niets bovenwettelijks. Gewoon de 4990 
provinciale rol, wat we ook eerder met elkaar hebben afgesproken, maar scherper maken en 
elkaar helpen daarin. Dus volgens mij kan het gewoon zo blijven en is het een positief advies ook 
van GS.  
 
Tegelijkertijd, het tweede punt van ons besluit gaat over informeren over dierenwelzijn. Dat 4995 
hebben we namelijk afgesproken in onze voedselvisie, dat we daar transparant in zouden zijn. 
Nou, de vertaling van die voedselvisie is een deel de Boer en business in balans-website. Daar 
ontbreekt het nu op dit moment. We willen GS de gelegenheid geven om daar een verbetering in 
aan te brengen. Ik begreep van de gedeputeerde dat ze toch een kleine wijziging daarin wil. Daar 
willen we nog even naar kijken of we dat zo meteen kunnen aanpassen nog met een soort van 5000 
amendement, maar dan moet ik echt even puzzelen. Maar misschien wil GS nog even kijken of 
dat nou echt nodig is.  
 
In ieder geval, 16-B, dat gaat over OD Noord-Holland Noord. Nou ja, dat is ook zo’n voorstel, 
waarbij iedereen hier eigenlijk zegt van ja, het kan eigenlijk alleen maar beter en scherper. Dat is 5005 
fijn. Het enige waar GS over valt, is die bekendheid geven aan de OD. Je moet het zo 
interpreteren. De OD gaat natuurlijk voornamelijk over de Wet natuurbescherming en alles wat 
daarbij hoort. Dus interpreteer dit vooral als meer bekendheid geven aan de OD Noord-Holland 
Noord an sich. Want heel veel burgers die je spreekt, hebben geen idee waar de OD over gaat. 
Überhaupt niet. Waar ze het kunnen vinden. Überhaupt niets. Dus daar is gewoon een taak van de 5010 
provincie, dat heeft de directeur van de OD zelf ook gezegd, om daar iets meer bekendheid aan 
te geven. Dat is het eigenlijk het enige wat we vragen. Dus we vragen aan GS om daar iets 
coulanter in te zijn, want als ik dit ook nog moet gaan amenderen, dan wordt het wel een groot 
rommeltje, terwijl het eigenlijk genoeg ruimte geeft aan GS om het zo te interpreteren, zoals we 
het net ook hebben gedaan.  5015 
 
Dan 16-C. Dat gaat over het onder de aandacht brengen in verschillende relevante gremia, wat de 
ChristenUnie terecht zei. Dat we meer inzetten op niet-dodelijke middelen. Het is gewoon een 
stukje innovatie en nieuwsgierigheid van hé, we zijn nu al heel lang inderdaad ganzen aan het 
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schieten, zoals D66 zei. Kan dat niet een keer wat beter? Kunnen we niet meer bedenken? En D66 5020 
kan nu niet bedenken hoe we zouden kunnen leven zonder het doden van ganzen, maar er zijn 
heel veel knappe koppen en creatieve koppen in dit land gelukkig die dat wellicht zouden kunnen 
bedenken. Daarom vragen wij in dit voorstel om vooral daar meer aandacht op het vestigen, daar 
meer gelegenheid voor te geven en meer te investeren. Dat is het enige wat we vragen. Iedere 
partij, waaronder D66, die zegt dierenwelzijn serieus te nemen en het doden van dieren te willen 5025 
vermijden, zou hier echt wel voor moeten te stemmen. Dus alstublieft, kijk daar serieus naar.  
 
16-D, dat gaat over die evenementen. Ja, dat is natuurlijk een keuze van alle partijen en alle 
individuele Statenleden die hier zijn. We hebben tijdens twee gelegenheden het hele 
evenementenbeleid behandeld. En volgens mij zijn de meeste partijen hier het erover eens dat we 5030 
dieren niet onnodig hoeven te gebruiken. Er zijn verschillende, nou, op zijn minst twijfels bij de 
twee evenementen met dieren die we sponsoren. Laten we de twijfel in ieder geval wegnemen 
door daar geen geld meer in te stoppen, want het is niet zo dat we het moeten doen. Er zijn 
genoeg alternatieven, bijvoorbeeld het Bevrijdingsfestival dat we hier hebben. Er zijn ook andere, 
prachtige initiatieven ook op het platteland, waar geen dieren voor worden gebruikt als main act. 5035 
Dus laten we dit voorstel gewoon nu inkoppen.  
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, dank u wel. Ja, u doet net alsof er bij alle partijen twijfels 
zijn over deze evenementen, maar dat is beslist niet dit geval. Wij willen absoluut de 
Landbouwshow behouden en ook in Jumping Amsterdam zien wij geen kwaad. 5040 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dat verbaast me niets, maar ik behoud hoop dat het CDA ook weer 
mee blijft groeien. Dat heb ik ook in de afgelopen vier jaar gezien. Dus nou ja, wie weet komen 
we uiteindelijk op hetzelfde punt. Maar er zijn nog een aantal andere partijen in deze Staten die 
toch wel een ander perspectief hebben dan het CDA, zeggen ook die vriendelijk te zijn. En 5045 
volgens mij zouden zij nu toch echt kleur moeten bekennen. We hebben het niet voor het eerst 
hierover. Vier jaar lang hebben we het hier eigenlijk over gehad en nu is het toch echt wel tijd om 
te besluiten. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, door wat u nu zegt, andere partijen die zeggen die 5050 
vriendelijk te zijn, doet u net alsof de Landbouwshow niet diervriendelijk is. De 
dierenwelzijnseisen staan daar heel hoog in het vaandel en er wordt nauwlettend op toegezien. 
Dus ik hoop dat u dat ook ziet en dat u die woorden wil terugnemen. Bent u bereid daartoe? Want 
het is wel diervriendelijk en er wordt nauwkeurig op toegezien. Bent u dat met mij eens?  
 5055 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Nou, nee. Als u mij vraagt ‘hebben de mensen die dit organiseren de 
beste bedoelingen’, dat geloof ik absoluut. Of ze die dieren ter plekke goed verzorgen, dat 
geloof ik absoluut. Water geven, eten geven: absoluut. Daar geloof ik- Maar dat is dus niet de 
definitie van dierenwelzijn. Het is breder. Die dieren hebben ook hun eigen belangen. De 
behoefte aan een soort eigen gedrag. En dat wordt daar wel zeer belemmerd. Er worden daar 5060 
gefokte dieren, gefokt op bepaalde kenmerken, die wij alleen maar interessant vinden, maar wat 
niets te maken heeft met hun dierenwelzijn heeft, worden er tentoongesteld en geshowd. 
Dikbilkoeien, dat is allesbehalve diervriendelijk en toch wordt dat als een soort van iets moois 
gepresenteerd. Krokodillenshows. Ik bedoel, volgens mij hoort dat niet meer in 2023. En als het 
CDA niet zo ver is om dat te begrijpen, dat respecteer ik uiteraard, maar ik heb het tegen alle 5065 
andere partijen: D66, PvdA, GroenLinks, SP. Wie hebben we nog meer? Wellicht ook JA21, de 
ChristenUnie. Zo hebben we eigenlijk makkelijk een meerderheid van alle partijen die ooit hebben 
gezegd: ja, tuurlijk vinden we dierenwelzijn belangrijk. Doe het nu dan. We zien hier gewoon 
gaten vallen. En het vraagt niet heel veel van ons mensen om iets goeds te doen voor de dieren. 
Laten we dat doen. 5070 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Als u dat zo zegt- En trouwens, krokodillen heb ik niet op de 
Landbouwshow in Opmeer gezien. Maar als u dat zo zegt, dan concludeer ik dat u dus ook alle 
honden en katten uit de huizen in Nederland wil hebben. Dan wijs ik alle volgers en stemmers op 
de Partij voor de Dieren erop dat de partij alle dieren uit Nederland wil verwijderen als u er op 5075 
deze manier over praat. En ik zeg u nogmaals dat heel veel mensen baat hebben bij de omgang 
met dieren. Dus ik verzoek u om dat ook te zien. Ziet u dat ook dat het voor mensen goed is om 
met dieren om te gaan? 
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Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Jazeker. Dat zie ik zeker. Maar niet voor commercieel gebruik, nou ja, in 5080 
het geval van Jumping Amsterdam, elitaire topsport, waar de dieren nooit een belang of een ‘ja’ 
of een ‘nee’ in hebben. Maar natuurlijk, mensen die honden en katten hebben als een soort 
metgezel in hun leven, dat is toch gewoon alleen maar prachtig en om te prijzen. Als het gaat 
over specifiek honden. We hebben natuurlijk net een beleid van de Rijksoverheid die zegt, nou ja, 
alles wat we de afgelopen decennia hebben gedaan als het gaat om fokken van bepaalde rassen 5085 
op bepaalde kenmerken, zoals platte snuiten, dat blijkt nu toch niet zo goed te zijn voor 
dierenwelzijn en daar moeten we eigenlijk ook vanaf. We moeten ook het kopen daarvan 
verbieden. Dus we zijn eigenlijk al aan het opschuiven in de manier waarop we denken over 
dieren en wat we daarmee doen. Ik weet het, het CDA heeft zelfs dit feit, die platte snuiten, de 
hele tijd ontkend en vond het allemaal maar aanstellerij. Maar gelukkig heeft het Rijk in ieder 5090 
geval ook geluisterd naar dierenwelzijnsorganisaties en naar de burgers, die echt wel, ook uw 
eigen achterban, dierenwelzijn in bredere zin dan u net schetste, belangrijk vinden. Maar 
nogmaals, ik heb er alle vertrouwen in dat u uiteindelijk ook steeds meer richting een 
diervriendelijke-  
 5095 
De VOORZITTER: Nog één interruptie van mevrouw Koning. En ik wil verzoeken om- Want dit is 
nog maar uw reactie, maar anders dan hebben we straks geen tijd meer over. Mevrouw Koning, 
nog een aanvullende vraag. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, een laatste opmerking. Ja, want u doet weer net als alsof het 5100 
CDA dierenwelzijn niet belangrijk vindt. Dat vinden wij wel belangrijk. Maar de regels zijn goed. 
En zoals u daar nu over praat, dan zou u ook geen hond meer in huis kunnen hebben, want een 
hond hoort in een roedel en die hoort buiten. Dus ik verzoek u om niet met twee maten te meten 
en om ook in te zien dat het CDA absoluut voor dierenwelzijn is. 
 5105 
De VOORZITTER: Gaat u verder met de reactie. En anders gaan we door naar de tweede termijn. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Nou ja, wat ik zei. Ik ben wel eens positief verrast door het CDA in de 
afgelopen vier jaar. Vandaar dat ik nog steeds hoop houd dat we samen een keer tot echt 
diervriendelijk beleid komen, ook in bredere zin en ook op landelijk niveau.  5110 
 
Maar ik ga over inderdaad tot het allerlaatste punt. Dat is 16-E. Dat vond ik wel echt een heel 
interessante discussie, want blijkbaar heb ik dat niet goed kunnen uitleggen. Het gaat hier over 
het stimuleren van dierproefvrije technologie, die niet de medische behandelingen belemmert, 
maar juist sterker maakt. Dus ik kan inderdaad JA21 beloven dat dit niet daar in de weg zal 5115 
zitten. Het zal juist de medische oplossingen sterker maken.  
 
En wat Brabant doet, is dit koppelen aan hun innovatieve, economische beleid. Dus in de 
arbeidsmarkt, in de economie, bij de bedrijven en onderwijsinstellingen, daar de innovatie 
stimuleren om juist naar een punt te gaan waar we zo min mogelijk dierproeven hoeven te 5120 
gebruiken voor een gezonde toekomst voor mens en dier. Zo simpel is het. Dus er is geen enkele 
sprake van de medische oplossingen in de weg zitten. Dus dat wilde ik even benadrukken. En 
volgens mij, zoals het er nu staat, staat het open genoeg, ook aan GS, om dat te omarmen. En 
het kan uiteindelijk de conclusie zijn dat we de manier, waarop wij hier in Noord-Holland werken, 
misschien toch niet kunnen toepassen zoals Noord-Brabant dat toch zo mooi toepast in haar 5125 
economische, innovatieve beleid. Maar dat gaan we dan wel zien. Dus, tenzij er nog vragen zijn, 
wil ik dit afronden. 
 
De VOORZITTER: Op dit moment gaan we straks eerst een tweede termijn doen. Maar u heeft 
aangekondigd dat u een amendement wil gaan indienen. Als dat zo is, dan gaat u om een 5130 
schorsing vragen. En dan zou ik er eerder voor kiezen om nu te gaan dineren. Dan kunt u de 
dinertijd- En dat zou dan een uur zijn. Dat betekent dat we om 19.30 uur verder gaan. Maar dan 
wil ik vragen dat u het amendement klaar heeft. Daar gaan we dan niet meer voor schorsen, maar 
dat kunt u dan in dat uur regelen. De griffie kan daarbij ondersteunen. Maar ik wil ook verzoeken 
aan de andere partijen om de tijd nuttig te gebruiken en, daar waar nodig, waar overleg voor de 5135 
moties die zijn ingediend, noodzakelijk is, om dat ook te proberen in dat uur te proppen. De heer 
Heijnen. 
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De heer HEIJNEN (CDA): Voorzitter, dank en steun voor uw ordevoorstel. Maar ik vroeg mij af of 
het misschien nuttig kan zijn als GS de adviezen op de moties Vreemd doet voorafgaand aan de 5140 
schorsing voor het diner. 
Dat we dan die kunnen meenemen. Waarschijnlijk gaan de meeste fracties ook de moties 
bespreken. Dat scheelt straks weer. Het is een suggestie, voorzitter.  
 
De VOORZITTER: Ik kijk gewoon even, want uiteindelijk gaat u over de orde van deze 5145 
vergadering. Er wordt hier een ordevoorstel gedaan dat we nu dit debat schorsen tot na het diner, 
zodat ook de Partij voor de Dieren het amendement op een ordentelijke wijze kan voorbereiden, 
maar dat we voor het diner de agenda in die zin omgooien dat we vóór het vragenuur de reactie 
van GS op de moties Vreemd aan de Orde van de Dag behandelen. En dat we dan na het diner 
ook dat onderdeel laten. Dan krijgen we nog wel het vragenuur na het diner. Maar dat doen we 5150 
dan na de tweede termijn van het initiatiefvoorstel van de Partij voor de Dieren. Daarna gaan we 
over tot stemming. Kunt u daarmee instemmen? [...] Zijn er partijen die dat niet willen? Steek uw 
hand maar op dan, want dan kan ik kijken- Nou, ik zie te weinig handen. Dat betekent dat de 
meerderheid van de Staten voor is. Het spijt me voor u. U krijgt overigens een Indonesische 
rijsttafel. Dus maakt u geen zorgen. Die zal in voldoende mate aanwezig zijn.  5155 
 
Dan schors ik nu het initiatiefvoorstel. 
 
17.  Indien aan de orde: advies GS op motie(s) Vreemd aan de Orde van de Dag. 
 5160 
De VOORZITTER: En gaan wij over tot de beantwoording. Kan dat door het college? De adviezen 
op de moties Vreemd. Die ga ik er even bij pakken. Als eerste krijgen we- Dames en heren, dan 
moet u even meewerken. Als eerste motie is de motie van het CDA, motie 9, Consultatie 
Masterplan Wonen. Die zal worden toegelicht door gedeputeerde Rommel in afwezigheid van de 
heer Loggen. 5165 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Mag ik niet al mijn moties tegelijk, voorzitter? 
 
De VOORZITTER: Ja, u mag ze allemaal tegelijk pakken. 
 5170 
Gedeputeerde ROMMEL: Ja, deze motie moeten wij ontraden, omdat de voorstellen die gedaan 
zijn, die zijn afkomstig uit een regionale verdieping van de gemeenten die door Companen is 
uitgevoerd. Dus er is al zo'n voortraject gedaan. Alle gemeenten zijn daarbij gevraagd over hun 
woningbouwopgave. Dat is ook met u gedeeld in de versie 1.5. Dat vormt de basis voor de 2.0. 
We werken al heel nauw samen met de gemeenten aan de zeventien belangrijke opgaven. En ja, 5175 
het is ook beter om eerst te kijken: hoe gaan we nu verder met de gebiedsontwikkelaars en de 
bouwambassade om samen met de gemeenten te kijken welke hulp er nog nodig is. De precieze 
invulling van het gevraagde bedrag wordt dus juist samen met de gemeenten vormgegeven. Dat 
moeten we niet aan de voorkant doen. Dus eerst nu geld reserveren, dan kan je het concreet en 
specifiek gaan maken en dan meteen spijkers met koppen slaan. Want dan belasten we de 5180 
gemeentelijke capaciteit niet voor niets. 
 
De VOORZITTER: Nee, geen interrupties. Nee. Nee, het spijt me. Dat kan u doen met een motie 
Vreemd in een commissievergadering, maar niet hier. Ja, u wist het al. Goh, wat is die man toch 
streng. Gedeputeerde Rommel, u heeft er nog meer. 5185 
 
Gedeputeerde ROMMEL: Ja. Motie 11. In feite, deze ontraden wij, want de natuurdoelenanalyse 
gebeurt op basis van veldonderzoek. We begrijpen wel de vraag die u stelt, want het is ook juist 
belangrijk om uit te gaan van de gegevens die uit het veld komen. Er is dus een 
monitoringsprogramma. Daar gaan we ook één keer per jaar de gebieden in inventariseren. Er 5190 
zijn landelijke afspraken ook voor. En ja, waar we het hebben, dat doen we dat ook. Wat ik wel 
nog wil zeggen, is- U zegt, inzichtelijk te maken wat de habitatrichtlijn- Dat daar verschillen in 
zitten, de N2000-gebieden. Dat is niet alleen de habitatrichtlijn, maar ook de vogelrichtlijn. Dus 
er zit meer in die N2000-plannen. Ja, iedere zes jaar worden ze geüpdate en daar worden dus 
ook de meeste gegevens en analyses gebruikt. Wat ik wel wil doen, maar dat waren we al wel van 5195 
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plan, is die natuurdoelenanalyse ook ter informatie natuurlijk naar de Staten toe te sturen, zodat 
u daar ook naar kunt kijken.  
 
Dan de Partij voor de Dieren en de SP, onderzoek intrekken stikstof, vergunningen voor opkoop 
van Schiphol. [...] O, sorry. 15. Ja. En de vorige, had ik dat ook gezegd welke dat was? [...] Ja, oké.  5200 
 
Ja, dit is een intrekkingsverzoek. Een vergunninghouder heeft dat gedaan of de gemachtigde van 
de vergunninghouder. Die vraagt om een intrekking van die vergunning op basis van de 
Algemene Wet bestuursrecht. Dus ja, niet op basis van de Wmb. Dus dat is iets anders. Maar ik 
begrijp uw vraag in een bredere zin. Ik wil u trouwens overigens ook wel dat advies van de 5205 
juristen toesturen, waar dat in staat. Maar in bredere zin begrijp ik uw vraag wel. Dus niet alleen 
in deze casus en de casuïstiek. Dus doe een onderzoek naar de mogelijkheden voor het 
intrekkingsbeleid in zijn algemeenheid. Ja, daarvan vind ik ook dat we dat breed met alle 
provincies moeten doen. Daar is op dit moment ambtelijk overleg wel over van, nou ja, wat voor 
mogelijkheden zijn er en hoe ziet dat er dan uit? De ambtenaren van Noord-Holland nemen daar 5210 
ook aan deel. En nou ja, daar zal ik u graag over willen informeren. Maar ik zie hem dus niet 
alleen op de casus, want dat ziet op Awb. 
 
De VOORZITTER: Gaan we naar motie nummer 10, Verduurzamen van de sportaccommodaties. 
Gedeputeerde Kocken. 5215 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Dank u wel, voorzitter. Ja, wellicht ingegeven door het Sportakkoord wat 
een heleboel partijen hebben onderschreven. Op zich heel begrijpelijk dat u nog eens wil zeggen 
hoe belangrijk u sport vindt. Maar wat u voorstelt, daar zie ik eerlijk gezegd niet zo heel veel in. 
Ik denk dat we namelijk aan hoe het gelopen is wel al kunnen zien dat de regeling heel populair 5220 
is en dat er nog veel anderen ook daar deel van hadden willen uitmaken. Want als het zo snel 
volloopt, dan betekent dat natuurlijk dat er door een aantal mensen heel snel gereageerd is. Je 
kunt er echt wel van uitgaan, daar hoeven we volgens mij helemaal geen onderzoek naar te doen, 
dat er nog een heleboel zijn die niet op tijd waren, die we of nu al hebben teleurgesteld of die 
dachten: o, maar de regeling was voor het heel jaar, ben ik nu half februari al te laat. Ik zou het 5225 
eerlijk gezegd zonde vinden van de capaciteit om daar een onderzoek naar te laten doen. We 
hebben de regeling niet voor niks twee keer verhoogd. Dat is omdat we er een redelijk beeld van 
hebben dat er vraag naar deze regeling is. En dat die nu zo snel vol is, geeft aan dat die vraag 
volgens mij nog steeds in ieder geval niet geheel is weggenomen. De vraag die u eigenlijk 
volgens mij zou moeten voorleggen is: besteed dit of dat geld daaraan. En daarvan zegt u: kunt u 5230 
even terugkomen met een voorstel welk geld we daaraan kunnen gaan besteden? En eigenlijk, ja, 
nou ja, ik heb daar wel een idee bij, maar dat heeft eigenlijk helemaal niet zoveel zin, want over 
een week zijn er verkiezingen en dan komen er onderhandelingen. Dus tegen de tijd dat ik hier 
een voorstel op doe, kruist dat elkaar. Dus al met al, ik begrijp dat u wil zeggen: wij vinden sport 
heel belangrijk. Ik denk dat dat voor veel partijen geldt. Maar wat u hier als taak aan GS 5235 
meegeeft, dat raad ik u af om dat op dit moment te doen. 
 
De VOORZITTER: Dan kom ik bij motie 12 en dat is Partij van de Ouderen, Betrek het 
bedrijfsleven bij realisatie verlengde onderdoorgang N247. 
 5240 
Gedeputeerde OLTHOF: Dank u wel, voorzitter. Motie 12, die wil ik ontraden. Ik begrijp hem wel. 
We zullen uiteraard ook, op het moment dat we zover zijn, uiteindelijk ook een brede consultatie 
doen hoe we tot een financiering kunnen komen. Waarom ontraad ik hem nu? 1, omdat hij nog te 
vroeg is, want er wordt ook gesuggereerd dat we van een lange variant uitgaan, terwijl die 
besluitvorming nog moet plaatsvinden, ook in deze Staten nog. De uitgestoken hand van de 5245 
ondernemers was vooral het ophogen van de opcenten. Dat was namelijk het bod. Dat is niet een 
bijdrage van de ondernemers; dat is gewoon een brede bijdrage van alle automobielbezitters. 
Dus ik vind hem eigenlijk nog te vroeg. Ik begrijp hem en we zullen ook inderdaad wel de 
ondernemers betrekken erbij. Dat is nog niet gebeurd, omdat we nog helemaal niet zo ver zijn. 
Dus tegen die tijd dat we zo ver zijn en er een keuze is gemaakt ‘welke variant gaat het worden’, 5250 
dan zullen we uiteraard ook die brede consultatie doen. Maar dat is nu nog even te vroeg. Dus ik 
zou hem dan wat dat betreft nog even aanhouden en later alsnog indienen, omdat er ook op dit 
moment nog helemaal geen keuze is gemaakt welke variant het gaat worden. 
 
Motie 13 wil ik ook ontraden. Dat is om een heel andere reden. We zijn namelijk in goed overleg, 5255 
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ook met de gemeente Waterland. Maar ook in de hele participatie, de co-creatie, is er ook voor 
gekozen om uiteindelijk, als er voor een brede variant wordt gekozen, de busbaan voor de 
bus te hanteren. Het zou gek zijn als we juist de co-creatie zo onderschrijven en die zo belangrijk 
vinden, dan nu bij motie in ieder geval daar nu al een ander besluit in te nemen. Dat vind ik geen 
recht doen aan de co-creatie. Die komt later dan nog een keer terug op het moment dat we over 5260 
een verdere invulling gaan praten.  
 
De motie van de SP, motie nummer 14. Ik ben in ieder geval blij dat de SP inmiddels ook het 
beleid van het College onderschrijft dat we een zorgvuldig proces moeten gaan doen en dat we 
uiteraard zo snel mogelijk die vergunning willen gaan regelen. Dus deze motie zie ik vooral als 5265 
een ondersteuning van het huidige beleid en die laat ik dan ook graag aan de Staten. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Motie 15 hebben we al gehad. Komen we bij motie 16 van Namens 
Noord-Hollanders., de motie Grensoverschrijdend gedrag onderdeel integriteit. Ik verbaas mij 
eigenlijk een beetje over deze motie op dit moment, omdat ik nog niet zo lang geleden aan u heb 5270 
toegezegd, toen wij een technische aanpassing van de gedragscode bespraken, dat we met de 
nieuwe Staten juist ook inhoudelijk naar de gedragscode zouden kijken en dat we hem ook 
zouden aanvullen met omgangsvormen en integriteitsaspecten. We hebben ook een 
integriteitscode. Die werkt overigens niet alleen voor de bestuurders, maar ook voor de 
commissieleden, duo-commissieleden, Statenleden en bestuurders, en ook voor mijzelf als 5275 
commissaris. En ik moet u eerlijk zeggen, toen de nadere uitleg kwam, dacht ik, ik ga hem echt 
ontraden, want ik vind, ik kan me niet vinden in de uitdrukking dat de afgelopen vier jaar 
kwetsbaar waren in deze Staten en dat op enigerlei wijze deze Staten een onveilige situatie 
hadden of anders, zoals door het Statenlid van Namens Noord-Hollanders. is beweerd. En 
daarmee sta ik toch voor mijn Staten, ook voor mijn bestuurders. Dat wil niet zeggen dat er nooit 5280 
een klacht binnenkomt, maar dat is inherent aan het zijn van lid van het openbaar bestuur. Dat is 
deelnemen aan het maatschappelijk verkeer en soms ook ‘nee’ moeten zeggen tegen inwoners 
als iets echt niet kan volgens de regels. En ja, het spijt me te moeten zeggen, maar de kwestie 
die mevrouw Van Geffen aanhaalt, heeft daar niets mee van doen. Dus ik moet deze motie op dit 
moment ontraden, waarmee ik niet zeg dat integriteit niet belangrijk is. Het tegendeel is waar. Ik 5285 
heb het juist in de vorige Staten nog een keer nadrukkelijk uitgelegd en zal ook met de nieuwe 
Staten die tekst gaan formuleren. En ik vind ook dat het tweede deel van de motie, waarin de 
tekst letterlijk wordt aangegeven, die komt uit Den Haag. Ik weet niet wat de reden is om hem 
daar zo te formuleren, maar ik wil graag, en ik hoop met mijn Staten in de nieuwe periode, daar 
een gepaste zin voor op te nemen. Dank.  5290 
 
Dan zijn we op dit moment aan de schorsing toegekomen. Dan schors ik tot 19.40 uur en dan 
gaan we daarna verder met het initiatiefvoorstel van de Partij voor de Dieren. 
 

Schorsing 18.38 tot 19.43 uur. 5295 
 
15.  Initiatiefvoorstel PvdD "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil 
voor de dieren" (VD-16). 
 
De VOORZITTER: Goed, dames en heren, even weer serieus. We zijn gebleven bij agendapunt 15, 5300 
het initiatiefvoorstel van de Partij voor de Dieren. Ik wil Statenlid Kostić weer verzoeken om naast 
mij te komen zitten. We zijn toe aan de tweede termijn en dan mag ik u ook weer als eerste het 
woord geven. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel, voorzitter. Hopelijk heeft u allemaal lekker gegeten en 5305 
gedronken. We gaan hopelijk met zijn allen iets heel moois doen om de hele periode af te sluiten 
en de kroon op het werk van GS en PS eigenlijk te leggen wat betreft dierenwelzijn. Ik heb goed 
geluisterd naar GS en die had kleine puntjes wat betreft besluit 16-A en 16-B. Vandaar dat we die 
ook amenderen. En, hier komt het. 16-A wordt het als volgt geamendeerd. Het tweede punt, 
zijnde het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken in haar communicatie zo transparant en 5310 
volledig mogelijk te zijn over de manier waarop er met dieren in de provincie wordt omgegaan, te 
beginnen met het met behulp van dierenwelzijnsorganisaties aanvullen van de website ‘Boer en 
business in balans’ met informatie over dierenwelzijn in de veehouderij onder bijvoorbeeld het 
kopje kennis. Dus dat stukje te vervangen door: het college van GS te verzoeken om in lijn met 
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de voedselvisie aandacht te besteden aan dierenwelzijn op de website van de provincie, met 5315 
name ‘Boer en business in balans’. Dat was amendement 1.  
 
Amendement 7-6 maart 2023  
Informatie op website OD NHN m.b.t. natuur - en soortenbescherming 
 5320 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Besluit: 
Om het ontwerpbesluit 168 als volgt te wijzigen: 
De tekst: " Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om de ODNHN de opdracht te geven 
om de informatie over waar mensen overtredingen van Wet natuurbescherming (zoals stroperij) 5325 
kunnen melden, zo snel mogelijk prominent en begrijpelijk op de website te zetten, zodat mensen 
mokkelijker een melding kunnen doen. Daarnaast wordt GS verzocht meer bekendheid te geven 
aan de rol van ODNHN in bescherming van dieren en natuur onder burgers, zodat mensen weten 
waar ze terecht kunnen"; 
 5330 
Te vervangen door: 
 
"Het college van Gedeputeerde Stoten te verzoeken om de ODNHN de opdracht te geven om de 
informatie over waar mensen overtredingen van Wet natuurbescherming (zoals stroperij) kunnen 
melden, zo snel mogelijk prominent en begrijpelijk op de website te zetten, zodat mensen 5335 
makkelijker een melding kunnen doen. 
En gaan over tot de orde van de dag. 
 
Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren).  
 5340 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): En dan het laatste amendement. Dat gaat over ontwerpbesluit 16-B. De 
tekst ‘het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om de OD Noord-Holland Noord de 
opdracht te geven om de informatie over waar mensen overtredingen van de Wet 
natuurbescherming, zoals stroperij, kunnen melden zo snel mogelijk prominent en begrijpelijk 
op de website te zetten, zodat mensen makkelijker een melding kunnen doen. Daarnaast wordt 5345 
GS verzocht meer bekendheid te geven aan de rol van de OD in de bescherming van dieren en 
natuur onder burgers, zodat mensen weten waar ze terecht kunnen’. En dat vervangen we door: 
het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om de OD Noord-Holland Noord de opdracht 
te geven om de informatie over waar mensen overtredingen van de Wet natuurbescherming, 
zoals stroperij, kunnen melden zo snel mogelijk prominent en begrijpelijk op de website te 5350 
zetten, zodat mensen makkelijker een melding kunnen doen. Dus komt erop neer dat die laatste 
zin van het oorspronkelijke ontwerp wordt geschrapt, want we gaan er toch wel vanuit dat GS 
haar uiterste best doet om iets te doen aan de lacune in kennis bij mensen als het gaat om, ja, 
überhaupt onze omgevingsdiensten en wat zij doen. Dat waren de amendementen. 
 5355 
Amendement 8-6 maart 2023  
Aandacht voor dierenwelzijn in lijn met Voedselvisie 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023. 
Besluit: 5360 
Om het ontwerpbesluit 164 als volgt te wijzigen: 
Het tweede punt, zijnde: "Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken in haar communicatie 
zo transparant en volledig mogelijk te zijn over de manier waarop er met dieren in de provincie 
wordt omgegaan, te beginnen met het met behulp van dierenwelzijnsorganisaties aanvullen van 
de website "Boer en Business in Balans" met informatie over dierenwelzijn in de veehouderij 5365 
(onder bijvoorbeeld het kopje "Kennis")”. 
 
Te vervangen door: 
 
"Het college van Gedeputeerde Stoten te verzoeken om in lijn met de Voedselvisie aandacht te 5370 
besteden van dierenwelzijn op de website van provincie, met name Boer en Business in 
Balans."; 
En gaan over tot de orde van de dag. 
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Ondertekening: Ines Kostić (Partij voor de Dieren).  5375 
 
De VOORZITTER: Ja. Beide amendementen maken onderdeel uit van de beraadslagingen. Dank u. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Mag ik dan tot slot nog iets zeggen? 
 5380 
De VOORZITTER: Nee, u mag nu gaan zitten. Dan gaan we de tweede termijn doen. Want dan ga 
ik kijken of er bij de sprekers die zojuist gesproken hebben nog behoefte is aan een tweede 
termijn. Ik kijk eerst even naar mevrouw Koning. Nee. Mevrouw Jellema. Bij u wel. 
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Ja, want bij ons was het inderdaad- Het hing op voorstellen A en B. 5385 
Nou, die zijn dus nu geamendeerd. Die ene kon ik meeschrijven, om in lijn met de voedselvisie 
aandacht te besteden aan. Maar de tweede, het leek mij- Dan moet ik het even opzoeken, hoor. 
Dit gaat over informeren en ook afgesproken in de voedsel- Nee, even kijken, hoor. Die tweede, 
om in lijn met de voedsel- Aandacht te besteden aan- Nee, dat hebben we al gehad. Moet ik even 
kijken, hoor. Waar was het nou? Nou ja, in ieder geval, ik heb die tweede aanpassing niet 5390 
helemaal goed kunnen besteden. Het leek mij ertoe dat u nou twee keer in die twee verschillende 
onderdeeltjes van 16-B hetzelfde zegt. Maar dat heb ik vast verkeerd begrepen. Dus misschien 
kunt u dat nog even uitleggen. 
 
De VOORZITTER: Dat zal zo vast worden uitgelegd. Mevrouw Kapitein, nog behoefte? De heer 5395 
Klein? De heer Roosendaal? 
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): Nee, dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Statenlid Bwefar? Nee? Dan kijk ik even naar de gedeputeerde. Ach, de heer 5400 
Mantel. Nee, ook niet. Dan gaan we naar Statenlid Zaal. Ja, dat was u ooit, maar u bent nu 
gedeputeerde. 
 
Reactie namens het college van Gedeputeerde Staten in tweede termijn 
 5405 
Gedeputeerde ZAAL: Dat is pas drie jaar geleden.  
 
Ik heb de gewijzigde voorstellen nog niet gehad, maar we hebben even goed overlegd in de 
pauze. De wijzigingen van A en Bij, die kan ik onderschrijven en die laat ik dan ook aan de 
Staten. Voor C en D had ik dat al gezegd. Ik blijf heel veel moeite hebben met die over 5410 
dierproeven. Maar wat ik kan toezeggen en dan ben hoop ik dat de Partij voor de Dieren dat 
onderdeel intrekt, dan wel aanhoudt, is dat ik natuurlijk sowieso even contact op kan nemen met 
Noord-Brabant wat ze daar precies doen. En dat het punt van de innovatie, ja, dat vraagt eigenlijk 
dan weer om een wijziging van het economisch beleid, maar we zouden wel even kunnen kijken 
bij onze MKB-instrumenten, als er interessante innovaties zijn op het gebied van alternatieven 5415 
voor dierproeven, of die daar ergens bij passen. Dat is eigenlijk het meeste wat ik kan mee 
rekken op nummer E. 
 
De VOORZITTER: Dank. Dan geef ik nu nog voor de laatste keer het woord aan de indiener 
Statenlid Kostić en daarna kunt u weer op uw eigen plaats gaan zitten. 5420 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel, voorzitter. Nou, dank allen, dank aan GS voor dit toch 
wat ik dan maar beschouw als een overwegend positief advies. We kunnen ons vinden in de 
handreiking van GS als het gaat om 16-E om in ieder geval in gesprek te gaan met Brabant en te 
kijken welke mogelijkheden er zijn voor de provincie en binnen bestaand beleid om iets te doen 5425 
rond die dierproeveninnovatie. Dus super. Die kunnen we aanhouden in ieder geval. En dan gaat 
het dus over 16-A, 16-B, 16-C en 16-D. Nou, het is in ieder geval aan uw Staten om daar vrij over 
te stemmen. En ik zou zeggen, alstublieft, stem vooral voor. Het zijn geen revolutionaire 
voorstellen, maar wel weer een mooi verschil voor de dieren.  
 5430 
Ik wil een persoonlijke noot nog toevoegen. Ik kwam in deze politiek in de Staten, omdat ik juist 
zag dat de politiek heel erg gewend was om langzaam te handelen, omdat we allemaal zijn gaan 
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accepteren dat alles maar zo langzaam gaat. En ik merk ook gewoon onder mensen die de 
politiek verafschuwen of zichzelf er niet in kunnen zien, dat zij dat een groot obstakel vinden, 
dat ze daarom de politiek niet ingaan. Dus de allereerste keer dat ik hier kwam, sprak een collega 5435 
mij aan die wat er meer ervaring had en die zei tegen mij: Ines, je doet het zo goed, maar je wilt 
zo snel. Je wilt dingen te snel veranderen en de politiek is nu eenmaal te langzaam. Ik weiger dat 
nog steeds te accepteren. Ik hoop dat u dat ook echt weigert te accepteren, want we kunnen 
samen veel meer bereiken als we zo’n instelling hebben. En daardoor creëren we ook meer 
ruimte voor verschillende mensen, diverse mensen, hier in de politiek. Daarmee wil ik graag 5440 
afsluiten. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel, Statenlid Kostić. Dus voor alle duidelijkheid: besluitpunt- Mevrouw 
Jellema. 
 5445 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Ja, excuus, maar Statenlid Kostić had nog niet nog even verduidelijkt 
wat punt 2b dan precies was, waardoor GS er wel mee in zou kunnen stemmen. 2b. Of 16-B is 
dat. 
 
De VOORZITTER: U bedoelt het amendement op 16-B? 5450 
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Ja, precies.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dat ging over die OD Noord-Holland Noord of niet? Ja. Ik heb alleen de 
laatste zin van dat besluit geschrapt. Is dat duidelijk? Ja?  5455 
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Dat is voldoende.  
 
De VOORZITTER: De amendementen worden binnen enkele ogenblikken uitgedeeld. Dus vooral 
duidelijkheid: besluitpunt 16-A, B, C en D blijven overeind en E is door de Partij voor de Dieren 5460 
ingetrokken. U mag terug naar uw eigen plek. Ja, het is gezellig hier. Ja, dat dacht ik al. Ik denk- 
Daarmee zijn we aan het eind gekomen van de beraadslagingen over agendapunt 15. 
 
De discussie wordt gesloten. 
 5465 
De VOORZITTER: En dan vraag ik nu aan de vicevoorzitter om op mijn plaats weer te gaan zitten, 
zodat we naar het volgende agendapunt kunnen en dat is het vragenuur. 
 
Voorzitter: Statenlid Van der Waart 
 5470 
16.  Vragenuur. 
 
De VOORZITTER: Ja, want zo gaat het toch best weer snel. We zijn toegekomen aan agendapunt 
16, het vragenuur. Voor alle duidelijkheid wil ik erop wijzen dat conform het gestelde in artikel 
46 RvO tijdens het vragenuur geen interrupties zijn toegestaan en geen moties kunnen worden 5475 
ingediend. De spreektijd bij het vragenuur is voor de eerste termijn van PS drie minuten en voor 
GS ook drie minuten en in tweede termijn één minuut voor de vragensteller van PS en ook één 
minuut voor GS. Eventuele aanvullende vragenstellers in tweede termijn krijgen ook één minuut. 
Goed, u weet hoe het werkt. Er zijn mondelinge vragen ingediend door de fractie van JA21 inzake 
het protest op 24 februari 2023 van de activisten Extinction Rebellion aan de achterzijde van het 5480 
provinciehuis. En daarvoor geef ik het woord aan de heer Van den Berg voor het stellen van deze 
vragen. Meneer Van den Berg, gaat u gang. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, voorzitter, dank u wel. Kortgeleden is hier in Haarlem bij het 
provinciegebouw een protest geweest van Extinction Rebellion met betrekking tot Tata Steel, dat 5485 
hij zou moeten sluiten. En die hebben daarbij de gevel van ons provinciehuis beklad met verf en 
allerlei andere zaken. Nou goed, nou staan wij natuurlijk voor het democratische recht om te 
protesteren. Wij nemen wel afstand van dat er natuurlijk schade wordt toegebracht aan onze 
eigendommen van de provincie Noord-Holland. En ja, als lijsttrekker ben ik hier nu de laatste tijd 
wel heel vaak. Toen zag ik ineens dat daar een aantal schoonmaakbusjes rondreden om die verf 5490 
van de gevel te verwijderen. En dat bracht mij eigenlijk wel tot de vraag: ja, wie betaalt dat 
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eigenlijk? Gaat dat betaald worden door onze inwoners? Gaat dat betaald worden door de mensen 
die zijn aangehouden door de politie? Dus ja, zodoende hebben wij een aantal vragen over dit 
voorval. Ik begin bij vraag 1, zijn er door de politie aanhoudingen verricht? En zo ja, ter zake welk 
strafbaar feit? 2, is er door de provincie aangifte gedaan? Zo ja, van welk strafbaar feit? 3, hoeveel 5495 
bedraagt het schadebedrag en, of de schoonmaakkosten? En 4, heeft de provincies zich als 
benadeelde gevoegd in het strafproces, zodat de geleden schade verhaald kan worden op de 
daders? En zo nee, waarom niet?  
 
Afrondend denken wij dat het van groot belang is dat de provincies zich ook in deze 5500 
professioneel opstelt door zich te voegen in het schadeproces of in het strafproces, zodat wij 
eventueel gemaakte kosten kunnen verhalen, omdat die anders ten nadele worden gebracht aan 
al onze inwoners. Dat vinden wij belangrijk. Tot zover. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel, meneer Van den Berg. Dan gaan we over tot de beantwoording 5505 
door de commissaris, meneer Van Dijk. Aan u het woord. 
 
De COMMISSARIS VAN DE KONING: Ja, het recht op demonstratie is een groot goed, maar het 
vernielen van andermans eigendom uiteraard niet. Dus daarin verschillen wij niet van mening.  
 5510 
Zijn er door de politie aanhoudingen verricht en ter zake van welke strafbaar feit? Ja, zeker. De 
personen die met de spuitbussen kalkverf hebben aangebracht op de ramen zijn direct 
aangehouden. Daarnaast zijn personen ook aangehouden, die na sommatie het terrein niet wilde 
verlaten. Dus dat zijn ook aanhoudingen. En de verfspuiters zijn aangehouden voor vernieling 
aan een openbaar gebouw.  5515 
 
Er is ook aangifte gedaan van vernieling. Dat was uw tweede vraag. Dus ook voor datzelfde 
strafbare feit. En tot nu toe heeft de provincie eigenlijk steeds aangifte gedaan op het moment 
dat de Extinction Rebellion aan het provinciehuis of andere gebouwen van de provincie 
vernielingen heeft aangebracht.  5520 
 
Ten aanzien van de schoonmaakkosten en de schade. In eerste instantie heeft de aanwezige 
schoonmaakploeg de ramen schoongemaakt. Dat leverde op dat moment geen extra kosten op. 
Maar maandag is er toch een extra inzet van de glazenwasser geweest. De kosten hiervan waren 
147,25 euro om exact te zijn. Gelukkig, zeg ik tegen u, is de verf biologisch afbreekbaar en op 5525 
kalkbasis, waardoor die eenvoudig te verwijderen is. Maar de schade zou niet te overzien zijn op 
het moment dat er normale verf zou worden gebruikt op de stenen van ons gebouw. Daarmee 
zou echt een permanente beschadiging best wel eens aan de orde kunnen zijn.  
 
Of we ons gevoegd hebben in het strafproces, et cetera. We hebben wel degelijk ook aangifte 5530 
gedaan. Dat heb ik net gezegd. Die is nu afgehandeld door de politie en ligt nu bij het Openbaar 
Ministerie. Die zal over de verdere afhandeling beslissen. Dus wij proberen ook, daar waar 
mogelijk, de kosten te verhalen. Nu is 147,25 euro natuurlijk niet de hoofdprijs. Dus u zult 
begrijpen dat je kosten en baten tegen elkaar moet afwegen. Maar het is wel degelijk zo dat wij 
in eerdere zaken het doorzetten en ook daadwerkelijk de schade willen verhalen op degene die 5535 
de schade heeft veroorzaakt.  
 
Nogmaals, demonstratie is een kostbaar recht en dat koesteren wij ook. Dat gaf u zelf al aan. 
Maar het vernielen van andermans eigendom, ja, daar moeten ze echt met hun handen vanaf 
blijven. 5540 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kijk ik weer naar de vragensteller, de heer Van den Berg. 
Wenst u nog andere of nadere vragen te stellen op dit punt? 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Nee. Ik wil eigenlijk de commissaris van de Koning 5545 
complimenteren voor het zorgvuldige antwoord en de genomen acties. Dat, ja, is bijzonder goed 
om te horen. Dus nogmaals, complimenten en bedankt. 
 
De VOORZITTER: Dat is mooi om te horen. Dan denk ik dat de commissaris ook- O ja, dan ga ik 
natuurlijk inderdaad vragen of er nog andere leden met betrekking tot dit onderwerp een vraag 5550 
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willen stellen. Daar zou dan een minuut voor beschikbaar zijn. Statenlid Zoon van de Partij voor 
de Dieren, gaat uw gang hier naast mij. 
 
Statenlid ZOON (PvdD): Ja, dank u, voorzitter. Ik haak even aan op hetgeen wat de commissaris 
zei, dat er mensen opgepakt worden die hier aan het demonstreren zijn. En ik maak me daar toch 5555 
wel zorgen om.  We hebben hier een gebouw van de democratie. Het is een plek waar mensen 
mogen demonstreren. En het steekt mij een beetje, ook in eerdere situaties, dat er mensen 
opgepakt worden die hier hun mening aan het verkondigen zijn. Ik snap dat daar ergens een 
afweging in zit, maar ik zou heel graag willen horen van de commissaris waar dan die afweging 
in zit, waar het recht op demonstreren en het geven van je mening gaat stroken dan met het 5560 
provinciale belang dat mensen opgepakt worden als ze hier aan het demonstreren zijn. Dank u 
wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel, Statenlid Zoon. Zijn er nog andere Statenleden die een vraag willen 
stellen op dit punt. Dat is niet het geval. Dus dan kijk ik weer naar de commissaris om in ieder 5565 
geval de vraag van Statenlid Zoon te beantwoorden. 
 
De COMMISSARIS VAN DE KONING: Ja, mevrouw de voorzitter, volgens mij was ik duidelijk dat 
het recht op demonstratie een heel belangrijk grondrecht is. Maar op het moment dat een 
gebouw gesloten is of na sluitingstijd en na sommatie, wat onder andere een paar keer gebeurd 5570 
is op het Houtplein, mensen niet willen weggaan of zich vastketenen aan eigendom wat niet van 
henzelf is of met kalk beschadigingen aanbrengen, dat is een heel ander verhaal. En als mensen 
op een normale, ordentelijke manier komen demonstreren, wordt hen geen strobreed in de weg 
gelegd. Sterker nog, wij serveren koffie en gevulde koeken aan boeren die hier langskomen om 
ze op een ordentelijke manier te woord te staan. Dus ik vind dat u de twee dingen nu door elkaar 5575 
haalt. We hebben het hier over mensen die bewust na sluitingstijd bijvoorbeeld het personeel 
onmogelijk maken om op een normale manier het pand op het Houtplein te kunnen verlaten of 
die tekenen achterlaten, waarvan je zou kunnen zeggen dat dat toch zonder toestemming is 
gebeurd. Maar voor de rest ben ik het geheel met u eens. Als mensen hier komen om te 
demonstreren tussen kantooruren is er niks aan de hand, maar na sluitingstijd kunt u ook het 5580 
gebouw hier niet meer in. Ik ook niet. Dan gaan de hekken dicht, gaan de hekken op slot en is dit 
even geen openbaar gebouw meer. Dus in die zin verschillen wij volgens mij niet van mening.  
 
De VOORZITTER: Goed, dank u wel. Dan zijn wij hiermee ook aan het einde gekomen van het 
vragenuur. Dat betekent dat ik weer opsta en ruimte maak voor de voorzitter, die dan het 5585 
volgende agendapunt voor zijn rekening zal nemen.  
 
Voorzitter: commissaris van de Koning 
 
De VOORZITTER: Goed, dames en heren, dan bedank ik weer de vicevoorzitter.  5590 
 
18.  Gebundelde stemming van alle motie(s) amendement(en) en voordrachten. 
 
De VOORZITTER: We hebben agendapunt 17 al behandeld voor het diner. Dus dan ben ik 
toegekomen aan agendapunt 18. Dat zijn de stemmingen. De gebundelde stemming van alle 5595 
moties, amendementen en voordrachten. Als er amendementen zijn ingediend, dan worden die 
als eerste in stemming gebracht, dan de moties en dan de oorspronkelijke voordracht. We 
beginnen vanavond met de moties Vreemd aan de Orde van de Dag, ingediend bij agendapunt 2.  
 
De heer Deen. 5600 
 
De heer DEEN (PVV): Twee minuten schorsing, voorzitter, alstublieft.  
 
De VOORZITTER: Voordat u wilt schorsen, geef ik nog even het woord aan mevrouw Van Soest. 
Zij had het woord gevraagd.  5605 
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Ik wil graag motie 12 en 13 aanhouden. Dank u wel.  
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Motie 12 ‘Betrek bedrijfsleven bij realisatie verlengde (onder)doorgang N247, Broek in Waterland’ 
maakt geen deel meer uit van de beraadslagingen c.q. besluitvorming. 5610 
 
Motie 13 ‘Vrachtwagens op busbaan’, maakt geen deel meer uit van de beraadslagingen c.q. 
besluitvorming. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Ja, één moment. Ik moet alles tegelijk doen. Mevrouw Van Andel, 5615 
CDA.  
 
Mevrouw VAN ANDEL (CDA): Dank u wel, voorzitter. Motie 10 trekken we na de uitleg en de 
beantwoording van de gedeputeerde in. Over het verduurzamen van sportaccommodaties. Dank 
u wel.  5620 
 
Motie 10 ‘Verduurzamen sportaccommodaties’ maakt geen deel meer uit van de beraadslagingen 
c.q. besluitvorming. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Alberts. 5625 
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): Dank u wel, voorzitter. In het kader van de versnelling, 
motie 17 over de bouwstop bij datacenters wordt ingetrokken, evenals motie 30 over de 
energiecompensatie verenigingen en anderen.  
 5630 
Motie 17 ‘Gelasten bouwstop Microsoft datacenter Venster’ maakt geen deel meer uit van de 
beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 
Motie 30 ‘Energiecompensatie verenigingen, cultuurinstellingen en maatschappelijke 
voorzieningen oormerken’ maakt geen deel meer uit van de beraadslagingen c.q. besluitvorming. 5635 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Ik kan het bijna niet bijhouden. Mevrouw Koning van het CDA. 
Sorry, mevrouw Alberts, nog één keer. Het was motie 17- 
 
Mevrouw ALBERTS-OOSTERBAAN (SP): En 30. 5640 
 
De VOORZITTER: En 30. Ja. Mevrouw Koning, CDA.  
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, dank u wel. Motie 11 willen we ook intrekken. Dank aan de 
gedeputeerde voor de toezegging en dat ze ook een terugkoppeling gaat geven naar de Staten. 5645 
Dus dan kan die ingetrokken worden.  
 
Motie 11 ‘Natuurdoelanalyses op basis van veldonderzoek’ maakt geen deel meer uit van de 
beraadslagingen c.q. besluitvorming. 
 5650 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Hollebeek van Partij voor de Dieren.  
 
Statenlid HOLLEBEEK (PvdD): Ja, dank u wel, voorzitter. Ik wil graag motie 25 – uit het hoofd; ja – 
aanhouden. Ik heb even overleg met de gedeputeerde Rommel gehad. Zij heeft toegezegd dat ze 
gaat kijken hoe ze dierenwelzijnsorganisaties kan betrekken bij het PPLG. Dat vind ik vooralsnog 5655 
een mooie toezegging, buiten de vergadering om weliswaar. Maar daarom wil ik deze motie 
aanhouden. 
 
Motie 25 ‘Verbreed de provinciale regiegroep PPLG en de sectorale tafels met 
dierenwelzijnsorganisaties’ maakt geen deel meer uit van de beraadslagingen c.q. 5660 
besluitvorming. 
 
De VOORZITTER: Dat was motie 25. Het gaat lekker zo. Het lijkt wel bingo. Wie wil er nog meer 
een motie intrekken. Meneer Deen, u gaat nog één keer op voor de hoofdprijs.  
 5665 
De heer DEEN (PVV): Ja, we hebben nu geen schorsing meer nodig: alles is ingetrokken. 
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De VOORZITTER: Ja, zie je wel. Het is toch een soort bingo. Ja. Pas wel op. U weet wel wat er 
gebeurt bij een valse bingo.  
 5670 
Goed. We gaan nu even vaststellen hoeveel mensen aanwezig zijn, zodat we ook weten hoeveel 
geldige stemmen er kunnen worden uitgebracht.  
 
Even kijken. Bij Forum voor Democratie zie ik één Statenlid aanwezig. Bij JA21 zie ik vier 
aanwezig. Bij de VVD zijn er één, twee, drie, vier, vijf aanwezig. Voor de rest zijn de fracties 5675 
compleet. Bij de PVV mist mevrouw Bezaan. Daar zijn er twee aanwezig.  
 
Is de heer Koyuncu nog aanwezig? Ik dacht dat u even tussendoor weggeglipt was.  
 
We hebben 48 geldige stemmen die kunnen worden uitgebracht vanavond. Er zijn 48 Statenleden 5680 
aanwezig.  
 
Als eerste, de eerste stemming, ga ik in stemming brengen motie nummer 9, ingediend door het 
CDA en JA21, met als titel Consultatie Masterplan Wonen. Is er iemand die een stemverklaring 
wenst? Aantekening of hoofdelijke stemming? Dan open ik nu de stemming voor motie nummer 5685 
9.  
 
Ja, er zijn 48 stemmen binnen. Met 19 stemmen voor en 29 stemmen tegen is motie nummer 9 
verworpen. Voor hebben gestemd: JA21, het CDA, Forum voor Democratie, Partij voor de Dieren, 
PVV, SP, ChristenUnie en Fractie Baljeu. Motie 9 is verworpen.  5690 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Meneer de voorzitter, u leest het fout voor.  
 
De VOORZITTER: Hoezo? Waar ga ik de fout in? Partij van de Ouderen heeft ook tegengestemd. 
Voorgestemd. Sorry.  5695 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Partij van de Ouderen heeft voorgestemd, de ChristenUnie tegen.  
 
De VOORZITTER: Dan zal ik het nog één keer herhalen. 
 5700 
Motie 9 ‘Consultatie Masterplan Wonen’, ingediend door CDA en JA21. 
Motie 9 is met 19 stemmen voor en 29 stemmen tegen verworpen. Voor hebben gestemd: JA21, 
CDA, Forum voor Democratie, Partij voor de Dieren, PVV, SP, Partij van de Ouderen en Fractie 
Baljeu. 
 5705 
De VOORZITTER: Zo is het goed. Ziet u wel: u moet uw voorzitter altijd blijven controleren.  
 
Gaan we naar motie 10, die is verworpen. Sorry. Die is aangehouden. Dat was een luisterprikkel. 
Motie 11 is ook ingetrokken. 12 is ingetrokken. 13 is ingetrokken. Dan brengen we nu in 
stemmen, dat is stemming nummer twee, motie 14, ingediend door de SP en 50PLUS. De titel is 5710 
Vergunningverlening Groen Staat: snelheid geboden. Wie wenst een stemverklaring? Ja, de heer 
Mantel, JA21.  
 
De heer MANTEL (JA21): Ja, dank u wel, voorzitter. We stemmen voor deze motie, zolang deze de 
inspraak- en bezwaarmogelijkheden van bewoners niet schaadt.  5715 
 
De VOORZITTER: De heer Roosendaal van de VVD.  
 
De heer ROOSENDAAL (VVD): We stemmen tegen deze motie, omdat we ervan uitgaan dat de 
toezeggingen door het college om de vergunning met spoed te verwerken, gestand gehouden 5720 
wordt gedaan.  
 
De VOORZITTER: Mevrouw Van Soest, Partij van de Ouderen.  
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Ja, voorzitter, even voor het verslag. Wij hebben de moties niet 5725 
ingetrokken, maar we hebben ze on hold gezet.  
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De VOORZITTER: Ja, technisch is dat eigenlijk hetzelfde, want u moet hem toch de volgende keer 
weer inbrengen.  
 5730 
Anderen nog een stemverklaring? Ja. Dat is Statenlid Kostić.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel. Wij stemmen tegen deze motie, omdat het een soort 
carte blanche is aan Tata Steel om door te gaan met wat zij noemen ‘groen staalplan’, wat wij een 
greenwashing staalplan vinden zonder enige waarborg voor de gezondheid van mensen op dit 5735 
moment. Dus het lijkt me duidelijk een ‘nee’.  
 
De VOORZITTER: Wenst iemand aantekening of hoofdelijke stemming? Dan open ik nu de 
stemming voor motie 14. De stemming is gesloten. 
 5740 
Motie 14 ‘Vergunningverlening Groen Staal: snelheid geboden’, ingediend door SP en Partij van 
de Ouderen. 
Motie 14 is met 35 stemmen voor en 13 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben gestemd: 
VVD, Forum voor Democratie, Partij voor de Dieren, PVV, DENK en Fractie Baljeu. 
 5745 
De VOORZITTER: Gaan we naar motie 15, ingediend door de Partij voor de Dieren en de SP. De 
titel is Onderzoek intrekken stikstofvergunningen opkoop Schiphol. Iemand die een 
stemverklaring wil? Ja. Dat is mevrouw Er van GroenLinks.  
 
Statenlid ER (GL): Ja, dank u wel, voorzitter. Als iets juridisch niet mogelijk is, dan is dat nu 5750 
eenmaal zo helaas. Dat neemt niet weg dat wij het ontzettend kwalijk vinden dat Schiphol dit kan 
doen op deze manier. We hebben wel van de gedeputeerde een toezegging gehoord dat we 
binnenkort meer over deze juridische onderbouwing gaan ontvangen. Die onderbouwing zullen 
wij dan ook afwachten. Voor nu vinden we de motie daarom overbodig.  
 5755 
De VOORZITTER: De heer Hartog van JA21. [...] Ja, ik wilde u toch even laten zien dat ik wel 
degelijk kan opletten, ook al heb ik mijn bril niet op. De heer Leerink van de PvdA.  
 
De heer LEERINK (PvdA): Voorzitter, ik sluit mij aan bij de stemverklaring van GroenLinks.  
 5760 
De VOORZITTER: Anderen nog? Wenst iemand aantekening? Dan open ik nu- De heer Terwal. 
 
De heer TERWAL (VVD): Ik wens mij te onthouden van stemming. 
 
De VOORZITTER: 47 geldige stemmen met één onthouding. De heer Terwal wordt geacht niet te 5765 
stemmen. Dat betekent dat u de knopjes niet hoeft aan te raken. Verder iemand nog aantekening 
of hoofdelijke stemming? Zo niet, dan open ik nu de stemming voor motie 15. Er kunnen 47 
stemmen worden uitgebracht. 47 stemmen zijn uitgebracht. 
 
Motie 15 ‘Onderzoek intrekken stikstofvergunningen opkoop Schiphol’, ingediend door Partij 5770 
voor de Dieren en SP. 
Motie 15 is met 7 stemmen voor, 40 stemmen tegen en 1 onthouding van stemming verworpen. 
Voor hebben gestemd: Partij voor de Dieren, SP en ChristenUnie. 
 
De VOORZITTER: De laatste motie Vreemd aan de Orde van de Dag was motie 16, ingediend 5775 
door Namens Noord-Hollanders.. Wenst iemand aantekening? Ja, dat is de heer Van Hooff van 
JA21.  
 
De heer VAN HOOFF (PVV): Voorzitter, kunt u mij nog opnieuw aanmelden alstublieft? 
 5780 
De VOORZITTER: Hoe bedoelt u? 
 
De heer VAN HOOFF (PVV): U zei ‘Van Hooff van JA21’, maar ik ben Van Hooff van de PVV.  
 
De VOORZITTER: Ja, dat is waar. Ik neem het allemaal terug.  5785 



Pagina  100 
 
 

 
 

100 

 
De heer VAN HOOFF (PVV): Ik zit er wel naast, voorzitter, maar ik ben het niet.  
 
De VOORZITTER: Ik was al aan het oefenen voor de volgende periode.  
 5790 
De heer VAN HOOFF (PVV): Dan ben ik er niet bij.  
 
De VOORZITTER: Daar lacht u nu om, maar ik kan u vertellen: samen met de griffier zien wij 
daar het minst naar uit als er straks allemaal nieuwe namen op dit lijstje staan, want dat wordt 
knap oefenen. Maar meneer Van Hooff van de PVV, gaat uw gang.  5795 
 
De heer VAN HOOFF (PVV): Dank u wel. Voorzitter, bij het aanvaarden van ons ambt als lid 
Provinciale Staten hebben wij een aantal zaken beloofd c.q. gezworen. Daarbij is integriteit een 
hoofditem. Dat geldt ook voor bestuurders, ambtenaren en zeer zeker voor ons Statenleden hier 
in deze zaal. Daarom vind ik, onze fractie, deze motie volstrekt overbodig. We zullen daarom 5800 
tegenstemmen. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Nog anderen die aantekening- Ja, de heer Zoon van Partij voor de Dieren.  
 
Statenlid ZOON (PvdD): Ja, het is een stemverklaring, voorzitter. Ik ben zelf betrokken bij het 5805 
inwerkprogramma. Ik denk dat we daar heel veel ruimte gaan geven aan juist 
grensoverschrijdend gedrag en integriteit. Ik zie deze motie eigenlijk als overbodig, als bestaand 
beleid, maar de tekst is goed. Daarom zullen we voorstemmen.  
 
De VOORZITTER: Nog anderen? Ja. De heer Leerink van de PvdA.  5810 
 
De heer LEERINK (PvdA): Ja, voorzitter, ook wat ons betreft is het een belangrijk onderwerp en 
goed dat het een plek krijgt binnen het inwerkprogramma. Wat ons betreft is het proces, oftewel 
het er met elkaar over hebben, minstens zo belangrijk als de tekst die je uiteindelijk vastlegt. Dus 
wij gaan voor dat proces aan het begin van de volgende periode met de Staten. Als dat dan 5815 
eventueel leidt tot een tekst, dan is dat uitstekend. Maar in die volgorde. Dus we stemmen tegen 
de motie.  
 
De VOORZITTER: Nog anderen? Een aantekening? Hoofdelijke stemming? Dan open ik nu de 
stemming voor motie 16. Er kunnen weer 48 stemmen worden uitgebracht. 48 stemmen zijn 5820 
uitgebracht.  
 
Motie 16 ‘Grensoverschrijdend gedrag onderdeel integriteit’, ingediend door Namens Noord-
Hollanders.. 
Motie 16 is met 5 stemmen voor en 43 stemmen tegen verworpen. Voor hebben gestemd: Partij 5825 
voor de Dieren, Fractie Baljeu en Namens Noord-Hollanders.. 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we stemmen over de actualiteit die is ingediend door- Nee, er zijn 
geen moties meer bij ingediend, want de motie die is ingediend bij de actualiteit was volgens mij 
motie 17 en die is ingetrokken door mevrouw Alberts.  5830 
 
Eindrapport Randstedelijke Rekenkamer Landbouw- en Voedseltransitie (VD-5) 
 
Dan gaan we stemmen bij agendapunt 9. Dat was voordracht 5, de eindrapportage Randstedelijke 
Rekenkamer Landbouw- en Voedseltransitie. Als ik alles goed op een rijtje heb, dan komt als 5835 
eerste in stemming motie 18, ingediend door de SP: Geen rem op Landbouw- en Voedseltransitie. 
Is er iemand die een stemverklaring wenst? Aantekening of hoofdelijke stemming? Zo niet, dan 
open ik nu de stemming voor motie 18. 48 stemmen binnen. De stemming is gesloten. 
 
Motie 18 ‘Geen rem op Landbouw- en Voedseltransitie’, ingediend door SP. 5840 
Motie 18 is met 8 stemmen voor en 40 stemmen tegen verworpen. Voor hebben gestemd: Partij 
voor de Dieren, SP, Partij van de Ouderen en DENK. 
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De VOORZITTER: De volgende motie die bij agendapunt 9 is ingediend, is motie 19, ingediend 
door het CDA, met als titel Aanpassingen voedselvisie naar aanleiding van rapport Rekenkamer. 5845 
Is er iemand die een stemverklaring wenst? Iemand aantekening? Hoofdelijke stemming? Dan 
open ik nu de stemming voor motie 19. 48 stemmen zijn binnen.  
 
Motie 19 ‘Aanpassingen voedselvisie naar aanleiding van rapport Rekenkamer’, ingediend door 
CDA. 5850 
Motie 19 is met 11 stemmen voor en 37 stemmen tegen verworpen. Voor hebben gestemd: JA21, 
CDA, Partij van de Ouderen, Fractie Baljeu en Namens Noord-Hollanders.. 
 
De VOORZITTER: De volgende motie ingediend bij agendapunt 9 was de motie 20, ingediend 
door GroenLinks, PvdA en D66. Titel: Voedselvisie Noord-Holland basis voor Provinciaal 5855 
Programma Landelijk Gebied. Iemand aantekening? Iemand stemverklaring? Hoofdelijke 
stemming? Zo niet, dan open ik de stemming voor motie 20. 48 stemmen zijn binnen. De 
stemming is gesloten. Er ging wat mis, hoorde ik net.  
 
Motie 20 ‘Voedselvisie Noord-Holland basis voor Provinciaal Programma Landelijk Gebied’, 5860 
ingediend door GroenLinks, PvdA en D66. 
Motie 20 is met 33 stemmen voor en 15 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben gestemd: 
PvdA (1stem), JA21, CDA, Forum voor Democratie, PVV, Partij van de Ouderen, Fractie Baljeu en 
Namens Noord-Hollanders.. 
 5865 
De VOORZITTER: De volgende motie die is ingediend bij agendapunt 9 is motie 21, ingediend 
door Forum voor Democratie: Empirische check op het AERIUS-model. Wenst iemand een 
stemverklaring? Aantekening of hoofdelijke stemming? Zo niet, dan breng ik nu in stemming 
motie 21. Eén iemand moet nog stemmen. Ja, de stemming is gesloten.  
 5870 
Motie 21 ‘Empirische check op het AERIUS-model’, ingediend door Forum voor Democratie. 
Motie 21 is met 12 stemmen voor en 36 stemmen tegen verworpen. Voor hebben gestemd: JA21, 
CDA, Forum voor Democratie, PVV en Fractie Baljeu. 
 
De VOORZITTER: Motie 22 is ingetrokken, aangehouden. Dan gaan we naar motie 23 die is 5875 
ingediend bij agendapunt 9. Ingediend door Partij voor de Dieren, DENK en de SP. Titel is Toets 
subsidies provincie voor landbouw aan doelen Voedselvisie. Iemand die een stemverklaring 
wenst? Iemand aantekening? Hoofdelijke stemming? Zo niet, dan open ik de stemming voor motie 
23.  
 5880 
Er zijn 24 stemmen voor en 24 stemmen tegen. De stemmen staken bij motie 23. 
Ja, zoals u weet, moet zo’n motie terugkomen in een volgende vergadering.  
 
O, dat kan niet. We hebben maar 48 stemmen.  
 5885 
Mevrouw VAN GEFFEN (Namens Noord-Hollanders.): [sorry, flauw grapje] 
 
De VOORZITTER: Dat is geen flauw grapje, want, met alle respect, maar u hoort niet aan het 
knopje te zitten van een ander statenlid. Het was een ex aequo stemming. Dat betekent dat deze 
motie nog een keer terug moet komen. Dat betekent dat we op de afscheidsvergadering deze 5890 
motie nog een keer in stemming gaan brengen. Dus motie 23, ingediend door Partij voor de 
Dieren, DENK en de SP, met als titel Toets subsidies provincie voor landbouw aan doelen 
Voedselvisie, daar staken de stemmen en die brengen wij nog een keer in stemming op de 
afscheidsvergadering op 28 maart.  
 5895 
Dan zijn wij aanbeland bij de stemming over voordracht 5, het eindrapport van de Randstedelijke 
Rekenkamer Landbouw- en Voedseltransitie. Graag even uw aandacht. Graag even uw aandacht. U 
mag straks helemaal los als we klaar zijn. Maar nu gaan we voordracht 5 in stemming brengen. 
Dat was agendapunt 9. Is er iemand die hier een stemverklaring- De heer Van Hooff van de PVV.  
 5900 
De heer VAN HOOFF (PVV): Dank u wel, voorzitter. Voorzitter, uit het rapport komt naar voren 
dat de provincie nog meer zou moeten doen om doelstellingen inzake onder andere biodiversiteit 
en stikstof te behalen. De PVV vreest een scenario zoals in Sri Lanka, waarbij een vergelijkbare 
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transitie, de vergroening landbouw, resulteerde in een voedselcrisis en een faillissement van een 
land. De PVV kan alleen maar oproepen, zeker in deze onzekere tijden wat voedselzekerheid 5905 
betreft, waar mogelijk niet mee te werken aan deze transitie. Wij zullen dus tegenstemmen. Dank 
u wel.  
 
De VOORZITTER: Anderen nog een stemverklaring? Iemand aantekening? Hoofdelijke stemming? 
Dan breng ik nu voordracht 5, eindrapport Randstedelijke Rekenkamer Landbouw- en 5910 
Voedseltransitie in stemming. De stemming is gesloten.  
 
Voordracht Eindrapport Randstedelijke Rekenkamer Landbouw- en Voedseltransitie (VD-5). 
Voordracht VD-5 is met 35 stemmen voor en 13 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben 
gestemd: JA21, CDA, Forum voor Democratie, PVV, Fractie Baljeu en Namens Noord-Hollanders.. 5915 
 
Verhogen krediet strategische grondaankopen (VD-12) 
 
De VOORZITTER: Gaan we nu over tot de stemming bij agendapunt 10. Dat is voordracht 12, het 
verhogen van het krediet strategische grondaankopen. Motie 24 is daarbij ingetrokken. Motie 25 5920 
is ook daarbij ingetrokken. Of aangehouden. Motie 26 is ook aangehouden. Dan komen we 
eigenlijk toe aan de stemming over de voordracht zelf. Dus ik breng nu in stemming voordracht 
12, Verhogen krediet strategische grondaankopen. Is er iemand die een stemverklaring wenst? Ja. 
De heer Deen, PVV.  
 5925 
De heer DEEN (PVV): Ja, voorzitter, hoewel in de voordracht wordt gesproken over een breed 
inzetbaar krediet is de kans groot dat het voor het irrationele stikstofbeleid wordt ingezet, een 
beleid wat we principieel afkeuren. Daarom zullen wij ook tegen deze voordracht stemmen. Dank 
u wel.  
 5930 
De VOORZITTER: De heer Hollebeek, Partij voor de Dieren.  
 
Statenlid HOLLEBEEK (PvdD): Dank u wel, voorzitter. Ja, wij vinden juist door de beantwoording 
van gedeputeerde Rommel, waarin zij duidelijk aangaf dit te willen gebruiken voor extensivering 
en in lijn met de Voedselvisie- Daarom gaan wij voor de voordracht stemmen.  5935 
 
De VOORZITTER: Anderen die nog een stemverklaring willen? Een aantekening? Hoofdelijke 
stemming? Dan open ik nu de stemming voor voordracht 12. De stemming is gesloten. 48 
stemmen zijn uitgebracht.  
 5940 
Voordracht Verhogen krediet strategische grondaankopen (VD-12). 
Voordracht VD-12 is met 39 stemmen voor en 9 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben 
gestemd: JA21, Forum voor Democratie, PVV, Fractie Baljeu en Namens Noord-Hollanders.. 
 
De VOORZITTER: Dan komen we bij punt 11, voordracht 14, de Termijnagenda Metropoolregio 5945 
Amsterdam. Daar is motie 27 ingediend door de SP, Partij van de Ouderen en de Partij voor de 
Dieren met als titel Een sterke MRA heeft natuur nodig. Is er iemand die een stemverklaring 
wenst af te leggen? Aantekening of hoofdelijke stemming? Zo niet, dan open ik nu de stemming 
voor motie 27. 48 stemmen zijn uitgebracht. De stemming is gesloten.  
 5950 
Motie 27 ‘Een sterke MRA heeft natuur nodig’, ingediend door SP, Partij van de Ouderen en Partij 
voor de Dieren. 
Motie 27 is met 9 stemmen voor en 39 stemmen tegen verworpen. Voor hebben gestemd: Partij 
voor de Dieren, SP, Partij van de Ouderen, DENK en Namens Noord-Hollanders.. 
 5955 
De VOORZITTER: Dan breng ik nu in stemming voordracht 14, de Termijnagenda van de 
Metropoolregio Amsterdam. Is er iemand die een stemverklaring wenst? Aantekening of 
hoofdelijke stemming? Dan open ik nu de stemming voor voordracht 14. 48 stemmen binnen. 
 
Voordracht Termijnagenda MRA (VD-14). 5960 
Voordracht VD-14 is met 43 stemmen voor en 5 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben 
gestemd: Partij voor de Dieren en PVV. 
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Eerste begrotingswijziging 2023 (VD-9). 
 5965 
De VOORZITTER: Dan zijn we bij agendapunt 12, voordracht 9, de eerste begrotingswijziging 
2023. Daar is een amendement op ingediend, amendement 5, ingediend door Partij voor de 
Dieren, DENK en SP, met als titel Slimmer omgaan met maatschappelijk geld. Is er iemand die een 
stemverklaring wenst? Aantekening of hoofdelijke stemming? Zo niet, dan breng ik nu in 
stemming amendement 5. Er blijft ergens één vinger hangen. 48 stemmen binnen. De stemming 5970 
is gesloten.  
 
Amendement 5 ‘Slimmer omgaan met maatschappelijk geld’, ingediend door Partij voor de 
Dieren, DENK en SP. 
Amendement 5 is met 8 stemmen voor en 40 stemmen tegen verworpen. Voor hebben gestemd: 5975 
Partij voor de Dieren, SP, Partij van de Ouderen en DENK. 
 
De VOORZITTER: Vervolgens breng ik in stemming motie 28, ingediend bij voordracht 9, de 
eerste begrotingswijziging 2023. Die is ingediend door Partij voor de Dieren en DENK. De titel is 
Geen geld naar greenwashing. Iemand met een stemverklaring? Aantekening of hoofdelijke 5980 
stemming? Nee? Dan open ik de stemming voor motie 28. Er zijn nog een paar twijfelaars. Heeft 
er iemand technische problemen? 48 stemmen zijn binnen. De stemming is gesloten.  
 
Motie 28 ‘Geen geld naar greenwashing’, ingediend door Partij voor de Dieren en DENK. 
Motie 28 is met 7 stemmen voor en 41 stemmen tegen verworpen. Voor hebben gestemd: Partij 5985 
voor de Dieren, SP en DENK. 
 
De VOORZITTER: Vervolgens kom ik bij motie 29, ingediend door Partij voor de Dieren en DENK, 
met als titel Bescherming gezondheid, water en natuur tegen vislood. Iemand een 
stemverklaring? Iemand aantekening of hoofdelijke stemming? Zo niet, dan open ik de stemming 5990 
voor motie 29. 48 stemmen binnen.  
 
Motie 29 ‘Bescherming gezondheid, water en natuur tegen vislood’, ingediend door Partij voor de 
Dieren en DENK. 
Motie 29 is met 11 stemmen voor en 37 stemmen tegen verworpen. Voor hebben gestemd: D66 5995 
(1 stem), Partij voor de Dieren, SP, ChristenUnie, Partij van de Ouderen, DENK en Fractie Baljeu. 
 
De VOORZITTER: Motie 30 is aangehouden. Dan kom ik nu tot de stemming over voordracht 9, 
de Eerste begrotingswijziging 2023. Is er iemand die een stemverklaring wil? De heer Hartog van 
JA21.  6000 
 
De heer HARTOG (JA21): Ja, voorzitter, zoals tijdens de commissie duidelijk besproken, zijn wij 
er een tegenstander van om de middelen die nu onttrokken worden voor doortrekking van de 
Noord/Zuidlijn alsmede de extra VTH-taken te onttrekken aan de algemene reserve. Wij hadden 
dat graag anders gezien. Dat is de reden waarom we tegen stemmen.  6005 
 
De VOORZITTER: De heer Dessing van Forum voor Democratie. 
 
De heer DESSING (FvD): Ja, dank u wel, voorzitter. In aansluiting op mijn stemverklaring die ik bij 
het iMPI heb gedaan, wil ik die herhalen, omdat het iMPI deel uitmaakt van deze 6010 
begrotingswijziging. Daarnaast willen we nogmaals aangeven dat we ons zorgen maken over de 
uitgavenstijging. We willen wel aangeven dat we het budget voor Noord/Zuidlijn wel steunen. Dus 
we zullen met die aantekening deze begrotingswijziging steunen. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Nog anderen met een stemverklaring? Met een aantekening? 6015 
Mensen die een hoofdelijke stemming wensen? Zo niet, dan breng ik nu in stemming voordracht 
9, de Eerste begrotingswijziging 2023. De stemming is geopend. 48 stemmen zijn uitgebracht.  
 
Voordracht Eerste begrotingswijziging 2023 (VD-9). 
Voordracht VD-9 is met 39 stemmen voor en 9 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben 6020 
gestemd: JA21, Partij voor de Dieren en PVV. 
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De VOORZITTER: Vervolgens breng ik in stemming voordracht 10. Dat is de Subsidievaststelling 
na verleende voorschotten op fractiebijdragen over de periode 15 maart 2021 tot en met 14 
maart 2022. Daar zijn verder geen moties of amendementen- Natuurlijk. Er is één amendement. 6025 
Excuses. Amendement 6, ingediend door GroenLinks, D66, SP, DENK, PvdA, CDA, Partij voor de 
Dieren, VVD, ChristenUnie, Namens Noord-Hollanders. en Partij van de Ouderen. Amendement 6. 
Is er iemand die een stemverklaring wenst? De heer Van Hooff van de PVV.  
 
De heer VAN HOOFF (PVV): Dank u wel, voorzitter. Voorzitter, het gebeuren in Turkije is vreselijk 6030 
en de gevolgen ten hemel schreiend. Niemand, ook de PVV niet, zal dat ontkennen. Maar, 
voorzitter, het schenken van belastinggeld dat niet van welke fractie dan ook is, vinden wij geen 
goede zaak. Wanneer wij als Statenleden iets willen doen, dan doet de fractie van de PVV mee, 
maar met privégeld; geen fractiegeld. Onze fractie gaat dus niet akkoord met dit overigens 
goedbedoelde, op emoties genomen besluit. Tot zover. Dank u wel.  6035 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? De heer Dessing van Forum voor Democratie. 
 
De heer DESSING (FvD): Dank u wel, voorzitter. Ook ik sluit me aan bij de woorden dat de ramp 
natuurlijk vreselijk is en dat het leed niet te overzien is. Dus laat dat gezegd zijn. Maar er vinden 6040 
in de wereld regelmatig rampen plaats, waar we als Nederland, trouwens ook bij deze ramp, van 
rijkswege uit snel met hulp gekomen zijn én bij de bevolking veel geld hebben opgehaald. Maar 
daarom vinden we niet dat we het belastinggeld van deze fractiebudgetten ook nog eens een 
keer hiervoor moeten gebruiken. Dus daarom zullen wij hier tegenstemmen. Dank u wel.  
 6045 
De VOORZITTER: De heer Van den Berg, JA21.  
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, dank u, voorzitter. Het is best wel een lastig onderwerp. Het 
werd net al even een paar keer gezegd. Het raakt ons ook wat er is gebeurd in Turkije en Syrië. 
En zeker als ik net ook Emre hoor spreken over wat zijn ervaring is, dan raakt dat ons. Maar we 6050 
zien wel een paar praktische bezwaren waarom wij dit niet kunnen steunen. Wij vragen ons 
bijvoorbeeld af: waarom zouden we deze ramp nou wel ondersteunen, de mensen die daar nu 
zijn, en dan andere keren niet. Dat vinden wij in beginsel onrechtvaardig. Ten tweede denken we 
dan ook, als we dit doen: waar eindigt dit dan? Waar gaan we dan nog meer allemaal geld aan 
besteden. Want we zijn tenslotte de provincie Noord-Holland; niet een Europese Unie of wat dan 6055 
ook. Het valt niet onder onze bevoegdheid, hoe graag we die mensen ook zouden willen helpen 
met dit geld. En afrondend, het is geld van de inwoners van Noord-Holland of die vanuit het 
Provinciefonds naar ons toe zijn gekomen. Die hebben dit geld opgebracht. Dat wordt uiteindelijk 
verdeeld over de fracties. Wij denken dat het niet rechtmatig is om dat opgebrachte geld van de 
mensen op deze manier te verdelen. Maar, zoals net al even werd gezegd: als hier een actie in 6060 
Provinciale Staten wordt opgezet om geld te doneren, dan toon ik mij zeker bereid, en ik denk de 
fractie net zo goed, om daar privégeld in te stoppen. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Anderen nog met een stemverklaring? Ja. De heer Baljeu. 
 6065 
De heer BALJEU (Fractie Baljeu): Dank u, voorzitter. Ja, de ramp is verschrikkelijk. Verschillende 
bevingen na elkaar. Het is altijd sympathiek om te helpen. Nu wordt er voorgesteld om het geld 
van spaarzame fracties te gebruiken voor een ander doel dan bestemd. Het is willekeur: bij de 
ene ramp wel en bij de andere niet. Het is geen taak van de provincie. Daarom stemmen wij 
tegen. Dank u wel.  6070 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Ja. Mevrouw Van Geffen. 
 
Mevrouw VAN GEFFEN (Namens Noord-Hollanders.): Ik heb eigenlijk een punt van orde. Ik hoor 
een paar stemverklaringen, waarvan ik vind dat ze eigenlijk in het debat thuis hadden gehoord. 6075 
Dan kunnen wij daar ook wat tegenover zetten. Ik vind het jammer dat deze bijdragen niet in het 
debat zijn gedaan, maar nu in heel lange stemverklaringen hier terechtkomen.  
 
De VOORZITTER: Zijn er nog anderen die een stemverklaring willen uitbrengen? Aantekening? 
Hoofdelijke stemming? Dan breng ik nu amendement 6 in stemming. 48 stemmen zijn 6080 
uitgebracht. 
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Amendement 6 ‘Steun aan slachtoffers aardbevingen Turkije en Syrië’, ingediend door  
GroenLinks, D66, SP, DENK, PvdA, Partij voor de Dieren, VVD, ChristenUnie, CDA, Partij van de 
Ouderen en Namens Noord-Hollanders.. 6085 
Amendement 6 is met 40 stemmen voor en 8 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben 
gestemd: JA21, Forum voor Democratie, PVV en Fractie Baljeu. 
 
De VOORZITTER: Dan kan ik nu wel voordracht 10, Subsidievaststelling na verleende 
voorschotten op fractiebijdragen periode ’21-’22 in stemming brengen. Is er iemand die een 6090 
stemverklaring wil afgeven? Aantekening of hoofdelijke stemming? Zo niet, dan breng ik nu in 
stemming voordracht 10.  
 
Voordracht Subsidievaststelling na verleende voorschotten op fractiebijdragen over de periode 15 
maart 2021 t/m 14 maart 2022 (VD-10). 6095 
Voordracht VD-10 is met algemene stemmen aangenomen. 
 
Zienswijze Provinciale Staten op de Kadernota 2024 Omgevingsdienst Noord-Holland Noord 
(VD-7). 
 6100 
De VOORZITTER: Dan komen we bij de stemming over agendapunt 14. Dat is voordracht 7. De 
Zienswijze Provinciale Staten op de Kadernota 2024- Die hebben we gehamerd. Dat is waar.  
 
Initiatiefvoorstel PvdD "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor de 
dieren" (VD-16). 6105 
 
De VOORZITTER: Dan ben ik al bij agendapunt 15. Daar zijn twee amendementen ingediend 
door Partij voor de Dieren. Als eerste breng ik in stemming amendement 7, ingediend door Partij 
voor de Dieren, met als titel Informatie op website OD NHN m.b.t. natuur - en 
soortenbescherming. Wil iemand een stemverklaring? Aantekening of hoofdelijke stemming? Dan 6110 
open ik nu de stemming voor amendement 7. 48 stemmen zijn uitgebracht. De stemming is 
gesloten.  
 
Amendement 7 ‘Informatie op website OD NHN m.b.t. natuur - en soortenbescherming’, 
ingediend door Partij voor de Dieren. 6115 
Amendement 7 is met 30 stemmen voor en 18 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben 
gestemd: VVD, JA21, CDA, Forum voor Democratie, PVV, Fractie Baljeu en Namens Noord-
Hollanders.. 
 
De VOORZITTER: Het volgende amendement wat is ingebracht op voordracht 16, dat is 6120 
amendement 8, ingebracht door Partij voor de Dieren: Aandacht voor dierenwelzijn in lijn met 
Voedselvisie. Iemand een stemverklaring? Aantekening of hoofdelijke stemming? Dan open ik nu 
de stemming voor amendement 8. 48 stemmen zijn uitgebracht.  
 
Amendement 8 ‘Aandacht voor dierenwelzijn in lijn met Voedselvisie’, ingediend door Partij voor 6125 
de Dieren. 
Amendement 8 is met 29 stemmen voor en 19 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben 
gestemd: VVD, JA21, CDA, Forum voor Democratie, PVV, Partij van de Ouderen, Fractie Baljeu en 
Namens Noord-Hollanders.. 
 6130 
De VOORZITTER: Dan gaan we nu over tot de stemming van het initiatiefvoorstel, waarbij we 
twee gewijzigde voorstellen hebben door amendementen 7 en 8. Als eerste in stemming breng ik 
besluit 16-Aan, die gewijzigd is door amendement 7. Of was het nummer 8? Oké. Om het 
gemakkelijk te maken. Dus besluit 16-A is gewijzigd door het zojuist aangenomen amendement 
8. Maar ik breng nu in stemming het initiatiefvoorstel besluit 16-A. Wie wenst een 6135 
stemverklaring? Iemand hoofdelijke stemming? Nee? Aantekening ook niet? Dan open ik nu de 
stemming voor het gewijzigde besluit 16-A. 48 stemmen zijn uitgebracht.  
 
Voordracht Initiatiefvoorstel PvdD "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor 
de dieren" (VD-16-A). 6140 
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Voordracht VD-16-A is met 29 stemmen voor en 19 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben 
gestemd: VVD, JA21, CDA, Forum voor Democratie, PVV, Partij van de Ouderen, Fractie Baljeu en 
Namens Noord-Hollanders.. 
 
De VOORZITTER: Dan breng ik nu in stemming initiatiefvoorstel besluit 16-B. Deze is gewijzigd 6145 
door amendement 7. Is er iemand die een stemverklaring wenst? Hoofdelijke stemming? Eerst 
aantekening natuurlijk en dan hoofdelijke stemming? Zo niet, dan breng ik nu in stemming 
besluit 16-B. 48 stemmen zijn uitgebracht.  
 
Voordracht Initiatiefvoorstel PvdD "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor 6150 
de dieren" (VD-16-B). 
Voordracht VD-16-B is met 31 stemmen voor en 17 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben 
gestemd: VVD, JA21, CDA, Forum voor Democratie, Partij van de Ouderen, Fractie en Namens 
Noord-Hollanders.. 
 6155 
De VOORZITTER: Breng ik nu voorts in stemming besluit 16-C. Is er iemand die een 
stemverklaring wenst af te leggen? Aantekening? Hoofdelijke stemming? De stemming voor 
besluit 16-C is nu geopend. 48 stemmen zijn binnen.  
 
Voordracht Initiatiefvoorstel PvdD "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor 6160 
de dieren" (VD-16-C). 
Voordracht VD-16-C is met 18 stemmen voor en 30 stemmen tegen verworpen. Voor hebben 
gestemd: GroenLinks, Partij voor de Dieren, SP, ChristenUnie, Partij van de Ouderen en DENK. 
 
De VOORZITTER: Breng ik nu in stemming besluit 16-D. Is er iemand die een stemverklaring 6165 
wenst af te leggen, een aantekening wenst of een hoofdelijke stemming? Mevrouw Jellema.  
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Een stemverklaring, meneer de voorzitter. Wij moeten tegen dit 
onderdeel van de voordracht stemmen, maar dringen erop aan dat we dit meenemen in het 
evenementenbeleid dat in september van dit jaar zal voorliggen, waarbij dit wat ons betreft zeer 6170 
zwaarwegend zal zijn.  
 
De VOORZITTER: Anderen nog een stemverklaring? Zo niet- Ook geen aantekening of hoofdelijke 
stemming. Dan breng ik nu in stemming besluit 16-D. Nu moet die openstaan. Het zal toch niet 
gebeuren. 48 stemmen zijn uitgebracht.  6175 
 
Voordracht Initiatiefvoorstel PvdD "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor 
de dieren" (VD-16-D). 
Voordracht VD-16-D is met 16 stemmen voor en 32 stemmen tegen verworpen. Voor hebben 
gestemd: GroenLinks, Partij voor de Dieren, SP en DENK. 6180 
 
De VOORZITTER: 16-E is ingetrokken.  
 
19.  Sluiting  
 6185 
De VOORZITTER: Dat betekent dat, dames en heren, dat wij voor vanavond aan het eind zijn 
gekomen van deze vergadering. Dit is de laatste formele vergadering geweest van deze Staten. 
28 maart hebben we natuurlijk nog een afscheidsvergadering. Maar zoals u weet, de verkiezingen 
zijn op 15 maart. We gaan dan nog wel stemmen over één motie. U kunt op dat moment ook nog 
gewoon stemmen. Desalniettemin, omdat we er toch een beetje vanuit gegaan zijn dat dit 6190 
eigenlijk geen afscheidsvergadering is, wil ik u in ieder geval voor de afgelopen jaren al op deze 
wijze enorm bedanken voor uw inzet, uw constructieve bijdragen. Maar wat ik vooral heel 
belangrijk vind, is de bestuurscultuur van Noord-Holland. Ik vond het een plezier om de 
afgelopen vier jaar te mogen voorzitten. En natuurlijk, overal gebeurt er weleens iets, maar 
zolang wij met elkaar het respect hebben om op de bal te spelen en niet op de persoon kun je 6195 
ook een stevig debat met elkaar voeren. Ik wil u daar hartelijk voor bedanken, mede namens het 
college van GS. Natuurlijk de griffie, die al die tijd denk ik ons meer dan goed heeft bijgestaan. 
De ambtelijke ondersteuning.  
 
[Tafelgeroffel] 6200 
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De VOORZITTER: En de rest bewaar ik natuurlijk voor de laatste, echte afscheidsvergadering. 
Dank u wel en een fijne avond. De vergadering is gesloten.  
 
Sluiting om 20.47 uur 6205 
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Agenda PS-vergadering 

 

Datum 6 maart 2023 

Tijd Aanvang 11:00 uur 

Locatie Statenzaal 

Voorzitter A.Th.H. van Dijk 

Toelichting Live volgen of terugkijken kan via: https://noord-holland.stateninformatie.nl  

 

 
  

1 

 

Opening en mededelingen. 

 

2 

 

Vaststelling agenda en regeling van werkzaamheden. 

 

2.a 

 

Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming Provinciale Staten). 

Het Statenlid dat een verzoek tot het houden van een actualiteit wil doen, dient 

dit verzoek in bij de griffie, uiterlijk op vrijdag voorafgaand aan de vergadering 

om 12.00 uur. 

 

3.a 

 

Bekrachtiging besluit GS inzake opgelegde verplichting tot 

geheimhouding. 

 

3.b 

 

Lijst geheimhouding PS. 

 

4 

 

Vaststelling notulen en besluitenlijst van de Statenvergadering van 6 

februari 2023. 

 

5 

 

Vaststelling Strategische Statenagenda. 

 

6 

 

Vaststelling lijst ingekomen stukken. 

 

7 

 

Voortgangslijst van moties. 

 

8 

 

Voorlopig aangemerkt als hamerstuk. 

Indien de commissie of het presidium besluit dat het een hamerstuk is, dan 

wordt het punt bij de hamerstukken gevoegd. 

 

 

8.a 

 

 

Besluit tot instelling van de Onderzoekscommissie geloofsbrieven. 

Voordracht 15 

 

8.b 

 

Wijziging gemeenschappelijke regeling Waddenfonds. 

Voordracht 6 

 

8.c 

 

1e begrotingswijziging 2023 Randstedelijke Rekenkamer voor zienswijze. 

Voordracht 11 

 

 

https://noord-holland.stateninformatie.nl/
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8.d 

 

 

Alliander, afsprakenkader januari 2023. 

Voordracht 13 

 

8.e 

 

Actualisering integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2023-

2030. 

Voordracht 8 

 

9 

 

Eindrapport Randstedelijke rekenkamer Landbouw en Voedseltransitie. 

Voordracht 5 

 

10 

 

Verhogen krediet strategische grondaankopen. 

Voordracht 12 

 

11 

 

Termijnagenda MRA. 

Voordracht 14 

 

12 

 

Eerste begrotingswijziging 2023  

Voordracht 9 

 

13 

 

Subsidievaststelling na verleende voorschotten op fractiebijdragen over de 

periode 15 maart 2021 t/m 14 maart 2022. 

Voordracht 10 

 

14 

 

Zienswijze Provinciale Staten op de Kadernota 2024 Omgevingsdienst 

Noord-Holland Noord. 

Voordracht 7 

 

15 

 

Initiatiefvoorstel PvdD "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van 

verschil voor de dieren". 

Voordracht 16 

 

16 

 

Vragenuur. 

Het Statenlid dat tijdens het vragenuur mondelinge vragen wil stellen, dient 

deze vragen in bij de griffie, uiterlijk op vrijdag voorafgaand aan de 

vergadering om 13.00 uur. 

 

17 

 

Indien aan de orde: advies GS op motie(s) Vreemd aan de Orde van de Dag. 

 

18 

 

Gebundelde stemming van alle motie(s) amendement(en) en voordrachten. 

 

19 

 

Sluiting. 

 

 



 

▪ Provinciale Staten 

 
 

 

 

Spreektijdverdeling Statenvergadering van 6 maart 2023 

 

 

Het presidium heeft besloten de spreektijdverdeling voor uitloopvergadering van PS 6 maart a.s. 

te baseren op 7 uren vergaderen. Houdt u rekening met doorvergaderen na het diner. 

 

 

Voor de vergadering van 6 maart a.s. wordt de volgende verdeling gehanteerd:  

 

Fractie    Spreektijd PS  

GroenLinks 32 min. 

VVD 24 min. 

D66 24 min. 

PvdA  24 min. 

JA21 22 min. 

CDA  18 min. 

FvD 11 min. 

Partij voor de Dieren 15 min. 

PVV 15 min. 

SP 15 min. 

ChristenUnie 10 min. 

50PLUS/Partij van de Ouderen 10 min. 

DENK 10 min. 

Fractie Baljeu   5 min. 

Namens Noord-Hollanders.    5 min. 

Totaal PS           238 min. 

GS              95 min. 

Technische tijd              88 min. 

Totaal            420 min. 

 

 

 



GS                 GS                  GS                 GS

GS                 GS                  GS

     STG              STG              STG              STG

STG               STG        Notulist 

Griffier
 Voorzitter

  Roosendaal   Kohler  Van den Berg  Van Hooff  Deen
 Kaamer van Hoegee  Van Geffen  Mantel  Hartog  Bezaan

  Van Gilse  Nanninga  Dekker
 Terwal   De Wit   Jensen  Van Soest

  Van Meerten-Kok  Dessing
 Van der Maas   Baudet 
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ACTUALITEIT*  

Voor de Statenvergadering van: 06 - 03 - 2023  

Onderwerp : Bouwstop datacenter Microsoft 

Toelichting : Naar aanleiding van de in NRC en NHD verschenen artikelen over de bouw van 
het Microsoft datacenter in de gemeente Hollands Kroon verzoeken de fracties van JA21 en de SP 
een actualiteiten debat. Voor het betreffende datacenter zijn geen vergunningen verleend en 
derhalve willen wij Gedeputeerde-Staten oproepen een bouwstop te gelasten.  

Reden van spoedeisendheid : Het direct gelasten van een bouwstop zodat de 
(bouw)werkzaamheden aan het datacenter niet vergunningloos kunnen worden 
voortgezet 

Indiener   

Ivo mantel (JA21) en Remine Alberts (SP) 

 
* Actualiteiten kunnen tot uiterlijk  vrijdag voorafgaand aan de   

Statenvergadering om 12.00 uur  schriftelijk worden ingediend  bij de griffie.  

(statengriffie@noord-holland.nl).  Zie verder artikel 48 van het  Reglement van orde voor   

de vergaderingen en andere  werkzaamheden van Provinciale  Staten en Statencommissies van  Noord-Holland 

2015.  

** De in te vullen kaders zijn beperkt  tot het blauwe vlak. Indien   

er meer tekst nodig is bij de  toelichting en/of de reden van  spoedeisendheid, kunt u dat in  een word-document 

als bijlage  toevoegen.  
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Lijst geheime stukken PS 6 maart 2023 (bekrachtiging geheimhouding in PS) 
 
 

PS-
besluit-
nummer 
 
(t/m 
2018 ID-
nr.) 

Betreft onderwerp en 
zaaknummer  
(uit GS-besluit) 

Motivering GS  
Artikel 55 Provinciewet in samenhang 
met artikel 5.1 Wet open overheid 
(voorheen artikel 10 Wob) en artikel 5.2 
Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) 
 

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding  

Besluitdatum  
GS  
geheimhouding 

Besluitdatum 
PS  
bekrachtiging 

Datum PS 
opheffing 
bekrachtiging 
geheimhouding 

2022-47 Geheimhouding op: 
- het overzicht van potentiële 
locaties voor tijdelijke woningen 
van spoedzoekers (nr. 
1787332/1854893) 
- het memo van de taskforce (nr. 
1787332/1854984) 
- de brief gericht aan PS (nr. 
1787332/1855019) 

Zolang niet over deze locaties is 
besloten zal openbaarmaking tot veel 
onrust leiden en de werkzaamheden van 
de taskforce ernstig hinderen. Ook 
grondspeculatie is niet uit te sluiten. 
Geheimhouding totdat de gemeenten 
een besluit hebben genomen over deze 
locaties. 

In 2028 opnieuw 
bezien 

21-06-2022 04-07-2022  

       
2020-38 
 
(nr. PS-
besluit) 

Geheimhouding op brief van GS 
met kenmerk 1447583/1447586 
over het circuit Zandvoort. 

Het openbaar worden van deze 
informatie kan de positie van de 
provincie in een lopende juridische 
procedure schaden. Economische en 
financiëlebelangen van de provincie 
komen in het geding. 
De geheimhouding is voor onbepaalde 
tijd opgelegd.  
Er loopt nog een (hoger) 
beroepsprocedure. 
 

In 2024 opnieuw 
bezien. 
 

23-06-2020 29-06-2020  

2020-10 
 
(nr. PS-
besluit) 

Geheimhouding opgelegd op de 
rapporten van Integis en Tauw 
betreffende de aansturing bij PWN. 
(1363522/1363523) 
 
 

De informatie is privacygevoelig. De 
desbetreffende personen zullen 
daardoor onevenredig worden 
geschaad. Ook bevat de Informatie 
bedrijfsgegevens. De geheimhouding is 
voor onbepaalde tijd opgelegd. 

In 2035 opnieuw 
bezien. 
 

17-02-2020 09-03-2020  
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PS-
besluit-
nummer 
 
(t/m 
2018 ID-
nr.) 

Betreft onderwerp en 
zaaknummer  
(uit GS-besluit) 

Motivering GS  
Artikel 55 Provinciewet in samenhang 
met artikel 5.1 Wet open overheid 
(voorheen artikel 10 Wob) en artikel 5.2 
Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) 
 

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding  

Besluitdatum  
GS  
geheimhouding 

Besluitdatum 
PS  
bekrachtiging 

Datum PS 
opheffing 
bekrachtiging 
geheimhouding 

2019-84 
 
(nr. PS-
besluit) 

De voorlopige geheimhouding 
zoals die door Gedeputeerde Staten 
is opgelegd (nr. 
1256089/1310882) op onderdelen 
uit documenten betreffende 
mogelijke aanpassingen en 
verbouwingen op en rond circuit 
Zandvoort (onderdelen die op 
grond van de Wet openbaarheid 
van bestuur niet openbaar gemaakt 
zijn met het besluit van 
Gedeputeerde Staten van 15 
oktober 2019 -kenmerk 
1256089/1278981) te 
bekrachtigen en voort te laten 
duren tot 5 november 2029. 

Het gaat om documenten met 
hoofdzakelijk persoonlijke 
beleidsopvattingen, bestemd voor 
intern beraad. Gezien de aard van de 
stukken (bedoeld voor interne 
beraadslaging) zal gaandeweg het 
belang van de geheimhouding 
minder zwaar komen te wegen. 
De geheimhouding is voor 10 jaar 
opgelegd. 

In 2028 opnieuw 
bezien. 
 

5-11-2019 11-11-2019  

       
2018-05 Businesscase SolaRoad (nummer 

1083815/1155048) 
 

Het document bevat bedrijfsgevoelige 
informatie en kan niet openbaar worden 
gemaakt zolang SolaRoad B.V. bestaat. 
Geheimhouding gedurende bestaan van 
SolaRoad B.V. 

In 2028 opnieuw 
bezien. 
 

04-12-2018 10-12-2018  

2018-04 Businesscase Pallas (versie 3.1) en 
de analyse daarop van Strategy& 
(1083186/1083817).  

Het document bevat bedrijfsgevoelige 
informatie. Het stuk kan pas openbaar 
worden als de exploitatie van de Pallas-
reactor wordt beëindigd. 
Geheimhouding gedurende exploitatie 
Pallasreactor. Elke 10 jaar beoordelen; 
1e beoordeling in 2028. 

In 2028 opnieuw 
bezien. 
 

29-05-2018 11-06-2018  

2018-03 Adviezen van Pels Rijcken 
betreffende de bestuurlijke 

De geheimhouding geldt voor een 
periode van vijf jaar (tot april 2023). 

31-12-2028 
 

10-04-2018 23-04-2018  
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PS-
besluit-
nummer 
 
(t/m 
2018 ID-
nr.) 

Betreft onderwerp en 
zaaknummer  
(uit GS-besluit) 

Motivering GS  
Artikel 55 Provinciewet in samenhang 
met artikel 5.1 Wet open overheid 
(voorheen artikel 10 Wob) en artikel 5.2 
Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) 
 

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding  

Besluitdatum  
GS  
geheimhouding 

Besluitdatum 
PS  
bekrachtiging 

Datum PS 
opheffing 
bekrachtiging 
geheimhouding 

afspraken “wonen en vliegen” 
(910083/1064974). 

Het belang van geheimhouding bestaat 
er uit dat de adviezen specifiek zijn 
opgesteld ten behoeve van intern 
beraad en in het advies persoonlijke 
beleidsopvattingen zijn opgenomen. 
Openbaarmaking van dergelijke interne 
adviezen kan de interne beraadslaging 
schaden. Ook de belangen van Pels 
Rijcken zouden er door geschaad  
kunnen worden.  
Daarnaast is het dossier nog actueel. 
Openbaarmaking kan de samenwerking 
met andere betrokken partijen schaden. 

(PS 19-12-2022 
geheimhouding 
verlengd naar 
2028. Aangepast 
via Amendement 
A68-2022 naar  
31-12-2028) 

2018-01 Rapportage van PWC, behorende bij 
de openbare Statenvoordracht nr. 
03-PS12-02-2018, inzake 
aandeelhouderslening voor SADC 
(905620/1033755). 

Bevat vertrouwelijke bedrijfsgegevens. 
De geheimhouding duurt voort 
gedurende de looptijd van de te 
verstrekken lening, maximaal 9 jaar. 
Geheimhouding gedurende looptijd 
lening (tot 2027) 

In 2028 opnieuw 
bezien. 
 

09-01-2018 12-02-2018  

       
2017-07 Offerte Connexxion m.b.t. OV-

concessie Noord-Holland Noord 
(714608-1018469). 
 

Het document bevat concurrentie-
gevoelige informatie en is niet openbaar 
op grond van de Aanbestedingswet en 
de Woo. De concessie loopt tot medio 
september 2028. 

In 2028 opnieuw 
bezien. 

28-11-2017 18-12-2017  

2017-06 Verslag vergadering van Stuurgroep 
Verbinding A8-A9 van 24 maart 
2017 (94721/947211). 
 

Geheimhouding duurt voort totdat het 
project is afgerond.  
Vroegtijdige openbaarmaking kan 
onderhandelingen schaden. Het gaat 
verder om een intern document, 
openbaarmaking zou er tevens toe 

31-12-2028 
 
(PS 19-12-2022 
geheimhouding 
verlengd naar 
2028. Aangepast 

16-05-2017 29-05-2017  
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PS-
besluit-
nummer 
 
(t/m 
2018 ID-
nr.) 

Betreft onderwerp en 
zaaknummer  
(uit GS-besluit) 

Motivering GS  
Artikel 55 Provinciewet in samenhang 
met artikel 5.1 Wet open overheid 
(voorheen artikel 10 Wob) en artikel 5.2 
Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) 
 

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding  

Besluitdatum  
GS  
geheimhouding 

Besluitdatum 
PS  
bekrachtiging 

Datum PS 
opheffing 
bekrachtiging 
geheimhouding 

kunnen leiden dat de deelnemers van de 
stuurgroep geen stelling nemen. 
Geheimhouding verlengen omdat het 
project nog steeds loopt. 

via Amendement 
A68-2022 naar  
31-12-2028) 

       
2015-05 Besluit, voordracht en alle 

onderliggende stukken m.b.t. de 
Toekomst RON/Hoogtij 
(702724/681248). 

De stukken bevatten informatie waarvan 
openbaarmaking de economische en 
financiële belangen van HoogTij kunnen 
schaden. 
Geheimhouding is opgelegd tot het 
einde van de exploitatie van HoogTij, 
voorzien in 2035. 
 

In 2028 opnieuw 
bezien 

29-09-2015 09-11-2015  

2015-04 Consultatie Pallas (verseonnr. 
648323/666397). 

Vroegtijdige openbaarmaking van deze 
informatie zou het project ernstig 
kunnen belemmeren en een vertekend 
beeld kunnen opleveren. Het is 
wenselijk dat de geheimhouding 
voortduurt totdat onderhandelingen met 
partijen ten behoeve van de bouw en 
exploitatie zijn afgerond. 
Geheimhouding verlengen totdat 
onderhandelingen met partijen t.b.v. de 
bouw en exploitatie zijn afgerond. 
Hierover zijn afspraken gemaakt met 
het Rijk. 

31-12-2028 
 
(PS 19-12-2022 
geheimhouding 
verlengd naar 
2028. Aangepast 
via Amendement 
A68-2022 naar  
31-12-2028) 

15-09-2015 28-09-2015  

2015-02 Aanvullend rapport second opinion 
(Zaanstad) inzake de RON 
(375176/537299).  

Het rapport bevat bedrijfsgevoelige 
informatie. 
Openbaarmaking kan tevens de 
onderhandelingspositie van de provincie 
schaden. 

In 2028 opnieuw 
bezien. 

03-02-2015 02-03-2015  
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PS-
besluit-
nummer 
 
(t/m 
2018 ID-
nr.) 

Betreft onderwerp en 
zaaknummer  
(uit GS-besluit) 

Motivering GS  
Artikel 55 Provinciewet in samenhang 
met artikel 5.1 Wet open overheid 
(voorheen artikel 10 Wob) en artikel 5.2 
Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) 
 

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding  

Besluitdatum  
GS  
geheimhouding 

Besluitdatum 
PS  
bekrachtiging 

Datum PS 
opheffing 
bekrachtiging 
geheimhouding 

De geheimhouding is opgelegd tot aan 
het moment van definitieve besluit-
vorming inzake de toekomst van 
RON/Hoogtij, naar verwachting niet 
vóór 2035. 

2015-01 GS brief d.d. 15 december 2014, 
inzake de Second Opinion 
RON/Hoogtij (375176/522583).  

Het document bevat bedrijfsgevoelige 
informatie en informatie waarvan 
openbaarmaking de financiële en 
economische belangen van RON/Hoogtij 
kan schaden. 
De geheimhouding is opgelegd totdat 
definitieve besluitvorming inzake de 
toekomst van RON/Hoogtij heeft 
plaatsgevonden, naar verwachting niet 
vóór 2035. 

In 2028 opnieuw 
bezien. 

25-11-2014 02-02-2015  

       
2014-06 2 Bijlagen bij voordracht 94-2014 

inzake herbenoeming 
bestuurder/directeur 
Randstedelijke Rekenkamer. 

De documenten bevatten privacy-
gevoelige informatie, de desbetreffende 
persoon is nog in leven (en ook nog in 
functie). 

In 2035 opnieuw 
bezien 

n.v.t. Bekrachtiging 
PS n.v.t. Er is 
wel door PS 
geheimhouding 
op de bijlagen 
gelegd op 15-
12-2014. 

 

2014-04 Brief seniorenconvent provincie 
Flevoland d.d. 28 mei 2014 
(kenmerk 1620294) m.b.t. 
Randstedelijke Rekenkamer. 

De brief bevat privacy gevoelige 
gegevens over de bestuurder-directeur 
van de Randstedelijke 
Rekenkamer. 

In 2035 opnieuw 
bezien 

Geheimhouding 
opgelegd door 
CdK op 05-06-
2014 

23-06-2014  

       
2012-12 Bijlagen over Pallas Kernreactor: 

- Businessplan Pallas, versie 2.0 
- Assesment Booz & Co 5 juni 2012 

De documenten bevatten 
bedrijfsgevoelige informatie. 
Openbaarmaking kan financiële en 

31-12-2028 
 
(PS 19-12-2022 

12-06-2012 25-06-2012  
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PS-
besluit-
nummer 
 
(t/m 
2018 ID-
nr.) 

Betreft onderwerp en 
zaaknummer  
(uit GS-besluit) 

Motivering GS  
Artikel 55 Provinciewet in samenhang 
met artikel 5.1 Wet open overheid 
(voorheen artikel 10 Wob) en artikel 5.2 
Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) 
 

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding  

Besluitdatum  
GS  
geheimhouding 

Besluitdatum 
PS  
bekrachtiging 

Datum PS 
opheffing 
bekrachtiging 
geheimhouding 

(2012-23938). economische belangen van de provincie 
en van derden schaden. 
Geheimhouding verlengen, hierover zijn 
ook afspraken gemaakt met het Rijk. 

geheimhouding 
verlengd naar 
2028. Aangepast 
via Amendement 
A68-2022 naar  
31-12-2028) 

       
2011-3 • aandeelhoudersovereenkomst 

Provincie NH, gem. Amsterdam 
en gem. Zaanstad inzake 
Regionale 
Ontwikkelingsmaatschappij 
voor Noordzeekanaalgebied 
(RON); 

• Ondernemingsplan RON; 
• Samenvatting Businesscase 

RON; 
• Term scheet Hoogtij. 

De documenten bevatten bedrijfs-
gevoelige informatie en informatie 
waarvan openbaarmaking de 
economische en financiële belangen van 
de provincie en van derden zou 
kunnen schaden. 
De geheimhouding is opgelegd totdat 
definitieve besluitvorming inzake de 
toekomst van RON/Hoogtij heeft 
plaatsgevonden, naar verwachting niet 
vóór 2035 

In 2028 opnieuw 
bezien 

31-05-2011 27-06-2011  

       
2010-9 Bijlage 5 “werkplan en begroting 

Pallas” behorende bij de openbare 
voordracht “behoud 
onderzoeksreactor Pallas te Petten 
en verzoek NRG verstrekken van 
een financiële bijdrage”. 

De stukken bevatten bedrijfsgevoelige 
informatie. Tevens kan openbaarmaking 
de financiële en economische belangen 
van de provincie en van derden 
schaden. 
Geheimhouding verlengen, hierover zijn 
afspraken gemaakt met het Rijk. 

31-12-2028 
 
(PS 19-12-2022 
geheimhouding 
verlengd naar 
2028. Aangepast 
via Amendement 
A68-2022 naar  
31-12-2028) 

25-05-2010 27-09-2010  

2010-5 Notitie over Eikenrode (kenmerk 
besluit GS 2010-15795). 
Agendering van deze notitie op 26-

Wegens bescherming persoonlijke 
levenssfeer van betrokkenen is 
openbaarmaking niet gewenst. Omdat 

In 2035 opnieuw 
bezien 

16-03-2010 12-04-2010  
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PS-
besluit-
nummer 
 
(t/m 
2018 ID-
nr.) 

Betreft onderwerp en 
zaaknummer  
(uit GS-besluit) 

Motivering GS  
Artikel 55 Provinciewet in samenhang 
met artikel 5.1 Wet open overheid 
(voorheen artikel 10 Wob) en artikel 5.2 
Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) 
 

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding  

Besluitdatum  
GS  
geheimhouding 

Besluitdatum 
PS  
bekrachtiging 

Datum PS 
opheffing 
bekrachtiging 
geheimhouding 

04-2010 t.b.v. cie FEPO. de privacy ook over langere tijd nog in 
het geding is dient de geheimhouding 
langer voort te duren. 

       
2009-13 Achtergrondnotitie 

vaststellingsovereenkomst in 
relatie tot de N201 en de 
vaststellingsovereenkomst m.b.t. 
de overeenkomst tussen de 
provincie en de Chipshol-groep. 

Openbaarmaking kan de 
onderhandelingspositie van de provincie 
schaden. Er lopen nog juridische 
procedures. 
Geheimhouding is voor onbepaalde tijd 
opgelegd. In de vaststellings-
overeenkomst is geheimhouding 
overeengekomen. Geheimhouding voort 
laten duren. 

31-12-2028 
 
(PS 19-12-2022 
geheimhouding 
verlengd naar 
2028. Aangepast 
via Amendement 
A68-2022 naar  
31-12-2028) 

24-11-2009 07-12-2009  

2009-10 Businesscase SADC. Het document bevat bedrijfsgevoelige 
informatie. Openbaarmaking kan 
concurrentiepositie van derden schaden. 
Geheimhouding verlengen totdat de 
rechtspersoon is opgeheven. 

31-12-2028 
 
(PS 19-12-2022 
geheimhouding 
verlengd naar 
2028. Aangepast 
via Amendement 
A68-2022 naar  
31-12-2028) 

22-09-2009 28-09-2009  

2009-7 Toelichting bij het besluit van GS 
inzake Landgoed Eikenrode 
(kenmerk GS 2009-47179). 

Wegens bescherming persoonlijke 
levenssfeer van betrokkenen is 
openbaarmaking niet gewenst. 
Omdat de privacy ook over langere tijd 
nog in het geding is dient de 
geheimhouding langer voort te duren. 

In 2035 opnieuw 
bezien 

18-8-2009 28-09-2009  

2009-4 Brief BJZ d.d. 21-01-2009 (2009-
5959) en de adviezen van 
PricewaterhouseCoopers en 

In deze stukken komt het functioneren 
van individuele medewerkers aan de 
orde. Openbaarmaking van deze 

In 2035 opnieuw 
bezien 

14-04-2009 15-06-2009  
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PS-
besluit-
nummer 
 
(t/m 
2018 ID-
nr.) 

Betreft onderwerp en 
zaaknummer  
(uit GS-besluit) 

Motivering GS  
Artikel 55 Provinciewet in samenhang 
met artikel 5.1 Wet open overheid 
(voorheen artikel 10 Wob) en artikel 5.2 
Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) 
 

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding  

Besluitdatum  
GS  
geheimhouding 

Besluitdatum 
PS  
bekrachtiging 

Datum PS 
opheffing 
bekrachtiging 
geheimhouding 

PelsRijcken (2009-17776) 
behorende bij het besluit over de 
kosten overdracht Lokaal 
jeugdbeleid. 

stukken schaadt de persoonlijke 
levenssfeer van betrokkenen. 
Anonimisering voorkomt niet dat de 
informatie te herleiden is tot de 
desbetreffende medewerkers. Omdat de 
privacy ook over vijf jaar nog aan de 
orde zal zijn wordt de geheimhouding 
voor langere tijd vastgelegd. 

2009-3 Onderzoekscommissie: 
1)Brieven van GS aan de 
onderzoekscommissie met daarbij 
verstrekte documenten onder het 
opleggen van geheimhouding door 
GS, waaronder afschriften van 
geheime besluitenlijsten van GS en 
het werkplan en voortgangsverslag 
van de treasurer over 2007. 
2)De uitnodigingsbrieven van de 
onderzoekscommissie aan de 
geïnterviewden voor vertrouwelijke 
informatieve voorgesprekken, 
tenzij betrokkenen instemt met 
openbaarmaking. 
3)De verslagen van de 
vertrouwelijke informatieve 
voorgesprekken evenals de 
geluidsbestanden, tenzij 
betrokkene instemt met 
openbaarmaking. 
4)De opdrachtverleningen aan 
derden en correspondentie met de 

De documenten bevatten privacy 
gevoelige informatie. Omdat de privacy 
ook over vijf jaar nog aan de orde zal 
zijn wordt de geheimhouding voor 
langere tijd vastgelegd. 

In 2035 opnieuw 
bezien 

Door 
onderzoeks-
commissie: 
13-11-2008 
15-06-2008 

15-06-2009  
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PS-
besluit-
nummer 
 
(t/m 
2018 ID-
nr.) 

Betreft onderwerp en 
zaaknummer  
(uit GS-besluit) 

Motivering GS  
Artikel 55 Provinciewet in samenhang 
met artikel 5.1 Wet open overheid 
(voorheen artikel 10 Wob) en artikel 5.2 
Wet open overheid (voorheen artikel 11 
Wob) 
 

Voorstel GS tot 
wanneer 
geheimhouding  

Besluitdatum  
GS  
geheimhouding 

Besluitdatum 
PS  
bekrachtiging 

Datum PS 
opheffing 
bekrachtiging 
geheimhouding 

treasurer, tenzij betrokkene 
instemt met openbaarmaking. 

2009-1 Aantal geheime bijlagen bij 
Statenvoordracht 14-2009, Life 
Science Fund (2008-53600). 

De documenten bevatten 
bedrijfsgevoelige informatie en 
informatie waarvan openbaarmaking de 
financiële en economische belangen van 
derden kan schaden. Het fonds is nog 
actief, de participaties daaruit ook. 
Zolang deze niet verkocht zijn is 
geheimhouding wenselijk.  
Geheimhouding verlengen totdat het 
fonds wordt opgeheven. Het dossier is 
actueel. 

31-12-2028 
 
(PS 19-12-2022 
geheimhouding 
verlengd naar 
2028. Aangepast 
via Amendement 
A68-2022 naar  
31-12-2028) 

03-02-2009 16-03-2009  

       
2008-4 Aanbesteding openbaar vervoer 

Noord-Holland (2008-46377). 
Het gaat om stukken die in het kader 
van een aanbestedingsprocedure door 
inschrijvers aan GS zijn aangeboden. 
Deze stukken zijn per definitie 
vertrouwelijk gelet op de 
Aanbestedingswet. Openbaarmaking 
schaadt de concurrentiepositie van de 
desbetreffende inschrijvers. 

In 2028 opnieuw 
bezien. 

 22-09-2008  
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Besluitenlijst PS -vastgesteld- 
     

Datum vergadering : 6 februari 2023 

Voorzitter : dhr. A.Th.H. van Dijk 

Griffier : mw. K. Bolt 

Vergaderstukken : online beschikbaar PS 06-02-2023 

 

 

 

1. Opening en mededelingen. 

Afwezig zijn dhr. Kohler (JA21), dhr. Koyuncu (DENK) en gedeputeerde Loggen. 

 

  

2.       Vaststelling agenda en regeling werkzaamheden. 

• Hamerstuk 8b inzake “Onderzoeksrapport Randstedelijke Rekenkamer Fietsbeleid 

Noord-Holland” wordt als bespreekpunt 10a behandeld. 

• PS heeft ingestemd met het behandelen van een actualiteit ingediend door fractie PvdD 

inzake “Houdbaarheid vergunning Tata’s Kooksgasfabriek 2”. 

De actualiteit wordt behandeld bij agendapunt 2c. 

• Er zijn 3 sets mondelinge vragen ingediend voor het Vragenuur door: 

- fractie PvdA inzake “Inzicht in aantal stikstofvergunningen”; 

- Fractie SP inzake “Gebruik van Het Twiske”; 

- Fractie SP inzake “Camping Sandevoerde, ongeloof alom”. 

• Er zijn 5 moties Vreemd aan de Orde van de Dag ingediend:  

- M1-2023 door fracties SP, PvdD en PvdO inzake “De energievoorziening in handen 

van Noord-Holland”; 

- M2-2023 door fractie SP inzake “Energiecompensatie verenigingen, 

cultuurinstellingen en maatschappelijke voorzieningen oormerken”; 

- M3-2023 door fractie CDA inzake “Helderheid reclameafspraken”; 

- M4-2023 door fracties N-NH. en PvdO inzake “Aanstellen vertrouwenspersoon voor 

Statenleden”; 

- M5-2023 door ChristenUnie inzake “Tegemoetkoming gebruikers streekvervoer 

vanwege stakingen”. 

 

De stemming over deze moties is uitgewerkt bij agendapunt 13. 

 

De gewijzigde agenda wordt vastgesteld. 

 

 

2a.  Afscheid Statenlid fractie Forum voor Democratie. 

Statenlid mw. Vastenhouw (FvD) heeft per 1 januari 2023 haar Statenlidmaatschap opgezegd 

vanwege verhuizing naar een andere provincie en wordt vandaag opgevolgd. PS heeft in de 

vergadering afscheid genomen van mw. Vastenhouw. 
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2b. Beëdiging en installatie Statenlid fractie Forum voor Democratie. 

Dhr. Baudet (FvD) wordt voorgedragen en benoemd tot Statenlid van de Provincie Noord-

Holland. Hij heeft in handen van de voorzitter de eed afgelegd. 

 

2c. Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming PS). 

De actualiteit ingediend door fractie PvdD inzake “Houdbaarheid vergunning Tata’s 

Kooksgasfabriek 2” is behandeld.  

Er zijn 3 moties ingediend, waarvan er 2 zijn verworpen en 1 is aangehouden. 

     

• M6-2023 door fractie PvdD inzake “Tata Steel; alles op alles zetten om de vergunning van 

meest vervuilende onderdeel van Tata Steel dit jaar in te trekken” is verworpen. Voor 5 en 

tegen 48 stemmen. Voor stemmen de fracties PvdD, PvdO en fractie Baljeu. 

- Fractie ChristenUnie wenst aantekening tegen motie 6 te stemmen;  is ervoor dat 

daar maximaal voor ingezet wordt, maar wil nu eerst het proces afwachten waar de 

provincie nu mee bezig is en zal nu dus tegen deze motie stemmen terwijl de 

fractie wel eens is met het doel. 

- Fractie JA21 wenst aantekening tegen motie 6 te stemmen; had het dictum van de 

motie graag anders gezien; steunt het voorstel van inzet op meer externe experts, 

maar vindt dat deze motie vooruit loopt op die uitkomst en stemt dus tegen. 

 

• M7-2023 door fracties PvdD, SP en ChristenUnie inzake “Provinciale enquête naar rol 

provincie in dossier Tata Steel” is verworpen. Voor 17 en tegen 36 stemmen. Voor stemmen 

de fracties JA21, PvdD, PVV, SP, ChristenUnie, PvdO en fractie Baljeu. 

- Fractie JA21 wenst aantekening voor motie 7 te stemmen; geeft aan dat het 

vervelend zou zijn als we het zo moeten doen gezien de tijd en het geld rovende 

proces, maar deze motie vraagt om oriëntatie rondom het proces en daar stemt de 

fractie voor. 

 

• M8-2023 door fractie JA21 inzake “Onafhankelijk onderzoek inzake meldingen en toezicht 

Kooksgasfabriek 2” is aangehouden. 

 

 

3a. Bekrachtiging besluit GS inzake opgelegde verplichting tot geheimhouding.  

 Er is geen geheim stuk ter bekrachtiging ingekomen.  

 

 

3b. Lijst geheimhouding PS. 

De lijst wordt voor kennisgeving aangenomen. 

 

 

4. Vaststelling notulen en besluitenlijst van de Statenvergadering van 19 december 2022. 

In de notulen van de vergadering van PS 19 december 2022 is op verzoek van fractie PvdA 

een aantal wijzigingen doorgevoerd op pagina’s 31 en 34.  

In amendement A68-2022 van PS 19 december 2022 is sprake van een kennelijke 

verschrijving. Het nummer 2007-06 moet zijn 2017-06. Dit is aangepast in de besluitenlijst. 

De notulen en de besluitenlijst van 19 december 2022 zijn met in achtneming van deze 

wijzigingen vastgesteld. 
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5.  Vaststelling Strategische Statenagenda. 

De strategische Statenagenda wordt ongewijzigd vastgesteld. 

 

 

6.  Vaststelling lijst ingekomen stukken. 

De lijst ingekomen stukken wordt vastgesteld.  

 

 

7.  Voortgangslijst van moties.  

De lijst moties wordt vastgesteld.  

 

 

8. Hamerstukken. 

 

8a. Benoeming Accountant. 

Voordracht 1-2022 

 
8b. Hamerstuk 8b (Onderzoeksrapport Randstedelijke Rekenkamer Fietsbeleid Noord-

Holland, voordracht 2-2023) wordt behandeld als bespreekpunt 10a. 
 

Het besluit behorende bij punt 8a is aangenomen en is bij de hamerstukken van deze 

vergadering op de website gepubliceerd. 

 

 

9. Actualisatie Reglement van Orde PS en Statencommissies Noord-Holland 2015. 

 Voordracht 3-2023 

Totaal aanwezig bij stemming: 53 leden. 

Dhr. Kohler (JA21) en dhr. Koyuncu (DENK) zijn afwezig.  

 

Er zijn 4 amendementen ingediend, waarvan er 2 zijn ingetrokken en 2 zijn verworpen: 

• A1-2023 door fracties PvdD en PvdO inzake “Beeldend debat” is ingetrokken. 

• A2-2023 door fracties PvdD inzake “Rondvraag gelijktrekken met Vragenuur” is 

ingetrokken. 

• A3-2023 door fractie PvdO inzake “Amendement aanpassen artikel 61 duo-

commissieleden” is verworpen. Voor 5 en tegen 48 stemmen. Voor stemmen de fracties 

PvdD, PvdO en 1 lid van fractie SP stemt voor (mw. Bouhlel**). 

**mw. Bouhlel (SP) heeft per abuis voor gestemd, fractie SP wordt geacht tegen 

amendement A3 te stemmen.  

• A4-2023 door fractie PvdO inzake “Amendement aanpassen artikel 43a nota van 

wijziging” is verworpen. Voor 7 en tegen 46 stemmen. Voor stemmen de fracties FvD, 

PVV en PvdO. 

Er zijn geen moties ingediend.  
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Voordracht 3-2023 “Actualisatie Reglement van Orde PS en Statencommissies Noord-

Holland 2015” is aangenomen.  

Voor 51 en tegen 2 stemmen. Tegen stemt de fractie PvdO en 1 lid van PvdA stemt tegen 

(mw. De Vries). Het besluit 3-2023 behorende bij de voordracht is bij agendapunt 9 van 

deze vergadering op de website gepubliceerd. 

 

 

10. Initiatiefvoorstel ChristenUnie “Stimulering Grijs- en regenwatersystemen”.  

Nummer 4 

Totaal aanwezig bij stemming: 53 leden. 

Dhr. Kohler (JA21) en dhr. Koyuncu (DENK) zijn afwezig.  

 

Het initiatiefvoorstel van ChristenUnie is behandeld. Er zijn geen moties of amendementen 

ingediend. 

 

Initiatiefvoorstel ChristenUnie nummer 4-2023 “Stimulering Grijs- en 

regenwatersystemen” is verworpen.  

Voor 13 en tegen 39 stemmen. Voor stemmen de fracties CDA, PvdD, SP, ChristenUnie, 

PvdO en 1 lid van VVD stemt voor (dhr. Roosendaal). 

Dhr. Steeman (D66) onthoudt zich van stemmen. 

 

- Fractie PVV wenst aantekening tegen het ontwerpbesluit initiatiefvoorstel nummer 4 

te stemmen; ziet bij geen van de deelbesluiten een rol voor de provincie weggelegd. 

 

 

10a. Onderzoeksrapport Randstedelijke Rekenkamer Fietsbeleid Noord-Holland. 

Voordracht 2-2023 

Totaal aanwezig bij stemming: 53 leden. 

Dhr. Kohler (JA21) en dhr. Koyuncu (DENK) zijn afwezig.  

  

Er zijn geen moties en amendementen ingediend. 

 

Voordracht 2-2023 “Onderzoeksrapport Randstedelijke Rekenkamer Fietsbeleid Noord-

Holland” is aangenomen.  

Voor 52 en tegen 1 stem. Tegen stemt de fractie PvdO. 

Het besluit 2-2023 behorende bij de voordracht is bij agendapunt 10a van deze vergadering 

op de website gepubliceerd. 

 

 

11. Vragenuur. 

- De mondelinge vragen ingediend door fractie PvdA inzake “Inzicht in aantal 

stikstofvergunningen” zijn niet door GS beantwoord, omdat over hetzelfde onderwerp 

ook schriftelijke vragen zijn ingediend door fractie D66. GS zal eerst de schriftelijke 

vragen beantwoorden. 
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- De mondelinge vragen ingediend door fractie SP inzake “Gebruik van Het Twiske” zijn 

door gedeputeerde Zaal beantwoord. 

- De mondelinge vragen ingediend door fractie SP inzake “Camping Sandevoerde, 

ongeloof alom” zijn door gedeputeerde Olthof beantwoord. 

 

 

12. Advies GS moties Vreemd aan de Orde van de Dag. 

GS heeft advies gegeven op de 5 moties Vreemd aan de Orde van de Dag die bij punt 2 zijn 

ingediend.  

 

 

13. Gebundelde stemming van alle moties, amendementen en voordrachten.  

Totaal aanwezig bij stemming: 53 leden. 

Dhr. Kohler (JA21) en dhr. Koyuncu (DENK) zijn afwezig. 

 

De stemmingen met betrekking tot voordracht 3 (punt 9), initiatiefvoorstel 4 (punt 10) en 

voordracht 2 (punt 10a) zijn uitgewerkt bij de betreffende agendapunten. 

 

De stemmingen moties Vreemd aan de Orde van de Dag: 

Er zijn 5 moties Vreemd aan de Orde van de Dag ingediend, waarvan er 2 zijn ingetrokken 

en 3 zijn verworpen: 

 

• M1-2023 door fracties SP, PvdD en PvdO inzake “De energievoorziening in handen van 

Noord-Holland” is verworpen. Voor 8 en tegen 45 stemmen. Voor stemmen de fracties 

PvdD, SP, PvdO en fractie Baljeu. 

- Fractie GroenLinks wenst aantekening tegen motie 1 te stemmen; vindt het 

idee van een provinciaal energiebedrijf best wel interessant; heeft ook in het 

verkiezingsprogramma het onderzoek naar een provinciaal warmtebedrijf 

opgenomen, maar vindt het een te groot onderwerp om het nu met een 

motie vreemd te regelen en stemt daarom tegen. 

• M2-2023 door fractie SP inzake “Energiecompensatie verenigingen, cultuurinstellingen 

en maatschappelijke voorzieningen oormerken” is aangehouden. 

• M3-2023 door fractie CDA inzake “Helderheid reclameafspraken” is aangehouden. 

• M4-2023 door fracties N-NH. en PvdO inzake “Aanstellen vertrouwenspersoon voor 

Statenleden” is verworpen. Voor 6 en tegen 47 stemmen. Voor stemmen de fracties 

PvdD, PvdO, fractie Baljeu en N-NH. 

- Fractie PvdA wenst aantekening tegen motie 4 te stemmen; kan zich 

voorstellen dat als er situaties zich voordoen het toch goed is om een 

vertrouwenspersoon te hebben, maar snapt ook dat het wat doordenk-werk 

vergt hoe dat precies in te richten; is blij met de toezegging die er is om 

daarover na te denken en heeft begrepen dat bij het inwerkprogramma 

hierop terug gekomen zal worden; ziet geen reden om de motie te steunen.  

- Fractie ChristenUnie wenst aantekening tegen motie 4 te stemmen; vindt dit 

ook een goed idee om dit te verkennen en zou dan ook willen aanraden om 

daar ook een Statenlid bij te betrekken; vindt het een beetje snel gaan om dit 

nu via een motie te doen maar wil het wel op de agenda houden. 
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• M5-2023 door fractie ChristenUnie inzake “Tegemoetkoming gebruikers streekvervoer 

vanwege stakingen” is verworpen. Voor 8 en tegen 45 stemmen. Voor stemmen de 

fracties CDA, PvdD en ChristenUnie. 

- Fractie D66 wenst aantekening tegen motie 5 te stemmen; meldt dat een 

staking een drukmiddel is om wat te laten voelen en om daarmee duidelijk te 

maken wat het belang van streekvervoer is als je duidelijk laat zien wat er 

gebeurt wanneer dat er niet is. Om hier compenserende maatregelen voor te 

vragen beïnvloedt dat stakingsmiddel en haalt op zijn minst deels de angel 

van het middel eruit wat de fractie betreft en stemt om die reden tegen de 

motie. 

 

 

14. Sluiting 

De voorzitter sluit de Statenvergadering van 6 februari 2023. 



Provinciale Staten 
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Notulen -vastgesteld-  

Provinciale Staten van Noord-Holland 

 

Datum statenvergadering : 6 februari 2023  

Voorzitter : dhr. A.Th.H. van Dijk 

Plaatsvervangend voorzitter : statenlid N.M. van der Waart 

Griffier : mw. K. Bolt 

Contactpersoon griffie : mw. V. Mulder - statengriffie@noord-holland.nl  

 

 

Aanwezig: 
Mw. S. Abdi (PvdA), mw. R. Alberts-Oosterbaan (SP), mw. W. van Andel (CDA), dhr. T.H.B. Baudet 5 
(FvD), dhr. R.J.P. Baljeu (Fractie Baljeu), mw. I.A. Bezaan (PVV), Statenlid R.I. Bwefar (GL), dhr. D.J. van 
den Berg (JA21), mw. Bouhlel-Lascaris (SP), Statenlid M.T. Cardol (GL), dhr. J.J. Carton (PvdA), dhr. M. 
Deen (PVV), dhr. R.J. Dekker (FvD), dhr. J. Dessing (FvD), Statenlid J.W. Dulfer (GL), Statenlid Er 
(GroenLinks), mw. G. Van Geffen (N N-H.), Statenlid A. Gielen (GL), dhr. J.P.H.M. van Gilse (VVD), mw. 
L. Gonggrijp (D66), Statenlid J. Gringhuis (GL), mw. J.M.E de Groot (SP), dhr. G.J.W. Hartog (JA21), dhr. 10 
D.G. Heijnen (CDA), dhr. J.P. Hollebeek (PvdD), dhr. Van Hooff (PVV), mw. A.A.J. Jellema (PvdA), dhr. 
E.W.J. Jensen (JA21), mw. J.F.L. Kaamer van Hoegee (VVD), dhr. E.B. Kanik (D66), mw. A.C. Kapitein 
(D66), dhr. M.C.A. Klein (ChristenUnie), mw. W. Koning-Hoeve (CDA), Statenlid I. Kostić (PvdD), mw. 
C.D.M. Kuiper-Kuijpers (CDA), dhr. G.L.J. Leerink (PvdA), dhr. E.J. van der Maas (VVD), dhr. I.J.M. 
Mantel (JA21), mw. M.A.H. van Meerten-Kok (VVD), dhr. H.S. Mülder (D66), dhr. A.J.M. Muurlink 15 
(PvdA), mw. A. Nanninga (JA21), dhr. N.A.L. Roosendaal (VVD), mw. W. van Soest (PvdO), dhr. M.C. 
Steeman (D66), mw. A.J.C.E. Strens (D66), dhr. K.J. Terwal (VVD), mw. A.T.B. de Vries (PvdA), Statenlid 
N.M. van der Waart (GL), dhr. B.G.P. de Wit (VVD), Statenlid T.K. van Wijnen (GL), dhr. G.R. Zaal (GL), 
Statenlid F.A.S. Zoon (PvdD). 
 20 
Afwezig: dhr. Kohler (JA21), dhr. Koyuncu (DENK). 
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(43) 
 
(47) 

1.   Opening en mededelingen 25 
 
De VOORZITTER: Geachte aanwezigen, beste statenleden, ambtelijke ondersteuning en 
publiek. Welkom! Ik open de vergadering op 6 februari 2023 en verzoek u om uw mobiele 
telefoons tijdens de vergadering op stil te zetten. Uiteraard nogmaals welkom aan onze 
statenleden en de belangstellenden zoals ik al aangaf, alsmede het publiek en degenen die ons 30 
volgen via de website en live meekijken.  
 
In het kader van de mededelingen kan ik u mededelen, dat bericht van verhindering is 
ontvangen van de volgende leden: de heer Köhler van JA21 en de heer Koyuncu van DENK en 
gedeputeerde Loggen is ook deze middag niet aanwezig.  35 
 
2.   Regeling van werkzaamheden, vaststellen primus bij hoofdelijke stemming 
      en vaststelling van de agenda. 
 
De VOORZITTER: Kom ik bij agendapunt 2. Dat is de regeling van onze werkzaamheden. Zoals 40 
u weet stellen we de primus vast, daar waar hopelijk de stemming aanvangt, mocht dat 
noodzakelijk zijn. En dit bingonummer is gevallen op nummer 29. Dat is statenlid Cardol van 
GL. 
 
Dan gaan we verder met het vaststellen van de agenda.     45 
De fractie PvdD heeft een verzoek tot het houden van een actualiteit ingediend, conform artikel 
48 RvO, gaat over  “Houdbaarheid vergunning Tata's Kooksgasfabriek 2”. Het presidium heeft 
hier positief op geadviseerd. We zullen daar dus niet over gaan stemmen en zullen deze gaan 
behandelen bij agendapunt 2c.  
  50 
Er zijn ook mondelinge vragen ingediend door de fractie PvdA inzake “Inzicht in aantal 
stikstofvergunningen”, de fractie SP inzake “Gebruik van Het Twiske” en de fractie SP inzake 
“Camping Sandevoerde”. 
 
Deze vragen komen bij het Vragenuur aan het einde van de vergadering aan de orde. 55 
 
De fractie van de SP heeft aangekondigd om twee moties vreemd te zullen indienen en ik nodig 
mevrouw Alberts uit om deze hier nu te komen toelichten. Ik zie u in een keer huppelend 
hiernaar toekomen. Dat is een goed begin van de vergadering.  

Mevrouw ALBERTS (SP): Dank u wel voorzitter. Ik doe eerst de motie vreemd welke heet 60 
“Energie compensatie verenigingen, cultuurinstellingen en maatschappelijke voorzieningen 
oormerken”. Punt is namelijk dat die instellingen nog steeds te maken hebben met een stijging 
van de energie en daar last van hebben gehad. Dit kan wel met 14,5 procent oplopen en wij 
vinden dus dat zij daar eigenlijk niet onder mogen lijden. En dus hebben wij een motie, waarvan 
ik het dictum voorlees, namelijk de aanvullende financiële middelen in te zetten voor steun aan 65 
maatschappelijke voorzieningen zoals sportverenigingen, ontspanningsverenigingen, wijk- en 
buurthuizen en cultuurinstellingen, en deze middelen te oormerken in de voorjaarsnota 2023 
en gaat over tot de orde van de dag. Gewoon dat dat geld vastzit en mensen er geen last van 
krijgen. De andere is wat ingrijpender, die gaat over de energievoorziening waar wij mee te 
maken hebben in dit land. In het verleden hebben wij natuurlijk gezien dat onze 70 
energiemaatschappijen verkocht zijn. Zo werd het provinciale energiebedrijf Nuon en later werd 
dat Vattenfall. En wij zitten nu met een aantal gevolgen daarvan en deze zijn niet mals. Wij 
vinden dat als wij zaken proberen op te lossen dat wij toch vaak binnen de lijntjes blijven 
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kleuren. Er wordt dan bijvoorbeeld gezegd dat wanneer er mensen zijn die maatregelen nemen 
om hun huis te verbeteren, dat we dat wel willen subsidiëren. Dit is allemaal harstikke goed en 75 
hebben dit dan ook gesteund, maar het gekke is eigenlijk dat dat allemaal individueel geregeld 
is. Wij geven weliswaar vanuit de provincies subsidie maar we geven het aan individuen. Terwijl 
je zou zeggen: energievoorziening is van iedereen, dat zou je collectief moeten regelen. Dus 
hebben wij een voorstel en de titel van de motie is “Energievoorziening in handen van Noord-
Holland”. In het kader van wat ik net schetste verzoeken wij gedeputeerde zaak Staten te laten 80 
onderzoeken hoe de publieke belangen in de provincie energievoorziening beter geborgd 
kunnen worden bijvoorbeeld met het oprichten van provinciaal energiebedrijf en dat onderzoek 
te voorzien van een advies, een appreciatie en deze aan de Provinciale Staten uit te doen 
toekomen uiterlijk voor het zomerreces. Dus wat moet er nou gebeuren als je dat wil gaan 
doen? Dat is eigenlijk waar deze motie om vraagt. Wij zullen dus niet meteen zeggen dat het 85 
moet. Dat willen wij wel maar we moeten ook weten hoe de provincie dit wil en kan 
onderzoeken.  

De VOORZITTER: Dank u wel. Beide moties zijn ondertekend en maken onderdeel uit van onze 
beraadslaging.  
Ik geef nu het woord aan mevrouw Koning van CDA, welke ook een motie vreemd zal indienen.  90 

Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Dank u wel voorzitter. “De provincie Noord-Holland kan vlees 
en vis niet zomaar verbieden” kopte het NRC op 5 januari 2023. Via een motie met het nummer 
M256 is door de Provinciale Staten ingestemd met een verbod op reclames van fossiele 
brandstoffen, vlees en vis in OV-bushaltes. Het CDA heeft destijds tegen de motie gestemd, 
maar de meerderheid was dus voor. Voorafgaand aan dat besluit was geen enkele inhoudelijke 95 
discussie over dat verbod gevoerd. Los van het feit dat je voor- of tegenstander bent van het 
dergelijke reclameverbod bent, lijkt het nu de vraag te zijn of zo een reclameverbod juridisch 
kan en of het wel uitvoerbaar is. Het is ook totaal onduidelijk welke reclames de provincie zou 
willen verbieden. Vallen daar auto’s onder? Vallen daar pizza’s onder met ham? Soep met 
soepballen? Reclames van reisbureaus? Reclames van HelloFresh? Reclames voor honden- en 100 
kattenvoer? Wat willen wij wel toestaan en wat willen wij niet toestaan? De implicaties en het 
effect van de motie is totaal onduidelijk. En als belangrijkste wordt door verschillende experts 
en in diverse media aangegeven dat dit besluit niet of zeer beperkt uitvoerbaar is. Daarom is 
het CDA van mening dat er moet worden onderzocht wat de implicaties en effecten zijn van 
motie M-256. De uitkomsten van dit onderzoek moeten worden voorgelegd aan Provinciale 105 
Staten. Het kan eigenlijk niet anders dan dat de uitvoering van de motie wordt opgeschort tot 
dat het resultaat van het onderzoek is voorgelegd aan Provinciale Staten. Dat is dus ook wat wij 
vragen. Wij zijn aangesteld als statenleden om weloverwogen beslissingen te maken, en ik denk 
dat er niemand hier in de zaal zit die die taak zou willen veronachtzamen. Daarom verwachten 
en hopen wij als CDA dat de Staten vandaag kunnen instemmen met het voorgestelde 110 
onderzoek. Laten we met elkaar werken aan beleid dat getypeerd kan worden als 
weloverwogen, onderbouwd en uitvoerbaar. Dan lees ik nog het dictum van de motie voor, dat 
is: “te onderzoeken wat de implicaties en effecten zijn van motie M-256 uit 2022, de uitvoering 
van motie M-256 op te schorten, de uitkomsten van dit onderzoek voor te leggen aan 
Provinciale Staten”. Dank u wel. 115 

De VOORZITTER: Dank u wel. De betekende motie gaat ook onderdeel uitmaken van onze 
beraadslaging. Ik geef nu het woord aan mevrouw Van Geffen van Namens Noord-Hollanders 
voor het indienen van een motie vreemd met als titel “Aanstellen vertrouwenspersoon voor 
statenleden”. 

Mevrouw VAN GEFFEN (Namens Noord-Hollanders): Dank u voorzitter en de motie is mede 120 
namens Wil van Soest van de PvdO. Dit voorstel voor het aanstellen van een 
vertrouwenspersoon voor leden van de Provinciale Staten sluit aan op de actualiteit. Een 
wetsvoorstel van Kamerlid Senna Maatoug van GL om dit te verplichten voor alle organisaties is 
kansrijk en dat is terecht. Er wordt veel schade aangericht door ongewenst gedrag. Deels door 
het feit dat het voorkomt, maar evenzeer door het feit dat het onbespreekbaar is en dat degene 125 
die het aankaart er zelf de schuld van krijgt. Op 14 januari was in Nieuwsuur de 
regeringscommissaris voor dit onderwerp de PvdA-er Mariëtte Hamer. Het raakte me haar te 
horen erkennen dat grensoverschrijdend gedrag tot langdurige schade lijdt. Ik heb zelf in 
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september 2021 in deze Staten een trauma opgelopen, waarvoor ik afgelopen zomer behandeld 
ben, maar waarvan de schade zich nog steeds laat voelen. Normaal zou ik dit als strikt 130 
vertrouwelijk beschouwen, maar dat is in dit geval niet mogelijk. Het heeft ten slotte 
plaatsgevonden als onderdeel van mijn publieke functie in deze Staten. Bovendien wil ik dat er 
iets veranderd. Ik wil dat statenleden in de volgende periode iemand hebben waar ze naartoe 
kunnen gaan als hen iets dergelijks overkomt. Is dat niet een taak van de voorzitter van dit 
huis? Deels. Zoals bij bedrijven vragen wij niet aan de voorzitter van het bestuur of aan de 135 
president-commissaris om zelf die taak op zich te nemen. Integendeel: de politiek vraagt nu 
zelfs dat zij een vertrouwenspersoon aanstellen. De gedachte is dat een bestuursvoorzitter juist 
beter zijn of haar taak kan invullen als er vertrouwenspersonen zijn. Ook kan zo een trauma 
eerder gesignaleerd worden, wat schadebeperkend werkt. Ik vraag je niet om medelijden maar 
om verandering. Dat wij ervoor zorgen dat statenleden in de volgende periode hiermee niet op 140 
deze manier hoeven te worstelen. Dat wij datgene wat ze van organisaties in de maatschappij 
vragen ook zelf toepassen. Ik reken op u allen steun en in het bijzonder van GL als initiator van 
het wetsvoorstel. En de PvdA als partij die de regeringscommissaris voor dit onderwerp levert. 
Dank u wel. 

De VOORZITTER: Gaat u hem nog inleveren, de motie? Anders was het een mooi praatje. Nu 145 
maakt het deel uit van onze beraadslagingen. Dank u wel.  

De laatste is de ChristenUnie, de heer Klein. Ik heb geen titel maar dit gaat u ongetwijfeld zelf 
toelichten.  

De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja dat ga ik zeker toelichten. De titel is “Tegemoetkoming 
gebruikers streekvervoer vanwege stakingen”. Vandaag staakt opnieuw een groot deel van de 150 
buschauffeurs. Dat is op zich voor behartenswaardige redenen zoals een te hoog ervaren 
werkdruk en te lage vergoedingen, maar het is niet de eerste keer en ook de hele week zijn nog 
stakingen aangekondigd. Dit heeft grote impact op de bereikbaarheid van dorpen, regio’s en 
steden. Het pijnlijke van deze staking is, dat juist mensen die wat meer kwetsbaar zijn, zoals 
bijvoorbeeld ouderen of mensen met een beperking en ook scholieren die afhankelijk zijn van 155 
het OV, daarmee geraakt worden en niet naar winkels, ziekenhuis of school kunnen. De 
provincie is natuurlijk de eerst verantwoordelijke voor het openbaar vervoer, het busvervoer in 
de regio en de stakingen stralen daarmee ook op ons negatief af. Dit kan ertoe leiden dat 
mensen besluiten om niet meer met het openbaar vervoer te rijden maar weer met de auto te 
gaan. Dit zouden wij heel jammer vinden van Hollandse initiatieven die wij ontplooien om de 160 
modal shift te realiseren. We hebben daarom een motie waarin we GL verzoeken te 
onderzoeken of er mogelijkheden zijn tot een tegemoetkoming aan de gebruikers van het 
streekvervoer. Bijvoorbeeld door middel van een kortingsactie of het verloten van dagkaarten of 
een ander creatief idee waar GS mee op de proppen kan komen. Deze motie wordt mede 
ingediend door het statenlid Hollebeek van de Partij voor de Dieren. 165 

De VOORZITTER: Dank u wel. Ook deze maakt onderdeel uit van onze beraadslagingen. Zijn er 
nog andere partijen die moties vreemd aan de orde van de dag willen indienen? Zo niet, dan 
weet ik dat er in ieder geval een ordevoorstel is vanuit de kant van Forum. 

De heer DESSING (FvD): Ja dank u wel voorzitter, wij willen graag agendapunt 8b onthameren 
om daar toch nog iets over te kunnen zeggen.  170 

De VOORZITTER: Ja, dat is ook besproken in het presidium en dat zal worden behandeld als 
agendapunt 10a. Dus 8b zal worden onthamerd en zal worden behandeld als 10a.  

 
2a. Afscheid statenlid fractie Forum voor Democratie. 
 175 
De VOORZITTER: Dan zijn we nu bij agendapunt 2a. Het afscheid van een van onze 
statenleden, fractielid van Forum voor Democratie. Mevrouw Vastenhouw zal vandaag formeel 
afscheid nemen. Ze zal straks in haar opvolging worden voorzien. Ik zou willen voorstellen om 
afscheid te nemen van mevrouw Vastenhouw, daarna het nieuwe statenlid te installeren en 
daarna zal ik even kort de vergadering schorsen voor felicitaties. Dan wil ik verzoeken aan 180 
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mevrouw Vastenhouw of zij naar het midden van de zaal zou willen komen. Even kijken waar 
mevrouw Vastenhouw is. In het midden van de zaal. 
 
Mevrouw Vastenhouw, beste Joyce,  
Fijn dat je er bent. Het is toch goed gebruik om in deze Staten mensen welkom te heten maar 185 
ook weer, als ze voortijdig afscheid van ons nemen, daar ook weer afscheid van te nemen. 
Vandaag nemen we afscheid van jou als statenlid. Je was fractielid voor Forum voor Democratie. 
Jouw gedrevenheid bij thema’s rondom directe democratie, was opvallend. Je hebt je meermalen 
op de jouw bekende manier in deze Statenzaal over dat onderwerp geroerd.  
Je vond het belangrijk dat het provinciale referendum meer bekendheid zou krijgen. In jouw 190 
maidenspeech ging je in op een initiatiefvoorstel om de referendumverordening te wijzigen. 
Daarbij betoogde je dat besluitvorming meer van onderop moet komen, omdat daar ook de 
beste ideeën vandaan komen.  
Met jouw kennis en de vastberadenheid om verandering te bewerkstellingen leverde je een 
belangrijke bijdrage aan het debat over het betrekken van inwoners en het functioneren van de 195 
overheid. Dat kwam duidelijk naar voren in de werkgroep burgerparticipatie. Ik zat er zelf bij en 
met jouw bijdragen hield je de werkgroep scherp en droeg je bij aan de verschuiving van de 
focus op participatie die de overheid zelf organiseert, naar een focus op het mogelijk maken 
van referenda.   
Je bent in Overijssel gaan wonen, maar je komt vast nog eens terug naar onze provincie, ik weet 200 
niet of je daar ook politiek actief gaat worden misschien, maar Zandvoort, jouw favoriete plek 
hier. Dat zal vast een warm plekje in jouw hart houden.  Joyce, ik wil jou namens alle collega’s 
danken voor jouw inzet voor Noord-Holland, je heel veel geluk en gezondheid toewensen in 
Overijssel en nogmaals dank voor datgene wat jij hebt gedaan voor de Staten van Noord-
Holland. Dankjewel. En dan heb ik een cadeau! En dat is altijd aan mij om dat uit te reiken.  205 

 
2b.  Installatie en beëdiging statenlid fractie Forum voor Democratie.  
 
De VOORZITTER: Dan komen we bij het beëdigen van het statenlid van de fractie van Forum 
voor Democratie. Overeenkomstig artikel 10 van het Reglement van Orde, heb ik tot lid van de 210 
Commissie van Onderzoek geloofsbrieven benoemd: mevrouw Van Meerten (VVD) als voorzitter, 
mevrouw Kuiper (CDA), statenlid Hollebeek (PvdD). Ik geef nu graag de voorzitter van de 
commissie, mevrouw Van Meerten, het woord. 
 
Mevrouw VAN MEERTEN: Voorzitter, ter voldoening aan uw opdracht hebben wij onderzocht de 215 
geloofsbrieven en de daarbij behorende bescheiden die het benoemd verklaart lid de heer 
Baudet aan uw vergadering heeft toegezonden. Dat onderzoek heeft aangetoond dat blijkens 
het ingevolge artikel W7 tweede kieswet aan PS toegezonden afschriften van de besluiten van de 
voorzitter van het Centraal Stembureau voor de verkiezing van leden van de Provinciale Staten 
van Noord-Holland van 6 februari 2023 tot lid van Provinciale Staten benoemd is verklaard, de 220 
heer Baudet fractie Forum voor Democratie. Wij stellen nu dan ook voor de heer Baudet als lid 
van Provinciale Staten van Noord-Holland toe te laten. Verder heeft de commissie 
kennisgenomen van de nevenfuncties van de kandidaat. De combinatie van het 
statenlidmaatschap en de nevenfuncties is altijd een punt van aandacht en is de 
verantwoordelijkheid van het statenlid zelf om de integriteit te bewaken. 225 
 
De VOORZITTER: De commissie adviseert dus te besluiten om de heer Baudet (FvD) toe te laten 
als lid van uw Staten. Verlangt iemand hierover het woord? Zo niet: Dan is unaniem door u 
besloten de heer Baudet als lid van Provinciale Staten toe te laten. Ik ontbind de Commissie van 
Onderzoek geloofsbrieven en dank de leden voor de verrichte werkzaamheden.  230 
 
Aan de orde is nu de beëdiging van de heer Baudet. Ik wil verzoeken iedereen in de zaal te gaan 
staan. Mevrouw Vastenhouw (FvD) heeft per 1 januari jl. haar ontslag ingediend conform artikel 
X1, eerste lid van de Kieswet. Haar lidmaatschap wordt opgevolgd door de heer Baudet (FvD) 
wiens installatie nu aan de orde is. Meneer Baudet ik stel u thans in de gelegenheid om de eed 235 
in mijn handen af te leggen. Ik verzoek u straks, als ik uw naam noem, onder het opsteken van 
de voorste twee aaneengesloten vingers van de rechterhand, uit te spreken de woorden: “Zo 
waarlijk helpe mij God Almachtig”. Maar ik zal u eerst de formule van de eed voorlezen. “Ik 
zweer dat ik, om tot lid van Provinciale Staten benoemd te worden, rechtstreeks noch 
middellijk, onder welke naam of welk voorwendsel ook, enige gift of gunst heb gegeven of 240 
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beloofd”. “Ik zweer dat ik, om iets in dit ambt te doen of te laten, rechtstreeks noch middellijk 
enig geschenk of enige belofte heb aangenomen of zal aannemen”. “Ik zweer dat ik getrouw zal 
zijn aan de Grondwet, dat ik de wetten zal nakomen en dat ik mijn plichten als lid van 
Provinciale Staten naar eer en geweten zal vervullen”. 

 245 
De heer BAUDET: Zo waarlijk helpe mij God almachtig. 
  
De VOORZITTER: Ik wens u alle geluk met uw statenlidmaatschap. Weliswaar kort, het zijn nog 
maar twee vergaderingen vanaf vandaag. Ik wil u vragen nog even te wachten, zodat ik het 
nieuwe statenlid eerst kan feliciteren en de bloemen kan overhandigen. 250 
 
2c.  Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming van PS).  
 
De VOORZITTER: Als alle statenleden weer gaan zitten dan heropen ik de vergadering. We 
waren aanbeland bij agendapunt 2c, actualiteiten. Deze actualiteit wil ik in 60 minuten 255 
afronden. De aangemelde sprekers hebben allemaal 3 minuten. GS heeft 15 minuutjes en dat is 
inclusief interrupties en antwoorden.  
 
De fractie PvdD heeft een verzoek tot het houden van een actualiteit ingediend, conform artikel 
48 RvO, inzake “Houdbaarheid vergunning Tata's Kooksgasfabriek 2”. Een aantal sprekers 260 
hebben zich aangemeld: de heer Mantel (JA21), de heer Baudet (FvD), mevrouw Koning-Hoeve 
(CDA), statenlid Er (GL) en de heer Klein (ChristenUnie). En ik zie mevrouw De Groot (SP). 
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Voorzitter, wij waren allemaal bij de inschrijftafel en daar mochten we 
ons niet aanmelden. Daar zeiden ze dat we gewoon allemaal 3 minuten de gelegenheid zouden 265 
krijgen om te spreken. 
 
De VOORZITTER: Nee, nee hoor u bent nu aangemeld en de heer Leerink ook (PvdA), mevrouw 
Van Soest (PvdO). Dan zijn we aardig compleet en u zal begrijpen de heer Baudet zal zijn 
maidenspeech houden.  270 
 
Mevrouw GONGGRIJP (D66): Voorzitter, excuus. Voor mij geldt hetzelfde als wat mevrouw De 
Groot zei. Ik heb dus ook graag even spreektijd straks. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Ja. Nou dan hebben we denk ik het rijtje compleet. Nog iemand? Niemand 275 
vergeten. Dan geef ik het woord aan statenlid Kostić om de actualiteit aan de orde te stellen. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Voorzitter, staalfabrikant Tata Steel. Voor de mensen thuis die het niet 
weten of voor het nieuwe statenlid dat dit dossier nog niet goed kent: Tata Steel is de grootste 
vervuiler van Nederland, pal naast een natuurgebied en een dichtbevolkt gebied. Mensen in de 280 
regio hebben meer last van hun hart en luchtwegen en hebben tot 50 procent meer kans op 
kanker. Zij worden volgens het RIVM structureel blootgelegd aan te hoge concentraties 
kankerverwekkende stoffen. Omwonenden moeten wekelijks dikke lagen stof van hun 
vensterbanken en nachtkastjes vegen. Volgens het RIVM krijgen mensen onveilige hoeveelheden 
lood en kankerverwekkende stoffen binnen via dat neergedaalde stof. De jaarlijkse blootstelling 285 
aan lood bleek minstens het dubbele dat verantwoord is, onder andere als het gaat om kinderen 
die er neurologische schade door kunnen krijgen. De situatie is zelfs zo ernstig dat mensen 
vaak hun ramen niet kunnen openzetten en dat ouders hun kinderen niet altijd buiten kunnen 
laten spelen. Voorzitter, omwonenden hebben hierover jarenlang aan de bel getrokken en de 
provincie deed er niets aan. Hoewel we nu met een inhaalslag in de handhaving bezig zijn, 290 
durfde de provincie niet te doen wat nodig is. En wat nodig is, is de vergunning van het meest 
vervuilende en kankerverwekkende onderdeel namelijk Kooksfabriek 2 in te trekken. Deze 
Kooksfabriek 2 lekt al decennialang aan alle kanten gevaarlijke stoffen, ze overtreedt Europese 
regels als het gaat om schadelijke rauwe kooks. Het heeft meer dan twee jaar strijd van de 
omwonenden gekost voordat de provincie hierop ging handhaven. Inmiddels zijn er meerdere 295 
last onder dwangsommen opgelegd maar Tata blijft die regels schenden. In November is weer 
een overtreding geconstateerd. Inmiddels weten we nog steeds niet wat de provincie daar 
precies tegen gaat doen. Dus de vraag aan de GS: gaat u de vergunning voor de Kooksfabriek 2 
intrekken? Wat gaat u doen met de meest recente overtreding als het gaat om grenswaarden 
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voor kankerverwekkende stoffen. Voorzitter, afgelopen week kwamen weer schandalen aan het 300 
licht bij het bedrijf. EenVandaag meldde dat de Kooksfabriek vanaf de bouw al fout in elkaar 
zat, lekte en rookte. Wij hebben daar een aantal vragen over: 
 
1. Klopt het dat de provincie altijd al heeft geweten dat er een constructiefout was bij de 
Kooksfabriek 2? 305 
-2.Is de provincie met de experts ook van mening dat de vijftig jaar oude Kooksfabriek 2 al 
zeker twintig jaar over datum is en dus rond de jaarwisseling gesloten had moeten worden? 
3. Hoe kan het dat deze fabriek nog altijd in bedrijf is? 
4. Klopt het dat al in 2012 binnen de provincie over sluiting van de Kooksfabriek 2 is gesproken 
en zo ja: hoe is dan het besluit gekomen om dat niet te doen? 310 
5. Hoe kunt u achter het huidige toekomstplan van Tata Steel staan terwijl deze giftige stoffen 
en lekkende installatie vooralsnog tot 2030 blijft zitten? 
En als laatste: hoelang vindt u het nog acceptabel om mensen in de gifdampen van de 
Kooksfabriek te laten leven? 
 315 
Daarom de volgende motie. Wij verzoeken het college van de GS om extra externe experts in te 
schakelen om ervoor te zorgen dat de vergunning van de verouderde, vervuilende Kooksfabriek 
2 dit jaar nog wordt ingetrokken.  
 
En dan het laatste voorstel voorzitter. Het is hoe dan ook klip en klaar dat we grondig moeten 320 
onderzoeken welke rol de provincie in al die jaren precies heeft gespeeld in het dossier. Het 
Tata schandaal is groot en de enige manier om alles boven tafel te krijgen is om een start te 
maken met een provinciale onderzoeksenquête. Een soort parlementaire enquête om de 
onderste steen naar boven te halen. Andere provincies hebben dit instrument ook al toegepast 
en onze Provinciewet biedt daar gelegenheid toe. Daarom de volgende motie: “PS spreken zich 325 
uit, om zich op korte termijn met ambtelijke ondersteuning te gaan oriënteren op het toepassen 
van het recht van onderzoek volgens de Provinciewet (artikelen onder 51a tot en met f) met het 
doel om alle feiten op tafel te krijgen als het gaat om de rol van de provincie in het dossier Tata 
Steel”. Voorzitter, we hebben het hier al heel lang over, we moeten verder kunnen komen dan te 
roepen dat gezondheid heel belangrijk is en zo snel mogelijk de Kooksfabriek 2 te moeten 330 
sluiten. Als de politiek nog het vertrouwen van burgers wil terugwinnen moeten we daad bij 
woord voegen. Dus daarom; steun ons voorstel.  
 
De VOORZITTER: U bent door uw spreektijd heen. Wil u afronden?  U gaat twee moties indienen 
en die maken onderdeel uit van de beraadslaging. Zoals ik u al zei, u bent door de spreektijd 335 
heen en dan ga ik het woord geven aan de statenleden die het woord hebben gevraagd. Dan 
begin ik bij de heer Mantel van Ja21. 
 
De heer MANTEL (JA21): Voorzitter, dank u wel en dank aan de indieners van deze actualiteit. 
Voorzitter, onze fractie heeft een zevental vragen aan het college:  340 
 
1. Sinds wanneer weet de toezichthouder van de constructiefout in de kookgasfabriek 2? 
2. Sinds wanneer weet de toezichthouder dat de problemen zijn in de fabrieksprocessen van de 
Kookgasfabriek 2? 
3. Heeft de toezichthouder nooit eerder verklaringen proberen te zoeken voor het lekken en het 345 
niet functioneren van de Kookgasfabriek 2? 
4. Is het college van mening dat dat de omgevingsdienst voldoende grip heeft op de 
Kookgasfabriek 2? Graag een uitgebreid antwoord. 
 Is het college voornemens de beweringen van EenVandaag, zoals deze gesteld is grondig te 
onderzoeken en mee te nemen in de toekomstscenario’s van Tata Steel? 350 
 En kan een constructiefout in de Kookgasfabriek 2 verklaren waarom een milieuverslag van 
Tata omtrent de uitstoot van PAK’s tot een factor 1000 afwijkt van de in de omgeving 
daadwerkelijk aangetroffen stoffen? 
 
Voorzitter, laatste vraag. Heeft de jurist die tijdens de uitzending van de Hofbar werd 355 
uitgenodigd door de gedeputeerde, ook contact opgenomen met de gedeputeerde? En zo ja, 
wat is daar de voortgang van en zo nee, is de gedeputeerde zelf bereid om contact op te 
nemen.  
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En voorzitter, dan dien ik graag een motie bij u in en daarna zijn wij in afwachting van de 360 
antwoorden van de gedeputeerde. De motie luidt: “Onafhankelijk onderzoek inzake meldingen 
en toezicht Kookgasfabriek 2”. Waarvan het dictum luidt: Verzoekt gedeputeerde staten als 
bevoegd gezag in samenwerking met de omgevingsdienst Noordzeekanaal gebied als 
toezichthoudende instantie een onderzoek in te stellen naar ontvangen meldingen en 
vastgestelde constructies en fouten in de Kookgasfabriek 2 sinds de opening daarvan. Daarbij 365 
inzichtelijk te maken sinds wanneer het bevoegd gezag en de toezichthoudende instantie op de 
hoogte is van processen en de mogelijke constructiefout in de Kookgasfabriek 2. En in de 
toekomstscenario’s van Tata Steel, de informatie van EenVandaag omtrent de Kookgasfabriek 2, 
mee te nemen en in te zetten op zo snel mogelijke sluiting van die fabrieksonderdeel. Dank u 
wel.  370 
 
De VOORZITTER: Ja, keurig getekend. Ook dit maakt onderdeel uit van onze beraadslagingen. 
Dan ga ik door naar de heer Baudet (FvD). 
 
De heer BAUDET (FvD): Voorzitter, ambtsgenoten in de Provinciale Staten. Wat een plezier om 375 
hier te zijn. Ik was hier voor het eerst als kleine man pianospelen bij het prinses Christina 
Concours, in precies deze zaal en nu ben ik hier terug in een andere hoedanigheid. Het is mooi 
om hier te zijn en ik vind het ook mooi dat ik mensen heb gezien met buttons, waarvan ik er 
ook wel een zou willen. Daar staat op: tegen seksisme tegen racisme, en daar kan ik me 
helemaal in vinden, dus misschien kan ik er zo meteen één bekomen. Ik zal naar aanleiding van 380 
mijn installatie hier de komende twee maanden mijn best doen om een goed provinciaal 
statenlid te zijn. Mijn aanwezigheid hier is kort, maar hopelijk daarom niet minder impactvol. 
De motie waarover wij vandaag spreken, gaat over het vervroegd sluiten van één van de 
fabrieken van het oude hoogovens bedrijf. Dat heet nu Tata Steel en de hele situatie rondom 
Tata is exemplarisch, voor wat ik denk, dat de grote tragedie is van het Nederlandse bestuur 385 
van de afgelopen decennia, waarbij wij steeds wel de lasten krijgen van allerlei 
bedrijfsmogelijkheden, van allerlei maatschappelijke thema's maar eigenlijk nooit de lusten. Wij 
hebben het gezien met KLM Air France, prachtig Nederlands bedrijf. Dat wordt dan een beetje 
voor een habbekrats weggegeven aan de Fransen. We hebben nu wel de lasten, de kosten, de 
maatschappelijke moeilijkheden van een eigen luchtvaartmaatschappij maar hebben niet meer 390 
de voordelen van een eigen luchtvaartmaatschappij. Hetzelfde zag ik vorige week, toen ik het 
Caribisch gebied van het Koninkrijk bezocht. Fantastische eilanden zou het de Dubai van 
Nederland kunnen zijn, zou het Florida van Nederland kunnen zijn. Wat een mogelijkheden. 
Allerlei mogelijkheden tot ontwikkeling, maar in plaats daarvan gaan we ons te buiten aan 
eindeloze excuses, slachtofferdingen, enorme slavernij musea en dat soort dingen allemaal, erg 395 
negatief dus. Het is allemaal subsidies maar alles wat tot bloei zou kunnen komen daar doen we 
niets mee. Zo typerend. En dat is dus ook zo met Tata Steel. We hebben dus dat fantastische 
bedrijf, zowat het beste van de wereld. Dat hebben we voor een habbekrats weggegeven aan 
investeerders. Eerst aan het Verenigd Koninkrijk, daarna aan India. De winsten strijken we dus 
niet meer op en vervolgens gaan we met de hele klimaatmystiek en de duurzame maffia tussen 400 
de tien en twintig miljard euro aan kosten maken om te verduurzamen, terwijl het tussen de 
200-400 miljoen zou kosten om die Kooksfabriek 2 reactor te herbouwen te herstellen, 
helemaal schoon te maken en al die milieuproblemen op te lossen. Met andere woorden er 
zouden nu 1000 windmolens moeten worden geplaatst met de gehele oppervlakte van de 
gemeente Amsterdam om groen staal te ontwikkelen, wat natuurlijk helemaal niet kan en 405 
onhaalbaar is. De belastingbetaler betaalt daarvoor via al die subsidies. De winsten gaan naar 
India en de Nederlander heeft er dus helemaal niets aan. Wij zullen de moties trouwens niet 
steunen, tuurlijk niet! Kooksfabriek 2 moet gewoon open blijven, we moeten investeren in een 
wat schonere lucht. De problemen daar kan je makkelijk met een paar honderd miljoen 
oplossen. Die miljarden in verduurzaming gaan we bijvoorbeeld investeren in mobiliteit, 410 
leefomgeving, betere zorg voor de politie, gezondheidszorg, ouderenzorg, alles wat onze 
provincie leefbaarder kan maken. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel.  
 415 
De heer KLEIN (CDA): Ik realiseer me dat u meestal als stelregel hebt dat maidenspeeches niet 
geïnterrumpeerd mogen worden. Vandaar mijn stap terug. 
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De VOORZITTER: En terecht, want dat is ook zo. Het is een maidenspeech. Ik wilde u dat nog 
net zeggen, maar ik zag u weer teruglopen.  420 
 
De heer BAUDET (FvD): Ik heb geen bezwaar 
 
De VOORZITTER: Nee maar ik houd me toch graag aan die regel. Het was uw maidenspeech, u 
hoorde het tromgeroffel, dank. We gaan naar mevrouw Koning-Hoeve (CDA). 425 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Voorzitter, Tata’s Kookgasfabriek 2 moet en gaat sluiten. Daar 
zijn we het over eens en we hebben op 14 januari dit onderwerp ook al behandeld in de 
commissie. Zo snel mogelijk betekent helaas niet dat morgen de vergunning ingetrokken kan 
worden, maar er ligt een plan voor de korte termijn. Tata gaat Kookgasfabriek 2 sluiten en heeft 430 
daarvoor het project Heracles aangevraagd. Het CDA staat daar positief tegenover. Wij vinden 
dat zeer belangrijk omdat toegewerkt wordt naar een schoon Tata. Tata wil zo snel als de 
vergunningen rond zijn, het project Heracles uitvoeren. 
 
De VOORZITTER: Interruptie statenlid Kostić.  435 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja dank u wel. Ja, dank u wel. U zegt weer zo snel mogelijk en dat 
hebben we vaker gehoord. Voor u betekent dat dus 2030, want dat is het plan. Is hetgeen waar 
u achterstaat mensen nog tot 2030 in kankerverwekkende stoffen laten leven? Is dat waar het 
CDA voor staat? 440 
 
De VOORZITTER: Statenlid Kostić dit was de eerste maar ook de laatste. U bent door uw 
spreektijd heen.  
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja, in mijn verdere betoog komt er een antwoord op uw vraag. 445 
Tata Steel gaat dus zo snel als de vergunningen rond zijn, het project Heracles starten en dan 
wordt de technologie vervangen door nieuwe technologie. Dan zal er ijzer worden 
geproduceerd op basis van waterstof. Dan worden de Kooks- en gasfabrieken gesloten. Wij 
hebben net als vele anderen al diverse malen aan de gedeputeerde gevraagd of dat sluiten van 
de KGF2 alsjeblieft nog eerder kan dan voor 2030, maar ook vergunningtechnisch lijkt dat 450 
onmogelijk. De vergunningen voor dit project worden al gecoördineerd in procedure gebracht 
om zo snel mogelijk te handelen. PvdA, stop met doen alsof er hier in de Staten niets gebeurt. 
De afgelopen periode hebben wij hier als statenleden bijna maandelijks gesproken over Tata en 
er is zeer veel gebeurd om ervoor te zorgen dat Tata duurzaam en schoon gaat produceren, in 
het belang van iedereen, maar zeker van de omwonenden. Het grote verschil tussen de PvdD en 455 
het CDA is dat u Tata wil sluiten en wij niet. Onze vraag aan GS, die wij nog hebben is: is er iets 
veranderd in de juridische kijk op data na de beweringen van Eén Vandaag? 
 
De VOORZITTER: Dank u wel, het woord aan statenlid Er van GL. 
 460 
Statenlid ER (GL): Dank u wel voorzitter. Voorzitter, ook wij hebben de uitzending van 
EenVandaag over Tata gezien en zijn geschrokken van de uitspraken die daarin zijn gemaakt. 
De afgelopen vier jaar is er zo ontzettend veel informatie boven tafel gekomen dat je misschien 
zou verwachten, dat we toch wel inmiddels alles weten. Helaas blijkt dat weer niet het geval te 
zijn. Daarbij is het ook niet zo dat de berichten er milder op worden. De uitzending bevestigt 465 
opnieuw hoe vervuilend en ongezond de fabriek is en niet alleen de afgelopen jaren. Dit is hij al 
vanaf dag 1. Gelukkig zijn we inmiddels al bijna allemaal wel met elkaar eens dat Kooksfabriek 
2 zo snel mogelijk moet sluiten. We horen daarom graag van de gedeputeerde hoe dat, hoe het 
staat met het juridisch onderzoek naar deze sluiting, of deze berichten gaan leiden tot 
versnelling daarvan en in hoeverre de nieuwe informatie uit dit programma daarbij betrokken 470 
gaat worden. Waar we als GL nog wel onze vraagtekens bij hebben, zijn de uitspraken dat de 
provincie op de hoogte was van alle problemen, maar niet of niet tijdig heeft ingegrepen. We 
zijn dan ook benieuwd of het klopt dat de provincie al jarenlang bekend is met het feit dat de 
constructie van Kooksfabriek 2 niet deugde of deze specifieke informatie aanleiding heeft 
gevormd tot handhaving en welke maatregelen als gevolg daarvan wel of niet zijn getroffen en 475 
waarom dat zo is. Dank u wel voorzitter.  
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De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Klein van de ChristenUnie.  
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, meneer de voorzitter, dat de Kooksgasfabriek 2 al lange tijd 480 
aan het einde van zijn Latijn is, dat weten we allemaal en meerdere partijen ook. De 
ChristenUnie heeft meermaals opgeroepen om alles in het werk te stellen om die 
Kooksgasfabriek 2 zo snel mogelijk te sluiten. We zijn tevreden dat de provincie nu onderzoekt 
of het mogelijk is om de vergunning in te trekken, want de uitstoot van schadelijke stoffen 
moet zo snel mogelijk stoppen. Dat zijn we aan de omgeving verplicht en als FvD wil ik zeggen: 485 
dat lukt niet door een paar miljoenen tegenaan te gooien. Dat hebben we jarenlang geprobeerd 
en dat is niet effectief gebleken. We zullen echt een grotere stap moeten nemen. De reportage 
van Eén Vandaag, vorige week, heeft echter weer een aantal nieuwe punten aan het licht 
gebracht. Het zou al lange tijd bekend zijn geweest dat de fabriek niet goed is gebouwd. Dat 
was bekend bij de toezichthouder en er zou besloten zijn om de fabriek langer open te houden 490 
dan de economische levensduur, wetende van de gebreken. Mijn collega's hebben daar 
verschillende vragen over gesteld. 
 
De VOORZITTER: Interruptie de heer Baudet. Ik ben bang dat u anders te ver in uw stuk komt 
en dan moet de heer Baudet teruggrijpen.  495 
 
De heer BAUDET (FvD): Dat zijn de beginnersfoutjes. Is de geachte afgevaardigde van GL ervan 
op de hoogte dat 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): ChristenUnie, geen GL.  500 
 
De heer BAUDET (FvD): De verschillen tussen die partijen zijn ook zo klein geworden. Is de 
afgevaardigde van ChristenUnie er zich van bewust dat het volledig nieuw bouwen van 
Kooksfabriek 2 geraamd wordt op tweehonderd miljoen? En dat daarmee alle oorspronkelijke 
constructie fouten worden gecorrigeerd en dat het helemaal schoonmaken vier- tot vijfhonderd 505 
miljoen zou kosten.  
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Nou, ten eerste, als er twee partijen op elkaar lijken en eentje op 
GL, dan zou ik niet direct aan de ChristenUnie denken. Maar ik ben ervan op de hoogte dat als 
we de Kooksgasfabriek 2 opnieuw zouden bouwen, dat we nog steeds staal maken met behulp 510 
van kooks en dat is nou inherent een vervuilend proces en wij willen inzetten op een schoner 
proces, een proces gebaseerd op waterstof, waardoor we die vervuiling echt de kop in kunnen 
drukken. We hebben tot nu toe jarenlang geluisterd en gehoord dat er verbeterplannen zouden 
komen. Er zijn ook verbeteringen gebeurd, maar de uitstoot van schadelijke stoffen speelt nog 
steeds tot de dag van vandaag en wij kunnen de omwonenden van de fabriek het niet aandoen 515 
dat zij in deze vervuiling blijven. Ik vertel dat wij ons zorgen maken over het nieuws en wij 
vinden het belangrijk dat de onderste steen boven komt. En dan gaat het met name wat er in 
het verleden allemaal gebeurd is rondom de Kooksasfabriek twee in het toezicht. Wat is de rol 
van de provincie geweest? Het gaat niet over onze inzet nu, maar over het verleden, en wij 
dienen daarom samen met de PvdD de motie in waarin we uitspreken dat we graag willen kijken 520 
naar het middel van een provinciale enquête: is dat een goed middel om die onderste steen 
boven te krijgen? Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Het woord is aan mevrouw De Groot van de SP. 
 525 
Mevrouw DE GROOT (SP): Dank u, voorzitter. Inderdaad, de PvdD heeft eerder gevraagd om de 
vergunning van Kooksfabriek 2 in te trekken en dat is volgens de SP ook dé manier om de 
IJmond sneller gezond en schoon te krijgen. Zowel voor de gezondheid van de inwoners, zowel 
voor de gezondheid van de werknemers als voor de gezondheid van de natuur. De SP heeft de 
uitzending van EénVandaag, waar de PvdD, naar verwijst, ook gezien. Het is treurig dat een 530 
Kooksfabriek, waar direct na de bouw ervan problemen op doen en die tot op heden zo lek is 
als een mandje, nog steeds productie mag draaien. Wat ons nu opvalt is dat de mensen die nu 
met dit slechte nieuws uit de kast komen, zoals een oud-medewerker een oud-directeur en een 
oud-ambtenaar van de milieudienst van Noord-Holland, al die jaren hun mond hebben 
gehouden, alsof ze in het verleden niet verplicht waren om de gezondheid van mens en natuur 535 
te beschermen. Wat voor cultuur was er in het verleden bij Hoogovens Corus / Tata Steel en wat 
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voor cultuur was er bij de milieudienst van Noord-Holland? Ook op opvallend is het volgende: 
een oud-medewerker zegt: er waren zelfs oud collega's bij die eerder in de Kooksfabriek 
gewerkt hadden en die later bij de toezichthouders zijn gaan werken. Nu is blijkbaar het 
omgekeerde aan de orde. Een ervaren milieu-inspecteur die namens de omgevingsdienst 540 
Noordzeekanaalgebied toezicht hield op Tata Steel, is per 1 januari overgestapt naar de 
staalfabrikant. De vrouw was aanspreekpunt van de omgevingsdienst voor omwonenden in Wijk 
aan Zee en in Muiden, net als Bénédicte Ficq, de advocaat van de omwonenden, vindt de SP dit 
zorgwekkend. Er is blijkbaar een heel sterke verwevenheid tussen de overheid en Tata Steel en 
dat is niet gezond. Zoals we in de uitzending van 31 jaar januari 2023 van de Hofbar zagen, 545 
heeft u als bevoegd gezag de mogelijkheid om de vergunning voor de Kooksfabriek 2 in te 
trekken als sprake is van ontoelaatbare gevolgen voor het milieu. Bent u inmiddels van mening 
dat er sprake is van ontoelaatbare gevolgen voor het milieu? En als dat het geval is, gaat u dan 
de vergunning van Kooksgasfabriek 2 intrekken en welke voorwaarden gaat u dan scheppen om 
de werknemers van Tata Steel aan een goed betaalde duurzame baan te helpen, waarin ze weer 550 
jaren vooruit kunnen? Want dat vindt de SP absoluut ook een vereiste. U kunt nu alvast uw 
toezeggingen doen. Voor de werknemers van Tata Steel ziet hun toekomst er niet heel 
gemakkelijk uit als we die fabriek sluiten. Dankjewel.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan gaan we naar de heer Leerink van de PvdA. 555 
 
De heer LEERINK (PvdA): Dank u wel voorzitter. We hebben met mekaar afgesproken dat we 
hier zo scherp mogelijk zouden zijn als het gaat om Tata, want ik denk dat in de loop van de 
deze periode wel helder is geworden dat we allemaal vinden dat daar snel iets moet veranderen 
en ik heb ook de indruk dat we daar als partijen allemaal bovenop zitten. Ik kan in dat opzicht 560 
kan ik me prima voorstellen dat dat die uitspraken bij Eén Vandaag weer nieuwe vragen 
oproepen. We willen weten: kloppen die uitspraken en zo ja, wat is de relevantie van deze 
uitspraken voor het verdere traject en daar horen we graag het college over. Dat is wat ons 
betreft de belangrijkste vraag. Kan ik een punt van orde maken? 
 565 
De heer BAUDET (FvD): Kan ik een punt van orde maken?  
 
De VOORZITTER: U heeft een ordevoorstel?  
 
De heer BAUDET (FvD): Nou er wordt gezegd dat wij allemaal vinden dat we Tata Steel keihard 570 
moeten aanpakken, maar dat is niet waar. Wij vinden dat helemaal niet. 
 
De VOORZITTER: Even voor alle duidelijkheid: u kunt hier een ordevoorstel doen waar we over 
kunnen stemmen, maar we kunnen niet hier het debat aangaan in deze zin, dus we luisteren 
verder naar de heer Leerink. 575 
 
De heer LEERINK (PvdA): Nou laat ik u dan bijpraten over de zorgen van uw fractie hier. Ook 
daar was de afgelopen periode zorgen als het gaat om Tata Steel. In het inwerkprogramma van 
uw eigen fractie kunt u wellicht nog eens kijken wat uw eigen fractie gezegd heeft. Los daarvan 
ik heb mijn punt hierover gemaakt. Ik wil nog wel iets zeggen over Kooksfabriek 2, ook daar 580 
zijn we volgens mij in grootst mogelijke meerderheid van overtuigd dat die Kooksfabriek zo 
snel mogelijk dicht moet. Het college van GS heeft ook aangegeven daar een onderzoek naar te 
doen in hoeverre dat kan. Ik verzet mij tegen de suggestie dat wij hier per motie een fabriek 
kunnen sluiten. Ik heb dat één keer gezegd en ik wil dat blijven zeggen. Wat mij betreft moeten 
we mensen geen valse verwachtingen wekken. Je sluit geen fabriek met een motie. In die zin 585 
volgen we daarvoor het traject wat we met elkaar hebben afgesproken. Er ligt een toezegging 
om dat zo snel mogelijk in kaart te brengen, hoe dat wel zou kunnen en ik zou daar nogmaals 
voor willen waken.  
 
De VOORZITTER: Ik geef het woord aan mevrouw Van Soest (PvdO).  590 
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Dank u wel voorzitter. Voorzitter, vele jaren klagen de bewoners 
van de overlast van Tata Steel en nooit is er rekening gehouden met deze bewoners. En 
voorzitter, tot overmaat van ramp treedt er een toezichthouder in dienst van Tata Steel. Eerst ga 
je het bedrijf controleren en daarna treed je bij dat bedrijf in dienst. Mevrouw Ficq, dat is de 595 
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advocaat van bepaalde groepen bewoners, noemt het een zorgelijke ontwikkeling. “Dit is de 
macht van het geld”, aldus mevrouw Ficq. Voorzitter, wij wachten de beantwoording af van alle 
vragen die gesteld zijn en daarna beraad ik me of wij daar een motie over gaan indienen. Dank 
u wel. 
 600 
De VOORZITTER: Dank u wel en dan geef ik het woord aan mevrouw Gonggrijp, D66.  
 
Mevrouw GONGGRIJP (D66): Voorzitter, wij hebben de uitzending ook gezien en als je in de 
omgeving woont van Tata, dan maak je je zeker zorgen en dan hoop je dat het niet zo lang 
meer duurt voordat het beter wordt. De uitzending suggereert dat Tata en de overheid kennis 605 
hadden van heel veel zaken die niet goed waren. Bijna iedereen in deze Staten wil dat de route 
naar een gezonde leefomgeving en een groene staalfabriek zo kort mogelijk is. Er zijn met 
verschillende partijen afspraken gemaakt en het is onze taak te zorgen dat deze afspraken 
worden nageleefd. Wij moeten controleren dat de OD streng handhaaft op basis van onze 
wetgeving. De fabriek sluiten naar aanleiding van een uitzending is wat D66 betreft niet de 610 
route, en zeker niet als je ook in de commissie niet gesproken hebt over dit onderwerp. Tot 
zover.  
 
De VOORZITTER. Dank u wel. Voordat ik het woord geef aan gedeputeerde Olthof, er zijn veel 
vragen gesteld, dus we hebben even tien minuten schorsing. Dan zullen we verder gaan met de 615 
actualiteit. Ik schors nu de vergadering voor tien minuten tot kwart over.  
 
Schorsing 
 
De VOORZITTER: Mag ik de Staatsleden verzoeken te gaan zitten? Ik heropen de vergadering 620 
en ik geef het woord aan gedeputeerde Olthof. 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Dank u wel. Dan denk je op een maandagmiddag van nou weinig 
onderwerpen op de agenda, rustige middag en dan komt toch weer Tata Steel voorbij. Dan is 
het toch weer een enerverende middag. Overigens een onderwerp waar we natuurlijk allemaal 625 
enorm bij betrokken zijn, enorm bij begaan zijn, en zeker als het gaat over de gezondheid van 
de omgeving. En laten we er duidelijk over zijn. Volgens mij vindt iedereen in deze zaal die 
gezondheid van de omgeving ontzettend belangrijk, alleen de manier hoe we dit gaan 
aanpakken en oplossen, daar verschillen we misschien van mening. Voorzitter, ook ik heb 
afgelopen dinsdag kennis genomen van de uitzending van EenVandaag en ook direct gevraagd 630 
van: wat gebeurt hier nou?  
Een constructiefout in 1972, wat wisten we ervan? Laat ik duidelijk zijn op de eerste vraag: ik 
was er niet van op de hoogte. Deze vraag is heel algemeen, wist iemand “dat”? Een hele grote 
vraag natuurlijk van de afgelopen 50 jaar, die ik nu niet met ja of nee kan beantwoorden. Wat 
we wel natuurlijk direct doen is dat ook de omgevingsdienst op basis van die uitzending ook bij 635 
Eén Vandaag heeft gevraagd: geef ons alle informatie die beschikbaar is, die u heeft, die wij 
wellicht niet kennen. Maar we gaan ook in ieder geval onderzoek doen in het archief over van 
wat wisten wij op basis van de stukken die er toen waren, of er wel of niet sprake was van een 
constructiefout. Dat we met elkaar weten dat die Kooksgasfabriek verouderd is, afgeschreven is 
en eigenlijk al eerder vervangen had moeten worden dat delen we volgens mij ook met elkaar. 640 
Is ook geen enkel misverstand dat die Kooksasfabriek een enorme bron van vervuiling is en een 
aanslag op de gezondheid is. Daar verschillen we niet van mening over. Alleen de weg 
daarnaartoe, hoe gaan we dat oplossen? Daar hebben we volgens mij ook heel lang met elkaar 
over gesproken en wij hebben ook met elkaar gezegd, los van deze uitspraak en het aanvullend 
onderzoek wat we doen, hebben we ook met elkaar gezegd dat er aanvullende maatregelen zijn 645 
er bij de Kooksgasfabriek.  We hebben bij de puntbronnen de emissies extra gemeten, we 
hebben de diffuse uitstoot extra gemeten, de vergunningen zijn aangescherpt.  
Er zijn lasten onder dwangsommen opgelegd en we hopen dit verder echt zo snel mogelijk af te 
kunnen ronden met externe experts. Ja, loopt er een onderzoek op basis van de lasten onder 
dwangsom die er zijn, op basis van de staat van die Kooksgasfabriek of dat consequenties kan 650 
hebben voor die vergunning. Dat is niet nieuw, daar waren we al mee bezig los van deze 
uitzending. Dan ben ik het met de PvdA eens: we kunnen niet op basis van een motie besluiten 
om een fabriek te sluiten. We zijn bevoegd gezag en wij kunnen een fabriek sluiten, maar dan 
moet er uiteindelijk wel aan voorwaarden worden voldaan om een fabriek te kunnen sluiten. 
Gelukkig leven we in een staat waar we regels hebben, wetten hebben op basis waarvan wij 655 
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moeten handhaven. Daar vinden we twee dingen van: 
 
1) Zijn die wetten adequaat en moeten die aangescherpt worden? Met name het onderwerp 
gezondheid, is dat voldoende geborgd in die wetgeving?  
2) De andere is dat wij met elkaar moeten constateren: varen wij wel een scherpe koers als het 660 
gaat om die regelgeving? 
 
En daar hebben we met elkaar de afgelopen drie jaar heel veel over gediscussieerd en 
gedebatteerd en daar met elkaar afgesproken om er extra geld in te stoppen als provincie, om 
uiteindelijk al die vergunningen nog eens tegen het licht te houden, die aan te scherpen waar 665 
het kan en strenger te handhaven waar dat kan. En dat doen we met name bij die 
Kooksgasfabriek. En een ander punt, kan ik hier ook zeggen, dat we op 22 februari ook 
daadwerkelijk zelf met cameratoezicht (als eerst als het gaat over milieuregelgeving) gaan 
toepassen in Nederland om uiteindelijk met name met die Kooksgasfabriek nog strenger en nog 
strakker op te zitten om uiteindelijk te zorgen dat de uitstoot van die fabriek verdwijnt, nul zal 670 
worden. Effecten op de gezondheid. En als dit niet kan, loopt het onderzoek om te kijken of die 
vergunning ingetrokken kan worden, maar volgens mij moeten we dat netjes met elkaar 
wachten. We wisten inderdaad dat die technisch was afgeschreven. Wij moeten nogmaals 
toetsen of uiteindelijk gewoon die fabriek nog steeds aan de regels voldoet of deze aan de 
vergunningverlening voldoet. Dat is volgens mij ook wat we met elkaar hebben afgesproken en 675 
hij voldoet daaraan. Alleen er zijn nog steeds overtredingen. Voor die overtredingen van de 
vergunning, daar hebben ze boetes voor gekregen en daar wordt nu naar gekeken om 
uiteindelijk ook de vergunning mogelijk in te kunnen trekken. Maar dat onderzoek loopt. In 
2012 is er inderdaad gesproken over die vergunning,   maar daar is verder geen gevolg aan 
gegeven of de fabriek toentertijd vervangen zou worden of niet. Dus dat erover gesproken is 680 
toetertijd klopt, maar meer kan ik er ook niet over zeggen. Er is in ieder geval geen gevolg 
aangegeven. Overigens daarbij wil niet zeggen dat de vergunning ingetrokken werd maar of de 
fabriek zou sluiten. 
 
De VOORZITTER: De heer Klein, interruptie.  685 
 
De heer KLEIN (CDA): Is die vergunning in 2012 dezelfde vergunning als nu of moeten we 
achteraf constateren dat het een te ruime vergunning was.  
 
Gedeputeerde OLTHOF: Volgens mij kunnen we met elkaar constateren dat feit is dat we met 690 
elkaar extra middelen beschikbaar hebben gesteld om alle vergunningen tegen het licht te 
houden en aan te scherpen waar het kan en dat daar uiteindelijk de afgelopen jaren ruimte in is 
ontstaan en dat we die aan het aanscherpen zijn. Ik bedoel, dat is volgens mij het traject waar 
we ook met elkaar volmondig ja tegen hebben gezegd, dus daar zijn we volgens mij volop mee 
bezig. 695 
 
De heer KLEIN (CDA): Dus daar hebben we een afslag gemist, kunnen we nu met terugwerkende 
kracht zeggen. 
 
De VOORZITTER: Via de voorzitter graag. 700 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Wat ik heb moeten constateren is dat er decennia lang in Nederland 
niet alleen met data maar in de samenleving een focus op economische ontwikkeling was en op 
werkgelegenheid. Daar zijn we allemaal bij geweest en dat we nu met elkaar zeggen: jongens, 
dit is niet meer acceptabel. Gezondheid verdient hele andere weging en dat moeten we ook 705 
meenemen. Dat moet beter geborgd worden in de wetten en in de regelgeving en dat vraagt van 
ons een scherpere koers als het gaat om die vergunningen. Daar zijn we mee bezig en dat is 
niet een kwestie van durven maar dat is een kwestie van uiteindelijk zorgvuldig zijn of die 
vergunning ingetrokken kan worden. En als dat kan, zijn we ook bereid dat te doen. Maar dat 
betekent wel dat uiteindelijk daar aan die voorwaarden moet worden voldaan om ook die 710 
vergunning in te kunnen trekken. Dat doen we niet op basis van een motie maar op basis van 
een politieke keuze. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Van Soest, interruptie.  
 715 
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Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Dank u wel voorzitter, ik wil graag van de gedeputeerde weten: is 
die vergunning nog steeds geldig of is dat niet zo? Of we zijn dus nu tot de conclusie gekomen 
dat daar geen geldige, tenminste dat zegt de publiciteit, de kranten.  Is er nu wel of geen goede 
vergunning daar? 
 720 
Gedeputeerde OLTHOF: Ik heb niemand horen zeggen dat er geen geldige vergunning is daar. 
Ja, er is een geldige vergunning. Ik bedoel, er is volgens mij ook door niemand gezegd of 
niemand heeft er geconstateerd, dat er in 1972 is gezegd: er zijn constructiefouten gemaakt. Ik 
weet ook niet wat voor constructiefouten er zijn gemaakt en of die zijn gemaakt. Volgens mij 
gaan we daar nu eerst aanvullend kijken van wat kunnen we daarover terugvinden? 725 
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): U zegt er is een geldige vergunning? Zijn daar geen gebreken aan? 
Voldoet alles nog volledig aan die vergunning? 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Tata Steel voldoet aan die vergunning van de Kooksgasfabriek. Dat 730 
neemt niet weg, laat ik daar even duidelijk over zijn, dat er overtredingen zijn en dat er 
ondanks de geldige vergunning emissies zijn die niet wenselijk zijn en schadelijk voor de 
gezondheid. En daar treden we tegen op en dat betekent ook dat we op basis daarvan ook een 
onderzoek doen of uiteindelijk dat consequenties kunnen hebben voor die vergunning. Dat is 
volgens mij waar we mee bezig zijn. Dat mag u en dat mag iedereen ,denk ik, in Nederland ook 735 
van de overheid verwachten dat we daar bovenop zitten. 
Een andere vraag was: hoe kunt u achter het huidige toekomstplan staan? Volgens mij zijn daar 
door JA21 vragen over gesteld, volgens mij zitten ze allemaal in deze lijn, Volgens mij hebben 
we met elkaar een traject afgesproken. Er is een Groenstaalroute. Voor- of tegenstanders, dat 
loopt, dat traject naar waterstof en de richting is in 2028 moet de fabriek er staan.  In 2029 740 
moet ook de Kooksgasfabriek gesloten worden. Dat is in ieder geval ook de route die wij nog 
steeds voor ogen hebben. Dat is een hele strakke route, daar bent u ook in meegenomen als 
het gaat om de vergunningverlening zijn we daar volop mee bezig. In die tussentijd hebben we 
ook gezegd, maar dat betekent niet dat er gaan zitten wachten. Dat betekent dat er vandaag en 
morgen elke dag gewerkt wordt aan scherpe vergunningen. Daar wordt ook aan gewerkt. Dat 745 
betekent ook bij de Kooksgasfabriek. Elke dag wordt er hard aan gewerkt om te zorgen dat 
beter kan en als het niet beter kan dan zal dat consequenties hebben. Als het gaat om de 
huidige toekomstplannen, Volgens mij is de vraag van dit moment gaan we dit uiteindelijk 
mogelijk maken, die toekomstplannen, die Groenstaalroute. Als college en als Gedeputeerde 
Staten zijn we ook blij met de werkgelegenheid en vinden wij dat we ook ten aanzien van 750 
bevoegd gezag, ten aanzien van de VTA een zorgvuldig koers moeten varen. Daar zijn we 
volgens mij ook volop mee bezig. En dat we op basis van de inhoud ook een afweging maken of 
een vergunning op orde is, of er gehandhaafd moet worden of moet worden ingetrokken. Dat 
zijn we volgens mij elke dag aan het doen en dat doen we niet alleen. Dat doen we met een 
heleboel experts, ook extern. Is er iets veranderd na EenVandaag? Nee, er is niets veranderd.  755 
Wel is de vraag gerezen, welke informatie is er en daar gaan we naar op zoek. Wat zouden we 
op basis van 1972 boven water kunnen halen. Daar zijn we volop mee bezig. Er is nog een 
opmerking gemaakt over een oud-directeur. Daar kunnen we allemaal wat van vinden maar we 
hebben geen grip op of iemand bij de Omgevingsdienst mag weggaan en bij een bedrijf in 
dienst mag treden . Andersom is ook gebeurd. Er zijn ook mensen bij Tata weggegaan en bij de 760 
Omgevingsdienst gaan werken of bij de overheid. Dat is aan de arbeidsmarkt. Als Tata Steel op 
enig moment zou dichtgaan is dat op basis van een sociaal plan. 
Voorzitter, dan ga ik naar de moties toe, zo vast in de tweede termijn misschien nog punten 
zijn die ik niet genoemd heb of die aan de orde houden moeten komen. 
 765 
De VOORZITTER: Interruptie door mevrouw Van Soest. 
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Ja, nog even een interruptie dank u wel voorzitter, mijn vraag is: u 
gaat er wel heel gemakkelijk overheen. Het is geconstateerd dat er misstanden zijn bij Tata. U 
zegt: ik kan daar niks aan doen, dat moet iemand anders doen. Maar wie dan? 770 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Dat heb ik niet gezegd. Laat ik daar duidelijk over zijn. Bij Tata Steel 
hebben wij twee dingen gedaan. We zijn met een toekomstperspectief gestart, de weg naar 
groen staal. Vervolgens hebben we gezegd: de vergunningen moeten scherper en er moet een 
scherpe handhaving zijn en toezicht worden gehouden. Ja, dus de provincie is ervoor om te 775 
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zorgen dat dat toezicht plaatsvindt en dat er gehandhaafd wordt. Daar zijn we volop mee bezig, 
dus dat is aan de provincie. 
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Dus dat mag u toetsen, en wat is dan uw macht om daar iets 
tegen te doen? 780 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Dat hebben we ook vaker besproken, op basis van de vergunningen 
kunnen we boetes opleggen en een last onder dwangsom. Op dit moment staat voor de fabriek 
een derde last onder dwangsom uit. Als die derde last onder dwangsom is volgelopen wat 
betekent dat dan voor die vergunning? Dat onderzoek loopt. Dat heb ik hier aangekondigd. We 785 
zijn volop mee bezig en daar verwachten we ook voor de zomer duidelijkheid over.  
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Ja voorzitter. Dan is mijn laatste vraag: hoe vaak kunt u nog een 
boete opleggen voordat er eindelijk een keer iets gaat gebeuren? 
 790 
De VOORZITTER: De heer Olthof.  

Gedeputeerde OLTHOF: Volgens mij heb ik dat net gezegd ik vond. We hebben nu een derde 
last onder dwangsom opgelegd, een derde boete hebben opgelegd. En daarvan heb ik gezegd 
hoe lang blijven we boetes opleggen? Wat betekent dit voor de vergunning en daarom hebben 
we ook aangekondigd dat er een onderzoek plaatsvindt dat loopt nu naar uiteindelijk de 795 
consequentie voor die vergunning dus we blijven geen boetes. Op een gegeven moment komt 
er een moment van en nu is klaar, 

De VOORZITTER: gaat u verder. Meneer Olthof met het beantwoorden. 

Gedeputeerde OLTHOF: Dank u wel voorzitter. Dan ga ik naar de motie 6. Moet ik even de 
juiste volgorde hebben. Dat is om externe experts in te schakelen. Volgens mij is die motie 800 
overbodig, want we zijn met externe experts, loopt het onderzoek om te kijken wat betekent dit 
voor de vergunning. Dat onderzoek loopt nu, we zijn er volop mee bezig en dan verwacht ik 
ook voor de zomer dat we er duidelijkheid over hebben. Dat is overigens niet alleen kijken wat 
het in Nederland, maar ook binnen Europese grenzen zijn er andere voorbeelden van. Als het 
gaat over motie 7. Eigenlijk is dat aan u te bepalen of u een enquête wilt. Laat ik wel zeggen dat 805 
wij zelf nu gaan kijken van wat weten we over 1972 in een constructie. De Rekenkamer heeft 
een onderzoek gedaan. Op dit moment is de Onderzoeksraad voor de Veiligheid met een 
rapport bezig. Dat zal ook binnenkort komen. Wanneer weet ik niet, maar binnenkort. 
Nogmaals volgens mij zou het ook goed zijn om af te wachten en als u duidelijk behoefte heeft 
om meer over te willen weten. Volgens mij is er niks mis mee om daar meer over te willen 810 
weten. Maar deze onderzoeken lopen en de impact van zo'n onderzoek is enorm, ook voor de 
organisatie. En als er na die onderzoeken niet voldoende informatie is kunt alsnog dat besluit 
nemen. En dan de externe experts had ik. En dan nog motie 8 van Ja21. Volgens mij heb ik die 
al min of meer beantwoord omdat wij inderdaad gaan kijken van wat wisten we van die 
constructiefout. Wat is daarover terug te vinden. Laat ik ook toezeggen op het moment dat ik 815 
meer informatie heb over wat er uit dat eerste onderzoek is gehaald. Nogmaals dat is geen heel 
uitgebreid onderzoek, is vooral op basis van de bouwtekeningen die toen zijn afgegeven. Dat ik 
u daarover informeer. Volgens mij is deze overbodig want daar zijn we mee bezig. Voorzitter. 
Dan heb ik alle vragen beantwoord. Als er vragen zijn die ik ben vergeten dan hoor ik het graag. 

De VOORZITTER: Er zijn niet zoveel partijen die nog spreektijd hebben voor een tweede 820 
termijn. Als eerste is dat de heer Mantel van Ja21. Ik ga wel een beetje streng handhaven want 
anders zijn we de hele dag met een actualiteit bezig en we hebben ook nog punten op onze 
agenda waar we over moeten besluiten. Woord aan de heer Mantel van Ja21. 

De heer MANTEL (JA21): voorzitter. Ja omwille van de tijd. Als ik goed begrijp, heb ik de 
gedeputeerden net horen zeggen. ‘Wij kunnen eventueel een vergunning intrekken’ bij de 825 
Hofbar zei de gedeputeerde dat dat niet kon. Daar zou ik graag wat meer informatie over 
willen. Ik heb het idee dat we nu afglijden naar 2 sporen. In een soort welles-nietes tussen 
juristen. De provincie heeft juristen die zeggen nee, de provincie kan deze vergunning niet 
zomaar intrekken. En al helemaal niet per motie. Andere juristen van EenVandaag van de Hofbar 
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die zeggen ja dat kan wel. Als wij het al niet meer begrijpen, hoe moeten de inwoners van deze 830 
provincie nou begrijpen wie er nou wel of niet de vergunning kan intrekken? Daar zouden wij nu 
graag eens vandaag een duidelijk antwoord op willen hebben. En dan heb ik nog een vraag over 
waar het nu eigenlijk centraal omgaat is die constructiefout in die kookgasfabriek 2. Als men 
wist dat er een constructiefout in die kookgasfabriek 2 zat heeft die vergunning dan überhaupt 
ooit voldaan aan waarvoor vergund is? Zo nee, waarom wordt dat ding daar niet gesloten of 835 
waarom is er niet veel ieder op gehandhaafd of waarom is dat niet voor de rechter gebracht? 
Dat zijn de vragen die vandaag centraal staan, die er wel graag nog beantwoord willen hebben. 
Dank u wel. 

De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw Koning u heeft nog een minuut. Heeft u daar behoefte 
aan? Ja. Gaat uw gang.  840 

Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Voorzitter. De ChristenUnie komt met het voorstel van de 
parlementaire enquête en wij vragen ons af of dat zinvol is en wat onderzoeksvraag zou kunnen 
zijn. Maar dat gaan we niet nu via motie bepalen dat moet dan nader bekeken worden om een 
goede afweging te maken. Dus wij verzoeken de ChristenUnie om de motie aan te houden en 
dat we dan overleg erover kunnen hebben in de commissie.  845 
 

De VOORZITTER: Dank u wel. Staat Mevrouw Er van GL er nog? Nee niet. Dan heb ik de meneer 
Klein van de ChristenUnie. Heeft nog een minuut negenentwintig.  

De Heer KLEIN (ChristenUnie): Die ga ik niet volpraten. Zoals mijn collega al net zei, ik lijk wel 
op heel veel partijen want die motie vandaag was van de Partij Voor de Dieren en niet van de 850 
ChristenUnie. Als eerste initiatiefnemer. Maar wij hebben het wel mede ondertekend. Ik wil 
nogmaals benadrukken, ik waardeer dat u gaat proberen zoveel mogelijk informatie boven tafel 
te halen. Ik wil ook uw oproepen om te blijven sturen op het zo snel mogelijk sluiten en 
intrekken van de vergunning als dat de overtredingen door blijven gaan. En wij wachten straks 
de stemming af. 855 

De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Leerink van de PvdA niet. Partij van de Ouderen, 
mevrouw Van Soest niet. Mevrouw Gonggrijp van D66 niet. Dan de heer Olthof. 

Gedeputeerde OLTHOF: Dank u wel voorzitter. Terecht drie punten van Ja21. Wij zijn bevoegd 
gezag en in de uitzending is misschien wat nou ja, het kort door de bocht eruit gekomen. Wij 
zijn bevoegd gezag alleen ik hebben wel aangegeven dat er niet bevoegd gezag is om naar die 860 
fabriek te gaan en het te sluiten. Dat betekent wel dat je uiteindelijk een bevoegdheid hebt om 
handhavend op te treden als de fabriek niet voldoet aan de voorwaarden en er overtredingen 
zijn. Op basis daarvan loopt het onderzoek ook en als dat onderzoek uitwijst dat het 
consequentie kan hebben voor de vergunning dan zijn we het bevoegd gezag om ook die 
maatregelen te treffen. In die context moet u hem zien. Ik hoop ook daarmee dat daarmee dat 865 
dat die onduidelijkheid weggenomen is. Dus bevoegd gezag zijn we wel, maar wel als het aan 
de voorwaarden wordt voldaan. Er is een advocaat opgevoerd in de uitzending die van mening 
is dat op basis van de regels het wel ingetrokken kan worden. Ik heb ook aangeboden. Neem 
contact op. Er is geen contact opgenomen. Ik krijg vaker ook mails dat het wel kan. Kom dan 
even met feiten. Dan kunnen we ook de twee advocaten bij elkaar in contact brengen. Maar kom 870 
dan uiteindelijk met informatie. Overtuig ons. 

 

 

 

 875 
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Mijn nummer is bekend. Mijn e-mailadres staat op de website. De Hofbar heeft mijn nummer. 
Dus ik ben aan alle kanten denk ik heel goed benaderbaar. Laat ze dan maar langskomen. En 880 
als het gaat over die constructiefout, dat is volgens mij wat we nu gaan doen. De 
constructiefout was bij mij niet bekend, op dit moment niet bekend. Daarmee zeg ik niet dat de 
afgelopen vijftig jaar niks bekend was, maar dat moeten we uitzoeken. Als we constateren op 
basis van de tekeningen van 1972 dat er inderdaad zorgen zijn, dan gaan we dat nader 
onderzoeken. Dan moeten we ook gaan kijken of uiteindelijk de constructiefout in 1972 wat 885 
betekent voor de vergunning van nu. Maar op basis van deze uitzending kunnen we niet zeggen 
wat voor constructiefout het was. Had dat inderdaad met de fabriek te maken, had het met de 
installaties te maken, waar had het mee te maken? Wat is er in die afgelopen vijftig jaar gebeurd 
om constructiefouten te herstellen? We moeten volgens mij wel even zorgvuldig kijken en ook 
niet te snel ons laten verleiden om daar uitspraken over te doen. Is er een constructiefout?. Wat 890 
was dat, en wat betekent dat? En dat gaan we nu eerst maar eens bekijken. Wat kunnen op basis 
van de archieven daarvan boven water halen?  

De VOORZITTER: En daarmee is ook de tweede termijn voor het college afgerond. Dan gaan we 
dit agendapunt afronden en kunnen er geen motie meer worden ingediend. Ik kijk nog even 
rond of er behoefte is om nog moties te wijzigen, in te trekken of aan te vullen. Partij voor de 895 
Dieren, statenlid Kostić. 

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Mag ik vijf minuten schorsing?  

De VOORZITTER: Zeker, dan schors ik de vergadering tot kwart voor drie.  

Schorsing van 14.40 – 14.45 uur. 

De VOORZITTER: Mag ik de statenleden verzoeken te gaan zitten? Ik heropen de vergadering. 900 
Stilte in de zaal graag. En ik geef het woord aan statenlid Kostić van de Partij voor de Dieren die 
om een schorsing had gevraagd. U kunt gewoon beginnen. Ze gaan vanzelf zitten.  

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): We hebben met onze partners gekeken naar de motie over de 
provinciale enquête. We begrijpen als de motie straks niet aangenomen wordt dat dat vooral ligt 
aan het feit dat misschien bepaalde partijen er nog niet klaar voor zijn. Maar vrees niet, we 905 
kunnen het samen later nog oppakken, dus we zetten deze motie door. Dank u wel.  

De VOORZITTER: Andere opmerkingen ten aanzien van de ingediende moties? De heer Mantel 
van JA21. 

De heer MANTEL (JA21): Dank u wel voorzitter. Wij houden onze motie aan. 

De VOORZITTER: Sorry, dat is motie 8, ingediend door JA21. Is aangehouden. Dan zijn nu de 910 
beraadslagingen afgerond en de stemming zal straks aan het eind van de vergadering 
plaatsvinden.  

3a.  Bekrachtiging besluit GS inzake opgelegde verplichting tot geheimhouding. 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we verder met de agenda. Dan ben ik bij agendapunt 3a: dat is 915 
bekrachtiging van het besluit GS geheimhouding. Er zijn geen stukken ter bekrachtiging 
binnengekomen.  
 
3b.  Lijst geheimhouding PS. 
 920 
De VOORZITTER: Ga ik naar 3B. De lijst geheime stukken is geactualiseerd na de PS-
vergadering van 19 december jl. conform voordracht 61-2022. Door de griffie zijn tot op heden 
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geen opmerkingen ontvangen. Verlangt iemand over de lijst geheime stukken het woord? Zo 
niet, dan stel ik voor de lijst voor kennisgeving aan te nemen. 
 925 
4. Vaststelling notulen en besluitenlijst van de vergadering van 19 december  
 2022. 
 
De VOORZITTER: Bij het amendement A68-2022 over de Actualisatie geheime stukkenlijst PS 
19 december jl. is er sprake van een “kennelijke verschrijving”. Waar, op het amendement 2007-930 
06 staat, moet gelezen worden als 2017-06. Er komt geen 2007-06 voor op de geheime 
stukkenlijst. Dit nummer is aangepast in de besluitenlijst. En op verzoek van de fractie PvdA 
zijn er in de notulen van PS 19 december op de pagina’s 31 en 34 van agendapunt 9 een paar 
wijzigingen doorgevoerd. De wijzigingen zijn geel gearceerd weergegeven in de notulen. Verder 
zijn er door de griffie geen op- of aanmerkingen ontvangen. Verlangt iemand dan nog het 935 
woord over de notulen? Zo niet, dan zijn ze met inachtneming van deze wijzigingen vastgesteld. 

5.  Vaststelling Strategische Statenagenda 
 
De VOORZITTER: Dan nu punt 5, het vaststellen van de Strategische Statenagenda. Wenst 
iemand over de Strategische Statenagenda het woord? Zo niet, dan is de agenda daarmee 940 
vastgesteld. 
 
6.  Vaststelling Lijst ingekomen stukken 
 
De VOORZITTER: Zijn we bij punt 6, de vaststelling van de lijst met ingekomen stukken. Door 945 
de griffie zijn tot op heden geen opmerkingen over de lijst ontvangen. Verlangt iemand over de 
ingekomen stukken het woord? Zo niet, dan is voor wat betreft de afdoening van de brieven 
conform het voorstel van het presidium besloten, en dan gaan we door naar agendapunt 7.  

 
7.  Voortgangslijst van moties.  950 
 
De VOORZITTER: Hier zijn ook door de griffie geen opmerkingen over ontvangen. Verlangt 
iemand over de lijst moties het woord? Dan stel ik voor de lijst vast te stellen en dan komen we 
bij agendapunt 8, de hamerstukken.  
 955 
8.  Hamerstukken. 
 
De VOORZITTER: Het presidium adviseert in te stemmen met de hierna te noemen 
voordrachten en deze als hamerstuk te behandelen. Dat zal dan alleen voor voordracht 8a 
gelden, benoeming accountant. 8b is aan het begin van de vergadering onthamerd en zal 960 
worden behandeld onder 10a als agendapunt. Ten aanzien van de hamerstukken, verlangt 
iemand hoofdelijke stemming? Wenst iemand een stemverklaring af te leggen? Verlangt iemand 
een aantekening? Zo niet, dan is 8a aangenomen en gaan we verder naar punt 9. En dan wil ik 
verzoeken aan de vicevoorzitter om mijn plek over te nemen bij agendapunt 9.  
 965 
Voorzitter: Statenlid Van der Waart 
 
9. Actualisatie Reglement van Orde PS en Statencommissies Noord-Holland 2015 
Voordracht 3 
 970 
De VOORZITTER: Ja dank u wel meneer de commissaris, want dan gaan we het nu hebben over 
agendapunt 9. Gedurende de afgelopen Statenperiode hebben er op verschillende momenten 
wijzigingen plaatsgevonden in het gebruik van specifieke onderdelen van het Reglement van 
Orde van de Provinciale Staten van Noord-Holland. Om een goede basis neer te zetten voor de 
nieuwe Statenperiode is het wenselijk het Reglement van Orde integraal te actualiseren. Het 975 
doel van deze wijziging is het Reglement van Orde kloppend met de gehanteerde praktijk te 
brengen, enkele deadlines voor instrumenten gelijk te trekken en daarmee een hanteerbaar 
reglement voor de nieuwe Statenperiode 2023-2027 te hebben. 
De sprekers die zich volgens mijn lijstje voor dit punt hebben aangemeld zijn statenlid Kostić 
(PvdD), mevrouw Kuiper-Kuijpers (CDA), mevrouw Van Meerten (VVD), de heer Dulfer (GL) en 980 
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mevrouw Van Soest. En in deze volgorde zou ik u graag zien, dus dan begin ik graag… 
Mevrouw Van Meerten, u heeft een ordevoorstel? 
 
Mevrouw VAN MEERTEN (VVD): Ik maak geen gebruik in eerste termijn, omdat dit toch een 
technische exercitie is en wat ons betreft een hamerstuk had kunnen zijn. Ik hoor graag 985 
antwoord van de commissarissen op de ingediende amendementen dadelijk van de PvdD. 
 
De VOORZITTER: Uitstekend. Zijn er nog meer mensen deze mening toegedaan? 
 
Mevrouw KUIJPER (CDA): Ja dank u voorzitter. Ik sluit me aan bij de woorden van mevrouw Van 990 
Meerten en ik zie nu af van een eerste inbreng.  
 
De VOORZITTER: Mevrouw Kapitein.  
 
Mevrouw KAPITEIN (D66): Ik zou hetzelfde willen zeggen als de CDA en de VVD. 995 
 
De VOORZITTER: Goed, dan heb ik nog als sprekers genoteerd statenlid Kostić, statenlid Dulfer 
en mevrouw Van Soest. Statenlid Kostić, treedt u naar voren, aan u het woord.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel, voorzitter, toch fijn dat we straks het debat gaan 1000 
voeren waar we hiervoor staan. We behandelen vandaag de wijziging van het reglement van 
orde. Voor de mensen thuis; het stuk dat regelt hoe wij hier met elkaar omgaan. Volgens de 
voordracht en dat werd net mooi gezegd door de voorzitter is het doel van de huidige wijziging 
van het reglement om het reglement geactualiseerd en kloppend met de gehanteerde praktijk te 
brengen, en daar zijn wij helemaal voor. We hebben slechts twee kleine aanvullingen en ook 1005 
helemaal in lijn met het doel. Ten eerste, we doen een voorstel om het instrument vragenuur in 
PS en de rondvraag in de commissie gelijk te trekken. Beide hebben immers hetzelfde doel, 
namelijk het stellen van vragen vreemd aan de orde van de dag, maar op papier is er één 
vreemd verschil: bij het vragenuur mag de voorzitter de vragensteller de gelegenheid geven om 
een aanvullende vraag te stellen en mag de voorzitter ook andere PS-leden de gelegenheid 1010 
geven om hierover een verdere vraag te stellen, maar bij de rondvraag mag dat officieel niet. 
Dat is een onnodig verschil in het gebruiken van hetzelfde instrument. En bovendien creëert het 
verwarring. Wat je ziet is dat verschillende voorzitters dat ook anders gaan gebruiken. Dus door 
ons voorstel maken we het reglement logischer en ook kloppender met de regelmatig 
gehanteerde praktijk. Daarom het volgende amendement: besluiten het ontwerpbesluit in de 1015 
voordracht als volgt aan te passen; onder artikel 1 een extra punt toe te voegen en aan artikel 
72b worden een vierde en een vijfde lid toegevoegd. Luidende: 
4) Na de beantwoording door Gedeputeerde Staten of de commissaris van de Koning krijgt de 
vraagsteller desgewenst het woord om aanvullende vragen te stellen; 
5) Vervolgens kan de voorzitter aan andere leden van de commissie het woord verlenen om 1020 
hetzij aan de vraagsteller, hetzij aan de Gedeputeerde Staten, hetzij aan de commissaris van de 
Koning, vragen te stellen over hetzelfde onderwerp. 
 
En ons tweede voorstel, voorzitter, gaat over beeldend debat. Dat past namelijk bij een 
moderne democratie waar we in leven en schrapt het verbod op het gebruik van stilstaand beeld 1025 
tijdens vergaderingen. Ja, u kunt zich voorstellen: stilstaand beeld zoals dit. Dat kan heel erg 
helpen bij het debat, kan het debat bevorderen en het debat toegankelijker maken voor 
burgers, met of zonder auditieve beperking. Daarom het volgende amendement: besluiten het 
ontwerpbesluit in de voordracht als volgt aan te passen, onder artikel 1 een extra punt toe te 
voegen, q. Artikel 56 komt als volgt te luiden: Het in de vergadering tonen van videomateriaal is 1030 
niet toegestaan, dus videomateriaal niet, maar beeld - stilstaand beeld - wel. 
 
De VOORZITTER: Interruptie van de heer Jensen, JA21. 
 
De heer JENSEN (JA21): Dank u wel voorzitter. Vraagje aan statenlid Kostić: aan welke eisen 1035 
moeten die beelden voldoen? Volgens mij is dit verder namelijk niet in de commissie 
besproken, maar hebben we het over hele speelfilms of hoe groot, hoe lang enzovoort? Dat 
moet dan wel aan bepaalde eisen gekoppeld worden.  
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Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Nou, wat bijzonder dat u dat zegt. Wij hebben dit precies voorgesteld 1040 
in de commissie, toen was er alle ruimte voor debat, maar blijkbaar had de commissie toen 
geen zin in debat en dat is een beetje vreemd. Daar kom ik zo op als ik mijn betoog afsluit, 
maar daar is eigenlijk gezegd dat dat is aan de nieuwe Staten om het daarover te hebben, 
terwijl het om een hele kleine ingreep gaat. Iedereen hier weet hoe belangrijk het is om beeld te 
gebruiken. Dit zijn gewoon hele oude denkwijzen. Dit voorstel hebben we ook in commissie 1045 
gedaan. Dus als u daar bezwaren tegen had, dan had u dat kunnen melden. 
 
De heer JENSEN (JA21): Ja voorzitter, het is niet zozeer dat we bezwaar hebben, maar we willen 
gewoon wat meer informatie over de eisen. 
 1050 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Wat mij betreft, geen enkele eis buiten gewoon de wet- en regelgeving 
die al bestaat. Het gaat om plaatjes. Dus als dat jouw debat ondersteunt als 
volksvertegenwoordiger zodat het mensen thuis ook kan helpen om het debat te volgen. Laten 
we dat met z'n allen regelen. 
 1055 
De VOORZITTER: Deze twee amendementen maken deel uit van de beraadslagingen.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja en dat laatste amendement dienen we in met de PvdO en DENK. 
 
De VOORZITTER: DENK is niet aanwezig, dus zij zullen het ook niet kunnen ondertekenen. Dus 1060 
een amendement van PvdD, mede ingediend door PvdO. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Nou ja, wat ik net ook zei tegen de collega van JA21, het vreemde is 
dat de reactie van de commissaris van de Koning in de commissie, toen we precies dit 
voorstelden was inderdaad van ja, het is nu allemaal alleen maar een technische wijziging en 1065 
debat kunt u voeren met de nieuwe Staten. Terwijl dit reglement van orde één keer in de vijf 
jaar wordt aangepast, tenminste als je kijkt naar de realiteit. We kunnen natuurlijk ook per 
maand aanpassen, maar dat is natuurlijk niet gebruikelijk. We hebben nu de kans om deze 
kleine wijziging te doen, dus waarom zouden we het dan niet doen? Volgens mij staan we hier 
om te debatteren, om elkaar aan te vullen, om elkaar te helpen het beleid beter te maken. Niet 1070 
alleen als handtekeningenmachine. Ik verwacht veel meer van mijn collega’s en ik heb er alle 
vertrouwen in dat ze dit voorstel gaan steunen. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel, statenlid Kostić. De volgende spreker is statenlid Dulfer (GL).  
 1075 
Statenlid Dulfer (GL): Dank u wel voorzitter. Dank voor de amendementen, ook voor de PvdD en 
de PvdO. We hebben in de commissie hier vrij kort over gedebatteerd en wat ons betreft was dit 
ook een hamerstuk, maar we hebben toch nog iets langer nagedacht over het amendement van 
het beeldmateriaal en ik ben benieuwd naar de reacties van de GS en de commissaris. Dan zou 
ik hem met name de vraag willen stellen wat de consequenties zijn van het gebruik van 1080 
beeldmateriaal op het beeldrecht. Je kan je voorstellen dat als er foto’s worden gepresenteerd 
dat daar ook mensen op staan. En via streaming zetten wij die toch op internet. Waar liggen de 
verantwoordelijkheden en de grenzen welke je daarmee zou kunnen overtreden? Mijn vraag 
specifiek aan de commissaris is of daar ook over nagedacht is. Het tweede wat ik de 
commissaris wil vragen is of hij iets ziet in het idee dat we het amendement over beeldmateriaal 1085 
over een jaar evalueren en er een pilot van maken omdat het best een revolutionaire stap is 
voor deze Staten om op die manier voortaan te gaan debatteren. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Blijft u nog even staan statenlid Dulfer, want statenlid Kostić heeft nog een 
interruptie.  1090 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): We zijn altijd voor de revolutie, maar om dit een revolutie te noemen? 
Mijn vraag aan GL: u stelt uw vraag aan de commissaris van de Koning, maar beseft u dat wij als 
Provinciale Staten hierover gaan? Dus dat vooral u een mening hier over moet hebben of aan 
ons als collega’s kan vragen wat wij hiervan vinden en hoe wij het willen invullen? 1095 
 
Statenlid DULFER (GL): Ik ben toch nog wel heel benieuwd hoe GS hierover denkt, maar als u al 
een antwoord op mijn vraag heeft dan sta ik daarvoor open.  
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Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, volgens mij kunnen we dit zo vaststellen dat we beeld gaan 1100 
gebruiken, en vervolgens kan er een stap komen in de commissie dat we zeggen: oké, dan gaan 
we deze beperkingen eraan zetten als het gaat om auteursrechten. Maar dat is makkelijk te 
regelen, volgens mij hoeven we daar niet moeilijk over te doen. 
 
De VOORZITTER: Goed, dank u wel. U bent beiden denk ik klaar met de bijdrage? Dan geef ik 1105 
graag het woord aan mevrouw Van Soest (PvdO). 
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Dank u wel voorzitter. Voorzitter, de PvdO wil dat iedereen die op 
een lijst heeft gestaan duo-lid zou moeten kunnen worden. Dit is de laatste keer afgeschaft, 
maar wij zouden hem dolgraag terug willen hebben. Tevens zou er in sommige 1110 
kennisspecifieke gevallen ook meer gebruik moeten kunnen worden gemaakt van de kennis van 
de bewoners van Noord-Holland. Deze zouden in overleg voor een bepaalde tijd ook duo-lid 
moeten kunnen worden. Dit bevordert de diversiteit en kan mensen die de specifieke kennis van 
onderwerp hebben, politiek kunnen gaan boeien. Daarom kondigen wij een amendement aan 
op artikel 61, derde lid.  1115 
 
De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw Van Soest. Dit amendement maakt onderdeel uit van de 
beraadslaging.  
 
De heer KLEIN (CDA): Mevrouw de voorzitter, een punt van orde.  1120 
 
De VOORZITTER: De heer Klein (ChristenUnie). 
 
De heer KLEIN (CDA): Zou u misschien het dictum kunnen voorlezen? 
 1125 
De VOORZITTER: Dat is natuurlijk ook zo, ik geef hem even terug. Dank dat u ons scherp 
houdt, de heer Klein.  
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Duo-commissieleden toe te staan, ongeacht op welke politieke 
lijst zij stonden. Burgers ook als duo-commissie toe te staan, mocht een politieke partij daarom 1130 
verzoeken. Wij leggen dan ook een officiële eed af en houden zich verder van alle andere 
afspraken zoals duo-commissieleden gelden. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel en dan maakt deze nu deel uit van onze beraadslaging.  
 1135 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Voorzitter, dan hebben we ook nog een amendement op artikel 
43a. Dat soms zaken gewijzigd moeten worden, bijvoorbeeld in de nota van wijzigingen, is te 
begrijpen. Wel zijn wij het erover eens dat eenduidige deadlines zeer verhelderend zijn. Ons 
amendement roept dan ook op een wijziging van orde onder deze deadlines te laten vallen, 
zodat fracties niet overvallen worden met de last minute-wijzigingen, maar hier nog even tijd 1140 
voor nemen om de wijzigingen goed te kunnen bekijken en hun controlerende taakstellende rol 
goed te kunnen vervullen.  Het dictum luidt: besluit artikel 43a nota van wijziging als volgt te 
noteren in de verordening: artikel 43a, Gedeputeerde Staten kunnen een nota van wijziging 
indienen. Deze nota van wijzigingen dient de vrijdag voorafgaande aan de vergadering voor 
twaalf uur bekendgemaakt te worden en gaat over tot de orde van de dag. 1145 
 
De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw Van Soest. Ook dit tweede amendement maakt deel uit 
van de beraadslaging.  Daarmee zijn wij al aan het einde van een eerste termijn gekomen, dus 
ik kijk naar de commissaris van de Koning voor de beantwoording. Ja het lijkt dat wij meteen 
door kunnen gaan. Aan u het woord.  1150 
 
COMMISSARIS VAN DE KONING: Ja, mevrouw de voorzitter. We hebben inderdaad in de 
commissie even gesproken over de aanpassingen van het reglement van orde. Dat dient 
inderdaad geactualiseerd te worden, ook voor vigerende regelgeving en komende regelgeving, 
dus vandaar dat het een wat meer technische kant is. Toen hebben we ook gesproken over het 1155 
eerste amendement van de PvdD, over de rondvraag. We hebben inderdaad een vragenuur en 
we hebben een rondvraag. Bij het vragenuur is het gereglementeerd en bij de rondvraag niet. 
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Dat betekent dus feitelijk dat het vragenuur in de Staten meer regels kent dan de rondvraag 
binnen de commissie. Dat zou dus betekenen dat als we dat gelijk maken dat de rondvraag 
beperkt zou worden in de commissie, terwijl deze nu regelvrij is. En ik heb, zoals ik had 1160 
toegezegd, dat ook besproken in de agendacommissie en dat hebben we met elkaar ook 
beaamd en we hebben gezegd dat het naar de nieuwe Staten goed is om aan de nieuwe 
voorzitters mee te geven, dat die regelvrijheid in de commissie groter moet zijn dan in de 
Staten. Want in de Staten hebben we dat allemaal gereglementeerd om het niet uit de hand te 
laten lopen. Dan zouden we namelijk qua tijd, iedere Statenvergadering, vastliggen, dus daar is 1165 
precies omschreven wie wel en niet het woord mag krijgen, maar in de commissie is het juist 
regelvrij. En het is vooral de bedoeling dat ook de voorzitters dat naar de stand van zaken van 
de vergadering beoordelen. Dus als u dit amendement aanneemt, wil ik u alleen maar even 
zeggen, dat u dan feitelijk meer regels in de commissievergadering oplegt dan eigenlijk 
noodzakelijk. En nou ja, in de agendacommissie is dat eigenlijk meegenomen. En wat mij 1170 
betreft is dit eigenlijk een motie die dus eerder beperkend is dan dat hij verruimend is. En dat is 
volgens mij precies wat de PvdD niet wilde, want die wilde volgens mij meer ruimte krijgen 
binnen de commissie. Dat is wat u wil. 
 
De VOORZITTER: Ik denk dat we dat gaan horen, want u heeft een interruptie van statenlid 1175 
Kostić.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, heel mooi gezegd, wij beperken hier niks mee, want het blijft zo dat 
de vrijheid voor de voorzitters in de commissievergadering gewoon zo blijft. Het enige wat we 
zien is dat de rondvraag per voorzitter anders wordt toegepast, omdat er onduidelijkheden in 1180 
zitten. Daarom passen we het meer aan met wat er met het vragenuur gebeurt. Gewoon 
duidelijker dat er meer ruimte is voor de commissieleden om heen en weer te tikken als het 
gaat om een bepaald onderwerp en bepaalde vragen. Dus dat maken we alleen maar duidelijker 
en voor de rest blijft alle vrijheid voor de voorzitter en ook de commissieleden om hiermee om 
te gaan. Snapt u dat? 1185 
 
De VOORZITTER: Meneer de commissaris. 
 
COMMISSARIS VAN DE KONING: Nou dat snap ik natuurlijk heel goed maar nogmaals; ik denk 
dat het ook heel belangrijk is dat we in de commissie juist die vrijheid hebben voor de 1190 
voorzitter om daar vrij mee om te gaan en zoals u weet ben ik juist een voorstander van ook 
een goeie discussie in de commissies. Dus mijn voorstel zou zijn om juist niet die beperking te 
zoeken van de nadere regelgeving vanuit de Staten, maar de rondvraag eigenlijk regelvrij te 
houden, maar wel met de afspraak, zoals ik het ook onlangs in de agendacommissie heb 
besproken, waarbij er voor de voorzitters die vrijheid ook is. En het is ook aan u denk ik, om in 1195 
zo’n commissievergadering daarop te wijzen. Dus wat mij betreft is dit een overbodig 
amendement en niet nodig om nadere regels te stellen. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Fijn dat u de commissieleden meer ruimte wil geven bij de rondvraag. 
Op zich hoeven wij dit amendement niet in te dienen als u kan toezeggen dat er een intern stuk 1200 
komt voor alle voorzitters die de rondvraag inderdaad zo breed mogelijk interpreteren. Als u 
dat toezegt kan ik het amendement gewoon intrekken. En dan is het ook gewoon in lijn met wat 
u net zegt, dat u meer vrijheid wil voor de commissieleden.  
 
COMMISSARIS VAN DE KONING: Ja, wat ik u zal toezeggen is dat ik ook in de nieuwe 1205 
agendacommissie na de Statenverkiezingen precies zal melden wat ik hier heb uitgesproken en 
dat die vrijheid voor de voorzitter er is en dat de interpretatie zo moet zijn dat bij het vragenuur 
er ook juist ruimte is om hoor en wederhoor toe te passen.  
Dan het tweede amendement over beeldmateriaal, waar ik op zich niet tegen ben. Maar ik denk 
terecht dat de heer Dulfer daar ook opmerkingen over maakt en ook de heer Jensen. Er zijn 1210 
natuurlijk wel een paar risico’s aan verbonden en daar moet je afspraken met elkaar over 
maken. Ik denk bijvoorbeeld aan privacy, beeldmanipulatie, rechten van derden die geschonden 
kunnen worden, maar ook de objectiviteit. Ik vind dat je daar eerst afspraken over maakt 
voordat je de regel wijzigt. Als we gaan afspreken wat we wel en niet tonen, dan moet iedereen 
er ook over mee kunnen praten, daar ben ik helemaal voor. Dus ik ben absoluut niet tegen het 1215 
tonen van beelden in deze zaal, maar ik vind wel dat we daar van tevoren over nagedacht 
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moeten hebben en dan is dit een hele mooie, denk ik, om ook voor de nieuwe Staten mee te 
nemen en dat met elkaar ordentelijk te bespreken in de commissie. Dit vereist enige nadere 
studie.  
 1220 
De VOORZITTER: Als eerste voor de interruptie, statenlid Dulfer.  
 
Statenlid DULFER (GL): Ja dank u wel voorzitter. Zou u wel geïnteresseerd zijn om een pilot uit 
te voeren? 
 1225 
COMMISSARIS VAN DE KONING: Ja daar ben ik best toe geïnteresseerd, maar dan zou ik graag 
even deze risico’s uitgewerkt willen zien, wat dat dan precies betekent, zodat we wel weten wat 
we hier tonen, want ten slotte zenden we ook openbaar uit. In Nederland hebben we ook zoiets 
als een kijkwijzer. Ik wil dan wel zeker weten dat we dat op een goeie manier doen, overigens is 
dat helemaal niet vreemd. Ik heb ook nog wat onderzoek gedaan en volgens mij in de Tweede 1230 
Kamer is dat ook zo, dat daar nadere regels over zijn gesteld wanneer ze wel en niet beelden 
kunnen tonen. Dus ik ben er niet op tegen, maar ik vind wel dat we onszelf even de 
gelegenheid moeten geven om dat uit te zoeken en dat als ondergrens neer te leggen en dan 
ook met elkaar af te spreken dat dat de ondergrens is waar we ons aan houden. Want dan kan 
je als voorzitter namelijk ook ingrijpen als er beelden worden getoond waarvan je denkt dat 1235 
deze niet onder de regels vallen. En dat vind ik wel iets heel belangrijks, want anders loop je het 
risico dat hier natuurlijk van alles wordt vertoond. En ja, als het eenmaal is uitgezonden kunnen 
we het niet meer terugnemen. Dus dat zou mijn voorstel zijn en ik ben er dus niet op tegen. Ik 
vind alleen wel dat we eerst moeten weten waarom we de regel willen veranderen en dan 
kunnen we de regel aanpassen.  1240 
 
De VOORZITTER: Goed, dank u wel nog. Een interruptie van statenlid Kostić.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dank u wel. Ik ben heel blij dat u, commissaris, nu wel de bereidheid 
heeft om hier in debat over te gaan, want in de commissie heeft hij gezegd: nou, dit is nu niet 1245 
voor deze periode. Ik had het graag in de commissie gehoord, want dan had hij het ook kunnen 
toelichten hoe we dit kunnen oplossen. Ik was dus benieuwd waarom de commissaris pas nu 
hiermee komt. Maar de belangrijkste vraag is eigenlijk: u hebt het over wanneer objectiviteit in 
het geding komt. Kijk, elk statenlid, elk commissielid heeft zijn eigen verantwoordelijkheid.  
 1250 
COMMISSARIS VAN DE KONING: Nou, daar kan ik één ding op zeggen. Laten we het dan bij het 
gesproken woord houden. Ik vind het prima als iemand hier de bal speelt, maar zodra het op de 
persoon gaat, grijp ik in als voorzitter. En dat wil ik met beelden ook kunnen doen, maar dan 
wil ik dat wel met recht kunnen doen want ik wil niet aan uw eigen grondrechten komen. Wat is 
er op tegen om de punten uit te zoeken die ik net heb genoemd, daar overeenstemming over te 1255 
bereiken en dan het reglement van orde aan te passen? En ik heb u ook in de commissie 
gezegd: het is niet een reglement, wat maar één keer in de vijf jaar… Het is uw reglement, het 
zijn uw regels en u gaat erover en als u elke maand de regels wil aanpassen, kan dat wat mij 
betreft. Maar laten we dat wel onderbouwen en even goed nadenken wat we willen laten zien en 
waarom we het willen laten zien en wat de risico's daarvan zijn. Dat is eigenlijk het enige wat ik 1260 
aan u vraag, en op dit moment vind ik het amendement dus niet terecht. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Statenlid Kostić, nog eenmaal.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dus u zegt eigenlijk toe dat u dit gaat uitzoeken en dat u dan 1265 
terugkomt met uw bevindingen over hoe het dan wel geregeld zou moeten worden? Dan 
kunnen wij het amendement inderdaad intrekken.  
 
COMMISARIS VAN DE KONING: Dat zeg ik en dat zal betekenen dat wij in de volgende Staten, 
als wij beelden willen gaan tonen, dat wij dat doen onder de randwaarden die ik heb 1270 
aangegeven.  
Dan zijn er nog twee amendementen ingediend door de PvdO. Als eerste wil ik even het 
amendement, het nummer heb ik hier niet, maar dat gaat over de deadline van het indienen. Op 
dit moment is die deadline er niet. Als er een omissie zit in een van de stukken dan kan de 
voorzitter dat corrigeren. Door uw amendement zou ik dat niet meer kunnen doen, en dat 1275 
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betekent dat we bij wijze van spreken bij een kleine verschrijving in een stuk, ik niet meer de 
mogelijkheid zou hebben om dat te wijzigen, omdat de deadline is verstreken. Mijn voorstel 
zou zijn om dit amendement niet aan te nemen, maar om gewoon eens even een tijdje te 
experimenteren zoals we het nu hebben opgeschreven in ons reglement van orde. En te kijken 
hoe dat functioneert. Ik snap natuurlijk wel, als hele stukken herschreven worden en u compleet 1280 
nieuwe dossiers krijgt, dat u dan een punt zou hebben. Maar het gaat hier over het algemeen 
om kleine verschrijvingen, om een jaartal wat gecorrigeerd moet worden, om een zin die niet 
lekker loopt, en dat zou natuurlijk heel jammer zijn als we daardoor ons besluitvormend proces 
on hold zouden zetten. Dat is mijn advies voor dat amendement.  
 1285 
De VOORZITTER: Als ik u even aan mag vullen, dat betrof amendement 04. 
 
COMMISSARIS VAN DE KONING: Oké, En dan het laatste amendement, dat is nummer…? 
 
De VOORZITTER: 03. 1290 
 
COMMISSARIS VAN DE KONING: 03. Oh, dan heb ik de verkeerde volgorde behandeld. Dat gaat 
over de aanpassing van artikel 61. Daar heb ik toch wel wat meer moeite mee, zeker zoals het 
hier is opgeschreven. Want a, dat zou betekenen dat we eigenlijk ook gewoon burgers duo-
commissielid kunnen maken en die hebben dus nog nooit op een lijst gestaan. En ik vind ook 1295 
dat het gaat om duo-commissieleden die op de kieslijst van de laatste verkiezingen hebben 
gestaan en als ik mevrouw Van Soest goed interpreteer dan wil ze de vorige verkiezingen. Dat 
betekent eigenlijk dat er dan dus geen duo-commissielid van de lijst af komt, maar dat er 
gewoon een burger weer gekozen zal worden.  Ik kan… Ik moet u echt ontraden om dit 
amendement aan te nemen. 1300 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Van Soest, interruptie.  
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Ja, voorzitter, dank u wel. Het gaat mij erom dat er heel veel 
mensen niet geïnteresseerd zijn in de politiek en als je dus op een gegeven moment mensen op 1305 
deze manier wel kunt interesseren voor de politiek, door ze op een gegeven moment op hun 
expertise duo-lid te kunnen maken, dan hebben we een win-winsituatie. Dat lijkt mij, misschien 
dat u het anders ziet. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. 1310 
 
COMMISARIS VAN DE KONING: Ja, ik denk dat we in ons democratisch stelsel kieslijsten 
hebben opgesteld waar mensen zich kandidaat stellen voor een bepaalde partij. We hebben 
besloten met elkaar om van één naar twee commissieleden te gaan. Dat betekent natuurlijk wel 
dat je voldoende kandidaten moet hebben op die lijst om die ook duo-commissielid te kunnen 1315 
maken. Ja, het zou natuurlijk heel vreemd zijn als we dan in één keer de deuren openzetten 
voor anderen. Laat onverlet dat heel veel burgers natuurlijk wel bij u kunnen meedenken, 
meepraten en meebeslissen. Dat kunt u als partijen organiseren, maar ik vind om hier in deze 
banken tijdens commissievergaderingen te kunnen gaan zitten, dat je op zijn minst op de 
kieslijst hebt moeten staan van een partij. Want anders, ja, ik bedoel, ook de kiezers stemmen 1320 
op een partij en op een lijst die door een partij is ingediend. En nu zet je eigenlijk de deur open 
voor wie dan ook maar lid zou kunnen worden als duo-commissielid.   
 
De VOORZITTER: Mevrouw Van Soest.  
 1325 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Dank u wel voorzitter. Het gaat me er niet om dat we een derde 
duo-raadslid erbij krijgen, nee, het gaat me om als je dus één raadslid, één duo-lid hebt, en je 
vervangt die voor een andere, maar die niet op een lijst heeft gestaan, alleen vanwege zijn 
expertise. Want niemand weet nu exact hoe alles bij Tata in elkaar steekt en als je daar nou een 
specifiek iemand voor zou kunnen krijgen die dat heel duidelijk kan uitleggen, dan wil ik 1330 
eigenlijk vragen of dus de mogelijkheid gaat bestaan dat je dit soort mensen dus als duo-
raadslid kunt maken, zonder dat ze ooit op een lijst hebben gestaan. Mijn tweede vraag is: we 
mogen geen duo-raadsleden meer van andere lijsten halen. Dat vind ik ontzettend jammer, 
want de kleine partijen hebben wel vaak wat moeite om mensen te vinden en als zij die dan 
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over kunnen nemen van een andere partij, misschien dat dat dan weer terug kan komen in de 1335 
verordening. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Van Soest, dank u wel. De eerste vraag was denk ik al beantwoord 
en voor die tweede vraag geef ik u het woord.  
 1340 
COMMISSARIS VAN DE KONING: Ja, ik wil bijna een grapje maken, alsof het lijkt alsof 
voetbaltransfers, dat zeg maar statenleden kunnen worden uitgewisseld, maar zo werkt het 
niet. U heeft een lijst en op die lijst staan mensen en ik begrijp u goed, u vraagt niet om een 
derde, maar u vraagt om iemand die niet op de lijst staat. En ja, dat laat ons reglement niet toe 
en dat is ook in een democratie, waar je stemt op een lijst, denk ik ook niet verantwoord om dat 1345 
open te gaan zetten. En ja, het enige is, u moet zorgen dat u een voldoende grote lijst heeft, 
zodat u kunt putten uit mensen die op uw kieslijst staan. Ik moet dit amendement echt afraden. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel mevrouw Van Soest, dank meneer de commissaris. Dan komen we 
aan het eind van de beantwoording. Ik kijk of er behoefte is aan een tweede termijn. Statenlid 1350 
Kostić, u heeft net al benoemd dat u overweegt uw amendement in te trekken als er een 
toezegging kwam. U kunt daar even op ingaan. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dank u wel voorzitter. We beschouwen eigenlijk de reactie hierop, 
op beide amendementen, als een toezegging, want aan de ene kant, met het eerste voorstel, 1355 
vragenuur-rondvraag, heb ik de welwillendheid gehoord van de commissaris om meer vrijheid 
te geven aan de commissieleden om nou ja, vervolgvragen te stellen, ook in de commissie. Dus 
daar ben ik blij mee. En het tweede amendement, wat ik ook net zei om te kijken hoe we dat 
beeldgebruik toch kunnen faciliteren, dat we daar ook bericht over krijgen. Dus bij deze houden 
we de twee amendementen aan.  1360 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Goed, amendement 01-2023 en amendement 02-2023 is 
aangehouden door PvdD. Dan ga ik kijken of er iemand behoefte heeft aan een tweede termijn. 
Dus dat betekent dat wij twee amendementen hebben van de PvdO: amendement 03 en 
amendement 04. Deze wilt u dadelijk in stemming brengen of aan het eind van de dag? Ja goed, 1365 
dan kunnen we daarmee denk ik ook dit punt afsluiten. De beraadslagingen van dit agendapunt 
kunnen wij afronden. Dus er worden geen aangepaste of nieuwe moties en amendementen 
meer ingediend. En dat zal betekenen dat we deze beraadslagingen afronden. Stemming zal aan 
het eind van de vergadering plaatsvinden. Ik ga weer naar mijn eigen plek en maak plaats voor 
de voorzitter.  1370 
 
Voorzitter: dhr. A.Th.H. van Dijk 
 
10. Initiatiefvoorstel ChristenUnie "Stimulering Grijs- en regenwatersystemen".  
 1375 
De VOORZITTER: Dank u wel en dan gaan we verder met agendapunt 10, het initiatiefvoorstel 
van de ChristenUnie, “Stimulering, grijs- en regenwatersystemen”. In oktober 2022 is het 
initiatiefvoorstel “Stimulering, grijs- en regenwatersystemen” ingediend door de ChristenUnie. 
Naar aanleiding van de bespreking in de commissie NLG, die was op 16 januari, heeft de 
ChristenUnie een kleine aanpassing gedaan. En dat was om duidelijk te maken dat er een 1380 
inventarisatie van de mogelijkheden om grijs- en regenwatersystemen toe te passen in 
provinciaal vastgoed alleen aan de orde is bij nieuwbouw of grootschalige aanpassingen, en in 
de definitieve versie van het initiatiefvoorstel is die gewijzigde tekst op de laatste pagina rood 
gemarkeerd. Dus dat kunt u heel goed zien, en dan nodig ik de heer Klein uit om hiernaartoe te 
komen en naast mij plaats te nemen en het initiatiefvoorstel toe te lichten. Het woord is aan de 1385 
heer Klein. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, meneer de voorzitter, ik heb begrepen dat de gedeputeerde 
Water niet aanwezig kan zijn vanwege persoonlijke omstandigheden. Daar uiteraard alle begrip 
voor. Ik wil beginnen, en dat is iets anders dan gebruikelijk, met een kort historische 1390 
verhandeling, want dit initiatiefvoorstel heeft een lange aanloop. Mocht het nou zo zijn geweest 
dat we videobeelden hadden kunnen laten zien, dan had ik natuurlijk een prachtige compilatie 
kunnen maken over wat er allemaal in de commissie in het verleden gezegd is. Maar goed, het 
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initiatiefvoorstel is geboren op 30 augustus, toen bespraken we namelijk in de commissie NLG 
nog het rapport van de Randstedelijke Rekenkamer over de rol van de provincies bij de 1395 
bescherming van drinkwater, en daaruit kwamen drie dingen naar voren. Ten eerste: voldoende 
drinkwater is niet langer vanzelfsprekend. De eerste conclusie van het rapport luidt: in 2040 is 
er mogelijk sprake van een drinkwatertekort bij alle drie de drinkwaterbedrijven in Noord-
Holland. Het tweede punt wat duidelijk werd, is dat de provincie een duidelijke rol heeft in een 
drinkwaterdossier. Want onder de inventarisatie van beleidsdoelen staat bijvoorbeeld ‘de 1400 
provincie stimuleert in samenwerking met partners de bescherming en bewustwording van het 
drinkwaterbelang’ en het rapport citeert uit een provinciale watervisie waarin als doel staat: wij 
stimuleren innovaties en waterbesparende maatregelen bij gebruikers. En bovendien is de 
provincie Noord-Holland anders dan andere provincies als één van de weinige 100 procent 
eigenaar van een drinkwaterbedrijf. Het derde punt dat uit het rapport naar voren kwam, was 1405 
dat de invulling van deze provinciale rol nogal minimaal is. In tegenstelling tot andere 
provincies heeft de provincie Noord-Holland geen afspraken of samenwerkingsovereenkomsten 
met drinkwaterbedrijven. En ook is het aantal fte dat beschikbaar is voor het drinkwaterbelang 
nogal laag in vergelijking met bijvoorbeeld Utrecht. En de rekenkamer adviseert om dat aan te 
passen. Kortom, 1: er dreigt een drinkwater tekort. 2: de provincie heeft een duidelijke rol. 3: 1410 
de invulling van die rol tot nu toe is beperkt. Werk aan de winkel, dacht mijn fractiegenote Joke 
Hoogendoorn, duo-commissielid. Tijdens de bespreking in de commissie zei ze: wat zou het 
mooi zijn als door innovatieve oplossingen drinkwater bespaard kan worden. Waarom zou je je 
toilet niet door kunnen spoelen met afvalwater van de wasmachine? Zo kun je al 35 liter water 
per dag besparen. Wil de provincie hier een actieve rol, een stimulerende rol inpakken? En de 1415 
gedeputeerde Water was enthousiast. Hij antwoordde, en ik citeer weer letterlijk: “Het idee dat 
de ChristenUnie oppert, speelt al jaren door mijn hoofd. In Nederland worden de toiletten nog 
altijd doorgespoeld met drinkwater en worden heel veel branden geblust met drinkwater. Het 
voelt als verspilling, hetgeen het in zekere zin ook is.” Hij waarschuwde nog wel dat de kosten 
hoger kunnen zijn en dat het volgens hem geen provinciale rol is. Overigens was niet alleen de 1420 
gedeputeerde enthousiast. Ook bijvoorbeeld de woordvoerder van GL citeer ik: “Ik maak graag 
gebruik van de gelegenheid om mijn diepe instemming uit te spreken over het punt van 
mevrouw Hoogendoorn, los van de wijze waarop het kan worden vormgegeven. Het zou 
natuurlijk fantastisch zijn als daar vooruitgang kan worden geboekt.” Nou, de ChristenUnie 
heeft de handschoen opgepakt. We hebben een discussienota geschreven. We hebben dat 1425 
besproken in de commissie. We hebben een heel aantal punten gehoord van collega's. 
Bijvoorbeeld GL en D66 zeiden: sluit aan bij het thema klimaatadaptatie. Het CDA zei: gebruikt 
dit onderwerp vooral om innovatie aan te jagen. PVV zei: zorg dat het niet leidt tot vertraging 
bij woningbouw. VVD zei: let op de kosten. PVDA zei: sluit aan bij woonakkoorden. Er werd ook 
gewaarschuwd voor risico's voor de volksgezondheid. Nou, dat hebben we serieus genomen. 1430 
Dus we hebben een werkbezoek georganiseerd voor onder andere commissieleden. We zijn op 
bezoek geweest bij een Noord-Hollandse leverancier van regenwatersystemen. Die heeft 
getoond hoe zijn systemen werken met een zogenaamde fysieke ontkoppeling en daarmee 
voldoen aan alle veiligheidsnormen. We hebben ook een presentatie gehad van een ander 
innovatief Noord-Hollands bedrijf dat gecertificeerde systemen maakt voor het gebruik van grijs 1435 
water in huis. Daarmee zijn dus die zorgen over gevaar voor de volksgezondheid niet echt meer 
relevant in een discussie. Mijn fractie heeft verder nog aan GS een aantal schriftelijke vragen 
gesteld, waarin we een aantal mogelijke acties hebben beschreven en gevraagd naar de kosten 
en de mate waarin die aansluiten bij de beleidsdoelen. Nou, die hebben wij ingediend op 1 april 
en op 17 mei hebben we daar pas antwoord op gekregen. Maar u begrijpt natuurlijk, na 1440 
anderhalve maand waren onze verwachting wel heel hoog gespannen over wat eruit zou komen. 
Maar dat viel tegen. Op iedere vraag was het antwoord een parafrase van de zin: het is geen 
provinciale taak. Zo werd bijvoorbeeld de vraag ‘Wat zijn de geschatte kosten van een 
communicatiecampagne?’ beantwoord met de zin: zie antwoorden onder vraag 1 en 2, derhalve 
doen wij dat niet. Snapt u dat? Je vraagt: wat kost iets? En je krijgt als antwoord: dat doen we 1445 
niet. Nou, wij moesten daar wel even anderhalve maand over nadenken. Goed, mijn fractie heeft 
vervolgens zelf gekeken op welke manier we aansluitend bij ons provinciale rollen invulling 
kunnen geven aan het stimuleren van regenwatergebruik en hergebruik van huishoudelijk 
water. We hebben daar alle suggesties en zorgen meegenomen en ook hebben we nog feedback 
gevraagd van een aantal collega's en het resultaat ligt nu ter bespreking voor een zestal acties 1450 
die nauwelijks geld kosten, die aansluiten bij taken die de provincie nu reeds uitvoert. Het 
advies van het college van GS op ons initiatief samengevat, hoe verrassend, ‘wij hebben hierin 
geen rol’, kunnen we nauwelijks serieus nemen. Te meer omdat het college tijdens een 
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werkbezoek in Spanje afgelopen zomer nota bene een bedrijf heeft bezocht dat waterbesparing 
stimuleert. Ja, wij kunnen ons niet voorstellen dat een afvaardiging van het college naar Spanje 1455 
rijdt voor een onderwerp waar wij geen provinciale rol in hebben. Meneer de voorzitter, wij zijn 
ervan overtuigd dat dit voorstel een aantal bij de provincie passende acties bevat, waarmee de 
provincie zijn verantwoordelijkheid neemt om dit belangrijke onderwerp - immers, voldoende 
en betaalbaar drinkwater is voor ons allen van levensbelang. Ik zie uit naar een bespreking in de 
Provinciale Staten met mijn collega’s. 1460 
 
De VOORZITTER: Nou, die begint al met de interruptie van de heer De Wit van de VVD. 
 
De heer DE WIT (VVD): Zo is het, voorzitter, waarvoor dank. Ja, nou, ik ga toch een eindje mee 
even in de gedachte en ik ben even benieuwd om te beginnen aan die lijst van acties die de 1465 
provincie zou kunnen ondernemen. Wat is wat de ChristenUnie betreft het doel van de acties? 
Over hoeveel woningen in Noord-Holland gaat het? Over nu en vijf jaar bijvoorbeeld? 
 
De VOORZITTER: De heer Klein. 
 1470 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Kijk, het doel is dat wij de bewustwording stimuleren dat 
waterbesparing belangrijk is. Daar zijn dus een aantal technische oplossingen voor en wij doen 
zes voorstellen. Eén daarvan is bijvoorbeeld het duurzaam bouwloket informatie te laten 
verspreiden over dit soort oplossingen, zodat burgers die zelf een verbouwing hebben, 
daarmee aan de slag kunnen gaan. Ja, hoeveel woningen je dan zal betreffen, hoeveel mensen 1475 
je bereikt? Dat is moeilijk in te schatten, maar je hoopt toch dat het op termijn om duizenden 
woningen zal gaan. 
 
De VOORZITTER: De heer De Wit. 
 1480 
De heer DE WIT (VVD): Voorzitter, bent u met mij eens, collega van de ChristenUnie, dat in 
ieder geval vandaag dan al een moment is om dat bewustzijn te vergroten bij onze inwoners? En 
dat we misschien eens kunnen kijken of het bij bijvoorbeeld de partijen waar u bent geweest 
effect heeft gehad op het aantal aanvragen dat ze hebben gehad? Als zijnde ‘hoe bereiken wij 
als provincie ook mensen’, dan hebben we daar gelijk maar een soort van eerste pilot te 1485 
pakken. 
 
De VOORZITTER: De heer Klein. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ik moet eerst zeggen: ik snap uw vraag niet helemaal. 1490 
 
De VOORZITTER: De heer De Wit. 
 
De heer DE WIT (VVD): Ja, ik kom graag nog even terug natuurlijk. We staan hier vandaag om 
dit onderwerp te bespreken, dus je kunt dat zien als een vorm van aandacht voor dit thema. Ik 1495 
zou zeggen: laten we eens kijken wat dat aan werk oplevert bij de bedrijven waar u bent 
geweest, en of mensen naar aanleiding van dit gezien of gehoord te hebben – misschien komt 
het zelfs in de krant, hè wie weet? Dat mensen denken ‘we gaan dit doen’ en laat ons kijken 
hoeveel mensen dat dan zijn. Dat kan wellicht bepalend zijn voor eventuele vervolgstappen al 
dan niet. 1500 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, ik zou toch zeggen: wij maken hier beleid en we zijn hier niet 
pilots aan doen doordat individuele statenleden dingen roepen achter een spreekgestoelte. Ik 
denk dat we ons daar toch ook echt toe moeten beperken. 
 1505 
De VOORZITTER: De heer Van den Berg, JA21. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, dank u, voorzitter. Ik heb nog een vraag voor meneer Klein. 
Hij zei dat er onderzoek is gedaan naar de kosten en de impact op de woningvoorraad. We 
zitten in Noord-Holland met een gigantisch woningtekort van 183.000 woningen. Mijn vraag 1510 
aan u is: hoeveel gaat het nou kosten om al die woningen te implementeren met dit soort 
systemen? 
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De VOORZITTER: De heer Klein. 
 1515 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dat weet ik niet en dat is ook niet relevant. Wat wij zeggen: maak 
nou in bijvoorbeeld woonakkoorden afspraken over dat het goed zou zijn om hier aandacht 
voor te hebben in de bouw. En dan is er natuurlijk altijd een individuele afweging waar nog veel 
meer factoren een rol spelen. Maar dan ligt het op tafel, dan wordt het meegenomen in het 
geheel van afwegingen. Precies hetzelfde bij het duurzaam bouwloket. Mensen gaan 1520 
verbouwen. Ze vragen bij de gemeente advies. Gemeenten krijgen daar weer informatie over 
van een duurzaam bouwloket. Daar staan nu in dingen in als ‘let op isoleren’, ‘let op 
zonnepanelen’, ‘misschien wilt u wel een zonneboiler’. Wat zou het mooi zijn als daar ook 
gewoon tussen staat: misschien wilt u wel uw regenwateropvang aanleggen, zodat u de 
toiletten door kunt spoelen met regenwater in plaats van drinkwater. 1525 
 
De VOORZITTER: De heer Van den Berg 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, dank u. Als eerste heb ik veel vertrouwen in de bouw, dat zij 
dat soort maatregelen ook zelf kunnen bedenken. Maar ik denk ook, als Provinciale Staten 1530 
moeten wij toch aan de voorkant wel zeggen van ‘wat voor beleid gaan wij voeren?’ Wij gaan dit 
stuk dan wel of niet aannemen. Dan zetten wij toch een opdracht uit? Dan moeten we toch 
doelmatig kunnen bekijken wat zoiets gaat kosten en wat voor impact dat heeft? 
 
De VOORZITTER: De heer Klein. 1535 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): De impact is dat wij minder water gebruiken, en dat is 
hoogstnoodzakelijk, omdat wij zien dat vanaf 2040 een drinkwatertekort wordt voorspeld. Dat 
gaan we natuurlijk niet oplossen met alleen besparing. Maar laten we ook besparen, naast dat 
we natuurlijk gaan zorgen voor extra bronnen voor drinkwater. En de impact, ja, u kunt even in 1540 
Vlaanderen gaan kijken. In Vlaanderen is het bijvoorbeeld verplicht bij nieuwbouw. De 
gedeputeerde Loggen heeft eerder ook gezegd: het zou mooi zijn als het landelijk verplicht 
werd. Nou ja, een VVD'er die pleit voor een verplichting, dat is best interessant. Maar natuurlijk 
zou je het liefste op het hoogste niveau dat regelen. Maar mijn doel met dit initiatiefvoorstel is 
dat we nu in de eerste instantie deze punten op de agenda zetten op plekken waar het ertoe 1545 
doet. 
 
De VOORZITTER: U bent aan het einde gekomen van deze uitvoerige uitleg van uw 
initiatiefvoorstel. De sprekers die zich op mijn lijstje hebben aangemeld voor dit punt zijn 
mevrouw Gonggrijp van D66, mevrouw De Groot van de SP, de heer Van den Berg van JA21, 1550 
statenlid Cardol van GL, de heer De Wit van de VVD, mevrouw Koning-Hoeve van het CDA, 
statenlid Kostić van de PvdD en mevrouw Jellema van de PvdA. Als het goed is, is niemand 
vergeten. Dan beginnen we met mevrouw Gonggrijp van D66. 
 
Mevrouw GONGGRIJP (D66): Voorzitter, tijdens de bespreking in commissie was duidelijk dat er 1555 
veel waardering was voor het voorstel dat aandacht vraagt voor onze water-footprint, want die 
is heel groot en moet omlaag. De kwaliteit van veel Noord-Hollands water is ondermaats en de 
kosten nemen ook toe om water te zuiveren door medicijnresten, microplastics en het 
voortdurend gebruik van schadelijke stoffen. Kortom, het is een maatschappelijke noodzaak om 
zuinig om te gaan met ons water. In deze periode is wat D66 betreft weinig op dit dossier 1560 
gebeurd, ondanks dat we samen met GL en PvdD wel een poging hebben gedaan. En de reactie 
van GS is ook duidelijk. Nee. Toch staan we nu hier samen in deze PS-vergadering met min of 
meer hetzelfde stuk om dat met elkaar te bespreken. Ik hoop eerlijk gezegd dat het geen 
herhaling van zetten wordt. D66 deelt wel de zorg met GS wat betreft de mogelijke vertragende 
effecten die het voorstel kan hebben op sommige effecten op de woningbouwopgave. 1565 
Aansluiten bij nationale wetgeving en het bouwbesluit zou ook onze voorkeur hebben rond het 
gebruik van grijs water. Maar is er nu echt helemaal niks te doen om met innovatieve 
oplossingen ondernemers te stimuleren minder water te gebruiken en huishoudens bewust te 
maken van hun footprint? Uit verslag, het werd al gesuggereerd, van het Spaanse werkbezoek 
blijkt dat er veel mogelijkheden zijn en ook een rol is voor de provincie. En is het ook echt niet 1570 
mogelijk om te onderzoeken welke opties er zijn voor waterbesparing bij het provinciaal 
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vastgoed? Onze fractie zal het voorstel niet steunen, gezien de mogelijke effecten die negatief 
zijn voor onze woningbouwopgave. Maar helemaal niks doen rond dit onderwerp is wat betreft 
D66 een bittere pil om te slikken. Tot zover.  
 1575 
De VOORZITTER: Dank u wel, dan geef ik het woord aan mevrouw De Groot van de SP. 
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Voorzitter, ik heb een korte vraag aan de ChristenUnie en dat is de 
volgende: het ontwerpbesluit wat daarbij geleverd werd, bij het voorstel, is dit precies wat de 
ChristenUnie zou willen dat er gedaan zou worden? Hij zegt ja. Oké. 1580 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ik knik ja, omdat ik de vraag niet… U krijgt straks antwoord. 
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Oké. Als dat het geval is dan vinden wij dat eigenlijk niets ons 
tegenhoudt om voor te stemmen. En daar wilde ik het even bij laten. Maar ik wil wel graag 1585 
antwoord op die vraag.  
 
De VOORZITTER: U krijgt vast straks antwoord van de heer Klein op deze vraag. Dan gaan we 
naar de heer Van den Berg van JA21. 
  1590 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja. Dank u voorzitter. Ja. Zoals het hier past toch allereerst een 
woord van dank aan meneer Klein en de fractie van de ChristenUnie voor het serieus opstellen 
van dit stuk. Voor het scheiden van regenwater en drinkwater, wat ons betreft een mooi 
initiatief. En laat ik ook al toegeven: wij willen van JA21 natuurlijk ook niks anders dan hè? Het 
niet nodeloos verspillen van water, dat is gewoon onnodig. Maar tegelijkertijd hebben wij ook 1595 
wel een paar kantpunten of punten gevonden in het voorstel waar wij onze vraagtekens hebben 
en dat is namelijk als volgt. Dat begint onder andere bij de woningvoorraad, de kosten en 
anderzijds de maatregelen die we wel zouden kunnen nemen met veel minder kosten voor de 
samenleving. Ja, wij staan voor JA21, wij staan voor rechts beleid met realistische plannen. En 
die woningvoorraad in Noord Holland, die staat echt onder druk. 183.000 woningen hebben we 1600 
nodig in onze provincie en de kosten van die woningen zijn al uit de pan gerezen de afgelopen 
jaren en daardoor wordt onder andere te weinig gebouwd en wij denken dat een voorstel zoals 
dit dat verder zal vertragen en die woningvoorraad verder zal verminderen in de toekomst en 
dat vinden wij toch wel een negatief punt waar wij niet omheen kunnen, want die 
woningvoorraad is wat ons betreft zo belangrijk dat dit soort punten toch echt even moeten 1605 
wachten. Wat ons betreft is het ook nodig dat wij als overheid, als Provinciale Staten,  doelmatig 
regels moeten opstellen die de burgers die belasting betalen niet onnodig op kosten jagen, net 
zoals de regelgeving niet onnodig belemmerend moet zijn.  
 
De VOORZITTER: Interruptie door mevrouw Van Soest van de PvdO. 1610 
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Ja dank u wel. Meneer Van den Berg, waarvoor zouden we niet 
kunnen gaan beginnen met die nieuwe bouw, met de nieuwbouw om daar direct in te passen? 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Nou, dat is een goede vraag. Het is eigenlijk een stukje van het 1615 
betoog wat ik nu wil houden. Maar wij hebben bekeken wat het bedrijf Justnimbus voor 
oplossingen aanbiedt om zo'n waterzak in de kruipruimte te plaatsen. Dat zijn kosten van 
3.500 euro per woning. Nou, als wij 183.000 woningen willen bouwen in Noord-Holland dan 
gaat dit geintje ons 42 miljoen euro kosten en ik denk dat dat op dit moment zo'n 
astronomisch bedrag is dat wij dat in deze fase van de woningtekorten niet moeten doen.  1620 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Van Soest.  
 
Mevrouw VAN SOEST (PvdO): Bent u het niet met me eens, meneer Van Den Berg, dat we beter 
die investering kunnen doen dan windmolens neer te zetten? 1625 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Maar dat is een hele interessante vraag. Nou, dat ben ik 
natuurlijk ruimschoots met u eens, mevrouw Van Soest. Absoluut. 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder, meneer Van den Berg. 1630 
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De heer VAN DEN BERG (JA21): Uitstekende vraag, die had ik zelf niet bedacht maar inderdaad. 
Kijk, wij vinden dit een goed initiatief, begrijp me niet verkeerd, maar met de woningvoorraad, 
met de tekorten die er zijn, moeten wij ons nu focussen op het bouwen van woningen en het 
liefst ook verminderen van de regeldruk op het bouwen van die woningen, zoals de overdreven 1635 
isolatiemaatregelen die de woningbouw verder onder druk zetten. We hebben nog het bijzonder 
provinciaal landschap wat er wat ons betreft nu echt eens af moet, zodat we kunnen gaan 
bouwen. Ja. Dat soort zaken moeten we ons op focussen en in het verlengde daarvan zien wij 
ook een aantal discrepanties in het stuk en dat gaat specifiek over het 
energiebesparingsakkoord. Want ik maak hem nog even af voordat de interruptie begint. U zegt 1640 
namelijk dat het besparen van water moet worden opgenomen in het 
energiebesparingsakkoord, maar ik zie het kopje Water nergens terugkomen in dat 
energiebesparingsakkoord en ik vraag me ook af: is water tegenwoordig ook energie? 
 
De VOORZITTER: Interruptie. Statenlid Kostić. 1645 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dank u wel. U doet nu heel erg als ‘we moeten kiezen tussen wonen of 
water drinken’. Ik neem aan dat JA21 beter weet dan dat, maar wat ik me afvroeg: ik lees 
namelijk meerdere punten. En vooral stimuleren, communiceren, niks afdwingen, dus ik vraag 
me af, waar precies, kunt u dat citeren, leest u dat dwingen?  1650 
 
De VOORZITTER: De heer Van den Berg. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Nou, voorzitter, even een punt van orde, maar ik heb het woord 
dwingen niet in mijn mond genomen. Maar wat wij wel zien is dat als wij dit stuk gaan 1655 
aannemen, dat wij wel een weg inslaan die uiteindelijk leidt tot dit soort maatregelen. En 
natuurlijk, wij willen ook water besparen en zeker willen wij water drinken. Dat vinden wij heel 
belangrijk, maar dat kan ook met andere maatregelen. Daar kom ik zo meteen nog even op 
terug. Wat wij wel voor ideeën hebben. Maar het afdwingen van het scheiden van 
regelsystemen, dat lijkt ons op dit moment niet opportuun.  1660 
 
De VOORZITTER : Statenlid Kostić.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): En nu hoor ik u toch nog zeggen ‘afdwingen’. Dat is dus niet aan de 
hand met dit voorstel en u gaat ervan uit dus dat dit uiteindelijk tot afdwingen zou leiden, maar 1665 
dat staat nergens. Dit is gewoon een prachtig initiatief van de ChristenUnie dat u vraagt of u 
alstublieft mee wil denken over positieve prikkels voor mensen, ondernemers en de overheden 
om ons te beschermen. Bent u het niet met mij eens dat we dat, gezien alle tijd die de 
ChristenUnie daarin heeft gestoken, dat we meer mee kunnen denken? En als u echt valt over 
één voorstel of twee, dat dan ten minste...  1670 
 
De VOORZITTER: Wilt u kort uw punt maken, want anders dan gaat het heel laat worden 
vanavond. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdO): Wilt u dan op zijn minst amendementen indienen om die twee, één 1675 
voorstellen eruit te schrappen in plaats van alles weg te zetten? 
 
De VOORZITTER : De heer Van den Berg. 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja. Ik begon mijn stuk ook al met ‘wij waarderen het stuk van 1680 
meneer Klein en van de ChristenUnie’. Maar deze maatregelen, die zijn op dit moment niet 
opportuun. Trouwens, goed punt hè van dat dwingen, dat zal ik zeker even terugnemen. Maar 
wij denken wel: van het één komt het ander… 
 
De VOORZITTER: Interruptie door de heer Baudet, FvD. 1685 
 
De heer BAUDET (FvD): Vindt u het niet mensonterend om dat zwarte water dat van de 
wasmachine komt de hele dag in je wc te hebben liggen? Dat is toch gewoon… Ik bedoel, 
überhaupt dat hier gezegd wordt dat het een lovenswaardig voorstel… Het is net zo 
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mensonterend als dat we insecten moeten eten. Wat hier allemaal gezegd wordt joh. Los van 1690 
het feit dat al die berekeningen natuurlijk niet kloppen, dat het onzin is dat je daar veel geld 
mee bespaart als je dubbele leidingen overal moet gaan aanleggen. Dat gerecyclede water 
enzovoort. Vindt u dat niet mensonterend?  
 
De VOORZITTER: Dat was de vraag. Meneer Van den Berg. 1695 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja. Ik kon er op dit moment wel één voordeel bij bedenken dat 
het toilet in het vervolg naar Robijn gaat ruiken. Nee, maar ja, het is natuurlijk vervuild water 
zeker. Ja. Om zo serieus op de vraag in te gaan. Kijk. Afvalwater, dat kan natuurlijk wel gefilterd 
worden en vervolgens worden hergebruikt voor toiletsystemen. Dat betekent niet dat het zwart 1700 
zou moeten zijn of zodanig vervuild dat het mensonterend is. Maar wat wij wel denken is dat, 
als je dat met de filters zou doen, dan zou dat goed toepasbaar zijn. Maar nogmaals, dat 
betoog ik hier ook, op dit moment lijkt dit systeem voor ons niet opportuun om dat nu in te 
passen in woningen. Ten eerste vanwege de kosten, ten tweede vanwege de woningvoorraad. 
Daar houd ik het bij.  1705 
 
De VOORZITTER: Gaat u verder, meneer Van den Berg. 
  
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, dank u, voorzitter. Ja, waar zal ik verder gaan? Wij hebben 
ook wel wat oplossingen bedacht die wij wel zouden kunnen inzetten. En er zijn wat ons betreft 1710 
ook simpele maatregelen om het drinkwater in de provincie te reduceren en dat kan met hele 
simpele oplossingen, namelijk het invoeren van doorstroombegrenzers. Dat zijn labeltjes die 
kan je plaatsen in de kraan. Bespaart ongeveer 40% aan drinkwater en dat kost ongeveer een 
knaak per kraan. Dus dat lijkt ons een uitstekende manier om eens te gaan beginnen met het 
besparen van drinkwater. Dat ten eerste. Ten tweede zouden we nog eens sproeicomputers 1715 
kunnen inzetten voor het beregenen van de tuin. Dat is ook een kleine investering met veel 
impact. Dat lijkt ons goed om te kunnen doen. Maar wat JA21 betreft, wat we zeggen: het moet 
echt anders hè. Dus wij willen niet die woningvoorraad verder verminderen, wij willen niet 
onnodig regels introduceren en de kosten opjagen, maar wij willen nu eerst gaan bouwen aan 
woningen voor onze provincie. Dank u wel.  1720 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Ik geef het woord aan statenlid Cardol van GL.  
 
Statenlid CARDOL (GL): Dank u wel voorzitter. In De Groene stond onlangs een artikel over 
vervuild drinkwater. In 1987 ontdekt de chemici het bestrijdingsmiddel bentazon in het 1725 
drinkwater in Noord Holland. Concentraties lagen soms zestien keer boven de wettelijke norm. 
Drinkwaterbedrijven sloegen alarm en er gebeurde niets. Nu, 26 jaar later, is bentazon eindelijk 
op een lijst geplaatst met voor de voortplanting giftige stoffen. En onder druk van de 
drinkwaterbedrijven is besloten dat het niet meer gebruikt mag worden in 
grondwaterbeschermingsgebieden. Zo snel gaan zaken in Nederland. In 2027 moet onze 1730 
wateren voldoen aan de Kaderrichtlijn Water. Iedereen weet dat we dat niet gaan halen. Intussen 
bedreigt vervuild water onze gezondheid en kunnen we de komende jaren weer veel juridische 
procedures verwachten. Op zoek naar geitenpaadjes. Voorzitter, het mooie voorstel van de 
ChristenUnie gaat hier maar gedeeltelijk over. Maar ook hier geldt: we doen te weinig, we 
stellen het te lang uit en overheden wijzen te vaak naar elkaar. Ik heb inderdaad in een 1735 
commissie van diepe instemming met het voorstel gesproken. Tenminste, de woorden weten 
niet exact meer. Maar als u dat opgezocht heeft, dan zal het ongetwijfeld kloppen. Dat geldt 
dus zeker, de intenties van dit mooie voorstel. Maar ik heb in de commissie ook gepleit, naar 
aanleiding van de brief van GS, om het voorstel even aan te houden en op een later moment 
opnieuw in te brengen. En dat komt omdat er in de brief van het college ook een aantal terechte 1740 
en serieuze opmerkingen worden gemaakt over de risico's van gescheiden afvoersystemen, over 
wettelijke voorschriften en de rolverdeling in de waterketen. Het is waar dat een wijziging van 
het bouwbesluit verre de voorkeur heeft en inderdaad, de formele rol van de provincie is 
beperkt. Maar er was ook een lichtpunt in de commissie, want de gedeputeerde erkende wel de 
urgentie van de problemen. Dus als het aan GL ligt, dan komt deze initiatiefnota van de 1745 
ChristenUnie met het urgentiegevoel van deze gedeputeerde op de agenda voor de komende 
collegeonderhandelingen. En misschien kan en wil de gedeputeerde dan nog een handje helpen. 
Voor sommige voorstellen van de ChristenUnie kan enig voorwerk namelijk wel nuttig zijn. Ik 
denk bijvoorbeeld aan het voorstel inzake nieuwbouw van provinciaal vastgoed en aanleg van 
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infrastructuur. De heer Loggen gaf in de commissie ook aan dat hij in overleg is met het PWN 1750 
over slimme watermeters. Misschien kan hij daar nog wat extra spoed achter zetten. En wie 
weet wat er dan nog meer aan de orde komt in de gesprekken met PWN? En wellicht kunnen we 
ook de communicatieafdelingen van alle waterpartners alvast oproepen om samen te kijken wat 
we aan voorlichting inzake waterbesparing kunnen doen, in elk geval via onze eigen kanalen. 
Dus met een paar van die voorbereidende stapjes zouden we toch recht kunnen doen aan de 1755 
inspanningen van onze collega's van de ChristenUnie. En intussen staat het wat GL betreft volop 
op de agenda voor de komende collegeonderhandelingen… 
 
De VOORZITTER : Interruptie, statenlid Kostić. 
 1760 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, dit stelt me nou heel erg teleur. We hebben samen opgetrokken op 
het waterdossier. We zouden doorzetten. Uw partij is de coalitie. We kunnen dit mooi intikken. 
Mooi voorstel. Wat ik mij afvraag. Er komen weer bezwaren over de veiligheid. Daar hebben we 
het ook lang en breed over en volgens mij heeft de ChristenUnie dat ondervangen door de 
formulering van het voorstel. Het gaat over de mogelijkheden, om dat te stimuleren, om te 1765 
kijken. Bent u het met mij eens dat we dat vooral moeten omarmen en dat we vandaag gewoon 
daad bij woord moeten voegen als het gaat om onze bescherming van ons water, het bieden 
van waterkwantiteit en waterveiligheid door te stemmen voor ChristenUnie? 
 
De VOORZITTER: Statenlid Cardol. 1770 
 
Statenlid CARDOL (GL): Voorzitter, ik begrijp de teleurstelling, maar ik probeer die enigszins te 
voorkomen door te zeggen: als we nou het college nog even de tijd geven om een aantal 
voorbereidende handelingen te doen, dan weten we met heel veel zekerheid dat een voorstel op 
een later moment wel aangenomen wordt, terwijl ik voorzie dat dat op dit moment niet gaat 1775 
gebeuren.  
 
De VOORZITTER: Statenlid Kostić. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): U heeft het net gezegd: dit college en D66 ook heeft heel weinig 1780 
gedaan op het dossier Water dus u wilt dit college, deze Gedeputeerde Staten, nog meer tijd 
geven om iets te doen. Maar wanneer? De verkiezingen komen eraan...  
 
Statenlid CARDOL (GL): Ik denk dat… Ja, maar dat college, dat zit er nog iets langer dan de 
komende Statenverkiezingen hè. Ik denk dat dit college zoals ik zeg een aantal voorbereidende 1785 
dingen kan doen. Misschien al wel voor de collegeonderhandelingen en anders in ieder geval in 
de periode die hij nog rest. En ik denk dat het voorstel dan steviger staat en meer kans heeft 
om aangenomen te wordt worden en uiteindelijk denk ik dat ook de ChristenUnie er het meeste 
belang bij heeft dat dit voorstel gewoon aangenomen wordt en dat we niet nu nog het even 
behandelen om vervolgens tot de conclusie te komen dat het afgewezen is en dat het voorlopig 1790 
weer niet meer op de agenda staat. 
 
De VOORZITTER : Statenlid Kostić.  
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, laatste vraag. Dat is dus mede afhankelijk van u als collegepartij. 1795 
Als alle progressieve partijen achter ChristenUnie gaan staan dan kunnen we dit samen 
binnenkoppen. Dus mijn vraag is: waarom wil GL hier haar ideale laten varen en dit weer op een 
onderhandelingstafel leggen? En dan maar hopen dat daar wel de goede resultaten uitkomen? 
Waarom houdt u niet vandaag vast aan uw idealen? 
 1800 
Statenlid CARDOL (GL): Voorzitter, ik probeer idealen niet alleen te hebben, maar ze ook 
inderdaad te halen. En ik probeer een mogelijkheid te creëren waarin de kans zo groot mogelijk 
is dat deze voorstellen een meerderheid in de Statenzaal krijgen.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Ik geef het woord aan de heer De Wit van de VVD.  1805 
 
De heer DE WIT (VVD): Ja voorzitter, waarvoor dank en ook mijn dank, mede namens de fractie, 
aan de ChristenUnie voor het initiatief. Dat is goed en dat is ook de kracht van deze Staten om 
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dit soort initiatieven ook te nemen. Daar zitten we hier voor. Een herhaling van zetten ben ik 
bang dat ik toch een beetje ga worden. Excuses daarvoor richting de collega van D66, want de 1810 
VVD-fractie blijft bij de gegeven analyse uit de commissievergadering dat we echt de provinciale 
taak hier niet zien. Ik wil ook nog even aansluiten op eerder gedeelde zorgen in het kader van 
de woningbouw. Ik las net een bericht dat de gemeente Amsterdam heeft besloten om juist de 
voorwaarden voor woningbouw ten opzichte van wat nationaal al verplicht is, om dat te 
verminderen, om daar niet een extra kop op te zetten. In dit kader lijkt me ook niet verstandig 1815 
dat wij hier in deze zaal wel een opgave gaan toevoegen aan de woningbouwvoorwaarden en 
dat is wel een belangrijk punt wat echt wel prominent in het voorstel staat. Wat voor ons echt 
wel een belangrijk pijnpunt daarbij ook is, een punt van kritiek zou ik haast willen zeggen, maar 
aan de andere kant heb ik ook geluisterd, niet alleen vandaag maar ook in de 
commissievergadering en heb ik in de Staten een brede steun en ook urgentie gevoeld op het 1820 
onderwerp. Ik denk ook zeker dat de gedeputeerde daar ook een, laten we zeggen, een opening 
voor heeft geboden om daar met elkaar verder over te denken en ik zou zeker die oproep willen 
doen en ook de vraag willen stellen aan het college. Kunnen we niet toch kijken naar, misschien 
niet naar de voorstellen zoals ze nu in dit initiatiefvoorstel staan, maar wel in bredere zin naar 
opties om water te kunnen besparen? Want die urgentie delen wij volledig als VVD. Ik sluit me 1825 
ook aan bij de analyse de opgave qua watergebruik die ons de komende decennia te wachten 
staat. En laten we kijken of daar andere mogelijkheden zijn om vanuit een rol die ons als 
provincie misschien meer past daar ook beleid op te kunnen voeren met elkaar. En daar wilde ik 
het bij laten. Voorzitter, dank u wel.  
 1830 
De VOORZITTER: Ga ik naar mevrouw Koning van CDA.  
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Voorzitter. Zoals we in de commissie al hebben aangegeven, 
worden wij enthousiast over dit initiatiefvoorstel, vooral betreffende het onderdeel over de 
opvang van regenwater. We willen de ChristenUnie bedanken voor hun harde werk en 1835 
doorzettingsvermogen op dit onderwerp. Het principe dat we onze toiletten doortrekken en 
tuinen besproeien met schoon drinkwater is wat ons betreft zonde te noemen. Het is een goed 
idee om te onderzoeken hoe regenwatersystemen beter kunnen worden benut, het is een 
gemiste kans om al ons regenwater onbenut te laten. Stimuleren van hergebruik is dus zeker 
een goede zaak. Over de grijswatersystemen zijn we wat voorzichtiger. Ja, er bestaat een 1840 
keurmerk en ja, het gezuiverde grijze water zal alleen gebruikt worden bij het doorspoelen van 
het toilet. Maar zolang er nog steeds een risico is dat we er ziek van kunnen worden, blijven wij 
aan de voorzichtige kant. Het CDA is een volkspartij die zich richt op de volgende generatie. Wij 
denken in het bijzonder aan kinderen die nog geen volledig ontwikkeld afweersysteem hebben 
en mogelijk nog zieker kunnen worden. Daarom zijn we er voorstander van om dit 1845 
grijswatersysteem goed te testen middels een pilot. Investeringen in onderzoek en ontwikkeling 
en, ja, daar komt ’ie, innovatie verdienen zich bijna altijd terug. Het is goed als er de komende 
jaren meer informatie beschikbaar komt over verschillende vormen van regenwateropvang en -
hergebruik. En wanneer het wel werkt en wanneer niet. Mocht er uit komen dat sommige 
systemen uiteindelijk toch heel duur zijn in verhouding tot de waterbesparing, dan zien we dat 1850 
vanzelf. De aanpassing van het initiatiefvoorstel om dit vooral te stimuleren bij nieuwbouw of 
grootschalige aanpassingen valt bij ons in goede aarde en het voorstel zegt stimuleren en niet 
verplichten, dus daarom zien wij er nu geen risico in voor de woningbouw, want dat zouden we 
dus ook niet willen. Wat bij ons in minder goede aarde valt is het wispelturige gedrag van de 
coalitiepartijen. D66 en GL hebben net aangegeven dat ze het voorstel niet gaan steunen en 1855 
deze partijen leken tijdens de commissievergadering dus drie weken terug oprecht heel positief 
over dit voorstel. De totale ommezwaai de andere kant op voelt voor ons als een grote 
verrassing. Vooral omdat deze partijen een groene politiek voeren komt dit totaal niet overheen 
met hun ideologieën. Onze verwachting is hooggespannen. Of de PvdA het voorstel wel gaat 
steunen, dat gaan wij zo meteen waarschijnlijk horen. Wij willen een oproep doen naar de 1860 
portefeuillehouder en de genoemde partijen om een constructieve bijdrage te gaan leveren op 
dit onderwerp. Kijk naar wat wél kan in plaats van het initiatiefvoorstel van tafel te vegen. Wat 
kan er in jullie ogen misgaan als jullie dit initiatiefvoorstel steunen en hergebruik van 
regenwater gestimuleerd wordt? Gunnen jullie het de ChristenUnie niet of wat is het probleem? 
Wij horen dat graag van de gedeputeerde en de genoemde partijen. Het CDA steunt het 1865 
initiatiefvoorstel dus wel.  
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De VOORZITTER: Woord is aan statenlid Kostić van de PvdD. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja. Voorzitter allereerst groot, groot dank aan de gewaardeerde 1870 
collega's van de ChristenUnie. Want we kennen ze als harde werkers, ze doen nooit zomaar 
voorstellen, ze kennen hun dossiers en dat kan je weer in dit voorstel zien. We hebben het ook 
al eerder gezegd in de commissie en we zeggen nu nogmaals, geen verrassing, we steunen dit 
voorstel van harte. Omdat het gaat om daden. Inderdaad, niet alleen maar idealen uitdragen in 
verkiezingsprogramma’s, maar doen wat nodig is. Ik ben blij dat ChristenUnie dat samen met 1875 
ook de Partij voor de Dieren vaak doet. Dus allereerst die complimenten en tegelijkertijd een 
beetje de veeg uit de pan aan de andere progressieve partijen. Ik doe het niet graag, maar kom 
op, mensen. Al die ambities die we hebben. Klimaatcrisis oplossen, biodiversiteitcrisis oplossen, 
er komt een watercrisis aan. Dat vertelde GL net ook. Hoe gaan we dat oplossen als we niet 
vandaag handelen en met zo’n voorstel? Het enige wat ik lees is stimuleren, informeren, 1880 
samenwerken. Waarom wordt daar zo moeilijk over gedaan na vier jaar lang? Ik begrijp dat niet. 
Misschien kunt u me het later nog even uitleggen. Ik heb het net ook gezegd tegen JA21. Er 
wordt nu echt gedaan als ‘we moeten kiezen tussen wonen en water drinken’. Dat is natuurlijk 
absurd, het heeft niets te maken met dit voorstel. En het is tekenend, want dit is precies het 
valse dilemma dat we vaker voorgelegd hebben gekregen door sommige partijen in het 1885 
verleden. Als het gaat om de klimaatcrisis oplossen. Ja, nee, de werkgelegenheid, eerst de 
werkgelegenheid. Als het gaat om natuur beschermen. Ja, nee, eerst de economie. Als het gaat 
om vervuiling aanpakken. Ja, ja. Maar bedrijfsleven, moeten we op letten. En wat is de situatie 
waar we nu in zitten? Meerdere crises, het kost alleen maar meer geld, dus grijpt gewoon 
vandaag in. Het is een kleine stap, maar het is tenminste iets. Laat tenminste zien dat we iets 1890 
hebben gedaan op het dossier Water. Dus van harte steun en ik hoop dat in ieder geval de 
progressieve partijen hier tot hun zinnen komen. Want u heeft een meerderheid in handen. U 
heeft de VVD niet nodig met ons en de ChristenUnie en de SP en nu met CDA… Kijk, het CDA, 
ook even een pluimpje voor het CDA. Nee, echt blij mee. Ja, dan hebben we gewoon een 
meerderheid. Dus kies voor je idealen en doe wat nodig is. Dank u wel...  1895 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Jellema, PvdA. 
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Voorzitter, dank aan de ChristenUnie voor dit initiatiefvoorstel dat in 
verschillende fasen langs de commissie NLG is gegaan en uiteindelijk dus hier in de Staten 1900 
wordt besproken. Wij zien een voorstel waarin voorstellen staan die zo mogelijk laagdrempelig 
zijn. Meneer Klein van ChristenUnie zei het al hè, bijvoorbeeld dat duurzame loket, maar ook 
die nogal verstrekkend zijn in de zin van bijvoorbeeld grote personele inzet van de provincie. 
Zoals het voorstel nu voorligt, integraal, kan de PvdA er niet onverkort mee instemmen. Maar 
we willen wel nogmaals de vervangend gedeputeerde vragen wat er wellicht dan wel mogelijk is. 1905 
Waar zitten de mogelijkheden? Want het onderwerp is ook voor ons er belangrijk genoeg voor. 
Meenemen naar de coalitieonderhandelingen is natuurlijk altijd goed. Hoewel we daar nu hier 
niet over gaan, dat realiseren wij ons ook. En of dit college van GS al voorbereidende 
behandelingen kan doen zoals GL voorstelt? Nou, dat lijkt ons ook een goede weg. De reactie 
van GS wachten wij nogmaals met belangstelling af, maar ook hoe de ChristenUnie daar dan 1910 
verder mee om wil gaan. Kortom, wij wachten nu eerst de beantwoording van GS af.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik het woord aan gedeputeerde Zaal, die namens 
collega Loggen het woord zal voeren.  
 1915 
Gedeputeerde ZAAL: Ja. Dank aan de indieners van dit initiatiefvoorstel dat we dit belangrijke 
thema vandaag kunnen bespreken. Want ook het college van Gedeputeerde Staten onderschrijft 
natuurlijk dat het ontzettend belangrijk is dat we zuinig omgaan met zoet water, met 
drinkwater en dat we ook zorgen dat dat water zo schoon mogelijk is. Als we kijken naar het 
voorstel dat hier nu voorligt, dan kunnen wij als Gedeputeerde Staten eigenlijk al drie 1920 
onderdelen direct toezeggen. Dat gaat op het onderdeel infrastructuurprojecten, want dat doen 
we al. Dat gaat om het aangepaste onderdeel bij nieuwbouw of grootschalige aanpassingen. 
Daar zijn wij toe bereid, uiteraard ook met de afweging van de gezondheid en de kosten om dat 
mee te nemen en te inventariseren of we dat kunnen doen. En het laatste punt bij uitvoering 
samen te werken met de waterschappen. Dat lijkt me een open deur. Dat doen wij natuurlijk 1925 
ook. Het punt van de huishoudens, wat hier ook heel duidelijk in het voorstel staat, en de 
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ondernemers, dat is gewoon wat lastiger, omdat het enerzijds de voorkeur heeft, GL zei dat ook 
al, de voorkeur heeft om dat gewoon landelijk in het bouwbesluit te regelen en anderzijds door 
heel veel partijen aangegeven dat we een enorme woningbouwopgave hebben in deze provincie 
en dat we die zo snel mogelijk moeten rechttrekken en dat we daar alles voor moeten inzetten 1930 
en daarmee het niet ingewikkelder maken dan het al is. Dus eigenlijk de punten rondom dat 
groen regenwatersysteem, die moeten wij, bij huishoudens, die gaan wij ontraden. Dan wordt er 
ook gevraagd van wat kunnen jullie dan wel doen? Er werd ook verwezen naar het verslag van 
ons werkbezoek aan Spanje, waar we inderdaad een fabriek hebben bezocht die 
waterbesparende systemen op de meter beschikbaar stelt aan huishoudens. Nou heeft u daar in 1935 
dat voorstel niet om gevraagd, dus u vraagt dan aan ons van ja waarom doet u dat niet? Ja, wij 
reageren op uw voorstel en dat zit heel erg op die regenwatersystemen. Maar laat ik dan nu 
toezeggen dat wij wel bereid zijn om uiteraard in nauw contact met de drie drinkwaterbedrijven 
te kijken of we het gebruik van dat soort innovaties, die overigens nu al toepasbaar zijn en 
gewoon beschikbaar zijn, ook op Bol.com, ik heb het nog even gecheckt voor 40 euro, om te 1940 
kijken of we dat gebruik van dat soort systemen meer kunnen stimuleren bij onze inwoners en 
ondernemers. En dan denk ik dat we toch met inachtneming van onze provinciale rol in ieder 
geval op het besparen van drinkwater ontzettend veel kunnen bereiken en dan het grijs water, 
het regenwatersysteem, om dat over te laten aan het Rijk en daar natuurlijk wel aan tafel te 
blijven zitten en als daar uit het onderzoek wat het ministerie nu doet een provinciale rol 1945 
voortkomt, dan zijn wij met liefde bereid om die rol ook te pakken. Maar daar ligt nu even het 
initiatief.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan geef ik nu de indiener van het voorstel, de heer Klein van de 
ChristenUnie, de gelegenheid om een eerste nadere reactie te geven. Een antwoord op de vraag 1950 
natuurlijk van mevrouw De Groot van de SP. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dat klopt. Nou, allereerst dank aan alle partijen voor de 
inhoudelijke reacties. Dat waarderen wij erg. Een aantal keren kwam terug in deze discussie dat 
het tegenover de woningbouwopgave zou staan. En dat wil ik toch wat nuanceren. Want het 1955 
gaat niet erom dat wij in dit voorstel zeggen dat het verplicht moet worden dat in nieuwbouw 
voortaan dure installaties moeten worden aangelegd. Wij zeggen alleen: zorg er nou voor dat je 
hier in bijvoorbeeld de regionale woonakkoorden, maar dat is één van de zes voorstellen, dat je 
hier afspraken over maakt en dat zou bijvoorbeeld kunnen betekenen dat je gaat zeggen van 
wij willen dat er bij nieuwbouw, waar mogelijk, in ieder geval een dubbel systeem wordt 1960 
aangelegd wat in de orde van grootte van extra kosten van hooguit een paar honderd euro is, 
waardoor individuele inwoners of huiseigenaren later zelf kunnen beslissen of ze daar gebruik 
van kunnen maken. Ik kan me heel goed voorstellen dat dit soort eisen in een soort programma 
van eisen terechtkomen, dat het meer punten oplevert bij de inschrijving en dat het dan aan de 
individuele ontwikkelaars is om af te wegen of dit inderdaad gedaan kan worden of niet. En 1965 
daarmee staat het dus niet in… Is het niet in tegenspraak met het versnellen van de 
woningbouwopgave. Daarom het getal wat de heer Van den Berg noemde van 642 miljoen, hij 
altijd ongetwijfeld correct berekend hebben, daar ga ik helemaal vanuit, maar de implicatie van 
dit voorstel is niet dat wij iets voor alle woningen gaan verplichten en daarom is dit getal ook 
helemaal niet relevant.  1970 
 
De VOORZITTER: De heer De Wit, interruptie...  
 
De heer DE WIT (VVD): Ja, voorzitter. Even voor mijn begrip hoor. Het is toch zo dat 
ontwikkelaars op dit moment deze afweging al kunnen maken? Dus wat gaan we daar dan op 1975 
doen?  
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja. Het punt is precies dat ontwikkelaars deze afweging kunnen 
maken. En omdat drinkwater in Nederland relatief goedkoop is en daardoor voor individuele 
huishoudens geen besparing oplevert, gebeurt het niet. Het is een maatschappelijke… 1980 
 
De VOORZITTER: De heer Van den Berg. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Sorry, ik ben nog even met mijn beantwoording bezig. Het zijn 
maatschappelijke baten die dit oplevert en door te zeggen dat wij dit belangrijk vinden, maken 1985 
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we expliciet dat wij die maatschappelijke baten zien en hopen we dat ontwikkelaars daar nog 
gestimuleerd worden om er wel over na te denken.  
 
De VOORZITTER: De heer Van den Berg. 
 1990 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja. Voorzitter, ik wil toch even reageren op wat er net werd 
gezegd van dat die 642 miljoen niet relevant zou zijn, maar ik denk dan toch van ja, ook al is 
het verhoudingsgewijs, al is het de helft van de woningen, dus 90.000 woningen, ja, dan gaat 
het over 321 miljoen. Maar verhoudingsgewijs, het is nog steeds gewoon een bedrag van ruim 
3000 tot 3500 euro per woning en wij zeggen: dat geld kunnen wij veel beter besteden aan het 1995 
bouwen van woningen waar nu al een groot tekort van is. Bent u dat dan niet met me eens? 
 
De VOORZITTER: De heer Klein. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ik ben eens dat we de woningbouwopgave moeten versnellen, 2000 
maar ik heb ook net uitgelegd dat het alleen aanleggen van bijvoorbeeld een dubbel 
leidingsysteem naar de toiletten, dat is een kwestie van een paar honderd euro en dat zal de 
woningopgave niet vertragen. En dat is, ook dat bedrag wat u noemt, daarmee niet de kosten 
van dit voorstel. Daarmee trekt u het scheef.  
 2005 
De VOORZITTER: De heer Van den Berg.  
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, toch nog een verduidelijking dan, want hoe komt u bij het 
bedrag van een paar honderd euro voor het aanpassen van die systemen? Want daar kijk ik toch 
echt anders naar. En ten tweede, zou u niet alsnog willen overwegen om meer de focus te gaan 2010 
leggen op bijvoorbeeld doorstromenbegrenzers op sproeicomputers, want daarbij kunnen we 
ook al tientallen procenten aan water besparen zonder dat het zo veel zou gaan kosten als die 
zakken in de kruipruimte.  
 
De heer KLEIN (ChristenUnie). Zeker, zeker. Dat zijn allemaal hele belangrijke punten en 2015 
daarom zeggen we ook in ons voorstel: stimuleer waterbesparing bij inwoners. Dat kan dus 
betekenen dat de provincie in de bushokjes, waar we straks toch voor niks anders meer reclame 
kunnen maken, dat we reclame kunnen gaan maken voor waterbespaarders. Daar hebben we 
ook geprobeerd een inschatting te krijgen van de kosten dus dat lijken mij hele goeie dingen en 
tegelijkertijd hè, want anders hadden we een motie kunnen indienen, als dat het enige ideetje 2020 
was. We willen dat de provincie deze taak wat serieuzer invult en dan denken we dat het op de 
agenda zetten bij het woonakkoord ook een goed punt is zonder dat dit de woningbouwopgave 
vertraagt. Ik wil graag door naar het volgende punt en dat is de vraag van de SP. Is dit nu 
precies wat de ChristenUnie wil, dit ontwerpbesluit? Nee, dat is het niet. We hadden eigenlijk 
een nog stevigere inzet gewild. We hebben bijvoorbeeld in eerdere versies wel gesproken over 2025 
een provinciale subsidieregeling, waarmee we het daadwerkelijk mogelijk maken voor 
bijvoorbeeld ontwikkelaars of inwoners of gemeenten om hier invulling aan te geven. We 
hebben geproefd dat daar geen draagvlak voor is, dus dat hebben we uit het voorstel gelaten. 
En wat nu voorligt in het ontwerpbesluit is dan ook wat voorligt nu ter bespreking vandaag. Er 
werd nog door JA21 gevraagd of water energie is. Dat is uiteraard niet, maar wat wel zo is, is 2030 
dat het zuiveren van drinkwater veel energie kost. En daarmee is het industrieel besparen van 
drinkwater een grote energiebesparing en daarom is het helemaal niet zo gek om dat onderdeel 
te maken van die energiebesparingsplicht. Als die inspecteurs van de OD toch langs al die 
bedrijven gaan en naar boven kijken of die tl-buizen misschien vervangen kunnen worden door 
ledlampen, dan is het ook heel mooi als ze meteen kijken, kunnen we nog aan 2035 
drinkwaterbesparing iets extra's doen? Ja. En dan heb ik ook een aantal reacties gehoord van 
partijen die het voorstel aan de ene kant heel erg ondersteunen, maar de andere kant toch nog 
niet daarin nu mee kunnen gaan, die zeggen laat het college wat verder voorbereiden. Ja, ik 
vind het toch een hele moeilijke. We zijn anderhalf jaar nu bezig met dit voorstel. We hebben er 
ook een discussie over gehad in de commissie. Toen is het college ook wel bijzonder weinig 2040 
toegeeflijk geweest. Ik sta nu hier en ik moet eerlijk zeggen dat ik een beetje verrast ben, 
positief verrast hoor. Doordat er nu toch wat beweging is. Maar het is eerlijk gezegd wel een 
rare timing. Dus ik stel voor dat we dit gewoon in stemming brengen, dit voorstel, en dat wij 
daarna kunnen zien of het wellicht bij de coalitieonderhandelingen nog opnieuw op tafel ligt. En 
wellicht als wij herkozen worden in de volgende periode zullen we het opnieuw indienen.  2045 
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De VOORZITTER: Mevrouw Jellema. 
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Het is natuurlijk helemaal aan uzelf, meneer Klein, maar vindt u het 
verstandig? Kunt u niet beter kijken, inzoomen, op wat de gedeputeerde nu heeft toegezegd? 2050 
Count your blessings, zou ik bijna zeggen.  
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, ik vind het verstandig.  
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Dat doet mij verdriet.  2055 
 
De VOORZITTER: Het was een opmerking en geen vraag. U mag verder…  Statenlid Kostić komt 
met een interruptie. 
 
Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Ja, vindt de ChristenUnie ook niet dan dat partijen als PvdA dan maar 2060 
een amendement kunnen indienen? Zo meteen een schorsing, om dat te schrappen waar ze 
echt tegen zijn? Om dat te behouden waar het college achter staat? Dat ze in ieder geval die 
moeite doen en recht doen aan al die moeite die u anderhalf jaar heeft gedaan voor dit voorstel? 
Is dat een idee misschien?  
 2065 
De VOORZITTER: De heer Klein.  
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Dank u wel voor die suggestie. Ik denk dat dat inderdaad de 
aangewezen weg zou zijn, of het eerder hadden opgebracht in het proces. Maar goed, die 
discussie over de vorm en de procedure, dat vind ik een beetje flauw. Ik zou graag verder willen 2070 
gaan over de inhoud. De VVD zeggen, we zien geen provinciale taak. Ja, dan wil ik u toch wijzen 
op de zin die staat in de Watervisie 2021. Daar staat gewoon letterlijk ‘wij zetten ons in voor 
het stimuleren van waterbesparing’. Dus ik zie niet in hoe je dan kunt concluderen dat er geen 
provinciale taak is. De PvdA zegt nog dat sommige voorstellen een grote personele inzet 
vragen. Daar ben ik wat verbaasd over, want volgens mij hebben we juist de voorstellen zo 2075 
geformuleerd dat er niet een hele grote personele inzet, noch een directe financiële inzet van 
de provincie wordt gevraagd. Dus wellicht kunt u dat in de tweede termijn nog wat toelichten. 
En dan wil ik uiteraard GS bedanken dat ze nu al een aantal dingen willen toezeggen, dat ze het 
meenemen bij projecten bij nieuwbouw en dat ze ook werk willen maken van die 
waterbesparende meters. Ja, dat is één van de dingen die we voorstellen onder het idee 2080 
stimulering- en communicatiecampagne. Ik had het graag in de commissie al gehoord, maar 
dank voor die toezegging. Dan weten we in ieder geval dat niet alles op een negatief advies van 
GS stuit. 
 
De VOORZITTER: Interruptie van de heer Van den Berg, JA21.  2085 
 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Voorzitter, ik heb toch nog even zitten nadenken van wat 
kunnen we nou toch wel doen voor meneer Klein? Misschien is het een goed voorstel als we nou 
in de nieuwe periode eens optrekken naar het Rijk om dan te vragen aan het Rijk van zouden 
jullie niet met een integrale visie kunnen komen op dit punt voor heel het land, zodat wij als 2090 
provincie kunnen focussen op het bouwen van woningen en kunnen focussen op onze 
kerntaken en dit punt overlaten aan het Rijk en daardoor ons in onze kracht zetten?  
De VOORZITTER: De heer Klein. 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ik denk dat we dit dossier na vandaag niet moeten afsluiten. Dat 2095 
ben ik helemaal met u eens. Ik hoorde verschillende partijen zeggen: laten we het in ieder geval 
prominent op de agenda zetten bij het bespreken van het, of het onderhandelen over het 
coalitieakkoord. U doet nu een ander voorstel, om na de verkiezingen samen op te trekken naar 
het Rijk. Ik sta er erg voor open, want ik denk dat dit een belangrijk onderwerp is. 
Tegelijkertijd, wat vandaag voorligt is een initiatiefvoorstel wat nu al maanden, zeg maar, boven 2100 
de markt hangt en dat is waar we vandaag over spreken en daar zullen we straks ook over 
stemmen.  
 
De VOORZITTER: De heer Van den Berg.  
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 2105 
De heer VAN DEN BERG (JA21): Ja, geen vraag, uiteraard begrip voor, maar fijn dat we dat zo 
kunnen aanpakken. Gaan we doen.  
 
De VOORZITTER: De heer Klein? U was aan het eind kwam van uw nadere toelichting? En dan 
kijk ik even voor de tweede termijn of er behoefte is bij mevrouw Gonggrijp? Nee, mevrouw De 2110 
Groot? De heer Van den Berg nog? Statenlid Cardol? De Wit van de VVD? Niet. Mevrouw Koning? 
Statenlid Kostić? Ook niet. Mevrouw Jellema nog? Nee. Dan… ja, dan mag u teruggaan naar uw 
eigen plaats eigenlijk. Nou, ja, u mag nog even een afsluiting maken.  
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): … een cadeautje aanbieden aan het college van Gedeputeerde 2115 
Staten. Dat is een waterbesparende douchekop. Het was bedoeld, moet ik zeggen, als een 
koude douche. Omdat wij nogal teleurgesteld waren in de reactie van GS. Nou is daar vandaag 
iets aan bijgedraaid. Dus ik zou er een lauwe douche van willen maken. Tegelijkertijd is dit wel 
een eerste bijdrage die de provincie zou kunnen leveren dan aan de waterbesparing door het 
college van GS. Dus ik wil hem u hier heel graag overhandigen. En tegelijkertijd wil ik mijn 2120 
collega's hier in PS ook niet heel met lege handen naar huis laten gaan. De heer Van den Berg 
die noemde al een waterbesparingsring en wij hebben inderdaad voor iedere collega in de 
Provinciale Staten een ring. Die kun je tussen je doucheslang en je douchekraan zetten en 
daarmee bespaar je water. Het is in de orde van grootte van knaken, zoals u heeft 
geconstateerd. Het is een Nederlandse uitvoering. En mocht ons voorstel dan toch niet 2125 
aangenomen worden, dan zijn we in ieder geval blij dat er op 55 plekken in deze provincie toch 
iets aan waterbesparing vanuit de Provinciale Staten wordt gerealiseerd.  
 
De VOORZITTER: Goed, dank u wel. Het is onder de vijftig euro heb ik begrepen, dus u mag 
het mee naar huis nemen. De heer Klein gaat weer terug naar zijn eigen plaats. Daar ronden we 2130 
de beraadslaging over dit agendapunt af. En dan zullen we stemmen aan het eind van de 
agenda. Het is nu 5 voor half 5. Ik stel voor dat we even tot kwart voor 5 schorsen en dan gaan 
we verder met de vergadering. Ik schors de vergadering tot kwart voor 5. 
 
Schorsing van 16.25-16.45 uur. 2135 
 
10.a Onderzoeksrapport Randstedelijke Rekenkamer Fietsbeleid Noord-Holland 
 
De VOORZITTER: Mag ik de statenleden verzoek te gaan zitten? Wij zijn aanbeland bij 
agendapunt 10a. Dat is het stuk wat is onthamerd. Het onderzoeksrapport van de 2140 
Randstedelijke Rekenkamer Fietsbeleid Noord-Holland, voordracht 2. Door de Randstedelijke 
Rekenkamer is een onderzoek enige tijd geleden uitgevoerd. Er is gekeken naar de wijze 
waarop de provincies Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland invulling en uitvoering 
geven aan hun rol met betrekking tot fietsbeleid. In het onderzoeksrapport wat hier voorligt, 
het fietsbeleid, zijn de bevindingen en de conclusies ten aanzien van de provincie Noord-2145 
Holland opgenomen en er worden ook aanbevelingen gedaan en Provinciale Staten worden 
voorgesteld deze aanbevelingen te onderschrijven. Aangemeld hebben zich voor dit stuk de 
heer Baudet van FvD, mevrouw Bouhlel van de SP, statenlid Gringhuis van GL, statenlid Zoon van 
de PvdD en de heer Steeman van D66. Mevrouw Van Geffen nog, Namens Noord-Hollanders. 
Anderen nog? Ja. Dat is de heer Gringhuis. Ik had u al opgenoemd.  2150 
 
Statenlid GRINGHUIS (GL): Voorzitter, ik heb bij de eerste termijn geen inbreng, mogelijk nog 
bij de tweede.  
 
De heer TERWAL (VVD): Voorzitter, ook ik vanuit VVD heb me niet aangemeld aangezien de 2155 
commissie besloot dat dat duidelijk een hamerstuk was. Dus het verbaast me enigszins. Maar 
goed. Staat iedereen vrij om te onthameren. Maar ook bij de eerste termijn zal ik geen inbreng 
hebben, mogelijk wel bij de tweede termijn.  
 
De VOORZITTER: Heel goed. Ja, die had ik al, mevrouw Bouhlel. U wil tweede termijn spreken? 2160 
Oké. Ja, dat is goed. Dan geef ik in het eerste termijn het woord aan de heer Baudet van FvD.  
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De heer BAUDET (FvD): Dank u wel. Vandaag bespreken we het eindrapport van de 
Randstedelijke Rekenkamer inzake fietsbeleid. Het werd gepresenteerd als hamerstuk, maar de 
VVD-fractie heeft verzocht tot onthamering omdat er zoveel over te zeggen is. Mobiliteit en 2165 
infrastructuur is een echte provinciale bevoegdheid. De N-wegen, de verkeersdrempels, de 
flitspalen. Het valt onder provinciaal gezag en precies daar gaat mijn speech over, want het is 
lovenswaardig dat de provincie zich uitslooft om fietspaden aan te leggen, snel fietspaden aan 
te leggen, allerlei manieren te ontwikkelen om het fietsen te faciliteren. Maar, je komt in het 
dagelijkse woon-werkverkeer toch echt niet verder dan een afstand van een kilometer of 10 als 2170 
je fietst. Mobiliteit is dus veel meer dan alleen fietsen.  
 
De VOORZITTER: De heer Steeman, D66.  
 
De heer STEEMAN (D66): 25 woon-werkverkeer heen en dan 25 weer terug. Met goeie 2175 
faciliteiten als werkgever kun je stimuleren dat er daadwerkelijk een heel stuk verder gefietst 
worden dan 10 kilometer woon-werkverkeer.  
 
De heer BAUDET (FvD): Ja, nou, laten we even een simpel rekensommetje doen. Gemiddeld, hoe 
snel fiets je? Nou, 15 kilometer per uur ongeveer? En natuurlijk ja zo'n sportief afgevaardigde 2180 
als de laatste spreker die haalt misschien 17,5 maar de gemiddelde Nederlander die zal het met 
15 kilometer per uur moeten doen. Dus dan ben je een uur bezig om ergens naartoe te fietsen 
en ook nog weer een uur terug en een uur reistijd wordt over het algemeen aangemerkt als het 
maximum dat redelijkerwijs mensen kunnen en willen doen om op een gemakkelijke manier 
naar hun werk te gaan en weer naar huis. Natuurlijk zijn er mensen die langer onderweg zijn, 2185 
maar dat is toch best wel een hele zware inbreuk op je agenda en een zware kostenpost in je 
tijdsbesteding, dus veel verder dan 10, nou, laten we zeggen 15 kilometer, kom je niet in je 
daagse woon-werkverkeer met de fiets. En dan hebben we het alleen maar over mensen die 
gezond zijn, die makkelijk zich verplaatsen, maar jongeren, in ieder geval kinderen, ouderen, 
mindervaliden, die vallen allemaal buiten die optimale categorie, dus een heel groot deel van de 2190 
samenleving kan niet makkelijk met de fiets zich voortbewegen en een heleboel van onze 
verplaatsingen zijn gewoon niet goed met de fiets te doen. Daarom is het van belang om 
behalve dit soort rapporten over fietsbeleid en fietstoegankelijkheid toch ook echt provinciaal te 
blijven kijken naar andere mobiliteit. En dan hebben we natuurlijk het openbaar vervoer, 
streekbussen, treinen, dat is ook allemaal belangrijk. Maar uiteindelijk ontkom je niet aan de 2195 
auto. De auto, die niet alleen maatschappelijk en economisch zo ontzettend effectief en 
efficiënt is, maar die ook psychologisch zoveel betekent, want ieder individu kan in zijn eigen 
auto, in zijn eigen ruimte, zijn eigen habitat, zijn eigen vrijheid beleven, zijn eigen leven tot 
uitdrukking brengen. Dus de auto is behalve een maatschappelijk product ook een 
psychologisch product. Het is een cultuurhistorisch fenomeen dat wij allemaal onze eigen 2200 
verplaatsingsmiddelen hebben, dat we niet als groep ons hoeven te verplaatsen, dat we niet 
afhankelijk hoeven te zijn van de verplaatsingen van anderen, maar dat we zelf precies 
daarnaartoe kunnen gaan waar we naartoe willen gaan en precies die auto, helaas, is al 
decennia ook op provinciaal niveau, maar ook op rijksniveau, kind van de rekening. Niet alleen 
is de benzineprijs, dat is natuurlijk een thema van het rijk, maar ik wil het toch even genoemd 2205 
hebben, naar onacceptabele hoogtes gestegen, dankzij de accijnzen, dankzij de belastingen, 
dankzij het krankjorume en irrationele klimaatbeleid, maar ook belastingen als VPB, 
bijtellingen, enzovoorts. Dat heeft het autobezit en het autorijden heel erg kostbaar gemaakt. 
En daarnaast voert de provincie een actief anti-autobeleid, ingegeven opnieuw vanuit de 
onwetenschappelijke klimaatonzin en ook vanuit, daar ben ik van overtuigd, een psychologische 2210 
oorlogsvoering tegen dat autonome vrije individu dat vol zelfvertrouwen zijn of haar eigen 
leven vormgeeft. Dat mag niet. We moeten tot een kudde worden teruggebracht, tot 
geautoriseerde, kwetsbare, afhankelijke individuen en niet tot zelfstandige wezens die zich 
kunnen voortplanten. Dankzij die geweldige fossiele brandstoffen...  
 2215 
De VOORZITTER: U heeft in ieder geval iemand tot lopen aangezet. Dat is heer Steeman van 
D66.  
 
De heer STEEMAN (D66): Normaal gesproken voer ik dit soort debatten met de heer Terwal en 
die heeft ook wel eens een opmerking gemaakt over mijn sticker The War on Cars op mijn 2220 
telefoon. Ik hoor u betogen dat de auto de ultieme vorm van vrijheid is. Wat mij betreft is dat de 
fiets. Het is niet zo dat ik ergens naar heen moet sturen, of dat ik niet mijn hoofd leeg kan 
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maken of dat ik niet in mijn eentje ben of dat ik niet er zelf voor kan kiezen waar ik heen fiets, 
wanneer ik ergens heen fietsen, hoelang ik daarover doe. In hoeverre is dit nu zo dat u een 
betoog doet voor de auto, ten koste van de fiets kennelijk, waarbij u de auto het vervoermiddel 2225 
voor de vrijheid noemt? En de fiets dus niet. Hoe zit dat in elkaar? Want dat is wat mij betreft de 
ultieme vorm van vrijheid.  
 
De heer BAUDET (FvD): Nou. Ik begon mijn betoog met te zeggen dat ik het goed vind dat de 
provincie, de Randstedelijke Rekenkamer, allerlei suggesties aandraagt voor het faciliteren van 2230 
fietsen. En ik heb niks tegen fietsen, alleen ik denk dat fietsen voor een beperkt gedeelte van de 
bewegingen geschikt is, namelijk binnen een bepaalde afstand en voor een beperkt gedeelte 
van de bevolking, namelijk kinderen kunnen eigenlijk niet hè? Onder de 10, 12 kun je ze niet 20 
kilometer laten fietsen. Ouderen, mindervaliden. En het is ook nog eens een keer zo dat die 
klimaatverandering, die opwarming die ons beloofd is, maar niet doorzet. Dus dat het ook heel 2235 
wat weekjes per jaar in Nederland gewoon veel te koud is om prettig lang op de fiets te zitten. 
Ja. Ik zit liever in een verwarmde auto met stoelverwarming. En dus, het is gewoon niet… De 
fiets is prima voor een aantal bewegingen, maar het is ook ongeschikt voor een heleboel andere 
bewegingen. Daarom nogmaals, ik denk dat het echt essentieel is dat we niet vergeten hoe 
belangrijk die auto is. Toen ik hier opgroeide in Haarlem, in mijn jeugd kon je vanaf de 2240 
voordeur van ons huis in 20, 25 minuten bij een ander huis zijn in Amsterdam. Dat was geen 
enkel probleem. Dat dat was de mobiliteit in Nederland. Nu is dat een uur, vijf kwartier als je 
het verkeerde tijdstip hebt, dus de mobiliteit neemt af en dat is over de hele linie zo hè? We 
hebben natuurlijk een klein dipje gezien in files en dat soort dingen tijdens corona hè, dus 
lockdowns zijn goed voor de mobiliteit zou je kunnen zeggen. Maar in principe is het zo dat 2245 
Nederland steeds lastiger mobiel is en dat komt omdat we niet genoeg autowegen aanleggen, 
omdat er mensonterende trajectcontroles, flitspalen, verkeersdrempels, dat soort zaken 
allemaal worden aangelegd. Allemaal verengingen in de wegen waardoor je opstoppingen krijgt. 
Er is een anti-autobeleid gaande en dat komt natuurlijk voort uit die combinatie van enerzijds 
klimaatmystiek, waarin veel mensen geloven, en anderzijds de aanval op het autonome 2250 
individu. En ik wil daar toch echt een pleidooi voor houden. We leven, en ik wil nog twee 
elementen noemen, we leven in tijden waarin nieuwe economische structuren zich bij uitstek 
zouden moeten ontwikkelen. Als je mensen mobieler maakt, maak je het veel makkelijker om 
arbeidskrachten te vinden in een straal die wat verder weg is dan waar het bedrijf gevestigd is. 
En bovendien, impliciet doe je ook een oplossing voor, of een richting voor de woningcrisis, 2255 
want als mensen makkelijker met de auto zich kunnen verplaatsen dan kunnen zij ook verder 
weg wonen dan de plek waar zij wonen en werken. 
 
 
De VOORZITTER: Even voor alle duidelijkheid. Hier zit de voorzitter. Ik wil geen opmerking uit 2260 
de zaal. Maar meneer Baudet, uw spreektijd zit erop.  
 
De heer BAUDET (FvD): Laatste zin. Met andere woorden: prachtig aandacht voor de fiets, maar 
vergeet de auto niets.  
 2265 
De VOORZITTER: Die had het 5 december, had hij het goed gedaan waarschijnlijk. Ik geef als 
volgende het woord, statenlid Zoon van PvdD. Nee? De heer Steeman van D66. 
 
De heer STEEMAN (D66): Dank u voorzitter. En als ik een exemplaar van Het recht van de 
snelste in mijn tas had gehad, het boek, dan had ik het graag aangeboden. Ik heb zeldzaam me 2270 
zitten ergeren aan de bijdrage van de vorige spreker. Voorzitter, dit punt had er wat D66 betreft 
namelijk een stuk sneller doorheen gefietst kunnen worden. En het is wat jammer dat we nu in 
Provinciale Staten het debat in de commissie een soort van opnieuw gaan doen. En ik weet het, 
ik heb boter op mijn hoofd. Ik heb zelf ook het woord niet gevoerd in de commissie, maar de 
conclusie was duidelijk. Het voorstel om de aanbevelingen van de Rekenkamer te 2275 
onderschrijven en GS op te dragen deze ook daadwerkelijk uitvoeren, dat werd breed gesteund. 
En terecht ook wat D66 betreft, maar hé, een gelegenheid om hier eventjes toch wat over 
fietsen te vertellen laat ik niet lopen. Het onderwerp valt dan ook volledig in het straatje van 
D66. En het is iets waar we de afgelopen periode al hele mooie resultaten in hebben geboekt. 
We hebben zelfs onze campagne dit weekend afgetrapt, letterlijk met een flink stuk trappen 2280 
over een van de doorfietsroutes. Kun je nagaan. Maak fietsen dus een veiligere, veiligere, 
handigere, goedkopere en vooral duurzamere manier van mobiliteit dan vervoermiddelen die 
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hoger op de ladder van duurzame mobiliteit staan, ook als onderdeel van de ketenreis van deur 
tot deur. Bouw het en mensen maken er gebruik van. Kies dus voor duurzaam vervoer waarmee 
je vooruitkomt, niet voor stilstand in een file die steeds een rijbaan breder wordt. Investering in 2285 
fietsinfrastructuur is verreweg de meest efficiënte en effectieve manier van investeren in 
leefbaarheid en gezondheid. Ook mentale gezondheid, blijkt uit rapport na rapport. En het 
helpt sinds het actieprogramma Actieve mobiliteit ook mensen met een mobiliteitsbeperking 
vooruit. Het is een onderwerp waar we de komende jaren nog veel en vaak over zullen blijven 
doordrammen, zeker als je in ons programma leest welke glasheldere opdracht onze leden aan 2290 
de volgende provinciale fractie hebben meegegeven. We schakelen er een tandje bij. De 
aanbevelingen van de Rekenkamer zijn in ieder geval een mooie stap in de goeie richting. 
Voorzitter, de gedeputeerde heeft vanuit de commissie huiswerk gekregen als het aankomt op 
monitoring en middelen om aan het besluit van vandaag en daarmee aan de aanbevelingen van 
de Rekenkamer een vervolg te geven. En voorzitter, reken er maar op dat wij dat vervolg kritisch 2295 
blijven volgen. En daar wil ik het graag wil laten in eerste termijn. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw Van Geffen, Namens Noord Hollanders.  
 
Mevrouw VAN GEFFEN (Namens Noord-Hollanders): Ja voorzitter, dank u wel. Dit wordt 2300 
verrassend genoeg toch deels een debat over automobiliteit. Blijkbaar was de heer Baudet nodig 
voor Forum om dit eindelijk eens zo duidelijk in deze Staten te zeggen. Andere partijen hebben 
dat al vaker en uitgebreider gezegd. Ook wij hechten aan de auto. Maar dit ging over de fiets. 
Wij denken dat mensen ook keuzevrijheid willen, ze willen de auto én ze willen de fiets. En dit 
rapport levert echt hele goeie aanbevelingen om inzichtelijk te krijgen wat de voortgang is, 2305 
want wat geconstateerd is, is dat juist de realisatie problematisch is. Daar heeft de 
gedeputeerde ook hele goeie toezeggingen over gedaan. Daar zijn wij tevreden mee. Wat 
betreft de middelen die ervoor vrijgemaakt worden, hebben wij gezegd. Kijk naar de 
systematiek zoals het iMPI, niet gelijk alles vrijmaken en dan maar hopen dat het terechtkomt. 
Maar keurig die planfase, studieplanfase, realisatiefase en vooral met de hoop dat die 2310 
fietspaden er ook echt komen, want eigenlijk was de conclusie ook dat ze nog wat minimaal 
zijn aangelegd. En als je uitgaat van keuzevrijheid, dan is het ook wel fijn als ze er echt zijn. 
Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Ik heb geen vragen gehoord voor het college. Nee. En ik zie de 2315 
gedeputeerde ook schudden. Ik kijk voor de tweede termijn of daar nog behoefte aan is, ik zie 
geen handen. Dan sluit ik nu de beraadslagingen over dit agendapunt en dan gaan we straks 
aan het eind van de agenda stemmen. 
 
11.  Vragenuur 2320 
  
De VOORZITTER: Aan de orde is het vragenuur. Er zijn geen interrupties toegestaan en moties 
kunnen niet worden ingediend. De spreektijd bij het vragenuur is voor de eerste termijn PS 3 
minuten en voor GS ook 3 minuten. Tweede termijn PS 1 minuut en voor GS ook 1 minuut. 
Eventuele aanvullende vragenstellers in tweede termijn krijgen ook 1 minuut. Er zijn drie sets 2325 
mondelinge vragen ingediend, door de fractie PvdA inzake “Inzicht in aantal 
stikstofvergunningen”, door de fractie SP inzake “Gebruik van Het Twiske” en door de fractie SP 
inzake “Camping Sandevoerde ongeloof alom”. Geef ik nu het woord aan mevrouw Jellema voor 
het stellen van de vragen in het kader van de stikstofvergunningen. 
 2330 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Dank u wel voorzitter. Een vraag aan de gedeputeerde en mevrouw 
Rommel van NLG. Op de website van de NOS op 30 januari jongstleden valt te lezen dat, en ik 
citeer, “provincies van duizenden veehouders niet precies weten of deze agrariërs de juiste 
stikstofvergunningen hebben”. Deze berichtgeving, vooropgesteld dat die juist is, baart de 
fractie van de PvdA zorgen. De vragen zijn dan ook: geldt deze onbekendheid aangaande de 2335 
juiste stikstofvergunningen ook in onze provincie Noord-Holland? En als dat zo is, heeft GS dan 
cijfers om hoeveel veehouders het dan ongeveer moet gaan en waar deze veehouders hun 
bedrijfsvoering hebben? En heeft deze wetenschap dan nog gevolgen voor een effectieve 
provinciale aanpak van het stikstofprobleem? En in geval van een ontbrekend overzicht, welke 
acties zou GS dan willen ondernemen om wel goed overzicht te krijgen in de diverse 2340 
stikstofvergunningen? Dat was het. 
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De VOORZITTER: Ja, en toen hadden we even een klein probleem, in die zin dat, gedeputeerde 
Rommel en Stigter zijn voor bestuurlijk overleg naar de minister toe en die hadden op zich 
gehoopt dat dat op tijd kon. Maar dat bleek dus niet zo te zijn. Dus ik geef even het woord aan 2345 
gedeputeerde Zaal. 
 
Gedeputeerde ZAAL: Nee voorzitter, hierover zijn ook schriftelijke vragen gesteld en als ik het 
goed begrijp hebben de indieners van de schriftelijke vragen de schriftelijke vragen niet 
ingetrokken, omdat zij die graag beantwoord willen. Wat denk ik een terechte keuze is van die 2350 
fractie. En dat zal betekenen dat het college de mondelinge vragen vandaag niet kan 
beantwoorden.  
 
De VOORZITTER: Ja, dat is ook een regel bij ons als de schriftelijke vragen zijn gesteld. Ik had 
dat even niet scherp. Mevrouw Jellema, u heeft een ordevoorstel. Nou ja, ik heb begrepen dat 2355 
dus nog schriftelijke vragen aanhangig zijn gemaakt en dat die op dit moment nog niet 
beantwoord zijn en dat we die eerst gaan beantwoorden 
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Maar voorzitter, dat wist ik niet op het moment dat ik die vragen 
indiende. Het heeft elkaar gekruist en niemand van de griffie heeft mij daarop gewezen. 2360 
 
De VOORZITTER: Ik heb begrepen dat de griffie daarover gebeld heeft, maar dat het geen 
reden was voor D66 om de vragen in te trekken. Dus dan, dat zal betekenen dat we eerst de 
schriftelijke vragen zullen beantwoorden, en dan deze vraag in een later moment, als die dan 
nog opportuun is, terugkomt.  2365 
 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Voorzitter, van de orde, u kunt mij toch niet vragen laten stellen en 
dan daarna zeggen: ja, maar we gaan ze niet beantwoorden, zonder dat ik daar van tevoren 
over ben geïnformeerd? Neemt u me niet kwalijk. 
 2370 
De VOORZITTER: Nee, maar dat wist ik ook niet, dat hoor ik ook net. Dat is een ongelukkige 
samenloop van omstandigheden, mevrouw Jellema. Dat doe ik niet om u wat dan ook aan te 
doen, maar ik word daar ook net mee geconfronteerd en dat is wel de regel.  Dus op dit 
moment kan het college deze vraag niet beantwoorden. 
 2375 
Mevrouw JELLEMA (PvdA): Voorzitter, ik wil mijn buitengewone misgenoegen daarover 
uitspreken.  
 
De VOORZITTER: Waarvan akte. Gaan we verder naar de vraag van de SP en dan geef ik het 
woord aan mevrouw De Groot. 2380 
 
Mevrouw DE GROOT (SP): Dank u wel voorzitter, nou maar hopen dat het hier allemaal goed 
gaat natuurlijk. Het Natura 2000-beheerplan Ilpenveld, Varkensland, Oostzanerveld en Het 
Twiske werd in 2021 door SWECO op verzoek van de provincie geëvalueerd. Uit de door SWECO 
verrichte evaluatie blijkt dat er te veel aan recreatie in Het Twiske is. Advies luidde dan ook dat 2385 
er minder recreatie in Het Twiske wordt aanbevolen. Voorts worden er in het nieuwe Natura 
2000-beheerplan, dezelfde titel, IVOT zullen we het maar noemen, ten opzichte van het huidige 
beheerplan wijzigingen aangebracht zoals overnachtingen in Het Twiske en een vergunningvrije 
hondenkennel. De SP is van mening dat deze wijzigingen de natuur zullen schaden en ervoor 
zullen zorgen dat de instandhoudingsdoelen nog verder achterop zullen raken. We hebben een 2390 
paar vragen. Er werd bij de gemeente Oostzaan een omgevingsvergunning aangevraagd voor de 
camping Twiske Haven. Vindt u de camping Twiske Haven verantwoord nu uit de evaluatie van 
2021 blijkt dat er minder recreatie in Het Twiske wordt geadviseerd? De gemeente Oostzaan wil 
nog steeds en opnieuw het festival Lente Kabinet in Het Twiske toestaan. De gemeente 
Landsmeer staat geen grote evenementen in het Landsmeerse stuk Twiske meer toe. Vindt u het 2395 
festival Lente Kabinet verantwoord nu uit de evaluatie van 2021 blijkt dat er minder recreatie in 
Het Twiske wordt geadviseerd? Het recreatieschap Twiske-Waterland is financieel gezond. Dit 
blijkt mede uit de Kadernota 2024. Ook in coronatijd, toen grote evenementen geen doorgang 
konden vinden, was de financiële positie van Twiske-Waterland gezond. Waarom moeten grote 
evenementen en de camping Twiske Haven op het grondgebied van de gemeente Oostzaan 2400 
doorgaan, nu er toch genoeg geld is en er ook voldoende logiesmogelijkheden in de omgeving 
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zijn? Verder bleek uit de evaluatie Natura 2000-beheerplanIVOT dat in de afgelopen vijf jaar de 
instandhoudingsdoelen niet zijn gehaald. Daar gaat het over een groot aantal vogels en ook de 
meervleermuis en bovendien lijkt de vegetatie onder stikstof. Bent u met de SP van mening dat 
voor deze soorten de habitat in Het Twiske verbeterd in plaats van verslechterd dient te 2405 
worden? Hoe gaat u dit doen? Gegeven het toegenomen recreatieve gebruik van dit Natura 
2000-gebied en het feit dat overnachtingen in de komende jaren kunnen worden toegestaan en 
het festival Lente Kabinet ook weer door mag gaan? Dat waren de vragen. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: U bent ook door de spreektijd heen. Dan geef ik het woord aan gedeputeerde 2410 
Zaal.  
 
Gedeputeerde ZAAL: Ja dank u, voorzitter. Om maar even als inleiding te beginnen met de 
beantwoording van uw vragen. In de eerste plaats is Het Twiske natuurlijk één van onze 
belangrijkste recreatiegebieden en proberen we daarin de balans tussen recreatie en natuur 2415 
zoveel mogelijk te vinden, onder andere doordat er een natuurvergunning moet worden 
afgeleverd. Maar ook omdat we die balans bijvoorbeeld in de visie van Het Twiske proberen te 
bewaken. Dan vraagt u allereerst naar de omgevingsvergunning van Het Twiske en van de 
camping Twiske Haven. Die vergunning is verleend en dat is getoetst aan het natuurbeheerplan 
en uit die toetsing is gebleken dat deze camping op deze plek geen significante effecten heeft 2420 
voor de doelen die er op Het Twiske liggen. En dat is een vogelrichtlijn, dus de meervleermuis 
die u noemt valt niet onder de doelen van Het Twiske, maar toch hebben we daar ook in het 
verleden van die vergunning extra aandacht aan besteed, aan de vraag of dat effect heeft op dat 
dier. En die vergunning, die is daarmee verleend omdat deze niet in strijd is met het 
natuurbeheerplan. Het festival Lente Kabinet, daarvoor geldt hetzelfde en als we kijken naar die 2425 
evaluatie die wij inderdaad hebben gevraagd, dan blijkt dat op verschillende plekken in Het 
Twiske de recreatiedruk te groot is. Dat hebben we ook voor heel Noord-Holland uitgezocht en 
dat erkennen wij ook, dat er heel veel plekken zijn waar de natuur onder de druk bezwijkt van 
de recreatie en aan de andere kant zien we ook dat die behoefte aan recreatie ook veel groter 
wordt. We nemen in het nieuwe natuurbeheerplan ook maatregelen op sommige plekken om de 2430 
recreatie minder intensief te maken, zodat de natuur beter kan herstellen. Maar dat geldt niet 
voor de plekken van het Lente Kabinet en camping Twiske Haven. Daarnaast zal er ook zonering 
worden toegepast. Maar als we kijken naar de plek van het Lente Kabinet, dan zit dat in de 
zonering juist in een gebied, een ontvangstgebied, waar wat intensievere recreatie mogelijk is. 
Dus ook dat festival past prima binnen de natuurdoelen. En dan refereert u in vraag 3 naar de 2435 
gezondheid van het recreatieschap en die discussie hebben we al vaker met elkaar gehad. Wij, 
de provincie, maar ook het algemeen bestuur van het recreatieschap, die gebruikt festivals niet 
als een soort melkkoe voor inkomsten, want het is inderdaad gezond, maar wij vinden festivals 
belangrijk omdat onze inwoners daar ontzettend van genieten en omdat wij een breed scala aan 
recreatieve mogelijkheden willen aanbieden in al onze recreatieschappen. Dus de financiën van 2440 
het recreatieschap, die doen er wat mij betreft niet toe. En dan is uw laatste vraag: vindt u dat 
deze festivals en de camping nou eigenlijk met terugwerkende kracht moeten doorgaan? En 
daarop is het antwoord: ik zie geen aanleiding, ook niet naar aanleiding van het rapport, dat op 
die plekken wat intensievere recreatie niet mogelijk kan zijn. En nogmaals, we gaan op andere 
plekken in Het Twiske zorgen dat die natuur hersteld wordt en dat die druk afneemt maar deze 2445 
twee evenementen of een camping, die kunnen prima binnen de natuurdoelen van Het Twiske. 
 
De VOORZITTER: Ik kijk even of mevrouw De Groot nog een aanvullende vraag wil stellen. 
Heeft u nog een minuutje voor.  
 2450 
Mevrouw DE GROOT (SP): Waar de gedeputeerde niet op in ging is het feit dat in de omgeving 
van Het Twiske, in de omgeving van Amsterdam moet ik eigenlijk zeggen, al heel veel festivals 
plaatsvinden en ook heel veel logiesmogelijkheden zijn. En dat daarvoor eigenlijk het festival 
Lente Kabinet en de logiesmogelijkheid niet noodzakelijk zijn om de mensen recreatie aan te 
bieden. Bent u dat met ons eens? 2455 
 
De VOORZITTER: Kijk ik even of er nog anderen zijn die vragen willen stellen. Ja, statenlid 
Hollebeek, PvdD.  
 
Statenlid HOLLEBEEK (PvdD): Ja, dank u wel voorzitter, even een korte vraag naar aanleiding 2460 
van één van de vragen van de SP over de instandhoudingsdoelen. Daar maak ik een beetje 
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zorgen over. Er is een steeds grotere behoefte aan recreatie, dus een steeds grotere 
recreatiedruk ook. Nou, de 183.000 woningen die nodig zijn, zijn al genoemd. In hoeverre is GS 
bezig om dat aan elkaar te koppelen? Dus de instandhoudingsdoelen van de vele soorten. Nou, 
de roerdomp en de bruine kiekendief zijn hier genoemd. De verwachting is dus dat dat in de 2465 
toekomst wellicht nog zwaarder gaat wegen. Dus misschien een vrij algemene vraag, maar ik 
ben wel benieuwd of GS daar op dit moment al aandacht voor heeft en hoe dan. 
 
De VOORZITTER: Het woord is aan gedeputeerde Zaal. 
 2470 
Gedeputeerde ZAAL: Om te beginnen met de laatste vraag van statenlid Hollebeek, dat heeft 
volledig onze aandacht. Dat is ook de reden dat wij voor de hele provincie, niet alleen voor 
Twiske-Waterland, een onderzoek hebben laten doen in hoeverre de natuur, het groen, de druk 
van de recreatie nog aan kan. En daar komt inderdaad uit dat het op verschillende plekken vrij 
zorgelijk is en daarin hebben we ook, daarin gaan we ook actie ondernemen om bijvoorbeeld te 2475 
kijken of er ook andere plekken vrijgemaakt kunnen worden voor recreatie, om ook die te groei 
kunnen opvangen en of, zoals ook in Twiske-Waterland, zonering zou kunnen helpen om 
bepaalde gebieden te ontlasten en andere gebieden wel open te houden voor recreatie. Dus dat 
gebeurt zowel in Het Twiske als daarbuiten. En ten aanzien van de opmerking van de SP over de 
festivals, ik ben mij bewust dat er in de omgeving van Amsterdam meerdere festivals zijn. Of 2480 
dat genoeg is, dat is de vraag. Als we kijken naar de vraag naar festivals en het aantal inwoners 
van Noord-Holland en daarbuiten naar festivals gaan, dan kunnen er denk ik nog wel wat 
festivals bij. Dan is de vraag: moet dat dan in Het Twiske? Ik denk niet dat er meer festivals in 
Het Twiske moeten zijn. Dat is al vrij beperkt, ook gezien de instandhoudingsdoelstellingen. 
Maar dat er behoefte is aan festivals in deze provincie, dat staat volgens mij buiten kijf. En ook 2485 
in Het Twiske, daar geven wij als provincie ruim een miljoen voor recreatie. Die recreatieve 
mogelijkheden, die moeten we ook blijven benutten en ook voor ons is het meer dan alleen een 
natuurgebied.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel, gaan we verder met de volgende vragen en dat is ook de vraag 2490 
van de SP welke gaat over de camping Sandevoerde. Dan geef ik het woord aan mevrouw 
Bouhlel.  
 
Mevrouw BOUHLEL (SP): Dank u wel, voorzitter. Voor ik begin wil ik het publiek bedanken dat 
ze aanwezig zijn. De helft mocht overigens in eerste instantie niet naar binnen, uiteindelijk is 2495 
dat goed gekomen. Het is immers een openbare vergadering, dus daar ben ik heel blij mee. 
Meerdere malen heb ik in de commissies en PS de recreanten van camping Sandevoerde al 
aangehaald. Laatst nog in de commissie RWK, 28 november jongstleden. Ik gaf toen aan dat 
camping Sandevoerde in het gebied ligt dat in 2013 aangemerkt is als aardkundig monument, 
en vroeg ik of je zomaar in een aardkundig monument mocht bouwen en graven en wie 2500 
verantwoordelijk was voor dit soort gebieden. De heer Loggen heeft toen aangegeven dat 
aardkundige monumenten nu ondergebracht zijn bij gemeenten, maar dat aardkundige 
monumenten niet zomaar beschadigd mogen worden en dit dan ook geborgd in BPL is. Voor 
zover bekend zijn er bij de gemeente Zandvoort nog geen vergunningsaanvragen et cetera 
ingediend of is er geen natuurtoets uitgevoerd, terwijl de camping niet alleen aardkundig 2505 
monument is, maar ook tegen Natura 2000-gebied ligt. Wel zijn er al twee rechtszaken geweest 
waarin de eerste rechtszaak de recreanten in het gelijk stelde en de tweede rechtszaak die kant 
op leek te gaan, maar de rechter andere werkzaamheden is gaan doen en er dus geen 
tussenvonnis heeft plaatsgevonden op 21 december en op aanvraag van Kennemerpark en 
Dutchen Group, de projectontwikkelaar, moet mogelijk de rechtszaak helemaal opnieuw gedaan 2510 
worden. Er is dus nog geen uitspraak. Marco Deen heeft in de gemeente van Zandvoort hier 
vragen over gesteld. Ook daar zijn nog geen antwoorden op, die komen aankomende week, 
maar tot onze grote verbazing kreeg de SP afgelopen woensdag bericht van de recreanten van 
Sandevoerde dat Kennemerpark gewoon begonnen is met de werkzaamheden. Er steken 
inmiddels allemaal pijpen uit de grond, er zijn al twee funderingen aangelegd, terwijl er dus 2515 
geen vergunningen zijn? Daar hebben we een viertal vragen voor. Is het de normale gang van 
zaken dat de projectontwikkelaar al gaat bouwen, terwijl er nog niet afgeronde rechtszaken 
zijn, geen vergunningen aangevraagd zijn, een aangetekende brief naar de gemeente Zandvoort 
van de advocaat van de recreanten nog in behandeling is en er nog raadsvragen niet 
beantwoord zijn? 2: wie is er verantwoordelijk voor de handhaving van aardkundige monument 2520 
als zo’n gemeente Zandvoort nalatig blijkt te zijn? 3: hoe zit het met de stikstofuitstoot? Had er 



Pagina  45 
 
 

 
 

45 

niet eerst een toets uitgevoerd moeten worden om te weten hoeveel er kan en mag worden 
uitgestoten? En 4, misschien nog wel de belangrijkste vraag: waar kunnen de recreanten 
naartoe, nu het lijkt alsof gemeente Zandvoort deze recreanten niet serieus neemt en 
Kennemerpark en Dutchen Group ook alle regels aan de laars lapt en zelfs niet op een uitspraak 2525 
wacht van een rechter? Wat is de rol van de provincie hierin en welke rol zou de provincie hierin 
kunnen spelen om de bouw stil te leggen zolang er nog geen gerechtelijke uitspraak is of 
vergunningen afgegeven zijn die nodig zijn? 
 
De VOORZITTER: Dank u wel, dan geef ik het woord aan gedeputeerde Olthof, die het woord 2530 
zal voeren.  
 
Gedeputeerde OLTHOF: Ja, dank u wel voorzitter. Ik moet helaas concluderen dat de heer Deen 
de juiste route heeft gevolgd en ook bij de juiste instantie aangeklopt heeft. Want als u het om 
uw eerste vraag gaat, dat is aan de gemeente Zandvoort om toe te zien op de 2535 
bouwwerkzaamheden en daar ook op te handhaven als dat nodig is, zolang het binnen haar 
grondgebied is. Dus de eerste vraag of dit terecht is of niet, daar is, daar zal ook Zandvoort, 
een antwoord op moeten gaan geven. En als een initiatiefnemer toch van plan is, voordat er een 
bouwvergunning verleend is, te gaan bouwen, of hij nou wel of geen vergunning heeft 
aangevraagd hiervoor, dan is dat volledig voor rekening en risico van de initiatiefnemer zelf. En 2540 
op het moment dat belanghebbenden daar bezwaar tegen aantekenen en naar de rechter toe 
gaan en de rechter wijst dat toe, dan is het uiteindelijk aan de initiatiefnemer die de rekening 
zal moeten betalen voor alles wat hij heeft gedaan. Dus uw vraag 1 is dat de gemeente 
Zandvoort daar het juiste loket voor is. Dan de aardkundige monumenten. Aardkundige 
monumenten die vielen inderdaad onder de provinciale milieuvorming, maar bij de 2545 
omgevingsverordening en met name die in 2020, is daar een wijziging geweest en daar zijn 
twee dingen gebeurd. Enerzijds is dat naar de gemeente toe gegaan, toezicht en handhaving. 
Anderzijds hebben we toen ook een aantal aardkundige monumenten ontgrensd. Er zijn 
grenzen aangepast, en vooral op die plekken waar eigenlijk al zoveel gebeurd was in grond en 
dat soort zaken, waardoor uiteindelijk de waarde van het aardkundige monument al aardig 2550 
beschadigd is. En dit is één van die plekken, dus onder andere op campings gebeurd. Dus er is 
hier in de regels voor de provincie geen sprake meer van een aardkundig monument. Dat neemt 
niet weg dat de gemeente dat nog steeds in zijn bestemmingsplan als een aardkundig 
monument kan hebben beschreven. Maar dan is het aan de gemeente om daarop te handhaven. 
De provincie heeft, als er een bestemmingsplan ligt, dan is het uiteindelijk aan de gemeente om 2555 
daarbinnen te handhaven. Is het niet aan de provincie om daarop te interveniëren, want 
uiteindelijk zien wij toe of uiteindelijk een bestemmingsplan voldoet aan de provinciale regels 
als het wordt aangepast en niet eerder. Dus ik moet u in deze ook teleurstellen dat het aan 
gemeente Zandvoort is en dat hier geen aardkundig monument is en de provincie hier dus op 
dat vlak ook geen rol heeft. Als het gaat over de stikstofuitstoot dan moet er inderdaad bij 2560 
nieuwe activiteit getoetst worden. En als er inderdaad een toename van de stikstofuitstoot is, 
dan is er een natuurvergunning nodig. En als er uit de berekening geen toename naar voren 
komt, dan is er geen vergunning nodig. En ja, misschien wel de belangrijkste vraag, zoals u 
aangeeft, vraag 4. Wie kijkt erop toe? Uiteindelijk is het de gemeente Zandvoort en is het de 
normale rechtsgang voor belanghebbenden om uiteindelijk dat ook te toetsen bij een rechter. 2565 
Het is niet aan de provincie om, zolang de gemeente Zandvoort binnen het bestemmingsplan 
blijft en binnen haar eigen regels, daarop op te handhaven. Dat is echt de verantwoordelijkheid 
van de gemeente Zandvoort zelf. 
 
De VOORZITTER: Dan kijk ik nog even of de vragensteller nog aanvullende vragen heeft, daar 2570 
heeft u een minuutje voor.  
 
Mevrouw BOUHLEL (SP): Ja, ik heb zeker nog wat aanvullende dingen, want ik vind dat de 
gedeputeerde zich er wel heel makkelijk vanaf maakt. Het ligt allemaal bij de gemeente 
Zandvoort, maar mijn vraag was heel duidelijk: wat als de gemeente Zandvoort niet handhaaft, 2575 
wat als er dus niets gebeurt zoals het zou moeten gebeuren? Er is geen aanvraag gedaan of 
toets voor stikstof. Toch liggen er al twee funderingen. Het is dat ik geen foto's mocht tonen, 
want anders had ik die verdelingen heel graag laten zien. De huisjes worden groter dan dat in 
het bestemmingsplan toelaatbaar is, ze worden hoger dan in het bestemmingsplan toelaatbaar 
is. Dan kan u wel blijven zeggen: gemeente Zandvoort gaat hierover, maar wat als deze dus niet 2580 
handhaaft?  
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De VOORZITTER: Ik kijk of er nog andere vragen bij statenleden zijn op dit onderwerp. De heer 
Baudet, u heeft een minuutje. 
 2585 
De heer BAUDET (FvD): Toch even een aanvullende vraag. Ik hoorde de gedeputeerde spreken 
over het Aerius-model en dat het stikstofbeleid daarop gebaseerd wordt. Er is heel veel 
gepubliceerd de laatste tijd en ook heel veel over gesproken, over de inaccuraatheden van dat 
model. Dat is natuurlijk ja, een model dat eigenlijk niet empirisch wordt getoetst. Dus volgens 
een model zou er dan bepaalde hoeveelheid stikstof ergens worden gedoneerd, maar dat wordt 2590 
tot op rijksniveau nergens getoetst.   
Zou de gedeputeerde ervoor open staan om dat model, dus die modellenwerkelijkheid, die 
modellenberekening, ook aan te vullen met een daadwerkelijke empirische toetsing of er ook 
daadwerkelijk zoveel stikstofdepositie is op een bepaalde plek? Want ja, er zijn toch wel heel 
veel vragen over en we hebben bij tal van bedrijven gezien dat die modellenwerkelijkheid vaak 2595 
helemaal niet correspondeert met de daadwerkelijke situatie op de grond in het land. Dus 
daarom mijn vraag: wil hij, is hij bereid en kunnen wij een motie overwegen voor volgende keer, 
om dus een empirische toetsing toe te voegen aan de modellenberekening?  
 
Mevrouw BOUHLEL (SP): Voorzitter, ik zag dat ik nog 9 seconden op de klok had. Ik ben een 2600 
heel belangrijk stukje vergeten.  
 
De VOORZITTER: Nou, komt u maar even naar voren, dan mag u die 9 seconden van mij ook 
nog wel gebruiken. De klok loopt.  
 2605 
Mevrouw BOUHLEL (SP): Dank u wel. Ik vergeet het nog eventjes over het aardkundige 
monument te hebben. Als je de documenten, die op de Noord-Holland Statensite staan, dan zie 
je daar keurig een tekening waar camping Sandevoerde in ligt. De camping was er overigens al 
voordat het aangemerkt werd als aardkundig monument, dus er is daarna ook helemaal niks 
meer gegraven, et cetera.  2610 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan gaat het woord nu naar gedeputeerde Olthof.  
 
Gedeputeerde OLTHOF: Ja dank u wel voorzitter. Je merkt dat de provincie steeds meer aan 
belang gaat inwinnen. Kamerleden vragen nu al aan de provincie om toch rijksbeleid aan te 2615 
passen als het gaat over de Aerius-berekening en een gemeente die zegt: op het moment dat de 
gemeente zijn ding niet doet, dan moet de provincie ingrijpen. Nou, laat ik voor beide zeggen 
dat als het gaat over de Aerius-berekening, is het niet aan ons om die aan te passen en om 
daarvan af te wijken. Dat is volgens mij aan het Rijk en het is landelijk om dat te bepalen. En 
dan is het ook aan u als Kamerlid om vervolgens bij de Kamer dit aan te geven met de vraag of 2620 
de minister bereid is dit eventueel aan te passen en toe te voegen wat u zegt. Als het gaat over 
de vraag voor de gemeente, ja, volgens mij is daar de normale rechtsgang aan de orde op het 
moment dat er uiteindelijk een vergunning niet voldoet of men daar bezwaren tegen heeft. Dan 
kun je bezwaren en beroep aantekenen en dan kun je eventueel ook naar de rechter toe gaan. 
Het is niet zo ingericht dat de provincie hier in deze zaak, als een bouwvergunning niet terecht 2625 
is afgegeven of er is een fout gemaakt, om dan als provincie in te grijpen. Dus daar wil ik het 
ook bij laten. U kunt ons een andere rol toedichten dan wij hebben, maar als het een normale 
vergunning is die wordt afgegeven of mensen hebben daar problemen mee, bezwaar tegen, op 
wat voor manier dan ook, dan is daar een normale rechtsgang, de normale beroep- en 
bezwaarprocedure die geldt hiervoor. Als het gaat over het aardkundige monument, dan gold 2630 
dat tot 2020. Dat klopt ja, maar bij de herziening van de omgevingsverordening 2020 is dit 
veranderd. Ik heb zelf de tekening niet nagekeken maar dan kijk ik daar graag naar. Als dat 
alsnog als een aardkundig monument wordt aangegeven, dan hoor ik dat graag, maar dan wil ik 
daar dan graag ook naar laten kijken, dan kom ik er later ook op terug. Maar met de informatie 
die ik nu heb, is het geen aardkundig monument.  2635 
 
12. Indien aan de orde: advies GS motie(s) Vreemd aan de Orde van de Dag. 
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De VOORZITTER: Daarmee ronden we het vragenuur af en komen we bij agendapunt 12 en dat 
zijn de moties vreemd aan de orde van de dag en die zullen worden toegelicht, althans worden 2640 
geadviseerd door de gedeputeerde. 
 
Gedeputeerde ZAAL: Dank u wel. Ik ben nu even de vervanger van gedeputeerde Stigter die mij 
in zijn doktershandschrift een advies heeft meegegeven, dus ik hoop dat ik dat goed kan lezen. 
Maar wat wij natuurlijk als GS ook herkennen, is dat er enorme grote uitdagingen zijn op de 2645 
energiemarkt en dat die hoge prijs er daar één van is. Alleen het oprichten van een provinciaal 
energiebedrijf zal niet de prijzen doen dalen. Dat komt namelijk door andere omstandigheden 
en op het moment dat wij een provinciaal energiebedrijf gaan oprichten, zal deze ook moeten 
concurreren met andere aanbieders van energie, want we hebben dan nog geen monopolie. Dus 
dat zouden wij willen ontraden, even los ervan dat de middelen er niet voor zijn. Wel ligt er op 2650 
dit moment een wetsvoorstel om warmte-infrastructuur in publieke handen te laten komen. 
Nou, dat volgen wij met interesse en daarin denken wij ook met het Rijk mee over wat de 
provinciale rol kan zijn. Dus kortom: ontraden van deze motie.  
 
De VOORZITTER: Dan hebben we de tweede motie die is ingediend door de SP. Moet hem er 2655 
even bij pakken, dat is energiecompensatie vereniging en cultuurinstellingen en gedeputeerde 
Kocken zal die voorzien van een advies. 
 
Gedeputeerde KOCKEN: Dank u wel voorzitter, ja, over deze motie zou ik u eigenlijk willen 
voorstellen om die even aan te houden, omdat we op dit moment eigenlijk gewoon nog niet 2660 
precies weten wat er naar ons toe gaat komen en onder welke voorwaarden dat zou zijn en ook 
niet in welke verdeling dat tegen die tijd zou moeten gaan gebeuren. Dat zouden we denk ik 
het liefst in overleg met de gemeente willen doen, die daar de meeste zicht op hebben. Dat lijkt 
me zinnig dat we daar in het voorjaar bij de commissie een keer over praten als de details wat 
beter uitgekristalliseerd zijn. Nu is dat wat ons betreft net even te snel, maar in het voorjaar 2665 
moeten we daar met elkaar over praten, wat daar de juiste oplossing voor is. 
 
De VOORZITTER. Dank u wel. Dan komen we bij motie 3 en dat is de helderheid over de 
reclameafspraken, ingediend door CDA. 
 2670 
Gedeputeerde OLTHOF Ja voorzitter, dank u wel. Deze motie is overbodig, omdat, naar 
aanleiding van de motie hebben wij ook de exploitant aangeschreven en daar wordt ook 
gekeken nu wat de effecten van deze motie zijn en wat implicaties hiervan zijn. Het tweede is 
de uitvoering. Per abuis is er in eerste instantie ook gecommuniceerd dat de einddatum van het 
contract 31-12-2022 was, maar dat is 31-12-2023 en wij komen nog inderdaad met in ieder 2675 
geval het gesprek en de contacten die we hebben gehad met de exploitant nog bij u terug. Dus 
uiteindelijk komen de implicaties van dat gesprek ook bij u terug en dan kunnen we er verder 
over praten. Dus deze motie is wat dat betreft overbodig.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan komen we bij motie nummer 4, ingediend door Namens 2680 
Noord-Hollanders, aanstellen vertrouwenspersoon statenleden, die zal ik vanaf deze plek even 
van advies voorzien. Op zich denk ik dat een vertrouwenspersoon eigenlijk altijd wel een goed 
idee is, zou je kunnen zeggen. In ieder geval, voor veel organisaties straalt het natuurlijk uit dat 
het de medewerkers serieus neemt. Als ik bij de Provinciale Staten kijk naar ongewenst gedrag, 
bijvoorbeeld binnen fracties, dan is dat vaak binnen de eigen partij waar dat gemeld wordt met 2685 
vertrouwenspersonen. Een externe zou het dan ook wel zwaar kunnen hebben, omdat hij dan 
ook, naast de ervaring die hij als vertrouwenspersoon moet hebben, ook met de politieke 
setting moet kunnen dealen. Ik denk ook dat op het moment dat statenleden zich al publiekelijk 
hebben geuit, het hebben van een vertrouwenspersoon ook niet gemakkelijk is. Desalniettemin, 
de vertrouwenspersoon is wel een waardevolle sparringpartner en het punt van een 2690 
vertrouwenspersoon is dat je in vertrouwen spreekt. Je identiteit blijft geheim, tenzij je 
toestemming geeft, en dat betekent als er iets moet gebeuren naar aanleiding van de melding, 
wat denk ik in de afgelopen vier jaar ook wel een aantal keer helaas is voorgevallen, dan zal het 
bevoegde gezag, en in dit geval ben ik dat als commissaris, geacht worden daar ook naar te 
moeten handelen. In alle vertrouwen, vaak in samenspraak met de griffier. Dat betekent veelal 2695 
dat het, als er bijvoorbeeld een melding is over ongewenst gedrag of omgangsvormen, in ieder 
geval zo zal zijn dat de commissaris dan in persoon, als uw voorzitter, daarop moet handelen. 
Dat kan de vertrouwenspersoon niet doen, want daar moet alles in vertrouwen gebeuren. Maar 
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daar kunnen natuurlijk toch situaties zich voordoen, dat het anoniem melden voor betrokkenen 
ook voor u als statenleden noodzakelijk is. Wij zijn op dit moment bezig met de griffie, ook met 2700 
een training aan het opzetten voor de nieuwe statenleden inzake weerbaarheid en integriteit. 
Dat zal ook met een externe opleiding gaan gebeuren, zodat we ook beter kunnen herkennen, 
erkennen wat wel en niet gewenst is in de zin van omgangsvormen. Dat zien we natuurlijk ook 
in de verruwing van de maatschappij, dat onze gedragscode wat dat betreft wel wat verouderd 
is en hier en daar wellicht ook wel wat zou kunnen worden geüpdatet. En mijn voorstel is om in 2705 
die combinatie van het updaten van onze gedragscode gekoppeld ook met die trainingen die we 
geven, vervolgens te kijken of er dan nog behoefte is om de standaardprocedure die we 
kennen, namelijk dat daar waar er iets moet gebeuren of in vertrouwen moet worden gemeld, of 
we die moeten aanpassen. Dus wat mij betreft is op dit moment deze motie te vroeg.  
 2710 
Dan geef ik nu als laatste het woord voor de toelichting op motie 5, van de ChristenUnie, 
Tegemoetkoming gebruik streekvervoer vanwege staking, aan de heer Olthof. 
 
Gedeputeerde OLTHOF: Ja dank u wel voorzitter. Deze motie wil ik ontraden omdat ik ook geen 
flauw idee heb wat ik ermee moet. Er zijn stakingen en vervolgens kijken of er acties zijn. Ja, 2715 
natuurlijk zijn er kortingsacties mogelijk. Is van de zomer ook gedaan, ook voor kinderen. Ik wil 
ook best met de gemeente kijken van wat zou je kunnen doen? Uiteindelijk oproepen om 
mensen te stimuleren om met openbaar vervoer te gaan, wat zou je daar aan extra acties 
kunnen doen? Maar dit voelt een beetje.. er wordt gestaakt en we moeten een actie doen, maar 
uiteindelijk geen directe link met de actie. Verloten van dagkaarten of nou, 1, dat gaat altijd 2720 
voor rekening is dat van de provincie, dus dat zal betekenen dat er dekking moet zijn. En ja, 
“doe maar een actie”. Ik vind dat wel wat makkelijk. Dan had ik eigenlijk verwacht dat u 
concreet zou komen met een concreet voorstel, want dit is zoiets van: ja doe maar een soort 
actie. Wat ik u wel wil toezeggen om ook met de gemeente te bespreken in de pvvb’s, als het 
gaat om ov van, we hebben drie concessies. Wat zouden we kunnen gaan doen om uiteindelijk 2725 
het gebruik van het ov te stimuleren? En dat daarbij een actie hoort, dat sluit ik niet uit. Omdat 
er gestaakt wordt, moeten we mensen tegemoet komen, terwijl we eigenlijk niet weten of het 
bij de mensen terecht gaat komen die getroffen worden door het staken, vind ik het een beetje 
een algemene maatregel waar ik niet zo veel mee kan, dus deze wil ik in deze vorm ook 
ontraden.  2730 
 
13. Gebundelde stemming van alle motie(s), amendement(en) en voordracht(en).  
 
De VOORZITTER: Dan zijn we nu aangekomen bij de gebundelde stemming. Ik denk dat we dat 
nog precies kunnen doen voor de afsluiting van de vergadering. Daarna , voor degenen die daar 2735 
behoefte aan hebben, kunt ook nog dineren bij ons, want we hebben rekening gehouden dat u 
een hapje komt mee eten.  
We zijn nu bij agendapunt 13. Ik kijk even of er nog behoefte is aan een schorsing voor we 
overgaan op de stemming. Ik zie dat er 5 minuutjes worden gevraagd. Dan schors ik nu de 
vergadering tot 17:45, iets langer.  2740 
 
Schorsing van 17.40 tot 17.45 uur. 
 
De VOORZITTER: Goed, als alle statenleden weer gaan zitten dan heropen ik de vergadering en 
we zijn toegekomen aan agendapunt 13 en dat is de stemming van alle moties en 2745 
amendementen en de voordrachten. Als eerste gaan wij in stemming brengen, dat is de motie 
vreemd genummerd 1. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Punt van orde, punt van orde. 
 2750 
De VOORZITTER: ik hoor iemand iets roepen, ja mevrouw Koning. 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Ja ik wilde graag over motie 3 wat zeggen, is dat nu het 
moment? Want wij willen graag de gedeputeerde danken voor de toezegging die hij heeft 
gedaan en ook dat hij heeft beloofd dat hij terugkomt om erover te praten. 2755 
 
De VOORZITTER: Wilt u even uw microfoon opnieuw aanzetten? Want er stond hier nog een 
microfoon voor aan.  
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Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Wij willen de gedeputeerde danken voor de toezegging die hij 2760 
heeft gedaan naar aanleiding van onze motie. Hij heeft ook gezegd dat implicaties en effecten 
onderzocht worden en dat hij terugkomt naar de Staten om erover te praten. Dus met die 
toezegging willen wij de motie aanhouden.  
 
De VOORZITTER: En dit is motie nummer 3 hé?  2765 
 
Mevrouw KONING-HOEVE (CDA): Klopt.  
 
De VOORZITTER: Dan breng ik nu alsnog… Oh, mevrouw Alberts van de SP.  
 2770 
Mevrouw ALBERTS (SP): Ja dank u wel, dat gaat over motie vreemd nummer 2. Daar was het 
advies om hem aan te houden en dat advies nemen wij over.  
 
De VOORZITTER: Nou dit gaat lekker zo. Zijn er nog meer partijen die moties willen aanhouden 
of amendementen willen intrekken? U ruikt denk ik het diner al, maar nee. Goed, dan gaan we 2775 
nu motie nummer 1 nu in stemming brengen, ingediend door de SP, PvdD en 50PLUS. De 
energievoorziening in de handen van Noord-Holland. In ons beeld verschijnt nu stemming 
nummer 1 van vandaag. Er zijn twee mensen afwezig, dat betekent dat er 53 geldige stemmen 
kunnen worden uitgebracht. Mocht u willen onthouden, steek dan voor het stemmen uw hand 
op. In dit geval zijn er geen onthoudingen, dus er kunnen 53 geldige stemmen worden 2780 
uitgebracht. De stemming is, even kijken… Een moment, ik zat even te kijken naar de stoelen 
maar ik.. nee, u zit goed, het zijn er toch 53. Gaan we eerst even naar de stemverklaring, 
excuses.  
 
Statenlid GIELEN (GL): Sorry, ik zal snel zijn. Wij vinden het idee van een provinciaal 2785 
energiebedrijf best wel interessant. Wij hebben ook in het verkiezingsprogramma het 
onderzoek naar een provinciaal warmtebedrijf opgenomen, maar we vinden het een te groot 
onderwerp om het nu met een motie vreemd te regelen en daarom zullen wij tegenstemmen.  
 
De VOORZITTER: Andere stemverklaring? Iemand een aantekening? Dan open ik nu de 2790 
stemming van motie nummer 1.  
 
Motie nr. 1 is verworpen 
Voor 45 stemmen 
Tegen 8 stemmen 2795 
Voor hebben gestemd: Partij voor de Dieren, SP, Partij van de Ouderen en fractie Baljeu.  
 
Motie 2 is aangehouden. 
 
Motie 3 is aangehouden.  2800 
 
Aan de orde is nu de stemming over motie vreemd nr. 4 ingediend door Namens Noord-
Hollanders en Partij van de Ouderen inzake aanstellen vertrouwenspersoon voor statenleden.  
 
Verlangt iemand hoofdelijke stemming? Wenst iemand een stemverklaring af te leggen, of 2805 
verlangt iemand aantekening? 
 
De heer LEERINK (PvdA): Voorzitter, wij kunnen ons voorstellen dat er zich situaties voordoen 
dat het toch goed is om een vertrouwenspersoon te hebben als Staten, maar wij snappen ook 
dat het wat doordenkwerk vergt hoe je dat precies wilt inrichten. Blij dus met de toezegging die 2810 
er is om daarover na te denken. En wij hebben begrepen dat bij het inwerkprogramma hierop 
teruggekomen zal worden en dat wij daarom op dit moment geen reden zien om de motie te 
steunen.  
 
De VOORZITTER: Iemand anders stemverklaringen? Iemand aantekeningen? 2815 
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De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja graag een stemverklaring. Wij vinden dit ook een goed idee om 
dit te verkennen en we zouden dan ook willen aanraden om daar ook een statenlid bij te 
betrekken. Om dit nu via een motie te doen vinden wij een beetje snel gaan, maar laten we dit 
wel op de agenda houden.  2820 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Dan open ik nu de stemming van motie 4. Ja, 53 stemmen 
binnen.  
 
Motie nr. 4 is verworpen 2825 
Voor 6 stemmen 
Tegen 47 stemmen 
Voor hebben gestemd: Partij voor de Dieren, Partij voor de Ouderen, fractie Baljeu en Namens 
Noord-Hollanders. 
 2830 
Aan de orde is nu de stemming over motie vreemd nr. 5 van de ChristenUnie inzake de 
tegemoetkoming van streekvervoer vanwege stakingen. 
 
Verlangt iemand hoofdelijke stemming? Wenst iemand een stemverklaring af te leggen?  
 2835 
De heer STEEMAN (D66): Ja een staking als drukmiddel is om wat te laten voelen en om 
daarmee duidelijk te maken wat het belang van streekvervoer is als je duidelijk laat zien wat er 
gebeurt wanneer dat er niet is. Hier compenserende maatregelen voor vragen beïnvloedt dat 
stakingsmiddel en haalt op zijn minst deels de angel van het middel eruit. En om die reden 
stemt D66 tegen de motie. 2840 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Anderen nog? Dan open ik nu de stemming voor motie 5.  
 
Motie nr. 5 is verworpen 
Voor 8 stemmen 2845 
Tegen 45 stemmen 
Voor hebben gestemd: CDA, Partij voor de Dieren, ChristenUnie. 
Aan de orde is nu de stemming over motie nr. 6 van de Partij van de Dieren inzake het alles op 
alles zetten om de vergunning van het meest vervuilende onderdeel van Tata Steel dit jaar in te 
trekken.  2850 
 
Verlangt iemand hoofdelijke stemming? Wenst iemand een stemverklaring af te leggen, of 
verlangt iemand aantekening? 
 
De heer KLEIN (ChristenUnie): Ja, wij zijn ervoor dat wij daar maximaal voor inzetten maar wij 2855 
willen nu eerst het proces afwachten waar de provincie nu mee bezig is. Dus wij zullen nu tegen 
deze motie stemmen terwijl we het wel met het doel eens zijn.  
 
De VOORZITTER: De heer Mantel, JA21. 
 2860 
De heer MANTEL (JA21): Ja voorzitter, wij hadden het dictum van de motie graag anders gezien. 
Wij steunen het voorstel van inzet op meer externe experts. Deze motie loopt vooruit op die 
uitkomst, dus zullen wij tegenstemmen.  
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Dan open ik nu de stemming van motie 6.  2865 
 
Motie nr. 6 is verworpen 
Voor 5 stemmen 
Tegen 48 stemmen 
Voor hebben gestemd: Partij voor de Dieren, Partij van de Ouderen en fractie Baljeu.  2870 
 
Aan de orde is nu de stemming over motie 7 door de Partij van de Dieren, SP en de ChristenUnie 
inzake de provinciale enquête naar de rol provincie in het dossier Tata Steel.  
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Verlangt iemand hoofdelijke stemming? Wenst iemand een stemverklaring af te leggen, of 2875 
verlangt iemand aantekening? 
 
De heer MANTEL (JA21): Dank u wel voorzitter. Het zou vervelend zijn als we het zo moeten 
doen gezien de tijd en het geldrovende proces. Deze motie vraagt om oriëntatie rondom het 
proces en daar zullen wij voor stemmen.  2880 
 
De VOORZITTER: Motie nr. 7 is verworpen 
Voor 17 stemmen 
Tegen 36 stemmen 
Voor hebben gestemd: Partij voor de Dieren, ChristenUnie, JA21, PVV, SP, Partij van de Ouderen 2885 
en fractie Baljeu.  
 
Motie 8 is aangehouden.  
 
Amendement 1 is aangehouden. Ingediend door de Partij voor de Dieren.  2890 
 
Amendement 2 idem dito.  
 
Amendement 3 is ingediend door de Partij van de Ouderen en dat ging over duo-
commissieleden.  2895 
 
Verlangt iemand hoofdelijke stemming? Wenst iemand een stemverklaring af te leggen, of 
verlangt iemand aantekening? 
 
Amendement nr. 3 is verworpen 2900 
Voor 5 stemmen 
Tegen 48 stemmen 
Voor stemmen: Partij voor de Dieren, SP, Partij van de Ouderen 
 
Amendement 4 is ingediend door de Partij van de Ouderen, dat gaat over de nota van... 2905 
 
Sorry, maar ik hoor u ontzettend goed praten hier… 
 
Mevrouw ALBERTS (SP): Ja voorzitter sorry als ik even mag. Er is wat verwarring hier, want wij 
zitten alle drie in de veronderstelling dat we op het minnetje hebben gedrukt en er staat nu 2910 
twee zus en de andere zo. Het moet dus drie keer min zijn. Kan dit worden hersteld? 
 
De VOORZITTER: Nee, kan niet hersteld worden, maar er kan wel een aantekening worden 
gemaakt in de notulen van deze vergadering en bij dezen is dat gebeurd mevrouw Alberts.  
 2915 
Mevrouw ALBERTS (SP): Vriendelijk dank.  
 
De VOORZITTER: Dan gaan we het nu nog een keer proberen met amendement 4, welke ook is 
ingediend door de Partij van de Ouderen en dat gaat om artikel 43a te wijzigen en dat ging over 
de indieningstermijn van de nota van wijzigingen.  2920 
 
Verlangt iemand hoofdelijke stemming? Wenst iemand een stemverklaring af te leggen, of 
verlangt iemand aantekening? 
 
Amendement nr. 4 is verworpen 2925 
Voor 7 stemmen 
Tegen 46 stemmen 
Voor stemmen: FvD, PVV, Partij van de Ouderen 
 
Dan breng ik nu in stemming, de voordracht zelf, voordracht 3: “Actualisatie Reglement van 2930 
Orde PS en Statencommissies Noord-Holland”. Verlangt iemand hoofdelijke stemming? Wenst 
iemand een stemverklaring af te leggen, of verlangt iemand aantekening? Dan is de stemming 
nu geopend voor voordracht 3.  
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Voordracht nr. 3 is aangenomen 2935 
Voor 51 stemmen 
Tegen 2 stemmen 
Tegen stemmen: PvdA, Partij van de Ouderen.  
Dan gaan we nu stemmen over het initiatiefvoorstel van de ChristenUnie, stimulering grijs- en 
regenwatersystemen. Ik heb geen amendementen en moties dus dat betekent dat we nu in 2940 
stemming brengen... Ja, de heer Steenman wilde vertellen dat hij gaat onthouden van 
stemming. 
 
De heer STEEMAN (D66): Ja ik wachtte op de vraag is er iemand die zich wil onthouden van 
stemming en ja ik wil me graag onthouden van stemming, voorzitter.  2945 
 
De VOORZITTER: Verlangt iemand hoofdelijke stemming? Wenst iemand een stemverklaring af 
te leggen? Ja, mevrouw Bezaan van de PVV. 
 
Mevrouw BEZAAN (PVV): Ja dank u wel voorzitter, de PVV zal tegen voorliggend ontwerpbesluit 2950 
stemmen aangezien onze fractie bij geen van de deelbesluiten een rol voor de provincie ziet 
weggelegd. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Anderen nog? Dat betekent dus dat we nu 52 geldige stemmen 
uit kunnen brengen met de onthouding van de heer Steenman. Dan open ik de stemmen voor 2955 
initiatiefvoorstel nr. 4.  
 
Initiatiefvoorstel nr. 4 is verworpen 
Voor 13 stemmen 
Tegen 39 stemmen 2960 
Voor: 1 lid van VVD, CDA, Partij voor de Dieren, SP, ChristenUnie, Partij van de Ouderen. 
 
En dan ga ik nu de laatste stemming van vanavond aan u voorleggen en dat is stemming 10a. 
Dat is het rekenkamerstuk, voordracht nummer 2.  
 2965 
Verlangt iemand hoofdelijke stemming? Even nog concentratie. Wenst iemand een 
stemverklaring af te leggen? Ja, de heer Deen van de PVV. 
 
De heer DEEN (PVV): Ja dank u voorzitter. De PVV kan instemmen al willen wij nogmaals 
benadrukken dat voorkomen moet worden dat het beleid ten aanzien van doorfietsroutes 2970 
gestalte krijgt vanuit wensdenken en dus ten koste gaat van andere modaliteiten zoals de auto. 
Automobilisten wordt het leven al moeilijk genoeg gemaakt en daarnaast zijn wij voor optimale 
keuzevrijheid. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Anderen nog stemverklaring? Dan open ik nu de stemming voor voordracht 2 2975 
en dan kunnen er weer 53 geldige stemmen worden uitgebracht.  
 
Voordracht nr. 2 is aangenomen 
Voor 52 stemmen 
Tegen 1 stem 2980 
Tegen Partij van de Ouderen 
  
14. Sluiting  
 
De VOORZITTER: We zijn aan het eind gekomen van onze Statenvergadering. De eerstvolgende 2985 
vergadering is op 6 maart en deze zal om 11:00 uur beginnen. Om 11:00 uur, dus onthoudt u 
dat. Er staat in de Johan Remkes-zaal nog een diner voor u klaar en ik zie u graag bij de 
volgende vergadering en ik sluit de vergadering.  
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Technische briefing: 
Algemeen ZZS en 
Vermijdings- en 
Reductieprogramma Tata 
Steel.Algemeen 
1e Begrotingswijziging allen 2022: 07-02 NLG (A-agenda), 07-03 PS
2e Begrotingswijziging allen 2021: 20-09 NLG, 11-10 PS

2022: 05-09 NLG, 19-09 PS
Laatste begrotingswijziging allen 2021: 22-11 NLG, 13-12 PS

2022: 28-11 NLG, 09-12 PS
Jaarstukken en Kaderbrief allen 2022: 13-06 NLG (A-agenda), 04-07 PS
Begroting allen 2021: 25-10 NLG (A-agenda), 08-11 PS

2022: 24-10 NLG (A-agenda), 14-11 PS
Leefbaarheid, Gezondheid 
en Milieu

 

Interbestuurlijk toezicht 
(VTH-taken) en  
omgevingsdiensten 
algemeen

Olthof 15-03-2021 VTH taken/Ruimte: C- naar B-verzoek (SP) inz. datacenters Hollands Kroon 
(zie ag.pnt. 17d), met uitnodiging van cie. RWK)
04-10-2021 werkbezoek omgevingsdienst NZKG - Tata Steel

10-1-2022: GS heeft met de commissie afgesproken dat de commissie elke twee 
maanden een update ontvangt over de VTH taken i.p.v. elke maand. Daarnaast geldt 
natuurlijk wel de actieve informatieplicht voor GS bij relevante ontwikkelingen (was 
voorheen maandelijks een VTH-brief).
16-1-2023:  De Overeenkomsten en uitvoeringsprogramma’s 2023 omgevingsdiensten. 
Planning:
Jaarlijkse bestuursrapportages van de afzonderlijke omgevingsdiensten vind u terug op 
de C-agenda. GS informeert PS over de uitvoering bij alle 4 de OD’s via het Jaarverslag 
VTH. 
Jaarlijks ontvangt de commissie via GS van elke van de4  OD’s  de kadernota (voorjaar), 
jaarstukken en resultaatbestemming voorgaande jaar en begroting voor het volgende 
jaar (rondom de zomer) en indien aan de orde begrotingswijziging lopende jaar. P&C 
stukken komen op de A-agenda met een voordracht om eventueel een zienswijze uit te 
brengen.

Omgevingsdienst 
Noordzeekanaalgebied 
(OD NZKG)

Olthof 13-06-2022 Jaarstukken en resultaatbestemming 2021, Begrotingswijziging 2022, 
Kadernota en begroting 2023 in cie. NLG (A-agenda), 04-07-2022 PS
7-02-2022  Wijziging gemeenschappelijke regeling Omgevingsdienst NZKG A-stuk Voordracht

Omgevingsdienst IJmond 
(ODIJ)

Olthof 22-11-2021 Zienswijze PS op de 1ste begrotingswijziging 2022 
13-06-2022 Jaarstukken en resultaatbestemming 2021, Begrotingswijziging 2022, 
Kadernota en begroting 2023 in cie. NLG (A-agenda), 04-07-2022 PS

Omgevingsdienst
Noord-Holland Noord 
(OD NHN)

Stigter 22-11-2021 Zienswijze PS op de 1ste begrotingswijziging 2022 
07-02-2022 Zienswijze Kadernota 2023 OD NHN (A-agenda), 07-03-2022 in PS
13-06-2022 Jaarstukken en resultaatbestemming 2021, begroting 2023 in cie. NLG (A-agenda), 
04-07-2022 PS

Omgevingsdienst
Flevoland en Gooi & 
Vechtstreek (OFGV)

Stigter 20-09-2021 Resultaatbestemming 2020 (A-agenda), 11-10 in PS
13-06-2022 Jaarstukken 2021, Begrotingswijziging 2022, Kadernota en begroting 2023 in cie. 
NLG (A-agenda), 04-07-2022 in PS
05-09-2022 Resultaatbestemming 2021 (A-agenda), 19-09-2022 in PS
24-10-2022 Resultaatbestemming 2021, 3e begrotingswijzing ivm uittreding Weesp, 14-11-2022 
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in PS

Programma gezonde 
leefomgeving 
-Geur
-Geluid
-Stiltegebieden
-Luchtmeetnet IJmond
- varend ontgassen

Olthof Met dit programma wordt invulling gegeven uit de ambities uit het coalitieakkoord om de 
kwaliteit van de fysieke leefomgeving te verbeteren door middel van een programmatische 
aanpak. Het Programma Gezonde Leefomgeving geldt als een vrijwillig programma onder de 
Omgevingswet. Het Programma Gezonde Leefomgeving is behandeld tijdens de commissie 
NLG van 22 juni 2020. Daarbij heeft de commissie aangegeven de bij het programma 
behorende uitvoeringsregeling apart te willen bespreken. De concept-uitvoeringsregeling van 
het Programma Gezonde Leefomgeving komt op de B-agenda van de commissie NLG van 21 
september 2020.
22-06-2020 Programma Gezonde Leefomgeving (van C- naar B-agenda)
21-09-2020 Uitvoeringsregeling Gezonde Leefomgeving (B-agenda)
30-08-2021 Technische briefing gezonde leefomgeving
07-02-2022 Beleidsregel stilliggend ontgassen c-brief
10-01-2022 convenant e-noses (c-brief)
14-3-22 Vaststellen Uitvoeringsregeling subsidie Gezonde Leefomgeving Industrie Noord-
Holland 2022 (c-brief)

Programma Tata Steel 
2020-2050

Olthof 25-06-2020 Commissiebijeenkomst over concept-programma Tata Steel 2020-2050 
Samenwerken aan een gezondere en veilige IJmond
24-08-2020 Onderzoek ultrafijn stof IJmond (B-agenda)
11-01-2021 Technische briefing Programma Tata Steel 2020-2050 en 
Uitvoeringsprogramma VTH Tata Steel 2020 – 2022
14-01-2021 Programma Tata Steel 2020 - 2050 Samenwerken aan een gezondere en 
veilige IJmond (B-agenda)
27-01-2021 Presentatie Randstedelijke Rekenkamer Eindrapport “stof tot nadenken”  
11-02-2021 Randstedelijke Rekenkamer Eindrapport "stof tot nadenken" (A-agenda), 08-03-
2021 in PS
Voortgangsrapportage:
In het Programma Tata Steel 2020-2050 is opgenomen dat Provinciale Staten jaarlijks worden 
geïnformeerd over de voortgang van het programma. Q3 2021 volgt de eerste rapportage. De 
motie M25/PS08-03-2021 “Motie Duurzaam doorpakken Tata” gevraagde informatie wordt 
daar ook in opgenomen. 
30-08-2021 Jaarlijkse Voortgangsrapportage incl. afdoeningsvoorstel motie M25-2021 “motie 
duurzaam doorpakken Tata” (B-agenda)

Gezondheidsonderzoek RIVM: 
Naar aanleiding van de grafietregens zijn door het RIVM verschillende vragen en zorgen van 
bewoners verzameld. Een deel is beantwoord met het onderzoek “grafietregen en 
gezondheid” van 2019. Een ander deel is beantwoord op basis van bestaande rapporten en 
onderzoeken. Daarna bleven nog een aantal vragen over. Deze vragen zijn ingedeeld in drie 
clusters met in totaal acht onderwerpen die in een vervolg (verder) onderzocht kunnen 
worden. Het RIVM heeft mede op basis van afstemming met een klankbordgroep (met 
bewoners en experts) in maart 2020 een onderzoeksvoorstel (advies) gegeven over de vraag 
welke onderwerpen verder te onderzoeken en met welke prioritering. In 2021 worden 
verschillende onderdelen van het onderzoeksvoorstel uitgevoerd en opgeleverd. Het betreft:
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Q2: Voorstellen om inzicht te geven in “pieken” van bijvoorbeeld fijnstof, in aanvulling op 
jaargemiddelden, inzicht in acute klachten (op basis van huisartsenregistratie) en een advies 
over het uitvoeren van dagboekonderzoek door bewoners (zelfmelding van klachten) 
(B-agenda)
14-04-2021: Toelichting RIVM briefrapport Tussentijdse resultaten gezondheidsonderzoek 
IJmond(webinar)
19-04-2021 RIVM briefrapport Tussentijdse resultaten gezondheidsonderzoek IJmond (B-
agenda)
07-06-2021  Voordracht Provinciale coördinatieregeling (PCR) afvang Co2- Everest

02-09 19.30 uur webinar RIVM onderzoek
20-09-2021 Rapportage RIVM stofdepositie (B-agenda)
22-11-2021 Geur - Ontwerpbesluiten I en II Tata Steel (B-agenda)
10-01-2022  Kamerbrief Tata Steel en Plan van Aanpak I&W "Op naar een gezondere 
leefomgeving in de IJmond" c-brief
07-02-2022 RIVM rapport Onderzoek naar de herkomst van neergedaald stof en stoffen in de 
lucht in de IJmond regio (B-agenda) in januari zijn webinars over het rapport gehouden.  (B-
agenda)
28-11-2022 Herhaling stofdepositieonderzoek verwachting rapportage 

Het Roland Berger onderzoek naar de “waterstofroute” van Tata Steel is gepubliceerd op 23 
nov 2021. Dit onderzoek is uitgevoerd in opdracht van Tata Steel en FNV. 
11-04-2022 Tata Steel en de route richting groen staal (C- naar B verzoek)
05-09-2022 jaarlijkse Voortgangsrapportage Programma Tata Steel 2020 – 2050; 
Brief aan PS herziene Expression of Principles Tata Steel; 
16-1-2023 TB tijdpad Groen Staal (nadere uitwerking GS brief Tata Steel en route naar Groen 
Staal) 
Planning:
Q2  Rapportage herhaling stofdepositieonderzoek najaar 2022 cf. Programma Tata Steel 2020-
2050  
Q2  Voordracht PCR tbv HeraCless (terugvaloptie/Groen Staal)
Na zomer 2023 expertmeeting mogelijkheden m.b.t. gezondheid en Tata Steel 

Schone luchtakkoord Olthof Jaarlijkse voortgangsrapportage via uitvoeringsplan 
30-08-2021 Uitvoeringsplan Schone luchtakkoord 2021 (C- naar B-verzoek PvdD 19-04-2021)

ZZS-inventarisatie Olthof 07-06-2021 Eerste rapportage uitkomsten inventarisatie ZZS (B-agenda)
25-10-2021 Inventarisatie en rapportage Tata Steel B-agenda
13-06-2022 Uitkomsten beoordeling Vermijdings- en reductieprogramma Tata Steel 2020-2025 
B-agenda
13-6-2022 technische briefing ZZS en modellenvergelijking
05-09-2022 Uitkomsten expertmeetings RIVM-Tata Steel

PFAS Olthof Landelijk Definitief handelingkader en consequenties EFSA opinie voor grondwater.
07-02-2022 C-brief PFAS: informeren over de resultaten van de onderzoeken naar 
PFAS in grondwater in de kuststrook 
Planning:
13-2-2023 C-brief vaststelling GS aangepaste beleidsregel PFAS, c-brief naar PS volgend op Q2 
2022 publicatie door IenW/RIVM.

Bodem en bodemsanering Olthof 25-10-2021 Bodem: voortgang warme overdracht bodemtaken inzake Omgevingswet (C-stuk) 
Verwachting 7-02-2022  Voortgang Provinciaal Uitvoeringsprogramma Bodemconvenant 2021 
en wijziging Uitvoeringsregeling subsidie bodemsanering 2022 c-brief
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Eind Q1, verwachting 14-03-2022  Technische briefing bodemonderwerpen (incl PFAS)
Verwachting 10-01-2022 Overdracht bodemtaken en bodemdata Weesp c-brief
Planning
13-2-2023 C-agenda jaarlijkse bodembrief om PS te informeren (PFAS is een van de 
onderwerpen)

Natuur  
Uitvoeringsplan PNN Rommel Jaarlijks vast te stellen/ BOB in najaar 

Onderwerp komt jaarlijks terug (september/oktober 2021) Bespreking in cie NLG op 19 
oktober 2020 en vaststelling in PS op 9 november 2020. Op 29 september jl. heeft het college 
de Realisatiestrategie NNN vastgesteld, waardoor de sturing op de afronding van het NNN 
wordt aangescherpt. Dit betekent dat 2020 het laatste jaar was waarin het PNO in deze vorm is 
verschenen. Vanaf 2021 zal gewerkt worden met een ‘uitvoeringsplan NNN’. Met het 
uitvoeringsplan vindt jaarlijkse verantwoording over de voortgang plaats. 

PPLG (Provinciaal 
Programma Landelijk 
gebied) 
voorheen Gebiedsgerichte 
Aanpak Stikstof

Rommel In 2020 start de gebiedsgerichte aanpak. Via het Programma Natuurontwikkeling, dat in 
november 2020 aan de Staten zal worden voorgelegd, wordt over de voortgang gerapporteerd. 
Sept 2020: komt er een brief met update voor de cie NLG op 21 september. 
Feb 2021 Technische briefing & in commissie brief stikstof strategie besproken. 
April / mei 2021: De bespreking van voordracht volgt in de commissie en vervolgens PS 
PS 17 mei 2021: Het onderdeel Verleasen komt nog terug in de commissie als A-stuk.  
Mei 2021: NA het zomerreces wordt er een collegetour georganiseerd voor de Staten om de 
GGA in de polder Westzaan in samenhang met OLAM te organiseren. (4 oktober 2021)
April 2022 komt er een TB over de stand van zaken. 
29 augustus 2022 volgt nog een collegetour. 
5 september 2022 is er een technische briefing. 
3 oktober 2022 wordt er vanuit de commissie NLG een werkbezoek georganiseerd waarin ook 
de GGA aan bod komt. 
Sept 2022: tijdens de commissievergadering NLG 26 sept is besloten om het PPLG maandelijks 
op de agenda te plaatsen om de stand van zaken te bespreken. 
In december 2022 komt er een brief over onder andere de volgordelijkheid
In februari 2023 komt er een technische briefing.
Q3 of Q4 voordracht PPLG in de commissie en PS 

Faunabeheer damherten
Faunabeheer ganzen

Rommel 24 augustus 2020 besproken in de commissie. Het ganzenbeheerplan komt in het 
derde kwartaal 2021 aan de orde. (na de zomer 2021)
24 okt 2022 technische briefing stand van zaken FBE ganzenbeheer.
Het Faunabeheerplan Ganzen loopt van 2021-2024 
Faunabeheerplan Damherten in het Noord- en Zuid-Hollandse duingebied loopt van 2020-2026

Landbouw / Fauna  
Voedselvisie Zaal De Voedselvisie is inmiddels vastgesteld. In 2025 zal een tussentijdse beleidsevaluatie worden 

uitgevoerd. Q1 2023 wordt de uitvoeringsagenda 2023-2024 vastgesteld door GS en wordt de 
commissie over geïnformeerd.

Gemeenschappelijk 
Landbouw beleid (GLB) en 
Nationaal Strategisch Plan 
(NSP)

Zaal NSP is door het Rijk ingediend. Eind jaar dit jaar volgt het  Convenant en Aansturingsprotocol. 
PS worden  hierover geïnformeerd via een brief. 

Aanbod aan de commissie om een expertmeeting over het NSP te organiseren; 25 januari 2023
Eind dit jaar volgt ook de openstelling voor nieuwe LEADER groepen. PS wordt hierover 
geinfomeerd via brief.

De openstelling ANLb (provincie) en ecoregeling (Rijk) volgt in eerste kwartaal 2023.
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De 2de pijler, de  openstelling niet gronden gebonden regelingen volgt 2de helft 2023. PS 
wordt hierover geïnformeerd via een brief. Hierbij stemmen we zorgvuldig af met 
programmering en financiën van het PPLG.

Water  
Waddenfonds Loggen Tussentijdse evaluatie Waddenfonds komt als C-stuk op de agenda van NLG 7 juni 2021. Het 

Uitvoeringskader staat op de agenda van 30 augustus 2021 als A-stuk.

De begroting 2023 van het Waddenfonds komt naar verwachting In juni 2022 aan de orde. 

Q4 2022: Komt er vanuit het Investeringskader Waddengebied een voorstel over de inzet van 
de algemene reserve van het Waddenfonds.

Ruimtelijk programma 
Markermeerdijken

Loggen voorstel voor besteding van de meekoppelkansen naar PS. Ruimtelijk programma MMD 
(eigenlijk: AmbitieprogrammaRuimtelijke Kwaliteit Kustzone Hoorn-Amsterdam): In april jl. 
Hebben de RvS een definitief besluit genomen over de versterking van de Markermeerdijken. 
Daarbij zijn alle beroepen en bezwaren ongegrond verklaard. Dit betekent dat de versterking 
van de Markermeerdijken uitgevoerd gaat worden. En dit betekent tevens dat de bestuurlijke 
besluitvorming over het Ambitieprogramma kan gaan plaatsvinden. Doel is voor het einde van 
2020 het Ambitieprogramma aan PS voor te kunnen leggen. Na het zomerreces 2020 volgt een 
Technische Briefing Markermeerdijken. In Nov 2020 komt het onderwerp aan de orde in de 
commissie 1 januari 2021 moet het ontwerp gereed zijn 2e kwartaal 2021 volgt brief mbt 
participatietraject.

Voortgangsrapportage 
Watervisie / stand van 
zaken Watervisie

Loggen Voortgangsrapportage komt naar PS. Commissie NLG 16 april 2020.
De watervisie loopt tot en met 2021. Er komt nog eén (afrondende) 
voortgangsrapportage. Deze zal ongeveer samenvallen met de vaststelling van de vier 
verplichte programma’s voor de komende Jaren (het jaarlijks zwemwaterprogramma en 
zes (22-27) jarige ROR, KRW en grondprogramma). De planning daarvan volgt op een 
later moment. 

De voortgangsrapportage volgt 10 januari 2022 in de commissie en op 31 januari in PS. 

Regionaal 
Waterprogramma NH 
2022-2027

Loggen PS is in het tweede kwartaal van 2018 geïnformeerd over de voortgang. Technische Briefing is 
in februari 2019 voor de verkiezingen georganiseerd. In maart 2020 zou een tweede technische 
briefing hebben plaatsgevonden rond de voorbereiding van het regional KRW-programma 
2022-2027. Vanwege de coronamaatregelen werd deze briefing uitgesteld tot oktober 2020, 
als ook het concept ontwerp regional KRW-programma in de commissie NLG wordt besproken. 
Het KRW programma is 1ste kwartaal 2021 (14 janauri 2021) behandeld. 
Komt terug Q1 2022 (besluitvorming)

Op 31 januari 2022 hebben Provinciale Staten het Regionaal Waterprogramma 2022-2027 
vastgesteld. Over de voortgang van uitvoering van dit programma zal in het derde kwartaal van 
2023 verslag worden uitgebracht. (B-agenda, oordeelsvorming).

Recreatie  
Transitie 
Recreatieschappen

Zaal Om beleid en uitvoering te scheiden is de governance van de recreatieschappen aangepast. Er 
is een gezamenlijk Bestuursbureau ingesteld in 2022, die namens de recreatieschappen het 
opdrachtgeverschap aan RNH verzorgt.
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In januari 2023 nemen GS een besluit over de verkoop van de aandelen RNH. De eerste 
stappen in dit proces worden nu genomen. In januari zullen PS hierover worden geïnformeerd.

Visie Recreatie & Toerisme Zaal De Visie Recreatie & Toerisme komt naar verwachting in juni of augustus 2021 in de 
commissie. Het Masterplan biodiversiteit en de Voedselvisie zijn in januari 2021 ter 
besluitvorming aan PS voor te leggen. Maart 2021: BOT-overleg 80% versie
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 2023 2023 GS Werkvorm Procesafspraken / Wensen t.a.v. de voorbereiding
Commissie EFB 23-1 20-2   Roodgedrukte teksten zijn de laatste toevoegingen / updates op de Strategische 

agenda voor de commissie EFB
Algemeen
1e begrotingswijziging 
2023

Allen 2023:
Cie EFB: 13 februari 2023
PS:  20 februari 2023

Jaarstukken  Allen 

Kaderbrief 2024 Allen
Financiën, Cultuur en 
Erfgoed 

23-1 20-2 2023   

Kostendekkendheid 
Milieuleges Omgevingswet

Kocken Wordt in IPO verband besproken: hoe richten we dit in. Moet voor 1/1/2023 op orde zijn. Met 
commissie bespreken in Q3/ Q4 2022 afhankelijk van invoering Omgevingswet.

Richting invoering omgevingswet is hier duidelijkheid over nodig. En komt er een stuk naar PS.

Nazorg stortplaatsen

.

Kocken Cie EFB 17-1-2022:
Gedeputeerde Pels gaat onderzoeken wat ‘eeuwigdurende nazorg’ betekent, hoe deze door de 
provincie kan worden afgehecht en op welke wijze hieraan kan worden voldaan.

Rekenrentes:
De verwachting is dat er in het tweede kwartaal van 2023 voldoende duidelijkheid is over de 
gevolgen van het rekenrenterapport. Op dat moment zal de ALM studie opnieuw opgestart worden. 
Met de uitkomsten van de ALM studie zullen de effecten op de doelvermogens zichtbaar worden en 
worden de scenario’s opgesteld om de verhoging qua risico’s en termijnen voor exploitanten 
alsmede de provincie afgewogen kunnen worden in GS. Op basis hiervan kunnen GS een keuze 
maken ten aanzien van de rekenrente en de te hanteren scenario's om de effecten te dempen.

Actualisatie Cultuurnota Kocken  Op 13-12-2021 heeft PS de Beleidskader erfgoed en cultuur 2022 vastgesteld. Hierbij zijn 2 moties 
aangenomen:
M237-2021: inspiratie her- en bijbestemmingen
M239-2021: inbreng van de makers bij cultuurbeleid (voor de zomer 2022 worden PS geïnformeerd 
over de Stvz)

Zie ook brief GS C-agenda EFB inz. verlenging bestuurlijk kader Cultuur en onderwijs.

Bij behandeling cultuurnota in EFB van 29 november is aangegeven:
Beperkte ambtelijke capaciteit gemeenten erfgoed:
De risico’s van de beperkte ambtelijke capaciteit bij gemeenten, zeker voor erfgoed, zijn 
bekend. Mw. Pels zegt toe dit mee te nemen naar de MRA en het cultuurprofiel NHN en de 
stand van zaken na een jaar te melden aan PS

Cultuureducatie:
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Voorgesteld wordt om eerst af te wachten wat in het regeerakkoord beschikbaar komt voor 
cultuureducatie. Het is jammer dat elke coalitieperiode opnieuw moet worden beoordeeld 
of incidenteel geld beschikbaar moet worden gesteld voor cultuureducatie omdat telkens 
de inzet van het Rijk moet worden afgewacht. Dat doet geen recht aan het belang van 
cultuureducatie. Zodra bekend is wat het nieuwe kabinet gaat doen met cultuureducatie, 
dan komen GS terug bij PS.

Vouchers voor onderwijs:
Het gebruik van vouchers voor het onderwijs wordt meegenomen bij de uitwerking van de 
derde tranche van het herstelfonds

Stolpen:
Na een jaar zal mw. Pels een terugkoppeling geven over de voortgang van het beleid voor 
stolpen, dan zijn de gesprekken met gemeenten gevoerd en is de waarderingskaart onder 
de aandacht gebracht van eigenaren

Sport, Personeel en 
Organisatie en Inkoop

23-1 20-2 2023

Voortgang Social Return Kocken Zie ook brief C-agenda EFB 29-11-2021 Social Return Statushouders.
Voortgang: 1e kwartaal 2020 (zie c-agenda EFB 31-8-2020)
Voortgang 2021: 'Social return in één oogopslag 2021
met daarin de voortgang vanaf januari 2015 tot mei 2021 (C-agenda EFB 6-9-2021);
Eerste kwartaal 2022: voortgang social return in 1 opslag
Herijking social return 1e kwartaal 2023

Circulaire economie en 
PDNH
Per 1-1-2021 van M&B 
naar EFB 

23-1 20-
2

2023

Economie, Arbeidsmarkt en 
Onderwijs, Bestuur, 
Interbestuurlijk Toezicht en 
Europa (Zaal)

23-1 20-2 2023

Voortgang Pallas project

  

Zaal 29-11-2021 is uitstel terugbetaling lening besproken.
In Q1 2023 wordt de toekomst van Pallas besproken en kan een besluit worden genomen (na het 
besluit van het Rijk). De speciaal gezant zal voor de commissie uitgenodigd worden.
Bespreking in EFB zal naar alle waarschijnlijkheid op 5/12/2022 plaatsvinden; vooraf technische 
briefing

Jaarprogramma  van De Kop 
Werkt! (wensen en 
bedenkingen’).

Zaal   Jaarrapportage 2021 staat op C-agenda EFB 9 mei 2022
Samenwerking is per 1-1-2022 beëindigd.
GS  laten onderzoeken of de investeringen uit het programma hebben
bijgedragen aan een toekomstbestendige regio waar het goed wonen, 
werken en recreëren is. (onderzoek naar naar economische en maatschappelijke effecten van het 
programma De Kop Werkt!)
 Bij de start van het programma is een nulmeting uitgevoerd waaraan de effecten zullen worden 
gemeten.
Naast het meten van de economische en maatschappelijke effecten
is ook de governance van het programma geëvalueerd. De
rapportages zullen na de zomer 2022  aan PS worden gezonden.
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De Halfjaarrapportage 2021 van het programma ‘De Kop Werkt! staat op C-agenda EFB 17-1-2022

FB 20-1-2020: programma loopt af: hr. Van der Hoek zegt toe dat het onderwerp terugkomt op de 
agenda van de commissie na afronding van de effectrapportage (maatschappelijke en economische 
effecten) en de evaluatie van het ambitiedocument en evaluatie governance.
29/6: Zie ook brief C-agenda EFB 31/8 inz. jaarrapportage 2019 en verlengen programma.
De effectrapportage (maatschappelijke en economische effecten) en de evaluatie van het 
ambitiedocument en evaluatie governance komen nog terug op de agenda. 
Aan de evaluatie van het ambitiedocument en evaluatie governance wordt nu gewerkt. De 
effectrapportage wordt circa 1 jaar uitgesteld. In 2021 worden dit allemaal te samen aan de Cie 
aangeboden
2e tranche jaarprogramma 2020 is op 18 januari in cie EFB behandeld.
Jaarrapportage 2020 staat op c-agenda EFB 14-6-2021

Sponsoring Zaal In 2022 vindt een evaluatie van de doelstellingen en de resultaten plaats.
Zie ook c-agenda EFB 22-4-2021:  Brief GS aan PS inz. verruimde uitgangspunten 
evenementensponsoring 2021-2022

In oktober 2019 zijn de uitgangspunten in de commissie besproken en in november 2019 heeft GS 
het definitieve sponsorbeleid 2020-2023 vastgesteld. PS zullen jaarlijks een voortgangsrapportage 
ontvangen over de duurzaamheidsmaatregelen die de gesponsorde evenementen invoeren. 
18 Januari 2021 is de Voortgangsbrief dierenwelzijn gesponsorde evenementen 2020 op B-agenda 
EFB.

Datacenterstrategie Zaal Definitieve versie  in EFB van  17-1-2022 en PS van 31-1-2022
Na een jaar zal de strategie geëvalueerd worden (februari 2023)

BOT overleg heeft plaatsgevonden op 10 mei 2021 
Eerste contouren 6 september 2021 in cie EFB
Voordracht Datacenterstrategie op 17/1/2022 in EFB behandeld en op 31/1/2022 geamendeerd 
vastgesteld in PS (A1-2022/tegengaan lichtoverlast)
Aangenomen moties:
M9-2022 Hyperscales
M10-2022 Zorgen om hyperscales
M13-2022 Restwarmte

MRA termijnagenda Staf CDK                                                       z.s.m. (liefst nog voor de Kerst)
GS                                                                  24 januari
Commissie EFB                                            20 februari 2023
(PS plenair)                                                  6 maart 2023
Algemene Vergadering MRA:                   24 maart 2023

Openbare orde en 
Veiligheid, Integriteit, 
Internationale 
betrekkingen, Public 
Affairs, Communicatie 

23-1 20-2 2023
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Concerncontrol, Juridische 
Zaken, Archief, PS- en GS 
zaken (CdK)
1e begrotingswijziging 
Randstedelijke Rekenkamer 
voor zienswijze 2023

CdK/PS Februari  2023

Begroting Randstedelijke 
Rekenkamer 2022

CdK/PS April 2022

Statenvoordracht - Wensen 
en bedenkingen bij 
subsidievaststelling 
fractiebijdragen n.a.v. 
Rapport van bevindingen 
2020-2021

CdK EFB  20    februari 2023 en PS 6-3-2023

MRA versterkte 
samenwerking

CdK Samenwerkingsvoorstellen tussen GS en PS hebben besproken in  EFB 14-2-2022 en motie 52-2021 
(governance MRA) afgedaan.
Samenwerkingsafspraken zijn op 15/11/2021 in PS vastgesteld.

MRA AV vergadering 
(Olthoff)

23-1 20-2 2023

Agenda’s AV en Raadtafel 
MRA

IPO, ICT en Data en 
Subsidies algemeen
(Stigter)  

23-1 20-2 2023

Kaderbrief 2023/IPO 
begroting 2023

Stigter Kaderbrief 2023 van het IPO 9mei 2022
Begroting IPO 2023: oktober 2022

Datastrategie Stigter In 2022  (sept) zal er een voortgangsrapportage komen en in 2023 een evaluatie en een 
geactualiseerde datatstrategie.

31-8-2020: technische briefing datastrategie. 
Voortgangsrapportage heeft op de B-agenda van EFB 30 november gestaan.

Geactualiseerde datastrategie 14 juni in cie behandeld en op 28/6 door PS vastgesteld.
 



Strategische Agenda Commissie Ruimte Wonen en Klimaat 
Voor RWK 2023

Beeldvorming (Fase 1) / ter kennisname 
(C-agenda)
Oordeelsvorming (Fase 2) / ter 
bespreking in commissie (B-agenda)
Besluitvorming. Voordracht + PS ( Fase 
3) / voorbereiding in commissie 
(A-agenda)

 GS Opmerkingen

Commissie RWK 13-
02

2023 Vetgedrukte teksten zijn de laatste toevoegingen / updates op de Strategische agenda voor de commissie RWK

Algemeen

Begrotingswijzigin
g 

Allen

Jaarstukken en 
Kaderbrief 

Allen

Begroting Allen

Ruimte & Wonen

Voortgangsrappor
tage woonagenda

Loggen N.a.v. toezegging in cie. RWK 10-02-2020:

Mogelijk rondom P&C cyclus met de commissie de voortgang van de Noord-Hollandse woonopgave bespreken (2x per jaar op de B-agenda).

Locaties 
spoedzoekers

Wijziging 
werkingsgebieden 
& bijlagen OV 
NH2020 en OV 
NH2022 ronde 
2023-I 
(bespreking 
eindconcept)

Loggen Juni 2023

Tweede herziening 
OV NH2022 
(bespreking 
ontwerp) (en 

Loggen Juni 2023
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(C-agenda)
Oordeelsvorming (Fase 2) / ter 
bespreking in commissie (B-agenda)
Besluitvorming. Voordracht + PS ( Fase 
3) / voorbereiding in commissie 
(A-agenda)

 GS Opmerkingen

Commissie RWK 13-
02

2023 Vetgedrukte teksten zijn de laatste toevoegingen / updates op de Strategische agenda voor de commissie RWK

eventueel bij 
verder uitstel Ow 
derde herziening 
OV NH2020)

Provinciaal 
Ruimtelijk 
voorstel, i.h.b. NH 
noord

Loggen PM (Q2 2023)

Ontwikkelperspect
ieven NZKG en 
Schiphol (en 
Groene Hart)

Loggen PM (Q2 2023)

Ruimtelijk 
arrangement

Loggen PM (Q3 / Q4 2023)

Rapport 
“Locatieanalyse 
naar

middelgrote 
locaties voor de 
huisvesting van 
buitenlandse 
werknemers,

Provincie Noord 
Holland en 
gemeenten Den 
Helder, Hollands 
Kroon,

Schagen”

Loggen
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Beeldvorming (Fase 1) / ter kennisname 
(C-agenda)
Oordeelsvorming (Fase 2) / ter 
bespreking in commissie (B-agenda)
Besluitvorming. Voordracht + PS ( Fase 
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(A-agenda)

 GS Opmerkingen

Commissie RWK 13-
02

2023 Vetgedrukte teksten zijn de laatste toevoegingen / updates op de Strategische agenda voor de commissie RWK

Monitor OV-
knooppunten

Loggen Jaarlijks t.k.n. op c-agenda

Kustvisie Loggen Kustvisie wordt het tweede kwartaal van 2023 verwacht als a-stuk

Voortgang 
bouwambassadeur 
(C-stuk)

Loggen Komt jaarlijks terug. 

Omgevingsverorde
ning

Klimaat & Energie

RES 2.0 Stigter Er komt een voortgangsmonitor voor de RES medio zomer 2022, na de gemeenteraadsverkiezingen 2022, deze wordt na de zomer ter kennisname naar PS verstuurd.

Hierna, in het voorjaar van 2022, wordt een voortgangsrapportage opgesteld met daarin uitgangspunten voor de verdere uitvoering van de RES 1.0 als opmaat naar herijking/RES 2.0. 
Indien deze voortgangsrapportage aanleiding geeft tot het bijstellen van de kaders van de RES 1.0 wordt hierover een voordracht voorbereid. Zo niet, dan ligt de voortgangsrapportage 
ter bespreking voor in de commissie. 

De RES 2.0 wordt voor het zomerreces van 2023 vastgesteld.
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Commissies Algemeen

1e Begrotingswijziging allen 2023: 1e Begrotingswijziging 20-02 M&B, 06-03 PS
2e Begrotingswijziging allen 2023: september 
Laatste begrotingswijziging allen 2023: Q4 
Jaarstukken en Kaderbrief allen 2023: juni-juli 
Begroting allen 2023: Q4 
Mobiliteit/
Bereikbaarheid

 

Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 
(NIKG)

Olthof Q1 2024 Vaststelling NIKG in commissie Mobiliteit / PS

Bijpraatmoment Rocov-NH (Regionaal 
Overleg Consumentenbelangen 
Openbaar Vervoer NH)

Olthof Halfjaarlijks bijpraatmoment over recente ontwikkelingen.
Het is gebruikelijk dat Rocov de commissie 2 x (soms 1 x) per jaar informeert. 
Na verkiezingen 15 maart 2023: sept.-okt.

Perspectief Mobiliteit (v/h Agenda 
Mobiliteit) / Werkagenda Mobiliteit

Olthof Perspectief Mobiliteit is de nieuwe titel van Agenda Mobiliteit.
20-02-2023 Werkagenda Mobiliteit Kop van Noord-Holland 2022-2024 (B-ag.)

Verbinding A8-A9 /
Landschapsplan

Olthof Juni 2019: Dit onderwerp maakt deel uit van het coalitieakkoord “Duurzaam doorpakken”
20-02-2023 cie. M&B Advies ICOMOS aan UNESCO Landschapsplan Stelling van Amsterdam / Verbinding A8-A9 (C-stuk)
Zomer 2023 Definitief advies van UNESCO

Bereikbaarheid 
Haarlemmermeer-Bollenstreek 

Olthof Juni 2019: dit onderwerp staat in het coalitieakkoord “duurzaam doorpakken”: 
Netwerkstudie Haarlemmermeer
PNH start samen met Haarlemmermeer (penvoerder) en Vervoerregio Amsterdam een Netwerkstudie Haarlemmermeer 
2040 (zie brief 1440252/1440261 van 24-06-2020, C-agenda alle commissies aug. 2020).

Bennebroekerweg
Het project Opwaarderen Nieuwe Bennebroekerweg is onderdeel van de adaptieve Agenda mobiliteit Haarlemmermeer 
2040 (C-agenda M&B 01-12-2022)

HOV Noordwijk Schiphol
Op dit moment wordt de volgende planning gehanteerd tot realisatie:
Overeenkomst HOV-busbaan (zie brief C-agenda M&B 12-09-2022)
Start PIP procedure (najaar 2022) 
Definitief PIP (najaar 2023) 
Start aanbesteding (voorjaar 2024)
Realisatie (2025)

Broek in Waterland Olthof 23-02-2023  Resultaten vervolgstudie mogelijke (onder)doorgang N247, Broek in Waterland (B-stuk)
Na verkiezingen: besluit in PS

N247-16, Bereikbaarheid Waterland Olthof 23-02-2023 cie. M&B Vervolg N247, bereikbaarheid Waterland (B-stuk)
Bereikbaarheid kust Zuid-Kennemerland Olthof Verwachting Q3 2023 (B- of C-stuk): Regionale samenwerkingsagenda mobiliteit Z-Kennemerland IJmond actualisatie ’23 
Houtribdijk Olthof RWS beheert de Houtribdijk, IJsselmeer en het Markermeer. PNH gaat over het Natura 2000 beleid van het Markermeer.
iDienst VMAAS
(Verkeersmanagement as a Service)

Olthof MAAS/IDiensten, eerder Verkeersmanagement as a Service genoemd. (Samenhang met andere onderwerpen zoals smart 
mobility en toekomst bediening kunstwerken.) 

Smart Mobility Olthof Er wordt jaarlijks gerapporteerd over de activiteiten in het Uitvoeringsprogramma.
20-02-2023 Stand van zaken Focus Smart Mobility (B-agenda)

Gebiedscontracten Olthof
OV Toekomstbeeld Olthof Er is een start gemaakt met het opstellen van een Ketenaanpak Noord-Holland. 
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OV jaarverslag
OV-concessies
OV-concessie Gooi en Vechtstreek

Dit is een vertaling van de opdracht om een OV-visie te maken: Beleidsmatig is namelijk met alle partners het Regionaal 
OV toekomstbeeld opgesteld. Hierin is feitelijk een visie voor heel NH geschetst (stip aan de horizon). Het ontbreekt nu 
aan een aanpak voor de komende jaren en de rol van PNH hierin. 

In de ketenaanpak worden alle OV gerelateerde werkzaamheden met elkaar in verband gebracht en met andere 
beleidsvelden/programma’s, zoals OV-knooppunten/Samen Bouwen aan Bereikbaarheid en de Verstedelijkingsstrategie.

23-01-2023 Aanpassingen concessies en aangaan fin. overeenkomsten ZE-materieel n.a.v. Transitieplan OV NH (B-ag.)
23-01-2023 cie. M&B jaarverslag OV 2021 (C-stuk)
20-02-2023  Publieke ambitie OV (B-agenda)
20-02-2023 Uitvoeringsregeling subsidie buurtbusprojecten NH 2023 (C-stuk)
20-02-2023 Vervangen buurtbussen Noord-Holland Noord (C-stuk)

Fiets Olthof Binnen de iNHi nemen we fietsveiligheid mee in de beoordeling van onze wegen. In 2021 lanceren wij een vernieuwde 
en met de (door-)fietsopgave samengevoegde uitvoeringsregeling Kleine Infrastructuur met hoge subsidiepercentages 
voor investeringen in fietsveiligheid (70%) en doorfietsroutes (80%). Vooralsnog zijn er voor de Spitspont Velsen geen 
nieuwe afspraken nodig. Wij houden de ontwikkelingen in de gaten. 

Proces Nationaal Toekomstbeeld Fiets, Regionaal Toekomstbeeld Fiets en de oplegger Actieve Mobiliteit 
De besluitvorming over het Nationaal en het Regionaal Toekomstbeeld zal in november 2021 op het BO MIRT 
plaatsvinden. De eerste fase voor het Nationaal Toekomstbeeld fiets (NTF) is een Nationale Contourenschets van het 
NTF. 
Onze input hiervoor zal geleverd worden via een Regionale Contourenschets voor Noord-Holland, VRA en Flevoland. 

23-01-2023 Voordracht onderzoeksrapport Fietsbeleid Randstedelijke Rekenkamer incl. bestuurlijke reactie (06-02 in PS) 
20-02-2023 Voortgang Actieagenda Actieve Mobiliteit (B-agenda)

N241 - AC de Graafweg Olthof 19 september 2019: Provinciale Staten heeft het Provinciaal Inpassingsplan (PIP) definitief vastgesteld op 4 maart 2019. 
Er lopen 13 beroepszaken tegen het PIP, w.o. één van gem Opmeer. GS heeft 14-5-2019 het Landschappelijk 
Inpassingsplan(LIP) vastgesteld.

PIP vernieuwing en verbreding 
Cruquiusbrug

Olthof

Programma centrale bediening 
kunstwerken 

Olthof

Herstel bruggen Krommenie Olthof
Leeghwaterbrug Olthof
Agenda slimme en schone logistiek Olthof De provincie heeft een agenda slimme en schone logistiek opgesteld om de provinciale inzet betreffende het 

goederenvervoer verder vorm te geven.
Q2 2023 regionale uitvoeringsagenda stadslogistiek

Goederenvervoer over water 
En Regionaal Mobiliteitsprogramma 
(RMP) / Duurzame Mobiliteit

Olthof Goederenvervoer over water: Op 4 februari 2020 hebben wij kennis genomen van het rapport ‘Vervolgonderzoek 
goederenvervoer over water, provincie Noord-Holland’. We gaan aan de slag met de aanbevelingen uit het onderzoek en 
werken dit de komende periode uit in beleidsvoorstellen. Het genoemde onderzoek wordt als input gebruikt voor de 
totstandkoming van het Regionaal Mobiliteitsplan (RMP). De provincie Noord-Holland en de provincie Flevoland werken 
samen met gemeenten en andere relevante partijen de afspraken uit het Klimaatakkoord uit via het RMP. 

Onderzoeken doortrekken NZ-lijn 
Zaanstad/Purmerend en 
Schiphol/Hoofddorp

Olthof Onderzoek doortrekken NZ-lijn Zaanstad/Purmerend: 
Samen met onze partners VRA,  gemeente Amsterdam, Zaanstad en Purmerend zijn we gestart met het uitvoeren van 
een probleemanalyse naar de HOV capaciteit tot en met 2040 op de ZaanIJ-corridor en de verbinding Amsterdam-
Purmerend. In het onderzoek is gekeken naar de Ruimtelijke ontwikkelingen in Amsterdam-Noord en Zaanstad, ook in 
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samenhang met Haven-Stad. De probleemanalyse is de eerste fase in het onderzoek naar het doortrekken van de noord-
zuidlijn richting Zaanstad en Purmerend en het project loopt richting zijn einde. Naar planning worden de resultaten in 
Q1 2021 vastgesteld en verwachten wij PS in een gezamenlijke informatiebijeenkomst met raadsleden te informeren 
over de resultaten. 
22-03-2021: rapport in cie. M&B ter bespreking (B-agenda)

In de volgende fase wordt onderzocht welke oplossingsrichting het meest geschikt is om de reizigersgroei op de corridors 
op te vangen. 
Het is de intentie om het onderzoek uit te voeren onder het programma SBaB. 

Doortrekken NZ-lijn naar Schiphol/Hoofddorp: 
Onze belangrijkste prioriteit in het Regionaal OV Toekomstbeeld 2040 (ROVT) is deze doortrekking. Het ROVT is 
aangeboden aan de Minister van I&W in het BO MIRT 2019. Een nationale alliantie van zeven partijen, waaronder de 
provincie Noord-Holland, heeft in november 2020 een bod neergelegd bij het Rijk met het voornemen om gezamenlijk 
circa € 1 miljard bij te dragen ten behoeve van het doortrekken van de NZ-lijn en het sluiten van de ringlijn Amsterdam. 
In het BO MIRT 2020 is vervolgens geconstateerd dat er nu geen middelen beschikbaar zijn voor het starten van een 
MIRT-verkenning. De afspraak is gemaakt om in het project ZWASH (Zuidwestcorridor Amsterdam/Schiphol/ Hoofddorp) 
gezamenlijk door te gaan met de verdere uitwerking van een integrale ontwikkelstrategie, waarin de ruimtelijke 
economische ontwikkelingen inclusief versnelling woningbouw en de ontwikkelingen omtrent luchtvaart en 
internationaal treinverkeer aansluiten op de bereikbaarheidsmaatregelen in openbaar vervoer, weg en fiets. In het BO 
MIRT 2021 moet dan een besluit worden genomen. Dit project is één van de onderdelen van het Rijk/Regio programma 
Samen Bouwen aan bereikbaarheid (SBAB). 

Voor beide onderzoeken zal aan PS worden gevraagd hoe zij hierbij betrokken willen worden.
Verdubbeling spoor Alkmaar-Den Helder Olthof Met de regio is gesproken over de ontwikkeling van deze spoorverbinding in het samenwerkingsprogramma De Kop 

Werkt! Er ligt een niet-gepubliceerd rapport, waarin gekeken is naar een aantal mogelijkheden (andere spoorproducten). 
De regio wil echter vooral vasthouden aan wat ze nu hebben, namelijk een IC, en van daaruit verder (een verdubbeling, 
die zo’n 400 mln. euro kost). 

21-03-2022 Voortgang Regionale Ontwikkelagenda Noord-Holland (C-agenda)
De provincie Noord-Holland werkt samen met gemeenten, NS en ProRail aan regionale actieprogramma's voor een 
aantal spoorcorridors. Deze actieprogramma's vormen samen de Regionale Ontwikkelagenda Noord-Holland. Het doel 
van de Regionale Ontwikkelagenda is de ontwikkelingen rondom OV-knooppunten, bijvoorbeeld op het gebied van 
verstedelijking en het openbaar vervoer, in samenhang te bekijken en te versterken.

Oplossen knelpunten Den Helder Olthof/ 
Kocken

Binnen het samenwerkingsverband De Kop Werkt! Is onderzoek gedaan naar verkeers-/mobiliteitsmanagement 
maatregelen om de verkeersstromen te spreiden/reguleren. Ook is nader onderzoek gedaan naar meer grootschalige 
infrastructurele oplossingen. Zoals een nieuwe brug ter hoogte van de Ravelijnweg en het verplaatsen van de 
Moormanbrug. Deze maatregelen zullen in samenhang met de ontwikkeling van het maritiem cluster verder worden 
uitgewerkt en beoordeeld. 

Koopvaardersschutsluis Den Helder Olthof
Herallocatie Investeringspakket 
Bereikbaarheid Regio Alkmaar  / haven 
Boekelermeer

Olthof

Infrastructuur
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Integraal  Meerjarenprogramma 
Infrastructuur (iMPI)

Olthof 2023 e.v.:  1 cie.verg. eerder dan behandeling EBW en Begroting: technische briefing “Projecten iMPI”
23-01-2023 Halfjaarlijkse technische briefing “Projecten iMPI”
20-02-2023 Actualisatie iMPI, 06-03-2023 in PS

investeringsstrategie Noord-Hollandse
infrastructuur (iNHi)

Olthof De investeringsstategie Noord-Hollandse infrastructuur (iNHi) heeft raakvlakken met NLG (biodiversiteit) en RWK 
(wonen/bereikbaarheid/ruimte). 
Het ‘instrument’ iNHi wordt voor het eerst toegepast als uitwerking van het nieuwe coalitieakkoord (2023). Daarna zal de 
toegepaste iNHi (de ‘iNHi 2023-2027’) het formele traject doorlopen van met uiteindelijke vaststelling in PS rond Q1-
2024. Na vaststelling kunnen de resultaten geborgd worden in het iMPI en vergelijkbare programma’s.
20-02-2023 cie. M&B iNHi (B-agenda) – Aanpak en Monitor investeringsstrategie Noord-Hollandse infrastructuur (iNHi)
2024: Vaststellen iNHi

BO MIRT Olthof 23-01-2023 Bestuurlijk Overleg Meerjarenprogramma Infrastructuur, Ruimte en Transport (BO MIRT 2022) (B-ag)
Verandering Onteigeningsprocedure Rommel

(Grond)
Omdat de Omgevingswet opnieuw is uitgesteld wordt de technische briefing ‘verandering Onteigeningsprocedure’ voor 
de commissies NLG (trekkende commissie) en M&B (Infrastructuur) vooralsnog verplaatst naar …….

Luchtvaart (incl. Schiphol)  
Luchtvaart Olthof Zoals in het coalitieakkoord al is aangegeven, is het Rijk bevoegd gezag ten aanzien van Schiphol*. Daarmee is het 

overleg op nationaal niveau richtinggevend. Inzet vanuit het kabinet is dat de luchtvaart stiller en duurzamer wordt, 
waarbij veiligheid steeds voorop staat. De Bestuurlijke Regie Schiphol – het samenwerkingsverband van provincies en 
gemeenten die binnen het werkingsgebied van Schiphol (48 Leden) heeft een zienswijze voorbereid op de concept-
luchtvaartnota 2020-2050. De cie. M&B heeft 22-06-2020 de BRS zienswijze op de Luchtvaartnota besproken. (B-ag.)
*De provincie is ten aanzien van de regionale luchtvaart wél bevoegd gezag.
Na verkiezingen 15 maart 2023: BOT-overleg luchtvaart 

NZKG en (Zee)havens
Visie Noordzeekanaalgebied en 
havencomplexen realiseren

Kocken De Noord-Hollandse zeehavens staan voor grote maatschappelijke uitdagingen. In de komende jaren wordt de transitie 
gemaakt van fossiele energie naar duurzame bronnen. Dit is nodig om de klimaatdoelstellingen te behalen, de kwaliteit 
van de leefomgeving in de havengebieden te verbeteren en om als zeehavens ook in de nabije toekomst economisch 
competitief te zijn. En juist dankzij de reeds aanwezige energie-infrastructuur en het feit dat de havengebieden de 
aanlandingspunten zijn voor de windparken op zee zijn er volop kansen. Ook voor het op industriële schaal toepassen 
van circulaire economie zijn de havengebieden goed gesitueerd. Maar net als bij de energietransitie is hier zowel fysieke 
ruimte als milieuruimte nodig is. Naast deze opgaven dienen maatregelen genomen te worden om ook in de toekomst 
klimaatbestendig en waterrobuust te zijn en is het uitgangspunt dat de waardevolle landschappen rondom te zeehavens 
behouden dienen te blijven. Tot slot speelt het Noorzeekanaalgebied een rol om een deel van de aanzienlijke 
woningbouwopgave in de Metropoolregio Amsterdam te accommoderen en is er in Den Helder behoefte aan extra 
kaderuimte voor de Koninklijke Marine. Het moge duidelijk zijn dat de ruimtedruk in beide gebieden groot is.
 
Het leggen van deze ruimtelijke puzzel nemen we samen met onze partners ter hand. Binnen de Nationale 
Omgevingsvisie is het Noordzeekanaalgebied aangewezen als gebied om nader uit te werken (NOVI-NZKG). Wij werken 
dit verder in met onze partners in het Bestuursplatform NZKG in samenwerking met het Rijk. Doel is om tot regionale 
afspraken te komen over de volgordelijkheid waarin maatschappelijke opgaven gerealiseerd kunnen worden in het NZKG 
en hiertoe ondersteunende afspraken te maken met het Rijk. Verwachting is dat dit product in najaar 2023 wordt 
opgeleverd in het Bestuursplatform NZKG.

Daarnaast zijn we rondom de haven van Den Helder in gesprek over de visie op het Maritiem Cluster Den Helder. Het 
kader waarbinnen we opereren in beide samenwerkingsverbanden willen we graag nader aanscherpen. 
Op 19 december 2022 is de havennota vastgesteld in PS.
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Lijst Ingekomen stukken januari voor PS van 6 maart 2023  
 

Nr.  Omschrijving  

1 
 

Energie: PIP netuitbreiding Kop van Noord-Holland, Wijzigingsplan 4 tracé 150kV kabel 
Middenmeer – Anna Paulowna (C-agenda RWK 13-02-23) 

TenneT heeft verzocht om het wijzigingsplan 4 tracé 150kV kabel Middenmeer – Anna 
Paulowna vast te stellen, omdat op een aantal locaties de ligging van de ondergrondse kabels 
dient te worden aangepast vanwege te scherpe bochten in het oorspronkelijk vastgelegde 
tracé. Gezien het belang van de netaanpassing, en omdat de wijzigingen voldoen aan de 
voorwaarden gesteld in het PIP netuitbreiding Kop van Noord-Holland dat op 20 juli 2017 is 
vastgesteld, wordt meegewerkt aan dit verzoek. Het vastgestelde wijzigingsplan wordt ter visie 
gelegd. 

2 
 

Energie: Versnellen RES en motie M230-2022 (B-agenda RWK 13-02-23) 

Gedeputeerde Staten informeren Provinciale Staten per brief over de voortgang in de uitvoering 
van de motie “RES versnelling” (M230-2022). 

3 
 

Erfgoed: Vaststellen NH waarderingskaart voor stolpboerderijen (C-agenda EFB 20-02-23) 

Gedeputeerde Staten stellen de Noord-Hollandse waarderingskaart voor stolpboerderijen vast, 
merken het hierin opgenomen onbeschermde historische stolpenbestand aan als karakteristiek 
en daarmee in beginsel als behoudenswaardig. 

4 
 

Financiën: Verhogen krediet strategische grondaankopen (A-agenda EFB 20-02-23 & C-
agenda NLG13-02-23) 

Een van de instrumenten voor het realiseren van de provinciale doelen is de inzet van 
grondbeleid. Daartoe hebben PS een krediet toegekend voor strategische grondaankopen. 
Voorgesteld wordt om het kredietplafond te verhogen naar een maximum van €60 miljoen. 

5 
 

Gezondheid en leefbaarheid: Greenpeace Rapport arbeidsmarktverkenning Tata Steel (C-
agenda NLG 13-02-2-23) 

6 
 

Ruimte/wonen: Ontheffingsverzoek van de gemeente Texel voor tijdelijke flexwoningen (B-
agenda RWK 13-02-23) 

Conform eerdere afspraken leggen GS een ontheffingsverzoek van de gemeente Texel voor de 
realisatie van tijdelijke flexwoningen in Bijzonder Provinciaal Landschap (BPL) voor aan de 
Statencommissie Ruimte, Wonen en Klimaat voor een advies. 

7 
 

Ruimte: Ontheffing sportvoorzieningen natuurijsbaan Wormerland (C-agenda RWK 13-02-23) 

Op 27 september 2022 spraken GS het voornemen uit om in te stemmen met het verzoek van 
de gemeente Wormerland om een ontheffing van OVNH2020 te verlenen ter behoefte van de 
realisatie van een sportpark op de locatie van de huidige natuurijsbaan in Wormer. Op 27 
oktober 2022 heeft de commissie RWK positief geadviseerd over het verlenen van een 
ontheffing. 
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8 
 

Bereikbaarheid: N247 Bereikbaarheid Waterland (B-agenda M&B 23-02-2023) 

Fietsers, reizigers in het openbaar vervoer en automobilisten hebben behoefte aan een 
bereikbaar Waterland. Er vindt daarom groot onderhoud plaats aan de provinciale weg N247 
tussen Monnickendam en Volendam en er worden verbetermaatregelen uitgevoerd op gebied 
van veiligheid, doorstroming en fietsmobiliteit. De aanpak van dit deel is in oktober 2021 
uitgesteld en kan met het besluit om de aanbesteding te starten nu weer worden opgepakt. 
Tegelijkertijd onderzoeken we samen met de initiatiefnemers van Bereikbaarheid Waterland de 
mogelijkheden voor oplossingen op het kruispunt Het Schouw. 

9 
 

Bereikbaarheid: Resultaten vervolgstudie mogelijke (onder)doorgang N247, Broek in Waterland 
(B-agenda M&B 23-02-2023) 

Een vervolgstudie naar een mogelijke onderdoorgang van de N247 in Broek in Waterland laat 
zien dat een onderdoorgang maakbaar en inpasbaar is, maar dat leefbaarheid en kosten een 
aandachtspunt zijn. De vervolgstudie is een van de punten uit het huidige coalitieakkoord. In 
deze studie zijn één bovengrondse en twee ondergrondse varianten en een door direct 
aanwonenden aangedragen subvariant vergeleken met de huidige situatie in een 
“Maatschappelijke Kosten Baten Analyse”. 

10 
 

Mobiliteit: Stand van Zaken 2022 uitvoering Focus Smart Mobility 2022–2025 en afdoening 
motie M173-2021 (B-agenda M&B 20-02-2023) 

Op 17 mei 2021 is de Focus Smart Mobility 2022-2025 door Provinciale Staten vastgesteld. De 
Stand van Zaken 2022 Uitvoering Focus Smart Mobility 2022-2025 geeft inzicht in de opzet en 
inrichting van de Focus en licht de eerste project- en processtappen toe. Daarnaast wordt de 
Motie “Inclusievere communicatie deelmobiliteit” (M173-2021) afgedaan en worden de 
toezeggingen aan PS behandeld. 

11 
 

Mobiliteit: Uitvoeringsregeling kleine infrastructuur 2023 en Jaarverantwoording 
verkeersveiligheid 2022 (C-agenda M&B 20-02-2023) 

De provincie stelt vanuit de subsidieregeling Kleine Infrastructuur in 2023 14 miljoen euro 
beschikbaar voor het verbeteren van lokale wegen en fietspaden. De provincie wil daarmee de 
verkeersveiligheid en bereikbaarheid met de fiets in Noord-Holland een impuls geven. Ook 
delen Gedeputeerde Staten de Jaarverantwoording verkeersveiligheid 2022 met Provinciale 
Staten. Daarin is beschreven wat de provincie in 2022 op het gebied van verkeersveiligheid 
heeft ondernomen, en wordt een vooruitblik geboden op 2023. 

12 
 

Mobiliteit: Uitvoeringsregeling subsidie buurtbusprojecten 2023 (C-agenda M&B 20-02-2023) 

Buurtbusprojecten zijn onderdeel van het openbaar vervoer in Noord-Holland. Ze bedienen 
met name de kleinere kernen in de provincie. Ze zorgen er zo voor dat meer mensen toegang 
hebben tot het openbaar vervoer, en daardoor meer mee kunnen doen aan de maatschappij. 
De provincie is blij met de vele buurtbusprojecten, en wil deze projecten ook in 2023 weer 
graag blijven ondersteunen met subsidie. 
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13 
 

Mobiliteit: Vervangen buurtbussen Noord-Holland Noord (C-agenda M&B 20-02-2023) 

Achttien buurtbussen dienen vervangen te worden. Connexxion heeft een offerte uitgebracht 
om deze vervanging te verzorgen. Het voorstel is om dieselbussen aan te schaffen, omdat zero 
emissie bussen die ook aan de toegankelijkheidseisen voldoen nog niet beschikbaar zijn. 

14 
 

Mobiliteit: Voortgang Actieagenda Actieve Mobiliteit en afdoening Motie M68-2022 (B-agenda 
M&B 20-02-2023) 

In mei 2022 heeft PS de Actieagenda Actieve Mobiliteit 2022-2027 vastgesteld. In deze brief 
informeert het college PS over de eerste voortgang van de actieagenda. Daarnaast informeert 
het college PS over de voortgang van de motie M68-2022 (Betrek mensen met een 
mobiliteitsbeperking). 

15 
 

Bestuur: Verkenning Sterke gemeenten, sterke regio's (C-agenda EFB 20-02-23) 

In 2022 hebben Gedeputeerde Staten een verkenning gedaan naar sterke gemeenten en sterke 
regio’s. Aanleiding is de vraag of gemeenten en regio’s de taken van de huidige en 
toekomstige opgaven aankunnen en zo niet, dat dit mogelijk ook effect heeft op de kwaliteit 
van het openbaar bestuur. Provinciale Staten worden daarover door middel van een brief 
geïnformeerd. 

16 
 

Erfgoed: Subsidies rijksmonumenten Noord-Holland 2022 (C-agenda EFB 20-02-23) 

Gedeputeerde Staten informeren Provinciale Staten over de restauratiesubsidies voor 
rijksmonumenten in 2022. 

17 
 

Financiën/Energie: Alliander, Afsprakenkader januari 2023 (A-agenda EFB 20-02-23 & C- 
Agenda RWK 13-02-23) 

Alliander heeft het afgelopen jaar gesprekken gevoerd met de Staat om het vermogen van 
Alliander te versterken. Deze gesprekken hebben geleid tot een Afsprakenkader, waarin de 
voorwaarden van een toekomstige aandelenparticipatie door de Staat in Alliander zijn 
opgenomen. Het te zijner tijd door de Staat in te brengen vermogen zal door Alliander worden 
aangewend voor de fors oplopende investeringen in de energietransitie. Gezien de belangen 
zijn GS voornemens in te stemmen met dit Afsprakenkader. Dit voornemen wordt aan PS 
voorgelegd opdat PS in staat worden gesteld wensen en bedenkingen ter kennis van GS te 
brengen. 

18 
 

Gezondheid en leefbaarheid: Derde Inwonersonderzoek naar de leefomgeving in de regio 
IJmond (Ipsos) (C-agenda NLG 13-2-2023) 

Het Inwonersonderzoek dat naar de leefomgeving in regio IJmond is uitgevoerd, is onderdeel 
van het Programma Tata Steel 2020 – 2050: Samenwerken aan een gezondere en veilige 
IJmond. Het derde onderzoek is uitgevoerd in het najaar van 2022. Met het onderzoek wordt 
gemonitord hoe inwoners de leefomgeving in de IJmond ervaren. 
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19 
 

Gezondheid en leefbaarheid: Zienswijze Provinciale Staten op de Kadernota 2024 OD NHN (A-
agenda NLG 13-2-2023) 

Op 15 december 2022 is de Kadernota 2024 van de Omgevingsdienst Noord-Holland Noord 
(OD NHN) door het Dagelijks Bestuur verzonden aan de raden en staten van de deelnemers van 
de Omgevingsdienst. Provinciale Staten hebben tot 15 maart 2023 om hun zienswijze kenbaar 
te maken aan de OD NHN. 

20 
 

Pallas: Verzoek Pallas voor goedkeuring fusie met NRG en verlenging en aanpassing 
overeenkomst van geldlening en pandrecht (B-agenda EFB 20-02-23) 

Pallas is de nieuwe medische isotopenreactor die de Hoge Flux Reactor in Petten gaat 
vervangen. De provincie Noord-Holland heeft aan de Stichting Voorbereiding Pallas-reactor € 
40 miljoen in de vorm van een lening beschikbaar gesteld voor de voorbereiding van de nieuwe 
reactor. De stichting heeft de provincie verzocht om goedkeuring te verlenen voor de 
voorgenomen fusie met de Stichting NRG en akkoord te gaan met verlenging en aanpassing 
van de overeenkomst van geldlening en pandrecht. GS zijn voornemens om goedkeuring te 
verlenen aan de voorgenomen fusie en akkoord te gaan met verlenging en aanpassing van de 
overeenkomst tot geldlening en pandrecht. Dit voornemen wordt aan PS voorgelegd opdat PS 
in staat worden gesteld hun hun opmerkingen ter kennis van GS te brengen. 

21 
 

Water: Onderzoek verbod vislood in provinciale huurovereenkomsten voor visrechten (C-
agenda NLG 13-02-2023) 

Tijdens de behandeling van het Regionaal Waterprogramma NH 2022 op 31 januari 2022 heeft 
gedeputeerde Loggen aan Provinciale Staten een onderzoek toegezegd over een verbod op het 
gebruik van vislood in de provinciale visverhuurcontracten. Provinciale Staten worden over dit 
onderwerp geïnformeerd. 

22 
 

Algemeen: circulaire over de gevolgen van de evaluatie van het rechtspositiebesluit politiek 
ambtsdragers 

(De relevante passages voor PS en commissieleden zijn geel gemaakt.) 

23 
 

Economie: Voortgang Datacenterstrategie 2022-2024 en afdoen moties M9 & M10-2022 (B-
agenda EFB 20-02-23) 

Toelichting: 
Met deze brief worden Provinciale Staten geïnformeerd over de voortgang van de 
Datacenterstrategie 2022-2024. Dit zal worden besproken met de Statencommissie. 
Hiernaast worden in de brief aan PS twee afdoeningsvoorstellen gedaan voor de Moties M9-
2022 en M10-2022 die beide gaan over hyperscales. 

24 
 

Europa: Afdoen motie M132-2022 lobby aanpassing Europese staatssteunregeling (B-agenda 
EFB 20-02-23) 

Het college informeert Provinciale Staten op welke wijze invulling is gegeven aan deze motie. 
De motie gaat in op de mogelijkheden die er op dit moment zijn om agrariërs te vergoeden 
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voor het leveren van maatschappelijke diensten. Daarnaast komt de lobby in Europa aan bod 
en zetten wij uiteen wat er nu al gebeurt. 

25 
 

MRA: Maandelijks MRA Raads- en Statenleden Bericht - editie 67 (C-agenda alle commissies) 

 
26 
 

Economie: Update digitale economie (C-agenda EFB 20-02-23) 

Met deze brief worden Provinciale Staten geïnformeerd over de stand van zaken van het beleid 
voor digitale economie. 

27 
 

Energie: Benutting bodem voor energiedoeleinden, warmte- en CO2-kaart (C-agenda RWK 13-
02-23) 

In het coalitieakkoord is afgesproken dat er een visie wordt opgesteld voor het benutten van 
de bodem voor warmtenetten, warmtekoude-opslag en ondergrondse energie-infrastructuur 
en dat er een restwarmte- en CO2-kaart wordt gemaakt. PS wordt per brief geïnformeerd over 
de voortgang hiervan. 

28 
 

Infrastructuur: Brief aan minister Harbers over samenwerking met Rijkswaterstaat (C-agenda 
M&B 20-02-2023) 

GS sturen minister Harbers een brief waarin vertrouwen wordt gevraagd in een intensieve 
samenwerking tussen provincie en Rijkswaterstaat om de infrastructurele knelpunten nu en in 
de toekomst samen aan te pakken. 

29 
 

Klimaat: brief Landelijk Netwerk Bossen-en Bomenbescherming (C-agenda RWK 13-02-23) 

30 
 

Ruimte: Ontheffingsverzoek Belkmerweg 67 St. Maartensvlotbrug (gemeente Schagen) (C-
agenda RWK 13-02-23) 

De gemeente Schagen heeft een verzoek om ontheffing van de Omgevingsverordening NH2020 
ingediend voor de aanleg van een opstelling voor zonne-energie aan de Belkmerweg 67 te St. 
Maartensvlotburg (gemeente Schagen). Gedeputeerde Staten besluiten de gevraagde ontheffing 
te verlenen. 

31 
 

Ruimte: Ontheffingsverzoek Spieringweg 508, Vijfhuizen (C-agenda RWK 13-02-23) 

De gemeente Haarlemmermeer heeft een verzoek om ontheffing van de 
Omgevingsverordening NH2020 ingediend ten behoeve van de bouw van een woning aan de 
Spieringweg 508 te Vijfhuizen. Gedeputeerde Staten besluiten de gevraagde ontheffing niet te 
verlenen. 

32 
 

Wonen: Aangenomen motie gemeente Oostzaan 'wonen op vaders erf' (C-agenda RWK 13-02-
23) 

33 
 

Financiën: Eerste Begrotingswijziging 2023 (A-agenda's EFB, M&B 20-2-2023 & NLG 13-02-
23) 

In de provinciale begroting wijzen Provinciale Staten toe voor welke doelen de provincie haar 
beschikbare middelen inzet. Deze eerste begrotingswijziging omvat een bijstelling van de 
begroting 2023. 



 
 

Pagina 6 
 

34 
 

Bereikbaarheid: Afdoening motie 75-2020 Pont Ilpendam (B-agenda M&B 20-02-2023) 

Het pontje bij Ilpendam is een belangrijke fietsverbinding in Waterland. De provincie, de 
gemeenten Waterland en Landsmeer en de Vervoerregio Amsterdam betalen tot uiterlijk 2026 
de exploitatie van de pont. In de tussentijd onderzoeken zij de mogelijkheden en wenselijkheid 
van een vaste verbinding voor fietsers en voetgangers. 

35 
 

Infrastructuur: Actualisering integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2023-2030 
(A-agenda M&B 20-02-2023) 

Het integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2023-2030, dat in november 2022 
door PS is vastgesteld, geeft inzicht in de geprogrammeerde vervangings- en verbeter- en 
uitbreidingsprojecten van de provinciale infrastructuur en de benodigde financiering. In 
verband met de voortgang vragen wij PS in te stemmen met de promotie naar de realisatiefase 
van een aantal investeringsprojecten en de bijbehorende kredietaanvragen en meerdere 
kredietverhogingen op te nemen in de voordracht Eerste Begrotingswijziging 2023. 

36 
 

Infrastructuur: Aanpak en Monitor investeringsstrategie Noord-Hollandse infrastructuur (iNHi) 
(B-agenda M&B 20-02-2023) 

De provincie heeft van haar wegen (645 km) en het grootste deel van haar fietspaden (384 km) 
in beeld gebracht hoe het gesteld is met de verkeersveiligheid, de doorstroming en het effect 
op de leefbaarheid en de natuur. Dit inzicht helpt de volgende coalitie om te bepalen in welke 
wegen zij het eerst wil investeren middels de investeringsstrategie voor de Noord-Hollandse 
infrastructuur (iNHi). De gegevens zijn voor iedereen beschikbaar op de website van de 
provincie Noord-Holland. 

37 
 

Mobiliteit: Werkagenda Mobiliteit Kop van Noord-Holland 2022-2024 (B-agenda M&B 20-02-
2023) 

Samen met de gemeenten in de Kop van Noord-Holland is een Regionale Agenda Mobiliteit 
(RAM) opgesteld. In deze agenda, ook wel ‘Werkagenda Mobiliteit’ genoemd, staan 
maatregelen om de mobiliteit in deze regio de komende tijd aan te pakken. Hiervoor wordt het 
restbudget van het programma ‘De Kop Werkt!’ ingezet. Met deze Werkagenda wordt 
uitvoering gegeven aan het perspectief mobiliteit, dat op 13 september 2021 is vastgesteld in 
Provinciale Staten. De Regionale Agenda Mobiliteit dient om focus aan te brengen in de 
gezamenlijke inzet op het gebied van mobiliteit en kan gebuikt worden als discussiestuk met 
achterbannen. 

38 
 

Natuur: Verpachting polder de Rondehoep (C-agenda NLG 13-02-2023) 

In de polder de Rondehoep (ten zuiden van Ouderkerk aan de Amstel) heeft de provincie 
Noord-Holland landbouwgrond aangekocht ten behoeve van het gebiedsproces in deze polder. 
Dit gebiedsproces is gericht op een duurzaam toekomstperspectief voor de agrarische 
ondernemers en een integrale aanpak van opgaven op het vlak van bodemdaling, 
broeikasgassen, stikstof, water, biodiversiteit en energie. Gekoppeld aan het gebiedsproces 
wordt de aangekochte grond tijdelijk in pacht uitgegeven, waarbij voorkeur wordt gegeven aan 
agrariërs in de polder. 



 
 

Pagina 7 
 

39 
 

Natuur: Wijzigingsbesluit Programma Natuur (C-agenda NLG 13-02-2023) 

In de uitvoeringsregeling subsidie programma natuur Noord Holland 2022 wordt voor bijna 21 
miljoen euro beschikt aan de terreinbeherende organisaties die natuurherstelmaatregelen in en 
rondom stikstofgevoelige Natura 2000-gebieden uitvoeren. Met dit wijzigingsbesluit zijn wij 
voornemens nog eens € 4,62 miljoen te beschikken. Gedurende de nieuwe openstelling van 1 
februari 2023 t/m 31 mei 2023 kunnen Natuurmonumenten voor een bedrag van € 4.020.000 
en Staatsbosbeheer voor € 600.000 subsidie aanvragen om te besteden aan de uitvoering van 
natuurherstelmaatregelen. 

40 
 

Water: Wijzigingsovereenkomst Gebiedsakkoord Oostelijke Vechtplassen (C-agenda NLG 13-
02-2023) 

In het Gebiedsakkoord Oostelijke Vechtplassen, dat op 10 oktober 2017 door Gedeputeerde 
Staten is vastgesteld, zijn afspraken vastgelegd over de samenwerking tussen 21 partijen voor 
duurzame gebiedsontwikkeling in de Oostelijke Vechtplassen. In de wijzigingsovereenkomst 
zijn enkele gewenste aanpassingen op het bestaande gebiedsakkoord vastgelegd. Iedere partij 
dient hiervoor goedkeuring te verkrijgen van zijn achterban. 

41 
 

Ruimte/wonen: brief stichting Nekkerzoom m.b.t uitbreiding bouwplannen in de UNESCO 
werelderfgoederen De Beemster/De Stelling van Amsterdam in Beemster Zuid/Nekkerzoom (C-
agenda RWK 13-02-23) 

42 
 

Financiën: Update portfolio PDENH - faillissement 30Mhz B.V. (C-agenda EFB 20-02-23) 

Het provinciale Participatiefonds Duurzame Economie Noord-Holland (‘PDENH’) heeft in 2021 
financiering verstrekt aan het bedrijf 30Mhz B.V. vanwege haar bijdrage aan een duurzame en 
efficiënte agrarische sector. Via bijgaande brief informeert het college Provinciale Staten dat de 
rechtbank in Amsterdam 30Mhz op 2 januari 2023 failliet heeft verklaard. 

43 
 

Gezondheid en leefbaarheid: tweede bestuursrapportage 2022 Omgevingsdienst IJmond (C-
agenda NLG 13-02-2023) 

44 
 

Mobiliteit: Reactie NS brief over de afschaling van de dienstregeling door NS in 2023 (C-
agenda M&B 23-01-2023) 

45 
 

Landbouw: Bruikleenovereenkomst Keverdijk 14A te Weesp (C-agenda NLG 13-02-2023) 

Het agrarische erf en opstallen (met uitzondering van de woning) aan de Keverdijk 14A te 
Weesp zijn sinds 2018 in bruikleen gegeven aan een geitenhouder. De bruikleenovereenkomst 
loopt op 31 december 2022 af. 

46 
 

Mobiliteit: Ingekomen mail Veiligheid Westfrisiaweg N307 (C-agenda M&B 23-01-2023) 

47 
 

Schiphol: Weerbare democratie & Schipholdossier (C-agenda M&B 23-01-2023) 

48 
 

Bereikbaarheid/Natuur: Brief Fietsersbond Fietsplatform NTFU ANWB aan GS Noord-Holland 
bedreigingen van natuurbeleid voor fietspaden (C-agenda M&B 23-01-2023 en NLG 13-02-
2023) 
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49 
 

Evaluatie regionale afspraken nieuwe stedelijke ontwikkelingen (C-agenda RWK 13-02-23) 

De provincie Noord-Holland heeft het systeem van regionale afspraken over nieuwe stedelijke 
ontwikkelingen laten evalueren. Gemeenten moeten op grond van de Omgevingsverordening 
NH 2020 in regionaal verband afspraken maken over woningbouw, kantoren en bedrijven, 
detailhandel en overige stedelijke voorzieningen. In de Omgevingsregeling is aangegeven aan 
welke inhoudelijke en procesmatige eisen moet worden voldaan. De algemene conclusie is dat 
de provinciale sturing op het maken van regionale afspraken van meerwaarde is, maar dat het 
systeem op onderdelen kan worden aangepast. Hiervoor zullen concrete voorstellen uitgewerkt 
gaan worden. 

50 
 

Gezondheid en leefbaarheid: Vaststelling Beleidsregel PFAS Noord-Holland 2022 (C-agenda 
NLG 13-02-2023) 

Gedeputeerde Staten nemen kennis van de ontwikkelingen op het gebied van PFAS, stellen de 
beleidsregel PFAS Noord-Holland 2022 vast op basis van nieuwe kennis en landelijke 
ontwikkelingen en passen het niveau van (ernstige) verontreiniging aan. 

51 
 

GS-zaken: Afschrift brief GS aan BZK over financiële weerbaarheid NH gemeenten (C-agenda 
EFB 23-01-2023) 

52 
 

Landbouw: Brief Redden onze klimaat goeroes de aarde (C-agenda NLG 13-02-2023) 

53 
 

Natuur: Tweede uitstelbrief reactie GS op initiatiefvoorstel PvdD Hobbyjacht (C-agenda NLG 
13-02-2023) 

54 
 

PS-zaken/referendum: afschrift beslissing op bezwaar stichting Windalarm (c-agenda EFB 23-
1-2023) 

55 
 

Ruimte/Mobiliteit: Voortgangsrapportage OV-Fonds 2022 (C-agenda RWK -leidend- 13-02-
2023 en C-agenda M&B 23-01-2023) 

Het provinciale OV-fonds investeert in het beter benutten van stationsomgevingen (voor 
woningbouw, bedrijvigheid, voorzieningen), het verbeteren van overstapmogelijkheden tussen 
trein, metro, bus, fiets (ketenreis) en de leefomgeving rond OV-knooppunten. In de 
voortgangsrapportage staat de stand van zaken van de projecten waaraan wordt gewerkt en/of 
die een bijdrage hebben gekregen uit het fonds. Ook worden relevante actuele ontwikkelingen 
geschetst en wordt teruggeblikt op de in de afgelopen jaren behaalde resultaten. 

56 
 

Advies aanvraag winningsvergunning geothermie wetenschappelijke boring EBN-Amstelland 
(C-agenda RWK 13-02-23) 

EBN B.V. heeft voor een wetenschappelijke boring in het kader van het SCAN-project een 
opsporingsvergunning voor aardwarmte aangevraagd voor de locatie Amstelland. Dit valt 
onder de Mijnbouwwet; het Rijk is hiervoor het bevoegd gezag. Omdat de Mijnbouwwet geen 
specifieke procedure voor wetenschappelijke boringen kent, wordt de aanvraag grotendeels als 
reguliere aanvraag opsporingsvergunning behandeld met dien verstande dat de aanvrager niet 
voornemens is om binnen het aangevraagde gebied tot productie van aardwarmte te komen. 
Omdat dat gebied in Noord-Holland valt zijn we gevraagd om advies uit te brengen. Het advies 
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is voorbereid door de Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied en is tot stand gekomen in 
afstemming met gemeenten Amsterdam, Ouder Amstel en Amstelveen en het 
waterschap/drinkwaterbedrijf AGV/Waternet. 

57 
 

Uitvoeringsregeling energiebesparingsprogramma woningen (C-agenda RWK 13-02-23) 

In 2050 wil de provincie klimaatneutraal zijn en moet de economie circulair zijn. Om deze 
doelen te behalen is het opwekken van 
hernieuwbare energie en het besparen van energie cruciaal. In de gebouwde omgeving wordt 
veel aandacht besteed aan een alternatieve energiebron voor aardgas en aan energiebesparing. 
Deze subsidie draagt via gemeenten actief bij aan het verduurzamen van woningen in de 
provincie Noord-Holland, wat veelal resulteert in een lagere CO2 uitstoot én in lagere lasten 
voor de bewoner. 

58 
 

Economie: HIRB+ uvr Ondersteuning Toekomstbestendige Werklocaties (OTW) 2023 (C-agenda 
EFB 23-01-2023) 

De HIRB+ uvr Ondersteuning Toekomstbestendige Werklocaties 2023 is opengesteld voor 
procesmaatregelen als onderzoek, visievorming en het organiseren van beheer en 
duurzaamheidsmaatregelen op bedrijventerreinen en havens. 

59 
 

Natuur: Brief geen bomenkap in Bergen (C-agenda NLG 13-01-2023) 

60 
 

Recreatie: bestuursmededeling Twiske-Waterland voor raden en staten na AB d.d 7 december 
2022 (C-agenda NLG 16-01-2023) 

62 
 

Natuur: Nieuwsbrief Geestmerambacht (C-agenda NLG 16-01-2023) 

63 
 

Water: Brief Waddenfonds vervolg projecten (C-agenda NLG 16-01-2023) 
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Lijst Ingekomen stukken 1 t/m 22 februari 2023 voor PS 6 maart 2023 
 

Nr.  Omschrijving  

1 
 

Mobiliteit: Brief met factsheet Tour de Force (C-agenda commissie nader te bepalen) 

2 
 

Energie: Advies winningsplan gasveld Middelie (C-agenda commissie nader te bepalen) 

Het boren naar en winnen van aardgas valt onder de Mijnbouwwet. Het ministerie van 
Economische Zaken en Klimaat is hierbij het bevoegde gezag. Bij de advisering op een 
winningsplan worden naast de provincie de relevante gemeenten en waterschappen 
rechtstreeks door het ministerie uitgenodigd te adviseren. Het gaat in dit geval om een 
wijziging van een winningsplan waarvan de winningsvergunning dateert uit 1969. Het 
winningsplan bevat details over de winning zoals de werkmethode, de duur van de 
aardwarmtewinning en de verwachte effecten op de ondergrond. Bovendien moet de 
aanvrager aantonen dat voldoende maatregelen zijn getroffen voor het opvangen van 
eventuele nadelige gevolgen. 

3 
 

MRA: Maandelijks MRA Raads- en Statenleden Bericht - editie 68 (C-agenda) 

4 
 

Natuur: Brief aan PS Wijdemeren (C-agenda commissie nader te bepalen) 

5 
 

Natuur: Brief Het Groene Hart doet ertoe in het provinciale beleid (C-agenda commissie 
nader te bepalen) 

6 
 

Arbeidsmarkt en onderwijs: Social return beleid herijking 2023 (C-agenda commissie 
nader te bepalen ) 

De provincie Noord-Holland maakt bij de inkoop van diensten en werken afspraken met 
contractpartners om mensen met afstand tot de arbeidsmarkt meer kans te geven op 
werk(ervaring): social return. Het ‘Advies herijking social return beleid 2023’ geeft inzicht 
in de wijze waarop het social return beleid kan worden aangescherpt. 

7 
 

Archief: Aanwijzing provinciearchivaris Noord-Holland (C-agenda commissie nader te 
bepalen ) 

Naar aanleiding van het pensioneren van de vorige provinciearchivaris wijzen 
Gedeputeerde Staten, conform het gestelde in de Archiefwet 1995, artikel 29, lid 3, in de 
persoon van mevrouw. K.M. Pompe een nieuwe provinciearchivaris aan. 

8 
 

Communicatie: Afdoen motie M250-2022  "vlaggen op 10 december" (B-agenda 
commissie nader te bepalen ) 

Provinciale Staten vragen in motie M250-2022 om over te gaan tot de aanschaf van de 
Mensenrechtenvlag en de Mensenrechtenvlag jaarlijks op 10 december, de Internationale 
Dag voor de Rechten van de Mens, uit te hangen en onderdeel te maken van het 
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vlaggenprotocol van de Provincie Noord-Holland. Wij schaffen de vlag aan en nemen 10 
december op in het vlaggenprotocol. 

9 
 

Data: Voornemen partnerschap DataScience Alkmaar (C-agenda commissie nader te 
bepalen ) 

We zijn voornemens om als provincie voor de komende drie jaar een strategisch 
partnerschap aan te gaan met het platform DataScience Alkmaar. In eerste instantie zal de 
samenwerking zich richten op de opgave Energietransitie. Echter de aard en de agenda van 
dit kennisnetwerk biedt ook zeker kansen voor meer datagedreven werken aan het brede 
palet aan maatschappelijke opgaven waar we als provincie voor staan en dan met name de 
samenhang daartussen. 

10 
 

Landbouw: Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 (C-agenda 
commissie nader te bepalen ) 

Per 1 maart tot 1 juni 2023 kan subsidie worden verstrekt in het kader van de Voedselvisie 
2020-2023 voor projecten die bijdragen aan de doelen Regeneratieve Landbouw en/of 
Kringlooplandbouw gecombineerd met Korte Keten activiteiten. 

11 
 

Recreatie: Afhandelen motie M147-2022 (B-agenda commissie nader te bepalen ) 

Op 4 juli 2022 is motie 147-2022 aangenomen. Hierin werden GS verzocht om met 
gemeenten in gesprek te gaan en erop aan te sturen het beleid zo aan te passen dat bij 
herstructurering een recreatiepark zoveel mogelijk beschikbaar blijft voor mensen met een 
smalle portemonnee. Daarnaast werd om een terugkoppeling gevraagd van het 
onderzoeksrapport van de Erasmus Universiteit. 

12 
 

Subsidies: Evaluatie subsidie Regio Deal ZaanIJ (C-agenda commissie nader te bepalen ) 

Conform de programmering van het Evaluatiekader Subsidies voor 2022 is één eenmalige 
subsidie uit het subsidieregister van 2019 geëvalueerd. Het gaat om de subsidie voor de 
Regio Deal ZaanIJ. 

13 
 

Water: Addendum I Meekoppelkansen Markermeerdijken (C-agenda commissie nader te 
bepalen ) 

Partijen hebben op 3 juni 2021 een samenwerkingsovereenkomst gesloten, de 
'Overeenkomst meekoppelkansen dijkversterking Markermeerdijken' (hierna: SOK). Deze 
overeenkomst bevat afspraken tussen de provincie en het hoogheemraadschap over de 
realisatie van meekoppelkansen in het kader van de verhoging van de ruimtelijke kwaliteit 
in combinatie met de versterking van de Markermeerdijken, de financiering hiervan, 
beheer en onderhoud en overige afspraken. In de loop van de tijd hebben zich sinds de 
inwerkingtreding van de SOK ontwikkelingen voorgedaan die aanleiding zijn de afspraken 
in de SOK aan te vullen. Partijen wensen de gewijzigde en aanvullende afspraken over 
bovengenoemde meekoppelkansen vast te leggen met dit addendum I. 
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14 
 

Luchtvaart: BRS zienswijze Regeling Gevelisolatie Schiphol 2023 (C-agenda commissie 
nader te bepalen ) 

Van 23 december 2022 tot en met 5 februari 2023 liep er een openbare consultatie van 
het ministerie van Infrastructuur en Waterstaat over de Regeling Gevelisolatie Schiphol 
2023. Deze regeling is bedoeld om woningen in de nabijheid van de luchthaven Schiphol 
te voorzien van geluidwerende maatregelen. De Bestuurlijke Regie Schiphol (BRS) heeft van 
de gelegenheid gebruik gemaakt om een gezamenlijke BRS zienswijze in te dienen. 

15 
 

Mobiliteit: Regionale Agenda Mobiliteit Westfriesland (C-agenda commissie nader te 
bepalen ) 

Samen met de zeven Westfriese gemeenten is een Regionale Agenda Mobiliteit (RAM) 
opgesteld, waarin wij de maatregelen hebben gebundeld die wij de komende periode 
gezamenlijk gaan oppakken op het gebied van mobiliteit. De regionale agenda is een 
belangrijke stap in het slimmer samenwerken door scherpere keuzes en prioriteitstelling. 
Met deze werkagenda wordt uitvoering gegeven aan het Perspectief Mobiliteit, dat op 13 
september 2021 is vastgesteld in Provinciale Staten. 

16 
 

Interbestuurlijk toezicht: Bericht inwoner over toezicht op gemeenten (C-agenda EFB 20-
02-23) 

17 
 

Randstedelijke Rekenkamer: 1e begrotingswijziging 2023 Randstedelijke Rekenkamer voor 
zienswijze (A-agenda EFB 20-02-23) 

Voordracht en voorstel voor behandeling volgen. 

18 
 

Discussienota PvdD - Reflectie Regenboogbeleid Provincie Noord-Holland (B-agenda EFB 
20-02-23) 

Voorstel voor behandeling: 
U kunt de discussienota, en met name de vragen aan de commissie op pagina 3 met de 
indiener van de discussienota, met elkaar en met de gedeputeerde bespreken. De indiener 
van de discussienota krijgt hierbij 2 minuten de tijd om de discussienota toe te lichten en 
aan het einde tijd om de discussie te concluderen en hier een eventueel vervolg aan te 
geven. 

19 
 

IPO: ingekomen brief over kieskompas (c-agenda nader te bepalen) 

20 
 

PS zaken: NH doet donatie aan Giro 555 (C-agenda EFB 20-02-23) 

21 
 

Wonen: Voortgang inzet provinciaal eigendom voor huisvesting statushouders (C-agenda 
nader te bepalen) 

Gedeputeerde Staten hebben in september 2021 uitgesproken te onderzoeken op welke 
manier het provinciaal onroerend goed kan bijdragen aan de crisis in de asielopvang. 
Vanwege de aard van het provinciaal onroerend goed wordt met name gekeken naar de 
(tijdelijke) huisvesting van spoedzoekers, waaronder statushouders. Via bijgaande brief 
worden Provinciale Staten geïnformeerd over de voortgang. Daarnaast worden de 
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bewoners van Zwaagdijk-West specifiek geïnformeerd over de voortgang van het 
haalbaarheidsonderzoek voor flexwoningen op de locatie Balkweiterhoek 76/76A te 
Zwaagdijk-West. 

22 
 

Milieu: Motie gemeenteraad Nijmegen: geen asfalt uit verouderde fabrieken ( C-agenda 
nader te bepalen) 

23 
 

Verkiezingen 15 maart: proces-verbaal over geldigheid en nummering kandidatenlijsten. 

24 
 

Gezondheid en milieu: brief van Tata Steel over voortgang transitie aan PS en GS (B-
agenda NLG 13-02-2023) 

25 
 

Gezondheid en leefbaarheid: Verlenging VTH-strategieën Omgevingsdiensten NZKG en 
ODIJ (C-agenda commissie nader te bepalen) 

De omgevingsdiensten in Noord-Holland voeren namens de provincie Noord-Holland 
vergunningverlening-, toezicht- en handhavingstaken uit. Het is wettelijk verplicht om 
voor het uitvoeren van deze taken een uitvoerings- en handhavingsstrategie vast te 
stellen. De omgevingsdiensten stellen op dit moment gezamenlijk en in afstemming met 
provincie en gemeenten een beleidskader op. Tot dit nieuwe beleidskader is opgesteld en 
wordt vastgesteld in 2023, worden de huidige strategieën verlengd. 

26 
 

Landbouw: Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2023-2024 (C-agenda commissie nader te 
bepalen ) 

Met de Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2023-2024 worden verschillende projecten en 
activiteiten gestimuleerd die een bijdrage leveren aan de doelen uit de Voedselvisie 2020-
2030: regeneratieve landbouw, kringlooplandbouw en korte ketens. Voor de jaren 2023 en 
2024 wordt een bedrag van ruim € 2.78 miljoen beschikbaar gesteld. 

27 
 

Gezondheid en leefbaarheid: Informatievoorziening VTH bij provinciale bedrijven d.d. 7 
februari 2023 (B-agenda NLG 13-02-2-2023) 

Het college van Gedeputeerde Staten informeert tweemaandelijks voorafgaand aan de 
vergadering van de commissie Natuur, Landbouw en Gezondheid over de ontwikkelingen 
op het gebied van vergunningverlening, toezicht en handhaving (VTH) bij bedrijven die 
onder provinciaal bevoegd gezag vallen. Hieronder vallen ook Tata Steel en Harsco Metals 

28 
 

Wonen/water: Tussenevaluatie klimaatadaptatie (C-agenda RWK 13-02-23 en C-agenda 
NLG 13-02-23) 

In februari 2020 is het beleidsdocument ‘Klimaatadaptatie Noord-Holland, bouwstenen 
voor een provinciale aanpak’ vastgesteld. In 2022 is een tussenevaluatie uitgevoerd met 
als doel de tussenstand op te maken van de uitvoering van de acties uit het 
bovengenoemde beleidsdocument. Deze tussenevaluatie is voornamelijk gericht op de 
eigen rol van de provincie en de effectiviteit daarvan. De tussenevaluatie is zowel intern als 
extern uitgevoerd op basis van interviews en bureaustudies. 

29 
 

Bereikbaarheid: A8-A9 - Advies ICOMOS (C-agenda M&B 20-02-2023) 
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Het Landschapsplan Stelling van Amsterdam / Verbinding A8-A9 is in de zomer van 2022 
door de provincie aan het ministerie van OCW aangeboden die het op haar beurt aan 
UNESCO heeft aangeboden. ICOMOS heeft UNESCO in december 2022 van een advies over 
het onderwerp voorzien. 

30 
 

Mobiliteit: Ambitie Publieke Mobiliteit (B-agenda M&B 20-02-2023) 

De provincie Noord-Holland biedt nu maar één enkele vorm van een vervoersdienst vanuit 
een maatschappelijk belang aan, namelijk een concessie. Andere diensten worden nu 
gemeentelijk (vb. WMO-vervoer), dan wel landelijk (vb. NS-concessie) aangestuurd. Ook 
komen er steeds meer commerciële producten (zoals deelfietsen/deelauto’s). De ambitie 
Publieke Mobiliteit probeert door de ketenreis te faciliteren en te versterken tot één 
samenwerkend systeem te komen. Dit is nodig om het groeiende aantal inwoners in 
Noord-Holland duurzaam te vervoeren. Om de mobiliteit van bepaalde doelgroepen of de 
bereikbaarheid van bepaalde gebieden op een maatschappelijk gewenst niveau te brengen 
of te houden is die samenwerking essentieel. 

31 
 

Organisatie: Afdoening motie 202-2022 duurzaam doorhappen (B-agenda EFB 20-02-23) 

Behandelvoorstel: 
Bijgaande brief met afdoeningsvoorstel kan de commissie met elkaar en gedeputeerde 
bespreken. 
De commissie EFB zal worden gevraagd of motie 202-2022 als afgedaan kan worden 
beschouwd. 
 
Toelichting: 
Provinciale Staten vragen in motie 202-2022 standaard plantaardige gerechten te serveren 
tijdens door de provincie georganiseerde bijeenkomsten, met de mogelijkheid om van 
tevoren andere eetwensen door te geven. Om de motie uit te voeren zullen wij vanaf 1 
januari 2023 bij door de provincie georganiseerde bijeenkomsten aangeven dat de 
provincie standaard plantaardige gerechten serveert. In de uitnodiging bieden wij 
genodigden de mogelijkheid om andere eetwensen door te geven. 

32 
 

PS-zaken: Bespreking Fractiebijdragen (A-agenda EFB 20-02-23) 

Voorstel voor behandeling: 
De voordracht met elkaar en de CdK bespreken en adviseren aan PS of de voordracht 
aanleiding geeft om hierover wensen en bedenkingen ter kennis van de voorzitter (CdK) te 
brengen. 
 
Toelichting: 
Op grond van de Subsidieverordening fractiebijdragen Noord-Holland moet elke door een 
Statenfractie in het leven geroepen stichting fractieondersteuning verantwoording 
afleggen over 
de door de provincie aan haar verstrekte subsidievoorschotten. 
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33 
 

Arbeidsmarkt & Onderwijs: Verkenningen laaggeletterdheid (C-agenda EFB 20-02-23) 

Provinciale Staten hebben verzocht om een verkenning naar de stand van zaken op het 
gebied van laaggeletterdheid in Noord-Holland en de initiatieven die er op dit gebied zijn. 
Aan DSP is gevraagd om hiervan een algemeen beeld te schetsen en aan Probiblio een 
beeld te schetsen wat bibliotheken op dit gebied doen. Beide rapporten worden 
aangeboden aan Provinciale Staten. 

34 
 

Archief: Eerste deelbesluit Woo-verzoek binnenduinrand Zuid-Kennemerland (C-agenda 
EFB 20-02-23) 

De Wet open overheid (Woo) regelt het recht op informatie van de overheid. 
Overheidsinformatie is meestal openbaar, maar de Woo kent een aantal gevallen waarin de 
gevraagde informatie niet openbaar kan worden gemaakt. Meer over de Woo is te vinden 
op www.noord-holland.nl/woo. 

35 
 

Energie: Samenwerkingsconvenant netverzwaring naar de Kop van Noord-Holland (C-
agenda RWK 13-02-23) 

Provincie Noord-Holland, het Rijk en TenneT gaan een samenwerkingsconvenant 
netverzwaring naar de Kop van Noord-Holland aan. De verzwaring van het netwerk naar 
een 380 kV verbinding en de bijbehorende hoogspanningsstations brengen een grote 
ingreep in de leefomgeving met zich mee. Daarom willen partijen ieder vanuit hun eigen 
rol en verantwoordelijkheid nauw met elkaar samenwerken om zo tot een zo goed 
mogelijke ruimtelijke inpassing te komen. Hierbij wordt de participatie met gemeenten en 
andere belanghebbenden gezamenlijk vormgegeven. 

36 
 

Klimaat: Afdoening moties Klimaatbegroting (M200-2022) en Synergieën Klimaatbeleid 
(M201-2022) (B-agenda RWK 13-02-23) 

Gedeputeerde Staten informeren Provinciale Staten over de uitvoering van de moties 
M200-2022 (Klimaatbegroting) en M201-2022 (Opbrengsten Klimaatbeleid). Tevens 
worden PS verzocht in te stemmen met het afdoen van de moties. 

37 
 

Mobiliteit: Afdoening motie M221-2022 Geen BTW op OV kaartjes (B-agenda M&B 20-02-
2023) 

Provinciale Staten hebben op 14 november 2022 een oproep gedaan aan Gedeputeerde 
Staten om er bij het kabinet op aan te dringen de BTW op OV kaartjes af te schaffen. Het 
college informeert Provinciale Staten op welke wijze invulling is gegeven aan de motie. 

38 
 

Ruimte: Ontheffingsverzoek tijdelijke ALDI tegenover Stormhoek 45, Zaandam (gemeente 
Zaanstad) (C-agenda RWK 13-02-23) 

De gemeente Zaanstad heeft een verzoek om ontheffing van de Omgevingsverordening 
NH2020 ingediend ten behoeve van de bouw van een tijdelijke supermarkt tegenover 
Stormhoek 45. Gedeputeerde Staten besluiten de gevraagde ontheffing te verlenen. 

39 
 

Subsidies: Afdoening motie ondersteuning "warme kamers" in Noord-Holland (B-agenda 
EFB 20-02-23) 
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Met dit besluit wordt uitvoering gegeven aan de op 19 december 2022 aangenomen motie 
M251-2022 ‘Ondersteuning warme kamers in Noord-Holland’. 

40 
 

Water: Openstelling 2023 Uitvoeringsregeling subsidie verbetering kwaliteit zwemwater 
(C-agenda NLG 13-02-2023) 

In het Regionaal Waterprogramma Noord-Holland 2022-2027 is aangegeven dat de 
provincie het verbeteren van de kwaliteit van zwemlocaties en het ontwikkelen van nieuwe 
locaties stimuleert. De ‘Uitvoeringsregeling subsidie verbetering kwaliteit zwemwater 
Noord-Holland 2022’ levert hieraan een bijdrage. Het subsidieplafond voor 2023 wordt 
vastgesteld op € 200.000,- en de indieningstermijn is de periode van 8 februari 2023 tot 
en met 1 oktober 2023. Het GS-besluit houdt alleen openstelling in 2023 in. Jaarlijks zal 
bekeken worden of de openstelling gecontinueerd wordt. 

41 
 

Wonen: Brief aan de minister - CPO Bogtmanweg (C-agenda RWK 13-02-23) 

Voor Staten- en commissieleden is de niet geredigeerde versie te vinden bij de 'ingekomen 
stukken met NAW' 

42 
 

Wonen: Masterplan Wonen 2.0 (B-agenda RWK 13-02-23) 

In versie 1 en 1.5 van het Masterplan Wonen zijn nieuwe instrumenten opgenomen gericht 
op de versnelling van de woningbouwopgave en specifiek de inzet op meer betaalbare 
woningen. In deze laatste versie van het Masterplan Wonen (2.0) is de inzet bepaald en 
wordt aangegeven welke middelen hiermee gemoeid zijn. 
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Aan  

Provinciale Staten  

Bijlage: overzicht openstaande moties  

Betreft: lijst moties PS 6 maart 2023 

   

Uw contactpersoon 

mw V. Mulder  

AD/STG  

Telefoonnummer 0235143001 

statengriffie@noord-holland.nl   

Memo  23 februari 2023  

  

 

Inleiding: 

Bijgevoegd treft u aan een gewijzigd overzicht van alle openstaande moties.  

Alle moties en amendementen zijn digitaal terug te vinden op de website en in iBabs. 

In de kolom “Voorstel voor PS/Presidium” op bijgevoegde lijst wordt aangegeven 

wanneer er een nieuwe actualisatie vanuit GS en/of commissie is gepubliceerd en 

wanneer er een afdoeningsvoorstel ligt.  

Voorstel: in te stemmen met de afdoeningsvoorstellen bij de volgende moties: 

Nummer  

(hyperlink) 

Datum PS  Onderwerp  Opmerking voor PS/Presidium  

M251-2022 19-12-2022 Motie Ondersteuning “warme 

kamers” in Noord-Holland. 

(ChristenUnie, CDA, SP, N-NH.) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS 

en cie EFB gepubliceerd bij deze motie  

Voorstel Presidium: 

Commissie EFB van 20-02-2023 stemt in 

met het afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M221-2022 14-11-2022 Motie: Geen BTW op OV kaartjes. 

(50PLUS/PvdO, DENK, PvdD) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS 

en cie M&B gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie M&B van 20-02-2023 stemt in 

met het afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M202-2022 14-11-2022 Motie Duurzaam doorhappen.  

(PvdD, DENK, GroenLinks) 

In december is er een actualisatie vanuit 

GS en cie EFB gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie EFB van 20-02-2023 stemt in 

met het afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M201-2022 14-11-2022 Motie Maak opbrengsten 

klimaatbeleid zichtbaar. 

(PvdD, SP, D66, DENK, PvdA, 

GroenLinks) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS 

en cie RWK gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie RWK van 13-02-2023 stemt in 

met het afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

mailto:statengriffie@noord-holland.nl
https://www.ibabsonline.eu/Lijst.aspx?site=NoordHolland&ListId=84a8ac43-1424-48a9-8a1a-0c0bbcdfd8ed&ReportId=
https://www.ibabsonline.eu/Lijst.aspx?site=NoordHolland&ListId=84a8ac43-1424-48a9-8a1a-0c0bbcdfd8ed&ReportId=
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/f245932e-5d98-4a07-8147-46f052ea1284
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/ed2a7fb5-15b2-4e2d-9372-4a204dffc64d
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/0e88a996-d647-40ea-838b-c020a8dab8db
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/175f8b2e-3bbf-4e83-b503-6a0aaee153ef
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M200-2022 14-11-2022 Motie Klimaatbegroting.  

(PvdD, SP, GroenLinks, D66, 

PvdA) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS 

en cie RWK gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie RWK van 13-02-2023 stemt in 

met het afdoen van deze motie. 

M132-2022 04-7-2022 Motie Lobby aanpassing 

Europese staatssteunregeling.  

(ChristenUnie) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS 

en cie EFB gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie EFB van 20-02-2023 stemt in 

met het afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M68-2022 23-05-2022 Motie Betrek mensen met een 

mobiliteitsbeperking. 

(D66, PvdD, CU, GroenLinks, 

VVD) 

 In januari is er een actualisatie vanuit GS 

en cie M&B gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie M&B van 20-02-2023 stemt in 

met het afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M10-2022 31-01-2022 Motie  Zorgen om hyperscales. 

(GroenLinks, PvdA, JA21, 

ChristenUnie) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS 

en cie EFB gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie EFB van 20-02-2023 stemt in 

met het afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M9-2022 31-01-2022 Motie Hyperscales. 

(VVD, D66, JA21, Liberaal NH) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS 

en cie EFB gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie EFB van 20-02-2023 stemt in 

met het afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M173-2021 11-10-2021 Motie Inclusievere communicatie 

over deelmobiliteit. 

(DENK) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS 

en cie M&B gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie M&B van 20-02-2023 stemt in 

met het afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M75-2020 14-09-2020 Pont Ilpendam-Landsmeer.  

(ChristenUnie, PvdD, GroenLinks, 

PvdA, D66,  VVD, SP) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS 

en cie M&B gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie M&B van 20-02-2023 stemt in 

met het afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

 

 

Instemmen leidt tot opschoning van de lijst moties na vaststelling in PS van 6 maart 2023.  

1  

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/e13f2df2-652e-4eec-9b71-700ba0f2bc96
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/4eb9f148-bf79-48ed-a1b6-07d0af20eb30
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/ac1181ff-7350-41a5-a313-56c26a0f6889
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/86df2489-4195-446e-b325-0e91fb965556
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/6a163928-5abe-45f2-9601-73917f3c2f0e
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/f3d58c32-cabf-4950-b30b-7b6278e7dc50
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/fe9202ed-ab2e-4b78-beb6-5fb36b2b01a4
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Lijst openstaande moties voor PS van 6 maart 2023 

 

De lijst wordt 4 keer per jaar door GS geactualiseerd voor PS van maart, juli, oktober en december 2023. Tussentijds worden op de website 

actualisaties vanuit de commissies en vanuit de GS-besluitenlijst bij de moties gepubliceerd. Als er een actualisatie is gedaan, wordt dat genoteerd in de 

kolom “Voorstel voor PS/Presidium”. 

Nummer 

(hyperlink) 

Datum PS Onderwerp en fractie 

 

Voorstel voor PS/Presidium 

 

M277-2022 19-12-2022 Motie Behoud van een scheepsreparatiewerf in het 

Noordzeekanaalgebied.  

(VVD, CDA, ChristenUnie, JA21, PVV) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M267-2022 19-12-2022 Motie Inzicht in effectieve instrumenten waterkwaliteit.  

(PvdD, PvdO) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M256-2022 19-12-2022 Motie Reclameafspraken aanpassen aan provinciaal 

duurzaamheidsbeleid. 

(PvdA, GroenLinks) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M254-2022 19-12-2022 Motie Ondersteuning verenigingslocaties. 

(CDA, ChristenUnie, PvdA) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie  

M252-2022 19-12-2022 Motie Borgen dat 50% reductie kankerverwekkende PAK’s over het 

hele Tata-terrein onafhankelijk wordt gemeten.  

(PvdA, DENK, SP, PvdO) 

 

M251-2022 19-12-2022 Motie Ondersteuning “warme kamers” in Noord-Holland. 

(ChristenUnie, CDA, SP, N-NH.) 

In januari en februari is er een actualisatie vanuit GS 

en cie EFB gepubliceerd bij deze motie  

Voorstel Presidium: 

Commissie EFB van 20-02-2023 stemt in met het 

afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M250-2022 19-12-2022 Motie Vlaggen op 10 december. 

(GroenLinks, D66, PvdD, PvdA, PvdO) 

In januari en februari is er een actualisatie vanuit GS 

gepubliceerd bij deze motie 

M244-2022 21-11-2022 Motie Vrijkomende gronden na verplaatsing of beëindiging 

veehouderijen niet inzetten voor intensivering. 

(PvdD) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/4f51f5cd-bb89-4a02-bdef-f338895eb94a
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/0a664416-5fdf-4dd0-860c-73c884ec2e9e
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/99680ae8-0a36-49d9-84e7-3b5bef49c817
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/a96b1cc0-1301-4730-b596-387c7ff57c26
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/be6de74d-30b5-4072-aa59-f8cfe16dc085
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/f245932e-5d98-4a07-8147-46f052ea1284
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/1760542e-ffd3-4e86-ae91-14ffb936a6e6
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/3f99c5b5-33da-4625-9c7b-3b66ea18159d
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Nummer 

(hyperlink) 

Datum PS Onderwerp en fractie 

 

Voorstel voor PS/Presidium 

 

M243-2022 21-11-2022 Motie Uitwerken Aanvalsplan Landschapselementen.  

(PvdD) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M241-2022 21-11-2022 Motie Stikstof “Gelijk Speelveld”. Motie Behoud van een 

scheepsreparatiewerf in het Noordzeekanaalgebied 

(PvdA) 

 

M238-2022 21-11-2022 Motie Regionale Veenweidestrategie (RVS) zo snel mogelijk 

concreet!  

(GroenLinks, PvdA, D66, SP, PvdD, ChristenUnie) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M233-2022 14-11-2022 Motie Wet Bibob toepassen bij recreatieparken.  

(SP) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M230-2022 14-11-2022 Motie RES versnelling.  

(D66, GroenLinks, CDA, PvdA, ChristenUnie) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

 

M229-2022 14-11-2022 

Motie ‘GAAN voor GOUD’ inzake provinciale invulling Nationaal 

Strategisch Plan.(GroenLinks, D66, PvdA, VVD) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M221-2022 14-11-2022 Motie: Geen BTW op OV kaartjes. 

(50PLUS/PvdO, DENK, PvdD) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS en cie M&B 

gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie M&B van 20-02-2023 stemt in met het 

afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M205-2022 14-11-2022 Motie Hernieuwde aandacht voor (meer) biologische landbouw. 

(PvdD, PvdA, DENK, D66) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie gepubliceerd bij deze motie 

M203-2022 14-11-2022 Motie Toekomst van Noord-Hollandse wildopvangcentra borgen. 

(PvdD, GroenLinks) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M202-2022 14-11-2022 Motie Duurzaam doorhappen.  

(PvdD, DENK, GroenLinks) 

In december is er een actualisatie vanuit GS en cie EFB 

gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/eb5c014c-3e49-4cd1-9e85-7107e3a8a5f2
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/3c3ddb4d-25d9-4a05-b12e-7be469b6c336
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/e51a3ab0-3f1f-4dbe-98d1-3475b20cba95
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/9b206424-9011-407e-a0eb-8b2c0d74591e
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/473af8d2-4e3f-4344-95ef-ff9665e5197e
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/40c48a28-4c20-414e-8452-2496d35331a8
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/ed2a7fb5-15b2-4e2d-9372-4a204dffc64d
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/dad5216a-40ca-4027-b9d5-9a321c12e52d
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/ea8d8811-1f71-4990-94c6-0a172bdabc0d
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/0e88a996-d647-40ea-838b-c020a8dab8db
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Nummer 

(hyperlink) 

Datum PS Onderwerp en fractie 

 

Voorstel voor PS/Presidium 

 

Commissie EFB van 20-02-2023 stemt in met het 

afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M201-2022 14-11-2022 Motie Maak opbrengsten klimaatbeleid zichtbaar. 

(PvdD, SP, D66, DENK, PvdA, GroenLinks) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS en cie RWK 

gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie RWK van 13-02-2023 stemt in met het 

afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M200-2022 14-11-2022 Motie Klimaatbegroting.  

(PvdD, SP, GroenLinks, D66, PvdA) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS en cie RWK 

gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie RWK van 13-02-2023 stemt in met het 

afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M192-2022 14-11-2022 Motie Een veiligere rijksweg N9. 

(CDA, VVD, JA21) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M187-2022 14-11-2022 Motie Instandhouding en duurzaam herstel ARTIS- Aquarium.  

(VVD, D66, GroenLinks, DENK, 50PLUS/PvdO, SP) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M182-2022 10-10-2022 Motie Deelname provincie Noord-Holland aan komende edities 

Canal Parade. 

(VVD, GroenLinks, D66, PvdA, CDA, SP) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M175-2022 19-09-2022 Motie Vluchtelingenopvang  

(GroenLinks, D66, DENK, PvdA, PvdD)  

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M170-2022 19-09-2022 Motie Haalbaarheid Planning Groen Staal  

(VVD, D66, GroenLinks, PvdA, ChristenUnie, PvdD, CDA, DENK, 

JA21) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M154-2022 04-7-2022 Motie Provinciale ambities dierenwelzijn concreter maken. 

(PvdD, GroenLinks, PvdA, DENK, JA21) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/175f8b2e-3bbf-4e83-b503-6a0aaee153ef
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/e13f2df2-652e-4eec-9b71-700ba0f2bc96
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/0fdffc24-fc17-441b-85bb-c4c70f994531
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/5326a377-8365-47da-885f-b08499dca59a
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/8f4ed8b7-8379-41e2-9b04-57b55f8ffdcb
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/4a347d08-9658-415a-91f4-a070b2bc558b
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/8bf15405-405b-41e1-b4a9-45c0f4e96f71
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/49c5c023-8d49-4308-b1d1-ab5f609991a6
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Nummer 

(hyperlink) 

Datum PS Onderwerp en fractie 

 

Voorstel voor PS/Presidium 

 

M152-2022 04-7-2022 Motie Noord-Holland roept klimaat-en biodiversiteitscrisis uit.  

(PvdD, GroenLinks, DENK) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M151-2022 04-7-2022 Motie Erfcoaches voor toekomstbestendig landelijk gebied.  

(CDA) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M147-2022 04-7-2022 Motie Recreatie voor mensen met een smalle portemonnee.  

(SP) 

In januari en februari is er een actualisatie vanuit GS 

gepubliceerd bij deze motie 

M138-2022 04-7-2022 Motie Sociaal economische impactanalyse gebiedsprocessen.  

(CDA) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M135-2022 04-7-2022 Motie Evenredige reductie Schiphol.  

(ChristenUnie) 

In januari en februari is er een actualisatie vanuit GS 

gepubliceerd bij deze motie 

M133-2022 04-7-2022 Motie Organiseren expertmeeting retail-organisaties.  

(ChristenUnie) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M132-2022 04-7-2022 Motie Lobby aanpassing Europese staatssteunregeling.  

(ChristenUnie) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS en cie EFB 

gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie EFB van 20-02-2023 stemt in met het 

afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M130-2022 04-7-2022 Motie Fiks de Fixsteams.  

(PvdA, GroenLinks, PvdD, DENK ) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M126-2022 04-7-2022 Motie Input boeren en tuinders bij Omgevingsverordening. 

(GroenLinks, PvdD, PvdA) 

 

M68-2022 23-05-2022 Motie Betrek mensen met een mobiliteitsbeperking. 

(D66, PvdD, CU, GroenLinks, VVD) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS en cie M&B 

gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie M&B van 20-02-2023 stemt in met het 

afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M61-2022 23-05-2022 Motie Natte weilanden bij de Oeverlanden in NNN opnemen. 

(SP, D66, PvdD) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/84072973-b7c1-4162-8e8e-2e2805a80b5f
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/033ed565-6837-4496-a1df-67b7db187fd1
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/6a9b03f9-2a08-4000-a6f5-abf9e356bf7f
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/3d152a11-bbae-4d52-a4cd-54e8adffee67
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/f2134bb6-fcaa-42b5-81ca-776596a059e0
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/b989f30e-2677-4590-b059-9e39aef06398
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/4eb9f148-bf79-48ed-a1b6-07d0af20eb30
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/099c7780-84db-4169-b248-3359c2a7224b
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/81e285ac-6c2c-4158-aa2f-a2410dffe94d
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/ac1181ff-7350-41a5-a313-56c26a0f6889
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/0919ec3a-2bbe-4205-bdd6-baf1d7f823cd


5 

 

Nummer 

(hyperlink) 

Datum PS Onderwerp en fractie 

 

Voorstel voor PS/Presidium 

 

M53-2022 23-05-2022 Motie Meerdere pilots verruiming Vrijkomende Agrarische 

Bebouwing (VAB). 

(PvdD, SP) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M43-2022 04-04-2022 Motie Afstand doen van schadelijke biobrandstoffen. 

(PvdD, SP, GroenLinks) 

 

M37-2022 07-03-2022 Motie Verkenning bouwteam, kostentafel en risicotafel als 

standaardprocedure bij grote infrastructurele projecten. 

(VVD, CDA, PvdA, D66, JA21) 

 

M23-2022 07-03-2022 Motie Zicht op verbetering leefomgeving. 

(D66, PvdA, GroenLinks, VVD) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M10-2022 31-01-2022 Motie  Zorgen om hyperscales. 

(GroenLinks, PvdA, JA21, ChristenUnie) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS en cie EFB 

gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie EFB van 20-02-2023 stemt in met het 

afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M9-2022 31-01-2022 Motie Hyperscales. 

(VVD, D66, JA21, Liberaal NH) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS en cie EFB 

gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie EFB van 20-02-2023 stemt in met het 

afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M7-2022 31-01-2022 Motie Innovatieve mogelijkheden ter beperking van overlast. 

(JA21, Liberaal N-H, 50PLUS/PvdO, VVD) 

 

M237-2021 13-12-2021 Motie Inspiratie her- en bijbestemming. 

(PvdD, SP, D66, GroenLinks, JA21, DENK) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M216-2021 08-11-2021 Motie Bij de begroting jongerenperspectief op bereikbaarheid. 

(PvdA, CDA, SP, PvdD, DENK) 

 

M214-2021 08-11-2021 Motie Broedplaats Blakende Bollen. 

(GroenLinks, PvdD, SP, D66, CDA) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/76c2def2-cf5c-4a37-86ae-8775ccc51a90
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/c5ccbe08-7a32-4e74-b959-aa8e63220fa8
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/f54c5e3c-5841-4a48-981a-f38a9d024496
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/4fcc7235-dfef-4048-b599-3f5cf4d337cd
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/86df2489-4195-446e-b325-0e91fb965556
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/6a163928-5abe-45f2-9601-73917f3c2f0e
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/030eaeef-1cb6-4fdb-829b-d3f6bd14e708
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/b2256bf9-654d-407e-9094-45de6d48b092
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/f2e0afcc-c137-4408-abaf-4cba7033a540
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/1b0b7a24-36da-448c-84a6-dcbec47ee67e
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Nummer 

(hyperlink) 

Datum PS Onderwerp en fractie 

 

Voorstel voor PS/Presidium 

 

M187-2021 08-11-2021 Motie toekomstperspectief sport Noord-Holland. 

(CDA, SP, ChristenUnie, JA21) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M173-2021 11-10-2021 Motie Inclusievere communicatie over deelmobiliteit. 

(DENK) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS en cie M&B 

gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie M&B van 20-02-2023 stemt in met het 

afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M167-2021 13-09-2021 Motie Verdere uitrol infrastructuur van gerecycled plastic bij 

positieve pilotresultaten. 

(VVD, D66, PvdA) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M127-2021 05-07-2021 Motie Windturbines en gemeentegrenzen. 

(VVD, D66, PVDA, DENK, SP, JA21) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M124-2021 05-07-2021 Motie Uitdaagrecht bij RES. 

(D66, GL) 

In januari en februari is er een actualisatie vanuit GS 

gepubliceerd bij deze motie 

M112-2021 05-07-2021 Motie monitoring gezondheids - en veiligheidseffecten. 

(DENK, CDA) 

In januari en februari is er een actualisatie vanuit GS 

gepubliceerd bij deze motie 

M108-2021 05-07-2021 Motie gesprekken tussen buurgemeenten. 

(DENK, PvdD) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M106-2021 05-07-2021 Motie RES: Bescherm natuur en cultuurhistorie in het IJmeer. 

(PvdD, PVDA, GL, D66, DENK) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M104-2021 05-07-2021 Motie RES: Meer initiërende rol provincie. 

(PvdD, PVDA, DENK) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M96-2021 05-07-2021 Motie Wensen en opvattingen Verstedelijkingsstrategie MRA : 

leefomgeving en leefbaarheid. 

(PvdD, CU, PVDA, SP, 50PLUS/PvdO, DENK, D66, GL) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M24-2021 08-03-2021 Motie Betrek buurgemeenten óók bij het meten van draagvlak over 

het plaatsen van windturbines. 

(DENK, JA21) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/f48626ee-3e55-4c52-954f-d980c5eba6d8
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/f3d58c32-cabf-4950-b30b-7b6278e7dc50
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/8cb19734-9dd0-439d-a0a1-995e5a87ae7f
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/4d37cd78-d694-45ba-8d9f-57dcf67781cc
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/7b105d9d-11da-4617-b2c1-3a24cfbe45aa
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/52b8b179-3404-417e-a752-6f7265727c46
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/ad433639-baef-4f7e-a0d9-82f0df2a721e
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/14c2e69d-6b7a-42b4-ba58-f9a473b0af87
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/75b7c146-43b6-45a0-8ea2-cc21bf9eb66f
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/617d11d6-466b-4b8a-a1c0-32202f6a75ae
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/6cc16816-6cb5-41b8-9e4c-1aa4c5727360
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Nummer 

(hyperlink) 

Datum PS Onderwerp en fractie 

 

Voorstel voor PS/Presidium 

 

M4-2021 01-02-2021 Behoud loketfunctie o.a. op stations Alkmaar, Hoorn en Hilversum.  

(PvdA, SP, DENK, VVD, ChristenUnie, JA21, PVV) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M187-2020 16-11-2020 Optimaal onderhouden snelfietsroutes  

(D66, GroenLinks, ChristenUnie, PvdA, PvdD) 

 

M185-2020 16-11-2020 Varende fietspaden . 

(D66, GroenLinks, ChristenUnie, PvdA) 

 

M148-2020 22-10-2020 Heroverweging Zijpe –en Hazepolder.  

(PvdA, D66, ChristenUnie, GroenLinks) 

 

M135-2020 05-10-2020 Motie bij concept-RESsen over burgerparticipatie. 

(D66, PvdA, VVD) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M127-2020 5-10-2020 Onderzoek Zon-op-dak (RES 1.0). 

(CDA, PvdD, ChristenUnie) 

In januari en februari is er een actualisatie vanuit GS 

gepubliceerd bij deze motie 

M125-2020 05-10-2020 Koppel biodiversiteit aan de energietransitie.  

(PvdD) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M116-2020 05-10-2020 Leidraad Weidevogels.  

(GroenLinks, PvdD) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M115-2020 05-10-2020 Weidevogels Zijpe.  

(GroenLinks, PvdA) 

 

M75-2020 14-09-2020 Pont Ilpendam-Landsmeer.  

(ChristenUnie, PvdD, GroenLinks, PvdA, D66,  VVD, SP) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS en cie M&B 

gepubliceerd bij deze motie 

Voorstel Presidium: 

Commissie M&B van 20-02-2023 stemt in met het 

afdoen van deze motie. 

Voorstel: motie afdoen. 

M42-2020 18-05-2020 Motie Economisch Herstel- en Duurzaamheidsfonds. 

(VVD, GroenLinks, PvdA, D66, CDA) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M41-2020 18-05-2020 Provinciaal Noodfonds Sociale Infrastructuur. 

(PvdA, VVD, D66, SP, GroenLinks, ChristenUnie, CDA)  

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

M21-2020 09-03-2020 Vang de kinderen van Moria op.  

(PvdA, GroenLinks, PvdD, D66, CDA, ChristenUnie, SP) 

 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/8947ce5e-cd86-419e-b77f-077092413b25
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/e9184564-56b6-4c3d-b21f-8661d71670d3
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/73b6133a-b1a9-45fd-b769-07cb23473a9e
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/a16a1181-0e57-4cc2-bb18-709cbf0b7f18
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/f232ed7d-d2d3-4be2-9df6-03194577fbdb
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/7b65b9eb-bd64-4562-b560-b6d88b4b08cc
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/3dce11cb-d79c-4b02-b1c5-9881d980bf29
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/2a754cc2-bde1-49f3-bf02-5f8e0e5b500a
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/f8f13f7e-2fd2-46c3-80fd-66861678135d
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/fe9202ed-ab2e-4b78-beb6-5fb36b2b01a4
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/641c7eb2-a07e-4bb7-a5f2-7f3348a66aaa
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/e380b39f-0c97-467a-b0dc-5d5384f6c999
https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/000a7c19-5217-421e-b48f-d7da4a7700e5


8 

 

Nummer 

(hyperlink) 

Datum PS Onderwerp en fractie 

 

Voorstel voor PS/Presidium 

 

M107-2019 18-11-2019 Natuurinclusief bouwen meenemen in klimaatambities voor 

gebouwde omgeving.  

(PvdD) 

In januari is er een actualisatie vanuit GS gepubliceerd 

bij deze motie 

 

https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Item/d2bc80c2-b531-4d37-82b0-a54cab77892e
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Provinciale Staten van Noord-Holland  

Haarlem, 6 maart 2023 

Onderwerp: Besluit tot instelling van de Onderzoekscommissie geloofsbrieven  

Bijlagen:  
- Ontwerpbesluit van Provinciale Staten van Noord-Holland van 6 maart 2023 tot instelling van de 
Onderzoekscommissie geloofsbrieven

1. Inleiding

De Provinciale Statenverkiezingen zijn aanstaande. Op 29 maart 2023 leggen de dan gekozen 
nieuwe Statenleden conform artikel 18 Provinciewet en artikel 10, derde lid, van het Reglement 
van orde voor de vergaderingen en andere werkzaamheden van Provinciale Staten en 
Statencommissies van Noord-Holland 2015 (hierna: reglement) de eed of verklaring en belofte 
af. 

Conform artikel 10, eerste lid, van het reglement dienen Provinciale Staten voor de toelating van 
nieuwe leden een Onderzoekscommissie geloofsbrieven (hierna: commissie) in te stellen. 

2. Toelichting

De commissie bestaat uit zes leden van Provinciale Staten en onderzoekt de geloofsbrieven, de 
daarop betrekking hebbende stukken van de te benoemen leden en de processen-verbaal van de 
stembureaus. Hierbij wordt bezien of de door het Centraal Stembureau benoemde Statenleden 
toegelaten kunnen worden. 

De commissie brengt na haar onderzoek verslag uit van de bevindingen aan Provinciale Staten in 
de vergadering van 28 maart 2023 en doet daarbij een voorstel. Een minderheidsstandpunt 
wordt gemeld in de notulen van de vergadering. 

In verband met de verwachte omvang van het aantal te onderzoeken geloofsbrieven wordt 
voorgesteld om zes Statenleden in de commissie te benoemen, net als in 2019 (waarbij de 
verplichting uit het Reglement van Orde geldt dat er minimaal drie leden moeten zijn). 

3. Proces en procedure

De Provinciale Statenvergadering van 6 maart 2023 is de laatste reguliere vergadering voor de 
verkiezingen. Derhalve wordt voorgesteld om de commissie thans in te stellen.  
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In dit verband wordt tevens voorgesteld om de voorzitter van PS te machtigen om de leden te 
benoemen, omdat nu nog niet kan worden voorzien welke Statenleden beschikbaar zullen zijn 
op 28 maart 2023. 

4. Voorstel

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit. 

Het presidium, 

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter 

dhr. K. Konings, griffier 
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Ontwerpbesluit van Provinciale Staten van Noord-Holland tot instelling van de 
Onderzoekscommissie geloofsbrieven 

Nr. 15-2023  

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

gelezen de voordracht van het Presidium van 6 maart 2023; 

overwegende dat het wenselijk wordt geacht om in verband met de Provinciale 
Statenverkiezingen 2023 de Onderzoekscommissie geloofsbrieven in te stellen; 

gelet op artikel 10, eerste en tweede lid, van het Reglement van orde voor de vergaderingen en 
andere werkzaamheden van Provinciale Staten en Statencommissies van Noord-Holland 2015; 

besluiten: 

1. er is een Onderzoekscommissie geloofsbrieven;

2. de commissie bestaat uit zes leden;

3. de leden zijn Statenleden;

4. de voorzitter benoemt de leden;

5. de commissie wordt door de voorzitter ontbonden nadat de bevindingen van de commissie
door Provinciale Staten zijn gehoord.

Haarlem, 6 maart 2023 

Provinciale Staten voornoemd, 

voorzitter, 

statengriffier,
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Aan PS van Noord-Holland - Fryslan en Groningen 
T.a.v. de Statengriffier  

  
  

Leeuwarden, 21 december 2022  
 
Kenmerk: 02062491  
Onderwerp: wijziging gemeenschappelijke regeling Waddenfonds 

 

Geachte leden van de Provinciale Staten van Noord-Holland, Fryslân en Groningen, 
 

Provinciale staten en gedeputeerde staten van de Waddenprovincies hebben in elk in 2012, met 

toepassing van de Wet gemeenschappelijke regelingen (hierna: Wgr), een (tijdelijke) 

samenwerkingsovereenkomst gesloten: de gemeenschappelijke regeling Waddenfonds. 

 

De gemeenschappelijke regeling is voor het laatst gewijzigd in december 2015. Sindsdien zijn er 

wijzigingen in hogere wet- en regelgeving die het nodig maken om de regeling aan te passen. Van de 

gelegenheid wordt gebruik gemaakt om enkele (tekstuele) verbeteringen in de regeling door te 

voeren. Het bestuur van het Waddenfonds heeft deze wijziging voorbereid. 

 

Provinciale staten en gedeputeerde staten moeten ieder voor zich besluiten over het voorstel tot 

wijziging. Een wijziging komt op basis van unanimiteit tot stand. Bovendien moeten provinciale 

staten aan gedeputeerde staten toestemming verlenen om de regeling gewijzigd vast te stellen. Het 

spreekt voor zich dat de tekst van een gemeenschappelijke regeling door de respectieve 

provinciebesturen eensluidend moet worden vastgesteld. 

 

Ten behoeve van uw besluitvorming leggen wij u de volgende stukken voor: 

a) een doorlopende tekst van de gewijzigde gemeenschappelijke regeling; 

b) een algemene toelichting op het voorstel tot wijziging; 

c) een artikelsgewijze toelichting op het voorstel tot wijziging; en 

d) een concept wijzigingsbesluit. 

 

Wij verzoeken u het dagelijks bestuur te informeren over a) de agendering van het voorstel in 

provinciale staten en b) het resultaat van de besluitvorming. 

 

Voor vragen over dit voorstel kunt u contact opnemen met het Waddenfonds. 

 

Het algemeen bestuur van het openbaar lichaam Waddenfonds, 

 

 

C.J. Loggen G.W. Huisman   

Voorzitter secretaris - directeur 
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Gemeenschappelijke regeling Waddenfonds 
 

 

Provinciale staten en gedeputeerde staten van de provincies Fryslân, Noord-Holland en 

Groningen, hierna te noemen: Waddenprovincies, ieder voor zover zij bevoegd zijn, 

 

 

overwegende dat:  

 

❖ het Kabinet heeft besloten het Waddenfonds te decentraliseren naar de Wadden-

provincies; 

 

❖ ten behoeve van deze decentralisatie het Rijk en de Waddenprovincies op 14 september 

2011 het Bestuursakkoord Decentralisatie Waddenfonds hebben ondertekend; 

 

❖ met deze decentralisatie het beheer over het Waddenfonds en de besteding van 

middelen ten laste van dit fonds een autonome taak van de Waddenprovincies is; 

 

❖ in voormeld Bestuursakkoord is opgenomen dat de Waddenprovincies zorg dragen voor 

een professionele uitvoeringsorganisatie voor het beheer van het Waddenfonds en in 

gezamenlijkheid beschikken over de gelden van dit fonds, 

 

 

gelet op:  

 

de Wet gemeenschappelijke regelingen  

 

BESLUITEN:  

 

de volgende gemeenschappelijke regeling te treffen: 

 

 

Hoofdstuk 1   Algemene bepalingen  
 

Artikel 1 Begripsbepalingen  

1. In deze regeling wordt verstaan onder:  

a. Awb: Algemene wet bestuursrecht; 

b. de regeling: de gemeenschappelijke regeling Waddenfonds; 

c. het openbaar lichaam: het openbaar lichaam als bedoeld in artikel 2 van deze 

regeling; 

d. de wet: de Wet gemeenschappelijke regelingen; 

e. provinciale staten: provinciale staten van Fryslân, Noord-Holland en Groningen; 
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f. colleges: gedeputeerde staten van Fryslân, Noord-Holland en Groningen; 

g. bestuursakkoord: het door Rijk en Waddenprovincies op 14 september 2011 onder-

tekende Bestuursakkoord Decentralisatie Waddenfonds. 

2. Waar in de wet of de regeling bepalingen van de Provinciewet van overeenkomstige 

toepassing worden verklaard, wordt voor provinciale staten, gedeputeerde staten en de 

commissaris van de Koning gelezen: het algemeen bestuur, het dagelijks bestuur en de 

voorzitter. 

 

Artikel 2 Openbaar lichaam 

1. Er is een openbaar lichaam als bedoeld in artikel 40, eerste lid, juncto artikel 8, eerste lid, 

van de wet, genaamd Waddenfonds. 

2. Het Waddenfonds is gevestigd te Leeuwarden. 

 

Artikel 3 Doelstelling en belangen openbaar lichaam 

1. Het Waddenfonds heeft als doelstelling: 

a. het vergroten en versterken van de natuur- en landschapswaarden van het 

waddengebied; 

b. het verminderen of wegnemen van externe bedreigingen van de natuurlijke rijk-

dom van de Waddenzee; 

c. een duurzame economische ontwikkeling in het waddengebied, dan wel het 

gericht zijn op een substantiële transitie naar een duurzame energiehuishouding 

in het waddengebied en direct aangrenzende gebieden; 

d. het ontwikkelen van een duurzame kennishuishouding ten aanzien van het wad-

dengebied. 

2. De regeling heeft ten doel het behartigen van de belangen van de deelnemende provin-

cies met betrekking tot het beheer van het Waddenfonds en de besteding van middelen 

ten laste van dit fonds.  

 

Artikel 4 Taken openbaar lichaam 

1. Ter behartiging van de in artikel 3 genoemde belangen heeft het openbaar lichaam de vol-

gende taken: 

a) het beheer van het Waddenfonds; 

b) het verstrekken van subsidies ten laste van het Waddenfonds; 

c) het op privaatrechtelijke titel besteden van middelen ten laste van het Waddenfonds; 

d) de voorbereiding van het door provinciale staten vast te stellen Uitvoeringskader 

Waddenfonds als bedoeld in artikel 25. 

2. De taken als bedoeld in het eerste lid worden uitgevoerd met inachtneming van het 

bestuursakkoord en de door provinciale staten vastgestelde beleidskaders met betrekking 

tot het werkingsgebied van het Waddenfonds. 
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Hoofdstuk 2  Inrichting en samenstelling bestuur 
 

Afdeling 1 Het bestuur 

 

Artikel 5 Het bestuur 

1. Het bestuur van het openbaar lichaam bestaat uit een algemeen bestuur, een dagelijks 

bestuur en een voorzitter. 

2. Het algemeen bestuur staat aan het hoofd van het openbaar lichaam. 

 

 

Afdeling 2 Het algemeen bestuur 

 

Artikel 6 Samenstelling  

1. Het algemeen bestuur bestaat uit 9 leden.  

2. Provinciale staten wijzen elk drie leden aan van het algemeen bestuur, waarbij in elk 

geval de gedeputeerde die het Waddenfonds in portefeuille heeft wordt aangewezen. 

Provinciale staten wijzen voorts elk tenminste drie plaatsvervangende leden aan, waarbij 

in elk geval de gedeputeerde wordt aangewezen die op basis van plaatsvervanging in 

het betreffende college het Waddenfonds in portefeuille heeft. De aanwijzing vindt zo 

spoedig mogelijk plaats.  

3. Het lidmaatschap van het algemeen bestuur eindigt van rechtswege, zodra men ophoudt 

lid of voorzitter te zijn van provinciale staten uit wiens midden men is aangewezen of 

gedeputeerde van de betreffende provincie te zijn.  

4. De zittingsduur van de leden van het algemeen bestuur is gelijk aan die van provinciale 

staten.  

5. Indien in het algemeen bestuur een vacature ontstaat wijzen provinciale staten van de 

betreffende provincie zo spoedig mogelijk een nieuw lid aan.  

 

Artikel 7 Werkwijze 

1.  Het algemeen bestuur vergadert ten minste twee maal per jaar en voorts zo dikwijls als 

de voorzitter of het dagelijks bestuur dit nodig oordeelt, dan wel ten minste een vijfde van 

het aantal leden dit, onder opgaaf van redenen, schriftelijk verzoekt.  

2.  De vergaderingen van het algemeen bestuur zijn openbaar. Indien de voorzitter dan wel 

een vijfde gedeelte van de aanwezige leden het nodig oordeelt, dient het algemeen 

bestuur te besluiten of zal worden vergaderd met gesloten deuren.  

3. Het algemeen bestuur stelt een reglement van orde voor zijn vergaderingen en andere 

werkzaamheden vast. 

4. De voorzitter roept de leden schriftelijk tot de vergadering op. 

5. Tegelijkertijd met de oproeping brengt de voorzitter dag, tijdstip en plaats van de 

vergadering ter openbare kennis. De agenda en de daarbij behorende voorstellen met 

uitzondering van de in artikel 23, tweede lid, van de wet bedoelde stukken worden tege-

lijkertijd met de oproeping en op een bij de openbare kennisgeving aan te geven wijze ter 

inzage gelegd. 
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6. De vergadering wordt niet geopend voordat blijkens de presentielijst meer dan de helft 

van het aantal zitting hebbende leden tegenwoordig is en tevens elke deelnemende 

provincie tegenwoordig is. 

7. Indien ingevolge het zesde lid de vergadering niet kan worden geopend, belegt de 

voorzitter, onder verwijzing naar dit artikel, opnieuw een vergadering tegen een tijdstip 

dat ten minste vierentwintig uur na het bezorgen van de oproeping is gelegen. 

8. Op de vergadering, bedoeld in het zevende lid, is het zesde lid niet van toepassing. Het 

algemeen bestuur kan echter over andere aangelegenheden dan die waarvoor de 

ingevolge het zesde lid niet geopende vergadering was belegd alleen beraadslagen of 

besluiten, indien blijkens de presentielijst meer dan de helft van het aantal zitting 

hebbende leden tegenwoordig is en tevens elke deelnemende provincie tegenwoordig is. 

 

Artikel 8  Besluitvorming 

1. Elk lid van het algemeen bestuur heeft één stem.  

2. Een stemming is alleen geldig als meer dan de helft van het aantal leden dat zitting heeft, 

en zich niet van deelneming aan de stemming moet onthouden, daaraan heeft deel-

genomen. Artikel 29, tweede lid, van de Provinciewet is van overeenkomstige toepas-

sing.  

3. Voor het tot stand komen van een beslissing bij stemming is de volstrekte meerderheid 

vereist van hen die een stem hebben uitgebracht.  

4. Een lid neemt niet deel aan de stemming over:  

a. een aangelegenheid die hem rechtstreeks of middellijk persoonlijk aangaat of 

waarbij hij als vertegenwoordiger is betrokken;  

b. de vaststelling of goedkeuring van de rekening van een lichaam waaraan hij 

rekenplichtig is of tot welk bestuur hij behoort. 

 

 

Afdeling 3 Het dagelijks bestuur 

 

Artikel 9 Samenstelling  

1. Het dagelijks bestuur bestaat uit de voorzitter en twee andere leden, door en uit het alge-

meen bestuur aan te wijzen, zodanig dat vanuit elke deelnemende provincie de gedepu-

teerde die het Waddenfonds in portefeuille heeft wordt aangewezen. De gedeputeerde 

die als plaatsvervangend lid van het algemeen bestuur is aangewezen, wordt aangewe-

zen als plaatsvervangend lid van het dagelijks bestuur.  

2. De leden en plaatsvervangend leden van het dagelijks bestuur worden aangewezen in 

de eerste vergadering van het algemeen bestuur in nieuwe samenstelling. 

3. Een lid van het dagelijks bestuur treedt af, zodra men ophoudt lid van het algemeen 

bestuur te zijn.  

4. Degene die tussentijds ophoudt lid van het algemeen bestuur te zijn, houdt tevens op lid 

van het dagelijks bestuur te zijn. 

5. Indien in het dagelijks bestuur een vacature ontstaat, wijst het algemeen bestuur zo 

spoedig mogelijk een nieuw lid aan. 
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Artikel 10 Werkwijze en besluitvorming 

1. Het dagelijks bestuur vergadert zo dikwijls als de voorzitter of één van de leden dit nodig 

acht. 

2. In de vergadering van het dagelijks bestuur heeft ieder lid één stem. Voor het tot stand 

komen van een beslissing bij stemming wordt de volstrekte meerderheid vereist van hen 

die een stem hebben uitgebracht. 

3. In de vergaderingen van het dagelijks bestuur kan slechts worden beraadslaagd of beslo-

ten, indien alle zitting hebbende leden tegenwoordig zijn.  

4. Indien het vereiste aantal leden niet tegenwoordig is belegt de voorzitter, onder verwij-

zing naar dit artikel, een nieuwe vergadering. 

5. Op de vergadering, bedoeld in het vierde lid, is het derde lid niet van toepassing. Het 

dagelijks bestuur kan echter over andere aangelegenheden dan die waarvoor de eerdere 

vergadering was belegd alleen beraadslagen of besluiten, indien alle zitting hebbende 

leden tegenwoordig zijn.  

6. Indien bij een stemming, anders dan over personen voor het doen van benoemingen, 

voordrachten of aanbevelingen, de stemmen staken, wordt opnieuw gestemd. Staken de 

stemmen andermaal over hetzelfde voorstel, dan beslist de stem van de voorzitter. 

7. Het dagelijks bestuur kan voor zijn vergaderingen een reglement van orde vaststellen  

 

 

Afdeling 4 De voorzitter 

 

Artikel 11 De voorzitter 

1. Het algemeen bestuur benoemt uit zijn midden een voorzitter. Het algemeen bestuur stelt 

een rooster van benoeming en aftreden vast. Benoeming vindt in beginsel voor een 

aaneengesloten periode van vier jaren plaats. 

2. De voorzitter is tevens voorzitter van het dagelijks bestuur.  

3. De voorzitter wordt bij ontstentenis vervangen door een lid van het dagelijks bestuur, dat 

daartoe door het algemeen bestuur is aangewezen. 

 

 

Afdeling 5 Commissies  

 

Artikel 12 Adviescommissies  

1.  Het algemeen bestuur kan commissies van advies instellen. Het algemeen bestuur regelt 

de bevoegdheden en de samenstelling.  

2.  De instelling van vaste commissies van advies aan het dagelijks bestuur of de voorzitter 

en de regeling van haar bevoegdheden en samenstelling geschieden door het algemeen 

bestuur op voorstel van het dagelijks bestuur onderscheidenlijk de voorzitter.  

3.  Andere commissies van advies aan het dagelijks bestuur of de voorzitter worden door 

het dagelijks bestuur onderscheidenlijk de voorzitter ingesteld. Het dagelijks bestuur 

respectievelijk de voorzitter regelt de bevoegdheden en de samenstelling.  
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Artikel 13 Commissie Kwaliteitstoetsing Waddenfonds 

1. Onverminderd het bepaalde in artikel 12, eerste lid, stelt het algemeen bestuur een 

commissie Kwaliteitstoetsing Waddenfonds in.  

2. De commissie is in ieder geval belast met de advisering over: 

a) het ontwerp-Uitvoeringskader, het ontwerp-Uitvoeringsprogramma en het ontwerp 

Jaarverslag; 

b) de monitoring en periodieke evaluatie van het beheer van het Waddenfonds en de 

besteding van de middelen ten laste van dit fonds.  

3. Bij de samenstelling van de commissie draagt het algemeen bestuur zorg voor een vol-

doende en onafhankelijke deskundigheid vanuit de terreinen economie, ecologie, ener-

gie, toerisme, landschap en cultuurhistorie, bestuurlijk- en bedrijfsmatige processen en 

controlling & accountancy.  

4. Het algemeen bestuur stelt voor de Commissie Kwaliteitstoetsing Waddenfonds een 

reglement vast. 

2. De commissie is in ieder geval belast met de advisering over: 

o het ontwerp van het Uitvoeringskader en het ontwerp van het Uitvoeringsprogramma 

als bedoeld in hoofdstuk 5; 

o het door het algemeen bestuur vastgestelde jaarverslag, met inbegrip van de  

jaarrekening; 

o de evaluatie- en monitoringsystematiek als bedoeld in artikel 17 van het 

bestuursakkoord; en 

o periodieke evaluatie van het beheer van het Waddenfonds en de besteding van de 

middelen ervan, met inbegrip van het ontwerp van de evaluatieopdracht. 

3. Bij de samenstelling van de commissie draagt het algemeen bestuur zorg voor vol-

doende onafhankelijke en diverse deskundigheid.  

4. Het algemeen bestuur stelt voor de commissie een reglement vast. 

5. De adviezen van de commissie zijn in beginsel openbaar en worden door het dagelijks 

bestuur ter kennisname aan de colleges en provinciale staten gezonden. 

 

Artikel 14 Bestuurscommissies  

1.  Het algemeen bestuur kan bestuurscommissies instellen met het oog op de behartiging 

van bepaalde belangen. Het algemeen bestuur regelt de bevoegdheden en de samen-

stelling.  

2.  Het algemeen bestuur gaat niet over tot het instellen van een bestuurscommissie dan 

nadat provinciale staten van dit voornemen op de hoogte zijn gesteld en in de gelegen-

heid zijn gesteld hun wensen en bedenkingen ter kennis van het algemeen bestuur te 

brengen. 
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Afdeling 6 De secretaris / directeur 

 

Artikel 15  De secretaris/directeur 

1. De secretaris/directeur wordt benoemd, geschorst en ontslagen door het dagelijks 

bestuur. Het dagelijks bestuur regelt tevens de rechtspositie. 

2.1. De secretaris/directeur is belast met de dagelijkse leiding van het Waddenfonds.  

3.2. De secretaris/directeur is het algemeen bestuur, het dagelijks bestuur en de voorzitter 

behulpzaam bij de vervulling van hun taak.  

4.3. De secretaris/directeur is bij de vergaderingen van het algemeen bestuur en het dagelijks 

bestuur aanwezig.  

5.4. De stukken die van het algemeen bestuur en het dagelijks bestuur uitgaan worden door 

de secretaris/directeur mede ondertekend.  

6.5. Het dagelijks bestuur regelt de vervanging van de secretaris/directeur. 

 

 

Afdeling 7 Personeel  

 

Artikel 16  Personeel  

Op verzoek van het dagelijks bestuur kunnen de deelnemers personeel detacheren bij het 

openbaar lichaam. Aan een dergelijk verzoek wordt zoveel mogelijk tegemoet gekomen.  

 

 

Hoofdstuk 3  Taken en bevoegdheden van het bestuur 
 

 

Afdeling 1 Taken en bevoegdheden van het bestuur 

 

Artikel 17 Taken en bevoegdheden 

Ter uitvoering van de in artikel 4 genoemde taken worden aan het bestuur van het openbaar 

lichaam de volgende publiekrechtelijke bevoegdheden overgedragen: 

a) verordenende bevoegdheid, voor zover het vaststellen van een wettelijk voorschrift als 

bedoeld in artikel 4.23, eerste lid, Awb, noodzakelijk is ten behoeve van het verstrekken 

van subsidies ten laste van de begroting van het Waddenfonds; 

b) het nemen van besluiten inzake het verstrekken van subsidie ten laste van de begroting 

van het Waddenfonds, overeenkomstig titel 4.2 Awb. 

 

Afdeling 2 Taken en bevoegdheden van het algemeen bestuur 

 

Artikel 18  Taken en bevoegdheden  

1. Alle taken en bevoegdheden die niet bij of krachtens deze regeling aan het dagelijks 

bestuur of de voorzitter zijn opgedragen, behoren aan het algemeen bestuur. Tot de 

taken en bevoegdheden behoren in elk geval: 

a. het vaststellen van de begroting; 

b. het vaststellen van de Jaarrekening en het Jaarverslag; 



Tekst gewijzigde gemeenschappelijke regeling Waddenfonds 9 december 2022 
 

8 

c. verordenende bevoegdheid; 

d. het vaststellen van het ontwerp-Uitvoeringskader; 

e. het vaststellen van het Uitvoeringsprogramma; 

2. Het algemeen bestuur kan besluiten tot de oprichting van en de deelneming in stichtin-

gen, maatschappen, vennootschappen, verenigingen, coöperaties en onderlinge waar-

borgmaatschappijen, voor zover dat in het bijzonder aangewezen moet worden geacht 

voor de behartiging van het daarmee te dienen openbaar belang. Het besluit wordt niet 

genomen dan nadat provinciale staten van de deelnemende provincies een ontwerp-

besluit is toegezonden en in de gelegenheid zijn gesteld hun wensen en bedenkingen ter 

kennis van het algemeen bestuur van het openbaar lichaam te brengen. 

3. Het algemeen bestuur kan aan het dagelijks bestuur bevoegdheden van het algemeen 

bestuur overdragen, tenzij de aard van de bevoegdheid zich tegen overdracht verzet. Het 

algemeen bestuur kan beperkingen stellen aan de uitoefening van de overgedragen 

bevoegdheid. 

 

 

Afdeling 3 Taken en bevoegdheden van het dagelijks bestuur 

 

Artikel 19  Taken en bevoegdheden 

1. Tot de taken en bevoegdheden van het dagelijks bestuur behoren in elk geval:  

a. het dagelijks bestuur van het openbaar lichaam te voeren, voor zover niet bij of 

krachtens de wet of de regeling het algemeen bestuur hiermee is belast; 

b. beslissingen van het algemeen bestuur voor te bereiden en uit te voeren; 

c. regels vast te stellen over de ambtelijke organisatie van het openbaar lichaam; 

d. ambtenaren te benoemen, te schorsen en te ontslaan; 

e.d. tot privaatrechtelijke rechtshandelingen van het openbaar lichaam te besluiten, 

met uitzondering van privaatrechtelijke rechtshandelingen als bedoeld in artikel 

18, tweede lid; 

f.e. te besluiten namens het openbaar lichaam, het dagelijks bestuur of het algemeen 

bestuur rechtsgedingen, bezwaarprocedures of administratief beroepsprocedures 

te voeren of handelingen ter voorbereiding daarop te verrichten, tenzij het alge-

meen bestuur, voor zover het het algemeen bestuur aangaat, in voorkomende 

gevallen anders beslist; 

g.f. het beheer van de financiële administratie;  

h.g. de zorg, voor zover niet aan anderen opgedragen, voor de controle op het gelde-

lijk beheer en de boekhouding;  

i.h. het stimuleren en coördineren van overleg tussen de Waddenprovincies;  

j.i. het behartigen van de belangen van het Waddenfonds bij andere overheden, 

instellingen, diensten of personen.  

2. Het dagelijks bestuur neemt, ook alvorens is besloten tot het voeren van een rechts-

geding, alle conservatoire maatregelen en doet wat nodig is ter voorkoming van verjaring 

of verlies van recht of bezit. 

 

 



Tekst gewijzigde gemeenschappelijke regeling Waddenfonds 9 december 2022 
 

9 

Afdeling 4 Taken en bevoegdheden van de voorzitter 

 

Artikel 20 Taken en bevoegdheden 

1. De voorzitter is belast met de leiding van de vergaderingen van het algemeen bestuur en 

het dagelijks bestuur.  

2. De voorzitter tekent de stukken die van het algemeen bestuur en dagelijks bestuur uit-

gaan.  

3. De voorzitter vertegenwoordigt het Waddenfonds in en buiten rechte. De voorzitter kan 

deze bevoegdheid opdragen aan een door hem aan te wijzen persoon.  

 

 

Hoofdstuk 4  Inlichtingen en verantwoording 
 

Artikel 21 Inlichtingen door het bestuur aan (leden van) provinciale staten 

1.  Het algemeen bestuur, dagelijks bestuur en de voorzitter verstrekken provinciale staten 

alle inlichtingen die door één of meer leden van die bestuursorganen worden verlangd.  

2.  Het reglement van orde van provinciale staten van de deelnemende provincie is van 

overeenkomstige toepassing.  

1. Het bestuur geeft provinciale staten alle inlichtingen die: 

a. zij nodig hebben voor de uitvoering van hun taken; of 

b. door één of meer leden van provinciale staten wordt verlangd.  

2. Aan het eerste lid, onderdeel a, wordt in elk geval invulling gegeven door toezending 

van: 

o het door het algemeen bestuur vastgestelde Uitvoeringsprogramma 

Waddenfonds, als bedoeld in artikel 27 van de regeling; 

o de algemene financiële en beleidsmatige kaders in de vorm van een 

begrotingstoelichting en de voorlopige jaarrekening als bedoeld in artikel 28 van 

de regeling; 

o het vastgestelde jaarverslag en de jaarrekening, als bedoeld in artikel 30 van de 

regeling; 

o de openbare adviezen van de commissie Kwaliteitstoetsing Waddenfonds, 

alsmede het organiseren van informatiebijeenkomsten en werkbezoeken voor (leden 

van) provinciale staten. 

3. Bij het verstrekken van inlichtingen is het respectieve reglement van orde van provinciale 

staten zoveel mogelijk van overeenkomstige toepassing. 

 

Artikel 22 Algemeen bestuur 

1. Een lid van het algemeen bestuur verstrekt aan provinciale staten die dit lid heeft 

aangewezen, alle inlichtingen die door één of meer leden daarvan wordt verlangd op de 

binnen de betreffende provincie gebruikelijke wijze.  

2. Een lid van het algemeen bestuur kan door provinciale staten die dit lid heeft aangewe-

zen, ter verantwoording worden geroepen voor het door hem in het algemeen bestuur 

gevoerde beleid op de binnen de betreffende provincie gebruikelijke wijze.  
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3. Provinciale staten kunnen een door hem aangewezen lid van het algemeen bestuur ont-

slag verlenen, indien dit lid het vertrouwen van de deelnemer niet meer bezit. 

4. Bij het verstrekken van inlichtingen of het afleggen van verantwoording verschaft een lid 

van het algemeen bestuur over zaken waaromtrent krachtens artikel 23 van de wet 

geheimhouding is opgelegd slechts informatie, indien krachtens artikel 25 van de Provin-

ciewet geheimhouding is opgelegd. Laatstbedoelde geheimhouding kan eerst worden 

opgeheven, nadat door het algemeen bestuur tot opheffing van de geheimhouding is 

besloten. 

 

Artikel 23 Dagelijks bestuur  

1.  Het dagelijks bestuur en elk van zijn leden afzonderlijk zijn aan het algemeen bestuur 

verantwoording schuldig over het door het dagelijks bestuur gevoerde bestuur.  

2.  Het dagelijks bestuur geeft het algemeen bestuur alle inlichtingen die het algemeen 

bestuur voor de uitoefening van zijn taak nodig heeft.  

3.  Het algemeen bestuur kan besluiten een lid van het dagelijks bestuur ontslag te verle-

nen, indien dit lid het vertrouwen van het algemeen bestuur niet meer bezit. Op het ont-

slagbesluit is artikel 4:8 van de Algemene wet bestuursrecht niet van toepassing. De 

rechter treedt niet in de beoordeling van de gronden waarop het algemeen bestuur tot 

ontslag van een lid van het dagelijks bestuur heeft besloten.  

 

Artikel 24 Bericht en raad 

1.  Over al hetgeen het openbaar lichaam betreft dient het dagelijks bestuur Onze Ministers 

desgevraagd van bericht en raad.  

2.  Het dagelijks bestuur doet mededeling van het verzoek en de inhoud daarvan aan de 

deelnemers. 

 

 

Hoofdstuk 5   Uitvoeringskader en-programmering  
 

Artikel 25 Uitvoeringskader Waddenfonds  

1. Provinciale staten stellen op voorstel van het algemeen bestuur een Uitvoeringskader 

Waddenfonds vast.  

2. Het Uitvoeringskader bevat een programmatisch afwegingskader op hoofdlijnen ten 

behoeve van de besteding van middelen ten laste van het Waddenfonds. 

 

Artikel 26 

1. Het Uitvoeringskader wordt voorbereid door het dagelijks bestuur. 

2. Het dagelijks bestuur betrekt bij de voorbereiding van het Uitvoeringskader: 

a) de naar zijn oordeel meest belanghebbende overheidsorganen en organisaties. 

Daartoe behoren in elk geval de besturen van de in het werkingsgebied van het 

Waddenfonds gelegen gemeenten en waterschappen; 

b) het advies van de commissie als bedoeld in artikel 13. 

3. Het algemeen bestuur stelt het ontwerp van het -Uitvoeringskader vast voor 1 september 

van het jaar, voorafgaande aan de meerjarenperiode waarop het plan betrekking heeft.  
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Artikel 27 Uitvoeringsprogrammering 

1. Het algemeen bestuur stelt voor ten minste één jaar, voor 1 januari, een Uitvoerings-

programma vast. 

2. Het Uitvoeringsprogramma bevat in ieder geval een richtinggevende verdeling van 

beschikbare budgetten over de respectieve thema’s en een beschrijving van activiteiten 

om tot besteding van de budgetten te komen. 

3. Bij de vaststelling van het Uitvoeringsprogramma houdt het algemeen bestuur rekening 

met het Uitvoeringskader Waddenfonds. 

4. Het Uitvoeringsprogramma wordt ter kennisname aan gedeputeerde statende colleges en 

provinciale staten gezonden.  

 

 

Hoofdstuk 6  Financiën en beheer  
 

Artikel 28  Financiële en beleidsmatige kaders 

Het dagelijks bestuur zendt vóór 15 april vanin het jaar voorafgaande aan dat waarvoor de 

begroting dient, de algemene financiële en beleidsmatige kaders in de vorm van een begrotings-

toelichting en de voorlopige jaarrekening van het voorafgaande kalenderjaar aan provinciale 

staten van de deelnemende provincies, met inachtneming van de in de wet genoemde termijn. 

 

Artikel 29 Begroting  

1. Het dagelijks bestuur zendt de ontwerp-begroting acht twaalf weken voordat zij aan het 

algemeen bestuur wordt aangeboden, toe aan provinciale staten.  

2. De ontwerp-begroting wordt door de zorg van de Waddenprovincies voor een ieder ter 

inzage gelegd en, tegen betaling van de kosten, algemeen verkrijgbaar gesteld.  

3. Provinciale staten kunnen bij het dagelijks bestuur hun zienswijze over de ontwerp-

begroting naar voren brengen. Het dagelijks bestuur voegt de commentaren waarin deze 

zienswijze is vervat bij de ontwerp-begroting, zoals deze aan het algemeen bestuur wordt 

aangeboden.  

4. Het algemeen bestuur stelt de begroting vast, uiterlijk 15 juli in het jaar voorafgaande aan 

dat waarvoor zij dient.  

5. Het dagelijks bestuur zendt de vastgestelde begroting zo nodig toe aan provinciale 

staten, die ter zake bij de minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties hun 

zienswijze naar voren kunnen brengen. 

6. Het dagelijks bestuur zendt de begroting binnen twee weken na vaststelling, doch in 

ieder geval vóór 1 augustus15 september van het jaar voorafgaande aan dat waarvoor 

de begroting dient, aan de minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties. 

7. Het bepaalde in het eerste, derde en vijfde lid is niet van toepassing op de volgende 

categorieën van begrotingswijzigingen: 

a. wijzigingen die vallen binnen het begrotingsprogramma voor subsidies, zoals 

gedefinieerd in de primaire begroting en in de Nota toelichting begroting Wadden-

fonds; 
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b. wijzigingen waarmee middelen uit de bestemmingsreserve voor majeure projecten 

worden aangewend voor het begrotingsprogramma voor subsidies voor majeure 

projecten; of 

c. technische wijzigingen waarmee resterende subsidiebudgetten uit het vorig boek-

jaar worden aangewend voor subsidies in het daaropvolgende boekjaar.  

 

Artikel 30  Jaarrekening en Jaarverslag 

1. Het algemeen bestuur stelt de jaarrekening en het jaarverslag vast uiterlijk 1 juli in het 

jaar volgende op het jaar waarop deze betrekking heeft.  

2. Het dagelijks bestuur zendt de jaarrekening binnen twee weken na vaststelling, doch in 

ieder geval vóór 15 juli van het jaar volgende op het jaar waarop de jaarrekening betrek-

king heeft, aan de minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties.  

3. De jaarrekening en het jaarverslag worden ter kennisname aan gedeputeerde statende 

colleges en provinciale staten gezonden. 

 

Artikel 31  Bijdrage  

De uitvoerings- en beheerkosten die rechtstreeks voortvloeien uit deze regeling worden ten laste 

van het Waddenfonds gebracht.  

 

Artikel 32  De administratie en de controle  

1. Het algemeen bestuur stelt bij verordening de uitgangspunten voor het financiële beleid, 

alsmede voor het financiële beheer en voor de inrichting van de financiële organisatie 

vast. De verordening waarborgt dat aan de eisen van rechtmatigheid, verantwoording en 

controle wordt voldaan. 

2. Het algemeen bestuur stelt bij verordening regels vast voor de controle op het financieel 

beheer en op de inrichting van de financiële organisatie. De verordening waarborgt dat 

de rechtmatigheid van het financiële beheer en van de inrichting van de financiële orga-

nisatie wordt getoetst.  

3. Het algemeen bestuur wijst een accountant aan als bedoeld in artikel 393, eerste lid, van 

Boek 2 van het Burgerlijk Wetboek, belast met de controle van de jaarrekening en het 

daarbij verstrekken van een accountantsverklaring en het daarbij uitbrengen van een 

verslag van de bevindingen. Artikel 217, derde tot en met vijfde lid, van de Provinciewet 

is van overeenkomstige toepassing.  

 

Artikel 33  Tegemoetkoming in de kosten en vergoeding van werkzaamheden 

1. De leden van het bestuur alsmede de leden van een bestuurscommissie kunnen een 

tegemoetkoming in de kosten en, voor zover zij niet de functie van commissaris van de 

Koning of gedeputeerde vervullen, een vergoeding voor hun werkzaamheden ontvangen. 

Deze tegemoetkoming en vergoeding wordt, met inachtneming van het in de wet 

bepaalde, door het algemeen bestuur vastgesteld. 

2. De leden van commissies van advies die geen commissaris van de Koning, gedepu-

teerde of lid van provinciale staten zijn, kunnen een vergoeding voor het bijwonen van 

vergaderingen van de commissie ontvangen. De vergoeding wordt, met inachtneming 

van het in de wet bepaalde, bij verordening door het algemeen bestuur vastgesteld.  
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Hoofdstuk 7   Archiefbescheiden  
 

Artikel 34 Archief  

1. Het dagelijks bestuur draagt zorg voor de archiefbescheiden van het openbaar lichaam, 

overeenkomstig een door het algemeen bestuur vast te stellen regeling die aan gedepu-

teerde statende colleges wordt medegedeeld.  

2. Namens gedeputeerde statende colleges oefent de provinciearchivaris van de provincie 

Fryslân het toezicht uit op het beheer van de archiefbescheiden.  

3. De secretaris/directeur is belast met het beheer van de archiefbescheiden, voor zover 

deze archiefbescheiden niet zijn overgebracht naar de archiefbewaarplaats. 

4. Voor de bewaring van de op grond van artikel 12 van de Archiefwet 1995 over te bren-

gen archiefbescheiden wordt aangewezen de provinciale archiefbewaarplaats, gevestigd 

aan de Boterhoek 1 8911 DH te Leeuwarden (Tresoar) 

5. Ingeval van organisatiewijziging als bedoeld in artikel 4 van de Archiefwet 1995 draagt 

het dagelijks bestuur zorg voor het treffen van een voorziening voor het beheer van de 

betrokken archiefbescheiden, welke tenminste inhoudt aanwijzing van degene die belast 

is met het beheer.  

 

 

Hoofdstuk 8   Slotbepalingen  
 

Artikel 34a Wijziging 

1. Provinciale staten, de colleges alsmede het bestuur van het Waddenfonds kunnen 

voorstellen de regeling te wijzigen.  

2. Een voorstel tot wijziging wordt door provinciale staten, de colleges, het dagelijks bestuur 

of de voorzitter van het Waddenfonds ter kennis van het algemeen bestuur gebracht. 

3. Het algemeen bestuur legt het wijzigingsvoorstel voor aan provinciale staten en de 

colleges. 

4. Een wijziging verlangt unanimiteit en komt tot stand bij eensluidende besluiten van 

provinciale staten en de colleges, met inachtneming van het bepaalde in artikel 40, 

vierde lid jo. artikel 40, vijfde lid, van de wet. 

 

Artikel 34b Toetreding 

Toetreden tot de regeling is niet mogelijk. 

 

Artikel 34c Uittreding door provinciale staten 

1. Provinciale staten kunnen besluiten om uit de regeling te treden. 

2. Het besluit tot uittreding wordt gericht aan het algemeen bestuur. 

3. Uittreding vindt plaats per 1 januari van enig jaar, waarbij een opzegtermijn van ten 

minste één jaar in acht wordt genomen. 

4. Uittreden door uitsluitend provinciale staten heeft geen vermogensrechtelijke gevolgen 

voor het Waddenfonds. 
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Artikel 34d Uittreding door een college van gedeputeerde staten 

1. Een college kan besluiten om uit de regeling te treden, na verkregen toestemming van 

provinciale staten van de betreffende provincie. 

2. Het voorgenomen besluit tot uittreding wordt gericht aan het algemeen bestuur. 

3. Het dagelijks bestuur verleent, in overleg met het uittredende college, aan een 

onafhankelijke deskundige opdracht een uittredingsplan op te stellen. Het uittredingsplan 

geeft inzicht in de gevolgen van de uittreding, de wijze waarop met deze gevolgen kan of 

moet worden omgegaan en de voorwaarden voor uittreding. Onder de gevolgen van de 

uittreding worden verstaan de financiële, juridische, personele en organisatorische 

consequenties die het directe gevolg zijn van de uittreding. 

4. Het uittredingsplan bevat een berekening van de financiële gevolgen van de uittreding 

(de uittreedsom). De kosten van het uittredingsplan en de uittreedsom komen voor 

rekening van het uittredende college. 

5. Het algemeen bestuur stelt het uittredingsplan vast binnen zes maanden na ontvangst 

van het voorgenomen besluit tot uittreding.  

6. Op grond van het uittredingsplan besluit het betreffende college of tot uittreding wordt 

overgegaan. 

7. Uittreding kan plaatsvinden per 1 januari van enig jaar, met een opzegtermijn van twee 

jaren. 

8. De uittreedsom bestaat uit een vergoeding ter compensatie van de directe kosten van 

uittreding, te weten frictiekosten en desintegratiekosten, onder aftrek van eventuele 

baten.  

9. Onder frictiekosten wordt verstaan alle incidentele kosten te maken door het 

Waddenfonds die het directe gevolg zijn van het uittredingsbesluit.  

10. Onder desintegratiekosten wordt verstaan alle kosten direct dan wel toekomstig te 

maken dan wel te dragen door het Waddenfonds, die samenhangen met de afbouw van 

overcapaciteit in personele en materiële sfeer en andere verplichtingen, de afbouw van 

risico’s daarbij inbegrepen, ontstaan als direct gevolg van het uittredingsbesluit. 

11. Het tiende lid is van overeenkomstige toepassing op kosten te maken of te dragen door 

het Waddenfonds die samenhangen met de afbouw van overcapaciteit in personele en 

materiële sfeer en andere verplichtingen, de afbouw van risico’s daarbij inbegrepen, 

ontstaan binnen een periode van 5 jaar vanaf het moment van uittreding als direct gevolg 

van het uittredingsbesluit. 

12. De berekening van de kosten voor uittreding wordt gebaseerd op de feiten en 

omstandigheden die bekend waren op het moment van het uittredingsbesluit. 

Beleidswijzigingen, wijziging van economische omstandigheden en wijziging van 

inzichten die zich voordoen of opkomen na het moment van dat besluit worden niet 

betrokken bij de bepaling van de hoogte van de uittreedsom. 

13. Het Waddenfonds is gehouden redelijkerwijs al het mogelijke te doen om de 

uittredingskosten zo laag mogelijk te houden. 

14. Het Waddenfonds brengt alle frictiekosten en desintegratiekosten, onder aftrek van 

eventuele baten, in rekening bij het uittredende college. Het uittredende college is 

verplicht tot betaling van de definitieve uittreedsom. 
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 Artikel 35 Opheffing 

1. De regeling wordt gesloten voor bepaalde tijd en eindigt op 1 januari 2028. 

2. Het algemeen bestuur stelt een liquidatieplan vast en regelt de vereffening van het 

vermogen. 

1. De regeling wordt gesloten voor bepaalde tijd en eindigt, onverminderd het bepaalde in 

artikel 34d, van rechtswege op 1 januari 2028. 

2. Ten behoeve van de opheffing verstrekt het algemeen bestuur aan een onafhankelijke 

registeraccountant opdracht om een liquidatieplan op te stellen dat ten minste inzicht 

geeft in alle kosten die direct en indirect samenhangen met de opheffing. Het plan wordt 

vastgesteld door het algemeen bestuur. 

3. Het dagelijks bestuur draagt er zorg voor dat overeenkomsten ten behoeve van 

personeel, huur, externe dienstverlening en overige bedrijfsvoering tijdig worden 

opgezegd. Hierbij houdt het dagelijks bestuur rekening met de periode waarin het 

openbaar lichaam na ontbinding ten behoeve van de vereffening van het vermogen van 

het Waddenfonds blijft voortbestaan. 

4. De kosten ten behoeve van de liquidatie van het Waddenfonds komen voor gelijke delen 

ten laste van de provincies. 

5. Zodra het openbaar lichaam Waddenfonds ophoudt te bestaan worden de baten en 

lasten gelijkelijk verdeeld over de provincies.  

6. Overeenkomstig het bepaalde in artikel 11 van het Bestuursakkoord Decentralisatie 

Waddenfonds worden na 31 december 2027 niet door het Waddenfonds bestede 

middelen door elk van de provincies ingezet ten behoeve van de realisatie van de in de 

regeling opgenomen doelstellingen. 

 

Artikel 35a Eindevaluatie 

1. De colleges dragen zorg voor de eindevaluatie van het Waddenfonds. 

2. De evaluatie heeft in elk geval betrekking op: 

a) de mate waarin het Waddenfonds heeft bijgedragen aan de realisatie van de in de 

regeling opgenomen beleidsdoelen; en 

b) de interprovinciale samenwerking. 

3. Het algemeen bestuur stelt, gehoord de commissie Kwaliteitstoetsing Waddenfonds, 

uiterlijk 31 december 2027 de evaluatieopdracht vast. 

4. De eindevaluatie wordt uiterlijk 31 december 2029 aan provinciale staten gezonden.  

 

Artikel 36  Citeertitel, bekendmaking en inwerkingtreding  

1. Deze regeling wordt aangehaald als “Gemeenschappelijke regeling Waddenfonds”. 

2. Gedeputeerde staten van Fryslân dragen zorg voor de bekendmaking van besluiten tot 

het vaststellen, wijzigen, verlengen of opheffen van de regeling. Bekendmaking vindt 

plaats in de Staatscouranthet provinciaal blad.  

3. De regeling treedt in werking op de eerste dag na bekendmaking, tenzij bij besluit van 

provinciale staten en de colleges anders is bepaald. 

4. Gedeputeerde staten van Fryslân zenden besluiten tot vaststelling, wijziging, verlenging 

of opheffing van de regeling aan gedeputeerde staten van Groningen en Noord-Holland 

en provinciale staten en gedeputeerde staten van de deelnemende provincies alsmede 
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aan de minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties en de minister van 

Infrastructuur en MilieuWaterstaat. 
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Algemene toelichting op het voorstel aan provinciale staten en gedeputeerde staten 

tot wijziging van de gemeenschappelijke regeling Waddenfonds. 

 

 

Inleiding en achtergrond 

 

1. 

Met de ondertekening van het Bestuursakkoord decentralisatie Waddenfonds is het 

Waddenfonds per 1 januari 2012 door het rijk gedecentraliseerd naar de Waddenprovincies. 

In het bestuursakkoord staat dat de provincies in gezamenlijkheid besluiten over de middelen 

van het Waddenfonds en voorzien in een professionele uitvoeringsorganisatie. Om hier 

handen en voeten aan te geven hebben provinciale staten en gedeputeerde staten van de 

Waddenprovincies, met toepassing van de Wet gemeenschappelijke regelingen (hierna: 

Wgr), een (tijdelijke) samenwerkingsovereenkomst gesloten: de gemeenschappelijke 

regeling Waddenfonds. De in juni 2012 in werking getreden gemeenschappelijke regeling 

Waddenfonds eindigt van rechtswege op 31 december 2027.  

 

Waarom dit voorstel? 

 

2. 

De gemeenschappelijke regeling is voor het laatst gewijzigd in december 2015. Sindsdien 

zijn er wetswijzigingen die het nodig maken om de regeling aan te passen:  

o Per 1 januari 2020 de Wet normalisering rechtspositie ambtenaren. De wet heeft 

betekenis voor de bevoegdheden van het dagelijks bestuur; 

o Per 1 juli 2021 de Wet elektronische publicaties. De wet heeft betekenis voor de 

bekendmaking van gemeenschappelijke regelingen; en 

o Per 1 juli 2022 de Wet versterking democratische legitimatie gemeenschappelijke 

regelingen. Deze wet beoogt met name de positie van provinciale staten bij 

gemeenschappelijke regelingen te versterken.  

Van de gelegenheid wordt gebruik gemaakt om enkele (tekstuele) verbeteringen in de 

regeling door te voeren.  

 

Het voorstel ziet op wijziging van de artikelen 1, 9, 13, 15, 19, 21, 26, 27, 28, 29, 30, 34, 35 

en 36, terwijl de artikelen 34a tot en met 34d en 35a worden toegevoegd. De wijzigingen 

vloeien m.n. voort uit hogere wet- en regelgeving en/of zijn redactioneel van aard.  

 

Het accent van deze algemene toelichting ligt op de betekenis van de Wet versterking 

democratische legitimatie gemeenschappelijke regelingen voor de gemeenschappelijke 

regeling Waddenfonds. In deze toelichting wordt hier uitvoerig bij stilgestaan. 

 

Spelregels voor het wijzigen van de gemeenschappelijke regeling 

 

3. 

Provinciale staten en gedeputeerde staten zijn elk deelnemer aan de gemeenschappelijke 

regeling Waddenfonds en moeten ieder voor zich besluiten over het voorstel tot wijziging. 

Een wijziging komt op basis van unanimiteit tot stand. 
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Bovendien moeten provinciale staten aan gedeputeerde staten toestemming verlenen om de 

regeling gewijzigd te mogen vaststellen. Het besluit omtrent de verlening van toestemming 

heeft een alles of niets-karakter: provinciale staten verlenen toestemming of niet. Het is op 

grond van de Algemene wet bestuursrecht niet toegestaan om aan de verlening van de 

toestemming voorwaarden te verbinden. De toestemming kan alleen worden onthouden als 

de wijziging in strijd is met het algemeen belang of met het recht.  

 

Het spreekt voor zich dat de tekst van een gemeenschappelijke regeling door de respectieve 

provinciebesturen eensluidend moet worden vastgesteld.  

 

Per 1 juli van dit jaar schrijft de Wgr voor dat een ontwerp van de wijziging eerst voor een 

zienswijze aan provinciale staten wordt voorgelegd, tenzij provinciale staten zelf deelnemer 

aan de regeling zijn. Bij het Waddenfonds is dat het geval. Een afzonderlijke 

zienswijzeprocedure is dus niet nodig.  

 

De Wet versterking democratische legitimatie gemeenschappelijke regelingen. 

 

4. 

De democratische legitimatie van een gemeenschappelijke regeling is gebaseerd op het 

beginsel van ‘verlengd lokaal bestuur’, wat betekent dat het bestuur van het Waddenfonds 

geen eigen democratische legitimatie heeft, maar dat de politieke controle op het gevoerde 

bestuur uiteindelijk berust bij de volksvertegenwoordiging van de betrokken deelnemers. Bij 

het Waddenfonds zijn dat provinciale staten. 

De Wet versterking democratische legitimiteit gemeenschappelijke regelingen introduceert 

een aantal nieuwe instrumenten t.b.v. de kaderstellende en controlerende taken van 

provinciale staten. Achterliggende gedachte is dat het democratisch gehalte van 

gemeenschappelijke regelingen hiermee wordt vergroot.  

 

5. 

De Raad van State was in haar advies over het wetsvoorstel kritisch1. Bij verlengd lokaal 

bestuur vervullen provinciale staten hun kaderstellende en controlerende rol in beginsel door 

het aansturen en controleren van de eigen provinciale vertegenwoordiger(s) in het 

(algemeen) bestuur van de betreffende gemeenschappelijke regeling.  

Met de nieuwe instrumenten kunnen provinciale staten meer rechtstreeks interveniëren in de 

bestuursvoering van een regeling. Hierdoor ontstaat volgens de Raad van State het risico 

dat de rolverdeling tussen provinciale staten, gedeputeerde staten en het bestuur van een 

gemeenschappelijke regeling (nog) onduidelijker wordt.  

Ook vond de Raad van State dat het nieuwe instrumentarium kan leiden tot aanzienlijke 

vertraging in de besluitvorming door het bestuur van een gemeenschappelijke regeling.  

De Raad van State wees er op dat de Wgr al veel mogelijkheden biedt om invloed en 

controle uit te oefenen op het bestuur van gemeenschappelijke regelingen. Het gaat vooral 

om het vinden van manieren om daar gebruik van te maken.  

 

6. 

In de gemeenschappelijke regeling Waddenfonds zijn weloverwogen waarborgen 

opgenomen t.b.v. de kaderstellende en controlerende rol van provinciale staten: 

 
1 Tweede Kamer, vergaderjaar 2019-2020, 35 513, nr. 4. 
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a) In de regeling liggen de door provinciale staten geaccordeerde (interprovinciale) 

beleidsdoelen, die het bestuur van het Waddenfonds in acht heeft te nemen, vast. 

b) In de regeling zijn de taken van het (bestuur van het) openbaar lichaam 

Waddenfonds opgenomen. De regeling bepaalt dat die taken moeten worden 

uitgeoefend met inachtneming van de door provinciale staten vastgestelde 

beleidskaders die betrekking hebben op het werkingsgebied van het Waddenfonds. 

De Waddenvisie ‘Wadden van Allure’ en het ‘Investeringskader Waddengebied’ zijn 

hiervan voorbeelden. Er staat de staten niets in de weg om die beleidskaders op enig 

moment te herijken of andere beleidskaders vast te stellen.   

c) Provinciale staten stellen op voorstel van het algemeen bestuur van de regeling 

periodiek een Uitvoeringskader Waddenfonds vast. Met dat Uitvoeringskader bepalen 

provinciale staten de hoofdlijnen van de besteding van de middelen van het 

Waddenfonds.  

Het bestuur van het Waddenfonds verstrekt bovendien langs verschillende wegen actief 

informatie aan provinciale staten. Kortheidshalve wordt verwezen naar hetgeen hierover is 

opgenomen bij de bespreking van de actieve informatieplicht onder 15 tot en met 18 van 

deze toelichting. 

 

Er zijn dus nu al diverse aangrijpingspunten voor een stevige inhoudelijke betrokkenheid van 

provinciale staten. Daar is bij het treffen van de gemeenschappelijke regeling ook bewust 

voor gekozen. 

 

7. 

Hieronder wordt het nieuwe instrumentarium vanwege de Wet versterking democratische 

legitimatie gemeenschappelijke regelingen toegelicht2, waarbij a) tevens de betekenis voor 

de gemeenschappelijke regeling inzichtelijk is gemaakt en b) een standpunt is ingenomen 

over de vraag of en hoe het instrument in de regeling moet worden vertaald.  

 

A. Interprovinciale statenadviescommissie 

 

8.  

Op voorstel van provinciale staten van de Waddenprovincies gezamenlijk wordt door het 

algemeen bestuur een gemeenschappelijke adviescommissie ingesteld. De commissie 

bestaat uit leden die per provincie door provinciale staten uit zijn midden worden 

aangewezen. De commissie fungeert als ‘vooruitgeschoven post’ van provinciale staten. De 

commissie kan het algemeen bestuur adviseren, de besluitvorming van provinciale staten 

met betrekking tot de gemeenschappelijke regeling voorbereiden of provinciale staten van 

advies voorzien. Als provinciale staten gezamenlijk een voorstel doen, is het algemeen 

bestuur verplicht om de commissie in te stellen. Het is aldus aan de staten om te bepalen of 

er behoefte is aan een dergelijke commissie.  

 

  

 
2 Deze toelichting beperkt zich tot het instrumentarium dat (enige) betekenis heeft voor het 
Waddenfonds. In bijlage 3 zijn voor de volledigheid en louter ter kennisname de overige instrumenten 
opgenomen. 
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Wat is de betekenis voor (de gemeenschappelijke regeling van) het Waddenfonds? 

 

9. 

Provinciale staten van Groningen, Fryslân en Noord-Holland kunnen op grond van de Wgr 

gezamenlijk besluiten dat een ‘interprovinciale (staten)adviescommissie Waddenfonds’ wordt 

ingesteld. Het is niet nodig om hierover een afzonderlijke bepaling in de gemeenschappelijke 

regeling op te nemen.  

 

10. 

Het algemeen bestuur van de gemeenschappelijke regeling Waddenfonds is overigens van 

mening dat het niet voor de hand ligt dat ten behoeve van het Waddenfonds een (structurele) 

interprovinciale statenadviescommissie wordt ingesteld. Dit standpunt is ingegeven door de 

aard van de (tijdelijke) regeling, de hiermee samenhangende taken en bevoegdheden en 

praktische overwegingen.  

 

11. 

Een interprovinciale statenadviescommissie heeft drie samenhangende functies: 

I. adviseren aan het algemeen bestuur; 

II. het voorbereiden van (afgestemde) besluitvorming door provinciale staten met 

betrekking tot de regeling; en 

III. adviseren aan provinciale staten. 

waarbij de onder II. en III. genoemde functies veelal zullen samenvallen.  

 

12. 

Een analyse van de taken van het algemeen bestuur geeft het volgende beeld: 

 

o het vaststellen van de begroting. 

Voor het vaststellen van de begroting voorziet de Wgr in een verplichte 

zienswijzeprocedure, waarbij provinciale staten binnen maximaal 12 weken wensen en 

bedenkingen omtrent de ontwerpbegroting kenbaar kunnen maken. Die zienswijze wordt 

voorbereid door gedeputeerde staten. De (eventuele) zienswijzen op de 

ontwerpbegroting behoeven niet per definitie gelijkluidend te zijn. Elk provinciebestuur 

kan eigen accenten leggen. Dat nuanceert het belang van een afgestemde zienswijze 

door een interprovinciale statenadviescommissie. Overigens kan afstemming altijd op ad-

hoc basis worden georganiseerd.   

 

o het vaststellen van de Jaarrekening en het Jaarverslag 

De jaarstukken zijn vooral feitelijk van aard en betreffen de inhoudelijke en financiële 

verantwoording van het bestuur van het Waddenfonds. Die jaarstukken staan mede ten 

dienste aan provinciale staten, ten behoeve van hun controlerende taak. De aard van de 

jaarstukken - publieke verantwoording - verdraagt zich in dat licht niet met een inhoudelijk 

advies hierover van een interprovinciale statenadviescommissie.  

 

o verordenende bevoegdheid 

Bij het treffen van de gemeenschappelijke regeling hebben provinciale staten verordende 

bevoegdheid aan het bestuur van het Waddenfonds gedelegeerd (overdracht van 

bevoegdheid). De Algemene wet bestuursrecht verzet zich ertegen dat provinciale staten, 

via de bandbreedte van een interprovinciale statenadviescommissie, adviseert over de 
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concrete toepassing van deze bevoegdheid. Deze wet bepaalt dat uitsluitend (algemene) 

beleidsregels kunnen worden gegeven over gedelegeerde bevoegdheden. 

 

o het vaststellen van het ontwerp-Uitvoeringskader Waddenfonds 

Provinciale staten stellen periodiek het Uitvoeringskader Waddenfonds vast. In de 

gemeenschappelijke regeling hebben provinciale staten (mede) bepaald dat de 

voorbereiding hiervan is opgedragen aan het dagelijks bestuur en dat het algemeen 

bestuur het ontwerp van het Uitvoeringskader vaststelt. Met deze rolverdeling ligt het niet 

voor de hand dat een interprovinciale statenadviescommissie het algemeen bestuur 

adviseert over het vast te stellen ontwerp, waar het accent van de voorbereiding juist bij 

het dagelijks bestuur ligt.  

 

o het vaststellen van het Uitvoeringsprogramma Waddenfonds 

In de gemeenschappelijke regeling hebben provinciale staten (mede) bepaald dat het 

algemeen bestuur het Uitvoeringsprogramma Waddenfonds vaststelt. Het kader voor dit 

programma is het door provinciale staten vastgestelde Uitvoeringskader Waddenfonds. 

Met het programma wordt aldus de kaderstelling door provinciale staten nader 

uitgewerkt. Met die rolverdeling verdraagt zich niet een inhoudelijk advies van een 

interprovinciale statenadviescommissie over het Uitvoeringsprogramma. Dat zou er 

immers op neer komen dat via de bandbreedte van die commissie provinciale staten het 

Uitvoeringskader Waddenfonds nader inkleuren. Daarmee treden provinciale staten 

buiten de grenzen van de kaderstelling, die immers plaatsvindt door vaststelling van het 

Uitvoeringskader Waddenfonds. 

 

De taken en bevoegdheden van het algemeen bestuur geven niet direct aanleiding tot het 

instellen van een interprovinciale statenadviescommissie 

 

13. 

Een interprovinciale (staten)adviescommissie kan uiteraard een rol spelen in de 

interprovinciale afstemming. Hier zijn een aantal kanttekeningen bij te plaatsen.  

De Raad van State heeft in het proces van totstandkoming van de wet gewezen op de 

praktische uitvoerbaarheid van een interprovinciale statenadviescommissie. Een effectieve 

inzet valt of staat met de beschikbare capaciteit bij provinciale staten. De Raad van State 

merkte op dat het adviseren door een gemeenschappelijke adviescommissie de nodige tijd 

kost. Die tijd zal nog langer zijn wanneer de opvattingen van de leden van een 

interprovinciale statenadviescommissie uiteen lopen of wellicht zelfs tegengesteld zijn en er 

nader overleg nodig is. Dat kan conflicteren met wettelijke termijnen, waarbij een zienswijze 

door provinciale staten uiterlijk binnen een bepaalde (wettelijke) termijn moet worden 

gegeven, zoals dat geldt voor de ontwerpbegroting.  

Verder wees de Raad van State op de toenemende politieke fragmentatie. In het licht van de 

regeling: indien het de leden van de adviescommissie niet lukt om tot een eensgezinde 

advisering te komen, bestaat het risico dat het instrument averechts werkt. Juist dat kan het 

draagvlak voor interprovinciale samenwerking verminderen, terwijl de noodzaak daartoe met 

betrekking tot het ongedeelde Waddengebied groot is. 

Ook de frequentie van advisering speelt een rol. Zo worden bv. het Uitvoeringskader 

Waddenfonds en het Uitvoeringsprogramma Waddenfonds voor een reeks van jaren 

vastgesteld. Voor zover er behoefte bestaat aan interprovinciale afstemming vanuit 

provinciale staten kan dat ook op incidentele basis worden georganiseerd. 
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De respectieve staten zijn bij de beraadslaging en besluitvorming vanzelfsprekend niet 

gebonden aan enig advies.  

 

14. 

Resumerend ontraadt het algemeen bestuur om ten behoeve van het Waddenfonds een 

structurele interprovinciale statenadviescommissie in te stellen. 

 

B. Actieve informatieplicht 

 

15. 

De Wgr kende al een zgn. ‘passieve informatieplicht’. Dit betekent kort gezegd dat het 

bestuur van het Waddenfonds desgevraagd informatie aan (leden van) provinciale staten 

verstrekt.  

De Wgr voegt hier per 1 juli 2022 een ‘actieve informatieplicht’ aan toe, vergelijkbaar met 

hetgeen hieromtrent in de Provinciewet is geregeld. Deze inlichtingenplicht betekent dat het 

bestuur van het Waddenfonds uit eigener beweging de staten informeert over alles dat zij 

behoren te weten om hun taak goed te kunnen vervullen.  

In de gemeenschappelijke regeling moeten afspraken worden gemaakt over de wijze waarop 

die informatie wordt aangeleverd.  

 

Wat is de betekenis voor (de gemeenschappelijke regeling van) het Waddenfonds? 

 

16. 

De actieve informatieplicht is voor het Waddenfonds niets nieuws. Het staat zelfs met zoveel 

woorden in de door het algemeen bestuur vastgestelde Nota toelichting begroting3.  

Ook indirect bestond die verplichting al. De inlichtingenplicht jegens provinciale staten op 

grond van de Provinciewet heeft immers ook betrekking op het door gedeputeerde staten in 

gemeenschappelijke regelingen gevoerde bestuur.  

In de gemeenschappelijke regeling staan diverse bepalingen aan de hand waarvan 

provinciale staten beleidsmatig en financieel actief worden betrokken bij en geïnformeerd 

over het Waddenfonds: 

a) Het vaststellen van het Uitvoeringskader Waddenfonds (art. 25 van de Regeling) ; 

b) Kennisneming van het door het algemeen bestuur vastgestelde 

Uitvoeringsprogramma Waddenfonds (art. 27 van de Regeling); 

c) Kennisneming van de algemene financiële en beleidsmatige kaders en de voorlopige 

jaarrekening (art. 28 van de Regeling); 

d) Zienswijzeprocedure ten behoeve van de begroting (art. 29 van de Regeling); en  

e) Kennisneming van de jaarstukken (art. 30 van de Regeling).  

In zoverre wordt al invulling gegeven aan de actieve informatieplicht.   

 

17. 

Dat laat onverlet dat er ook andere wegen (kunnen) worden bewandeld om provinciale 

 
3 Artikel 5. Actieve informatieplicht 
De actieve informatieplicht van het Waddenfondsbestuur jegens de deelnemers is onverkort van 
toepassing op de in deze Nota genoemde onderwerpen. Zo geeft het dagelijks bestuur het algemeen 
bestuur actief alle inlichtingen die zij voor de uitoefening van haar taak nodig heeft. Tevens 
verstrekken het dagelijks bestuur en het algemeen bestuur actief alle inlichtingen aan gedeputeerde 
staten en provinciale staten van de provincies Noord-Holland, Fryslân en Groningen. 
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staten actief bij het Waddenfonds te betrekken. Zo worden provinciale staten op incidentele 

basis door het bestuur van het Waddenfonds geïnformeerd als politiek-bestuurlijk relevante 

omstandigheden dat nodig maken. De recente tussenevaluatie van het Waddenfonds is 

hiervan een voorbeeld. De jaarlijkse voorlichting aan provinciale staten door de ambtelijke 

dienst van het Waddenfonds, werkbezoeken aan projecten die door het Waddenfonds zijn 

gesubsidieerd en de uitnodiging voor de jaarlijkse Toogdag voor de Wadden, georganiseerd 

door het Omgevingsberaad Waddengebied en het Waddenfonds, zijn ook voorbeelden 

waarin de (beoogde) betrokkenheid en actieve informatieoverdracht tot uiting komt.  

 

18. 

De Wgr schrijft voor dat de wijze waarop inlichtingen worden verstrekt in de regeling wordt 

opgenomen. In artikel 21 van het wijzigingsvoorstel is dit uitgewerkt.  

 

C. Veranderingen in de begrotingscyclus 

 

19. 

Met enkele procedurele wijzigingen in de begrotingscyclus van gemeenschappelijke 

regelingen is beoogd deze beter te laten aansluiten op de begrotingscyclus van de 

provincies: 

o de algemene financiële en beleidsmatige kaders en de voorlopige jaarrekening 

moeten voor 30 april naar provinciale staten worden gestuurd in plaats van 15 april;  

o de ontwerpbegroting moet, in plaats van acht weken, uiterlijk twaalf weken voordat 

deze aan het algemeen bestuur wordt aangeboden, voor een zienswijze aan 

provinciale staten worden voorgelegd. 

De Wgr schrijft tevens voor dat het dagelijks bestuur gedeputeerde staten, voorafgaande aan 

het vaststellen van de begroting, schriftelijk en gemotiveerd in kennis stelt van zijn oordeel 

over (eventuele) zienswijzen en de (eventuele conclusies) die het daaraan verbindt. 

 

Wat is de betekenis voor (de gemeenschappelijke regeling van) het Waddenfonds? 

 

20. 

De regeling wordt aangepast aan de nieuwe termijnen. Achter de schermen wordt het proces 

van vaststelling van de begroting hierop ingericht. Voor provinciale staten is met name van 

belang dat de termijn waarbinnen een zienswijze op de ontwerpbegroting kan worden 

gegeven met vier weken wordt verruimd.  

 

D. Zienswijzeprocedure 

 

21. 

In de gemeenschappelijke regeling moeten deelnemers afspraken maken over besluiten van 

het bestuur van de gemeenschappelijke regeling, waarover provinciale staten van de 

Waddenprovincies elk een zienswijze naar voren kunnen brengen, voorafgaande aan het 

nemen van het besluit.  

 

22. 

De (wettelijke) verplichting om een zienswijze te vragen aan provinciale staten geldt nu 

alleen voor drie typen besluiten: 

a) de ontwerpbegroting;  
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b) het besluit tot de oprichting van en de deelneming in stichtingen, maatschappen, 

vennootschappen, verenigingen, coöperaties en onderlinge 

waarborgmaatschappijen, indien de regeling in deze mogelijkheid voorziet. Dit is bij 

het Waddenfonds niet het geval; en 

c) een besluit tot het treffen en wijzigen van, het toetreden tot en het uittreden uit een 

gemeenschappelijke regeling door gedeputeerde staten of de commissaris van de 

Koning, voor zover provinciale staten geen deelnemer aan de regeling zijn. Dit is voor 

het Waddenfonds niet relevant, omdat provinciale staten wel deelnemer zijn. 

Feitelijk wordt alleen dus een zienswijze gevraagd t.b.v. de ontwerpbegroting. 

 

Wat is de betekenis voor (de gemeenschappelijke regeling van) het Waddenfonds? 

 

23. 

De vraag moet worden beantwoord of er potentieel door het Waddenfondsbestuur te nemen 

besluiten zijn, die onder het bereik van deze bevoegdheid moeten worden gebracht? De 

toelichting bij de wet noemt als voorbeeld besluiten met een aanzienlijk financieel belang, 

anderszins politiek gevoelige besluiten of beleidsmatige keuzes.  

 

24. 

In bijlage 2 van deze toelichting zijn globaal de potentieel door het Waddenfondsbestuur te 

nemen besluiten gecategoriseerd.  

Om te komen tot een afgewogen en geobjectiveerd oordeel over de vraag of er, naast het 

vaststellen van de begroting, besluiten zijn waarover een zienswijze zou moeten worden 

gevraagd, zijn hieronder een aantal (elkaar deels aanvullende c.q. overlappende) 

uitgangspunten geformuleerd: 

 

I. De zeggenschapsstructuur van het openbaar lichaam Waddenfonds noopt tot 

terughoudendheid bij het introduceren van een aanvullende zienswijzeprocedure bij 

provinciale staten t.b.v. voorgenomen besluiten van het Waddenfondsbestuur. 

 

Toelichting: 

In bijlage 1 van deze toelichting is de zeggenschapsstructuur van de gemeenschappelijke 

regeling Waddenfonds opgenomen. Provinciale staten en gedeputeerde staten zijn de 

deelnemers aan de regeling. Provinciale staten wijzen de leden van het algemeen bestuur 

aan. Dat bestuur representeert de deelnemers. Er is dan ook o.g.v. de Wgr een rechtstreekse 

verantwoordingsrelatie tussen provinciale staten en de door hen aangewezen leden van het 

algemeen bestuur. Voor zover leden van gedeputeerde staten als lid van het algemeen 

bestuur zijn aangewezen bestaat die verantwoordingsrelatie ook nog eens indirect, via de weg 

van de Provinciewet.  

Die verantwoordingsrelatie bestaat niet tussen provinciale staten en het dagelijks bestuur. Dat 

bestuur legt uitsluitend verantwoording af aan het (de deelnemers en daarmee provinciale 

staten representerende) algemeen bestuur.  

In het licht van deze verantwoordingsstructuur kunnen vraagtekens worden geplaatst bij een 

zienswijze van provinciale staten op een voorgenomen besluit van het dagelijks bestuur. Het 

betekent immers dat provinciale staten rechtstreeks interveniëren in de besluitvorming op het 

niveau van de regeling en daarbij het hen representerende bestuursorgaan - het algemeen 

bestuur - passeren. Dat doorkruist de bestuurlijke- en verantwoordingsstructuur van de Wgr. 

De Raad van State heeft hier ook op gewezen. Een zienswijze van provinciale staten op een 

voorgenomen besluit van het algemeen bestuur ligt evenmin voor de hand. We wijzen 

kortheidshalve naar hetgeen hierover onder 12 van deze toelichting is opgemerkt.  
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II. De aard en (be)sturing van een gemeenschappelijke regeling is mede bepalend voor 

de inzet van het instrument ‘zienswijzeprocedure’ bij provinciale staten. 

 

Toelichting: 

Een gemeenschappelijke regeling kan worden gezien als (beleids)instrument om 

(inter)provinciale beleidsdoelen te verwezenlijken en kan zich richten op alle fasen van de 

beleidscyclus.  

Globaal is een onderscheid te maken tussen beleidsbepaling, beleidsuitvoering en 

beleidsevaluatie4. Het maakt voor de inzet van het instrument ‘zienswijzeprocedure’ uit welke 

fase van de beleidscyclus door de gemeenschappelijke regeling wordt bestreken.  

Heeft het bestuur van een regeling bijvoorbeeld (ook) beleidsbepalende taken en 

bevoegdheden of wordt louter uitvoering gegeven aan (inter)provinciaal beleid, binnen 

(eventueel) door het provinciebestuur vastgestelde kaders.  

De aard van de regeling moet aldus worden gespiegeld aan het proces waarlangs het 

provinciebestuur, door tussenkomst van het bestuur van de gemeenschappelijke regeling, 

richting geeft aan de beleidsdoelen. Naarmate een regeling een meer uitvoerend karakter 

heeft, is er naar verwachting minder aanleiding voor interventies van provinciale staten in het 

besluitvormingsproces. 

Bij het treffen van de gemeenschappelijke regeling Waddenfonds is er bewust voor gekozen 

de beleidsbepaling - binnen de grenzen van het tussen rijk en Waddenprovincies gesloten 

bestuursakkoord decentralisatie Waddenfonds - volledig bij provinciale staten te laten. Zie  

hetgeen onder 6 van deze toelichting hierover is opgenomen. Het bestuur van het 

Waddenfonds geeft uitvoering aan die beleidskaders. De regeling heeft aldus een louter 

beleidsuitvoerend karakter. Inhoudelijke betrokkenheid van provinciale staten bij die 

uitvoering(sbesluiten) in de vorm van een zienswijze kan conflicteren met hun controlerende 

taak. Dit leidt logischerwijs tot uitgangspunt III.  

 

III. Een zienswijzeprocedure bij provinciale staten moet verband houden met de taken 

van provinciale staten: beleidsmatige en financiële kaderstelling en controle.  

 

Toelichting 

Beleidsmatige en financiële kaders stellen t.b.v. bestuursvoering en het controleren hiervan 

zijn kerntaken van provinciale staten als volksvertegenwoordiging. Een zienswijzeprocedure 

moet niet (kunnen) conflicteren met deze taken. Uit het oogpunt van financiële kaderstelling is 

een zienswijzeprocedure t.b.v. het vaststellen van de begroting dan ook passend, nu immers 

de door het provinciebestuur voor een gemeenschappelijke regeling te maken kosten als 

verplichte uitgaven worden aangemerkt.  

Een zienswijzeprocedure daarentegen t.b.v. bijvoorbeeld de (concrete) beslissing op een 

subsidieaanvraag - nog daargelaten bestuurlijk-juridische en praktische bezwaren - beweegt 

zich op het niveau van beleidsuitvoering en dan ligt een zienswijze niet voor de hand, om 

vermenging van inhoudelijke betrokkenheid en de controlerende taak te voorkomen.  

Dat laat uiteraard onverlet dat provinciale staten t.b.v. hun controlerende taak in enigerlei 

vorm kennis kunnen nemen van bepaalde uitvoeringsbeslissingen, om te kunnen toetsen of 

die beslissingen passen binnen de grenzen van de beleidsmatige en financiële kaderstelling.  

 

IV. Een zienswijzeprocedure bij provinciale staten t.b.v. voorgenomen besluiten van het 

dagelijks bestuur kan achterwege blijven als is voorzien in een zienswijzeprocedure 

bij het algemeen bestuur. 

 
4 Gemeenschappelijke regelingen t.b.v. de rekenkamerfunctie zijn uitgesproken voorbeelden van 
regelingen gericht op beleidsevaluatie. 
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Toelichting: 

In de door het algemeen bestuur vastgestelde ‘Financiële verordening gemeenschappelijke 

regeling Waddenfonds 2015’ is bepaald dat het dagelijks bestuur weliswaar bevoegd is tot het 

aangaan van meerjarige verplichtingen, maar dat een besluit daartoe niet wordt genomen dan 

nadat het algemeen bestuur een ontwerpbesluit is toegezonden en in de gelegenheid is 

gesteld zijn wensen en bedenkingen ter kennis van het dagelijks bestuur te brengen. 

In de door het algemeen bestuur vastgestelde Nota toelichting begroting Waddenfonds is 

hieraan toegevoegd dat dit ook geldt als er in de begroting van het lopende boekjaar 

voldoende budget beschikbaar is. 

Nu het algemeen bestuur mede provinciale staten representeert, ligt een parallelle zienswijze 

van provinciale staten niet voor de hand, waar al is voorzien in een zienswijzeprocedure t.b.v. 

voorgenomen besluiten van het dagelijks bestuur bij dat algemeen bestuur.  

 

V. Een zienswijzeprocedure bij provinciale staten heeft geen betrekking op 

publiekrechtelijke besluiten op aanvraag5 (bv. een subsidieaanvraag of een aanvraag 

om documenten openbaar te maken). 

 

Toelichting: 

Een zienswijzeprocedure verdraagt zich niet met de tijdgebonden procedure van besluiten op 

aanvraag. Voor het nemen van een besluit op aanvraag geldt een wettelijke of redelijke 

beslistermijn6.  

Het is feitelijk onmogelijk om binnen deze termijnen een zienswijzeprocedure af te ronden. Bij 

het overschrijden van beslistermijnen ontstaat in bepaalde gevallen, na ingebrekestelling, een 

recht op een dwangsom en kan vanwege de termijnoverschrijding rechtstreeks beroep bij de 

rechter worden ingesteld. 

 

VI. Een zienswijzeprocedure bij provinciale staten heeft geen betrekking op 

publiekrechtelijke taken en bevoegdheden die door provinciale staten aan het bestuur 

van de regeling zijn gedelegeerd. 

 

Toelichting: 

Bij het treffen van de gemeenschappelijke regeling hebben provinciale staten verordende 

bevoegdheid t.b.v. subsidieverstrekking en de bevoegdheid om subsidie te verstrekken aan 

het bestuur van het Waddenfonds overgedragen (delegatie van bevoegdheid). Delegatie 

impliceert tevens overdracht van bestuurlijke verantwoordelijkheid. Het bestuursorgaan dat 

delegeert kan de overgedragen taken en bevoegdheden niet meer zelf uitoefenen. Een 

zienswijzeprocedure conflicteert met een bepaling in de Algemene wet bestuursrecht, waarin 

is bepaald dat omtrent gedelegeerde taken en bevoegdheden uitsluitend (algemene) 

beleidsregels kunnen worden gegeven. 

 

VII. Er wordt ten aanzien van het verrichten van privaatrechtelijke rechtshandelingen niet 

voorzien in een zienswijzeprocedure bij provinciale staten, indien in de regeling of 

door het algemeen bestuur het uitoefenen van die bevoegdheid nadrukkelijk is 

begrensd.  

 
5 Als bedoeld in art. 1:3, derde lid, van de Algemene wet bestuursrecht 
6 Volgens de Algemene subsidieverordening van het Waddenfonds moet binnen 13 weken een 
beslissing op een subsidieaanvraag zijn genomen. Voor informatieverzoeken o.g.v. de Wet open 
overheid geldt een maximale beslistermijn van 6 weken. Bij het ontbreken van een wettelijke 
beslistermijn geldt een ‘redelijke’ beslistermijn. Deze bedraagt volgens de Algemene wet 
bestuursrecht 8 weken. 
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Toelichting: 

Het openbaar lichaam Waddenfonds is rechtspersoon en kan zelfstandig deelnemen aan het 

rechtsverkeer.  

De bevoegdheid tot het verrichten van privaatrechtelijke rechtshandelingen is in de Wgr 

toegekend aan het dagelijks bestuur. Dit betekent o.a. dat het dagelijks bestuur via de 

privaatrechtelijke weg financiële verplichtingen kan aangaan die het openbaar lichaam binden. 

Indirect worden daarmee ook de deelnemers aan de gemeenschappelijke regeling aan die 

financiële verplichting gebonden.  

In zoverre zou aan voorgenomen privaatrechtelijke besluiten met een aanzienlijk financieel 

belang of anderszins (potentieel) ingrijpende gevolgen een zienswijze bij provinciale staten 

vooraf kunnen gaan. De noodzaak hiertoe bestaat niet als de bevoegdheid van het dagelijks 

bestuur om privaatrechtelijke rechtshandelingen te verrichten is begrensd, de aard van de 

regeling in aanmerking genomen. Dit is bij het Waddenfonds het geval.  

Voor privaatrechtelijke besluiten geldt dat deze zijn begrensd door de begroting (Programma 

Bedrijfsvoering).  

Het betreft hier besluiten t.b.v. personeel, huisvesting, de Beheerorganisatie Waddenfonds7, 

inhuur externe expertise8 en overige organisatiekosten9 tot de in de begroting aangegeven 

maxima. Het Waddenfonds heeft voorts geen leningenportefeuille en er worden geen 

‘treasury-besluiten’ genomen, anders dat overtollige middelen verplicht worden ondergebracht 

bij het ministerie van Financiën (schatkistbankieren).  

 

25. 

Voormelde uitgangspunten, getoetst aan de in bijlage 2 opgenomen categorieën van 

besluiten, brengt het algemeen bestuur van de gemeenschappelijke regeling tot de conclusie 

dat er geen aanleiding is om bij provinciale staten een zienswijze te vragen over door het 

dagelijks of algemeen bestuur te nemen besluiten, anders dan waar de wet dat voorschrijft. 

Voor publiekrechtelijke besluiten t.b.v. beleidsbepaling en de begroting is betrokkenheid van 

provinciale staten verzekerd. De overige publiekrechtelijke besluiten zijn 

uitvoeringsbesluiten, binnen beleidsmatige en financiële kaders, waarbij een zienswijze zich 

niet verdraagt met de kaderstellende en controlerende rol van provinciale staten of de aard 

van de bevoegdheid zich daartegen verzet. Dat laatste betreft m.n. tijdgebonden besluiten en 

gedelegeerde bevoegdheden. 

Privaatrechtelijk georiënteerde besluiten vinden hun begrenzing in de door het algemeen 

bestuur vastgestelde Financiële verordening, de begroting en de Nota toelichting begroting. 

Geen van deze (voorgenomen) besluiten zijn als (potentieel) politiek-gevoelig of anderszins 

risicovol aan te merken. 

Dit laat uiteraard onverlet dat het bestuur van het Waddenfonds altijd kan besluiten om het 

provinciebestuur te raadplegen over alle aangelegenheden die het Waddenfonds betreffen.  

 

  

 
7 De Beheerorganisatie Waddenfonds is ondergebracht bij de provincie Fryslân. 
8 Externe expertise wordt m.n. betrokken bij de provincie Fryslân, o.a. op het terrein van personeel, 
automatisering, financiën en juridisch. Ook de huisadvocaat van het Waddenfonds valt hieronder. 
9 Onder overige organisatiekosten vallen onder andere uitgaven voor: het organiseren van 
bijeenkomsten; accountantskosten; communicatie (website, formats, content); huisstijl (formats, 
briefpapier); digitalisering; telefoonkosten; representatie en kantoorkosten bestuursvergaderingen 
(reiskosten, versnapering, werkbezoeken); verzekeringen, belastingen e.d.; vacatievergoeding en 
reiskosten voor adviescommissies. 
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E. Participatie  

 

26. 

Bij gemeenschappelijke regelingen kunnen taken en bevoegdheden met grote 

maatschappelijke relevantie zijn belegd, terwijl niet is voorzien in overheidsparticipatie10. 

Voor elke regeling moet daarom worden nagegaan hoe wordt omgegaan met 

overheidsparticipatie. Dat kan overigens inhouden dat deze mogelijkheid niet geboden wordt. 

 

Wat is de betekenis voor (de gemeenschappelijke regeling van) het Waddenfonds? 

 

27. 

De gemeenschappelijke regeling Waddenfonds voorziet al vanaf de start in 

overheidsparticipatie. De regeling schrijft voor dat het dagelijks bestuur de naar zijn oordeel 

meest belanghebbende overheidsorganen en organisaties bij de voorbereiding van het door 

provinciale staten vast te stellen Uitvoeringskader Waddenfonds betrekt. 

Daartoe behoren in elk geval de besturen van de in het werkingsgebied van het 

Waddenfonds gelegen gemeenten en waterschappen. 

De opbrengst van participatie werkt door in het door het algemeen bestuur vast te stellen 

Uitvoeringsprogramma Waddenfonds, dat immers op het Uitvoeringskader is gebaseerd.  

 

Overigens moet het dagelijks bestuur bij de voorbereiding van het Uitvoeringskader ook het 

verplicht advies van de door het algemeen bestuur ingestelde onafhankelijke commissie 

Kwaliteitstoetsing Waddenfonds betrekken. Ook via die weg worden publieke belangen ten 

behoeve van de voorbereiding betrokken.  

 

Het algemeen bestuur meent dan ook dat de regeling in voldoende mate voorziet in 

(overheids)participatie en aanvullende bepalingen hieromtrent niet nodig zijn. 

 

F. Evaluatie  

 

28. 

In de gemeenschappelijke regeling moeten afspraken worden vastgelegd over evaluatie van 

de regeling. Dit kan ook inhouden dat er geen evaluatie plaatsvindt.  

 

Wat is de betekenis voor (de gemeenschappelijke regeling van) het Waddenfonds? 

 

29. 

Alhoewel dat niet uitdrukkelijk in de regeling is opgenomen, is het steeds de bedoeling 

geweest om het Waddenfonds tussentijds en na opheffing te evalueren. De tussentijdse 

evaluatie is in 2020 uitgevoerd.  

In lijn hiermee stelt het algemeen bestuur voor om in het nieuwe artikel 35a van de regeling 

uitdrukkelijk een evaluatiebepaling op te nemen en tevens de (minimale) reikwijdte hiervan te 

bepalen, namelijk dat de evaluatie in elk geval betrekking heeft op: 

a) de mate waarin het Waddenfonds heeft bijgedragen aan de realisatie van de in de 

gemeenschappelijke regeling opgenomen beleidsdoelen; en 

b) de vorm en inhoud van interprovinciale samenwerking. 

 
10 Bij ‘overheidsparticipatie’ ligt het initiatief bij de overheid.  
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G. Wijzigen van, toetreden tot en uittreden uit de gemeenschappelijke regeling 

 

30. 

De gemeenschappelijke regeling Waddenfonds is een regeling voor bepaalde tijd: tot en met 

2027. Voor tijdelijke regelingen was het niet nodig om bepalingen op te nemen over het 

wijzigen van, toetreden tot en uittreden uit de gemeenschappelijke regeling. Per 1 juli 2022 

moet dat wel. Deze bepalingen zijn veelal procedureel van aard. De Wgr is verder 

aangescherpt door te bepalen dat de regeling bepalingen moet bevatten omtrent de 

voorwaarden waaronder kan worden uitgetreden, waaronder bepalingen omtrent de 

gevolgen voor het vermogen van het openbaar lichaam en de provincies, waarbij moet 

worden gedacht aan afspraken over personeel, contracten, huisvesting en investeringen. 

 

Wat is de betekenis voor (de gemeenschappelijke regeling van) het Waddenfonds? 

 

31. 

De gemeenschappelijke regeling bevat momenteel geen bepalingen over wijzigen, toetreden 

of uittreden, omdat die verplichting tot voor kort niet bestond. Nu de wet echter verplicht om 

hierover afspraken op te nemen, zijn in de nieuwe artikelen 34a tot en met 34d van het 

wijzigingsvoorstel spelregels hierover opgenomen. 
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Bijlage 1 

Zeggenschapsstructuur van het openbaar lichaam Waddenfonds 

 

 
Provinciale staten en gedeputeerde staten van Groningen, Fryslân en Noord-Holland hebben, met 

toepassing van de Wgr, de gemeenschappelijke regeling Waddenfonds getroffen. Zij zijn de 

deelnemers. Bij het treffen van de regeling is het openbaar lichaam Waddenfonds ingesteld. Het 

openbaar lichaam heeft rechtspersoonlijkheid. 

 

groene lijnen: samenstelling 

Het bestuur van een openbaar lichaam o.g.v. de Wgr bestaat altijd uit een algemeen bestuur, een 

dagelijks bestuur en een voorzitter. Het algemeen bestuur staat aan het hoofd van de regeling.  

Provinciale staten van elke provincie kiezen uit hun midden en uit gedeputeerde staten drie leden van 

het algemeen bestuur, waaronder de gedeputeerde die het Waddenfonds in portefeuille heeft. 

Het algemeen bestuur kiest uit haar midden de voorzitter en het dagelijks bestuur.  

De regeling schrijft voor dat het dagelijks bestuur bestaat uit de voorzitter en twee andere leden, 

waarbij vanuit elke provincie de gedeputeerde die het Waddenfonds in portefeuille heeft wordt 

aangewezen. De voorzitter is zowel voorzitter van het algemeen bestuur als het dagelijks bestuur. 

 

gele lijnen: inlichtingen 

Het algemeen bestuur, het dagelijks bestuur en de voorzitter verstrekken elk gevraagd en ongevraagd 

alle inlichtingen aan provinciale staten die zij nodig hebben voor de uitoefening van hun taken. 

Het dagelijks bestuur verstrekt aan het algemeen bestuur gevraagd en ongevraagd alle inlichtingen 

die het algemeen bestuur voor de uitoefening van zijn taak nodig heeft. 

 

rode lijnen: verantwoording 

Een lid van het algemeen bestuur kan door provinciale staten die dit lid heeft aangewezen ter 

verantwoording worden geroepen voor het door hem in dat bestuur gevoerde beleid. Provinciale 

staten kunnen een door hen aangewezen lid van het algemeen bestuur ontslag te verlenen, indien dit 

lid het vertrouwen van provinciale staten niet meer bezit. 

 

Het dagelijks bestuur en elk lid afzonderlijk is aan het algemeen bestuur verantwoording schuldig over 

het door het dagelijks bestuur gevoerde bestuur. Er is dus geen verantwoordingsrelatie tussen het 

dagelijks bestuur en provinciale staten. Het algemeen bestuur kan besluiten een lid van het dagelijks 

bestuur ontslag te verlenen, indien dit lid het vertrouwen van het algemeen bestuur niet meer bezit. 
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Bijlage 2 

Categorieën van besluiten 
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Bijlage 3 

 

Wijzigingen die de positie van provinciale staten bij gemeenschappelijke regelingen 

beogen te versterken, maar voor het Waddenfonds buiten toepassing blijven. 

 

 

Zienswijzeprocedure bij het treffen en wijzigen van, het toetreden tot en het uittreden 

uit een gemeenschappelijke regeling 

Voortaan moet een ontwerpbesluit tot het treffen en wijzigen van, het toetreden tot en het 

uittreden uit een gemeenschappelijke regeling door gedeputeerde staten en/of de 

commissaris van de Koning en waaraan provinciale staten niet deelnemen, voor een 

zienswijze worden voorgelegd aan provinciale staten. Provinciale staten krijgen de 

gelegenheid om binnen acht weken na ontvangst een zienswijze te geven op het ontwerp. 

De bedoeling hiervan is dat provinciale staten al in een vroegtijdig stadium  eventuele 

wensen en bedenkingen kenbaar kunnen maken.  

De Wgr bevatte al een bepaling op grond waarvan gedeputeerde staten en de commissaris 

van de Koning aan provinciale staten toestemming moeten vragen om een 

gemeenschappelijke regeling te treffen of te wijzigen. Dit toestemmingsvereiste blijft 

ongewijzigd. 

 

Wat is de betekenis voor (de gemeenschappelijke regeling van) het Waddenfonds? 

Omdat de gemeenschappelijke regeling mede is getroffen door provinciale staten hoeft de 

(nieuwe) zienswijzeprocedure bij wijziging van de regeling niet gevolgd te worden. De 

betrokkenheid ligt besloten in de beraadslaging en besluitvorming van de staten over de 

betreffende wijziging. De regeling hoeft hierop niet te worden aangepast. 

 

Recht van onderzoek (enquêterecht) 

Op grond van de Provinciewet kunnen provinciale staten op voorstel van een of meer van 

hun leden een onderzoek instellen naar het door gedeputeerde staten of de commissaris van 

de Koning gevoerde bestuur. De Wet versterking legitimiteit gemeenschappelijke regelingen 

breidt die bevoegdheid uit naar het door het bestuur van een gemeenschappelijke regeling 

gevoerde bestuur, voor zover die regeling niet (mede) door provinciale staten is getroffen.  

 

Wat is de betekenis voor (de gemeenschappelijke regeling van) het Waddenfonds? 

Nu de gemeenschappelijke regeling Waddenfonds mede is getroffen door provinciale staten 

van Groningen, Fryslân en Noord-Holland, staat het recht van onderzoek t.b.v. deze regeling 

niet open. Het is niet nodig hierover een bepaling in de gemeenschappelijke regeling op te 

nemen. 

 

Rekenkameronderzoek 

Op grond van de Provinciewet kon de rekenkamer al een onderzoek instellen naar 

gemeenschappelijke regelingen waaraan de provincie deelneemt. De Wet versterking 

legitimiteit gemeenschappelijke regelingen verduidelijkt dat die bevoegdheid zich ook 

uitstrekt tot het door het bestuur van een gemeenschappelijke regeling gevoerde bestuur. 

 

Wat is de betekenis voor (de gemeenschappelijke regeling van) het Waddenfonds? 

Het betreft hier de verduidelijking van een al bestaande bevoegdheid. Het is niet nodig 

hierover een bepaling in de gemeenschappelijke regeling op te nemen. 
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Leeswijzer 

Het wijzigingsvoorstel is als volgt opgebouwd. Per te wijzigen artikel is de huidige tekst 

weergegeven, gevolgd door de voorgestelde wijziging. De te wijzigen tekst is vetgedrukt.  

De wijzigingen zijn toegelicht aan de hand van de volgende tabel: 

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
  

tekst redactioneel aangepast   

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

 

Als een wijziging rechtstreeks voortvloeit uit hogere wet- en regelgeving is dat aangegeven in 

de kolom ‘van rechtswege’. Dit betekent dat er geen of beperkte beslisruimte is omtrent de 

betreffende wijziging.  

 

 

Artikelsgewijze toelichting 

 

Artikel 1 

 

huidige tekst 

 

Artikel 1 Begripsbepalingen  

1. In deze regeling wordt verstaan onder:  

a. Awb: Algemene wet bestuursrecht; 

b. de regeling: de gemeenschappelijke regeling Waddenfonds; 

c. het openbaar lichaam: het openbaar lichaam als bedoeld in artikel 2 van deze 

regeling; 

d. de wet: de Wet gemeenschappelijke regelingen; 

e. provinciale staten: provinciale staten van Fryslân, Noord-Holland en Groningen; 

f. colleges: gedeputeerde staten van Fryslân, Noord-Holland en Groningen; 

g. bestuursakkoord: het door Rijk en Waddenprovincies op 14 september 2011 

ondertekende Bestuursakkoord Decentralisatie Waddenfonds. 

2. Waar de wet of de regeling bepalingen van de Provinciewet van 

overeenkomstige toepassing verklaard, wordt voor provinciale staten, 

gedeputeerde staten en de commissaris van de Koning gelezen: het algemeen 

bestuur, het dagelijks bestuur en de voorzitter. 

 

wat verandert er? 

 

Het tweede lid komt te luiden: 

 

2. Waar in de wet of de regeling bepalingen van de Provinciewet van overeenkomstige 

toepassing worden verklaard, wordt voor provinciale staten, gedeputeerde staten en 

de commissaris van de Koning gelezen: het algemeen bestuur, het dagelijks bestuur 

en de voorzitter. 
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 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
  

tekst redactioneel aangepast x  

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

Het betreft uitsluitend een tekstuele wijziging. 
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Artikel 9 

 

huidige tekst 

 

Artikel 9 Samenstelling  

1. Het dagelijks bestuur bestaat uit de voorzitter en twee andere leden, door en uit het 

algemeen bestuur aan te wijzen, zodanig dat vanuit elke deelnemende provincie de 

gedeputeerde die het Waddenfonds in portefeuille heeft wordt aangewezen. De 

gedeputeerde die als plaatsvervangend lid van het algemeen bestuur is aangewezen, 

wordt aangewezen als plaatsvervangend lid van het dagelijks bestuur.  

2. De leden en plaatsvervangend leden van het dagelijks bestuur worden 

aangewezen in de eerste vergadering van het algemeen bestuur in nieuwe 

samenstelling. 

3. Een lid van het dagelijks bestuur treedt af, zodra men ophoudt lid van het algemeen 

bestuur te zijn.  

4. Degene die tussentijds ophoudt lid van het algemeen bestuur te zijn, houdt tevens op 

lid van het dagelijks bestuur te zijn. 

5. Indien in het dagelijks bestuur een vacature ontstaat, wijst het algemeen bestuur zo 

spoedig mogelijk een nieuw lid aan. 

 

wat verandert er? 

 

Het tweede lid komt te luiden: 

 

2. De leden van het dagelijks bestuur worden aangewezen in de eerste vergadering van 

het algemeen bestuur in nieuwe samenstelling. 

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
x x 

tekst redactioneel aangepast   

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

In de tekst van de regeling is abusievelijk opgenomen dat voor de leden van het dagelijks 

bestuur plaatsvervangende leden kunnen worden aangewezen. De Wet 

gemeenschappelijke regelingen staat echter plaatsvervanging niet toe, zoals er ook geen 

plaatsvervangers kunnen worden aangewezen voor de leden van gedeputeerde staten. Bij 

vervanging met een incidenteel of tijdelijk karakter kan worden volstaan met een interne 

vervangingsregeling binnen het dagelijks bestuur. Bij langdurige ontstentenis kan een 

interim-bestuurder worden aangewezen of een opvolger (Kamerstukken II 1988/89, 21176, 

3, p. 10). 
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Artikel 13 

 

huidige tekst 

 

Artikel 13 Commissie Kwaliteitstoetsing Waddenfonds 

1. Onverminderd het bepaalde in artikel 12, eerste lid, stelt het algemeen bestuur een 

commissie Kwaliteitstoetsing Waddenfonds in.  

2. De commissie is in ieder geval belast met de advisering over: 

a) het ontwerp-Uitvoeringskader, het ontwerp-Uitvoeringsprogramma en het 

ontwerp Jaarverslag; 

b) de monitoring en periodieke evaluatie van het beheer van het 

Waddenfonds en de besteding van de middelen ten laste van dit fonds.  

3. Bij de samenstelling van de commissie draagt het algemeen bestuur zorg voor 

een voldoende en onafhankelijke deskundigheid vanuit de terreinen economie, 

ecologie, energie, toerisme, landschap en cultuurhistorie, bestuurlijk- en 

bedrijfsmatige processen en controlling & accountancy.  

4. Het algemeen bestuur stelt voor de Commissie Kwaliteitstoetsing Waddenfonds 

een reglement vast. 

 

Wat verandert er? 

 

Het tweede tot en met het vierde lid wordt vervangen door: 

 

2. De commissie is in ieder geval belast met de advisering over: 

o het ontwerp van het Uitvoeringskader en het ontwerp van het 

Uitvoeringsprogramma als bedoeld in hoofdstuk 5; 

o het door het algemeen bestuur vastgestelde jaarverslag, met inbegrip van de  

jaarrekening; 

o de evaluatie- en monitoringsystematiek als bedoeld in artikel 17 van het 

bestuursakkoord; en 

o periodieke evaluatie van het beheer van het Waddenfonds en de besteding van 

de middelen ervan, met inbegrip van het ontwerp van de evaluatieopdracht. 

3. Bij de samenstelling van de commissie draagt het algemeen bestuur zorg voor 

voldoende onafhankelijke en diverse deskundigheid.  

4. Het algemeen bestuur stelt voor de commissie een reglement vast. 

5. De adviezen van de commissie zijn in beginsel openbaar en worden door het 

dagelijks bestuur ter kennisname aan de colleges en provinciale staten gezonden. 
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 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
x  

tekst redactioneel aangepast x  

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

Het algemeen bestuur heeft bij de overgang van het Waddenfonds van het rijk naar de 

provincies in 2012, t.b.v. het algemeen bestuur, het dagelijks bestuur en de voorzitter, de 

adviescommissie Kwaliteitstoetsing Waddenfonds ingesteld. De commissie is onafhankelijk, 

dat wil zeggen dat de leden geen deel uitmaken of werkzaam zijn onder 

verantwoordelijkheid van een bestuursorgaan van het openbaar lichaam Waddenfonds of de 

Waddenprovincies.  

 

In het door het algemeen bestuur vastgestelde reglement staat dat de commissie gevraagd 

en ongevraagd adviseert over alle aangelegenheden die het Waddenfonds betreffen. De 

adviezen van de commissie zijn (in beginsel) openbaar.  

 

De gemeenschappelijke regeling noemt een aantal onderwerpen waarover in elk advies 

wordt gevraagd. Zo wordt de commissie ook geacht te adviseren over het ontwerp van het 

jaarverslag. Voorgesteld wordt de gevraagde advisering niet langer betrekking te laten 

hebben op de ontwerpfase. Er wordt voortaan advies gevraagd over het door het algemeen 

bestuur vastgestelde jaarverslag inclusief de jaarrekening, samen de jaarstukken. Zodoende 

hoeft de advisering niet meer te worden ingepast in de toch al krappe planning van de 

vaststelling, waarin ook de accountantscontrole een plaats heeft.  

 

De formulering van de adviestaak: de monitoring en periodieke evaluatie van het beheer van 

het Waddenfonds en de besteding van de middelen ten laste van dit fonds, wordt 

verduidelijkt. Bedoeld is dat de commissie adviseert over a) de evaluatie- en 

monitoringsystematiek die is voorgeschreven in het Bestuursakkoord en b) periodieke 

evaluatie van het beheer van het Waddenfonds en de besteding van de middelen ervan. In 

de voorgestelde tekst is dit beter tot uitdrukking gebracht.  

 

De gemeenschappelijke regeling schrijft nauwkeurig voor welke deskundigheid in de 

commissie moet zijn verenigd. Deze bepaling is vereenvoudigd. Het algemeen bestuur 

benoemt de leden van de commissie en het kan aan dit bestuur worden overgelaten om de 

commissie qua onafhankelijke deskundigheid evenwichtig samen te stellen.  

 

De Wet versterking democratische legitimatie gemeenschappelijke regelingen introduceert 

nadrukkelijk een actieve informatieplicht voor provinciale staten. Het Waddenfonds geeft 

daar al op verschillende manieren invulling aan. Hieraan wordt toegevoegd dat alle adviezen 

van de commissie (actief) aan gedeputeerde staten en provinciale staten worden gezonden. 
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Artikel 15 

 

huidige tekst 

 

Artikel 15  De secretaris/directeur 

1. De secretaris/directeur wordt benoemd, geschorst en ontslagen door het 

dagelijks bestuur. Het dagelijks bestuur regelt tevens de rechtspositie. 

2. De secretaris/directeur is belast met de dagelijkse leiding van het Waddenfonds.  

3. De secretaris/directeur is het algemeen bestuur, het dagelijks bestuur en de voorzitter 

behulpzaam bij de vervulling van hun taak.  

4. De secretaris/directeur is bij de vergaderingen van het algemeen bestuur en het 

dagelijks bestuur aanwezig.  

5. De stukken die van het algemeen bestuur en het dagelijks bestuur uitgaan worden 

door de secretaris/directeur mede ondertekend.  

6. Het dagelijks bestuur regelt de vervanging van de secretaris/directeur. 

 

wat wijzigt er? 

 

Het eerste lid komt geheel te vervallen. De overige leden worden vernummerd. 

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
  

tekst redactioneel aangepast   

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen x x 

Toelichting: 

Op 1 januari 2020 is de Wet gemeenschappelijke regelingen gewijzigd vanwege de Wet 

normalisering rechtspositie ambtenaren. Met de inwerkingtreding hiervan is de figuur van 

de eenzijdige aanstelling vervallen en zijn ambtenaren voortaan werkzaam op basis van 

een arbeidsovereenkomst, die de voorzitter van het Waddenfonds namens het openbaar 

lichaam met hen aangaat. Dat wordt voorafgegaan door een voorbereidend besluit van het 

dagelijks bestuur, waarmee het dagelijks bestuur de zeggenschap houdt over het 

personeel waarover het ook nu zeggenschap heeft, omdat het belast is met de 

besluitvorming over alle privaatrechtelijke rechtshandelingen van het openbaar lichaam. 

Daaronder valt ook het aangaan, wijzigen en beëindigen van arbeidsovereenkomsten met 

het personeel. 
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Artikel 19 

 

huidige tekst 

 

Artikel 19  Taken en bevoegdheden 

1. Tot de taken en bevoegdheden van het dagelijks bestuur behoren in elk geval:  

a. het dagelijks bestuur van het openbaar lichaam te voeren, voor zover niet bij 

of krachtens de wet of de regeling het algemeen bestuur hiermee is belast; 

b. beslissingen van het algemeen bestuur voor te bereiden en uit te voeren; 

c. regels vast te stellen over de ambtelijke organisatie van het openbaar lichaam; 

d. ambtenaren te benoemen, te schorsen en te ontslaan; 

e. tot privaatrechtelijke rechtshandelingen van het openbaar lichaam te 

besluiten, met uitzondering van privaatrechtelijke rechtshandelingen als 

bedoeld in artikel 18, tweede lid; 

f. te besluiten namens het openbaar lichaam, het dagelijks bestuur of het 

algemeen bestuur rechtsgedingen, bezwaarprocedures of administratief 

beroepsprocedures te voeren of handelingen ter voorbereiding daarop te 

verrichten, tenzij het algemeen bestuur, voor zover het het algemeen bestuur 

aangaat, in voorkomende gevallen anders beslist; 

g. het beheer van de financiële administratie;  

h. de zorg, voor zover niet aan anderen opgedragen, voor de controle op het 

geldelijk beheer en de boekhouding;  

i. het stimuleren en coördineren van overleg tussen de Waddenprovincies;  

j. het behartigen van de belangen van het Waddenfonds bij andere overheden, 

instellingen, diensten of personen.  

2. Het dagelijks bestuur neemt, ook alvorens is besloten tot het voeren van een rechts-

geding, alle conservatoire maatregelen en doet wat nodig is ter voorkoming van 

verjaring of verlies van recht of bezit. 

 

wat verandert er? 

 

In het eerste lid komt onderdeel d. te vervallen. De overige letters worden vernummerd. 

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
  

tekst redactioneel aangepast   

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen x x 

Toelichting: 

Zie de toelichting bij artikel 15.  
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Artikel 21 

 

huidige tekst 

 

Artikel 21 Inlichtingen door het bestuur aan provinciale staten 

1.  Het algemeen bestuur, dagelijks bestuur en de voorzitter verstrekken 

provinciale staten alle inlichtingen die door één of meer leden van die 

bestuursorganen worden verlangd.  

2.  Het reglement van orde van provinciale staten van de deelnemende provincie is 

van overeenkomstige toepassing.  

 

wat verandert er? 

 

Het artikel wordt geheel herschreven als volgt: 

 

Artikel 21 Inlichtingen door het bestuur aan (leden van) provinciale staten 

1. Het bestuur geeft provinciale staten alle inlichtingen die: 

a. zij nodig hebben voor de uitvoering van hun taken; of 

b. door één of meer leden van provinciale staten wordt verlangd.  

2. Aan het eerste lid, onderdeel a, wordt in elk geval invulling gegeven door toezending 

van: 

o het door het algemeen bestuur vastgestelde Uitvoeringsprogramma 

Waddenfonds, als bedoeld in artikel 27 van de regeling; 

o de algemene financiële en beleidsmatige kaders in de vorm van een 

begrotingstoelichting en de voorlopige jaarrekening als bedoeld in artikel 28 

van de regeling; 

o het vastgestelde jaarverslag en de jaarrekening, als bedoeld in artikel 30 van 

de regeling; 

o de openbare adviezen van de commissie Kwaliteitstoetsing Waddenfonds, 

alsmede het organiseren van informatiebijeenkomsten en werkbezoeken voor (leden 

van) provinciale staten. 

3. Bij het verstrekken van inlichtingen is het respectieve reglement van orde van 

provinciale staten zoveel mogelijk van overeenkomstige toepassing. 

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
x x 

tekst redactioneel aangepast x  

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

De Wgr kende al een zgn. ‘passieve informatieplicht’: het bestuur verstrekt desgevraagd 

informatie aan (leden van) provinciale staten. Per 1 juli 2022 is hieraan de ‘actieve 

informatieplicht’ toegevoegd, vergelijkbaar met hetgeen hieromtrent in de Provinciewet is 

geregeld. Dit betekent dat het bestuur ook uit eigener beweging provinciale staten informeert 

over alles dat zij behoren te weten om hun taak goed te kunnen vervullen. Zoals in de 

algemene toelichting is verwoord betrekt het Waddenfonds provinciale staten al op 

verschillende manieren bij de bestuursvoering. De tekst van de bepaling is op die praktijk 

aangepast. 
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Artikel 26 

 

huidige tekst 

 

Artikel 26 

1. Het Uitvoeringskader wordt voorbereid door het dagelijks bestuur. 

2. Het dagelijks bestuur betrekt bij de voorbereiding van het Uitvoeringskader: 

a) de naar zijn oordeel meest belanghebbende overheidsorganen en organisaties. 

Daartoe behoren in elk geval de besturen van de in het werkingsgebied van het 

Waddenfonds gelegen gemeenten en waterschappen; 

b) het advies van de commissie als bedoeld in artikel 13. 

3. Het algemeen bestuur stelt het ontwerp-Uitvoeringskader vast voor 1 september 

van het jaar, voorafgaande aan de meerjarenperiode waarop het plan betrekking 

heeft.  

 

wat verandert er? 

 

Het derde lid komt te luiden: 

 

 3. Het algemeen bestuur stelt het ontwerp van het Uitvoeringskader vast. 

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
x  

tekst redactioneel aangepast   

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

In artikel 25 van de gemeenschappelijke regeling is bepaald dat provinciale staten, op voorstel 

van het algemeen bestuur, een Uitvoeringskader Waddenfonds vaststellen. Het 

Uitvoeringskader bevat een programmatisch afwegingskader op hoofdlijnen ten behoeve van 

de besteding van middelen van het Waddenfonds.  

Artikel 26 regelt de totstandkoming van het ontwerp van het Uitvoeringskader. Oorspronkelijk 

was de gedachte dat het Uitvoeringskader een meerjarenperiode zou beslaan, steeds te 

rekenen vanaf 1 januari van enig jaar. Om tijdig tot vaststelling te kunnen besluiten moest het 

ontwerp alsdan uiterlijk 1 september door het algemeen bestuur zijn vastgesteld. Het is echter 

niet nodig om vast te houden aan de datum van 1 januari en daarom ook niet aan de datum 

van 1 september. Op elk geëigend moment kan het algemeen bestuur besluiten om aan 

provinciale staten een voorstel te doen om het Uitvoeringskader gewijzigd vast te stellen.  
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Artikel 27 

 

huidige tekst 

 

Artikel 27 Uitvoeringsprogrammering 

1. Het algemeen bestuur stelt voor ten minste één jaar, voor 1 januari, een 

Uitvoeringsprogramma vast. 

2. Het Uitvoeringsprogramma bevat in ieder geval een richtinggevende verdeling van 

beschikbare budgetten over de respectieve thema’s en een beschrijving van 

activiteiten om tot besteding van de budgetten te komen. 

3. Bij de vaststelling van het Uitvoeringsprogramma houdt het algemeen bestuur rekening 

met het Uitvoeringskader Waddenfonds. 

4. Het Uitvoeringsprogramma wordt ter kennisname aan gedeputeerde staten en 

provinciale staten gezonden.  

 

wat verandert er? 

 

Het eerste en vierde lid komen te luiden: 

 

1. Het algemeen bestuur stelt een Uitvoeringsprogramma vast. 

 

4. Het Uitvoeringsprogramma wordt ter kennisname aan de colleges en provinciale 

staten gezonden.  

 

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
x  

tekst redactioneel aangepast x  

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

eerste lid: 

Het Uitvoeringskader Waddenfonds is het door provinciale staten vastgestelde kaderstellende 

document, op basis waarvan het algemeen bestuur een Uitvoeringsprogramma vaststelt. Het 

volstaat om voortaan te bepalen dat het algemeen bestuur het Uitvoeringsprogramma 

vaststelt. De periode en de planning hiervan is ondergeschikt aan de inhoud en kan aan dit 

bestuur worden overgelaten.  

 

vierde lid: 

Het betreft uitsluitend een redactionele wijziging, waarmee de tekst in overeenstemming is 

gebracht met de begripsbepalingen in art. 1. 
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Artikel 28 

 

huidige tekst 

 

Artikel 28  Financiële en beleidsmatige kaders 

Het dagelijks bestuur zendt vóór 15 april van het jaar voorafgaande aan dat waarvoor 

de begroting dient, de algemene financiële en beleidsmatige kaders in de vorm van 

een begrotingstoelichting en de voorlopige jaarrekening van het voorafgaande 

kalenderjaar aan provinciale staten van de deelnemende provincies. 

 

wat verandert er? 

 

De tekst komt te luiden:  

 

Artikel 28  Financiële en beleidsmatige kaders 

Het dagelijks bestuur zendt in het jaar voorafgaande aan dat waarvoor de begroting dient, de 

algemene financiële en beleidsmatige kaders en de voorlopige jaarrekening aan provinciale 

staten, met inachtneming van de in de wet genoemde termijn. 

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
x x 

tekst redactioneel aangepast x  

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

Om provinciale staten meer positie te geven in de begrotingscyclus van een 

gemeenschappelijke regeling heeft de wetgever ervoor gekozen de termijnen voor de indiening 

van de kadernota, ontwerpbegroting en begroting aan te passen. De begrotingscyclus van 

gemeenschappelijke regelingen sluit daardoor beter aan op die van provincies, waardoor het 

voor provinciale staten gemakkelijker wordt te overzien wat de gevolgen zijn van uitgaven aan 

regelingen voor de eigen provincie: 

o de kadernota moet voor 30 april naar provinciale staten worden gestuurd in plaats van 

15 april;  

o de begroting van een regeling moet uiterlijk 15 september aan de minister van BZK 

worden gestuurd in plaats van 1 augustus; en 

o de termijn voor provinciale staten voor het geven van een zienswijze op de 

ontwerpbegroting wordt met vier weken verruimd. 

Overigens wordt de begroting van het Waddenfonds door de provincies gevoed met een 

jaardotatie van het rijk. 

In de tekst wordt verwezen naar de in de wet genoemde termijn. Dat is dus uiterlijk 29 april 

(vóór 30 april). Verder is de tekst van het artikel redactioneel meer in overstemming met de 

Wgr gebracht.  
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Artikel 29 

 

huidige tekst 

 

Artikel 29 Begroting  

1. Het dagelijks bestuur zendt de ontwerpbegroting acht weken voordat zij aan het 

algemeen bestuur wordt aangeboden, toe aan provinciale staten.  

2. De ontwerpbegroting wordt door de zorg van de Waddenprovincies voor een ieder ter 

inzage gelegd en, tegen betaling van de kosten, algemeen verkrijgbaar gesteld.  

3. Provinciale staten kunnen bij het dagelijks bestuur hun zienswijze over de ontwerp-

begroting naar voren brengen. Het dagelijks bestuur voegt de commentaren waarin 

deze zienswijze is vervat bij de ontwerpbegroting, zoals deze aan het algemeen 

bestuur wordt aangeboden.  

4. Het algemeen bestuur stelt de begroting vast, uiterlijk 15 juli in het jaar 

voorafgaande aan dat waarvoor zij dient.  

5. Het dagelijks bestuur zendt de vastgestelde begroting zo nodig toe aan provinciale 

staten, die ter zake bij de minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties hun 

zienswijze naar voren kunnen brengen. 

6. Het dagelijks bestuur zendt de begroting binnen twee weken na vaststelling, 

doch in ieder geval vóór 1 augustus van het jaar voorafgaande aan dat 

waarvoor de begroting dient, aan de minister van Binnenlandse Zaken en 

Koninkrijksrelaties. 

7. Het bepaalde in het eerste, derde en vijfde lid is niet van toepassing op de volgende 

categorieën van begrotingswijzigingen: 

a. wijzigingen die vallen binnen het begrotingsprogramma voor subsidies, zoals 

gedefinieerd in de primaire begroting en in de Nota toelichting begroting 

Waddenfonds; 

b. wijzigingen waarmee middelen uit de bestemmingsreserve voor majeure 

projecten worden aangewend voor het begrotingsprogramma voor subsidies 

voor majeure projecten; of 

c. technische wijzigingen waarmee resterende subsidiebudgetten uit het vorig 

boekjaar worden aangewend voor subsidies in het daaropvolgende boekjaar.  

 

wat verandert er? 

 

Het eerste lid komt te luiden: 

 

1. Het dagelijks bestuur zendt de ontwerpbegroting twaalf weken voordat zij aan het 

algemeen bestuur wordt aangeboden, toe aan provinciale staten.  

 

Het vierde lid komt te luiden: 

 

4. Het algemeen bestuur stelt de begroting vast in het jaar voorafgaande aan dat 

waarvoor zij dient. 

 

Het zesde lid komt te luiden: 
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6. Het dagelijks bestuur zendt de begroting binnen twee weken na vaststelling, doch in 

ieder geval vóór 15 september van het jaar voorafgaande aan dat waarvoor de 

begroting dient, aan de minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties. 

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
x x 

tekst redactioneel aangepast x  

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

Zie voor wat betreft de wijziging van de leden 1 en 6 de toelichting op artikel 28.  

 

Het is niet per se nodig een datum te bepalen waarop uiterlijk de begroting door het algemeen 

bestuur wordt vastgesteld, mits maar is gewaarborgd dat de vastgestelde begroting binnen 

twee weken na vaststelling, maar in ieder geval vóór 15 september aan de minister van 

Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties wordt gezonden. Het vierde lid is hierop aangepast. 

De tekst van de bepaling is hiermee in overeenstemming met de Wgr. 
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Artikel 30 

 

huidige tekst 

 

Artikel 30  Jaarrekening en Jaarverslag 

1. Het algemeen bestuur stelt de jaarrekening en het jaarverslag vast uiterlijk 1 juli 

in het jaar volgende op het jaar waarop deze betrekking heeft.  

2. Het dagelijks bestuur zendt de jaarrekening binnen twee weken na vaststelling, doch 

in ieder geval vóór 15 juli van het jaar volgende op het jaar waarop de jaarrekening 

betrekking heeft, aan de minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties.  

3. De jaarrekening en het jaarverslag worden ter kennisname aan gedeputeerde 

staten en provinciale staten gezonden. 

 

wat verandert er? 

 

Het eerste en derde lid komen te luiden: 

 

1. Het algemeen bestuur stelt de jaarrekening en het jaarverslag vast in het jaar 

volgende op het jaar waarop deze betrekking hebben.  

 

3. De jaarrekening en het jaarverslag worden ter kennisname aan de colleges en 

provinciale staten gezonden. 

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
x  

tekst redactioneel aangepast x  

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

eerste lid: 

Het is niet per se nodig een uiterste datum te bepalen waarop de jaarrekening door het 

algemeen bestuur wordt vastgesteld, mits maar is gewaarborgd dat de vastgestelde 

jaarrekening binnen twee weken na vaststelling, maar in ieder geval vóór 15 juli aan de 

minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties wordt gezonden. 

De tekst is hiermee in overeenstemming met de Wgr. 

 

derde lid: 

Het betreft uitsluitend een redactionele wijziging, waarmee de tekst in overeenstemming is 

gebracht met de begripsbepalingen in art. 1. 
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Artikel 34 
 

huidige tekst 

 
Artikel 34 Archief  

1. Het dagelijks bestuur draagt zorg voor de archiefbescheiden van het openbaar 

lichaam, overeenkomstig een door het algemeen bestuur vast te stellen 

regeling die aan gedeputeerde staten wordt medegedeeld.  

2. Namens gedeputeerde staten oefent de provinciearchivaris het toezicht uit op 

het beheer van de archiefbescheiden.  

3. De secretaris/directeur is belast met het beheer van de archiefbescheiden, voor zover 

deze archiefbescheiden niet zijn overgebracht naar de archiefbewaarplaats. 

4. Voor de bewaring van de op grond van artikel 12 van de Archiefwet 1995 over te 

brengen archiefbescheiden wordt aangewezen de provinciale archiefbewaarplaats, 

gevestigd aan de Boterhoek 1 8911 DH te Leeuwarden (Tresoar) 

5. Ingeval van organisatiewijziging als bedoeld in artikel 4 van de Archiefwet 1995 

draagt het dagelijks bestuur zorg voor het treffen van een voorziening voor het 

beheer van de betrokken archiefbescheiden, welke tenminste inhoudt aanwijzing van 

degene die belast is met het beheer.  

 

wat verandert er? 

 

Het eerste en tweede lid komen te luiden: 

 

1. Het dagelijks bestuur draagt zorg voor de archiefbescheiden van het openbaar 

lichaam, overeenkomstig een door het algemeen bestuur vast te stellen regeling die 

aan de colleges wordt medegedeeld.  

2. Namens de colleges oefent de provinciearchivaris van de provincie Fryslân het 

toezicht uit op het beheer van de archiefbescheiden.  

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
x  

tekst redactioneel aangepast x  

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

In de huidige tekst is met gedeputeerde staten bedoeld de colleges van Groningen, Fryslân en 

Noord-Holland. De tekst is daarom in overeenstemming gebracht de begripsbepalingen in art. 

1, waarin colleges is gedefinieerd. De wijziging is louter redactioneel van aard. 

 

In het tweede lid is, in overeenstemming met de praktijk, bepaald dat de provinciearchivaris 

van Fryslân het toezicht uitoefent op de naar de archiefbewaarplaats in Leeuwarden 

overgebrachte archieven van het Waddenfonds. 
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Artikelen 34a tot en met 34d 

 

De artikelen 34a tot en met 34d zijn nieuwe bepalingen. Deze komen te luiden als volgt: 

 

Artikel 34a Wijziging 

1. Provinciale staten, de colleges alsmede het bestuur van het Waddenfonds kunnen 

voorstellen de regeling te wijzigen.  

2. Een voorstel tot wijziging wordt door provinciale staten, de colleges, het dagelijks 

bestuur of de voorzitter van het Waddenfonds ter kennis van het algemeen bestuur 

gebracht. 

3. Het algemeen bestuur legt het wijzigingsvoorstel voor aan provinciale staten en de 

colleges. 

4. Een wijziging verlangt unanimiteit en komt tot stand bij eensluidende besluiten van 

provinciale staten en de colleges, met inachtneming van het bepaalde in artikel 40, 

vierde lid jo. artikel 40, vijfde lid, van de wet. 

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
x x 

tekst redactioneel aangepast   

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

De gemeenschappelijke regeling Waddenfonds is een regeling voor bepaalde tijd: tot en met 

2027. Voor tijdelijke regelingen was het tot voor kort niet nodig om bepalingen op te nemen 

over het wijzigen van de gemeenschappelijke regeling. Per 1 juli 2022 moet dat wel. Deze 

bepaling voorziet hierin. Elk van de deelnemers kan een voorstel doen om de regeling te 

wijzigen. Ook het algemeen bestuur, het dagelijks bestuur of de voorzitter kan een wijziging 

initiëren. Voorstellen tot wijziging worden gericht aan het algemeen bestuur, dat is belast met 

de vaststelling van het wijzigingsvoorstel. Uit artikel 19 van de regeling volgt dat het dagelijks 

bestuur dit voorbereidt. Een wijziging komt alleen op basis van unanimiteit tot stand, dat wil 

zeggen dat provinciale staten en gedeputeerde staten van Groningen, Fryslân en Noord-

Holland elk moeten instemmen met het wijzigingsvoorstel. 
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Artikel 34b Toetreding 

Toetreden tot de regeling is niet mogelijk. 

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
x x 

tekst redactioneel aangepast   

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

De gemeenschappelijke regeling Waddenfonds is een regeling voor bepaalde tijd: tot en met 

2027. Voor tijdelijke regelingen was het tot voor kort niet nodig om bepalingen op te nemen 

over het toetreden tot de gemeenschappelijke regeling. Per 1 juli 2022 moet dat wel.  

 

In deze bepaling is geregeld dat toetreding door bestuursorganen van andere overheden niet 

mogelijk is. Dat hangt samen met het Bestuursakkoord Decentralisatie Waddenfonds, dat een 

exclusief arrangement is tussen rijk en waddenprovincies. De afspraken uit dit 

bestuursakkoord zijn vertaald in de gemeenschappelijke regeling, waarmee deze eveneens 

een exclusief karakter heeft.  

Hiermee is uiteraard geenszins gezegd dat waddenprovincies niet openstaan voor 

samenwerking met andere overheden. Integendeel. De nieuwe zeggenschapsstructuur voor 

het Waddengebied getuigt hiervan. De huidige gemeenschappelijke regeling is echter geen 

voor de hand liggend instrument om een bredere regionale samenwerking voor het 

Waddengebied vorm te geven. 

 

Artikel 34c Uittreding door provinciale staten 

1. Provinciale staten kunnen besluiten om uit de regeling te treden. 

2. Het besluit tot uittreding wordt gericht aan het algemeen bestuur. 

3. Uittreding vindt plaats per 1 januari van enig jaar, waarbij een opzegtermijn van ten 

minste één jaar in acht wordt genomen. 

4. Uittreden door uitsluitend provinciale staten heeft geen vermogensrechtelijke 

gevolgen voor het Waddenfonds. 

 

Artikel 34d Uittreding door een college van gedeputeerde staten 

1. Een college kan besluiten om uit de regeling te treden, na verkregen toestemming 

van provinciale staten van de betreffende provincie. 

2. Het voorgenomen besluit tot uittreding wordt gericht aan het algemeen bestuur. 

3. Het dagelijks bestuur verleent, in overleg met het uittredende college, aan een 

onafhankelijke deskundige opdracht een uittredingsplan op te stellen. Het 

uittredingsplan geeft inzicht in de gevolgen van de uittreding, de wijze waarop met 

deze gevolgen kan of moet worden omgegaan en de voorwaarden voor uittreding. 

Onder de gevolgen van de uittreding worden verstaan de financiële, juridische, 

personele en organisatorische consequenties die het directe gevolg zijn van de 

uittreding. 

4. Het uittredingsplan bevat een berekening van de financiële gevolgen van de 

uittreding (de uittreedsom). De kosten van het uittredingsplan en de uittreedsom 

komen voor rekening van het uittredende college. 

5. Het algemeen bestuur stelt het uittredingsplan vast binnen zes maanden na 

ontvangst van het voorgenomen besluit tot uittreding.  
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6. Op grond van het uittredingsplan besluit het betreffende college of tot uittreding wordt 

overgegaan. 

7. Uittreding kan plaatsvinden per 1 januari van enig jaar, met een opzegtermijn van 

twee jaren. 

8. De uittreedsom bestaat uit een vergoeding ter compensatie van de directe kosten van 

uittreding, te weten frictiekosten en desintegratiekosten, onder aftrek van eventuele 

baten.  

9. Onder frictiekosten wordt verstaan alle incidentele kosten te maken door het 

Waddenfonds die het directe gevolg zijn van het uittredingsbesluit.  

10. Onder desintegratiekosten wordt verstaan alle kosten direct dan wel toekomstig te 

maken dan wel te dragen door het Waddenfonds, die samenhangen met de afbouw 

van overcapaciteit in personele en materiële sfeer en andere verplichtingen, de 

afbouw van risico’s daarbij inbegrepen, ontstaan als direct gevolg van het 

uittredingsbesluit. 

11. Het tiende lid is van overeenkomstige toepassing op kosten te maken of te dragen 

door het Waddenfonds die samenhangen met de afbouw van overcapaciteit in 

personele en materiële sfeer en andere verplichtingen, de afbouw van risico’s daarbij 

inbegrepen, ontstaan binnen een periode van 5 jaar vanaf het moment van uittreding 

als direct gevolg van het uittredingsbesluit. 

12. De berekening van de kosten voor uittreding wordt gebaseerd op de feiten en 

omstandigheden die bekend waren op het moment van het uittredingsbesluit. 

Beleidswijzigingen, wijziging van economische omstandigheden en wijziging van 

inzichten die zich voordoen of opkomen na het moment van dat besluit worden niet 

betrokken bij de bepaling van de hoogte van de uittreedsom. 

13. Het Waddenfonds is gehouden redelijkerwijs al het mogelijke te doen om de 

uittredingskosten zo laag mogelijk te houden. 

14. Het Waddenfonds brengt alle frictiekosten en desintegratiekosten, onder aftrek van 

eventuele baten, in rekening bij het uittredende college. Het uittredende college is 

verplicht tot betaling van de definitieve uittreedsom. 

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
x x 

tekst redactioneel aangepast   

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

De artt. 34c en 34d worden vanwege de samenhang in een keer toegelicht.  

 

De gemeenschappelijke regeling Waddenfonds is een regeling voor bepaalde tijd: tot en met 

2027. Voor tijdelijke regelingen was het tot voor kort niet nodig om bepalingen op te nemen 

over het uittreden uit de gemeenschappelijke regeling. Per 1 juli 2022 moet dat wel.  

Deze bepalingen regelen de uittreding, waarbij een onderscheid is gemaakt tussen uittreden 

door provinciale staten en het college. 

 

De Wet gemeenschappelijke regelingen is gebaseerd op vrijwillige samenwerking tussen (in 

beginsel) bestuursorganen. Voor verplichte samenwerking is een wettelijke grondslag nodig 

(bv. de Regionale uitvoeringsdiensten en de Veiligheidsregio). Voor het Waddenfonds 

ontbreekt een dergelijke grondslag. Ook het Bestuursakkoord Decentralisatie Waddenfonds 

verplicht op zich niet om een gemeenschappelijke regeling te treffen. Dat laat onverlet dat ter 
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uitvoering van dat bestuursakkoord samenwerken op grond van de Wet gemeenschappelijke 

regelingen het meest voor de hand ligt.  

 

De mogelijkheid om te besluiten uit de gemeenschappelijke regeling te treden laat onverlet dat 

aan de uittreding spelregels kunnen worden verbonden, zoals een opzegtermijn en de 

verplichting om de nadelige financiële gevolgen van de uittreding te compenseren. Die 

gevolgen moeten objectief worden vastgesteld. Een uittredingsplan voorziet hierin. 

 

De gemeenschappelijke regeling Waddenfonds is getroffen door zowel provinciale staten als 

gedeputeerde staten. Beide bestuursorganen kunnen elk voor zich besluiten om uit de regeling 

te treden, zij het dat het college hiervoor toestemming nodig heeft van provinciale staten.  

 

Als uitsluitend provinciale staten uit de regeling treden, wordt de regeling omgevormd tot een 

‘collegeregeling’. Dat wil zeggen dat alleen de colleges deelnemer aan de regeling zijn. Dat 

heeft aanmerkelijke consequenties voor het Waddenfonds, omdat het bestuur in dat geval niet 

langer verordende bevoegdheid heeft. Dat is immers een bevoegdheid die door provinciale 

staten is overgedragen en bij uittreding valt die bevoegdheid terug aan provinciale staten. Dat 

geldt ook voor de bevoegdheid om subsidie te verlenen. De regeling moet hierop worden 

aangepast en de consequenties van uittreding worden ondervangen. Dat kost tijd. Vandaar dat 

is bepaald dat uittreding alleen per 1 januari van enig jaar kan en provinciale staten een 

opzegtermijn van ten minste één jaar in acht nemen. 

Uittreden door uitsluitend provinciale staten heeft op zich geen vermogensrechtelijke gevolgen 

voor het openbaar lichaam Waddenfonds. 

 

Ook een college kan besluiten uit de regeling te treden. Overigens wordt uittreden door een 

college als theoretisch beschouwd, gelet op de afspraken in het Bestuursakkoord 

Decentralisatie Waddenfonds en het tijdelijk karakter van de regeling. 

De procedure vangt aan met een voornemen tot uittreding, waarna de financiële gevolgen 

inzichtelijk worden gemaakt aan de hand van een door het algemeen bestuur vast te stellen 

uittredingsplan. Eerst daarna besluit een college of zij wenst uit te treden, met inachtneming 

van een opzegtermijn van twee jaren. Die opzegtermijn is langer dan bij provinciale staten, 

omdat de consequenties van uittreding door een college (nog) ingrijpender zijn.  

 

De wet verlangt dat vanwege uittreding in de gemeenschappelijke regeling de 

vermogensrechtelijke consequenties van uittreding inzichtelijk worden gemaakt.  

Uit de jurisprudentie van de Afdeling bestuursrechtspraak van de Raad van State (ABRvS) 

volgt dat een uittredende deelnemer de schade dient te vergoeden die het rechtstreekse 

gevolg is van de uittreding uit een gemeenschappelijke regeling. Bij het bepalen van de hoogte 

van de toekomstige schade dient in beginsel een overbruggingsperiode van vijf jaren, te 

rekenen vanaf de datum van uittreding, te worden gehanteerd. Van het openbaar lichaam mag 

worden verwacht dat het zich binnen die periode kan aanpassen aan de ten gevolge van de 

uittreding gewijzigde omstandigheden.  

 

Hieromtrent is bepaald dat het openbaar lichaam alle frictiekosten en desintegratiekosten, 

onder aftrek van eventuele baten, in rekening brengt bij het uittredende college. Onder 

desintegratiekosten vallen ook toekomstige kosten. Die kosten kunnen ook de periode 

betreffen waarin de gemeenschappelijke regeling weliswaar is opgeheven, maar vanwege de 

vereffening het openbaar lichaam nog enige tijd blijft voortbestaan. De verplichting om deze 

kosten te compenseren is in lijn met de jurisprudentie van de ABRvS en begrensd door een 

termijn van vijf jaren, te rekenen vanaf het moment van uittreding (ABRS 15 april 2015, nr. 

201404322/1/A2). 
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Artikel 35 

huidige tekst 

 

Artikel 35 Opheffing 

1. De regeling wordt gesloten voor bepaalde tijd en eindigt op 1 januari 2028. 

2. Het algemeen bestuur stelt een liquidatieplan vast en regelt de vereffening van 

het vermogen. 

 

wat verandert er? 

 

Het gehele artikel wordt herschreven als volgt: 

 

Artikel 35 Opheffing 

1. De regeling wordt gesloten voor bepaalde tijd en eindigt, onverminderd het bepaalde 

in artikel 34d, van rechtswege op 1 januari 2028. 

2. Ten behoeve van de opheffing verstrekt het algemeen bestuur aan een 

onafhankelijke registeraccountant opdracht om een liquidatieplan op te stellen dat ten 

minste inzicht geeft in alle kosten die direct en indirect samenhangen met de 

opheffing. Het plan wordt vastgesteld door het algemeen bestuur. 

3. Het dagelijks bestuur draagt er zorg voor dat overeenkomsten ten behoeve van 

personeel, huur, externe dienstverlening en overige bedrijfsvoering tijdig worden 

opgezegd. Hierbij houdt het dagelijks bestuur rekening met de periode waarin het 

openbaar lichaam na ontbinding ten behoeve van de vereffening van het vermogen 

van het Waddenfonds blijft voortbestaan. 

4. De kosten ten behoeve van de liquidatie van het Waddenfonds komen voor gelijke 

delen ten laste van de provincies. 

5. Zodra het openbaar lichaam Waddenfonds ophoudt te bestaan worden de baten en 

lasten gelijkelijk verdeeld over de provincies.  

6. Overeenkomstig het bepaalde in artikel 11 van het Bestuursakkoord Decentralisatie 

Waddenfonds worden na 31 december 2027 niet door het Waddenfonds bestede 

middelen door elk van de provincies ingezet ten behoeve van de realisatie van de in 

de regeling opgenomen doelstellingen. 

 

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
x x 

tekst redactioneel aangepast x  

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

In de gemeenschappelijke regeling staat dat de regeling eindigt op 1 januari 2028. De regeling 

spreekt zich niet uit over een mogelijke verlenging. In 2026 wordt de laatste jaardotatie van het 

rijk ontvangen. Tot en met 2027 bestaat de regeling in volle omvang en moet ook aan alle 

(wettelijke) verplichtingen die gelden voor het openbaar lichaam worden voldaan. 

 

De wet bepaalt dat het bij een regeling ingestelde openbaar lichaam na zijn ontbinding blijft 

voortbestaan voor zover dit tot vereffening van zijn vermogen nodig is. De ontbinding van de 

rechtspersoon betekent dus niet automatisch dat het openbaar lichaam Waddenfonds is 
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opgehouden te bestaan. Dit impliceert dat na opheffing van de regeling en ontbinding van het 

openbaar lichaam rechtshandelingen verricht kunnen worden, voor zover dit nodig is voor de 

vereffening van het vermogen.  

Dit betekent tevens dat het (dagelijks) bestuur in functie blijft, uitsluitend en alleen voor zover 

dit nodig is ter vereffening van het vermogen. Zodra de vereffening is afgerond houdt het 

openbaar lichaam op te bestaan. Tot dat moment zijn de uitgaven t.b.v. de 

gemeenschappelijke regeling verplichte uitgaven voor de provincies.  

 

Het dagelijks bestuur heeft te anticiperen op het moment waarop het openbaar lichaam 

ophoudt te bestaan. Overeenkomsten t.b.v. personeel, huisvesting, ICT, Beheerorganisatie en 

overige ondersteuning moeten tijdig worden opgezegd.  

 

De jaardotatie van het rijk wordt in de vorm van een decentralisatie-uitkering in gelijke delen 

aan de respectieve provincies betaald. De provincies brengen die middelen in als bijdrage 

t.b.v. de begroting van het Waddenfonds. Zodra de vereffening is afgerond wordt het 

resterende vermogen gelijkelijk verdeeld over de provincies. 
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Artikel 35a 

Artikel 35a is een nieuwe bepaling. Deze komt te luiden als volgt: 

Artikel 35a Eindevaluatie 

1. De colleges dragen zorg voor de eindevaluatie van het Waddenfonds. 

2. De evaluatie heeft in elk geval betrekking op: 

a) de mate waarin het Waddenfonds heeft bijgedragen aan de realisatie van de in 

de gemeenschappelijke regeling opgenomen beleidsdoelen; en 

b) de interprovinciale samenwerking. 

3. Het algemeen bestuur stelt, gehoord de commissie Kwaliteitstoetsing Waddenfonds, 

uiterlijk 31 december 2027 de evaluatieopdracht vast. 

4. De eindevaluatie wordt uiterlijk 31 december 2029 aan provinciale staten gezonden.  

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
x x 

tekst redactioneel aangepast   

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

De Wgr verplicht per 1 juli 2022 om een bepaling op te nemen over evaluatie van de regeling. 

Waar de tussenevaluatie is uitgevoerd onder verantwoordelijkheid van het dagelijks bestuur, 

ligt de verantwoordelijkheid voor de eindevaluatie bij de colleges. Hier zijn verschillende 

redenen voor.  

De gemeenschappelijke regeling is een samenwerkingsverband van de provincies. Het zijn 

dan ook primair de provinciebesturen die zich een beeld moeten vormen van de realisatie van 

de voorgenomen beleidsdoelen en de in een gemeenschappelijke regeling ondergebrachte 

samenwerking.  

De eindevaluatie vindt bovendien plaats op een moment waarop de gemeenschappelijke 

regeling is opgeheven en het openbaar lichaam is ontbonden. De taken van het dagelijks 

bestuur beperken zich daarmee uitsluitend tot het vereffenen van het vermogen van het 

Waddenfonds. Een eindevaluatie valt hier niet onder.  

Na de feitelijke vereffening houdt het openbaar lichaam op te bestaan, met inbegrip van de 

zeggenschapsstructuur. Het is denkbaar dat op dat moment de eindevaluatie nog niet is 

afgerond, bv. omdat op enig moment na 31 december 2027 de rechten en verplichtingen van 

het openbaar lichaam worden overgedragen aan een derde.  

 

De eindevaluatie ziet ook op de mate waarin het Waddenfonds heeft bijgedragen aan de 

realisatie van de in de gemeenschappelijke regeling opgenomen beleidsdoelen.  

De periode die hierbij in ogenschouw kan worden genomen is in principe onbepaald. Om toch 

een periode te markeren waarop de beleidsevaluatie ziet en tot een afronding van het 

Waddenfonds te komen, is in de regeling opgenomen dat de evaluatie uiterlijk 31 december 

2029 aan provinciale staten wordt aangeboden. Dat laat uiteraard onverlet dat de 

beleidsprestaties van het Waddenfonds over een langere periode worden gemonitord en het 

provinciebestuur hierover wordt geïnformeerd. 
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Artikel 36 

 

huidige tekst 

 

Artikel 36  Citeertitel, bekendmaking en inwerkingtreding  

1. Deze regeling wordt aangehaald als “Gemeenschappelijke regeling Waddenfonds”. 

2. Gedeputeerde staten van Fryslân dragen zorg voor de bekendmaking van 

besluiten tot het vaststellen, wijzigen, verlengen of opheffen van de regeling. 

Bekendmaking vindt plaats in de Staatscourant.  

3. De regeling treedt in werking op de eerste dag na bekendmaking, tenzij bij besluit van 

provinciale staten en de colleges anders is bepaald. 

4. Gedeputeerde staten van Fryslân zenden besluiten tot vaststelling, wijziging, 

verlenging of opheffing van de regeling aan provinciale staten en gedeputeerde 

staten van de deelnemende provincies alsmede aan de minister van 

Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties en de minister van Infrastructuur en 

Milieu. 

 

wat verandert er? 

 

Het tweede en vierde lid komen te luiden: 

 

2. Gedeputeerde staten van Fryslân dragen zorg voor de bekendmaking van besluiten 

tot het vaststellen, wijzigen, verlengen of opheffen van de regeling. Bekendmaking 

vindt plaats in het provinciaal blad. 

 

4. Gedeputeerde staten van Fryslân zenden besluiten tot wijziging, verlenging of 

opheffing van de regeling aan gedeputeerde staten van Groningen en Noord-Holland 

en provinciale staten alsmede aan de minister van Binnenlandse Zaken en 

Koninkrijksrelaties en de minister van Infrastructuur en Waterstaat. 

 

 van rechtswege 

type wijziging 

nieuw artikel, nieuw artikellid of anderszins tekst 

toegevoegd of inhoudelijk gewijzigd 
x x 

tekst redactioneel aangepast x  

artikel, artikellid of anderszins tekst geheel vervallen   

Toelichting: 

Vanwege de Wet elektronische publicaties vindt de bekendmaking van besluiten tot het 

vaststellen, wijzigen, verlengen of opheffen van een gemeenschappelijke regeling niet langer 

plaats in de Staatscourant maar in het provinciaal blad.  

 

Het vierde lid is redactioneel aangepast. Het ministerie van Infrastructuur en Milieu heet 

inmiddels het ministerie van Infrastructuur en Waterstaat. 
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Besluit tot wijziging van de gemeenschappelijke regeling Waddenfonds 

 

 

[bestuursorgaan dat tot wijziging besluit (provinciale staten of gedeputeerde staten)] 

 

 

gelet op: 

o het voorstel van het algemeen bestuur van het openbaar lichaam Waddenfonds; 

o de Wet gemeenschappelijke regelingen; 

o de Wet versterking democratische legitimatie gemeenschappelijke regelingen; 

o de Wet normalisering rechtspositie ambtenaren; 

o de Wet elektronische publicaties; en 

o voor zover het gedeputeerde staten betreft de verkregen toestemming van 

provinciale staten d.d. [datum statenbesluit] 

 

 

besluiten de gemeenschappelijke regeling Waddenfonds te wijzigen als volgt: 

 

A. 

Artikel 1, tweede lid, komt te luiden: 

 

2. Waar in de wet of de regeling bepalingen van de Provinciewet van 

overeenkomstige toepassing worden verklaard, wordt voor provinciale staten, 

gedeputeerde staten en de commissaris van de Koning gelezen: het 

algemeen bestuur, het dagelijks bestuur en de voorzitter. 

 

B. 

Artikel 9, tweede lid, komt te luiden: 

 

2.  De leden van het dagelijks bestuur worden aangewezen in de eerste 

vergadering van het algemeen bestuur in nieuwe samenstelling. 

 

C. 

Artikel 13, tweede tot en met vijfde lid, komen te luiden: 

 

2. De commissie is in ieder geval belast met de advisering over: 

o het ontwerp van het Uitvoeringskader en het ontwerp van het 

Uitvoeringsprogramma als bedoeld in hoofdstuk 5; 

o het door het algemeen bestuur vastgestelde jaarverslag, met inbegrip van 

de  jaarrekening; 

o de evaluatie- en monitoringsystematiek als bedoeld in artikel 17 van het 

bestuursakkoord; en 

o periodieke evaluatie van het beheer van het Waddenfonds en de 

besteding van de middelen ervan, met inbegrip van het ontwerp van de 

evaluatieopdracht. 

3. Bij de samenstelling van de commissie draagt het algemeen bestuur zorg voor 

voldoende onafhankelijke en diverse deskundigheid.  

4. Het algemeen bestuur stelt voor de commissie een reglement vast. 
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5. De adviezen van de commissie zijn in beginsel openbaar en worden door het 

dagelijks bestuur ter kennisname aan de colleges en provinciale staten 

gezonden. 

 

D. 

Artikel 15 wordt gewijzigd als volgt: 

 

In artikel 15 vervalt het eerste lid.  

De oorspronkelijke leden 2 tot en met 6 worden vernummerd tot: 1 tot en met 5. 

 

E. 

Artikel 19 wordt gewijzigd als volgt: 

 

In artikel 19, eerste lid, vervalt onderdeel d.  

De oorspronkelijke onderdelen e tot en met j worden verletterd tot: d tot en met i.  

 

F. 

Artikel 21 komt te luiden: 

 

Artikel 21 Inlichtingen door het bestuur aan (leden van) provinciale staten 

1. Het bestuur geeft provinciale staten alle inlichtingen die: 

a. zij nodig hebben voor de uitvoering van hun taken; of 

b. door één of meer leden van provinciale staten wordt verlangd.  

2. Aan het eerste lid, onderdeel a, wordt in elk geval invulling gegeven door 

toezending van: 

o het door het algemeen bestuur vastgestelde Uitvoeringsprogramma 

Waddenfonds, als bedoeld in artikel 27 van de regeling; 

o de algemene financiële en beleidsmatige kaders in de vorm van een 

begrotingstoelichting en de voorlopige jaarrekening als bedoeld in 

artikel 28 van de regeling; 

o het vastgestelde jaarverslag en de jaarrekening, als bedoeld in artikel 

30 van de regeling; 

o de openbare adviezen van de commissie Kwaliteitstoetsing 

Waddenfonds, 

alsmede het organiseren van informatiebijeenkomsten en werkbezoeken voor 

(leden van) provinciale staten. 

3. Bij het verstrekken van inlichtingen is het respectieve reglement van orde van 

provinciale staten zoveel mogelijk van overeenkomstige toepassing. 

 

G.  

Artikel 26, derde lid, komt te luiden: 

 

3. Het algemeen bestuur stelt het ontwerp van het Uitvoeringskader vast. 
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H. 

Artikel 27, eerste lid en vierde lid, komen te luiden: 

 

1. Het algemeen bestuur stelt een Uitvoeringsprogramma vast. 

 

4. Het Uitvoeringsprogramma wordt ter kennisname aan de colleges en 

provinciale staten gezonden.  

 

I. 

Artikel 28 komt te luiden: 

 

Artikel 28 Financiële en beleidsmatige kaders 

Het dagelijks bestuur zendt in het jaar voorafgaande aan dat waarvoor de begroting 

dient, de algemene financiële en beleidsmatige kaders en de voorlopige jaarrekening 

aan provinciale staten, met inachtneming van de in de wet genoemde termijn. 

 

J. 

Artikel 29, eerste, vierde en zesde lid, komen te luiden: 

 

1. Het dagelijks bestuur zendt de ontwerpbegroting twaalf weken voordat zij aan 

het algemeen bestuur wordt aangeboden, toe aan provinciale staten.  

 

4. Het algemeen bestuur stelt de begroting vast in het jaar voorafgaande aan dat 

waarvoor zij dient.  

 

6. Het dagelijks bestuur zendt de begroting binnen twee weken na vaststelling, 

doch in ieder geval vóór 15 september van het jaar voorafgaande aan dat 

waarvoor de begroting dient, aan de minister van Binnenlandse Zaken en 

Koninkrijksrelaties. 

 

K. 

Artikel 30, eerste lid en derde lid, komen te luiden: 

 

1. Het algemeen bestuur stelt de jaarrekening en het jaarverslag vast in het jaar 

volgende op het jaar waarop deze betrekking heeft. 

 

3. De jaarrekening en het jaarverslag worden ter kennisname aan de colleges en 

provinciale staten gezonden. 

 

L. 

Artikel 34, eerste en tweede lid, komen te luiden: 

 

1. Het dagelijks bestuur draagt zorg voor de archiefbescheiden van het openbaar 

lichaam, overeenkomstig een door het algemeen bestuur vast te stellen 

regeling die aan de colleges wordt medegedeeld.  

 

2. Namens de colleges oefent de provinciearchivaris van de provincie Fryslân 

het toezicht uit op het beheer van de archiefbescheiden.  
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M. 

Na artikel 34 worden in hoofdstuk 8 vier nieuwe artikelen 34a tot en met 34d ingevoegd, 

luidende: 

 

Artikel 34a Wijziging 

1. Provinciale staten, de colleges alsmede het bestuur van het Waddenfonds kunnen 

voorstellen de regeling te wijzigen.  

2. Een voorstel tot wijziging wordt door provinciale staten, de colleges, het dagelijks 

bestuur of de voorzitter van het Waddenfonds ter kennis van het algemeen bestuur 

gebracht. 

3. Het algemeen bestuur legt het wijzigingsvoorstel voor aan provinciale staten en de 

colleges. 

4. Een wijziging verlangt unanimiteit en komt tot stand bij eensluidende besluiten van 

provinciale staten en de colleges, met inachtneming van het bepaalde in artikel 40, 

vierde lid jo. artikel 40, vijfde lid, van de wet. 

 

Artikel 34b Toetreding 

Toetreden tot de regeling is niet mogelijk. 

 

Artikel 34c Uittreding door provinciale staten 

1. Provinciale staten kunnen besluiten om uit de regeling te treden. 

2. Het besluit tot uittreding wordt gericht aan het algemeen bestuur. 

3. Uittreding vindt plaats per 1 januari van enig jaar, waarbij een opzegtermijn van ten 

minste één jaar in acht wordt genomen. 

4. Uittreden door uitsluitend provinciale staten heeft geen vermogensrechtelijke 

gevolgen voor het Waddenfonds. 

 

Artikel 34d Uittreding door een college van gedeputeerde staten 

1. Een college kan besluiten om uit de regeling te treden, na verkregen toestemming 

van provinciale staten van de betreffende provincie. 

2. Het voorgenomen besluit tot uittreding wordt gericht aan het algemeen bestuur. 

3. Het dagelijks bestuur verleent, in overleg met het uittredende college, aan een 

onafhankelijke deskundige opdracht een uittredingsplan op te stellen. Het 

uittredingsplan geeft inzicht in de gevolgen van de uittreding, de wijze waarop met 

deze gevolgen kan of moet worden omgegaan en de voorwaarden voor uittreding. 

Onder de gevolgen van de uittreding worden verstaan de financiële, juridische, 

personele en organisatorische consequenties die het directe gevolg zijn van de 

uittreding. 

4. Het uittredingsplan bevat een berekening van de financiële gevolgen van de 

uittreding (de uittreedsom). De kosten van het uittredingsplan en de uittreedsom 

komen voor rekening van het uittredende college. 

5. Het algemeen bestuur stelt het uittredingsplan vast binnen zes maanden na 

ontvangst van het voorgenomen besluit tot uittreding.  

6. Op grond van het uittredingsplan besluit het betreffende college of tot uittreding wordt 

overgegaan. 

7. Uittreding kan plaatsvinden per 1 januari van enig jaar, met een opzegtermijn van 

twee jaren. 
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8. De uittreedsom bestaat uit een vergoeding ter compensatie van de directe kosten van 

uittreding, te weten frictiekosten en desintegratiekosten, onder aftrek van eventuele 

baten.  

9. Onder frictiekosten wordt verstaan alle incidentele kosten te maken door het 

Waddenfonds die het directe gevolg zijn van het uittredingsbesluit.  

10. Onder desintegratiekosten wordt verstaan alle kosten direct dan wel toekomstig te 

maken dan wel te dragen door het Waddenfonds, die samenhangen met de afbouw 

van overcapaciteit in personele en materiële sfeer en andere verplichtingen, de 

afbouw van risico’s daarbij inbegrepen, ontstaan als direct gevolg van het 

uittredingsbesluit. 

11. Het tiende lid is van overeenkomstige toepassing op kosten te maken of te dragen 

door het Waddenfonds die samenhangen met de afbouw van overcapaciteit in 

personele en materiële sfeer en andere verplichtingen, de afbouw van risico’s daarbij 

inbegrepen, ontstaan binnen een periode van 5 jaar vanaf het moment van uittreding 

als direct gevolg van het uittredingsbesluit. 

12. De berekening van de kosten voor uittreding wordt gebaseerd op de feiten en 

omstandigheden die bekend waren op het moment van het uittredingsbesluit. 

Beleidswijzigingen, wijziging van economische omstandigheden en wijziging van 

inzichten die zich voordoen of opkomen na het moment van dat besluit worden niet 

betrokken bij de bepaling van de hoogte van de uittreedsom. 

13. Het Waddenfonds is gehouden redelijkerwijs al het mogelijke te doen om de 

uittredingskosten zo laag mogelijk te houden. 

14. Het Waddenfonds brengt alle frictiekosten en desintegratiekosten, onder aftrek van 

eventuele baten, in rekening bij het uittredende college. Het uittredende college is 

verplicht tot betaling van de definitieve uittreedsom. 

 

N. 

Artikel 35 komt te luiden: 

 

 Artikel 35 Opheffing 

1. De regeling wordt gesloten voor bepaalde tijd en eindigt, onverminderd het 

bepaalde in artikel 34d, van rechtswege op 1 januari 2028. 

2. Ten behoeve van de opheffing verstrekt het algemeen bestuur aan een 

onafhankelijke registeraccountant opdracht om een liquidatieplan op te stellen 

dat ten minste inzicht geeft in alle kosten die direct en indirect samenhangen 

met de opheffing. Het plan wordt vastgesteld door het algemeen bestuur. 

3. Het dagelijks bestuur draagt er zorg voor dat overeenkomsten ten behoeve 

van personeel, huur, externe dienstverlening en overige bedrijfsvoering tijdig 

worden opgezegd. Hierbij houdt het dagelijks bestuur rekening met de periode 

waarin het openbaar lichaam na ontbinding ten behoeve van de vereffening 

van het vermogen van het Waddenfonds blijft voortbestaan. 

4. De kosten ten behoeve van de liquidatie van het Waddenfonds komen voor 

gelijke delen ten laste van de provincies. 

5. Zodra het openbaar lichaam Waddenfonds ophoudt te bestaan worden de 

baten en lasten gelijkelijk verdeeld over de provincies.  

6. Overeenkomstig het bepaalde in artikel 11 van het Bestuursakkoord 

Decentralisatie Waddenfonds worden na 31 december 2027 niet door het 
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Waddenfonds bestede middelen door elk van de provincies ingezet ten 

behoeve van de realisatie van de in de regeling opgenomen doelstellingen. 

 

O. 

Na artikel 35 wordt een nieuw artikel 35a ingevoegd, luidende:  

 

Artikel 35a Eindevaluatie 

1. De colleges dragen zorg voor de eindevaluatie van het Waddenfonds. 

2. De evaluatie heeft in elk geval betrekking op: 

a) de mate waarin het Waddenfonds heeft bijgedragen aan de realisatie 

van de in de regeling opgenomen beleidsdoelen; en 

b) de interprovinciale samenwerking. 

3. Het algemeen bestuur stelt, gehoord de commissie Kwaliteitstoetsing 

Waddenfonds, uiterlijk 31 december 2027 de evaluatieopdracht vast. 

4. De eindevaluatie wordt uiterlijk 31 december 2029 aan provinciale staten 

gezonden. 

 

P. 

In artikel 36, tweede lid, wordt: <<de Staatscourant>> vervangen door: het provinciaal blad. 

 

Q. 

Artikel 36, vierde lid, komt te luiden: 

 

4. Gedeputeerde staten van Fryslân zenden besluiten tot wijziging, verlenging of 

opheffing van de regeling aan gedeputeerde staten van Groningen en Noord-

Holland en provinciale staten alsmede aan de minister van Binnenlandse 

Zaken en Koninkrijksrelaties en de minister van Infrastructuur en Waterstaat. 

 

 

[plaats en datum] 

 

 

[bestuursorgaan dat tot wijziging heeft besloten] 

 

 

[naam voorzitter]  , voorzitter 

 

 

 

[naam secretaris]  , secretaris 
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Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 24 januari 2023

Onderwerp: wijziging gemeenschappelijke regeling Waddenfonds

Kenmerk: 1960971/1960973

Bijlagen: ontwerpbesluit 

1. Inleiding
Vanuit bestuurlijk, beleidsmatig en financieel oogpunt is het van belang dat er aandacht is
voor verbonden partijen waar de provincie Noord-Holland een financiële en/of bestuurlijke
relatie mee heeft. Een van de verbonden partijen is het Waddenfonds.

De gemeenschappelijke regeling Waddenfonds is voor het laatst gewijzigd in december 
2015. Sindsdien zijn er wijzigingen in hogere wet- en regelgeving die het nodig maken om 
de regeling aan te passen. Van de gelegenheid wordt gebruik gemaakt om enkele 
(tekstuele) verbeteringen in de regeling door te voeren. Het bestuur van het Waddenfonds 
heeft deze wijziging voorbereid. De vaststelling van deze wijziging gebeurt zoveel mogelijk 
gelijktijdig in de drie Waddenprovincies.

Uw Staten hebben van het Dagelijks Bestuur van het Waddenfonds een aanbiedingsbrief 
ontvangen over de wijziging van de gemeenschappelijke regeling Waddenfonds. Wij hebben 
deze wijziging goedgekeurd en bieden u deze nu aan voor instemming. Omdat de 
gemeenschappelijke regeling Waddenfonds is ingesteld door zowel Provinciale als 
Gedeputeerde Staten van de deelnemende provincies, vragen wij u, naast uw instemming, 
tevens om mandaat om het wijzigingsbesluit mede namens uw Staten vast te stellen.

2. Proces en procedure
Na het vaststellen van dit besluit bevestigen wij ons voorgenomen besluit om de wijziging
van de gemeenschappelijke regeling Waddenfonds mede namens uw Staten vast te stellen.
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3. Voorstel
Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit.

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter

mw. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris
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Ontwerpbesluit

Nr. 

Provinciale Staten van Noord-Holland;

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 24 januari 2023;

gelet op artikel 40 van de Wet gemeenschappelijke regelingen;

besluiten:

1. In te stemmen met de wijziging van de gemeenschappelijke regeling Waddenfonds;
2. Gedeputeerde Staten mandaat te verlenen om de wijziging van de gemeenschappelijke

regeling Waddenfonds mede namens Provinciale Staten vast te stellen..

Haarlem,

Provinciale Staten voornoemd,

voorzitter,

06

 06-2023

6 maart 2023

statengriffier,
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Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 06-03-2023
Commissie NLG  
Datum commissievergadering 13-02-2023

Onderwerp:    Wijziging gemeenschappelijke regeling Waddenfonds    

De commissie NLG adviseert:

De ‘Wijziging gemeenschappelijke regeling Waddenfonds’ als hamerstuk te agenderen voor de 
Statenvergadering van maandag 6 maart.

Uittreksel van het concept-verslag NLG 13-02-2023: 

12. A-agenda Water
12.a Wijziging gemeenschappelijke regeling Waddenfonds

De vicevoorzitter (Koning) hervat de vergadering om 15:09 uur.

Het Rijk heeft in 2012 het Waddenfonds gedecentraliseerd naar de drie Waddenprovincies 
Fryslân, Groningen en Noord-Holland. Het Waddenfonds is verantwoordelijk voor het verlenen 
van subsidies die passen binnen de hoofddoelen (natuur en duurzame economische 
ontwikkeling) van dit fonds. Op 1 juli 2022 is de Wet gemeenschappelijke regelingen 
gewijzigd. Met het treffen van de nu voorliggende gewijzigde gemeenschappelijke regeling 
Waddenfonds voldoet deze weer aan de geldende wetgeving.

De commissie kan de voordracht Wijziging gemeenschappelijke regeling Waddenfonds met 
elkaar en de gedeputeerde bespreken en adviseren aan PS. De voordracht zal worden 
geagendeerd voor de PS-vergadering van 6 maart 2023.
Er zijn ook toehoorders van het Waddenfonds digitaal aanwezig. De vicevoorzitter vraagt wie 
van de commissie het woord wenst voeren.

Mevrouw Hoogendoorn (ChristenUnie) is blij met de wijzigingen. De werkzaamheden zijn nu 
meer helder beschreven en het document is completer geworden, waarvoor dank.
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De vicevoorzitter vraagt of de gedeputeerde nog een reactie wil geven.

Gedeputeerde Loggen dankt voor de reactie.

De vicevoorzitter concludeert dat dit punt als hamerstuk naar PS mag.
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Aan Provinciale Staten van de provincie Noord-Holland 

 

 

 

 

 

Datum    Bijlage(n)  Uw kenmerk  Ons kenmerk 

16 december 2022   1    2022/AH/156 

 

Onderwerp 

Concept 1e begrotingswijziging 2023 

 

 

Geachte leden van Provinciale Staten,  

 

Hierbij bieden wij u de concept 1e begrotingswijziging 2023 voor zienswijze aan.  

In deze begrotingswijziging is ons geactualiseerde onderzoeksprogramma voor 2023 opgenomen.  

Om duidelijk te maken wat precies is aangepast ten opzichte van de primitieve begroting, hebben wij een 

samenvatting van toevoegingen en/of wijzigingen opgenomen. 

 

PS van Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland hebben ingestemd met het Statenvoorstel 

Naar een toekomstbestendige Randstedelijke Rekenkamer op resp. 14 december 2022, 10 oktober 2022, 

16 november 2022 en 9 november 2022. Daarmee is besloten tot het structureel verhogen van de 

bijdrage aan de Randstedelijke Rekenkamer met een totaalbedrag van € 250.000 (inclusief BTW per 

1 januari 2023).  

In deze begrotingswijziging, is op basis van de Macro Economische Verkenning 2023, de definitieve 

bijdrage voor de deelnemende provincies over 2023 opgenomen en de verhoging van de structurele 

bijdrage van € 250.000,- verwerkt. 

 

Conform artikel 48, lid 1 van de Wet gemeenschappelijke regelingen verzoek ik u uiterlijk 10 maart 2023 

uw zienswijze hierop aan mij kenbaar te maken. Daarna zal de Randstedelijke Rekenkamer de 

1e begrotingswijziging 2023 vaststellen en deze terstond toesturen aan u en aan de minister van 

Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties. 

 

Met vriendelijke groet, 

 

 

 

dr. ir. Ans Hoenderdos-Metselaar MBA 

Bestuurder/directeur 

Randstedelijke Rekenkamer 

mailto:info@randstedelijke-rekenkamer.nl
http://www.randstedelijke–rekenkamer.nl/
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| Samenvatting van de wijzigingen | 

Aanleiding 

 

PS van Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland hebben ingestemd met het Statenvoorstel Naar een 

toekomstbestendige Randstedelijke Rekenkamer op resp. 14 december 2022, 10 oktober 2022, 

16 november 2022 en 9 november 2022. Daarmee is besloten tot het structureel verhogen van de bijdrage aan 

de Randstedelijke Rekenkamer. Dat is in deze begrotingswijziging verwerkt. 

Op 17 november 2022 is met de Programmaraad gesproken over de stand van zaken van het lopend onderzoek. 

Dat is ook in deze begrotingswijziging opgenomen. 

 

 

Toevoegingen en/of wijzigingen t.o.v. de begroting 2023 
 

Beleidsbegroting 

In het onderzoeksprogramma zijn de volgende onderzoeken opgenomen:  

I. Circulaire economie: dit betreft een provincievergelijkend onderzoek, dat doorloopt in 2023. 

II. Windpark Hanze: PS van Flevoland hebben een verzoek ingediend voor een provinciespecifiek onderzoek. 

Dit wordt in 2023 uitgevoerd. 

III. Windpark Spui: Ook PS van Zuid-Holland hebben een verzoek ingediend voor een provinciespecifiek 

onderzoek, dat in 2023 wordt uitgevoerd. 

IV. Omgevingswet: dit is een gezamenlijk onderzoek met de Rekenkamer(commissie)s van vier Flevolandse 

gemeenten en het Waterschap Zuiderzeeland. 

V. Ondersteuning volksvertegenwoordigers: De Randstedelijke Rekenkamer participeert in een onderzoek dat 

in opdracht van de Nederlandse Vereniging van Rekenkamers en Rekenkamercommissies (NVRR) wordt 

uitgevoerd. 

VI. Overig onderzoek: De Randstedelijke Rekenkamer zal de nieuwe Programmaraad betrekken bij het 

onderzoeksprogramma voor de rest van 2023.  

VII. Onderzoeksprogrammering: De Rekenkamer inventariseert permanent suggesties voor toekomstig 

onderzoek en voert vervolgens oriënterende verkenningen uit naar nieuwe onderzoeksonderwerpen die 

aansluiten op de behoeften van de provincies en de actualiteit. 

 

Financiële begroting  

In de baten zijn de definitieve indexcijfers uit de Macro Economische Verkenningen van het CPB van september 

2022 verwerkt. 
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| 1 | Beleidsbegroting 

1.1 Programmaplan/onderzoeksprogramma 

1.1.1 Algemeen 

 

Wat willen we bereiken? 

Onze missie luidt: De Randstedelijke Rekenkamer zet zich in voor transparante, betrouwbare en lerende 

Randstadprovincies. 

 

Wat gaan we daarvoor doen? 

Conform de Provinciewet doet de Rekenkamer onderzoek naar de doeltreffendheid, doelmatigheid en 

rechtmatigheid van het gevoerde beleid. Onze kernwaarden hierbij zijn: onafhankelijk, zorgvuldig, toegankelijk, 

kritisch en omgevingsbewust. De Rekenkamer rapporteert de onderzoeksresultaten primair aan de Provinciale 

Staten. Deze informatie is in beginsel publiek toegankelijk. 

De Rekenkamer heeft een gestructureerd proces om tot een optimale onderzoeksprogrammering te komen. Op 

verschillende manieren worden suggesties voor onderzoeksthema’s verzameld, bijvoorbeeld via een ‘rondje langs 

de fracties’. Na een oriëntatie op een thema en/of door het uitvoeren van een verkennend onderzoek wordt een 

beknopte lijst van kansrijke relevante onderzoeksonderwerpen opgesteld, die voor advies wordt voorgelegd aan 

de Programmaraad. Bovendien stimuleert de Rekenkamer verzoekonderzoeken vanuit de Provinciale Staten. 

In paragraaf 1.1.2 zijn de onderzoeken opgenomen die we in 2023 uitvoeren.  

 

Wat mag het kosten? 

De totale lasten van het onderzoeksprogramma zullen circa € 1.980.0001 bedragen inclusief overhead en (de 

voor de provincies compensabele) BTW en exclusief toevoegingen aan de voorzieningen en de geraamde kosten 

voor de bestuurlijke vernieuwing van de Rekenkamer (zie paragraaf 2.1. bij de toelichting op de lasten). De 

kosten van de overhead bedragen € 423.000 De overhead beslaat personele kosten (management, 

ondersteuning en opleidingen), kosten voor huisvesting en kosten voor de informatievoorziening. Het 

onderzoeksprogramma wordt gefinancierd door de provincies Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland 

als deelnemers aan de Gemeenschappelijke regeling Randstedelijke Rekenkamer. 

 

1.1.2 Het onderzoek 

Op 17 november 2022 was de laatste bijeenkomst van de Programmaraad in deze statenperiode. De 

Programmaraad heeft kennis genomen van de toelichting op de voortgang en de planning van de lopende 

onderzoeken 2022 en van de onderzoeken, die in 2023 zullen worden afgerond. De Rekenkamer heeft 

vervolgens de planning van de in 2023 doorlopende onderzoeken Circulaire economie, Windpark Hanze en 

Windpark Spui én de ruimte voor nieuw onderzoek inzichtelijk gemaakt in deze eerste begrotingswijziging 2023. 
  

 
1 De verdeling van € 1.980.000 over de onderzoeken is afgerond op tienduizendtal. 
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Schematisch ziet het onderzoeksprogramma voor 2023 er als volgt uit: 

 

 

I. Circulaire economie 

 

Wat is de aanleiding? 

In 2017 hebben circa 180 partijen het ‘Nationaal Grondstoffenakkoord’ ondertekend. Daarin is de doelstelling 

opgenomen dat Nederland volledig circulair is in 2050. In een circulaire economie bestaat geen afval en worden 

grondstoffen steeds hergebruikt. Om te komen tot een circulaire economie zijn in 2018 vijf landelijke 

transitieagenda’s vastgesteld; over Biomassa en voedsel; Kunststoffen; Maakindustrie; Bouw; en 

Consumptiegoederen. Hierin zijn onder meer afspraken gemaakt over circulair inkopen en aanbesteden van 

gebouwen en infrastructuur en het bevorderen en opschalen van circulair bouwen; en over kennisdeling. Het 

thema circulaire economie hangt samen met andere thema’s als energietransitie, duurzaamheid, milieu en de 

voedselvisie. De rol van de provincie is op veel vlakken beperkt.  

De provincies zien hun toegevoegde waarde met name in het stimuleren (van bedrijven/ondernemerschap, 

overheden en kennisinstellingen), het op regionaal niveau verbinden van partijen en het ontwikkelen en delen van 

kennis. 

Wat willen we bereiken? 

Met dit onderzoek willen we PS van Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland ondersteunen in hun 

kaderstellende en controlerende rol. Voor transities in een vroege fase is het nog niet goed te onderzoeken wat 

de doeltreffendheid en doelmatigheid van het beleid is. Wel kunnen we met dit onderzoek inzicht geven in de 

aanpak die provincies kiezen en middels een provincievergelijking lessen delen. 
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Wat gaan we daarvoor doen? 

De Rekenkamer is reeds gestart met onderzoek naar Circulaire economie in de vier Randstadprovincies. De 

resultaten worden in het tweede kwartaal van 2023 openbaar gemaakt. 

 
 

II. Windpark Hanze  

 

Wat is de aanleiding? 

In het noordoosten van de gemeente Dronten wordt windpark Hanze gerealiseerd. Het windpark bestaat uit 15 

windturbines van ieder 6 megawatt (MW), met een totaal van 90 MW, wanneer het gerealiseerd is. Het windpark 

is nog in aanbouw en zal naar verwachting begin 2024 operationeel zijn. Windpark Hanze is een initiatief van 

oorspronkelijk 19 (later 26) grondeigenaren en is onderdeel van Windplan Groen. De afgelopen jaren is getracht 

om tot overeenstemming te komen tussen de initiatiefnemers en de omwonenden over de wijze van (financiële) 

participatie. De provincie heeft daarvoor meerdere keren bemiddeld, maar dat heeft niet geleid tot 

overeenstemming. Op 29 juni 2022 hebben PS Flevoland een motie aangenomen, waarin PS de Rekenkamer 

vragen om een onderzoek te starten naar de participatie van bewoners en ondernemers bij Windpark Hanze en 

de (kaderstellende en toezichthoudende) rol van de provincie daarbij. Dit is voor ons aanleiding geweest om een 

onderzoek te starten.  

 

Wat willen we bereiken? 

Met dit onderzoek willen we Provinciale Staten van Flevoland ondersteunen in hun kaderstellende en 

controlerende rol door inzicht te geven in het participatieproces bij windpark Hanze. Hierbij richten we ons op de 

wijze waarop de provincie haar rol in het participatieproces heeft ingevuld, tot welke resultaten dit heeft geleid en 

welke verbeteringen daarbij mogelijk zijn (doeltreffendheid van beleid). 

 

Wat gaan we daarvoor doen? 

De Rekenkamer is afgelopen zomer gestart met een vooronderzoek naar het participatieproces bij Windpark 

Hanze, om door middel van literatuuronderzoek en interviews de focus van het onderzoek nader te bepalen. De 

Rekenkamer heeft onder andere gesproken met initiatiefnemers, omwonenden, ambtelijk betrokkenen van 

Flevoland, juridische experts en een collega-rekenkamer. Op 23 november 2022 is de Rekenkamer in overleg 

getreden met een afvaardiging van PS om de mogelijke onderzoeksrichting te bespreken. Mede op basis van dit 

overleg en de input die de Rekenkamer heeft ontvangen, wordt de onderzoeksopzet opgesteld. Begin 2023 wordt 

de onderzoeksopzet gepubliceerd, waarin de onderzoeksvragen, de werkwijze, afbakening en planning van het 

onderzoek staan. 

 

 

III. Windpark Spui  

 

Wat is de aanleiding? 

Windpark Spui is gelegen in de gemeente Hoeksche Waard tussen de woonkernen Nieuw-Beijerland, Piershil en 

Goudswaard. Het windpark bestaat uit vijf windturbines van ieder 4,2 megawatt (MW), met een totaal van 21 MW. 

Windpark Spui is tot stand gekomen middels een Provinciaal Inpassingsplan (PIP), dat werd ingesteld door de 

provincie. Voorafgaand aan de vaststelling van het PIP heeft er een participatietraject plaatsgevonden. Nadat het 

windpark in 2019 in gebruik werd genomen kwamen er veel (geluids)klachten binnen bij de provincie. In 2022 is 

de provincie een omgevingsdialoog gestart om te onderzoeken welke mogelijkheden er zijn om de overlast te 

verminderen. Op 19 april 2022 ontving de Rekenkamer een brief van de Statencommissie Bereikbaarheid en 
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Energie (BE), waarin de commissie de Rekenkamer verzoekt om onderzoek te doen naar het participatieproces 

bij Windpark Spui. Dit is voor ons aanleiding geweest om een onderzoek te starten.  

 

Wat willen we bereiken? 

Met dit onderzoek willen we Provinciale Staten van Zuid-Holland ondersteunen in hun kaderstellende en 

controlerende rol door inzicht te geven in het participatieproces bij windpark Spui. Hierbij richten we ons op de 

wijze waarop de provincie haar rol in het participatieproces heeft ingevuld, tot welke resultaten dit heeft geleid en 

welke verbeteringen daarbij mogelijk zijn (doeltreffendheid van beleid). 

 

Wat gaan we daarvoor doen? 

De Rekenkamer is afgelopen zomer gestart met een vooronderzoek naar het participatieproces bij Windpark 

Spui, om door middel van literatuuronderzoek en interviews de focus van het onderzoek nader te bepalen. De 

Rekenkamer heeft onder andere gesproken met ambtelijk betrokkenen van de provincie Zuid-Holland en de 

gemeente Hoeksche Waard, omwonenden, juridische experts en een collega-rekenkamer. Op 14 november 2022 

is de Rekenkamer in overleg getreden met een afvaardiging van de commissie BE om de mogelijke 

onderzoeksrichting te bespreken. Mede op basis van dit overleg en de input die de Rekenkamer heeft ontvangen 

wordt de onderzoeksopzet opgesteld. Begin 2023 wordt de onderzoeksopzet gepubliceerd, waarin de 

onderzoeksvragen, de werkwijze, afbakening en planning van het onderzoek staan. 

 

 

IV. Omgevingswet 

 

Wat is de aanleiding? 

De invoering van de Omgevingswet, voorzien op 1 juli 2023, is de grootste wetswijziging sinds de invoering van 

de Grondwet. De Omgevingswet beoogt een andere manier van werken voor gemeenten, provincies en 

waterschappen en vraagt de overheden om in onderlinge samenhang naar de fysieke leefomgeving te kijken. 

Tegelijkertijd voert elke overheid ook haar eigen beleid. Dit kan leiden tot situaties waarin het beleid van 

verschillende overheden met elkaar botst en waarvoor dus een oplossing gevonden dient te worden. 

De Rekenkamer(commissie)s van de gemeenten Almere, Dronten, Lelystad en Noordoostpolder, de provincie 

Flevoland (Randstedelijke Rekenkamer) en het Waterschap Zuiderzeeland hebben besloten om een gezamenlijk 

onderzoek uit te voeren naar de invoering van de Omgevingswet. 

 

Wat willen we bereiken? 

De doelstelling van de samenwerkende Rekenkamer(commissie)s voor dit onderzoek is gericht op het 

onderzoeken hoe de deelnemende overheden gezamenlijk de één loket/overheid-gedachte kunnen uitvoeren. De 

gedachte hierachter is dat een initiatiefnemer diens informatie in één loket kan vinden en slechts bij één overheid 

hoeft aan te kloppen (één bevoegd gezag). Om dit te bewerkstelligen is het noodzakelijk dat overheden aan de 

voor- en achterkant intensief (interbestuurlijk) samenwerken. In het onderzoek wordt met name gekeken naar de 

samenwerking bij complexe interbestuurlijke vraagstukken in de fysieke leefomgeving. Daarbij is er aandacht voor 

de positie van volksvertegenwoordigers van de deelnemende gemeenten, provincie en waterschap in deze 

situaties. 

 

Wat gaan we daarvoor doen? 

Het onderzoek wordt onder aansturing van een begeleidingscommissie van alle deelnemende 

Rekenkamer(commissie)s uitgevoerd door een extern bureau. Dit bureau analyseert documenten, houdt 
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interviews, voert een enquête uit en organiseert een werksessie om een fictieve casus te behandelen. De 

publicatie van het onderzoek is voorzien in het eerste kwartaal van 2023.  

 

 

V. Ondersteuning volksvertegenwoordigers 

 

Wat is de aanleiding? 

Als gevolg van decentralisaties, de komende Omgevingswet, de toegenomen maatschappelijke complexiteit en 

de steeds verdergaande informatisering is de druk op de decentrale volksvertegenwoordiging de afgelopen 

periode toegenomen. Het ROB rapport ‘Goede ondersteuning, sterke democratie’ laat zien dat het takenpakket 

van de volksvertegenwoordigingen is verzwaard, maar dat de ondersteuning van deze democratische instituties 

niet significant is toegenomen. Juist hier lijkt sprake van een paradox: de taakverzwaring vraagt om meer, maar 

leidt juist tot minder ondersteuning. 

De Vereniging van Rekenkamers en Rekenkamercommissies (NVRR) laat in de vorm van een DoeMee-

onderzoek een landelijk onderzoek uitvoeren naar de Ondersteuning van de volksvertegenwoordigers. Er doen 

73 gemeenten, 7 waterschappen en 6 provincies mee, waaronder Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-

Holland.  

 

Wat willen we bereiken? 

De centrale onderzoeksvraag is: “Wat is de staat van de financiële ondersteuning van het volksvertegen-

woordigende orgaan?” Er wordt inzichtelijk gemaakt welk budget beschikbaar is, wat daaruit wordt gefinancierd, 

in hoeverre de middelen worden besteed en of dit in de periode 2018-2022 is veranderd. Tevens wordt 

aangegeven wat er is te zeggen over de doeltreffendheid van de ingezette middelen. 

 

Wat gaan we daarvoor doen? 

Onder aansturing van een begeleidingscommissie van de NVRR wordt het onderzoek uitgevoerd door een extern 

bureau. Dit bureau inventariseert bij de deelnemende overheden (financiële) data, voert verdiepende interviews 

uit en maakt per overheid een factsheet met daarbij een vergelijking met het landelijk beeld. Publicatie is voorzien 

in het eerste kwartaal van 2023. 

 

 

VI. Overig onderzoek 

 

Met de start van een nieuwe Statenperiode wil de Rekenkamer voldoende ruimte houden in het onderzoeks-

programma voor onderwerpen, waarover de nieuwe Programmaraad haar licht kan laten schijnen. Zo spoedig 

mogelijk na de eerste bijeenkomst van de nieuwe Programmaraad (vooralsnog gepland op 1 juni 2023) maakt de 

Rekenkamer een keuze voor de invulling van het onderzoeksprogramma voor de rest van 2023.  

 

 

VII. Onderzoeksprogrammering 

 

Wat is de aanleiding? 

De medewerkers van de Rekenkamer besteden een beperkt deel van hun tijd aan het volgen van beleids-

ontwikkelingen en oriëntatie op nieuwe onderzoeksonderwerpen. Hiervoor houden zij bijvoorbeeld actuele 

berichten bij uit de provincies en volgen zij vergaderingen van PS en Statencommissies. Daarnaast kan een 

verzoek van de afzonderlijke provincies of derden ertoe leiden dat wij ons nader in een onderwerp verdiepen.  
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Wat willen we bereiken? 

Door structureel aandacht te besteden aan de verschillende beleidsthema’s en oriëntatie op nieuwe onderzoeks-

onderwerpen wil de Rekenkamer zorg dragen voor een goede aansluiting op de behoeften van de provincies en 

de actualiteit. Op basis van de verkenningen en het actualiseren van de bestaande groslijst van onderzoeks-

onderwerpen stelt de Rekenkamer na overleg met de Programmaraad haar onderzoeksprogramma vast. 

 

Wat gaan we daarvoor doen? 

De medewerkers van de Rekenkamer zijn toebedeeld aan provincieteams. Het uitvoeren van verkenningen is een 

continue activiteit van deze teams. Voor de verkenning van onderzoeksonderwerpen monitoren en bestuderen zij 

documenten, waaronder persberichten, nieuwsbrieven, rapporten, begrotingen en jaarstukken. Dit kunnen 

documenten zijn van de provincies, maar ook van andere overheden of aan de provincies gerelateerde 

instellingen. Ook spreken zij zo nodig betrokken ambtenaren, maar ze voeren vooral ook informerende 

gesprekken met Statenleden en ze volgen vergaderingen van Statencommissies en PS als een relevant 

onderwerp op de agenda staat. De Rekenkamer verzamelt op deze manier relevante onderwerpen en beoordeelt 

deze onderwerpen op financieel belang, maatschappelijk belang, rol van de provincie en geschiktheid voor een 

rekenkameronderzoek. 

 
 

1.2 Paragrafen 

De beleidsbegroting bestaat uit een aantal paragrafen waarin de beleidslijnen zijn vastgelegd met betrekking tot 

relevante beheersmatige aspecten (zie BBV). Voor de Rekenkamer zijn alleen onderstaande paragrafen 

Weerstandsvermogen, Financiering en Bedrijfsvoering van toepassing. 

 

1.2.1 Weerstandsvermogen 

De directe risico’s waarvoor geen maatregelen zijn getroffen en die van materiële betekenis kunnen zijn in relatie 

tot de financiële positie van de Rekenkamer, zijn minimaal van omvang. De Rekenkamer heeft vooral te maken 

met reguliere kosten die vooraf goed te ramen zijn, zoals personeelskosten, huisvesting en ICT. Onverwachte 

kosten van substantiële omvang waarvoor geen dekking is, hebben zich in het verleden niet voorgedaan en 

worden ook in 2023 niet verwacht.  

 

De weerstandscapaciteit van de Rekenkamer bestaat uit het resterende deel van de begroting inclusief de 

reserves onderzoek en spaarverlof van in totaal bijna € 281.000 waarvoor nog geen verplichtingen zijn 

aangegaan. Deze capaciteit is voldoende groot om de risico’s van materiële betekenis af te dekken. 

 

In totaal hebben wij vijf risico’s geïdentificeerd waarvoor beheersmaatregelen zijn getroffen. De risico’s van het 

eigen risicodragerschap, het persoonlijk ontwikkelbudget (POB) en de evaluatie van de Rekenkamer zijn afgedekt 

door middel van een voorziening. De risico’s van extra onderzoek en de kosten van vervanging vanwege het 

sparen van vakantiedagen, zijn afgedekt door middel van een reserve. Zie voor een nadere toelichting paragraaf 

2.2 Uiteenzetting financiële positie. 
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1.2.2 Financiering  

De Randstedelijke Rekenkamer wordt gefinancierd door de provincies Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-

Holland. Het programmaresultaat is te gebruiken om de reserves aan te vullen tot 25% van de totale bijdrage van 

de vier deelnemende provincies. Het resterende deel wordt naar rato van de bijdragen teruggestort naar de vier 

provincies.  

 

De Rekenkamer heeft een rekening-courant bij de Bank Nederlandse Gemeenten (BNG). Conform het 

Treasurystatuut kunnen tijdelijke overschotten aan liquide middelen worden uitgezet, indien hiermee een 

rentevoordeel van meer dan € 4.000 kan worden behaald. Dit is niet het geval en daarom zetten we in 2023 geen 

middelen uit. 

 

1.2.3 Bedrijfsvoering 

In deze paragraaf wordt inzicht gegeven in de stand van zaken en de beleidsvoornemens omtrent de 

bedrijfsvoering. 

 

Arbeidsomstandigheden en ziekteverzuim 

Het personeel van de Randstedelijke Rekenkamer is in dienst van de provincie Flevoland. De Randstedelijke 

Rekenkamer volgt daarom het beleid van de provincie aangaande de arbeidsvoorwaarden, de arbeids-

omstandigheden en het ziekteverzuim. De Randstedelijke Rekenkamer stelt zich ten doel om het ziekteverzuim in 

2023 onder de norm van 5% te houden. Indien een medewerker zich regelmatig ziek meldt, zal er een 

verzuimgesprek plaatsvinden tussen de medewerker en de bestuurder/directeur. De Rekenkamer stimuleert 

vitaliteit van het team door middel van goed ingerichte werkplekken en persoonlijke aandacht voor werkdruk en 

werkplezier in het bijzonder in het kader van thuiswerken.  

De Randstedelijke Rekenkamer beschikt over twee gediplomeerde bedrijfshulpverleners, die in geval van 

ongevallen of calamiteiten in staat zijn eerste hulp te verlenen. De bedrijfshulpverleners zullen beide in 2023 een 

herhalingscursus volgen. 

 

Personeelsbeleid 

De personeelsformatie van de Randstedelijke Rekenkamer bestaat uit een ambitieuze groep van hoog opgeleide 

medewerkers met over het algemeen ruime onderzoekservaringen. Ook in 2023 zal de Rekenkamer aandacht 

besteden aan opleiding en training, zodat de medewerkers zich verder blijven ontwikkelen. Voor het aanvullen 

van specifieke kennis en vaardigheden, worden zo nodig externen ingezet. 

 

Alhoewel de bestuurder/directeur bevoegd is tot het voeren van een eigen personeelsbeleid wordt in principe 

aangesloten bij het personeelsbeleid van de provincie Flevoland. Met regelmaat worden P&O-aangelegenheden 

met de afdeling Managementondersteuning van de provincie Flevoland afgestemd. De huidige CAO Provincies 

loopt tot en met 31 december 2023. Voor 2023 houden we rekening met de implicaties van de nieuwe CAO op 

het personeelsbeleid, zoals de vergoeding voor thuiswerken. 

 

Automatisering en Informatisering 

Het ICT systeem van de Randstedelijke Rekenkamer biedt de mogelijkheid om locatie ongebonden te kunnen 

werken. Om ICT apparatuur en bijbehorende programma’s up tot date te houden wordt beheer en onderhoud 

uitgevoerd. Daarnaast voert de Rekenkamer overleg met de ICT leverancier om te bekijken of verbeteringen aan 

het systeem mogelijk zijn. In 2021 en 2022 zijn een aantal veranderingen doorgevoerd om de ICT omgeving beter 

te beveiligen en het werken op afstand te vergemakkelijken. Om de mogelijkheden voor hybride werken te 

verbeteren zal in 2023 beperkt worden geïnvesteerd in de ICT omgeving.  
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Communicatie 

In 2023 zal de Randstedelijke Rekenkamer weer regelmatig in de provincies te vinden zijn. De medewerkers zijn 

verdeeld in provincieteams, die actief de ontwikkelingen in hun provincie volgen. Al in een vroege fase van ieder 

onderzoek wordt gesproken met ambtenaren en Statenleden, zodat het onderzoek zoveel mogelijk aansluit bij de 

behoefte van PS. Ook besteedt de Rekenkamer veel aandacht aan het aanbieden van haar bevindingen, 

oordelen en aanbevelingen. De presentatie van de rapporten van de Rekenkamer aan het provinciaal bestuur 

wordt zorgvuldig afgestemd met de Statengriffies. De Randstedelijke Rekenkamer publiceert haar rapporten via 

de website www.randstedelijke-rekenkamer.nl, waarop niet alleen de publicaties maar ook de agenda’s en 

verslagen van de behandeling eenvoudig zijn terug te vinden.  

 

De Randstedelijke Rekenkamer voert regelmatig overleg met andere rekenkamers. In het kader van de Kring van 

Provinciale Rekenkamers wordt tijdens bijeenkomsten onder meer gesproken over bedrijfsvoering, beleid, 

onderzoeksprogrammering en concrete onderzoeken. Daar waar relevant wisselen de rekenkamers informatie uit 

over de oriëntatie op een onderzoeksonderwerp, het opzetten van een beoordelingskader, de onderzoeksopzet 

en de bevindingen. Tevens heeft de bestuurder/directeur regelmatig overleg met de directeuren van de 

Rekenkamers van Amsterdam en Rotterdam. Om kennis en ervaring te delen participeert de Randstedelijke 

Rekenkamer daarnaast in het zogenoemde G4+1-overleg van de Rekenkamers van de vier grote gemeenten en 

de Randstedelijke Rekenkamer en ook in een overleg van de lokale Rekenkamers in Flevoland.  

 

Organisatie 

De organisatie van de Randstedelijke Rekenkamer bestaat per 1 januari 2023 uit een totale formatie van 14,0 fte.  

Dit betekent een uitbreiding van 2,7 fte ten opzichte van de voorgaande formatie. Per 1 december 2022 heeft een 

medewerker een andere functie aanvaard. Er zullen in 2023 meerdere nieuwe medewerkers worden geworven. 

Daarom is de bezetting bij de start van het jaar veel lager dan de formatie.  

 

Formatie  Fte Bezetting 1 januari 2023 Fte 

Bestuurder/directeur   1,2 Bestuurder/directeur   1,2 

Ondersteuning   1,4 Ondersteuning   1,6 

Projectleider   3,0 Projectleider   3,3 

Onderzoeker   8,4 Onderzoeker   4,5 

Totaal 14,0 Totaal  10,6 

 

Interne beheersing  

De financiële administratie wordt bijgehouden door het secretariaat van de Randstedelijke Rekenkamer. Conform 

de Financiële beleids- en beheersverordening en de Controleverordening heeft de Rekenkamer een Intern 

Controleplan. Met behulp van checklists wordt in september en in februari de betrouwbaarheid van de financiële 

informatievoorziening en de naleving van relevante wet- en regelgeving getoetst. Via kwartaalrapportages houdt 

de bestuurder/directeur van de Rekenkamer zicht op de uitputting van de begroting, de voortgang van de 

onderzoeken en de omvang van de liquide middelen. 

 

Huisvesting en facilitaire dienstverlening  

De Randstedelijke Rekenkamer is gevestigd nabij station Sloterdijk in Amsterdam. Vanuit dit kantoorpand is er via 

het openbaar vervoer een goede aansluiting met de vier provinciehuizen in Den Haag, Haarlem, Lelystad en 

Utrecht. De kantoorruimte is gehuurd en maakt onderdeel uit van een bedrijfsverzamelgebouw. De facilitaire 

dienstverlening (zoals bewaking, schoonmaak en receptie) maakt onderdeel uit van het huurcontract. In 2022 is 

gestart met het vervangen van enkele verouderde voorzieningen. In 2023 zullen nog enkele meubels die aan 

vervanging toe zijn worden vernieuwd. 
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| 2 | Financiële begroting 

2.1 Overzicht van Baten en Lasten 

  Begroting 

2023 

1e wijziging 

Begroting 

2023 

Primitief 

Begroting 

2022 

Rekening 

2021  

Baten       

Bijdragen van de provincies 1.986.000 1.722.000  1.668.000 1.651.100 

Waarvan per 1 januari 2023 toegevoegd in het kader 

van de PS-besluiten Naar een toekomstbestendige 

Randstedelijke Rekenkamer 

250.000 - - 

 

 

- 

 

 

Extra bijdrage provincie Utrecht - - - 70.728 

Onttrekking uit de voorziening POB - - 7.000 - 

Onttrekking uit de voorziening eigen risicodragerschap - - - - 

Som van de baten 1.986.000 1.722.000 1.675.000 1.721.828 

Lasten     

Onderzoeksprogramma 1.976.000 1.714.000 1.711.500 1.532.429 

Bestuurlijke vernieuwing - - 50.000 32.147 

Toevoeging voorziening POB - - - 2.580 

Toevoeging aan de voorziening eigen risicodragerschap 2.000 1.000 - - 

Toevoeging aan voorziening evaluatie 8.000 8.000 8.000 8.300 

Rentelasten  6.000   

Som van de lasten 1.986.000 1.729.000 1.825.000 1.687.109 

Resultaat voor bestemming - -/-7.000 -/-150.000 34.719 

Toevoeging aan bestemmingsreserve plv bestuurder 

Onttrekking uit bestemmingsreserve plv bestuurder 

- 

- 

- 

7.000 

- 

13.000 

- 

12.937 

Toevoeging aan bestemmingsreserve onderzoek 

Onttrekking uit bestemmingsreserve onderzoek 

- 

- 

- 

- 

- 

87.000 

- 

- 

Toevoeging aan bestemmingsreserve spaarverlof 

Onttrekking uit bestemmingsreserve spaarverlof 

- 

- 

- 

- 

- 

- 

-/-10.000 

- 

Toevoeging aan bestemmingsreserve bestuurlijke 

vernieuwing 

Onttrekking uit bestemmingsreserve bestuurlijke vernieuwing 

 

- 

- 

- 

- 

- 

50.000 

- 

97.856 

Toevoeging bestemmingsreserve Risicodragerschap vier 

PS-en inzake bestuurder/directeur 

 

- - - -/-135.512 

Resultaat na bestemming -/- -/- -/- -/- 

Bestemming programmaresultaat 

Verrekenen met de deelnemende provincies 

 

- 

 

- 

 

- 

 

- 
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Baten 

De begroting van de Rekenkamer wordt jaarlijks geïndexeerd op basis van de Macro Economische Verkenningen 

(MEV) van het CPB. Voor 2023 bedraagt de indexering voor de Salarissen en sociale lasten 4,5% en de 

indexering voor Overige overheadkosten 2,6%. De structurele begroting neemt hierdoor met 4,1% toe ten 

opzichte van de begroting 2022.  

 

Begroting 

 

Structureel 2023 

1e begrotingswijziging 

Structureel 2023 

Primitief 

Structureel 2022 

Salarissen en sociale lasten 1.401.700 (+4,5%) 1.388.200 (+3,5%) 1.341.300 

Overige overheadkosten 334.700 (+2,6%) 334.000 (+2,4%) 326.200 

Totaal 1.736.400 (+4,1%) 1.722.200 (+3,3%) 1.667.500 

 

De verdeling van de kosten over de vier deelnemende provincies dient te worden gebaseerd op gegevens uit de 

meicirculaire provinciefonds 20222, zoals overgenomen in onderstaande tabel.  

 

Provincie Belastingcapaciteit Totale uitkering 

Provinciefonds 

Totaal In % 

Flevoland 45.875.540 146.836.339 192.711.879 11,37% 

Noord-Holland 224.797.711 269.836.995 494.634.706 29,17% 

Utrecht 120.440.626 280.946.184 401.386.810 23,67% 

Zuid-Holland 261.491.846 345.234.460 606.726.306 35,79% 

Totaal 652.605.723 1.042.853.978 1.695.459.701 100,00% 

 

Voor de helft van de begroting dragen de provincies evenveel bij (het gelijke deel). Voor de andere helft van de 

begroting is de omvang van de bijdrage naar rato van de som van de belastingcapaciteit en de uitkering uit het 

provinciefonds (het ongelijke deel). De bijdragen van de vier provincies worden in de hiernavolgende tabel 

weergegeven. 

 

Provincie In % Ongelijk deel Gelijk deel Totaal structurele 

bijdragen incl. BTW 

Flevoland 11,37% 98.683 217.050 315.733 

Noord-Holland 29,17% 253.289 217.050 470.338 

Utrecht 23,67% 205.540 217.050 422.590 

Zuid-Holland 35,79% 310.688 217.050 527.738 

Totaal 100,00% 868.200 868.200 1.736.400 

 

De genoemde bijdrage van de provincies is inclusief de voor de provincies compensabele BTW. De Rekenkamer 

verstrekt namelijk na afloop van het jaar een opgave van de afgedragen BTW aan de provincies. De provincies 

kunnen deze omzetbelasting beschouwen als ware deze rechtstreeks in rekening gebracht, zodat compensatie 

van deze omzetbelasting uit het BTW-compensatiefonds mogelijk is. De raming van de netto bijdragen is in de 

hiernavolgende tabel weergegeven.  

 

 
2 In de gemeenschappelijke regeling Randstedelijke Rekenkamer is vastgelegd dat de kosten over de deelnemers worden 

verdeeld volgens de sleutel zoals omschreven in artikel 8 van de Statuten van de Vereniging Interprovinciaal Overleg. 
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Provincie Bijdragen incl. BTW Raming 

netto bijdragen 

Flevoland 315.733 263.479 

Noord-Holland 470.339 392.498 

Utrecht 422.590 352.651 

Zuid-Holland 527.738 440.397 

Totaal 1.736.400 1.449.025 

 

Verhoging van de financiële bijdrage per 1 januari 2023 

De vier PS-en hebben in het najaar van 2022 het statenvoorstel Naar een toekomstbestendige Randstedelijke 

Rekenkamer aangenomen. Daarmee is besloten tot het structureel verhogen van de bijdrage aan de 

Randstedelijke Rekenkamer met een totaalbedrag van € 250.000 (inclusief BTW per 1 januari 2023). In de 

gemeenschappelijke regeling (artikel 20) is vastgelegd hoe de Rekenkamer wordt gefinancierd en hoe de kosten 

worden verdeeld over de vier provincies. De verhoging van de bijdrage per provincie dienen structureel verwerkt 

te worden in de provinciale begrotingen. De verdeling van de € 250.000 over de vier provincies is als volgt:  

 

Provincie Aandeel Ongelijk deel Gelijk deel Totaal incl. BTW Raming Netto 

bijdragen 

Flevoland 11,37% 14.208 31.250 45.458 37.935 

Noord-Holland 29,17% 36.468 31.250 67.717 56.511 

Utrecht 23,67% 29.593 31.250 60.843 50.773 

Zuid-Holland 35,79% 44.732 31.250 75.982 63.407 

Totaal 100,00% 125.000 125.000 250.000 208.626 

 

Lasten 

 

In onderstaande tabel worden de lasten per kostenpost gegeven 

 

Lasten Begroting 

2023 

1e wijziging 

Begroting 

2023 

primitief 

Begroting 

2022 

Rekening 

2021 

Personeel  1.449.000 1.401.000 1.270.000 1.216.511 

- waarvan management en ondersteuning (overhead) 15,1% 

- waarvan. opleidingen (overhead) 1,7% 

170.000 

25.000 

176.000 

25.000 

170.000 

25.000 

199.800 

15.300 

Inhuur  347.000 145.000 322.000 256.072 

- waarvan. Project inhuur 

- waarvan Inhuur diensten van derden 

298.000 

49.000 

104.000 

41.000 

274.000 

48.000 

214.632 

39.020 

Huisvesting en servicekosten (overhead) 134.000 126.000 134.000 120.796 

Informatievoorziening (overhead) 46.000 42.000 41.000 50.703 

Bestuurlijke vernieuwing - - 50.000 32.147 

Toevoeging voorziening POB - - - 2.580 

Toevoeging voorziening Evaluatie 8.000 8.000 8.000 8.300 

Toevoeging voorziening eigen risicodragerschap 2.000 1.000  - 

Rentelasten - 6.000  2.410 

 Totaal 1.986.000 1.729.000 1.825.000 1.687.109 
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Lasten  

Personeel  

De personele lasten bestaan naast de salarissen en sociale lasten uit kosten voor opleidingen, vervoer, 

representatie en literatuur. Het totaal aan personele lasten neemt toe met 3,4% ten opzichte van de primitieve 

begroting 2023. Dit komt door de hogere loonstijging die in de CAO-2022-2023 is afgesproken en door wijziging 

in de samenstelling van de formatie per 1 januari 2023. De meerderheid van het personeel heeft een vast 

dienstverband en een aantal van hen heeft nog niet het maximum van de salarisschaal bereikt. In 2023 wordt 

nieuw personeel geworven. Het moment waarop de nieuwe medewerkers in dienst kunnen treden is mede 

vanwege de druk op de arbeidsmarkt lastig te voorzien. 

 

Inhuur 

De Rekenkamer raamt € 298.000 voor de reguliere project inhuur. Hierbij gaat het om het incidenteel inhuren van 

specifieke deskundigheid en expertise ter ondersteuning van het onderzoek. Daarnaast zal tijdelijke 

onderzoekscapaciteit worden ingehuurd om het moment tot de indiensttreding van nieuwe medewerkers te 

overbruggen. De inhuur diensten van derden is geraamd op € 49.000 Hieronder vallen diensten die contractueel 

voor langere periode zijn vastgelegd, o.a. de structurele kosten voor dienstverlening van P&O Flevoland, externe 

ondersteuning op P&O gebied, ondersteuning op het gebied van privacybescherming (functionaris 

gegevensbescherming) en de accountant. De kosten hiervan zijn hoger door hogere indexaties per 1 januari 

2023. 

 

Huisvesting en servicekosten 

In verband met de indexatie van de huurprijs stijgen de huurkosten ten opzichte van 2022 en de primitieve 

begroting 2023. Voor 2023 worden enkele grote investeringen of wijzigingen in het kantoormeubilair dat aan 

vervanging toe is, verwacht. Hierdoor stijgen de totale kosten voor huisvesting en servicekosten. 

 

Informatievoorziening  

De kosten voor informatievoorziening zijn in 2023 hoger dan de geraamde kosten voor 2022 vanwege te 

verwachten prijsstijgingen in de servicecontracten, abonnementen en ICT-dienstverlening. 

 

Toevoeging voorziening Evaluatie 

Zie paragraaf 2.2 onderdeel voorzieningen.  

 

Toevoeging voorziening Eigen risicodragerschap 

Zie paragraaf 2.2 onderdeel voorzieningen 

 

Rentelasten 

In 2021 heeft de Rekenkamer voor het eerst te maken gehad met rentelasten. De BNG heeft negatieve 

creditrente in rekening gebracht over rekening-courant tegoeden vanaf € 500.000. Voor 2023 verwachten wij 

geen negatieve rentelasten. Per 1 oktober 2022 brengt de BNG Bank geen negatieve creditrente in rekening over 

tegoeden in de Rekening Courant. 

 
  



 

16 

 

Saldo 

Het beoogde saldo voor 2023 is nul. Indien zich een overschot mocht voordoen, dan kan dit worden gebruikt om 

de reserves van de Rekenkamer aan te vullen tot maximaal 25% van de bijdragen van de provincies en/of een 

bedrag toe te voegen aan de Bestemmingsreserve Risicodragerschap vier PS-en inzake bestuurder/directeur. De 

bestemmingsreserve Risicodragerschap vier PS-en inzake bestuurder/directeur telt niet mee voor wat betreft het 

maximum van 25% van de bijdrage van de provincies. Het betreft namelijk een bestemmingsreserve van de vier 

deelnemende provincies, die is ondergebracht in de begroting van de Randstedelijke Rekenkamer, maar waar de 

Rekenkamer geen eigenaar van is. 

Het eventuele restant vloeit vervolgens terug naar de deelnemende partijen. 

 

2.2 Uiteenzetting financiële positie 

Financiering 

 

Voor een toelichting op de financiering zie onderdeel baten in paragraaf 2.1. 

 

Bestemmingsreserve onderzoek 

  Beginsaldo Onttrekkingen Toevoegingen Eindsaldo 

2019 275.000 0 43.000 318.000 

2020 318.000 0 0 318.000 

2021 318.000 0 0 318.000 

2022 318.000 87.000 0 231.000 

2023 231.000 0 0 231.000 

 

 

Bestemmingsreserve spaarverlof 

  Beginsaldo Onttrekkingen Toevoegingen Eindsaldo 

2019 45.000 10.000 0 35.000 

2020 35.000 0 5.000 40.000 

2021 40.000 0 10.000 50.000 

2022 50.000 0 0 50.000 

2023 50.000 0 0 50.000 

 

 

Bestemmingsreserve Risicodragerschap vier PS-en inzake 

bestuurder/directeur 

  Beginsaldo Onttrekkingen Toevoegingen Eindsaldo 

2021 0 0 136.000 136.000 

2022 136.000 0 0 136.000 

2023 136.000 0 0 136.000 
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Bestemmingsreserve onderzoek 

De opgebouwde bestemmingsreserve onderzoek zal in 2023 in principe niet worden aangesproken. 

Overeenkomstig de motivatie van de opbouw van de bestemmingsreserve zijn hierop twee uitzonderingen 

mogelijk:  

1. Het terstond uitvoeren van eenmalig extra onderzoek, omdat de actualiteit daar aanleiding voor geeft;  

2. Het opvangen van onverwachte extra uitgaven voor het geprogrammeerde onderzoek.  

 

Bestemmingsreserve spaarverlof  

In het kader van de CAO hebben medewerkers de mogelijkheid om hun al dan niet bijgekochte verlof tot een 

bepaald, maar aanzienlijk plafond, te sparen. Er is een voorziening gevormd voor het geval (langdurig) 

doorbetaald verlof wordt opgenomen en hiervoor vervanging ingehuurd moet worden. De dotaties zijn in principe 

afgeleid van de tot 1 januari 2022 al opgebouwde verlofuren en het verwachte saldo per 31 december 2022 en 

31 december 2023. Eind 2022 was het saldo van de opgebouwde verlofuren hoog, doordat meerdere 

medewerkers die met zwangers-en bevallingsverlof waren, aansluitend ouderschapsverlof opnemen. De 

bestemmingsreserve is daar niet helemaal op aangevuld. De verwachting is dat het opgebouwde verlof geleidelijk 

zal afnemen en inhuur voor vervanging als gevolg van dit deel van het verlof niet nodig zal zijn.  

 

Bestemmingsreserve Risicodragerschap vier PS-en inzake bestuurder/directeur 

Uit onderzoek van I&O-Research naar het bestuursmodel kwam het advies naar voren om het huidige 

bestuursmodel te handhaven. Een ander bestuursmodel levert volgens de onderzoekers geen financieel voordeel 

op. Wel dient een aanvullende bestemmingsreserve3 te worden gevormd voor eventuele kosten na afloop van de 

benoemingstermijn van de bestuurder/directeur. Een dergelijke bestemmingsreserve zou door de vier PS-en 

moeten worden ingesteld. De subcommissie ten behoeve van bestuurlijke zaken die het onderzoek heeft 

begeleid, heeft de Rekenkamer gevraagd dit en de nog te dekken kosten van de plv. bestuurder (0,1fte) te 

verwerken in de begroting (bij voorkeur budgettair neutraal). De Rekenkamer heeft daaraan gevolg gegeven. Bij 

de jaarafsluiting van 2021 is alvast het restant van de bestemmingsreserve bestuurlijke vernieuwing en het niet 

uitgeputte deel van de begroting 2021 gestort in een nieuwe bestemmingsreserve Risicodragerschap vier PS-en 

inzake bestuurder/directeur. Daarnaast zijn in het Statenvoorstel Naar een toekomstbestendige Randstedelijke 

Rekenkamer de structurele kosten voor de uitbreiding van 0,1 fte bestuurder verwerkt.  

 

 

Investeringen  

Voor 2023 wordt rekening gehouden met kleinere investeringen in de ICT en de kantoorinrichting. De waardering 

van de vaste activa op de balans wordt voor ultimo 2023 geschat op ongeveer € 17.000. De Rekenkamer 

investeert niet in openbare ruimtes met een maatschappelijk nut. De vaste activa worden volgens de systematiek 

uit artikel 8 van de financiële beleids- en beheersverordening afgeschreven. 

 

 
  

 
3 Het rapport van I&O-Research spreekt over een voorziening, maar de accountant heeft aangegeven dat dit een reserve dient 

te zijn.  
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Voorzieningen 

 

Voorziening POB 

  Beginsaldo Onttrekkingen Toevoegingen Eindsaldo 

2019 29.000 3.000 8.000 34.000 

2020 34.000 8.000 8.000 33.000 

2021 33.000 5.000 8.000 36.000 

2022 36.000 2.000 0 34.000 

2023 34.000 8.000 0 26.000 

* Afronding van de bedragen vindt plaats op duizendtallen, waardoor de som in de tabel soms afwijkt. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Voorziening eigen risicodragerschap 

  Beginsaldo Onttrekkingen Toevoegingen Eindsaldo 

2019 57.000 7.000 0 50.000 

2020 50.000 19.000 0 31.000 

2021 31.000 0 0 31.000 

2022 31.000 0 0 31.000 

2023 31.000 0 2.000 33.000 

 

Voorziening POB 

In het kader van de CAO hebben alle medewerkers per 1 januari 2018 de beschikking over een Persoonlijk 

Ontwikkelbudget (POB) van € 5.000 voor een periode van vijf jaar. Dit bedrag mag ineens, maar ook verspreid 

over vijf jaar worden uitgeput. Voor de Rekenkamer kan dit oplopen tot maximaal € 65.000. In 2017 is € 25.000 

gestort in de voorziening en in de jaren 2018-2021 is jaarlijks een bedrag van € 8.000 gestort. In de CAO van 

2022-2023 is vastgesteld dat het POB € 5.000,- per 5 jaar een arbeidsvoorwaarde blijft. Voor 2023 wordt 

verwacht dat enkele medewerkers hun POB zullen gaan benutten. Gezien de trend in het gebruik van het POB 

van de eerste vijf jaar, wordt in 2023 bekeken in hoeverre de voorziening wordt uitgeput, voordat weer 

toegevoegd gaat worden. 

 

Voorziening evaluatie 

De Gemeenschappelijke Regeling bepaalt dat de Rekenkamer eens per zes wordt geëvalueerd. De laatste 

evaluatie is bijna geheel in 2018 uitgevoerd. Vanaf 2018 wordt jaarlijks een zesde deel van de geraamde kosten 

voor de volgende externe evaluatie toegevoegd aan de voorziening. 

 

Voorziening evaluatie 

  Beginsaldo Onttrekkingen Toevoegingen Eindsaldo 

2019 13.000 4.000 8.000 17.000 

2020 17.000 0 8.000 25.000 

2021 25.000 0 8.000 33.000 

2022 33.000 0 8.000 41.000 

2023 41.000 0 8.000 50.000 
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Voorziening eigen risicodragerschap 

De Randstedelijke Rekenkamer is eigen risicodrager, waardoor mogelijke uitkeringslasten bij vertrek van 

personeel ten laste van de Rekenkamer worden gebracht. De Rekenkamer heeft daarom een voorziening 

gevormd. De Rekenkamer is ook eigen risicodrager voor ziekteverzuim. Voor de dekking van dit risico wordt 

gerekend met een vast percentage van de loonsom. In verband met de hogere verwachte bezetting en 

salariskosten in 2023 is hiervoor in ieder geval een toevoeging van € 2.000 nodig.  

 

2.3 Meerjarenraming 

De begroting van de Randstedelijke Rekenkamer wordt jaarlijks geïndexeerd. De indexering is gebaseerd op de 

indexcijfers uit het Centraal Economisch Plan 2023 van het CPB. De indexatie voor 2023 is 4,1%.  

 



Hieronder is de meerjarenraming tot en met 2026 gegeven.* 
 

 

 

 

begroting 

2023   

begroting 2023 

1e wijziging 
2024 2025 2026 

Baten          

Bijdragen provincies structurele begroting 1.722.000  1.986.000 (+15,3%)** 2.052.000 (+3,3%) 2.119.000 (+3,3%) 2.185.000 (+3,1%) 

Waarvan toegevoegd per 1 januari 2023  -  250.000       

Lasten           

Onderzoeksprogramma 1.714.000  1.976.000 (+15,3%) 2.044.000 (+3,4%) 2.111.000 (+3,3%) 2.177.000 (+3,3%) 

Toevoeging aan de voorziening evaluatie 8.000  8.000 8.000  8.000  8.000  

Toevoeging aan de voorziening eigen risicodragerschap 1.000  2.000 -  -  -  

Rentelasten 6.000  - -  -  -  

Saldo  -/-7.000  - -  -  -  

Onttrekking aan bestemmingsreserve plv bestuurder 7.000  - -  -  -  

Saldo  -  - -  -  -   

 

* Afronding van de bedragen vindt plaats op duizendtallen, waardoor de som in de tabel soms afwijkt. 

** Waarvan 4,1% indexatie



| Colofon | 

Randstedelijke Rekenkamer 

Teleportboulevard 110 

1043 EJ Amsterdam 
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info@randstedelijke-rekenkamer.nl 

www.randstedelijke-rekenkamer.nl 

Volg ons op twitter via: @rekenrandstad   
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Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 20 februari 2023

Onderwerp: Zienswijze eerste begrotingswijziging Randstedelijke Rekenkamer

 

Bijlagen: 

• Ontwerpbesluit
• 1e begrotingswijziging 2023 Randstedelijke Rekenkamer - Concept voor Provinciale

Staten
• Begeleidende brief 2022-12-16RRaanPSNH 1e begrotingswijziging 2023 voor

zienswijze

1. Inleiding

PS van Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland hebben ingestemd met het 
Statenvoorstel Naar een toekomstbestendige Randstedelijke Rekenkamer op resp. 14 december 
2022, 10 oktober 2022, 16 november 2022 en 9 november 2022. Daarmee is besloten tot het 
structureel verhogen van de bijdrage aan de Randstedelijke Rekenkamer met een totaalbedrag 
van € 250.000 (inclusief BTW per 1 januari 2023).

In deze begrotingswijziging, is op basis van de Macro Economische Verkenning 2023, de 
definitieve bijdrage voor de deelnemende provincies over 2023 opgenomen en de verhoging 
van de structurele bijdrage van € 250.000,- verwerkt.

Conform artikel 48, lid 1 van de Wet gemeenschappelijke regelingen verzoekt de rekenkamer 
Provinciale Staten uiterlijk 10 maart 2023 uw zienswijze hierop aan mij kenbaar te maken. 
Daarna zal de Randstedelijke Rekenkamer de

1e begrotingswijziging 2023 vaststellen en deze terstond toesturen aan u en aan de minister 
van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties.
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Op 17 november 2022 was de laatste bijeenkomst van de Programmaraad in deze 
statenperiode. De Programmaraad heeft kennis genomen van de toelichting op de voortgang en 
de planning van de lopende onderzoeken 2022 en van de onderzoeken, die in 2023 zullen 
worden afgerond. De Rekenkamer heeft vervolgens de planning van de in 2023 doorlopende 
onderzoeken Circulaire economie, Windpark Hanze en Windpark Spui én de ruimte voor nieuw 
onderzoek inzichtelijk gemaakt in deze eerste begrotingswijziging 2023.

Op 10 oktober 2022 hebben de Provinciale Staten van Noord-Holland ingestemd met verhoging 
van de structurele bijdrage die in deze begroting is verwerkt. De programmaraad heeft 
geconstateerd dat er een toenemende taakverzwaring bij de provincies valt waar te nemen. De 
provincies opereren steeds meer in complexe beleidsdossier in een netwerkomgeving. Het 
opereren in complexere beleidsdossiers heeft tot gevolg dat er ook hogere eisen gesteld 
worden aan het werk van de Rekenkamer.

3. Proces

Provinciale Staten worden verzocht uiterlijk 10 maart 2023 hun zienswijze aan de
directeur/bestuurder van de Randstedelijke Rekenkamer bekend te maken.

4. Voorstel

Ik stel u voor te besluiten overeenkomstig het ontwerpbesluit.

F. Zoon, voorzitter Statencommissie Economie, Financiën en Bestuur

C. Borst, commissieadviseur Statencommissie Economie, Financiën en Bestuur

2. Inhoud
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Ontwerpbesluit

Nr. 11-2023

Provinciale Staten van Noord-Holland;

Gelet op artikel 48, lid 1 van de Wet gemeenschappelijke regelingen;
Gelezen de voordracht van de voorzitter van de Statencommissie Economie, Financiën en 
Bestuur 20 februari 2023;

Besluiten:

a. geen gebruik te maken van de mogelijkheid om bij de bestuurder/directeur van de 
Randstedelijke Rekenkamer een zienswijze in te dienen betreffende de eerste 
begrotingswijziging 2023 van de Randstedelijke Rekenkamer en instemmend te reageren.

Haarlem, 6 maart 2023

Provinciale Staten van Noord-Holland,

voorzitter,

statengriffier,

11
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Ontwerpbesluit

Nr. 

Provinciale Staten van Noord-Holland;

gelezen de voordracht van het presidium van 19 december 2022;

gelet op artikel 33, tweede lid van de Provinciewet en de Subsidieverordening fractiebijdragen 
Noord-Holland 2015,

besluiten:

1. kennis te nemen van de voorlopige besluiten om de aanvragen voor de 
subsidievaststelling over de periode 15 maart 2021 t/m 14 maart 2022 van de 
ondersteuningsstichtingen van de Statenfracties: GroenLinks, VVD, FvD, D66, PvdA, 
CDA, PVV, SP, PvdD, ChristenUnie, 50PLUS-PVDO, DENK, JA21, Liberaal N-H en Baljeu 
vast te stellen conform artikel 11, lid 2 van de Subsidieverordening fractiebijdragen 
Noord-Holland 2015

2. dat het ontwerpbesluit, dat zijn vertaalslag krijgt in vijftien besluiten van de voorzitter 
van Provinciale Staten tot subsidievaststelling conform de voorlopige besluiten, hen 
geen aanleiding geeft om hierover wensen en bedenkingen ter kennis van de voorzitter 
te brengen.

Haarlem,

Provinciale Staten voornoemd,

voorzitter,

statengriffier,



Uw contactpersoon
C.J. Borst
AD/STG

Nummer: 06 31 68 80 62
Corne.borst @noord-holland.nl

2 maart 2023 1|1

Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 06-03-2023
Commissie EFB  
Datum commissievergadering 20-02-2023

Onderwerp:  1e begrotingswijziging 2023 Randstedelijke Rekenkamer voor 
zienswijze

Advies commissie EFB:

De voordracht ‘1e begrotingswijziging 2023 Randstedelijke Rekenkamer voor zienswijze’ als hamerstuk door 
te geleiden naar PS van 6 maart 2023.

Uittreksel van het concept-verslag EFB 20-02-23:

5.b Randstedelijke Rekenkamer: 1e begrotingswijziging 2023 Randstedelijke Rekenkamer voor zienswijze (A-
agenda EFB 20-02-23)

Statenlid Kostić (PvdD) steunt dit voorstel.

De heer Klein (ChristenUnie) is accoord met het voorstel en heeft geen behoefte aan een zienswijze hierop. Hij 
begrijpt dat voor een zorgvuldige uitvoering een hogere bijdrage nodig is en kijkt uit naar de resultaten van 
lopende onderzoeken. In het bijzonder doelt hij op het onderzoek naar circulaire economie. Hopelijk is dat af 
vóór het nieuwe College. Tevens kijkt hij uit naar het onderzoek over windpark Spui: een Zuid-Hollands 
onderzoek waar Noord-Holland ook van kan leren.  

Statenlid Dulfer (GL) sluit zich aan bij de vorige sprekers en memoreert dat verzwaring van provinciale taken 
leidt tot verzwaring van de werkzaamheden van de Randstedelijke Rekenkamer. Dit zal de komende jaren vaak 
aan de orde zijn. 

De heer Roosendaal (VVD) steunt de voordracht en heeft geen behoefte aan een zienswijze hierop. 

De voorzitter concludeert dat dit een hamerstuk wordt



PS-vergadering
Dossiernummer 11874
Extern Zaak ID 1553143
Vertrouwelijk Nee
Vergaderdatum 6 maart 2023
Agendapunt 8.d
Titel Alliander, afsprakenkader januari 2023 (VD-13).
Organisatieonderdeel CZ/FIN

Geagendeerd Vergaderdatum
Ingekomen stukken ter 
kennisname

31 januari 2023

PS-vergadering 6 maart 2023

Toelichting
Alliander heeft het afgelopen jaar gesprekken gevoerd met de Staat om het vermogen van 
Alliander te versterken. Deze gesprekken hebben geleid tot een Afsprakenkader, waarin de 
voorwaarden van een toekomstige aandelenparticipatie door de Staat in Alliander zijn 
opgenomen. Het te zijner tijd door de Staat in te brengen vermogen zal door Alliander 
worden aangewend voor de fors oplopende investeringen in de energietransitie. Gezien de 
belangen zijn GS voornemens in te stemmen met dit Afsprakenkader. Dit voornemen wordt 
aan PS voorgelegd opdat PS in staat worden gesteld wensen en bedenkingen ter kennis van 
GS te brengen.



Alliander N.V. te Arnhem. KvK 34108286 Arnhem. BTW nr. NL8075.85.932.B01  

Bankrekening NL34INGB0004827292 t.n.v. Alliander N.V.  

 Locatiecode 2PB1110, Postbus 50, 6920 AB Duiven 

 

 

Aan de aandeelhouders van Alliander N.V.  

 Bezoekadres 

Utrechtseweg 68 

6812 AH  Arnhem 

Postadres 

Locatiecode 2PB1110 

Postbus 50 

6920 AB Duiven 

 

   

www.alliander.com 

  

 

 Datum 

28 november 2022 

 

Ons Kenmerk 

MO/so/221128  

 Betreft 

Kamerbrief en Afsprakenkader 

 

 

 

Geachte aandeelhouder,  

Zoals aangekondigd in de brief van 23 november jl., treft u bijgevoegd ter informatie een brief 

van de minister van Financiën en de minister voor Klimaat en Energie aan de Tweede Kamer 

aan over het recentelijk tot stand gekomen onderhandelingsakkoord tussen de Staat, de drie 

grote regionale netwerkbedrijven en een afvaardiging van de aandeelhouders van deze 

netwerkbedrijven over een Afsprakenkader. Met dit onderhandelingsakkoord over een 

Afsprakenkader (tevens bijgevoegd) is een cruciale stap gezet om te komen tot een structurele 

oplossing voor de kapitaalbehoefte van de regionale netwerkbedrijven. 

Als gevolg van economische ontwikkeling, de digitalisering van de samenleving, de overgang 

naar elektrisch rijden, het bouwen van aardgasloze huizen en het verduurzamen van de 

energievoorziening, groeit de vraag naar elektriciteit explosief. Het versterken van de eigen 

vermogenspositie van de netwerkbedrijven is een cruciale randvoorwaarde om aan deze 

groeiende vraag te kunnen blijven voldoen en tegen maatschappelijk aanvaardbare kosten te 

kunnen blijven investeren in uitbreiding en verzwaring van de regionale elektriciteitsnetten. 

Door middel van dit onderhandelingsakkoord maakt de Staat duidelijk schouder aan schouder 

te staan met de regionale netwerkbedrijven en hun bestaande aandeelhouders, om vanuit 

gezamenlijkheid en vertrouwen te werken aan het realiseren van de energietransitie. 

Kern van het Afsprakenkader 

Met dit Afsprakenkader wordt beoogd vast te leggen hoe de Staat een eventueel verzoek tot 

kapitaalstorting zal beoordelen en welke eisen de Staat zal stellen aan een dergelijk verzoek 

tot toetreding en aan een eventuele participatie als nieuwe aandeelhouder, inclusief de 

bijbehorende procesafspraken. 

Als de Staat besluit, op basis van het Afsprakenkader, een verzoek tot toetreding van een 

netwerkbedrijf te honoreren, zullen de concrete afspraken - die zien op de daadwerkelijke 

participatie - nader worden vastgelegd in een afzonderlijke participatieovereenkomst. Met een 

dergelijke participatie wordt uiteindelijk een nieuwe Staatsdeelneming aangegaan.  
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Stedin heeft recentelijk een toetredingsverzoek gedaan en hierover vinden momenteel 

gesprekken plaats tussen de Staat en Stedin. Voor Alliander is dit momenteel nog niet aan de 

orde, maar dit is naar de toekomst toe zeker een serieuze en mogelijk noodzakelijke optie. 

In de bijlage treft u een samenvatting van het Afsprakenkader aan.  

Ondertekening van het Afsprakenkader 

Het Afsprakenkader biedt een ‘last resort’ optie en kan toegepast worden op het moment dat 

de kapitaalpositie van Alliander of één van de andere netwerkbedrijven versterkt moet worden 

en er geen andere mogelijkheden zijn om deze redelijkerwijs te kunnen versterken.  

Ondertekening van het Afsprakenkader leidt alleen tot de verplichting om de Staat jaarlijks te 

informeren over de financiële positie van de vennootschap en de eventuele kapitaalbehoefte 

in de komende kalenderjaren. De overige afspraken uit het Afsprakenkader worden pas 

geïmplementeerd op het moment dat de Staat daadwerkelijk zou toetreden als aandeelhouder 

van Alliander. 

Voordat Alliander en de andere netwerkbedrijven het Afsprakenkader kunnen ondertekenen, 

zullen zij allen hun interne goedkeuringsprocessen moeten doorlopen en dienen de bestaande 

aandeelhouders hier ook goedkeuring voor te geven. Zoals aangekondigd in de brief van 

afgelopen week, zijn we voornemens om de besluitvorming over het Afsprakenkader te 

agenderen tijdens de Algemene Vergadering van Aandeelhouders (AvA) in april 2023, waar 

wij de aandeelhouders om akkoord zullen vragen om het Afsprakenkader door de 

vennootschap te laten ondertekenen. Nadat de benodigde interne besluitvorming is 

doorlopen1, zullen we dit nog formeel aan u bevestigen.  

Ter ondersteuning van het besluitvormingsproces is Alliander voornemens om - net als in het 

traject rondom de uitgifte van de reverse converteerbare hybride obligatielening van € 600 

miljoen - informatiesessies te organiseren, om u als aandeelhouder mee te nemen in de details 

van het beoogde Afsprakenkader. Ook hierover wordt u spoedig nader geïnformeerd. 

Ik ga er vanuit u hiermee voldoende te hebben geïnformeerd. Mocht u desondanks nog vragen 

of opmerkingen hebben, dan kunt u via e-mail (aandeelhouders@alliander.com) contact met 

ons opnemen.  

 

Met vriendelijke groet, 

 

Maarten Otto,  

voorzitter Raad van Bestuur/CEO 

  
 

1 D.w.z. na een formeel akkoord van zowel de Raad van Bestuur als de Raad van Commissarissen en is voldaan 
aan de adviesplicht van de OR. 

mailto:aandeelhouders@alliander.com
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Bijlage: samenvatting van de belangrijkste elementen uit het Afsprakenkader2 

 

Het Afsprakenkader heeft tot doel vast te leggen hoe de Staat een toetredingsverzoek zal 

beoordelen, welke minimumeisen de Staat zal stellen aan een toetredingsverzoek en aan 

daadwerkelijke deelneming als nieuwe aandeelhouder, alsmede bijbehorende 

procesafspraken. Onderdeel daarvan zijn afspraken over waardering en prijsbepaling en de 

governance die van toepassing zullen zijn indien de Staat zal participeren. De beoogde 

afspraken zijn opgenomen in de bijlagen bij het Afsprakenkader: (i) de Term Sheet 

Governance; (ii) de Term Sheet Waardering, en (iii) de Term Sheet Kapitaalbehoefte. De 

afspraken die hieruit voort vloeien, worden – voor zover deze al geen onderdeel uitmaken van 

de bestaande governance - pas geïmplementeerd op het moment dat de Staat daadwerkelijk 

zou toetreden als aandeelhouder van Alliander. 

 

Als de Staat besluit, op basis van het Afsprakenkader, een verzoek tot toetreding van een 

netwerkbedrijf te honoreren, zullen de concrete afspraken die zien op de daadwerkelijke 

participatie nader worden vastgelegd in een afzonderlijke participatieovereenkomst. Met een 

dergelijke participatie wordt uiteindelijk een nieuwe Staatsdeelneming aangegaan. 

 

1.1 Procesafspraken 

In het Afsprakenkader is opgenomen dat bij een toetredingsverzoek van een netwerkbedrijf, 

het onderstaande proces zoveel mogelijk zal worden gevolgd:  

• het netwerkbedrijf informeert de Staat over het ontstaan van mogelijke kapitaalbehoefte 

en dient een plan van aanpak in met mitigerende maatregelen voor het verlagen van de 

kapitaalbehoefte: vóór 1 oktober (eerste jaar van het proces);  

• het netwerkbedrijf dient een toetredingsverzoek in: uiterlijk 1 maart (tweede jaar van het 

proces);  

• due diligence onderzoek door de Staat naar het netwerkbedrijf: 1 april – eind mei (tweede 

jaar van het proces);  

• onderhandeling participatieovereenkomst: Prinsjesdag – 1 december (tweede jaar van het 

proces); 

• parlementaire goedkeuring: omstreeks december (tweede jaar van het proces), en 

• Staat treedt in principe toe als aandeelhouder van het Netwerkbedrijf door middel van een 

kapitaalstorting (derde jaar van het proces), afhankelijk van het verloop van de relevante 

democratische processen. 

Het totale proces neemt naar verwachting minimaal 18 maanden in beslag.  

 

1.2 Term Sheet Governance 

In het Afsprakenkader is verder opgenomen dat een participatieovereenkomst ten minste een 

aantal elementen bevat, waaronder de voorwaarden uit de Term Sheet Governance. De Term 

Sheet Governance bevat zes onderwerpen. Hieronder worden de belangrijkste voorgestelde 

afspraken per deelonderwerp samengevat.  

 
2 Uiteraard is de tekst van het Afsprakenkader en de bijbehorende Term Sheets leidend, deze samenvatting vervangt 
die tekst niet. 
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Algemeen 

• Er is een heroverwegingsproces afgesproken waarbij op basis de Staat en andere 

aandeelhouders op basis veto's in kunnen grijpen bij bepaalde besluiten van de Raad van 

Bestuur, steeds met inachtneming van de rol van de RvC en de OR. Het 

heroverwegingsproces geldt samengevat voor de volgende besluiten: (i) het vaststellen 

van het Financieringsplan, waarbij de Staat een veto kan uitoefenen indien het plan afwijkt 

van een aantal vooraf en gezamenlijk (Staat, vennootschap en aandeelhouders) 

overeengekomen financiële uitgangspunten (zie ook hieronder); en (ii) investeringen 

buiten de netbeheerder, die het toepasselijke drempelbedrag overschrijven, waarbij de 

Staat en de andere aandeelhouders uiteindelijk een veto hebben. De andere 

aandeelhouders hebben alleen een veto indien zij meer dan 50% van de stemmen (incl. 

de Staat) kunnen uitoefenen. Voorts kan het veto van de andere aandeelhouders alleen 

worden uitgeoefend door ten minste drie aandeelhouders wanneer die gezamenlijk meer 

dan 50% van de stemmen (excl. de Staat ) kunnen uitoefenen.  

• Besluiten tot ontbinding van de vennootschap of wijziging van de statuten of convenanten 

voor zover die gevolgen hebben voor afspraken uit de participatieovereenkomst kunnen 

slechts door de AvA worden genomen na voorafgaande goedkeuring van de Staat. 

• De Staat neemt zitting in het Grootaandeelhoudersoverleg (het GAO) en de Commissie 

van Aandeelhouders (de CvA). 

• De Staat krijgt rechtstreeks of via het GAO verschillende informatie- en consultatierechten. 

 

Financiële positie 

• Als de Staat toetreedt als aandeelhouder, wordt een nieuw RvC-lid benoemd met een 

financieel profiel. Qua proces wordt hierbij aangesloten bij de bestaande (governance) 

processen, waarbij wel geldt dat de Staat expliciet akkoord dient te gaan met de voordracht 

van een geselecteerde kandidaat.  

• De Raad van Bestuur van Alliander is verplicht jaarlijks een financieringsplan op te stellen 

dat voldoet aan zes expliciet overeengekomen uitgangspunten (zie Term Sheet 

Governance, punt 2.2, voor nadere details), die in de participatieovereenkomst zullen 

worden opgenomen en slechts gewijzigd kunnen worden bij consensus van Alliander, het 

GAO en de Staat.  

• Alliander is verplicht periodiek financiële rapportages te verstrekken aan het GAO. 

• In de participatieovereenkomst worden er afspraken gemaakt over het dividendbeleid, dat 

voor een nader overeen te komen periode na een storting door de Staat zal gelden. Na 

afloop van deze periode kan het dividendbeleid worden aangepast volgens de geldende 

governance. 

 

Strategie en maatschappelijk verantwoord ondernemen 

• De Staat wordt via het GAO betrokken bij en geconsulteerd over totstandkoming en 

herziening van de strategie van Alliander. 

• De Staat verwacht dat bepaalde MVO-standaarden worden toegepast en daarnaast vraagt 

de Staat van Alliander MVO-doelstellingen op te stellen op materiële thema's en periodiek 
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een peer analyse te doen. Dit sluit goed aan op het reeds geldende MVO-beleid van 

Alliander.  

 

Investeringen 

• Informatieverplichting jegens de AvA met betrekking tot de wijze waarop het door de Staat 

verstrekte kapitaal is aangewend. 

• Verplichting om een Lange Termijn Investeringsplan op te stellen en het GAO (waarin de 

Staat dan vertegenwoordigd is) daarover te consulteren. 

• Investeringen buiten de netbeheerder, die het toepasselijke drempelbedrag overschrijven, 

geldt - waar nodig – het voorgenoemde heroverwegingsproces (zie ‘Algemeen’ hierboven).  

 

Evaluatie 

• Het aandeelhouderschap zal periodiek worden geëvalueerd. 

 

1.3 Term Sheet Waardering en Term Sheet Kapitaalbehoefte 

In de Term Sheet Waardering worden afspraken gemaakt over het proces om tot een faire, 

marktconforme waardering van het netwerkbedrijf te komen, op het moment dat de Staat 

voornemens is kapitaal (bij) te storten. Er geldt een zware inspanningsverplichting voor de 

Aandeelhouders en de Staat om op bestuurlijk niveau, al dan niet bijgestaan door een 

onafhankelijk procesbegeleider, tot een wederzijds acceptabele emissieprijs te komen.  

 

In de Term Sheet Kapitaalbehoefte worden afspraken gemaakt over het bepalen van de 

Kapitaalbehoefte, het opstarten van het proces. Voordat een toetredingsverzoek gedaan kan 

worden, dient een netwerkbedrijf op basis van het Afsprakenkader de kapitaalbehoefte en de 

dekking daarvan door de Staat redelijkerwijs zoveel mogelijk beperken, onder andere door: (i) 

te inventariseren of en in welke mate bestaande aandeelhouders bereid zijn om additioneel 

kapitaal te storten, (ii) te inventariseren of in welke mate provincies en/of gemeenten uit het 

verzorgingsgebied van Liander bereid zijn om aandeelhouders te worden, en (iii) de eventuele 

mogelijkheden voor de verkoop van de activiteiten buiten Liander en de wenselijkheid daarvan 

te onderzoeken. 

1.4 Verplichtingen Alliander tussen ondertekening Afsprakenkader en sluiten 

eventuele participatieovereenkomst 

De voorgenomen ondertekening van het Afsprakenkader leidt alleen tot de verplichting om 

ieder kalenderjaar, omstreeks het deponeren van de jaarrekening, de Staat te informeren over 

de op dat moment geldende financiële situatie en of Alliander een kapitaalbehoefte voorziet in 

de daaropvolgende kalenderjaren.  
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AFSPRAKENKADER KAPITAALBEHOEFTE NETWERKBEDRIJVEN

Dit afsprakenkader kapitaalbehoefte Netwerkbedrijven de Ovei eeiikonist is aangegaan op

[ ] tussen

de Staat der Nederlanden waarvan de zetel is gevestigd te Den Haag te dezen

vertegenwoordigd door de Minister van Financien de Staat

1

Alliander N V een naamloze vennootschap opgericht naar Nederlands recht met

statutaire zetel te Arnhem geregistreerd bij de Kamer van Koophandel met nummer

34108286 Alliander

2

Enexis HoldingN V een naamloze vennootschap opgericht naar Nederlands recht met

statutaire zetel te s Hertogenbosch geregistreerd bij de Kamer van Koophandel met

nummer 17238877 Enexis en

3

Stedin Holding N V een naamloze vennootschap opgericht naar Nederlands recht met

statutaire zetel te Rotterdam geregistreerd bij de Kamer van Koophandel met nummer

24306393 Stedin

4

Alliander Enexis en Stedin ieder afzonderlijk ook een Netwerkbedrijf en samen de

Netwerkbedrijven

OVERWEGEVGEN

A De Netwerkbedrijven zijn een essentieel onderdeel van de Nederlandse energie
infrastructuur De Netwerkbedrijven dragen sinds lange tijd ondersteund door hun

aandeelhouders provincies en gemeenten zorg voor de realisatie van de publieke

belangen van een veilig betrouwbaar toegankelijk en betaalbaar regionaal

energienetwerk Om die reden is bij wet vastgelegd dat de aandelen van netwerkbedrijven
direct of indirect publiek worden gehouden Naast publiek aandeelhouderschap worden

de benoemde publieke belangen geborgd door wet en regelgeving en een onafhankelijke

toezichthouder

De Netwerkbedrijven althans op dit moment enkel de netbeheerders binnen de groepen

van de Netwerkbedrijven zijn op grond van wet en regelgeving dan wel bindende

besluiten van een toezichthouder gehouden om energienetwerken te beheren de

Energienetwerken en daarin te investeren Door de Netinvesteringen dragen de

Netwerkbednjven ondermeer bij aan het halen van de klimaatdoelen en het faciliteren

van economische groei Op de lange termijn verdienen de Netwerkbedrijven de efficiente

Netinvesteringen plus een redelijk rendement terug via de nettarieven maar op de korte

termijn moeten zij deze Netinvesteringen voorfinancieren en ontstaat een

fmancieringsbehoefte De financieringsbehoefte moet worden ingevuld met een

B
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combinatie van vreemd vermogen en eigen vermogen waarbij een solide

kredietwaardigheid van belang is om toegang tot vreemd vermogen te houden tegen

maatschappelijk aanvaardbare kosten Onder meer als gevolg van de energietransitie

neemt deze fmancieringsbehoefte verder toe

In de afgelopen jaren hebben de aandeelhouders van de Netwerkbedrijven actief

bijgedragen aanhet invullen van de financieringsbehoefte door de eigenvermogenspositie

van de betreffende Netwerkbedrijven te versterken middels kapitaalinjecties van

respectievelijk EUR 500 miljoen Enexis EUR 600 miljoen Alliander en EUR451

miljoen Stedin grotendeels door het niet uitkeren van de EUR251 miljoen

verkoopresultaat als gevolg van de verkoop van Joulz Diensten

C

Op korte termijn ontstaat bij een aantal Netwerkbedrijven een behoefte aan eigen

vermogen om de Minimale Credit Rating te behouden deKapitaalbehoefte Dezeloopt
in ieder geval door tot 2040 of mogelijk zelfs tot 2050 en daarna Het precieze moment

waarop deze Kapitaalbehoefte voor ieder van deze Netwerkbedrijven zich voordoet

verschilt aanzienlijk van Netwerkbedrijf tot Netwerkbedrijf maar voor alle

Netwerkbedrijven geldt dat zij op de korte of lange termijn een omvangrijke

Kapitaalbehoefte verwachten waardoor de borging van de publieke belangen onder druk

kan komen te staan

D

De Netwerkbedrijven de aandeelhouders van de Netwerkbedrijven en de Staat ervaren

een gezamenlijke verantwoordelijkheid voor de borging van de publieke belangen

bedoeld in overweging A Sinds medio 2021 voert de Staat daarom gesprekken met

vertegenwoordigers van de Netwerkbedrijven en hun aandeelhouders over voomoemde

Kapitaalbehoefte en mogelijke oplossingsrichtingen waarbij de Staat een rol kan spelen
De verschillende besproken oplossingsrichtingen zijn beschreven in de Kamerbrief van

13 juli 2022 Financiering regionalenetwerkbedrijven Kamerstukken II2021 2022 32

813 nr 1086 de Kamerbrief

E

In de Kamerbrief wordt door de Staat geconcludeerd dat de Netwerkbedrijven zich

moeten inspannen om de Kapitaalbehoefte zo ver mogelijk te reduceren bijvoorbeeld

door hun fmancieringsmix waar mogelijk te optimaliseren Voor de invulling van de

Kapitaalbehoefte die overblijft ervaart de Staat ook hier samen met de aandeelhouders

van de Netwerkbedrijven en mogelijke nieuwe publieke regionale aandeelhouders van de

Netwerkbedrijven binnen de verzorgingsgebieden van de Netwerkbedrijven een

gezamenlijke verantwoordelijkheid Indien na mogelijke verlaging van de

Kapitaalbehoefte en mogelijke invulling van de Kapitaalbehoefte door de verwachte

storting van huidige en nieuwe aandeelhouders van de Netwerkbedrijven zoals

geprojecteerd in het plan van aanpak zoals beschreven in Bijlage 4 {Term Sheet

Kapitaalbehoefte een deel van de Kapitaalbehoefte resteert de

Kapitaalstortingsbehoefte wordt een Kapitaalstorting door de Staat als gedeeltelijke

invulling daarvan en daarmee aandeelhouderschap van een Netwerkbedrijf gezien als

F
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een belangrijk verder uitte werkenonderdeel van een oplossing voor de Kapitaalbehoefte
en de Kapitaalstortingsbehoefte

Als een Netwerkbedrijf in nauwe samenwerking met de AHC dan wel indien

toepasselijk het GAO met inachtneming van hetgeen daarover is bepaald in deze

Overeenkomst meent dat toetreding van de Staat als nieuwe aandeelhouder noodzakelijk
is om de Kapitaalstortingsbehoefte in te vullen zal de Staat beoordelen of toetreding van

de Staat als nieuwe aandeelhouder opportuun is of dat wellicht andere

oplossingsrichtingen meer geschikt zijn om de Kapitaalstortingsbehoefte van het

Netwerkbedrijf geheel of gedeeltelijk in te vullen Dit gebeurt in nauwe afstemming met

het betreffende Netwerkbedrijf en de betreffende AHC dan wel indien toepasselijk het

GAO Een dergelijk proces zal een zekere doorlooptijd vergen

G

Beoogd wordt het proces rondom de invulling van de Kapitaalbehoefte in het algemeen
en de Kapitaalstortingsbehoefte in het bijzonder zorgvuldig en efficient vorm te geven

met rekenschap voor de complexiteit uitvoerbaarheid en transparantie van een dergelijk

proces Uitgangspunt is hierbij dat de bestaande aandeelhouders nieuwe regionale

aandeelhouders en de Staat voldoende tijd zal worden geboden omhun respectievelijke

besluitvormingsprocessenop adequate enzorgvuldigewijzete kunnendoorlopen Hierbij
trekken de Netwerkbedrijven de aandeelhouders van de Netwerkbedrijven en de Staat

met respect voor elkaars rollen en verantwoordelijkheden zoveel mogelijk gezamenlijk

op Zo dient te worden geborgd dat de aandeelhouders van de Netwerkbedrijven en de

Staat voor zover redelijkerwijs mogelijk en werkbaar over dezelfde informatie

beschikken zodat zij een gefundeerde beslissing kunnen nemen ten aanzien van

respectievelij k de invulling van de Kapitaalbehoefte en een Toetredingsverzoek

H

Partijen wensen in deze Overeenkomst vast te leggen hoe de Staat een

Toetredingsverzoek zal beoordelen welke minimumeisen de Staat zal stellen aan een

Toetredingsverzoek en aan daadwerkelijke deelneming als nieuwe aandeelhouder

alsmede bijbehorende procesafspraken Onderdeel daarvan zijn afspraken over

waardering en prijsbepaling en de governance die van toepassing zullen zijn indien de

Staat zal participeren Ten aanzien van de governance delen Partijen de volgende

uitgangspunten

I

De Staat als toetredend aandeelhouder streeft dezelfde publieke belangen na als

de aandeelhouders van de Netwerkbedrijven Vanuit dat perspectief handelen de

aandeelhouders en de Staat als toetredend aandeelhouder waar mogelijk vanuit

gelijkwaardigheid De Staat heeftten aanzien van de onderwerpen die raken aan

de Kapitaalstortingsbehoefte een zelfstandige positie

a

b De Nota Deelnemingenbeleid Rijksoverheid 2022 is voor de Staat leidend

geweest in de totstandkoming van deze Overeenkomst In deze Nota

Deelnermngenbeleid staat hoe de Staat zijn aandeelhouderschap in deelnemingar
invult De borging van de publieke belangen staat daarbij centraal Waarbij het

voor de Staat ook onlosmakelijk aan zijn rol van aandeelhouder verbonden is dat
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hij stuurt op de financiele waarde van de ondememing en bijdraagt aan good

ondernemingsbestuur

Op het moment dat de Staat participeert in een van de Netwerkbedrijven zal de

Staat toetreden in een bestaande vennootschap naast bestaande aandeelhouders

Waar mogelijk wordt aangesloten bij de huidige structuur en worden de

voorgestelde specifieke zeggenschapsrechten voor de Staat zoveel mogelijk

ingebed binnen de huidige zeggenschap van de AHC dan wel indien

toepasselijkjhetGAO c q deAvA

c

d Een goed samenspel tussen de RvB RvC en AvA in lijn met de Corporate
Governance Code en de wet legt de basis voor een effectieve borging van de

publieke belangen

J Door de Netwerkbedrijven hun aandeelhouders en de Staat wordt schouder aan schouder

en vanuit vertrouwen gewerkt aan het realiseren van de energietransitie Vanuit de

gezamenlijke verantwoordelijkheid die Partijen voelen voor de borging van de publieke

belangen zijn Partijen ook met elkaar in gesprek om te bezien hoe zij door andere

instrumenten kunnen bijdragen aan een efficiente wijze van het beheren en investeren in

de Energienetwerken Dit kunnen publiekrechtelijke instrumenten zijn zoals de

toepasselijke wet en regelgeving en de inzet van ruimtelijk instrumentarium Daamaast

kunnen deze instrumenten zich bevinden in de privaatrechtelijke sfeer Zo delen Partijai
de visie dat een GRE wp i i van de Netwerkbedrijven bij S P als gevolg van deze

Overeenkomst ook een bijdrage zou kunnen leveren aan een efficiente borging van de

publieke belangen

De Overeenkomst is tot stand gekomen in nauw overleg met de AHCs dan wel indien

toepasselijk het GAO van deNetwerkbedrijven en met betrokkenheid van de respectieve

RvC’s leder Netwerkbedrijf heeft voorafgaande goedkeuring verkregen van de AvA

voor het aangaan van deze Overeenkomst

K

Deze Overeenkomst behelst geen bindende voorwaardelijke verplichting van de Staat

om te participeren als aandeelhouder in een of meer van de Netwerkbedrijven en laat

onverlet dat de Kapitaalbehoefte van de Netwerkbedrijven geheel of gedeeltelijk op

andere wijze wordt ingevuld Zonder afbreuk te doen aan de intentie van bestaande

aandeelhouders van de Netwerkbedrijven om naar vermogen bij te dragen aan de

invulling van de Kapitaalbehoefte van de Netwerkbedrijven zal niets in deze

Overeenkomst worden begrepen als een verplichting van een ofmeer aandeelhouders van

de Netwerkbedrijven om een storting te doen of op andere wijze in de Kapitaalbehoefte

van de Netwerkbedrijven te voorzien Partijen zijn zich er tot slot van bewust dat deze

Overeenkomst een lange looptijd kent en is aangegaan op basis van omstandigheden en

inzichten zoals die op dit moment gelden

L

M Hoewel geen partij bij deze Overeenkomst geldt dat deze Overeenkomst ook als basis

kan dienen voor het overeenkomen van eventuele Participatieovereenkomsten met Cogas
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Groep JuvaN V enRendo Groep

ZIJN ALS VOLGT OVEREENGEKOMEN

1 DEFINITIES ENINTERPRETATTE

1 1 Definities en interpretatie

Woorden en uitdrukkingen met een hoofdletter hebben de betekenis zoals opgenomen in

Bijlage 1 Definities en interpretatie en zijn van toepassing op deze gehele

Overeenkomst

1 2 Bijlagen

Alle Bijlagen waarnaar in deze Overeenkomst wordt verwezen vormen een integraal en

onlosmakelijk deel van deze Overeenkomst en hebben effect alsof ze in het lichaam van

deze Overeenkomst zijn opgenomen Een verrvijzing naar deze Overeenkomst geldt
tevens als een verwijzing naar alle Bijlagen

2 HOOFDLIJNEN AFSPRAKENKADER

2 1 Introductie

2 1 1 Zoals hierboven uiteengezet voorzien de Netwerkbedrijven in de toekomst versterking
van hun eigen vermogen nodig te hebben De Staat heeft in de Kamerbrief aangegeven

dat hij een Kapitaalstorting en daarmee aandeelhouderschap in de Netwerkbedrijvai
door de Staat als belangrijk verder uit te werken onderdeel van de oplossing ziet waarbij

de volgende afspraken gelden

2 2 Monitoring ontstaan Kapitaalbehoefte en verlaging Kapitaalbehoefte

2 2 1 Partijen komen overeen dat ieder kalenderjaarnaondertekening van deze Overeenkomst

een Netwerkbedrijf op of omstreeks de datum waarop zij haar jaarrekening deponeert ha

initiatief zal nemen om de Staat en de overige leden van de AHC dan wel indien

toepiBselijk het GAO te informeren over haar op dat moment geldende financiele

situatie zoals die blijkt uit de meest recent gedeponeerde jaarrekening en of zij een

Kapitaalbehoefte voorziet die gaat ontstaan in de daaropvolgende kalenderj aren

2 2 2 Indien bij een Netwerkbedrijf een Kapitaalbehoefte ontstaat dient het desbetreffende

Netwerkbedrijf in nauwe samenwerking met de leden van de AHC dan wel indien

toepasselijk het GAO een plan van aanpak op te stellen en nadien aan de Staat te

overleggen dat ingaat op de stappen die gezet zullen worden om de Kapitaalbehoefte
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indien mogelijk te verlagen zoals beschreven in paragraaf 4 van de Term Sheet

Kapitaalbehoefle

2 3 Toetredingsverzoek

Een verzoek van een Netwerkbedrijf aan de Staat om toe te treden als aandeelhouder van

dat Netwerkbedrijf en daarmee aan een in dat verzoek omschreven

Kapitaalstortingsbehoeftetevoldoen een Toetredingsvei zoek zal aan bepaalde proces

en minimumvoorwaarden moeten voldoen om te worden meegenomen in bet

besluitvormingsproces van de Staat zoals uiteengezet in deze Overeenkomst Deze

minimumvoorwaarden zullen voor zover relevant tevens van toepassing zijn op

mogelijke vervolgstortingen nadat de Staat is toegetreden als aandeelhouder van een

Netwerkbedrijf zoals nader overeen te komen in de Participatieovereenkomst

2 3 1

2 3 2 De beoordeling van ieder Toetredingsverzoek is onderhevig aan politieke goedkeuring

mandaat en dekking binnen de Rijksbegroting hetgeen een discretionaire bevoegdheid

van de Staat is

De Staat zal ieder Toetredingsverzoek van een individueel Netwerkbedrijf het

Verzoekende Netwerkbedrijf toetsen aan de criteria in Artikel 4 De Staat en het

Verzoekende Netwerkbedrijf zullen zich over en weer redelijk inspannen om elkaar de

informatie te verstrekken die nodig is voor deze beoordeling binnen de procesafspraken

en tijdslijnen zoals opgenomen in Artikel 3

2 3 3

De Staat zal een Toetredingsverzoek niet eerder honoreren door toetreding als

aandeelhouder van het Verzoekende Netwerkbedrijf door middel van een

Kapitaalstorting dan nadat aan de cumulatievevoorwaarden zoals opgenomenin Artikel

5 1 2 is voldaan waarbij het op het moment van aangaan van deze Overeenkomst de

intentie van de Staat is om rechtstreeks toe te treden als aandeelhouder van het

Verzoekende Netwerkbedrijf

2 3 4

Participatieovereenkomst2 4

2 4 1 Indien de Staat een Toetredingsverzoek redelijkerwijs verwacht te honoreren zullen de

Staat en het Verzoekende Netwerkbedrijf in nauwe samenwerking met de AHC dan wd

indien toepasselijk het GAO zich inspannen om een Participatieovereenkomst uit te

onderhandelen zoals bedoeld in Artikel 5 1 2f

Stedin2 5

Partijen erkennen dat Stedin reeds een verzoek heeft ingediend voor een Kapitaalstorting

per 2023 van een bedrag ad EUR 500 000 000 vijf honderd miljoen Euro dat door de

2 5 1
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Staat in behandeling is genomen Dit verzoek zal enkel worden gehonoreerd indien is

voldaan aan de cumulatieve voorwaarden in Artikel 5 1 2

PROCESAFSPRAKEN3

3 1 1 Partijen zullen er naar streven bij een Toetredingsverzoek zoveel mogelijk aan te sluiten

bij het hieronder geschetste tijdspad met uitzondering van de data genoemd onder a en

c waarvan niet kan worden afgeweken De hieronder aangegeven data zien op het jaar

voorafgaand aan het gewenste stortingsjaar zoals opgenomen in een Toetredingsverzoek
voor zover niet anders vermeld

Het Netwerkbedrijf informeert de Staat over het ontstaan van een mogelijke

ELapitaalbehoefte en dient een door het Netwerkbedrijf en de AHC dan wel

indien toepasselijk het GAO gezamenlijk gedragen plan van aanpak voor het

invullen en zo mogelijk verlagen van de Kapitaalbehoefte in bij de Staat zoals

beschreven in Biilaged Term Sheet Kapitaalbehoefte voor 1 oktober tweejaar

voorafgaand aan het gewenste stortingsjaar

a

b Het Netwerkbedrijf informeert de Staat over het indienen van een mogelijk

Toetredingsverzoek voor 1 februari

Zonder afbreuk te doen aan de voorkeursrechten en overige rechten van de

bestaande aandeelhouders op basis van de bestaande governance indien met in

achtneming van de beoogde effecten van de verschillende mitigerende

maatregelen zoals omschreven in het plan van aanpak zoals beschreven in Bijlage

4 {Term Sheet Kapitaalbehoefte een Kapitaalstortingsbehoefte bestaat dan kan

hetNetwerkbedrijfhet Toetredingsverzoek innauwe samenwerking met deAHC

dan wel indien toepasselijk het GAO zonder dat formele goedkeuring door de

AvA vereist is indienen bij de Staat Indienen Toetredingsverzoek door

Netwerkbedrijf bij de Staat uiterlijk 1 maart

c

d Inrichten van een virtuele data room en beschikbaar stellen vanfinanciele fiscale

en juridische vendor due diligence rapporten door het Netwerkbedrijf voor 1

april

Due diligence onderzoek door de Staat naar het Netwerkbedrijf en de omvang

van de Kapitaalbehoefte en Kapitaalstortingsbehoefte 1 april eind mei

e

f Bekendmaking van het voomemen te voorzien in een deel van de

Kapitaalstortingsbehoefte in de vorm van een voorgenomenkapitaalstorting in

het Netwerkbedrijf door het kabinet dat daartoe volledigheidshalve
discretionair bevoegd is de Kapitaalstoiting op Prinsjesdag
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Zodra het Toetxedingsverzoek voldoende basis vormt voor nader overleg met de Staat en

de Staat voomemens iste voorzien in een deel van de Kapitaalstortingsbehoefte zal de

Staat het proces zoals hieronder genoemd te beginnen bij sub g verder opstarten

Staatssteuntraject voor^gaand aan besluitvorming door de Staat waarbij de

Staat het Netwerkbedrijf op de hoogte zal houden van het staatssteuntraject en

hetNetwerkbedrijf overeenkomstig Artikel 5 1 2c wordt geinformeerd over dete

nemen stappen

g

h Besluitvorming door de Staat ten aanzien van een eventueel mandaat en budga

naparlementaire goedkeuring in of omstreeks december

Eerste concept Participatieovereenkomst door de Staat in September na

Prinsjesdag

1

Onderhandelingen Participatieovereenkomst 1 oktober of indien eerder na

ontvangst eerste concept Participatieovereenkomst 1 december

J

k Het uitvoering geven aan de in de Participatieovereenkomst opgenomai

voorwaarden om over te kunnen gaan tot het passeren van de akte van uitgifte
van aandelen en het doen van de Kapitaalstorting na ondertekening

Participatieovereenkomst afhankelijk van het verloop van de relevante

democratische processen bij de Staat en aandeelhouders doorlooptijd is naar

verwachting minimaal 3 maanden

3 1 2 In de bovenstaande indicatieve tij dslij nen zijn de deadlines van en specificaties omtrent

de vereiste integrale politiek bestuurlijke besluitvorming en of goedkeuring zoals

beschreven in Artikel 5 1 2d niet meegenomen

4 VEREISTEN VOOR HET DOEN VAN EEN TOETREDINGSVERZOEK

Een Toetredingsverzoek dient aan de volgende cumulatieve voorwaarden te voldoen om

te worden meegenomen in het besluitvormingsproces van de Staat conform het

bepaalde in deze Overeenkomst

4 1

het Toetredingsverzoek is tijdig ingediend conform de regeling in Artikel 3 1 1a

tot en met 3 1 1c

a

b het Toetredingsverzoek bevat de vereiste informatie zoals omschreven in de

Financiele Term Sheets en

de Kapitaalbehoefte en de Kapitaalstortingsbehoefte omschreven in het

Toetredingsverzoek voldoen aan de eisen uit de Term Sheet Kapitaalbehoefte

G
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5 VOORWAARDEN VOOR TOETREDING

5 1 Toetreding Staat als aandeelhouder

5 1 1 Zoals omschreven in Artikel 2 3 2 en hierbij benadrukt is de beoordeling van ieder

Toetredingsverzoek onderhevig aan politieke goedkeuring mandaat en dekking binnen

de Rijksbegroting hetgeen een discretionaire bevoegdheid van de Staat is

5 1 2 De Staat behandelt een Toetredingsverzoek conform de daarvoor gebruikelijke

budgettaire en parlementaire processen De Staat zal niet eerder een Toetredingsverzoek

honoreren door toetreding als aandeelhouder van bet Verzoekende Netwerkbedrijf door

middel van een Kapitaalstorting dan nadat aan alle cumulatieve voorwaarden uit dit

Artikel 5 1 2 is voldaan

budgettaire dekking is verkregen voor de Kapitaal storting binnen de reguliere

procedures voor bet vaststellen van de Rijksbegroting

a

b een mandaat is verstrekt door de ministerraad voor bet onderhandelen van een

Participatieovereenkomst met bet Verzoekende Netwerkbedrijf

vanuit staatssteunperspectief i de Kapitaal storting niet kwalificeert als

staatssteun en ii deze informeel door de Staat is voorgelegd aan de Europese

Commissie waarbij de Staat bet Netwerkbedrijf op de hoogte zal houden van bet

staatssteuntraject en word geinformeerd over de te nemen stappen zodat bet

Netwerkbedrijf de AHCs dan wel indien toepasselijk bet GAO zal kunnen

informeren

c

d integrale politiek bestuurlijke besluitvorming voor de toetreding van de Staat als

aandeelhouder van bet Verzoekende Netwerkbedrijf heeft plaatsgevonden met

inachtneming van toepassebjke wet en regelgeving waaronder mogelijkmaar

niet beperkt tot interne besluitvorming goedkeuring van de betrokken ministeis

van Financien en EZK besluitvorming en ofgoedkeuring in de ministerraad en

Staten Generaal overleg met de Algemene Rekenkamer en bet doorlopen van de

voorhangprocedure als bedoeld in de Comptabiliteitswet

de Staat een due diligence onderzoek heeft laten uitvoeren en tevreden is met de

uitkomsten van dat onderzoek en

e

T de Staat en bet Verzoekende Netwerkbedrijf in nauwe samenwerking met de

AHC dan wel indien toepasselijk bet GAO overeenstemming hebben bereikt

over de inhoud van een participatieovereenkomst tussen de Staat en bet

Verzoekende Netwerkbedrijf inclusief bijlagen waaronder een wijziging van de
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statuten en het aandeelhoudersconvenant van het Verzoekende Netwerkbedrijf
waarin uitputtend de rechten en plichten zijn vastgelegd in verband met de

toetreding van de Staat als aandeelhouder de daarbij horende Kapitaalstortir^

alsmede de voorwaarden die van toepassing zullen zijn op eventuele verzoeken

van het Net^verkbedrijf aan de Staat na de Kapitadstorting door de Staat om

aanvullende extra Kapitaalstortingen te doen een Participatieovereenkomst

5 1 3 Het aangaan van een Participatieovereenkomst door een Netwerkbedrijf vereist de

voorafgaande goedkeiiring door de AvA en RvC van het relevante Netwerkbedrijf

5 2 Participatieovei eenkoinst Staat en Netwerkbedrijf

5 2 1 Een Participatieovereenkomst bevat tenminste de volgende elementen die van toepassing

zijn op iedere Kapitaalstorting door de Staat als aandeelhouder

vaststelling van het door de Staat te verwerven percentage in het aandelenkapitaal

van het Netwerkbedrijf in de vorm van een kapitalisatietabel waaruit de belangen
van iedere aandeelhouder in het aandelenkapitaal van het Netwerkbedrijf blijken
nahet toetreden van de Staat als aandeelhouder van het Netwerkbedrijf

a

b een verplichting van het Netwerkbedrijf dat de Kapitaalstorting enkel ten goede
komt aan de Netinvesteringen en daarmee aan de activiteiten en de investeringm

ten behoeve van de Energienetwerken van de aangewezen netbeheerder

een akte van uitgifte van aandelen in het aandelenkapitaal van het

Netwerkbedrijf

c

d impl ementatie van de voorwaarden in de Term Sheet Governance waaronder een

statutenwijziging van het Netwerkbedrijf en een amendement van het

aandeelhoudersconvenant van het Netwerkbedrijf

de eisenuitde Financiele Term Sheets bij deze Overeenkomst worden voorzova

relevant geacht door de Staat het betreffende Netwerkbedrijf en de betreffende

AHC dan wel indien toepasselijk het GAO integraal opgenomen en waar

nodig nader uitgewerkt in de Participatieovereenkomst en zullen voor zover

relevant mede van toepassing zijn op eventuele vervolgverzoeken van het

Netwerkbedrijf om additionele Kapitaalstortingen inclusief bijbehorende

rapportageverpl ichtingen

e

T de voorwaarden om tot het passeren van de akte van uitgifte van aandelen en de

Kapitaalstorting over te gaan waaronder in leder geval begrepen
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positief advies van de ondememingsraad van het Netwerkbedrijf voor

zover vereist in verband met het toetreden van de Staat als aandeelhouda

van het Netwerkbedrijf

goedkeuring door de AvA en RvC van het Netwerkbedrijften aanzien

van het toetreden van de Staat als aandeelhouder van het Netwerkbedrijf^
inclusief de vereiste besluitvorming om uitvoering te geven aan deze

toetreding
andere publiekrechtelijke goedkeuringen en ofhet staatssteun traject

1

11

111

relevante interim convenanteng

h relevante en marktconforme garanties en fiscale vrij waring en

een inspanningsverplichting voor het Netwerkbedrijfom op verzoek van de Staat

met de overige Netwerkbedrijven samen te werken om op een efficiente manier

de energietransitie te bevorderen

1

LOOPTIJD6

Deze Overeenkomst wordt aangegaan voor bepaalde tijd op de Ondertekendatum en

eindigt van rechtswege en zonder dat kennisgeving is vereist

ten aanzien van een Netwerkbedrijf dat een Participatieovereenkomst heeft

gesloten met de Staat op de datum van inwerkingtreding van die

Participatieovereenkomst

ten aanzien van alle Partijen op de datum dat alle Netwerkbedrij ven een

Participatieovereenkomst hebben gesloten met de Staat

ten aanzien van alle Partijen op 31 december 2036 24 00 uur MET waarbij

Partijen deze Overeenkomst in overleg kunnen verlengen indien een

Netwerkbedrijf op dat moment redelijkerwijs verwacht een Kapitaalbehoefte te

krijgen in de periode tot 31 december 2047

Indien alle Partijen schriftelijk instemmen kunnen Partijen overeenkomen deze

Overeenkomst te beeindigen

6 1

a

b

c

d

7 GEHEIMHOIIDING

Geheimhoudingsverplichting7 1

7 1 1 Partijen erkennen dat deze Overeenkomst openbaargemaakt kan worden

7 1 2 Behoudens het bepaalde m Artikel 7 1 1 alsmede Artikel 7 1 3 verbindt iedere Partij zidi

ertoe om alle informatie die zij heeft ontvangen of verkregen als gevolg van het aangaan

of uitvoeren van deze Overeenkomst te behandelen als strikt vertrouwelijk en deze
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informatie niet publiek te maken of te gebriiiken voor zover die informatie betrekking
heeft op

de inhoud van de onderhandelingen met betrekking tot deze Overeenkomst of

enig document wa^naar in deze Overeenkomst wordt verwezen of welke is

aangegaan krachtens of in verband met deze Overeenkomst

a

b de aandeelhouders van deNetwerkbedrijven of

een Netwerkbedrijf haar bedrijfsactiviteiten of die van haar

groepsmaatschappij en

c

a tot en met c hierboven worden hierna tezamen aangeduid als Vertrouwelijte
Infonnatie

7 1 3 Artikel 7 1 2 geldt niet voor publieke bekendmaking van Vertrouwelijke Informatie

voor zover bekendmaking voortvloeit uit geschreven en of ongeschreven

publieke verantwoordingsverplichtingen op grond waarvan de Staat of de

aandeelhouders van de Netwerkbedrijven zijn gehouden tot het verstrekken van

mlichtingen aan het parlement provinciale Staten gemeenteraden de algemene
of lokale rekenkamers of andere organen van de Staat of de aandeelhouders van

de Netwerkbedrijven

a

b voor zover bekendmaking vereist is of wordt door het Recht regels van een

effectenbeurs of door een Autoriteit of andere autoriteit met bevoegdheden die

van toepassing zijn of worden op de Staat de Netwerkbedrijven en of de

aandeelhouders van de Netwerkbedrijven ongeacht ofdeze regels kracht van wet

hebben maar in dat geval slechts na raadpleging van de andere betrokkenen

onder de Staat de Netwerkbedrijven en of de AHCs dan wel indien

toepasselijk het GAO al naargelang het geval over het tijdstip en de inhoud

van de bekendmaking voor zover die raadpleging praktisch mogelijk is en

toegestaan krachtens het Recht

voor zover bekendmaking vereist is in verband met het proces voor de benodigde

goedkeuring van enige rechtshandeling die voortvloeit uit deze Overeenkomst

door de Staat en of de Netwerkbedrijven

c

voor zover die bekendmaking of het gebruik van die informatie vereist is in

verband met het uitoefenen van rechten of rechtsmiddelen uit hoofde van of in

verband met deze Overeenkomst

d
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aan en tussen deprofessionele adviseurs vertegenwoordigers of accountants van

Partijen de aandeelhouders van de Netwerkbedrijven en de centrale

ondernemingsraad van de Netwerkbedrijven mits die bekendmaking

redelijkerwijs noodzakelijk is in verband met bun opdracht en aan hen een

gebniikelijke vertrouwelijkheidsverplichting is of wordt opgelegd

e

f aan Kredietbeoordelingsbureaus mits die bekendmaking plaatsvindt met

inachtneming van dezelfde vertrouwelijkheidswaarborgen waaronder het

betreffendeNetwerkbedrijf in de normalegang van zaken informatie deelt met

het betreffende Kredietbeoordelingsbureau en

voor zover die informatie op of na de Ondertekendatum openbaar is geworden

anders dan door onrechtmatige openbaarmaking waarvan de betrokken Partij op

het moment van openbaarmaking wist of redelijkerwijs had kunnen weten dat

deze onrechtmatig was

g

DIVERSEN8

Bindend effect8 1

Deze Overeenkomst zal niet bindend zijn en derhalve niet rechtens afdwingbaar totdat

alle Partij en deze Overeenkomst rechtsgeldig hebben ondertekend

Gehele Overeenkomst8 2

Deze Overeenkomst vormt de gehele overeenstemming tussen Partijen en vervangt alle

eerdere mondelinge of schriftelijke overeenkomsten verbintenissen en regelingen tussen

Partijen voor zover die op enige manier betrekking hebben op het onderwerp van deze

Overeenkomst

8 3 Overdracht

Geen van Partijen heeft het recht om deze Overeenkomst {contractsovememing of een

of meer van haar rechten krachtens deze Overeenkomst in het geheel of gedeeltelijk ova-

te dragen zonder voorafgaande schriftelijke toestemming van de andere Partij of Partijen

al naargelang het geval

8 4 Ongeldige bepalingen

Ingeval een bepaling van deze Overeenkomst in zijn geheel ofgedeeltelijk nietig ofrdd

afdwingbaar is blijft de rest van deze Overeenkomst van kracht voor zover gegeven de

strekking en het doel van deze Overeenkomst die rest niet onverbrekelijk verbonden is

met de nietige of niet afdwingbare bepaling Partijen zullen hun uiterste best doen om
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overeenstemming te bereiken over een nieuwe bepaling die gegeven de strekking en het

doel van deze Overeenkomst zo weinig mogelijk afwijkt van de nietige of niet

afdwingbare bepaling

8 5 Wijziging

Wijzigingen in deze Overeenkomst hebben geen rechtskracht tenzij en totdat deze

schriftelijk zijn vastgelegd en door alle Partijen zijn ondertekend Ondertekening vindt

pas plants nadat ieder Netwerkbedrij f voorafgaande goedkeuring heeft verkregen van de

algemene vergadering van aandeelhouders voor het wdjzigen van deze Overeenkomst

8 6 Kosten

Tenzij in deze Overeenkomst anders is bepaald draagt iedere Partij haar eigen kosten in

verband met de voorbereiding onderhandeling en ondertekening van deze

Overeenkomst

8 7 Geen stilzwijgende afstand van recht geen rechtsvenverking

8 7 1 Afstand van recht in verband met deze Overeenkomst kan slechts geschieden door een

daartoe strekkende schriftelijke kennisgeving

8 7 2 Indien een Partij haar rechten uit hoofde van deze Overeenkomst niet uitoefent daaronda

begrepen verlenging van de termijn waarbinnen een andere Partij haar verbintenissen uit

hoofde van deze Overeenkomst dient uit te voeren mag dit niet worden opgevat als

rechtsverwerking De rechten van een Partij krachtens deze Overeenkomstmogenzo vaak

als nodig worden uitgeoefend en zijn cumulatief ten opzichte van en doen geen afbreuk

aan rechten en rechtsmiddelen die een Partij krachtens het Recht toekomen

8 8 Geen oiitbiiiding of veniieti^ng

8 8 1 Partijen doen hierbij afstand van hun rechten uit hoofde van artikelen 6 265 tot en met

6 272 BW om deze Overeenkomst inhet geheel of gedeeltelijk te ontbinden of inrechte

daarvan ontbinding te vorderen

8 8 2 Voor zover toegestaan krachtens het Recht doet ieder van Partijen hierbij afstand van hun

rechten uit hoofde van artikelen 6 228 en 6 230 BW omdeze Overeenkomst inhet geheel
of gedeeltelijk te vemietigen op grond van dwaling of daarvan in rechte vemietiging of

wijziging te vorderen
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8 9 Kennisgevingen

8 9 1 Alle kennisgevingen verzoeken goedkeuringen en andere correspondentie krachtens of

anderszins in verband met deze Overeenkomst dient schriftelijk te geschieden en ter hand

te worden gesteld aangetekend te worden verstuurd of verzonden te worden als e mml

naar het betreffende e mailadres overeenkomstig Artikel 8 9 2 Verzending per koerier

zal hebben te gelden als terhandstelling

8 9 2 Kennisgevingen verzoeken goedkeuringen of andere correspondentie krachtens of

anderszins in verband met deze Overeenkomst dienen geadresseerd te worden aan de

adressen van Partijenzoals uiteengezet in deze Overeenkomst of aan zulk ander adres

waar de betreffende Partij voor dat doel kermis van geeft aan de andere Partijen in

overeenstemming met de bepalingen van dit Artikel 8 9 Kennisgevingen

8 9 3 Tenzij anders overeengekomen worden kennisgevingen gedaan op de volgende

mail adressen

Staata

Mnisterie van Financien

Korte Voorhout 7

Postbus 20201

2500 EE Den Haag

E mail Persoonsgegevens

b Alliander

Alliander N V

t n v Persoonsgegevens

Utrechtseweg 68

6812 AH Arnhem

Email Persoonsgegevens

en met een kopie aan

Persoonsgegevens

Enexisc

Enexis Holding N V
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lav Persoonsgegevens

Magistratenlaan 116

5223 MB s Hertogenbosch

email Persoonsgegevens

en met een kopie aan

Persoonsgegevens

d Stedin

Stedin Holding N V

t n V Persoonsgegevens

Blaak 8

3011 TA Rotterdam

Email Persoonsgegevens

en met een kopie aan

Persoonsgegevens

8 9 4 Een kennisgeving verzoek goedkeuring of andere correspondence krachtens of

anderszins in verband met deze Overeenkomst zal voor doeleinden van deze

Overeenkomst enkel gel dig zijn mits een ontvangstbewijs verkregen is

8 9 5 De bepalingen van dit Psx\iks\^ 9 Kennisgevingen zijn niet van toepassing op de

betokening van documenten met bet oog op een juridische procedure

8 10 Ondertekening in delen

Deze Overeenkomst kan in delen worden ondertekend Dit heeft hetzelfde effect als

wanneer de handtekeningen op de verschillende exemplaren waren gezet op een en

hetzelfde exemplaar van deze Overeenkomst
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9 TOEPASSELIJK RECHT EN GESCHILLEN

9 1 Toep asselij k Recht

Deze Overeenkomst en alle overige documenten die krachtens of in verband met deze

Overeenkomst worden aangegaan zullen uitsluitend worden beheerst door en uitgelegd
in overeenstemming met Nederlands Recht

9 2 Geschillen

Partijen komen overeen dat alle geschillen in verband met deze Overeenkomst en alle

overige documenten die krachtens of in verband met deze Overeenkomst worden

aangegaan met inbegrip van enig geschil ten aanzien van de geldigheid van deze

Overeenkomst ofdeze bepaling de bevoegdheid van het scheidsgerecht ofde vatbaarheid

van het geschil voor arbitrage bindend zullen worden beslecht overeenkomstig het

arbitrage reglement van het Nederlandse Arbitrage Instituut hetNAI zoals dit van

kracht is op het moment dat de arbitrage aanhangig wordt gemaakt

De procedure zal worden gevoerd en alle documenten zullen aan de arbiters

worden overgelegd in de Nederlandse taal

a

b De plants van arbitrage zal Den Haag zijn Zittingen zullen plaatsvinden in Den

Haag tenzij anders overeengekomen

Het scheidsgerecht zal bestaan uit 3 drie arbiters De Staat en het betreffende

Netwerkbedrijf zullen ieder 1 een arbiter benoemen en het NAI zal de derde

arbiter benoemen die tevens de voorzitter van het scheidsgerecht zal zijn en die

een Nederlands advocaat dient te zijn Indien de eisende Partij niet binnen

30 dertig dagen na de datum van haar arbitrageaanvraag of de gedaagde Partij
niet binnen 30 dertig dagen na de datum van de benoeming van de arbiter van

de eisende partij een arbiter heeft benoemd dan zal die arbiter door het NAI

worden benoemd

c

d Samenvoeging van arbitrate gedingen als bedoeld in artikel 1046 van het

Wetboek van Burgerlijke Rechtsvordering is uitgesloten tenzij anders

overeengekomen

Het scheidsgerecht beslist naar de regelen des rechtse

f Het scheidsgerecht zal zorg dragen voor een proportioneleenefficiente wijzevan

bewijsvergaring zo nodig met inachtneming van de standpunten van de Partijai

Het is Partijen toegestaan om de strekking van het vonnis te deien voor zoverg
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vereist is op basis van geschreven en of ongeschreven publieke

verantwoordingsverplichtingen op grond waarvan de Staat ofde aandeelhoudas

van de Netwerkbedrijven zijn gehouden tot bet verstrekken van inlichtingen aai

het parlement provinciale Staten gemeenteraden de algemene of lokale

rekenkamers of andere organen van de Staat of de aandeelhouders van de

Netwerkbedrijven

[RESTANT VANPAGINA OPZETTELUKBLANCO GELATEN]
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Deze Overeenkomst is aangegaan op de datum die aan het begin van deze Overeenkomst staat

vermeld

De Nederlandse Staat

Naam

Titel
“

Persoonsgegevens

Persoonsgegevens

AllianderN V

Naam Persoonsgegevens

Titel

Naam

Titel

Persoonsgegevens

PersoonsgegevensPersoonsgegevens

Enexis

Naam Persoonsgegevens Naam

Titel

Persoonsgegevens

Titel Persoonsgegevens Persoonsgegevens

Stediii

Naam PersoonsgegevensNaam Persoonsgegevens

Titel TitelPersoonsgegevens Persoonsgegevens
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DEFINITIES EN INTERPRETATIEBijiage 1

DEEL 1 DEEINITIES

De volgende met een hoofdletter geschreven woorden en uitdrukkingenin deze Overeenkomst

hebben de volgende betekenis

ARC aandeelhouderscommissie

een supranationaal nationaal provinciaal gemeentelijk of

ander met overheidsgezag bekleed orgaan dan wel een

bevoegde rechter alsmede een onderdeel daarvan of een

quasi overheidsinstantie of privaat orgaan dat

toezichtrechtelijke fiscale douane of andere quasi

overheidsbevoegdheden uitoefent met inbegrip van de

Europese Unie

Autoriteit

AvA algemene vergadering van aandeelhouders

het Burgerlijk WetboekBW

CvA commissie van aandeelhouders

Energieiietwerken heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in

overweging B van deze Overeenkomst

de Term Sheet Waardering en prij sbepaling in Bill age 3 en

de Term Sheet Kapitaalbehoefte in Bijiage 4

Einanciele Term Sheets

Financiele Uitgangspunten heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in de Term

Sheet Governance in Bijiage 2

Finandeiingsplan heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in de Term

Sheet Governance in Bijiage 2

GrootaandeelhoudersoverlegGAO

heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in

overweging E van deze Overeenkomst

Kamerbrief

Kapitaalbehoefte heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in

overweging D van deze Overeenkomst

Kapitaalstorting heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in Artikel

3 1 If van deze Overeenkomst
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heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in

overweging F van deze Overeenkomst

Kapitaalstortingsbehoefte

Teimijn heeft de betekenis die daaraan Avordt gegeven in Bijlage2

van deze Overeenkomst {Temi Sheet Governance

Lange

Investeringsplan

Midden Europese TijdMET

heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in

Artikel 9 2 Geschillen van deze Overeenkomst

NAI

investeringen in Energienetwerken met dien verstandeNetinvesteringen
dat

a ten tijde van ondertekening van deze Overeenkomst

investeringen in warmtenetten hier niet onder zijn

begrepen voor deze investeringen geldt de bestaande

governance en na toetreding van de Staat geldt

hiervoor de procedure zoals beschreven in paragraaf
4 3 van de Term Sheet Governance

b rondom de inwerkingtreding van de Wet collectieve

warmtevoorziening Partijen tezamen met de AHC dan

wel indien van toepassing het GAO in overleg treden

over de gevolgen daarvan voor deze Overeenkomst

inclusief de definitie van Energienetwerk en

Netinvesteringen Indien en voor zover het

Netwerkbedrijf dan vvel de onder het Netwerkbedrijf
vallende netbeheerder alsdan of op een ander moment

wettelijk verplicht wordt taken met betrekking tot

warmte uit te voeren vergelijkbaar met huidige

verplichtingen m b t elektriciteit en gas dan worden

de warmtenetten waarvoor deze taken gelden
automatisch als Energienetwerk aangemerkt en de

investeringen daarin als Netinvestering voor de

toepassing van deze Overeenkomst en de

Participatieovereenkomst met de kanttekening dat

voor uitbreiding met warmtenetten mogelijk opnieuw
een staatssteuntraject moet worden doorlopen en

c onverlet de bepalingen in sub a en b hierboven

geldt dat de Staat het betreffendeNetwerkbedrijfen

de AvA van het betreffende Netwerkbedrijf

gezamenlijk

privaatrechtelijke zin de Overeenkomst conform

Artikel 8 5 aan te passen door investeringen in

kunnen besluiten inom
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wamitenetten voor de toepassing van deze

Overeenkomst en de Participatieovereenkomst te

kwalificeren als ‘Energienetwerk’

‘Netinvesteringen’ met de kanttekening dat voor

uitbreiding met warmtenetten mogelijk opnieuw een

staatssteuntraject moet worden doorlopen

Deze bepaling bevat geen verplichting voor enige Partij of

aandeelhouders van de Netwerkbedrijven om een

dergelijk besluit ten aanzien van warmtenetten te nemen

maar bevat ook geen beperking voor de Staat om

zelfstandig te besluiten om middels wet en regelgevirig te

bepalen dat het beheer van warmtenetten een wettelijke
taak wordt van netbeheerders of Netwerkbedrijven

en

Alliander Enexis en Stedin zoals opgenomen in de

introductie van deze Overeenkomst

Netwerkbedrijven

Ondertekendatum de dag waarop de Partij en deze Overeenkomst hebben

ondertekend

deze overeenkomst tussen de Partijen met inbegrip van

alle Bijlagen en Annexen

Overeenkomst

heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in

Artikel 5 1 2f van deze Overeenkomst

Participatieovereenkomst

Partijen de Staat en de Netwerkbedrijven en Partij betekent een

van hen of de betreffende partij al naargelang de context

vereist

Recht alletoepasselijke richtlijnen wetten verdragen besluiten

beschikkingen bevelen regels verordeningen codes

vonnissen arresten ofdecreten ofandere vereisten van een

Autoriteit

raad van bestuurRvB

raad van commissarissenRvC

Staat heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in de

preambule van deze Overeenkomst

heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in Artikel

2 3 1 van deze Overeenkomst

Toetredingsverzoek
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heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in

Artikel 7 1 2 van deze Overeenkomst

Vertrouwelijke Infomiatie

Verzoekende Netwerkbedrijf heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in Artikel

2 3 3 van deze Overeenkomst

een dag niet zijnde een zaterdag zondag of een krachtens

artikel 3 van de Algemene Termijnenwet algemeen
erkende feestdag in Nederland

Werkdag
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DEEL 2 FINAI jCIELE DEFINITIES

De volgende met een hoofdletter geschreven woorden en uitdrukkingen in de Financiele Term

Sheets en waar relevant deze Overeenkomst hebben de volgende betekenis

heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in Bi|lage3

van deze Overeenkomst {Term Sheet Waardering en

prijsbepaling

Aandeelhouders

de kredietkwaliteitstrap van een Netwerkbedrijf zoals van

tijd tot tijd bepaald door een Kredietbeoordelingsbureau
voor dat Netwerkbedrijf

Credit Rating

heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in Bijlage3

van deze Overeenkomst Term Sheet Waardering en

prijsbepaling

Einissie

Emissie Prijs heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in Biilage3

van deze Overeenkomst Term Sheet Waardering en

prijsbepaling

Financiele Prognose de financiele prognose van het Verzoekende

Netwerkbedrijf voor de waardering van het Verzoekende

Netwerkbedrijf aan te leveren door het Verzoekende

Netwerkbedrijf volgens de tab Prognose van het template

Billage 5 Template Financiele Prognose

Kapitaalbehoefte en andere relevante informatie

Financiele

Kapitaalbehoefte

Prognose de financiele prognose van het Verzoekende

Netwerkbedrijf voor het vaststellen van de

Kapitaalbehoefte en Kapitaalstortingsbehoefte aan te

leveren door het Verzoekende Netwerkbedrijf volgens de

tab Prognose van het template in Bijlage 5 Template
Financiele Prognose Kapitaalbehoefte en andere

relevante informatie in overeenstemming met Bijlage 4

Term Sheet Kapitaalbehoefte

Fitch RatingsFitch

Fnnds from Operations FFO heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven door het

Maatgevende Kredietbeoordelingsbureau
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heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in Biilage3

van deze Overeenkomst {Term Sheet Waardering en

prijsbepaling

GAW

Kredietbeoordelingsbureau een bureau dat kredietbeoordelingen opstelt waarbij de

door Partijen erkende kredietbeoordelingsbureaus Fitch

Moody s en S P zijn

de meest recente door bet Maatgevende

Kredietbeoordelingsbureau gehanteerde ratio s ter

bepaling van de Minimale Credit Rating van een

Netwerkbedrijf waarbij Partijen erkennen dat i op bet

moment dat Partijen een onderhandelingsakkootd

bereiken ten aanzien van deze Overeenkomst is de

Leidende Ratio FFO Netto Schuld minimaal 11 voor

de middellange termijn zoals gehanteerd door bet

Maatgevend Kredietbeoordelingsbureau en ii deze ratio s

aan verandering onderhevig kunnen zijn indien een

Kredietbeoordelingsbureau zijn methodologie aanpast

Leidende Ratio s

bet Kredietbeoordelingsbureau dat door de Staat wordt

bepaald op basis van de op dat moment meest stringente
Credit Rating die van toepassing is op een Netwerkbedrijf

waarbij Partijen erkennen dat i op bet moment dat

Partijen een onderhandelingsakkoord bereiken ten aanzien

van deze Overeenkomst bet Maatgevende

Kredietbeoordelingsbureau S P is en ii dat dit kan

vnjzigen indien S P niet meer de meest stringente Credit

Rating hanteert die bepalend is voor de toegang tot een

efficiente kapitaalmarkt van bet betreffende

Netwerkbedrijf of indien S P naar bet oordeel van de

Staat niet meer toereikend is voor de berekening van de

Kapitaalbeboefte van een Netwerkbedrij f

Maatgevende

Kredietbeoordelingsbureau

de Credit Rating die door de Staat in lijn met de Nota

Deelnemingenbeleid Rijksoverbeid 2022 benodigd wordt

geacbt voor een Netwerkbedrijf om toegang tot de

kapitaalmarkten te bebouden tegen maatscbappelijk

acceptabele kosten waarbij de Minimale Credit Rating op

bet moment dat Partijen een onderbandelingsakkoord
bereiken ten aanzien van deze Overeenlcomst een

zogenaamde A minus rating van S P en indien van

toepassing een A3 rating van Moody s is

Minimale Credit Rating
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Moody s Investors ServiceMoody’s

Netto Schiild heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven door het

Maatgevende Kredietbeoordelingsbureau

Onafhankelijke

Waarderingsspedalist

heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in Bijlage3

Term Sheet Waardering en prijsbepaling van deze

Overeenkomst

SO heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in BijlageS

van deze Overeenkomst Term Sheet Waardering en

prijsbepaling

S P Standard Poor s Rating Services

heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in Bi|laae3

van deze Overeenkomst Term Sheet Waardering en

prijsbepaling

Voorgestelde Emissie Prijzen

heeft de betekenis die daaraan wordt gegeven in BijlageS

van deze Overeenkomst Term Sheet Waardering en

prijsbepaling

Waarderingen
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DEEL 3 INTERPRETATIE

Voor doeleinden van deze Overeenkomst

Geslacht en meervoudV oord i die het enkelvoud aangeven zullen tevens het meervoud

omvatten en omgekeerd tenzij uitdrukkelijk anders is bepaald Woorden die duiden op

een geslacht kunnen ook duiden op een ander geslacht

a

b Verwijzingennaar mc Msie Woordenzoals inclusief metinbegrip van en omvatten

worden gebruikt om aan te geven dat de aldus opgesomde zaken of aangelegenheden nia

een limitatieve opsomming van alle bedoelde zaken of aangelegenheden zijn tenzij

uitdrukkelijk anders is bepaald

Kopjes De kopjes in deze Overeenkomst zijn opgenomen ten behoeve van de

overzichtelijkheid en voor verwijzing maar dienen niet voor de uitleg van deze

Overeenkomst

c

d Overwegingen Artikelen Paragrafen en Bijlagen Een verwijzing in deze Overeenkomst

naar een

Overweging is naar de betreffende overweging van deze Overeenkomst

Artikel is naar het betreffende artikel inclusief sub artikelen van deze

Overeenkomst

Paragraaf is naar de betreffende paragraaf in een Bijlage of Annex bij deze

Overeenkomst en

Bijlage is naar de betreffende bijlage bij deze Overeenkomst

1

11

111

iv

Dagen Waar in deze Overeenkomst naar een periode van een aantal dagen wordt

verwezen dient die periode tenzij uitdrukkelijk anders is bepaald te worden berekend

uitgezonderd de eerste en met inbegrip van de laatste dag tenzij de laatste dag niet op een

Werkdag valt in welke geval de laatste dag de eerstvolgende Werkdag is

e

f Contraproferentem Geen bepaling van deze Overeenkomst zal ten nadele van een Partij
worden uitgelegd uitsluitend vanwege het feit dat die Partij verantwoordelijk was voor

het opstellen van die betreffende bepaling Partijen erkennen dat vertegenwoordigers van

beide Partijen hebben meegeschreven aan en onderhandeld over deze Overeenkomst

Documenten Verwijzingen naar documenten worden geacht te verwijzen naar die

documenten zoals gewijzigd of aangevuld anders dan door schending van de bepalingen
van deze Overeenkomst van tijd tot tijd

g

h Redelijke inspanning Ingeval een verplichting wordt gekwalificeerd of omschreven met

verwijzing naar de woorden redelijkinspannen naarredelijkheidinspannen zichtot
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het uiterste inspannen uiterste best doen ofwoorden van gelijke strekking dan wordt

bedoeld de inspanningen die een persoon die graag een resultant wenst te bereiken in

vergelijkbare omstandigheden zou ondememen om het ertoe te leiden dat dat resultaat zo

spoedig mogelijk zal worden bereikt daarbij rekening houdend met onder andere i de

prijs het fmancieel belang en andere voorwaarden van de verplichting ii de aan de

inspanningen verbonden risico s om het verwachte resultaat te bereiken en iii het

vermogen van een onafhankelijke persoon om de nakoming van de verplichting te

beinvloeden
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TERM SHEET GOVERNANCEBijiage 2

1 Algemeen

Het aangaan van een Participatieovereenkomst met de Netwerkbedrijven heeft als doel om publieke

belangen met betrekking tot het Nederlandse energiebeleid te borgen Dat energiebeleid kent drie pijlers
betrouwbaarheid betaalbaarheid en duurzaamheid

De Nota Deelnemingenbeleid Rijksoverheid 2022 geldt hierbij als uitgangspimt De borging van de

publieke belangen via het aandeelhouderschap staat hierin centraal Het sturen op goed

ondememingsbestuur en het behoud van maatschappelijk kapitaal is onlosmakelijk met de rol van de Staat

als aandeelhouder verbonden Deze Term Sheet Governance bevat een overzicht van de zeggenschap die

de Staat op dit moment nodig acht om deze doelen te bereiken

Indien het belang van de Staat in een Netwerkbedrijf boven de 30 stijgt zal een gezamenlijke evaluatie

met het betreffende Netwerkbedrijf en diens AHC dan wel indien van toepassing GAO plaatsvinden ten

aanzien van de governance zoals voorzien in deze Term Sheet Governance en voor zover de Staat betreft

in relatie tot het dan geldende deelnemingenbeleid

Waar in deze Term Sheet Governance wordt gesproken over de

bijzondere besluitvormingsprocedure geldt het hieronder uiteengezette

besluitvormingsproces enhet daarbij behorende tij dspad De vetohouders

zijn de Staat en of een coalitie van aandeelhouders van een

Netwerkbedrijf zoals nader bepaald in deze Term Sheet Governance De

RvB kan besluiten om een verkort tij dspad te hanteren indien de urgentie

van een situatie in een voorkomend geval daar om vraagt

Bijzondere

besluitvormingspro
cedura

1 1

Stap Inhoud Planning vanaf

datum RvB

besluit

RvB communiceert vocngenomen besluit aan AHC GOA’^0 2 weken tot

bespreking in

AHC GAO

Consultatiein de AIIC GAO Aftonding

bespreking in

AHC GAO na

max 5 weken

1

Afwegitig inzet validatie expert review door de AHC GAOlA

2 Gemotiveerd voorgenomen besluit start bijzondere

besluitvormingsproeedure door vetolioudei s

Heroverweging RvB

Bij heroverwegmg aanpassing voorgenomen besluit —» Terug
naar stap 0

Bij vasthouden aan voorgenomen besluit — Door naar slap 4

Gesprek md RvB RvC met vetohouder s en voorzitter

AHC GAO

7 weken

3 9 weken

10 weken4

Heroverweging RvB

Bij heroverweging aanpassmg voorgenomen besluit— Terug
naar stap 0

Bij vasthouden aan voorgenomen besluit — Door naar slap 6

5 11 weken

Indien van toepassing Besluit inzet vetoredit door vetohouder s

Inzet vetorecht — besluit RvB gaat niet door ofniet door naarde

AvA

Geen inzet vetorecht besluitRvB kan warden genomen of
warden voorgetegd aan deAvA Besluit inzet vetorecht door de

Staat wordt conform de gebrutkelijke procedures voorgetegd aan

de Minister van Financien waarbif inhetkader van

6 12 weken
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investeringen het ministerie van Economische Zaken en Klimaat

wordt geoonsulteerd

Bespreking toelichting besluit inzet vetorecht in AHC GAO 13 weken7

Waar relevant ofvereistneemt de RvB voorgenomen besluiten slechts

na consultatie met of goedkeuring van de RvC Waar vereist neemt de

RvB voorgenomen besluiten na advies of instemming van de

ondememingsraad

Wijziging statuten

convenanten en

andere

regelementen en

ontbiiiding

Besluiten tot wijziging van de statuten convenanten en andere

reglementen van het Netwerkbedrij f indien en voor zover diewij zigingen
zouden aanbrengen in de afspraken die met de Staat zullen wordai

gemaakt in deze Overeenkomst en of de Participatieovereenkomst of de

strekking daarvan alsmede een besluit tot ontbinding van de

vennootschap kunnen door de AvA slechts worden genomen na

voorafgaande goedkeuring van de Staat

1 2

De Staat neemt zitting in de AHC dan wel indien toepasselij k het GAO

en de CvA van het Netwerkbedrij f Indien het Netwerkbedrijf over deze

organen beschikt maar deze niet zijn opgenomen in de statuten zuUai de

aandeelhouders van het betreffende Netwerkbedrijf samen met het

betreffende Netwerkbedrijf zorgen dat deze organen en de hun

toekomende informatie consultatie advies en of goedkeuringsrechten

een statutaire basis krijgen voor zover juridisch mogelijk

1 3 Aandeelhouders

commissie

1 4 Informatierecht Er zal tweemaal per jaar overleg worden gevoerd tussen de Staat de

overige leden van de AHC dan wel indien toepasselij k het GAO de

voorzitter van de RvC en de voorzitter van de auditcommissie al dan niet

met een of meer overige leden van de RvC over alle materiele

onderwerpen die voor het specifieke Netwerkbedrijf op dat moment

spelen

Daarnaast zal ieder halfjaar een bespreking plaatsvinden tussen de Staat

de overige leden van de AHC dan wel indien toepasselijk het GAO en

een delegatie van de RvB waaronder in ieder geval de CFO waarin de

RvB de halfjaarcijfers van het Netwerkbedrijf zal toelichten en vragen

kunnen worden beantwoord

Tevens worden eenmaal per jaar aan de AHC dan wel indien

toepasselijk het GAO de prognoses inclusief het Lange Termijn

Investeringsplan en Financieringsplan toegelicht zie ook de paragrafen
2 2 en4 2hiema
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Aanvullende dialogen en informatieverschaffing kunnen plaatsvinden op

initiatief van de Staat of op initiatief van de RvB de RvC of de overige

leden van de AHC dan wel indien toepasselijk het GAO

De Staat hecht er in algemene zin aan dat een deelneming van de Staat over voldoende toegang tot

financiele middelen beschikt om in haar financiele continuiteit te voorzien om zo haar activiteiten op de

korte en lange termijn uit te kunnen voeren Gelet op het omvangrijke bedrag dat met eventuele

Kapitaalstortingen is gemoeid wenst de Staat in nauwe samenwerking met de huidige aandeelhouders

een aantal specifiekerechten enbevoegdhedenten aanzien van de financiele positie van hetNetwerkbedrijf

te verkrijgen

De Staat vindt het belangrijk de financiele prestaties te volgen en hierover samen met de huidige

aandeelhouders een dialoog met het Netwerkbedrijf te hebben Daarbij is een goede informatiepositie

belangrijk Daarom worden periodiek financiele rapportages en prognoses verwacht van het

Netwerkbedrijf Ten behoeve van deze rapportages en prognoses worden doelstellingen voor financiele

indicatoren afgesproken De Staat acht het van belang dat het Netwerkbedrijf een prudente

kapitaalstructuur en kredietwaardigheid heeft en behoudt die past bij een ondememing met een belangrijke

publieke taak

Tot slot wenst de Staat met het Netwerkbedrijf en de zittende aandeelhouders een dividendbeleid af te

spreken Hierbij dient er een balans te zijn tussen enerzijds de continuiteit de kredietwaardigheid en de

investeringsagenda van de ondememing en anderzijds de belangen van de aandeelhouders Het dividend

dat wordt uitgekeerd komt immers ten goede aan de regionale overheidsfinancien

Bovenstaande uitgangspunten van de Staat vormen de basisbeginselen waarop onderstaande governance

eisen van de Staat ten aanzien van de financien gebaseerd zijn

De leden van de RvC worden benoemd door de AvA op voordracht van

de RvC met inachtneming van de profielschets

Op het moment dat de Staat als aandeelhouder toetreedt wordt een niaiw

RvC lid benoemd met een fmancieel profiel Afhankelijk van de situatie

bij het betreffende Netwerkbedrijf zal voor de her benoeming van dit

RvC lid i een versterkt aanbevelingsrecht van de AHC dan wel indien

toepasselijk de CvA of ii het reguliere proces dat via de RvC loopt

gelden In de Participatieovereenkomst zal worden bepaald welk van de

twee bovengenoemde processen van toepassing zal zijn

Als voor de her benoeming van het RvC lid met een fmancieel profid
een versterkt aanbevelingsrecht van de AHC dan wel indien toepasselijk
de CvA geldt wordt dit versterkte aanbevelingsrecht door de

aandeelhouders in gezamenlijkheid uitgeoefend via de AHC dan wel

indien toepasselijk de CvA De Staat zal voorafgaand aan de

aanbeveling de gelegenheid hebben om de kandidaat die de AHC dan wd

indien toepasselijk de CvA beoogt aan te bevelen te spreken Indien de

Benoeming
commissaris

benoeming CFO

2 1
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kandidaat diede AHC dan wel indientoepasselijk de CvA beoogt aan

te bevelen naar de gemotiveerde mening van de Staat niet voldoet dan

treedt de Staat hierover in gesprek met respectievelijk de AHC dan wel

indien toepasselijk de CvA Tenzij de Staat zijn bezwaren intrekt zal de

AHC dan wel indientoepasselijk de CvA de voorgenoemdekandidaat
niet aanbevelen en zal de kandidaat niet worden benoemd

Als voor de her benoeming vanhet RvC lid met een fmancieel profid

bet reguliere proces dat via de RvC loopt geldt stelt de RvC de

profielschets en de long en shortlist van kandidaten op waarbij zij de

Staat consulteert Voorafgaand aan de voordracht door de RvC zal de

Staat de gelegenheid hebben om de kandidaat die de RvC beoogt voor te

dragen te spreken Indien de kandidaat die de RvC beoogt voor te dr^ai
naar de gemotiveerde mening van de Staat niet voldoet dan treedt de Staat

hierover in overleg met de RvC Tenzij de Staat zijn bezwaar intrekt

draagt de RvC de voorgenoemde kandidaat niet voor aan de AvA De

AHC dan wel indien toepasselijk de CvA wordt op de voor het

betreffende Netwerkbedrijf gebruikelijke wijze in het proces betrokken

op basis van de geldende governance van het betreffende Netwerkbedrijf

De RvC bepaalt in lijn met de bestaande governance binnen het

betreffende Netwerkbedrijf de samenstelling van bestaande of nieuwe

commissies vande RvC HetRvC lidmet een fmancieel profiel zal daarbij

in elk geval toetreden tot de Auditcommissie Bestuurders worden

benoemd door de RvC De Staat zal middels de AHC dan wel indien

toepasselijk de CvA door de RvC op vertrouwelijke basis worden

geinformeerd over de shortlist van kandidaten voor de positie van CFO

zodra deze is opgesteld in het geval van een openstaande vacature

De RvB van een Netwerkbedrijf stelt jaarlijks een financieringsplan of

het vergelijkbare document bij het betreffende Netwerkbedrijf het

Financieringsplan op w aarin uiteen wordt gezet hoe het

Nehverkbedrijf de komende vijfjaren wil voorzien in de behoefte aan

financiering Het Financieringsplan geeft daarbij in elk geval zicht op de

totale Kapitaalbehoefte en maakt inzichtelijk op welke wijze het

Netwerkbedrijf in de komende vijf jaren adequaat kan worden

gefmancierd met een minimale inzet van extra eigen vermogen

Het Financieringsplan zal voldoen aan de volgende financiele

uitgangspunten de Financiele Uitgangspunten

behoud van een bepaalde Credit Rating waarbij op het moment

dat Partijen een onderhandelingsakkoord bereiken ten aanzien

van deze Overeenkomst deze credit rating A minus is bij S P en

indien van toepassing A3 bij Moody s

Financieringsplan2 2

i
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sturing op de daarbij horenderatio s waarbij geldt dat deze ratio s

znllen worden aangepast nadat een GRE wp t is verkregen

optimale inzet van schuldinstrumenten

geen gebruik van risicovolle of complexe schuldinstrumenten

dividendbeleid in lijn met de afspraken daarover zoals

weergegeven in paragraaf 2 4 Dividendbeleid en

geen onnodige vergroting van de Kapitaalbehoefte

ii

iii

iv

v

vi

De Financiele Uitgangspunten zullen worden opgenomen en nader

worden uitgewerkt in de Participatieovereenkomst met het betreffende

Netwerkbedrijf en kunnen slechts worden gewijzigd bij consensus van

het betreffende Netwerkbedrij f de AHC dan wel indien toepasselijk het

GAO en de Staat

De AHC dan wel indien toepasselijk het GAO en daarmee ook de Staat

als lid van de AHC dan wel indien toepasselijk het GAO zal door de

RvB worden geconsulteerd over het Financieringsplan en zal

voorafgaand aan de vaststelling daarvan worden gemformeerd over het

voorgenomen Financieringsplan Alshet voorgenomen Financieringsplan

naar het gemotiveerde oordeel van de Staat afwijkt van de Financiele

Uitgangspunten is de bijzondere besluitvormingsprocedure als bedoeld

in paragraaf 1 1 van toepassing op het besluit tot vaststelling

Het Netwerkbedrijf verstrekt aan de Staat en de overige leden van de

AHC dan wel indien toepasselijk het GAO periodiek financiele

rapportages inclusief de belangrijkste financiele en niet financide

risico s De rapportage omvat tevens de ontwikkeling van de belangrijkste

financi ele ratio s De te verstrekken rapportages en op te nemen financiele

ratio s worden met de Staat en de huidige aandeelbonders afgesproken in

de Participatieovereenkomst rekening houdend met de bestaande

financiele rapportages die binnen het betreffende Netwerkbedrijfworden

opgesteld en de rapportages die worden gedeeld met de AHC dan wel

indien toepasselijk het GAO en de AvA

2 3 Financiele

rapportages

Dividendbeleid In de Participatieovereenkomst die met een Netwerkbedrijf zal worden

gesloten zullen afspraken worden gemaakt over het dividendbeleid daf

voor een nader overeen te komen periode na een storting door de Staaf

zal gelden Het nieuwe dividendbeleid wordt vastgelegd in de relevante

organisatorischedocumentatie bijv statuten vanhet Netwerkbedrijf Na

afloop van deze periode kan het dividendbeleid worden aangepast

volgens de geldende governance

2 4
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I Strategic en maatschappelijk verantwoord ondeniemen

De strategic geeft de visie van de RvB weer op de lange termijn koers van de onderneming en zorgt voor

kaders bij het maken van toekomstige keuzes De Staat wil betrokken zijn bij de strategie van het

Netwerkbedrijf om er zorg voor te dragen dat de koers die de onderneming kiest in lijn is met het publieke

belang Daartoe dient de strategie financieel goed onderbouwdte zijn en aandacht te besteden aan een

maatschappelijk verantwoorde uitvoering daarvan

De Staat verryacht in den brede dat het Netwerkbedrijf op het gebied van maatschappelijk verantwoord

ondememen MVO een voorbeeldrol vervult in de sector Het netwerkbedrijf dient de

verantwoordelijkheid te nemen voor mensen de maatschappij en het milieu voor zover deze worden

beinvloed door de activiteiten van de onderneming

Bovenstaande uitgangspunten van de Staat vormen de basisbeginselen waarop onderstaande governance

eisen van de Staat ten aanzien van de strategie en MVO gebaseerd zijn

De Staat wordt middels de AHC dan wel indien toepasselijk het GAO

vroegtijdig betrokken bij en geconsulteerd over de totstandkoming en

herziening van de strategie van het Netwerkbedrijf naast wettelijke

inkadering op een manier die past binnen de daarvoor geldende

procedures en praktijken bij het betreffendeNetwerkbedrijf een en ander

nader uit te werken in de Participatieovereenkomst

3 1 Strategieherziening

MV0 i s integraal onderdeel van de manier waarop de Staat invulling geeft

aan zijn aandeelhoudersbevoegdheden De Staat verwacht dat het

Netwerkbedrijf de MVO standaarden en raamwerken uit de Nota

Deelnemingenbeleid Rijksoverheid 2022 en de Corporate Governance

Code toepast zoals thans bij de Netwerkbedrijven over het algemeen
reeds het geval is Tevens vraagt de Staat het Netwerkbedrijfom MVO

doelstellingen op te stellen op materiele thema s en periodiek een peer

analyse te doen om de positie ten aanzien van voorlopers op MVO gebied
in de sector zichtbaar te maken

3 2 MVO

Investenneeii

De Staat verwacht dat het Netwerkbedrijf dejuiste investeringen doet om de activiteiten die bijdragen aan

het publiek belang naar behoren te kunnen uitvoeren en tegelijkertijd de financiele continuiteit van de

onderneming te kunnen waarborgen Omdat de voorfinanciering van investeringen een belangrijke brai is

van de Kapitaalbehoefte vindt de Staat het belangrijk de investeringsagenda nauwgezet te volgen en

betrokken te worden in de besluitvorming
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Er kunnen redenen zijn dat een deelneming bredere activiteiten ontplooit zoals branchevreemde en

buitenlandse activiteiten Bij dergelijke brede activiteiten is de grondhouding van de Staat als

aandeelhouder kritischer dan bij de kemactiviteiten omdat deze activiteiten verder af staan van het door

de deelneming primair te borgen publieke belang Deze brede activiteiten hebben immers geen directe

bijdrage aan het publiek belang in enge zin Om te boigen dat brede activiteiten de kemactiviteiten van het

Netwerkbedrijf niet onder druk zetten wenst de Staat betrokken te worden bij de beoordeling hiervan

Bovenstaande uitgangspunten van de Staat vormen de basisbeginselen waarop onderstaande governance

eisen van de Staat ten aanzien van de investeringen gebaseerd zijn

Het Netwerkbedrijf verstrekt de AvA ieder jaar een rapportageover de

wijze waarop het door de Staat verstrekte kapitaal door het

Netwerkbedrijf is aangewend ten behoeve van de Netinvesteringen

4 1 Kapitaalbestem

mingsrappoitage

De RvB vaneenNetwerkbedrijfsteltjaarlijkseen investeringsplan ofhet

vergelijkbare document bij het betreffende Netwerkbedrijf het Lange

Termijn Investeringsplan op Het Lange Termijn Investeringsplan
omvat een prognose van de te verwachten Netinvesteringen en andere

investeringen met een horizon van tien jaar en de aan die investeringen

ten grondslag liggende strategische overwegingen

De AHC dan wel indientoepasselijk het GAO en daarmee ook de Staat

als lid van de AHC dan wel indientoepasselijk het GAO zal door de

RvB worden geconsulteerd over het Lange Termijn Investeringsplan

Lange Termijn

Investeringsplan

4 2

Investeringen Aanvullend op de bestaande goedkeuringsrechten van de AvA is de

bijzondere besluitvormingsprocedure als bedoeld in paragraaf 1 1 van

toepassing op investeringen of een samenstel van investeringen waarbij

ook zal worden gekeken naar de inschatting van detoekomstige netto

cash behoefte hiervan zoals door het Netwerkbedrijf inzichtelijk

gemaakt over een periode van tien jaar die i het toepasselijke

drempelbedrag overschrijden en ii geen Netinvesteringen zijn Bij de

bijzondere besluitvormingsprocedure gel den in dit geval de volgende

party en als uiteindelijk vetohouders als bedoeld in paragraaf 1 1

de Staat

zolang de aandeelhouders anders dan de Staat 50 of meer van

het totaal aantal stemmen in de AvA van het betreffende

Netwerkbedrijf dus inclusief de stemmen die de Staat kan

uitoefenen

a ten minste drie aandeelhouders anders dan de Staat

gezamenlijk de bijzondere besluitvormingsprocedure willen

starten

b deze aandeelhouders onder a gezamenlij k meer dan 5 0 van

het totaal aantd stemmen van de aandeelhouders dus exclusief

4 3

i

ii

kunnen uitoefenerr

en
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de stemmen van de Staat in de AvA van het betreffende

Netwerkbedrijf kunnen uitoefenen

Voorts zijn de aandeelhouders anders dan de Staat gerechtigd om de

bijzondere besluitvormingsprocedure te starten als bedoeld in paragraaf
1 1 tot en met stap 5 derhalve zonder het vetorecht te kunnen inzetten

zolangde aandeelhouders nietzijnde de Staat tussen de30 en 50 van

het totaal aantal steimnen in de AvA van het betreffende Netwerkbedrijf

dus inclusief de stemmen die de Staat kan uitoefenen kunnen

uitoefenen

ten minste drie aandeelhouders anders dan de Staat

gezamenlijk de bijzondere besluin^ormingsprocedure widen

starten en

deze aandeelhouders onder i gezamenlijk meer dan 50 van

het totaal aantal stemmen van de aandeelhouders dus exclusief

de stemmen van de Staat in de AvA van het betreffende

Netwerkbedrijf kunnen uitoefenen

De aandeelhouders anders dan de Staat hebben tussen de 30 en 50

derhalve geen vetorecht ten aanzien van de bijzondere

besluitvormingsprocedure als bedoeld in paragraaf 1 1

i

ii

De toepasselijke drempelbedragen worden tijdens de onderhandelingen

over de Participatieovereenkomst afgesproken waarbij het uitgangspunt

de bestaande governance van het betreffende Netwerkbedrijfis De op dat

moment afgesproken drempelwaarden worden alleen in de statuten

vastgelegd Eventuele opvolgende wijzigingen zullen lopen via de

gebruikelijke governance met inachtneming van paragraaf 1 2

Ij

^noemingen en beloningim

Bestuurders en commissarissen zijn cruciaal voor het functioneren van een onderneming Zij zijn

verantwoordelijk voor de uitvoering van en het toezicht op de strategic het beleid en de dagelijkse gang
van zaken van de onderneming De maatschappelijke context waarbinnen deNetwerkbedrijven actief zijn
stelt extra eisen aan de competenties en eigenschappen van de bestuurders en commissarissen van deze

ondememingen De Staat vindt het bovendien van belang dat de samenstelling van een RvB en een RvC

divers en evenwichtig is
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Het beloningsbeleid moet een Netwerkbedrijf in staat stellen om gekwalificeerde en deskundige
bestuurders en commissarissen aan te trekken Voor het leiden van ondernemingen is specifieke markt

gerelateerde kennis en ervaring van belang

De Staat verwacht dat de andere regionale aandeelhouders van het Netwerkbedrijf gelijke belangen

nastreven op dit thema

E Evaluatie

De Nota Deelnemingenbeleid Rijksoverheid 2022 bevat het uitgangspunt om minimaal eens in de zeven

Jaar het aandeelhouderschap in elke staatsdeelneming te evalueren om te bepalen of een belang in het

bedrijfnog toegevoegde waarde heeft

Het aandeelhouderschap in hetNetwerkbedriJfwordt minimaal eens in de

zeven jaar geevalueerd Actuele ontwikkelingenkunnen aanleiding zijn
om het aandeelhouderschap eerder of later te evalueren Bij de eerste

evaluatie na sluiten van de Participatieovereenkomst zal er expliciet
aandacht zijn voor de vraag of de effecten die vooraf werden beoogd ook

daadwerkelijk zijn bereikt

6 1 Evaluatie

participatie

Bij het sluiten van de Participatieovereenkomst wordt vastgesteld
wanneer de eerste evaluatie plaats zal vinden

De Staat en de Netwerkbedrijven in nauwe samenwerking met de AHC

dan wel indien toepasselijk het GAO spreken afom in de tweede belli

van 2028 gezamenlijk het Afsprakenkader te evalueren en in dialoog vast

te stellen of het Afsprakenkader bijdraagt aan de borging van de

betrokken publieke belangen en werkt zoals bij het sluiten van het

Afspraltenkader was beoogd

Evaluatie

Overeenkomst

6 2

Eventuele aandachtspunten die volgen uit de evaluatie kunnen in

overeenstemming met Artikel 8 5 worden gewijzigd
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TERM SHEET WAARDERING EN PRIJSBEPALINGBijiage 3

Overwegingen

A Partijen willen een relatief simpel en uitvoerbaar proces voor het

vaststellen van de waardering van een Netwerkbedrijf vastleggen

B De waardering van een Netwerkbedrijf dient marktconformtezijn met

inachtneming van het gereguleerde kader waarbinnen de

Netwerkbedrij ven opereren het karakter van de huidige aandeelhouder s

en de Staat en de transactie waaronder het feit dat bestaande en

toetredende aandeelhouders een zeer lange investeringshorizon hebben

zodat

i geen spralce is van enige vorm van staatssteun bij toetreding

door de Staat

huidige aandeelhouders van het Netwerkbedrijf goedkeuring

kunnen geven aan een aandelenemissie deEmissie

aandeelhouders van het Netwerkbedrijf een marktconform

rendement kunnen behalen op nieuw geinvesteerd vermogen

ii

lii

en

iv het Netwerkbedrijf kan voldoen

vennootschapsrechtelij ke plichten

haaraan

Partijen willen voorkomen dat een proces dat wordt afgestemd op het

moment dat Partijen een onderhandelingsakkoord bereiken ten aanzien

van deze Overeenkomst in de toekomst tot een onredelijke uitkomst op

dit onderdeel leidt

C

Het is het Netwerkbedrijf en haar aandeelhouders toegestaan om voor

indiening van het Toetredingsverzoek onderling informatie uit te

wisselen zoals gebruikelijk is tussen ondememing en aandeelhouders

Echter vanaf het moment dat het Verzoekende Netwerkbedrijf een

Toetredingsverzoek heeftingediend zal hetVerzoekendeNetwerkbedrijf

zich inspannen om ervoor te zorgen dat er geen informatieasymmetrie

vanuit het Verzoekende Netwerkbedrijf ontstaat tussen de

aandeelhouders van het Verzoekende Netwerkbedrijf de

Aandeelhouders en de Staat met betrekking tot de waardering en

prijsbepaling

D

Er kleven risico s aan het bepalen van de waardering van een

Netwerkbedrijf aan de hand van een waarderingsmethodiek

E

Het Netwerkbedrijfkan nieuwe aandelen uitgeven om verdere groei van

het network en haar publieke taak te weten het zorgdragen voor een

F
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veilig betrouwbaar toegankelijk en betaalbaar energienetwerk mogdijk
te maken

Er een verschil is tussen waarde en prijs en er derhalve door Partijen
behoefte is aan een constructief proces om tot een beargumenteerde prijs
voor de nieuw uit te geven aandelen van bet Netwerkbedrijf te komen de

Eitiissie Prijs waarbij

bet Netwerkbedrijf verantwoordelijk is voor bet aanleveren van

informatie waaronder een Financiele Prognose en een

financieel model met referenbe waarderingsinformatie ten

beboeve van bet opstellen van deugdelijke waarderingen door

alle betrokken partijen en

Aandeelhouders in afstemming met bet Netwerkbedrijf indien

afgesproken tussen bet Netwerkbedrijf en de Aandeelhouders

en de Staat verantwoordelijk zijn voor de prijsvorming en bet

maken van afspraken over de uiteindeiijke Emissie Prijs op

basis van waardering en door de Aandeelhouders en de Staat

G

1

ii

Proces

Een maand nahet indienen van bet Toetredingsverzoek i e voor 1 april
van bet jaar voorafgaand aan bet gewenste stortingsjaar stelt bet

Verzoekende Netwerkbedrijf waar de Emissie aan de orde is de

informatie genoemd onder overweging G hierboven beschikbaar aan de

Aandeelhouders en de Staat via een virtuele dataroom

1

Of a bet Verzoekende Netwerkbedrijf de Aandeelhouders en de Staat

of b indien bet Verzoekende Netwerkbedrijf en haar Aandeelhouders

dat nader overeenkomen of als zodanig overeen zijn gekomen bet

Verzoekende Netwerkbedrijf en de Aandeelhouders gezamenlijk en de

Staat eventueel bijgestaan door adviseurs stellen ieder een

waarderingsanalyse op in overeenstemming met de bepalingen in

paragrafen 5 tot en met 7 van deze Term Sheet Waardering en

Prijsbepaling de Waarderingen mede op basis van de door bet

Verzoekende Netwerkbedrijf ter beschikking gestelde informatie

Ervan uitgaande dat de onder overweging G i beschikbaar gestelde
informatie compleet en afdoende is worden deze Waarderingen
exclusief de uitkomsten twee maanden na bet indienen van bet

Toetredingsverzoek i e voor 1 mei van bet jaar voorafgaand aan bet

gewenste stortingsjaar gelijktijdig onderbng uitgewisseld

2

De Aandeelhouders en de Staat stellen bun Waarderingen defmitief vast

nadat een toets door bet Netwerkbedrijf en een dialoog heeft

plaatsgevonden over de Waarderingen exclusief de uitkomsten daarvan

3
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met elkaar en met het Netwerkbedrijf waarbij het partijen vrij staat

beargumenteerde aanpassingen te maken aan de prognoses

4 Vervolgens sturen de Aandeelhouders en de Staat gelijktijdig en op een

vooraf afgesproken tijdstip elk een voorstel voor de Emissie Prijs de

Voorgestelde Emissie Prijzen aan elkaar steeds met een kopie aan het

VerzoekendeNetwerkbedrijf op basis van de defmitieve Waarderingen
driemaandennahet indienen vanhet Toetredingsverzoek i e v66r 1 jurd
van het jaar voorafgaand aan het gewenste stortingsjaar Er wordai

tussen partijen eventueel nadere afspraken gemaakt om de gelijktijdige

uitwisseling te borgen

De Waarderingen dienen te geschieden op basis van meerdere

waarderingsmethodieken die door waarderingsspecialisten als gepast

voor Nederlandse netwerkbedrij ven worden geacht

primaire waarderingsmethodieken op basis van de

inkomstenbemdering waaronder in ieder geval maar niet

limitatief a een discounted cash flow analyse op basis van

free cash flaw to the firm en of free cash flow to equity en

b een dividend discount model en

een toegelichte vergelijking van de uitkomst en ten opzichte

van een of meerdere referentiemethodes op basis a van

marktdata waaronder maar niet limitatief waarderings

multiples van vergelijkbare transacties of beiirsgenoteerde

bedrijven met vergelijkbare activiteiten en b de bouwstenen

methode

5

i

ii

De gehanteerde waarderingsdatum in de waardering van het

Netwerkbedrijf ligt zo dicht mogelijk tegen de datum van de

voorgenomen Emissie aan en kan daarom in de toekomst liggen

6

In de Waarderingen dient ten minste het volgende in aanmerking te

worden genomen

De gerapporteerde gestandaardiseerde activa waarde de

GAW en de verwachte ontwikkeling van de GAW op basis

van de investeringsplannen van de ondememing

De verwachte ontwikkeling van Samengestelde Output de SO

en de relatieve vergoeding van het Netwerkbedrijf ten

opzichte van de sectorvergoeding voorzien van een toelichting

Toelichting op de gehanteerde gereguleerde aannames waarbij

het uitgangspunt is dat deze aansluiten bij de Methodebesluiten

7

i

ii

iii
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voor de lopende reguleringsperiode aangekondigde of

verwachte

reguleringsperiode n

De niet gereguleerde acliviteiten van het Netwerkbedrijf

dienen eveneens marktconform te worden gewaardeerd

De gehanteerde Financiele Prognose van het Netwerkbedrijf

op basis van het format dat is afgestemd bevat het aantal jaren

dat nodig is om een steady state in termen van winstmarges

investeringen SO en vergoeding ten opzichte van de sector

etc van het Netwerkbedrijf te bereiken waarbij dit aantal ten

minste 25 jaar bedraagt

De te hanteren definitie van fair value reele waarde is Het

bedrag waarvoor een actief kan worden verhandeld of een

verplichting kan worden afgewikkeld tussen terzake goed

geinformeerde tot een transactie bereid zijnde partijen die

onafhankelijk zijn aldus de Raad voor de Jaarverslaggeving

vii De waardering wordt uitgevoerd vanuit een stand alone

perspectief van het Netwerkbedrijf wat inhoudt dat eventuele

strategische premies en of synergic effecten waar een

specifieke investeerder mogelijk voor zou willen betalen buiten

beschouwing worden gelaten

viii Daamaast dient in de waardering een going concern van het

Netwerkbedrijf te worden verondersteld wat inhoudt dat het

Netwerkbedrijf zal voortgaan voor onbepaalde tijd zonder haar

activiteiten wezenlijk te veranderen

Methodebesluiten opvolgendevoor

iv

v

vi

8 In de waarderingsrapporten wordt toegelicht waarom is gekozen voor de

gehanteerde waarderingsmethodieken voor zover deze niet al zijn

voorgeschreven in paragraaf 5 hierhoven en waarom overige

methodieken niet zijn gebruikt en op welke wijze de gebruikte
methodieken zijn meegenomen in een conclusie over de waarde van het

Netwerkbedrijf

Indien de Voorgestelde Emissie Prijzen binnen een marge van 10 van

elkaarliggen hoogsteprijsm ««^ laagste prijsgedeelddoor laagste prijs
zal de Emissie Prijs bepaald worden als het gemiddelde van de

Voorgestelde Emissie Prijzen

9

10 Indien de Voorgestelde Emissie Prijzen meer dan 10 van elkaar

verschillen zullen de Aandeelhouders en de Staat alien eventueel

bijgestaan ofvertegenwoordigd door adviseurs zich inspannen omtot een
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wederzijds acceptabele Emissie Prijs te komen door tniddel van

constructieve gesprekken en hot onderzoeken van de onderliggende

redenen van de verschillen

11 Wanneer de Aandeelhouders enerzijds en de Staat anderzijds niet binnen

vier maanden na het indienen van het Toetredingsverzoek i e v66r 1 juli
van hetjaar voorafgaand aan het gewenste stortingsjaar tot een akkoord

omtrent de Emissie Prijs kunnen komen dan stellen het Netwerkbedriji^
de Aandeelhouders en de Staat gezamenlijk een derde partij aan een

onafhankelijke ’waarderingsspecialist met een kantoor in Nederland en

ervaring met waardering van gereguleerde netbeheerders een

Onafhankelijke Waarderingsspecialist De opdrachtgever van deze

Onafhankelijke Waarderingsspecialist zullen het Netwerkbedrijf de

Aandeelhouders en de Staat gezamenlijk zijn waarbij het Netwerkbedrijf
de kosten zal dragen

De aangestelde Onafhankelijke Waarderingsspecialist zal vervolgens een

onafhankelijke waardering van het Verzoekende Netwerkbedrijf
uitvoeren conform de in deze Term Sheet gestelde uitgangspunten Deze

waardering dientte worden uitgevoerd mede op basis van de Financiele

Prognose van het Verzoekende Netwerkbedrijf eventueel aangepast voor

bevindingen op basis van due diligence uitgevoerd door het

Netwerkbedrijf en of de Staat en de overige relevante gegevens in de

virtuele dataroom inclusief enige aanpassingen met betrekking tot

waarderingstechni sche

Waarderingsspecialist gepast acht

12

die de Onafhankelijkeelementen

Binnen vier weken na aanstelling van de Onafhankelijke

Waarderingsspecialist wordt het concept waarderingsrapport

aangeboden aan het Verzoekende Netwerkbedrijf de Aandeelhouders en

de Staat Het Verzoekende Netwerkbedrijf de Aandeelhouders en de

Staat zullen hun commentaar op het concept waarderingsrapport hinnen

twee weken na ontvangst delen met de Onafhankelijke

Waarderingsspecialist Na ontvangst van het commentaar van alle drie de

partijen zal de Onafhankelijke Waarderingsspecialist al het ontvangen

commentaar tegelijkertijd delen met het Verzoekende Netwerkhedrijf de

Aandeelhouders en de Staat

13

Het is vervolgens aan de Onafhankelijke Waarderingsspecialist om deze

commentaren al dan niet te verwerken in een finaal waarderingsrapport
dat binnen acht weken na aanstelling van de Onafhankelijke

Waarderingsspecialist zal worden opgeleverd

14
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De finale waarderingsuitkomst van de Onafhankelijke

Waarderingsspecialist in de vorm van een puntschatting dient

vervolgens als basis voor een gesprek tussen Aandeelhouders en Staat ter

vaststelling van de Einissie Prijs De Aandeelhouders en de Staat geven

uiterlijk twee weken na dit gesprek schriftelijk him ^oord op de

besproken Emissie Prijs

15

Het staat zowel de Aandeelhouders als het Netwerkbedrijf als de Staat

vrij een i^safairness opinie uit laten voeren op de Emissi e Prij s door een

waarderingsspecialist Deze fairness opinie dient twee weken na

totstandkoming van een Emissie Prijs ofwel via paragraaf 9 10 of 15 te

worden verstrekt aan respectievelijk de Aandeelhouders en de Staat De

fairness opinie kan door de Aandeelhouders of de Staat vervolgens

bijvoorbeeld gebruikt worden om parlementaire goedkeuring te

verkrijgen

16

De Emissie Prijs wordt verondersteld defmitiefte zijn behalve wanneer

de Staat of de Aandeelhouders binnen twee weken na totstandkoming van

de Emissie Prijs op basis van een gevraagde doch niet verkregenfairness

opinie de andere partij schriftelijk in kermis heeft gesteld niet akkoordte

zijn met de Emissie Prijs

17

18 Indien ieder van de Aandeelhouders de Staat en het Netwerkbedrijf ten

aanzien van paragraaf 11 hierboven en de Aandeelhouders en Staat ten

aanzien van paragrafen 15 tot en met 17 hierboven op enig moment

tijdens het doorlopenhet betreffende proces voorzietniet redelijkerwijs

tot respectievelijk het aanwijzen van een Onafhankelijke

Waarderingsspecialist of een akkoord te kunnen komen op de Emissie

Prijs stelt hij de ander hiervan schriftelijk in kennis en zullen de

Aandeelhouders en de Staat en indien van toepassing het

Netwerkbedrijf zich op bestuurlijk ofhoog ambtelijk niveau al dan niet

bijgestaan door een onafhankelijk procesbegeleider tot het uiterste

inspannen om binnen twee weken na die kennisgeving toch tot

respectievelijk een gezamenlijk acceptabele Onafhankelijke

Waarderingsspecialist of Emissie Prijs te komen door middel van

constructieve gesprekken en het onderzoeken van de onderliggende

redenen van de verschillen
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TERM SHEET KAPITAALBEHOEFTEBijiage 4

Introductie1

In deze Term Sheet wordt de procedure vastgelegd om de omvang van

een eventuele Kapitaalbehoefte van een Netwerkbedrijf en daarmee een

eventuele Kapitaalstortingsbehoefte te bepalen
Indien een verslechtering van de Leidende Ratio s naar redelijke

verwachting van de Staat en bet Netwerkbedrijf op haar beurt in nauwe

samenspraak met haar betreffende AHC dan wel indien toepasselijk bet

GAO zal leiden tot een downgrade tot onder de MinimaJe Credit Rating
van bet Netwerkbedrijf kan door dat Netwerkbedrijf een

Toetredingsverzoek worden ingediend bij de Staat

Het uitgangspunt bij bet bepalen van de Kapitaalbehoefte en

Kapitaalstortingsbehoefte is dat de Minimale Credit Rating voor alle

Netwerkbedrijyen te alien tijde hetzelfde zal ziin

Bestemniing

Het Verzoekende Netw^erkbedrijf zal bij het indienen van een

Toetredingsverzoek een plan aanhechten ten aanzien van het borgen en

rapporteren dat het gevraagde kapitaal enkel ten goede komt aan de

Netinvesteringen en daarmee aan de activiteiten en de investeringen ten

behoeve van de Energienetwerken van de aangewezen netbeheerder

i Bepalen van de Kapitaalbehoefte ^

De omvang van de Kapitaalbehoefte met als mogelijk gevolg de

Kapitaalstortingsbehoefte heeft als doel dat dit Netwerkbedrijf de

Minimale Credit Rating kan behouden De Financiele Prognose

Kapitaalbehoefte moet aantonen of de Minimale Credit Rating van dat

Netwerkbedrijf redelijkerwijs i in gevaar is of ii binnen afzienbare

tij d in gevaar dreigt te komen

De Kapitaalbehoefte en Kapitaalstortingsbehoefte worden door het

Verzoekende Netwerkbedrij fberekend op basis van de op dat moment

Leidende Ratio s van het Maatgevende Kredietbeoordelingsbureau en

door de Staat getoetst

Indien de geprognotiseerde Leidende Ratio s onder het minimaleniveau

plus een buffer kom t en voor twee ofmeerjaren gedurende de eerste

vijf jaar van de prognose kan het Netwerkbedrijf het proces zoals

uiteengezet in Artikel 3 1 1 starten ter illustratie op het moment dat

Partijen een onderhandelingsakkoord bereiken over deze Overeenkomst

is dit een FFO Netto Schuldratio van 12 i e 11 plus 1 buffer

Echter de daadwerkelijke Kapitaalbehoefte en Kapitaalstortingsbehoefte
worden berekend op basis van de Leidende RatioC s op het minimale
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niveau zonder de buffer ter illustratie op het moment dat Partijen een

onderhandelingsakkoord bereiken over deze Overeenkomst is dit een

FFO Netto Schuld ratio van 11 rekening houdend met de

aanpassingen die worden gemaakt in de berekening van FFO en Netto

Schuld als gevolg van door het Verzoekende Netrverkbedrijfbespa^de

rente door de mogelijke Kapitaalstorting door de Staat Voor de

Kapitaalstortingsbehoefte geldt een minimum van EUR 100 miljoen
honderd miljoen euro

Indien een GRE classificatie en of een G^ upUft wordt verkregen van

het Maatgevende Kredietbeoordelingsbureau of wanneer een soortgelijke

uplift bij de andere Kredietbeoordelingsbureaus wegvalt of wanneer

ontwikkelingen zoals een aanpassing in de wetgeving zich voordoen

waardoor de Kredietbeoordelingsbureaus hun criteria of

beoordelingsmethodiekenaanpassen dan zal het niveau en ofde defmitie

van Leidende Ratio s zoals vereist voor de Minimale Credit Rating
automatisch overeenkomstig worden aangepast

Op het moment dat Partijen een onderhandelingsakkoord bereiken ten

aanzien van deze Overeenkomst is de Minimale Credit Rating A minus

bij S P en indien van toepassing A3 bij Moody s In lijn met de Nota

Deelnemingenbeleid Rij ksoverheid 2022 zou de Staat deMinimale Credit

Rating kunnen aanpassen Het is hierbij van belang dat het Verzoekende

Netwerkbedrijftoegang houdt tot de kapitaalmarkt tegen maatschappelij k

acceptabele kosten en dat de fmanciele gezondheid van het

Netwerkbedrijf niet in gevaar wordt gebracht De Staat zal over een

eventuele aanpassing van de Mimmale Credit Rating in overleg treden

met het Netwerkbedrijf dat nauwe samenspraak zal hebben met haar

AHC dan wel indien toepasselijk het GAO De Staat zal de positie van

de relevante Partijen redelijkerwijs meenemen in de beoordeling van het

aanpassen van de Minimale Credit Rating Indien de Staat besluit om de

Minimale Credit Rating aan te passen dan zal dit worden gemotiveerd

Vervolgens zal de defmitie van Minimale Credit Rating automatisch

overeenkomstig worden aangepast Het Netwerkbedrijf kan ook een

voorstel indienen bij de Staat om de Minimale Credit Rating aan te

passen De Staat zal een dergelijk voorstel in redelijkheid in overweging
nemen Indien de Staat vervolgens besluit om de Minimale Credit Rating

aan te passen dan zal dit worden gemotiveerd Vervolgens zal de defmitie

van Minimale Credit Rating automatisch overeenkomstig worden

aangepast

Indien naar het oordeel van de Staat het Maatgevende

Kredietbeoordelingsbureau dient te wijzigen dan treden de relevante
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Partijen hierover in overleg en zal het Netwerkbedrijf dit doen in nauwe

samenspraak met de betreffende AHC dan wel indientoepasselijk het

GAO

Verlagen van de Kapitaalbehoefte

Alvorens een Toetredingsverzoek te doen zal het Netwerkbedrijf de

Kapitaalbehoefte en de gevraagde dekking daarvan door de Staat

redelijkerwijs zoveel mogelijk beperken onder andere door de volgende

mitigerende maatregelen in paragraaf 4A tot en met paragraaf 4E

hieronder Het Verzoekende Netwerkbedrijfdient een plan van aanpak in

bij de Staat waarin de te ondememen maatregelen of reeds genomen

maatregelen door het Verzoekende Netwerkbedrijf ter verlaging van de

Kapitaalbehoefte nader w orden toegelicht conform de tijdslijn in Artikd

3 1 1a van deze Overeenkomst

Een overzicht met de verwachte bijdragen van de verschillende

mitigerende maatregelen ter verlaging van de Kapitaalbehoefte dient doer

het Netwerkbedrijf aan de Staat te worden aangeleverd met een

voldoende zorgvuldig gemotiveerdetoelichting op deze maatregelen Dit

overzicht en deze toelichting vormen een integraal onderdeel van het

Toetredingsverzoek

Het Netwerkbedrijf moet inventariseren bij zijn bestaande

aandeelhouders of zij extra kapitaal zouden willen bijdragen voor het

oplossen van de Kapitaalbehoefte van dat Netwerkbedrijf op gelijke
fmanciele voorwaarden als de Staat behoudens uitdrukkelijke

afw ijkingen zoals overeengekomen in deze Overeenkomst volgens het

eerder ingediende plan van aanpak zoals opgenomen in Artikel 2 2 2 en

Artikel 3 \ \sLiProcesafspraken van deze Overeenkomst

A

Het Netwerkbedrijf zal zich naar redelijkheid inspannen om gemeenten

en indien relevant provincies die binnenhet verzorgingsgebied vanhet

Netwerkbedrijf vallen uit te nodigen om als aandeelhouder toe te treden

tot dat Netwerkbedrijf op gelijke fmanciele voorwaarden als de Staat

behoudens uitdrukkelijke afwijkingen zoals overeengekomen in deze

Overeenkomst zoals omschreven in het eerder ingediende plan van

aanpak zoals opgenomen in Artikel 2 2 2 en Artikel 3 1 1a

Procesafspraken van deze Overeenkomst

B

Het Netwerkbedrijf werkt waar mogelijk en relevant individueel en

gezamenlijk met de andere Netwerkbedrijven binnen de ruimte geboden

door de ACM en op gebalanceerde en redelijke wijze continu aan het

verder verlagen van kosten die zij maken het ondersteunen van de

energietransitie door versnelling van maatschappelijk verantwoorde

investeringen enhet verder verhogen van de productiviteit

C

De kapitaalstructuur van het Netwerkbedrijf moet efficient worden

ingezet door gebruik te maken van een optimale fmancieringsmix binnen

D
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de kaders van de Minimale Credit Rating Dat wil zeggen dat capaciteit
van schuldinstrumenten zoveel als mogelijk meet worden benut mits en

voor zover dat redelijk kan worden ge^ht onder de dan geldende

marktomstandigheden en bedrijfsomstandigheden van het

Netwerkbedrijf waarbij geldt dat van dit principe door Partijen

gemotiveerd kan worden afgeweken het Netwerkbedrijf handelthierinin

nauwe samenspraak met de AHC dan wel indien toepasselijk het GAO

Mogelijke aanpassingen in het dividendbeleid dienen tevens te worden

overwogen ter verlaging van de Kapitaalbehoefte en indien van

toepassing in de berekening van de Kapitaalstortingsbehoefte te worden

toegepast

E De eventuele mogelijkheden voor de verkoop van de activiteiten van een

Netwerkbedrijf niet zijnde de activiteiten in de Energienetwerken m de

wenselijkheid daarvan dient te zijn onderzocht door dat Netwerkbedrijf

E Verificatie

De onderliggende assumpties en uitkomsten van de Financiele Prognose

Kapitaalbehoefte zullen in lijn moeten zijn met de prognoses zoals die in

denormale gang van zaken door een Netwerkbedrijfworden gedeeld met

de Kredietbeoordelingsbureaus Eventuele redelijkerwijs relevante

afwijkingen tussen de Financiele Prognose Kapitaalbehoefte en de

prognoses door een Netwerkbedrijf gedeeld met de

Kredietbeoordelingsbureaus zullen inzichtelijk moeten worden gemaakt
en zorgvuldig worden gemotiveerd Ditheeft als doel om met voldoende

onderbouwing door Partijen in gezamenlijkheid te besluiten over het

scenario op basis waarvan de Kapitaalbehoefte wordt bepaald het

Netwerkbedrijf handelt hierin in nauwe samenspraak met de AHC dan

wel indien toepasselijk het GAO

De Financiele Prognoses zoals gedefmieerd ten behoeve van de

waardering en de Financiele Prognose Kapitaalbehoefte zullen niet

materieel afwijken Een toelichting op eventuele afwijkingen dient te

worden toegevoegd aan het Toetredingsverzoek
De omvang van de Kapitaalbehoefte en de Kapitaalstortingsbehoefte ai

de mate waaraan is voldaan aan de mogelijkheden om de

Kapitaalbehoefte te verlagen zullen worden geverifieerd door

adviseur s van de Staat De Staat zal mede op basis van deze verificade

de daadwerkelijke Kapitaalstorting vaststellen

De Kapitaalbehoefte en Kapitaalstortingsbehoefte kunnen redelijkerwijs

worden aangepast door het Netwerkbedrijf in nauwe samenspraak met de

AHC dan wel indien toepasselijk het GAO tot eind juni van het jaar

voorafgaand aanhet gewenste stortingsiaar

53101355 M51617993 3

1583448 00001



PROJECT NACHTWACHT

• NautaDutilh

50

FINANCIELE PROGNOSEBijiage 5 TEMPLATE

KAPITAALBEHOEFTE

n
Bijiage 5_Template
Financiele Prognosg

53101355 M51617993 3

1583448 00001



 

 

 

Korte Voorhout 7 

2511 CW  Den Haag 

Postbus 20201 

2500 EE  Den Haag 

www.rijksoverheid.nl 
 

 
Ons kenmerk 

2022-0000286516 
 

Uw brief (kenmerk) 

 

> Retouradres Postbus 20201 2500 EE  Den Haag  

 

Voorzitter van de Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018 

2500 EA  Den Haag 

Pagina 1 van 4 

  

Datum 28 november 2022 

Betreft Afsprakenkader Kapitaalbehoefte Regionale 

Netwerkbedrijven 

  

 

 

 

 

Geachte voorzitter, 

 

Op 13 juli 2022 hebben de minister van Financiën en de minister voor Klimaat en 

Energie uw Kamer geïnformeerd over de kapitaalbehoefte van de regionale 

netwerkbedrijven. We hebben daarin aangegeven een kapitaalstorting, en 

daarmee aandeelhouderschap, door de Staat als belangrijk verder uit te werken 

onderdeel van een oplossing te zien. Dit in aanvulling op een eventuele bijdrage 

door medeoverheden (bestaande en mogelijk nieuwe aandeelhouders) op wie 

nadrukkelijk een beroep wordt gedaan. Samen met deze aandeelhouders voelt de 

Staat een gezamenlijke verantwoordelijkheid voor een adequate, doelmatige 

financiering van de regionale netwerkbedrijven, om zo de energietransitie verder 

te brengen. De afgelopen periode hebben de Staat, de regionale 

netwerkbedrijven Alliander, Enexis en Stedin en hun aandeelhouders intensieve 

gesprekken gevoerd om de randvoorwaarden voor deze oplossing verder uit te 

werken. Deze gesprekken hebben geresulteerd in het bijgevoegde 

Afsprakenkader, waarin beoogd wordt vast te leggen hoe de Staat een eventueel 

verzoek tot kapitaalstorting zal beoordelen en welke eisen de Staat zal stellen aan 

een dergelijk verzoek tot toetreding en aan een eventuele participatie als nieuwe 

aandeelhouder. Daarnaast bevat het Afsprakenkader bijbehorende 

procesafspraken. De overige kleinere regionale netwerkbedrijven hebben 

aangegeven dat ze vooralsnog de kapitaalversterking zelf kunnen invullen, maar 

indien dit in de toekomst verandert, kan het Afsprakenkader ook daar als basis 

dienen. 

 

In deze brief gaan we achtereenvolgens in op de financieringsuitdaging van de 

regionale netwerkbedrijven die aanleiding heeft gegeven tot het Afsprakenkader, 

de inhoud van het Afsprakenkader en tot slot het beoogde vervolgproces. 

 

Financieringsuitdaging 

De regionale netwerkbedrijven zijn een essentieel onderdeel van de Nederlandse 

energie-infrastructuur. Sinds lange tijd dragen zij, ondersteund door hun 

aandeelhouders (provincies en gemeenten), zorg voor de publieke belangen van 

een veilig, betrouwbaar, toegankelijk en betaalbaar regionaal energienetwerk. 

Om die reden is bij wet geregeld dat de aandelen van netwerkbedrijven direct of 

indirect in publieke handen worden gehouden. Naast publiek 
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aandeelhouderschap, worden de benoemde publieke belangen geborgd door wet- 

en regelgeving en de ACM als onafhankelijke toezichthouder. 

 

De regionale netwerkbedrijven zullen de komende jaren fors moeten investeren 

om de klimaatdoelen te halen en economische groei te faciliteren. In totaal 

verwachten de drie grootste regionale netwerkbedrijven tot 2030 circa 30 miljard 

euro te moeten investeren in de uitbreiding en verzwaring van het regionale 

elektriciteits- en gasnet. Op de lange termijn verdienen de regionale 

netwerkbedrijven de efficiënte investeringen plus een redelijk rendement terug 

via de nettarieven, maar op de korte termijn moeten zij deze investeringen 

voorfinancieren met een combinatie van vreemd en eigen vermogen. Daarbij is 

een solide kredietwaardigheid van belang om toegang tot vreemd vermogen te 

houden tegen maatschappelijk aanvaarbare kosten. Om deze solide 

kredietwaardigheid te behouden moeten de bedrijven additioneel eigen vermogen 

aantrekken. 

 

In de afgelopen jaren hebben de aandeelhouders van de regionale 

netwerkbedrijven bijgedragen aan het invullen van de financieringsbehoefte door 

de eigenvermogenspositie van de regionale netwerkbedrijven te versterken door 

kapitaalinjecties van respectievelijk 500 miljoen euro (Enexis), 600 miljoen euro 

(Alliander) en 451 miljoen euro (Stedin, grotendeels door het niet uitkeren van de 

251 miljoen euro verkoopresultaat als gevolg van de verkoop van Joulz Diensten). 

 

Onder meer als gevolg van de energietransitie neemt de financieringsbehoefte 

verder toe. Er ontstaat al op korte termijn bij een aantal regionale 

netwerkbedrijven een behoefte aan eigen vermogen. De kapitaalbehoefte van de 

regionale netwerkbedrijven kan nog tot 2040 of mogelijk zelfs tot 2050 of later 

aanhouden. Het precieze moment waarop deze kapitaalbehoefte zich voor ieder 

van elk bedrijf voordoet, verschilt aanzienlijk van netwerkbedrijf tot 

netwerkbedrijf, maar zeker is dat zowel Alliander, Enexis als Stedin een 

omvangrijke kapitaalbehoefte verwachten op korte of middellange termijn.  

 

Afsprakenkader 

Wij staan met de regionale netwerkbedrijven en hun bestaande aandeelhouders 

schouder aan schouder om vanuit vertrouwen te werken aan het realiseren van 

de energietransitie. We ervaren dan ook met de regionale netwerkbedrijven en 

hun huidige aandeelhouders een gezamenlijke verantwoordelijkheid voor de 

borging van deze publieke belangen. Als een netwerkbedrijf, in nauwe 

samenwerking met haar aandeelhouders meent dat toetreding van de Staat als 

nieuwe aandeelhouder noodzakelijk is om in de kapitaalbehoefte te voorzien, zal 

het op basis van het Afsprakenkader hiertoe een verzoek aan de Staat kunnen 

doen. Het Afsprakenkader beoogt vast te leggen hoe de Staat een eventueel 

verzoek tot kapitaalstorting zal beoordelen en welke eisen de Staat zal stellen aan 

een dergelijk verzoek en aan een daadwerkelijke participatie als nieuwe 

aandeelhouder. Daarnaast bevat het Afsprakenkader bijbehorende 

procesafspraken. 

 

De Nota Deelnemingenbeleid Rijksoverheid 2022 is voor de Staat leidend geweest 

in de totstandkoming van het Afsprakenkader. In deze Nota Deelnemingenbeleid 

staat hoe de Staat zijn aandeelhouderschap in deelnemingen invult. De borging 

van de publieke belangen staat daarbij centraal. Onlosmakelijk verbonden aan de 

rol van aandeelhouder is het sturen op het behoud van de financiële waarde van 

de onderneming en bijdragen aan goed ondernemingsbestuur. 
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Proces en bepalen kapitaalbehoefte 

Beoogd wordt het proces rondom de invulling van de kapitaalbehoefte van een 

regionaal netwerkbedrijf zorgvuldig, en efficiënt vorm te geven, met rekenschap 

voor de complexiteit, uitvoerbaarheid en transparantie van een dergelijk proces. 

Naast afspraken over tijdslijnen om een toetredingsverzoek goed en tijdig te 

kunnen behandelen, hebben we ook afspraken gemaakt over de manier waarop 

de kapitaalbehoefte wordt berekend. In lijn met de Nota Deelnemingenbeleid 

Rijksoverheid 2022 hanteert de Staat hiervoor de vuistregel van een A-minus 

rating, zodat eigenstandig vreemd vermogen op de geld- en kapitaalmarkt kan 

worden aangetrokken tegen maatschappelijk aanvaardbare kosten. Het 

netwerkbedrijf wordt gevraagd om maatregelen te onderzoeken om de 

kapitaalbehoefte te verlagen, waaronder de invulling daarvan door bestaande 

aandeelhouders of nieuwe publieke aandeelhouders. Als hierna een 

kapitaalbehoefte resteert kan zoals gezegd een verzoek bij de Staat gedaan 

worden tot toetreding. De Staat heeft de discretionaire bevoegdheid om een 

dergelijk verzoek al dan niet te honoreren en zal beoordelen of toetreding van de 

Staat als nieuwe aandeelhouder opportuun is of dat andere oplossingsrichtingen 

wellicht doelmatiger zijn om de kapitaalbehoefte van het betreffende 

netwerkbedrijf geheel of gedeeltelijk in te vullen. Als de Staat besluit, mede op 

basis van het Afsprakenkader en het afwegingskader uit de Nota 

Deelnemingenbeleid 2022, een verzoek tot toetreding van een netwerkbedrijf te 

honoreren, zullen de concrete afspraken die zien op de daadwerkelijke participatie 

nader worden vastgelegd in een afzonderlijke participatieovereenkomst. Met een 

dergelijke participatie wordt dan een nieuwe staatsdeelneming aangegaan.  

 

Aandelenbelangen zeggenschap 

Indien de Staat besluit toe te treden, wordt conform een afgesproken 

waarderings- en prijsbepalingsproces het aandelenbelang bepaald.  

 

Op het moment dat de Staat participeert in één van de regionale 

netwerkbedrijven zal de Staat toetreden in een bestaande vennootschap, naast 

bestaande aandeelhouders. Over de belangrijkste voorwaarden ten aanzien van 

de governance en de zeggenschap die de Staat als aandeelhouder dan zal krijgen, 

zijn in het Afsprakenkader afspraken gemaakt. Waar mogelijk wordt aangesloten 

bij de huidige structuur en worden de voorgestelde (specifieke) 

zeggenschapsrechten voor de Staat zoveel mogelijk ingebed binnen de huidige 

zeggenschapsstructuren.  

 

De Staat als toetredend aandeelhouder streeft dezelfde publieke belangen na als 

de bestaande aandeelhouders van de regionale netwerkbedrijven. Vanuit dat 

perspectief handelen deze aandeelhouders en de Staat als toetredend 

aandeelhouder, waar mogelijk vanuit gelijkwaardigheid. De Staat heeft ten 

aanzien van de onderwerpen die raken aan een eventuele 

kapitaalstortingsbehoefte een zelfstandige positie. Dit komt onder meer tot uiting 

in de afgesproken zeggenschap op het gebied van investeringen en financiering.  
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Vervolg 

Het Afsprakenkader dat we met deze brief met u delen betreft een 

onderhandelingsakkoord. Voordat de regionale netwerkbedrijven het 

Afsprakenkader kunnen ondertekenen, zullen zij hun interne 

goedkeuringsprocessen moeten doorlopen en dienen hun aandeelhouders ook 

goedkeuring te geven. Deze aandeelhoudersgroep betreft circa 200 

medeoverheden. Daartoe moeten zij ook eerst de gebruikelijke democratische 

processen doorlopen. Het onderhandelingsakkoord wordt aan de Europese 

Commissie voorgelegd met het oog op overleg over potentiële 

staatssteunaspecten. 

 

Stedin heeft reeds een toetredingsverzoek gedaan. Gezien de urgentie daarvan is 

500 miljoen euro gereserveerd in de Miljoenennota 2023. De komende maanden 

zullen we dit verzoek tot toetreding beoordelen.  

 

Indien het kabinet van plan is een verzoek tot toetreding te honoreren en dus een 

nieuwe deelneming wil aangaan, zal het kabinet dit volgens de daarvoor 

afgesproken procedures, waaronder de voorhangprocedure, ter goedkeuring aan 

het parlement voorleggen. Het kabinet zal daarbij ook het afwegingskader voor 

het aangaan van een deelneming doorlopen en met het parlement delen. 

 

Hoogachtend, 

 

de minister van Financiën,   de minister voor Klimaat en Energie, 

 

 

 

 

 

Sigrid A.M. Kaag   R.A.A. Jetten 
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Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 24 januari 2023

Onderwerp: Kapitaalbehoefte Alliander

Kenmerk: 1966754/1969099

Bijlagen: 
Brief Alliander d.d. 28 november 2022 
Afsprakenkader kapitaalbehoefte regionale netwerkbedrijven
Brief aan Tweede Kamer d.d. 28 november 2022

1. Inleiding
Alliander is het grootste Nederlandse regionale netwerkbedrijf voor het transport van elektriciteit
en gas. Alliander is medio 2009 voortgekomen uit de splitsing van de N.V. Nuon in enerzijds Nuon
Energy (thans Vattenfall, het productie- en leveringsbedrijf) en anderzijds Alliander (het
netwerkbedrijf). Het werkgebied van Alliander omvat de provincies Noord-Holland, Zuid-Holland
(noordelijk deel), Gelderland, Flevoland en Friesland.

De aandeelhouders in Alliander zijn dezelfde publieke partijen als voorheen in het ongesplitste 
Nuon. De Provincie Noord-Holland heeft een belang van 9,16% in het aandelenkapitaal van 
Alliander. Andere grootaandeelhouders zijn de provincie Gelderland (44,4%), de provincie Friesland 
(12,6%) en de gemeente Amsterdam (9,16%). De kleinere aandeelhouders zijn verschillende 
gemeenten in het verzorgingsgebied van Alliander.

In verband met de oplopende kosten van de energietransitie heeft Alliander haar aandeelhouders 
in 2021 gevraagd om een bedrag van € 600 miljoen als lening ter beschikking te stellen, waarbij de 
lening over enkele jaren zal worden omgezet in aandelenkapitaal. De provincie Noord-Holland 
heeft een lening van afgerond € 55 miljoen verstrekt, overeenkomend met de omvang van haar 
belang. 

Naast dit beroep op de aandeelhouders is Alliander vanaf 2021 in gesprek gegaan met de Staat 
over een mogelijke bijdrage van de Staat aan het versterken van het eigen vermogen van Alliander. 
Deze gesprekken zijn samen met de andere grote netwerkbedrijven Enexis en Stedin gevoerd. 

In november 2022 heeft dit geleid tot het opstellen van een Afsprakenkader kapitaalbehoefte 
regionale netwerkbedrijven (hierna: Afsprakenkader) tussen de drie vennootschappen en de Staat. 
In dit Afsprakenkader zijn de voorwaarden en condities van een mogelijke toekomstige 
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aandelenparticipatie door de Staat in de vennootschappen opgenomen. Het Afsprakenkader is als 
bijlage bij deze voordracht gevoegd.

Op 28 november 2022 hebben de minister van Financiën en de minister voor Klimaat en Energie de 
Tweede Kamer per brief geïnformeerd over het Afsprakenkader. Deze brief treft u eveneens aan bij 
de bijlagen. 

In deze voordracht zullen wij u nader informeren over de inhoud en achtergronden bij dit 
Afsprakenkader.

Alliander heeft de goedkeuring van haar aandeelhouders nodig voor het aangaan van het 
Afsprakenkader. Wij zijn voornemens in te stemmen met de gevraagde goedkeuring.        
Alvorens wij dit besluit kunnen nemen, leggen wij u hierbij, op grond van de artikelen 158 en 167 
van de Provinciewet onze bevindingen voor, opdat u in staat wordt gesteld wensen en 
bedenkingen bij het voorgenomen besluit ter kennis van ons te brengen.

2. Doelstellingen

Noodzakelijke versterking van het elektriciteitsnet

Alliander is verantwoordelijk voor vrijwel het gehele regionale energienetwerk in Noord-Holland. 
Het huidige elektriciteitsnetwerk staat enorm onder druk; in een groot aantal gebieden in Noord-
Holland zijn problemen om verbruikers aan te sluiten (met name in Noord-Holland Zuid) en om 
energie-opwekking (zon en wind) aan het net te koppelen (met name in Noord-Holland Noord). 

Het elektriciteitsverbruik zal de komende jaren sterk toenemen. In de Systeemstudie Noord-
Holland uit 2019 is berekend dat het verbruik in 2050 zal verdubbelen tot verviervoudigen. Door de 
energietransitie zal bijvoorbeeld een deel van de woningen overschakelen van gas naar elektrische 
verwarming met warmtepompen, de industrie zal veel meer elektriciteit gaan gebruiken in plaats 
van gas en een groot deel van de auto’s gaat elektrisch rijden. Maar ook economische groei en 
toename van het aantal woningen zal een groei van het elektriciteitsverbruik veroorzaken. 
Daarnaast neemt de duurzame opwekking van energie sterk toe. 

Door de toename van opwekking van elektriciteit en het elektriciteitsverbruik moet de 
transportcapaciteit op de elektriciteitsnetten worden uitgebreid. De capaciteit zal de komende 
jaren op veel plekken worden verdubbeld. Dit leidt tot enorme investeringen in het netwerk. 
PricewaterhouseCoopers heeft op 15 april 2021 een rapport uitgebracht over de totale 
investeringsbehoefte van Tennet en de drie grootste regionale netbeheerders (waaronder 
Alliander). Geschat wordt dat het een bedrag betreft van ruim € 100 miljard aan investeringen in 
elektriciteit en gasleidingen tot 2050. De jaarlijkse investeringen in het elektriciteitsnetwerk 
verdubbelen hiermee ten opzichte van de afgelopen tien jaar.

De investeringen van Alliander zijn noodzakelijk om de doelstellingen van de energietransitie te 
realiseren. Zonder deze investeringen is het niet mogelijk de duurzame energie-opwekking aan te 
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sluiten en de elektrificatie van woningen, industrie en mobiliteit te realiseren. Ook de provincie 
heeft zich gecommitteerd aan de doelstellingen uit het Nationale klimaatakkoord (2019). 

Methodiek financiering
Alliander opereert in een gereguleerde markt, dat betekent dat zij (door haar 100% dochter 
Liander) een wettelijke taak heeft als netbeheerder in een bepaalde regio. De werkzaamheden 
vloeien voort uit wettelijke bepalingen in de Elektriciteitswet en de Gaswet. 

De kosten van die werkzaamheden worden bij burgers, bedrijven en andere gebruikers in rekening 
gebracht via een opslag op de energierekening. De hoogte van die opslag wordt periodiek 
vastgesteld door de ACM in methodebesluiten. In de methodebesluiten legt de ACM voor de 
komende vijf jaar de methodiek vast voor het berekenen van de inkomsten die netbeheerders 
mogen ontvangen. De tarieven die de netbeheerders mogen rekenen zijn gebaseerd op deze 
toegestane inkomsten, vastgesteld op het efficiënte kostenniveau inclusief een rendement dat in 
het economisch verkeer gebruikelijk is.

Doordat gewerkt wordt met deze vaste methodiek voor de tarieven, ontstaat een probleem met 
fors toenemende investeringen, zoals met de energietransitie. De kosten van de investeringen 
worden over een termijn van 40 jaar uitgesmeerd, maar de jaarlijkse uitgaven van de netbeheerder 
nemen sneller toe dan de uitgestelde inkomsten. Alliander vangt dit gat op met extra leningen op 
de kapitaalmarkt, maar hieraan zit een grens gezien de financieringseisen die worden gesteld door 
de ACM. 

Dat betekent dat Alliander het eigen vermogen moet versterken. Alliander heeft drie methoden 
voor versterking benoemd:

1. Besparingen binnen de eigen bedrijfsvoering, waardoor het resultaat toeneemt;

2. Aanpassingen van de tariefstructuur of Rijksdeelname in Alliander;

3. Minder dividend voor de aandeelhouders of een kapitaalstorting door de aandeelhouders.

Het voorliggende Afsprakenkader geeft invulling aan de Rijksdeelname in Alliander.

3. Inhoud Afsprakenkader

In het Afsprakenkader zijn de processtappen opgenomen die moeten worden doorlopen voordat 
de Staat als aandeelhouder in Alliander zal toetreden. 

De eerste stap is dat Alliander de Staat informeert over een toekomstige kapitaalbehoefte. Daarna 
wordt een toetredingsverzoek gedaan. Vervolgens wordt onderhandeld over een concept-
Participatieovereenkomst. Na goedkeuring door alle betrokken partijen (waaronder de 
aandeelhouders van Alliander) kan een Staatsdeelneming in Alliander worden gerealiseerd.
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In de bijlagen bij het Afsprakenkader zijn over een drietal onderwerpen nadere afspraken gemaakt:

1. Governance

2. Waardering

3. Kapitaalbehoefte

Deze onderwerpen worden hierna kort toegelicht. Voor een volledig overzicht is het 
Afsprakenkader met de bijlagen toegevoegd. In de brief van Alliander van 28 november 2022 is 
eveneens een toelichting opgenomen.

1. Term sheet Governance

De volgende afspraken zijn gemaakt ten aanzien van de zeggenschap na een eventuele
toetreding van de Staat:

• Een statutenwijziging vereist in principe voorafgaande goedkeuring van de Staat;

• De Staat neemt deel aan het Groot-aandeelhoudersoverleg (GAO);

• Er zal ten minste twee keer per jaar worden gesproken over de belangrijke
onderwerpen binnen Alliander;

• Er wordt een nieuw RvC lid benoemd met een financieel profiel. Deze benoeming
vereist goedkeuring van de Staat;

• Alliander zal een jaarlijks Financieringsplan maken, welke met het GAO zal worden
besproken;

• Alliander zal periodieke financiële rapportages voor het GAO maken;

• Er worden nieuwe afspraken gemaakt over het dividendbeleid;

• Het GAO zal worden geconsulteerd over een herziening van de strategie van
Alliander;

• Alliander zal periodiek rapporteren over het behalen van MVO-doelstellingen;

• Alliander zal een jaarlijkse rapportage over de aanwending van het gestorte
kapitaal maken;

• Aliander zal jaarlijks een lange-termijn investeringsplan opstellen, met een horizon
van tien jaar. Dit zal worden besproken met het GAO;

• Voor grote investeringsbesluiten gelden in bepaalde situaties vetorechten voor de
Staat of de andere aandeelhouders;

• Voor benoemingen en beloningsbeleid worden nadere regels afgesproken;
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• Er zal elke zeven jaar een evaluatie van het aandeelhouderschap plaatsvinden.

2. Term sheet Waardering

In de Term Sheet Waardering worden afspraken gemaakt over het proces om tot een faire,
marktconforme waardering van Alliander te komen op het moment dat de Staat
voornemens is kapitaal (bij) te storten. Er geldt een zware inspanningsverplichting voor de
Aandeelhouders en de Staat om op bestuurlijk niveau, al dan niet bijgestaan door een
onafhankelijk procesbegeleider, tot een wederzijds acceptabele emissieprijs te komen.

3. Term sheet Kapitaalbehoefte

In de Term Sheet Kapitaalbehoefte worden afspraken gemaakt over het bepalen van de
Kapitaalbehoefte, het opstarten van het proces. Voordat een toetredingsverzoek gedaan
kan worden, dient Alliander op basis van het Afsprakenkader de kapitaalbehoefte en de
dekking daarvan door de Staat redelijkerwijs zoveel mogelijk beperken, onder andere door:

(i) te inventariseren of en in welke mate bestaande aandeelhouders bereid zijn om
additioneel kapitaal te storten;

(ii) te inventariseren of in welke mate provincies en/of gemeenten uit het
verzorgingsgebied van Liander bereid zijn om aandeelhouders te worden, en

(iii) de eventuele mogelijkheden voor de verkoop van de activiteiten buiten Liander en de
wenselijkheid daarvan te onderzoeken.

De gevolgen voor de Provincie Noord-Holland zijn vooralsnog gering. Pas als de Staat onder de 
genoemde condities als aandeelhouder gaat toetreden tot Alliander zullen de afspraken over de 
Governance in werking treden. 
Door een toetreding van de Staat zal in principe een verwatering (verkleining) van het Noord-
Hollandse aandelenbelang in Alliander optreden, gegeven de in 2021 uitgesproken wens om niet 
verder in Alliander te investeren. De hoogte van de verwatering hangt af van het door de Staat te 
storten bedrag, in relatie tot de waardering van Alliander op dat moment.

De grootaandeelhouders van Alliander hebben zich de afgelopen maanden bij de gesprekken over 
het Afsprakenkader laten bijstaan door KPMG (financiële deel) en Houthoff advocaten (juridische 
deel). 
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Alliander zal de komende weken een aantal voorlichtingsbijeenkomst voor raads-en statenleden 
organiseren. U kunt hieraan deelnemen voor meer inhoudelijke informatie over het 
Afsprakenkader.

De data voor deze voorlichtingsbijeenkomsten zijn: 

Dinsdag         7 februari van 19.00 tot 20.30 uur

Woensdag    22 februari van 19.00 tot 20.30 uur

Woensdag  8 maart van 19.00 tot 20.30 uur

U kunt zich hiervoor aanmelden door een e-mail te sturen naar: aandeelhouders@alliander.com. 

4. Proces en procedure

Wij zijn voornemens in april 2023 in te stemmen met het voorstel om de directie van Alliander te 
machtigen tot het aangaan van het Afsprakenkader.

Na uw besluitvorming zullen wij een definitief besluit nemen over het uitbrengen van onze stem in 
de aandeelhoudersvergadering van Alliander.

5. Voorstel

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit.

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter

mw. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris
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Ontwerpbesluit

Nr. 13-2023

Provinciale Staten van Noord-Holland;

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 24 januari 2023;

gelet op de artikel 158 en 167 van de Provinciewet; 

besluiten: 

1. Kennis te nemen van het voorgenomen besluit van Gedeputeerde Staten om als
aandeelhouder in Alliander in te stemmen met het besluit tot verlenen van goedkeuring
aan de Raad van bestuur van Alliander tot het aangaan van het Afsprakenkader
kapitaalbehoefte regionale netwerkbedrijven en vast te stellen dat Provinciale Staten
hiermee in staat zijn gesteld wensen en bedenkingen ter kennis van Gedeputeerde Staten 
te brengen.

Haarlem, 6 maart 2023 

Provinciale Staten voornoemd,

voorzitter,

statengriffier,

13
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Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 06-03-2023
Commissie EFB  
Datum commissievergadering 20-02-2023

Onderwerp:     Alliander, Afsprakenkader januari 2023

Advies commissie EFB:

De voordracht ‘Alliander, Afsprakenkader januari 2023’ als hamerstuk door te geleiden naar PS van 6 maart 
2023.

Uittreksel van het concept-verslag EFB 20-02-23:

8. A-agenda IPO, ICT en Data en Subsidies algemeen (portefeuille gedeputeerde Stigter) 

8.a Financiën/Energie: Alliander, Afsprakenkader januari 2023 (A-agenda EFB 20-02-23 & C- Agenda RWK 13-
02-23)

De heer Roosendaal (VVD) schetst een aantal ontwikkelingen waaruit blijkt dat de behoefte aan elektriciteit zal 
toenemen. Dit heeft consequenties voor het net en bijbehorende kapitaalbehoefte. Het risicoprofiel zal 
toenemen. Dit is echter niet duidelijk terwijl er gevraagd wordt om 50 miljoen beschikbaar te stellen. Hij zegt 
dat de VVD bereid is om in Liander te investeren onder de voorwaarde dat er duidelijkheid komt over de risico’s 
en de tegenprestatie die het bedrijf gaat leveren. Hij heeft de volgende vragen:
- Is er bij GS voldoende vertrouwen dat het bedrijf voldoende kan bijdragen aan de energietransitie en waarom? 
- Wanneer kan Liander garanderen dat er weer voldoende transportcapaciteit voor zowel het opnemen als 
opwekken van elektriciteit in alle delen van Noord-Holland is als aan deze kapitaalbehoefte is voorzien? 
- Hoeveel extra kapitaal is er de komende 10 jaar nodig om de ambities waar te maken? 
Voorts pleit hij voor een onderzoek naar hoe zo snel mogelijk afscheid kan worden genomen van de Duitse tak 
van Alliander. 
De heer Roosendaal (VVD) wil ook weten wat de verkoop van de andere deelnemingen kan opleveren aan het 
versterken van het eigenvermogen van Liander. 
Hij wil van GS binnen 6 maanden vernemen wat de verkopen mogelijk kunnen opbrengen zodat de mogelijke 
verkoopwinst aan het vermogen kan worden toegevoegd. Kan GS dit toezeggen? 

Statenlid Dulfer (GL) is blij met instappen van de staat als grootaandeelhouder van Alliander omdat het 
alternatief inhoudt dat de provincie de toenemende kosten van de komende decennia moet ophoesten. Het 
statenlid vraagt of GS heeft gesproken over de vraag om als aandeelhouder additioneel kapitaal te storten en 
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wat het resultaat daarvan is. Ten tweede vraagt hij wat de meerwaarde is van het provinciale aandeel als de staat 
als grootaandeelhouder instapt. 

De heer Klein (ChristenUnie) vraagt hoe de provincie voldoende zeggenschap wil behouden, gegeven het relatief 
kleine aandelenpakket en hoe het provincie-aandeel zich verhoudt tot het totale kapitaalbezit van Liander in de 
provincie Noord-Holland. 

Mevrouw Kapitein (D66) is akkoord met de voordracht want het is niet meer dan een kader dat wordt opgetuigd 
om de deelneming van de staat in Alliander mogelijk te maken. Ze wijst erop dat deze deelneming noodzakelijk 
is om de gewenste energietransitie mogelijk te maken. 

Mevrouw Bezaan (PVV) vraagt zich af wat de energiebehoefte zou zijn indien de energietransitie op pauze zou 
worden gezet. Graag een antwoord van de gedeputeerde hierop. Additioneel kapitaal van overheden als 
bestaande of instappende aandeelhouders, betekent de inzet van belastinggeld. Dat vindt zij een heilloos pad.

De heer Heijnen (CDA) is akkoord met de voordracht.

De heer Carton (PvdA) heeft een tweetal vragen. Klopt het nog steeds dat het toetreden van de staat aan de 
kapitaalbehoefte van Alliander nog niet aan de orde is en hoe ziet GS de mogelijke verkleining van het 
aandelenbelang van provincie Noord-Holland bij toetreden van de staat in relatie tot voorliggende opgave van 
het verzwaren van de regionale netten? 

De heer Hartog (JA21) begrijpt de behoefte aan kapitaal om voortgang te boeken en is daarom akkoord met de 
voordracht. 

Statenlid Kostić (PvdD) wil dat er ingezet wordt op: stimuleren van energiebesparing, borgen dat burgers 
meeprofiteren van de energietransitie en hanteren van het ‘no harm-principe’ dat ook bij ROM wordt 
gehanteerd. Het statenlid vraagt welke mogelijkheden GS ziet om deze 3 punten in te brengen. 

De heer Mangal (DENK) vindt het noodzakelijk dat een nutsbedrijf in handen blijft van de overheid. Hij wil weten 
wat het strategisch nut is van de provincie om een klein aandeel aan te houden bij Alliander en vraagt zich af of 
het niet beter is om de aandelen te verkopen aan het Rijk.  

Mevrouw Alberts (SP) vindt investeren in het algemeen nut goed. Zij wil wel grenzen stellen aan economische 
groei. Zij pleit voor besparing en wil dit opgenomen zien in de afspraken. Zij is benieuwd naar de zienswijze van 
de gedeputeerde hierop. 

Beantwoording GS

Gedeputeerde Stigter benadrukt dat het Rijk bereid is om de extra kapitaalbehoefte te versterken. Het Rijk is er 
echter niet op uit om bestaande aandeelhouders uit te kopen. De meerwaarde voor de provincie zit in het 
‘meepraten aan tafel’. De gedeputeerde wijst erop dat de provincie ca. 9% van de aandelen bezit terwijl ca. 45% 
van de klanten in Noord-Holland gevestigd is. 
Naar rato profiteert de provincie Noord-Holland dus veel van de kapitaalinjecties van de andere provincies. De 
gedeputeerde zegt dat alleen het Duitse deel van Tennet in beeld is om verkocht te worden en verduidelijkt de 
groei van de elektrificatie: deels is die autonoom, deels vanwege het afscheid nemen van gas. Gedeputeerde 
Stigter ziet hier een maatschappelijke opgave waarin het ook een maatschappelijke plicht is te zorgen dat de 
infrastructuur op tijd en voldoende van kwaliteit wordt gerealiseerd. 
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De gedeputeerde roept op om terughoudend te zijn om inhoudelijke opvattingen toe te voegen naar aanleiding 
van dit afsprakenkader, mede vanwege de enorme maatschappelijke kostenpost van 100 miljard. De 
gedeputeerde ziet geen mogelijkheden hiertoe. 

De heer Mangal (DENK) vraagt wat de provincie kan bereiken met het kleine aandelenpakket.

De gedeputeerde antwoordt dat de provincie meepraat over de bedrijfsontwikkeling en dat kan alleen als 
aandeelhouder zijnde. 

De heer Mangal (DENK) vraagt wat het verschil is tussen subsidiëren van dit overheidsbedrijf en 
daadwerkelijke participatie via aandelen.  

De gedeputeerde zegt dat subsidie niks oplevert. Doordat publieke partijen aandeelhouder zijn van Alliander 
kunnen zij nog meer kapitaal tegen aantrekkelijke condities aantrekken om noodzakelijke investeringen te 
doen. 

Statenlid Dulfer (GL) vraagt hoe om te gaan met een situatie waarin het belang van de staat als 
grootaandeelhouder tegengesteld is aan dat van de provincie. Als voorbeeld geeft hij de door de 
gedeputeerde uitgesproken wens om te sturen in de volgorde waarin bedrijven en gemeenten worden 
aangesloten op het net.

Gedeputeerde Stigter hecht aan de scheiding tussen beleidsmatige politieke ambities en de rol van 
aandeelhouder. Gesprekken over de gewenste volgorde van aansluitingen horen niet bij de rol van 
aandeelhouder. Daar zijn andere gremia voor. 

Statenlid Kostić (PvdD) vraagt of de gedeputeerde slechts wil tekenen bij het kruisje. 

De gedeputeerde wijst op de aard van het voorliggende voorstel dat slechts een afsprakenkader is. Dat biedt 
geen ruimte voor beleidsmatige afspraken. 

De heer Roosendaal (VVD) herhaalt zijn vraag over het verkopen van aandelen, benodigd kapitaal in de 
komende 10 jaar en wanneer de problemen in Noord-Holland opgelost zijn.  

Gedeputeerde Stigter zegt dat de tijdelijk slimme oplossingen om te voldoen aan de vraag naar elektriciteit 
redelijk structureel zullen zijn. 
Bijna de helft van investeringen van Alliander slaan neer in Noord-Holland. Daardoor zullen rond 2026 of 2027 
veel huidige knelpunten uiterlijk opgelost zijn. Nu al moet nagedacht worden over versterking van de 
infrastructuur na 2026 tot 2040. 
Hét probleem zal zeker niet opgelost zijn vóór 2035. 
Liander mag als publiek bedrijf niet pro actief investeren. Dit is een obstakel wanneer er grote versnellingen 
plaatsvinden. Er worden nu stappen gezet om dit probleem op te lossen. 
De verkoop van dochterbedrijf Kenter wordt voorbereid, mits de ACM toestemming hiervoor geeft. 

De heer Klein (ChristenUnie) vraagt in hoeverre het houdbaar is dat de provincie 9% van de aandelen 
bezit terwijl 45% van de klanten in Noord-Holland zit. 
Hij vraagt de gedeputeerde om te reflecteren op het veiligstellen van het Noord-Hollands belang bij een 
kleiner wordend aandelenpakket. 
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De gedeputeerde beaamt dat een groter aandelenpakket leidt tot een zwaardere stem in de 
aandeelhoudersoverleggen. De grote aandeelhouders stellen echter het algemeen maatschappelijk belang altijd 
voorop. 
Gedeputeerde Stigter schat in dat het instappen van het Rijk in de regionale netbeheerders en de uniformering 
van hun werkwijze zal leiden tot een totaal ander landschap van energie-infrastructuurbedrijven.

De heer Mangal (DENK) ziet een verstrengeling van rollen die de gedeputeerde juist uit elkaar wil 
houden. 

De gedeputeerde legt uit dat alleen gemeenten en provincies aandeelhouders mogen zijn van regionale 
netwerkbedrijven. Deze aandeelhouders zijn financieel niet in staat om grote toekomstige investeringen te 
doen. Daarom is het goed dat de staat instapt. Daarmee verwatert het aandeel van de provincie maar per saldo 
is er een gunstig resultaat voor het verzorgingsgebied van Alliander.  

De heer Mangal (DENK) vraagt hoeveel mogelijkheden er nog zijn om het publiek belang te borgen als 
het aandeel van de provincie verwatert. 

Gedeputeerde Stigter zegt dat de provincie als aandeelhouder invloed heeft op de onderneming en niet op de 
investeringen. In dat laatste geval worden petten namelijk door elkaar gehaald. 

De heer Roosendaal (VVD) vraagt of er samengewerkt wordt met de aandeelhouders uit Noord-Holland. 
Hij pleit ervoor om binnen 6 maanden in deze commissie te praten over de problemen en oplossingen 
en bijbehorende kapitaalsbehoeften van Liander. 

Gedeputeerde Stigter kan zich voorstellen dat Alliander aan het begin van de nieuwe bestuursperiode een 
presentatie geeft waarin de door de heer Roosendaal (VVD) gevraagde informatie wordt gedeeld. De 
gedeputeerde zegt dat er samengewerkt wordt met Amsterdam, met name op het gebied van het 
beloningsbeleid van Alliander.    

De voorzitter concludeert dat dit een hamerstuk wordt.



Gedeputeerde StatenPOSTBUS 3007 | 2001 DA HAARLEM

Uw contactpersoon

mw T. van Egmond

BEL/MOB

Telefoonnummer 023 5145233

egmondt<®noord-holland.nl

1 I 1
Verzenddatum

1937550/1937556

Geachte leden,
Uw kenmerk

provinciesecretaris voorzitter

A.Th.H. dijk
Bijlage(n):
Voordracht

Hoogachtend,
Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

Provincie 
Noord-Holland

Betreft: Actualisering integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur 
(iMPI) 2023-2030
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Provinciale Staten van Noord-Holland  

Haarlem, 17 januari 2023 

Onderwerp: Actualisering integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2023-2030 

Kenmerk: 1937550/1937554 

Bijlagen: geen 

1. INLEIDING
Het integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) geeft inzicht in de geprogrammeerde
onderhouds- en vervangingsmaatregelen en de maatregelen ter verbetering en/of uitbreiding van
de provinciale infrastructuur en de benodigde financiering. In november 2022 hebben uw Staten
het iMPI 2023-2030 (voordracht 57) vastgesteld.

In verband met de voortgang van de projecten leggen wij in deze voordracht de volgende besluiten 
aan uw Staten voor: 
a. instemmen met:

• de opname van investeringsmaatregelen in de studiefase;
• de promotie van investeringsmaatregelen naar de planfase;
• de promotie van investeringsmaatregelen naar de realisatiefase, wat resulteert in een

kredietaanvraag;
• het schrappen van investeringsmaatregelen;

b. de kredietaanvragen van de maatregelen die promoveren naar de realisatiefase en een aantal
kredietverhogingen op te nemen in de voordracht van de Eerste Begrotingswijziging (EBW)
2023, waar de besluitvorming plaatsvindt1.

Voor de huidige kredietaanvragen is in de stelposten Vervangingsinvesteringen en Verbeter- en 
Uitbreidingsinvesteringen nog voldoende ruimte. Doorrekening van de stelposten met alle 
geprogrammeerde maatregelen in de studie- en planfase laat echter zien dat beide stelposten de 
komende jaren uitgeput raken. Dit betekent dat harde keuzes in de programmering zullen moeten 
worden gemaakt of er moet aanvullende financiële ruimte worden gecreëerd. 

2. OPNAME EN PROMOTIE VAN INVESTERINGSMAATREGELEN
Voor de Actualisering van het iMPI 2023-2030 stellen wij voor:

de volgende verbeter- en uitbreidingsmaatregelen op te nemen in de studiefase: 
a. alg-47 VRI- en kruispuntoptimalisaties Haarlemmermeer (uit Kruisweg-corridor studie);
b. N196-04 Koude aansluiting Kruisweg (N196)-Aalsmeerderweg (uit Kruisweg-corridor studie);
c. N246-09 Stikstoftraject N246 tussen Westzaan en A8 (hmp 24,8-25,5)2;

1 In overeenstemming met de Financiële Verordening Provincie Noord-Holland 2019 (voordracht 90-2019) worden 
kredietaanvragen opgenomen in de voordracht van de Begroting(-swijziging) en niet meer in de voordracht (van de 
actualisering) van het iMPI. (De actualisering van) Het iMPI wordt in dezelfde vergadering voorafgaand aan de Begroting 
(-swijziging) in Provinciale Staten behandeld.  

08



2023 

2 

d. N502-04 Stikstoftraject N502 duinen Den Helder - Callantsoog (hmp 12,4-17,7)2;
e. N502-05 Stikstoftraject N502 bij het Zwanenwater & Pettemerduinen (hmp 0,1-11,2)2;
f. N510-07 Stikstoftraject N510 Schoorlse duinen (hmp 10,0 - 12,2)2;
g. N515-08 Stikstoftraject N515 polder Westzaan binnen bebouwde kom (hmp 4,8-5,8)2;

de volgende verbeter- en uitbreidingsmaatregelen te promoveren naar de planfase: 
a. alg-45 Kantmarkering fietspaden;
b. N525-06 Fietstunnel N525, strekken toeleidend fietspad

de volgende verbeter- en uitbreidingsmaatregelen te promoveren naar de realisatiefase: 
a. alg-46 Aanleg bermverharding;
b. N248-15 Verbreding Stolperbrug;

de volgende vervangingsinvesteringen te promoveren naar de realisatiefase: 
a. K17-c-02 Vervanging afmeervoorziening Amstel
b. K20/K10/K09-b-02 Vervanging calamiteitensteiger Noordhollandsch Kanaal
c. N511a-04 Vervanging 5 paddentunnels

de volgende verbeter- en uitbreidingsmaatregelen te schrappen: 
a. K20-07 Verlenging Koopvaardersschutsluis (omdat de verlengingsopgave wordt uitgesteld);
b. N196-03 Fietsverbinding N196/N201 Hoofddorp-Aalsmeer (omdat de fietsverbinding op

gemeentelijk areaal wordt gerealiseerd);

De maatregelen, waarvoor krediet wordt aangevraagd, zijn in paragraaf 5 nader omschreven.  
In de iMPI-viewer staat een uitgebreidere omschrijving en de stand van zaken van alle verbeter- en 
uitbreidingsmaatregelen en van een aantal vervangingsmaatregelen.  

3. GEVOLGEN UITSPRAAK RAAD VAN STATE BOUWVRIJSTELLING STIKSTOF
Nu de bouwvrijstelling stikstof van tafel is, moet voor alle vervangings-, verbeter- en uitbreidings-
investeringen een stikstofberekening worden opgesteld. Als het project voldoet aan de stikstof-
normen kan een natuurvergunning worden aangevraagd. Dit leidt naar verwachting tot een
vertraging van 3 tot 6 maanden.

Wij hebben een inventarisatie uitgevoerd naar de gevolgen van de uitspraak voor investerings-
projecten in de plan- en realisatiefase van het iMPI. De observaties zijn: 
• Het vervallen van de bouwvrijstelling heeft impact op de helft van de projecten.
• Projecten zonder impact zijn in het algemeen projecten waarvan de uitvoering reeds is gestart.
• Het vervallen van de bouwvrijstelling zal naar verwachting impact hebben op alle toekomstige

investeringsprojecten.
• Het vervallen van de bouwvrijstelling heeft geen invloed op variabel onderhoudsprojecten;

deze kunnen vergunningvrij worden uitgevoerd.
Per project wordt nu gekeken welke maatregelen moeten worden genomen om het project te 
kunnen realiseren en te voldoen aan Europees Natuurbeschermingsrecht.  

2 Deze 5 wegvakken zijn in het in 2020 uitgevoerde onderzoek als kansrijk aangemerkt om stikstofdepositie op 
naastgelegen Natura 2000-gebieden te verminderen door het verlagen van de maximumsnelheid. De wegvakken worden 
nu in het iMPI opgenomen. Onderzocht wordt welke maatregelen moeten worden genomen om dit op een 
verkeersveilige manier af te dwingen en hoe deze maatregelen worden gefinancierd. 

08



2023 

3 

4. DUURZAAMHEIDSMAATREGELEN
Bij de vaststelling van de NIKG 2020-2023 hebben uw staten besloten € 7.500.000 uit bestaande 
infrastructuurbudgetten, verdeeld over 3 jaar, in te zetten voor duurzaamheidsmaatregelen. In 
deze voordracht worden twee kredieten voor duurzaamheidsmaatregelen aangevraagd, die onder 
dit besluit vallen (zie krediet 5g, 5i).  Daarnaast wordt voorgesteld 28 abri’s binnen de bebouwde 
omgeving, die de komende periode worden vervangen, te voorzien van sedum-dakbedekking3. De 
meerkosten (totaal € 55.000) worden uit het onderhoudsbudget betaald.  

5. KREDIETAANVRAGEN
Zoals de Financiële Verordening voorschrijft, worden in de voordracht van de EBW 2023 de
kredieten (exclusief btw) voor de uitvoering van het iMPI aangevraagd. Hierbij wordt onderscheid
gemaakt tussen kredietaanvragen van maatregelen die promoveren naar de realisatiefase en
kredietverhogingen van maatregelen die al in realisatie zijn.
In deze paragraaf geven wij een omschrijving van de maatregel, een korte financiële toelichting, de
reden van de kredietaanvraag en de dekking van het krediet.
Door de huidige markt wordt voor alle kredietaanvragen het voorbehoud gemaakt dat niet met
zekerheid kan worden gezegd of de gevraagde kredieten voldoende zijn. Voor iedere krediet-
aanvraag wordt tot op zekere hoogte rekening gehouden met de onvoorspelbare markt in de
risicoreservering. Het is echter niet uitgesloten dat er in een later stadium extra krediet-
verhogingen nodig zijn.
Bij projecten die bestaan uit meerdere maatregelen (bijvoorbeeld vervanging en verbetering/
uitbreiding) worden de kredieten separaat aangevraagd vanwege het bestaande financiële
onderscheid. De toelichting van deze projecten is wel gebundeld.
De kredietbesluiten zijn in onderstaande tabellen samengevat.

Vervangingsinvesteringen 

Verbeter- en uitbreidingsinvesteringen 

3 Uit een pilot is gebleken dat sedum-dakbedekking binnen de bebouwde omgeving een positief effect heeft op de 
biodiversiteit en in mindere mate op fijnstof, CO2, geluid en de waterhuishouding. In het buitengebied heeft sedum-
dakbedekking nauwelijks of geen meerwaarde en in kustgebieden slaat sedum niet aan. 

projectnummer
EBW2023

kredietbesluiten vervangingsinvesteringen kredietsoort
reeds 

beschikbaar
krediet

krediet-
aanvraag

totaal
krediet

jaar
oplevering

K20/K10/K09-b-02 K20/K10/K09-b-02 - Vervanging - km 36,6 - Calamiteitensteiger Noordhollandsch 
Kanaal

vaarwegen 0 300.000 300.000 2023

K17-c-02 K17-c-02 - Vervanging - km 20,95-21,2 - Afmeervoorziening Amstel vaarwegen 0 500.000 500.000 2023
N511a-04 N511a-04 - Vervanging - km 0,05-4,76 - Paddentunnels 5 stuks wegen 0 700.000 700.000 2023
14D35-90 14D35-90 - Vervanging - Stolperbasculebrug wegen 11.600.000 14.100.000 25.700.000 2026
19D07-90 19D07-90 - Vervanging - Koopvaardersschutsluis - kolk en damwand vaarwegen 11.600.000 29.100.000 40.700.000 2025
SLS-01 SLS-01 - Vervanging - Sleutelsysteem objecten wegen 1.400.000 500.000 1.900.000 2024

Totaal kredietbesluiten 45.200.000 

Eerste Begrotingswijziging 2023
reeds jaar

project-
nummer kredietbesluiten verbeter- en uitbreidingsmaatregelen beschikbaar

krediet
krediet-

aanvraag
bijdragen 
derden

reserve OPI t.l.v. kapitaal-
lastenbudget

totaal
krediet

ingebruik-
name

alg-42 Busbaan Wijckermolen 3.200.000 950.000 950.000 0 4.150.000 nvt
alg-46 Bermmaatregelen gebied 6 - deelkrediet 2.700.000 530.229 2.169.771 2.700.000 2023
alg-29b Vernieuwen Zaanbrug 28.470.790 1.930.594 1.930.594 0 30.401.384 nvt
K20-07 Verlengen Koopvaardersschutsluis 7.700.000 -5.980.000 -5.980.000 1.720.000 nvt
N197-04 Busbaan Wijckerpoort 19.600.000 4.950.000 4.950.000 24.550.000 2025
N239-08 Trajectbenadering N239a, gedeelte N242-A7 5.750.000 350.000 350.000 6.100.000 2022
N248-15 Verbreden Stolperbrug 5.700.000 5.700.000 5.700.000 2026

10.600.594 3.410.823 0 7.189.771
Wijziging dekking kredieten

N197-04 Busbaan Wijckerpoort 19.600.000 -950.000 950.000 19.600.000
0 0 -950.000 950.000 19.600.000

Totaal kredietbesluiten 10.600.594 3.410.823 -950.000 8.139.771

provinciaal 
financieringsbudget
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Nieuwe kredietaanvragen 

a. alg-46 Bermmaatregelen – deelkrediet voor gebied 6 € 2.700.000
Financieel: Het krediet wordt gedekt door een rijkssubsidie van € 530.229 en een bedrag van
€ 2.169.771 komt ten laste van de kapitaallasten verbeter- en uitbreidingsinvesteringen.
Uitvoering: 2023
Omschrijving maatregel: Ter verbetering van de verkeersveiligheid worden bermmaatregelen
langs onze provinciale wegen gerealiseerd, zoals de aanleg van bermverharding en geleiderails.
Het Rijk verleent hiervoor subsidie. Deze deelkredietaanvraag gaat over bermmaatregelen in
gebied 6 (Noord-Holland Zuid). Er worden maatregelen uitgevoerd op de N201, N205 en N232.
Reden kredietaanvraag: De bermmaatregelen worden in 2023 uitgevoerd.

b. K17-c-02 Vervanging afmeervoorziening Amstel € 500.000 
Financieel: Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen.  
Uitvoering: 2023 
Omschrijving project: Het vervangen van een afmeervoorziening over een lengte van circa 
200 meter. Waternet voert de werkzaamheden uit.  
Reden kredietaanvraag: De afmeervoorziening is einde levensduur.  

c. K20/K10/K09-b-02 Vervanging calamiteitensteiger Noordhollandsch Kanaal € 300.000
Financieel: Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen.
Uitvoering: 2023
Omschrijving project: Het vervangen van een calamiteitensteiger in het Noordhollandsch Kanaal
ter hoogte van hmp 36,60. Om te voldoen aan de huidige wet- en regelgeving worden de palen
uitgevoerd in staal.
Reden kredietaanvraag: De steiger is einde levensduur.

d. N511a-04 Vervanging 5 paddentunnels € 700.000
Financieel: Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen.
Uitvoering: 2023
Omschrijving project: Het vervangen van 3 paddentunnels in de N511 en 2 paddentunnels in de
N512.
Reden kredietaanvraag: De paddentunnels zijn einde levensduur.

Kredietverhogingen 
e. HOV Station Beverwijk

maatregel alg-42 Busbaan Wijckermolen (busstation Beverwijk - Wijckermolen) € 950.000
Financieel: De kredietverhoging wordt gedekt door een bijdrage van € 950.000 van de
gemeente Beverwijk, waarvoor zij een provinciale subsidie ontvangt. Waaruit deze subsidie
wordt gedekt, is te lezen in de toelichting van maatregel N197-04.
Voor deze maatregel is reeds een krediet beschikbaar van € 3.200.000. Met deze
kredietaanvraag komt het totale krediet op € 4.150.000.
maatregel N197-04 Busbaan Wijckerpoort (Velsertraverse-busstation Beverwijk)  € 4.950.000
Financieel: De kredietverhoging komt laste van de kapitaallasten verbeter- en uitbreidings-
investeringen. Voor deze maatregel is reeds een krediet beschikbaar van € 19.600.000. Met
deze kredietaanvraag komt het totale krediet op € 24.550.000.
Daarnaast wijzigt de dekking van het originele uitvoeringskrediet van € 19.600.000, waarvan
€ 15.000.000 wordt gedekt uit de reserve OPI. De dekking uit de reserve OPI wordt met
€ 950.000 verlaagd en dit bedrag komt extra ten laste van de kapitaallasten. Het bedrag dat
hiermee vrijvalt wordt ingezet als dekking voor de kredietverhoging van maatregel alg-42.
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Uitvoering: 2024-2025 
Omschrijving project: Binnen het project HOV Station Beverwijk worden twee busbanen 
gerealiseerd. In de spits ontstaat filevorming op de Velserweg en Velsertraverse, waardoor de 
bussen tussen het busstation Beverwijk en de Velsertunnel vertraging oplopen. Dit leidt tot 
oponthoud en een onbetrouwbare dienstregeling. Het probleem wordt verergerd bij de passage 
van goederentreinen (soms ook tijdens de spits) van Tata-Steel. Er wordt een vrijliggende 
busbaan aangelegd, inclusief halte voor Velsen Noord tussen het busstation Beverwijk en de 
Velsertraverse, die ook een kortere route kent. Tevens wordt een korte busbaan tussen het 
busstation van Beverwijk en de ontsluitingsweg Wijckermolen gerealiseerd.  
Daarnaast wordt een voet-fietsonderdoorgang onder de Velsertraverse met een verbinding 
naar station Beverwijk gerealiseerd. 
Reden kredietaanvraag: Door de extreme prijsstijgingen (mede door de oorlog in Oekraïne) kan 
het project binnen het beschikbare krediet niet worden gerealiseerd. De prijsstijging van de 
bouwkosten komt met name door verhoogde prijzen voor materiaal en personeel. Daarnaast is 
vertraging ontstaan bij ProRail, waardoor de planning is vertraagd met een jaar. Omdat het 
werk pas in 2024 wordt gegund, is in deze kredietverhoging tevens rekening gehouden met een 
toekomstige indexering op materiaal-, energie- en loonkosten van 17,3%.  

f. alg-29b Vernieuwen Zaanbrug € 1.930.594 
Financieel: De kredietverhoging wordt gedekt door bijdragen van de gemeenten Zaanstad en 
Wormerland (zijnde de opdrachtgevers) van respectievelijk € 1.170.188 en € 760.406. 
Voor dit project is reeds een krediet beschikbaar van € 28.470.790. Met deze kredietverhoging 
komt het totale krediet op € 30.401.384.  
Voor de indexatie van de provinciale bijdrage aan het project wordt bij de Begroting 2024 een 
aanvullend krediet van circa € 1.500.000 aangevraagd. 
Uitvoering: 2020-2024 
Omschrijving project: De provincie realiseert namens de gemeenten de vernieuwing van de 
Zaanbrug tussen Wormer en Wormerveer. Het project draagt bij aan de opwaardering van de 
Zaan tot een volwaardige CEMT-klasse Va vaarweg. 
Reden kredietaanvraag: In de samenwerkingsovereenkomst hebben partijen (Zaanstad, 
Wormerland en provincie) afgesproken de bijdragen van de gemeenten jaarlijks te indexeren 
conform de GWW-index voor kunstwerken. De bijdragen worden bijgesteld naar prijspeil 
januari 2022. Daarnaast wordt op verzoek van Zaanstad een aantal wensen meegenomen, 
waaronder het realiseren van extra wachtplaatsen en diverse aanpassingen aan de tijdelijke 
autobrug en de nieuwe Zaanbrug.  

g. Koopvaardersschutsluis
maatregel 19D07-90 Vervanging kolk en damwand Koopvaardersschutsluis € 29.100.000
Financieel: De kredietverhoging komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen.
Voor deze maatregel is reeds een krediet beschikbaar van € 11.600.000. Met deze
kredietaanvraag komt het totale bedrag op € 40.700.000.
maatregel K20-07 Verlengen Koopvaardersschutsluis -/- € 5.980.000
Financieel: Het beschikbare krediet van € 7.700.000 wordt met € 5.980.000 verlaagd en
afgesloten bij de jaarrekening 2022. Het resterende bedrag van € 1.720.000 is reeds uitgegeven
aan voorbereiding en kan niet worden gekapitaliseerd, omdat de verlenging niet wordt
gerealiseerd. Dit bedrag wordt in één keer afgeschreven ten laste van het rekeningresultaat
2022. Het niet-bestede bedrag van € 5.980.000 komt ten gunste van de stelpost verbeter- en
uitbreidingsinvesteringen.
Uitvoering: 2022-2025
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Omschrijving project: De Koopvaardersschutsluis (KVSS) wordt gerenoveerd vanwege de 
aantasting van de stalen damwanden in de sluiskolk door een corrosie versnellende bacterie, 
die de dragende constructie in de sluiskolk verzwakt. Daardoor kan de kolk naar verwachting op 
korte termijn bezwijken en zal de KVSS langere tijd niet beschikbaar zijn. 
Gelijktijdig met deze renovatie zou de kolk worden verlengd tot 115 meter, zodat langere 
schepen via het Noordhollandsch Kanaal richting Amsterdam kunnen varen.  
De verlengingsopgave is uitgesteld en wordt op een later moment opnieuw afgewogen. Deze 
opgave is afhankelijk van het toekomstig gebruik dat onderwerp van studie is binnen de 
ontwikkeling Maritiem Cluster Den Helder. 
Reden kredietaanvraag: In de bouwteamfase is de scope aangepast. Duidelijk werd dat de 
omvaarroute door het Boerenverdriet in Den Helder en de verlengingsopgave van de KVSS niet 
noodzakelijk zijn en alleen kan worden uitgevoerd tegen zeer hoge kosten.  
De voorlopig ontwerpfase voor de renovatie is inmiddels doorlopen en de kostenraming is 
vastgesteld op € 40.700.000, waarvan € 1.310.000 voor duurzaamheidsambities.  
Het reeds beschikbare krediet van € 11.600.000 is gebaseerd op aannames en de kennis uit 
2018 over de benodigde herstelmaatregelen en uitvoeringswijze.  
Inmiddels is veel nader onderzoek gedaan en zijn ter plaatse proeven uitgevoerd met een 
deskundige aannemer en is de huidige aanpak door experts gereviewd. Uit 
veiligheidsoverwegingen is gekozen om gefaseerd en gesegmenteerd te werken, en kan de 
scheepvaart tijdens de renovatie doorvaren. De doorlooptijd is 2 jaar. Deze uitvoeringswijze en 
de huidige prijsstijgingen verklaren de grote prijsstijging in dit project.  
Reden kredietverlaging/afsluiting: Het beschikbare krediet voor de verlenging wordt na aftrek 
van de gemaakte kosten verlaagd en afgesloten, omdat de KVSS niet wordt verlengd. De reeds 
gemaakte kosten betroffen een uitgewerkt voorontwerp en onderzoeken. 

h. N239-08 Trajectbenadering N239a, gedeelte N242-A7 € 400.000 
Financieel: De kredietverhoging komt ten laste van de kapitaallasten verbeter- en uitbreidings-
investeringen.  
Uitvoering: 2021-2022 
Omschrijving project: Op de N239, gedeelte N242-A7, is groot onderhoud uitgevoerd en zijn 
rotondes gerealiseerd op de kruispunten N239-Langereis en N239-Zuiderzeestraat. Tevens is 
een nieuwe fietsbrug aangelegd en zijn kleine verkeersveiligheidsverbeteringen uitgevoerd. 
Reden kredietaanvraag: Na gunning van het project zijn de kosten voor grondstoffen extreem 
gestegen (o.a. staal, beton, aardolieproducten). Dit was een onvoorziene omstandigheid voor 
alle betrokken partijen. 

i. Vervanging Stolperbasculebrug
maatregel 14D35-90 Vervanging Stolperbasculebrug € 14.100.000
Financieel: Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen. Hiervan is
€ 200.000 voor duurzaamheidsmaatregelen.
Voor deze maatregel is reeds een krediet beschikbaar van € 11.600.000. Met deze
kredietaanvraag komt het totale vervangingskrediet op € 25.700.000.
maatregel N248-15 Verbreding Stolperbrug (nieuwe kredietaanvraag) € 5.700.000
Financieel: Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten verbeter- en uitbreidings-
investeringen.
Het totale krediet voor de vervanging en verbreding van de Stolper(bascule)brug komt hiermee
op € 31.400.000.
Uitvoering: 2024-2026
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Omschrijving project: De Stolperbasculebrug wordt vervangen. Er wordt een nieuwe, bredere 
brug ten noorden van de huidige brug gerealiseerd met een gescheiden fietspad op de brug. De 
nieuwe Stolperbrug wordt circulair, energieverbruik beperkend en zo onderhoudsarm mogelijk 
gebouwd.  
Reden kredietaanvraag: Het uitvoeringskrediet voor de vervangingsinvestering is in een te vroeg 
stadium aangevraagd. De planfase was nog onvoldoende doorlopen. Nu wordt een aanvullend 
krediet aangevraagd voor de vervanging en het uitvoeringskrediet voor de verbreding van de 
brug. Daarnaast zijn de kosten gestegen door onder andere:  
- hogere personeelskosten vanwege langere doorlooptijd project (circa 1,5 jaar);
- hogere indexeringskosten;
- nieuwe inzichten in de technische uitwerking door afronding van de planfase.

j. SLS-01 Sleutelsysteem objecten € 500.000
Financieel: Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen.
Voor dit project is reeds een krediet beschikbaar van € 1.400.000. Met deze kredietaanvraag
komt het totale krediet op € 1.900.000.
Uitvoering: 2023-2024
Omschrijving project: Vervanging van het bestaande sleutelsysteem voor de diverse objecten,
zoals openbare verlichting, verkeersregelinstallaties en bruggen. Het huidige sleutelsysteem is
sterk verouderd. Hierdoor is het toegangsbeheer ‘vervuild’, wat onveilige situaties kan
veroorzaken.
Reden kredietaanvraag: Tijdens de voorbereiding bleek het huidige krediet onvoldoende. Er zijn
prijsstijgingen door chips tekorten, duurdere grondstoffen en hogere energietarieven. Vanwege
de overspannen situatie op de markt is het eerder ingecalculeerde kortingspercentage bij
aanbesteding verlaagd van 15% naar 9%. Ook is een nadere inventarisatie uitgevoerd, waaruit is
gebleken dat 400 cilinders extra nodig zijn en aan meerdere deuren aanpassingen moeten
worden gedaan voordat de nieuwe cilinder kan worden geplaatst.
Vanwege de onvoorspelbare ontwikkelingen op de markt is een risicopost van 5% extra
opgenomen.

6. EFFECT KREDIETBESLUITEN OP STELPOSTEN
In de begroting zijn stelposten opgenomen voor de dekking van kapitaallasten van investeringen4.
Op basis van de kredietbesluiten worden de stelposten na ingebruikname van de investerings-
projecten verlaagd, waarbij de kapitaallasten gelijktijdig worden verhoogd (communicerende
vaten).
In de stelposten voor zowel de Vervangings- als Verbeter- en Uitbreidingsinvesteringen is
voldoende ruimte voor de huidige kredietaanvragen bij de Eerste Begrotingswijziging 2023.

4 Voorbeeld: een reconstructie van een weg van € 50 mln wordt in 50 jaar afgeschreven. Dit betekent 50 jaar lang een 
kapitaallast van € 1 mln. 
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Daarna wordt het verloop van de stelposten op basis van de geprogrammeerde vervangings- en 
verbeter- en uitbreidingsinvesteringen doorgerekend. Hierbij een aantal kanttekeningen: 
1. Bij de Begroting 2023 is besloten de stelpost Verbeter- en Uitbreidingsinvesteringen te

indexeren. Bij deze actualisering is dit nog niet in de tabel verwerkt; bij het iMPI 2024-2031
wordt dit meegenomen.

2. De stelpost Vervangingsinvesteringen wordt niet volledig geïndexeerd voor het huidige
inflatiepeil.

3. De huidige inflatie is nog niet verwerkt in de berekende budgetbehoefte voor toekomstig
geprogrammeerde investeringen in de studie- en planfase.

4. Naar verwachting volgen nog meerdere kredietverhogingen voor lopende realisatieprojecten
vanwege inflatie.

In onderstaande tabel is te zien dat in de stelpost Vervangingsinvesteringen vanaf 2026 
onvoldoende ruimte is, wanneer alle vervangingsprojecten in de studie- en planfase conform de 
huidige programmering worden uitgevoerd.  

Verloop stelpost Vervangingsinvesteringen 
bedragen x € 1 miljoen 

2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030 

huidige stand stelpost 0,75 1,51 1,05 1,94 2,84 3,72 4,62 5,52 
stand stelpost na vaststelling kredieten 
EBW2023 0,75 1,47 0,98 1,29 1,91 2,79 3,69 4,59 

stand stelpost na uitvoering geprogrammeerde 
vervangingsinvesteringen studie- en planfase 
iMPI2023-2030 

0,75 1,40 0,71 -1,13 -0,95 -1,00 -1,73 -1,60

In onderstaande tabel is te zien dat in de stelpost Verbeter- en Uitbreidingsinvesteringen nog 
voldoende ruimte is voor de realisatie van de verbeter- en uitbreidingsprojecten in de planfase. De 
realisatie van de huidige studieprojecten kunnen vanaf 2027 niet meer worden gedekt uit de 
stelpost. Vanwege de lange doorlooptijd van de voorbereiding van projecten kan dit betekenen dat 
volgend jaar al een project niet kan promoveren naar de planfase5. Ter illustratie: de beschikbare 
ruimte in de stelpost in 2023 van € 210.000 komt overeen met een krediet van € 10.500.000. 

Verloop stelpost Verbeter- en 
Uitbreidingsinvesteringen 
bedragen x € 1 miljoen 

2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030 2031 

huidige stand stelpost 0,23 0,43 0,11 0,57 0,95 0,82 0,45 0,45 0,45 
stand stelpost na vaststelling kredieten EBW2023 0,21 0,36 0,04 0,41 0,67 0,54 0,17 0,17 0,17 
stand stelpost na uitvoering geprogrammeerde 
verbeter- en uitbreidingsinvesteringen  
planfase iMPI2023-2030  

0,21 0,36 0,04 0,36 0,50 0,37 0,00 0,00 0,00 

stand stelpost na uitvoering geprogrammeerde 
verbeter- en uitbreidingsinvesteringen  
studie- en planfase iMPI2023-2030  

0,21 0,36 0,02 0,23 -0,05 -0,53 -1,26 -1,30 -4,71

5 Voorbeeld: een promotiebesluit naar de planfase wordt in 2023 genomen, het project is in 2027 gerealiseerd en leidt in 
2028 tot kapitaallasten. 
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Gevolgen voor het iMPI 
Gegeven de huidige programmering en in het licht van eerdergenoemde kanttekeningen worden 
naar verwachting de grenzen van beide stelposten binnen enkele jaren bereikt en mogelijk sneller 
dan uit voorgaande tabellen is op te maken. De resterende ruimte in de stelposten moet 
beschikbaar blijven voor noodzakelijke kredietaanvragen van maatregelen die promoveren van 
plan- naar realisatiefase en voor kredietverhogingen van in uitvoering zijnde projecten. 
Dit betekent dat harde keuzes in de programmering moeten worden gemaakt of dat aanvullende 
financiële ruimte moet worden gecreëerd.  
Vervangingsinvesteringen zijn onvermijdelijk. Wel zal in de programmering nog scherper moeten 
worden gestuurd op de balans tussen kosten, prestaties en risico’s. 
Voor verbeter- en uitbreidingsinvesteringen betekent dit dat na deze actualisering geen nieuwe 
maatregelen in de studiefase worden opgenomen, totdat aanvullende financiële ruimte is 
gecreëerd waarmee voor deze maatregelen zicht is op dekking van de realisatiekosten.  
Concreet betekent dit dat ook voor in het verleden en recent gestarte studieprojecten met een 
groot politiek en maatschappelijk draagvlak op dit moment geen zicht op dekking is om de 
uitkomsten van de studies daadwerkelijk te kunnen realiseren. Voorbeelden zijn de trajectstudies 
N200 Zeeweg en N203 Castricum-Limmen.  

7. Voorstel
Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit.

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland, 

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter 

mw. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris 
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1. in te stemmen met de opname van de volgende verbeter- en uitbreidingsmaatregelen in de
studiefase:
a. alg-47 VRI- en kruispuntoptimalisaties Haarlemmermeer;
b. N196-04 Koude aansluiting Kruisweg (N196)-Aalsmeerderweg;
c. N246-09 Stikstoftraject N246 tussen Westzaan en A8 (hmp 24,8-25,5);
d. N502-04 Stikstoftraject N502 duinen Den Helder – Callantsoog (hmp 12,4-17,7);
e. N502-05 Stikstoftraject N502 bij het Zwanenwater & Pettemerduinen (hmp 0,1-11,2);
f. N510-07 Stikstoftraject N510 Schoorlse duinen (hmp 10,0 - 12,2);
g. N515-08 Stikstoftraject N515 polder Westzaan binnen bebouwde kom (hmp 4,8-5,8);

2. in te stemmen met de promotie van de volgende verbeter- en uitbreidingsmaatregelen naar
de planfase:
a. alg-45 Kantmarkering fietspaden;
b. N525-06 Fietstunnel N525, strekken toeleidend fietspad

3. in te stemmen met de promotie van de volgende verbeter- en uitbreidingsmaatregelen naar
de realisatiefase:
a. alg-46 Aanleg bermverharding;
b. N248-15 Verbreding Stolperbrug;

4. in te stemmen met de promotie van de volgende vervangingsmaatregelen naar de
realisatiefase:
a. K17-c-02 Vervanging afmeervoorziening Amstel
b. K20/K10/K09-b-02 Vervanging calamiteitensteiger Noordhollandsch Kanaal
c. N511a-04 Vervanging 5 paddentunnels

5. in te stemmen met het schrappen van de volgende verbeter- en uitbreidingsmaatregelen:
a. K20-07 Verlenging Koopvaardersschutsluis;
b. N196-03 Fietsverbinding N196/N201 Hoofddorp-Aalsmeer;

6. de volgende kredietaanvragen op te nemen in de voordracht van de Eerste
Begrotingswijziging 2023:
a. alg-46 Bermmaatregelen - deelkrediet voor gebied 6 € 2.700.000 
b. K17-c-02 Vervanging afmeervoorziening Amstel € 500.000 
c. K20/K10/K09-b-02 Vervanging calamiteitensteiger Noordhollandsch Kanaal € 300.000 
d. N248-15 Verbreding Stolperbrug € 5.700.000 
e. N511a-04 Vervanging 5 paddentunnels € 700.000 
f. 14D35-90 Vervanging Stolperbasculebrug € 14.100.000 
g. 19D07-90 Vervanging kolk en damwand Koopvaardersschutsluis € 29.100.000 
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Ontwerpbesluit 

Nr.  08-2023

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 17 januari 2023 over de Actualisering van het 
integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2023-2030; 

besluiten: 
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h. alg-29b Vernieuwen Zaanbrug € 1.930.594 
i. alg-42 Busbaan Wijckermolen (busstation Beverwijk - Wijckermolen) € 950.000 
j. N197-04 Busbaan Wijckerpoort (Velsertraverse-busstation Beverwijk) € 4.950.000 
k. N239-08 Trajectbenadering N239a, gedeelte N242-A7 € 400.000 
l. SLS-01 Sleutelsysteem objecten € 500.000 

7. in te stemmen met het voorstel 28 abri’s binnen de bebouwde omgeving, die de komende
periode worden vervangen, te voorzien van sedum-dakbedekking en de meerkosten van
€ 55.000 te betalen uit het onderhoudsbudget voor duurzame maatregelen.

Haarlem, 

Provinciale Staten voornoemd, 

voorzitter,

statengriffier, 

08

6 maart 2023  
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Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 6-3-2023 
Commissie Mobiliteit en 
Bereikbaarheid  
Datum commissievergadering 20-2-2023

Onderwerp: 
Voordracht 8 Actualisering integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 
2023-2030 

De commissie Mobiliteit en Bereikbaarheid adviseert:

De Voordracht Actualisering integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2023-2030 als 
hamerstuk door te geleiden naar de Statenvergadering van maandag 6 maart 2023.

Uittreksel concept-verslag commissie M&B 20-2-2023:

6. A-agenda Mobiliteit, Bereikbaarheid en Infrastructuur
6a. Actualisering integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2023-2030

De voorzitter gaat door naar de A-agenda 6, de actualisering van het integraal Meerjarenprogramma 
Infrastructuur, ook wel het iMPI en geeft een korte toelichting. Het iMPI dat in november 2022 door PS is 
vastgesteld geeft inzicht in de geprogrammeerde vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten van de 
provinciale infrastructuur en de benodigde financiering daarvan. In verband met de voortgang wordt PS 
gevraagd in te stemmen met de promotie naar de realisatiefase van een aantal investeringsprojecten en de 
bijbehorende kredietaanvragen en meerdere kredietverhogingen op te nemen in de voordracht eerste 
begrotingswijziging 2023. De voorzitter verzoekt PS te adviseren over deze voordracht die zal worden 
geagendeerd voor de vergadering van 6 maart aanstaande. 

De heer Steeman (D66) verklaart dat hij teleurgesteld is omdat in deze actualisatie staat dat in de nabije 
toekomst de stelpost- en vervangingsinvesteringen en verbeter- en uitbreidingsinvesteringen ruim onder 
water staan en dat dat gevolgen kan hebben voor toekomstige besluiten. Er wordt bijvoorbeeld niet 
nagedacht over een onderhoudsintensieve verdiepte tunnel midden in Unesco Werelderfgoed waarmee nog 
meer auto’s nog makkelijker de Zaanstreek ingetrokken worden voor de som van zo’n miljard euro. Er 
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worden bij herhaling twee broodnodige projecten aangehaald waarvoor de heer Steeman in deze commissie al 
meerdere keren heeft gepleit. De N200, de Bloemendaalse Zeeweg, waarover de gemeenteraad onlangs nog 
een unaniem besluit genomen heeft om de verkeersveiligheid te verbeteren. En ook de N203 wordt daar 
genoemd, Castricum Uitgeest, die de dodenweg wordt genoemd en waar eigenlijk tien jaar geleden al 
veiligheidsmaatregelen genomen hadden moeten worden. De heer Steeman begrijpt niet waarom die twee 
projecten steeds als voorbeeld worden genoemd als mogelijk te schrappen projecten. Hij begrijpt het hooguit 
wanneer het is om tegen het zere been van deze commissie te schoppen of om de commissie echt wakker te 
schudden maar dat is volgens hem niet nodig. De heer Steeman vraagt via de voorzitter aan de gedeputeerde 
deze voorbeelden te schrappen en te vervangen door voorbeelden die echt een verschil gaan maken in deze 
posten. De heer Steeman kondigt vast aan dat wanneer dat niet gebeurt dat hij een motie of amendement 
overweegt. Het voorstel zelf, het voorliggende besluit en de daaruit voortkomende financiële gevolgen zijn 
wat D66 betreft akkoord. Vooral de investeringen in de infrastructuur voor het ov bij Beverwijk verdient nog 
speciale aandacht, het is een mooi en heel nodig project waar D66 graag in mee investeert. Later deze avond 
zal D66 nog vertellen hoe zij denken de lange termijnperspectieven realistischer te maken en echt keuzes 
voor betaalbare mobiliteit te maken maar aangezien de tijd beperkt is op de volle agenda laat de heer 
Steeman het hierbij voor de eerste termijn.

Statenlid Van der Waart (GL) is kort over het iMPI, GroenLinks is het eens met het voorgestelde besluit over de 
opnamen in de volgende fase. Ze vraagt zich af hoe de N200, die de heer Steeman ook al noemde, er nu in 
staat omdat deze in de viewer wel goed staat en of dat nog gecontroleerd kan worden. Ze vindt de viewer 
zeer behulpzaam en is er erg blij mee. Ze is ook erg blij met de aanpak voor de stikstoftrajecten. GroenLinks 
hamert al jaren op de stikstof en is blij dat er nu eindelijk gestart wordt met die stikstof trajecten, weliswaar 
in studiefase. Voor wat GroenLinks betreft had het wel wat sneller gemogen, maar beter laat dan nooit. 
Opvallend is dat niet alle delen die in aanmerking komen voor snelheidsverlaging, omdat het beter is voor 
zowel stikstofreductie als verkeersveiligheid, zijn opgenomen in het iMPI, zo ontbreekt bijvoorbeeld de N503. 
Dat valt in de kop van Noord-Holland waar later deze avond nog over gesproken gaat worden. In het kader 
van het iMPI is het goed om te benoemen dat er wordt geïnvesteerd in veiligheid voor fietsen en padden, of 
voor mens en dier, waar GroenLinks ontzettend blij mee is. Er wordt geïnvesteerd in duurzaamheid waarbij 28 
bushokjes bij vervanging worden voorzien van een sedumdak, waarvoor GroenLinks het initiatief nam en 
waarvan we inmiddels weten dat het wel degelijk bijdraagt aan de biodiversiteit. Het is goed te zien dat dit 
verder wordt uitgerold. Voor wat betreft GroenLinks is het een hamerstuk.

De heer Terwal (VVD) stelt dat zijn inbreng lijkt op die van GroenLinks maar tegenover een aantal punten 
staat hij iets anders. De VVD is blij te zien dat een aantal infrastructuurprojecten in deze actualisatie van het 
iMPI weer een stap verder gebracht is. De fractie van de VVD is niet blij met de vijf zogenoemde 
stikstoftrajecten die in de studiefase worden opgenomen en die volgens hem onterecht worden aangemerkt 
als verbeter- en uitbreidingsmaatregelen. De doorstroming verbetert niet maar verslechtert juist en er wordt 
niets uitgebreid, behalve het onbegrip onder automobilisten over deze snelheidsverlagende maatregelen. En 
voor wie denkt dat er door deze stikstofbeperkende maatregelen er meer stikstofruimte vrijkomt voor 
bijvoorbeeld woningbouw komt bedrogen uit.

Bij interruptie merkt statenlid Van der Waart (GL) op dat er niet terug te lezen valt dat de doorstroming 
verslechtert en vraagt de heer Terwal waar hij dat heeft gelezen.
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De heer Terwal (VVD) er staat niet in het iMPI dat de doorstroming verslechtert als de snelheid verlaagd wordt 
maar er zijn wel onderzoeken die zeggen als je de snelheid omlaag brengt dat daarmee de doorstroming 
begint op te stropen en de mensen daar minder door kunnen rijden.

Statenlid Van der Waart (GL) brengt daar tegenin dat zij meer onderzoeken kent die juist aangeven dat als je 
de snelheid omlaag brengt, dat de doorstroming juist verbetert.

De heer Terwal (VVD) zegt dat er onderzoeken zijn die zullen bevestigen dat snelheidsverlagingen inderdaad 
beter voor de doorstroming zijn en ook weer heel veel onderzoeken die dat niet bevestigen. Het blijft in het 
midden maar het standpunt van de VVD is dat zij verwachten dat de doorstroming niet verbetert bij 
snelheidsverlagingen. De heer ter Terwal vervolgt zijn betoog

De heer Steeman (D66) stelt dat doorstroming niet het enige argument is voor snelheidsverlaging en vraagt 
de heer Terwal of hij doorstroming belangrijker vindt dan veiligheid en of dat het standpunt is van de VVD.

De heer Terwal (VVD) reageert op D66 dat hij dat een valse tegenstelling vindt omdat, wanneer hij de 
redenatielijn van D66 volgt, we met z’n alle 20 km/h rijden omdat dat het meest verkeersveilig zou zijn. 
Ergens moet je daar een afweging maken en de VVD ziet dat op de meeste provinciale wegen je gewoon 80 
kan rijden en dat daarmee de verkeersveiligheid gewaarborgd is. De VVD ziet wel veiligheidsproblemen waar 
mensen met 100 over een provinciale weg jakkeren en daar is hij het met D66 eens dat je daar wat aan zou 
moeten doen. Dat kan bijvoorbeeld door trajectcontroles of een flitspaal. Maar laat als eerste mensen 80 
rijden omdat dan ongevallen al enorm zullen afnemen. De heer Terwal vervolgt zijn betoog over 
stikstofruimte die niet vrijkomt voor bijvoorbeeld woningbouw aangezien de rechtbank in Haarlem in april 
vorig jaar heeft besloten dat de verlaging van de maximumsnelheid op snelwegen niet gebruikt mag worden 
als compensatie voor dit soort doeleinden en vraagt aan de gedeputeerde waarom de provincie hier naar 
onderzoek wil doen omdat het maar tot een fractie natuurverbetering zal leiden en hij denkt dat er echt 
andere maatregelen zijn die meer tot natuurverbetering kunnen leiden.

Statenlid Van der Waart (GL) vraagt bij interruptie aan de heer Terwal of hij alleen vanwege de woningbouw 
stikstofreductie wil plegen, maar hij noemde in een bijzin nog even het woordje natuur. Dus de vraag is 
eigenlijk al beantwoord.

De heer Terwal (VVD) vervolgt zijn inbreng. Wat bij de VVD op weinig enthousiasme kan rekenen is de 55.000 
euro die wordt uitgegeven om 28 bushokjes van een sedumdakbedekking te voorzien. Uit een pilot zou 
gebleken zijn dat dit kleine lapje groen van een paar vierkante meter een positief effect zou hebben op de 
biodiversiteit, fijnstof, CO2, geluid en waterhuishouding. De heer Terwal is benieuwd naar het doorwrochte 
onderzoeksrapport naar dit wondermiddel, blijkbaar, en vraagt de gedeputeerde of hij deze met de Staten wil 
delen. Daarnaast hoopt hij dat zijn motie van vorig jaar over het inzetten van een kostentafel en een 
risicotafel bij grote infrastructurele projecten als standaardprocedure navolging krijgt nu er bijna 14 miljoen 
euro bijgelegd moet worden bij de Stolperbasculebrug en ruim 29 miljoen euro bij de vervanging van de kolk 
en de damwand van de Koopvaardersschutsluis, twee projecten die niet echt de schoonheidsprijs verdienen 
qua projectmanagement gezien de enorme bedragen die bijgelegd moeten worden. De VVD deelt de 
hartenkreet van de gedeputeerde dat er wat betreft de programmering van projecten aanvullende financiële 
ruimte moet worden gecreëerd. In lijn met het verkiezingsprogramma van de VVD ligt de oplossing in de 
provincie die harde keuzes durft te maken met wat zij wel en vooral met wat zij niet doet zodat er meer geld 
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overblijft voor een van de belangrijkste kerntaken van de provincie, namelijk onderhouden en aanleggen van 
infrastructuur zodat Noord-Holland bereikbaar blijft voor haar inwoners, ondernemers en bezoekers.

Mevrouw Kuiper (CDA) constateert dat afgelopen november het iMPI 2023-2030 is vastgesteld en dat er nu 
weer een voordracht ligt voor een aantal kredietverleningen met een totaalbedrag van zo’n 55 miljoen. De 
onderbouwing toont de noodzaak aan van deze kredieten waarbij de technische briefing een belangrijk 
onderdeel vormt. Het CDA heeft een paar opmerkingen met als eerste de kredietverhoging van de renovatie 
van de Koopvaardersschutsluis die van een oorspronkelijk krediet uit 2018 van 11 miljoen euro nu naar ruim 
40 miljoen euro gaat, een kredietaanvraag van 29 miljoen. De nu gekozen werkwijze voorkomt dat er een 
omvaarroute door het Boerenverdriet in Den Helder moet worden gefaciliteerd, maar het is toch wel een 
enorme toename. Er staat een toelichting opgenomen waarom deze kosten zo enorm zijn gestegen en ze 
gaan ervan uit dat met dit krediet het gebruik van deze sluis weer voor decennia is gegarandeerd. Tevens 
gaat het CDA ervan uit dat de verlenging van de sluis inderdaad alleen maar is uitgesteld, want het nu 
investeren in de renovatie van de bestaande sluis zou nog effectiever zijn als de sluis straks ook een 
onderdeel is van goederenvervoer over water voor grotere schepen. Als het over een relatief klein bedrag 
gaat, 77.000 euro voor het sedumdak van de abri’s, en in het iMPI staat te lezen dat uit een pilot is gebleken 
dat de effectiviteit fijnstof, CO2 en geluid eigenlijk afwezig is. De vraag is, waarom gaan we toch hiermee 
door? Het is en blijft publiek geld, hoewel 77.000 euro ten opzichte van andere bedragen gering lijkt. En ook 
nog een vraag over de 700.000 euro van de paddentunnels, aannemende dat ze na vijftig jaar vervangen 
moeten worden, staat er niks over de effectiviteit van deze tunnels. Het precieze gebruik van de 
paddentunnels is waarschijnlijk niet bekend maar om een bedrag van 7 ton uit te geven wil je toch wel iets 
meer informatie hebben. Als laatste, de gedeputeerde heeft meermaals aangegeven dat de financiële grenzen 
bijna zijn bereikt. Ook hier staat klip en klaar dat er na deze actualisatie geen nieuwe verbeter- en 
uitbreidingsmaatregelen in de studiefase kunnen worden opgenomen. Het CDA vindt het echt heel erg 
zorgelijk en het wordt nog besproken bij het iNHi maar het geeft wel een enorme beperking.

De heer Hoogervorst (SP) bedankt voor de mooie woorden bij zijn afscheid, hij heeft dit gedaan vanuit een 
roeping en omdat hij gekozen was, maar het doet hem wel goed om te horen dat het zo gewaardeerd wordt. 
Wat betreft de actualisering van het iMPI is de heer Hoogervorst het met D66 eens dat het een beetje 
vervelend is, en eigenlijk ook niet netjes, om ook deze keer projecten als de N200, Zeeweg richting de kust 
en de N203 bij Castricum weer te noemen als mogelijk afvallers als het allemaal financieel heel lastig dreigt 
te gaan worden. Dit zijn twee projecten die regelmatig aan de orde zijn geweest de afgelopen periode, 
voornamelijk op basis van verkeersveiligheidsverbetering en dan is het jammer dat er op deze manier mee 
wordt omgegaan. Wij denken ook helemaal niet dat dat nodig is, schrap bijvoorbeeld andere projecten die 
veel onzaliger zijn, bijvoorbeeld de verbindingsweg A8-A9 en de afslag A9 bij Heiloo. En ik zie de heer Olthof 
knikken. Dan de Koopvaardersschutsluis die blijkbaar niet verlengd wordt de komende periode, vraag van de 
SP is wanneer dat wellicht wel op de rol staat en of het ook niet is dat als je nu besluit om hem niet te 
verlengen, dat dat je ambitie als provincie om goederenvervoer over water misschien kan belemmeren en dat 
zou natuurlijk ongelooflijk jammer zijn. De heer Hoogervorst is het er wel mee eens dat het allemaal wel heel 
erg duur wordt, maar als dergelijke investeringen kunnen helpen om je ambities beter bereikbaar te houden 
dan moet dat altijd overwogen worden. Wat betreft de stikstofproblematiek, dat is nodig want wij moeten de 
natuur beschermen, laat dat op één staan. Maar we kunnen onze ogen ook niet sluiten voor de enorme 
woningbehoefte in onze provincie en daar moeten we ook op de juiste manier ruimte voor maken. Tot slot de 
abri’s, dat is maar een dusdanig klein bedrag, een aantal tienduizenden euro’s, dat stelt natuurlijk helemaal 
niks voor als je de bedragen in dit plan allemaal naast elkaar zet. Laten we dat doen, want het is niet alleen 
nuttig maar het staat ook heel erg mooi.
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De heer Dessing (FvD) bedankt voor het toesturen van de actualisering integraal Meerjarenprogramma 
Infrastructuur. De fractie van Forum voor Democratie ziet met genoegen dat er hard wordt gewerkt aan het 
verbeteren en veilig houden van het wegennet, inclusief de waterwegen. Voor onze economie en samenleving 
zijn die van ongelooflijk groot belang en terecht ligt hier ook een kerntaak voor de provincie. Tegelijk moet 
hij ook constateren dat er in deze actualisering wel heel veel extra geld wordt gevraagd, in totaal ruim 45 
miljoen euro en dat is meer dan 20 procent van het totale mobiliteitsbudget van de provincie. Een deel van 
het extra geld dat nodig is heeft te maken met fors gestegen kosten, materiaalkosten en energiekosten. Maar 
dat bij de busbanen bij Wijckerpoort en Wijckermolen ter waarde van bijna 6 miljoen euro expliciet verwezen 
wordt naar het Oekraïne-conflict is natuurlijk nonsens. Aan de inkoopkant zijn de energiekosten al lang weer 
terug op het niveau van voor het conflict. Laten we gewoon eerlijk zijn en toegeven dat een structurele 
stijging van energiekosten te maken heeft met het gevoerde klimaatbeleid en de wijze waarop daarbij wordt 
ingezet op zogenaamde duurzame energiebronnen. Daarnaast wordt er geld uitgetrokken voor zaken die nu 
juist niet gerekend moeten worden tot de kerntaken van de provincie, het aanleggen van paddentunnels voor 
700.000 euro en het bedekken van de bushokjes met een extra 55.000 euro van 1 miljoen euro die we al aan 
mos op bushokjes hebben besteed. Totale waanzin wat ons betreft. Er is om te beginnen onvoldoende 
bekend over de doelmatigheid van deze investeringen en wat ons betreft gaat het hier dan ook puur om 
symboolpolitiek. En een dergelijke politiek kunnen we ons gezien de huidige kostenontwikkeling niet langer 
permitteren.

Statenlid Van der Waart (GL) bij interruptie merkt op dat er vrij veel wordt gerefereerd aan de bushokjes en wil 
daar toch even naartoe want ze hoort een aantal mensen zeggen dat het niet zoveel uitmaakt. Ze heeft nog 
even het stuk erbij genomen, de evaluatie van 31 oktober, en daar staat, is goed voor de biodiversiteit, voor 
insecten, het neemt fijnstof en gifstoffen op, CO2 neemt het op, een gunstig effect op de waterhuishouding, 
demping van lawaai, aantrekkelijke kwaliteit et cetera. Ze begrijpt eigenlijk niet dat iedereen zegt dat dat 
niets waard is. Het lijkt heel wat waard.

De heer Dessing (FvD) merkt op, met alle respect, die paar vierkante meter en die paar extra bijen die dat 
oplevert en dat beetje water wat het extra oplevert, moet daar nou echt zoveel geld aan worden uitgegeven? 
Terug naar de kerntaak, is zijn antwoord.

Statenlid Zoon (PvdD) is, bij interruptie, heuglijk verbaasd over Forum voor Democratie op dit moment. De 
heer Dessing heeft het over de kerntaken van de provincie, dat zijn twee hele grote, natuur en mobiliteit, en 
voor beide dingen moeten we iets regelen en u weet zelf heel goed dat wegen door natuur heen gaan. Wij 
hebben die wegen aangelegd en de natuur was er al. Integraal onderdeel van de mobiliteit die we aanleggen, 
de wegen en de fietspaden die we aanleggen, is dat we rekening houden, nog een heel klein beetje met 
faunapassages, het is onderdeel van ontsnipperen van onze natuur. En nu zegt u dat u zowel het 
natuurbeleid van de provincie als het mobiliteitsbeleid van de provincie niet onderschrijft. Ik vind het echt 
heel raar.

De heer Dessing (FvD) wat ons betreft is mobiliteit en bereikbaarheid, en dat ben ik geheel met de VVD eens, 
de kerntaak van de provincie. En als ik zou moeten kiezen als we het beperkte geld wat we hebben kunnen 
besteden aan het kunnen verbinden van een verbinding waarbij fietsen al dan niet van A naar punt B kunnen 
komen, of dat tien padden van punt A naar punt B kunnen komen, dan kies ik toch echt voor het eerste.
Ik ga verder met mijn betoog. Ik heb een detail. Voor wat betreft het iMPI waar ik even een vraagteken 
richting de gedeputeerde over wil stellen. De Zaanbrug, ik zie daar een kredietverhoging van bijna 2 miljoen 
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en als een van de redenen daarbij staat dat er een aantal wensen van Zaanstad zijn die graag vervuld zouden 
willen worden. Betekent dat, dat de provincie voor Sinterklaas richting Zaanstad gaat spelen? Is het niet zo dat 
Zaanstad zijn eigen wensen moet financieren? Kan Zaanstad dat niet? Graag een toelichting van de 
gedeputeerde op dit punt. Namens mijn fractie wil ik oproepen om ons qua mobiliteit binnen deze commissie 
te focussen op onze kerntaak, het bevorderen van mobiliteit in onze provincie. We zullen prioriteiten moeten 
stellen en naar het zich laat aanzien zal de inflatie nog enige jaren doorzetten. Gestegen kosten voor lopende 
projecten zullen extra kredieten noodzakelijk maken. We zullen dus voor toekomstige projecten veel 
selectiever moeten worden in wat we wel en niet gaan doen en daarbij veel sterker dan nu gedaan wordt 
moeten sturen op de toegevoegde waarde, ook voor de economie. Alleen zo kunnen we zoveel mogelijk 
burgers in staat blijven stellen in hun eigen basale levensonderhoud te voorzien. Toegegeven, daar zijn we 
als provincie afhankelijk van het beleid in Den Haag en Brussel. Het is noodzakelijk dat we noodsignalen die 
kant op blijven sturen omdat wij hier met de gebakken peren zitten van beleid dat daar wordt verzonnen. 
Maar als het gaat om de besteding hebben wij als provincie ook een eigen verantwoordelijkheid, daarom weg 
met de symboolpolitiek, weg met alle stikstoftrajecten en laten we focussen op het economisch verantwoord 
bevorderen van mobiliteit. En dat is al moeilijk genoeg.

De heer Carton (PvdA) de fractie van de PvdA kan akkoord gaan met de actualisering van het iMPI met 
bijbehorende kredietvoorstellen. Dank voor het zorgvuldige overzicht en de informatie tijdens de technische 
briefing voorafgaande aan de vorige commissievergadering. Een grote zorg blijft de financiële ruimte voor 
projecten in de toekomst. Weliswaar zijn er voor de verbeter- en uitbreidingsinvesteringen bij deze 
actualisering voldoende middelen, maar voor de komende periode is er onvoldoende financiële ruimte voor 
nieuwe maatregelen naar de studiefase en voor projecten in de studiefase is ook nog geen zicht op dekking. 
Ook niet te vergeten de financiële ontwikkelingen als indexering, hoge productiekosten, waardoor er ook nog 
steeds grote onzekerheden blijven en die zullen ook nog wel een tijdje zo zijn. Zorgelijk, aangezien er zulke 
grote opgaven liggen binnen onze provinciale infrastructuur. Van vervangingsinvesteringen, onderhoud tot 
fiets en openbaar vervoer. Het is nodig om bij de volgende periode scherpere en mogelijk andere keuzes te 
maken op mobiliteit om de infrastructuur in Noord-Holland toekomstbestendig te houden. Straks spreken we 
nog over het instrument het iNHi om ons daarbij te helpen. Misschien moeten we dan ook kijken of er extra 
financiële middelen nodig zijn om bepaalde projecten mogelijk te maken.

De heer Jensen (JA21) kijkend naar deze actualisatie van het iMPI vallen ons wat zaken op. We constateren dat 
ongeveer de helft van alle projecten last gaan krijgen van de stikstofproblematiek, uitermate vervelend maar 
dat probleem en de oplossing liggen vooral in Den Haag. Zorgwekkender in dit toch al niet optimistische 
opgestelde iMPI is dat het nog steeds niet geïndexeerd is waardoor dit een incompleet stuk is. We zien dat de 
stelpost vervangingsinvesteringen vanaf 2026 al niet meer voldoende is, vanaf 2027 kunnen projecten in de 
studiefase al niet meer gedekt worden. Na deze actualisatie worden nieuwe projecten niet meer opgenomen 
in de studiefase totdat er weer financiële ruimte is. We hebben geen geld meer. De zaken waar draagvlak voor 
is, politiek en maatschappelijk, worden op de lange baan geschoven. Dit betekent dat infrastructuur vooral 
een probleem wordt voor een nieuw college waarbij we ons afvragen wat dit betekent voor de veiligheid. Als 
we kijken naar de kosten, natuurlijk was niemand voorbereid op een oorlog in Oekraïne, daar kan niemand 
iets aan doen, maar de inflatie speelt al wat langer. Dus het is jammer dat er niet in een eerder stadium 
gekeken is naar wat er kan en wat er moet op basis van het geld wat beschikbaar was, in plaats van wat 
wenselijk is. Wat mijn fractie verwondert is dat er met al deze financiële problemen nog steeds ruimte is voor 
hobbyisme, zoals collega’s Terwal en Dessing al noemden, de bushokjes. Ook wij hebben daar zo onze 
ideeën over. Ik hoorde wat mijn collega van GroenLinks hierover zei, ik zag ook eigenlijk dat het feitelijk 
weinig nut heeft, maar het geeft vast sommige mensen een goed gevoel en dat mag dus wat kosten. Let wel 
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die 55.000 euro gaat het verschil niet maken, dat snappen wij ook wel. Maar het is een klein en vooral duur 
voorbeeld de duurzaamheid wensen drukken op de kosten van onze infrastructuur en wat de gevolgen 
daarvan zijn. De infrastructuur komt sowieso steeds meer onder druk te staan, want er is nogal wat spul wat 
onderhouden moet worden. Het is daarom treurig dat de provincie binnenkort niet meer in staat is om een 
van haar kerntaken, namelijk wegenonderhoud en aanleg adequaat uitvoeren. Daar maken wij ons ernstig 
zorgen over, zoals gezegd vooral over de veiligheid. Wat gaat GS hiermee doen? Gaan we schrappen of gaan 
we meer geld beschikbaar stellen voor wegenonderhoud en minder aan linkse bezigheidstherapie? Met deze 
actualisatie kan een nieuwe coalitie hopelijk bijsturen en de nodige harde keuzes maken.

Mevrouw Tolhuis (ChristenUnie) de ChristenUnie is tevreden over de actualisatie van het iMPI en is wel blij dat 
de fietstunnel bij Laren van studiefase over is gegaan naar de planfase. Wat we missen in het verhaal is het 
smalle en slecht onderhouden fietspad op de Naarderweg, N524 wat tot onveilige situaties leidt. Wat is de 
status daarvan? En is er al zicht wanneer dat aangepakt kan worden?

Gedeputeerde Olthof had zich voorgenomen alleen met ja en nee te beantwoorden maar dat zal niet volstaan. 
Actualisering iMPI, de laatste van deze periode, en we hebben ook al eerder met elkaar gesproken over de 
financiële consequenties hiervan en de enorme prijsstijgingen in relatie tot de stelposten die we beschikbaar 
hebben. Daarom hebben we ook het financieel perspectief neergezet om ook wel de volgende periode scherp 
te krijgen van wat uiteindelijk wel de vervangingsinvesteringskosten maar ook de ambities zijn als we 
uiteindelijk kijken naar actieve mobiliteit en andere ambities die we met elkaar hebben. Juist om in de 
volgende periode keuzes te kunnen maken en het zal ook aan de volgende coalitie zijn, van de volgende 
Staten, om uiteindelijk die afweging te maken. Komen er meer middelen beschikbaar, worden er andere 
keuzes gemaakt. Dus wat dat betreft hebben we denk ik ook deze periode volledig transparant laten zien van 
hoe staan we er voor. In dat opzicht, naar de heer Steeman, begrijp ik vanuit uw perspectief wel het chagrijn, 
of de teleurstelling wat misschien nog wel erger was dan de boosheid. Maar het is op geen enkele wijze 
bedoeld om hiermee de N200 en N203 af te zetten tegen een A8-A9. Eigenlijk temeer omdat we juist met die 
N203 en de N200 bezig zijn, we hebben heel actief gesproken, dat willen we ook op korte termijn realiseren, 
ook daar zien we al op dit moment dat de middelen er niet voor zijn. Daarmee heb ik overigens ook, naar de 
heer Hoogervorst, niet willen aangeven dat we dat niet moeten doen, maar uiteindelijk zullen we daar wel 
middelen beschikbaar moeten gaan stellen om dat uiteindelijk wel te realiseren. Daarom hebben we er ook, 
juist omdat de urgentie op die twee zo dichtbij is en zo hoog is, er hier in de Staten over gesproken. En die 
A8-A9, een heel ander perspectief, is veel verder weg, veel meer geld. Op dit moment zou het ons ook niet 
opportuun lijken om die af te zetten tegen bijvoorbeeld andere projecten. Dus het is op geen enkele wijze 
bedoeld om u hiermee te schofferen, dat is absoluut niet aan de orde geweest.

De heer Steeman (D66) vraagt de gedeputeerde of er echt geen andere projecten zijn die hier genoemd 
kunnen worden zodat dit niet een eigen leven gaat leiden en we de boodschap meegeven aan de volgende 
Staten-periode dat als er gekozen moet worden de N200 en de N203 als eerste op het lijstje staan.

Gedeputeerde Olthof stelt dat het zo niet is bedoeld. Het is juist bedoeld om die urgentie aan te geven dat we 
deze twee belangrijk vinden, juist omdat we dan extra middelen moeten hebben. Voor alle projecten die nu in 
de studiefase zitten zijn die middelen er niet. Dus het is meer bedoeld als een heads up, let op, deze vinden 
we belangrijk. We hadden ook andere projecten kunnen noemen, maar daarmee was uiteindelijk de N200 en 
N203 niet dichterbij gekomen. Dus het was meer vanuit het gevoel van ze zijn belangrijk, ze komen 
dichterbij, we zijn bezig. Ik heb vandaag nog gesproken over het plan van aanpak als het gaat over de N200, 
over de trajectstudie waar we mee bezig zijn. Dus het was meer vanuit die urgentiebehoefte dan dat wij hem 
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hebben willen afzetten. En we kunnen in het vervolg andere projecten noemen, maar daarmee hebben we dit 
probleem niet opgelost. En het was niet bedoeld om hem te benoemen als project wat als eerste zou moeten 
afvallen. Dat is nooit de intentie hiervan geweest. Dus als dat het gevoel is, dan vind ik dat jammer. Maar dat 
is niet het geval geweest. En als u zegt hij moet in deze tekst eruit gehaald worden, ik kan geen teksten meer 
aanpassen, dan zou u dat moeten doen. Maar uiteindelijk verandert daarmee de situatie niet. We zullen er de 
volgende keer rekening mee houden, dit was niet de bedoeling geweest en we zullen het anders opschrijven. 
Overigens, als u het verandert, verandert de situatie van de N200 en N203 niet. Daar zullen we uiteindelijk 
met elkaar middelen beschikbaar voor moeten gaan stellen. De N200 zit ook in de studiefase, dat was een 
vraag van GroenLinks. We zijn ermee aan de slag, ook in goed overleg met Bloemendaal. En we hebben 
natuurlijk een studie gedaan over die stikstof en daar zijn een aantal wegen uitgekomen waar in ieder geval 
de kans van slagen het grootste is op het gebied van stikstof en ook waar we het meeste rendement, het 
meeste winst kunnen boeken. En waarom daar de N503 is genoemd, specifiek, dat antwoord moet ik u even 
schuldig blijven, maar die afweging is nu even gemaakt. Ik weet niet of die 503 toen al was afgevallen omdat 
uiteindelijk het rendement van de snelheid van heel beperkt was. Dat zou ik even technisch moeten insteken. 
En dan de stikstofdiscussie zit een beetje in de lijn van dat sedum. We kunnen wel zeggen, het levert niet 
voldoende op, volgens mij heeft het Statenlid Van der Waart al een heel lijstje opgenoemd. Het is misschien 
niet de grootste winst die we boeken maar ik denk wel dat daar waar we juist wel deze voordelen kunnen 
gaan halen, dat we die niet moeten nalaten. En het gaat niet alleen, als we deze realiseren, alleen om 
woningbouw. We hebben ook met elkaar een natuuropgave te realiseren. Ik weet wel dat een aantal partijen 
dat een onzinnige discussie vinden, maar de opgave is dat we uiteindelijk een klimaatopgave hebben, dat we 
een groot probleem hebben en dat we uiteindelijk ook voor de stikstof, zowel voor de natuur als voor de 
woningbouw en andere projecten, een grote opgave hebben. In onderzoek is uitgewezen dat dit kansrijke 
wegvakken zijn, juist voor stikstof. Nu gaan we kijken, en daarom is deze studie, wat betekent het uiteindelijk 
voor de doorstroming, wat betekent dit voor de veiligheid? Dus de conclusie die een aantal van u nu al 
trekken dat het ten koste van de doorstroming gaat, dat is nu juist de studie die we nu doen. Stikstof eerst, 
was eerder al onderzocht. Nu kijken wat dit betekent voor de bereikbaarheid.

De heer Terwal (VVD) bij interruptie, zonder in een hele stikstofdiscussie te geraken, want dat hoort bij de 
commissie NLG thuis. De gedeputeerde zegt woningbouw, daarover heeft de rechter juist gezegd dat de 
stikstofruimte die vrijkomt bij snelheidheidsverlaging op rijkswegen, en ik trek die even door naar de 
provinciale wegen, niet aangewend mag worden juist voor woningbouwvergunningen of ander soortgelijke 
vergunningen. Misschien voor de PAS-melders. En dan moeten we kijken wat levert het dan voor effect op. 
Misschien verbetert het de natuur iets, maar als dat zo weinig is en je zet daar de verslechterde doorstroming 
tegen af, dan zal de VVD kiezen voor andere maatregelen om die stikstofdepositie te verlagen. En wat betreft 
de sedumdakbedekking, het is een beetje een spons in de zee gooien en zeggen, hij neemt wel water op. 
Klopt, maar heeft dat effect op de zee?

Gedeputeerde Olthof vraagt of het zin heeft wanneer hij thuis alleen afval scheidt, of gaat het juist wat 
worden als we dat met z’n allen doen. Daarmee is natuurlijk elk project op zich, kun je die discussie gaan 
stellen met elkaar, maar volgens mij hebben we een veel grotere opgave en moeten we dit soort kansen 
benutten. Als het over stikstof gaat stelt u een aantal conclusies. U gaat er al van uit dat het maar heel 
beperkt stikstof oplevert en twee dat het leidt tot een probleem met doorstroming. Volgens mij is er een 
onderzoek geweest naar de stikstof, dat is eerder aan de orde geweest. Er is aangetoond dat deze aanpak in 
ieder geval leidt tot een verbetering van de stikstofuitstoot, dat zijn niet de enorme aantallen maar het levert 
wat op. Als het niet voor de woningbouw is, dan zeker voor de natuur. Het is niet alleen voor de woningbouw, 
het is meer. Uw andere conclusie, dat gaat ten koste van de doorstroming, ik heb al aangegeven daar is 
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studie naar. Als die studie is afgerond, dan kunt u conclusies trekken over de verbetering van de stikstof en 
de impact op de mobiliteit, en als VVD een afweging maken, vinden we dit verstandig of niet? 
Ik heb eerder al aangegeven, pas als we naar de planfase gaan dan hoop ik dat er een concrete begroting bij 
zit, dat we die afweging goed kunnen maken en dan eigenlijk het belangrijke moment krijgen, gaan we door 
of gaan we niet door. En wat mij betreft zou die discussie scherper gevoerd mogen worden. Dan kom ik bij 
het andere, de Koopvaardersschutsluis, de eerste opmerking van de heer Hoogervorst, we hebben niet 
gezegd dat we hem gaan doen. We hebben wel gezegd dat we over een paar jaar opnieuw die afweging gaan 
maken en dat we die afweging ook maken in relatie tot het kernnet van wat betekent dit voor de totale 
vaarwegen en het vervoer over water. Dus die afweging hebben we gemaakt. Ik ga hier niet zeggen dat we dat 
gaan doen, maar we gaan wel, en dat heb ik u toegezegd, die afweging later nog een keer maken. De 
Koopvaardersschutsluis, en dat geldt ook een beetje voor de Stolperbasculebrug, ja we hebben met enorme 
prijsstijgingen te maken. Dat ziet iedereen in de markt en dat is niet de normale indexatie van 2 of 3 procent, 
dat gaat soms met 20 tot 30 procent. Daar zijn allemaal redenen voor. Dit is ook van hoe we vanuit het 
verleden werkten, we hebben nu het iMPI, we gaan het straks over het iNHi hebben, we zijn veel scherper aan 
de wind aan het varen als het gaat over de inschatting van wat het gaat kosten. We zijn bij de 
Koopvaardersschutsluis ook aan de slag gegaan met die tweefasenaanbesteding, we werken veel vaker in een 
bouwteam, we komen nog met die risicotafel te waar de heer Terwal het over heeft gehad, dat gaan we ook 
evalueren wat betekent dat, dat heeft wel geleerd dat wij in het verleden, en dan is uiteindelijk zo’n 
Koopvaarderschutsluis wel een mooi voorbeeld, dat we eigenlijk bij de studiefase in dat opzicht wel een 
inschatting hebben gemaakt maar dat in een aantal projecten wat dat betreft nog wel te snel is afgegeven en 
niet echt gebaseerd is op wat een reële inschatting is van de werkelijke kosten. Dat was ook gebaseerd om 
het traject kunnen starten om daar uiteindelijk ook de studiekosten uit te kunnen gaan financieren in eerste 
aanleg. Maar ik heb wel gezegd, als wij uiteindelijk bedragen afgeven dan wil ik dat er veel realistischer beeld 
is van wat uiteindelijk de werkelijke kosten gaan worden. Of we melden erbij dat het geen realistisch beeld is, 
maar daar veel scherper in zijn. Ik denk dat we daar in het verleden bedragen hebben genoemd waarvan we 
nu moeten zeggen, een verhoging van 16 miljoen is ook wel moeilijk uit te leggen.

De heer Hoogervorst (SP) bij interruptie, dankt de gedeputeerde voor het antwoord over de 
Koopvaarderschutsluis tot nu toe. Graag een verheldering, de SP waardeert enorm dat de Gedeputeerde 
Staten zulke ambities hebben over goederenvervoer over water. De vraag is, belemmert het besluit zoals dat 
nu genomen is die ambitie? En vervolgvraag daarop, als we een aantal jaren wachten met het verlengen van 
die sluis, zijn we dan niet veel meer geld kwijt dan wanneer we het eventueel toch nu zouden doen?

Gedeputeerde Olthof stelt dat het de ambities op dit moment niet belemmert omdat men uiteindelijk ook 
moet gaan kijken wat de rest van het hele netwerk van de vaarwegen gaat doen. Er zitten nog een aantal 
andere knelpunten en wil je een andere klasse laten varen dan zul je een aantal meer maatregelen moeten 
nemen, dus dat hangt van meer af. We hebben ook contact gehad met vervoerders in de regio en die 
belemmert het op dit moment niet. Dus wat dat betreft schaadt het onze ambities niet. We moeten nog wel 
de afweging maken voor welke klasse gaan we straks uiteindelijk dat netwerk helemaal gereed maken. Daar 
doen we ook die netwerkstudie voor dat wil ik ook graag bespreken met de transporteurs, dat moeten we 
samen doen met elkaar vooral. En het andere., Gaat het meer geld kosten? Ik ga niet zeggen dat de prijzen 
hetzelfde blijven, daar zal een indexatie bijzitten. Maar we zien ook dat een aantal onderdelen van die 
Koopvaarderschutsluis nu nog niet vervangen hoeven te worden, dus als we het nu doen gaan we versneld 
afschrijven en dan zijn we daar meer geld aan kwijt. Dus dat komt later en daar hebben we ook gekeken van 
hoelang duurt het nog voordat een aantal onderdelen afgeschreven zijn. Dus dat is de totale afweging 
geweest.
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De heer Dessing (FvD) bij interruptie, aansluitend in het algemeen, hoort de gedeputeerde zeggen over het 
feit dat we eigenlijk bij de bedragen in de studiefase wat aan de voorzichtige kant zijn geweest en dat we dat 
eigenlijk niet meer zo moeten doen. Betekent dat, en is dat wellicht een toezegging van de gedeputeerde, dat 
we kijken naar de toekomst, juist omdat we daar financieel zo kritisch moeten zijn met alles wat er op ons 
afkomt, dat die projecten en de budgetten die daarvoor nu in de boeken staan dat die worden heroverwogen 
en misschien ook wat realistischer worden bijgesteld zodat we daarin een realistische afweging kunnen 
maken?

Gedeputeerde Olthof antwoordt dat nu niet alle capaciteit wordt ingezet om dat te gaan doen. Dat zou zonde 
zijn. Bij alles wat er nieuw in komt wordt toch kritischer gekeken naar met wat voor bedragen komen er staan 
en wat is de onderbouwing daarvan. Er zijn nog een aantal projecten, die vloeien nog voort uit de afgelopen 
jaren, daar zit deze actualisatie in. Dat kan zijn van een studie- naar een planfase, dat kan ook van de 
planfase naar de realisatiefase zijn. En dat zijn ook de momenten dat we het hier met elkaar gaan bespreken. 
Want als ik het nu in beeld ga brengen leidt het niet tot een andere situatie, we hebben een actueler beeld. 
Maar dan krijgen we deze discussie ook weer en ik zou die momenten willen benutten om dan te kijken naar 
kritisch en dat groeit er dan vanzelf uit. Waarbij ik overigens wil aangeven, we zullen altijd met verschil zitten, 
we zijn wel heel kritisch aan het kijken, nu zie je het zwaartepunt van plan- naar realisatiefase. We zouden 
kritischer moeten zijn van de studie- naar de planfase, omdat je bij de planfase verwachtingen wekt, ga je 
met andere partners in gesprek en daar moet je voorzichtig in zijn. En wellicht moeten we de planfase ook 
wat korter maken omdat je uiteindelijk, als je nog naar de scope van het project gaat kijken, en dat zou je in 
de studiefase moeten doen en niet meer in de planfase. Dus we zijn met elkaar kritisch aan het kijken van 
hoe gaan we zorgen dat we dat proces beter krijgen.
Als het gaat over de Wijckermolen, HOV Beverwijk is het totale project, dan vind ik het te makkelijk om het af 
te doen als alleen de oorlog bij Oekraïne. Daar zijn meer punten genoemd, de oorlog in Oekraïne is een, de 
stijgende energieprijzen, de indexatie zijn twee. Maar we hebben ook met partners te maken en met name 
juist daar ook met een treinvrije periode, die moet je ruim van tevoren aanvragen, dat lukte niet, dus we zien 
een vertraging ook bij ProRail, we zien ook materialen die bij ProRail, met name vanwege de staal voor het 
spoor, dat je naar Tata gaat en je bent vervolgens afhankelijk voor je staalprijs van Oekraïne. Dat maakt het 
wat dubieus. Maar dat zijn wel de onderdelen die ermee te maken hebben. Dus het is te kort door de bocht 
om te zeggen het gaat alleen over klimaat of het gaat alleen over de energieprijs, het is echt het totale pakket 
van stijgende prijzen, van uiteindelijk uitstel door het missen van een treinvrije periode. Dus daar zit veel 
meer in dan alleen dat onderdeeltje. Dan de Zaanbrug, als u goed kijkt naar ook de kosten dan ziet u ook dat 
deze indexatie ook door derden betaald wordt, er zit geen bedrag bij van de provincie. Dat wil niet zeggen 
dat de provincie niks aan indexatie zal betalen, maar hier zie je vooral dat de wensen van Zaanstad ook door 
Zaanstad betaald zullen worden. In dit voorstel gaan de kosten vooral naar de derden toe. Dan de Partij van 
de Arbeid over de financiële ruimte. Ik heb het al aangegeven, dit zal bij de volgende coalitie-
onderhandelingen een zwak punt gaan worden. We zien dat we heel veel ambities met elkaar hebben, we 
hebben ook een aantal dingen die we moeten doen, we moeten de basis op orde hebben, dat is niet 
vrijblijvend, daar moeten we in investeren en daar zullen we keuzes in moeten maken. Dat zal enerzijds zijn 
een keuze maken in de bestaande middelen, maar we zullen ook moeten gaan kijken kunnen we meer 
middelen beschikbaar gaan krijgen. En dan vind ik het wat te kort door de bocht om, als het gaat om klimaat 
en dat soort zaken, hoe klein ze ook zijn, om dat weg te zetten als een linkse hobby. Volgens mij is het 
namelijk zowel rechts als links, er zijn heel veel partijen, democratisch in ieder geval een meerderheid, 
overtuigd van de klimaattop die we hebben en ook de investeringen die we daarin moeten doen. Dus ik wil in 
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ieder geval ver van mij werpen dat het alleen om een linkse hobby gaat. Volgens mij is het een linkse 
noodzaak.
En dan de N524, dat fietspad, ik zou dat graag in willen laten steken als een technische vraag, want ik hoop 
dat u weet dat ik niet alle fietspaden in mijn hoofd heb zitten wat de kwaliteit betreft, dus die zou ik op die 
manier graag ingestoken hebben.

Mevrouw Kuiper (CDA) had nog een vraag gesteld voor de 700.000 euro voor de vijf paddentunnels. Het is 
een behoorlijk bedrag, dus even een toelichting dat de effectiviteit inderdaad gemeten is en dat het inderdaad 
uiterst zinvol is om 700.000 euro daaraan uit te geven.

Gedeputeerde Olthof antwoordt dat hij kan bevestigen, die 524 zit in de studiefase en we kijken nu welke 
oplossing daar mogelijk is. Dan heb ik dat antwoord alvast gegeven. En wellicht in de loop van de avond dat 
ik ook het antwoord op de paddentunnels weet. Ik zal even laten uitzoeken wat we daarvan weten. Maar aan 
de andere kant, we hebben met elkaar ook een grote opgave als het gaat om ontsnipperingsbeleid, daar 
investeren we in en dat zal ook vervangen moeten worden op het moment dat het einde levensduur is. Maar 
ik weet niet of er überhaupt cijfers zijn, paddentrek wordt jaarlijks geteld, dus daar zijn ze actief in bezig. 
Dus daar krijgt u van mij een schriftelijke reactie op.

De voorzitter constateert dat er geen behoefte is aan een tweede termijn en vraagt aan de commissie of de 
voordracht als hamerstuk of bespreekstuk doorgaat naar PS.

De heer Steeman (D66) geeft aan in principe als hamerstuk maar het zou kunnen zijn dat hij daar nog op 
terug komt.



Aan de eigenaren van de CD NHN

T.a.v. de colleges van B&W en GS

Hoorn: 14 december 2022

Betreft: Kadernota CD NHN 2024

Kenmerk: 35982753

Geachte colleges,

nhn

Bijgaand ontvangt u de kadernota 2024 van de Omgevingsdienst Noord-Holland Noord. Deze vormt
het startsein voor de begroting 2024. De basis van de kadernota is volgens de aan de regionale
Regietafel gemaakte afspraken.

Wij verzoeken u mogelijke standpunten ten aanzien van onze financiële - en beleidsmatige kaders
v66r 15 maart 2023 aan ons algemeen bestuur kenbaar te maken door toezending van het besluit
over uw standpunten.

Dit stelt het dagelijks bestuur in staat deze te verwerken in de begroting 2024. De begroting wordt
u véér 30 april 2023 toegezonden, met de uitnodiging haar van eventuele zienswijzen te voorzien.

De begroting 2024 wordt op 13 september 2023 ter vaststelling in het algemeen bestuur
besproken.

Hoogachtend namens het dagelijks bestuur,

M.C. Uitdehaag,

Voorzitter

Q.M. Foppe,

Secretaris
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het startsein voor de begroting 2024. De basis van de kadernota is volgens de aan de regionale 

Regietafel gemaakte afspraken. 

Wij verzoeken u mogelijke standpunten ten aanzien van onze financiële - en beleidsmatige kaders 

vóór 15 maart 2023 aan ons algemeen bestuur kenbaar te maken door toezending van het besluit 

over uw standpunten. 

Dit stelt het dagelijks bestuur in staat deze te verwerken in de begroting 2024. De begroting wordt 

u vóór 30 april 2023 toegezonden, met de uitnodiging haar van eventuele zienswijzen te voorzien.  
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Hoogachtend namens het dagelijks bestuur, 

 

M.C. Uitdehaag,       Q.M. Foppe, 

 

 

 

 

Voorzitter        Secretaris 
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KADERNOTA 2024 – Omgevingsdienst Noord-Holland Noord 

 

 

Hoofddoelstelling  

Voor u ligt de Kadernota 2024 van de Omgevingsdienst Noord-Holland Noord.  
 
Inleiding 
Op 16 maart 2022 hebben in Nederland de gemeenteraadsverkiezingen plaatsgevonden. Dit 

betekent dat de samenstelling van het algemeen bestuur, met uitzondering van de 

vertegenwoordiging vanuit de provincie Noord-Holland, in 2022 gewijzigd is. De nieuwe 

bestuursleden zijn in de periode tot en met eind september aangemeld met als resultaat dat op 

12 oktober 2022 een nieuw dagelijks bestuur is samengesteld en de zittende voorzitter is 

herbenoemd.    

De ambities zoals genoemd in de coalitieakkoorden die de diensten en producten van de 

Omgevingsdienst Noord-Holland Noord betreffen of raken, zijn: Omgevingswet, Woningbouw, 

Duurzaamheid en Energie. Op 7 september heeft een netwerkbijeenkomst plaatsgevonden met 

bestuurders, (hoger) management en bestuursadviseurs uit de gehele regio om een begin te 

maken om deze thema’s verder met elkaar uit te diepen.  

Ondanks het gegeven dat het jaar 2022 nog niet achter ons ligt, betreft deze Kadernota het 

begrotingsjaar 2024. Het jaar 2024 zal naar verwachting het eerste volledige jaar zijn waarbij 

gewerkt wordt conform de Omgevingswet. 

In 2023 staat veel op stapel. Het is het jaar dat in het teken van de uitwerking van het 

Interbestuurlijk Programma Versterking VTH-Stelsel zoals geformuleerd vanuit het ministerie 

van Infrastructuur & Waterstaat - onder regie van ODNL, de implementatie van de 

Omgevingswet, de RES en de diverse subsidieregelingen gerelateerd aan energiebesparende 

maatregelen (voor bedrijven) in Noord-Holland Noord. In 2024 en daarna zullen de effecten van 

zowel de Omgevingswet als het Interbestuurlijk Programma Versterking VTH-Stelsel gevoeld 

worden. Hoe deze effecten er precies zullen uitzien is in het najaar van 2022 nog lastig in te 

schatten, wel zullen deze ontwikkelingen en activiteiten de volle breedte van de 

Omgevingsdienst aangaan. 

In deze kadernota voor het jaar 2024 vraagt de Omgevingsdienst Noord-Holland Noord, naast de 

indexatie, op één onderdeel expliciet extra financiering aan, namelijk op het gebied van de 

bedrijfsvoering in het juridische domein. Het betreft de afhandeling van de Woo-verzoeken, met 

een meer dan verdubbeling in aantal vanaf 2019, en de eisen die gesteld worden in verband met 

de Wet Open Overheid die in 2022 is ingegaan. Sinds 2019 heeft de omgevingsdienst te maken 

met een aanhoudende stijging van het aantal Woo-verzoeken.  

Voor de financiële effecten van de Omgevingswet is een P.M. post opgenomen. De concrete 
(financiële) impact van de invoering van de Omgevingswet in de uitvoeringspraktijk in relatie tot 
de deelnemers is op dit moment nog niet voldoende duidelijk. 
 

Takenpakket 

Gemeenten en de provincie brengen naast het verplichte landelijk basistakenpakket ook extra 

taken in. De huidige opdracht aan de OD NHN omvat dan ook een breed scala aan taken op het 

gebied van de fysieke leefomgeving. In grote lijnen betreft het bedrijfsgebonden (milieu)taken, 

duurzaamheidstaken, natuurbescherming, waaronder uitvoering op het onderwerp stikstof, 

zwemwater, (vaar-) wegen en advisering bij ruimtelijke plannen.  

 

Daarnaast is vanuit de resultaten van de commissie Van Aartsen in 2022 het Interbestuurlijk 

Programma gestart, met daarin onder meer aandacht voor: de robuustheid van de organisatie, 

de financieringsgrondslag, de schaarste op de arbeidsmarkt en de kwaliteitscriteria. Het 

Interbestuurlijk Programma waarbij een bijdrage wordt gevraagd van alle omgevingsdiensten 
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loopt van eind 2022 tot en met 31 december 2023, met ook nog niet bekende (financiële) 

effecten voor 2024 e.v.   

 

Maatschappelijke meerwaarde 

De OD NHN staat voor het schoon, gezond, veilig en duurzaam wonen, werken en recreëren in de 

regio Noord-Holland (Noord). Dit doet de OD NHN door de uitvoering van wettelijke- en plustaken 

voor de Provincie Noord-Holland en de 16 gemeenten: Alkmaar, Bergen, Castricum, Den Helder, 

Drechterland, Dijk en Waard, Enkhuizen, Heiloo, Hollands Kroon, Hoorn, Koggenland, Medemblik, 

Opmeer, Schagen, Stede Broec en Texel. Daarnaast levert de OD NHN bijdrages aan de diverse 

regionale samenwerkingen, waaronder het Pact van Westfriesland. 

 

In de vastgestelde ‘Ontwikkeling RUD NHN 2018 – 2021’ zijn de kernwaarden: Samen, 
Deskundig, Maatschappelijke Bewust en Dichtbij vastgesteld. In 2022 heeft een verdieping van 
deze kernwaarden plaatsgevonden:  
 
Samen 
Wij zetten ons in voor de leefomgeving. Dit doen we door actieve samenwerking met alle 

belanghebbenden. Wij vullen elkaar aan vanuit de eigen rol, taak en verantwoordelijkheid. Dit 

betekent dat onze producten en diensten integraal door onze professionals zijn opgesteld. 
 
Deskundig 
Deskundigheid vormt onze hoeksteen. Onze professionals bezitten en delen hoogwaardige, 
actuele en integrale vakkennis. Wij zijn omgevingsbewust en hanteren onze missie en 
kernwaarden in onze dienstverlening. 

 
Dichtbij 
Vanuit onze rol hebben wij oog voor de belangen van onze inwoners, ondernemers, 
samenwerkingspartners en overige relaties. We onderhouden in- en extern actief contact en 
hebben vaste aanspreekpunten. Wij zijn voor iedereen zichtbaar. Heldere en directe 
communicatie staan bij ons centraal. Daarom zijn we laagdrempelig benaderbaar. 
 

Maatschappelijk bewust 
Wij staan voor duurzame keuzes en integrale maatschappelijke afwegingen. Dit laten wij zien in 
onze maatschappelijke meerwaarde, bereikte resultaten en bedrijfsvoering. 
 

Ambitie 

Ook in 2024 is de OD NHN de gezaghebbende leefomgevingsautoriteit, waarbij de focus vooral ligt 

op complexe milieu-, duurzaamheids- en natuurtaken, het bevorderen van veiligheid in de regio, 

incidentpreventie en het bieden van meerwaarde voor de eigenaren vanuit bundeling van 

specialistische kennis, ook na inwerkingtreding van de Omgevingswet. De OD NHN is een 

onafhankelijke partner die op inspirerende wijze mensen en kennis verbindt om maatschappelijke 

ambities in de fysieke leefomgeving te realiseren. 

 

Als actuele voorbeelden gelden de opgaves ten aanzien van CO2-reductie en –aanbod, de 

Regionale Energiestrategie (RES) en de verdere uitrol van de Omgevingswet die inmiddels is 

uitgesteld tot 1 juli 2023 en een overgangssituatie kent tot 2029. Daarnaast neemt de OD NHN in 

2023 deel aan het Interbestuurlijk Programma Versterking VTH-stelsel zoals in 2022 door het 

ministerie van Infrastructuur en Waterstaat is ingezet na de publicatie van het onderzoek van de 

commissie Van Aartsen in 2021. De uitwerking hiervan zal naar verwachting in 2024 zijn verdere 

beslag hebben en vindt in 2023 plaats in nauwe samenwerking met de landelijke koepelorganisatie 

ODNL en de andere omgevingsdiensten. De focus zal hierbij liggen op de door het Rijk 

geformuleerde kwaliteitscriteria, de niet aflatende uitdagingen op de arbeidsmarkt en de 

betrokkenheid van de regionale deelnemers als eigenaar. 

 

De Omgevingsdienst Noord-Holland Noord werkt, naast de landelijke vakberaden, op diverse 

onderwerpen samen met de andere drie omgevingsdiensten die werkzaam zijn in Noord-Holland. 

In 2022 – 2024 betreft dit de volgende thema’s: VTH Strategie, data-gedreven uitvoering, 
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milieucriminaliteit - gezamenlijk overleg met de Officier van Justitie, ketentoezicht asbest en 

bodem, energietransitie op de onderwerpen: bodemenergiesystemen, waterstof en 

energiebesparing, bodemtaken in relatie tot de Omgevingswet, circulaire economie en 

samenwerking in de bedrijfsvoering. Bij dit laatste moet gedacht worden aan een gezamenlijke 

aanpak om schaars personeel te werven en te behouden voor de omgevingsdiensten. 

 

De Omgevingsdienst Noord-Holland Noord wil ook in haar eigen bedrijfsvoering in toenemende 

mate voorbeeldgedrag laten zien als het gaat om de maatschappelijke opgaves op het gebied van 

energie, duurzaamheid en klimaat. Hierbij zal de verdere invulling van het hybride werken ook 

een belangrijke rol gaan spelen.   

 

 

Algemeen 

Doelstellingen: wat willen we bereiken in 2024 

Omgevingswet 

Na opnieuw uitstel is de Omgevingswet naar verwachting per 1 juli 2023 van kracht. De 

Omgevingswet betekent een algehele stelselherziening van wet- en regelgeving die gaat over de 

kwaliteit van de fysieke leefomgeving. Deze herziening heeft aanzienlijke impact op de manier van 

werken, de cultuur, het juridisch - en technisch instrumentarium, en heeft ook gevolgen voor de 

bevoegde gezagen en organisaties die bij de wet betrokken zijn. Met de herziening ontstaat ook 

een noodzaak tot een gevoel van urgentie bij onze deelnemers om deze wijzigingen voor te 

bereiden. De wet beoogt het vergroten van de inzichtelijkheid en het gebruiksgemak, het 

versnellen van de besluitvorming, meer lokale afwegingsruimte en een samenhangende 

benadering. Daartoe wordt ook een integraal, nationaal ICT-stelsel geïntroduceerd: het Digitaal 

Stelsel Omgevingswet (DSO).  

 

Dat betekent dat de werkwijze van OD NHN voor de uitvoering van VTH-taken vanaf het moment 

van inwerkingtreding is afgestemd op de Omgevingswet, en dat de kaders waaraan 

vergunningaanvragen worden getoetst, en de regels waarop wordt toegezien, zijn veranderd. Hier 

hoort ook de grotere afwegingsruimte bij die onze deelnemers bij inwerkingtreding van de 

Omgevingswet krijgen. Veel zal per 1 juli 2023 onder het overgangsrecht vallen. Voor het 

toetsingskader voor vergunningen zijn dit onder andere het gemeentelijk Omgevingsplan - dat 

van rechtswege bestaat uit alle vigerende bestemmingsplannen -, en de set aan landelijke regels 

die overgaan naar de lokale overheid en de vigerende gemeentelijke verordeningen. De OD NHN 

verleent vanaf het in werking treden van de Omgevingswet vergunningen op basis van activiteiten 

in plaats van inrichtingen. 

 

De verwachting is dat minder activiteiten vergunningplichtig zullen worden. Daar staat tegenover 

dat de wettelijke proceduretermijn voor complexe inrichtingen verkort wordt van – formeel - 26 

weken naar 8 weken. Dat vergt meer aandacht voor vooroverleg, waarin participatie aan de 

voorkant een belangrijk onderdeel wordt. De Omgevingswet dwingt ook tot meer interbestuurlijke 

afstemming tijdens de vergunningverlening. Omdat verschillende activiteiten vergunningsvrij 

worden is meer inzet nodig voor het afwikkelen van meldingen en voor toezicht en handhaving. 

 

De precieze impact op het totaal van de te verwachten inzet is afhankelijk van verschillende 

factoren, waaronder de wijze waarop deelnemers omgaan met de toegenomen afwegingsruimte 

en de invloed daarvan op de uniformiteit van de (gezamenlijke) werkprocessen. In z’n 

algemeenheid geldt dat maatwerk meer kost dan verdergaande standaardisatie. Tegenover de 

kosten staat straks wel de mogelijkheid om ook voor milieuvergunningen leges te heffen. De 

financiële uitwerking van de Omgevingswet is in november 2022, ruim een half jaar voor 

inwerkingtreding, nog niet uitgekristalliseerd. De eerste inzichten en uitwerkingen worden in het 

najaar van 2023/ in de loop van 2024 verwacht. Om die reden staat in de begroting van 2024 een 

P.M. post opgenomen.  

 



 

 

  

Pagina 5 van 13 

Ook heeft de wijze waarop de regels zijn verwerkt in het Digitaal Stelsel Omgevingswet (DSO) 

impact op de werkprocessen van de OD NHN. Deze factoren kunnen op verschillende wijzen 

gevolgen hebben voor de kosten van onze dienstverlening. Het DSO is het centrale systeem voor 

het ontsluiten van omgeving-gerelateerde informatie, waarop de systemen van OD NHN dienen 

aan te sluiten. 

 

Tenslotte zal de ontwikkeling van omgevingsvisies en omgevingsplannen in elke gemeente de 

komende jaren nog veel aandacht vragen. Niet alleen het organiseren van burgerparticipatie zal 

daarbij een expliciete uitdaging worden, maar ook de benodigde integrale inhoudelijke afwegingen 

zullen van groter belang worden dan voorheen. In 2021 is de OD NHN binnen de begroting gestart 

met een tweetal Omgevingsadviseurs die de deelnemende gemeentes in dit proces kunnen 

ondersteunen. De OD NHN roept haar 16 deelnemers op om in verband met het beperkt aantal 

(2) Omgevingsadviseurs in afstemming met elkaar de werkzaamheden voor de 

Omgevingsadviseurs in de tijd enigszins te spreiden.  

 

Door een Omgevingsadviseur in een vroegtijdig stadium te betrekken bij bijvoorbeeld een 

gebiedsontwikkelingstraject kunnen door middel van het product Omgevingsscan/ - analyse de 

milieu- en natuuraandachtsgebieden inzichtelijk worden gemaakt. Ook kunnen beelden en 

belemmeringen omgezet worden in kansen en geïntegreerd worden in overige opgaven. Voor 2024 

is de verwachting dat gemeenten dit instrument gaan inzetten bij de voorbereiding van visies, 

plannen en projecten. Daarnaast is de omgevingsadviseur gesprekspartner van overige partners, 

zoals: provincie, GGD en de Veiligheidsregio. Deze samenwerking draagt bij aan één van de 

doelstellingen van de Omgevingswet: afstemming aan de voorkant voor het bewerkstelligen van 

integrale visie en besluitvorming.    

 

Extra taken onder de Omgevingswet 

Naast de overgang van een deel van de bodemtaken van de provincie naar de gemeenten, krijgen 

de gemeenten met de inwerkingtreding van de Omgevingswet extra taken en 

verantwoordelijkheden als het gaat om de normering van geluid. Het betreft drie taken waar 

rekening mee moet worden gehouden voor het reserveren van (extra) middelen: 

- Onder de Omgevingswet verandert de rekensystematiek voor gezoneerde industrie-
terreinen. De OD NHN kan dit voor gemeenten als extra taak uitvoeren; 

- Onder de Omgevingswet zijn gemeenten verplicht om uiterlijk in het jaar 2026 de 

basisgeluidemissie (BGE) voor de gemeentelijke wegen met meer dan 4.500 
motorvoertuigen per etmaal vast te stellen. Deze basisgeluidemissie moet daarnaast elke 
vijf jaar gemonitord worden. Ook hiervoor zullen gemeenten middelen moeten vrijmaken. 
De OD NHN kan dit samen met gemeenten uitvoeren als extra opdracht; 

- Gemeenten zullen onder de Omgevingswet geluidsnormen moeten opnemen in het 
Omgevingsplan.  

 
Verschuiving van bevoegdheden onder de Omgevingswet: Bodemtaken 
Voor de bodemtaken geldt dat de provincie Noord-Holland het huidige kwaliteitsniveau voor 
uitvoering van de bodemtaken betaalt. De financiering van de bodemtaken is momenteel nog een 

aandachtspunt op koepelniveau bij de overgang van de bodemtaken van de provincie naar de 
gemeenten. Voor 2023, het jaar waarin de Omgevingswet naar verwachting in werking treedt, 
neemt de provincie Noord-Holland de kosten nog voor haar rekening. Voor 2024 worden de 
(personeels)kosten voor de bodemtaken opgenomen in de begroting en worden via de algehele 
kostenverdeelsleutel over de gemeentelijke deelnemers verdeeld. Omdat dit geen consequenties 
heeft voor de begroting van de Omgevingsdienst Noord-Holland Noord wordt deze exercitie buiten 
beschouwing gelaten van de Kadernota 2024 en op een andere wijze gecommuniceerd.   

 

Bij de inwerkingtreding van de Omgevingswet verschuift een deel van de provinciale 
bodemtaken, zoals deze nu onder de Wet bodembescherming (Wbb) vallen, naar de gemeenten. 
De inschatting van de provincie Noord-Holland is dat dit ongeveer 70 procent van de huidige 
provinciale taken omvat. Hierbij moet gedacht worden aan: calamiteiten op de bodem, 
waaronder drugsdumpingen, meldingen saneringen/ afgravingen, maatwerkvoorschriften 
Omgevingswet, nu nog Wet bodembescherming, en controles Omgevingswet, nu nog Wet 
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bodembescherming. De uitvoering van onder meer deze taken is en blijft een basistaak, 

uitgevoerd door de Omgevingsdienst.  
 
Deze taakverschuiving betekent dat: 
- gemeenten de opdrachtgever voor deze taken worden (mandaat en financiën);  
- gemeenten het beleidskader hiervoor vaststellen (ambitie, doelen) 
 

De Omgevingsdienst blijft zorgdragen voor een kwalitatief goede uitvoering van deze taken. De 
deelnemers wordt verzocht met deze verschuiving van taken rekening te houden in de eigen 
begroting.    

  
Energie en Circulair 
Eind 2018 is landelijk het Klimaatakkoord gesloten met daarin de doelstellingen om in 2030 

minimaal 49% CO2 reductie te realiseren, en om in 2050 klimaatneutraal te zijn. Dat betekent dat 

de uitstoot van broeikasgassen de komende decennia sterk moet dalen. Als tussenstap naar 

klimaatneutraliteit heeft de EU haar ambitie voor 2030 opgevoerd: de emissies moeten tot en met 

dat jaar met minstens 55% naar beneden. De regering volgt dit en heeft hiervoor het programma 

‘Versnelling verduurzaming gebouwde omgeving’ opgesteld.   

 

De huidige energiecrisis zorgt ervoor dat het halen van de doelstellingen meer prioriteit krijgt bij 

de lokale bestuurders. De energieprijzen zijn al maanden aanhoudend hoog waardoor steeds meer 

mensen moeite hebben de energierekening te betalen. Het is essentieel de vraag naar energie 

terug te dringen.  

 

Het programma ‘Versnelling verduurzaming gebouwde omgeving’, juni 2022, van de ministeries 

BZK en VROM, richt zich op spoedige opschaling van verduurzamingsmaatregelen in de bebouwde 

omgeving. Voor de uitvoering van deze programmalijnen heeft het Rijk budget gereserveerd in 

haar begroting tot 2030. Voor het uitvoeren van het Nationaal Isolatieprogramma moeten 

gemeenten in 2023 een aanvraag indienen om dit geld te ontvangen.  

 

De doelstellingen uit het Klimaatakkoord hebben als gevolg dat er exponentieel meer 

duurzaamheidstaken bij de gemeenten en de regio worden belegd en het vraagt nieuwe manieren 

van intensieve samenwerking tussen overheden, netwerkbeheerders, inwoners, bedrijven en 

maatschappelijke partners.  

 

De OD NHN vervult taken binnen de energietransitie en de circulaire transitie op drie niveaus: 

- lokaal: door mee te denken en mee te werken bij het ontwikkelen van kaders en visie in 
beleidsondersteuning en uitvoering; 

- regionaal: door verbinder en coördinator te zijn, zoals bij de meerjarenaanpak 
verduurzaming bedrijventerreinen, de bestaande particuliere woningbouw en door inbreng 

van expertise bij de uitwerking van de zogenaamde zoekgebieden voor de RES NHN (NHN, 
regionaal en lokaal); 

- bovenregionaal: door expertsessies te organiseren , door partijen te verbinden en door 
projecten op NHN niveau te organiseren, zoals aardgasvrij NHN.  

 

Binnen de energietransitie, waaronder ook de uitvoering van de Regionale Energietransitie Noord-

Holland- Noord, speelt de robuustheid van het energienet een cruciale rol. In Noord-Holland is in 

2022 de Taskforce Energie-infrastructuur van start gegaan. De Taskforce pakt in drie sporen 

gezamenlijk het volgelopen elektriciteitsnet aan: 

Spoor 1: Sneller realiseren van de energie-infrastructuur; 

Spoor 2: Integraal programmeren energiesysteem van de toekomst; 

Spoor 3: Slimme energie-oplossingen.  

De OD NHN faciliteert de partijen binnen de Taskforce door vroegtijdig betrokken te zijn bij 

vergunningtrajecten en benodigde advisering voor de Omgevingsplannen.   
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Een circulaire economie kan niet zonder ketensamenwerking. Alle schakels in de keten zijn samen 

verantwoordelijk voor het behoud van de grondstoffen in de eigen keten. De OD NHN zal daarom 

naast de reguliere controles ook inzetten op ketentoezicht. Daarnaast blijft de OD NHN samen met 

partners ketensamenwerking stimuleren, onder andere vanuit de Actieagenda Circulair 

Westfriesland 2023 – 2026.   

 

Verduurzaming en Natuur 

Momenteel wordt gewerkt aan een pilot ‘soortenmanagementplan’. Na een succesvolle afronding 

kan dit soortenmanagementplan ingezet worden door inwoners om een woning te verduurzamen 

en daarbij rekening houden te houden met de natuur. Door het treffen van isolatiemaatregelen 

worden gaten en kieren gedicht, waardoor schuilplekken en broedplaatsen verloren gaan en dieren 

een deel van hun leefgebied kwijtraken. Ook bij het plaatsen van zonnepanelen of bij het klimaat 

adaptief inrichten van de omgeving kunnen negatieve effecten op beschermde soorten optreden. 

Door het nemen van de juiste maatregelen blijven de woning en de omgeving geschikt voor 

iedereen. Ook in de komende jaren informeert OD NHN gemeenten en hun inwoners actief over 

de knelpunten en mogelijkheden. In dit verband wordt in 2022 - 2023 met de provincie en drie 

gemeenten gewerkt aan de pilot ‘soortenmanagementplan’. De OD NHN heeft de intentie om de 

verduurzaming van bestaande woningbouw met respect voor de natuur te vergemakkelijken.   

 

Aanpak stikstof 
Voor het stikstofdossier – als onderdeel van de provinciale natuurtaken – zijn sinds 2020 door de 
provincie Noord-Holland structurele middelen beschikbaar gesteld. Om de continuïteit en kwaliteit 
in de uitvoering te waarborgen heeft de OD NHN begin 2022 in overleg met de provincie de extra 
benodigde capaciteit en inzet voor stikstof berekend. Deze inzet is nodig omdat het stikstofdossier 
de nodige aandacht behoeft. Te denken valt aan het uitbreiden van bedrijven, de 
woningbouwopgave, het meer en meer instellen van bezwaar en beroep door belanghebbenden 

en de manier waarop we met de PAS-melders omgaan. De berekening is gebaseerd op een 
evaluatie van onze kengetallen, ervaring in de praktijk en een inschatting van de benodigde inzet 
in 2023 en verder. Het landelijke beleid en de vele gerechtelijke uitspraken hebben ook invloed 
op de uitvoering van het stikstofdossier. De extra middelen worden organisatiebreed ingezet voor: 
vergunningverlening, toezicht en handhaving, juristen, (administratieve) ondersteuning en onze 
inzet in (landelijke) werkgroepen. Ook beleid en uitvoering worden beter op elkaar afgestemd. In 
de begrotingen van de provincie en de OD NHN is structureel 1,4 miljoen euro extra opgenomen 

voor de uitvoering van deze stikstoftaken.  

 

Uitvoering Wet natuurbescherming: stikstof en bouwen 

De natuur is verzadigd, de stikstofdepositie moet afnemen, maar er is ook behoefte aan het 
bouwen en verduurzamen van woningen en het realiseren van projecten. Iedere activiteit levert 
emissie op die kan resulteren in depositie in kwetsbare natura-2000 gebieden. Om een project te 
kunnen realiseren zal op veel plekken dus eerst een beperking moeten plaatsvinden in de emissie. 
Samen met de provincie, gemeenten en ondernemers werkt de OD NHN aan prioritering van 
activiteiten en stimulering ingeval van kansen. Om de kansrijkheid van vergunningen voor 
bouwprojecten te maximaliseren is het zaak om in een zo vroeg mogelijk stadium de advisering 

van de OD NHN op te (laten) zoeken. 
 
Ondermijning 
Ondermijning is een relatief ruim begrip en behelst verschillende onderwerpen, maar toch is 
ongeveer 90% druggerelateerd, te onderscheiden in: hennep, synthetische drugs, cocaïne en 
heroïne, en: opslag, productie en afval. Het Ministerie van Justitie & Veiligheid heeft opdracht 
gegeven om het Landelijk Informatie en Expertise Centrum (LIEC) op te richten alsmede de diverse 

Regionale Informatie en Expertise Centra (RIEC). Zij staan aan het hoofd om 

ondermijning/milieucriminaliteit het hoofd te bieden en de regie te voeren. Samen met 
handhavingspartners zoals gemeenten, politie, waterschappen en anderen heeft de OD NHN hierin 
een bijdrage, naast uitvoeringstaken, door middel van het opstellen van interventiestrategieën, 
convenanten en informatiedeling. De verwachting is dat de inrichting van deze zaken in 2024 
uitontwikkeld is. 
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Verwachtingen ten aanzien van 2024 - 2027   

Met de stelselwijziging per 1 juli 2023 in verband met de inwerkingtreding van de Omgevingswet 

is de verwachting dat niet alleen het werk intern zal verschuiven, maar dat ook het multidisciplinair 

werken binnen en buiten de OD NHN een vlucht zal nemen en dat een groeiende grotere behoefte 

aan data zal ontstaan. 

 

Daarnaast blijft het aantrekken van nieuw personeel een punt van zorg in de wereld van 

omgevingsdiensten. Beschikbaarheid van personeel op het vlak van toezicht, de diverse 

specialisaties en juridische zaken is niet een vanzelfsprekendheid. Dit mede gezien het feit dat 

enkele opleidingen gesloten zijn. Het intern opleiden van talentvolle nieuwe medewerkers 

(meester-/ gezel aanpak) zal naar verwachting steeds meer noodzakelijk zijn. 

 

De uitwerking in 2023 van het Interbestuurlijk Programma ‘Versterking VTH-stelsel’, geïnitieerd 

door het ministerie van Infrastructuur en Waterstaat, zal effecten hebben voor 2024 e.v. Dit betreft 

onder meer de onderwerpen: digitalisering, financiering en de kwaliteitscriteria. 

 

De woningbouwopgave, verduurzaming van de bestaande woningvoorraad, de agrarische 
bedrijven en de natuur, waaronder soortenbescherming, blijven vooralsnog in sommige gebieden 
op gespannen voet staan met het dossier stikstof. 
 

 

Reguliere bedrijfsvoering 

Indexatie 

De OD ontvangt ieder jaar een brief met betrekking tot de hoogte van de indexatie vanuit de 
regietafel namens de gemeenten. In deze brief is een indexatiepercentage voor lonen opgenomen 
van 7,5% en een indexatiepercentage voor overige kosten van 6,1%. Bij de OD is de 
verhouding  82,8 : 17,2 (loonkosten : overige kosten). Dit betekent dat het (gewogen) gemiddelde 
percentage 7,26% is. Met dit percentage is gerekend in deze kadernota. 
 

Wet Open Overheid en Woo- verzoeken 

Het aantal items dat een Woo-verzoek behelst beslaat honderd tot meer dan duizend documenten 

met onderwerpen die in toenemende mate maatschappelijk - en daarmee ook bestuurlijk - 

gevoelig, wat weer veel journalistieke aandacht betekent. In de periode 2019 – 2022 is het aantal 

Woo-verzoeken meer dan verdubbeld, zoals is af te lezen in onderstaande grafiek. De OD NHN 

kan nauwelijks meer garanderen dat de Woo-verzoeken binnen de wettelijke termijn van vier 

weken deskundig kunnen worden afgehandeld. 

 
Grafiek 1. Ontwikkeling aantal Woo-verzoeken 2019 – 2022 *) 

 
Peildatum: 16 augustus 2022 
*) Tot 16 augustus 2022 zijn in 2022 39 nieuwe Wob-verzoeken binnengekomen. Het jaar 2022 betreft een 
prognose 
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De Woo geeft iedereen het wettelijk recht op toegang tot publieke informatie en verplicht de 

overheid tot actieve transparantie. De Woo introduceert nog een aantal andere maatregelen om 
de openbaarheid van de overheid te vergroten. Zo dient elke overheidsorganisatie een 
contactfunctionaris te hebben die als taak heeft mensen te ondersteunen bij hun vragen over 
informatie, en het zoeken en vinden van de juiste informatie.  
   

Zowel bij de juristen als bij de ondersteunende medewerkers is de werkbelasting structureel 
hoog. Om de belastbaarheid bij de huidige medewerkers te normaliseren en de Woo-verzoeken 
deskundig binnen de wettelijke termijn af te handelen, is minimaal 3 fte extra nodig, verdeeld 
over 1,0 fte juristen en 2,0 fte administratieve ondersteuning. 
 
Onderzoek effecten Omgevingswet 

Op dit moment is het echter nog onduidelijk wat de exacte financiële consequenties zullen zijn 
voor de OD NHN. Deze verwachting is dan ook opgenomen als P.M.-post. De deelnemers zouden 
inkomsten kunnen generen voor deze kosten door het heffen van milieuleges. 
 

 

Doorontwikkelingen staand beleid 

Overige 

Eind 2022 is opnieuw besloten de Omgevingswet uit te stellen, ditmaal tot 1 juli 2023. In 2024 zal 

de OD NHN haar eerste volledige jaar draaien onder de Omgevingswet, inclusief de aansluiting op 

het Digitaal Stelsel Omgevingswet. Tot die tijd, maar ook daarna, zal de stelselwijziging tijd en 

energie kosten. 

 

Nieuw beleid 

In 2024 zal naar verwachting het eerste volle jaar gewerkt worden onder wetgeving van de 

Omgevingswet, met nieuwe ICT-systemen.  

Het Interbestuurlijk Programma Versterking VTH Stelsel leidt in 2024 mogelijk tot impact gericht 

op de robuustheid en kwaliteit van de omgevingsdiensten. Daarnaast bestaat vanuit het Rijk de 

behoefte om (gedeeltelijk) te gaan werken met normfinanciering. Ook op dit vlak zijn op termijn 

mogelijk effecten te verwachten. 

Vanuit de Regietafel wordt in samenspraak met de deelnemers en diverse Gemeenschappelijke 

Regelingen gewerkt aan de uitwerking van de wijziging in de Wet Gemeenschappelijke Regeling. 

Dit betreft een wijziging die de gemeenteraden meer in positie brengt.  

 

Tot slot 

Tot slot nog ter overweging.  

Momenteel wordt gewerkt met een jaarlijks vast te stellen Uitvoeringsprogramma per deelnemer. In 

2023 zal een oriëntatie plaatsvinden op de mogelijkheid om de uitvoeringsprogramma’s voor twee 

jaar vast te stellen.  
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Verloop meerjarenperspectief 2024 – 2027 (EUR x 1.000) 

Onderdeel 2024 2025 2026 2027 

          

Stand primaire begroting 2024 - 2027 21.632 21.632 21.632 21.632 

          

Wijzigingen nadien (met AB besluit) 0 0 0 0 

          

Totaal wijzigingen nadien 0 0 0 0 

          

Autonome ontwikkelingen  / reguliere 
bedrijfsvoering 

        

Indexatie 1.570 1.570 1.570 1.570 

Woo-verzoeken 406 406 406 406 

Effecten Omgevingswet*) p.m. p.m. p.m. p.m. 

Totaal autonome ontwikkelingen / reguliere 
bedrijfsvoering) 

1.976 1.976 1.976 1.976 

         

          

          

Nieuw beleid 
        

Niet van toepassing 

          

Totaal ingezet / nieuw beleid 0 0 0 0 

    

 

    

Totaal aan wijzigingen 1.976 1.976 1.976 1.976 

          

    

 

    

Dekkingsmiddelen ( - = inkomsten) 0 0 0 0 

          

Totaal dekkingsmiddelen kadernota 2024 0 0 0 0 

          

Stand kadernota lasten begroting 
23.608 23.608 23.608 23.608 

2024 – 2027 
 

*) De concrete (financiële) impact van de invoering van de Omgevingswet in de uitvoeringspraktijk in relatie tot 

de deelnemers is op dit moment nog niet voldoende duidelijk. 
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Bijlage A: Financiële kengetallen begroting 2021 

 

Element Omschrijving Percentage 

2024 

Indexatie Conform de geldende financiële uitgangspunten voor 
gemeenschappelijke regelingen in Noord-Holland Noord 
(FUGR) gaan we in deze kadernota uit van de volgende 
gegevens: 
 
✓ Loonindexatie 2024 
✓ Prijsindexatie 2024 
✓ Gewogen gemiddelde bij 82,8% looncomponent 
 
In deze uitgangspunten is tevens aangegeven dat een 
gemeenschappelijke regeling af kan wijken van de 
standaard verhouding loon-/prijsontwikkeling. Bij de OD 
NHN zijn de loonkosten in verhouding tot de begroting 
82,8%. Dit percentage is gebruikt bij de indexatie in 
deze kadernota. 
 

 
 
 
 
 
7,5% 
6,1% 
7,26% 
 

Rente De OD NHN rekent geen interne rente 0% 

Overhead Percentage overhead conform BBV 30,65% 

Flexibele schil Naast het eigen personeel in vaste of tijdelijke dienst 

heeft de OD NHN in 2024 geen flexibele schil 

 

0% 

Weerstandvermogen In de FUGR is opgenomen dat een weerstandvermogen 

van maximaal 2,5% van de lasten mag worden 

aangehouden. 

 

Max. 2,5% 
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Bijlage B: Financiële meerjarenraming (EUR x 1.000) 

 

Meerjarenraming 2024 - 
2027 

BATEN 
2024 

LASTEN 
2024 

SALDO 
2024 

BATEN 
2025 

LASTEN 
2025 

SALDO 
2025 

Programma 1 Milieutaken 9.442 9.442 0 9.442 9.442 0 

Programma 2 VTH plustaken 6.838 6.838 0 6.838 6.838 0 

Programma 3 Overhead OD NHN 
* 7.237 7.237 0 7.237 7.237 0 

Onvoorzien Milieutaken 63 63 0 63 63 0 

Onvoorzien VTH plustaken 29 29 0 29 29 0 

Rente   0 0   0 0 

Vennootschapsbelasting 
(vrijgesteld) 

  0 0   0 0 

Algemene dekkingsmiddelen   0 0   0 0 

              

Saldo van baten en lasten 23.608 23.608 0 23.608 23.608 0 

              
Toevoegingen en onttrekking 
aan de reserves per 
programma: 

 
Toevoeging  

 
Onttrekking  

  
 

Toevoeging  
 

Onttrekking  
  

             

Resultaat 0 0 0 0 0 0 

       
Meerjarenraming 2024 - 
2027 

BATEN 
2026 

LASTEN 
2026 

SALDO 
2026 

BATEN 
2027 

LASTEN 
2027 

SALDO 
2027 

Programma 1 Milieutaken 9.442 9.442 0 9.442 9.442 0 

Programma 2 VTH plustaken 6.838 6.838 0 6.838 6.838 0 

Programma 3 Overhead OD NHN 
* 7.237 7.237 0 7.237 7.237 0 

Onvoorzien Milieutaken 63 63 0 63 63 0 

Onvoorzien VTH plustaken 29 29 0 29 29 0 

Rente   0 0   0 0 

Vennootschapsbelasting 
(vrijgesteld) 

  0 0   0 0 

Algemene dekkingsmiddelen   0 0   0 0 

              

Saldo van baten en lasten 23.608 23.608 0 23.608 23.608 0 

              
Toevoegingen en onttrekking 
aan de reserves per 
programma: 

 
Toevoeging  

 
Onttrekking  

  
 

Toevoeging  
 

Onttrekking  
  

              

Resultaat 0 0 0 0 0 0 
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Bijlage C: Financiële meerjarenraming per deelnemer *) 

 

*) Per 2024 is de herverdeling van de dekking van de bodemtaken van provincie naar gemeentelijke deelnemers nog niet 

opgenomen.    

 

Bijdrage per deelnemer Milieutaken

meerjaren 

begroting 

2023           

jaar 2024

Kadernota Indexatie Bijdrage 2024 Bijdrage 2025 Bijdrage 2026 Bijdrage 2027

Gemeente Alkmaar 1.355.385€         25.414€          98.390€             1.479.189€          1.479.189 1.479.189€            1.479.189€          

Gemeente Bergen 663.304€            12.437€          48.151€             723.892€             723.892 723.892€              723.892€             

Gemeente Castricum 673.301€            12.625€          48.876€             734.802€             734.802 734.802€              734.802€             

Gemeente Den Helder 895.642€            16.794€          65.016€             977.452€             977.452 977.452€              977.452€             

Gemeente Drechterland 458.510€            8.597€            33.284€             500.391€             500.391 500.391€              500.391€             

Gemeente Dijk en Waard 942.730€            17.677€          68.435€             1.028.842€          1.028.842 1.028.842€            1.028.842€          

Gemeente Enkhuizen 469.860€            8.810€            34.108€             512.778€             512.778 512.778€              512.778€             

Gemeente Heiloo 347.969€            6.525€            25.260€             379.754€             379.754 379.754€              379.754€             

Gemeente Hollands Kroon 1.747.255€         32.762€          126.836€           1.906.853€          1.906.853 1.906.853€            1.906.853€          

Gemeente Hoorn 1.507.754€         28.271€          109.450€           1.645.475€          1.645.475 1.645.475€            1.645.475€          

Gemeente Koggenland 142.801€            2.678€            10.366€             155.845€             155.845 155.845€              155.845€             

Gemeente Medemblik 1.289.231€         24.174€          93.588€             1.406.993€          1.406.993 1.406.993€            1.406.993€          

Gemeente Opmeer 65.942€             1.236€            4.787€              71.965€               71.965 71.965€                71.965€               

Gemeente Schagen 806.097€            15.115€          58.516€             879.728€             879.728 879.728€              879.728€             

Gemeente Stede Broec 107.733€            2.020€            7.821€              117.574€             117.574 117.574€              117.574€             

Gemeente Texel 499.806€            9.372€            36.282€             545.460€             545.460 545.460€              545.460€             

Provincie Noord-Holland 617.630€            11.581€          44.835€             674.046€             674.046 674.046€              674.046€             

Totaal bijdrage Milieutaken 12.590.950€       236.088€         914.001€            13.741.039€        13.741.039 13.741.039€          13.741.039€        

0 -€                        -€                       

Provincie Noord-Holland VTH plustaken 9.041.214€         169.527€         656.320€           9.867.061€          9.867.061 9.867.061€            9.867.061€          

0 -€                    -€                   

Totalen bijdragen OD NHN 21.632.164€       405.615€         1.570.321€        23.608.100€        23.608.100 23.608.100€          23.608.100€        
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Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 06-03-2023
Commissie NLG  
Datum commissievergadering 13-02-2023

Onderwerp:      Zienswijze Provinciale Staten op de Kadernota 2024
OD Noord-Holland Noord

De commissie NLG adviseert:

De ‘Zienswijze Provinciale Staten op de Kadernota 2024 OD Noord-Holland Noord’ als bespreekstuk 
te agenderen voor de Statenvergadering van maandag 6 maart a.s..

Uittreksel van het concept-verslag NLG 13-02-2023: 

9. A-agenda Leefbaarheid, Gezondheid (en Milieu)
9a. Zienswijze Provinciale Staten op de Kadernota 2024 OD Noord-Holland Noord

Op 15 december 2022 is de Kadernota 2024 van de Omgevingsdienst Noord-Holland Noord 
(OD NHN) door het Dagelijks Bestuur verzonden aan de raden en staten van de deelnemers 
van de Omgevingsdienst. Provinciale Staten hebben tot 15 maart 2023 om hun zienswijze 
kenbaar te maken aan de OD NHN.

Dat de Kadernota van OD NHN ter zienswijze wordt besproken in PS volgt uit de financiële 
spelregels die gelden voor gemeenschappelijke regelingen in de Kop van Noord-Holland. 
Deze afspraak is er niet voor de andere 3 OD’s. De kadernota’s van deze OD’s treft u de 
komende periode aan op de ingekomen stukken en komen te zijner tijd op de C-agenda van 
de interimcommissie.

De voorzitter geeft aan dat de commissie de voordracht zienswijze Kadernota 2024 met 
elkaar en de gedeputeerde kan bespreken en adviseren aan PS. De voordracht zal worden 
geagendeerd voor de PS-vergadering van 6 maart 2023.

Eerste termijn
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Mevrouw Gonggrijp (D66) vindt het positief dat de kadernota wordt besproken. De taken van 
de OD zijn veel opvattend en van groot maatschappelijk belang. Het is opvallend en goed dat 
de activiteiten rondom de Wet open overheid toenemen. Het lijkt echter alsof de 
Omgevingsdienst hierdoor is overvallen, terwijl bij de instelling van de wet hiervoor ook 
middelen ter beschikking zijn gesteld. De OD heeft hiervoor ook extra personeel 
aangetrokken. Mevrouw Gonggrijp vraagt of de OD ook nadenkt over hoe hiermee in 
toekomst wordt omgegaan. Mevrouw Gonggrijp vraagt om een reflectie van de gedeputeerde 
hierop.
Verder is de indexatie voor 2024 op 7,26% gesteld en het lijkt of dit in de komende jaren niet 
wordt meegenomen. Telt de indexatie ook door in de volgende jaren?

De heer Mantel (JA21) merkt per interruptie op dat JA21initiatieven heeft ingediend voor een 
nota over indexering. Waarom heeft D66 toen niet voor dat voorstel gestemd?

Mevrouw Gonggrijp (D66) legt uit dat de vraag nu is of de indexatie in volgende jaren wordt 
toegepast.

Statenlid Kostić (PvdD) ziet dat voor de extra taken geen extra geld wordt vrijgemaakt, 
behalve voor stikstof. Burgers kunnen de OD ook moeilijk bereiken, om zaken te melden op 
de website. De PvdD vraagt om de meldingsknop makkelijker vindbaar te maken. Daarnaast 
vraagt de PvdD in bredere zin om ervoor te zorgen dat er meer budget komt voor de 
bescherming van de natuur, anders overweegt de PvdD om te komen met een motie.

Mevrouw De Groot (SP) deelt de mening van de PvdD dat er meer geld moet komen voor de 
bescherming van de natuur en dat deze OD daarin een rol speelt. Verder kan de SP zich 
vinden in de voordracht. De financiële gevolgen van de Omgevingswet moeten ook zo snel 
mogelijk inzichtelijk worden gemaakt.

De heer Van Tiggelen (PVV) kan instemmen met de voordracht, maar wel met een aantal 
kanttekeningen. De energietransitie zal mislukken, maar dat is nog niet bij iedereen bekend. 
De PVV heeft ook problemen met de gangbare opvattingen over stikstof. Het aantal vlinders is 
bijvoorbeeld sterk afgenomen. Het is daarom belangrijk om de jacht op stikstof in te 
dammen.

De heer Klein (ChristenUnie) kan zich vinden in de zienswijze. Het is goed om te zorgen dat 
de verzoeken conform de Wet open overheid (Woo) goed worden afgehandeld, maar het 
voorkomen van dergelijke verzoeken is ook belangrijk. De heer Klein stelt daarom voor om in 
de zienswijze op te nemen dat zo veel mogelijk informatie proactief ter beschikking wordt 
gesteld. De ChristenUnie is het ook eens met de zienswijze daar waar het gaat om het meer 
inzichtelijk maken van effecten van de Omgevingswet.

De heer Mantel (JA21) heeft in de stukken geen bijzonderheden geconstateerd. De fractie van 
JA21 vindt het vooral van belang dat de OD voldoende personeel en financiële middelen ter 
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beschikking heeft om haar werkzaamheden goed uit te kunnen voeren. Mocht dat niet het 
geval zijn, hoort de fractie van JA21dat graag zodat men hierover in gesprek kan gaan. Verder 
ziet de fractie van JA21 ook hier geen indexeringsbeleid. Nu moet weer € 700.000 erbij, wat 
voorzien had kunnen worden. Vanwege het belang van de Omgevingsdienst, zal de fractie van 
JA21voor stemmen, maar is niet geheel tevreden.

De voorzitter geeft het woord aan gedeputeerde Stigter voor de beantwoording.

Gedeputeerde Stigter geeft aan dat de OD’s wel degelijk nadenken over de Woo. Vanwege de 
wetswijziging en de vraagstukken die daarbij spelen, rondom de grote betrokkenheid van 
inwoners is extra inzet nodig. Zeker rondom stikstof is op deze OD veel druk gekomen. 
Verder doet de ChristenUnie een goede suggestie. De gedeputeerde zal dit graag met de OD 
bespreken en om dit op te nemen in dit stuk. 
Verder telt de indexatie ook de komende jaren door. De gedeputeerde toont vervolgens de 
website waarop heel duidelijk is te zien waar een melding gedaan kan worden. De 
gedeputeerde is van mening dat iedere burger dat kan vinden.

Statenlid Kostić (PvdD) vraagt aan de voorzitter toestemming om een kleine demonstratie 
door GS.

De voorzitter staat dit voor deze keer toe.

Gedeputeerde Stigter toont op zijn IPad waar de melding gedaan kan worden. 

De voorzitter dankt en stelt voor om dit buiten de orde verder te bespreken.

Gedeputeerde Stigter geeft vervolgens aan dat de provincie beleidsmatige ambities heeft op 
basis van de wettelijke taken. De Omgevingsdienst maakt daarvoor vervolgens een begroting, 
waarop de provincie een akkoord geeft. De gevraagde inzet van de OD voldoet daaraan. Er 
zijn ook geen signalen dat dit niet toereikend zou zijn.

De voorzitter dankt de gedeputeerde en concludeert dat de brief wordt aangevuld met de 
suggestie van de ChristenUnie. De voorzitter stelt vast dat er geen behoefte is aan een 
tweede termijn. De voorzitter vraagt of de PvdD nog met een motie komt. Dat is het geval. 
Daarmee wordt het een bespreekstuk voor de PS-vergadering van 6 maart.
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februari 2023

Naar aanleiding van de bespreking van de zienswijze op de kadernota 
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een zinssnede op te nemen met betrekking tot het voorstel voor de 
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De provincie ziet de noodzaak achter het verzoek voor 
aanvullend structureel budget voor Woo-verzoeken. Daarnaast 
wordt de OD NHN aangespoord om proactief informatie 
openbaar te maken, passend binnen de bestaande wet- en 
regelgeving, om zo ook Woo-verzoeken voor te zijn.
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2023 

Ontwerpbesluit 

Nr.  07-2023

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 24 januari 2023; 

gelet op artikel 59 van de Wet gemeenschappelijke regelingen en artikel 27 van de 
gemeenschappelijke regeling Omgevingsdienst Noord-Holland Noord, 

besluiten: 

l . Geen zienswijze in te dienen op de gevraagde indexatie van de deelnemersbijdragen
voor 2024;

2. De volgende zienswijze in te dienen op de onderwerpen Woo-verzoeken en de effecten
van de Omgevingswet:

a. De provincie ziet de noodzaak achter het verzoek voor aanvullend structureel
budget voor Woo-verzoeken. Daarnaast wordt de OD NHN aangespoord om 
proactief informatie openbaar te maken, passend binnen de bestaande wet- en 
regelgeving, om zo ook Woo-verzoeken voor te zijn.

b. De Omgevingsdienst Noord-Holland Noord te vragen zo snel mogelijk voor alle 
deelnemers inzichtelijk te maken voor alle deelnemers wat de exacte gevolgen
kunnen zijn voor de deelnemersbijdragen op het moment dat de Omgevingswet
in werking treed op 1 juli 2023. Zodra deze gevolgen inzichtelijk zijn deze via
een begrotingswijziging met deugdelijke onderbouwing voor te leggen aan de 
deelnemers. Op basis van het huidige voorstel is een deugdelijke besluitvorming
niet mogelijk.

Haarlem, 6 maart 2023 

Provinciale Staten voornoemd, 

, voorzitter 

, statengriffier 
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5-MINUTENVERSIE 
 

 

 

Landbouw- en voedseltransitie 

Onderzoek naar de provinciale bijdrage aan landbouw- en 
voedseltransitie 
 

 

 
 
Aanleiding 
De landbouwsector staat voor de uitdaging om naast het zorgen voor een sterke, innovatieve landbouw ook 

ambitieuze maatschappelijke doelstellingen te halen. De manier van voedsel produceren, distribueren, verwerken 

en consumeren leidt in toenemende mate tot maatschappelijke discussie, omdat het milieu, de bodem, het 

klimaat, de omgeving, dierenwelzijn, de gezondheid van mensen en het verdienmodel van agrarische 

ondernemers onder druk staan. In de landbouwsector ligt de nadruk op kostenverlaging en productieverhoging, 

die leiden tot schaalvergroting. De omschakeling naar een duurzamere manier van produceren is voor veel 

boeren en tuinders niet gemakkelijk, omdat veel van hen voor Nederlandse maatstaven lage arbeidsinkomens en 

een relatief laag rendement op eigen vermogen ontvangen. 

 

De landbouw- en voedseltransitie wordt gestimuleerd door de provincies, Rijksoverheid en Europese Unie. Het is 

een maatschappelijke opgave die raakt aan meerdere taken van de provincies. In het landelijk gebied komen veel 

functies samen en wordt er meer en meer verlangd dat de ontwikkeling van de economie en de natuur goed 

samengaan.  

 

Vraagstelling 

Met dit onderzoek wil de Rekenkamer Provinciale Staten van Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland 

ondersteunen in hun kaderstellende en controlerende rol. De onderstaande centrale vraag is verder uitgewerkt in 

vier deelvragen, zie hiervoor de onderzoeksopzet. 

 

Centrale onderzoeksvraag 

Welke bijdragen leveren de provincies Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland aan de landbouw- en 

voedseltransitie en wat kunnen de provincies van elkaar leren?  
 

 

  



 

 

Noord-Hollandse landbouw 

De landbouw in de provincie Noord-Holland kenmerkt zich door melkveehouderijen, glastuinbouw, akkerbouw, 

vollegrondsgroenteteelt, bloembollenteelt en zaadveredeling. Bijna een kwart van de bedrijven in Noord-Holland 

is een melkveebedrijf. Zeer kenmerkend voor Noord-Holland is de weidegang. In 2021 lag iets meer dan de helft 

van de Nederlandse bloembollenbedrijven in Noord-Holland, de tulp is daarbij het belangrijkste gewas. Ook van 

de vollegrondsgroente- en glastuinbouwbedrijven liggen er relatief veel in de provincie. Ongeveer de helft van de 

glastuinbouw bestaat uit sierteelt, de andere helft is groenteteelt. 

 

 

 

Hoofdconclusie 

Om maatschappelijke doelen voor onder meer stikstof, waterkwaliteit en biodiversiteit te halen zijn veranderingen 

in het landbouw- en voedselsysteem nodig. Hierbij is het van belang dat er voor agrariërs een verdienmodel blijft. 

De provincie is binnen het landbouw- en voedselsysteem één van de spelers en kan op verschillende onderdelen 

invloed uitoefenen en veranderingen teweegbrengen. Hoewel de provincie een landbouw- en voedseltransitie niet 

zelfstandig kan bewerkstelligen en mede afhankelijk is van andere partijen, kan de provincie wel beter haar eigen 

rol duiden en meer doen om de provinciale doelen te behalen.  

 

De provincie heeft ervoor gekozen om een beleidsdocument specifiek gericht op de voedseltransitie op te zetten. 

De transitie van de landbouw is daar een onderdeel van voor zover het voedselproductie betreft. Andere 

onderdelen van de landbouw, zoals bollenteelt en sierteelt onder glas, worden in andere beleidsprogramma’s 

geadresseerd. Het provinciale beleid heeft aandacht voor de gehele voedselketen en is doordacht en concreet 

beschreven. Het is echter lastig te zeggen hoe groot de bijdrage van de provincie aan de landbouw- en 

voedseltransitie is, omdat er beperkt inzicht is in hoe de voorgenomen activiteiten bijdragen aan de transitie. 

Belangrijkste redenen hiervoor zijn dat het beleid in 2021 is vernieuwd, waardoor de uitvoering van activiteiten 

nog beperkt is. Daarnaast is de monitoring nog in ontwikkeling en zijn er tot nu toe geen evaluaties uitgevoerd 

van de werking van het beleid.  

 

Het is wel duidelijk dat er meer nodig is om de provinciale ambities en doelen te realiseren. De provincie geeft 

onder andere aan dat in 2030 de grondgebonden landbouw natuurinclusief moet zijn, dat de kringlopen op een zo 

laag mogelijk niveau moeten worden gesloten en dat 25% uit de regio moet worden geconsumeerd. Tegelijkertijd 

komt de uitvoering nog te weinig van de grond, onder andere omdat activiteiten van het voorgaande beleid tijdens 

het ontwikkelen van het huidige beleid slechts beperkt zijn doorgezet. Ook is onbekend of het beleid wordt 

doorgezet na 2024. De vergelijking met andere provincies laat zien dat er meer nodig is aan capaciteit, middelen 

en activiteiten om een daadwerkelijke transitie te bereiken. 

 

De hoofdconclusie is verder uitgewerkt in vier deelconclusies, zie hiervoor de Bestuurlijke Nota in het Eindrapport. 

 

  

22,9% van de bedrijven haalt 

meer dan de helft van de omzet uit 

verbredingsactiviteiten 

3.457 landbouwbedrijven in 2020 
(-51% ten opzichte van 2000) 2,3 miljard euro omzet in 2020 

Bedrijfshoofd (55 jaar of ouder) met opvolger: 

- Melkveebedrijven 62% 

- Akkerbouwbedrijven 39% 

3,6% biologische landbouwbedrijven (2021) 



 

 

Aanbevelingen 

1. Zorg dat ook voor de onderdelen van landbouw die geen deel uitmaken van de Voedselvisie zoals 

bollenteelt, intensieve veehouderij en glastuinbouw helder is wat het transitiebeleid inhoudt en hoe dit 

samenhangt met de Voedselvisie en de daarin gestelde doelen. Bewaak daarbij het geheel van het 

landbouw- en voedseltransitiebeleid.  

2. Maak beter inzichtelijk hoe het beleid voor een duurzaam landbouw- en voedselsysteem samenhangt met 

aangrenzend beleid, en wat die samenhang betekent. Hierbij gaat het zowel om het eigen provinciaal beleid 

(bijvoorbeeld het biodiversiteitsbeleid en beleid voor recreatie en toerisme), als om het beleid van andere 

overheden.   

3. Maak in de Jaarstukken beter inzichtelijk welke middelen besteed worden aan de landbouw- en 

voedseltransitie. 

4. Zet in op de verdere uitvoering van de in het beleid voorgenomen instrumenten en start met de monitoring en 

evaluatie.   

5. Zorg – wanneer besloten wordt om het huidige beleid door te zetten – voor voldoende capaciteit en middelen 

passend bij de gestelde doelen voor de landbouw- en voedseltransitie. 

6. Pak de transitie-opgaven ook bij de uitvoering van het beleid in samenhang op en maak in het belang van de 

landbouw en andere sectoren daarbij inzichtelijk welke keuzes de provincie heeft als het gaat om de functies 

van gebieden, bespreek de opties met PS en maak vervolgens keuzes. Communiceer op transparante wijze 

over de gemaakte keuzes. 

7. Geef aan wat je als provincie nodig hebt van andere partijen zoals het Rijk en ketenpartners. 

8. Inventariseer welke regelgeving de landbouw- en voedseltransitie in de weg zit en overweeg vervolgens om 

de regelgeving aan te passen indien het om provinciale regels gaat. Indien het niet om provinciale 

regelgeving gaat, overweeg dan om in gesprek te gaan met de betreffende medeoverheid. Deel de uitkomst 

van de overwegingen met PS. 

 

De aanbevelingen worden nader toegelicht in de Bestuurlijke Nota in het Eindrapport. 

 

 

Meer informatie 

Dit onderzoek heeft geresulteerd in het rapport Landbouw- en voedseltransitie en vindt u op onze website 

www.randstedelijke-rekenkamer.nl. Voor meer informatie kunt u zich wenden tot Ans Hoenderdos, 

info@randstedelijke-rekenkamer.nl tel. 020 58 18 585.  



 

Teleportboulevard 110 | 1043 EJ AMSTERDAM | 020 - 5818 585  

 info@randstedelijke-rekenkamer.nl | www.randstedelijke–rekenkamer.nl 

 

Aan Provinciale Staten van de provincie Noord-Holland 

 

 

 

 

 

 

Datum    Bijlage(n)  Uw kenmerk  Ons kenmerk 

19 december 2022 2  2022/AH/152 

 

Onderwerp 

Eindrapport Landbouw- en voedseltransitie  

 

 

Geachte leden van Provinciale Staten, 

 

De Randstedelijke Rekenkamer heeft onderzocht welke bijdragen de provincies Flevoland, Noord-

Holland, Utrecht en Zuid-Holland leveren aan de landbouw- en voedseltransitie en wat de provincies 

daarin van elkaar kunnen leren. 

 

Het resultaat van dit onderzoek, het rapport Landbouw- en voedseltransitie en de bijbehorende 5-

minutenversie zijn vanaf 19 december te vinden op onze website www.randstedelijke-rekenkamer.nl.  

 

Wij hopen dat onze bevindingen de provincie meer inzicht geven in de bijdrage die de provincie levert aan 

de landbouw- en voedseltransitie. Tevens hopen wij dat de aanbevelingen de provincie ondersteunen bij 

de verdere ontwikkeling en uitvoering van het beleid. Desgewenst zijn wij graag bereid onze bevindingen 

mondeling te komen toelichten dan wel een presentatie over de onderzoeksresultaten te verzorgen. 

 

Met vriendelijke groet, 

 

 

 

 

dr.ir. Ans Hoenderdos-Metselaar MBA 

 

bestuurder/directeur 

Randstedelijke Rekenkamer 
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| Voorwoord | 

Provincies zijn geen agrarische ondernemers, ze produceren geen voedsel en bewerken of distribueren het 

evenmin. Toch willen provincies dat er veranderingen plaatsvinden in het landbouw- en voedselsysteem. 

Redenen die hiervoor worden aangedragen zijn te vinden in het behalen van maatschappelijke doelen op het 

gebied van bijvoorbeeld klimaat, natuur en gezondheid. Voor (agrarische) ondernemers is het niet altijd even 

makkelijk om te veranderen, omdat ze voor het veranderen afhankelijk zijn van anderen. Denk hierbij onder 

andere aan banken, leveranciers en afnemers. 

 

Veranderingen in de landbouw en in het voedselsysteem zijn van alle tijden. De wijze waarop vandaag de dag 

landbouw wordt bedreven of voedsel wordt geproduceerd en geconsumeerd verschilt met het verleden. In dit 

onderzoek hebben we eerst in beeld gebracht hoe de provincies aankijken tegen deze veranderingen. Aan de 

orde komen onder meer wat de provinciale ambities zijn, wat verstaan wordt onder transitie en wat de rolopvatting 

van de provincie is. Vervolgens is onderzocht wat de provinciale bijdrage is aan de landbouw- en voedseltransitie 

en waar de provincie in de uitvoering tegenaan loopt. 

 

Gedurende de looptijd van dit onderzoek is er met name vanuit het Rijk veel gebeurd rond landbouw. Zo 

verschenen op 10 juni 2022 de Startnotitie Nationaal Programma Landelijk Gebied (NPLG) en de Kamerbrief 

Perspectieven voor agrarische ondernemers. Zoals bekend hebben deze documenten veel stof doen opwaaien. 

Het NPLG gaat over het landelijke gebied, waar de landbouw de grootste landgebruiker is. In dit onderzoek zijn 

de ontwikkelingen tot en met september meegenomen. Het proces om te komen tot een NPLG loopt volop en de 

provincies spelen hierin een belangrijke rol met onder andere de gebiedsprocessen1. Ook in de Kamerbrief 

Toekomst Landbouw van 25 november 2022, waarin een landbouwakkoord wordt aangekondigd, is overleg met 

de provincies meermaals genoemd. De provincies hebben een grote rol in de ontwikkelingen in het landelijk 

gebied. We hopen dat dit onderzoek de provincies daarin behulpzaam is. 

 

Veranderen is niet makkelijk en de polarisatie op sommige onderwerpen binnen de landbouw laat dit ook zien. De 

gesprekken die we hebben gevoerd en bezoeken aan ondernemers hebben echter ook laten zien dat er veel 

goede ideeën en mooie projecten zijn. Projecten die laten zien dat landbouw in vergaande mate kan samengaan 

met natuur en duurzaam bodembeheer. Het is belangrijk om goed naar de uitgevoerde projecten te kijken, om er 

van te leren en om de opgedane kennis breder te delen. 

 

Onze dank gaat uit naar de medewerkers van de provincie voor het aanleveren van documenten en het voeren 

van gesprekken. Ook danken wij de ondernemers, belangenbehartigers en experts voor het delen van hun 

gedachten over de landbouw- en voedseltransitie. 

 

Het onderzoek is uitgevoerd door Kirsten Bijkerk (onderzoeker), Saskia van Broekhoven (Bureau De Groene Uil - 

onderzoeker), Iddo van der Giessen (onderzoeker) en Maarten Franken (projectleider). 

 

 

Ans Hoenderdos-Metselaar  

bestuurder/directeur Randstedelijke Rekenkamer 

 
1 Het streven is dat de provincies in juli 2023 de provinciale gebiedsprogramma’s in concept gereed hebben. Vaststelling is 

voorzien in de tweede helft van 2023. Bron: Rijk (2022), Voortgang Nationaal Programma Landelijk Gebied (25 november 2022) 
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| 1 | Inleiding 

1.1 Aanleiding 

De landbouwsector staat voor de uitdaging om naast het zorgen voor een sterke, innovatieve landbouw ook 

ambitieuze maatschappelijke doelstellingen te halen. De manier van voedsel produceren, distribueren, verwerken 

en consumeren leidt in toenemende mate tot maatschappelijke discussie, omdat het milieu, de bodem, het 

klimaat, de omgeving, dierenwelzijn, de gezondheid van mensen en het verdienmodel van agrarische 

ondernemers onder druk staan. In de landbouwsector ligt de nadruk op kostenverlaging en productieverhoging, 

die leiden tot schaalvergroting. De omschakeling naar een duurzamere manier van produceren is voor veel 

boeren en tuinders niet gemakkelijk, omdat veel van hen voor Nederlandse maatstaven lage arbeidsinkomens en 

een relatief laag rendement op eigen vermogen ontvangen.  

In het maatschappelijke debat over landbouw en voedsel zijn verschillende visies over wat precies de problemen 

zijn en welke mogelijke oplossingen daar bij horen. Binnen de landbouw is de polarisatie op sommige 

onderwerpen groot. Dit blijkt onder andere uit de boerenprotesten van de afgelopen jaren. 

 

De landbouw- en voedseltransitie wordt gestimuleerd door de provincies, Rijksoverheid en Europese Unie. Het is 

een maatschappelijke opgave die raakt aan meerdere taken van de provincies. In het landelijk gebied komen veel 

functies samen en wordt er meer en meer verlangd dat de ontwikkeling van de economie en de natuur goed 

samengaan. In de onderzoeksopzet zijn de achtergrond van de landbouw- en voedseltransitie en taken van de 

provincie op het gebied van de landbouwtransitie nader uitgewerkt. 

 

In de zomer van 2021 heeft de Rekenkamer een verkenning uitgevoerd naar het onderwerp Voedselvisie en  

landbouwtransitie. In september 2021 heeft de Programmaraad positief gereageerd op deze verkenning en de  

Rekenkamer geadviseerd om het onderwerp op te nemen in het onderzoeksprogramma. 

 

1.2 Probleemstelling en onderzoeksvragen 

Doelstelling  

Met dit onderzoek wil de Rekenkamer Provinciale Staten van Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland 

ondersteunen in hun kaderstellende en controlerende rol. Het onderzoek geeft inzicht in de provinciale bijdrage 

aan de landbouw- en voedseltransitie. Daarnaast wordt aangeven wat de provincies van elkaar kunnen leren. 

 

Landbouw- en voedseltransitie 
 

De opgave om duurzamer en gezonder te gaan produceren en consumeren in een complex systeem van stakeholders en 

ketenstappen wordt de voedseltransitie genoemd. Een voedselsysteem is het geheel van mensen, instituties, activiteiten, 

processen en infrastructuur dat betrekking heeft op de productie en consumptie van voedsel voor de bevolking in een gebied.  
 

Landbouw is het geheel van economische activiteiten waarbij land wordt gebruikt voor de productie van planten en dieren. Ook 

tuinbouw en veeteelt worden doorgaans tot de landbouw gerekend. Landbouw is een onderdeel van het voedselsysteem. De 

transitie van de landbouw is een proces waarin verschillende transitiepaden mogelijk zijn. Er is geen ‘one size fits all’-oplossing. 

Welk transitiepad gevolgd wordt is mede afhankelijk van de plaatselijke omstandigheden en de ambities van de betreffende 

boer(en). 
 

https://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/wp-content/uploads/2022/03/Onderzoeksopzet-Landbouw-en-voedseltransitie.pdf
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Centrale onderzoeksvraag 

Welke bijdragen leveren de provincies Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland aan de landbouw- en 

voedseltransitie en wat kunnen de provincies van elkaar leren?  

 

De centrale onderzoeksvraag is uitgewerkt in vier onderzoeksvragen: 

1. Hoe typeert de landbouw zich in de provincie en welke problemen spelen er met het oog op de landbouw- en 

voedseltransitie?  

2. Welk beleid heeft de provincie voor de landbouw- en voedseltransitie?  

a. Hoe definieert de provincie de landbouw- en voedseltransitie?  

b. Wat zijn de provinciale doelen en ambities? 

c. Hoe ziet de provincie haar rol(len) in de landbouw- en voedseltransitie en op welke wijze wil de provincie 

hier invulling aan geven?  

d. Hoe monitort en evalueert de provincie de bijdragen aan de landbouw- en voedseltransitie?  

3. In hoeverre dragen de activiteiten van de provincie op het gebied van landbouw- en voedseltransitie bij aan 

de gestelde doelen en ambities?  

4. Wat kunnen de provincies van elkaar leren? 

 

In de onderzoeksopzet zijn de afbakening, het beoordelingskader en werkwijze van het onderzoek toegelicht. Zie 

Bijlage C voor de geraadpleegde bronnen en Bijlage D voor de geraadpleegde personen. 

 

1.3 Leeswijzer 

De conclusies en aanbevelingen zijn in de bestuurlijke nota opgenomen en volgen uit de nota van bevindingen. 

De bestuurlijke nota bevat ook de reactie van GS op de conclusies en aanbevelingen, een nawoord van de 

Rekenkamer en een vergelijking van de uitkomsten met de andere provincies. De bestuurlijke nota en de nota 

van bevindingen samen vormen het rekenkamerrapport. 

 
  

https://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/wp-content/uploads/2022/03/Onderzoeksopzet-Landbouw-en-voedseltransitie.pdf
https://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/wp-content/uploads/2022/12/Noord-Holland-Bijlage-C.pdf
https://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/wp-content/uploads/2022/12/Noord-Holland-Bijlage-D.pdf
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a) Verbredingsactiviteiten betreffen activiteiten waarmee agrarische bedrijven een aanvullende inkomstenbron hebben, zoals Agrarisch natuur- en 

landschapsbeheer (ANLb), het verkopen van producten aan consumenten of horeca en detailhandel, en het produceren van duurzame energie. Zie 

CBS (2020), www.cbs.nl  

 

Zie Bijlage A voor meer cijfers en de bronvermelding. 

 

22,9% van de bedrijven haalt meer 

dan de helft van de omzet uit 

verbredingsactiviteiten
a 

127.000 ha landbouw (47,8% van totaal) 
(-6,8% ten opzichte van 2000) 

266.000 ha 
totaal landoppervlak 

9,9 mln. m2 tuinbouw onder glas  
(-5,4% sinds 2000) 

152.000 rundvee  
(-5,0% sinds 2000) 

129.000 schapen 
(-45,0% sinds 2000) 

1.619.000 kippen 
(+10,8% sinds 2000) 

23.000 varkens  
(-32,5% sinds 2000) 

3.457 landbouwbedrijven in 2020 
(-51% ten opzichte van 2000) 2,3 miljard euro omzet in 2020 

Bedrijfshoofd (55 jaar of ouder) met opvolger: 

- Melkveebedrijven 62% 

- Akkerbouwbedrijven 39% 

3,6% biologische landbouwbedrijven (2021) 

30.000 ha 

akkerbouw 
76.000 ha 

grasland en groenvoeder 

gewassen 

21.000 ha 

tuinbouw 

opengrond 

Noord-Hollandse landbouw 
 

De landbouw in de provincie Noord-Holland kenmerkt zich door melkveehouderijen, glastuinbouw, 

akkerbouw, vollegrondsgroenteteelt, bloembollenteelt en zaadveredeling. Bijna een kwart van de 

bedrijven in Noord-Holland is een melkveebedrijf. Zeer kenmerkend voor Noord-Holland is de 

weidegang. In 2021 lag iets meer dan de helft van de Nederlandse bloembollenbedrijven in Noord-

Holland, de tulp is daarbij het belangrijkste gewas. Ook van de vollegrondsgroente- en 

glastuinbouwbedrijven liggen er relatief veel in de provincie. Ongeveer de helft van de glastuinbouw 

bestaat uit sierteelt, de andere helft is groenteteelt. 

Overig landgebruik 

Landgebruik (2020) 

Aantallen dieren en glastuinbouw (2020) 

https://www.cbs.nl/nl-nl/nieuws/2020/50/boeren-vinden-steeds-vaker-aanvullende-inkomstenbron
https://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/wp-content/uploads/2022/12/Noord-Holland-Bijlage-A.pdf
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| 2 | Conclusies en aanbevelingen 

2.1 Hoofdconclusie 

Hoofdconclusie 
 

Om maatschappelijke doelen voor onder meer stikstof, waterkwaliteit en biodiversiteit te halen zijn veranderingen 

in het landbouw- en voedselsysteem nodig. Hierbij is het van belang dat er voor agrariërs een verdienmodel blijft. 

De provincie is binnen het landbouw- en voedselsysteem één van de spelers en kan op verschillende onderdelen 

invloed uitoefenen en veranderingen teweegbrengen. Hoewel de provincie een landbouw- en voedseltransitie niet 

zelfstandig kan bewerkstelligen en mede afhankelijk is van andere partijen, kan de provincie wel beter haar eigen 

rol duiden en meer doen om de provinciale doelen te behalen.  

 

De provincie heeft ervoor gekozen om een beleidsdocument specifiek gericht op de voedseltransitie op te zetten. 

De transitie van de landbouw is daar een onderdeel van voor zover het voedselproductie betreft. Andere 

onderdelen van de landbouw, zoals bollenteelt en sierteelt onder glas, worden in andere beleidsprogramma’s 

geadresseerd. Het provinciale beleid heeft aandacht voor de gehele voedselketen en is doordacht en concreet 

beschreven. Het is echter lastig te zeggen hoe groot de bijdrage van de provincie aan de landbouw- en 

voedseltransitie is, omdat er beperkt inzicht is in hoe de voorgenomen activiteiten bijdragen aan de transitie. 

Belangrijkste redenen hiervoor zijn dat het beleid in 2021 is vernieuwd, waardoor de uitvoering van activiteiten 

nog beperkt is. Daarnaast is de monitoring nog in ontwikkeling en zijn er tot nu toe geen evaluaties uitgevoerd 

van de werking van het beleid.  

 

Het is wel duidelijk dat er meer nodig is om de provinciale ambities en doelen te realiseren. De provincie geeft 

onder andere aan dat in 2030 de grondgebonden landbouw natuurinclusief moet zijn, dat de kringlopen op een zo 

laag mogelijk niveau moeten worden gesloten en dat 25% uit de regio moet worden geconsumeerd. Tegelijkertijd 

komt de uitvoering nog te weinig van de grond, onder andere omdat activiteiten van het voorgaande beleid tijdens 

het ontwikkelen van het huidige beleid slechts beperkt zijn doorgezet. Ook is onbekend of het beleid wordt 

doorgezet na 2024. De vergelijking met andere provincies laat zien dat er meer nodig is aan capaciteit, middelen 

en activiteiten om een daadwerkelijke transitie te bereiken. 
 

 

De hoofdconclusie is verder uitgewerkt in 4 deelconclusies. Per deelconclusie wordt een toelichting gegeven op 

basis van de bevindingen en zijn, indien van toepassing, aanbevelingen aan GS geformuleerd. Indien 

aanbevelingen zijn gebaseerd op de lessen die geleerd kunnen worden van andere provincies is dit in de 

toelichting van de aanbeveling aangegeven.  

 

2.2 Deelconclusies en aanbevelingen 

Deelconclusie 1 – Provinciaal beleid 
 

De provincie heeft het beleid voor de transitie van het voedselsysteem duidelijk uitgewerkt in de Voedselvisie 

2020-2030 uit 2021. In de Voedselvisie is een koppeling gemaakt tussen doelen, activiteiten en rollen en is veel 

aandacht voor definities. Hoewel transitie niet gedefinieerd is, wordt wel aandacht besteed aan het begrip en 

worden verschillende fases van transitie onderscheiden. Ook zijn de gestelde doelen in vergelijking met andere 
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provincies concreter. In de Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022 zijn verschillende provinciale rollen 

onderscheiden en deze rollen zijn uitgewerkt in activiteiten. 

Niet alle vormen van landbouw zijn opgenomen in de Voedselvisie, zo valt bijvoorbeeld bollenteelt erbuiten, terwijl 

het in de praktijk over dezelfde percelen kan gaan. Hoe het beleid voor landbouw- en voedseltransitie 

samenhangt met aangrenzend beleid is niet volledig inzichtelijk.  
 

 

Toelichting 

Beleid 

De provincie Noord-Holland heeft haar beleid met betrekking tot landbouw- en voedseltransitie vastgelegd in de 

Voedselvisie 2020-2030 - Boer & Business in Balans (hierna: Voedselvisie). PS hebben met amendementen de 

Voedselvisie iets aangepast en deze in 2021 vastgesteld. Aan de Voedselvisie ging (vanaf 2018) het Programma 

Natuurinclusieve landbouw vooraf. De Voedselvisie wordt uitgewerkt in uitvoeringsagenda’s die betrekking 

hebben op twee jaar. De Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022 (hierna: Uitvoeringsagenda) heeft een 

duidelijke samenhang met de Voedselvisie. In de Uitvoeringsagenda geeft de provincie aan welke projecten en 

activiteiten zij in de periode 2021-2022 wil stimuleren die een bijdrage leveren aan het behalen van de beoogde 

resultaten van de Voedselvisie. 

 

De Voedselvisie is in samenhang opgesteld met beleidsdocumenten op andere thema’s, zoals het Masterplan 

Biodiversiteit, de Visie Recreatie en toerisme en het Regionaal waterprogramma. In de verschillende 

beleidsdocumenten wordt wel enkele keren naar elkaar verwezen, maar is niet altijd duidelijk wat de samenhang 

tussen de documenten precies betekent. Bijvoorbeeld waar activiteiten vanuit verschillende beleidsvelden elkaar 

in de weg kunnen zitten, en welke keuzes de provincie maakt tussen belangen van het ene beleidsveld en het 

andere beleidsveld of tussen verschillende ruimtelijke claims. Ook de Omgevingsvisie geeft hierin geen duidelijk 

beeld.   

 

De Voedselvisie heeft niet betrekking op alle vormen van landbouw in de provincie, zo vallen de intensieve 

veehouderij en de bollenteelt er bijvoorbeeld buiten, terwijl deze wel een probleem vormen voor de natuur in 

Noord-Holland. Deze vormen van landbouw zijn opgenomen in het bredere economisch beleid. De Voedselvisie 

is hierin logisch ingebed, maar het is een gemiste kans dat niet alle vormen van landbouw in de Voedselvisie zijn 

opgenomen. Onder andere omdat bijvoorbeeld bollenteelt op dezelfde percelen plaatsvindt als grondgebonden 

landbouw. 

 

Definitie transitie 

De provincie heeft in de Voedselvisie veel aandacht voor definities van gebruikte termen, aan het einde van de 

Voedselvisie is een lijst met definities opgenomen. De provincie gebruikt de term regeneratieve landbouw2 als 

overkoepelende term voor verschillende vormen van landbouw, alleen bij het beoogde resultaat met betrekking 

tot regeneratieve landbouw wordt ook verwezen naar natuurinclusieve landbouw. De provincie heeft transitie niet 

expliciet gedefinieerd, maar besteedt wel aandacht aan het begrip. Zo wordt er onderscheid gemaakt tussen de 

verschillende fases van transitie. Bij elk van de in de Uitvoeringsagenda opgenomen instrumenten is 

weergegeven bij welke transitiefase deze past. 

 

 

 

 
2 De provincie beschrijft regeneratieve landbouw als volgt: “Regeneratieve landbouw is een verzamelterm voor een manier van 

voedsel produceren die niet tegen maar vóór de natuur werkt. Hieronder vallen onder andere de natuurinclusieve landbouw, 

biologische landbouw, agroforestry of agro-ecologie.” Zie ook Kader 2.1 in de Nota van Bevindingen.  



 

9 

 

Ambities en doelen 

In de Voedselvisie zijn een visie, missie, doelen en beoogde resultaten geformuleerd. Op elk niveau wordt de 

formulering concreter. Er wordt bij de geformuleerde ambities en doelen niet gesproken over transitie. De doelen 

en ambities van de provincie richten zich op het hele voedselsysteem. De provincie identificeert in de 

Voedselvisie ketenschakels in het voedselsysteem en ziet een ketenbrede aanpak voor zich. 

 

Kader - Ambities en doelen 
 

Visie 

In 2030 wordt er gewerkt vanuit een evenwichtige balans tussen economische, ecologische, ruimtelijke en sociale 

perspectieven aan onze voedselproductie. Een vitale provincie draagt bij aan het welzijn, een gezonde en veilige leefomgeving 

die goed is voor mens, plant en dier. En is daarmee ook goed voor het economisch vestigingsklimaat binnen de provincie. Dit 

evenwicht staat ten dienste van duurzame ontwikkeling: toekomstige generaties moeten ook profiteren van de gemaakte 

keuzes. 

 

Missie 

Wij ondersteunen schakels in de voedselketen op weg naar een duurzaam en betaalbaar voedselsysteem. Dat is goed voor 

bodem, water, biodiversiteit, klimaat en het verdienmodel van de ondernemer. 

 
 

Doelen 

We streven naar een duurzaam voedselsysteem. Daarmee bedoelen we een beter evenwicht tussen, economische, 

ecologische, ruimtelijke en sociale perspectieven in het voedselsysteem. 
 

Voor ieder van deze vier perspectieven (economisch, ecologisch, ruimtelijk en sociaal) heeft de provincie een doel opgesteld: 

▪ Economie: De agrarisch ondernemers in de voedselketen hebben een economisch gezond en toekomstbestendig 

bedrijfsperspectief.  

▪ Ecologie: De grondgebonden agrarische bedrijfsvoering draagt bij aan ecosysteemdiensten, klimaatadaptie en het 

reduceren van emissies, (bodem-)biodiversiteit en dierenwelzijn.  

▪ Ruimte: Er is voldoende ruimte voor voedselproductie in een toekomstbestendig landschap.  

▪ Sociaal: Wij streven er naar dat in 2030 gezonde voeding (financieel) bereikbaar is voor alle inwoners van Noord-Holland 

en er is in 2030 meer maatschappelijke waardering (ook financieel) voor de agrarische sector, vanuit de wisselwerking 

tussen boer en burger en stad en platteland en de bewustwording van de effecten van voedselproductie op de omgeving. 

 

Resultaten 

De provincie richt haar inzet op drie thema’s, op ieder van deze thema’s heeft de provincie een beoogd resultaat geformuleerd: 

▪ Regeneratieve landbouw: in 2030 is de grondgebonden landbouw Natuurinclusief (niveau II). 

▪ Kringlooplandbouw: in 2030 zijn de kringlopen op een zo laag mogelijk niveau gesloten. 

▪ Korte (voedsel)keten: in 2030 consumeren we 25% uit de regio. 

 

Zie Kader 2.2 in de Nota van Bevindingen voor een uitgebreider overzicht van de ambities en doelen 
 

 

Rol(len) en invulling 

In de Uitvoeringsagenda maakt de provincie onderscheid tussen vier rollen die de provincie wil inzetten met 

betrekking tot de Voedselvisie: mogelijk maken (subsidie), ruimte geven (ruimtelijke) kaders), opdracht geven 

(financieel) en inspireren (communicatie & netwerken). Deze zijn geïnspireerd op de rollen van de Nederlandse 

School voor Openbaar Bestuur (NSOB). De provincie heeft in de Uitvoeringsagenda voor ieder van de rollen 
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aangegeven met welke instrumenten zij hier in de periode 2021-2022 invulling aan wil geven. Bij elk instrument is 

aangegeven aan welke van de drie resultaten dit instrument moet bijdragen. 

 

 

Aanbeveling 1 

Zorg dat ook voor de onderdelen van landbouw die geen deel uitmaken van de Voedselvisie zoals bollenteelt, 

intensieve veehouderij en glastuinbouw helder is wat het transitiebeleid inhoudt en hoe dit samenhangt met de 

Voedselvisie en de daarin gestelde doelen. Bewaak daarbij het geheel van het landbouw- en 

voedseltransitiebeleid.  
 

Toelichting aanbeveling 1: Doordat het beleid met betrekking tot de landbouw- en voedseltransitie in verschillende 

beleidsdocumenten geadresseerd wordt kan onduidelijk zijn welke veranderingen de provincie voorstaat op de onderdelen van 

landbouw die nu geen onderdeel zijn van de Voedselvisie. Ter illustratie: zo geeft een geïnterviewde aan dat het nu onduidelijk 

is hoe de doelstelling in de Voedselvisie dat in 2030 alle grondgebonden landbouw natuurinclusief moet zijn zich verhoudt tot de 

huidige manier van bollenteelt en het beleid daarvoor van de provincie (wat geen onderdeel is van de Voedselvisie). Ter 

inspiratie kan naar het beleid van de provincie Utrecht gekeken worden, waar alle landbouwsectoren en de productie- en 

consumptiekant in nauwe samenhang geadresseerd worden. Zie de Provincievergelijking. 

 

 

Aanbeveling 2 

Maak beter inzichtelijk hoe het beleid voor een duurzaam landbouw- en voedselsysteem samenhangt met 

aangrenzend beleid, en wat die samenhang betekent. Hierbij gaat het zowel om het eigen provinciaal beleid 

(bijvoorbeeld het biodiversiteitsbeleid en beleid voor recreatie en toerisme), als om het beleid van andere 

overheden.   
 

Toelichting aanbeveling 2: Het landbouwbeleid raakt aan veel andere onderwerpen op het gebied van onder andere ruimtelijke 

ontwikkeling en economie. Door deze samenhang inzichtelijk te maken, kunnen PS beslissingen maken over de afwegingen en 

knelpunten ten opzichte van andere opgaven. 

 

 

Deelconclusie 2 – Bestede middelen   
 

De provincie heeft capaciteit en middelen beschikbaar gesteld voor de landbouw- en voedseltransitie. Uit de 

Jaarstukken is echter niet volledig duidelijk hoeveel middelen zijn besteed aan projecten voor de landbouw- en 

voedseltransitie.  

 

De provincie kiest er voor om, van alle middelen die zij aan landbouw en voedsel besteed, een beperkt gedeelte 

expliciet in te zetten voor de transitie van het voedselsysteem. Via met name subsidies vanuit het 

Plattelandsontwikkelingsprogramma worden middelen ingezet die niet expliciet bijdragen aan de doelen van de 

Voedselvisie. 
 

 

Toelichting 

De provinciale organisatie is opgedeeld in drie directies die ieder zijn opgedeeld in verschillende sectoren. 

Tussen de directies en sectoren wordt samengewerkt als flexibele matrixorganisatie3. Ook aan de Voedselvisie 

werken medewerkers van verschillende sectoren samen. Het provinciale landbouwteam bestaat uit zes 

medewerkers, waarvan er twee aan de Voedselvisie hebben gewerkt. De uitvoering en coördinatie van de 

 
3 Dit houdt in dat er formeel binnen de directie Beleid verticale verbanden in sectoren zijn, maar in de praktijk wordt gewerkt met 

allerlei dwarsverbanden tussen sectoren, in werkgroepen of projectgroepen. Zie ook Paragraaf 2.5 in de Nota van Bevindingen. 
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instrumenten uit de Uitvoeringsagenda gebeurt door twee fte, die daarbij ondersteund worden door een 

aanjaagteam en collega’s van verschillende afdelingen van de provincie. 

 

In de Jaarstukken is voor 2021 niet volledig duidelijk hoeveel middelen de provincie heeft besteed aan de 

Voedselvisie. Uit een overzicht van de provincie blijkt dat het in 2021 om een bedrag van € 1,6 miljoen gaat. 

Onder de post ‘Een duurzame agrosector behouden en versterken’ vallen naast de uitgaven voor de Voedselvisie 

echter ook andere uitgaven, bijvoorbeeld de Greenports Noord-Holland Noord en Aalsmeer.  

 

Naast middelen aan de Voedselvisie, besteedt de provincie ook andere middelen aan landbouw, onder andere 

via de Greenports en via subsidies vanuit het Plattelandsontwikkelingsprogramma4 (POP). Een deel van de 

middelen die in 2021 is besteed via de POP-subsidies maakt deel uit van de begroting van de Voedselvisie. 

Andere regelingen lopen buiten de Voedselvisie om.  

 

 

Aanbeveling 3 

Maak in de Jaarstukken beter inzichtelijk welke middelen besteed worden aan de landbouw- en voedseltransitie.  

 

 

Deelconclusie 3 – Inzicht in de bijdrage aan de transitie 
 

Het inzicht in de mate waarin uitgevoerde activiteiten bijdragen aan de transitie is beperkt. De ene reden hiervoor 

is dat de provincie zich in de eerste tijd na vaststelling van de Voedselvisie (begin 2021) heeft gericht op de 

organisatie rondom de uitvoering van de Voedselvisie. Hoewel de provincie concrete activiteiten heeft 

geformuleerd, is de uitvoering van activiteiten nog beperkt. De andere reden dat er nog weinig te zeggen is over 

het doelbereik van de Voedselvisie, is dat de monitoring nog in ontwikkeling is en de provincie (nog) geen 

evaluaties heeft uitgevoerd. De provincie is monitoring aan het ontwikkelen op drie niveaus: activiteiten en output, 

beleidseffecten en impact. Er wordt nog geen monitoring (afgezien van weergave van uitgevoerde activiteiten) 

uitgevoerd. Hierdoor wordt (nog) beperkt geleerd en bijgestuurd. 

 

Uitvoering van het beleid voor de landbouw- en voedseltransitie dient uiteindelijk bij te dragen aan andere 

maatschappelijke doelen. Als het gaat om het behalen van de doelen op het gebied van biodiversiteit, 

waterkwaliteit en stikstof geven geïnterviewden aan dat het behalen van deze doelen onzeker is. 

 

Toelichting 

Inzicht in bijdrage activiteiten aan de transitie 

Er is nog weinig te zeggen over de mate waarin de doelen uit de Voedselvisie worden behaald. Dit geldt voor alle 

niveaus waarop doelen zijn geformuleerd. Belangrijkste redenen hiervoor zijn de beperkte uitvoering van 

activiteiten en dat monitoring nog in ontwikkeling is. In de beschikbare voortgangsrapportage wordt niet ingegaan 

op het bereiken van een volgende fase van transitie. 

 

De Voedselvisie dient uiteindelijk bij te dragen aan andere doelen, onder andere op het gebied van biodiversiteit, 

waterkwaliteit en stikstof. De verwachting van de provincie over het bereiken van de doelen op deze drie 

gebieden verschilt. Op het gebied van biodiversiteit verwacht zij haar doel te behalen, maar zonder hier een 

termijn voor te stellen. Op het gebied van waterkwaliteit geeft de provincie aan dat het onzeker is of de doelen 

vanuit de Kaderrichtlijn Water (KRW) voor 2027 behaald gaan worden en op het gebied van landbouw en stikstof 

 
4 Europees subsidieprogramma dat onderdeel is van het Gemeenschappelijk Landbouwbeleid (GLB) 
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verwacht de provincie dat haar doelen haalbaar zijn, maar de doelen van de stikstofwet worden waarschijnlijk niet 

gehaald. 

 

Uitgevoerde activiteiten 

De provincie heeft zich sinds de vaststelling van de Voedselvisie begin 2021 gericht op het opzetten van de 

organisatie rondom de uitvoering van de Voedselvisie. De uitvoering van activiteiten is nog beperkt. Een 

samenvatting van de update over de inzet van de instrumenten uit de Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022 

is opgenomen in Bijlage B. Uitvoering van activiteiten die voortkomen uit het voorgaande beleid is beperkt of 

gestopt voor vaststelling van de Voedselvisie.  

 

Evaluatie en monitoring 

De provincie is op moment van schrijven (september 2022) bezig met het opzetten van een 

monitoringsystematiek voor de Voedselvisie. Zij ontwikkelt monitoring op drie niveaus: activiteiten & output, 

beleidseffecten en impact. Op dit laatste niveau richt zij de monitoring op de vier perspectieven die voortkomen uit 

de opgestelde doelen (economisch, ecologisch, ruimtelijk en sociaal) en gebruikt hierbij zoveel mogelijk de 

bestaande monitoringssystematieken. Hierbij plaatst de provincie enkele voorbehouden op de mogelijkheden om 

een directe link te leggen tussen de gebruikte indicatoren en de inzet van de provincie. De provincie wil een 

tussentijdse evaluatie van de Voedselvisie uitvoeren, waarmee zij het beleid mogelijk wil actualiseren. Op 

moment van schrijven (september 2022) zijn door de provincie nog geen evaluaties uitgevoerd, ook niet van 

instrumenten die zijn ingezet in het Programma Natuurinclusieve landbouw. In de Voedselvisie zeggen GS toe in 

de periode 2020-2024 tussentijds te rapporteren aan PS over de activiteiten en projecten in 2020-2024. In juni 

2022 hebben PS een eerste rapportage ontvangen. 

 

 

Aanbeveling 4 

Zet in op de verdere uitvoering van de in het beleid voorgenomen instrumenten en start met de monitoring en 

evaluatie.   
 

Toelichting aanbeveling 4: In de periode na het stopzetten van het Programma Natuurinclusieve landbouw is er veel 

geïnvesteerd in het opzetten van de Voedselvisie. De daadwerkelijke uitvoering van activiteiten is tot dusver beperkt. Hoewel 

het uiteraard een politiek beslissing is welk beleid de provincie voert, zou het jammer zijn weer opnieuw te investeren in het 

opzetten van beleid, terwijl de beoogde doelen eerder actie kunnen gebruiken. Het verder inzetten op de uitvoering biedt daarbij 

behalve daadwerkelijke resultaten ook mogelijkheden om te leren door te doen. Op basis daarvan kan - als dat nodig blijkt - 

gaandeweg het beleid bijgesteld worden aan nieuwe inzichten of veranderde omstandigheden. Het leren van ingezette 

instrumenten en uitgevoerde projecten is belangrijk om bij te kunnen sturen in een transitie. Door te monitoren en (tussentijdse) 

evaluaties ontstaat inzicht in wat wel en niet goed werkt. 

 

 

Deelconclusie 4 – Aspecten van het behalen van provinciale doelen   
 

Uit de gesprekken die de Rekenkamer heeft gevoerd zijn verschillende aspecten naar voren gekomen die van 

belang zijn voor het behalen van de doelen en waaruit blijkt dat de provincie meer kan doen om de provinciale 

doelen te behalen. Geïnterviewden geven aan dat de invloed van de provincie op de ketenschakels buiten de 

landbouw beperkt is. Daarnaast blijkt uit het onderzoek dat de benodigde capaciteit en middelen slechts voor een 

deel van de looptijd van de Voedselvisie beschikbaar zijn. In de nieuwe coalitieperiode moet worden besloten of 

het huidige beleid wordt doorgezet en welke middelen hier voor worden vrijgemaakt. 

 

https://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/wp-content/uploads/2022/12/Noord-Holland-Bijlage-B.pdf
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In de gesprekken in Noord-Holland kwamen relatief weinig punten naar voren die het lastig maken de doelen te 

bereiken. Zo werd benadrukt dat er goed samengewerkt wordt in de provincie. In de andere provincies waarvoor 

dit onderzoek is uitgevoerd en in de interviews met experts werd kritischer gekeken naar verschillende aspecten 

die het lastig maken een landbouw- en/of voedseltransitie te bereiken. In deze provincies is te zien dat de 

provincie de opgaven meer in samenhang moet oppakken, dat er (ruimtelijke) keuzes gemaakt moeten worden, 

en dat regelgeving de transitie in de weg kan zitten. 

 

Toelichting 

Hieronder zijn meerdere aspecten aangegeven die van belang zijn voor het behalen van provinciale doelen, 

bijvoorbeeld omdat ze het behalen van de doelen in de weg zitten. De genoemde aspecten, hieronder 

onderstreept weergegeven, komen voort uit de interviews die de Rekenkamer voor dit onderzoek heeft gehouden. 

Zie ook Paragraaf 3.4 van de Nota van Bevindingen. 

 

De provincie richt zich met de Voedselvisie op de hele voedselketen, maar verschillende betrokkenen, waaronder 

de provincie zelf, geven aan dat in de praktijk de invloed van de provincie op de andere ketenschakels dan de 

agrariërs beperkt is. Ook breder geeft de provincie aan haar mogelijkheden binnen transities in het algemeen, en 

de voedsel- en landbouwtransitie in het bijzonder, beperkt te vinden. Andere betrokkenen denken dat de rol van 

de provincie groter zou kunnen zijn en dat er meer gedaan kan worden dan nu gebeurt.  

 

Omdat nog voor slechts een deel van de looptijd van de Voedselvisie (tot en met 2024) middelen en capaciteit 

beschikbaar zijn, is het onduidelijk of de middelen en capaciteit die de provincie beschikbaar heeft voor de 

Voedselvisie voldoende zijn voor het bereiken van de gestelde doelen. Hoewel de provincie met de Voedselvisie 

en breder landbouwbeleid wil werken aan een transitie van het voedselsysteem, is het onduidelijk hoeveel van de 

middelen die zij in totaal uitgeeft aan landbouw en voedsel daadwerkelijk besteed worden aan deze transitie. 

 

Verschillende afdelingen van de provincie geven aan dat er, waar nodig, onderling veel samengewerkt en 

afgestemd wordt. LTO Noord geeft aan dat zij soms merken dat de provincie niet altijd met één mond spreekt. 

Naar aanleiding van het Nationaal Programma Landelijk Gebied (NPLG) zal worden gekeken hoe de 

verschillende opgaven voor de provincie integraler kunnen worden opgepakt. Volgens geïnterviewden zal er voor 

het NPLG een duidelijk kader moeten worden gemaakt om de afwegingen tussen alle belangen te maken, want 

belangen van deze opgaven kunnen tegenstrijdig zijn en er zal niet aan alle doelen tegelijk kunnen worden 

bijgedragen. 

 

Veel betrokkenen benadrukken dat het verdienmodel voor boeren belangrijk is in de transitie. Er zijn echter ook 

kansen voor nieuwe verdienmodellen. In de andere provincies waarvoor dit onderzoek is uitgevoerd en in de 

interviews met experts is kritischer dan in Noord-Holland gekeken naar verschillende aspecten die het lastig 

maken een landbouw- en/of voedseltransitie te bereiken. Hierbij gaat het onder andere over het in samenhang 

oppakken van opgaven, het maken van (ruimtelijke) keuzes en regelgeving die de transitie in de weg kan zitten. 

Zie hiervoor ook de Provincievergelijking. 

 

 

Aanbeveling 5 

Zorg – wanneer besloten wordt om het huidige beleid door te zetten – voor voldoende capaciteit en middelen 

passend bij de gestelde doelen voor de landbouw- en voedseltransitie.  
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Aanbeveling 6 

Pak de transitie-opgaven ook bij de uitvoering van het beleid in samenhang op en maak in het belang van de 

landbouw en andere sectoren daarbij inzichtelijk welke keuzes de provincie heeft als het gaat om de functies van 

gebieden, bespreek de opties met PS en maak vervolgens keuzes. Communiceer op transparante wijze over de 

gemaakte keuzes. 
 

Toelichting aanbeveling 6: De verschillende opgaven op het gebied van onder andere waterkwaliteit, biodiversiteit en stikstof, 

maar ook wonen en energie moeten in samenhang worden opgelost. De landbouw- en voedseltransitie raakt de hele provinciale 

organisatie. Een (te) sectorale aanpak vergroot de kans op elkaar tegenwerkende maatregelen binnen hetzelfde gebied. De 

druk op de ruimte voor allerlei soorten functies in Noord-Holland is hoog. Niet alles past. Om de landbouw- en voedseltransitie 

verder te helpen en in een volgende fase te brengen, is het essentieel om knopen door te hakken. Dit zullen geen makkelijke 

keuzes zijn, maar juist dergelijke keuzes vragen om duidelijkheid en transparantie. Benut bij een dergelijke integrale en 

gebiedsgerichte aanpak het Nationaal Programma Landelijk Gebied (NPLG). Ook is het mogelijk om voor verschillende 

gebieden met verschillende tijdshorizonnen te werken. Begin met de gebieden waar de opgaven het meest urgent zijn. 

 

 

Aanbeveling 7 

Geef aan wat je als provincie nodig hebt van andere partijen zoals het Rijk en ketenpartners. 
 

Toelichting Aanbeveling 7: Maatschappelijke behoeftes op het gebied van landbouw en voedsel gaan voorbij aan de provinciale 

kerntaken. De provincie kan zich op het terrein van bijvoorbeeld voeding en gezondheid echter doen gelden door – voor zover 

zij dit niet al doet - aan te geven wat zij nodig heeft, met partners samen te werken en initiatief te nemen. Ook om een eerlijk 

verdienmodel voor de agrarische ondernemers te bewerkstelligen is samenwerking met ketenpartijen van groot belang. Duid 

wat de provincie ziet als haar rol, en wat zij van anderen verwacht.  

 

 

Aanbeveling 8 

Inventariseer welke regelgeving de landbouw- en voedseltransitie in de weg zit en overweeg vervolgens om de 

regelgeving aan te passen indien het om provinciale regels gaat. Indien het niet om provinciale regelgeving gaat, 

overweeg dan om in gesprek te gaan met de betreffende medeoverheid. Deel de uitkomst van de overwegingen 

met PS.  
 

Toelichting aanbeveling 8: Om de landbouw- en voedseltransitie mogelijk te maken zal er provincie breed naar aan de 

landbouw gerelateerde opgaven gekeken moeten worden. Het kan zijn dat er regels vanuit van de ruimtelijke ordening of 

natuurbescherming botsen met ontwikkelingen op het gebied van de landbouw- en voedseltransitie tegenhouden. Het niet 

kunnen starten van een zorgboerderij en het niet kunnen aanleggen van een voedselbos zijn in respectievelijk Utrecht en Zuid-

Holland als voorbeeld genoemd. Ook kan het lang duren voordat duidelijk is of een nieuwe ontwikkeling wel of niet wordt 

toegestaan, dit belemmert nieuwe initiatieven. Bij deze aanbeveling gaat het zowel om regelgeving van de provincie zelf als om 

lokale regels of rijksregelgeving. Transities vragen om nieuwe initiatieven en daar moet ook als het gaat om regelgeving ruimte 

voor zijn. Het wel of niet aanpassen van regels is uiteindelijk een politieke afweging. Er kunnen ook goede redenen zijn om 

regels niet aan te passen. 
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| 3 | Reactie Gedeputeerde Staten 
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| 4 | Nawoord 

Wij danken Gedeputeerde Staten (GS) voor hun reactie op de conclusie en aanbevelingen van dit rapport. GS 

geven per aanbeveling weer hoe ze hier opvolging aan willen geven. De reactie van GS geeft geen aanleiding tot 

het maken van nadere opmerkingen. 

 

De behandeling van het rapport in Provinciale Staten zien we met belangstelling tegemoet. 
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| 5 | Provincievergelijking 

5.1 Cijfers landbouw 

In onderstaande figuren en tabellen zijn enkele cijfers van het CBS over kenmerken van de landbouw in de 

Randstadprovincie opgenomen. Hierbij gaat om de procentuele verdelingen ten opzichte van heel Nederland. Zie 

Bijlage A voor een uitgebreider overzicht van cijfers en de bronvermelding. 

 

Inwoners en landgebruik (% t.o.v. Nederland) 

 

 

Type landbouw (naar oppervlakte, % t.o.v. Nederland, 2020) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

◼  Flevoland 11,7% 8,1% 1,7% 3,8% 

◼  Noord-Holland 5,7% 22,7% 6,4% 9,9% 

◼  Utrecht 0,2% 2,7% 5,6% 0,8% 

◼  Zuid-Holland 6,5% 8,0% 5,9% 48,2% 

◼  Rest van Nederland 75,9% 58,4% 80,4% 37,3% 

Flevoland
5%

Noord-
Holland

7%
Utrecht

4%
Zuid-

Holland
6%

Rest van 
Nederland

78%

Flevoland
4%

Noord-
Holland

8%

Utrecht
4%

Zuid-
Holland

8%

Rest van 
Nederland

76%

Flevoland
2% Noord-

Holland
17%

Utrecht
8%

Zuid-
Holland

21%

Rest van 
Nederland

52%

Inwoners (2022) Oppervlakte land (2020) Oppervlakte landbouw (2020) 

Akkerbouw 

 

Tuinbouw open 

grond 

Grasland en groen- 

voedergewassen 

Tuinbouw onder 

glas 

https://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/wp-content/uploads/2022/12/Noord-Holland-Bijlage-A.pdf
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Aantal dieren (% t.o.v. Nederland, 2020) 

 

 

 

 
 

 

 

5.2 Beleid 

Definities 

 

    

FLEVOLAND NOORD-HOLLAND UTRECHT ZUID-HOLLAND 

T
R

A
N

S
IT

IE
 

De provincie definieert 

transitie, maar onderscheidt 

geen verschillende fases van 

een transitie. Met 

landbouwtransitie doelt zij op 

een omschakeling naar korte 

ketens en kringlooplandbouw.  

De provincie definieert 

transitie niet expliciet maar 

maakt wel onderscheid 

tussen de verschillende fases 

van een transitie. Bij de 

opgenomen instrumenten is 

weergegeven bij welke 

transitiefase deze past. 

De provincie definieert 

landbouwtransitie niet 

expliciet, maar schetst het 

gewenste toekomstbeeld van 

de landbouw en het 

transitieproces om daar te 

komen. Zij onderscheidt geen 

verschillende fases van 

transitie. Voedseltransitie is 

expliciet gedefinieerd.  

De provincie beschrijft wat zij 

verstaat onder 

landbouwtransitie, maar de 

invulling ervan blijft abstract. 

De provincie definieert wat de 

transitie van het 

voedselsysteem inhoudt. Zij 

onderscheidt geen 

verschillende fases van 

transitie. 

L
A

N
D

B
O

U
W

5
 

De provincie gebruikt en 

definieert in beperkte mate de 

begrippen biologische 

landbouw, kringloop-

landbouw, natuurinclusieve 

landbouw en agroforestry. 

De provincie gebruikt en 

definieert de term 

regeneratieve landbouw als 

overkoepelende term voor 

natuurinclusieve landbouw, 

biologische landbouw, 

agroforestry en agro-ecologie. 

Ook wordt verwezen naar 

natuurinclusieve landbouw. 

De provincie gebruikt en 

definieert in beperkte mate de 

termen klimaatneutrale 

landbouw, natuurinclusieve 

landbouw en circulaire 

landbouw. 

De provincie gebruikt en 

definieert het begrip 

kringlooplandbouw. 

 
5 Hier worden de verschillende vormen van landbouw weergegeven die worden gebruikt en/of gedefinieerd in de documenten 

van de provincies 

◼  Flevoland 1,7% 1,6% 2,7% 0,4% 

◼  Noord-Holland 4,0% 14,4% 1,6% 0,2% 

◼  Utrecht 5,3% 5,6% 2,3% 2,0% 

◼  Zuid-Holland 4,1% 11,2% 0,6% 0,8% 

◼  Rest van Nederland 85,0% 67,2% 92,9% 96,6% 

Rundvee Schapen Kippen Varkens 
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Ambities en doelen 

 

    

FLEVOLAND NOORD-HOLLAND UTRECHT ZUID-HOLLAND 

A
M

B
IT

IE
 

De provincie zet in op 

meerdere paden ter 

verduurzaming van de 

landbouw. De ambitie van de 

opgave Landbouw Meerdere 

Smaken beoogt geen 

expliciete transitie en geen 

structurele verandering in de 

landbouw. De provincie 

verwacht voedsel centraler te 

zetten in toekomstig beleid. 

De provincie richt zich met de 

Voedselvisie op de transitie 

van het voedselsysteem. De 

transitie van de landbouw is 

daar een onderdeel van voor 

zover het voedselproductie 

betreft. De provincie 

identificeert ketenschakels in 

het voedselsysteem en ziet 

een keten brede aanpak voor 

zich. In haar visie introduceert 

de provincie vier 

perspectieven (economisch, 

ecologisch, ruimtelijk en 

sociaal) op voedselproductie. 

Er wordt bij de doelen en 

ambities niet gesproken over 

transitie.  

De provincie heeft een brede 

aanpak opgezet: het richt zich 

met de Samenwerkings-

agenda Landbouw (SAL) op 

de productiekant – de 

transitie van het boerenbedrijf 

richting duurzame landbouw 

– en met de Voedselagenda 

op de consumptiekant – korte 

ketens zorgen voor meer 

bewustzijn en gezonde en 

duurzame eetpatronen bij 

inwoners.  

 

De provincie richt zich op een 

hoog-innovatieve en circulaire 

agrarische sector en 

voedselketen in een stedelijke 

omgeving waar een goede 

boterham in verdiend kan 

worden. De ambities zijn 

opgenomen in de 

Hoofdlijnennotitie vitale 

landbouw. De provincie is 

gestart met het ontwikkelen 

van voedselbeleid. 

 

 

D
O

E
L

E
N

 

De ambitie is herkenbaar in 

de doelen. Het is niet duidelijk 

hoe en wanneer de doelen 

wel of niet behaald kunnen 

worden. De doelen van de 

opgave Landbouw Meerdere 

Smaken passen niet op de 

doelstellingen in de 

Begroting. 

De doelen sluiten aan op de 

visie doordat elk van de vier 

perspectieven in een doel is 

uitgewerkt. De beoogde 

resultaten zijn op een 

concreter niveau 

geformuleerd dan de doelen, 

maar laten ook nog ruimte 

voor interpretatie. 

De overkoepelende ambitie is 

uitgewerkt in concretere 

doelen voor zes thema's en 

voor drie tijdshorizonnen, 

maar laten ook nog ruimte 

voor interpretatie.  Het is niet 

duidelijk hoe de verschillende 

thema’s van de 

Landbouwvisie samengaan of 

elkaar in de weg zitten. 

De uitwerking van de ambities 

en doelen is niet inzichtelijk 

en een concretisering van 

doelen en beoogde resultaten 

ontbreekt. 
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Rollen en invulling 

 

    

FLEVOLAND NOORD-HOLLAND UTRECHT ZUID-HOLLAND 

R
O

L
L

E
N

 

De provincie onderscheidt 

vier provinciale rollen: 

1) uitvoering van wet- en 

regelgeving (rechtmatige 

overheid) 

2) prestatiesturing 

(presterende overheid) 

3) regisseur en deelnemer 

van netwerken (netwerkende 

overheid) 

4) participant in initiatieven 

van anderen (participerende 

overheid). 

De provincie onderscheidt 

vier provinciale rollen voor de 

Voedselvisie: 

1) mogelijk maken (subsidie) 

2) ruimte geven (ruimtelijke) 

kaders) 

3) opdracht geven (financieel) 

4) inspireren (communicatie 

en netwerken). 

De provincie benoemt in de 

Landbouwvisie vier rollen 

voor de landbouwtransitie:  

1) participeren 

2) stimuleren 

3) faciliteren 

4) reguleren. 

In de Voedselagenda 

benoemt zij met andere 

concepten haar rol voor de 

voedseltransitie als het 

mogelijk maken om te: 

1) delen 

2) doen 

3) reflecteren 

4) onderzoeken. 

De provincie benoemt welke 

rollen zij voor zich ziet in de 

landbouw- en 

voedseltransitie: 

1) verbinden van partijen in 

netwerken 

2) stimuleren van 

(keten)innovatie en 

kennisontwikkeling 

3) oog hebben voor het 

koppelen en gebiedsgericht 

uitwerken van doelen. 

IN
V

U
L
L

IN
G

 

Een aantal van de landbouw-

activiteiten wordt gekoppeld 

aan de rol van de 

netwerkende en 

participerende overheid. Een 

koppeling van de rollen met 

de ambities, doelen en 

activiteiten ontbreekt. 

Voor ieder van de rollen is 

aangegeven met welke 

instrumenten zij hier in de 

periode 2021-2022 invulling 

aan wil geven. Bij elk 

instrument is aangegeven 

aan welk beoogd resultaat dit 

instrument moet bijdragen. 

De provincie benadrukt voor 

zowel de landbouw- als 

voedseltransitie een 

stimulerende en faciliterende 

rol te willen vervullen en 

samen te willen werken met 

maatschappelijke partijen. De 

provincie neemt een 

regulerende rol aan voor 

grondgebondenheid. 

De provincie zet in op het 

verbinden van partijen en het 

stimuleren van innovaties en 

kennisontwikkeling. Een 

verdere invulling of 

specificatie van de provinciale 

rol en een koppeling van de 

rollen met de ambities, doelen 

en activiteiten ontbreekt. 
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Evaluatie en monitoring 

 

    

FLEVOLAND NOORD-HOLLAND UTRECHT ZUID-HOLLAND 

IN
F

O
R

M
A

T
IE

 A
A

N
 P

S
 

De Jaarstukken bevatten een 

overzicht van uitgevoerde 

activiteiten op hoofdlijnen op 

het gebied van landbouw. Op 

de website van de 

Omgevingsvisie en in een 

presentatie aan PS 

rapporteert de provincie over 

een aantal activiteiten. 

In de Voedselvisie zeggen 

GS toe in de periode 2020-

2024 tussentijds te 

rapporteren aan PS over de 

activiteiten en projecten in 

2020-2024. In juni 2022 

hebben PS een eerste 

rapportage ontvangen. 

Via jaarlijkse voortgangs-

rapportages monitort de 

provincie de uitvoering van 

voorgenomen instrumenten. 

Via de jaarlijkse P&C-cyclus 

worden PS geïnformeerd 

over de uitvoering van het 

beleid. Voor het project 

Plattelandscoaches is eind 

2021 een tussentijdse 

evaluatie naar PS gestuurd.  

In verschillende documenten 

wordt op uiteenlopende wijze 

gerapporteerd over de 

uitgevoerde activiteiten. PS 

zijn op meerdere momenten 

geïnformeerd over 

uitgevoerde activiteiten. 

M
O

N
IT

O
R

IN
G

 

In de Monitor Omgevingsvisie 

meet de provincie de 

voortgang van de opgave 

Landbouw Meerdere Smaken 

met vijf indicatoren. Deze 

richten zich op een aantal 

belangrijke en relevante 

elementen van de 

beleidsdoelen, maar zijn 

veelal nog in ontwikkeling, 

dekken de breedte van de 

ambitie en doelen soms nog 

niet, en worden niet altijd 

volledig verklaard. In zowel 

de Monitor als de 

Tussenrapportage wordt niet 

ingegaan op het bereiken van 

de doelen of de uitvoering 

van de activiteiten. 

De provincie is een 

monitoringsystematiek voor 

de Voedselvisie aan het 

opzetten. Zij ontwikkelt 

monitoring op drie niveaus: 

activiteiten en output, 

beleidseffecten en impact. Op 

dit laatste niveau richt zij de 

monitoring op de vier 

perspectieven die voortkomen 

uit de opgestelde doelen 

(economisch, ecologisch, 

ruimtelijk en sociaal) en 

gebruikt hierbij zoveel 

mogelijk de bestaande 

monitorings-systematieken. 

Er is geen monitoring en 

evaluatie op het doelbereik 

voor de einddoelen van de 

Landbouwvisie en SAL. Voor 

de Voedselagenda is wel een 

monitoringsopzet ontwikkeld. 

Het ophalen van de data 

dient nog te gebeuren. 

De provincie stelt dat het 

nodig is om te reflecteren op 

de inspanningen in de 

landbouwtransitie als lerend 

proces, en de ervaringen mee 

te nemen in de volgende 

stappen. Zij heeft expliciet 

ruimte voor bijstellen 

georganiseerd door middel 

van de dynamische agenda’s. 

In de InnovatieAgenda uit 

2016 zijn een aantal 

indicatoren op het gebied van 

duurzame landbouw 

opgenomen. Dit betreft twee 

vormen van monitoring die 

niet van de grond zijn 

gekomen. In 2016 hebben PS 

besloten een begrotings-

effectindicator te ontwikkelen 

om de voortgang van de 

duurzame landbouw te 

meten. In 2017 en in 2019 

zijn hiervoor rapportages 

opgeleverd. Deze indicator 

komt in de Jaarstukken 2020 

en 2021 niet meer terug. Er is 

geen andere indicator voor 

teruggekomen. 

E
V

A
L

U
A

T
IE

 

Voor één van de activiteiten is 

een aparte evaluatie 

uitgevoerd. De provincie is 

bezig met een eerst 

voortgangsrapportage voor 

de opgave Landbouw 

Meerdere Smaken.  

De provincie wil een 

tussentijdse evaluatie van de 

Voedselvisie uitvoeren, waar-

mee zij het beleid mogelijk wil 

actualiseren. Er zijn nog geen 

evaluaties uitgevoerd, ook 

niet van instrumenten van het 

Programma Natuurinclusieve 

landbouw. 

Inhoudelijke evaluatie van het 

beleid als geheel heeft niet 

plaatsgevonden. Wel is voor 

een enkel project apart een 

tussentijdse evaluatie 

opgesteld. De provincie heeft 

een evaluatie aangekondigd 

in 2024 op de tussentijdse 

doelen voor 2023.  

Inhoudelijke evaluaties van 

het beleid of onderdelen 

daarvan hebben niet 

plaatsgevonden. In 2017 is 

een onderzoek uitgevoerd 

naar de transitieaanpak van 

de provincie.  



 

27 

 

5.3 Uitvoering 

BIJDRAGE AAN DE TRANSITIE 

In alle provincies is er beperkt inzicht in hoe de uitgevoerde activiteiten bijdragen aan de landbouw- en voedseltransitie. Dat 

komt voornamelijk door het ontbreken van evaluaties over de werking van het beleid. Daarnaast zijn in de provincies 

Flevoland en Zuid-Holland de doelstellingen niet concreet, is in de provincie Noord-Holland de uitvoering van activiteiten nog 

beperkt, en zijn in de provincie Utrecht voor de Voedselagenda veel projecten recent gestart. De Rekenkamer wil 

benadrukken dat juist in een transitie het leren van ingezette en uitgevoerde instrumenten, activiteiten, projecten en 

proeftuinen belangrijk is om gaande weg bij te kunnen sturen. 

 

ILLUSTRATIE VAN ACTIVITEITEN 

De provincies voeren diverse activiteiten uit. Met projecten en proeftuinen worden resultaten bereikt. Het is de uitdaging om 

naast de koplopers en pioniers andere agrariërs mee te nemen. In Flevoland worden relatief veel ondernemers bereikt met 

de Kennisdagen van het Actieplan Bodem en Water. De provincie Noord-Holland steunt vier projecten van het 

voedselnetwerk Voedsel Verbindt in de Metropoolregio Amsterdam, waar de provincie Flevoland ook deel van uitmaakt. De 

plattelandscoaches in Utrecht worden positief besproken door betrokkenen, hoewel het een vraag gestuurd instrument is dat 

niet altijd effectief en specifiek gericht is op landbouwtransitie. In Zuid-Holland worden ondernemers, beleidsmakers en 

onderzoekers bij elkaar gebracht via netwerken zoals Groene Cirkels en Voedselfamilies. 

 

AANLIGGENDE DOELEN 

De inzet van de provincies op de landbouw- en voedseltransitie dient uiteindelijk andere doelen, onder andere op het gebied 

van biodiversiteit, waterkwaliteit en stikstof. De biodiversiteit gaat in heel Nederland nog achteruit en om die te verbeteren 

zijn óók in het agrarisch gebied in de vier provincies maatregelen nodig. De doelen van de Kaderrichtlijn Water (KRW) 

worden naar verwachting niet voor 2027 gehaald. Het is onzeker of de doelen die het Rijk in de Wet Stikstofreductie en 

natuurverbetering heeft opgenomen gehaald gaan worden in de provincies.  

 

ASPECTEN DOELBEREIKING 

In de vier provincies Flevoland, Noord-Holland, Utrecht en Zuid-Holland zijn verschillende aspecten aan de orde geweest die 

een rol spelen bij de (verwachte) doelbereiking van bijdrage van de provincies aan de landbouw- en voedseltransitie. In 

gesprekken met betrokkenen in de provincies zijn onder andere de volgende onderwerpen aan de orde gekomen: 

 

▪ Verdienmodel. In alle provincies kwam aan de orde dat een goed verdienmodel belangrijk is voor agrariërs in de 

transitie. Hoewel het nog gepaard gaat met onzekerheid, zijn er ook mogelijkheden voor nieuwe verdienmodellen, 

bijvoorbeeld het oprichten van waterbergingen, concurreren op kwaliteit in plaats van op prijs, het verkrijgen van CO2-

credits voor het verhogen van het waterpeil of natuurbeheer in landelijk gebied. 

▪ Invloed provincie. De mogelijkheden en invloed die de provincies hebben in een transitie van het landbouw- en 

voedselsysteem zijn in het algemeen beperkt. De provincie Noord-Holland richt zich met de Voedselvisie bijvoorbeeld 

op de hele voedselketen, maar in de praktijk is de invloed van de provincie op de andere ketenschakels dan de 

agrariërs zoals de supermarkten en consumenten beperkt. Provincies zouden echter meer kunnen doen dan er nu 

gebeurt, door bijvoorbeeld een duidelijkere regierol te nemen, in te zetten op vraagsturing, gezamenlijke campagnes te 

voeren of duurzame initiatieven te agenderen.  

▪ Samenwerking en integraliteit. De samenwerking binnen de provinciale organisatie verloopt doorgaans goed. Tegelijk 

geven geïnterviewden in alle provincies aan dat de landbouw- en voedseltransitie om meer sturing en een meer 

integrale aanpak vraagt, waarbij de verschillende opgaven in samenhang worden opgepakt. 
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▪ Keuzes maken. In het oppakken van verschillende opgaven rondom de landbouw- en voedseltransitie, is het van belang 

de verschillende belangen, functies in een gebied en te stimuleren projecten en landbouwvormen af te wegen en daarin 

keuzes te maken. Dit kwam in alle vier de provincies aan de orde. 

▪ Organisatie en middelen. Om een transitie te bewerkstelligen is er meer kennis(deling) en capaciteit bij de provincie 

nodig, zodat er lessen getrokken en op bedrijfsniveau toegepast kunnen worden. In Noord-Holland, Utrecht en Zuid-

Holland is daarbij aangegeven dat de middelen die de provincie ter beschikking heeft beperkt of onzeker zijn voor het 

bereiken van de gestelde doelen in het beleid. 

▪ Inzet POP-middelen. Het is niet altijd duidelijk in hoeverre de ingezette middelen van het 

Plattelandontwikkelingsprogramma (POP) bijdragen aan een transitie in het landbouw- en voedselsysteem. De 

provincies hebben verschillende mogelijkheden om eigen beleid door te laten werken in POP-regelingen, maar de mate 

waarin zij dat doen verschilt.  

▪ Vrijwillige deelname. In de provincie Utrecht is aangegeven dat de activiteiten om haar doelen te behalen (tot nu toe) 

afhankelijk zijn van vrijwillige deelname van boeren. De deelname van boeren is echter beperkt omdat het draagvlak 

niet hoog is. Overheden en een deel van de boeren zien het probleem en de benodigde oplossingen soms heel anders. 

Ook zijn er boeren die wel willen omschakelen, maar dit niet kunnen. 

▪ Korte versus lange termijn. In Flevoland en Zuid-Holland is genoemd dat de controverse rondom, en korte termijn 

aanpak van stikstof ten koste gaat van het draagvlak onder agrariërs. Dat draagvlak is echter nodig om het lange termijn 

doel van de landbouwtransitie te behalen. 

▪ Regelgeving. In Flevoland, Utrecht en Zuid-Holland is genoemd dat (landelijke) regelgeving de landbouw- en 

voedseltransitie in de weg zitten. Regels op het gebied van ruimtelijke ontwikkeling kunnen vernieuwende initiatieven 

tegenhouden, subsidies gaan soms gepaard met ingewikkelde regels of tegenstrijdige doelen, en om de paar jaar 

veranderende regelgeving zorgt voor afnemend draagvlak onder boeren. 

▪ Bijdrage andere partijen. In de provincie Flevoland is genoemd dat andere partijen dan de provincie, zoals 

terreinbeherende organisaties en het Rijksvastgoedbedrijf meer kunnen bijdragen aan de landbouw- en voedseltransitie. 

Maatschappelijke doelen worden bijvoorbeeld niet meegewogen bij het verpachten van grond van het 

Rijksvastgoedbedrijf. 
 

 
 



 

NOTA VAN BEVINDINGEN 
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| 1 | Landbouw in Noord-Holland 

In dit hoofdstuk gaat de Rekenkamer in op landbouw in de provincie Noord-Holland. Aan de hand van 

verschillende data wordt weergegeven hoe de landbouw zich in de provincie typeert. Vervolgens worden de 

problemen die spelen met betrekking tot landbouw in de provincie geschetst. 

 

1.1 Feiten en cijfers 

De landbouw in de provincie Noord-Holland kenmerkt zich door melkveehouderijen, glastuinbouw, akkerbouw, 

vollegrondsgroenteteelt, bloembollenteelt en zaadveredeling.6 Bijna een kwart van de bedrijven in Noord-Holland 

is een melkveebedrijf. Zeer kenmerkend voor Noord-Holland is de weidegang. Er is in Noord-Holland ten opzichte 

van andere provincies relatief weinig intensieve veehouderij (veehouderij die niet gebonden is aan land voor de 

voedselvoorziening zoals de varkenshouderij, pluimveehouderij en de vleeskalverhouderij7). In 2021 lag iets meer 

dan de helft van de Nederlandse bloembollenbedrijven in Noord-Holland, de tulp is daarbij het belangrijkste 

gewas. Ook van de vollegrondsgroente- en glastuinbouwbedrijven liggen er relatief veel in de provincie. 

Ongeveer de helft van de glastuinbouw bestaat uit sierteelt, de andere helft is groenteteelt. De glastuinbouw in 

Noord-Holland is geconcentreerd in de Greenports Aalsmeer en omgeving en Noord-Holland Noord. Onder 

glastuinbouw vallen ook de bedrijven met zaadveredeling en -teelt en opkweek van gewassen. Deze vindt plaats 

in Aalsmeer en in de zogeheten Seed Valley (bij Enkhuizen). In Noord-Holland bestond in 2021 een kwart van het 

areaal akkerbouwgewassen uit tarwe, het aandeel pootaardappelen ligt hier net onder. Dit hoge aandeel 

pootaardappelen is kenmerkend voor de provincie Noord-Holland.8 In onderstaande Figuur zijn enkele cijfers van 

het CBS over de kenmerken van de landbouw in de provincie Noord-Holland opgenomen. Zie Bijlage A voor 

volledige cijfers en bronvermelding. 

 
 

 
a) Onder biologische landbouw wordt verstaan een productiewijze in de land- en tuinbouw, waarbij geen kunstmest en chemische 

gewasbeschermingsmiddelen worden gebruikt, maar organische mest en biologische gewasbeschermingmethoden. Daarnaast zijn er onder 

andere voorschriften bij het gebruik van krachtvoer en diergeneesmiddelen voor het vee. Ook dient er voor het vee uitloopmogelijkheid te zijn. Zie 

CBS (2022), www.opendata.cbs.nl  

b) Verbredingsactiviteiten betreffen activiteiten waarmee agrarische bedrijven een aanvullende inkomstenbron hebben, zoals Agrarisch natuur- en 

landschapsbeheer (ANLb), het verkopen van producten aan consumenten of horeca en detailhandel, en het produceren van duurzame energie. 

Zie CBS (2020), www.cbs.nl    

 
6 Provincie Noord-Holland, reactie feitelijk wederhoor, 19 oktober 2022 
7 Centraal Bureau voor de Statistiek (2016), www.cbs.nl 
8 Agrimatie (2022), www.agrimatie.nl, 30 juni 2022 

Noord-Hollandse landbouw  

22,9% van de bedrijven haalt meer 

dan de helft van de omzet uit 

verbredingsactiviteiten
b 

3.457 landbouwbedrijven in 2020 
(-51% ten opzichte van 2000) 2,3 miljard euro omzet in 2020 

Bedrijfshoofd (55 jaar of ouder) met opvolger: 

- Melkveebedrijven 62% 

- Akkerbouwbedrijven 39% 

3,6% biologische landbouwbedrijvena (2021) 

https://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/wp-content/uploads/2022/12/Noord-Holland-Bijlage-A.pdf
http://www.opendata.cbs.nl/
https://www.cbs.nl/nl-nl/nieuws/2020/50/boeren-vinden-steeds-vaker-aanvullende-inkomstenbron
https://www.cbs.nl/nl-nl/nieuws/2016/21/voor-het-eerst-in-9-jaar-meer-blijvend-grasland/grondgebonden-veehouderij
https://www.agrimatie.nl/NieuwsDetail.aspx?subpubID=2518&itemid=7809
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Voor meer gedetailleerde informatie over de landbouw zie de volgende links:  

▪ Gewassen, dieren en grondgebruik naar regio (onderwerp, regio en perioden zijn aanpasbaar) 

▪ Omzet landbouwbedrijven naar type bedrijf en regio (onderwerp, regio, bedrijfstype en perioden zijn aanpasbaar) 

▪ Het grondgebruik in Nederland op kaart  

 

1.2 Problemen met betrekking tot landbouw 

In de onderzoeksopzet is de problematiek met betrekking tot landbouw in breder opzicht beschreven, in deze 

paragraaf zal worden ingegaan op de problematiek specifiek voor de provincie Noord-Holland. De provincie geeft 

aan dat ‘de manier van voedsel produceren, distribueren, verwerken en consumeren in toenemende mate leidt tot 

maatschappelijke discussie, omdat het milieu, de bodem, het klimaat, de omgeving, onze gezondheid en het 

verdienmodel van de agrarisch ondernemer onder druk staan. De veehouderij heeft het grootste aandeel in de 

stikstofcrisis, de biodiversiteit neemt af en het produceren, consumeren en vervoeren van voedsel heeft een forse 

impact op het klimaat.’9 In dit onderzoek gaat de Rekenkamer dieper in op enkele onderwerpen waar het voedsel- 

en landbouwsysteem een relatie mee heeft. Er is gekozen om in te gaan op biodiversiteit, waterkwaliteit en 

stikstof, omdat de problematiek rond deze onderwerpen urgent is en vanwege Europese verplichtingen die voor 

deze onderwerpen gelden. Eerder in 2022 publiceerde de Rekenkamer de Notitie Bodemdaling, hierop wordt 

daarom in dit rapport niet verder ingegaan. 

 

Biodiversiteit 

De biodiversiteit in Noord-Holland gaat op dit moment nog achteruit. In haar beleidsstuk uit 2021 benadrukt de 

provincie de uitdaging op het gebied van biodiversiteit in Noord-Holland in het landelijk gebied. Vele factoren 

hebben ervoor gezorgd dat een groot aantal soorten in het landelijk en agrarisch gebied achteruitgegaan is de 

vorige eeuw. Waar voor een deel van de soorten deze dalende trend eind jaren negentig is gestabiliseerd, neemt 

 
9 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, p. 3 

127.000 ha landbouw (47,8% van totaal) 
(-6,8% ten opzichte van 2000) 

266.000 ha 
totaal landoppervlak 

30.000 ha 

akkerbouw 
76.000 ha 

grasland en groenvoeder 

gewassen 

21.000 ha 

tuinbouw 

opengrond 
Overig landgebruik 

Landgebruik (2020) 

9,9 mln. m2 tuinbouw onder glas  
(-5,4% sinds 2000) 

152.000 rundvee  
(-5,0% sinds 2000) 

129.000 schapen 
(-45,0% sinds 2000) 

1.619.000 kippen 
(+10,8% sinds 2000) 

23.000 varkens  
(-32,5% sinds 2000) 

Aantallen dieren en glastuinbouw (2020) 

https://opendata.cbs.nl/#/CBS/nl/dataset/80780ned/table?ts=1661247690814
https://opendata.cbs.nl/#/CBS/nl/dataset/85159NED/table?ts=1655298338863
https://www.wur.nl/nl/Onderzoek-Resultaten/Onderzoeksinstituten/Environmental-Research/Faciliteiten-tools/Kaarten-en-GIS-bestanden/Landelijk-Grondgebruik-Nederland/lgn_viewer.htm
https://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/onderzoek/landbouw-en-voedseltransitie/?provincie=noord-holland
https://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/onderzoek/bodemdaling/?provincie=Noord-Holland
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een soortgroep als de graslandvlinders nog steeds af. De provincie verwijst naar de recent verschenen Rode lijst 

zoogdieren, die laat zien dat met name de soorten die afhankelijk zijn van het agrarisch gebied, zoals haas en 

marterachtigen zoals hermelijn, bunzing, er niet goed voorstaan. Ook noemt zij de boerenlandvogelbalans van 

2020, die laat zien dat factoren als verdroging en teruglopend voedselaanbod veel vogelsoorten negatief 

beïnvloeden.10 In een interview heeft de provincie toegelicht dat het in het landelijk gebied met name gaat om de 

basiskwaliteit natuur. Enkele tientallen jaren geleden was er meer leven als je kijkt naar aantallen en soorten 

vogels en insecten in de landbouwgebieden. Dit is waar basiskwaliteit natuur om gaat, niet om met uitsterven 

bedreigde soorten of zeldzame dieren, maar om de ‘algemene soorten’ van vroeger.11 

 

Waterkwaliteit 

Als het gaat om de problematiek van waterkwaliteit is er onderscheid te maken tussen oppervlaktewater en 

grondwater.  

 

Oppervlaktewater 

De provincie Noord-Holland heeft 89 oppervlaktewaterlichamen. Voor geen enkel van deze 

oppervlaktewaterlichamen zijn de doelen van de Kaderrichtlijn Water (KRW) bereikt, noch de chemische noch de 

ecologische doelen. Een belangrijk kwaliteitsprobleem voor het oppervlaktewater, in Noord-Holland maar ook 

elders in Nederland, is het te hoge niveau van nutriënten (stikstof, maar vooral fosfor) in het water. Belangrijke 

bronnen zijn historische en actuele emissies vanuit de landbouw, maar ook veenoxidatie, nutriëntrijke kwel en 

lozingen van rioolwaterzuiveringsinstallaties. Een ander probleem is de normoverschrijding van een aantal 

verontreinigende stoffen, waaronder ook enkele gewasbeschermingsmiddelen die bijvoorbeeld worden toegepast 

in de landbouw.  

 

Grondwater 

In de provincie Noord-Holland zijn vier grondwaterlichamen. De toestand van één van de vier 

grondwaterlichamen is beoordeeld als slecht en dat heeft te maken met een fosfaatoverschrijding. De oorzaken 

hiervan kunnen verschillend zijn: invloed van dieper brak grondwater, infiltratie van oppervlaktewater of 

uitspoeling uit landbouwpercelen.12 

 

Stikstof 

Stikstofdepositie vanuit de landbouw zorgt met name voor problemen in de natuur als landbouwbedrijven dichtbij 

natuurgebieden liggen. Het verschilt erg per provincie hoe groot dit probleem is. De provincie Noord-Holland heeft 

bijvoorbeeld veel minder intensieve landbouw dan andere provincies. Er is in Noord-Holland meer 

grondgebonden landbouw waardoor er minder ammoniakemissie is. Aan de andere kant is het een heel 

dichtbevolkte provincie. Dit betekent dat natuurgebieden vaak dichtbij industriële bedrijven en grote 

landbouwbedrijven liggen.13 De Natura-2000 gebieden in Noord-Holland waar de problematiek rond stikstof het 

grootst is (qua percentage hectare waarvan de depositie onder de kritische depositiewaarde ligt), zijn 

Eilandspolder en Wormer- en Jisperveld & Kalverpolder (AERIUS calculator 2020).14 Zie Kader 3.3 voor meer 

informatie over het Nationaal Programma Landelijk Gebied (NPLG). 

 
10 Provincie Noord-Holland (2021), Masterplan Biodiversiteit, 21 januari 2021, pp. 1 en 21-22 & Provincie Noord-Holland, 

ambtelijk interview, 7 april 2022 
11 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 7 april 2022 
12 Provincie Noord-Holland (2021), Regionaal Waterprogramma Noord-Holland 2022-2027, 30 november 2021, pp. 5 en 24 & 

Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 2 mei 2022 
13 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 mei 2022 
14 Provincie Noord-Holland (2021), Voordracht ‘Strategie Noord-Hollandse aanpak stikstofproblematiek 2021-2022’, 

16 maart 2021, Bijlage ‘Doelstelling depositiedaling per gebied’ 
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| 2 | Opgesteld beleid 

In dit hoofdstuk gaat de Rekenkamer in op de wijze waarop de provincie haar beleid met betrekking tot landbouw- 

en voedseltransitie heeft vormgegeven. Daarbij wordt inzicht gegeven in relevante beleidsdocumenten 

(Paragraaf 2.1), gebruikte definities (2.2), opgestelde ambities en doelen (2.3), de rollen die de provincie voor 

zichzelf ziet en de manier waarop zij invulling wil geven aan deze rollen (2.4), de manier waarop de uitvoering van 

het beleid in de provincie is georganiseerd (2.5) en de manier waarop evaluatie en monitoring van het beleid zijn 

vormgegeven (2.6). De bevindingen zijn genummerd en lopen door tot in Hoofdstuk 3. 

 

2.1 Beleidsdocumenten 

1. De provincie Noord-Holland heeft haar beleid met betrekking tot landbouw- en voedseltransitie vastgelegd in 

de Voedselvisie 2020-2030 - Boer & Business in Balans (hierna: Voedselvisie).15 PS hebben met 

amendementen de Voedselvisie iets aangepast en deze in 2021 vastgesteld. Aan de Voedselvisie ging 

(vanaf 2018) het Programma Natuurinclusieve landbouw vooraf. 

a. In het coalitieakkoord Duurzaam doorpakken! uit 2019 is de ambitie uitgesproken om een Voedselvisie 

op te stellen waarin de gewenste transitie is beschreven waarbij, met behoud van ontwikkelkansen en 

een eerlijk verdienmodel, de agrarische sector en alle ketenpartijen stappen zetten richting een 

kringlooplandbouw (door te werken met proeftuinen) en verbetering van de natuur-, water- en 

bodemkwaliteit (o.a. door de inzet van bodemcoaches), klimaat en dierenwelzijn.16 

b. Voor de Voedselvisie bestond het Programma Natuurinclusieve landbouw, dat in 2018 was gestart naar 

aanleiding van een motie van PS.17 Dit programma is met het nieuwe coalitieakkoord gewijzigd naar de 

Voedselvisie, omdat de landbouwtransitie breder is dan natuur alleen.18 In de Voedselvisie wordt niet 

meer verwezen naar het Programma Natuurinclusieve landbouw.19  

c. Bij de behandeling van de Begroting 2020 is door PS een motie aangenomen waarin GS wordt verzocht 

om bij het opstellen van de Voedselvisie belanghebbenden (inclusief burgers/inwoners) actief te 

betrekken - in het verlengde van het totstandkomingsproces van de Omgevingsvisie en om bij het 

opstellen van de Voedselvisie aan te sluiten op de nieuwe visie van het Rijk.20 

d. De Voedselvisie is in februari 2021 door PS vastgesteld. Hierbij zijn drie amendementen aangenomen 

die de Voedselvisie iets hebben aangepast ten opzichte van de versie zoals die door GS aan PS was 

voorgelegd.21 

 

2. De Voedselvisie wordt uitgewerkt in uitvoeringsagenda’s die betrekking hebben op twee jaar. De 

Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022 (hierna: Uitvoeringsagenda) heeft een duidelijke samenhang met 

 
15 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021 
16 Provincie Noord-Holland (2019), Duurzaam doorpakken! - Coalitieakkoord 2019-2023 GroenLinks, VVD, D66 en Partij van de 

Arbeid, 12 juni 2019, p. 20 
17 Provincie Noord-Holland (2018), Statenbrief ‘Programma Natuurinclusieve landbouw’, 17 mei 2018 
18 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 21 januari 2022 
19 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021 
20 Provincie Noord-Holland (2019), M93-2019 Draagvlak voor Voedselvisie, 11 november 2019 
21 Provincie Noord-Holland (2021), A1-2021, 1 februari 2021; Provincie Noord-Holland (2021), A6-2021, 1 februari 2021; 

Provincie Noord-Holland (2021), A9-2021, 1 februari 2021 
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de Voedselvisie. In de Uitvoeringsagenda geeft de provincie aan welke projecten en activiteiten zij in de 

periode 2021-2022 wil stimuleren die een bijdrage leveren aan het behalen van de beoogde resultaten van 

de Voedselvisie. 

a. In de Voedselvisie wordt aangekondigd dat er enige maanden na vaststelling van de Voedselvisie 

inzichtelijk wordt gemaakt welke projecten en activiteiten doorlopen en opgestart zullen worden, inclusief 

het bestedingsplan dat daarbij hoort.22 

b. In juni 2021 hebben GS de Uitvoeringsagenda vastgesteld en aan PS gestuurd.23 

c. In de Uitvoeringsagenda zijn de instrumenten genoemd die de provincie wil inzetten voor het behalen 

van de beoogde resultaten uit de Voedselvisie voor de periode 2021-2022. Ook is aangegeven hoe 

wordt omgegaan met de vier moties van PS die zijn aangenomen bij de vaststelling van de 

Voedselvisie.24 

d. In de Uitvoeringsagenda is een doorkijk gegeven naar de Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2023-2024.25 

 

3. De Voedselvisie is in samenhang opgesteld met beleidsdocumenten op andere thema’s, zoals het 

Masterplan Biodiversiteit26, de Visie Recreatie en toerisme27 en het Regionaal waterprogramma28. In de 

verschillende beleidsdocumenten wordt wel enkele keren naar elkaar verwezen, maar is niet altijd duidelijk 

wat de samenhang tussen de documenten precies betekent voor de keuzes die de provincie moet maken. 

Ook de Omgevingsvisie geeft hierin geen duidelijk beeld.  

a. In de voordracht van de Voedselvisie aan PS hebben GS de samenhang met andere beleidsthema’s 

toegelicht. GS geven aan dat de Voedselvisie in belangrijke mate samenhangt met andere 

beleidsthema’s die in het coalitieakkoord worden genoemd onder de opgave ‘Vitaal landelijk gebied’. 

Naast de Voedselvisie is daarom op hetzelfde moment het Masterplan Biodiversiteit aangeboden aan 

PS. In de voordracht staat ook dat GS werken aan de Visie Recreatie en toerisme. GS geven aan dat 

hoewel de visies aparte documenten zijn, ze in nauwe samenhang zijn opgesteld. De verschillende 

visies kennen geen harde grenzen, maar vloeien volgens GS op onderdelen meer of minder in elkaar 

over.29 

I. In de praktijk betekende dit volgens verschillende geïnterviewden dat er veel afstemming is geweest 

tijdens het opstellen van onder andere de Voedselvisie en het Masterplan Biodiversiteit. Er zijn 

gezamenlijke brainstormsessies gehouden tijdens het schrijven om af te stemmen wat in welk plan 

kwam te staan. De opstellers van beide stukken hebben elkaars stukken meegelezen tot aan het 

einde.30 Ook het participatieproces dat is gehouden voor het opstellen van deze visies is 

gezamenlijk opgezet. Voor de Voedselvisie zijn veel agrariërs gesproken, dit was voor het 

Masterplan Biodiversiteit niet altijd relevant, maar als dat wel het geval was sloten alle betrokkenen 

aan. Ditzelfde gold andersom, waar er een raakvlak was werd geprobeerd het participatieproces 

gezamenlijk te doen.31 

II. In interviews is aangegeven dat het oorspronkelijke idee was dat de Voedselvisie, het Masterplan 

Biodiversiteit en de Visie Recreatie en Toerisme samen één visie Vitaal landelijk gebied zouden 

 
22 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, p. 22 
23 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022, 17 juni 2021 
24 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022, 17 juni 2021, pp. 4-6 
25 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022, 17 juni 2021, p. 17 
26 Provincie Noord-Holland (2021), Masterplan Biodiversiteit, 21 januari 2021 
27 Provincie Noord-Holland (2021), Visie Recreatie & Toerisme Noord-Holland 2030, april 2021 
28 Provincie Noord-Holland (2021), Regionaal Waterprogramma Noord-Holland 2022-2027, 30 november 2021 
29 Provincie Noord-Holland (2020), Voordracht Voedselvisie 2020-2030, 15 december 2020, pp. 3-4 
30 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 
31 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 7 april 2022 
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vormen. Bestuurlijk is echter de keuze gemaakt om dit als losse beleidsdocumenten op te stellen, 

zodat er per onderwerp een herkenbaar beleidsdocument ligt. Het bestuur wilde duidelijk laten zien 

wat zij op ieder van deze onderwerpen wilde gaan doen. Als deze onderwerpen in één document 

zouden worden opgenomen, zou het kunnen dat per onderwerp minder duidelijk werd wat er op dat 

onderwerp werd gedaan. Ambtelijk had deze keuze niet de voorkeur, omdat het allemaal gaat over 

hetzelfde landelijk gebied. Het is volgens hen wenselijk om niet telkens opnieuw de agrariërs te 

benaderen voor een ander deel van het beleidsdossier. Het is voor de buitenwereld lastig het 

onderscheid te maken tussen de verschillende beleidsonderdelen van de provincie. Het zou volgens 

de ambtelijke organisatie helpen als het beleid integraal is opgesteld.32 

b. Op het moment dat de drie hierboven genoemde beleidsdocumenten werden opgesteld, werd op het 

gebied van waterkwaliteit het Regionaal waterprogramma opgesteld. Geïnterviewden die zich 

bezighouden met dit Regionaal waterprogramma geven aan dat zij de beleidsafstemming, die bij de 

andere drie beleidsdocumenten heeft plaatsgevonden, herkennen voor de afstemming tussen deze 

stukken en het Regionaal waterprogramma.33 

c. In de verschillende beleidsdocumenten wordt enkele keren naar elkaar verwezen, maar is niet altijd 

duidelijk wat de samenhang tussen de documenten precies betekent. Bijvoorbeeld welke keuzes de 

provincie maakt tussen belangen van het ene beleidsveld en het andere beleidsveld of tussen 

verschillende ruimtelijke claims. 

I. In de Voedselvisie worden bijna geen andere beleidsdocumenten genoemd. Het Masterplan 

Biodiversiteit wordt één keer genoemd als het gaat over een monitor, maar er wordt niet ingegaan 

op de volledige samenhang.34 In het Masterplan Biodiversiteit wordt andersom enkele keren naar de 

Voedselvisie verwezen. Naast dat het ook gaat over de betreffende monitor, wordt ook benoemd 

welke voordelen beleid uit de Voedselvisie voor biodiversiteit zou moeten hebben.35 

II. In de Visie Recreatie en Toerisme wordt in een bijlage de samenhang met ander beleid, waaronder 

de Voedselvisie en het Masterplan Biodiversiteit toegelicht. Hierin wordt vooral kort ingegaan op hoe 

verschillende beleidsvelden elkaar kunnen versterken, niet waar zij elkaar in de weg zouden kunnen 

zitten en welke keuzes dan gemaakt moeten worden.36  

d. Boven de verschillende beleidsdocumenten staat de Omgevingsvisie NH2050.37 Hierin wordt wel richting 

gegeven, maar wordt de afweging van verschillende belangen rond landbouw en voedsel niet duidelijk 

gemaakt. 

I. Omdat de Omgevingsvisie uit 2018 komt zijn de hierboven genoemde beleidsdocumenten hierin niet 

expliciet benoemd. Wel wordt ingegaan op voedselproductie en worden herkenbare termen uit de 

Voedselvisie als natuurinclusieve landbouw en kringlooplandbouw genoemd.38 

II. In het voorwoord is aangegeven dat de Omgevingsvisie is opgesteld om koers te zetten richting de 

toekomst, om een richting mee te geven en onderwerpen aan te geven waar we als samenleving 

iets mee moeten. De hoofdambitie is dat de provincie streeft naar een evenwichtige balans tussen 

economische groei en leefbaarheid.39 

 
32 Provincie Noord-Holland, ambtelijke interviews, 5 en 7 april 2022 
33 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 2 mei 2022 
34 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, p. 26 
35 Provincie Noord-Holland (2021), Masterplan Biodiversiteit, 21 januari 2021, pp. 5, 10, 14, 23 en 24 
36 Provincie Noord-Holland (2021), Visie Recreatie & Toerisme Noord-Holland 2030, april 2021, Bijlage 5 
37 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 
38 Provincie Noord-Holland (2018), Omgevingsvisie NH2050 - Balans tussen economische groei en leefbaarheid, 

19 november 2018 
39 Provincie Noord-Holland (2018), Omgevingsvisie NH2050 - Balans tussen economische groei en leefbaarheid, 

19 november 2018, pp. 5 en 11 
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III. Eén van de ontwikkelprincipes van de Omgevingsvisie is dat nieuwe ontwikkelingen zo veel mogelijk 

natuurinclusief zijn.40 Hoe afwegingen daarbij tussen de verschillende belangen in bijvoorbeeld de 

landbouw moeten worden gemaakt wordt niet toegelicht. 

 

4. De Voedselvisie heeft niet betrekking op alle vormen van landbouw in de provincie, zo vallen de intensieve 

veehouderij en de bollenteelt er bijvoorbeeld buiten, terwijl deze wel een probleem vormen voor de natuur in 

Noord-Holland. Deze vormen van landbouw zijn opgenomen in het bredere economisch beleid. De 

Voedselvisie is hierin logisch ingebed, maar volgens betrokkenen is het een gemiste kans dat niet alle 

vormen van landbouw in de Voedselvisie zijn opgenomen. Onder andere omdat bijvoorbeeld bollenteelt op 

dezelfde percelen plaatsvindt als grondgebonden landbouw. 

a. De Voedselvisie heeft betrekking op voedsel en grondgebonden landbouw (grondgebonden veehouderij, 

opengrondgroenteteelt, tuinbouw en akkerbouw). De provincie geeft aan dat (de verduurzaming van) de 

rest van de landbouw, zoals glastuinbouw, bloembollen, visserij en intensieve veehouderij niet zijn 

opgenomen in de Voedselvisie, maar onder het hoofdstuk Landbouw van het Strategisch Beleidskader 

Economie en bijbehorend Uitvoeringsprogramma vallen.41  

I. Dat de Voedselvisie betrekking heeft op grondgebonden landbouw betekent ook dat intensieve 

veehouderij niet onder de Voedselvisie valt. Grondgebonden veehouderij is volgens de definitie van 

het CBS veehouderij die gebonden is aan land voor de voedselvoorziening van het vee. Dit in 

tegenstelling tot de intensieve veehouderij die niet gebonden is aan land voor de voedselvoorziening 

zoals de varkenshouderij, pluimveehouderij en de vleeskalverhouderij.42 Zoals benoemd in 

Paragraaf 1.1 is er weinig intensieve veehouderij in Noord-Holland. Natuur en Milieufederatie Noord-

Holland (MNH) licht toe dat er in de provincie weinig grote kippen- en varkenshouders zijn en er 

restrictief beleid is om te voorkomen dat kippen- of varkenshouders uit andere delen van het land 

zich in de provincie vestigen. Maar er zijn volgens MNH in de provincie wel intensieve 

melkveehouderijen.43 In de data van het CBS die gebruikt zijn in Hoofdstuk 1 is geen onderscheid 

gemaakt tussen grondgebonden- en intensieve veehouderij. Het is daarom niet duidelijk hoeveel 

van de daar genoemde veehouderij in Noord-Holland onder de Voedselvisie valt. 

II. Zowel de provincie als MNH geven aan dat de bollenteelt eigenlijk niet los te knippen is van andere 

grondgebonden landbouw. Dit komt door de ‘reizende bollenkramen’. Dit houdt in dat boeren hun 

percelen wisselend inzetten voor de teelt van bollen en voor voedselproductie. Hetzelfde stuk land 

wordt daarmee gebruikt voor iets dat wel binnen de Voedselvisie valt en iets dat niet binnen de 

Voedselvisie valt.44 

III. De scheiding tussen deze onderwerpen is het gevolg van een politieke keuze. Er had ook een 

bredere visie op veranderingen in de landbouw gemaakt kunnen worden, of de voedselvisie had 

breder, inclusief bollenteelt, gemaakt kunnen worden. De provincie geeft aan dat dit onverlet laat dat 

er ook beleid is op de verduurzaming van de rest van de landbouw in de economische 

beleidsagenda. De provincie geeft aan dat het wenselijk zou zijn geweest om het beleid op 

bollenteelt mee te nemen in het beleid dat nu Voedselvisie heet, omdat het gaat om hetzelfde land 

als waar voedsel op wordt geteeld. In de afstemming binnen de provincie maakt het niet uit of het 

 
40 Provincie Noord-Holland (2018), Omgevingsvisie NH2050 - Balans tussen economische groei en leefbaarheid, 

19 november 2018, p. 22 
41 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 21 januari 2022 & Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda 

Economie 2021-2023, september 2021 
42 Centraal Bureau voor de Statistiek (2016), www.cbs.nl 
43 Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, interview, 2 juni 2022 
44 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 & Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, interview, 2 juni 2022 

https://www.cbs.nl/nl-nl/nieuws/2016/21/voor-het-eerst-in-9-jaar-meer-blijvend-grasland/grondgebonden-veehouderij
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beleid in één stuk of in verschillende stukken staat, maar naar buiten toe is het makkelijker om het 

verhaal te vertellen als het breder is opgesteld.45 

IV. MNH geeft aan dat zij het een gemiste kans vindt dat in de Voedselvisie onder andere de 

bollenteelt, glastuinbouw en intensieve veehouderij niet zijn meegenomen. 46  

a. Zij geeft aan dat er in de provincie, ook in veenweidegebieden, bij de binnenduinrand of andere 

Natura-2000-gebieden, veel intensieve melkveehouderijen zijn. Intensieve melkveehouderijen 

produceren veel stikstof. MNH geeft aan dat deze bedrijven ook in Noord-Holland een probleem 

vormen voor de natuurgebieden.47 

b. De bollenteelt is volgens MNH een uitdaging voor de natuur in Noord-Holland. Circa 13.500 

hectare48 landbouwgrond in Noord-Holland wordt gebruikt voor bollenteelt. De bollenteelt is 

enorm vervuilend. Allereerst vanwege de gewasbeschermingsmiddelen die daarvoor worden 

gebruikt. Daarnaast is dit een grote monocultuur. MNH geeft aan dat de provincie geen beleid 

heeft om dit te verminderen. De provincie neemt dit mee in de greenports. Hier worden 

experimenten gedaan met minder of andere bestrijdingsmiddelen, maar dit zijn kleine stapjes. 

Die zijn ook belangrijk, maar dit is geen structureel beleid. Deze manier van bollenteelt past 

volgens MNH niet in de doelstelling dat in 2030 alle grondgebonden landbouw natuurinclusief 

moet zijn.49 

b. Het Strategisch Beleidskader Economie komt uit 2016, de Voedselvisie is daarom hierin niet expliciet 

genoemd.50 In september 2021 is de Uitvoeringsagenda Economie 2021-2023 vastgesteld. Dit is een 

uitwerking van het Strategisch Beleidskader Economie, waarin de provincie wil laten zien wat de 

ambities zijn per thema en wat hiervoor wordt gedaan in de periode 2021-2023. In deze 

Uitvoeringsagenda zijn vijf transitieopgaven geïdentificeerd, één hiervan is de Voedselvisie. De provincie 

geeft aan dat deze transitiethema’s sturend zijn voor de activiteiten in deze Uitvoeringsagenda en in de 

uitwerking van de acties worden meegenomen. Ook geeft zij aan dat de Voedselvisie grote impact heeft 

op het landbouwonderdeel van deze Uitvoeringsagenda.51 Er is geen hiërarchie tussen de verschillende 

beleidsdocumenten. Alleen de Omgevingsvisie staat boven de rest van het beleid. Voor de rest staan de 

verschillende beleidsdocumenten naast elkaar en zijn hier dwarsverbanden tussen te leggen.52 

I. De provincie geeft aan dat de Voedselvisie in de Uitvoeringsagenda Economie wordt genoemd 

omdat deze beleidsterreinen niet los te knippen zijn. Dit komt onder andere door de eerder 

genoemde ‘reizende bollenkramen’.53 De Voedselvisie is onderdeel van het landbouwbeleid en de 

Uitvoeringsagenda Economie 2021-2023. De bollenkraam is een voorbeeld waarin melkveehouderij 

(voedsel) en andere landbouw (bollen) samenkomen.54 

c. In de provinciale Begroting 2022 maakt de Voedselvisie een groot deel uit van één van doelen uit de 

begroting. Onder het programma Economie, cultuur en welzijn valt het doel Bevorderen van welvaart en 

welzijn door duurzame, vernieuwende en ondernemende economie. Van dit doel is één van de 

 
45 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 
46 Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, interview, 2 juni 2022 
47 Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, interview, 2 juni 2022 
48 Agrimatie (2022), www.agrimatie.nl  
49 Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, interview, 2 juni 2022 
50 Provincie Noord-Holland (2016), Duurzaam, vernieuwend, en ondernemend - Strategisch Beleidskader Economie provincie 

Noord-Holland, 29 maart 2016 
51 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Economie 2021-2023, september 2021 
52 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 
53 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 
54 Provincie Noord-Holland, reactie feitelijk wederhoor, 19 oktober 2022 

https://www.agrimatie.nl/PublicatieRegio.aspx?subpubID=2518&sectorID=7227&themaID=2286&indicatorID=2911
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subdoelen Een duurzame agrosector behouden en versterken. Onder dit doel wordt vooral verwezen 

naar de Voedselvisie en de Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022.55 

 

2.2 Definitie transitie 

5. De provincie heeft de in de Voedselvisie veel aandacht voor definities van gebruikte termen, aan het einde 

van de Voedselvisie is een lijst met definities opgenomen.56  

a. In de Voedselvisie zijn alle termen die in de definitielijst zijn opgenomen gemarkeerd met een asterisk 

(*).  

b. In Kader 2.1 zijn de belangrijkste definities opgenomen. 

 

Kader 2.1 – Definities57 

 

Korte keten 

Een toeleveringsketen waarbij een beperkt aantal marktdeelnemers betrokken is, die zich inzetten voor samenwerking, lokale 

economische ontwikkeling en nauwe geografische en sociale relaties tussen producenten, verwerkers en consumenten. Met 

andere woorden een voedselketen waarin je tussen producent en consument zo min mogelijk partijen zoals verwerkers, 

handelshuizen en tussenhandelaren aantreft (Europees landbouwfonds voor plattelandsontwikkeling). 

 

Kringlooplandbouw 

Het efficiënt produceren van voedsel in kringlopen, zodat schade aan het ecosysteem (water, bodem, lucht) voorkomen en 

hersteld wordt. Kringlopen van grondstoffen en hulpbronnen zijn op een zo laag mogelijk –lokaal, nationaal of internationaal – 

schaalniveau gesloten. Daarbij wordt rekening gehouden met dierenwelzijn. 

 

Natuurinclusieve landbouw (minimaal niveau 2 WUR/Louis Bolk) 

Een ecologisch houdbare vorm van voedselproductie. Het maakt gebruik van wat de natuur op, om en onder het bedrijf te 

bieden heeft (het ‘natuurlijk kapitaal’), versterkt de biodiversiteit op en rond het boerenland en belast de natuur zo min mogelijk. 

 

Regeneratieve landbouw 

Regeneratieve landbouw is een verzamelterm voor een manier van voedsel produceren die niet tegen maar vóór de natuur 

werkt. Hieronder vallen o.a. de natuurinclusieve landbouw, biologische landbouw, agroforestry of agro-ecologie. 

Voor boeren speelt het ecosysteem een belangrijke rol in het gezond houden van de bodem en een gezond ecosysteem draagt 

bij aan de weerbaarheid van (agro)ecosystemen tegen klimaatextremen en ziekten en plagen. Daarnaast zorgen ecosystemen 

voor maatschappelijke diensten, zoals schone lucht, schoon water, klimaatregulatie en het reguleren van water-, koolstof- en 

nutriëntenkringlopen. 

 

Voedselsysteem 

Het voedselsysteem als het geheel van mensen, instituties, activiteiten, processen en infrastructuur dat betrekking heeft op de 

productie en consumptie van voedsel voor de bevolking in een gebied. We bezien het voedselsysteem vanuit verschillende 

niveaus: lokaal, nationaal, Europees en internationaal. Dat doen wij, omdat we in Noord-Holland ook veel voedsel uit het 

buitenland consumeren, meer dan we denken. 

 
55 Provincie Noord-Holland (2021), Programmabegroting 2022, 8 november 2021 
56 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, pp. 28-31 
57 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, pp. 28-31 
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6. De provincie gebruikt de term regeneratieve landbouw als overkoepelende term voor verschillende vormen 

van landbouw, alleen bij het beoogde resultaat met betrekking tot regeneratieve landbouw wordt ook 

verwezen naar natuurinclusieve landbouw. 

a. In de lijst met definities zijn onder andere verschillende vormen van landbouw opgenomen.58  

b. De term regeneratieve landbouw wordt door de provincie gebruikt als een verzamelterm voor een manier 

van voedsel produceren die niet tegen maar vóór de natuur werkt. Hieronder vallen volgens de provincie 

o.a. natuurinclusieve landbouw, biologische landbouw, agroforestry en agro-ecologie. Deze termen zijn 

ieder ook opgenomen in de definitielijst.  

c. In de Voedselvisie en Uitvoeringsagenda gebruikt de provincie deze laatste drie termen (biologische 

landbouw, agroforestry en agro-ecologie) als toelichting op regeneratieve landbouw.  

d. De term natuurinclusieve landbouw komt wel vaker terug, onder andere omdat dit het uitgangspunt van 

het eerdere beleid was (Programma Natuurinclusieve landbouw). Echter, ook het beoogde resultaat met 

betrekking tot regeneratieve landbouw (zie Paragraaf 2.3) is geformuleerd in natuurinclusieve landbouw. 

Dit is omdat dit een bestaand doel was uit de Omgevingsvisie, hier kan niet zomaar van worden 

afgeweken. Dit doel komt voort uit het Programma Natuurinclusieve landbouw.59 

 

7. De provincie heeft transitie niet expliciet gedefinieerd, maar besteedt wel aandacht aan het begrip. Zo wordt 

er onderscheid gemaakt tussen de verschillende fases van transitie. Bij elk van de in de Uitvoeringsagenda 

opgenomen instrumenten is weergegeven bij welke transitiefase deze past. 

a. De provincie spreekt in de Voedselvisie en de Uitvoeringsagenda van een ‘transitie van ons 

voedselsysteem’. 

b. Zoals opgenomen in Kader 2.1 is in de definitielijst van de Voedselvisie voedselsysteem gedefinieerd 

als: ‘het geheel van mensen, instituties, activiteiten, processen en infrastructuur dat betrekking heeft op 

de productie en consumptie van voedsel voor de bevolking in een gebied.’ Transitie is niet in de 

definitielijst opgenomen.60 

c. De provincie heeft in de Voedselvisie en Uitvoeringsagenda ook elders transitie niet expliciet 

gedefinieerd. In de Uitvoeringsagenda zijn wel een transitiecurve en een innovatiecurve opgenomen om 

verschillende fases van een transitie en innovatie te onderscheiden, zie Figuren 2.1 en 2.2.61 

 

 
Figuur 2.1 Transitiecurve     Figuur 2.2   Innovatiecurve 

 

 
58 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, pp. 28-31 
59 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 
60 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, pp. 28-31 
61 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022, 17 juni 2021, p. 16 
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d. De provincie geeft hierbij aan dat de transitie van de landbouw zich in de fase van ‘voorontwikkeling’ 

bevindt (zie Figuur 2.1). Deze fase laat volgens de provincie zien dat vooral ‘innovators’ en ‘early 

adapters’ (zie Figuur 2.2) zich met de transitieopgaven bezighouden.62 

e. De provincie geeft aan dat de instrumenten die zijn opgenomen in de Uitvoeringsagenda zich richten op 

de fase van ‘voorontwikkeling’ en deels op de fase ‘take-off’.63 Bij elk van de in de Uitvoeringsagenda 

opgenomen instrumenten is weergegeven bij welke transitiefase(s) deze past en welke groepen uit de 

innovatiecurve verwacht worden deel te nemen aan het instrument.64  

 

2.3 Ambities en doelen 

8. In de Voedselvisie zijn een visie, missie, doelen en beoogde resultaten geformuleerd. Op elk niveau wordt de 

formulering concreter. Er wordt bij de geformuleerde ambities en doelen niet gesproken over transitie.  

a. De provincie Noord-Holland heeft haar ambities en doelen van de Voedselvisie geformuleerd in een 

visie, missie, doelen en beoogde resultaten, zie Kader 2.2. 

b. In de visie worden vier perspectieven (economisch, ecologisch, ruimtelijk en sociaal) op 

voedselproductie geïntroduceerd.  

c. Bij de missie wordt aangegeven waarom is gekozen voor een periode van 10 jaar voor de Voedselvisie. 

In een interview heeft de provincie toegelicht dat enerzijds de wens was om naar de lange termijn te 

kijken en anderzijds te kunnen inspelen op de vierjarige cyclus van het bestuur. 25 jaar is zo ver weg dat 

dit niet haalbaar is voor een dergelijk beleidsstuk, 10 jaar is al een lange termijn in dat opzicht. Het is 

voor de organisatie en de buitenwereld ook niet mogelijk om te werken met een doel voor over 25 jaar, 

het is belangrijk om doelen op kortere termijn te stellen om naar toe te werken.65 

d. De doelen sluiten aan op de visie doordat elk van de vier perspectieven (economisch, ecologisch, 

ruimtelijk en sociaal) in een doel is uitgewerkt. 

e. De beoogde resultaten zijn op een concreter niveau geformuleerd dan de doelen, maar laten ook nog 

ruimte voor interpretatie. 

I. Het beoogde resultaat met betrekking tot regeneratieve landbouw komt voort uit het Programma 

Natuurinclusieve landbouw en de Omgevingsvisie NH2050. Daarin is opgenomen dat het streven is 

om de grondgebonden landbouw in Noord-Holland in 2030 zo veel mogelijk natuurinclusief te laten 

zijn.66 In de Voedselvisie en Uitvoeringsagenda is er geen sprake meer van ‘zo veel mogelijk’. Ook 

is door middel van een amendement van PS aan dit doel toegevoegd dat niveau II van het Louis 

Bolkinstituut het minimale streefniveau is.67 Hierdoor wordt explicieter gemaakt wat de provincie 

verstaat onder natuurinclusieve landbouw. Wel zit ook hier nog ruimte voor interpretatie in. Door het 

Louis Bolkinstituut wordt niveau II omschreven als een stap richting grondgebondenheid.68 

II. Het resultaat met betrekking tot kringlooplandbouw is dat in 2030 de kringlopen op een zo laag 

mogelijk niveau gesloten zijn. In een interview heeft de provincie toegelicht dat de provincie geen 

keuze maakt in het laagst mogelijke niveau van kringlooplandbouw. Het is niet haalbaar om de 

 
62 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022, 17 juni 2021, p. 16 
63 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022, 17 juni 2021, p. 17 
64 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022, 17 juni 2021, pp. 10-15 
65 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 
66 Provincie Noord-Holland (2018), Statenbrief ‘Programma Natuurinclusieve landbouw’, 17 mei 2018; Provincie Noord-Holland 

(2020), Statenbrief ‘Motie 40-201 7 Programma natuurinclusieve landbouw 2018-2019 en de doorloop van activiteiten in 2020’, 

26 mei 2020 & Provincie Noord-Holland (2018), Omgevingsvisie NH2050 - Balans tussen economische groei en leefbaarheid, 

19 november 2018 
67 Provincie Noord-Holland (2021), A9-2021, 1 februari 2021  
68 Louis Bolk Instituut & Wageningen University & Research (2017), Maatregelen natuurinclusieve landbouw, juni 2017 
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kringloop altijd in Noord-Holland of zelfs op de schaal van Nederland te sluiten, soms moet hierbij 

ook worden gekeken naar Europees of een nog hoger niveau.69 

III. In het resultaat met betrekking tot korte (voedsel)keten wordt een percentage genoemd, dit maakt 

het resultaat concreter. Wel geldt volgens de provincie ook hiervoor dat het verschilt hoe kort de 

ketens kunnen zijn.70 

f. Op geen van de niveaus wordt in de ambities en doelen gesproken over een transitie.  

 

Kader 2.2 – Ambities en doelen 
 

Visie 

In 2030 wordt er gewerkt vanuit een evenwichtige balans tussen economische, ecologische, ruimtelijke en sociale 

perspectieven aan onze voedselproductie. Een vitale provincie draagt bij aan het welzijn, een gezonde en veilige leefomgeving 

die goed is voor mens, plant en dier. En is daarmee ook goed voor het economisch vestigingsklimaat binnen de provincie. Dit 

evenwicht staat ten dienste van duurzame ontwikkeling: toekomstige generaties moeten ook profiteren van de gemaakte 

keuzes. 

 

Missie 

Wij ondersteunen schakels in de voedselketen op weg naar een duurzaam en betaalbaar voedselsysteem. Dat is goed voor 

bodem, water, biodiversiteit, klimaat en het verdienmodel van de ondernemer. 
 

Hierbij wordt onderscheid gemaakt tussen twee tijdshorizonnen: één tot 2024 en één tot 2030. De eerste tijdshorizon is die van 

de periode 2020-2024, waarin het provinciaal beleid gericht wordt op het scheppen van de goede randvoorwaarden voor de 

transitie naar een duurzaam voedselsysteem. De tweede tijdshorizon is 2030, omdat een periode van tien jaar volgens de 

provincie voldoende dichtbij is om afgewogen beslissingen te kunnen nemen en tegelijkertijd voldoende tijd biedt om een 

structurele verandering te mogen verwachten. 

 

Doelen 

We streven naar een duurzaam voedselsysteem. Daarmee bedoelen we een beter evenwicht tussen, economische, 

ecologische, ruimtelijke en sociale perspectieven in het voedselsysteem. 
 

Voor ieder van deze vier perspectieven (economisch, ecologisch, ruimtelijk en sociaal) heeft de provincie een doel opgesteld: 

▪ Economie: De agrarisch ondernemers in de voedselketen hebben een economisch gezond en toekomstbestendig 

bedrijfsperspectief.  

▪ Ecologie: De grondgebonden agrarische bedrijfsvoering draagt bij aan ecosysteemdiensten, klimaatadaptie en het 

reduceren van emissies, (bodem-)biodiversiteit en dierenwelzijn.  

▪ Ruimte: Er is voldoende ruimte voor voedselproductie in een toekomstbestendig landschap.  

▪ Sociaal: Wij streven er naar dat in 2030 gezonde voeding (financieel) bereikbaar is voor alle inwoners van Noord-Holland 

en er is in 2030 meer maatschappelijke waardering (ook financieel) voor de agrarische sector, vanuit de wisselwerking 

tussen boer en burger en stad en platteland en de bewustwording van de effecten van voedselproductie op de omgeving. 

 

Resultaten 

De provincie richt haar inzet op drie thema’s, op ieder van deze thema’s heeft de provincie een beoogd resultaat geformuleerd: 

▪ Regeneratieve landbouw: in 2030 is de grondgebonden landbouw Natuurinclusief (niveau II). 

▪ Kringlooplandbouw: in 2030 zijn de kringlopen op een zo laag mogelijk niveau gesloten. 

▪ Korte (voedsel)keten: in 2030 consumeren we 25% uit de regio. 
 

 

 
69 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 21 januari 2022 
70 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 21 januari 2022 
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9. De doelen en ambities van de provincie richten zich op het hele voedselsysteem. De provincie identificeert in 

de Voedselvisie ketenschakels in het voedselsysteem en ziet een ketenbrede aanpak voor zich. 

a. De provincie heeft in de Voedselvisie in kaart gebracht welke ketenschakels in het voedselsysteem een 

belangrijke rol hebben in de transitie. De provincie identificeert negen schakels in de voedselketen: 

Agrarische sector, Logistieke sector, Voedselverwerkende (veevoer, levens- en genotsmiddelen) 

industrie, Marketing, Retail & detailhandel (zoals: horeca, catering, (tussen)handel), Consumenten, 

Afvalverwerkers, Hergebruikers van grondstoffen en de Toeleverende diensten (zoals: materieel, 

materiaal, kennis, financiële diensten, zaden/pootgoed, (kunst)mest/nutriënten, 

gewasbeschermingsmiddelen e.d.). 71 

b. Voor ieder van de ketenschakels zijn de uitdagingen en kansen in beeld gebracht. De provincie wil 

daarmee het bredere plaatje van de transitieopgave ‘van zaadje tot consument en weer terug naar de 

boer’ schetsen.72 

c. De visie, missie en doelen van de Voedselvisie richten zich op het voedselsysteem. In de missie van de 

Voedselvisie wordt verwezen naar de schakels in de voedselketen.73 

d. De provincie vindt het belangrijk dat voedselvraagstukken bezien vanuit alle ketenschakels opgelost 

worden. ‘Pas als de agrarisch ondernemer zijn producten tijdens het seizoen – voor een eerlijke prijs - 

kwijt kan, de verwerker leert in te spelen op het aanbod, de verkoopkanalen flexibiliteit in hun 

assortiment aankunnen en het aanhouden zonder klemmende afspraken met toeleveranciers (leveren 

binnen een uur), de consument duurzaam consumeert en er een redelijke prijs door de keten heen wordt 

betaald, wordt aan een duurzaam, dus over lange tijd te handhaven voedselsysteem gewerkt.’74  

 

2.4 Rol(len) en invulling 

10. In de Uitvoeringsagenda maakt de provincie onderscheid tussen vier rollen die de provincie wil inzetten met 

betrekking tot de Voedselvisie. Deze zijn geïnspireerd op de rollen van de Nederlandse School voor 

Openbaar Bestuur (NSOB). 

a. De vier rollen die de provincie onderscheidt zijn: mogelijk maken (subsidie), ruimte geven ((ruimtelijke) 

kaders), opdracht geven (financieel) en inspireren (communicatie & netwerken). In de Uitvoeringsagenda 

noemt de provincie deze rollen haar instrumentenmix.75 

b. In een interview heeft de provincie toegelicht dat deze rollen geïnspireerd zijn op de rollen van de NSOB: 

de responsieve overheid, de rechtmatige overheid, de presterende overheid en de netwerkende 

overheid.76 

 

11. De provincie heeft in de Uitvoeringsagenda voor ieder van de rollen aangegeven met welke instrumenten zij 

hier in de periode 2021-2022 invulling aan wil geven. Bij elk instrument is aangegeven aan welke van de drie 

resultaten (zie Kader 2.2 in Paragraaf 2.3) dit instrument moet bijdragen.77  

 
71 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, p. 7 
72 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, pp. 10-19 
73 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, p. 6 
74 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, p. 7 
75 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022, 17 juni 2021 
76 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 21 januari 2022 
77 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022, 17 juni 2021, pp. 10-15 
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a. In de Uitvoeringsagenda is per rol een uitgebreide tabel opgenomen met de instrumenten die de 

provincie wil inzetten, inclusief toelichting. De hoeveelheid instrumenten per rol verschilt. 

I. Voor de rol ‘mogelijk maken (subsidie)’ gaat dit bijvoorbeeld om een kennis- en coachingsregeling 

en Uitvoeringsagenda’s Greenports, Voedsel Verbindt en The Protein Cluster. 

II. Voor de rol ‘ruimte geven ((ruimtelijke) kaders)’ zijn onder andere de Omgevingsvisie, de 

Omgevingsverordening en Vergunning, Toezicht en Handhaving en (VTH) als instrumenten 

opgenomen. 

III. Voor de rol ‘opdracht geven (financieel)’ zijn de instrumenten het verstrekken van opdrachten en het 

deelnemen aan onderzoeken. 

IV. In de rol ‘inspireren (communicatie & netwerken)’ worden instrumenten als lobby en samenwerking 

en het door de provincie ontwikkelde platform Boer & Business in Balans ingezet. 

V. Zie Bijlage B voor een volledig overzicht van de instrumenten per rol met toelichting per instrument. 

b. Naast dat bij elk instrument is aangegeven aan welke van de drie resultaten het instrument moet 

bijdragen, is er ook aangegeven welk budget voor het instrument is geraamd en wanneer de inzet van 

het instrument ingepland is. Verder is benoemd bij welke transitiefase(s) het instrument past en welke 

groepen uit de innovatiecurve verwacht worden deel te nemen aan het instrument.  

 

2.5 Organisatie en teamsamenstelling 

12. De provinciale organisatie is opgedeeld in drie directies die ieder zijn opgedeeld in verschillende sectoren. 

Tussen de directies en sectoren wordt samengewerkt als flexibele matrixorganisatie. Ook aan de 

Voedselvisie werken medewerkers van verschillende sectoren samen. 

a. De provincie is georganiseerd in drie directies: een directie Beleid, een directie Beheer en uitvoering en 

een directie Concernzaken waarin de bedrijfsvoeringzaken worden geregeld. Binnen de directie Beleid 

zijn verschillende sectoren. Landbouw valt onder de sector Regionale Economie & Erfgoed. Onder de 

sector Groen vallen onder andere biodiversiteit, tegengaan van bodemdaling en de aansturing van het 

programma stikstof. Water valt onder de sector Omgevingsbeleid. Er is ook een sector Integrale 

opgaven en transities, daar valt energietransitie bijvoorbeeld onder. Landbouw- en voedseltransitie valt 

niet onder deze sector.78  

b. De provincie geeft aan dat de kaders van de sectoren de samenwerking tussen de verschillende 

onderwerpen niet belemmeren. In de praktijk werkt de organisatie als een flexibele matrixorganisatie: 

formeel zijn er binnen de directie Beleid verticale verbanden in sectoren, maar in de praktijk wordt er met 

allerlei dwarsverbanden tussen de sectoren gewerkt, in werkgroepen of projectgroepen. Deze 

dwarsverbanden zijn flexibel en worden naar behoefte ingevuld en gewijzigd. Hier wordt pragmatisch 

mee omgegaan. Volgens de provincie is er tussen de collega’s van de verschillende sectoren veel 

onderling contact over onderwerpen die verwant zijn aan elkaar. Als er een nieuw probleem aan de orde 

komt, wordt hier een nieuwe werkgroep of projectgroep voor opgericht met alle collega’s die hierbij 

betrokken moeten zijn, ongeacht vanuit welke sector.79 

c. De directie Beheer en uitvoering is onder meer bezig met aanleg en onderhoud van (vaar)wegen. 

Sectoren uit de directie Beleid werken net zo goed samen met de sectoren uit de directie Beheer en 

uitvoering. Binnen deze directie is ook een sector Bodem en groen waarmee volgens de provincie veel 

samengewerkt wordt door de sector Groen uit de directie Beleid.80 

 
78 Provincie Noord-Holland, ambtelijke interviews, 5 april en 2 mei 2022 
79 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 
80 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 

https://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/wp-content/uploads/2022/12/Noord-Holland-Bijlage-B.pdf
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d. Aan de Voedselvisie werken met name medewerkers van de directie beleid, van zowel de sector Groen 

als van de sector Regionale Economie & Erfgoed. Daarnaast wordt ook samengewerkt met bijvoorbeeld 

collega’s van de beleidssectoren waar mobiliteit en water onder vallen.81 

 

2.6 Evaluatie en monitoring 

13. De provincie is op moment van schrijven (september 2022) bezig met het opzetten van een 

monitoringsystematiek voor de Voedselvisie. Zij ontwikkelt monitoring op drie niveaus: activiteiten en output, 

beleidseffecten en impact. Op dit laatste niveau richt zij de monitoring op de vier perspectieven die 

voortkomen uit de opgestelde doelen (economisch, ecologisch, ruimtelijk en sociaal) en gebruikt hierbij 

zoveel mogelijk de bestaande monitoringssystematieken. Hierbij plaatst de provincie enkele voorbehouden 

op de mogelijkheden om een directe link te leggen tussen de gebruikte indicatoren en de inzet van de 

provincie. 

a. De provincie is momenteel bezig met het zoeken naar de juiste manier van monitoring.82 De provincie 

geeft aan dat monitoren van een transitie lastig is omdat een transitie meer dan een generatie nodig 

heeft om zich te voltrekken.83  

b. In de Voedselvisie84 en de Statenbrief met update over de Voedselvisie van juni 202285 geeft de 

provincie aan op welke manier zij monitoring wil inzetten. In de Statenbrief staat hoe de provincie de 

monitoring op drie verschillende niveaus wil gaan uitvoeren. In de Voedselvisie zelf richtte de provincie 

zich op het derde genoemde niveau, deze heeft de provincie dan ook verder uitgewerkt. 

I. Het eerste niveau is het niveau van activiteiten en output van deze activiteiten. Dit heeft de provincie 

nu één keer gedaan door in de Statenbrief met update over de Voedselvisie van juni 2022 een 

overzicht te geven van de uitgevoerde activiteiten (zie ook bevinding 15 en Hoofdstuk 3).86 

II. Ten tweede wil de provincie monitoren op het niveau van beleidseffecten. De provincie werkt 

indicatoren uit die inzicht geven in de mate waarin de drie afzonderlijke beleidsdoelen uit de 

Voedselvisie gerealiseerd worden (meer regeneratieve landbouw, meer kringlooplandbouw en meer 

eten uit de korte keten).87 

III. Ten derde wil de provincie monitoren op het niveau van impact. Dit niveau van monitoring kwam ook 

al aan de orde in de Voedselvisie zelf. In aansluiting op de doelen heeft de provincie ervoor gekozen 

vier perspectieven te monitoren. Wel geeft de provincie daarbij aan dat dit lastig is, omdat voor deze 

perspectieven geen specifieke indicatoren en monitoringsgegevens beschikbaar zijn. De provincie 

wil daarom gebruik maken van al ontwikkelde of in ontwikkeling zijnde monitors.88 Zie voor een 

toelichting op de gebruikte monitors Kader 2.3.  

 
81 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 
82 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 
83 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 21 januari 2022 
84 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, p. 25 
85 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 
86 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 
87 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 
88 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, p. 25 & Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 

2022 en stand van zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 
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a. Het is voor de provincie een vraagstuk hoe bestaande monitoringssystemen en gegevens 

hiervoor kunnen worden ingezet. Vragen als naar welke gegevens moet worden gekeken, 

welke systematiek moet worden gebruikt en hoe ingewikkeld of eenvoudig dit moet worden 

vormgegeven, zijn nu heel belangrijk omdat het de basis is voor latere resultaatmetingen.89  

b. De provincie geeft aan dat het niet mogelijk zal zijn om bij een evaluatie een directe link te 

leggen tussen de door de provincie ondernomen activiteiten en de waarde van de gebruikte 

indicatoren. Daarvoor zijn er teveel andere factoren die hierop ook van invloed zijn.90 

c. Om meer te gaan sturen op doelen, werken verschillende provincies, het Rijk, kennisinstellingen en de 

agrarische sector aan de ontwikkeling van zogenaamde Kritische Prestatie Indicatoren (KPI’s). De 

provincie Noord-Holland levert net als een aantal andere provincies een bijdrage aan de ontwikkeling 

van KPI’s. In de provincies worden pilots uitgevoerd om de methodologie in de praktijk te toetsen, en 

wordt een landelijke set van KPI’s opgesteld. De invulling voor drempel- en streefwaarden kan regionaal 

of per gebied verschillend zijn. De ondergrond bepaalt bijvoorbeeld de CO2-uitstoot. Als dezelfde 

streefwaarden voor veenweide- als voor kleigrond worden gebruikt kan het lijken alsof de boer op 

veenweidegrond het veel slechter doet dan de boer op kleigrond, terwijl dit niet zo hoeft te zijn. Voor 

implementatie wordt er toegewerkt naar de volgende periode (2028) van het Nationaal Strategisch Plan, 

de Nederlandse invulling van het nieuwe Europese Gemeenschappelijke Landbouwbeleid (GLB).91 

d. De beschikbare monitoringsgegevens hebben volgens de provincie beperkingen. Zo is aangegeven dat 

het de bedoeling is om jaarlijks te monitoren, maar sommige gegevens worden enkel tweejaarlijks 

bijgehouden. Daarnaast worden lang niet alle cijfers al geruimere tijd bijgehouden. En sommige cijfers, 

zoals het aantal hectare natuurinclusieve landbouw, zijn niet beschikbaar.92 

e. De provincie geeft aan dat zij de indicatoren op de verschillende niveaus in samenhang uitwerkt, zodat 

de volledige beleidsketen en de samenhangen daarbinnen zichtbaar worden. De provincie besteedt 

daarbij expliciet aandacht aan de aannames die zij doet over de bijdragen van activiteiten aan de 

beoogde doelen. De provincie streeft ernaar in het uitvoeringsproces op gepaste momenten 

leeractiviteiten in te bouwen waarin deze aannames kunnen worden getoetst, om zo het beleid waar 

nodig te kunnen verbeteren.93 

 

Kader 2.3 – Monitoring 
 

De provincie Noord-Holland heeft in de Voedselvisie voor ieder van de vier perspectieven (economisch, ecologisch, ruimtelijk en 

sociaal) toegelicht welke indicatoren gebruikt worden voor monitoring.94 

 

Voor de monitoring van het economische perspectief maakt de provincie gebruik van de Agrimatie Duurzaamheidsprestaties 

van de agrarische sector in Noord-Holland. Deze indicator wordt jaarlijks in opdracht van de provincie gepubliceerd door 

Wageningen Economic Research.  

 

De provincie geeft aan dat het voor het ecologisch perspectief lastig is om één indicator aan te wijzen, omdat de manier 

waarop en de mate waarin een agrarisch bedrijf kan bijdragen aan ecosysteemdiensten en (bodem-) biodiversiteit sterk 

 
89 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 
90 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, p. 25 
91 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 & reactie feitelijk wederhoor, 19 oktober 2022 
92 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 21 januari 2022 
93 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 
94 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, p. 25 

https://www.agrimatie.nl/PublicatieRegio.aspx?subpubID=2518&sectorID=7225&themaID=7201&indicatorID=7207
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afhankelijk is van de bedrijfsvoering, grondsoort of zelfs door externe, soms internationale, factoren die de provincie niet altijd 

direct kan beïnvloeden. De provincie steunt in samenhang met de doelen in het Masterplan Biodiversiteit de 

Biodiversiteitsmonitor melkveehouderij (ontwikkeld door FrieslandCampina, Rabobank en het Wereld Natuur Fonds) en de 

Biodiversiteitsmonitor Akkerbouw. De Biodiversiteitsmonitor Akkerbouw is op moment van schrijven (september 2022) nog in 

ontwikkeling. Deze monitor wordt ontwikkeld door de Brancheorganisatie Akkerbouw, provincie Groningen, de Rabobank en het 

Wereld Natuur Fonds.95 

 

Ook voor het ruimtelijk perspectief geldt dat het volgens de provincie lastig is hiervoor een indicator aan te wijzen, omdat de 

fysieke ruimte ook sterk bepaald wordt door externe, soms internationale, factoren die de provincie niet altijd direct kan 

beïnvloeden (internationale afspraken, industrie in omringende landen, etc.). De provincie geeft aan dat in samenwerking met 

experts onder andere vanuit het ruimtelijke domein wordt verkend op welke manier er kan worden bijgedragen aan de 

ontwikkeling van een KPI op de ruimtelijke impact.  

 

De indicator die gebruikt wordt voor het sociale perspectief is de waarderingsscore voor de Nederlandse land en tuinbouw door 

de inwoners van Nederland. Deze wordt tweejaarlijks geüpdatet in opdracht van het topsectoren beleid Agri & Food in 

samenwerking met het WECR. 
 

 

14. De provincie wil een tussentijdse evaluatie van de Voedselvisie uitvoeren, waarmee zij het beleid mogelijk wil 

actualiseren. Op moment van schrijven (september 2022) zijn door de provincie nog geen evaluaties 

uitgevoerd, ook niet van instrumenten die zijn ingezet in het Programma Natuurinclusieve landbouw. 

a. De provincie heeft op moment van schrijven geen (interne) evaluaties over instrumenten en activiteiten 

op het gebied van landbouw- en voedseltransitie, ook niet op losse onderdelen daarvan, onder andere 

omdat de Voedselvisie pas recent gestart is.96  

b. Over het Programma Natuurinclusieve landbouw 2018-2019 is na afronding een Statenbrief gestuurd 

waarin is aangegeven welke instrumenten in dit programma zijn ingezet. Deze instrumenten waren 

gebaseerd op de aanbevelingen uit het Eindrapport Living Lab Natuurinclusieve landbouw Noord-

Holland van de Natuur- en Milieufederatie Noord-Holland. De inzet van de instrumenten in het kader van 

het Programma Natuurinclusieve landbouw is niet geëvalueerd.97 

c. In 2024 zal een tussentijdse evaluatie van de Voedselvisie worden uitgevoerd. De evaluatie kan volgens 

de provincie resulteren in een actualisatie van de Voedselvisie in 2025 voor de verdere looptijd van de 

Voedselvisie tot 2030.98 

 

15. In de Voedselvisie zeggen GS toe in de periode 2020-2024 tussentijds te rapporteren aan PS over de 

activiteiten en projecten in 2020-2024.99 In juni 2022 hebben PS een eerste rapportage ontvangen. 

a. PS ontvangen de Uitvoeringsagenda’s die door GS zijn vastgesteld. In de Uitvoeringsagenda 2021-2022 

is een korte doorkijk naar 2023-2024 opgenomen en aangegeven dat PS voor die periode een nieuwe 

Uitvoeringsagenda zullen ontvangen.100 

 
95 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, p. 25 & Wageningen Environmental Research e.a. (2021), BiodiversiteitsMonitor Akkerbouw – 

Wetenschappelijke onderbouwing en toepassing in de praktijk, november 2021 
96 Provincie Noord-Holland, mail aan Rekenkamer, 1 maart 2022 
97 Provincie Noord-Holland (2020), Statenbrief ‘Motie 40-201 7 Programma natuurinclusieve landbouw 2018-2019 en de 

doorloop van activiteiten in 2020’, 26 mei 2020 
98 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, p. 27 & Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 21 januari 2022 
99 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, p. 25 
100 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022, 17 juni 2021, p. 17 

https://biodiversiteitsmonitor.nl/
https://www.agrimatie.nl/themaResultaat.aspx?subpubID=2232&sectorID=2245&themaID=2271&indicatorID=2434
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b. In de Voedselvisie is aangegeven dat in 2022 een tussentijdse rapportage wordt opgeleverd.101 In 

juni 2022 hebben PS van GS een brief ontvangen over de uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie 

Noord-Holland 2022. Hierin gaan GS ook in op de stand van zaken van verschillende toezeggingen die 

gedaan zijn aan PS bij de behandeling van de Voedselvisie en geven zij een update over de uitvoering 

van de Voedselvisie. Dit is geen evaluatie, maar een overzicht van uitgevoerde activiteiten.102 Op de 

inhoud van deze brief wordt ingegaan in Hoofdstuk 3. 

 

 

 
101 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, p. 27 
102 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 
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| 3 | Uitvoering 

In dit hoofdstuk gaat de Rekenkamer in op de wijze waarop de provincie uitvoering geeft aan haar beleid met 

betrekking tot landbouw- en voedseltransitie. Daarbij wordt ingegaan op de uitgevoerde activiteiten (Paragraaf 

3.1) en de organisatie, capaciteit en bestede middelen (3.2). Op basis van voornamelijk interviews wordt 

inzichtelijk gemaakt in hoeverre de gestelde doelen (naar verwachting) worden behaald (3.3) en wordt ingegaan 

op de rol van verschillende aspecten bij de (verwachte) doelbereiking (3.4). 

 

3.1 Uitgevoerde activiteiten 

16. De provincie heeft zich sinds de vaststelling van de Voedselvisie begin 2021 gericht op het opzetten van de 

organisatie rondom de uitvoering van de Voedselvisie. De uitvoering van activiteiten is nog beperkt. 

Uitvoering van activiteiten die voortkomen uit het voorgaande beleid is beperkt of gestopt voor vaststelling 

van de Voedselvisie. 

a. In een Statenbrief van juni 2022 geven GS een update over de uitvoering van de Voedselvisie. In deze 

brief ligt de focus op een subsidieregeling die is opgezet voor projecten die bijdragen aan doelen uit de 

Voedselvisie. Ook wordt ingegaan op de ontwikkeling van de monitoring van de provinciale bijdrage aan 

de transitie naar een duurzaam voedselsysteem. Daarnaast wordt in de bijlage van de brief een update 

gegeven over de inzet van elk in de Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022 genoemd instrument. 

Volgens deze update loopt de uitvoering van de meeste instrumenten op schema. Als dit niet het geval 

is, heeft dit verschillende keren te maken met corona.103 

b. In een interview geeft de provincie aan dat zij sinds de vaststelling van de Voedselvisie begin 2021 bezig 

is geweest met verschillende zaken die vooral betrekking hebben op de organisatie rondom de 

Voedselvisie. Hierbij worden onder andere ook het opzetten van de subsidieregeling en het uitwerken 

van de monitoring genoemd. Daarnaast is de provincie tijd kwijt geweest met het opzetten van een 

aanjaagteam dat helpt bij de uitvoering van de Voedselvisie. Verder wordt er volgens de provincie veel 

nagedacht over wat voor nu de beste manier is om stappen te zetten. Zo zijn er Voedselcafés gehouden 

om hierover te spreken met ondernemers uit alle stappen van de voedselketen.104  

c. Voor de Voedselvisie had de provincie van 2018 tot 2020 het Programma Natuurinclusieve landbouw.105 

De provincie geeft aan dat er niet veel projecten zijn die al langere tijd lopen. 106 Daarnaast is een deel 

van de activiteiten die voortkomen uit het Programma Natuurinclusieve landbouw gestopt. Natuur en 

Milieufederatie Noord-Holland (MNH) geeft bijvoorbeeld aan dat zij in het kader van het Programma 

Natuurinclusieve landbouw ondersteuning kreeg van de provincie om een living lab107 over 

natuurinclusieve landbouw op te zetten. Zij geven aan dat bij de beëindiging van het programma ook de 

samenwerking met MNH werd gestopt, waardoor living lab niet kon worden voortgezet. MNH geeft aan 

 
103 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 
104 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 
105 Provincie Noord-Holland (2018), Statenbrief ‘Programma Natuurinclusieve landbouw’, 17 mei 2018 
106 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 21 januari 2022 
107 In het living lab werden bij boeren workshops georganiseerd over bijvoorbeeld biodiversiteit in de grond, het effect van 

wisselteelt, strokenteelt, kruidenrijk grasland of kruidenrijke akkerranden. Bron: Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, 

interview, 2 juni 2022 
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dat zij de betrokken agrariërs moest teleurstellen en hen niet verder kon ondersteunen in hun 

ontwikkelingen naar natuurinclusieve landbouw.108 

d. Zowel LTO Noord als MNH geven in gesprek met de Rekenkamer aan dat zij nog weinig zien van de 

uitvoering van de Voedselvisie. LTO Noord zegt dat de Voedselvisie nog vooral papier is en het voor hen 

lastig is om de slag te maken naar de praktijk van boeren.109 MNH geeft aan dat het lang duurt voordat 

de provincie haar beleid op papier heeft en daarna met de uitvoering begint. Sinds de aankondiging van 

de Voedselvisie bij de start van de huidige collegeperiode is er volgens MNH weinig gebeurt.110 

 

17. De provincie voert in samenwerking met andere partijen een (tot op heden) beperkt aantal activiteiten uit op 

het gebied van landbouw- en voedseltransitie.  

a. Zoals besproken in bevinding 16 is de uitvoering van activiteiten tot nu toe beperkt, er worden echter wel 

activiteiten uitgevoerd. Een samenvatting van de update over de inzet van de instrumenten uit de 

Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022 is opgenomen in Bijlage B. Enkele voorbeelden van 

uitgevoerde activiteiten zijn: 

I. Onder de rol ‘mogelijk maken (subsidie)’ wordt, naast de uitvoeringsregeling die de provincie zelf 

heeft opgesteld, ook het faciliteren van onder andere de uitvoeringsagenda’s van netwerken als de 

Greenports en Voedsel Verbindt (zie Kader 3.1 voor een toelichting) als instrument genoemd. In de 

update worden verschillende activiteiten van Voedsel Verbindt genoemd, maar komen de 

Greenports niet aan bod.111  

II. Onder de rol ‘ruimte geven ((ruimtelijke) kaders)’ wordt onder andere een KPI-pilot 

kringlooplandbouw in de Beemster genoemd. Dit project is ook in meerdere interviews aan de orde 

gekomen. De pilot draait om het ontwikkelen van een methode op basis waarvan (gebieds)partijen 

transparant, eerlijk, betrouwbaar agrarisch ondernemers kunnen belonen (niet alleen financieel) 

voor hun bijdragen aan doelen: water, biodiversiteit, bodem, klimaat, landschap, sociale 

waardering.112 LTO Noord geeft over dit project aan dat zij het positief vinden dat deze pilot in met 

gangbare landbouw plaatsvindt. Als de pilot goede, en niet teveel, KPI’s oplevert, zou dit volgens 

LTO Noord goed kunnen werken.113 

III. Onder de rol ‘opdracht geven (financieel)’ wordt onder andere het bloemkoolproject genoemd.114 Dit 

is een project dat voortkomt uit de hackathon Boer & Business in Balans uit 2019 die werd 

gehouden in het kader van het Programma Natuurinclusieve landbouw115, het beleid dat vooraf ging 

aan de Voedselvisie.116 Kader 3.2 gaat uitgebreider in op dit project.  

IV. Onder de rol ‘communicatie/netwerken (aanjagend en inspirerend)’ wordt onder ander het online 

platform dat de provincie heeft opgericht (www.boerenbusinessinbalans.nl) genoemd en het aantal 

bezoekers dat deze website heeft getrokken. Onder deze rol zou de provincie ook een denktank 

oprichten, dit is één van de activiteiten die nog niet is uitgevoerd.117  

 
108 Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, ambtelijk interview, 2 juni 2022 
109 LTO Noord, interview, 3 juni 2022 
110 Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, interview, 2 juni 2022 
111 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 
112 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022; Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 & LTO Noord, 

interview, 3 juni 2022 
113 LTO Noord, interview, 3 juni 2022 
114 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 
115 Provincie Noord-Holland (2018), Statenbrief ‘Programma Natuurinclusieve landbouw’, 17 mei 2018 
116 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 
117 Provincie Noord-Holland (2018), Statenbrief ‘Programma Natuurinclusieve landbouw’, 17 mei 2018 

https://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/wp-content/uploads/2022/12/Noord-Holland-Bijlage-B.pdf
https://randstedelijkerekenkamer.sharepoint.com/sites/Onderzoek-Voedselvisieenlandbouwtransitie/Gedeelde%20documenten/Voedselvisie%20en%20landbouwtransitie/4%20Uitvoeren%20onderzoek/NH/4%20Opstellen%20Nota%20van%20bevindingen/Oud/www.boerenbusinessinbalans.nl
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b. Een instrument dat geen relatie heeft met de Voedselvisie, maar wel door verschillende geïnterviewden 

wordt genoemd is het Landbouwportaal.118 Via het Landbouwportaal is het voor agrariërs mogelijk om 

gratis een coach op het erf te laten komen voor bedrijfsadvies op maat. Er zijn coaches beschikbaar voor 

de thema’s Erfafspoeling mineralen en nutriënten, Duurzaam bodembeheer, Gewasbescherming, 

Voldoende Zoetwater en Perceel- en oeverinrichting & beheer. Het Landbouwportaal is tot stand 

gekomen vanuit de samenwerking Bodem & Water, waar naast de provincie LTO Noord, de agrarische 

collectieven, de Koninklijke Algemeene Vereeniging voor Bloembollencultuur (KAVB) en de 

waterschappen in Noord-Holland in samenwerken.119 De visies van LTO Noord en MNH over de 

effectiviteit van het landbouwportaal verschillen. LTO Noord is positief en geeft aan dat het concrete 

verbeteringen in het bewustzijn van boeren brengt over waterkwaliteit en eventueel financiële middelen 

voor gerichte investeringen vanuit de provincie en het waterschap.120 MNH geeft aan dat het een erg 

vraaggestuurd instrument is, omdat boeren zichzelf moeten aanmelden om een bodemcoach te krijgen. 

MNH is van mening dat, als de provincie deze veranderingen op het tempo van de boeren laat 

gebeuren, de verduurzaming nog lang zal duren.121 

 

Kader 3.1 Samenwerkingen 
 

De provincie voert niet alle activiteiten in het kader van de Voedselvisie zelf uit. In een interview geeft de provincie aan dat de 

provincie weliswaar ambities vormgeeft en doelen stelt, maar er ook samengewerkt moet worden met andere partners. Deze 

context is volgens de provincie belangrijk om mee te nemen in het begrijpen van het provinciale beleid.122 Het subsidiëren van 

de uitvoeringsagenda’s van onder andere de Greenports en Voedsel Verbindt is één van de instrumenten in de 

Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022.123  

 

Greenports 

Een 'greenport' is een groot tuinbouwcluster, waarin planten, bomen, bollen, bloemen en groenten worden geproduceerd en 

verhandeld. Het grootste deel van de productie gebeurt in kassen (de glastuinbouw), maar een belangrijk deel ook in de open 

lucht; vooral de bollenteelt en boomsierteelt. In Noord-Holland zijn er twee greenports: Noord-Holland Noord en Aalsmeer.124 De 

Greenports worden door de provincie gesubsidieerd. In 2021 bedroeg deze subsidie ongeveer € 250.000 per greenport en nog 

€ 150.000 voor Greenports Nederland.125 Zie ook bevinding 25. Subsidies aan de Greenports zijn niet gekoppeld aan de 

Voedselvisie, maar gekoppeld aan de Uitvoeringsagenda Economie 2021-2023. De uitvoeringsagenda’s richten zich onder 

andere op de inzet voor arbeidsmarkt & onderwijs en verduurzaming energie glastuinbouw. Een deel van de projecten die in het 

kader van de uitvoeringsagenda’s worden uitgevoerd zijn (ook) gericht op de doelen van de Voedselvisie.126  

 

Voedsel Verbindt 

Een deel van de korte keten projecten loopt via ‘Voedsel Verbindt’. De provincie geeft aan dat het handiger is de uitvoering over 

te laten aan de uitvoeringspartijen van het netwerk Voedsel Verbindt, een voedselnetwerk in de Metropoolregio Amsterdam.127 

Voedsel Verbindt omschrijft zichzelf als een activerend platform dat een overzicht biedt van relevante Agri & Food initiatieven, 

ontwikkelingen, projecten en partijen uit de regio. Het is een initiatief van onder andere de provincie Flevoland, provincie Noord-

 
118 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 2 mei 2022; Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, interview, 2 juni 2022 & 

LTO Noord, interview, 3 juni 2022 
119 Landbouwportaal Noord-Holland (2022), landbouwportaalnoordholland.nl 
120 LTO Noord, interview, 3 juni 2022 
121 Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, interview, 2 juni 2022 
122 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 21 januari 2022 
123 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022, 17 juni 2021, p. 11 
124 Provincie Noord-Holland (2022), www.noord-holland.nl 
125 Provincie Noord-Holland (2020), Programmabegroting 2021, p. 234 
126 Provincie Noord-Holland, reactie feitelijk wederhoor, 19 oktober 2022 
127 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 21 januari 2022 

https://landbouwportaalnoordholland.nl/
https://www.noord-holland.nl/Onderwerpen/Land_en_tuinbouw_visserij/Greenports
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Holland, verschillende gemeenten, hoger onderwijsinstellingen, LTO Noord, Greenport Noord-Holland Noord en Foodcouncil 

MRA. De stichting heeft ten doel het verwezenlijken van een robuust, duurzaam — en gezond regionaal voedselsysteem ten 

behoeve van een leefbare metropoolregio Amsterdam en omliggende agrarische gebieden en voorts al hetgeen met het 

vorenstaande direct of indirect verband houdt of daartoe— bevorderlijk kan zijn, alles in de ruimste zin van het woord.128 In de 

Statenbrief met update over de uitvoering van de Voedselvisie worden vier projecten genoemd van Voedsel Verbindt die door 

de provincie worden gesteund. Allereerst het verstevigen van boerderijeducatie via Jong Leren Eten en de Challenge: méér 

eten uit de regio. Daarnaast worden in het najaar een Challenge Foodtrucks georganiseerd en komt er een tweede challenge 

Korte Keten.129 De subsidie aan Voedsel Verbindt bedroeg in 2021 € 275.000 (€ 150.000 voor de Stichting Voedsel Verbindt en 

€ 125.000 voor de Voedsel Verbindt uitvoeringsagenda 2020-2023).130 
 

 

Kader 3.2 Bloemkoolproject 
 

Hackaton 

In het kader van het Programma Natuurinclusieve landbouw organiseerde de provincie in 2019 de hackathon Boer & Business 

in Balans. Het idee van de hackaton was dat acht boeren een casus inbrachten en in drie dagen in teams met verschillende 

expertises een natuurinclusieve oplossing voor de boer werd gezocht. 131  

 

Eén van de ingebrachte casussen ging over een goede voedingsbodem voor het telen van de beste bloemkool.132 De 

betreffende agrariër zou het liefst al zijn mest bovengronds uitrijden in plaats van deze ondergronds in te werken. Het is echter 

verplicht om mest onder te werken. De gedachte hierachter is dat er minder uit- en afspoeling is van de mest. Hij vindt het 

onderwerken van mest slecht voor zijn bodem omdat iedere grondbewerking bodemleven dodend is. Door het onderwerken van 

mest kan er blauwzuurgas in de bodem komen. Hierdoor gaan veel kleine microben en andere organismen kapot. Daarnaast 

zag hij in de praktijk dat op velden waar de mest bovengronds werd uitgereden veel meer nesten van weidevogels lagen. De 

mest is een voedselbron voor insecten en daar komen heel veel insecten op af die eten van de mest. Daar komen de 

weidevogels weer op af want die eten de insecten. Als de mest wordt ondergewerkt gaat het dus slechter met de insecten en 

weidevogels.133 

 

Het hackathon-team stelde voor om op het bloemkoolbedrijf een living lab te realiseren. Daar kan bewijs verzameld worden 

voor een beter bodembeheer gekoppeld aan de verwerking van vaste mest op het bedrijf. Het team vroeg financiën voor het 

opzetten van een living lab, meetinstrumenten, (onderzoeksgeld) en de monitoring daarvan. Deze uitkomst is door de jury 

beoordeeld als één van de beste 3 van deze hackathon. De jury brengt de uitkomst van dit hackathon-team onder de aandacht 

van het ministerie van LNV. 134 Na de hackathon is in samenwerking met RVO, InHolland, de vereniging van broccoli- en 

bloemkooltelers en provincie Noord-Holland een plan op papier gezet. Op 11 oktober 2019 is het plan met het ministerie van 

LNV besproken. De vraag aan het Rijk was om vrijstelling te krijgen voor het uitrijden van vaste mest bovengronds. Een 

onderzoek moet in een aantal jaren aantonen dat het bovengronds aanwenden van vaste mest een positieve bijdrage levert aan 

zijn bodemstructuur, bodemvruchtbaarheid en de voedingsstoffen in zijn bloemkool.135  

 

Onderzoek 

In februari 2020 is het plan van aanpak voor een vierjarig onderzoek naar het effect van niet onderwerken van strorijke stalmest 

 
128 Voedsel Verbindt (2022), voedselverbindt.nl 
129 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 
130 Provincie Noord-Holland (2022), Subsidieregister 2021 
131 Boer en Business in Balans (2019), www.boerenbusinessinbalans.nl, 27 juni 2019 
132 Boer en Business in Balans (2019), www.boerenbusinessinbalans.nl, 27 juni 2019 
133 Agrariër, interview, 13 juni 2022 
134 Boer en Business in Balans (2019), www.boerenbusinessinbalans.nl, 27 juni 2019 
135 Groen Kapitaal (2019), platform.groenkapitaal.nl 

https://voedselverbindt.nl/over-ons/
https://www.boerenbusinessinbalans.nl/initiatieven/wat-doen-we-zelf/hackathon-boer-business-in-balans-de-uitkomsten/
https://www.boerenbusinessinbalans.nl/initiatieven/wat-doen-we-zelf/hackathon-boer-business-in-balans-de-uitkomsten/
https://www.boerenbusinessinbalans.nl/initiatieven/wat-doen-we-zelf/hackathon-boer-business-in-balans-de-uitkomsten/
https://platform.groenkapitaal.nl/casus-4-bloemkoolteler-wim-wil-de-beste-bloemkolen-binnen-een-praktisch-bodembestendig-mestbeleid/
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in de bloemkoolteelt van Noord-Holland gepubliceerd. De hoofdvraag van het onderzoek is wat de invloed is van niet 

onderwerken op bodemkwaliteit, opbrengst, productkwaliteit van gewassen, uitspoeling naar oppervlaktewater, onder- en 

bovengrondse biodiversiteit (microben, aaltjes en insecten) en akkervogels. 136 Elk jaar wordt een rapportage opgesteld waarin 

de resultaten van de metingen worden gepubliceerd.137 

 

De agrariër geeft in een interview aan dat de resultaten van het onderzoek laten zien dat de insecten op het veld met 

bovengrondse mest toenemen. Er zijn meer insecten op de velden waar de mest bovengronds lag, dan op de velden waar de 

mest ondergewerkt wordt. Dit bevestigt zijn ervaring. Hij hoopt dat de resultaten van het onderzoek er toe zullen leiden dat de 

wet aangepast gaat worden, waardoor er meer gebruik mag worden gemaakt van bovengrondse mest.138 

 

Rol provincie Noord-Holland 

De provincie heeft de hackathon georganiseerd. Vanuit de provincie is ook ondersteuning geweest met het 

opzetten van de pilot. In september 2022 heeft gedeputeerde Zaal met een delegatie een werkbezoek gebracht aan de pilot. De 

agrariër geeft aan dat hij regelmatig contact heeft met de provincie over de pilot. Zo’n zeven keer per jaar is er 

overleg met de UvA en de provincie, hierbij wordt besproken hoe de pilot loopt en wat er speelt.139 
 

 

3.2 Capaciteit en bestede middelen 

Capaciteit 

18. Het provinciale landbouwteam bestaat uit zes medewerkers, waarvan er twee aan de Voedselvisie hebben 

gewerkt. De uitvoering en coördinatie van de instrumenten uit de Uitvoeringsagenda gebeurt door twee fte, 

die daarbij ondersteund worden door een aanjaagteam en collega’s van verschillende afdelingen van de 

provincie. 

a. Het landbouwteam van de provincie bestaat momenteel uit zes collega’s, uit verschillende sectoren van 

de directie Beleid van de provincie (zie Paragraaf 2.5), die ieder ook nog een tweede pet op hebben. Zo 

is er de combinatie met voedseltransitie, met stikstof, met natuur en met veenweide.140 Twee van deze 

collega’s hebben zich beziggehouden met de Voedselvisie.141 

b. Voor de uitvoering en coördinatie van de instrumenten uit de Uitvoeringsagenda heeft de provincie een 

programmamanager Voedselvisie en de communitymanager Boer en Business in Balans (beiden fulltime 

fte). Bij de uitvoering van meerdere instrumenten zijn daarnaast een aanjaagteam en collega’s van 

verschillende afdelingen van de provincie betrokken.142 

I. Zoals genoemd in bevinding 16b heeft de provincie voor de uitvoering van meerdere instrumenten 

van de Voedselvisie een aanjaag- of expertteam extern ingehuurd. De capaciteit van de team is 

bijna 8000 uur voor de periode van november 2021 tot en met december 2024.143 Dit aanjaagteam 

 
136 Amsterdam Green Campus (2020), Een vierjarig onderzoek naar het effect van niet onderwerken van strorijke stalmest in de 

bloemkoolteelt van Noord-Holland, 2 februari 2020 
137 Amsterdam Green Campus, Universiteit van Amsterdam en Provincie Noord-Holland (2020), Eerste rapportage van het 

vierjarig onderzoek naar het effect van niet onderwerken van strorijke stalmest in de bloemkoolteelt van Noord-Holland & 

Amsterdam Green Campus, Universiteit van Amsterdam en Provincie Noord-Holland (2021), Duurzame bloemkool Vierjarig 

onderzoek naar het effect van het niet onderwerken van strorijke stalmest in bloemkoolteelt in Noord-Holland, oktober 2021 
138 Agrariër, interview, 13 juni 2022 
139 Agrariër, interview, 13 juni 2022 & Boer en Business in Balans (2022), www.boerenbusinessinbalans.nl, 23 september 2022 
140 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 mei 2022 
141 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 21 januari 2022 
142 Provincie Noord-Holland, mail aan Rekenkamer, 25 augustus 2022 
143 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 & Provincie Noord-Holland, mail aan Rekenkamer, 

25 augustus 2022 

http://www.boerenbusinessinbalans.nl/
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zet zich allereerst in op het in kaart brengen van de meest impactvolle initiatieven in de provincie 

t.a.v. de Voedselvisiedoelen. Ook heeft het team mede de Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie 

Noord-Holland 2022 opgesteld. Daarnaast beantwoorden zij specifieke vragen van ondernemers en 

voedselinitiatieven (vouchers ‘Duurzame Duwtjes’) en biedt het team ondersteuning in relatie tot de 

monitoring op doelen versus de activiteiten en instrumentarium.144  

II. Naast het expertteam (aanjaagteam) zijn collega’s van verschillende afdelingen van de provincie 

betrokken bij de uitvoering van diverse instrumenten. Zo organiseert een collega uit het team 

Circulaire Economie een tweetal challenges op het tegengaan van voedselverspilling en de inzet 

van reststromen. Een collega uit het team Mobiliteit coördineert de regionale verkenning foodhubs. 

Een collega uit het team Landbouw coördineert de PPS Agroforestry en een collega uit het Team 

beleidsondersteuning werkt ter ondersteuning van de programmamanager.145 

 

Bestede middelen 

19. In de Jaarstukken is voor 2021 niet volledig duidelijk hoeveel middelen de provincie heeft besteed aan de 

Voedselvisie. Uit een overzicht van de provincie blijkt dat het in 2021 om een bedrag van € 1,6 miljoen gaat. 

Onder de post ‘Een duurzame agrosector behouden en versterken’ vallen naast de uitgaven voor de 

Voedselvisie echter ook andere uitgaven.  

a. In het coalitieakkoord is een budget van € 6,1 miljoen vrijgemaakt voor de uitvoering van de 

Voedselvisie.146 Dit is verwerkt in de Begroting 2020, waarin voor de jaren 2020-2023 ieder een bedrag 

voor de Voedselvisie is gereserveerd.147 In de Uitvoeringsagenda was voor de periode 2021-2022 een 

bedrag van ruim € 3,7 miljoen begroot.148 In de voortgangsrapportage van de Uitvoeringsagenda wordt 

niet specifiek ingegaan op de exacte besteding van de middelen. Wel staat aangegeven dat enkele 

middelen van instrument zijn gewisseld en dat de uitvoering over het algemeen conform planning 

verloopt.149 

b. In de Jaarstukken 2021 valt de Voedselvisie onder doel 6.5.4 Een duurzame agrosector behouden en 

versterken van het programma Economie, Cultuur en Welzijn. Onder dit doel vallen naast de uitgaven 

voor de Voedselvisie ook andere uitgaven voor bijvoorbeeld de Greenports Noord-Holland Noord en 

Aalsmeer.150 Uit de Jaarstukken blijkt dat er in 2021 € 1,3 miljoen is besteed aan het doel Een duurzame 

agrosector behouden en versterken. Dit is nagenoeg gelijk aan de actuele begroting, maar minder dan in 

de ontwerpbegroting was opgenomen.151 Aan de Rekenkamer heeft de provincie aangegeven dat er, 

omdat eerst gestart is met het opzetten van het aanjaagteam en de subsidieregeling, nu nog geen 

sprake is van een groot uitgavepatroon in het kader van de Voedselvisie.152 

c. Daarnaast besteedt de provincie in het programma Economie, Cultuur en Welzijn nog middelen aan 

landbouw via het co-financieren van Europese landbouwprojecten, door subsidies te verlenen vanuit de 

 
144 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 
145 Provincie Noord-Holland, mail aan Rekenkamer, 25 augustus 2022 
146 Provincie Noord-Holland (2019), Duurzaam doorpakken! - Coalitieakkoord 2019-2023 GroenLinks, VVD, D66 en Partij van 

de Arbeid, 12 juni 2019, p. 28 
147 Provincie Noord-Holland (2019), Programmabegroting 2020, 15 november 2019, p. 237 
148 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022, 17 juni 2021 
149 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 
150 Provincie Noord-Holland (2022), Jaarstukken 2021, mei 2022, p. 120 
151 Provincie Noord-Holland (2022), Jaarstukken 2021, mei 2022, p. 120 
152 Provincie Noord-Holland, mail aan Rekenkamer, 12 juni 2022 
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openstelling van de uitvoeringsregeling POP3-subsidies.153 Zie bevinding 20 voor de verschillende 

regelingen die hieronder vallen en de bijbehorende bedragen. 

d. Via het programma Groen worden middelen aan landbouw besteed via onder andere subsidies voor 

agrarisch natuurbeheer en het Gebiedsprogramma Laag Holland.154 

e. De provincie heeft de Rekenkamer een overzicht gestuurd van de aan de Voedselvisie bestede 

middelen in 2021. Circa € 270.000 is uitgeven aan opdrachten, samenwerkingen en communicatie, 

€ 335.000 aan subsidies buiten de uitvoeringsregeling (onder andere Voedsel Verbindt), en € 1 miljoen 

aan de regeling Europese Innovatie partnerschappen (EIP)155. De totale uitgaven komen daarmee uit op 

net iets meer dan € 1,6 miljoen.156 

 

20. Een deel van de middelen die in 2021 is besteed via de POP3-regelingen maakt deel uit van de begroting 

van de Voedselvisie. Andere regelingen lopen buiten de Voedselvisie om. 

a. Het 3e Plattelandsontwikkelingsprogramma (POP3) liep van 2014 t/m 2020. POP3 is verlengd met twee 

jaar (2021 en 2022) en wordt ook wel POP3+ genoemd. Het POP kent verschillende onderdelen.157  

b. De provincie heeft verschillende POP3-regelingen. In Tabel 3.1 is een overzicht gegeven van verleende 

POP-subsidies per jaar en per onderdeel. Het gaat hier om zowel provinciale middelen als (Europese) 

cofinanciering.  

I. In de Jaarstukken 2021 geeft de provincie aan dat zij meer POP3-subsidieverplichtingen heeft dan 

waar zij als provincie aan Europese middelen aanspraak op kan maken. Het bedrag moet de 

provincie mogelijk bijdragen, maar het is ook mogelijk dat hiervoor Europese middelen alsnog 

beschikbaar komen.158 

c. In 2021 hebben verschillende regelingen opengestaan, één van deze regelingen was gelinkt aan de 

Voedselvisie. De middelen die de provincie hieraan besteedt maken deel uit van de begroting van de 

Voedselvisie. Andere regelingen lopen buiten de Voedselvisie om. 

I. Het Plattelandsontwikkelingsprogramma & Nationaal Strategisch Plan (POP/NSP) worden in de 

Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022 genoemd als instrument onder de rol ‘mogelijk maken 

(subsidie)’. Hierbij wordt de regeling voor Europese Innovatie partnerschappen (EIP) voor innovatie 

op product, techniek en ketensamenwerking t.b.v. kringlooplandbouw, biodiversiteit en nieuwe 

verdienmodellen genoemd. Hiervoor was in de Uitvoeringsagenda € 1 miljoen beschikbaar.159 Bij de 

openstelling staat aangegeven dat deze zich richt op de doelen van de Voedselvisie 2020-2030.160 

In de Statenbrief met voortgangsrapportage staat dat deze regeling van 15 juli t/m 27 aug 2021 

heeft opengestaan. Drie aanvragen zijn door RVO beschikt, één aanvraag zat op dat moment nog in 

de beoordelingsfase van RVO (inmiddels toegewezen) en drie aanvragen zijn afgewezen. In totaal 

is ruim € 900.000 aan subsidie verleend (zie Tabel 3.1).161  

II. In de jaarstukken 2021 wordt onder het subdoel waar ook de Voedselvisie onder valt (6.5.4 Een 

duurzame agrosector behouden en versterken) genoemd dat de provincie een subsidie heeft 

opengesteld voor verplaatsing van glastuinbouwbedrijven (In Tabel 3.1 valt deze onder 

 
153 Provincie Noord-Holland (2022), Jaarstukken 2021, mei 2022, pp. 119-120 
154 Provincie Noord-Holland (2022), Jaarstukken 2021, mei 2022, pp. 93 en 95 
155 Betalingen vinden in 2022 plaats, de middelen zijn daarom in 2021 in de reserve Europese landbouwprojecten gestort. 
156 Provincie Noord-Holland, e-mail, 3 november 2022 
157 Regiebureau Plattelandsontwikkelingsprogramma (2021), Toelichting Modelregeling subsidies POP 2014-2022, 

18 februari 2021, artikel 1.3 
158 Provincie Noord-Holland (2022), Jaarstukken 2021, mei 2022, p. 136 
159 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022, 17 juni 2021 
160 Provincie Noord-Holland (2021), www.noord-holland.nl 
161 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 & Provincie Noord-Holland (2022), POP3 projecten 2021, 23 september 2022 

https://www.noord-holland.nl/Loket/Producten_en_Diensten/Producten_op_alfabet/P/POP3_Samenwerking_voor_innovaties_in_het_kader_van_EIP_Noord_Holland_subsidie
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Investeringen infrastructuur landbouwbedrijven). Deze Verplaatsingsregeling is één van de 

regelingen uit het POP3. In het subdoel dat specifieker ingaat op de POP3 subsidies (6.5.5 

Europese landbouwprojecten co-financieren) wordt genoemd dat in 2021 subsidies zijn verleend 

voor de onderdelen Jonge Landbouwers en LEADER.162 Zie Tabel 3.1 voor het overzicht van 

verleende POP-subsidies in de periode 2016 tot en met juni 2022. 

III. Uit het overzicht dat is ontvangen van de provincie blijkt dat in 2021 een regeling Niet productieve 

investeringen water heeft opengestaan. Hiervoor zijn vijf subsidies verleend met een totaal van € 4,2 

miljoen.163 

d. Binnen het POP is het Agrarisch Natuur- en Landschapsbeheer (ANLb) een aparte categorie. Het ANLb 

is in Nederland onderdeel van het Subsidiestelsel Natuur en Landschap (SNL). Doel van het ANLb is het 

verbeteren van de biodiversiteit, de waterkwaliteit en het waterbergend vermogen in agrarisch gebied. 

Voor het ANLb in Noord-Holland, bijna 15.500 hectare, wordt jaarlijks subsidie verstrekt. In 2020 ging het 

om € 7,8 miljoen subsidie.164 

 
Tabel 3.1 Verleende POP-subsidies 2016 t/m juni 2022165 naar regeling en per jaar (in euro, excl. ANLb)166 

Subsidie 2016 2017 2018 2019 2020 2021 Totaal 

FIa innovatie en 

modernisering agrarische 

ondernemingen 

2.893.976           2.893.976 

Jonge Landbouwers 603.248 612.054 858.610 262.912 182.382   2.519.206 

Investeringen infrastructuur 

landbouwbedrijven 

3.343.625 2.899.496   4.000.000   4.447.440 14.690.561 

NPI waterb 13.142.075 19.780.821     4.193.615 37.116.511 

NPI water (internationale 

waterdoelen modulatiegelden)c 

8.672.192 8.672.192 

EIPd   2.130.548       909.573 3.040.121 

LEADERe 2.792.499   319.237 100.000 3.211.736 

Lopende kosten, promotie 

en voorlichting LEADER 

413.741           413.741 

Totaal       72.558.044 

a. FI = fysieke investeringen / b. niet alle subsidies zijn uitgesplitst naar jaar, NPI = Niet-productieve investeringen / c. subsidies zijn niet 

uitgesplitst naar jaar / d. EIP = Europees Innovatie Partnerschap / e. niet alle subsidies zijn uitgesplitst naar jaar, LEADER = Liaison Entre Actions 

de Développement de l’Économie Rurale 

 

 

 
162 Provincie Noord-Holland (2022), Jaarstukken 2021, mei 2022, p. 119 
163 Provincie Noord-Holland (2022), POP3 projecten 2021, 23 september 2022 
164 Ministerie van LNV (2021), Natuur in Nederland, p. 24; Netwerk Platteland (2022), www.netwerkplatteland.nl & BIJ12 (2022), 

www.bij12.nl  
165 Verleende bedragen zijn opgenomen onder het jaar van openstelling van de regeling. In sommige gevallen is de verlening 

van de subsidie over de jaargrens heengegaan. 
166 Provincie Noord-Holland (2021), POP3 projecten 2016-2021, 31 december 2021; Provincie Noord-Holland (2022), POP3 

projecten 2021, 23 september 2022 & Provincie Noord-Holland (2022), POP3 projecten Jonge Landbouwers 2020, 23 

september 2022 

https://www.netwerkplatteland.nl/wat-is-pop3/themas-pop3/agrarisch-natuurbeheer-en-biodiversiteit
https://www.bij12.nl/onderwerpen/natuur-en-landschap/subsidiestelsel-natuur-en-landschap/agrarisch-natuurbeheer-anlb/
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3.3 Uitzicht op doelbereiking 

21. Er is nog weinig te zeggen over de mate waarin de doelen uit de Voedselvisie worden behaald. Dit geldt voor 

alle niveaus waarop doelen zijn geformuleerd. Belangrijkste redenen hiervoor zijn de beperkte uitvoering van 

activiteiten en dat monitoring nog in ontwikkeling is. In de beschikbare voortgangsrapportage wordt niet 

ingegaan op het bereiken van een volgende fase van transitie. 

a. Zoals in bevinding 16 is besproken, is de uitvoering van activiteiten nog beperkt.  

b. In Paragraaf 2.6 is aan de orde gekomen hoe de provincie de monitoring van de Voedselvisie wil 

vormgeven. De provincie geeft aan dat deze monitoring op dit moment (september 2022) nog in 

ontwikkeling is. Op het niveau van activiteiten en output van de activiteiten geeft zij invulling aan de 

monitoring met een overzicht van de stand van zaken van de uitvoering in de voortgangsrapportage, 

maar op de niveaus van beleidseffecten en impact kan zij nog geen uitspraken doen. Via dat laatste 

niveau zou worden gekeken of er in de provincie sprake is van een transitie naar een duurzaam 

voedselsysteem.167  

c. In de Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022 heeft de provincie verschillende fases van transitie 

beschreven en gekoppeld aan de in te zetten instrumenten (zie bevinding 7). In de Statenbrief met 

voortgangsrapportage wordt niet ingegaan op deze verschillende fases van transitie of het bereiken van 

een volgende fase van transitie.168  

d. Eén van de meest concreet geformuleerde doelen uit de Voedselvisie, die gericht is op landbouw, is dat 

alle grondgebonden landbouw in Noord-Holland in 2030 natuurinclusief is. Ook hiervan is onduidelijk of 

de provincie dit doel zal behalen. 

I. LTO Noord geeft hierover aan dat het niet goed is gedefinieerd wat natuurinclusieve landbouw 

inhoudt, de vraag is dan hoe je weet of dit doel bereikt is.169  

II. Natuur en Milieufederatie Noord-Holland (MNH) geeft aan dat als de provincie veranderingen op het 

tempo van de boeren laat gebeuren verduurzaming nog lang zal duren. Het doel om in 2030 alle 

grondgebonden landbouw natuurinclusief te maken wordt dan niet gehaald. Om dit doel wel te halen 

moet er volgens MNH veel geïnvesteerd worden in de koplopers die andere agrariërs mee kunnen 

nemen.170 

III. Ook buiten de provincie is er discussie over de definitie van natuurinclusieve landbouw. Hiervoor is 

geen eenduidige definitie. Een voor dit onderzoek gesproken expert geeft aan dat het geen vat moet 

zijn waarin alles kan. Natuurinclusief heeft verschillende vormen, van voedselbossen tot boeren als 

natuurbeheerder tot biologisch. Dat is een hele discussie, die ook op de Wageningen University & 

Research (WUR) wordt gevoerd.171  

IV. Een geïnterviewde agrariër geeft aan dat hij denkt dat zijn bedrijf natuurinclusief is, omdat hij 

meerdere natuurinclusieve maatregelen neemt. Hij heeft niet alleen een akkerrand, maar heeft 

daarnaast bijvoorbeeld verschillende stroken akkerbouw naast elkaar: gras, bloemkool, bollen. Die 

variatie is beter voor de grond. Ook oogst hij niet alle bloemkool in één keer. Op die manier hoeven 

de weidevogels die tussen de bloemkolen leven maar een paar meter te lopen voor ze weer tussen 

de bloemkolen zitten. Als de hele akker in één dag helemaal leeg gehaald zou worden zouden deze 

 
167 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 
168 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 
169 LTO Noord, interview, 3 juni 2022 
170 Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, interview, 2 juni 2022 
171 Katrien Termeer, expertinterview, 5 juli 2022 
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vogels niet weten waar ze naartoe moesten. De verwachting van de agrariër is dat de provincie 

regelgeving gaat maken met voorwaarden om natuurinclusief te zijn. 172 

e. De provincie geeft aan dat de landbouw- en voedseltransitie een transitie is voor de lange termijn die 

veel in beweging is, waardoor het lastig is om specifiek te kijken naar doelbereiking. Zij vraagt zich af of 

vragen over doeltreffendheid passen bij het vraagstuk van landbouw- en voedseltransitie, omdat het heel 

breed is en een vraag naar doeltreffendheid de neiging heeft zich te richten op een klein deel van wat er 

gebeurt. Het systeem van beleid naar uitvoering en van plan-do-check-act past hier volgens de provincie 

niet goed op. De provincie is nog zoekend naar hoe dit onderwerp ingepast kan worden in de 

beleidscyclus als pas over tien jaar de eerste resultaten kunnen worden bereikt.173 De provincie geeft 

aan dat transitie de tijd van meer dan een generatie nodig heeft. Alles wat je in enkele jaren wilt doen 

loopt op een teleurstelling uit, omdat het effect zo klein is.174 

 

22. De Voedselvisie dient uiteindelijk bij te dragen aan andere doelen, onder andere op het gebied van 

biodiversiteit, waterkwaliteit en stikstof. De verwachting van de provincie over het bereiken van de doelen op 

deze drie gebieden verschilt. Op het gebied van biodiversiteit verwacht zij haar doel te behalen, maar zonder 

hier een termijn voor te stellen. Op het gebied van waterkwaliteit geeft de provincie aan dat het onzeker is of 

de doelen voor 2027 behaald gaan worden en op het gebied van landbouw en stikstof verwacht de provincie 

dat haar doelen haalbaar zijn, maar de doelen van de stikstofwet worden waarschijnlijk niet gehaald. 

a. In de missie van de Voedselvisie (zie Kader 2.2 in Paragraaf 2.3) wordt aangegeven dat de verandering 

van het voedselsysteem goed is voor onder andere bodem, water, biodiversiteit en klimaat. In het 

voorwoord worden onder andere de stikstofcrisis en afname van biodiversiteit genoemd als noodzaak 

voor een transitie van het voedselsysteem.175  

b. Geïnterviewden van de provincie die zich bezig houden met waterkwaliteit of stikstof geven desgevraagd 

aan wat het belang is van de Voedselvisie voor hun beleidsterrein. Zo geven de geïnterviewden met 

betrekking tot waterkwaliteit aan dat de doelstelling van de Voedselvisie aangaande natuurinclusieve 

landbouw voor hen van belang is. Als dit grootschalig gerealiseerd gaat worden heeft dit een positieve 

invloed op de chemische waterkwaliteit, want dit zorgt voor vermindering in het gebruik van 

gewasbeschermingsmiddelen en minder uitspoeling van nutriënten.176 Vanuit stikstof wordt gezegd dat 

de Voedselvisie een belangrijke rol heeft bij het verbeteren van de positie van de agrariërs in de keten. 

Aangegeven wordt dat de stikstofaanpak niet gaat lukken als de uitvoering van de Voedselvisie niet 

slaagt.177 

c. Voor natuurgebieden is exact omschreven welke biodiversiteitsdoelen gehaald moeten worden in welke 

gebieden. Buiten de natuurgebieden, zoals in het landelijk en agrarisch gebied, is dit minder duidelijk 

omschreven. Voor het overkoepelende doel van de provincie op het gebied van biodiversiteit om de 

Living planet index178 omhoog te buigen heeft de provincie geen termijn gesteld. De provincie ziet dat 

projecten voor snelle verbeteringen van de biodiversiteit kunnen zorgen, maar het is onbekend op welke 

termijn de index voor de biodiversiteit zal kunnen ombuigen. 

 
172 Agrariër, interview, 13 juni 2022 
173 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 april 2022 
174 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 21 januari 2022 
175 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, pp. 3 en 6 
176 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 2 mei 2022 
177 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 mei 2022 
178 De Living Planet Index geeft de gemiddelde trend weer van inheemse soorten broedvogels, reptielen, amfibieën, vlinders en 

libellen, zoetwatervissen, zeevissen en zoogdieren. Het idee is dat hoe meer en hoe sterker deze soorten achteruitgaan dan 

wel vooruitgaan, des te slechter of beter het gaat met de natuur. Internationaal wordt de LPI veelvuldig gebruikt om te 

rapporteren over veranderingen in de biodiversiteit. Bron: Centraal Bureau voor de Statistiek (2022), www.cbs.nl 

https://www.cbs.nl/nl-nl/maatschappij/natuur-en-milieu/groene-groei/natuurlijke-hulpbronnen/indicatoren/living-planet-index
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I. In Paragraaf 1.2 is geschetst welke problemen er spelen rondom biodiversiteit in het landelijk gebied 

in Noord-Holland. De doelstelling van de provincie is opgenomen in Kader 3.4. Eén van de vijf 

aspecten van het versterken van de biodiversiteit heeft betrekking op de biodiversiteit in het landelijk 

en agrarisch gebied.179 De provincie geeft aan dat voor natuurgebieden exact is omschreven welke 

biodiversiteitsdoelen gehaald moeten worden in welke gebieden: zoveel broedparen van deze soort, 

zoveel vierkante meter van dit habitattype. Buiten de natuurgebieden is dit minder duidelijk 

omschreven. De provincie heeft toegelicht dat het bij het versterken van biodiversiteit in het landelijk 

en agrarisch gebied gaat om de bescherming van algemene natuur, ook wel basiskwaliteit natuur 

genoemd. Het gaat daarbij niet om met uitsterven bedreigde soorten of zeldzame dieren, maar om 

de ‘algemene soorten’ van vroeger waarbij een daling is te zien. De provincie geeft aan dat het 

uiteindelijke doel met betrekking tot biodiversiteit is om de Living planet index omhoog te buigen. Dit 

zou betekenen dat voor het gemiddelde van alle gemeten soorten er een toename is. De provincie 

heeft geen termijn gesteld voor het omhoog buigen van de index.180 

II. In de voortgangsrapportage aan PS over het Masterplan Biodiversiteit uit 2022 geeft de provincie 

aan dat de afronding van het Natuurnetwerk Nederland (NNN) goed op stoom is gekomen, in het 

eerste jaar is circa 16% van de opgave NNN behaald. Voor het verbeteren van de biodiversiteit in 

agrarisch gebied is de provincie bezig met kennisdeling en experimenten.181 De provincie geeft aan 

dat zij moeilijk kan voorspellen wanneer er een stijging in de Living planet index te verwachten zou 

zijn, omdat de grafiek terugkijkt en er niet direct gevolgen van de genomen maatregelen in terug te 

zien zijn. Volgens de provincie kan daarom niet op de index worden gestuurd. De provincie geeft 

aan dat zij om te sturen specifiek naar elk gebied kijkt wat daar de drukfactoren zijn, dan kunnen 

daar maatregelen op genomen worden. De biodiversiteit gaat op dit moment in het algemeen nog 

achteruit. De provincie ziet op sommige plekken wel snelle verbeteringen van biodiversiteit door 

projecten. Dat is hoopvol, dat laat zien dat als er meer van dat soort projecten worden uitgevoerd, 

het doel om de index omhoog te buigen gehaald zou moeten kunnen worden.182 

d. De provincie geeft aan dat het nog onzeker is of de doelen met betrekking tot de kwaliteit van het 

oppervlaktewater en grondwater die zijn gesteld op basis van de Kaderrichtlijn Water (KRW) in 2027 

gehaald gaan worden.  

I. In Paragraaf 1.2 is geschetst welke problemen er spelen rondom waterkwaliteit in Noord-Holland. 

Doelstellingen van de provincie zijn opgenomen in Kader 3.4. Deze doelstellingen komen voort uit 

de KRW en moeten in 2027 zijn bereikt. In het Regionaal Waterprogramma geeft de provincie aan 

dat dit in de interpretatie van de Europese Commissie betekent dat de maatregelen, die nodig zijn 

om de doelen te bereiken, uiterlijk in 2027 moeten zijn getroffen. Het daadwerkelijk bereiken van de 

goede toestand mag dan na-ijlen mits dat te wijten is aan natuurlijke omstandigheden, zoals de 

traagheid waarmee het watersysteem en de ecologie reageert op maatregelen. De KRW kent de 

mogelijkheid om minder strenge milieudoelstellingen (‘doelverlaging’) vast te stellen indien 

waterlichamen in een zodanige mate door menselijke activiteiten zijn aangetast dat het bereiken van 

die doelstellingen niet haalbaar of onevenredig kostbaar zou zijn. Er kan in het provinciaal 

waterprogramma worden besloten tot doelverlaging voor regionale wateren. Landelijk is in de 

Stuurgroep Water afgesproken om vast te houden aan de ambitie om invulling te geven aan de 

 
179 Provincie Noord-Holland (2021), Masterplan Biodiversiteit, 21 januari 2021, p. 5 
180 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 7 april 2022 
181 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Voortgang Masterplan biodiversiteit, contourenschets Agenda Natuurinclusief, 

Biodiversiteit in Noord-Holland 2021’, 23 maart 2022 
182 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 7 april 2022 
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KRW-doelen in de periode 2022-2027 en pas gedurende deze periode een besluit te nemen over 

het toepassen van doelverlaging wanneer in 2027 het KRW-doel niet kan worden gerealiseerd.183 

II. In het Regionaal Waterprogramma geeft de provincie aan dat ondanks de beschreven maatregelen 

voor oppervlaktewater en voor grondwater en de maatregelen die het Rijk en de waterschappen 

nemen het volledig bereiken van de doelen voor de grond- en oppervlaktewaterlichamen nog 

onzeker is.184 In een interview heeft de provincie aangegeven dat in de provincie Noord-Holland nog 

niet op alle onderdelen wordt voldaan aan de KRW. De verwachting van de provincie is ook niet dat 

alle doelen op tijd, in 2027, behaald gaan worden. De provincie doet, samen met de waterschappen, 

binnen de mogelijkheden wel haar best om de ecologische en chemische waterkwaliteit te 

verbeteren. De provincie geeft aan dat deze KRW-periode pas net is begonnen en er nu nog niet 

wordt nagedacht over het aanvragen van uitstel. Halverwege de looptijd van het Regionaal 

waterprogramma wordt een (midterm) evaluatie gehouden om te kijken of in het tweede deel van de 

periode op dezelfde punten en dezelfde instrumenten moet worden ingezet.185 

e. De provincie verwacht de doelen voor stikstof op het gebied van landbouw te behalen, maar de doelen 

van de stikstofwet worden waarschijnlijk niet gehaald. 

I. In Paragraaf 1.2 is geschetst welke problemen er spelen rondom stikstof in Noord-Holland. De 

doelstelling van de provincie is opgenomen in Kader 3.4. PS hebben deze in voorjaar 2021 

vastgesteld en GS hebben in de tweede helft van juni 2022 aangegeven dat het uitgangspunt van 

de provinciale strategie voor de aanpak van stikstofproblematiek blijft staan. 

II. In een interview begin mei 2022 heeft de provincie aangegeven dat zij verwacht dat het een strak 

tijdsplan vergt om de doelstellingen voor stikstof op het gebied van landbouw te behalen, maar dat 

het wel haalbaar zou moeten zijn. Het onderzoek naar de structurele oplossingen zou volgend jaar 

klaar moeten zijn en dan is de wens om in 2024 te beginnen met de uitvoering hiervan. Ook geeft de 

provincie aan dat zij verwacht de stikstofdoelen om de stikstofemissie te verminderen voor 2025, 

2030 en 2040 voor de verschillende sectoren waar zij invloed op heeft te behalen. Maar ook als de 

provincie deze doelen haalt, worden de doelen van de stikstofwet waarschijnlijk niet gehaald, 

doordat de provincie veel stikstofdepositie heeft van bronnen buiten de provincie, zoals vanuit 

zee.186 

 

Kader 3.3 - Nationaal Programma Landelijk Gebied  
 

Op 10 juni 2022 heeft de minister voor Natuur en Stikstof, mede namens de minister van Infrastructuur en Waterstaat en de 

minister voor Volkshuisvesting en Ruimtelijke Ordening, de startnotitie van het Nationaal Programma Landelijk Gebied (NPLG) 

aangeboden aan de Tweede Kamer.187 Ook heeft de minister van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit op datzelfde moment 

een Kamerbrief over perspectieven voor agrarische ondernemers verstuurd.188 In de startnotitie NPLG en bijbehorende 

Kamerbrief schetst de minister de noodzaak voor het opstellen van integrale gebiedsprogramma’s. Hierbij is een tijdlijn voor het 

komen tot deze gebiedsprogramma’s en een kaart van Nederland opgenomen met een globale ruimtelijke weergave van de 

condities van water, bodem, natuur en stikstof in relatie tot landbouw. In de startnotitie NPLG zijn richtinggevende 

emissiereductiedoelen voor stikstof per gebied benoemd. Het Rijk geeft aan dat in oktober een regionale uitwerking van de 

doelen voor natuur, water en klimaat zal volgen. 
 

 
183 Provincie Noord-Holland (2021), Regionaal Waterprogramma Noord-Holland 2022-2027, 30 november 2021, p. 11 
184 Provincie Noord-Holland (2021), Regionaal Waterprogramma Noord-Holland 2022-2027, 30 november 2021, p. 11 
185 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 2 mei 2022 
186 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 mei 2022 
187 Rijksoverheid (2022), Kamerbrief ‘Startnotitie Nationaal Programma Landelijk Gebied’, 10 juni 2022 & Rijksoverheid (2022), 

Startnotitie Nationaal Programma Landelijk Gebied, 10 juni 2022 
188 Rijksoverheid (2022), Kamerbrief ‘Perspectieven voor agrarische ondernemers’, 10 juni 2022 

https://www.aanpakstikstof.nl/binaries/aanpakstikstof/documenten/publicaties/2022/06/10/richtinggevende-emissiereductiedoelstellingen-nederland/Richtinggevende+emissiereductiedoelstellingen+Nederland.pdf
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De tijdlijn189 ziet er als volgt uit: 

▪ Juni 2022: Startnotitie met ten behoeve van de gebiedsprogramma’s al zoveel mogelijk keuzes en doelen (natuur, water en 

klimaat) vanuit het Rijk  

▪ Oktober 2022: Aangevulde keuzes en doelen (natuur, water en klimaat)  

▪ Januari 2023: IJkmoment voortgang provinciale gebiedsprogramma’s  

▪ Voorjaar 2023: Uitgewerkt ontwerpprogramma NPLG inclusief plan-MER, tevens natuurdoelanalyses en richtinggevende 

stikstofdoelen voor mobiliteit en industrie.  

▪ 1 juli 2023: Oplevering integrale gebiedsprogramma’s door provincies 

▪ Medio 2023: Definitieve vaststelling NPLG 
 

 

Kader 3.4 – Provinciale doelstellingen biodiversiteit, waterkwaliteit en stikstof 
 

Biodiversiteit 

De ambitie van de provincie uit het Masterplan Biodiversiteit is het versterken van de biodiversiteit.190 Daarbij onderscheidt de 

provincie vijf aspecten: 

1. Versterking van de kwaliteit in de natuurgebieden. 

2. Versterken van de biodiversiteit in het landelijk en agrarisch gebied. 

3. Versterken van de biodiversiteit in het bebouwd gebied en infranatuur. 

4. Versterken biodiversiteit in en rond het water. 

5. Beschermen kwetsbare soorten en bestrijden invasieve exoten. 

 

Waterkwaliteit 

In het Regionaal Waterprogramma Noord-Holland 2022-2027 heeft de provincie op de verschillende deelprogramma’s 

‘Oppervlaktewater’, ‘Grondwater’ en ‘Overstromingsrisico’s’ uitgewerkt welke doelen de provincie wil bereiken en welke 

maatregelen zij hiervoor neemt.191 Doelen die hierin zijn opgenomen zijn onder andere: 

▪ Een goede ecologische en chemische toestand voor de KRW-oppervlaktewaterlichamen in 2027. 

▪ Een goede chemische toestand voor de grondwaterlichamen in 2027. 

 

Stikstof 

Voorjaar 2021 hebben PS de Strategie Noord-Hollandse aanpak stikstofproblematiek 2021-2022 vastgesteld. Hierin zijn de 

doelen uit de Wet stikstofreductie en natuurverbetering (Wsn) vertaald naar provinciale doelen. In lijn met de Wsn heeft de 

provincie zich ten doel gesteld om per stikstofgevoelig Noord-Hollands Natura 2000-gebied steeds meer hectares onder de 

kritische depositie waarde (KDW) te brengen: 40% in 2025, 50% in 2030 en 74% in 2035. Hierbij is het uitgangspunt dat per 

Natura 2000-gebied, elke sector minimaal evenredig aan haar huidige bijdrage aan de stikstofdepositie, een bijdrage levert aan 

de reductie. De provincie geeft aan dat een deel van de stikstofuitstoot wordt veroorzaakt door bronnen waarop de provincie 

geen invloed heeft, zoals uitstoot vanaf zeescheepvaart en het buitenland.192 De provincie geeft aan in te zetten op twee 

doelstellingen: natuurherstel en economische ontwikkeling, via twee sporen: provinciebrede- en gebiedsgerichte aanpak.193 

 

In de tweede helft van juni 2022 hebben GS PS geïnformeerd over de Startnotitie Nationaal Programma Landelijk Gebied van 

het Rijk. GS geven aan dat zij het uitgangspunt van Strategie Noord-Hollandse aanpak stikstofproblematiek 2021-2022, dat alle 

 
189 Rijksoverheid (2022), Kamerbrief ‘Startnotitie Nationaal Programma Landelijk Gebied’, 10 juni 2022, p. 3 
190 Provincie Noord-Holland (2021), Masterplan Biodiversiteit, 21 januari 2021, p. 5 
191 Provincie Noord-Holland (2021), Regionaal Waterprogramma Noord-Holland 2022-2027, 30 november 2021, p. 3 
192 Provincie Noord-Holland (2021), Statenvoordracht ‘Strategie Noord-Hollandse aanpak stikstofproblematiek 2021-2022’, 

16 maart 2021 
193 Provincie Noord-Holland (2021), Statenbrief ‘Strategie Noord-Hollandse aanpak stikstofproblematiek 2021-2022’, 

23 maart 2021 
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sectoren evenredig hun stikstofuitstoot moeten verminderen, van belang blijven vinden, omdat op deze manier iedereen zijn 

bijdrage levert. Ook blijft de provincie werken langs de lijn van ‘twee doelen, twee sporen’ die is beschreven in de Strategie 

Noord-Hollandse aanpak stikstofproblematiek 2021-2022.194 
 

 

3.4 Aspecten doelbereiking 

Samenwerking, integraal werken en belangenafweging 

23. Verschillende afdelingen van de provincie geven aan dat er, waar nodig, onderling veel samengewerkt en 

afgestemd wordt. LTO Noord geeft aan dat zij soms merken dat de provincie niet altijd met één mond 

spreekt. Naar aanleiding van het NPLG zal worden gekeken hoe de verschillende opgaven voor de provincie 

integraler kunnen worden opgepakt. Volgens geïnterviewden zal er voor het NPLG een duidelijk kader 

moeten worden gemaakt om de afwegingen tussen alle belangen te maken, want belangen van deze 

opgaven kunnen tegenstrijdig zijn en er zal niet aan alle doelen tegelijk kunnen worden bijgedragen. 

a. Zoals aangegeven in bevinding 3 in Paragraaf 2.1 is er voor gekozen om verschillende 

beleidsdocumenten die met elkaar samenhangen in losse beleidsdocumenten uit te werken. Zowel 

vanuit beleidsmedewerkers die werken vanuit de Voedselvisie als degene die werken vanuit het 

Masterplan Biodiversiteit is aangegeven dat er in de uitvoering na het opstellen van de visies en het 

masterplan wordt samengewerkt.195 Als voorbeeld wordt een project in de Beemster genoemd waarbij 

boeren gezamenlijk kijken wat zij kunnen doen om zowel de bedrijven goed te houden, als om meer aan 

biodiversiteit te doen in het gebied. Hier sluit de gemeente aan en vanuit de provincie wordt dit getrokken 

vanuit de Voedselvisie, maar iemand van biodiversiteit is hierbij als agendalid aangeschoven.196 

b. Geïnterviewden die zich bezighouden met het Regionaal waterprogramma geven aan dat in de 

uitvoering afstemming tussen landbouw en water bijvoorbeeld plaatsvindt op het gebied van 

bloembollen. Zo wordt het voorzitterschap van de projectgroep Landelijk Milieuoverleg Bloembollen 

vanuit het team Water ingevuld. Bij de teelt van bloembollen zijn veel raakvlakken met waterkwaliteit en -

kwantiteit. Ook op andere gebieden van landbouw wordt samengewerkt met het team Water.197 

c. De samenwerking tussen degenen die zich bezig houden met de Voedselvisie en degenen die zich 

bezighouden met stikstof was op moment van het interview (mei 2022) op projectniveau nog beperkt. Als 

degene die gaat over het stikstof- en landbouwbeleid langsgaat bij boeren gebeurde dit meestal samen 

met een collega die werkt op het gebied van landbouw en natuurgebieden en minder met de collega’s 

die bezig zijn met de Voedselvisie. Er is hier volgens de provincie op dit moment ook geen behoefte aan. 

Bij elk bezoek wordt gekeken welke vragen de betreffende ondernemer heeft en wie van de provincie 

dan het meest geschikt is om daar langs te gaan. Hier wordt vaak de combinatie gevraagd tussen natuur 

en stikstof of veenweide, bodemdaling en stikstof.198  

d. Natuur en Milieufederatie Noord-Holland (MNH) en LTO Noord ervaren de samenwerking binnen de 

provincie in de praktijk verschillend. MNH geeft aan dat zij zien dat de provincie zich bewust is van de 

benodigde samenhang tussen de verschillende beleidsterreinen die betrekking hebben op het landelijk 

gebied. Als voorbeeld noemt zij dat er voor Laag Holland een dashboard is gemaakt waarop alle 

verschillende aspecten zichtbaar zijn met de gedachte dat voor al deze aspecten de stand van zaken 

duidelijk is zodat daarop gestuurd kan worden.199 LTO Noord geeft aan dat zij soms merken dat de 

 
194 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Startnotitie Nationaal Programma Landelijk Gebied’, juni 2022 
195 Provincie Noord-Holland, ambtelijke interviews, 5 april 2022 en 7 april 2022 
196 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 7 april 2022 
197 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 2 mei 2022 
198 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 mei 2022 
199 Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, interview, 2 juni 2022 
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provincie een grote organisatie is, die niet altijd met één mond spreekt. Dit betekent dat het wel eens 

gebeurt dat iets met een bepaalde afdeling is afgestemd, maar dat er toch op een andere plek in de 

organisatie iets gebeurt dat daar niet mee in lijn is.200 

e. MNH geeft daarbij wel aan dat zij ziet dat er vanuit het dashboard echter niet wordt gestuurd of 

geïnvesteerd. In Laag Holland is het veenweidegebied een groot probleem. MNH geeft aan dat 

bijvoorbeeld niet wordt gezegd dat het waterpeil omhoog moet worden gezet in bepaalde gebieden, met 

als consequentie dat er boeren zullen moeten vertrekken. Er worden volgens MNH hierin nog steeds 

geen politieke keuzes gemaakt. De provincie heeft volgens MNH de neiging om onderzoek te blijven 

doen bijvoorbeeld naar wat er precies zou moeten gebeuren of naar de vraag of de berekeningen wel 

kloppen.201 

f. Verschillende geïnterviewden van de provincie geven ook aan dat naar aanleiding van het Nationaal 

Programma Landelijk Gebied (NPLG) binnen de provincie wordt gekeken hoe de verschillende grotere 

opgaven voor de provincie, zoals de KRW, stikstof, Voedselvisie, het tegengaan van bodemdaling en 

energietransitie, nog integraler kunnen worden opgepakt. Er zal een duidelijk kader worden gemaakt om 

de afwegingen tussen alle belangen te maken en deze keuzes te verantwoorden. Hierbij wordt de 

gebiedsgerichte uitvoering nog belangrijker, omdat de belangen van deze opgaven tegenstrijdig kunnen 

zijn. Een voorbeeld hiervan is dat er vanuit het tegengaan van bodemdaling de wens is om ruige mest 

(stromest) te gebruiken, dit is positief voor de bodem, de weidevogels en de doelen van de Voedselvisie, 

maar dit zorgt voor veel meer stikstofemissie. Dit zijn moeilijke dilemma’s voor de provincie, omdat niet 

aan alle doelen kan worden bijgedragen.202 

 

Beschikbare middelen en capaciteit 

24. Omdat nog voor slechts een deel van de looptijd van de Voedselvisie middelen en capaciteit beschikbaar 

zijn, is het onduidelijk of de middelen en capaciteit die de provincie beschikbaar heeft voor de Voedselvisie 

voldoende zijn voor het bereiken van de gestelde doelen.  

a. Zoals besproken in bevinding 19 is in het coalitieakkoord 2019-2023 een budget van € 6,1 miljoen 

vrijgemaakt voor de uitvoering van de Voedselvisie voor de periode tot en met 2023.203 Hiervan wordt 

onder andere de capaciteit van het aanjaagteam, die een deel van de uitvoering op zich neemt, 

betaald.204Omdat in 2020 niet het gehele voor dat jaar beschikbare bedrag is besteed, is er voor 

gekozen om dit beschikbaar te stellen in 2024. Het totale budget voor de Voedselvisie blijft 

ongewijzigd.205  

b. Voor de Voedselvisie zijn na 2024 geen middelen vastgelegd. De Voedselvisie en de doelen uit deze 

visie lopen echter door na 2024, tot 2030. De provincie geeft aan dat het daarom wenselijk is dat er in de 

nieuwe coalitieperiode middelen beschikbaar komen om de transitie voort te zetten.206 

c. MNH is van mening dat het budget van de Voedselvisie beperkt is in verhouding tot het gestelde doel. Zij 

geeft aan dat de middelen die de provincie beschikbaar stelt voor de Voedselvisie in het algemeen, en 

het budget van de nieuwe subsidieregeling van € 700.000 in het bijzonder, in geen verhouding staan tot 

 
200 LTO Noord, interview, 3 juni 2022 
201 Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, interview, 2 juni 2022 
202 Provincie Noord-Holland, ambtelijke interviews, 5 april 2022 en 2 mei 2022 
203 Provincie Noord-Holland (2019), Duurzaam doorpakken! - Coalitieakkoord 2019-2023 GroenLinks, VVD, D66 en Partij van 

de Arbeid, 12 juni 2019, p. 28 
204 Provincie Noord-Holland, mail aan Rekenkamer, 25 augustus 2022 
205 Provincie Noord-Holland (2021), Kaderbrief 2022-2015 
206 Provincie Noord-Holland, mail aan Rekenkamer, 25 augustus 2022 
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de opgave die de provincie zichzelf heeft gesteld, dat alle grondgebonden landbouw in de provincie 

natuurinclusief is in 2030.207 

d. Een voor dit onderzoek gesproken expert geeft in het algemeen aan dat provincies een beperkte 

uitvoeringscapaciteit hebben. Voorheen waren productschappen en DLG aanwezig die bij de boeren op 

het erf kwamen om boeren te ondersteunen en te informeren. De toezicht, handhaving en 

kennisoverdracht vanuit de overheid is de afgelopen decennia sterk afgenomen.208 

 

25. Hoewel de provincie met de Voedselvisie en breder landbouwbeleid wil werken aan een transitie van het 

voedselsysteem, is het onduidelijk hoeveel van de middelen die zij in totaal uitgeeft aan landbouw en voedsel 

daadwerkelijk besteed worden aan deze transitie. 

a. In bevinding 19 kwam naar voren dat de provincie onder andere ook via de Greenports middelen 

besteedt aan landbouw. Het is echter onduidelijk in hoeverre de subsidies aan de Greenports besteed 

worden aan een bijdrage aan de doelen van de Voedselvisie. 

I. Het faciliteren van de uitvoeringsagenda’s van de Greenports staat als instrument genoemd in de 

Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022, samen met het faciliteren van de uitvoeringsagenda’s 

Voedsel Verbindt en The Protein Cluster. Voor het totaal van dit instrument voor de twee jaar waar 

de uitvoeringsagenda voor geldt is een bedrag van € 550.000 geraamd. In de Statenbrief met 

update over de uitvoering van de Voedselvisie komen de Greenports bij dit instrument niet aan bod 

en wordt alleen ingegaan op activiteiten van de andere twee uitvoeringsagenda’s.209 

II. In de Uitvoeringsagenda Economie 2021-2023 geeft de provincie aan dat zij de innovatiekracht, 

verduurzaming en kennisdeling in de agrosector blijft faciliteren en versterken, onder andere door 

middel van de Greenports. Dit staat in deze uitvoeringsagenda los van de Voedselvisie.210  

III. Bij Greenport Aalsmeer is duurzaamheid één van de vijf genoemde punten. De Greenport Aalsmeer 

geeft aan een faciliterende, stimulerende en verbindende rol te hebben bij het van de grond krijgen 

van projecten om in 2025 te komen tot onder andere: 50% verminderde CO2 uitstoot; 

klimaatneutrale tuinbouw in de regio en 75% hergebruik van water; 30% energiebesparing; gebruik 

van 30% duurzame energie; hergebruik van 75% van de reststoffen en afval en nul-emissie 

gewasbeschermingsmiddelen.211 Voor de Greenport Noord-Holland Noord is één van de vier 

strategische thema’s het stimuleren van economische en duurzame ruimtelijke ontwikkeling. De 

ambitie hierbij is om te zorgen voor ruimtelijke ontwikkeling van de agribusiness waarin opgaven 

voor economie, energie, klimaat, milieu en logistiek in samenhang worden aangepakt met oog voor 

de ruimtelijke kwaliteit.212 

IV. Natuur en Milieufederatie Noord-Holland geeft aan dat er geen natuur- of milieuorganisaties zijn 

aangesloten bij de Greenports en dat er daardoor minder aandacht is voor de milieuambities van de 

Greenports.213 

b. In bevinding 20 is aangegeven dat een deel van de middelen die in 2021 is besteed via de POP3-

regelingen deel uitmaakt van de begroting van de Voedselvisie. Echter, de meeste middelen die aan 

POP3-regelingen worden besteed gaan naar regelingen die buiten de Voedselvisie om lopen waardoor 

onduidelijk is of zij bijdragen aan de doelen van de Voedselvisie. 

 
207 Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, interview, 2 juni 2022 
208 Jeroen Candel, expertinterview, 27 juni 2022 
209 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 
210 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Economie 2021-2023, september 2021, p. 30 
211 Greenport Aalsmeer (2022), www.greenportaalsmeer.nl 
212 Greenport Noord-Holland Noord (2022), www.greenportnhn.nl 
213 Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, interview, 2 juni 2022 

http://www.greenportaalsmeer.nl/duurzaamheid/
https://www.greenportnhn.nl/subsidies/thema-4-stimuleren-economische-en-duurzame-ruimtelijke-ontwikkeling
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I. Uit Tabel 3.1 in bevinding 20 blijkt dat via de POP3-regeling die zich richt op de doelen van de 

Voedselvisie, EIP, in 2021 ruim € 900.000 subsidie is verleend.214 Uit deze tabel blijkt ook dat via de 

overige POP3-regelingen, die in 2020 en 2021 zijn opengesteld (Jonge Landbouwers, LEADER, 

Verplaatsing glastuinbouwbedrijven en NPI Water), ruim € 9 miljoen subsidie is verleend.215 

II. Het is onduidelijk in hoeverre deze overige regelingen bijdragen aan de doelen van de Voedselvisie. 

Het is niet zo dat deze hier helemaal niets mee te maken hebben.  

a. De regeling voor Jonge Landbouwers is gericht op verduurzaming van de bedrijven, waarmee 

een bijdrage wordt geleverd aan een verbetering van het milieu, klimaatbestendigheid, 

dierenwelzijn, volks- en diergezondheid, landschap, ruimtelijke kwaliteit of biodiversiteit. De 

regeling is bedoeld om de aanschaf van modernere voorzieningen, installaties en machines te 

stimuleren.216 Hoewel technische innovatie ook in de Voedselvisie wordt genoemd is dit slechts 

een klein onderdeel van deze visie. In hoeverre de vorm van verduurzaming van de regeling 

voor Jonge Landbouwers vergelijkbaar is met een transitie van het voedselsysteem zoals in de 

Voedselvisie wordt voorgestaan is niet duidelijk. 

b. Van de drie subsidiabele activiteiten van de LEADER-regeling heeft er één betrekking op het 

stimuleren van circulaire economie, biobased economy en duurzame energie. Expliciet wordt 

benoemd dat kringlooplandbouw hier onderdeel van is.217 Kringlooplandbouw is één van de drie 

doelstellingen van de Voedselvisie. Echter, dit is dus slechts een beperkt deel van deze 

regeling. 

c. De regelingen voor het verplaatsen van glastuinbouwbedrijven en NPI Water hebben geen 

directe link met de Voedselvisie.218 

III. Provincies hebben de mogelijkheid om eigen beleid door te laten werken in de verschillende POP3-

regelingen. Zij kunnen bijvoorbeeld de doelgroep, de subsidiabele activiteiten of thema’s, 

subsidiabele kosten, selectiecriteria en vereenvoudigde kostenopties bepalen.219 De provincie 

Noord-Holland heeft daarmee de mogelijkheid haar POP3-regelingen aan te passen aan 

bijvoorbeeld de doelstellingen van de Voedselvisie. 

 

Invloed provincie 

26. De provincie geeft aan haar mogelijkheden binnen transities in het algemeen, en de voedsel- en 

landbouwtransitie in het bijzonder, beperkt te vinden. Andere betrokkenen denken dat de rol van de provincie 

groter zou kunnen zijn en dat er meer gedaan kan worden dan nu gebeurt.  

a. Het is niet altijd duidelijk wanneer er echt sprake is van transitiebeleid. De provincie geeft aan dat een 

transitie zich niet laat regisseren. Toch denken andere betrokkenen dat de rol van de provincie groter 

zou kunnen zijn. 

I. In een interview heeft de provincie aangegeven zich te realiseren dat het een wezenlijk onderdeel 

van het transitie-denken is dat er geen spoorboekje is waarmee je direct op de bestemming uit 

 
214 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van 

zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 & Provincie Noord-Holland (2022), POP3 projecten 2021, 23 september 2022 
215 Provincie Noord-Holland (2022), POP3 projecten 2021, 23 september 2022 & Provincie Noord-Holland (2022), POP3 

projecten Jonge Landbouwers 2020, 23 september 2022 
216 Provincie Noord-Holland (2020), Besluit tot openstelling van het onderdeel Jonge landbouwers in het kader van de 

Uitvoeringsregeling POP3 subsidies Noord-Holland, 20 oktober 2020  
217 Provincie Noord-Holland (2021), Openstellingbesluit LEADER-projecten Noord-Holland oktober 2021, 12 oktober 2021  
218 Provincie Noord-Holland (2021), Openstellingsbesluit verplaatsing glastuinbouwbedrijven Noord-Holland 2021, 8 juni 2021  
219 Regiebureau Plattelandsontwikkelingsprogramma (2021), Toelichting Modelregeling subsidies POP 2014-2022, 

18 februari 2021, artikel 1.3 
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komt. Een transitie inzetten betekent met kleine stappen vooruitkomen, dat gaat niet in één strakke 

lijn.220 

II. In het voorwoord van de Voedselvisie heeft de gedeputeerde aangegeven dat het pretentieus is te 

denken dat de transitie van ons voedselsysteem en transities in het algemeen zich helemaal laten 

regisseren. Een provinciale overheid kan een transitie van het voedselsysteem niet alleen 

bewerkstelligen. Daar zijn alle overheidslagen (EU, Rijk, provincies en gemeenten) en het totale 

voedselnetwerk en andere partijen voor nodig. De gedeputeerde geeft aan dat de provincie wel een 

belangrijke bijdrage kan leveren om de transities te versnellen.221 

III. Natuur en Milieufederatie Noord-Holland (MNH) geeft aan dat het beleid van de provincie volgens 

hen geen transitiebeleid is. Dit is onder andere omdat het lang heeft geduurd voordat de provincie 

haar beleid op papier heeft en daarna met de uitvoering begint. Noord-Holland heeft volgens MNH 

op dat gebied de afgelopen drie jaar stilgestaan.222 

IV. Een voor dit onderzoek geïnterviewde expert geeft in het algemeen aan dat het woord ‘transitie’ 

veelvuldig wordt gebruikt. Elke politicus zal het belang van een transitie erkennen volgens diegene, 

maar tegelijkertijd zie je ook dat het voor veel van hen lastig is om het bestaande los te laten. Aan 

de ene kant is er de fundamentele onzekerheid, de oplossingen van morgen zijn vandaag de dag 

nog niet bekend. Hier kan je niet op sturen. Een deel van het bestaande regime zal meekunnen, 

maar een ander deel ook niet. Door als overheid heldere kaders te stellen hoop je dat er nieuwe 

ideeën ontstaan. Aan de andere kant wordt er vastgehouden aan het bestaande, alle partijen 

moeten mee kunnen veranderen. Maar voor veel partijen zal dat lastig zijn, zeker als je een 

versnelling wilt realiseren. Aan transitie wordt ‘lippendienst’ bedreven, kijkend naar de interventies 

steunen deze vooral de status quo. Er is volgens de geïnterviewde een mismatch tussen de 

doelstellingen en de daadwerkelijke interventies die plaatsvinden.223 

b. De provincie geeft zelf aan haar mogelijkheden in de voedsel- en landbouwtransitie beperkt te vinden. 

Betrokkenen denken dat provincies meer zouden kunnen doen en zien voor de provincie nog andere 

mogelijkheden dan nu ingezet worden.  

I. Geïnterviewden van de provincie geven aan dat de mogelijkheden van de provincie beperkt zijn.224  

II. Een voor dit onderzoek gesproken expert geeft aan dat er wat voor is te zeggen dat provincies 

investeren in nieuwe kleinschalige initiatieven (een aanpak van ‘kleine stapjes’), omdat ze het grote 

systeem zelf niet kunnen aanpassen. De echt grote knopen moeten op nationaal en internationaal 

niveau worden doorgehakt. Tegelijkertijd kunnen de provincies wel meer doen: oppakken regierol, 

politieke positionering, vergunningenbeleid, natuurbeleid, en ruimtelijke ordeningsbeleid zijn hiervan 

een aantal voorbeelden. Er zijn meer knoppen om aan te draaien dan tot dusver is gebeurd.225 Ook 

geeft de expert nog een andere visie op de rol van de provincies, zie Kader 3.5. 

III. Een andere expert zegt dat provincies duidelijker kunnen aangeven richting het Rijk wat zij nodig 

hebben om de transitie mogelijk te maken, en duurzame initiatieven zouden kunnen agenderen.226 

IV. Natuur en Milieufederatie Noord-Holland (MNH) geeft aan dat zij het idee heeft dat de provincie 

Noord-Holland in het geval van landbouw graag zelf de uitvoering doet, eventueel huren zij 

consultants in of stellen een subsidieregeling op. MNH zou graag zien dat de provincie het 

 
220 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 21 januari 2022 
221 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, p. 3 
222 Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, interview, 2 juni 2022 
223 Jeroen Candel, expertinterview, 27 juni 2022 
224 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 21 januari 2022 
225 Jeroen Candel, expertinterview, 27 juni 2022 
226 Katrien Termeer, expertinterview, 5 juli 2022 
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maatschappelijk middenveld meer betrekt in haar werkwijze. Zij verwijst als voorbeeld naar andere 

provincies waarbij met gezamenlijke programma’s, in het geval van landbouw, LTO, agrarische 

natuurverenigingen, de milieufederatie en andere natuurorganisaties samenwerken aan bijvoorbeeld 

een gebiedsaanpak.227 

 

Kader 3.5 – Rol provincies 
 

‘Provincies hebben op deelaspecten een belangrijke rol te vervullen hebben, het gaat hier om bijvoorbeeld de tweede pijler van 

het GLB (plattelandsontwikkeling), vergunningen en natuurbeleid. Provincies investeren in nieuwe initiatieven, maar 

ondersteunen tegelijkertijd ook de status quo door vergunningen uit te geven voor niet duurzame activiteiten. De afweging gaat 

dan uit naar korte termijn economische activiteiten. De prioriteit ligt niet bij de middel lange termijn publieke belangen.’228 

Geïnterviewde expert 
 

 

Verdienmodel 

27. Veel betrokkenen benadrukken dat het verdienmodel voor boeren belangrijk is in de transitie. Er zijn echter 

ook kansen voor nieuwe verdienmodellen. 

a. In de Voedselvisie komt het verdienmodel van agrariërs uitgebreid aan de orde, zo wordt dit benoemd in 

de missie van de Voedselvisie. De provincie verwijst daarnaast naar het Planbureau voor de 

Leefomgeving (PBL) dat aangeeft dat de vraag om anders te produceren moeilijk is waar te maken door 

het huidige verdienmodel van de agrarische sector. Zij licht hierbij toe dat het hierbij gaat om het 

verdienmodel van betaalbaar voedsel en productieverhoging, waar na de Tweede Wereldoorlog 

stelselmatig op is ingezet en waar het hele landbouwsysteem van voerleveranciers, boerenorganisaties, 

kennisorganisaties, landbouwadviseurs, banken en kredietverstrekkers door de decennia heen mee 

vergroeid is geraakt. Dit complex aan relaties, afhankelijkheden en contracten – dat samenkomt op het 

erf van de boer – maakt verandering volgens het PBL taai, onzeker, duur en uitdagend.229  

b. Verschillende geïnterviewden zien ook kansen voor nieuwe verdienmodellen voor boeren in de transitie. 

I. Zo geeft LTO Noord aan dat er via het Deltaprogramma Agrarisch Waterbeheer (DAW) aandacht is 

voor waterberging als verdienmodel voor boeren. Het watersysteem in met name het deel boven het 

Noordzeekanaal heeft forse uitdagingen en de boeren kunnen daar enorm in gaan helpen. Ze 

kunnen samen waterbergingen oprichten en boeren kunnen daarvoor betaald worden. De provincie 

zou dit kunnen promoten, inspireren, en subsidiëren.230 

II. Vanuit de provincie wordt gekeken of het vergisten van mest, waardoor de ontsnapping van 

broeikasgassen uit mest tot nul gereduceerd kan worden en de ontsnapping van ammoniak ook 

enorm gereduceerd kan worden, een maatregel kan zijn die kan bijdragen bij het oplossen van het 

stikstofprobleem. Hiermee kan ook een nieuw verdienmodel voor de boeren worden gecreëerd 

doordat zij watergas of biogas kunnen verkopen.231 

 
  

 
227 Natuur en Milieufederatie Noord-Holland, interview, 2 juni 2022 
228 Jeroen Candel, expertinterview, 27 juni 2022 
229 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 

1 februari 2021, pp. 4 en 6 & Planbureau voor de Leefomgeving (2018), Naar een wenkend perspectief voor de Nederlandse 

landbouw - Voorwaarden voor verandering, 3 juli 2018 
230 LTO Noord, interview, 3 juni 2022 
231 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 5 mei 2022 
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Voedselketen 

28. De provincie richt zich met de Voedselvisie op de hele voedselketen, maar verschillende betrokkenen, 

waaronder de provincie zelf, geven aan dat in de praktijk de invloed van de provincie op de andere 

ketenschakels dan de agrariërs beperkt is. 

a. In bevinding 9 in Paragraaf 2.3 is aan de orde gekomen dat de doelen en ambities van de provincie zich 

richten op het hele voedselsysteem en de provincie in de Voedselvisie de ketenschakels in het 

voedselsysteem identificeert en zij een ketenbrede aanpak voor zich ziet. 

b. De activiteiten van de provincie richten zich in principe ook op andere ketenpartners dan de landbouw. In 

het activiteitenoverzicht in de Uitvoeringsagenda (zie Bijlage B) wordt aangegeven welke activiteiten zich 

richten op het verkorten van de keten. Er is echter maar één activiteit die zich puur hierop richt, dat is het 

inkoopbeleid van de provincie. Andere activiteiten die aan dit resultaat moeten bijdragen zouden ook 

bijdragen aan de twee andere resultaten die beide meer gericht zijn op landbouw (natuurinclusieve 

landbouw en kringlooplandbouw).232  

c. LTO Noord geeft aan dat zij het positief vindt dat de Voedselvisie meer uitgaat van de hele voedselketen 

dan het eerdere beleid van de provincie. Zij ziet echter in de praktijk dat uiteindelijk vooral de agrarisch 

ondernemers door de provincie aangesproken worden, terwijl de andere schakels in de keten, zoals de 

afvalverwerkers, horecaondernemers en supermarkten niet bereikt worden door de provincie. Dit heeft 

volgens LTO Noord onder andere te maken met de specifieke instrumenten die de provincie heeft in de 

richting van agrariërs. Zo kan de provincie regels stellen voor de pachtgronden die zij uitgeeft aan 

boeren. De provincie legt hierbij volgens LTO Noord soms bovenwettelijke eisen op in het kader van de 

Voedselvisie, zoals een bemestingsvrije zone van drie meter of welke gewassen wel of niet geteeld 

mogen worden. Dergelijke instrumenten heeft de provincie minder in de richting van de andere schakels 

in de keten. De Voedselvisie gaat uiteindelijk dan toch weer vooral over de agrarische sector. 233  

d. De provincie geeft in een interview aan dat de transitie niet los is te zien van de transitie van de gehele 

voedselketen, omdat het geld dat nodig is om veranderingen in de landbouw door te kunnen voeren niet 

alleen uit de landbouw kan komen, hier moeten andere ketenstappen bij betrokken worden. Zij geeft 

echter ook aan dat de provincie niet gaat over andere ketenstappen zoals de supermarkten en 

consumenten.234  

e. Een voor dit onderzoek geïnterviewde expert geeft aan dat provincies geen afspraken kunnen maken 

met ketenpartijen over verdienmodellen of over vergoeding voor maatschappelijke verdiensten die door 

EU moeten worden goedgekeurd. Dat kun je beter op nationaal niveau doen en niet aan iedere provincie 

individueel over laten.235 Een andere gesproken expert heeft een rol benoemd die het Rijk zou kunnen 

pakken met betrekking tot de rest van de voedselketen, zie Kader 3.6.  

 

Kader 3.6 – Rol Rijk 

‘De discussie gaat nu heel erg over intensief of extensief landgebruik, maar het is duidelijk dat we als maatschappij meer 

plantaardig moeten gaan eten. ‘Vlees’ wordt nu niet in het beleid genoemd, politiek gezien ligt dit erg gevoelig. Zo heeft een 

voorstel voor een onderzoek naar de invoering van extra belasting op vlees het in de Tweede Kamer niet gehaald. Uit de 

wetenschap blijkt echter dat vormen van beprijzing uitermate effectief zijn om gedragsverandering te realiseren. Om de 

voedseltransitie te laten slagen is het belangrijk om naast sturing op de aanbodkant, ook te sturen op de vraagkant. Dit ligt 

vooral bij het Rijk, maar het Rijk is hierin nog erg behoudend en houdt het bij informeren en het doen van een moreel appèl.’236  

Geïnterviewde expert 

 
232 Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022, 17 juni 2021 
233 LTO Noord, interview, 3 juni 2022 
234 Provincie Noord-Holland, ambtelijk interview, 21 januari 2022 
235 Katrien Termeer, expertinterview, 5 juli 2022 
236 Jeroen Candel, expertinterview, 27 juni 2022 

https://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/wp-content/uploads/2022/12/Noord-Holland-Bijlage-B.pdf
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De bijlagen van dit onderzoek zijn terug te vinden in de bijlagenrapportage. 

 

 

| Colofon | 
 

Randstedelijke Rekenkamer 

Teleportboulevard 110 

1043 EJ Amsterdam 

020 – 58 18 585 

info@randstedelijke-rekenkamer.nl 

www.randstedelijke-rekenkamer.nl 

Volg ons op twitter via: @rekenrandstad   

 

https://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/wp-content/uploads/2022/12/Bijlagenrapport-Landbouw-en-voedseltransitie-Noord-Holland.pdf
mailto:info@randstedelijke-rekenkamer.nl
http://www.randstedelijke-rekenkamer.nl/
https://twitter.com/rekenrandstad
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| Bijlage A | Data landbouw 

Tabel A1 Landbouwbedrijven 

 Nederland Flevoland Noord-Holland Utrecht Zuid-Holland 

Aantal landbouwbedrijven 2020 52.695 1.654 3.457 2.338 4.455 

Aantal landbouwbedrijven 2018    2.165 4.661 

Aantal landbouwbedrijven 2000 97.389 2.335 7.079 3.821 11.239 

Verandering aantal 

landbouwbedrijven (2000-2020) 

-45,9% -29,2% -51%   

Verandering aantal 

landbouwbedrijven (2000-2018)1 

   -43,3% -58,5% 

Omzet landbouwbedrijven (mln. €) 27.120,2 1.095,7 2.299,4 845,9 4.783,9 

Percentage biologische 

landbouwbedrijven 

3,5% 14,1% 3,6% 5,3% 2,5% 

Percentage bedrijven dat meer 

dan de helft van de omzet uit 

verbredingsactiviteiten haalt 

19% 12,1% 22,9% 17,3% 22,9% 

Bedrijfshoofd (55 jaar of ouder) 

met opvolger: 

- Melkveebedrijven 

- Akkerbouwbedrijven 

 

 

63% 

38% 

 

 

76% 

55% 

 

 

62% 

39% 

 

 

60% 

24% 

 

 

58% 

46% 

 

Bronverwijzing: 

▪ Aantal landbouwbedrijven (cultuurgrond) – 2000, 2020:  

- CBS (2022), StatLine - Landbouw; gewassen, dieren en grondgebruik naar regio (cbs.nl) 

▪ Omzet landbouwbedrijven – 2020: 

- CBS (2022), StatLine - Landbouw; kwartaalcijfers omzet landbouwbedrijven (cbs.nl) 

▪ Biologisch landbouwbedrijven (gecertificeerd) – 2021: 

- CBS (2022), StatLine - Activiteiten van biologische landbouwbedrijven; regio (cbs.nl) 

▪ Omzet uit verbreding - 2020 (voorlopige cijfers): 

- CBS (2022), Boeren vinden steeds vaker aanvullende inkomstenbron (cbs.nl) 

▪ Bedrijfshoofd met opvolger – 2020 (voorlopige cijfers): 

-  CBS (2022), Geen bedrijfsopvolger voor meer dan 16 duizend boerderijen (cbs.nl) 

  

 
1 Vanwege aanpassing van de provinciegrens in 2019 als gevolg van de vorming van de gemeente Vijfheerenlanden is gekozen 

om een vergelijking tussen 2000 en 2018 te maken in plaats van tussen 2000 en 2020 
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Tabel A2 Landgebruik 

 Nederland Flevoland Noord-Holland Utrecht Zuid-Holland 

Inwoners 17.590.672 434.771 2.909.827 1.369.873 3.753.944 

Oppervlakte land (ha) 3.367.109 141.163 266.482 148.546 270.007 

Oppervlakte landbouw 2020 (ha) 1.814.451 89.414 127.430 70.210 116.946 

Percentage landbouw van totaal 

oppervlakte land 

53,9% 63,3% 47,8% 47,3% 43,3% 

Oppervlakte landbouw 2018 (ha)    62.749 125.566 

Oppervlakte landbouw 2000 (ha) 1.975.504 91.636 136.688 69.837 145.497 

Verandering oppervlakte (2000-

2020) 

-8,2% -2,4% -6,8%   

Verandering oppervlakte (2000-

2018)2 

   -10,1% -13,7% 

 

Bronverwijzing: 

▪ Inwoners (per 1 januari) – 2022: 

- CBS (2022), StatLine - Regionale kerncijfers Nederland (cbs.nl) 

▪ Oppervlakte land (ha) – 2020:  

- CBS (2022), StatLine - Regionale kerncijfers Nederland (cbs.nl) 

▪ Oppervlakte landbouw (totaal cultuurgrond) – 2000, 2020  

- CBS (2022), StatLine - Landbouw; gewassen, dieren en grondgebruik naar regio (cbs.nl) 

  

 
2 Vanwege aanpassing van de provinciegrenzen in 2019 als gevolg van de vorming van de gemeente Vijfheerenlanden is 

gekozen om een vergelijking tussen 2000 en 2018 te maken in plaats van tussen 2000 en 2020 
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Tabel A3 Oppervlakte en aantallen 

 Nederland Flevoland Noord-Holland Utrecht Zuid-Holland 

Akkerbouw (ha) 526.843 61.617 29.773 1.189 34.456 

Tuinbouw open grond (ha) 93.128 7.580 21.152 2.505 7.493 

Grasland en 

groenvoedergewassen (ha) 

1.184.402 19.838 75.512 66.437 70.136 

Tuinbouw onder glas (m2) 100.778.913 3.798.237 9.933.580 794.198 48.612.735 

- verandering (2000-2020) -4,2% 127,8% -5,4%   

- verandering (2000-2018)3    -55,6% -25,9% 

Rundvee (aantal) 3.837.994 63.803 151.623 204.852 157.179 

- verandering (2000-2020) -5,7% 12,0% -5,0%   

- verandering (2000-2018)    -9,5% -15,5% 

Schapen (aantal) 890.471 14.065 128.633 49.670 99.350 

- verandering (2000-2020) -31,7% 4,2% -45,0%   

- verandering (2000-2018)    -45,0% -31,3% 

Kippen (aantal) 101.863.117 2.749.438 1.619.057 2.320.937 584.852 

- verandering (2000-2020) -2,1% 32,8% 10,8%   

- verandering (2000-2018)    52,1% -43,4% 

Varkens (aantal) 11.950.238 47.646 22.765 243.959 95.200 

- verandering (2000-2020) -8,9% -6,2% -32,5%   

- verandering (2000-2018)    -24,8% -42,6% 

 

Bronverwijzing: 

▪ Oppervlakte en aantallen landbouw – 2000, 2020 

- CBS (2022), StatLine - Landbouw; gewassen, dieren en grondgebruik naar regio (cbs.nl)  

 

 
3 Vanwege aanpassing van de provinciegrenzen in 2019 als gevolg van de vorming van de gemeente Vijfheerenlanden is 

gekozen om een vergelijking tussen 2000 en 2018 te maken in plaats van tussen 2000 en 2020 
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| Bijlage B | Overzicht instrumenten 

Hieronder is een overzicht opgenomen van de instrumenten zoals genoemd in de Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022.4 In de kolom Resultaat wordt verwezen 

naar de drie resultaten uit de Voedselvisie en Uitvoeringsagenda, het gaat hierbij om de volgende resultaten: 

A. Regeneratieve landbouw (teeltkennis, -techniek en –methodes). Resultaat: in 2030 is de grondgebonden landbouw Natuurinclusief (niveau II). 

B. Kringlooplandbouw (sluiten van regionale kringlopen m.b.t. grondstoffengebruik en het uniformeren van indicatoren). Resultaat: in 2030 zijn de kringlopen op een zo 

laag mogelijk niveau gesloten. 

C. De korte (voedsel)keten (verbinding en waardering stad en platteland en boer-burger). Resultaat: in 2030 consumeren we 25% uit de regio. 

 

In de kolom Voortgang juni 2022 is een samenvatting opgenomen van de voortgang per instrument zoals opgenomen in de Voortgangsrapportage Uitvoeringsagenda 

Voedselvisie 2021-20225 uit juni 2022. 

 

Rol Resultaat Instrument Toelichting Voortgang juni 2022 

Mogelijk 

maken 

(subsidie) 

A, B, C Plattelandsontwikkelingsprogra

mma & Nationaal Strategisch 

Plan (POP/NSP) 

We stimuleren Europese Innovatie partnerschappen 

(EIP) t.b.v. innovatie op product, techniek en 

ketensamenwerking t.b.v. kringlooplandbouw, 

biodiversiteit en nieuwe verdienmodellen. 

POP/EIP-openstelling - Deze regeling heeft van 15 juli 

t/m 27 aug 2021 opengestaan. 

A, B Challenges gebiedsinitiatieven 

(living labs) 

We faciliteren zeven gebiedsprojecten, waarvan één 

gebiedscoöperatie (M11-2021) en één eiwittransitie 

project. De regeling richt zich op regeneratieve 

landbouw en kringlopen sluiten. Samenwerking in het 

gebied tussen keten schakels wordt ondersteund. 

Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 

2022 - De regeling staat open vanaf 1 juli tot 1 oktober 

2022 o.b.v. volgorde van ontvangst. 

A, B Kennis- en coachingsregeling Het aanbieden van kennis en coaching op het gebied 

van regeneratieve landbouw / kringlooplandbouw (M9-

2021) o.a. omschakeling en verdienmodellen. 

Per 1 november 2021 is er een aanjaagteam van start 

gegaan. 

 
4 Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-2030, 1 februari 2021, p. 22 
5 Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 en stand van zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 
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Rol Resultaat Instrument Toelichting Voortgang juni 2022 

A, B, C GO!-NH accelerator, Circo-track, 

Globaliser 

Het koppelen van de provinciale innovatieprogramma’s 

t.b.v. transitie van het voedselsysteem. We verwachten 

minimaal één eiwittransitieproject als resultaat. 

GO1-NH - In september 2022 start er een Challenge 

Voedsel Verbindt (korte keten) uitgevoerd in 

samenwerking met ons GOI-NH programma. 

 

Voorafgaand aan de Globiliser - Samen met TPC, 

Amsterdam Trade, Ontwikkelingsbedrijf NHN en 

gemeente Zaanstad voerde de provincie in maart/april 

2022 een verkenning uit naar de eiwittransitiebedrijven 

(teelt en verwerking) in Noord-Holland. 

A, B, C Uitvoeringsagenda’s 

Greenports, Voedsel Verbindt en 

The Protein Cluster 

Het faciliteren van de uitvoeringsagenda’s ten behoeve 

van: Smart farming, data(deling) en een challenge voor 

de realisatie van vijf nieuwe korte keten projecten 

(daarin kunnen logistiek en markt een belangrijk 

onderdeel zijn). 

▪ Uitvoeringsagenda Voedsel Verbindt 

▪ The Protein Cluster (TPC) 

▪ Lectoraat Duurzaam Bodembeheer 

A, B, C Cofinanciering regelingen Rijk Het cofinancieren van RIF MBO Biodivers Perspectief; 

Green Deal vlinderbloemigen (Nationale Eiwitstrategie) 

en Programma Jong leren Eten (M7-2021). 

▪ RIF MBO Biodivers Perspectief 

▪ Green Deal eiwitgewassen 

▪ Jong Leren Eten OLE) 

B, C Subsidieregeling circulaire 

economie 

Het tegengaan van voedselverspilling en inzet op 

grondstoffen en reststromen, waaronder één 

eiwittransitie project. 

Challenges tegen voedselverspilling 

Ruimte geven 

((ruimtelijke) 

kaders) 

B Wettelijk kader Het anticiperen op EU en beleid van het Rijk t.a.v. met 

name kringlooplandbouw. 

KPI-pilot kringlooplandbouw Beemster 

B Vergunning, Handhaving en 

Toezicht (VHT) 

Het samenwerken met gemeenten en 

Omgevingsdiensten (Regionale Uitvoeringsdiensten) 

rondom het ontwikkelen van bouwstenen voor 

gemeentelijke omgevingsvisies en omgevingsplannen 

voor met name kringlooplandbouw. 

▪ Ontheffinqtraject uitzetten Artemisialuis 

(bankerplants) 

▪ Studentenonderzoek kringlooplandbouw 

▪ Bouwstenennotitie 

A, B, C Omgevingsverordening Het uitvoeren van een verkenning op het ruimtelijke 

ordening instrumentarium (M13-2021). Dit kan leiden tot 

aanpassingen in het RO instrumentarium. 

Het afdoeningsvoorstel is besproken in de Commissie 

NLG van 25-1 0-2021. De commissie heeft ingestemd 

met het afdoen van deze motie. 
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Rol Resultaat Instrument Toelichting Voortgang juni 2022 

C Inkoopbeleid Het stimuleren van meer eten uit de korte keten door de 

eigen organisatie (‘Green Deal catering 

overheidslocaties, eten uit de korte keten’ en fruit op de 

werkvloer). 

▪ Green Deal catering overheidslocaties, eten uit de 

korte keten 

▪ Greendish 

▪ Eurest en Local2Local 

▪ Lokale ondernemers in bedrijfsrestaurant 

A, B Grondinstrumentarium We faciliteren vanuit onze vijfde nota grondbeleid de 

regeneratieve landbouw en kringlooplandbouw, onder 

andere met pacht en experimenteerruimte. 

We onderzoeken of er een pachtperceel ingezet kan 

worden voor de PPS Agroforestry (…). Daarnaast 

onderzoeken we of er aanvullende voorwaarden in een 

nieuw af te sluiten pachtcontract opgenomen kunnen 

worden voor een perceel dat in de buurt ligt van een 

lopend Voedselvisieproject GreenBASE. 

Opdracht 

geven 

(financieel) 

A, B, C Opdrachten Het verstrekken van opdrachten voor kennisopdrachten 

t.b.v. regeneratieve landbouw, kringlooplandbouw en 

korte keten (onder andere pilot bloemkoolproject, 

koolstofvastlegging in de bodem, verkenning foodhubs). 

▪ Bloemkoolproject 

▪ Koolstofvastleqqinq in de bodem 

▪ Verkenning Foodhubs 

A, B, C Onderzoeken Het deelnemen aan Rijks- Research & Development 

pilots en Publiek-Private Samenwerkingen (PPS). Zoals 

PPS Bodembeheer en Gewasdiversificatie. 

▪ PPS gewasdiversiteit 

▪ PPS Beter Bodem Beheer 

▪ PPS Agroforestry 

Communicatie

/netwerken 

(aanjagend en 

inspirerend) 

A, B, C Lobby en samenwerking Het onder de aandacht brengen van de vraagstukken 

rondom regeneratieve landbouw, kringlooplandbouw en 

korte ketens op Europees, Rijks, IPO- en gemeentelijk 

niveau (onder andere via het EU voorzitterschap Comité 

vd Regio’s). 

▪ EU 

▪ Rijk 

▪ Nationale Samenwerking Korte Keten (NSKK) 

A, B, C Platform Boer & Business in 

Balans 

Het etaleren van inspirerende projecten en activiteiten 

en het delen van kennis. 

Gebruikerscijfers van het platform 

www.boerenbusinessinbalans.nl 

A, B, C Webinars Het organiseren van Webinars voor ondernemers en 

gemeenten. 

In maart 2022 is het aanjaagteam gestart met de eerste 

Voedselvisie cafés. 

A, B, C Deelname aan netwerken Het deelnemen aan netwerken: Voedsel Verbindt, 

Greenport NHN, Foodvalley, The Protein Cluster, 

▪ Voedsel Verbindt, TPC en Lectoraat Duurzaam 

Bodembeheer 

▪ Taskforce Korte Keten 
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Rol Resultaat Instrument Toelichting Voortgang juni 2022 

Floriade, Task Force Korte Keten, European Regions for 

Innovation in Agriculture, Food and Forestry (ERIAFF) 

▪ ERIAFF 

▪ Foodvalley 

A, B, C Denktank Het opzetten van een groep experts rondom de 

advisering van de uitvoering van voedselbeleid en 

actuele vraagstukken die Expertgroep opzetten  

Leerinterventies 

De Denktank is nog niet opgericht. 
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| Bijlage C | Geraadpleegde bronnen 

Provincie Noord-Holland 

▪ Provincie Noord-Holland (2016), Duurzaam, vernieuwend, en ondernemend - Strategisch Beleidskader 

Economie provincie Noord-Holland, 29 maart 2016 

▪ Provincie Noord-Holland (2018), Statenbrief ‘Programma Natuurinclusieve landbouw’, 17 mei 2018 

▪ Provincie Noord-Holland (2018), Omgevingsvisie NH2050 - Balans tussen economische groei en 

leefbaarheid, 19 november 2018 

▪ Provincie Noord-Holland (2019), Duurzaam doorpakken! - Coalitieakkoord 2019-2023 GroenLinks, VVD, D66 

en Partij van de Arbeid, 12 juni 2019 

▪ Provincie Noord-Holland (2019), M93-2019 Draagvlak voor Voedselvisie, 11 november 2019 

▪ Provincie Noord-Holland (2019), Programmabegroting 2020, 15 november 2019 

▪ Provincie Noord-Holland (2020), Statenbrief ‘Motie 40-201 7 Programma natuurinclusieve landbouw 2018-

2019 en de doorloop van activiteiten in 2020’, 26 mei 2020 

▪ Provincie Noord-Holland (2020), Programmabegroting 2021, 28 september 2020 

▪ Provincie Noord-Holland (2020), Besluit tot openstelling van het onderdeel Jonge landbouwers in het kader 

van de Uitvoeringsregeling POP3 subsidies Noord-Holland, 20 oktober 2020  

▪ Provincie Noord-Holland (2020), Voordracht Voedselvisie 2020-2030, 15 december 2020 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), www.noord-holland.nl 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), Masterplan Biodiversiteit, 21 januari 2021 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), A1-2021, 1 februari 2021 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), A6-2021, 1 februari 2021 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), A9-2021, 1 februari 2021 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), Boer & Business in Balans - Voedselvisie Provincie Noord-Holland 2020-

2030, 1 februari 2021 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), Statenvoordracht ‘Strategie Noord-Hollandse aanpak stikstofproblematiek 

2021-2022’, 16 maart 2021 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), Voordracht ‘Strategie Noord-Hollandse aanpak stikstofproblematiek 2021-

2022’, 16 maart 2021 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), Statenbrief ‘Strategie Noord-Hollandse aanpak stikstofproblematiek 2021-

2022’, 23 maart 2021 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), Visie Recreatie & Toerisme Noord-Holland 2030, april 2021 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), Openstellingsbesluit verplaatsing glastuinbouwbedrijven Noord-Holland 

2021, 8 juni 2021 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Voedselvisie 2021-2022, 17 juni 2021 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), Uitvoeringsagenda Economie 2021-2023, september 2021 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), Openstellingbesluit LEADER-projecten Noord-Holland oktober 2021, 

12 oktober 2021 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), Programmabegroting 2022, 8 november 2021 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), Regionaal Waterprogramma Noord-Holland 2022-2027, 30 november 2021 

▪ Provincie Noord-Holland (2021), POP3 projecten 2016-2021, 31 december 2021 

▪ Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Voortgang Masterplan biodiversiteit, contourenschets Agenda 

Natuurinclusief, Biodiversiteit in Noord-Holland 2021’, 23 maart 2022 

▪ Provincie Noord-Holland (2022), www.noord-holland.nl 

▪ Provincie Noord-Holland (2022), Jaarstukken 2021, mei 2022 
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▪ Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Startnotitie Nationaal Programma Landelijk Gebied’, juni 2022 

▪ Provincie Noord-Holland (2022), Statenbrief ‘Uitvoeringsregeling subsidie Voedselvisie Noord-Holland 2022 

en stand van zaken toezeggingen Voedselvisie’, 22 juni 2022 

▪ Provincie Noord-Holland (2022), POP3 projecten 2021, 23 september 2022 

▪ Provincie Noord-Holland (2022), POP3 projecten Jonge Landbouwers 2020, 23 september 2022 

▪ Provincie Noord-Holland (2022), Subsidieregister 2021 

 

Overig 

▪ Agrimatie (2022), www.agrimatie.nl (I) & (II) 

▪ Amsterdam Green Campus (2020), Een vierjarig onderzoek naar het effect van niet onderwerken van 

strorijke stalmest in de bloemkoolteelt van Noord-Holland, 2 februari 2020 

▪ Amsterdam Green Campus, Universiteit van Amsterdam en Provincie Noord-Holland (2020), Eerste 

rapportage van het vierjarig onderzoek naar het effect van niet onderwerken van strorijke stalmest in de 

bloemkoolteelt van Noord-Holland  

▪ Amsterdam Green Campus, Universiteit van Amsterdam en Provincie Noord-Holland (2021), Duurzame 

bloemkool Vierjarig onderzoek naar het effect van het niet onderwerken van strorijke stalmest in 

bloemkoolteelt in Noord-Holland, oktober 2021 

▪ BIJ12 (2022), www.bij12.nl 

▪ Boer en Business in Balans (2019), www.boerenbusinessinbalans.nl, 27 juni 2019 

▪ Boer en Business in Balans (2022), www.boerenbusinessinbalans.nl, 23 september 2022 

▪ Centraal Bureau voor de Statistiek (2016), www.cbs.nl 

▪ Centraal Bureau voor de Statistiek (2020), www.cbs.nl 

▪ Centraal Bureau voor de Statistiek (2022), www.cbs.nl 

▪ Centraal Bureau voor de Statistiek (2022), www.opendata.cbs.nl 

▪ Greenport Aalsmeer (2022), www.greenportaalsmeer.nl 

▪ Greenport Noord-Holland Noord (2022), www.greenportnhn.nl 

▪ Groen Kapitaal (2019), platform.groenkapitaal.nl 

▪ Ministerie van LNV (2021), Natuur in Nederland 

▪ Netwerk Platteland (2022), www.netwerkplatteland.nl 

▪ Landbouwportaal Noord-Holland (2022), landbouwportaalnoordholland.nl 

▪ Louis Bolk Instituut & Wageningen University & Research (2017), Maatregelen natuurinclusieve landbouw, 

juni 2017 

▪ Planbureau voor de Leefomgeving (2018), Naar een wenkend perspectief voor de Nederlandse landbouw - 

Voorwaarden voor verandering, 3 juli 2018 

▪ Regiebureau Plattelandsontwikkelingsprogramma (2021), Toelichting Modelregeling subsidies POP 2014-

2022, 18 februari 2021 

▪ Rijksoverheid (2022), Kamerbrief ‘Perspectieven voor agrarische ondernemers’, 10 juni 2022 

▪ Rijksoverheid (2022), Kamerbrief ‘Startnotitie Nationaal Programma Landelijk Gebied’, 10 juni 2022 

▪ Rijksoverheid (2022), Startnotitie Nationaal Programma Landelijk Gebied, 10 juni 2022 

▪ Voedsel Verbindt (2022), voedselverbindt.nl 

▪ Wageningen Environmental Research e.a. (2021), BiodiversiteitsMonitor Akkerbouw – Wetenschappelijke 

onderbouwing en toepassing in de praktijk, november 2021 
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| Bijlage D | Geraadpleegde personen 

Provincie Noord-Holland 

▪ Beleidsadviseur Europese landbouwsubsidies 

▪ Beleidsadviseur Voedselvisie  

▪ Beleidsmedewerker Water 

▪ Gedeputeerde voor Economie, Landbouw en visserij, Dierenwelzijn 

▪ Plaatsvervangend sectormanager Omgevingsbeleid 

▪ Sectormanager Regionale Economie & Erfgoed 

▪ Teamcoördinator Wet natuurbescherming en projectleider Masterplan Biodiversiteit 

▪ Verbinder/regisseur landbouw en stikstof  

 

Vertegenwoordigers van de volgende organisaties 

▪ LTO Noord, regio West, provincie Noord-Holland 

▪ Natuur en Milieufederatie Noord-Holland 

 

Overig 

▪ Agrariër in de provincie Noord-Holland 

▪ Jeroen Candel, Associate Professor Food & Agricultural Policy, Wageningen University & Research 

▪ Katrien Termeer, Hoogleraar Bestuurskunde, Wageningen University & Research 

 



 

 

| Colofon | 

Randstedelijke Rekenkamer 

Teleportboulevard 110 

1043 EJ Amsterdam 

020 – 58 18 585 

info@randstedelijke-rekenkamer.nl 

www.randstedelijke-rekenkamer.nl 

Volg ons op twitter via: @rekenrandstad   
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Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 13 februari 2023

Onderwerp: Eindrapport Randstedelijke Rekenkamer Landbouw en Voedseltransitie  

Bijlagen: 

- Eindrapport
- 5-minuten versie

1. Inleiding
De landbouwsector staat voor de uitdaging om naast het zorgen voor een sterke, innovatieve 
landbouw ook ambitieuze maatschappelijke doelstellingen te halen. De manier van voedsel 
produceren, distribueren, verwerken en consumeren leidt in toenemende mate tot 
maatschappelijke discussie, omdat het milieu, de bodem, het klimaat, de omgeving, 
dierenwelzijn, de gezondheid van mensen en het verdienmodel van agrarische ondernemers 
onder druk staan. In de landbouwsector ligt de nadruk op kostenverlaging en 
productieverhoging, die leiden tot schaalvergroting. De omschakeling naar een duurzamere 
manier van produceren is voor veel boeren en tuinders niet gemakkelijk, omdat veel van hen 
voor Nederlandse maatstaven lage arbeidsinkomens en een relatief laag rendement op eigen 
vermogen ontvangen. In het maatschappelijke debat over landbouw en voedsel zijn 
verschillende visies over wat precies de problemen zijn en welke mogelijke oplossingen daar bij 
horen. Binnen de landbouw is de polarisatie op sommige onderwerpen groot. Dit blijkt onder 
andere uit de boerenprotesten van de afgelopen jaren.

De landbouw- en voedseltransitie wordt gestimuleerd door de provincies, Rijksoverheid en 
Europese Unie. Het is een maatschappelijke opgave die raakt aan meerdere taken van de 
provincies. In het landelijk gebied komen veel functies samen en wordt er meer en meer 
verlangd dat de ontwikkeling van de economie en de natuur goed samengaan. In de 
onderzoeksopzet zijn de achtergrond van de landbouw- en voedseltransitie en taken van de 
provincie op het gebied van de landbouwtransitie nader uitgewerkt. In de zomer van 2021 heeft 
de Rekenkamer een verkenning uitgevoerd naar het onderwerp Voedselvisie en 
landbouwtransitie. In september 2021 heeft de Programmaraad positief gereageerd op deze 
verkenning en de Rekenkamer geadviseerd om het onderwerp op te nemen in het 
onderzoeksprogramma.
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De centrale onderzoeksvraag is: Welke bijdragen leveren de provincies Flevoland, Noord-
Holland, Utrecht en Zuid-Holland aan de landbouw- en voedseltransitie en wat kunnen de 
provincies van elkaar leren?

De centrale onderzoeksvraag is uitgewerkt in vier onderzoeksvragen:
1. Hoe typeert de landbouw zich in de provincie en welke problemen spelen er met het oog
op de landbouw- en voedseltransitie?
2. Welk beleid heeft de provincie voor de landbouw- en voedseltransitie? a. Hoe definieert
de provincie de landbouw- en voedseltransitie? b. Wat zijn de provinciale doelen en
ambities? c. Hoe ziet de provincie haar rol(len) in de landbouw- en voedseltransitie en op
welke wijze wil de provincie hier invulling aan geven? d. Hoe monitort en evalueert de
provincie de bijdragen aan de landbouw- en voedseltransitie?
3. In hoeverre dragen de activiteiten van de provincie op het gebied van landbouw- en
voedseltransitie bij aan de gestelde doelen en ambities?
4. Wat kunnen de provincies van elkaar leren?

De hoofdconclusie uit het onderzoek is: 

Om maatschappelijke doelen voor onder meer stikstof, waterkwaliteit en biodiversiteit te 
halen zijn veranderingen in het landbouw- en voedselsysteem nodig. Hierbij is het van 
belang dat er voor agrariërs een verdienmodel blijft. De provincie is binnen het landbouw- 
en voedselsysteem één van de spelers en kan op verschillende onderdelen invloed 
uitoefenen en veranderingen teweegbrengen. Hoewel de provincie een landbouw- en 
voedseltransitie niet zelfstandig kan bewerkstelligen en mede afhankelijk is van andere 
partijen, kan de provincie wel beter haar eigen rol duiden en meer doen om de provinciale 
doelen te behalen. De provincie heeft ervoor gekozen om een beleidsdocument specifiek 
gericht op de voedseltransitie op te zetten. De transitie van de landbouw is daar een 
onderdeel van voor zover het voedselproductie betreft. Andere onderdelen van de 
landbouw, zoals bollenteelt en sierteelt onder glas, worden in andere beleidsprogramma’s 
geadresseerd. Het provinciale beleid heeft aandacht voor de gehele voedselketen en is 
doordacht en concreet beschreven. Het is echter lastig te zeggen hoe groot de bijdrage van 
de provincie aan de landbouw- en voedseltransitie is, omdat er beperkt inzicht is in hoe de 
voorgenomen activiteiten bijdragen aan de transitie. Belangrijkste redenen hiervoor zijn 
dat het beleid in 2021 is vernieuwd, waardoor de uitvoering van activiteiten nog beperkt is. 
Daarnaast is de monitoring nog in ontwikkeling en zijn er tot nu toe geen evaluaties 
uitgevoerd van de werking van het beleid. Het is wel duidelijk dat er meer nodig is om de 
provinciale ambities en doelen te realiseren. De provincie geeft onder andere aan dat in 
2030 de grondgebonden landbouw natuurinclusief moet zijn, dat de kringlopen op een zo 
laag mogelijk niveau moeten worden gesloten en dat 25% uit de regio moet worden 
geconsumeerd. Tegelijkertijd komt de uitvoering nog te weinig van de grond, onder andere 
omdat activiteiten van het voorgaande beleid tijdens het ontwikkelen van het huidige 
beleid slechts beperkt zijn doorgezet. Ook is onbekend of het beleid wordt doorgezet na 

2.  Onderzoeksvragen & aanbevelingen
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2024. De vergelijking met andere provincies laat zien dat er meer nodig is aan capaciteit, 
middelen en activiteiten om een daadwerkelijke transitie te bereiken.

De hoofdconclusie is verder uitgewerkt in 4 deelconclusies. Per deelconclusie wordt een 
toelichting gegeven op basis van de bevindingen en zijn, indien van toepassing, 
aanbevelingen aan GS geformuleerd. Indien aanbevelingen zijn gebaseerd op de lessen die 
geleerd kunnen worden van andere provincies is dit in de toelichting van de aanbeveling 
aangegeven. 
4 Deelconclusies en aanbevelingen

Deelconclusie 1 – Provinciaal beleid De provincie heeft het beleid voor de transitie van het 
voedselsysteem duidelijk uitgewerkt in de Voedselvisie 2020-2030 uit 2021. In de 
Voedselvisie is een koppeling gemaakt tussen doelen, activiteiten en rollen en is veel 
aandacht voor definities. Hoewel transitie niet gedefinieerd is, wordt wel aandacht besteed 
aan het begrip en worden verschillende fases van transitie onderscheiden. Ook zijn de 
gestelde doelen in vergelijking met andere 8 provincies concreter. In de Uitvoeringsagenda 
Voedselvisie 2021-2022 zijn verschillende provinciale rollen onderscheiden en deze rollen 
zijn uitgewerkt in activiteiten. Niet alle vormen van landbouw zijn opgenomen in de 
Voedselvisie, zo valt bijvoorbeeld bollenteelt erbuiten, terwijl het in de praktijk over 
dezelfde percelen kan gaan. Hoe het beleid voor landbouw- en voedseltransitie 
samenhangt met aangrenzend beleid is niet volledig inzichtelijk.

Deelconclusie 2 – Bestede middelen De provincie heeft capaciteit en middelen beschikbaar 
gesteld voor de landbouw- en voedseltransitie. Uit de Jaarstukken is echter niet volledig 
duidelijk hoeveel middelen zijn besteed aan projecten voor de landbouw- en 
voedseltransitie. De provincie kiest er voor om, van alle middelen die zij aan landbouw en 
voedsel besteed, een beperkt gedeelte expliciet in te zetten voor de transitie van het 
voedselsysteem. Via met name subsidies vanuit het Plattelandsontwikkelingsprogramma 
worden middelen ingezet die niet expliciet bijdragen aan de doelen van de Voedselvisie.

Deelconclusie 3 – Inzicht in de bijdrage aan de transitie Het inzicht in de mate waarin 
uitgevoerde activiteiten bijdragen aan de transitie is beperkt. De ene reden hiervoor is dat 
de provincie zich in de eerste tijd na vaststelling van de Voedselvisie (begin 2021) heeft 
gericht op de organisatie rondom de uitvoering van de Voedselvisie. Hoewel de provincie 
concrete activiteiten heeft geformuleerd, is de uitvoering van activiteiten nog beperkt. De 
andere reden dat er nog weinig te zeggen is over het doelbereik van de Voedselvisie, is dat 
de monitoring nog in ontwikkeling is en de provincie (nog) geen evaluaties heeft 
uitgevoerd. De provincie is monitoring aan het ontwikkelen op drie niveaus: activiteiten en 
output, beleidseffecten en impact. Er wordt nog geen monitoring (afgezien van weergave 
van uitgevoerde activiteiten) uitgevoerd. Hierdoor wordt (nog) beperkt geleerd en 
bijgestuurd. Uitvoering van het beleid voor de landbouw- en voedseltransitie dient 
uiteindelijk bij te dragen aan andere maatschappelijke doelen. Als het gaat om het behalen 
van de doelen op het gebied van biodiversiteit, waterkwaliteit en stikstof geven 
geïnterviewden aan dat het behalen van deze doelen onzeker is.
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Deelconclusie 4 – Aspecten van het behalen van provinciale doelen Uit de gesprekken die 
de Rekenkamer heeft gevoerd zijn verschillende aspecten naar voren gekomen die van 
belang zijn voor het behalen van de doelen en waaruit blijkt dat de provincie meer kan 
doen om de provinciale doelen te behalen. Geïnterviewden geven aan dat de invloed van de 
provincie op de ketenschakels buiten de landbouw beperkt is. Daarnaast blijkt uit het 
onderzoek dat de benodigde capaciteit en middelen slechts voor een deel van de looptijd 
van de Voedselvisie beschikbaar zijn. In de nieuwe coalitieperiode moet worden besloten of 
het huidige beleid wordt doorgezet en welke middelen hier voor worden vrijgemaakt. 13 In 
de gesprekken in Noord-Holland kwamen relatief weinig punten naar voren die het lastig 
maken de doelen te bereiken. Zo werd benadrukt dat er goed samengewerkt wordt in de 
provincie. In de andere provincies waarvoor dit onderzoek is uitgevoerd en in de interviews 
met experts werd kritischer gekeken naar verschillende aspecten die het lastig maken een 
landbouw- en/of voedseltransitie te bereiken. In deze provincies is te zien dat de provincie 
de opgaven meer in samenhang moet oppakken, dat er (ruimtelijke) keuzes gemaakt 
moeten worden, en dat regelgeving de transitie in de weg kan zitten.

Aanbevelingen aan GS
In het rapport staan 8 aanbevelingen vermeld voor GS

1. Zorg dat ook voor de onderdelen van landbouw die geen deel uitmaken van de Voedselvisie
zoals bollenteelt, intensieve veehouderij en glastuinbouw helder is wat het transitiebeleid
inhoudt en hoe dit samenhangt met de Voedselvisie en de daarin gestelde doelen. Bewaak
daarbij het geheel van het landbouw- en voedseltransitiebeleid

Toelichting aanbeveling 1: Doordat het beleid met betrekking tot de landbouw- en 
voedseltransitie in verschillende beleidsdocumenten geadresseerd wordt kan onduidelijk zijn 
welke veranderingen de provincie voorstaat op de onderdelen van landbouw die nu geen 
onderdeel zijn van de Voedselvisie. Ter illustratie: zo geeft een geïnterviewde aan dat het nu 
onduidelijk is hoe de doelstelling in de Voedselvisie dat in 2030 alle grondgebonden landbouw 
natuurinclusief moet zijn zich verhoudt tot de huidige manier van bollenteelt en het beleid 
daarvoor van de provincie (wat geen onderdeel is van de Voedselvisie). Ter inspiratie kan naar 
het beleid van de provincie Utrecht gekeken worden, waar alle landbouwsectoren en de 
productie- en consumptiekant in nauwe samenhang geadresseerd worden. Zie de 
Provincievergelijking.

2. Maak beter inzichtelijk hoe het beleid voor een duurzaam landbouw- en voedselsysteem
samenhangt met aangrenzend beleid, en wat die samenhang betekent. Hierbij gaat het zowel
om het eigen provinciaal beleid (bijvoorbeeld het biodiversiteitsbeleid en beleid voor recreatie
en toerisme), als om het beleid van andere overheden.

Toelichting aanbeveling 2: Het landbouwbeleid raakt aan veel andere onderwerpen op het 
gebied van onder andere ruimtelijke ontwikkeling en economie. Door deze samenhang 
inzichtelijk te maken, kunnen PS beslissingen maken over de afwegingen en knelpunten ten 
opzichte van andere opgaven.
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3. Maak in de Jaarstukken beter inzichtelijk welke middelen besteed worden aan de landbouw- 
en voedseltransitie.

4. Zet in op de verdere uitvoering van de in het beleid voorgenomen instrumenten en start met
de monitoring en evaluatie.

Toelichting aanbeveling 4: In de periode na het stopzetten van het Programma Natuurinclusieve 
landbouw is er veel geïnvesteerd in het opzetten van de Voedselvisie. De daadwerkelijke 
uitvoering van activiteiten is tot dusver beperkt. Hoewel het uiteraard een politiek beslissing is 
welk beleid de provincie voert, zou het jammer zijn weer opnieuw te investeren in het opzetten 
van beleid, terwijl de beoogde doelen eerder actie kunnen gebruiken. Het verder inzetten op de 
uitvoering biedt daarbij behalve daadwerkelijke resultaten ook mogelijkheden om te leren door 
te doen. Op basis daarvan kan - als dat nodig blijkt - gaandeweg het beleid bijgesteld worden 
aan nieuwe inzichten of veranderde omstandigheden. Het leren van ingezette instrumenten en 
uitgevoerde projecten is belangrijk om bij te kunnen sturen in een transitie. Door te monitoren 
en (tussentijdse) evaluaties ontstaat inzicht in wat wel en niet goed werkt.

5. Zorg – wanneer besloten wordt om het huidige beleid door te zetten – voor voldoende
capaciteit en middelen passend bij de gestelde doelen voor de landbouw- en voedseltransitie.

6. Pak de transitie-opgaven ook bij de uitvoering van het beleid in samenhang op en maak in
het belang van de landbouw en andere sectoren daarbij inzichtelijk welke keuzes de provincie
heeft als het gaat om de functies van gebieden, bespreek de opties met PS en maak vervolgens
keuzes. Communiceer op transparante wijze over de gemaakte keuzes.

Toelichting aanbeveling 6: De verschillende opgaven op het gebied van onder andere 
waterkwaliteit, biodiversiteit en stikstof, maar ook wonen en energie moeten in samenhang 
worden opgelost. De landbouw- en voedseltransitie raakt de hele provinciale organisatie. Een 
(te) sectorale aanpak vergroot de kans op elkaar tegenwerkende maatregelen binnen hetzelfde 
gebied. De druk op de ruimte voor allerlei soorten functies in Noord-Holland is hoog. Niet alles 
past. Om de landbouw- en voedseltransitie verder te helpen en in een volgende fase te 
brengen, is het essentieel om knopen door te hakken. Dit zullen geen makkelijke keuzes zijn, 
maar juist dergelijke keuzes vragen om duidelijkheid en transparantie. Benut bij een dergelijke 
integrale en gebiedsgerichte aanpak het Nationaal Programma Landelijk Gebied (NPLG). Ook is 
het mogelijk om voor verschillende gebieden met verschillende tijdshorizonnen te werken. 
Begin met de gebieden waar de opgaven het meest urgent zijn.

7. Geef aan wat je als provincie nodig hebt van andere partijen zoals het Rijk en ketenpartners.

Toelichting Aanbeveling 7: Maatschappelijke behoeftes op het gebied van landbouw en voedsel 
gaan voorbij aan de provinciale kerntaken. De provincie kan zich op het terrein van bijvoorbeeld 
voeding en gezondheid echter doen gelden door – voor zover zij dit niet al doet - aan te geven 
wat zij nodig heeft, met partners samen te werken en initiatief te nemen. Ook om een eerlijk 
verdienmodel voor de agrarische ondernemers te bewerkstelligen is samenwerking met 
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ketenpartijen van groot belang. Duid wat de provincie ziet als haar rol, en wat zij van anderen 
verwacht.

8. Inventariseer welke regelgeving de landbouw- en voedseltransitie in de weg zit en overweeg
vervolgens om de regelgeving aan te passen indien het om provinciale regels gaat. Indien het
niet om provinciale regelgeving gaat, overweeg dan om in gesprek te gaan met de betreffende
medeoverheid. Deel de uitkomst van de overwegingen met PS.

Toelichting aanbeveling 8: Om de landbouw- en voedseltransitie mogelijk te maken zal er 
provincie breed naar aan de landbouw gerelateerde opgaven gekeken moeten worden. Het kan 
zijn dat er regels vanuit van de ruimtelijke ordening of natuurbescherming botsen met 
ontwikkelingen op het gebied van de landbouw- en voedseltransitie tegenhouden. Het niet 
kunnen starten van een zorgboerderij en het niet kunnen aanleggen van een voedselbos zijn in 
respectievelijk Utrecht en ZuidHolland als voorbeeld genoemd. Ook kan het lang duren voordat 
duidelijk is of een nieuwe ontwikkeling wel of niet wordt toegestaan, dit belemmert nieuwe 
initiatieven. Bij deze aanbeveling gaat het zowel om regelgeving van de provincie zelf als om 
lokale regels of rijksregelgeving. Transities vragen om nieuwe initiatieven en daar moet ook als 
het gaat om regelgeving ruimte voor zijn. Het wel of niet aanpassen van regels is uiteindelijk 
een politieke afweging. Er kunnen ook goede redenen zijn om regels niet aan te passen.

3. Reactie Gedeputeerde Staten

Voor de volledige reactie van GS zie pagina 15 t/m 20 van het rapport.

Reactie Gedeputeerde Staten per aanbeveling:

Aanbeveling 1 
“Zorg dat ook voor de onderdelen van landbouw die geen deel uitma-ken van de 
Voedselvisie zoals bollenteelt, intensieve veehouderij en glastuinbouw helder is wat het 
transitiebeleid inhoudt en hoe dit sa-menhangt met de Voedselvisie en de daarin gestelde 
doelen. Bewaak daarbij het geheel van het landbouw- en voedseltransitiebeleid.” 

Reactie GS: Deze aanbeveling nemen wij over. Recent is het uitvoe-ringsprogramma 
economie 2021-2023 geactualiseerd. De uitvoerings-agenda Voedselvisie 2021-2022 
maakt daarbinnen onderdeel uit van het strategisch doel “Een sterke en duurzame 
agrosector” en komt daarmee tegemoet aan aanbeveling 1. Ook wordt er gewerkt aan een 
agrarische kaart en worden in gebieden beheerchecks uitgevoerd.
Daarnaast gaat het Provinciaal Programma Landelijk Gebied (PPLG) meer inzicht bieden in 
de grote samenhang tussen de aan elkaar gren-zende beleidsterreinen natuur (waaronder 
stikstof), klimaat en water. 
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Aanbeveling 2 
“Maak beter inzichtelijk hoe het beleid voor een duurzaam landbouw- en voedselsysteem 
samenhangt met aangrenzend beleid, en wat die samenhang betekent. Hierbij gaat het 
zowel om het eigen provinciaal beleid (bijvoorbeeld het biodiversiteitsbeleid en beleid voor 
recreatie en toerisme), als om het beleid van andere overheden.” 

Reactie GS: Deze aanbeveling nemen we over. Zie ook onze reactie op aanbeveling 1.

Aanbeveling 3 
“Maak in de Jaarstukken beter inzichtelijk welke middelen besteed worden aan de 
landbouw- en voedseltransitie.” 

Reactie GS: We gaan de mogelijkheden om deze aanbeveling op te volgen onderzoeken.

Aanbeveling 4 
“Zet in op de verdere uitvoering van de in het beleid voorgenomen instrumenten en start 
met de monitoring en evaluatie.” 

Reactie GS: Deze aanbeveling nemen wij over en hebben wij reeds in uitvoering via de 
realisatie van ons monitoringsbeleid.

Aanbeveling 5 
“Zorg – wanneer besloten wordt om het huidige beleid door te zetten – voor voldoende 
capaciteit en middelen passend bij de gestelde doelen voor de landbouw- en 
voedseltransitie.”

Reactie GS: Wij onderschrijven de aanbeveling dat capaciteit en middelen passend dienen 
te zijn bij de politieke doelen die worden gesteld. Ten aanzien van het bepalen van de 
politieke doelen achten wij het, gelet op het naderende einde van de huidige 
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coalitieperiode, passend om ruimte te laten voor afwegingen door een volgend college van 
gedeputeerde staten. 

Aanbeveling 6 
“Pak de transitie-opgaven ook bij de uitvoering van het beleid in samenhang op en maak in 
het belang van de landbouw en andere sectoren daarbij inzichtelijk welke keuzes de 
provincie heeft als het gaat om de functies van gebieden, bespreek de opties met PS en 
maak vervolgens keuzes. Communiceer op transparante wijze over de gemaakte keuzes.” 

Reactie GS: Deze aanbeveling nemen wij over. U beschrijft in uw aanbeveling enkele 
principes van een zorgvuldig beleidsproces, zoals samenhang, het voorleggen van opties 
aan de democratisch gekozen volksvertegenwoordiging en heldere en transparante 
communicatie. Wij trachten deze principes in al onze beleidsontwikkeling een goede plaats 
te geven.

Aanbeveling 7 
“Geef aan wat je als provincie nodig hebt van andere partijen zoals het Rijk en 
ketenpartners.” 

Reactie GS: Deze aanbeveling is onderdeel van onze inzet. In de voedselvisie staat dat 
indien wij knelpunten ontdekken in wet- en regelgeving op Europees- of Rijksniveau, wij 
deze zullen agenderen. Op dit moment zien wij in het kader van kringlooplandbouw vooral 
knelpunten bij het hergebruiken van reststromen en deze zijn door ons reeds 
geadresseerd op Rijksniveau. Op provinciaal niveau is al diverse keren (op ambtelijk- en 
bestuurlijk niveau) het gesprek met de supermarktketens aangegaan. 

Aanbeveling 8 
“Inventariseer welke regelgeving de landbouw- en voedseltransitie in de weg zit en 
overweeg vervolgens om de regelgeving aan te passen indien het om provinciale regels 
gaat. Indien het niet om provinciale regelgeving gaat, overweeg dan om in gesprek te gaan 
met de betreffende medeoverheid. Deel de uitkomst van de overwegingen met PS.” 

Reactie GS: We nemen deze aanbeveling over. Zie verder onze reactie bij aanbeveling 7.
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4. Voorstel

De aanbevelingen gericht aan Gedeputeerde Staten, van de Randstedelijke Rekenkamer bij 
het rapport ‘Landbouw- en Voedseltransitie’ zijn, geherformuleerd als besluitpunten, 
opgenomen in het ontwerpbesluit. 

Het college van Gedeputeerde Staten geeft aan hoe zij opvolging willen geven aan de 
aanbevelingen. 

De commissie Natuur, Landbouw & Gezondheid heeft in haar vergadering van 13 februari 
2023 het rapport besproken en adviseert aan PS te besluiten overeenkomstig het bijgaande 
ontwerpbesluit.

ir N.M. Van der Waart,  voorzitter Statencommissie Natuur, Landbouw & Gezondheid

S.H Neeskens , griffier Statencommissie Natuur, Landbouw & Gezondheid

05



2023

10

Ontwerpbesluit

Nr. 05-2023 

Provinciale Staten van Noord-Holland;

- gelezen de voordracht van de Statencommissie Natuur, Landbouw & Gezondheid
van 13 februari 2023,

- gelezen het rapport van de Randstedelijke Rekenkamer, getiteld “Landbouw &
Voedseltransitie”

- gelet op de bespreking en het advies van de commissie Natuur, Landbouw &
Gezondheid van 13 februari 2023;

besluiten:

GS te verzoeken

1. Te zorgen dat ook voor de onderdelen van landbouw die geen deel uitmaken van de
Voedselvisie zoals bollenteelt, intensieve veehouderij en glastuinbouw helder is wat het
transitiebeleid inhoudt en hoe dit samenhangt met de Voedselvisie en de daarin
gestelde doelen. En daarbij het geheel van het landbouw- en voedseltransitiebeleid te
bewaken.

2. Om beter inzichtelijk te maken hoe het beleid voor een duurzaam landbouw- en
voedselsysteem samenhangt met aangrenzend beleid, en wat die samenhang betekent.
Hierbij gaat het zowel om het eigen provinciaal beleid (bijvoorbeeld het
biodiversiteitsbeleid en beleid voor recreatie en toerisme), als om het beleid van andere
overheden.

3. Om in de Jaarstukken beter inzichtelijk te maken welke middelen besteed worden aan
de landbouw- en voedseltransitie.

4. Om in te zetten op de verdere uitvoering van de in het beleid voorgenomen
instrumenten en start met de monitoring en evaluatie.
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5. Om te zorgen – wanneer besloten wordt om het huidige beleid door te zetten – voor
voldoende capaciteit en middelen passend bij de gestelde doelen voor de landbouw- en
voedseltransitie.

6. Om de transitie-opgaven ook bij de uitvoering van het beleid in samenhang op te
pakken en maak in het belang van de landbouw en andere sectoren daarbij inzichtelijk
welke keuzes de provincie heeft als het gaat om de functies van gebieden, bespreek de
opties met PS en maak vervolgens keuzes. En communiceer op transparante wijze over
de gemaakte keuzes.

7. Om aan te geven wat je als provincie nodig hebt van andere partijen zoals het Rijk en
ketenpartners.

8. Om te inventariseren welke regelgeving de landbouw- en voedseltransitie in de weg zit
en overweeg vervolgens om de regelgeving aan te passen indien het om provinciale
regels gaat. Indien het niet om provinciale regelgeving gaat, overweeg dan om in
gesprek te gaan met de betreffende medeoverheid. En deel de uitkomst van de
overwegingen met PS.

Haarlem, 6 maart 2023

Provinciale Staten voornoemd,

 voorzitter,

 statengriffier,
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Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 06-03-2023
Commissie NLG  
Datum commissievergadering 13-02-2023

Onderwerp:    Rapport Randstedelijke Rekenkamer Landbouw- en     
Voedseltransitie   

De commissie NLG adviseert:

Het Rapport van de Randstedelijke Rekenkamer Landbouw- en voedseltransitie als bespreekstuk te 
agenderen voor de Statenvergadering van maandag 6 maart.

Uittreksel van het concept-verslag NLG 13-02-2023: 

5. A-agenda Landbouw en visserij, recreatie en toerisme, dierenwelzijn

5.a Rapport Randstedelijke rekenkamer Landbouw en voedseltransitie

De voorzitter deelt mee dat zojuist de technische briefing was van de Randstedelijke 
Rekenkamer waarbij is uitgelegd dat de landbouwsector voor de uitdaging om naast het 
zorgen voor een sterke, innovatieve landbouw ook ambitieuze maatschappelijke 
doelstellingen te halen. De manier van voedsel produceren, distribueren, verwerken en 
consumeren leidt in toenemende mate tot maatschappelijke discussie, omdat het milieu, de 
bodem, het klimaat, de omgeving, dierenwelzijn, de gezondheid van mensen en het 
verdienmodel van agrarische ondernemers onder druk staan. 
De Randstedelijke Rekenkamer is ook aanwezig. De commissie kan het rapport bespreken en 
PS adviseren over de voordracht. Dit wordt geagendeerd voor de PS-vergadering van 6 maart.

Eerste termijn

De voorzitter stelt de commissie in de gelegenheid om vragen te stellen aan. De voorzitter 
geeft allereerst het woord aan de heer Cardol.
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Statenlid Cardol (GL) dankt de Randstedelijke Rekenkamer voor het rapport. GL is ondanks 
een aantal kritische opmerkingen tevreden over het rapport. De provincie Noord-Holland 
komt er niet slecht van af. De transitie naar natuurintensieve landbouw kan en moet sneller 
en de provincie mag ook meer regie nemen om tot resultaten te komen. Er moeten dus 
stappen worden gezet. De rekenkamer stelt ook dat de provincie harder kan inzetten op de 
rol van andere schakels in de voedselketen en dat sectoren zoals de bollenteelt en de 
intensieve veehouderij ook onderdeel moeten worden van de transitievisie. De voedselvisie is 
dan ook geen losstaand beleidsdocument maar er moet gewerkt worden aan een integrale 
visie op de toekomst van de landbouw en de voedselketen, in samenhang met andere 
beleidsdomeinen zoals ruimtelijke ordening. Ook de oproep van de rekenkamer om goed te 
kijken naar belemmerende regelgeving en de ruimte voor verandering spreken GL aan. De 
brede transitie zal de komende jaren vorm moeten krijgen via het PPLG. De rekenkamer stelt 
ook dat het slagen van de stikstofaanpak cruciaal is. Dat wordt een zwaar traject waarin veel 
pijn zal worden geleden, maar er is geen andere keuze. De pijn zal niet alleen de boeren 
raken, maar ook andere schakels in de voedselketen tot en met de consument. Dit is dan ook 
een van de grote opgaven voor het volgende college. Een goede fasering met 
tusseninformatie met monitoring is dan ook van groot belang. Het is mooi dat het college 
bijna alle aanbevelingen van de Randstedelijke Rekenkamer ter harte neemt. 
Statenlid Cardol heeft nog een aantal vragen. Waarin en hoe wordt voorzien in de denktank? 
Wat is de inzet en het resultaat van de gesprekken met de supermarktketen? Ook wordt 
gesproken over de rol van het landbouwportaal. Is de gedeputeerde het eens dat dit soms te 
vrijblijvend is en te veel vraaggestuurd? Is de gedeputeerde het hiermee eens en is de 
provincie bereid om meer te sturen? Er is ook veel aandacht voor de koplopers die anderen 
kunnen inspireren. Die koplopers hebben het vaak zwaar. Is de gedeputeerde bereid om de 
mogelijkheden te blijven zoeken om bedrijven die al in transitie zijn extra te ondersteunen? 
Kan de gedeputeerde een rapportage opstellen naar aanleiding van de expertmeeting over de 
NSP als input voor het vervolg op de voedselvisie en mogelijk ook als input voor het PPLG? GL 
kan instemmen met de voordracht.

Mevrouw De Groot (SP) is tevreden over dit uitstekende rapport van de Randstedelijke 
Rekenkamer. Het is een goede zaak dat GS de meeste aanbevelingen overnemen. De SP is wel 
bezorgd dat in de volgende Statenperiode wellicht andere keuzes gemaakt zullen worden. 
Kan de gedeputeerde daarop reflecteren?

Mevrouw Gonggrijp (D66) dankt de Randstedelijke Rekenkamer voor het leesbare rapport met 
de herkenbare aanbevelingen. De fractie van D66 is ook positief dat GS de aanbevelingen 
grotendeels overnemen. Mevrouw Gonggrijp staat graag stil bij drie aanbevelingen omdat die 
voor D66 extra relevant zijn. D66 is van mening dat het beleid ten aanzien van de bollenteelt 
zich moet richten op het tegengaan van schade aan de bodem en met name aan het 
bodemleven. Is dat ook de insteek van het huidige beleid? Klopt het dat de uitwerking van de 
brief ook voor de bollenteelt invloed gaat hebben? Bovendien ziet D66 ook een koppeling met 
het PPLG om hieraan meer concreet uitvoering te geven. Klopt dat beeld?
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Ten aanzien van aanbeveling 4 geeft mevrouw Gonggrijp graag mee dat het de taak van de 
provincie is om proactief en onafhankelijk advies te geven en om kennisdeling te organiseren, 
in ieder geval voor de drie doelen, natuurinclusief, kringloop en 25% lokaal consumeren. 
Mevrouw Gonggrijp adviseert om bijvoorbeeld living labs te organiseren en goede 
voorbeelden uit de provincie een podium te geven.
Ten aanzien van aanbeveling 7 merkt mevrouw Gonggrijp op dat het in Noord-Holland niet 
alleen gaat om de productie van biologische producten, maar ook dat de afzet maximaal 
moet worden gestimuleerd. Daarmee kan men immers alleen die doelstellingen van 25% 
lokaal behalen. Supermarkten en consumenten zijn in dezen cruciaal. D66 wil graag de 
invloed van de provincie maximaal aanwenden om deze gewenste beweging in gang te zetten 
en dat het Rijk hierin verantwoordelijkheid neemt. Het is aan het volgende college van GS om 
scherp te blijven op de uitvoering en de resultaten. Ten slotte stemt D66 in met de 
voordracht. D66 ziet dit als een hamerstuk.

Statenlid Zoon (PvdD) stelt vast dat het goede rapport bevestigt hetgeen de PvdD al een aantal 
keren heeft aangekaart. De provincie doet nu te weinig om serieus bij te dragen aan een 
gezond landbouwsysteem waarvan burgers, dieren, klimaat, milieu, natuur en boeren kunnen 
profiteren. Verder moet de provincie ook meer doen om het landbouwsysteem gezond te 
maken. De provincie moet duidelijke keuzes maken en knopen doorhakken, ook al is dat 
moeilijk. Daarnaast ontbreekt het aan initiatieven rondom de integrale aanpak en dat is een 
groot gemis.

Mevrouw Gonggrijp (D66) merkt op per interruptie dat de PvdD dus van mening is dat te 
weinig wordt gedaan in de provincie. Het rapport geeft aan dat goede stappen worden gezet. 
De PvdD geeft ook aan tevreden te zijn met het rapport. Hoe verhoudt zich dit met elkaar?

Statenlid Zoon (PvdD) ziet dat de provincie afwacht. Het advies aan de commissie is om nu 
met name te gaan zitten op de uitwerking van het PPLG. De doelstelling is bijvoorbeeld om te 
gaan naar niveau 2 landbouw, maar vervolgens is geen invulling gegeven aan wat nu precies 
niveau 2 landbouw is. Dat wordt getild naar de volgende Statenperiode, terwijl dit nu al 
gedaan had kunnen worden.

Mevrouw Gonggrijp (D66) begrijpt dit en zij vraagt of statenlid Zoon het ook met D66 eens is 
dat het altijd begint met goed beleid. Uiteindelijk komt men dan tot de gewenste resultaten. 
Nu is het een beetje de aanname dat het beleid niet leidt tot de gewenste doelen. Hoe ziet 
statenlid heer Zoon dit?

Statenlid Zoon (PvdD) vindt dit een goed punt. De monitoring is inderdaad niet opgepakt. Na 
het startpunt is geen monitoring ingezet. Hierop actie ondernemen is ook een van de 
aanbevelingen van het rapport. GS nemen de aanbeveling ten aanzien van meer 
samenhangend beleid ten aanzien van de glastuinbouw, intensieve veehouderij en bollenteelt 
over, maar daarbij wordt ook gezegd dat recent het uitvoeringsprogramma economie is 
geactualiseerd, waarvan de uitvoeringsagenda voedselvisie onderdeel uitmaakt en dat 
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daarmee wordt tegemoetgekomen aan aanbeveling 1. Denken GS dat met deze actualisatie 
serieus de eerste aanbeveling van de Randstedelijke Rekenkamer wordt afgehandeld of gaan 
GS dit verder uitwerken? De PvdD is van mening dat het onlogisch is om de intensieve 
veehouderij hiervan los te trekken. Er worden immers 1,7 miljoen dieren per dag gedood om 
op te eten. De instandhouding van de intensieve veehouderij past ook niet bij de groene 
ambities van de provincie. Daarnaast bevestigt de Randstedelijke Rekenkamer dat de 
provincie kan kijken hoe het geld voor bijvoorbeeld landbouwsubsidies beter besteed kan 
worden, zodat die middelen echt bijdragen aan een groen, diervriendelijk en gezond 
landbouwsysteem. Zijn GS bereid om te kijken naar de inzet van die subsidies in dat kader? 
De fractie van de PvdD overweegt te komen met een motie. 
Verder verwacht de provincie de doelstellingen uit de Stikstofwet niet te halen. Welke 
doelstellingen niet en hoezo niet? Waarom treft de provincie niet met spoed extra 
maatregelen? Tot slot zal de provincie naar een transitiepad moeten gaan richting 2030 met 
een duidelijke meerjarenbegroting met duidelijke ambities en doelstellingen en monitoring, 
zodat meerjarig duidelijk is waar men heengaat. Hieraan moet de provincie in de komende 
jaren werken.

Mevrouw Koning (CDA) is blij met het onderzoek van de Randstedelijke Rekenkamer naar de 
effecten van de voedselvisie. De titel is anders, maar in het rapport gaat het met name over 
de voedselvisie en het beleid daaromheen. Bij de hoofdconclusie wordt gesteld dat om de 
maatschappelijke doelen voor onder meer stikstof, waterkwaliteit en biodiversiteit te halen, 
veranderingen in het landbouw- en voedselsysteem nodig zijn. Hieraan wordt meteen 
toegevoegd dat het van belang is dat er voor agrariërs een verdienmodel mogelijk blijft. Dat 
is een belangrijke opmerking, maar toch wordt hiermee weinig gedaan. Een belangrijke vraag 
is hoe de provincie omgaat met de Stikstofwet. Wat houdt dat in? Hoe wordt daarop beleid 
gemaakt? Hoe worden de beleidsvoornemens en -plannen getoetst of deze ook bijdragen aan 
dit verdienmodel? Dit punt wordt totaal niet uitgewerkt, niet in het rapport en niet in de 
voedselvisie. Deze omissie zal ertoe leiden dat in de praktijk plannen uit de voedselvisie in 
veel gevallen niet goed uitvoerbaar zijn en initiatieven en pilots niet voortgezet kunnen 
worden. De casus van de biologische appels en rooiaardappels voor de korte keten tonen 
bijvoorbeeld aan dat deze niet verkoopbaar zijn gebleken in de regio. Mevrouw Koning haalt 
nog een aantal voorbeelden aan. Het is blijkbaar heel moeilijk om deze producten in de regio 
te verkopen. Hoe gaat de gedeputeerde hieruit lessen trekken voor de toekomst? Deze vragen 
komen in de voedselvisie niet goed terug. Wat wordt precies bedoeld met producten uit de 
regio? Sommige producten uit de regio worden immers door geheel Nederland verkocht. Hoe 
gaat men daarmee om? 
Verder valt op dat de uitvoering van activiteiten en projecten behorende bij de voedselvisie 
beperkt zijn. Er zijn nauwelijks aanvragen voor projecten. Verder valt op dat de Noord-
Hollandse doelen uit de voedselvisie niet altijd goed aansluiten bij het huidige landelijke- en 
EU-beleid. De Randstedelijke Rekenkamer benoemt dit, maar de werkelijkheid is nadien nog 
weerbarstiger geworden door nieuwe regels rondom derogatie. De versnelde afbouw van 
derogatie in een groot deel van Noord-Holland en als gevolg daarvan het gebruik van 
kunstmest, dragen niet bij aan het sluiten van de kringloop. Het CDA zal op een ander 
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moment GS verzoeken om gezamenlijk met het hoogheemraadschap bezwaar te maken tegen 
de versnelde afbouw van derogatie in het gebied van het HHNK. Die afschaffing is in ieder 
geval funest voor de kringloopgedachte. Hoe wil de gedeputeerde in het licht van de 
voedselvisie en dit beleidsstuk hiermee omgaan of hebben GS inmiddels al bezwaar gemaakt? 
Ook is er onvoldoende relatie gelegd tussen de transitieopgave en de enorme druk op de 
ruimte in Noord-Holland. Dat wordt ook benoemd in het rapport. Het is een gemiste kans dat 
de huidige coalitie het project natuurinclusieve landbouw van het vorige college heeft 
stopgezet. Agrariërs konden daardoor hun project niet afronden. Het project is ook niet 
geëvalueerd. Het CDA vraagt uitleg aan de gedeputeerde. Daarnaast is er onduidelijkheid over 
het doel van de voedselvisie om alle landbouw in 2030 natuurinclusief te laten zijn. De 
definitie van natuurinclusief is niet helder. Dat is ook een terechte kritiek van de rekenkamer. 
Het is ook niet verstandig om alleen op natuurinclusief te focussen. Dit blijft een doorn in het 
oog van het CDA. Hoe gaat de gedeputeerde hiermee verder?
Het budget van de voedselvisie ad € 6 miljoen en alle ambtelijke inzet leveren maar weinig 
resultaat op. Daarnaast blijven de telers ook zitten met hun producten waardoor zij financiële 
schade leiden. Het CDA heeft twijfels bij het nut van de voedselvisie. Moeten de provincie 
hiervoor wel zoveel ambtelijke capaciteit inzetten? Sommige onderdelen die al gaande waren, 
zijn heus wel goed, maar sommige nieuwe projecten van de voedselvisie kennen vraagtekens. 
De intentie is goed, maar de uitwerking en uitvoering laten te wensen en hebben een hoog 
gehalte aan wensdenken. Verder ontbreekt ook echt de evaluatie. Het CDA heeft moeite met 
de aanbevelingen van de Randstedelijke Rekenkamer omdat enkele belangrijke bevindingen 
ontbreken. De grote vraag is of voortgaan op deze weg van de voedselvisie wel aansluit bij de 
realiteit in de agrarische sector, het toekomstperspectief voor de teelt in Noord-Holland en 
de wens en de portemonnee van consumenten. Het CDA zal waarschijnlijk, indien de 
meerderheid van de partijen hiermee verder wil gaan, een amendement indienen. Het CDA 
kan op deze wijze immers niet met de aanbevelingen instemmen. 
Ten slotte vraagt mevrouw Koning naar de uitkomsten van de gesprekken van de 
gedeputeerde met de supermarkten en de banken over de transitie.

Statenlid Cardol (GL) stelt per interruptie vast dat mevrouw Koning een aantal prima 
voorbeelden heeft. Die voorbeelden maken ook duidelijk dat het nog een moeilijke stap is om 
die transitie te maken, maar mevrouw Koning geeft geen oplossingen. Wat zijn de voorstellen 
van het CDA om boeren die al in transitie zijn te helpen om hierin wel te slagen? Blijkbaar is 
mevrouw Koning begaan met hun lot en GL verwacht dan ook oplossingen van het CDA.

Mevrouw Koning (CDA) vraagt daarom om bij de transitie ook de verdienmodellen uit te 
werken. De consumenten moeten bereid zijn om die producten te kopen en dat moet in beeld 
worden gebracht, voordat de provincie bedrijven vraagt om in transitie te gaan.

Statenlid Cardol (GL) is van mening dat het niet alleen gaat om de verdienmodellen. Welke 
oplossingen draagt het CDA aan voor de veranderingen in de andere schakels in de keten die 
ook nodig zijn?
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Mevrouw Koning (CDA) geeft aan dat de betreffende producten wel te koop zijn bij de 
supermarkten. Sommige producten worden ook speciaal gepromoot met speciale 
verpakkingen, waarop wordt vermeld dat die producten bijdragen aan meer biodiversiteit en 
een beter milieu en dan is het de consument die dit meer moet gaan kopen.

Statenlid Cardol (GL) hoort graag van het CDA wat de oplossing is voor het afzetprobleem.

Mevrouw Koning (CDA) geeft aan dat deze transitie tijd nodig heeft. Het proces moet zo 
worden ingestoken dat de gehele keten daarin meegaat, want anders is dit tot mislukken 
gedoemd.

De heer Mangal (DENK) sluit aan bij de meeste vragen van zijn collega’s. De fractie van DENK 
heeft al bij de maidenspeech van het Statenlid duidelijk gemaakt dat korte ketens de voorkeur 
hebben, waarbij natuurinclusief het sleutelwoord is. De heer Mangal is echter nogal 
verontrust over het antwoord wat tijdens de technische sessie werd gegeven op de vraag naar 
de definitie van wat natuurinclusieve landbouw is. Als er een consensus moet komen over die 
definitie is bij voorbaat de objectiviteit gesneuveld. DENK vraagt om duidelijk te zijn. Er is 
immers een verschil tussen de acceptatie van een objectief vastgestelde definitie en 
consensus over wat dat zou moeten zijn. Bij dit laatste zeggen de doelstellingen immers 
niets. Hoe staat de gedeputeerde hierin en hoe wordt gezorgd dat niet gemarchandeerd 
wordt met die definitie? 
Ten aanzien van de levensvatbaarheid van de landbouwbedrijven, vraagt de heer Mangal met 
wie de kleinschalige boeren moeten concurreren, met de wereld of met het boerenbedrijf 
verderop? Er wordt immers gezocht naar de verkleining van het landbouwbedrijf. Concurreren 
zij ook met de intensieve veeteelt? Want deze wordt niet meegenomen in deze voedselvisie, 
maar is wel een belangrijke leverancier in de voedselketen. Valt er wel te concurreren met 
deze mastodonten? Hoe wordt voorkomen dat juist de mensen die hun best doen eruit 
worden geconcurreerd? Hoe wordt omgegaan met de succesvolle bedrijven, zoals in de 
Lutkemeerpolder, die plaats moeten maken voor distributiecentra waar producten van de 
wereldconcurrentie de stad in worden gedistribueerd? Hoezo dan korte ketens? En dat ook 
nog eens op het stukje meest vruchtbare grond van Amsterdam. Hoe kijkt het college 
hiertegen aan? Ten slotte vraagt DENK voor wie er wordt verbouwd. Is dat voor de mens of 
voor de dieren van de intensieve veeteelt? Mocht dit niet voor de mens zijn, moet de heer 
Mangal zijn beeld over de korte ketens immers bijstellen.

Mevrouw Jellema (PvdA) dankt de Randstedelijke Rekenkamer voor het duidelijke rapport. 
Noord-Holland heeft in ieder geval al een voedselvisie en het bijbehorende beleid, maar dat is 
nog lang niet klaar. De PvdA wil hiermee doorgaan. Het is goed dat GS de adviezen uit het 
rapport grotendeels overnemen. GS staan ook zeker open voor verbetering en hopelijk ook 
voor een versnelling. De keten is zo sterk als de zwakste schakel. De consument moet 
immers om en in tijden van grote inflatie bij de boodschappen is dat lastiger geworden. 
Graag een reflectie van de gedeputeerde hierop. Mevrouw Jellema voelt ook mee met hetgeen 
mevrouw Koning van het CDA inbrengt over de verdienmodellen en de afzetmarkten. Dit is 
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belangrijk, maar laat ook onverlet dat de PvdA door wil gaan met de transities. De 
gedeputeerde heeft ook nooit gezegd dat het allemaal gemakkelijk zou zijn of worden. 
Mevrouw Jellema geeft graag het voorbeeld van een agrariër die problemen heeft met de 
korte ketens en de export naar Duitsland. Het is belangrijk om zaken goed af te wegen. Ten 
slotte moet de monitoring inderdaad verbeterd worden, want dit geeft inzicht in uitzicht. 
Uiteindelijk kan de fractie van de PvdA samen met de reactie van GS, instemmen met deze 
voordracht.

De heer Van Tiggelen (PVV) geeft aan dat het helaas ook mis kan gaan met de 
voedselvoorziening, zoals in Sri Lanka en Rusland is aangetoond. Men moet voorzichtig 
omgaan met de voedselvoorziening. De werkelijkheid is weerbarstig en de politiek gaat 
hieraan weleens voorbij. Daarnaast hoeft men niet bestaande problemen ook niet aan te 
pakken. De oplossing is om zichzelf goed te informeren over de realiteit. Het klopt ook niet 
wat er gezegd wordt over de verzuring van de bodem in het stikstofverhaal, afgezien van de 
buitengewoon lage hoeveelheden waarover het gaat. Helaas wordt er maar weinig getalsmatig 
inzicht gegeven. Verder worden boeren helaas gedwongen om natuurlijke mest af te voeren. 
Vervolgens moeten zij dan nitraten voor veel geld aanschaffen. Het lukt immers niemand om 
eiwitten aan te maken zonder stikstof. Boeren weten goed waarmee zij bezig zijn, innoveren 
al voortdurend en zijn altijd al in transitie omdat zij zich steeds aan nieuwe en steeds 
strengere bestaande regels moeten houden. Het lukt nu aardig om die sector om zeep te 
helpen. De fractie van de PVV wacht het amendement van het CDA af. Vermoedelijk zal de 
PVV het amendement steunen, afhankelijk van de inhoud.

De heer De Wit (VVD) zou graag twee relevante lijnen toevoegen aan het rapport. Voedsel is 
niet vanzelfsprekend en wordt op het wereldtoneel een belangrijke factor. Wat nu gebeurt 
met olie en gas, kan ook voor voedsel gaan gelden. Dit is belangrijke geopolitieke lijn. 
Nederland en zeker Europa moeten het belang van landbouw en de productie in de landbouw 
erkennen. Dit moet gepaard gaan met de transitie en de opgave. Handel wordt immers een 
politiek wapen en de innovatiekracht van Nederland is een belangrijke asset. 
De tweede lijn is dat boeren en tuinders vaak prijsnemers zijn op de wereldmarkt. Dit is een 
essentieel vertrekpunt bij het verdienmodel, omdat het begrip verdienmodel of 
verdienvermogen centraal staat in het provinciale beleid. Dat is terecht, maar ook een 
worsteling. Uiteindelijk moet de individuele ondernemer immers besluiten welk product hij 
wel of niet gaat voeren en dat heeft te maken met afzet, volumes en prijzen. Dit laat zich 
lastig vangen in het provinciale beleid. De heer De Wit worstelt hiermee en voelt met zowel GL 
als met het CDA mee. Het is inderdaad belangrijk om te verduurzamen en om de milieu-
impact te verminderen, het sluiten van meer regionale kringlopen. Anderzijds moeten boeren 
ook een boterham verdienen en heeft men te maken met het systeem en de wereldmarkt. Het 
rapport bevestigt deze worsteling. In de komende jaren moet de provincie hierop antwoorden 
proberen te vinden. De VVD is van mening dat de effecten van het huidige beleid moeten 
worden gemonitord voordat nieuw beleid wordt opgesteld. De conclusie is dat men de 
provinciale impact momenteel nog niet weet.



8 | 16  | Advies aan PS

Statenlid Zoon (PvdD) begrijpt per interruptie de VVD niet helemaal. De VVD wil eerst 
monitoren, voordat nieuw beleid wordt gemaakt, maar de provincie is nu juist bezig is om het 
PPLG vorm te geven, gezien de harde deadline vanuit de minister. Kan het volgens de VVD 
niet en monitoring en nieuw beleid zijn? 
 
De heer De Wit (VVD) wil niet opnieuw de discussie aangaan over de voedselvisie. Die is er 
immers al. De heer De Wit wil sommige aanbevelingen van de Randstedelijke Rekenkamer in 
de verbreding van die visie niet meenemen, voordat bekend is wat de effecten zijn van het 
beleid wat al is opgetuigd. Dit is ook een EU- en een nationaal vraagstuk, naast een 
provinciale aangelegenheid. Het is ook niet duurzaam om maar gewoon ergens een ad hoc 
projectje te doen.

Mevrouw Koning (CDA) stelt per interruptie vast dat de VVD de voedselvisie wil opnemen in 
het PPLG en daarmee door wil gaan. Daarin staat echter wel dat in 2030 alle grondgebonden 
landbouw natuurinclusief moet zijn. Mevrouw Koning kan zich niet voorstellen dat de VVD dat 
onderstreept.

De heer De Wit (VVD) heeft de ambitie van de voedselvisie ondersteund. Dit is immers een 
onderdeel van de ambitie om te verduurzamen. Deze ambitie wordt ook gevoeld in de sector. 
Ondernemers willen ook verduurzamen. De VVD staat dus voor een groenere landbouwsector 
en wil die ambitie van de voedselvisie voortzetten.

Mevrouw Koning (CDA) vraagt vervolgens per interruptie of de VVD de mening van het CDA 
deelt dat de gestelde doelen realistisch en haalbaar moeten zijn. Anders is het immers niet 
haalbaar.

De heer De Wit (VVD) antwoordt bevestigend. De heer De Wit is ook benieuwd naar de 
effecten van het huidige beleid in de praktijk, want daar zit de crux.

Mevrouw Jellema (PvdA) voelt per interruptie mee met de VVD. Iedereen wacht met smart op 
meer monitoring om te weten waar men staat. Klopt dat?

De heer De Wit (VVD) antwoordt bevestigend. Daarom heeft de VVD ook aan de rekenkamer 
gevraagd hoeveel mensen en bedrijven hiermee worden bereikt, want dat is waar die effecten 
uiteindelijk ook zichtbaar moeten worden.

Statenlid Cardol (GL) vraagt per interruptie of GL ervan uit mag gaan dat de doelen van de 
voedselvisie dus niet onderhandelbaar zijn voor de VVD in een volgend college.

De heer De Wit (VVD) wil niet vooruitlopen op die onderhandelingen. De heer De Wit legt uit 
dat het erom gaat waar de provincie haar rol kan pakken, richting sector en ondernemers die 
voor keuzes staan. Daarvoor is het cruciaal om te weten wat de effecten zijn van het huidige 
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provinciale beleid en van daaruit kan gekeken worden wat nog meer past bij die provinciale 
rol.
Verder is de VVD blij dat de regelgeving ook gesignaleerd wordt als een belangrijk onderdeel 
van de transitie. De VVD steunt van harte de lobby van het college. Dit kan veel impact 
hebben op de keuze voor een bepaalde verduurzaming van een bedrijf. Daarnaast is de VVD 
van mening dat er een kronkel zit bij de mestwetgeving, waar gecompenseerd wordt met 
kunstmest. De VVD wil bij dergelijke punten blijven kijken naar waar de provincie soms een 
duwtje kan geven.
Verder is de visie van de provincie heel ambitieus, maar het budget van de provincie voor de 
voedselvisie is beperkt. Hoe breed kan de provincie gaan met aanvullend beleid bij de 
transitie? De VVD roept op om de provinciale budgetten op een reële manier in te zetten.
Ten slotte vraagt de heer De Wit hoe de politiek, de wetenschap en andere initiatieven de 
mensen bereiken die hiermee dagdagelijks bezig zijn. Er zijn duizenden ondernemers in deze 
sector in Noord-Holland actief. De VVD vindt een van de belangrijkste vragen of de politiek 
weet hoe men de mensen in de praktijk kan bereiken, zodat die sector verduurzaamd kan 
worden. De VVD heeft hierop het antwoord nog niet gevonden.

Mevrouw Jellema (PvdA) vraagt per interruptie of de VVD hiertoe ook de consumenten rekent. 
De PvdA ziet te vaak dat mensen niet duurzaam consumeren.

De heer De Wit (VVD) is van mening dat deze relevante vraag het verdienmodel raakt. 
Gelukkig wordt breder in de keten gekeken, dan alleen naar de producerende kant van de 
keten. Anderzijds is de provincie geen marketingbureau wat moet promoten welke 
biologische producten de consument zou moeten eten. De VVD is van mening dat de 
consument uiteindelijk zelf bepaalt wat hij/zij eet. 

De heer Mantel (JA21) dankt de Randstedelijke Rekenkamer voor het uitgebreide rapport. De 
fractie van JA21 deelt de mening van de rekenkamer dat het verdienmodel van boeren en 
tuinders onder druk staat. Het is dan ook goed om te lezen dat het college ruimte wil geven 
aan de politieke doelen van het nieuw te vormen college voor wat betreft de middelen, zoals 
staat te lezen in aanbeveling 5. De fractie van JA21 is verheugd dat het gaat om politieke 
doelen, want dat schept duidelijkheid. 
Ten aanzien van aanbeveling 3, vraagt de fractie van JA21 wanneer GS de uitkomsten van dit 
onderzoek verwachten te kunnen delen. Ten slotte geeft heer Mantel het CDA een 
compliment voor het uitstekende betoog. De fractie van JA21 wacht het CDA-amendement af 
en ziet uit naar de behandeling in de Statenvergadering.

Mevrouw Hoogendoorn (ChristenUnie) dankt de Randstedelijke Rekenkamer voor het heldere 
rapport en de uitleg vanmorgen. Mevrouw Hoogendoorn merkt op dat agrariërs wel willen, 
maar niet kunnen, omdat het financieel niet kan of omdat regels alternatieve verdienmodellen 
tegenhouden, zoals bij een zorgboerderij. 
Mevrouw Hoogendoorn vat vervolgens de vier deelconclusies samen en is van mening dat 
aanbeveling 3 steviger mag worden geformuleerd. De middelen die aan de landbouw- en 
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voedseltransitie worden besteed mogen ook echt uit de jaarstukken blijken. Verder heeft de 
ChristenUnie op 4 juli 2022 met motie 133 verzocht om een expertmeeting met betrekking 
tot de rol van de supermarkten en retail-organisaties met als doel om te onderzoeken wat zij 
kunnen betekenen bij de verdienmodellen van boeren. Wat is de status daarvan?

De voorzitter dankt en geeft het woord aan gedeputeerde Zaal voor de beantwoording.

Gedeputeerde Zaal begint met een dankzegging aan de Randstedelijke Rekenkamer voor het 
onderzoek. Het is altijd fijn als het beleid vanuit een wetenschappelijk perspectief wordt 
beoordeeld en wordt afgezet richting andere provincies. Voor GS is het rapport een reden om 
te blijven doen wat al wordt gedaan. In het rapport wordt ook niet geadviseerd dat de 
voedselvisie niet meer moet bestaan of heroverwogen moet worden. Integendeel. De 
provincie Noord-Holland is goed bezig en zet stevige ambities neer in vergelijking tot andere 
provincies. De provincie Noord-Holland kan wel nog meer doen en ook sneller. De 
gedeputeerde wil daarom hiermee doorgaan en nog meer inzet plegen. De gedeputeerde wil 
dan ook geen discussie voeren over de al aangenomen en vastgestelde voedselvisie. De 
gedeputeerde zal de resterende tijd van deze coalitieperiode hiermee voortvarend aan de slag 
gaan. Het rapport gaat over 2021 en op dat moment was de voedselvisie net gestart. 
Inmiddels worden wekelijks stappen gezet. Verder is de rol van de provincie in het gehele 
speelveld ook beperkt. De provincie moet doen wat kan en invloed uitoefenen op partijen in 
de keten en het Rijk, om zaken beter vorm te geven en op elkaar laten aansluiten.

Mevrouw Koning (CDA) vraagt per interruptie of de gedeputeerde ook beter en ook 
beleidsmatig naar de verdienmodellen wil kijken.

Gedeputeerde Zaal antwoordt dat de gehele voedselvisie gebaseerd is op het bieden van 
perspectief en het bieden van verdienmodellen. Men kan echter niet blijven doen wat men 
doet, want de bedoeling is natuurinclusieve landbouw samen met een passend verdienmodel. 
Dat is evident en een van de belangrijkste onderdelen van de voedselvisie, maar ook 
ingewikkeld. Het voorbeeld van de 10.000 biologische appels is illustratief daarvoor. 
Uiteindelijk zijn die appels verkocht met behulp van de provincie en heeft de boer hieraan 
ook verdiend. Het kan dus wel. 
De gedeputeerde heeft dit voorbeeld ook besproken met minister Van der Wal, om aan te 
tonen dat iets niet goed zit in de keten. Het is dus belangrijk dat supermarkten en 
consumenten in die transitie meegaan.

De voorzitter vraagt de commissieleden om niet vragen te stellen die in de eerste termijn al 
gesteld zijn, want de beantwoording van de gedeputeerde moet nog volgen. De voorzitter 
geeft het woord aan mevrouw De Groot voor een interruptie.

Mevrouw De Groot (SP) vraagt per interruptie hoe de gedeputeerde c.q. de provincie Noord-
Holland de concurrentie wil aangaan met bijvoorbeeld Unilever, met hun goedkope manier 
van werken.
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Gedeputeerde Zaal antwoordt dat de provincie niet bezig is om producten in de markt te 
zetten. De provincie Noord-Holland is dan ook geen concurrent van Unilever. Alternatieven 
voor de grootschalige export moeten wel duidelijk worden voor boeren, supermarkten en 
consument en dat daaronder andere verdienmodellen kunnen liggen. De korte keten ambitie 
is ook niet voor niets 25%, ook omdat de gedeputeerde zich geen wereld kan voorstellen 
waarbij voor 100% uit de korte keten wordt gegeten. Bovendien worden niet alle producten 
die graag gegeten worden, ook niet in Noord-Holland geteeld. Dit aandeel kan echter wel 
omhoog. Verder gaat het bij de afzet, bijvoorbeeld naar Duitsland, ook om het aantal 
schakels. Ook dat kan een korte keten realiseren. Het gaat dus niet alleen om een afstand van 
20 km of 100 km. Er moet goed worden bekeken of schakels eruit kunnen. 
Verder zijn veel vragen gesteld over de monitoring. GS hebben vorige week de uitvoering van 
de uitvoeringsagenda vastgesteld en daarin zit ook het plan voor de monitoring. In Q2 wordt 
dit opgeleverd. Het rapport van de Randstedelijke Rekenkamer kwam dus wat betreft iets te 
vroeg. De monitoring komt naar PS en in 2024 wordt ook nog geëvalueerd. 
De gedeputeerde heeft geen glazen bol over de verkiezingen, maar GS vinden het verstandig 
om het gevoerde beleid van de voedselvisie voort te zetten. De denktank is in december 2022 
gestart en komt twee keer per half jaar bij elkaar. Voor 2024 zijn in ieder geval al de 
financiën geregeld. De gedeputeerde hoopt dat dit in stand blijft, maar tijdens de 
onderhandelingen kunnen zaken ook veranderen. Er is in ieder geval met deze voedselvisie al 
een basis neergezet. 
Verder is de denktank in december 2022 gestart en die komt twee keer per half jaar bij 
elkaar. Er is ook een expertmeeting gehouden samen met supermarkten en in Q1 van 2023 
volgt daarover een brief. GS zien voor de supermarkten een grote rol in de ketenbenadering. 
De gedeputeerde deelt ook de mening dat de koplopers blijvend ondersteund moeten 
worden. De gedeputeerde heeft dit ook al eerder toegezegd. Er komt een living lab waarin de 
facilitering van de koplopers wordt onderzocht. Dit is in uitvoering. Veel zaken die genoemd 
worden, komen in de komende maanden naar PS toe. 
Verder is ook een van de aanbevelingen, dat de provincie ook te maken heeft met de bollen-, 
de sierteelt en de intensieve veehouderij. Het was een politieke keuze om dat niet in de 
voedselvisie op te nemen. Dat betekent echter niet dat GS niet integraal werken. Dit zal 
allemaal samenvallen in het PPLG. Het is een uitdrukkelijke wens van GS om de voedselvisie in 
het PPLG op te nemen en op dat moment kan de provincie ook aanspraak maken op het 
transitiefonds van het Rijk. Daarmee komen dus veel meer middelen beschikbaar dan die € 6 
miljoen.
Mevrouw Jellema (PvdA) merkt per interruptie op dat het PPLG een soort container wordt 
waarin alles moet vallen. Mevrouw Jellema is daarover een bezorgd. Is gedeputeerde Zaal voor 
het PPLG de aanspreekpersoon? Momenteel is gedeputeerde Rommel dat immers.

Gedeputeerde Zaal legt uit dat de voedselvisie en haar ambities gewoon blijven bestaan. De 
gedeputeerde is verantwoordelijk voor die uitvoering. De voedselvisie verdwijnt dus niet, 
maar die ambities worden gekoppeld aan de andere ambities in de gebiedsprocessen. De 
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gedeputeerde zal hieraan vanuit landbouw stevig meewerken, naast gedeputeerde Rommel 
die dit vanuit natuur en stikstof doet. Het is dus een coproductie. 
Verder wordt nog op papier gezet wat voor de expertmeeting wordt gedaan. Dat wordt ook 
ingebracht in het PPLG. De voedselvisie is ook niet het enige beleid van de provincie voor 
transitie en verduurzaming van landbouw en voedsel. De provincie Noord-Holland heeft ook 
voor de bollen en de intensieve veehouderij een fieldlab. Er is bijvoorbeeld ook al een verbod 
op een nieuwe vestiging van intensieve veehouderijen. Landbouwgrond die ter beschikking 
komt wordt dus niet gebruikt voor de intensieve veehouderij. 
Daarnaast heeft de Randstedelijke Rekenkamer geconcludeerd dat het oude beleid is gestopt. 
Dat is juist. Dat is inderdaad afgerond. Die motie is netjes afgedaan en de commissie heeft 
dat ook geconcludeerd. Veel van het geleerde is meegenomen in de voedselvisie. De 
gedeputeerde verwerpt de suggestie dat in de vorige periode sprake was van een uitgebreid 
voedselbeleid. Het was slechts een motie, die keurig is afgedaan. 
Ten aanzien van de definitie van natuurinclusief legt de gedeputeerde uit dat de technische 
vraag hierover al uitgebreid is beantwoord. De definitie wordt door de WUR en LNV opgesteld. 
Het is dus niet zo dat lobby-partijen daarop een bepaalde invloed kunnen hebben. De 
gedeputeerde vindt dit zeer betrouwbare organisaties die best een definitie kunnen maken. 
Verder valt te verwachten dat die definitie uiteindelijk weer tot discussie zal leiden. De 
gedeputeerde is van mening dat met deze definitie en de monitoring in deze provincie 
gekeken kan worden naar de effecten van het beleid. In de provincie Noord-Holland wordt 
ongeveer 59% van de landbouwgrond gebruikt voor diervoer, ook vanwege de vele 
graslanden. De gedeputeerde wil dit best nader uitzoeken. De provincie Noord-Holland vindt 
het ook belangrijk dat meer landbouwgrond voor menselijke consumptie wordt aangewend 
dan voor diervoer.

Mevrouw Koning (CDA) brengt per interruptie in dat dieren, gras dat groeit op de 
veenweidegebieden, dus waar vaak geen andere producten kunnen groeien, omzetten in 
producten voor menselijke consumptie. Dat is dus juist goed.

Gedeputeerde Zaal deelt die mening gedeeltelijk. Anderzijds heeft het consumeren van 
dierlijke producten bepaalde nadelen voor het klimaat. Deze grond kan misschien beter 
worden gebruikt voor de teelt van veldbonen of lupinen. Gelukkig zijn er al veel boeren in 
Noord-Holland die bijvoorbeeld lupinen willen telen. De gedeputeerde ziet dus nog meer 
kansen om te telen voor menselijke consumptie.

De heer Mangel (DENK) vraagt per interruptie of het percentage dat voor diervoer wordt 
ingezet, kan worden ingezet voor de korte ketens.

Gedeputeerde Zaal antwoordt bevestigend. De kringbouwlandbouw is een van de 
belangrijkste ambities.
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De heer Mangel (DENK) vraagt per interruptie om te bedenken aan welke boeren grasland 
wordt gegeven voor begrazing, dus aan boeren die meedoen aan de korte ketens in plaats 
van aan boeren die zich bezighouden met intensieve veeteelt.

Gedeputeerde Zaal legt uit dat de gronden bijna nooit van de provincie zijn. Daarmee is de 
invloed van de provincie ook beperkt. Het is belangrijk om de kringlooplandbouw zo veel 
mogelijk sluitend te maken en dit wordt met de uitvoeringsregeling van de voedselvisie 
gestimuleerd.

De heer De Wit (VVD) stelt per interruptie vast dat de provincie ook kansen ziet voor het 
stimuleren van de teelt van andere gewassen voor menselijke consumptie. Hopelijk wordt dit 
wel aan de ondernemer overgelaten. Verder zal de provincie toch niet een bepaalde teelt gaan 
verplichten in de pachtcontracten?

Gedeputeerde Zaal antwoordt dat de vrijheid van de ondernemer voorop staat, weliswaar 
binnen de omgevingswaarde. Dit gaat dus ook gevolgen hebben voor de bollenteelt. Verder 
heeft de provincie ten aanzien van de eigen gronden experimenteerruimte. De provincie stelt 
bijvoorbeeld al bepaalde eisen aan de gewasbescherming, waarbij bijvoorbeeld bekeken kan 
worden om het aandeel biologische producten te verhogen. De experimenteerruimte wordt 
dus gebruikt om meer op de doelen te sturen.

Mevrouw Jellema (PvdA) is per interruptie daarover verheugd. Wordt met een vergrootglas 
gekeken naar de eigen gronden? Bij het pachtbeleid is immers nog een hele wereld te winnen, 
bijvoorbeeld bij de niet-kerende grondbewerking, et cetera.

Gedeputeerde Zaal stelt voor om dit punt een keer te agenderen bij de gedeputeerde grond. 
Verder is bij de uitwerking van de voedselvisie ook gesproken over hoe men die gronden kan 
gebruiken voor dit soort doelen. De experimenteerruimte is echter ook beperkt. De provincie 
moet bij de pachtgronden immers ook in beginsel de markt volgen en marktconforme 
afspraken maken. 
Vervolgens legt de gedeputeerde uit dat zij geen bezwaar zal maken tegen derogatie, omdat 
dit Europese regelgeving is. De gedeputeerde schaart zich achter die regelgeving, ongeacht 
haar eigen opvattingen. Achter de Europese regelgeving zitten ook belangrijke doelen. De 
kansen voor de kringbouwlandbouw moeten echter wel nog goed worden bekeken.

De heer Mangal (DENK) vraagt per interruptie hoe de Lutkemeerpolder in de voedselvisie kan 
passen of de distributiecentra, die daarvoor in de plaats moeten komen.

Gedeputeerde Zaal deelt mee dat dit eerder is besproken. De keuze van wat met dat gebied 
gebeurt is aan Amsterdam.

De voorzitter dankt en stelt voor om de nog openstaande vragen in de tweede termijn te 
behandelen. De voorzitter heeft genoteerd dat de PvdD overweegt om met een motie te 
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komen en het CDA met een amendement. De voorzitter vraagt de fracties om in tweede 
termijn ook mee te nemen of het een bespreekstuk wordt.

Tweede termijn

Statenlid Zoon (PvdD) merkt op dat gedeputeerde Zaal niet aanwezig is bij de bespreking 
aanstaande donderdag van het PPLG. Het PPLG wordt opgeknipt in vijf blokjes. In de 
voedselvisie wordt echter al een beeld geschetst van Noord-Holland richting de toekomst. 
Hoe zorgt gedeputeerde Zaal ervoor dat haar beleid terecht komt in het PPLG? Komt de 
gedeputeerde al vooraf met een aantal bouwstenen die bij de uitwerking van het PPLG worden 
meegenomen?

De voorzitter vraagt of de PvdD nog steeds een motie overweegt. Dat is het geval.

Mevrouw Koning (CDA) dankt de gedeputeerde voor de antwoorden. Mevrouw Koning deelt de 
mening van andere partijen dat ook de voedselzekerheid en de prijs van voedsel bij deze 
transitie meegenomen moeten worden. Deze elementen missen in deze visie en ook bij de 
punten van de Randstedelijke Rekenkamer.

De voorzitter vraagt of het voor het CDA ook een bespreekstuk is. Dat is het geval.

De heer Mangal (DENK) wil nog een keer ingaan op de Lutkemeerpolder. De vraag bij de 
voedselvisie is hoe met vruchtbare grond in deze provincie moet worden omgegaan. De heer 
Mangal vraagt om een bredere visie daarop. Verder heeft de heer Mangal geen antwoord 
gekregen op de vraag hoe met de intensieve veeteelt moet worden omgegaan.

De heer Van Tiggelen (PVV) vraagt om een wetenschappelijke onderbouwing van de mogelijke 
nadelen van vleesconsumptie voor het klimaat.

De heer De Wit (VVD) geeft aan dat in Duitsland 6% van de consumptie van levensmiddelen 
biologisch is. In Nederland is dat ongeveer 4,5%. Verder is in Duitsland ongeveer 10% van het 
landbouwareaal biologisch en in Nederland is dat ongeveer 4%. De oorzaak van dat verschil is 
misschien het verschil in organisatiegraad tussen hoe de agrarische sector en de 
levensmiddelensector georganiseerd zijn. Herkent de gedeputeerde dit wellicht vanuit de 
gesprekken met bijvoorbeeld de supermarkten of de levensmiddelenindustrie? Zo niet, is dit 
wellicht een punt om in zo’n gesprek te agenderen en te analyseren. Te meer omdat die 
consumenten best vergelijkbaar zijn.

Mevrouw Hoogendoorn (ChristenUnie) geeft aan dat het belangrijk is om een stapje harder te 
lopen. Dat blijkt ook uit het rapport. Mevrouw Hoogendoorn is van mening, net zoals de 
PvdD, dat het belangrijk is om dit integraal aan te pakken en dat het samen met het PPLG 
opgepakt wordt. Komt die brief van Q1, voor of na de verkiezingen?
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De voorzitter geeft het woord aan gedeputeerde Zaal voor de beantwoording in tweede 
termijn.

Gedeputeerde Zaal heeft al gezegd dat het rapport haar heeft geïnspireerd om harder te 
lopen. Dat is inmiddels ook al het geval. Inmiddels zijn tientallen projecten gestart en een 
tweede versie van de uitvoeringsregeling komt eraan, waarvoor al veel aanmeldingen zijn 
geweest, waarbij zaken zijn verbeterd en nu weer nieuwe aanmeldingen kunnen komen. Dit 
wordt integraal aangepakt via het PPLG. De gedeputeerde ziet de gebiedsprocessen als een 
grote kans om de ambities van de voedselvisie en bijvoorbeeld de 100% natuurinclusief te 
vertalen naar de concrete gebieden, waarbij de KPI’s voor natuurinclusief per gebied kunnen 
worden toegepast. Bij de gebiedsprocessen van het PPLG ziet men ook best grote verschillen 
bijvoorbeeld tussen de Kop van Noord-Holland, waar men op grootschalige wijze groente kan 
verbouwen en de veenweidegebieden, waarbij veel meer gekeken kan worden naar 
kringlooplandbouw. Het is dus een hele positieve ontwikkeling dat de ambities van de 
voedselvisie concreet vertaald kunnen worden naar die gebieden, waarbij ook de consument 
en de gemeenten eenvoudiger betrokken kunnen worden. Verder moet men uiteraard het 
effect op voedselzekerheid nooit vergeten. Voor de voedselzekerheid is het belangrijkste dat 
er voldoende schoon water is en een gezonde bodem. Voor de lange termijn moet men naar 
het systeem op een duurzame wijze kijken. Daarbij is de verhouding tussen veevoer en 
menselijke consumptie een belangrijk thema, wat in de voedselzekerheid kan worden 
meegenomen.
Ten aanzien van de Lutkemeerpolder legt de gedeputeerde nogmaals uit dat GS niet treden in 
de bevoegdheden van de gemeente Amsterdam. Er ligt ook al een onherroepelijk 
bestemmingsplan. De ambities van de provincie Noord-Holland gaan over de gehele provincie 
en de provincie heeft maar weinig invloed op wat in een klein gebied in een bepaalde 
gemeente gebeurt.
Verder heeft het college in Berlijn ook met de minister gesproken over biologische landbouw. 
De gedeputeerde denkt dat dit meer iets is voor LNV, om te bekijken waarom de biologische 
landbouw in Duitsland sneller is gegaan. De gedeputeerde neemt dit punt zeker mee, maar 
denkt ook dat het breder is dan de organisatiegraad, omdat in Duitsland meer grond 
beschikbaar is. Daarnaast zijn in Duitsland de consumenten misschien ook kritischer over 
voeding.

De heer De Wit (VVD) merkt per interruptie op dat bij de organisatiegraad wellicht een taak 
ligt voor de provincie, om dit te faciliteren ten opzichte van de andere vraagstukken in de 
keten. Daarnaast kan men de organisatiegraad wellicht combineren door het geld naar 
Noord-Holland te halen om die transitie te betalen. De heer De Wit waardeert dat de 
gedeputeerde hiermee op pad gaat.

De heer Mangal (DENK) wil per interruptie ook graag meegeven aan de gedeputeerde dat de 
beprijzing van de producten in Duitsland lager is. In Nederland zijn de producten 25% tot 50% 
duurder dan in de omliggende landen.
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Gedeputeerde Zaal is het hiermee eens. De true pricing is ook al bij het vaststellen van de 
voedselvisie besproken. Dit ligt vooral bij LNV. De provincie zal dit bij LNV ook onder de 
aandacht brengen. De provincie heeft verder weinig invloed op de intensieve veehouderij. De 
eiwittransitie is wel een onderdeel van de voedselvisie. De provincie stimuleert het eten van 
meer plantaardig voedsel en dus minder dierlijk, maar de provincie kan uiteindelijk de 
consument tot niets verplichten. Het gaat dus vooral om het stimuleren van de omschakeling 
van boeren en het kennisdelen. De aanwezigheid van intensieve veehouderij in Noord-
Holland is ook een feit van de marktwerking, waarop de provincie weinig invloed heeft en wil 
hebben. 
In reactie op de PVV deelt de gedeputeerde mee dat er uitvoerig wetenschappelijk bewijs 
beschikbaar is. De gedeputeerde kan dit op een ander moment eventueel aanreiken.

De heer Van Tiggelen (PVV) geeft per interruptie aan dat al jaren €100.000 beloning voor dit 
bewijs is uitgeloofd door een Zwitser.

Mevrouw Koning (CDA) verwijst per interruptie naar het dreigende scheurverbod voor blijvend 
grasland, omdat vanwege derogatie de angst bestaat dat veel grasland wordt omgezet en 
geploegd. Dit wil men echter niet omdat het grasland veel biodiversiteit levert. Hoe gaat de 
gedeputeerde daarmee om?

Gedeputeerde Zaal antwoordt dat de provincie goed moet bekijken welk gebied dat betreft. 
Bij een veenweidegebied is het grasland uiteraard het beste voor de biodiversiteit en de 
natuur, maar dat geldt niet voor alle gebieden in Noord-Holland.

Mevrouw Koning (CDA) merkt per interruptie op dat het dreigende scheurverbod voor blijvend 
grasland wel geldt voor alle gebieden in Noord-Holland. Mevrouw Koning wil graag op een 
later moment van de gedeputeerde horen hoe de provincie hiermee omgaat.

Gedeputeerde Zaal antwoordt bevestigend. Dit is een onderdeel van het Nationaal Strategisch 
Plan (NSP) en het GLB en dit kan inderdaad op een later moment besproken worden. 
De gedeputeerde geeft vervolgens aan dat bij pacht 10% experimenteerruimte wordt gebruikt 
voor agroforestry, strokenteelt en akkerbouw zonder mest. Er wordt dus al veel gedaan. De 
gedeputeerde kan eventueel hierover nog verder informeren. De brief over de supermarkten 
wordt waarschijnlijk nog voor de verkiezingen aangeleverd. De gedeputeerde vraagt om 
begrip.

De voorzitter rondt de bespreking af en dankt de gedeputeerde en de Randstedelijke 
Rekenkamer. Het agendapunt gaat als bespreekstuk naar PS op 6 maart 2023.
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Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 24 januari 2023

Onderwerp: Ophogen krediet strategische grondaankopen

Kenmerk: 1960112/1969008

Bijlagen: 

Geen 

1. Inleiding

Een van de instrumenten voor het realiseren van de provinciale doelen is de inzet van grondbeleid. 
De kaders hiervoor heeft U vastgelegd in de nota grondbeleid. De vigerende nota is de vijfde nota 
grondbeleid die in 2018 is vastgesteld. Bij het vaststellen van de hieraan voorgaande, vierde 
notagrondbeleid in 2016, heeft U besloten om de bestaande kredieten voor grondaankopen samen 
te voegen tot één krediet voor strategische grondaankopen, met een omvang van op dat moment 
€ 97 miljoen. In dezelfde voordracht is tevens de intentie uitgesproken om dit krediet op termijn 
terug te brengen tot € 20 miljoen. Momenteel is de omvang van dit krediet € 40 miljoen, door U 
vastgesteld met de jaarrekening 2019.

2. Doelstellingen en evaluatiecriteria

Het krediet strategische aankopen is een breed inzetbaar krediet, zonder specifiek beleidsdoel. Het 
stelt de provincie in staat om snel en effectief te handelen als zich kansen voordoen om 
grondposities te verwerven voor het realiseren van provinciale doelen in de toekomst. In de jaren 
’00 waren meerdere strategische aankoopkredieten beschikbaar, opgeteld tot € 120 miljoen euro. 
Grote aankopen zijn hieruit gedaan (Wieringerrandmeer, Bloemendalerpolder, Distriport, Crailo) 
en heeft in een aantal gevallen geleid tot ongewenste afschrijvingen. Meer dan 10 jaar lang zijn er 
vervolgens geen strategische aankopen meer gedaan en hebben PS in 2016 besloten het 
strategische aankoopkrediet terug te brengen. Met de huidige grote opgaven, de veranderde 
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grondmarkt en provinciale rol wordt de laatste jaren het krediet strategische aankopen weer 
ingezet. Een trend die zich naar verwachting zal doorzetten. Wij informeren U hierover steeds in de 
paragraaf grondbeleid van de begroting en jaarrekening.   

3. Directe aanleiding

De ervaring leert dat grondpositie hét vliegwiel is voor gebiedsprocessen in het landelijk gebied. De 
gebiedsprocessen in de Starnmeer, Horstermeer en Noordelijke Vechtstreek zijn succesvol, omdat 
de provincie in deze gebieden een aanmerkelijke grondpositie heeft (gehad). Door deze gronden in 
te brengen in (kavel)ruilprocessen, vormt dit dé motor van de gebiedsgerichte aanpak in deze 
gebieden.

Er lopen momenteel meerdere gesprekken met agrarische bedrijven die ook (ver) buiten de NNN 
liggen. Mocht dit tot aankopen leiden, wordt er ruimte gecreëerd voor verdere extensivering van 
overblijvende agrariërs en de natuuropgaven. Tevens zou dit een oplossing kunnen bieden voor de 
deel van de PAS-melders. Echter, deze aankopen passen (vooralsnog) niet in de landelijke 
aankoopregelingen en ook de nationale grondbank heeft aangegeven dat zij niet in staat zijn om 
gehele bedrijven aan te kopen. 

Het krediet strategische grondaankopen is een geschikt instrument voor het verzilveren mogelijke 
aankoopkansen van (agrarische) bedrijven (ver) buiten Natura2000- en/of NNN-gebieden, 
vooruitlopend op rijksbudgetten in het kader van het Nationaal en Provinciaal Programma Landelijk 
Gebied (NPLG/PPLG) en specifiek de PAS-meldersproblematiek daarbij. 

Momenteel is er nog ca. € 10 miljoen vrije ruimte binnen het krediet om aankopen te doen. Dit is 
niet voldoende om de aankopen te financieren van een aantal lopende aankoopkansen. Zeker 
gezien het feit dat het krediet ook beschikbaar is voor andere beleidsterreinen. De verwachting is 
dat er voor het eind van dit jaar geen vastgesteld PPLG ligt en/of daarmee samenhangende 
(Rijks)budgetten beschikbaar komen. Een verhoging van het krediet strategische grondaankopen 
met € 20 miljoen gaat voldoende ruimte geven als overbrugging. 

4. Financiering, communicatie en (burger)participatie

Wij stellen voor om uw eerdere besluit tot het terugbrengen van het krediet strategische aankopen 
(naar uiteindelijk € 20 miljoen) te herzien en tegelijkertijd het kredietplafond met € 20 miljoen te 
verhogen naar € 60 miljoen. Dit voorstel betreft een trendbreuk.

Aankopen vanuit het krediet strategische grondaankopen worden voor de aankoopwaarde op de 
balans gezet, omdat het aankopen ten behoeve van maatschappelijke doelen betreft. Pas als de 
uiteindelijke inzet van de aankopen duidelijk is, zal blijken of er sprake is van waardedaling of -
stijging. Daaruit volgt dat het dekkingsvoorstel van aankopen uit dit krediet aan de orde komt bij 
het besluit tot inzet van de verworven gronden.
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5. Proces en procedure

Na vaststelling van deze voordracht zal het kredietplafond worden verhoogd naar € 60 miljoen.

6. Voorstel

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit.

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter

mw. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris

12
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Ontwerpbesluit

Nr. 12-2023 

Provinciale Staten van Noord-Holland;

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 24 januari 2023;

gelet op:

- Het feit dat er op de grondmarkt mogelijkheden zijn om gronden en (agrarische) bedrijven
aan te kopen die ruimte geven om provinciale doelen te bereiken;

- De ruimte binnen het krediet strategische grondaankopen momenteel onvoldoende is om
deze kansen te verzilveren;

- Artikel 2.4, lid 5, dat stelt dat voor een investering waarvan het investeringskrediet niet
met het vaststellen van de begroting is geautoriseerd, Gedeputeerde Staten voorafgaand
aan het aangaan van verplichtingen een investeringsvoorstel voorzien van een
investeringskrediet inclusief de dekking aan de Provinciale Staten voorleggen;

besluiten:

1. het krediet Strategische Grondaankopen niet verder terug te brengen en te verhogen tot € 60
miljoen.

Haarlem, 6 maart 2023 

Provinciale Staten voornoemd,

voorzitter,

statengriffier,

12



Uw contactpersoon
C.J. Borst
AD/STG

Nummer: 06 31 68 80 62
Corne.borst @noord-holland.nl

2 maart 2023 1|6

Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 06-03-2023
Commissie EFB  
Datum commissievergadering 20-02-2023

Onderwerp:    Verhogen krediet strategische grondaankopen

Advies commissie EFB:

De voordracht ‘Verhogen krediet strategische grondaankopen’ als bespreekstuk door te geleiden naar PS van 
6 maart 2023.

Uittreksel van het concept-verslag EFB 20-02-23:

7.b Financiën: Verhogen krediet strategische grondaankopen (A-agenda EFB 20-02-23 & C-agenda NLG 13-02-
23)

Mevrouw Kapitein (D66) vindt het een goede zaak dat het krediet opgehoogd wordt tot 60 miljoen om de 
gewenste transitie in beweging te brengen. Zij wil niet wachten op stappen van het Rijk. Dat zou de transitie 
vertragen terwijl de betrokken boeren gebaat zijn bij duidelijkheid. De kredietverhoging is niet zonder risico’s 
maar gezien de financieel gezonde positie van de provincie vindt zij dit verantwoord. 

Mevrouw De Groot (SP) is het eens met het verhogen van het kredietplafond. Zij vraagt zich echter af of dit 
voldoende is voor de strategische aankopen voor de gebiedsprocessen. Zij hoort graag van GS of 60 miljoen 
genoeg is en zij wil ook weten of gemeenten ook strategische grondaankopen moeten doen. 

De heer Klein (ChristenUnie) vindt het goed om grond aan te kopen voordat Schiphol dat wegkaapt. Hij vraagt 
welke lessen zijn geleerd uit zaken die mis zijn gegaan in het verleden en noemt Distriport als voorbeeld 
daarvan. 

Statenlid Dulfer (GL) sluit zich aan bij de kritische vraag van de heer Klein (ChristenUnie) en hoort de SP zelfs 
vragen om meer geld voor aankopen terwijl er risico’s verbonden zijn aan dit soort grondaankopen. 

Mevrouw De Groot (SP) vraagt of GL van mening is dat grond van ons allemaal is. 

Statenlid Dulfer (GL) zegt dat mevrouw Groot (SP) vroeg of een verhoging van 20 miljoen niet te weinig was. Het 
statenlid neemt dan aan dat zij meer geld wil uittrekken. Het statenlid wil graag weten welke nieuwe 
voorwaarden er nu gelden bij grondaankoop, gezien de risico’s van dit soort aankopen. 
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Mevrouw De Groot (SP) vraagt of Statenlid Dulfer (GL) het met de SP eens is dat de grond van ons 
allemaal zou moeten zijn.

Statenlid Dulfer (GL) vraagt of de SP vindt dat al die grond van de provincie Noord-Holland zou moeten zijn. 

De heer Roosendaal (VVD) zegt namens de VVD dat niet alle grond van de staat is en ook niet van de provincie 
Noord-Holland. Hij sluit zich aan bij de vragen over de geleerde lessen uit het verleden. Hij mist uitleg over 
waarom het deze keer beter zou gaan dan in het verleden. 
Hij spreekt steun uit voor het bieden van geld aan de PAS-melders en het uitvoeren van de natuuropgave. 
Voorts vraagt hij waarom het krediet niet verlaagd wordt naar de afgesproken 20 miljoen en zelfs opgehoogd 
wordt naar 60 miljoen terwijl er nu nog 10 miljoen beschikbaar is én onduidelijk is hoeveel geld er nodig is om 
de ambities de komende 10 jaar te kunnen uitvoeren. Andere vragen zijn: wordt er op korte termijn verwacht 
dat er 50 miljoen aan aankopen wordt gedaan; waarom geen gefaseerde verhoging van het krediet en wat is de 
impact van de kredietverhoging op het weerstandsvermogen? 

De heer Mangal (DENK) vraagt of er rekening wordt gehouden met eventuele sanering van de aangekochte 
grond. 

De heer Heijnen (CDA) zou een nieuwe 6de Nota Grondbeleid logischer hebben gevonden. Daarin zouden nieuw 
beleid en risico’s hun plek kunnen krijgen. Waarom heeft GS daar niet voor gekozen en wanneer komt een 
dergelijke nota uit, vraagt hij zich af.  

De heer Hartog (JA21) sluit zich aan bij de vragen over de risico’s en had graag nu al concretere plannen gezien. 
Vooralsnog oordeelt hij niet positief over het voorstel.

Mevrouw De Groot (SP) vraagt of de heer Hartog (JA21) heeft nagedacht over de risico’s van het niet 
strategisch aankopen van de grond. 

De heer Hartog (JA21) zegt dat hij hier niet over heeft nagedacht.

Beantwoording GS

Gedeputeerde Kocken zegt dat GS zich bewust is van de risico’s. Ten aanzien van de geleerde lessen zegt zij dat 
de regels strikter zijn geworden. 
In het verleden is agrarische grond tegen veel hogere prijzen dan marktreëel was, ingekocht en vervolgens nog 
verder opgeplust op de balans. Dat zal nu niet meer zo gebeuren. Zij belooft niet dat er nu helemaal niks fout 
kan gaan. Dat is inherent aan dit soort beleid. Zij benadrukt dat deze grondaankopen een vrij brede scope 
hebben. Het gaat niet alleen om het opkopen bij een NNN-gebied of van een boerenbedrijf maar het kan ook 
een ander doel hebben. 
Door het budget te verhogen ontstaat er veel meer ruimte die ook in andere portefeuilles nodig is omdat de 
markt behoorlijk in beweging is. Dit geeft de provincie een sturingsmiddel om problemen waar die 
verantwoordelijk voor is alvast op te lossen, vooruitlopend op de PPLG-gelden van het Rijk. 
60 miljoen is niet genoeg om alle problemen op te lossen maar geeft wel ruimte om mee te kunnen sturen in 
het oplossen van problemen. 
Volgens de gedeputeerde zijn de meeste gemeenten niet in staat om strategische grondaankopen te doen en 
het is niet aan de provincie om hen daartoe aan te zetten. Gefaseerde ophoging is zeker mogelijk maar er is 
anders gekozen zodat GS niet bij elke gelegenheid bij PS langs moet voor financiering. 
De gedeputeerde acht het bedrag van 60 miljoen voldoende om de komende tijd uit de voeten te kunnen. In 
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antwoord op de heer Heijnen zegt zij dat een 6de Nota had gekund maar daar is een langer tijdstraject voor 
nodig terwijl er nu al aanbiedingen zijn waar de provincie op wil ingaan. 

De heer Heijnen (CDA) memoreert dat het uitgangspunt van de 5de Nota juist is dat er minder geld is 
voor strategisch grondbeleid. De beoogde ophoging gaat dus hier tegenin. Hij blijft de gevolgde route 
onzorgvuldig vinden. PS heeft namelijk een richting vastgesteld en daar wordt nu door middel van een 
brief van afgeweken. Dat doet geen recht aan het grondbeleid. 

De gedeputeerde Kocken had de route via een 6de Nota fraaier gevonden maar de urgentie van de actuele 
ontwikkelingen noopt tot dit voorstel waarin globaal wel het doel wordt onderschreven.

De heer Klein (ChristenUnie) vraagt of de nieuwe nota binnenkort verwacht mag worden. Hij wil scherpe 
criteria vaststellen rond het doen van aankopen en die horen thuis in een nota. 

In reactie op de heer Klein (ChristenUnie) zegt gedeputeerde Kocken dat gedeputeerde Rommel een deel van de 
beantwoording zal verzorgen. De regel ‘Niet opkopen boven de marktprijs’ wil zij niet zo letterlijk overnemen.   

Gedeputeerde Rommel wijst erop dat dit een voordracht betreft en geen briefje. Zij zegt dat de 5de Nota heel 
goed werkt voor de kaderstelling en de uitvoering. Na de verkiezingen kan de noodzaak van een 6de Nota 
bekeken worden maar vóór de verkiezingen vindt zij die niet nodig. Ook gedeputeerde Rommel geeft aan dat 
het budget voorlopig voldoende is. Met dit voorstel neemt GS de regie, geheel conform de wens van PS. Zij geeft 
aan dat vroeger veel aankopen gebeurden op basis van waardestijgingen. Ook werd de balanswaarde met de 
grondexploitatie opgehoogd. De huidige accountantsregels verbieden dit. Dit zijn enkele van de geleerde 
lessen. Bij grondaankopen wordt een risicoprofiel opgesteld en meegewogen. 
Tegen JA21 zegt zij dat er nu strategisch gedacht en gehandeld moet worden om kansen te benutten. Zij vraagt 
de steun van JA21 daarvoor. 

Statenlid Kostić (PvdD) heeft 2 vragen: de garantie dat het aantal dieren niet vermeerdert door de inzet 
van dit geld en hoe kan biologische landbouw beter gefaciliteerd worden? 

Gedeputeerde Rommel zegt dat waar er grond aangekocht wordt, er altijd gekeken wordt naar de ‘blijvers’. Als 
het voor de natuur is: voor de boeren. Als boeren gronden aankopen, dan wordt er gekeken naar de blijvers die 
de natuur ondersteunen. Dat is altijd maatwerk en er wordt altijd bekeken hoe bedrijven geholpen kunnen 
worden. 

Statenlid Kostić (PvdD) zegt geen antwoord te hebben gekregen op haar vragen. 

Gedeputeerde Rommel zegt dat wanneer gronden ingezet worden voor de landbouw, er door de provincie altijd 
gekeken wordt hoe provinciale doelen versterkt kunnen worden. Ze kan niet vooraf beloven dat alleen de 
biologische landbouw zal worden gefaciliteerd. Daarnaast geeft ze een voorbeeld waaruit blijkt dat het 
stimuleren van extensieve veeteelt een ingewikkelde opgave is. 

De heer Mangal (DENK) vraagt of er een strategie is om speculanten af te troeven. Daarnaast wil hij 
weten of er voldoende middelen daartoe beschikbaar zijn. 

Gedeputeerde Rommel zegt dat er geen strategie daarvoor is. 

Tweede termijn PS
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Statenlid Dulfer (GL) snapt niet waarom de 10 miljoen onvoldoende is om de periode tot de PPLG te 
overbruggen. Verder is hij niet overtuigd door de geleerde lessen uit het verleden. 
Als de gedeputeerde zegt dat zij zich niet zal houden aan marktconforme prijzen en zou willen opbieden tegen 
Schiphol, dan worden de risico’s meteen binnengehaald. 
Hij gaat daarom mee met het pleidooi van de heer Heijnen (CDA) voor een 6de Nota Grondbeleid. 

Mevrouw De Groot (SP) is blij met de inzet van de provincie om grond te verwerven want grond van de provincie 
is van ons allemaal. Ze vraagt waar de grond voor nodig is: voor de aanleg voor bijvoorbeeld wegen of voor het 
PPLG?

De heer Heijnen (CDA) citeert uit de 5de Nota om aan te tonen dat het krediet tot 2031 afgebouwd zou worden 
tot 20 miljoen. Het voorstel gaat hier tegenin. Hij pleit voor een grondiger discussie en heeft twijfels of door 
middel van een brief kan worden ingegaan tegen het door PS vastgestelde grondbeleid. 

De heer Klein (ChristenUnie) wil voor nu accoord gaan met de voordracht maar op zeer korte termijn van GS een 
lijst met criteria krijgen waaraan dit soort aankopen moeten voldoen. 
Daarmee zou PS aankopen kunnen controleren zodat PS niet in een valkuil stapt.

Mevrouw Kapitein (D66) vindt de voortgang belangrijk en ondersteunt het pleidooi van de heer Klein 
(ChristenUnie) voor een lijst met criteria. Zij stelt dat het wel eigentijdse criteria moeten zijn. Criteria die passen 
bij de huidige tijd. 

Statenlid Dulfer (GL) vraagt op basis van welke aanwijzingen mevrouw Kapitein (D66) vindt dat de 10 
miljoen onvoldoende is.

Mevrouw Kapitein beaamt dat zij geen onderliggende plannen heeft gezien maar gezien de opgave, schat zij in 
dat 10 miljoen onvoldoende is. Zij vertrouwt er op dat GS zorgvuldig zal omgaan met het budget. 

Statenlid Dulfer (GL) vraagt of mevrouw Kapitein (D66) ook vindt dat de financiering van de grote 
transities vallen onder het NPLG. 

Mevrouw Kapitein (D66) beaamt dit maar zij verwacht dat wachten op gelden van het Rijk, vertraging gaat 
opleveren. Zij geeft de situaties rond de PAS-melders en piekbelasters als voorbeelden.

De heer Heijnen (CDA) vraagt of mevrouw Kapitein (D66) snelheid verkiest boven een zorgvuldige 
afweging van risico’s. 

Mevrouw Kapitein (D66) antwoordt dat afweging van risico’s altijd zal gebeuren. Daarom is zij voorstander van 
een lijst met eigentijdse criteria. 

Statenlid Kostić (PvdD) spreekt steun uit voor de lijst met criteria. Een strikt criterium voor PvdD is dat dit 
voorstel niet leidt tot vermeerdering van het aantal dieren. 

Tweede termijn GS

Gedeputeerde Kocken vindt het jammer dat GL niet overtuigd is. 
Zij legt uit dat de 10 miljoen beschikbaar is voor een zeer uiteenlopend scala aan problemen. 
Dit bedrag is te klein om slagvaardig te kunnen werken. Door het ophogen van het bedrag wordt voorkomen dat 
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de provincie kansen mist. 
Het is niet de bedoeling om op te bieden tegen Schiphol. De realiteit is echter dat terwijl GS wacht op 
duidelijkheid en geld uit Den Haag, de markt wel handelt. Dat vindt GS een onwenselijke situatie. 
De insteek van GS is om tegen marktwaarde op te kopen. 
De gedeputeerde wil de geleerde lessen best een keer toelichten. Zij vraagt om vertrouwen in het College dat 
een aantal grote problemen moet oplossen en daar wat ruimte voor nodig heeft. 
Verder zegt zij dat het risico van strak vastgestelde kaders is dat in situaties die daar niet in passen, steeds 
weer afstemming van PS nodig is. Gedeputeerde Rommel zal daar iets over zeggen. 

De heer Hartog (JA21) vraagt of GS gedacht heeft aan snelle consultatierondes met PS wanneer 
afstemming nodig is.

Gedeputeerde Kocken zegt dat het voorstel van de heer Hartog (JA21) zou leiden tot wekelijkse vergaderingen 
van GS met PS. Dat is niet conform de gemaakte afspraken waarbij PS de kaders aangeeft waarbinnen GS moet 
handelen. 

Gedeputeerde Rommel zegt toe om aan de hand van een voorbeeld, de commissie te informeren over de 
toepassing van criteria. 
Zij doet ook het voorstel om de Nota Grondbeleid te agenderen in een commissievergadering om te bepalen of 
die nog toepasbaar is voor de komende periode. 
Ten slotte voegt zij toe dat de NNN-gelden alleen besteedbaar zijn binnen de NNN, maar GS ziet kansen om de 
natuur binnen de NNN te versterken door gronden buiten de NNN aan te kopen en daar is nu geen geld voor. 

De heer Klein (ChristenUnie) verwacht meer dan een briefje met een uitleg hoe GS zijn werk doet.

Gedeputeerde Rommel herhaalt haar aanbod: een brief waarin uitgelegd wordt hoe de praktijk in elkaar zit en 
volgens welke criteria er gewerkt wordt. 

De heer Klein (ChristenUnie) vraagt wanneer de brief verstuurd wordt. 

Gedeputeerde Rommel kan geen concrete datum noemen. Zij moet dit eerst ambtelijk afstemmen. 

De heer Hartog (JA21) vraagt of het de bedoeling is om eerst het krediet vast te stellen en daarna de 
discussie aan de hand van de brief te voeren.

In reactie hierop zegt gedeputeerde Rommel dat strategische grondaankopen al heel lang bestaan binnen de 
provincie. Er wordt nu door een aantal leden gevraagd om een lijst met criteria. 

De heer Roosendaal (VVD) vraagt of er nu gevraagd wordt om een verhoging van het krediet om 
adequaat te kunnen handelen in de markt. Dit wordt gevolgd door een voorstel voor mogelijke criteria 
voor herijking van het grondbeleid. 
Deze informatie kan PS gebruiken om te bepalen welke criteria zij willen hanteren voor de aankoop van 
gronden. Is dit de bedoeling? 

Gedeputeerde Rommel constateert dat er bij PS behoefte is om de 5de nota tegen het licht te houden en criteria 
voor de toekomst vast te stellen. 
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De heer Heijnen (CDA) vraagt waarom de gedeputeerde niet toezegt om met de nieuwe staten te 
werken aan een nieuwe nota grondbeleid. Er is nu immers duidelijk behoefte aan nieuw beleid. De oude 
nota is reeds van 5 jaar geleden. 

Gedeputeerde Rommel zegt een discussie met de staten te willen houden om gezamenlijk te bepalen waar het 
beleid aangepast moet worden in plaats van dat zelf te moeten bepalen. Ze beschouwt haar voorstel als een 
goede handreiking. 

Statenlid Dulfer (GL) kan zich voorstellen dat de gedeputeerde toezegt dat de nota er vóór 1 juni ligt en 
daaraan voorafgaand met de staten overlegt over de inhoud daarvan.

Gedeputeerde Rommel kan niet toezeggen wanneer de nota er ligt maar de weg ernaartoe wil ze samen met de 
statenleden afleggen. 

Mevrouw Kapitein (D66) spreekt haar steun uit voor het voorstel van de gedeputeerde. 

De voorzitter concludeert dat dit geen hamerstuk wordt, mede vanwege het feit dat mevrouw Van Soest (PvdO) 
door technische problemen niet in staat was om digitaal aan het overleg deel te nemen. 
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Gedeputeerde StatenPOSTBUS 3007 | 2001 DA HAARLEM

Telefoonnummer +31235144076 

bergjj@noord-holland.nl

1 I 1

Verzenddatum

Betreft: MRA-Termijnagenda 2023 2 7 JAN. 2023
Kenmerk

Geachte leden 921516/1944908

Uw kenmerk

Hoogachtend,

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

P"

proyinciesecretaris voorzitter

I - 2A4LR.M. Bergkamp

Na de Statenverkiezingen van maart zullen veel nieuwe Statenleden 
aantreden die meegenomen moeten worden met de inmiddels 
opgebouwde MRA-samenwerking en de afspraken desaangaande. In het 
inwerkprogramma van de nieuwe Statenleden zal daar aandacht aan 
besteed worden, met medewerking van het MRA-bureau.

Hierbij ontvangt u ter besluitvorming de bijgaande Statenvoordracht met 
het bijbehorende ontwerpbesluit, met bijlagen, betreffende de 
Termijnagenda van de MRA voor 2023. Ook ontvangt u het concept van 
een antwoordbrief aan het MRA-bestuur, waarvan de strekking door uw 
Staten desgewenst kan worden aangepast.

Provincie 
Noord-Holland

Postbus 3007
2001 DA Haarlem
Telefoon (023) 514 3143

Uw contactpersoon

dhr. J.J. van den Berg 

BEL/BS

Houtplein 33
2012 DE Haarlem
www.noord-holland.nl
Kvk-nummer 34362354
Btw-nummer NL.0010.03.1 24.B.08

Provinciale Staten van Noord-Holland
door tussenkomst van de statengriffier mw. drs. K. Bolt
Dreef 3, tweede etage
2012 HR HAARLEM
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Aan mevr. F. Halsema, voorzitter van de Metropoolregio Amsterdam 

Strawinskylaan 1779

1077 XX  AMSTERDAM

Betreft: opmerkingen provincie Noord-Holland betreffende de 
Termijnagenda MRA

Geachte mevrouw Halsema,

Gedeputeerde Staten
Uw contactpersoon
dhr. J.J. van den Berg
BEL/BS

Telefoonnummer +31235144076
bergjj@noord-holland.nl

1 | 2
Verzenddatum

Kenmerk
921516/1943702

Uw kenmerk

Postbus 3007
2001 DA Haarlem
Telefoon (023) 514 3143

Houtplein 33
2012 DE Haarlem
www.noord-holland.nl
Kvk-nummer 34362354
Btw-nummer NL.0010.03.124.B.08

Op 22 november  2022 ontving de provincie Noord-Holland de 
Termijnagenda voor het jaar 2023. Het MRA-bestuur verzocht om wensen 
en opvattingen te formuleren en die mee te geven aan de bestuurder die 
namens de provincie zitting heeft in de Algemene Vergadering van de 
MRA. Graag voldoen we aan dit verzoek. In aanvulling daarop doen we u 
ook onze opvattingen schriftelijk toekomen door middel van deze brief.

In de optiek van de provincie Noord-Holland zijn de belangrijke 
aandachtspunten betreffende de voorliggende Termijnagenda de 
volgende: 

1. Functie van de Termijnagenda

In de Samenwerkingsafspraken die eind 2021 door de MRA-deelnemers 
zijn vastgesteld, is de Termijnagenda als een nieuw instrument 
opgenomen. De Termijnagenda is zelf geen inhoudelijk document, maar 
bedoeld als een procedureel en informatief hulpmiddel, een soort 
‘spoorboekje’ waarin te lezen valt wanneer bepaalde thema’s in MRA-
verband zullen worden geagendeerd. 

Het is op zichzelf nuttig dat een dergelijk document nu beschikbaar is. De 
meerwaarde hiervan zal vanzelfsprekend nog moeten blijken door hier in 
de praktijk ervaring mee op te doen. In de MRA-samenwerkingsafspraken 
is afgesproken dat na dit eerste ‘overgangsjaar’ zal worden gekeken hoe 
de nieuwe werkwijze conform de Samenwerkingsafspraken in de praktijk 
verloopt en welke verbeteringen nog aangebracht kunnen worden. In dat 



2 | 2 921516/1943702

kader kan dan ook gekeken worden naar de functie van de Termijnagenda 
en de procedure waarmee dit document wordt vastgesteld.

De Termijnagenda bevat een ‘kalender’ waarin per kwartaal wordt 
aangegeven wanneer welke programmaonderdelen vanuit de Platforms 
zullen worden geagendeerd. Ook wordt door het bestuur en door de 
Platforms beknopt toelichting gegeven over de hoofdaccenten van de 
inhoudelijke programma’s die in 2023 een voortgang zullen hebben.

De hier gekozen vorm lijkt logisch en handzaam, en daarmee praktisch 
nuttig.

2. Verdere actualisering en de te volgen procedure

Gezien de aard en functie van de Termijnagenda valt te verwachten dat in 
de loop van 2023 een actualisering van het document noodzakelijk zal 
blijken. Het is immers ook de bedoeling om een dergelijk 
planningsinstrument up to date te houden.

Het valt aan te bevelen dat de geactualiseerde versie van de 
Termijnagenda daarna, in afstemming met de MRA-Raadtafel, zo snel 
mogelijk beschikbaar kan worden gesteld aan raden en Staten. Vanuit die 
wens kan gekeken worden welke vaststellingsprocedure van de 
Termijnagenda het meest geëigend is.

De provincie Noord-Holland spreekt de wens uit, dat de hierboven 
geformuleerde aandachtspunten worden meegenomen bij de vaststelling 
van de Termijnagenda in de Algemene Vergadering van 24 maart 2023.

Hoogachtend,

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

provinciesecretaris voorzitter
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Datum 22 november 20222 

Afzender Bestuur van de MRA 

Contact Remco Rienties, 06 – 20002447 / r.rienties@metropoolregioamsterdam.nl 

Onderwerp Termijnagenda 2023 

 

Geachte deelnemers van de MRA, 

 

 

Met gepaste trots stuur ik u namens het Bestuur van de MRA de Termijnagenda voor het 

jaar 2023. De Termijnagenda is een van de nieuwe producten die voortkomt uit de 

Samenwerkingsafspraken die we gezamenlijk hebben vastgesteld. 

 

De Termijnagenda is een informatief document, waarin we de belangrijkste 

gesprekspunten voor 2023 hebben opgenomen en in beeld hebben gebracht wanneer u 

van ons welke formele documenten kan verwachten. Het document heeft als doel om de 

raden en Staten van de MRA-deelnemers goed te informeren over wat er komend jaar 

gaat spelen, om ze zo beter in staat te stellen hierover tijdig het gesprek aan te gaan met 

de bestuurders die hen vertegenwoordigen in de verschillende MRA-gremia.  

 

Het is goed mogelijk dat de Termijnagenda nog gaat wijzigen. Voor met name de 

tweede helft van komend jaar is het nog lastig om precies de onderwerpen aan te geven 

die dan gaan spelen. Maar door actualiteiten of voortschrijdend inzicht is het ook 

mogelijk dat in het eerste deel van het jaar al andere onderwerpen boven komen. We 

zullen daarom de Termijnagenda actualiseren. In ieder geval in het voorjaar, als ook de 

Voortgangsnota verschijnt, maar indien nodig of wenselijk vaker. 

 

Door het informatieve karakter van het document en het feit dat deze nog verder zal 

worden aangevuld en mogelijk zal worden gewijzigd kan de vraag gesteld worden of het 

handig is om een procedure van wensen en opvattingen te hanteren voor dit document. 

Dit hebben we echter wel zo afgesproken in de Samenwerkingsafspraken. Het Bestuur 

Retouradres: Strawinskylaan 1779, 1077 XX Amsterdam      

Aan alle deelnemers van de Metropoolregio Amsterdam      
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heeft daarom de MRA Raadtafel om advies gevraagd. Zij hebben geadviseerd om voor 

dit overgangsjaar de afspraken uit de Samenwerkingsafspraken te volgen, en wel een 

procedure van wensen en opvattingen te hanteren. Bij de evaluatie van het 

overgangsjaar kan dan worden bekeken of dit wenselijk is, of dat de procedure toch 

moet worden aangepast.  

 

Als Bestuur gaan we graag in dit advies mee. We bieden u daarom de Termijnagenda bij 

deze aan om wensen en opvattingen te formuleren. Uw wensen en opvattingen kunt u 

meegeven aan de bestuurder die u vertegenwoordigt in de Algemene Vergadering, ter 

bespreking in de bijeenkomst van 24 maart 2023. 

 

Wij vertrouwen erop dat de Termijnagenda als instrument zal bijdragen aan een betere 

informatiepositie van de raden en Staten, en hopen dat zij zal bewerkstelligen dat het 

gesprek in uw raad of Staten met uw bestuur nog vaker en constructiever gevoerd zal 

worden. Daardoor kunnen we nog effectiever samenwerken, en gezamenlijk meer 

resultaten boeken voor onze inwoners.   

 

 

Met vriendelijke groet, 

 

 

 

 

Femke Halsema, 

Voorzitter van het MRA Bestuur 
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Termijnagenda 2023 
 

 

  

 

CONCEPT 28 november 2022 
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Overzicht (kalender 2023)  

In onderstaand overzicht is inzichtelijk gemaakt op welke formele momenten de raden en 

Staten en de Raadtafel bij de P&C-cylcus op basis van de Samenwerkingsafspraken in ieder 

geval betrokken worden. Het is goed mogelijk dat hier in de loop van het jaar nog momenten 

bijkomen, al dan niet op advies van de Raadtafel.      

 
 

*in de meeste deelregio’s van de MRA worden deelregionale sessies georganiseerd voor 
raads- en Statenleden. Ook MRA onderwerpen komen aan de orde met als doel te 
informeren en het gesprek aan te gaan. Daarbij wordt in afstemming met de 
organisatoren van de deelregionale sessies gekeken naar welke wensen er zijn voor wat 
betreft onderwerpen. Uiteraard wordt ook gekeken naar wat op dat moment actueel of 
urgent is. 

 
**komend jaar gaan we naar verwachting van start met het proces van de nieuwe MRA 
Agenda. Aan het begin worden alle deelnemers en hun raden en Staten geinformeerd in 
hoe het proces er uit gaat zien, en zal de MRA Raadtafel gevraagd worden om advies 
over dit proces. Daarna zullen de deelnemers en hun raden en Staten vroegtijdig worden 
betrokken in het proces bij het inhoudelijke gesprek. Naar verwachting zal die stap 
kunnen worden gezet vlak na de zomer van 2023. 
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Voorlopig overzicht agendering 2023

   

Q Onderwerp MRA Ag. Overleg

1e fase bedrijventerreinenstrategie (eerste set afspraken) 1.1, 1.2 PF ECO

Strategische Agenda Toerisme (uitvoeringsafspraken) 2.6, 2.5 PF ECO
Meerjarige afspraken over herstructurering / verduurzaming 

bedrijventerreinen (Projectbureau Herstructurering)
1.1, 1.2 PF ECO

Onderwijs & Arbeidsmarkt 1.3 PF ECO

Voorbereiding BO Leefomgeving voorjaar 2023 1 & 2 & 3 PF RUI
Afstemming NOVEX verstedelijkingsstrategie / MRA, NOVEX 

Schiphol en NOVEX NZKG
1 & 2 & 3 PF RUI

Planning bestuurlijke besluitvorming Rijk - Regio 2023 1 & 2 & 3 PF RUI

Afst. regionale beleidsagenda's en bestuurlijke thema's 3.1, 3.2, 3.3 PF MOB

Vertalen / implementeren MIRT afspraken 1 & 2 & 3 PF MOB
Regionaal (duurzame) Mobiliteitsprogramma (RMP), MRA-

electrisch, logistiek, Smart Mobility
3.1, 3.2, 3.3 PF MOB

Vervoersarmoede 3.1, 3.2, 3.3 PF MOB

Proces nieuwe MRA Agenda 0.1, 0.3, 0.5 BESTUUR

Samenwerking MRA - Board 0.3, 1.1 PF ECO

Jaarplan 2024 0.5 PF ECO

Uitvoeringsstrategie versie 1.0 (verstedelijkingsstrategie) 1 & 2 & 3 PF RUI

Voortgang investeringsagenda 0.3, 1.1 PF ECO

Jaarplan 2024 en financien 0.5 PF RUI

Evaluatie governance mobiliteit 3 PF MOB

Gebiedsplannen MTB 3 PF MOB

Voorbereiding Bestuurlijk Overleg Leefomgeving (BOL) 1 & 2 & 3 PF MOB

Rapportage Fiets 3.2 PF MOB

Provinciale Puzzels (verstedelijkingsstrategie) 1 & 2 & 3 PF RUI

Operationalisatie 3 thema's samenwerkingafspraken 1 & 2 & 3 BESTUUR

1e fase bedrijventerreinenstrategie   1.1, 1.2 PF ECO

Terugkoppeling BO Leefomgeving en doorkijk BO MIRT 1 & 2 & 3 PF RUI

Vertalen BOL afspraken 1 & 2 & 3 PF MOB

Voortgang spoor & OV 3.1, 3.3 PF MOB

Voorbereiding BO MIRT 1 & 2 & 3 PF MOB

Voortgang verstedelijking 1 & 2 & 3 PF MOB

Evaluatie samenwerkingafspraken / overgangsjaar 0.3, 0.5 BESTUUR

Terugkoppeling BO MIRT 1 & 2 & 3 PF RUI

Uitvoeringsagenda NOVEX-MRA 1 & 2 & 3 PF RUI

BO MIRT 1 & 2 & 3 PF MOB

PM PM PF ECO

PM PM BESTUUR

Q1

Q2

Q3

Q4
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1. Inleiding   

1.1 Een nieuw begin 

Eind 2021 traden de nieuwe Samenwerkingsafspraken voor de Metropoolregio Amsterdam in 

werking. Een vernieuwing van de wijze waarop alle deelnemers met elkaar samenwerken in 

de Metropoolregio Amsterdam: nieuwe bestuurlijke gremia, een verstevigde MRA-directie en 

nieuwe afspraken over bijvoorbeeld de wijze waarop de gemeenteraden en Provinciale Staten 

zijn betrokken. Het jaar 2022 dient als overgangsjaar, een jaar waarin we gezamenlijk de 

Samenwerkingsafspraken zo goed mogelijk implementeren, en bekijken of deze werken zoals 

bedacht of aanpassing wenselijk is. Het jaar 2023 wordt het eerste jaar waarin ook echt alle 

voorgenomen documenten en activiteiten hun plek krijgen en zich logisch en op de juiste 

momenten tot elkaar verhouden.  

 

1.2 Doel en status van de Termijnagenda 

De Termijnagenda is een nieuw document uit de Samenwerkingsafspraken. In de 

Termijnagenda staat op welke momenten gedurende het komende jaar de raden en Staten 

betrokken worden, en wordt inzichtelijk gemaakt welke onderwerpen (met welke 

bespreekpunten) het komende jaar op de agenda’s staan van de verschillende bestuurlijke 

overleggen. Op deze wijze kunnen raads- en Statenleden zelf ruim op tijd het eigen gesprek 

tussen bestuurders en volksvertegenwoordigers lokaal, provinciaal of deelregionaal 

agenderen. Het document is ter informatie. Het is een dynamisch document dat met enige 

regelmaat wordt geactualiseerd. Naarmate het jaar vordert wordt het zicht op agendering 

steeds beter en kan de Termijnagenda worden aangevuld.   

 

De MRA Raadtafel wordt om advies gevraagd of de vorm en opzet van de Termijnagenda 

voldoet aan de behoefte (en de verwachtingen), en of dat deze nog verder kan worden 

verbeterd.  Dit gevraagd advies aan de Raadtafel zal jaarlijks plaatsvinden.  
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2. Het bestuurlijke gesprek in 2023   
 

In dit hoofdstuk zal van de vier inhoudelijke bestuurlijke gremia (het Bestuur en de drie 

Platforms) inzichtelijk worden gemaakt welke onderwerpen het komende jaar belangrijk 

worden, wat daarbij de bespreekpunten zijn, en welke onderwerpen in welk kwartaal aan de 

orde zullen komen. 

 

2.1 Het Bestuur 

Het Bestuur komt op 4 november bijeen voor een heisessie, alwaar zij gaan bepalen hoe zij als 

Bestuur het verschil willen gaan maken voor de Regionale Samenwerking. Daar kunnen 

onderwerpen uit voortkomen die het komende jaar belangrijk worden op de agenda van het 

Bestuur. Ten tijde van het schrijven van deze Termijnagenda is de heisessie nog niet geweest, 

en zijn de uitkomsten nog niet bekend. De punten die hieronder zijn genoemd worden dus op 

korte termijn aangevuld.  

 

Lobby en Publica Affairs – het Bestuur heeft een grote en actieve rol op het gebied van lobby 

en public affairs, altijd in afstemming met de Platforms. Zowel richting Den Haag als Europa, 

maar ook intern richting de deelnemers en partners van bedrijfsleven, kennisinstellingen en 

maatschappelijke instellingen. 

Voorbeelden van onderwerpen die hierbij aan de orde komen in 2023: 

- De transitie naar een duurzame economie, en daarbij Waterstof in het bijzonder 

- Onderwijs & Arbeidsmarkt 

- Grootschalige investeringen die nodig zijn op het gebied van infrastructuur en 

woningbouw 

 

Operationalisatie van de drie thema’s – in de samenwerkingsafspraken zijn drie thema’s 

opgenomen die als doel hebben om focus te geven aan het bestuurlijk gesprek, het maken 

van integrale afwegingen te bevorderen en de externe profilering te versterken. Het komende 

jaar gebruiken we om de drie thema’s goed te operationaliseren. Ook in relatie tot de 

werkzaamheden van aanpalende organisaties (zoals de ROM en de Amsterdam Economic 

Board). Dit is tevens een bouwsteen voor de nieuw op te stellen MRA Agenda voor 2025 – 

2028 (zie punt hieronder) 

 Voorbeelden van bespreekpunten die hierbij aan de orde komen: 

- Wat verstaan we precies onder ‘menselijke maat’, en welke aspecten daarvan 

laten we nu nog liggen die we eigenlijk wel zouden moeten oppakken? 
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- Op welke manier kunnen de thema’s helpen om de doelstellingen die behoren bij 

de uitvoeringslijnen uit de MRA Agenda integraler te benaderen? 

 

Start traject nieuwe MRA Agenda (en verstevigen triple-helix samenwerking) –  het 

opstellen en vaststellen van een nieuwe MRA Agenda is een uitgebreid en interactief proces 

dat enige tijd in beslag neemt: als we eind 2024 een vastgestelde MRA Agenda willen hebben 

moeten we daarvoor komend jaar aan dit traject beginnen. Daarbij is een van de uitdagingen 

hoe we als overheden, bedrijfsleven en kennisinstellingen beter zicht kunnen krijgen op 

elkaars belangen en doelen, en waar wenselijk hier beter in elkaars verlengde kunnen werken.  

Voorbeelden van bespreekpunten die hierbij aan de orde komen: 

- Welke inhoudelijke onderwerpen en doelen vinden we belangrijk voor de 

komende vier jaar? 

- Welke onderwerpen vragen om bestuurlijke keuzes (en dus afstemming), en 

welke onderwerpen zijn meer ‘going concern’?  

- Wat zijn de doelstellingen van onze deelnemers en deelregio’s, en hoe verhouden 

die zich tot doelstellingen op schaal van de MRA? 

- Hoe kunnen we ervoor zorgen dat triple helix partners zich ook inzetten voor de 

doelstellingen die we als samenwerkende overheden hebben, en wat kunnen we 

zelf doen om bedrijven en onderwijsinstellingen te helpen bij de doelen die zij 

hebben (voor zover die in het verlengde liggen van onze eigen doelstellingen)? 

 

 

2.2 Platform Economie 

Voor 2023 ligt het hoofdaccent van de activiteiten van het Platform Economie bij de 

onderstaande onderwerpen. Hierbij moet worden opgemerkt dat de uitgangspunten van de 

‘brede welvaart’ nadrukkelijker dan voorheen onderdeel zullen zijn van het regionaal-

economisch beleid.  

 

Talentontwikkeling (Onderwijs & Arbeidsmarkt) – de knellende tekorten op de 

arbeidsmarkt zijn van grote invloed op de economische dynamiek én de regionale transitie-

ambities. In 2023 willen we als MRA, de vervolgstappen zetten in het bevorderen van een 

goede aansluiting tussen onderwijs en arbeidsmarkt, door het versterken van de 

samenwerking tussen overheden enerzijds en bedrijfsleven en onderwijsinstellingen 

anderzijds. Specifieke aandacht hierbij ook voor het verder inzetten van de verschillende 

instrumenten op het gebied van ‘leven lang ontwikkelen’ 
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Het aanjagen van de grote transities in de circulaire economie – De omslag naar een 

circulaire economie verloopt in de meeste sectoren traag, ondanks het feit dat we ook de in 

MRA steeds meer ondernemers zien die zich richten op een circulair productieproces en/of 

duurzame producten. Als overheden zijn we – via het programma circulaire inkoop en 

circulaire textiel - zelf actief om zo de markt nieuwe impulsen te geven. In 2023 zullen we deze 

trajecten verder intensiveren en nieuwe activiteiten met het regionaal bedrijfsleven opstarten. 

In samenwerking met de Board en ROM InWest willen we de Metropoolregio sterker 

positioneren als ‘circulaire hotspot’. De circulaire economie heeft ook ruimtelijke 

consequenties die hun doorvertaling moeten krijgen in nieuwe Plabeka-afspraken en de 

Verstedelijkingsstrategie.   

 

Ruimte voor werklocaties (ook irt de Verstedelijkingsstrategie) – Steeds significanter 

worden de komende tekorten voor werklocaties (zeker ook irt de circulaire economie, die zich 

lang niet altijd eenvoudig laat mengen met woonfuncties). In 2023 zal de Regionale 

Bedrijventerreinenstrategie – in samenspraak met het Platform Ruimte en binnen de kaders 

van de rijk-regio afspraken in de Verstedelijkingsstrategie – opgesteld worden.   

 

Intensiveren triple-helix samenwerking – mede naar aanleiding van het rapport van de 

RABO-bank en de MRA Investeringsagenda/Transitie-versneller zijn de MRA-directie en de 

Board een traject gestart voor een verdere intensivering van de triple helix samenwerking. 

Daarbij willen we ook – in overleg met de deelregio’s en aansluitend op de ‘regionale 

profielen’ – onderzoeken op welke wijze we de triple helix samenwerking in de deelregio’s 

kunnen optimaliseren én meer thematische triple helix verbanden (helpen) ontwikkelen. Doel 

is om via deze netwerken de noodzakelijke investeringen in een duurzame en innovatieve 

economie te organiseren. 

 

 

2.3 Platform Ruimte 

Voor 2023 ligt het hoofdaccent van de activiteiten van het Platform Ruimte bij de 

onderstaande onderwerpen. 

 

BO Leefomgeving en BO MIRT – het in MRA verband voorbereiden van besluitvorming   in 

het BO Leefomgeving in het voorjaar en het BO MIRT in het najaar. In het BO MIRT en het BO 

Leefomgeving worden afspraken tussen het Rijk en de MRA vastgelegd op het gebied van 

mobiliteit en Ruimtelijke Ordening. Besproken wordt onder andere wat de MRA insteek is in 

de onderhandelingen en welke punten op de agenda worden gezet. Zo heeft de MRA 
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afgelopen periode ingezet op een programmatische aanpak van de inzet van geld voor 

mobiliteit gekoppeld aan woningbouw. Gezien de verschillende knelpunten bij 

woningbouwgebieden zijn er veel onzekerhede of een project door kan gaan of niet. Het 

kunnen schuiven van middelen kan dan bijdrage aan inzet op die projecten die het meest 

kansrijk zijn. Samen met het Rijk voeren we nu een onderzoek uit naar de mogelijkheden en 

onmogelijkheden om hier invulling aan te geven. We verwachten dat het gesprek hierover in 

het BO Leefomgeving van 2023 wordt gevoerd. Daarnaast blijft vanuit het platform Ruimte de 

insteek om aandacht te vragen voor het alle randvoorwaarden die gekoppeld zijn aan 

woningbouw. Het gaat om het realiseren van complete steden. Waarbij we bij het Rijk 

aandringen om te komen tot een meer integrale aanpak.  

   

 

NOVEX – afstemming tussen de vijf NOVEX-gebieden (MRA/Verstedelijkingsstrategie, 

NZKG,Schiphol, Groene Hart en de Lelylijn) en de provinciale regierol. Met de RO brief van 

Hugo de Jonge is duidelijk geworden dat in de MRA vijf NOVEX-gebieden liggen. Ook is de 

regie voor de ruimtelijke puzzel bij de provincies gelegd. De Verstedelijkingsstrategie is de 

NOVEX MRA en biedt een kader voor de uitvoering in de andere NOVEX-gebieden. Binnen 

het platform Ruimte wordt de afstemming tussen en informatievoorziening over de 

verschillende NOVEX-gebieden georganiseerd Dit betekent dat de ontwikkelingen binnen de 

vier NOVEX gebieden (NZKG,Schiphol, Groene hart en de Lelylijn) worde gedeeld binnen het 

platform en worden getoetst aan de doelstellingen van de verstedelijkingsstrategie. 

 

Uitwerking van de Verstedelijkingsstategie – het verder uitwerken van de 

verstedelijkingsstrategie, met als belangrijke onderdelen hiervan: 

1) De ombuigen van de Strategie binnen de NOVEX aanpak waarbij gewerkt wordt aan een 

uitvoeringsprogramma en een regionale investeringsstrategie.  

2) Inhoudelijke uitwerking van de verschillende onderdelen die mede onder de 

Verstedelijkingsstrategie vallen, zoals klimaatadaptatie, landschap, sociaal/economische 

onderdelen en energie. 

In het platform Ruimte zullen de uitkomsten van de inhoudelijke uitwerkingen besproken 

worden en zal worden gekeken wat dit betekent voor de Verstedelijkingsstrategie als geheel.  

 

2.4 Platform Mobiliteit 

Voor 2023 ligt het hoofdaccent van de activiteiten van het Platform Mobiliteit bij de 

onderstaande onderwerpen. 
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Mobiliteitstransitie versterken – In samenhang met de Verstedelijkingsstrategie wordt met 

het Rijk ingezet op de schaalsprong, de bereikbaarheid van de poly-centrische steden en 

Amsterdam en worden de principes van het Multimodaal Toekomstbeeld uitgewerkt in alle 

deelregio’s. Hierbij gaat het om de fysieke infrastructuur, het mobiliteitsnetwerk en de 

knooppunten, maar ook de verschillende maatregelen die in de coalitie-akkoorden en 

beleidsagenda’s zijn opgenomen. 

 

Slimme en Duurzame mobiliteit – het Regionale (duurzame) Mobiliteits Programma (RMP) 

voor de MRA, dat voortkomt uit het Klimaatakkoord, fungeert als een regionale paraplu 

m.b.t. de duurzame mobiliteit. Doelstellingen en beoogde maatregelen zijn in 2021 in een 

menukaart vastgelegd en worden nu geimplementeerd en gemonitord. Er vindt continu 

afstemming met programma’s als MRA Elektrisch, Smart Mobility en Samenwerkingsagenda 

Logistiek. De voortgang wordt geagendeerd. Elektriciteitscongestie vormt een uitdaging.  

 

Fiets – Het gebruik van de fiets wordt onverminderd en no regret gestimuleerd en 

gefaciliteerd. De doorontwikkeling van het MRA Fietsroutenetwerk blijft aandacht vragen 

evenals de samenwerking met het Rijk vanuit het Nationaal Programma Toekomstbeeld 

Fiets. Stimulering van werkgevers en werknemers vindt plaats vanuit de gebiedsaanpak 

Gedragsstimulering en met het Green Deal project Fietsmetropool wordt met private partners 

gewerkt aan het verbeteren van allerlei fietsvoorzieningen. 

 
Vervoersarmoede & toekomstbestendigheid Openbaar Vervoer – De inkomenskloof groeit 
in Nederland en de MRA; de bestedingsruimte die met name de lagere inkomensklassen 
hebben staat onder druk. De kosten voor mobiliteit stijgen, zowel voor het openbaar vervoer 
als bijvoorbeeld met de auto. Dit zorgt voor een toename van vervoersarmoede, terwijl 
mobiliteit juist zo belangrijk is op de arbeidsmarkt. Een andere op zichzelf staande 
ontwikkeling die hier wel invloed op heeft is die van de betaalbaarheid van het openbaar 
vervoer. Deze staat onder druk door allerlei factoren (stijgende kosten, moeilijke 
arbeidsmarkt, vervanging materieel, etc). Tezamen maken deze zaken dat hier in het 
komende jaar het gesprek in de MRA volop over wordt gevoerd, om te kijken of tot passende 
oplossingen gekomen kan worden.  
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3. Uitgelicht: P&C Cyclus in 2023 
 
 
Overzicht van wanneer welke documenten uit de P&C Cyclus waar voorliggen: 
 
 
Proces MRA Agenda 2024 – 2028: 

- Meer informatie over dit proces zal gedeeld worden aan het eind van Q1 in 2023 
 

Verantwoording 2022: 
- De Verantwoording over 2022 zal in het Bestuur van 28 april worden vastgesteld. 

De stukken hiervoor worden op 21 april verzonden 
 
Voortgangsnota:  

- De voortgangsnota zal in het Bestuur van 28 april worden vastgesteld. De stukken 
hiervoor worden op 21 april verzonden. Daarvoor zal de opzet van de 
Voortgangsnota en een voorstel over het te doorlopen proces nog ter advisering 
voorliggen in de MRA Raadtafel. 

 
Jaarplan 2024: 

- Het Jaarplan voor 2024 zal worden vastgesteld in het Bestuur van 3 november. De 
stukken hiervoor worden verzonden op 27 oktober. 

 
Termijnagenda 2024: 

- De Termijagenda voor 2024 zal worden vastgesteld in het Bestuur van 3 november. 
De stukken hiervoor worden verzonden op 27 oktober. 

 



2023

1

Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 24 januari 2023

Onderwerp: Termijnagenda MRA

Kenmerk: 921516-1943700

Bijlage: 1

1. Toelichting
Op 22 november  2022 ontving de provincie Noord-Holland de Termijnagenda voor het jaar 2023.
Het MRA-bestuur verzocht om wensen en opvattingen te formuleren en die mee te geven aan de
bestuurder die namens de provincie zitting heeft in de Algemene Vergadering van de MRA. Het
College van GS heeft een antwoordbrief aan de voorzitter van de MRA opgesteld, waarin enkele
aandachtspunten zijn geformuleerd.

2. Voorstel

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit.

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter

mw. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris

14



2023

2

Ontwerpbesluit

Nr. 14-2023 

Provinciale Staten van Noord-Holland;

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 24 januari 2023;

besluiten:

1. Kennis te nemen van de Termijnagenda 2023 van de MRA.
2. In te stemmen met de door het College van GS voorgestelde reactie op de Termijnagenda

2023 van de MRA.

Haarlem, 6 maart 2023 

Provinciale Staten voornoemd,

voorzitter,

statengriffier,

14



Uw contactpersoon
C.J. Borst
AD/STG

Nummer: 06 31 68 80 62
Corne.borst @noord-holland.nl

2 maart 2023 1|4

Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 06-03-2023
Commissie EFB  
Datum commissievergadering 20-02-2023

Onderwerp:      Termijnagenda MRA 

Advies commissie EFB:

De voordracht ‘Termijnagenda MRA’ als bespreekstuk door te geleiden naar PS van 6 maart 2023.

Uittreksel van het concept-verslag EFB 20-02-23:

10. A-agenda Algemeen (portefeuille gedeputeerde Olthof)

10.a MRA: Termijnagenda MRA (A-agenda EFB 20-02-23)

Statenlid Dulfer (GL) is lid van de Raadtafel en vraagt aan zijn collega’s om te reflecteren op de procedure die 
gevolgd wordt rond de agendering van de termijnagenda. De reacties van de collega’s zal hij meenemen naar de 
Raadtafelbijeenkomst van 8 maart. 

De heer Wagelaar (PvdA) had graag gezien dat de verwachte resultaten vermeld werden in de agenda. Nu blijft 
onduidelijk wat van de MRA mag worden verwacht. 
Hij twijfelt aan het nut van de bespreking van de agenda op deze wijze. 

Mevrouw De Groot (SP) vindt dat PS aan de MRA duidelijk moet maken welke resultaten verwacht worden in het 
komende jaar. De bijbehorende brief vindt zij erg mager. 
Zij wil een aantal punten in de brief, zoals:
- De verstedelijkingsstrategie in relatie tot de natuur.
- Hoe om te gaan met Schiphol? 
- De bedrijventerreinenstrategie. 
- Meer aandacht voor onderwijs en arbeidsmarkt. 
- Landschap en cultureel erfgoed.

Mevrouw Kuiper (CDA) stemt in met de brief en voordracht. 

Mevrouw Kapitein (D66) merkt op dat de doorlooptijden voor MRA-documenten lang zijn. Zij vindt het goed dat 
de mogelijkheid is gecreëerd om wensen en opvattingen in te dienen. 
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Verder benadrukt zij dat inhoudelijke keuzes in de gemeenteraden en staten worden gemaakt. 

Statenlid Kostíc (PvdD) vraagt of mevrouw Kapitein geen mening heeft over de 3
            punten die MRA belangrijk vindt: duurzame economie, grootschalige investeringen in        
            infra en arbeidsmarkt. 

Mevrouw Kapitein D66) antwoordt dat zij daar op terugkomt. Zij vraagt zich af hoe de staten zicht krijgen op 
hoe de MRA zich opstelt richting het Rijk, nu belangrijke trajecten richting het Rijk ambtelijk worden 
aangevlogen. Zij vraagt om MRA-position papers van de grote Rijksprogramma’s en sluit zich aan bij de PvdA-
vraag naar verwachte resultaten. 
Tegen de PvdD zegt zij dat GS richting de MRA moet acteren binnen de door PS vastgestelde kaders. Indien GS 
daarvan afwijkt, dan wil zij dat weten. 

Statenlid Kostić (PvdD) herhaalt haar vraag over het oordeel van D66 over de 3 onderwerpen.

Mevrouw Kapitein (D66) zegt dat D66 staat achter de door MRA gemaakte keuzes.

Mevrouw Van Meerten (VVD) is positief over de termijnagenda. Wel vindt zij dat de agenda aan belang kan 
winnen als per onderdeel de samenhang met de MRA-agenda vermeld wordt en de te verwachten resultaten. Zij 
geeft dit mee als aandachtspunt en stemt in met de brief van GS.

Statenlid Kostić mist aandacht voor de aanpak van de klimaat- en natuurcrisis. 
Het statenlid ziet graag dat borging van gezondheid, natuurinclusiviteit en klimaat als aandachtspunten in het 
plan worden meegenomen. 
De fractie van PvdD zal zich beraden over deze voordracht. 

De heer Klein (ChristenUnie) stelt de vraag hoe ervoor te zorgen dat de gedeputeerde op pad gaat met de door 
PS vastgestelde prioriteiten. Hij noemt als voorbeelden: vervoersarmoede, rapportage fiets en regionaal 
mobiliteitsprogramma. 

Beantwoording GS

Gedeputeerde Olthof zegt dat de termijnagenda aan de orde is en niet de MRA-agenda. 
De termijnagenda richt zich op het komende jaar. Afgesproken was dat 2023 een overgangsjaar is en de 
inhoudelijke MRA na de zomer wordt besproken. 
Dan kan er over de inhoud worden gesproken.

Statenlid Kostić zegt dat de prioriteiten van PS niet terug te vinden zijn in de termijnagenda. 

Gedeputeerde Olthof vindt de vraag over de verwachte resultaten terecht en stelt voor om die te borgen 
wanneer er over te bereiken doelstellingen wordt gesproken. 
Hij zal de gemaakte opmerkingen zeker meenemen op de 24ste maar dit is niet het document waarin de inhoud 
behandeld wordt. 

Mevrouw De Groot (SP) zegt dat de termijnagenda erg summier is. Het is dus van belang om te 
bespreken onderwerpen aan te leveren.
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De gedeputeerde zegt dat een termijnagenda per definitie summier is. Hij wijst erop dat hij in de MRA die zaken 
inbrengt die in PS zijn vastgesteld. 

De heer Wagelaar (PvdA) vraagt of het platform mobiliteit doelen stelt waarop het afgerekend kan 
worden.

De gedeputeerde zegt dat dit mogelijk is maar dan moet wel vastgesteld worden welke doelstellingen behaald 
moeten worden en die discussie is nog niet gevoerd. Dat moment en die gelegenheid moeten nog komen. 

Statenlid Kostić (PvdD) pleit bij de gedeputeerde voor het aandragen van onderwerpen die nadrukkelijk 
besproken moeten worden binnen de 3 platforms.

De gedeputeerde neemt het platform mobiliteit als voorbeeld en zegt dat daar allemaal zaken aan de orde 
komen die eerder besproken zijn in PS. 

Statenlid Kostić (PvdD) snapt niet hoe de gedeputeerde het onderscheid maakt tussen inhoud en 
planning. Het statenlid ziet namelijk dat het hele document alleen maar over inhoud gaat.

Gedeputeerde Olthof legt in reactie hierop uit hoe de agenda werkt. 

Mevrouw Kapitein (D66) herhaal haar vraag over de position papers.

De gedeputeerde doet daar geen toezegging over maar hij zal bekijken of de gevraagde informatie beschikbaar 
is en of die gedeeld mag worden. 

Statenlid Dulfer (GL) reflecteert als lid van de raadtafel. Het statenlid zegt dat PS moet toetsen of de 
onderwerpen uit de MRA-agenda terugkomen op de termijnagenda. Het statenlid constateert dat PS het 
belangrijk vindt om wensen en bedenkingen mee te geven aan hun vertegenwoordiger in de algemene 
vergadering. Dat zal het statenlid ook melden aan de MRA. 
Het statenlid zegt dat het goed is om na te denken over hoe de staten hun vertegenwoordiger kunnen 
meegeven wat te zeggen in de termijnagenda. 
Het statenlid denkt dat in principe de inbreng van de vertegenwoordigers in de platforms en algemene 
vergadering binnen de kaders van het statenbeleid moeten passen. 

Mevrouw Van Meerten (VVD) brengt onder de aandacht dat VVD en PvdA de te bereiken doelen terug 
willen zien in de termijnagenda. 

Statenlid Dulfer (GL) benoemt het risico dat het dan over de inhoud gaat en doet de suggestie om in de 
termijnagenda de motivering bij de plaatsing op de agenda te vermelden. 

Mevrouw Van Meerten (VVD) licht toe dat zij geen politieke discussie beoogt maar
 weL helderheid over de doelen in het jaar wil.

Tweede termijn PS

Mevrouw De Groot (SP) zegt dat de SP graag de inhoud ingaat en houdt rekening met eventuele moties. 
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Statenlid Kostić (PvdD) kondigt moties aan voor het geval de gedeputeerde bedoelde te zeggen dat biodiversiteit 
helemaal niet hoort bij de onderwerpen op de MRA-agenda. 

De heer Wagelaar (PvdA) wil een soort nieuwsbrief waarin de platforms aangeven wat ze jaarlijks van plan zijn 
en de bijbehorende resultaten. 

Gedeputeerde Olthof licht toe dat biodiversiteit integraal onderdeel is van de plannen maar niet expliciet wordt 
benoemd. Dit geldt ook voor andere thema’s. Bij het bespreken van de jaarplannen bestaat de mogelijkheid om 
prioriteiten te benoemen of te wijzigen. 
Aan de PvdA geeft hij mee dat de verantwoording over 2023 terug zal staan in de termijnagenda 2024. 
Ook staat duidelijk aangegeven dat het jaarplan 2024 met PS besproken gaat worden. 

De voorzitter concludeert dat dit geen hamerstuk wordt
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POSTBUS 3007 I 2001 DA HAARLEM Gedeputeerde Staten

CZ/FIN

Verzenddatum

Betreft: Eerste begrotingswijziging 2023
1 8 JAN. 2023

Kenmerk
Geachte leden, 1960112/196011 5

Uw kenmerk

Hoogachtend,

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

'oorzitter

R.M. Bergkamp ATh.H. van Djjk
2 bijlage(n)

- Voordracht PS Eerste begrotingswijziging 2023
- Eerste begrotingswijziging 2023

Telefoonnummer +31235145288 
tony.krabshuis@noord-holland.nl

Provincie 
Noord-Holland

Hierbij ontvangt u ter besluitvorming de bijgaande statenvoordracht 
met het bijbehorende ontwerpbesluit, met bijlagen, over de Eerste 
begrotingswijziging 2023.

Houtplein 33
2012 DE Haarlem
www.noord-holland.nl
Kvk-nummer 34362354
Btw-nummer NL.0010.03.1 24.8.08

Uw contactpersoon

Dhr. T. Krabshuis
Provinciale Staten van Noord-Holland
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1 Inleiding en leeswijzer 

 

Inleiding  

Voor u ligt de Eerste Begrotingswijziging 2023. De Eerste Begrotingswijziging 2023 is onderdeel 

van de Noord-Hollandse P&C cyclus die bestaat uit de kaderbrief, de begroting, 

begrotingswijzigingen en de jaarstukken. In deze eerste begrotingswijziging worden de geraamde 

inkomsten en uitgaven bijgesteld op basis van recente ontwikkelingen. Daarnaast worden uw 

Staten verzocht om in te stemmen met een aantal uitgestelde intenties, waarmee middelen voor 

incidentele beleidsintenties die niet tot besteding zijn gekomen in het voorgaande jaar worden 

toegevoegd aan de begroting 2023.  

Leeswijzer  

Hoofdstuk 2 bevat een financieel overzicht waarin een samenvatting wordt weergegeven van alle 

relevante financiële ontwikkelingen die zijn opgenomen in de Eerste Begrotingswijziging 2023. 

Hoofdstuk 3 bevat per begrotingsprogramma een overzicht van de financiële wijzigingen. In dit 

hoofdstuk vindt u voor ieder begrotingsprogramma de financiële tabel waarop het budgetrecht 

van uw Staten van toepassing is. De financiële wijzigingen zijn onder de budgettabel toegelicht 

per operationeel doel, eveneens het effect van de wijzigingen op het resultaat. Conform de 

Financiële verordening 2021 worden de financiële wijzigingen per operationeel doel groter dan € 

100.000, toegelicht. De bijstellingen worden voorzien van de indicatie "voordeel" (v) of "nadeel" 

(n). De eventuele structurele gevolgen van bijstellingen worden meegenomen in de begroting 

2023. Tot slot vindt u in hoofdstuk 4 de voorgestelde wijzigingen op de lijst subsidies buiten 

uitvoeringsregeling 2023. 
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2 Financieel overzicht 

 

2.1 Verloop begroting 2023 

 

Verloop begroting 2023   ( x  € 1.000 ) Saldo 

Begroting 2023 1.650 

Eerste begrotingswijziging 2023 4.459 

Begroting totaal na eerste begrotingswijziging 6.109 

 

2.2 Eerste begrotingswijziging in één oogopslag 

 

Saldo van lasten en baten per programma (x €1.000) 

min is voordelig 
Begroot 2023  

voor eerste 
wijziging 

eerste  
begrotings- 

wijziging 

Begroot 2023  
na eerste 
wijziging 

1 Openbaar bestuur 23.070 4.329 27.399 

2 Klimaat en Milieu 46.947 22.363 69.310 

3 Ruimte en Water 17.279 20.239 37.518 

4 Bereikbaarheid 227.921 22.164 250.085 

5 Groen 127.868 1.978 129.846 

6 Economie, cultuur en welzijn 40.832 7.208 48.040 

7 Economisch herstel en duurzaamheid 16.617 370 16.987 

8 Overzicht Financiën en bedrijfsvoering -410.994 -696 -411.690 

Totaal saldo van lasten en baten 89.541 77.955 167.496 

Stortingen 156.611 32.253 188.864 

Onttrekkingen -244.502 -105.749 -350.251 

Totaal mutaties reserves -87.891 -73.496 -161.387 

    

Begrotingsresultaat 1.650 4.459 6.109 

 

  



5 

 

2.3 Samenvatting eerste begrotingswijziging 

2.3.1 Overzicht inhoudelijke voorstellen 

In deze eerste begrotingswijziging leggen wij naast de meer reguliere technische en autonome 

ontwikkelingen ook twee inhoudelijke bijstellingen voor. Voor het realiseren van onze ambities 

op het gebied van mobiliteit en milieu hebben zich richting het einde van 2022 een tweetal 

ontwikkelingen voorgedaan die vragen om een bijstelling van de provinciale begroting 2023. 

Hieronder volgt een toelichting op deze bijstellingen: 

 

Intensivering VTH taken (programma 2-klimaat en milieu) 

Voor de uitvoeringsprogramma’s van de omgevingsdiensten is in 2023 naar de huidige 

inschattingen € 37 miljoen nodig. Het beschikbare budget voor 2023 in de begroting bedraagt 

€ 31 miljoen. Wij stellen voor de begroting voor de VTH taken structureel met € 6 miljoen te 

verhogen. De aanvullende middelen zijn nodig voor een intensivering van taken (hogere ambities) 

en voor de uitvoering van extra taken passend binnen het bestaande beleid. In de tabel hieronder 

is de kostenstijging van € 6 miljoen nader gespecifieerd. Binnen de huidige begroting is geen 

dekking voor deze aanvullende kosten. Richting komende uitvoeringsprogramma’s van de 

omgevingsdiensten wordt bekeken hoe eventuele bijstellingen een betere plek in de P&C cyclus 

van de provincie kunnen krijgen om de integrale besluitvorming over de provinciale inkomsten en 

uitgaven te bevorderen. 

 

Specificatie aanvullende kosten VTH 

Specificatie Bedrag 

 (x € 1.000) 

Aanvullende kosten programma Tata Steel 3.100 

Aanvullende kosten reguliere VTH taken (Bouw/Milieu/Bodem) 2.000 

Aanvullende kosten VTH taken Datacenters 600 

Overig 400 

  

Totaal 6.100 

 

Provinciale bijdrage MIRT t.b.v. doortrekken Noord-Zuidlijn naar Hoofddorp 

Op 4 oktober 2022 heeft de provincie de bereidheid uitgesproken om samen met de partners uit 

de Nationale Alliantie zich bestuurlijk en ambtelijk in te zetten voor realisatie van de projecten 

Zuidasdok, Doortrekken Noord/Zuidlijn naar Schiphol en Hoofddorp en sluiten Metroring 

Amsterdam. 

De provincie heeft daarbij besloten een bijdrage ter grootte van € 24 miljoen beschikbaar te 

stellen met als voorwaarden:  

a. De bijdrage een lumpsum-bijdrage betreft waarop geen prijsindexatie wordt toegepast; 

b. De bijdrage ten goede komt aan het doortrekken van de Noord-Zuidlijn naar Hoofddorp; 



6 

 

c. De gemeenten Amsterdam, Haarlemmermeer en de Vervoerregio Amsterdam eveneens 

substantieel financieel bijdragen aan deze projecten; 

d. De provincie Noord-Holland niet risicodragend in de genoemde projecten participeert. 

Dit onder voorwaarde van het beschikbaar stellen van de benodigde middelen door Provinciale 

Staten. ` 

Vervolgens zijn op 11 november 2022 nadere afspraken gemaakt in het bestuurlijk overleg MIRT 

tussen Rijk en regio. Hierover hebben wij u geinformeerd met onze brief “BO MIRT 2022” met 

kenmerk 1929543/1929546, paragraaf 4 “Afspraken Investeringen in OV-verbindingen 

Zuidasdok, Noord/Zuidijn, Ringlijn”. Deze brief is besproken in uw commissie Bereikbaarheid en 

Mobiliteit op 23 januari 2023.   

 

Om de middelen voor deze bijdrage te reserveren stellen wij voor om € 24 miljoen vanuit de 

Algemene Reserve in de Reserve Uitvoeren Mobiliteitsbeleid te storten. Deze middelen zullen 

worden ingezet wanneer de plannen ten uitvoer komen.  

 

Dekkingsvoorstel 

Bovengenoemde ontwikkelingen leggen leggen een substantieel beslag op de provinciale 

begroting. Om deze bijstellingen te kunnen doen is een dekkingsvoorstel noodzakelijk.  

Doortrekken Noord-Zuidlijn:  

Onze bijdrage aan het doortrekken van de Noord-Zuidlijn betreft een incidentele uitgave die dus 

ook uit incidentele middelen gedekt kan worden. Het voorstel is om de bijdrage te dekken vanuit 

de Algemene reserve. Aan dit dekkingsvoorstel liggen de volgende afwegingen ten grondslag: 

Binnen de portefeuille mobiliteit is geen vrije ruimte om de toekomstige bijdrage van € 24 

miljoen uit te kunnen dekken. Wij achtten het op dit moment onwenselijk voor de dekking van 

deze bijdrage bestaande reserveringen/projecten in de mobiliteitsreserves te schrappen. Mede 

gelet op de toenemende structurele lasten binnen deze portefeuille zoals nader toegelicht in de 

technische briefing aan de commissies EFB en M&B van 12 september. 

 

Een andere optie voor een dekkingsvoorstel zou zijn om een herprioritering binnen de begroting 

te doen waarmee via een ombuiging een reservering voor bestaande plannen/ambities 

beschikbaar worden gesteld t.b.v. de bijdrage aan het doortrekken van de Noord-Zuidlijn. Voor 

deze optie hebben wij niet gekozen omdat wij het op dit moment onwenselijk vinden om 

middelen vrij te spelen door bestaande plannen/ambities te laten vervallen. Juist omdat de 

algemene middelen de ruimte bieden voor een dekkingsvoorstel zonder ombuigingen hebben GS 

hier de voorkeur aan gegeven. 

Belangrijke randvoorwaarde om de algemene reserve in te kunnen zetten als dekking is dat de 

omvang van de algemene reserve voldoende is en blijft om tegenvallers/risico’s op te kunnen 

vangen. Dat is op dit moment voor Noord-Holland het geval. De omvang van de algemene reserve 

blijft ook na deze uitname voldoen aan de gestelde normen. De ruimte in de algemene reserve die 

nu ingezet kan worden komt voort uit de volgende ontwikkelingen: 

• Bij de Eerste begrotingswijziging 2021 is om € 175 miljoen vrij te spelen voor onder 

andere motie 42 een omzetting gedaan van de dekking van investeringen vanuit de 

kapitaallasten reserve naar de reguliere begroting zodat de kapitaallasten reserves ingezet 

konden worden voor andere doelen. Hierbij is, om financieel technische redenen zoals 

toegelicht in de kaderbrief 2022, € 31 miljoen meer vrijgevallen vanuit de reserves dan de 

benodigde € 175 miljoen. Deze € 31 miljoen is nu geoormerkt gereserveerd binnen de 
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algemene reserve tot nadere besluitvorming over de kapitaallasten reserve systematiek 

heeft plaatsgevonden. Omdat onder deze € 31 miljoen op dit moment geen 

plannen/ambities liggen zou deze kunnen worden ingezet als dekkingsbron voor 

voorliggend voorstel.  

• Het huidige begrotingssaldo voor 2022 (na LBW) bedraagt € 21,6 miljoen voordelig. Het 

resultaat over 2022 is pas bekend na opmaken van de jaarrekening maar op basis van de 

begroting is wel de verwachting dat 2022 met een positief resultaat zal worden 

afgesloten. Een positief rekeningresultaat vloeit in principe naar de algemene reserve 

waarna via het kaderbriefproces gekeken wordt naar eventuele bestedingen vanuit deze 

ruimte. 

Wij achtten het om bovenstaande redenen verantwoord om de reservering voor onze bijdrage aan 

het doortrekken van de Noord-Zuidlijn te dekken vanuit de algemene reserve. 

Intensivering VTH taken 

Voor de bijdrage aan het doortrekken van de Noord-Zuidlijn geldt dat dit een incidentele uitgave 

is, wat dus ook gedekt kan worden vanuit incidentele middelen. Voor de toename van de VTH 

kosten geldt dat deze toename een structureel karakter heeft en dat hier dus ook structureel 

dekking voor nodig is. In de vastgestelde begroting 2023 en meerjarenraming 2024-2026 (zie ook 

de tabel hieronder) is er vanaf 2024 structureel ruimte in de begroting om de aanvullende € 6,1 

miljoen aan kosten voor de omgevingsdiensten te dekken vanuit het begrotingssaldo. Voor 2023 

is dit niet het geval en is het voorstel om de extra bijdrage eenmalig te dekken vanuit de 

Algemene reserve.  

Dekking intensivering VTH taken vanuit begrotingssaldo                              Min is voordelig 

Begrotingssaldo ( x  € 1.000 ) Saldo 2023 Saldo 2024 Saldo 2025 Saldo 2026 

Vigerend begrotingssaldo (inclusief addendum) 1.650 -27.006 -35.620 -7.904 

Intensivering VTH taken 6.135 6.135 6.135 6.135 

Dekking intensivering VTH taken 2023 vanuit de 

algemene reserve 
-6.135    

Fictief* begrotingssaldo na besluitvorming over 

voorliggende voorstel 
1.650 -20.871 -29.485 -1.769 

* Fictief omdat deze opstelling ervan uitgaat dat dit voorstel de enige ontwikkeling is die het begrotingssaldo 

beïnvloed.  

 

Een belangrijke kanttekening bij het dekken van deze kosten vanuit het begrotingssaldo is dat de 

beschikbare begrotingsruimte in de jaren 2024 tot en met 2026 voor een deel wordt veroorzaakt 

doordat veel van de uitgaven in de huidige begroting tijdelijk/incidenteel in de begroting zijn 

opgenomen tot en met 2023-2024. Het inzetten van deze ruimte voor de intensivering van de 

VTH taken verkleint de mogelijkheid om het incidentele beleid dat nu wordt uitgevoerd in de 

toekomst voort te kunnen zetten. Zie ook de toelichting hierop in de perspectiefnota en de 

specificatie van deze incidentele begrotingsposten in de bijlage van de perspectiefnota.  
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2.3.2 Niet Budgettair Neutrale Wijzigingen. (NBN)  

Niet budget neutrale wijzigingen zijn de mutaties in de Eerste Begrotingswijziging die het 

begrotingsresultaat beïnvloeden. Het Begrotingssaldo van 2023 vóór de eerste 

begrotingswijziging was € 1,65 miljoen nadelig. Het saldo wordt bij deze begrotingswijziging met 

€ 4,46 miljoen nadelig bijgesteld waarna het begrotingssaldo € 6,11 miljoen nadelig bedraagt. 

Deze paragraaf heeft als doel om inzicht te geven in de ontwikkelingen die per saldo leiden tot 

deze negatieve bijstelling.  

 

Ontwikkeling 

Financieel effect op het 

begrotingsresultaat 

(x € 1.000) 

Voordelig 

(V) / Nadelig 

(N) 

   

Begrotingsresultaat voor eerste begrotingswijziging 1.650 N 

   

A. Algemene uitkering Provinciefonds -2.795  V 

B. Verwerking begroting 2022 IPO/BIJ12 988 N 

C. Indexatie OV-Concessies 3.920 N 

D. Uitvoeren Grondbeleid in 2023 -3.000 V 

E. Hogere pacht- en huurinkomsten -400 V 

F. Verlaging beheerbudget verkochte objecten -300 V 

G. Ophoging budget Omgevingsdiensten 6.126 N 

H. Overige mutaties < € 100.000    

Programma 6 Economie, Cultuur & Welzijn 80 N 

Begrotingssaldo 2023 na eerste begrotingswijziging 6.109 N 

 

A. Algemene uitkering Provinciefonds  

De algemene uitkering van het provinciefonds wordt op basis van de septembercirculaire 2022 

met €2,78 miljoen voordelig bijgesteld. Het accres is in de septembercirculaire gestegen ten 

opzichte van de meicirculaire als gevolg van hogere verwachte Rijksuitgaven. Dit komt onder 

andere door een hoger geraamde loon- en prijsontwikkeling en door het koopkrachtpakket waar 

het Rijk toe besloten heeft. 

Daarnaast wordt de algemene uitkering met €1,27 miljoen verhoogd in verband met de verhoging 

van de beheersvergoeding vanuit het Subsidiestelsel Natuur en Landschap (SNL). Zie OD 5.2.1 

voor verdere toelichting. 
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OD Wijziging Bedrag ( x € 1.000) 

8.1.2 Algemene Uitkering Provinciefonds (hogere uitkering dus voordelig)  -2.795 

8.1.2 Algemene uitkering provinciefonds  - Natuur; SNL -1.269 

5.1.2 Uitgaven Natuur; SNL 1.269 

 Totaal netto effect algemene uitkering obv septembercirculaire -2.795 V 

 

B. Verwerking begroting 2022 IPO/BIJ12 

Op 9 mei 2022 is de kaderbrief 2023 van het IPO en BIJ12 besproken in de commissie EFB. Na de 

goedkeuring van het IPO-bestuur zijn de twee begrotingen 2023 ter goedkeuring voorgelegd aan 

de Algemene Vergadering van het IPO. 8 november 2022 heeft de AV de twee begrotingen 

goedgekeurd. De begrotingen van het IPO en BIJ12 leiden tot een hogere bijdrage van de provincie 

in Noord-Holland in 2023. 

IPO begroting 2023 

De begroting van het IPO leidt tot een lagere bijdrage voor de provincie Noord-Holland. Ten 

opzichte Ten opzichte van de begroting 2022 zal de bijdrage van de provincie Noord-Holland aan 

het IPO dalen met € 531.000 naar een totaal bedrag van € 2,5 miljoen. Een deel van deze 

besparing zit in het doorschuiven van taken van het IPO naar BIJ12 op het gebied van ‘Vitaal 

Platteland’. Het gaat om een bedrag van € 431.000 dat vanuit de bijdrage van de provincie Noord-

Holland wordt doorgeschoven naar BIJ12. Daarnaast wordt een aantal bestuurlijke besluiten 

uitgewerkt waar de provincies en het IPO-bestuur in een eerder stadium mee akkoord zijn gegaan. 

BIJ12 Begroting 2023  

De Begroting 2023 van BIJ12 bevat een aantal bijstellingen die tot een hogere bijdrage van de 

provincie Noord-Holland leiden.  

Er is sprake van een stijging van de benodigde bijdrage aan BIJ12 ten opzichte van 2022. De 

grootste toename van de bijdrage van Noord-Holland komt voort uit de actualisatie van de 

tegemoetkoming en taxatiekosten voor de Faunazaken/Ganzenregeling. Zoals eerder toegelicht 

bij de Kaderbrief 2023 van BIJ12 is het nu beter inzichtelijk wat de daadwerkelijke kosten zijn 

voor dit programma. Gedeputeerde Staten heeft de kaderbrief 2023 van BIJ12 dit voorjaar 

goedgekeurd. De totale bijdrage voor BIJ12 van Noord-Holland neemt toe tot € 13,72 miljoen voor 

2023. 

Het totale effect van de IPO/BIJ12 mutaties op de eerste begrotingswijziging is € 988.000 

negatief. 

 

OD Wijziging Bedrag ( x € 1.000) 

 IPO  

1.4.2 IPO bijdrage Openbaar Bestuur 289 

2.2.2 IPO bijdrage Milieu, Energie en Klimaat 37 

3.1.1 IPO bijdrage Regionale Economie 56 
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4.1.1 IPO bijdrage Mobiliteit 42 

6.1.1 IPO bijdrage Regionale Economie 4 

 BIJ12  

5.2.3 Bijdrage BIJ12 Vitaal platteland  -24 

5.2.3 Bijdrage BIJ12 Interne organisatie 166 

5.2.4 Bijdrage BIJ12 Faunazaken 167 

8.1.8 Bijdrage BIJ12 t.b.v. gemeenschappelijke beheerorganisatie 251 

 Totaal effect IPO/BIJ12 begroting 2022 op het Begrotingsresultaat 988 N 

 

C. Indexatie OV-Concessies 

Jaarlijks wordt de bijdrage voor de OV-concessies geïndexeerd. Dit gebeurt op basis van de 

indexcijfers die in de overeenkomsten worden gehanteerd. Voor verdere toelichting, zie OD 4.2.1. 

D. Uitvoeren Grondbeleid 2023 

Een grondruil is niet afgerond in 2022. Dit zal plaats vinden in 2023. Voor verdere toelichting zie 

OD 3.2.5.  

E. Hogere pacht- en verhuurinkomsten 

Met het nieuwe pachtbeleid (GS 26-5-2020) vindt de uitgifte van de provinciale pachtgronden 

plaats op inschrijving, waarbij prijs één van de criteria is. Tevens worden steeds meer woningen 

in ons bezit verhuurd in plaats van antikraak. Dit leidt tot structureel hogere pachtprijzen en 

huurinkomsten. 

F. Verlaging beheerbudget verkochte objecten 

Doordat meerdere objecten met hoge beheerlasten de afgelopen jaren zijn verkocht (b.v. Crailo, 

Nuwendoorn), kan het beheerbudget structureel worden verlaagd. Dit heeft ook effect op de 

begroting 2023. 

G. Ophoging budget Omgevingsdiensten 

Voor de uitvoeringsprogramma’s van de Omgevingsdiensten is in 2023 afgerond € 37,26 miljoen 

nodig. Het beschikbare budget voor 2023 is € 31,14 miljoen. De verhoging  van € 6,12 miljoen  

wordt enerzijds veroorzaakt door een intensivering van taken en anderzijds door extra taken 

passend binnen het bestaande beleid. Binnen de huidige begroting is geen dekking gevonden om 

het genoemde tekort te financieren. Vanwege de structurele aard van de kosten, is het niet 

mogelijk deze kosten uit de (eventueel) beschikbare reserves te financieren. Daarom wordt 

voorgesteld dit tekort uit de algemene middelen te financieren. 
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2.3.3 Uitgestelde Intenties (UI) 

In de Laatste Begrotingswijziging hebben uw Staten reeds besloten om voor €  1,62 miljoen aan 

uitgestelde intenties door te schuiven van 2022 naar 2023. In voorliggende begrotingswijziging 

worden de betreffende budgetten toegevoegd aan de begroting van 2023. Daarnaast zijn in deze 

begrotingswijziging een aantal nieuwe 'uitgestelde intenties' opgenomen voor een totaalbedrag 

van € 123.000. De nieuwe 'uitgestelde intenties' zullen hieronder worden toegelicht.  

 

Overzicht uitgestelde intenties 

Uitgestelde intenties 
Bedrag 

 (x € 1.000) 

  

Verwerken Uitgestelde intenties Laatste Begrotingswijziging 2022 in de begroting voor 

2023 
1.615 

  

Nieuwe uitgestelde intenties Eerste begrotingswijziging 2023  

A. Openbaar Bestuur: Verkiezingsbudget Statengriffie 40 

B. Openbaar Bestuur: Agenda Weerbaar Noord-Holland 83 

Totaal Uitgestelde intenties 1.738 

 

A. Openbaar Bestuur: Verkiezingsbudget Statengriffie 

Voor de verkiezingen, die op 15 maart 2023 plaats gaan vinden, is in het jaar voorafgaand aan de 

verkiezingen een gedeelte van het budget beschikbaar voor eventuele op voorhand 

vooruitbetaalde kosten. Dit jaar is het budget niet gebruikt en wordt verzocht het gehele bedrag 

via de UI naar boekjaar 2023 over te hevelen. 

B. Openbaar Bestuur: Agenda Weerbaar Noord-Holland 

Van het budget van de Agenda Weerbaar Noord-Holland wordt €83.000 meegenomen naar 

volgend jaar. De Agenda Weerbaar Noord-Holland bestaat uit diverse deelprojecten met 

verschillende doorlooptijden. Het budget bestaat uit niet bestede middelen van UVR Bestuurlijke 

Weerbaarheidsscans.  

2.3.4  Begrotingsneutrale wijzigingen (BN) 

Begrotingsneutrale wijzigingen zijn wijzigingen die geen effect op het saldo van de begroting 

hebben. Ze zijn opgeteld bij elkaar altijd 0. Omdat wel het totaal aan baten en het totaal aan 

lasten per programma wijzigt, is hierop het budgetrecht van uw Staten van toepassing. Daarom 

worden deze mutaties hierbij aan u voorgelegd. Het betreft vaak een verschuiving van lasten 

tussen twee begrotingsprogramma's en bijstellingen van specifieke baten (bijdragen van derden), 

waar even hoge lasten tegenover staan. Begrotingsneutrale wijzigingen groter dan € 100.000 zijn 

toegelicht en worden aangeduid met het kenmerk ‘BN’.  

2.3.5 Reserves (RESV)  

Veel uitgaven van de provincie fluctueren sterk over de jaren en worden gedekt vanuit de 

bestemmingsreserves. Omdat deze uitgaven worden gedekt vanuit de bestemmingsreserves, 

hebben wijzigingen hierin geen effect hebben op het begrotingssaldo. De mutaties die zijn 
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doorgevoerd in de uitgaven, gedekt vanuit de bestemmingsreserves, zijn te vinden in de 

toelichtingen bij de programma’s. Mutaties in de uitgaven vanuit, de stortingen in, en de 

overhevelingen tussen de reserves die geen effect hebben op het begrote resultaat zijn in de 

toelichting aangeduid met het kenmerk ‘RESV’.  
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3 Overzicht per programma 
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Programma 1 Openbaar bestuur 

Mutaties budgettabel (x 1.000 euro) 

  

Begroot 2023 voor 
eerste wijziging 

Eerste begrotings- 
wijziging 

Begroot 2023  
na eerste  
wijziging 

 Lasten 23.129 4.329 27.458 

 Baten -59 0 -59 

 Saldo van baten en lasten 23.070 4.329 27.399 

 

 Stortingen 

1.4.2 Resv. Cofinanciering Europese projecten 3.043 0 3.043 

 Onttrekkingen 

1.4.2 Resv. Cofinanciering Europese projecten -395 -3.617 -4.012 

 Totaal mutaties reserves 2.648 -3.617 -969 

 

 Programma Resultaat 25.718 712 26.430 

 

 

1.1.1 Functioneren van Provinciale Staten faciliteren 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

UI Verkiezingsbudget Statengriffie 

Voor de verkiezingen, die op 15 maart 2023 plaats gaan 

vinden, is in het jaar voorafgaand aan de verkiezingen een 

gedeelte van het budget beschikbaar voor eventuele op 

voorhand vooruitbetaalde kosten. Dit jaar is het budget niet 

gebruikt en wordt verzocht het gehele bedrag via Uitgestelde 

Intentie naar boekjaar 2023 over te hevelen. Dit betreft 

€20.000 voor communicatie, €10.000 voor opkomst 

stemwijzer en € 10.000 voor opkomst advertenties. 

Lasten 40 N 
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1.3.3 Ondermijning tegengaan, weerbaarheid stimuleren 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

UI Agenda Weerbaar Noord-Holland 

Van het budget van de Agenda Weerbaar Noord-Holland wordt 

€83.000 meegenomen naar volgend jaar. De Agenda Weerbaar 

Noord-Holland bestaat uit diverse deelprojecten met 

verschillende doorlooptijden. Het budget dat doorgeschoven 

wordt naar 2023 is opgebouwd uit de uitrol handreiking 

vakantieparken en workshops integriteit en ondermijning 

voor raadsleden en quickscans gemeentelijke weerbaarheid. 

Lasten 83 N 

 

1.4.1 Bestuurshandelingen communiceren 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

UI Sail Den Helder 2023 

Verwerking uitgestelde intentie laatste begrotingswijziging 

2022 ad € 300.000 

Lasten 300 N 

 

1.4.2 Provinciale inzet leveren bij gemeenschappelijke opgaven op Europees, landelijk, 

regionaal en lokaal niveau 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN De IPO bijdragen die wij ten behoeve van de dekking van de  

kosten IPO/BIJ12 Begroting 2023 betalen, zijn € 289.000 

hoger dan was begroot. Dit heeft betrekking op de kwaliteit 

van het openbaar bestuur, werkgeverszaken, Interprovinciale 

Digitale Agenda en voor de compensatie Zeeland. 

 289 N 

RESV Reserve Cofinanciering EU 

De bestedingsplannen van de reserve Cofinanciering EU zijn 

geactualiseerd. De volgende lasten zijn hiervoor opgenomen: 

- UVR cofinanciering EU projecten (€ 3.043.000); 

- Kansen voor West III (€ 281.400); 

 Just Transition Fund (€ 292.500). 

Deze lasten worden onttrokken aan de reserve Cofinanciering 

EU. 

  

3.617 N 

-3.617 V 
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Programma 2 Klimaat en Milieu 

Mutaties budgettabel (x 1.000 euro) 

  

Begroot 2023 voor 
eerste wijziging 

Eerste begrotings- 
wijziging 

Begroot 2023  
na eerste  
wijziging 

 Lasten 51.727 22.672 74.399 

 Baten -4.780 -309 -5.089 

 Saldo van baten en lasten 46.947 22.363 69.310 

 

 Stortingen 

2.1.1 Resv. Duurzame elektriciteit 2.867 0 2.867 

2.1.2 Resv. Warmtetransitie 3.267 0 3.267 

2.1.2 Resv. Subsidies Warmtetransitie 0 0 0 

2.1.3 Resv. Energietransitie 3.967 0 3.967 

2.1.4 Resv. Circulaire Economie 350 0 350 

2.2.2 Resv. Gezonde leefomgeving 3.300 0 3.300 

2.2.2 Resv. Verduurzaming bestaande Woningvoorraad 0 0 0 

2.2.3 Resv. Bodemsanering 319 0 319 

 Onttrekkingen 

2.1.1 Resv. Duurzame elektriciteit -1.380 -2.126 -3.506 

2.1.2 Resv. Warmtetransitie -750 -11.449 -12.199 

2.1.2 Resv. Subsidies Warmtetransitie 0 -775 -775 

2.1.3 Resv. Energietransitie -1.616 -1.760 -3.376 

2.1.4 Resv. Circulaire Economie -890 0 -890 

2.2.2 Resv. Gezonde leefomgeving -3.467 0 -3.467 

2.2.2 Resv. Verduurzaming bestaande Woningvoorraad 0 0 0 

2.2.3 Resv. Bodemsanering -3.060 0 -3.060 

 Totaal mutaties reserves 2.906 -16.110 -13.204 

 

 Programma Resultaat 49.853 6.253 56.106 
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2.1.1 Opwekking van duurzame elektriciteit bevorderen 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve Duurzame Elektriciteit 

De begrote lasten vanuit de reserve Duurzame Elektriciteit 

worden met € 2,1 miljoen verhoogd: 

• Voor het programma RES wordt uit de reserve € 

1,09 miljoen onttrokken. € 354.000 wordt daarvan 

overgeheveld naar de capaciteitskosten voor interne 

medewerkers binnen het project. € 237.000 is van 

de ontvangen decentralisatie uitkering Regionale 

Energie Strategieën uit meicirculaire 2022 die 

gestort is in de reserve duurzame elektriciteit 

(€ 1.062.000) hiervan is € 237.000 in 2022 niet 

besteed en dat wordt ingezet in 2023. 

 

• Voor Regeling meervoudig ruimtegebruik, Regeling 

Ruimtelijke samenhang, Regeling Participatie 

worden € 40.000 aan lasten toegevoegd. Daarnaast 

wordt € 300.000 aan proceskosten opgenomen voor 

onder andere het verder uitwerken van het 

Uitvoeringsprogramma van de RES. 

 

• Voor Wind is € 569.000 opgenomen. Dit is voor 

proceskosten Wind (€ 355.000) wat onder andere 

besteed gaat worden aan het inpassen van een 

nieuw windbeleid, radaronderzoek regio 

Amsterdam, juridisch advies en -ondersteuning, 

versnelling vergunningsprocedure Wind en aan een 

kwartiermaker Wind. € 214.000 is voor OD NZKG 

voor de windvergunningen.  

 

• Voor de UVR zonne-energieleverend parkeerterrein 

wordt € 80.000 opgenomen, zodat de totale raming 

€ 850.000 is. De regeling heeft in 2022 minder 

aanvragen binnen gekregen dan verwacht en met dit 

bedrag wordt het subsidieplafond in 2023 

verhoogd.  

 

 

Overige mutaties < € 100.000 

Lasten 

Onttrekkingen 

2.126 N 

-2.126 V 
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2.1.2 Bijdragen aan de warmtetransitie 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve Warmtetransitie 

De begrote uitgaven vanuit de reserve Warmtetransitie worden 

met € 12,2 miljoen verhoogd: 

Voor de uitvoeringsregelingen wordt in totaal € 9,6 miljoen 

opgenomen in de begroting: 

• Uitvoeringsregeling Stimulerend Energietoezicht 

Bedrijven (SEB) Noord-Holland 2021, € 3,6 miljoen; 

 

• Uitvoeringsregeling warmtetransitie gebouwde 

omgeving NH, € 1,7 miljoen; 

 

• Uitvoeringsregeling aardwarmte-onderzoek Noord-

Holland 2022, € 4 miljoen; 

 

• Uitvoeringsregeling duurzaamheidsinitiatieven 

burgercollectieven € 315.000. 

 

Voor de subsidies op de lijst subsidies buiten 

uitvoeringsregeling wordt in totaal € 510.000 opgenomen: 

• Subsidies voor de warmteregisseurs voor IJmond, 

Aalsmeer en Hilversum € 210.000; 

 

• Subsidie aan Amstel Gooi en Vechtstreek € 150.000; 

 

• Subsidie Greenport Aalsmeer € 150.000. 

 

Voor een subsidie aan de gemeente Amsterdam die in 2022  is 

verleend vanuit de uitvoeringsregeling Stimulerend 

Energietoezicht Bedrijven wordt € 775.000 opgenomen. Dat is 

de last die we in 2023 voor deze subsidie moeten nemen. 

De proceskosten voor warmtetransitie worden met € 1,1 

miljoen verhoogd, die verhoging is voor de volgende 

onderwerpen: 

• Voor bijkomende kosten uitvoeringsregeling 

besparingsakkoord € 98.000; 

 

• Voor de expertpool € 598.000; 

 

• Voor een  projectleider Muiderberg, aanjager 

restwarmte datacentra, HAL ambassadeur en inhuur 

Lasten 

Onttrekking 

12.224 N 

-12.224 V 
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projectleider € 260.000; 

 

• Voor proceskosten Glas Tuinbouw € 100.000. 

 

• Voor de proceskosten voor Geothermie wordt 

€ 200.000 opgenomen. 

 

Overige mutaties < € 100.000 

 

2.1.3 Borgen van de energie infrastructuur en bijdragen aan de waterstoftransitie 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve Energietransitie 

De begrote uitgaven vanuit de Reserve Energietransitie 

worden met € 1,76 miljoen verhoogd: 

Voor de uitvoeringsregelingen wordt in totaal € 1,18 miljoen 

opgenomen in de begroting: 

• Uitvoeringsregeling waterstofprojecten € 1,5 miljoen; 

• Uitvoeringsregeling regie transformatorstations en 

tracés € 180.000; 

• Voor de Uitvoeringsregeling smart oplossingen was € 

500.000 opgenomen in de begroting 2023. Maar deze 

uitvoeringsregeling is nog niet gemaakt, daarom 

wordt dit bedrag afgeraamd. 

 

Voor proceskosten wordt in totaal € 580.000 opgenomen dat 

is onder andere voor: 

• Het actieprogramma Klimaat en een CO2 

impactanalyse € 100.000; 

• Voor Data en digitalisering uitvoeringsstrategie 

€ 150.000; 

• Voor de financiële bijdrage projectbureau 

Noordzeekanaalgebied € 175.000; 

• De proceskosten voor Energie infrastructuur worden 

met € 155.000 verhoogd. Dit is onder andere voor 

Taskforce werkspoor 2 Programmeren net en 

Taskforce werkspoor 3 Slimme oplossingen. 

Lasten 

Onttrekking 

1.760 N 

-1.760 V 

 

 

  



20 

 

2.2.1 VTH taken uitvoeren en coördineren 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN Voor de uitvoeringsprogramma’s van de Omgevingsdiensten is 

in 2023 afgerond € 37 miljoen nodig. Het beschikbare budget 

voor 2023 is € 31,14 miljoen. De verhoging  van € 6,12 

miljoen  wordt enerzijds veroorzaakt door een intensivering 

van taken en anderzijds door extra taken passend binnen het 

bestaande beleid. Binnen de huidige begroting is geen dekking 

gevonden om het genoemde tekort te financieren. Vanwege de 

structurele aard van de kosten, is het niet mogelijk deze 

kosten uit de (eventueel) beschikbare reserves te financieren. 

Daarom wordt voorgesteld dit tekort uit de algemene 

middelen te financieren, conform GS-besluit 

1927569/1927588. 

Lasten 6.126 N 

 

2.2.2 Gezonde leefomgeving bevorderen 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN De IPO bijdragen die wij ten behoeve van de dekking van de 

kosten IPO/BIJ12 Begroting 2023 betalen, zijn € 37.000 hoger 

dan was begroot. Dit heeft betrekking op het programma op 

het programma Milieu, Energie en Klimaat. 

Lasten 37 N 

BN Voor de subsidie op de lijst subsidies buiten 

uitvoeringsregeling Hoogheemraadschap Rijnland, 

Bodemsanering terrein voormalig AWZI Rijsenhout wordt een 

budget opgenomen van € 309.000. Dit budget komt van het 

RIJK SPUK E83. 

Lasten 

Baten 

309 N 

- 309 V 

 

UI Implementatie SWUNG-2 

Bij de kaderbrief 2023 is voor Implementatie SWUNG-2 

€ 116.000 budget gekregen. De werkzaamheden zullen vooral 

in 2023 en 2024 plaatsvinden. Dus wordt een deel van het 

budget van € 90.000 meegenomen naar 2023. 

Lasten 90 N 
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Programma 3 Ruimte en Water 

Mutaties budgettabel (x 1.000 euro) 

  

Begroot 2023 voor 
eerste wijziging 

Eerste begrotings- 
wijziging 

Begroot 2023  
na eerste  
wijziging 

 Lasten 24.328 26.165 50.493 

 Baten -7.049 -5.926 -12.975 

 Saldo van baten en lasten 17.279 20.239 37.518 

 

 Stortingen 

3.2.1 Resv. OV-Knooppunten 6.200 0 6.200 

3.2.1 Resv. subsidies OD 3.4.1 8.000 0 8.000 

3.2.3 Resv. Ontwikkeling Havencomplexen 0 0 0 

3.2.4 Resv. Ruimtelijke Ontwikkeling 0 0 0 

3.2.4 Reserve subsidies OD 3.4.4 0 0 0 

3.2.5 Resv. Waardevermindering grond Groen 6.000 0 6.000 

3.3.1 Resv. Woonbeleid 0 0 0 

3.3.2 Resv. Woningbouw 1.200 0 1.200 

3.3.2 Resv. Woningbouw subsidies 0 2.055 2.055 

3.4.2 Resv. Meekoppelkansen bij Dijkversterkingen 0 0 0 

3.4.2 
Resv. Subsidies Meekoppelkansen bij dijkversterking 
en kustontwikkeling 

0 2.200 2.200 

3.4.3 Resv. Klimaatadaptie 1.500 0 1.500 

3.5.3 Resv. Waterrecreatie 1.562 0 1.562 

 Onttrekkingen 

3.2.1 Resv. OV-Knooppunten -8.680 -1.150 -9.830 

3.2.1 Resv. subsidies OD 3.4.1 -175 -2.600 -2.775 

3.2.3 Resv. Ontwikkeling Havencomplexen -1.000 875 -125 

3.2.3 Resv. Investeringsimpuls Duurzame Zeehavens 0 0 0 

3.2.3 Resv. Kapitaallasten Investeringen Havencomplexen 0 0 0 

3.2.4 Resv. Ruimtelijke Ontwikkeling 0 -341 -341 

3.2.4 Reserve subsidies OD 3.4.4 -840 0 -840 

3.3.1 Resv. Woonbeleid -750 -32 -782 

3.3.2 Resv. Woningbouw -1.145 -5.198 -6.343 

3.3.2 Resv. Woningbouw subsidies -285 -346 -631 

3.4.2 Resv. Meekoppelkansen bij Dijkversterkingen -580 -18.246 -18.826 

3.4.3 Resv. Klimaatadaptie -1.634 -1.100 -2.734 

3.5.3 Resv. Waterrecreatie -1.393 0 -1.393 



22 

 

 Totaal mutaties reserves 7.980 -23.883 -15.903 

 

 Programma Resultaat 25.259 -3.644 21.615 

 

3.1.1 Omgevingsvisie en omgevingswet uitdragen 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN De IPO bijdragen die wij ten behoeve van de dekking van de 

kosten IPO/BIJ12 Begroting 2023 betalen, zijn € 56.000 hoger 

dan was begroot.  Dit heeft betrekking op het programma 

Regionale Economie. De missie van dit programma i is een 

klimaatbestendige en water robuuste ruimtelijke inrichting 

van Nederland. 

Lasten 56 N 

 

3.2.1 Bijdragen aan de optimalisering van OV-knooppunten en ketens 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve OV-fonds, inclusief OV-knooppunten  

De begrote uitgaven vanuit de reserve OV-fonds inclusief OV-

knooppunten en de reserve subsidie OV-knoopputen worden 

met € 3,7 miljoen verhoogd: 

Bij de kaderbrief 2023 is budget gekregen voor de subsidie 

op de lijst subsidies buiten uitvoeringsregeling Alkmaar 

Noord, knooppuntontwikkeling fase 1, € 1,15 miljoen. Deze 

subsidie wordt in 2023 verleend.  

Reserve subsidies OV-knooppunten 

In 2022 is een subsidie verleend aan de gemeente Hilversum 

van € 5 miljoen. In 2023 wordt € 2,6 miljoen van de lasten 

genomen, want dat deel van de activiteiten wordt gerealiseerd 

in 2023. 

Lasten 

Onttrekking 

3.750 N 

-3.750 V 

 

3.2.3 Visie Noordzeekanaalgebied en havencomplexen realiseren 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve Ontwikkeling Havencomplexen 

De begrote uitgaven vanuit de reserve Ontwikkeling 

Havencomplexen worden met € 875.000 verlaagd. 

Lasten 

Onttrekking 

-875 V 

875 N 
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• Voor de samenwerkingsovereenkomst voor de 

uitvoering van het programma De Kop Werkt! 2017 – 

2020 was € 1 miljoen opgenomen. € 402.000 hiervan 

is al uitgegeven in 2022 en de overige € 598.000 

wordt op een later moment besteed. 

• Voor de proceskosten Programma en organisatie OMC 

Den Helder wordt € 125.000 budget opgenomen 

vanuit de reserve. 

 

3.2.4 Ruimtelijke structuur versterken 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve Ruimtelijke Structuur Versterken 

De provincie neemt actief deel in de stichting 

programmabureau Noordzeekanaalgebied. Samen met onze 

partners in het Noorzeekanaalgebied (NZKG), zoals de 

gemeenten, de havenbedrijven en ondernemingen, werken we 

aan de ontwikkeling van dit dynamisch gebied met zijn 

zeehavens. De regionale samenwerking richt zich op aspecten 

zoals werken, industrie en bedrijvigheid, wonen, leefbaarheid, 

bereikbaarheid, klimaat en groen. Ter dekking van de 

financiële bijdrage 2023 wordt € 341.000 onttrokken uit de 

reserve Ruimtelijke structuur versterken. 

Lasten 

Onttrekking 

341 N 

-341 V 

 

3.2.5 Grondbeleid uitvoeren t.b.v. provinciale doelen 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN Een financieel grote grondruil is niet in 2022 afgerond en zal 

in 2023 plaatsvinden. De totale waarde is € 3.000.000 

Met het nieuwe pachtbeleid (GS 26-5-2020) vindt de uitgifte 

van de provinciale pachtgronden plaats op inschrijving, 

waarbij prijs één van de criteria is. Tevens worden steeds 

meer woningen in ons bezit verhuurd in plaats van antikraak. 

Dit leidt tot structureel hogere pachtprijzen en 

huurinkomsten van € 400.000. 

Doordat meerdere objecten met hoge beheerlasten de 

afgelopen jaren zijn verkocht (b.v. Crailo, Nuwendoorn), kan 

het beheerbudget structureel worden verlaagd met € 300.000. 

Baten 

 

 

 

 

 

Lasten 

 

-3.400 V 

 

 

 

 

 

-300 V 
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3.3.2 Bijdragen aan versnelling woningbouwproductie en binnenstedelijk bouwen 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Voor de in 2021 verleende subsidie aan gemeente 

Amsterdam wordt een last genomen van € 668.000. € 

620.000 komt vanuit bijdrage RIJK en € 49.000 komt uit de 

reserve Woningbouw.  

Lasten 

Baten 

Onttrekking 

620 N 

- 571 V 

-49 V 

RESV Reserve Woningbouw 

De begrote uitgaven vanuit de reserve Woningbouw worden 

met € 3,4 miljoen verhoogd. De onttrekking uit Reserve 

Woningbouw is in totaal € 5,5 miljoen. 

• In de Reserve is € 1 miljoen beschikbaar voor 

uitvoering Masterplan wonen. Dit is onder andere 

voor inhuur gebiedsontwikkelaars. Dit budget wordt 

opgenomen in de begroting.  

• In de Reserve is € 4,1 miljoen beschikbaar voor 

vervolg versnellingsaanpak. Dit is deels voor subsidie 

MRA flexibele schil cofinanciering extra expertise en 

capaciteit woningbouw, daarnaast voor Woonzorg 

visies en MRA subsidie instandhouding flexibele 

schil, Dit budget wordt opgenomen in de begroting. 

Hiervan wordt € 2,1 miljoen gestort in de reserve 

woningbouw subsidies voor de subsidie op de lijst 

subsidies buiten uitvoeringsregeling MRA. Op dit 

moment is nog niet bekend welke last we ervoor 

moeten nemen. Zodra dit bekend is wordt dit 

opgenomen in een volgende begrotingswijziging.  

• Voor de lastneming de subsidies aan de gemeente 

Amsterdam en gemeente Weesp die in 2022 zijn 

verleend wordt een bedrag opgenomen in de 

begroting van € 395.000. 

 

Reserve Woningbouw subsidies 

De begrote storting is met € 2,1 miljoen verhoogd. Dit is voor 

de subsidieverlening aan de MRA, deze subsidie staat op de 

lijst subsidies buiten uitvoeringsregeling. Totale subsidie 

bedrag wordt € 8,7 miljoen. € 6,6 miljoen hebben we hiervoor 

ontvangen van het Rijk. 

Lasten 

Onttrekking 

Storting 

3.440 N 

-5.495 V 

2.055 N 
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3.4.2 Beoordelen versterkingsplannen primaire keringen en investeren in ruimtelijke 

kwaliteit 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Vanuit de SKNL regeling wordt in 2023 een subsidie verleend 

aan Polder IJdoorn. Daarvan komt € 150.000 uit de Reserve 

Meekoppelkansen en € 1,35 miljoen ontvangen we nog van 

het Rijk. Dit budget is opgenomen in de begroting. 

Lasten 

Baten 

1.350 N 

-1.350 V 

RESV Reserve Meekoppelkansen bij Dijkversterkingen 

De begrote uitgaven vanuit de Reserve Meekoppelkansen bij 

dijkversterkingen worden met € 16 miljoen verhoogd: 

• Voor de Samenwerkingsovereenkomst 

meekoppelkansen wordt in 2023 € 12 miljoen 

opgenomen, dit is voor de onderdelen Dijkplaatsen, 

Fiets- wandelverbinding, Ringslangverblijven en voor 

de inrichtingselementen.  

• Op de lijst subsidies buiten uitvoeringsregeling staat 

een subsidie aan gemeente Hoorn, voor de bruggen 

bij Hoorn van € 4,7 miljoen. De last die in 2023 

genomen wordt, is € 2,5 miljoen. Dit bedrag is 

opgenomen in de begroting. In 2024 is de last € 2,2 

miljoen. Daarom wordt er € 2,2 miljoen gestort in de 

subsidie reserve Meekoppelkansen. 

• Vanuit de uitvoeringsregeling APRK wordt in 2023 

nog een subsidie verleend aan Polder IJdoorn voor 

het resterende bedrag van € 1,4 miljoen. Dit bedrag is 

opgenomen in de begroting. 

• Vanuit de SKNL regeling wordt in 2023 een subsidie 

verleend aan Polder IJdoorn.   € 1,35 miljoen 

ontvangen we nog van het Rijk. € 150.000 hebben we 

al eerder ontvangen van het Rijk en is gestort in de 

Reserve Meekoppelkansen. Dit bedrag wordt nu 

opgenomen in de begroting.    

 

Reserve subsidie Meekoppelkansen bij Dijkversterkingen. 

• Op de lijst subsidies buiten uitvoeringsregeling staat 

een subsidie aan gemeente Hoorn, voor de bruggen 

bij Hoorn van € 4,7 miljoen. De last die in 2023 

genomen wordt, is € 2,5 miljoen. Dit bedrag is 

opgenomen in de begroting. In 2024 is de last € 2,2 

miljoen. Daarom wordt er € 2,2 miljoen gestort in de 

subsidie reserve Meekoppelkansen. 

Lasten 

Onttrekking 

Storting 

16.046 N 

-18.246 V 

2.200 N 
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3.4.3 Bijdragen aan ontwikkelen en uitvoeren regionale opgaven klimaatadaptatie 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve Klimaatadaptatie 

De begrote uitgaven vanuit de reserve Klimaatadaptatie 

worden met € 1,1 miljoen verhoogd: 

• Het plafond van de UVR fysieke uitvoeringsprojecten 

wordt in 2023 verhoogd naar € 2 miljoen. Het plafond 

was € 900.000. Dit budget was al opgenomen in de 

begroting. Daarom wordt er nu € 1,1 miljoen extra 

opgenomen. 

Lasten 

Onttrekking 

1.100 N 

-1.100 V 

 

3.5.2 Schoon en voldoende oppervlaktewater bevorderen 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Voor de Uitvoeringsregeling Kennisontwikkeling Bodem en 

Water hebben we van de Waterschappen budget ontvangen. In 

2023 verwachten we aan subsidies € 605.000 te verlenen. Dit 

nemen we op in de begroting. 

Lasten 

Baten 

605 N 

-605 V 
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Programma 4 Bereikbaarheid 

Mutaties budgettabel (x 1.000 euro) 

  

Begroot 2023 voor 
eerste wijziging 

Eerste begrotings- 
wijziging 

Begroot 2023  
na eerste  
wijziging 

 Lasten 249.355 22.164 271.519 

 Baten -21.434 0 -21.434 

 Saldo van baten en lasten 227.921 22.164 250.085 

 

 Stortingen 

4.1.1 Resv. Mobiliteitsbeleid 205 0 205 

4.1.2 Resv. Uitvoeren van Mobiliteitsbeleid door Derden 8.935 24.000 32.935 

4.1.2 Resv. verleende subsidies OD 412 0 0 0 

4.2.1 Resv. Openbaar Vervoer Projecten 67 0 67 

4.4.2 Resv. Ontwikkelen Provinciale Infrastructuur 20.074 0 20.074 

4.4.4 Resv. Kapitaallasten Wegen 0 0 0 

4.4.4 
Resv. Kapitaallasten Vervangingsinvesteringen 
Kunstwerken (VIK) 

0 0 0 

4.4.4 Resv. Investeringen wegen 0 0 0 

4.4.4 Resv. Kapitaallasten OV 0 0 0 

4.4.5 Resv. Groot Onderhoud Wegen 22.786 0 22.786 

4.4.6 Resv. Groot Onderhoud Vaarwegen 8.178 0 8.178 

4.4.6 Resv. Kapitaallasten Vaarwegen 0 0 0 

4.4.7 Resv. Innovatieprojecten Mobiliteit 0 0 0 

4.4.7 Resv. Kapitaallasten innovatieprojecten 0 0 0 

 Onttrekkingen 

4.1.1 Resv. Mobiliteitsbeleid -1.410 -620 -2.030 

4.1.2 Resv. Uitvoeren van Mobiliteitsbeleid door Derden -17.870 -8.626 -26.496 

4.1.2 Resv. verleende subsidies OD 412 0 0 0 

4.2.1 Resv. Openbaar Vervoer Projecten -8.825 -7.531 -16.356 

4.4.2 Resv. Ontwikkelen Provinciale Infrastructuur -1.866 -1.425 -3.291 

4.4.4 Resv. Kapitaallasten Wegen -141 0 -141 

4.4.4 Resv. Kapitaallasten OV -58 0 -58 

4.4.4 
Resv. Kapitaallasten Vervangingsinvesteringen 
Kunstwerken (VIK) 

0 0 0 

4.4.4 Resv. Investeringen wegen 0 0 0 

4.4.5 Resv. Groot Onderhoud Wegen -31.416 0 -31.416 

4.4.6 Resv. Groot Onderhoud Vaarwegen -9.898 0 -9.898 

4.4.6 Resv. Kapitaallasten Vaarwegen 0 0 0 
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4.4.7 Resv. Innovatieprojecten Mobiliteit -4.146 0 -4.146 

4.4.7 Resv. Kapitaallasten innovatieprojecten -403 0 -403 

 Totaal mutaties reserves -15.788 5.798 -9.990 

 

 Programma Resultaat 212.133 27.962 240.095 

 

4.1.1 Mobiliteitsbeleid en –strategie opstellen 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

BN De IPO bijdragen die wij ten behoeve van de dekking van de 

kosten IPO/BIJ12 Begroting 2023 betalen, zijn € 42.000 hoger 

dan was begroot. Dit heeft betrekking op het programma 

Mobiliteit. De ambitie van dit programma is gericht op een 

‘duurzame en zorgeloze mobiliteit’. Inzet is het opvolgen van 

de afspraken uit het Klimaatakkoord, Nationaal Toekomst 

Beeld OV 2040, Nationaal Toekomstbeeld Fiets hen het 

Strategisch Plan Verkeersveiligheid 2030. 

Lasten 42 N  

 

RESV Reserve Mobiliteitsbeleid 

Vanuit de Reserve Mobiliteitsbeleid wordt in 2023 € 620.000 

extra onttrokken, ter dekking van de lasten op de volgende 

onderwerpen: 

• Actieve mobiliteit 2021-2025 € 500.000; 

• BO Mirt, goederenvervoercorridor Zuid, proceskosten, 

onderzoeken en communicatie € 100.000. 

Overige mutaties < €100.000 

Lasten 

Onttrekking 

620 N 

-620 V 

 

4.1.2 Mobiliteitsbeleid met partners uitvoeren 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN Op 4 oktober 2022 heeft de provincie de bereidheid 

uitgesproken om samen met de partners uit de Nationale 

Alliantie zich bestuurlijk en ambtelijk in te zetten voor 

realisatie van de projecten Zuidasdok, Doortrekken 

Noord/Zuidlijn naar Schiphol en Hoofddorp en sluiten 

Metroring Amsterdam. 

De provincie heeft daarbij besloten een bijdrage ter grootte 

van € 24 miljoen beschikbaar te stellen met als voorwaarden:  

Storting 24.000 N 
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a. De bijdrage een lumpsum-bijdrage betreft waarop geen 

prijsindexatie wordt toegepast; 

b. De bijdrage ten goede komt aan het doortrekken van de 

Noord-Zuidlijn naar Hoofddorp; 

c. De gemeenten Amsterdam en Haarlemmermeer en de 

Vervoerregio Amsterdam eveneens substantieel financieel 

bijdragen aan deze projecten; 

d. De provincie Noord-Holland niet risicodragend in de 

genoemde projecten participeert. 

 

Dit onder voorwaarde van de instemming van Provinciale 

Staten.  

In het bestuurlijk overleg MIRT van 11 november 2022 zijn 

tussen Rijk en regio afspraken gemaakt over dit 

investeringspakket. De bijdrage van € 24 miljoen is onderdeel 

van de regionale bijdrage van € 1,366 miljoen voor dit 

investeringspakket. Hierin begrepen zijn substantiële 

bijdragen van de gemeenten Amsterdam en Haarlemmermeer 

en de Vervoerregio Amsterdam. Met de brief van 21 

november 2022 zijn Provinciale Staten geïnformeerd. Daarbij 

moet in ogenschouw worden genomen, dat deze investering 

pas (vermoedelijk ruim) na 2030 daadwerkelijk zijn beslag 

zal krijgen. In de tussentijd zal de provincie met haar 

partners samenwerken in het stap-voor-stap verder brengen 

van deze voor haar regio zeer belangrijke 

schaalspronginvesteringen in het Openbaar Vervoer.  

Om deze middelen beschikbaar te houden wordt € 24 miljoen 

overgeheveld van de Algemene Reserve naar de Reserve 

Uitvoeren Mobiliteitsbeleid. Deze middelen zullen worden 

ingezet wanneer de plannen ten uitvoer komen. 

RESV Reserve Uitvoeren Mobiliteitsbeleid 

Om de extra lasten binnen het operationeel doel 

'Mobiliteitsbeleid met partners uitvoeren' te dekken wordt in 

2023 € 8.626.000 extra onttrokken uit de Reserve Uitvoeren 

Mobiliteitsbeleid. Het gaat om de volgende onderwerpen met 

de volgende bedragen: 

• Subsidie voor het aanleggen van een waterstoftank, € 

100.000; 

• Subsidie voor het project 'fiets file vrij', € 497.000; 

• Subsidie pont Spaarnwoude, € 55.000; 

Lasten 

Onttrekking 

8.626 N 

-8.626 V 
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• Subsidie aan lokale wegbeheerders voor het 

toegankelijk maken van de bushaltes, € 500.000; 

• Subsidie verkeerseducatie aan het basis- en 

voortgezet onderwijs, € 276.000; 

• Subsidie voor het project 'Doortrappen' € 160.000; 

• Subsidie voor de haven Boekelermeer, € 7.500.000; 

• Subsidie voor het realiseren van regionale fietsroutes, 

€ 375.000; 

 

Vooralsnog wordt de subsidie voor het IPB Alkmaar niet 

in 2023 verleend. Hierdoor worden de lasten verlaagd met 

€ 550.000. 

 

4.2.1 OV-concessies beheren en verlenen 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN Jaarlijks wordt de bijdrage voor de OV-concessies 

geïndexeerd. Dit gebeurt op basis van de indexcijfers die in 

de overeenkomsten worden gehanteerd. De lasten voor de 

voor de volgende concessies worden naar boven bijgesteld: 

• Concessie Noord-Holland Noord, € 1,8 miljoen; 

• Concessie Haarlem Ijmond, €1,8 miljoen; 

• Concessie Gooi en Vechtstreek, € 528.650. 

Op de advieskosten Openbaar Vervoer wordt in 2023 een 

voordeel gerealiseerd van € 255.000 gerealiseerd. 

Overige mutaties < €100.000 

Lasten 3.920 N 

RESV Reserve OV-projecten 

Ter dekking van de hogere lasten binnen het operationele 

doel 'OV-concessies beheren en verlenen' wordt € 7,5 miljoen 

extra onttrokken uit de Reserve OV-projecten. Dit geschiedt 

om de volgende projecten te kunnen realiseren: 

• Inzet bonus/malus gelden voor de verbetering van 

het openbaar vervoer, € 329.000; 

• Zero-emissie bussen Gooi & Vechtstreek, € 1.000.000; 

Lasten 

Onttrekking 

7.531 N 

-7.531 V 



31 

 

• OV-knooppunten Gooi & Vechtstreek, € 700.000; 

• Vervangen wagenpark buurtbussen, € 2.925.000; 

• Verbeteringsinvesteringen voor het openbaar vervoer 

uit de boetegelden, € 1.650.000; 

• Marketing en marktonderzoek om de uit het OV 

verdwenen reizigers door corona terug te krijgen, 

€ 1.127.000. 

Daarnaast worden de volgende lasten verlaagd met als dekking de 

Reserve OV-Projecten: 

• Lagere doorbelasting voor projecten vanuit B&U,  € -

100.000; 

• Lagere bijdrage aan het kennisplatform 

vrijwilligersvervoer, € -100.000. 

 

 

4.4.2 Studiefase verbeter- en uitbreidingsprojecten uitvoeren 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve Ontwikkelen Provinciaal Infrastructuur 

Voor de hogere lasten binnen het operationeel doel 

'studiefase verbeter- en uitbreidingsprojecten uitvoeren' 

wordt € 1,4 miljoen extra onttrokken uit de Reserve 

Ontwikkelen Provinciaal Infrastructuur. De onttrekking wordt 

gedaan ter dekking van de lasten van de volgende projecten: 

• PIP opdracht voor HOV-12 Noordwijk-Schiphol, 

€ 75.000; 

• Bereikbaarheid Haarlemmermeer-Bollenstreek, 

€ 500.000; 

• Ontwikkeling OV-knooppunt Crailo, € 400.000; 

• Korte termijn maatregelen Krommenie, € 450.000. 

Lasten 

Onttrekking 

1.425 N 

-1.425 V 
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Programma 5 Groen 

Mutaties budgettabel (x 1.000 euro) 

  

Begroot 2023 voor 
eerste wijziging 

Eerste begrotings- 
wijziging 

Begroot 2023  
na eerste  
wijziging 

 Lasten 148.110 1.978 150.088 

 Baten -20.242 0 -20.242 

 Saldo van baten en lasten 127.868 1.978 129.846 

 

 Stortingen 

5.1.1 Resv. Groen 23.730 0 23.730 

5.1.1 Resv. Kapitaallasten Groen 1.718 0 1.718 

5.1.1 Resv. verleende subsidies OD 511 0 0 0 

5.1.2 Resv. Groene Uitweg 107 0 107 

5.1.3 Resv. Oostelijke Vechtplassen 4.058 0 4.058 

5.1.4 Resv. Laag Holland 0 0 0 

5.3.2 Resv. Landschap 4.000 0 4.000 

5.3.3 Resv. Cofinanciering Waddenzee 2.000 0 2.000 

5.3.3 Resv. Subsidies Cofinanciering Waddenzee 0 0 0 

 Onttrekkingen 

5.1.1 Resv. Groen -52.512 0 -52.512 

5.1.1 Resv. Kapitaallasten Groen -70 0 -70 

5.1.1 Resv. verleende subsidies OD 511 0 0 0 

5.1.2 Resv. Groene Uitweg -4.516 0 -4.516 

5.1.3 Resv. Oostelijke Vechtplassen -10.255 0 -10.255 

5.1.4 Resv. Laag Holland -2.454 0 -2.454 

5.2.1 Resv. Uittreding Goois Natuurreservaat 0 0 0 

5.3.2 Resv. Landschap -4.000 0 -4.000 

5.3.3 Resv. Cofinanciering Waddenzee -5.094 0 -5.094 

 Totaal mutaties reserves -43.288 0 -43.288 

 

 Programma Resultaat 84.580 1.978 86.558 
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5.2.1 NNN en agrarische natuur beheren 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Op basis van de septembercirculaire wordt de algemene 

uitkering verhoogd met € 1,2 miljoen. Dit bedrag is bestemd 

voor verhoging van de beheervergoeding vanuit het 

Subsidiestelsel Natuur en Landschap (SNL). Met deze boeking 

wordt het budget opgehoogd. Dit bedrag is neutraal met de 

ontvangst in het provinciefonds onder 8.1.2. 

Lasten 1.269 N 

 

5.2.2 Recreatiegebieden en recreatieve routes beheren 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

UI Uitbreiding Wandelnetwerk Noord-Holland 

Verwerken uitgestelde intentie laatste begrotingswijziging 

2022 ad € 500.000 

Bezoekersmanagement recreatie en toerisme 

Verwerken uitgestelde intentie laatste begrotingswijziging 

2022 ad € 250.000 

Lasten 750 N 

 

5.2.3 Uitvoering geven aan de Wet natuurbescherming 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN IPO 

De IPO bijdragen die wij ten behoeve van de dekking van de 

kosten IPO/BIJ12 Begroting 2023 zijn € 24.000 lager dan was 

begroot. Dit heeft betrekking op het programma Vitaal 

Platteland. 

De BIJ12 bijdragen die wij ten behoeve van de dekking van de 

kosten IPO/BIJ12 Begroting 2023 betalen, zijn € 166.000 

hoger dan was begroot. Dit heeft betrekking op het 

programma Interne Organisatie. 

Lasten 142 N 

BN Stikstof uitvoeringsagenda: overheveling van budget naar OD 

6.1.4 een duurzame agrosector ten behoeven van stikstof 

onderzoek potentiële kans mestvergisting voor 

warmteproductie in relatie tot energie transitie en Analyse 

agrarische grondstoffen en kansen NH.    

Lasten -350 N 
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5.2.4 Tegemoetkoming faunaschade uitkeren 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN De BIJ12 bijdragen die wij ten behoeve van de dekking van de  

kosten IPO/BIJ12 Begroting 2023 betalen, zijn € 167.000 

hoger dan was begroot. Dit heeft betrekking op het 

programma Faunazaken.  

Lasten  167 N 
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Programma 6 Economie, cultuur en welzijn 

Mutaties budgettabel (x 1.000 euro) 

  

Begroot 2023 voor 
eerste wijziging 

Eerste begrotings- 
wijziging 

Begroot 2023  
na eerste  
wijziging 

 Lasten 40.832 7.288 48.120 

 Baten 0 -80 -80 

 Saldo van baten en lasten 40.832 7.208 48.040 

 

 Stortingen 

6.1.1 Resv. Herstructurering Bedrijventerreinen 2.500 0 2.500 

6.1.2 Resv. MKB innovatie-instrumenten 5.672 0 5.672 

6.1.4 Resv. Duurzame Landbouw 0 0 0 

6.1.5 Resv. Europese landbouwprojecten 500 0 500 

6.4.1 Resv. Monumenten 5.532 0 5.532 

6.4.2 Resv. SvA/NHW Werelderfgoed 1.355 0 1.355 

6.4.2 Resv. Subsidie SvA/NHW Werelderfgoed 0 3.265 3.265 

 Onttrekkingen 

6.1.1 Resv. Herstructurering Bedrijventerreinen -2.549 -1.050 -3.599 

6.1.2 Resv. MKB innovatie-instrumenten -5.593 -3.328 -8.921 

6.1.4 Resv. Duurzame Landbouw 0 0 0 

6.1.5 Resv. Europese landbouwprojecten -719 -710 -1.429 

6.4.1 Resv. Monumenten -5.897 -481 -6.378 

6.4.2 Resv. SvA/NHW Werelderfgoed -1.600 -4.155 -5.755 

 Totaal mutaties reserves -799 -6.459 -7.258 

 

 Programma Resultaat 40.033 749 40.782 

 

 

6.1.1 Ruimtelijke vestigingsklimaat bevorderen 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN  De IPO bijdragen die wij ten behoeve van de dekking van de 

kosten IPO/BIJ12 Begroting 2023 betalen, zijn € 4.000 hoger 

dan was begroot. Dit heeft betrekking op het programma 

Regionale Economie. De missie van dit programma is het 

bijdragen aan het herstel, ontwikkeling en duurzaam 

verdienvermogen van de regionale economie in de provincies. 

Lasten                        4  N 
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RESV Reserve Herstructurering Bedrijventerreinen 

Verhoging van het budget. Het voorstel is de 

Uitvoeringsregeling subsidie HIRB+ Duurzaamheid Noord-

Holland opnieuw open te stellen. Het doel is de 

verduurzaming op Noord-Hollandse bedrijventerreinen te 

stimuleren.  

De provincie geeft daarmee subsidie voor het realiseren van 

fysieke duurzaamheidsmaatregelen die zijn gericht op 

energiebesparing, gebruik en opwek van duurzame energie 

aan een bedrijfsgebouw(en) of in de openbare ruimte op een 

bestaand bedrijventerreinen in Noord-Holland. 

Deel van deze subsidie komt uit de Reserve Herstructurering 

Bedrijventerreinen en het andere deel uit de reserve 

Economisch Herstel Duurzaamheidsfonds. 

Lasten 

Onttrekking 

 1.050 N 

- 1.050 V 

 

6.1.2 Een innovatief klimaat bevorderen 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve MKB 

• PIM: Voor het Programma Investeringsgereed Mkb 

(PIM) lopen de afspraken met het consortium voor 

de uitvoering t/m mei 2023,  hiervoor wordt € 

279.000 in de begroting opgenomen; 

 

• PIM: Met een extra ruimte in de begroting van € 

200.000 kan de opdracht met enige aanpassing 

worden verlengd tot eind 2023. Hiermee blijft de 

provincie voldoen aan de vraag die er is vanuit 

ondernemers / het innovatie-ecosysteem en kan de 

periode worden overbrugd waarin een nieuw college 

haar ambities op het gebied van innovatie, 

duurzaamheid en MKB gaat bepalen. Mocht de wens 

bestaan om dit instrument door te zetten, dan is er 

continuïteit en hoeft geen nieuwe infrastructuur 

opgebouwd te worden; 

 

• MIT: De subsidie regelingen voor de MIT R&D2022 

zijn in 2022 vertraagd, deze subsidies worden 

uiterlijk in april 2023 verleend. Hiervoor wordt € 3 

miljoen opgenomen in de begroting; 

 

• EDIH (European Digital Innovation Hup): Verlaging 

van begrote lasten van € 150.000, omdat per abuis 

 

Lasten 

Onttrekkingen 

 

 

     € 3.328 N 

     €-3.328 V 
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deze dubbel was opgenomen.  

  

6.1.4 Een duurzame agrosector behouden en versterken 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Bij de Kaderbrief2023 is voor de uitvoeringsagenda stikstof € 

350.000 beschikbaar gesteld voor onderzoek naar 

Mestvergisting en de van Analyse agrarische grondstoffen en kansen 

in NH. Dit budget wordt hierbij overgeheveld van Groen naar 

duurzame landbouw (zie OD 5.2.3).   

Lasten 350 N 

UI Voedselvisie  

Verwerken uitgestelde intentie laatste begrotingswijziging 

2022 ad € 250.000.   

 

Gebiedsinitiatieven  

Verwerking uitgestelde intentie laatste begrotingswijziging 

2022 ad € 150.000 

Uitvoeringsagenda stikstof  

Verwerking uitgestelde intentie laatste begrotingswijziging 

2022 ad € 75.000 

Lasten 475 N 

 

6.1.5 Europese landbouwprojecten cofinancieren 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve Europese Subsidies Landbouw Projecten 

• Verhoging van het subsidieplafond Leader projecten 

met € 600.000 en Wijziging Uitvoeringsregeling POP3 

subsidies Noord-Holland en Openstelling 

voorbereiding LAG voor  € 60.000 en ontwikkeling 

LOS Noord-Holland 2022.  

Overige mutaties < € 100.000 

Lasten 

Onttrekking 

710 N 

-710 V 

 

6.4.1 Investeren in behoud en herbestemming monumenten 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve Monumenten Lasten 481 N 
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Indexatie in lijn met de kaderbrief2023 voor verschillende 

regelingen inzake het behoud van monumenten. 

Onttrekking -481 V 

 

6.4.2 UNESCO stelling van Amsterdam behouden en herbestemmen 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Reserve Stelling van Amsterdam, NHW werelderfgoed 

De begrote uitgaven vanuit deze reserve worden met 

€ 890.000 verhoogd: 

De verhoging van de uitgaven vanuit de reserve is voor de 

volgende subsidies op de lijst subsidies buiten 

uitvoeringsregeling: 

• Gemeente Amsterdam, Schansen. Hiervoor wordt een 

verhoging van de lasten van € 400.000 opgenomen; 

• Regio Gooi en Vechtstreek, Nieuwe werken nieuwe 

Hollandse waterlinie. Hiervoor wordt een budget van 

€ 490.000 opgenomen. 

 

Reserve Subsidies Stelling van Amsterdam 

• Gemeente Gooise Meren – Verder met de vesting 

Muiden, hiervoor wordt € 3,3 miljoen opgenomen 

vanuit de Reserve Stelling van Amsterdam, NHW 

wererlderfgoed en dit wordt gestort in de Reserve 

Subsidies Stelling van Amsterdam.  

Lasten 

Onttrekking 

Storting 

890 N 

-4.155 V 

3.265 N 
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Programma 7 Economisch herstel en duurzaamheid 

Mutaties budgettabel (x 1.000 euro) 

  

Begroot 2023 voor 
eerste wijziging 

Eerste begrotings- 
wijziging 

Begroot 2023  
na eerste  
wijziging 

 Lasten 16.617 2.050 18.667 

 Baten 0 -1.680 -1.680 

 Saldo van baten en lasten 16.617 370 16.987 

 

 Stortingen 

7.1.1 Resv. Subsidies Economisch herstel en duurzaamheid 0 733 733 

7.1.1 Resv. Economisch herstel en duurzaamheid 0 0 0 

 Onttrekkingen 

7.1.1 Resv. Economisch herstel en duurzaamheid -16.325 -733 -17.058 

7.1.1 Resv. Subsidies Economisch herstel en duurzaamheid 0 -370 -370 

 Totaal mutaties reserves -16.325 -370 -16.695 

 

 Programma Resultaat 292 0 292 

 

 

7.1.1 Economisch herstel en duurzaamheid bevorderen 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

BN Voor het ontzorgingsprogramma verduurzaming 

maatschappelijk vastgoed is budget ontvangen van het Rijk 

via twee specifieke uitkeringen (SPUK).  

• Deel 1 SPUK is ontvangen in 2020. De uitgaven die we 

hiervoor in 2023 geraamd hebben komen uit op 

€ 648.000. Dit is voor de doelgroepen kleine 

gemeenten, culturele ANBI's en dorps- en 

buurthuizen. 

• Deel 2 SPUK is ontvangen in 2022. De uitgaven die we 

hiervoor in 2023 begroot hebben komen uit op 

€ 1,032 miljoen. Dit is voor de doelgroepen zorg, 

onderwijs en religie, gelieerde ANBI's en 

gemeenschapshuizen. 

Dit budget wordt opgenomen in de begroting.  

Baten 

Lasten 

-1.680 V 

1.680 N 

RESV Reserve Economisch Herstel en Duurzaamheidsfonds 

De begrote uitgaven vanuit de reserve Economisch Herstel en 

duurzaamheidsfonds worden met € 370.000 verhoogd: 

Lasten 

Onttrekking 

370 N 

-1.103 V  
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• In 2022 is een subsidie verstrekt aan de gemeente 

Amsterdam voor versterken maatschappelijke sector. 

Deze subsidieverlening was hoger dan € 1,5 miljoen. 

De last die we hiervoor in 2023 moeten nemen is € 

370.000. Hiervoor wordt budget opgenomen in de 

begroting. 

 

Reserve Subsidies Economisch Herstel en Duurzaamheid 

• Er wordt € 733.000 gestort de Reserve Subsidies 

Economisch Herstel en Duurzaamheid. Dit is het 

restant van de subsidie die verleend is aan de 

gemeente Amsterdam in 2022. De lasten hiervan 

moeten de komende jaren in de begroting worden 

opgenomen. 

Storting 733 N 
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Programma 8 Overzicht Financiën en 

bedrijfsvoering 

Mutaties budgettabel (x 1.000 euro) 

  

Begroot 2023 voor 
eerste wijziging 

Eerste begrotings- 
wijziging 

Begroot 2023  
na eerste  
wijziging 

 Lasten 102.300 3.368 105.668 

 Baten -513.294 -4.064 -517.358 

 Saldo van baten en lasten -410.994 -696 -411.690 

 

 Stortingen 

8.1.8 Resv. Bedrijfsvoering 1.420 0 1.420 

8.1.8 Resv. Huisvesting 0 0 0 

8.2.5 Algemene Reserve 2.200 0 2.200 

 Onttrekkingen 

8.1.8 Resv. Bedrijfsvoering -1.908 -3.117 -5.025 

8.1.8 Resv. Huisvesting -782 0 -782 

8.2.3 Resv. Go-gelden 0 0 0 

8.2.5 Algemene Reserve -26.155 -25.738 -51.893 

 Totaal mutaties reserves -25.225 -28.855 -54.080 

 

 Programma Resultaat -436.218 -29.551 -465.769 

 

8.1.2 Uitkering provinciefonds 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN Op basis van de septembercirculaire wordt de algemene 

uitkering met €2,8 miljoen verhoogd in 2023. Dit wordt 

veroorzaakt door hogere accressen. De hogere accressen 

worden veroorzaakt door hogere uitgaven van het Rijk. 

Baten -2.795 V 

BN Op basis van de septembercirculaire wordt de algemene 

uitkering verhoogd met €1,2 miljoen. Dit bedrag is bestemd 

voor verhoging van de beheervergoeding vanuit het 

Subsidiestelsel Natuur en Landschap (SNL). Dit bedrag is 

neutraal met de hogere lasten onder 5.2.1. 

Baten -1.269 V 

 

 



42 

 

8.1.8 Overhead 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

NBN De bijdragen die wij aan BIJ12, de uitvoeringsorganisatie van 

het IPO, betalen ten behoeve van de dekking van de  kosten 

IPO/BIJ12 Begroting 2023 zijn € 251.000 hoger dan was 

begroot. Dit heeft betrekking op het programma GBO.  

Lasten 251 N 

RESV Reserve Bedrijfsvoering 

De verwachte uitgaven uit de Reserve Bedrijfsvoering worden 

met € 3,1 miljoen naar boven bijgesteld voor de volgende 

onderwerpen : 

• In 2023 wordt een groter deel van de laptops en 

smartphones vervangen (€ 350.000) ; 

• In 2022 zijn een aantal projecten uit het I-portfolio 

gestart waaraan in 2023 verder wordt gewerkt 

respectievelijk tot realisatie komen. Er worden meer 

kosten gemaakt dan kunnen worden gedekt vanuit 

het reguliere jaarlijks budget. De extra kosten van € 

2,8 miljoen worden gedekt door een onttrekking uit 

de reserve. 

Overige mutaties < € 100.000 

Lasten 

Onttrekking 

 

3.117 N 

-3.117 V 

 

8.2.5 Algemene reserve beheren 

 Financiële ontwikkeling 
 

Bedrag 

(x € 1.000) 

RESV Uitgestelde Intenties 

Bij de Laatste Begrotingswijziging 2022 is € 1.615.000 

afgeraamd t.b.v. uitgestelde intenties die doorschuiven naar 

2023. Bij deze Eerste Begrotingswijziging wordt voorgesteld 

aanvullende uitgestelde intenties toe te voegen voor een bedrag 

van in totaal € 123.000. Bij de resultaatbestemming van de 

jaarrekening zal worden voorgesteld dit bedrag te storten in de 

algemene reserve zodat deze middelen in 2023 alsnog kunnen 

worden besteed aan de doelen waarvoor deze in 2023 reeds 

beschikbaar waren gesteld. Het totale bedrag aan uitgestelde 

intenties van € 1,74 mln. wordt bij deze EBW 2023 onttrokken 

aan de algemene reserve en toegevoegd aan de begroting voor 

2023.  

 

Onttrekking 

 

 

 

 

 

 

 

 

-1.738 V 
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Overheveling Mobiliteitsbeleid 

Op 4 oktober 2022 heeft de provincie de bereidheid 

uitgesproken om samen met de partners uit de Nationale 

Alliantie zich bestuurlijk en ambtelijk in te zetten voor 

realisatie van de projecten Zuidasdok, Doortrekken 

Noord/Zuidlijn naar Schiphol en Hoofddorp en sluiten 

Metroring Amsterdam. Zie OD 4.1.2 voor verdere toelichting 

 

Onttrekking 

 

 

-24.000 V 
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4 Lijst subsidies buiten uitvoeringsregeling 

 

 

Programma 1 Openbaar bestuur 

OD Naam subsidie aanvrager  Max subsidie 

2023 
Gewijzigd 

1.1.3 Amsterdam Smart City 

Toelichting: Subsidie om als grote partner deel 

te kunnen nemen aan het kennisnetwerk 

Amsterdam Smart City 

 € 200.000 Gewijzigd 

 

1.3.3 Gemeente Huizen: bestuurlijk 

Interventieteam 

Toelichting: In het bestuurlijk interventieteam 

bundelen gemeenten de krachten door 

gezamenlijk overlast en complexe 

handhavingskwesties aan te pakken. Het 

bestuurlijk interventieteam sluit aan bij de 

doelstellingen van de Agenda Weerbaar 

Noord-Holland; namelijk een bijdrage leveren 

aan de versterking van lokale weerbaarheid. 

In het bestuurlijk interventieteam werken 

meerdere gemeenten samen. Hierdoor wordt 

de lokale uitvoeringskracht vergroot, de 

informatiepositie versterkt en wordt lokaal 

steviger opgetreden tegen de ondermijnende 

criminaliteit. Deze werkwijze past daarmee 

geheel binnen de opgave om ondermijnende 

criminaliteit tegen te gaan vanuit een 

maatschappelijke opgave waarbij samen en 

vooral integraal werken effectief is. 

 € 60.000  

1.3.3 Gemeente Huizen: bestuurlijk 

Interventieteam fase 2 

Toelichting: Gooi en Vechtstreek zet 

gezamenlijk in op versterking van de 

bestuurlijke weerbaarheid. Hiertoe zetten de 

gemeenten zich onder andere in op 

voortzetting en doorontwikkeling van het BIT 

naar een duurzaam samenwerkingsverband 

 in de strijd tegen oneerlijk ondernemerschap 

en vóór een weerbaar openbaar bestuur. Het 

bestuurlijk interventieteam sluit aan bij de 

doelstellingen van de Agenda Weerbaar 

Noord-Holland; namelijk een bijdrage leveren 

 € 40.000  



45 

 

aan de versterking van lokale weerbaarheid. 

In het bestuurlijk interventieteam werken 

meerdere gemeenten samen. Hierdoor wordt 

de lokale uitvoeringskracht vergroot, de 

informatiepositie versterkt en wordt lokaal 

steviger opgetreden tegen de ondermijnende 

criminaliteit. Deze werkwijze past daarmee 

geheel binnen de opgave om ondermijnende 

criminaliteit tegen te gaan vanuit een 

maatschappelijke opgave waarbij samen en 

vooral integraal werken effectief 

 

 

Programma 2 Klimaat en Milieu 

OD Naam subsidie aanvrager  Max subsidie 

2023 
Gewijzigd 

2.1.1 Energie Samen Noord-Holland  

 Energie Samen Noord-Holland is de 

koepelorganisatie van energiecoöperaties in 

Noord-Holland. Zij ondersteunen energie-

initiatieven, gemeenten en maatschappelijke 

organisaties met kennis, begeleiding, 

uitvoeringskracht en participatie in de 

energietransitie. Als provincie kunnen we 

bijdragen in deze taken om zo lokaal 

eigendom en financiële participatie bij de 

energietransitie te ondersteunen en borgen. 

 € 60.000 Nieuw 

2.1.1 OCAP BV/CO2 vervloeier en lokaal 

distributienetwerk voor 

glastuinbouwgebieden Alton en Het Grootslag 

(Landbouw?) Wendy Ates 

 € 3.000.000 Nieuw 

2.1.2 Greenport Aalsmeer 

Energieconsultant Greenport 

 € 150.000 Nieuw 

2.1.2 Gemeente Hilversum, warmteregisseur 

Deze subsidie wordt ingezet voor het inhuren 

van een warmteregisseur die gemeenten die 

gezamenlijk gebruik gaan maken van een 

duurzame warmtebron en/of gezamenlijk een 

warmtenet gaan ontwikkelen, hierbij te 

faciliteren.  

 € 70.000  

2.1.2 Gemeente Aalsmeer, warmteregisseur 

Deze subsidie wordt ingezet voor het inhuren 

van een warmteregisseur die gemeenten die 

 €70.000  
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gezamenlijk gebruik gaan maken van een 

duurzame warmtebron en/of gezamenlijk een 

warmtenet gaan ontwikkelen, hierbij te 

faciliteren.  

2.1.2 OD IJmond, warmteregisseur 

Deze subsidie wordt ingezet voor het inhuren 

van een warmteregisseur die gemeenten die 

gezamenlijk gebruik gaan maken van een 

duurzame warmtebron en/of gezamenlijk een 

warmtenet gaan ontwikkelen, hierbij te 

faciliteren.  

 € 70.000  

2.1.2 Waterschap Amstel, Gooi en Vecht, 

Ecologische effecten van thermische energie 

uit oppervlaktewater (TEO) installaties 

 €  150.000  

2.1.3 Ontwikkelingsbedrijf NHN, Data Science 

Alkmaar   

Data Science Alkmaar (DSA) is een platform 

voor digitale innovatie dat bedrijfsleven, 

overheden en kennisinstellingen (triple helix) 

in Noord-Holland Noord inspireert en 

motiveert om met (big) data en kunstmatige 

intelligentie aan de slag te gaan t.b.v. 

regionale economische groei en ontwikkeling. 

Als provincie willen we hier voor de komende 

3 jaar een strategisch partnerschap mee 

aangaan. Halverwege de looptijd wordt dit 

geëvalueerd.   

 € 150.000 Nieuw 

2.1.4 C-creators, uitvoeren activiteiten om circulair 

bouwen te stimuleren 

Het doel van stichting C-creators is het 

versnellen van de transitie naar een circulaire 

bouw in de MRA. Ze bundelen kennis, maken 

deze collectief en passen deze proactief toe. 

Dit stelt partijen in staat om voor elk project 

de circulaire ambitie hoger te leggen.  

 € 80.000  

2.2.2 Hoogheemraadschap Rijnland, 

Bodemsanering terrein voormalig AWZI 

Rijsenhout 

Sanering van een PFAS verontreiniging op het 

terrein van de voormalige AWZI met van het 

Rijk ontvangen SPUK. 

 € 308.550 Nieuw 
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Programma 3 Ruimte en Water 

OD Naam subsidie aanvrager  Max subsidie 

2023 
Gewijzigd 

3.2.1 Alkmaar Noord, knooppuntontwikkeling fase 1  € 1.150.000 

€1.200.000 

Gewijzigd 

3.2.1 Gemeente Haarlem 

Knooppuntontwikkeling Haarlem Nieuw-Zuid 

betreft een nieuw OV-knooppunt buiten het 

centrum van Haarlem, een plek waar wonen en 

mobiliteit op elkaar zijn afgestemd. De 

ontwikkeling van een mobiliteitshub is een van 

de 4 projecten van de knooppuntontwikkeling 

(naast 3 woonprojecten). Hier komen 

belangrijke (H)OV-lijnen samen, plus een 

aanbod van deelmobiliteit en 

fietsparkeerplaatsen. Op 23 november 2021 

heeft GS een reservering van € 8 miljoen uit 

het OV-fonds toegekend aan dit OV-

knooppunt. Na verder dooronderzoek en het 

sluitend maken van de businesscase zal de 

gemeente Haarlem naar verwachting eind 2022 

de definitieve subsidieaanvraag indienen bij de 

provincie. 

 € 8.000.000  

3.2.3 NV Port of Den Helder, vervanging kadewand 

Het Nieuwe Werk 

Vooruitlopende op de ontwikkelingen vanuit 

het Maritiem Cluster wordt een nieuwe 

kadewand van -9m wordt geplaatst i.p.v. de 

reguliere vervanging van de huidige -7m 

variant.  

 € 1.000.000 Verwijderd 

3.2.3 Stichting projectbureau 

Noordzeekanaalgebied, Novi gebied  

Aanvullende subsidie ten behoeve van het zorg 

dragen voor een kwalitatief hoogwaardige en 

duurzame woon- en leefomgeving in het NOVI-

gebied NZKG met oog op hiermee 

samenhangende opgaven waaronder ten 

minste wordt verstaan klimaatadaptatie, 

verduurzaming, stikstof, energietransitie, 

circulaire economie, transitie landbouw, 

bodemgesteldheid, logistiek, verstedelijking en 

krimp. 

 € 100.000 Nieuw 

3.3.1 Vereniging Dorpswerk Noord-Holland, 

Toekomstplan voor dorp en dorpshuis 

 € 32.000 Nieuw 
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3.3.2 MRA, flexibele schil  

cofinanciering extra expertise en capaciteit 

woningbouw 

 € 8.700.000 Nieuw 

3.3.2 MRA, flexibele schil 

Subsidie voor instandhouding flexibele schil en 

keten versnelling 

 € 400.000 Nieuw 

3.4.2 Gemeente Hoorn, 3 bruggen en fietspad (Harry 

tekst aanleveren) 

 € 4.700.000 Nieuw 

3.4.3 HHNK, programmaplan ruimtelijke adaptatie 

NK 

Bijdrage in het samenwerkingsverband NK om 

ruimtelijke adaptatie een stap verder te 

brengen. 

 € 44.000 Nieuw 

3.4.2 Polder IJdoorn, natuurontwikkeling  € 1.500.000 Nieuw 

3.4.3 Wageningen University & Research, 

WWW.veiligheidslandschappen (Waarderijke, 

Waterrijke en Water.veiligheidslandschappen) 

 € 120.000 Nieuw 

3.5.1 Acacia, Zoete Toekomst  

Fase 2  Zoete Toekomst  is opgenomen in het 

maatregelenpakket van de zoetwaterregio 

Noord. De totale kosten bedragen 825.000 

euro. 25 % (=206.250 euro) wordt gefinancierd 

door het Deltafonds. Hiervoor zal de provincie 

een SPUK aanvraag indienen bij het Ministerie 

van I&M. De overige kosten komen uit de regio 

en hiervoor staan HHNK en PNH elk voor 50 % 

(=310.000 euro) aan de lat.  

 € 310.000 Nieuw 

3.5.2 Acacia, Zoete Toekomst  

Fase 2  Zoete Toekomst  is opgenomen in het 

maatregelenpakket van de zoetwaterregio 

Noord. De totale kosten bedragen 825.000 

euro. 25 % (=206.250 euro) wordt gefinancierd 

door het Deltafonds. Hiervoor zal de provincie 

een SPUK aanvraag indienen bij het Ministerie 

van I&M. De overige kosten komen uit de regio 

en hiervoor staan HHNK en PNH elk voor 50 % 

(=310.000 euro) aan de lat.  

 € 206.250 Nieuw 

3.5.2 PWN, ondergrondse drinkwaterberging 

De ondergrondse drinkwaterberging (ASR) is 

een project dat op de lijst 

zoetwatermaatregelen van de zoetwaterregio 

Noord staat en waarvoor in het Deltafonds 

zoetwater € 1,5 miljoen (=18 % van totale 

 € 1.500.000 Nieuw 
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kosten van € 8,2 miljoen ) is gereserveerd. 

In het DPZW afgesproken dat de provincie de 

SPUK aanvraag indient en middels een 

beschikking het ontvangen DF geld doorsluist 

naar de initiatiefnemer, in dit geval PWN.  

3.5.3 Sportvisserij Midwest Nederland, pilotproject 

loodvrij vissen 

Toelichting: doorgeschoven uit de lijst van 

2022. Bedrag verlaagd omdat er een deel voor 

AHV beschikbaar komt.  

         € 47.500 

 

Nieuw 

3.5.3 Amsterdamse Hengelsportvereniging , 

pilotproject loodvrij vissen 

Toelichting: Uitvoering van de Visie 

Waterrecreatie/duurzaamheid. Bijdragen aan 

de uitvoering van de Greendeal Sportvisserij 

door het instellen van 1 tot 3 pilotlocaties 

loodvrij vissen en daarbij het ter beschikking 

stellen van loodvrij materiaal en bijbehorende 

publiciteit. Een en ander in samenwerking met 

Sportvisserij Midwest Nederland, de lokale 

hengelsportvereniging en/of terreinbeheerder 

en mogelijk het betreffende waterschap. 

 € 12.500 Nieuw 

 

Programma 4 Bereikbaarheid 

OD Naam subsidie aanvrager  Max subsidie 

2023 

Gewijzigd 

4.2.1 Regionaal Overlegorgaan 

Consumentenbelangen Openbaar Vervoer 

Toelichting: 

Inhuur van een onafhankelijk voorzitter en 

secretaris  

 € 50.000  

4.1.2 Gemeente Alkmaar: Doorstroming OV en 

veiligheid Bergerweg 

Toelichting 

 

 € 550.000 Vervalt 

4.1.2 Gemeente Alkmaar: Haven Boekelermeer 

Toelichting: 

Deze haven draagt bij aan de 

mobiliteitstransitie door het verminderen van 

vachtverkeer over de weg en verminderd 

brugopeningen van de Leeghwaterbrug, 

waarmee de doorstroming op de N242 

 € 7.500.000 
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verbeterd.   

 

4.1.2 Gemeente Gooise meren: OV SAAl: Regionale 

fietsroutes 

Toelichting: 

Subsidie voor de realisatie van regionale 

doorfietsroutes in de Gooi en Vechtstreek 

 € 375.000  

4.1.2 Gemeente Gooise Meren: Stationsweg 

aanpassen 

Toelichting: 

Subsidie voor de herinrichting van de 

Stationsweg nabij station Naarden-Bussum 

 € 500.000  

4.1.2 Gemeente Hilversum: Fietsenstalling station 

Hilversum 

Toelichting: 

Subsidie voor de realisatie van een 

ondergrondse fietsenstalling bij station 

Hilversum 

 € 2.750.000 gewijzigd 

4.1.2 Gemeente Hilversum: Kleine spoorbomen 

Toelichting: 

Subsidie voor het verbeteren van de 

verkeersveiligheid/doorstroming van de 

gelijkvloerse spoorwegovergang ten westen van 

station Hilversum. 

  € 1.000.000 vervalt 

4.1.2 Gemeente Gooise Meren: Transformatielocatie 

fietsenstalling 

Toelichting: 

Subsidie voor de herinrichting van de oostzijde 

van station Naarden-Bussum 

 € 2.000.000 vervalt 

4.1.2 Gemeente Hilversum: Stationshal Hilversum 

 

Toelichting 

Subsidie voor uitvoeren planstudie naar 

uitbreiding stationshal Hilversum centraa 

 

 € 1.000.000 Nieuw 

4.1.2 Gemeente Haarlemmermeer: Fietsfile vrij 

realisatie F200 Amsterdam-Haarlem 

Toelichting: 

 €261.060 gewijzigd 
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Subsidie voor de verbetering van de F200, de 

doorfietsroute tussen Haarlem en Amsterdam. 

Het gaat in 2023 om het resterende deel van de 

subsidie; het grootste deel is aangevraagd in 

2022. 

4.1.2 Gemeente Haarlem: Fietsfile vrij realisatie F200 

Amsterdam-Haarlem 

Toelichting: 

Subsidie voor evaluatie, monitoring en/of 

fietsstimulering van de F200, de doorfietsroute 

tussen Haarlem en Amsterdam. Subsidie wordt 

in 2023 aangevraagd, nadat het routedeel in 

Haarlemmermeer is verbeterd. 

 € 159.441  

4.1.2 Gemeente Landsmeer: Pontje Ilpendam 

Toelichting: 

Subsidie voor bijdrage aan de exploitatie van 

het pontveer voor de jaren 2023-2026. In 2023 

willen wij voor de resterende jaren (2023, 2024, 

2025 en 2026) in één keer beschikken en in 

jaarlijkse voorschotten uitbetalen. In 2022 is 

minder beschikt dan oorspronkelijk was 

voorzien. Het verschil (€66.437) wordt opgeteld 

bij het gereserveerde bedrag in 2023. Het 

totaalbedrag wordt dan €386.437. Dit bedrag 

wordt in één keer beschikt en vervolgens in 

gelijke jaarschijven aan de gemeente uitbetaald. 

 € 386.437 gewijzigd 

4.1.2 Gemeente Haarlem: Doorfietsroute 

Kennemerland 

Toelichting: 

Subsidie verbetering fietsverbinding langs de 

N208 (Lodewijk van Deyssellaan) 

 € 452.250  

4.1.2 Gemeente Velsen: Doorfietsroute 

Kennemerland 

Toelichting: 

Subsidie verbetering fietsverbinding 

Hagelingerweg (deel 2) in Santpoort-Noord 

 € 209.634  

4.1.2 Gemeente Velsen: Velsertraverse 

fietsonderdoorgang 

Toelichting: 

Subsidie voor het gemeentelijke deel van aanleg 

van de fietsverbinding onder de Velsertraverse, 

tussen Station Beverwijk en Velsen Noord 

 € 1.300.000 vervalt 



52 

 

4.1.2 Gemeente Zaanstad: Verbindingsweg 

Dorpsstraat-Communicatieweg 

Toelichting: 

Aanleg van een verbindingsweg tussen de 

Communicatieweg en de Dorpsstraat in 

Assendelft aan te leggen. Deze verbindingsweg 

moet het verkeer op de Communicatieweg en 

de overlast die er mee gemoeid is verminderen, 

en de doorstroming te verbeteren.  

 € 1.300.000  

4.1.2 Gemeente Den Helder: Project KVSS  

Renovatie Boerenverdrietbrug 

 € 300.000 Gewijzigd 

4.1.2 Gemeente Den Helder: Project KVSS 

Verplaatsen jachthaven/museumhaven 

Willemsoord 

 € 500.000  

4.1.2 Recreatieschap Spaarnwoude: Pont 

Spaanrwoude 

 

Toelichting 

BIjddrage in de exploitatie van de pont 

Spaarnwoude 

 € 55.000 Nieuw 

4.1.2 Gemeente Huizen: OV knooppunt Crailo 

 

Toelichting 

Subsidie voor verbeteren 

ketenreisvoorzieningen bij busknooppunt Crailo 

 € 400.000 Nieuw 

4.1.2 Gemeente Gooisemeren: P+R Muiden 

 

Toelichting 

Subsidie voor verbetering 

ketenreisvoorzieningen nabij P+R muiden 

 €400.000 Nieuw 

4.1.2 Gemeente Huizen: OV knooppunt Huizen 

 

Toelichting 

Subsidie voor verbetering 

ketenreisvoorzieningen nabij busknooppunt 

Huizen 

 

 € 400.000 Nieuw 

4.1.2 Goois Natuurreservaat: Strekken westelijke  € 230.000 Nieuw 
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fietstoerit tunneltje La Place N525 

 

Toelichting: 

Subsidie voor 'strekken' fietstoerit tunneltje 

onder N525 nabij de La Place in Laren.  

 

4.1.2 Regio Gooi en Vecht: Ketenvoorzieningen rond 

Regiohubs Gooi en vechtstreek 

 

Toelichting 

Subsidie voor het realiseren van 

ketenreisvoorzieningen rond regiohubs in Gooi 

en Vecht 

 

 € 600.000 Nieuw 

4.1.2 Gemeente Zaanstad: Zaanbrug Meerkosten 

Toelichting: 

Meerkosten conform besluit iMPI2022-2029 

 

 € 2.664.172  

4.1.2 Gemeente Zaanstad: Zaanbrug 

duurzaamheidsmaatregelen 

 € 240.000  

 

Programma 5 Groen 

OD Naam subsidie aanvrager Max subsidie 

2023 

Gewijzigd 

5.1.1 Gemeente Schagen, Boskerpark realisatie NNN inrichting 

(NHN16) 
€ 247.000  

5.1.1 

 

Stichting Bovenlanden Aalsmeer; Groene As fase 3 en 4, 

inrichtingskosten 

Toelichting: doorgeschoven van 2021 naar 2022 

     € 1.491.700 

 

 

5.1.1 

 

Stichting Bovenlanden Aalsmeer; Groene As fase 5, 

inrichtingskosten 

Toelichting: doorgeschoven van 2021 naar 2022 

        € 520.000  

5.1.1 Landschap Noord-Holland, NNN inrichting Zandpolder 

(NHN17) 
€ 350.000  

5.1.1 Hoogheemraadschap Hollands Noorderkwartier, 

Uitgeester- en Heemskerkerbroek 

€ 700.000  

5.1.1 

 

WUR/Deltares, Living lab Koopmanspolder € 120.000  
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5.1.1 Natuur en milieufederatie, Kennisnetwerk 

natuurinclusief 

Toelichting: was alleen voor 2022 

         € 150.000 verwijderen 

5.1.1 Urgenda, MeerBomenNu 

Toelichting: was alleen voor 2022 

           € 50.000 verwijderen 

5.1.1 HHNK, oplossen van het vismigratieknelpunt bij het 

Zaancomplex 

€ 165.000 Nieuw 

5.1.1 

 

Jaap Prins (Maatschap Schermerdycke), Financiering van 

stalaanpassing van de ligboxstal  

Toelichting: doorgeschoven uit lijst 2022 

€ 75.000 Nieuw 

5.1.2 Gemeente Gooise Meren, Aanlegplaatsen trekvaart 

Muiden 

Toelichting: bedrag wordt in 2 delen verleend. 1e deel is 

in 2022 verleend. 

€ 420.000 

€ 280.000 

Gewijzigd 

5.1.2 Gemeente Gooise Meren , Biodiversiteit kernen € 70.000  

5.1.2 LTO-projecten, Boer actief in de Groene Uitweg € 80.000  

5.1.2 Gemeente Gooise Meren, Entree Muiden € 1.511.500  

5.1.2 Natuurmonumenten, Horstermeer landschapsbeleving € 63.910  

5.1.2 Staatsbosbeheer, klimaatbos Diemerscheg fase 2 € 500.000  

5.1.2 Natuurmonumenten, Linielandschap fort Nigtevecht € 48.895 Verwijderen 

5.1.2 Gemeente Gooise Meren, Muiden Noord-West fase 2 

Toelichting: bedrag gewijzigd 

€ 1.730.000 Gewijzigd 

5.1.2 Rijksmuseum Muiderslot, Buitenruimte Muiderslot fase 2 

Toelichting: Bedrag aangepast 

      € 250.000 

 

Gewijzigd 

5.1.2 Gemeente Gooise Meren, Natuurboulevard 2.0 

Toelichting: Subsidie ontvanger wordt gemeente Gooise 

Meren. Was Regio Gooi en Vechtstreek. 

€ 1.050.000 Gewijzigd 

5.1.2 Stichting Monumentenbezit, Recreatieve kwaliteit 's-

Graveland 

€ 1.800.000  

5.1.2 Gemeente Amsterdam, Rondje Diemerscheg € 70.000  

5.1.2 

 

Gemeente Diemen, Ecologische verbindingen 

Diemerscheg 

           € 70.000  

5.1.2 Regio Gooi en Vechtstreek, Vaarnetwerk € 142.500  

5.1.2 Gemeente Gooise Meren, Waterpoort Vecht € 265.000  

5.1.2 Rijksmuseum Muiderslot, Buitenruimte Muiderslot fase 2 € 707.000  
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5.1.2 

 

Gemeente Diemen: Strandje tweede Diem 

Toelichting: Aanleg van een klein zandstrandje langs het 

riviertje de Diem. Doelgroep zijn voetgangers en fietsers.  

€ 65.000 Nieuw 

5.1.2 

 

Gebiedscoöperatie Noord-Holland Zuid, Noordelijke 

Vechtpolders – Toekomstbestendig weidelandschap 

Toelichting: Integrale, toekomstbestendige inrichting van 

de Noordelijke Vechtpolders en versterking als 

weidevogelgebied 

      € 90.000 

 

Nieuw 

5.1.4 Recreatie Noord-Holland; Vitaal Platteland Alkmaarder- 

en Uitgeestermeer 

€ 1.020.000  

5.1.4 

 

Agrarische natuurvereniging Water, Land en Dijken, 

Boeren tegen bodemdaling regio Assendelft 

Toelichting: Dit project wordt geïntegreerd in een 

gebiedsproces tezamen met de andere opgaven in het 

landelijke gebied 

€ 69.000 Verwijderen 

5.1.4 

 

Agrarische natuurvereniging Water, Land en Dijken 

Toelichting: Project is al van start gegaan in 2022. 

         € 300.000 Verwijderen 

5.1.4 Agrarische natuurvereniging Water, Land en Dijken   

Vitaal Platteland Landelijk Noord 

Toelichting: was in 2022 beschikt 

€ 448.000 Verwijderen 

 

5.1.4 SBB  Vitaal Platteland Waterland-Oost 

Toelichting: Maatregelen ten behoeve van natuur- en 

waterkwaliteit in Waterland-Oost 

€ 2.900.000 

 € 3.700.000 

 

Gewijzigd 

5.1.4 

 

ANV Water Land en Dijken, Boerderijeducatie Laag 

Holland 

Toelichting: Aanbieden van boerderijeducatie aan 170 

klassen, tevens ontwikkeling van het lespakket naar een 

aanbod op alle landelijke opgaven 

       € 61.137 

 

Nieuw 

5.1.4 

 

Jaap Prins (Maatschap Schermerdycke), Financiering van 

stalaanpassing van de ligboxstal 

Toelichting: stalaanpassing van de ligboxstal van Jaap 

Prins zodat er emissiearm ruige mest geproduceerd kan 

worden. Reductie van stikstof en verbetering 

weidevogelbiotoop. 

       € 20.000 

 

Nieuw 

5.1.4 

 

Landschap Noord-Holland, VP Laag Holland klimaatbuffer 

groeiend veen 

Toelichting: In het Ilperveld worden maatregelen 

genomen om veengroei op gang te brengen. 

     € 827.500 

 

Nieuw 

5.1.4 Natuurmonumenten, VP Wormer- en Jisperveld  € 1.865.000 Nieuw 
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 Toelichting: Maatregelen ten behoeve van natuur- en 

waterkwaliteit en het recreatief medegebruik in het 

Wormer- en Jisperveld. 

 

5.2.1 

 

Gebiedscoöperatie Noord-Holland Zuid, 

professionalisering werkprocessen 

Toelichting: is in 2022 verleend 

        €25.000 

 

Verwijderen 

5.2.1 Stichting Natuurcollectief Noord-Holland, Begeleiding 

kleine natuurbeheerders 
€ 35.000  

5.2.1 

 

ANV Water Land en Dijken, Biodiversiteit in agrarisch 

gebied 

Toelichting: was alleen voor 2022 bedoeld. 

€ 100.000 Verwijderen 

5.2.1 

 

UvB, begeleiding kleine natuur beheerders  

Toelichting: Het betreft subsidie zodat Unie van 

Bosgroepen en NatuurCollectief Noord-Holland nieuwe 

leden kunnen administreren en begeleiden. 

       € 10.000 

 

Nieuw 

5.2.3 

 

Faunabeheereenheid, faunabeleid van de provincie 

Noord-Holland 

      € 1.270.000  

5.2.3 

 

Stichting RAVON afdeling FLORON, Borging botanisch 

erfgoed Noord-Holland (fase 1) 

Toelichting: Met dit project wordt de genetische 

diversiteit van inheemse planten in Noord-Holland 

veiliggesteld door zaden van Rode Lijstsoorten te 

verzamelen en deze op te slaan in de nationale 

zadencollectie ‘het Levend Archief’. 

 

       € 66.054 

 

Nieuw 

5.3.1 

 

Landschap Noord-Holland, Uitvoering Programma 

'Betrekken bij Groen' 

    €708.000  

5.3.2 Nationaal Park Zuid-Kennemerland, uitvoeren van de 

jaarlijkse activiteitenplan 

       € 160.789  

5.3.2 Nationaal Park Duinen van Texel, uitvoeren van de 

jaarlijkse activiteitenplan. 

       € 166.530  

5.3.2 Recreatie Noord-Holland, Beleving Oer-IJ, E-bikeroute € 70.000  

5.3.2 

 

Gemeente Castricum, Buitenpoort Castricum € 200.000  

5.3.2 

 

Recreatie Noord-Holland, transitie regeling 

Boerenlandpaden 

Toelichting: doorgeschoven van de lijst 2022. 

€ 65.000 Nieuw 

5.3.2 Stichting Oer-IJ , brugleuningen 

Toelichting: Het verbeteren van de toegankelijkheid en 

€ 70.000 Nieuw 
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 de beleving van het Oer-IJ landschap d.m.v. herkenbare 

brugleuningen over de waterlopen in het Oer-IJ 

landschap. 

5.3.3 

 

FME, Green Shipping Beunschip 

 

€ 441.073  

5.3.3 

 

FME, Green Shipping Baggerschip 

 

€ 405.529  

5.3.3 Waddengastronomie 

Toelichting: is in 2022 al beschikt 

€ 91.054 Verwijderen 

5.3.3 Waddenbaai, Rondje 

Toelichting: wordt hoogst waarschijnlijk niet gehaald in 

2023. 

      €700.000 

 

Verwijderen 

 

5.3.3 

 

Vogelbescherming Nederland, Wij en Wadvogels fase 2; 

2023-2026 

Toelichting; Fase 2 van de uitvoering van additionele 

maatregelen uit Actieplan Broedvogels zoals een + op 

N2000 maatregelen, buiten N2000 en additionele 

monitoring.  

      €800.000 

 

Nieuw 

 

Programma 6 Economie, Cultuur en Welzijn 

OD Naam subsidie aanvrager  Max subsidie 

2023 
Gewijzigd 

6.1.1 Glasvezelnetwerk Hollands Kroon B.V. Toelichting: 

Garantstelling voor de lening die nodig is voor de 

aanleg van het glasvezelnetwerk in Hollands 

Kroon. 

 € 12.200.000  

6.1.1. Gemeente Zaanstad, regionale detailhandelsvisie 

Zaanstreek-Waterland 

Toelichting: Bijdrage voor de totstandkoming van 

de regionale detailhandelsvisie Zaanstreek-

Waterland. 

 €10.000  

6.1.1 Gemeente Hoorn, regionale detailhandelsvisie 

West-Friesland 

Toelichting: Bijdrage voor de totstandkoming van 

de regionale detailhandelsvisie West-Friesland. 

 €10.000  

6.1.1 Gemeente Uithoorn, regionale detailhandelsvisie 

Amstelland-Meerlanden 

Toelichting: Bijdrage voor de totstandkoming van 

de regionale detailhandelsvisie Amstelland-

Meerlanden 

 €10.000  
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6.1.2. Regiodeal Maritiem cluster kop NH 

Gemeente Den Helder 

 €750.000 Nieuw 

6.1.3. Campus ontwikkeling. Stichting GreenPort Noord-

Holland Noord Alkmaar. 

Toelichting: aanjagen campusontwikkeling 

Techniek & Technologie ten behoeve van de 

klimaatopgave  

 €250.000 Nieuw 

6.1.3. Campus ontwikkeling.  Dudoc XP Heerhugowaard. 

Toelichting: aanjagen campusontwikkeling 

Techniek & Technologie ten behoeve van de 

klimaatopgave  

 €200.000 Nieuw 

6.1.3. Campus ontwikkeling. Stichting Vakschool 

Technische Installaties/House of Digital 

Amsterdam. 

Toelichting: aanjagen campusontwikkeling 

Techniek & Technologie ten behoeve van de 

klimaatopgave  

 €450.000 Nieuw 

6.1.3. Campus ontwikkeling. Stichting Purmervalley 

Purmerend 

Toelichting: aanjagen campusontwikkeling 

Techniek & Technologie ten behoeve van de 

klimaatopgave  

 €200.000 Nieuw 

6.1.3. Campus ontwikkeling. Coöperatie NexTechnician 

Mobiliteitstechniek Amsterdam. 

Toelichting: aanjagen campusontwikkeling 

Techniek & Technologie ten behoeve van de 

klimaatopgave  

 €200.000 Nieuw 

6.1.3. Campus ontwikkeling. The Media Talent & 

Innovation Campus Hilversum. 

Toelichting: aanjagen campusontwikkeling 

Techniek & Technologie ten behoeve van de 

klimaatopgave 

 €200.000 Nieuw 

6.1.3. Campus ontwikkeling. Stichting Greenport 

Aalsmeer. 

Toelichting: aanjagen campusontwikkeling 

Techniek & Technologie ten behoeve van de 

klimaatopgave 

 €200.000 Nieuw 

6.1.4 Greenport Noord-Holland Noord/ Campus 

Agrarisch Waterbeheer 

Toelichting: Watertransitie voor een 

klimaatbestendige en weerbare landbouw 

 €50.000 Vervallen 
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6.1.4 Greenport Aalsmeer/programmabureau 

Toelichting: Samenwerkingsverband glastuinbouw 

regio Aalsmeer. 

 €150.000  

6.1.4 Greenport Aalsmeer/uitvoeringsprogramma 

Toelichting: Projecten op gebied van ruimtelijke 

clustering,versterking en verduurzaming 

glastuinbouw. 

 €100.000  

6.1.4 Greenport Noord-Holland Noord 

/programmabureau 

Toelichting: Samenwerkingsverband agrosector 

regio Noord-Holland Noord. 

 € 165.000  

6.1.4 Greenport Noord-Holland-

Noord/uitvoeringsprogramma 

Toelichting: Projecten op gebied van versterking 

en verduurzaming agrosector. 

 € 100.000  

6.1.4 Greenports Nederland/programma 

Toelichting: Landelijk samenwerkingsverband 

agrosector. 

 € 150.000  

6.1.4 Stichting Sichting Fieldlab Bol 

Toelichting: Project-innovatie en verduurzaming 

bollenteelt. 

 € 50.000 Vervallen 

6.1.4 Stichting Voedsel Verbindt/programmabureau 

Toelichting: Het faciliteren van het regionaal 

organiserend vermogen op voedselvraagstukken. 

 € 125.000  

6.1.4 Stichting Voedsel Verbindt/uitvoeringsagenda 

2020-2023 

Toelichting: Het stimuleren van regionale korte 

keten projecten. 

 €150.000  

6.1.4 Stichting Foodvalley/programmabureau TPC 

Toelichting: Het stimuleren van de eiwittransitie 

van dierlijk naar plantaardig. 

 € 20.000  

6.1.4 Aeres Hogeschool/lectoraat bodem 

Toelichting: Het brengen en verbinden van 

bodemkennis naar de boerenpraktijk. 

 € 50.000  

6.2.1 St Plein C  

Toelichting: Schade als gevolg van corona. 

 € 15.000  

6.2.1 

 

St NMF/Steunpunt Monumenten & Archeologie 

Toelichting: Schade als gevolg van corona. 

 €8.376  
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6.2.1 Plein C 

Toelichting: Uitvoering programma 

Cultuureducatie met Kwaliteit 2021-2024 

 €750.000  

6.2.1 Probiblio 

Toelichting: Uitvoering van de provinciale 

wettelijke taken in het bibliotheekstelsel. 

 €3.607.478  

6.3.1 Stichting NMF/Steunpunt M&A 

Toelichting: Uitvoering wettelijke taken en 

provinciaal beleid m.b.t. monumenten en 

archeologie. 

 € 187.941 Gewijzigd 

6.3.1 Mooi Noord-Holland/Steunpunt M&A 

Toelichting: Uitvoering wettelijke taken en 

provinciaal beleid m.b.t. monumenten en 

archeologie. 

 € 290.059 Gewijzigd 

6.3.2 Molenfederatie 

Toelichting: Projectsubsidie voor het organiseren 

van o.a. de Molencontactdag. 

 € 15.000  

6.3.2 Rijksmonument Artis-Aquarium 

Toelichting: Ter uitvoering van Motie M187 

Instandhouding en verduurzaming Artis, bijdragen 

in de opgave op voorwaarde van sluitende 

begroting. 

 €2.700.000 Nieuw 

6.3.2 Noord-Hollands Archief / verhalenplatform 

Oneindig Noord-Holland. 

Toelichting: Voor een breed publiek ontsluiten 

van cultuurhistorische verhalen uit Noord-Holland 

via verhalenplatform Oneindig Noord-Holland. 

 € 124.000  

6.3.3 Museum Kaap Skil 

Toelichting: Ten behoeve van de presentatie van 

de Palmhoutwrak-collectie. 

 € 1.000.000   

6.3.3 Nationale Monumentenorganisatie (NMO) 

Toelichting: Overdracht kasteelterrein 

Nuwendoorn 

 € 2.100.000 Vervallen 

6.4.1 ROP Midden West 

Toelichting: Begeleiding leer-werktrajecten 

restauratiemarkt 

 € 17.000  

6.4.2  Gemeente Gooise Meren/ Verder met de Vesting 

Muiden 

 Doel van dit programma is versterking van de 

cultuurhistorische en recreatieve waarde van 

 € 800.000 

€ 3.265.000 

 

Gewijzigd 
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Muiden. Een samenwerking tussen gemeente, 

Gewest, Rijkswaterstaat en provincie. 

Deelprojecten zijn:  verbetering Vestingplein, 

herstel schootsvelden, herinrichten P1 en P2 en 

verleggen Mariahoeveweg met 

landschapsherstel, 

6.4.2 Regio Gooi- en Vechtstreek, Nieuwe werken 

nieuwe Hollandse waterlinie 

Doelstelling is het bevorderen van de bekendheid 

en leesbaarheid van de late periode van de 

Stelling van Amsterdam en Nieuwe Hollandse 

Waterlinie en dit te verbinden aan recreatieve, 

cultuurhistorisch en ecologische doelstellingen. 

 € 490.000  

6.4.2 Gemeente Amsterdam, Schansen 

Doelstelling is het beter leesbaar maken en de 

recreatieve kwaliteit vergroten van belangrijke 

historische onderdelen van de Vestingstad 

Weesp. Het gaat hierbij om het bastion Nieuw 

Agtkant en het realiseren van een coupure bij de 

Utrechtseweg als markering van de historische 

entree van Weesp. 

 € 400.000  

6.4.2 Recreatie Noord-Holland, Fort benoorden 

Spaarndam 

Voor restauratie en herontwikkeling Fort.  

 € 1.000.000  

6.4.2 Gemeente Gooise Meren – Verder met de vesting 

Muiden Vestingwallen 

 € 805.000 

€ 600.000 

Gewijzigd 

6.5.1 Vereniging Dorpswerk Noord-Holland 

Toelichting: De provincie stimuleert de vitaliteit 

van gemeenschappen. Via Dorpswerk worden 

initiatieven ondersteund op het gebied van 

leefbaarheid en sociale samenhang. 

 € 60.000  

6.5.1 

NOC*NSF / challenges sport 

Toelichting: De provincie wil sportverenigingen 

stimuleren om de acceptatie van LHBTIQ 

bespreekbaar te maken binnen hun vereniging. 

Namens de provincie voert NOC*NSF een 

servicebudget uit om verenigingen tools te bieden 

om dit bespreekbaar te maken. 

 €150.000  

 

Programma 7 Economisch Herstel en Duurzaamheid 

OD Naam subsidie aanvrager Max subsidie 

2023 
Gewijzigd 
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7.1.1 RPA-NHN, Servicepunt techniek Noord-Holland-Noord € 100.000 Verwijderd 

7.1.1 Vakschool technische installaties (VTI), Servicepunt 

techniek Groot Amsterdam 

€ 100.000 Verwijderd 

7.1.1 Servicepunt techniek Utrecht/Amersfoort, Servicepunt 

techniek Gooi en Vecht 

€ 100.000  

7.1.1 DudokXP-Infrabindt-Horizon College/Leerwijkcentrum 

Energie 

€ 30.000 Verwijderd 

7.1.1 Huis van het werk, RPA-NHN, match Noord-Holland-

Noord 

€ 100.000 Verwijderd 

7.1.1 Stichting SmartsMakersAcademy and Network, 

Haarlem: MKB skillsroute 

€ 250.000 Verwijderd 

7.1.1 Bouwmensen, gemeenschappelijke restauratie 

opleiding van en met ROC’s. 

Het ontwikkelen van een specialistische kopstudie 

restauratie op MBO niveau.  

€ 250.000  

7.1.1 Hogeschool/ Universiteit van Amsterdam, Pilot MKB-

Digitale Circulaire werkplaats 

€ 450.000  

7.1.1 RPA-NHN ism Greenport-NHN, Inclusieve leer- 

werklocaties en trajecten  

€ 450.000  

7.1.1  Duurzaam Gefinancierd, Project 

Duurzaamheidsfonds Noord-Holland 

 € 2.600.000  

7.1.1 TNO, Contigenten aanpak  € 2.000.000  

7.1.1 ROC Horizon College e.a , Hoorn, Ontzorg de 

zorg  

 € 150.000 Nieuw 

7.1.1 Gemeente Velzen/ TIPC-fonds,  

Duurzaamheid door innovatie en 

ontwikkelen human capital (JTF). 

 € 500.000 Nieuw 

7.1.1 Techport, Opschalen en verduurzamen 

loopvermogen (ver)duurzamen haven- en 

maakindustrieketens (NGF). 

 € 550.000 

 

Nieuw 

7.1.1 Techport, doorontwikkeling SPT-IJmond-

Zuid-Kennemerland. 

 Bouwen aan de infrastructuur voor 

duurzame toeleiding naar de techniek (JTF), 

Techport. 

 €250.000 

 

Nieuw 

7.1.1 Techport, Bijdragen in regio-campagne 

“Work in Transition”  

Opzetten en uitvoeren 

doelgroepencampagne voor werken in de 

energietransitie, Techport (JTF). 

 € 150.000 Nieuw 
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7.1.1 Techport, Oriëntatiecentrum 

Werken in en aan een duurzaam en groene 

regio (JTF) 

 € 350.000 Nieuw 

7.1.1 Techlands, ontwikkelen leer-werklocatie 

Poelenburg-Peldersveld, (onderdeel 

regiodeal Zaan-IJ II). 

 € 250.000 Nieuw 

7.1.1 Stichting InfraBindt, Netwerk Weg en 

waterbouw en het nieuwe bouwen (Dudok 

XP). 

 € 5.000 Nieuw 

7.1.1 Vakschool technische installaties, vergroten 

economische impact van de klimaatopgaven 

(NGF). 

 € 500.000 Nieuw 

7.1.1 Greenport NHN/Aalsmeer, opschalen en 

verduurzamen loopvermogen duurzame 

agriketens (NGF) 

 € 500.000 Nieuw 

 

 

 



2023 

1 

Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 17 januari 2023 

Onderwerp: Eerste begrotingswijziging 2023 

Kenmerk: 1960112/1960114 

Bijlagen: 

- Eerste begrotingswijziging 2023

1. Inleiding

 Hierbij bieden wij u de Eerste begrotingswijziging 2023 aan. De eerste begrotingswijziging 

2023 is onderdeel van de Noord-Hollandse P&C-cyclus die bestaat uit de kaderbrief, de 

begroting, begrotingswijzigingen en de jaarstukken. In deze eerste begrotingswijziging worden 

de geraamde inkomsten en uitgaven in de begroting 2023 bijgesteld op basis van een aantal 

autonome ontwikkelingen en de actuele verwachtingen. Deze begrotingswijziging bevat 

daarnaast, conform de aangenomen moties bij de begroting 2023, ook een aantal inhoudelijke 

wijzigingen.  

In deze voordracht stellen wij u het volgende voor: 

• In te stemmen met de Eerste begrotingswijziging 2023.

• In te stemmen met een aantal kredietbesluiten vanuit de actualisatie van het integraal

meerjarenprogramma infrastructuur (iMPI)
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2. Doelstellingen en evaluatiecriteria

De Eerste begrotingswijziging is een standaard onderdeel van de P&C-cyclus en stelt Provinciale 

Staten in staat om het budgetrecht uit te oefenen.  

3. Overzicht inhoudelijke voorstellen

In deze eerste begrotingswijziging leggen wij naast de meer reguliere technische en autonome 

ontwikkelingen ook twee inhoudelijke bijstellingen voor. Voor het realiseren van onze ambities 

op het gebied van mobiliteit en milieu hebben zich richting het einde van 2022 een tweetal 

ontwikkelingen voorgedaan die vragen om een bijstelling van de provinciale begroting 2023. 

Hieronder volgt een toelichting op deze bijstellingen: 

Intensivering VTH taken (programma 2-klimaat en milieu) 

Voor de uitvoeringsprogramma’s van de omgevingsdiensten is in 2023 naar de huidige 

inschattingen € 37 miljoen nodig. Het beschikbare budget voor 2023 in de begroting bedraagt 

€ 31 miljoen. Wij stellen voor de begroting voor de VTH taken structureel met € 6 miljoen te 

verhogen. De aanvullende middelen zijn nodig voor een intensivering van taken (hogere 

ambities) en voor de uitvoering van extra taken passend binnen het bestaande beleid. In de 

tabel hieronder is de kostenstijging van € 6 miljoen nader gespecifieerd. Binnen de huidige 

begroting is geen dekking voor deze aanvullende kosten. Richting komende 

uitvoeringsprogramma’s van de omgevingsdiensten wordt bekeken hoe eventuele bijstellingen 

een betere plek in de P&C cyclus van de provincie kunnen krijgen om de integrale 

besluitvorming over de provinciale inkomsten en uitgaven te bevorderen. 

Specificatie aanvullende kosten VTH 

Specificatie Bedrag 
 (x € 1.000) 

Aanvullende kosten programma Tata Steel 3.100 

Aanvullende kosten reguliere VTH taken (Bouw/Milieu/Bodem) 2.000 

Aanvullende kosten VTH taken Datacenters 600 

Overig 400 

Totaal 6.100 

Provinciale bijdrage MIRT t.b.v. doortrekken Noord-Zuidlijn naar Hoofddorp 

Op 4 oktober 2022 heeft de provincie de bereidheid uitgesproken om samen met de partners 

uit de Nationale Alliantie zich bestuurlijk en ambtelijk in te zetten voor realisatie van de 

projecten Zuidasdok, Doortrekken Noord/Zuidlijn naar Schiphol en Hoofddorp en sluiten 

Metroring Amsterdam. 
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De provincie heeft daarbij besloten een bijdrage ter grootte van € 24 miljoen beschikbaar te 

stellen met als voorwaarden:  

a. De bijdrage een lumpsum-bijdrage betreft waarop geen prijsindexatie wordt toegepast;

b. De bijdrage ten goede komt aan het doortrekken van de Noord-Zuidlijn naar Hoofddorp;

c. De gemeenten Amsterdam, Haarlemmermeer en de Vervoerregio Amsterdam eveneens

substantieel financieel bijdragen aan deze projecten; 

d. De provincie Noord-Holland niet risicodragend in de genoemde projecten participeert.

Dit onder voorwaarde van het beschikbaar stellen van de benodigde middelen door Provinciale 

Staten. ` 

Vervolgens zijn op 11 november 2022 nadere afspraken gemaakt in het bestuurlijk overleg 

MIRT tussen Rijk en regio. Hierover hebben wij u geinformeerd met onze brief “BO MIRT 2022” 

met kenmerk 1929543/1929546, paragraaf 4 “Afspraken Investeringen in OV-verbindingen 

Zuidasdok, Noord/Zuidijn, Ringlijn”. Deze brief is besproken in uw commissie Bereikbaarheid en 

Mobiliteit op 23 januari 2023.  

Om de middelen voor deze bijdrage te reserveren stellen wij voor om € 24 miljoen vanuit de 

Algemene Reserve in de Reserve Uitvoeren Mobiliteitsbeleid te storten. Deze middelen zullen 

worden ingezet wanneer de plannen ten uitvoer komen.  

Dekkingsvoorstel 

Bovengenoemde ontwikkelingen leggen leggen een substantieel beslag op de provinciale 

begroting. Om deze bijstellingen te kunnen doen is een dekkingsvoorstel noodzakelijk.  

Doortrekken Noord-Zuidlijn: 

Onze bijdrage aan het doortrekken van de Noord-Zuidlijn betreft een incidentele uitgave die dus 

ook uit incidentele middelen gedekt kan worden. Het voorstel is om de bijdrage te dekken 

vanuit de Algemene reserve. Aan dit dekkingsvoorstel liggen de volgende afwegingen ten 

grondslag: 

Binnen de portefeuille mobiliteit is geen vrije ruimte om de toekomstige bijdrage van € 24 

miljoen uit te kunnen dekken. Wij achtten het op dit moment onwenselijk voor de dekking van 

deze bijdrage bestaande reserveringen/projecten in de mobiliteitsreserves te schrappen. Mede 

gelet op de toenemende structurele lasten binnen deze portefeuille zoals nader toegelicht in de 

technische briefing aan de commissies EFB en M&B van 12 september. 

Een andere optie voor een dekkingsvoorstel zou zijn om een herprioritering binnen de 

begroting te doen waarmee via een ombuiging een reservering voor bestaande 

plannen/ambities beschikbaar worden gesteld t.b.v. de bijdrage aan het doortrekken van de 

Noord-Zuidlijn. Voor deze optie hebben wij niet gekozen omdat wij het op dit moment 

onwenselijk vinden om middelen vrij te spelen door bestaande plannen/ambities te laten 

vervallen. Juist omdat de algemene middelen de ruimte bieden voor een dekkingsvoorstel 

zonder ombuigingen hebben GS hier de voorkeur aan gegeven. 

Belangrijke randvoorwaarde om de algemene reserve in te kunnen zetten als dekking is dat de 

omvang van de algemene reserve voldoende is en blijft om tegenvallers/risico’s op te kunnen 

vangen. Dat is op dit moment voor Noord-Holland het geval. De omvang van de algemene 

reserve blijft ook na deze uitname voldoen aan de gestelde normen. De ruimte in de algemene 

reserve die nu ingezet kan worden komt voort uit de volgende ontwikkelingen: 
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• Bij de Eerste begrotingswijziging 2021 is om € 175 miljoen vrij te spelen voor onder

andere motie 42 een omzetting gedaan van de dekking van investeringen vanuit de

kapitaallasten reserve naar de reguliere begroting zodat de kapitaallasten reserves

ingezet konden worden voor andere doelen. Hierbij is, om financieel technische redenen

zoals toegelicht in de kaderbrief 2022, € 31 miljoen meer vrijgevallen vanuit de

reserves dan de benodigde € 175 miljoen. Deze € 31 miljoen is nu geoormerkt

gereserveerd binnen de algemene reserve tot nadere besluitvorming over de

kapitaallasten reserve systematiek heeft plaatsgevonden. Omdat onder deze € 31

miljoen op dit moment geen plannen/ambities liggen zou deze kunnen worden ingezet

als dekkingsbron voor voorliggend voorstel.

• Het huidige begrotingssaldo voor 2022 (na LBW) bedraagt € 21,6 miljoen voordelig. Het

resultaat over 2022 is pas bekend na opmaken van de jaarrekening maar op basis van

de begroting is wel de verwachting dat 2022 met een positief resultaat zal worden

afgesloten. Een positief rekeningresultaat vloeit in principe naar de algemene reserve

waarna via het kaderbriefproces gekeken wordt naar eventuele bestedingen vanuit deze

ruimte.

Wij achtten het om bovenstaande redenen verantwoord om de reservering voor onze bijdrage 

aan het doortrekken van de Noord-Zuidlijn te dekken vanuit de algemene reserve. 

Intensivering VTH taken 

Voor de bijdrage aan het doortrekken van de Noord-Zuidlijn geldt dat dit een incidentele 

uitgave is, wat dus ook gedekt kan worden vanuit incidentele middelen. Voor de toename van 

de VTH kosten geldt dat deze toename een structureel karakter heeft en dat hier dus ook 

structureel dekking voor nodig is. In de vastgestelde begroting 2023 en meerjarenraming 2024-

2026 (zie ook de tabel hieronder) is er vanaf 2024 structureel ruimte in de begroting om de 

aanvullende € 6,1 miljoen aan kosten voor de omgevingsdiensten te dekken vanuit het 

begrotingssaldo. Voor 2023 is dit niet het geval en is het voorstel om de extra bijdrage 

eenmalig te dekken vanuit de Algemene reserve.  

Dekking intensivering VTH taken vanuit begrotingssaldo   Min is voordelig 

Begrotingssaldo ( x  € 1.000 ) Saldo 2023 Saldo 2024 Saldo 2025 Saldo 2026 

Vigerend begrotingssaldo (inclusief addendum) 1.650 -27.006 -35.620 -7.904

Intensivering VTH taken 6.135 6.135 6.135 6.135 

Dekking intensivering VTH taken 2023 vanuit de 
algemene reserve 

-6.135

Fictief* begrotingssaldo na besluitvorming over 
voorliggende voorstel 

1.650 -20.871 -29.485 -1.769

* Fictief omdat deze opstelling ervan uitgaat dat dit voorstel de enige ontwikkeling is die het begrotingssaldo
beïnvloed.

Een belangrijke kanttekening bij het dekken van deze kosten vanuit het begrotingssaldo is dat 

de beschikbare begrotingsruimte in de jaren 2024 tot en met 2026 voor een deel wordt 

veroorzaakt doordat veel van de uitgaven in de huidige begroting tijdelijk/incidenteel in de 

09



2023 

5 

begroting zijn opgenomen tot en met 2023-2024. Het inzetten van deze ruimte voor de 

intensivering van de VTH taken verkleint de mogelijkheid om het incidentele beleid dat nu 

wordt uitgevoerd in de toekomst voort te kunnen zetten. Zie ook de toelichting hierop in de 

perspectiefnota en de specificatie van deze incidentele begrotingsposten in de bijlage van de 

perspectiefnota.  

2.3.2 Niet Budgettair Neutrale Wijzigingen. (NBN) 
Niet budget neutrale wijzigingen zijn de mutaties in de Eerste Begrotingswijziging die het 

begrotingsresultaat beïnvloeden. Het Begrotingssaldo van 2023 vóór de eerste 

begrotingswijziging was € 1,65 miljoen nadelig. Het saldo wordt bij deze begrotingswijziging 

met € 4,46 miljoen nadelig bijgesteld waarna het begrotingssaldo € 6,11 miljoen nadelig 

bedraagt. Deze paragraaf heeft als doel om inzicht te geven in de ontwikkelingen die per saldo 

leiden tot deze negatieve bijstelling.  

Ontwikkeling 

Financieel effect op het 

begrotingsresultaat 

(x € 1.000) 

Voordelig 

(V) / Nadelig

(N) 

Begrotingsresultaat voor eerste begrotingswijziging 1.650 N 

A. Algemene uitkering Provinciefonds -2.975 V 

B. Verwerking begroting 2022 IPO/BIJ12 988 N 

C. Indexatie OV-Concessies 3.920 N 

D. Uitvoeren Grondbeleid in 2023 -3.000 V 

E. Hogere pacht- en huurinkomsten -400 V 

F. Verlaging beheerbudget verkochte objecten -300 V 

G. Ophoging budget Omgevingsdiensten 6.126 N 

H. Overige mutaties < € 100.000

Programma 6 Economie, Cultuur & Welzijn 80 N 
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Begrotingssaldo 2023 na eerste begrotingswijziging 6.109 N 

A. Algemene uitkering Provinciefonds

De algemene uitkering van het provinciefonds wordt op basis van de septembercirculaire 2022 

met €2,78 miljoen voordelig bijgesteld. Het accres is in de septembercirculaire gestegen ten 

opzichte van de meicirculaire als gevolg van hogere verwachte Rijksuitgaven. Dit komt onder 

andere door een hoger geraamde loon- en prijsontwikkeling en door het koopkrachtpakket waar 

het Rijk toe besloten heeft. 

Daarnaast wordt de algemene uitkering met €1,27 miljoen verhoogd in verband met de 

verhoging van de beheersvergoeding vanuit het Subsidiestelsel Natuur en Landschap (SNL). Zie 

OD 5.2.1 voor verdere toelichting. 

OD Wijziging Bedrag ( x € 1.000) 

8.1.2 Algemene Uitkering Provinciefonds (hogere uitkering dus voordelig) -2.795

8.1.2 Algemene uitkering provinciefonds  - Natuur; SNL -1.269

5.1.2 Uitgaven Natuur; SNL 1.269 

Totaal netto effect algemene uitkering obv septembercirculaire -2.795 V

B. Verwerking begroting 2022 IPO/BIJ12

Op 9 mei 2022 is de kaderbrief 2023 van het IPO en BIJ12 besproken in de commissie EFB. Na 

de goedkeuring van het IPO-bestuur zijn de twee begrotingen 2023 ter goedkeuring voorgelegd 

aan de Algemene Vergadering van het IPO. 8 november 2022 heeft de AV de twee begrotingen 

goedgekeurd. De begrotingen van het IPO en BIJ12 leiden tot een hogere bijdrage van de 

provincie in Noord-Holland in 2023. 

IPO begroting 2023 

De begroting van het IPO leidt tot een lagere bijdrage voor de provincie Noord-Holland. Ten 

opzichte Ten opzichte van de begroting 2022 zal de bijdrage van de provincie Noord-Holland 

aan het IPO dalen met € 531.000 naar een totaal bedrag van € 2,5 miljoen. Een deel van deze 

besparing zit in het doorschuiven van taken van het IPO naar BIJ12 op het gebied van ‘Vitaal 

Platteland’. Het gaat om een bedrag van € 431.000 dat vanuit de bijdrage van de provincie 

Noord-Holland wordt doorgeschoven naar BIJ12. Daarnaast wordt een aantal bestuurlijke 

besluiten uitgewerkt waar de provincies en het IPO-bestuur in een eerder stadium mee akkoord 

zijn gegaan. 

BIJ12 Begroting 2023  

De Begroting 2023 van BIJ12 bevat een aantal bijstellingen die tot een hogere bijdrage van de 

provincie Noord-Holland leiden.  

Er is sprake van een stijging van de benodigde bijdrage aan BIJ12 ten opzichte van 2022. De 

grootste toename van de bijdrage van Noord-Holland komt voort uit de actualisatie van de 
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tegemoetkoming en taxatiekosten voor de Faunazaken/Ganzenregeling. Zoals eerder toegelicht 

bij de Kaderbrief 2023 van BIJ12 is het nu beter inzichtelijk wat de daadwerkelijke kosten zijn 

voor dit programma. Gedeputeerde Staten heeft de kaderbrief 2023 van BIJ12 dit voorjaar 

goedgekeurd. De totale bijdrage voor BIJ12 van Noord-Holland neemt toe tot € 13,72 miljoen 

voor 2023. 

Het totale effect van de IPO/BIJ12 mutaties op de eerste begrotingswijziging is € 988.000 

negatief. 

OD Wijziging Bedrag ( x € 1.000) 

IPO 

1.4.2 IPO bijdrage Openbaar Bestuur 289 

2.2.2 IPO bijdrage Milieu, Energie en Klimaat 37 

3.1.1 IPO bijdrage Regionale Economie 56 

4.1.1 IPO bijdrage Mobiliteit 42 

6.1.1 IPO bijdrage Regionale Economie 4 

BIJ12 

5.2.3 Bijdrage BIJ12 Vitaal platteland -24

5.2.3 Bijdrage BIJ12 Interne organisatie 166 

5.2.4 Bijdrage BIJ12 Faunazaken 167 

8.1.8 Bijdrage BIJ12 t.b.v. gemeenschappelijke beheerorganisatie 251 

Totaal effect IPO/BIJ12 begroting 2022 op het Begrotingsresultaat 988 N 

C. Indexatie OV-Concessies
Jaarlijks wordt de bijdrage voor de OV-concessies geïndexeerd. Dit gebeurt op basis van de 

indexcijfers die in de overeenkomsten worden gehanteerd. Voor verdere toelichting, zie OD 

4.2.1.

09



2023 

8 

D. Uitvoeren Grondbeleid 2023
Een grondruil is niet afgerond in 2022. Dit zal plaats vinden in 2023. Voor verdere toelichting 

zie OD 3.2.5. 

E. Hogere pacht- en verhuurinkomsten
Met het nieuwe pachtbeleid (GS 26-5-2020) vindt de uitgifte van de provinciale pachtgronden
plaats op inschrijving, waarbij prijs één van de criteria is. Tevens worden steeds meer woningen
in ons bezit verhuurd in plaats van antikraak. Dit leidt tot structureel hogere pachtprijzen en
huurinkomsten.

F. Verlaging beheerbudget verkochte objecten
Doordat meerdere objecten met hoge beheerlasten de afgelopen jaren zijn verkocht (b.v. Crailo,
Nuwendoorn), kan het beheerbudget structureel worden verlaagd. Dit heeft ook effect op de
begroting 2023.

G. Ophoging budget Omgevingsdiensten
Voor de uitvoeringsprogramma’s van de Omgevingsdiensten is in 2023 afgerond € 37,26
miljoen nodig. Het beschikbare budget voor 2023 is € 31,14 miljoen. De verhoging  van € 6,12
miljoen  wordt enerzijds veroorzaakt door een intensivering van taken en anderzijds door extra
taken passend binnen het bestaande beleid. Binnen de huidige begroting is geen dekking
gevonden om het genoemde tekort te financieren. Vanwege de structurele aard van de kosten, is
het niet mogelijk deze kosten uit de (eventueel) beschikbare reserves te financieren. Daarom
wordt voorgesteld dit tekort uit de algemene middelen te financieren.

2.3.3 Uitgestelde Intenties (UI) 
In de Laatste Begrotingswijziging hebben uw Staten reeds besloten om voor €  1,62 miljoen aan 

uitgestelde intenties door te schuiven van 2022 naar 2023. In voorliggende begrotingswijziging 

worden de betreffende budgetten toegevoegd aan de begroting van 2023. Daarnaast zijn in 

deze begrotingswijziging een aantal nieuwe 'uitgestelde intenties' opgenomen voor een 

totaalbedrag van € 123.000. De nieuwe 'uitgestelde intenties' zullen hieronder worden 

toegelicht.  
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Overzicht uitgestelde intenties 

Uitgestelde intenties 
Bedrag 

 (x € 1.000) 

Verwerken Uitgestelde intenties Laatste Begrotingswijziging 2022 in de begroting voor 
2023 

1.615 

Nieuwe uitgestelde intenties Eerste begrotingswijziging 2023 

A. Openbaar Bestuur: Verkiezingsbudget Statengriffie 40 

B. Openbaar Bestuur: Agenda Weerbaar Noord-Holland 83 

Totaal Uitgestelde intenties 1.738 

A. Openbaar Bestuur: Verkiezingsbudget Statengriffie
Voor de verkiezingen, die op 15 maart 2023 plaats gaan vinden, is in het jaar voorafgaand aan
de verkiezingen een gedeelte van het budget beschikbaar voor eventuele op voorhand
vooruitbetaalde kosten. Dit jaar is het budget niet gebruikt en wordt verzocht het gehele bedrag
via de UI naar boekjaar 2023 over te hevelen.

B. Openbaar Bestuur: Agenda Weerbaar Noord-Holland
Van het budget van de Agenda Weerbaar Noord-Holland wordt €83.000 meegenomen naar
volgend jaar. De Agenda Weerbaar Noord-Holland bestaat uit diverse deelprojecten met
verschillende doorlooptijden. Het budget bestaat uit niet bestede middelen van UVR
Bestuurlijke Weerbaarheidsscans.

2.3.4  Begrotingsneutrale wijzigingen (BN) 
Begrotingsneutrale wijzigingen zijn wijzigingen die geen effect op het saldo van de begroting 

hebben. Ze zijn opgeteld bij elkaar altijd 0. Omdat wel het totaal aan baten en het totaal aan 

lasten per programma wijzigt, is hierop het budgetrecht van uw Staten van toepassing. Daarom 

worden deze mutaties hierbij aan u voorgelegd. Het betreft vaak een verschuiving van lasten 

tussen twee begrotingsprogramma's en bijstellingen van specifieke baten (bijdragen van 

derden), waar even hoge lasten tegenover staan. Begrotingsneutrale wijzigingen groter dan € 

100.000 zijn toegelicht en worden aangeduid met het kenmerk ‘BN’.  

2.3.5 Reserves (RESV) 
Veel uitgaven van de provincie fluctueren sterk over de jaren en worden gedekt vanuit de 

bestemmingsreserves. Omdat deze uitgaven worden gedekt vanuit de bestemmingsreserves, 

hebben wijzigingen hierin geen effect hebben op het begrotingssaldo. De mutaties die zijn 

doorgevoerd in de uitgaven, gedekt vanuit de bestemmingsreserves, zijn te vinden in de 

toelichtingen bij de programma’s. Mutaties in de uitgaven vanuit, de stortingen in, en de 

overhevelingen tussen de reserves die geen effect hebben op het begrote resultaat zijn in de 

toelichting aangeduid met het kenmerk ‘RESV’.  
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4. Actualisatie integraal meerjarenprogramma infrastructuur (iMPI)

Kredietbesluiten infrastructuurmaatregelen uit het integraal Meerjarenprogramma 

Infrastructuur (iMPI 2023-2030) 

In de Financiële Verordening is opgenomen dat kredieten bij de begroting(-swijziging) ter 

besluitvorming aan Provinciale Staten worden voorgelegd. Per kredietaanvraag melden wij of 

voor de maatregelen een bijdrage van derden en/of dekking uit eigen reserves wordt verkregen 

en welke bedragen uiteindelijk ten laste van welke kapitaallasten komen.  

De kredietaanvragen zijn in onderstaande tabellen samengevat. 

Nieuwe kredietaanvragen  

1. alg-46 Bermmaatregelen - deelkrediet voor gebied 6                                       € 2.700.000

€ 2.169.771 komt ten laste van de kapitaallasten verbeter- en uitbreidingsinvesteringen. Het

Rijk geeft een subsidie van € 530.229.

(jaar oplevering: 2023; afschrijvingstermijn: 50 jaar)

Er worden bermmaatregelen op de N201, N205 en N232 gerealiseerd.

2. K17-c-02 Vervanging afmeervoorziening Amstel  € 500.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen.

(jaar oplevering: 2023; afschrijvingstermijn: 50 jaar)

Er wordt een afmeervoorziening over een lengte van circa 200 meter vervangen.

3. K20/K10/K09-b-02 Vervanging calamiteitensteiger Noordhollandsch Kanaal    € 300.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen.

(jaar oplevering: 2023; afschrijvingstermijn: 50 jaar)

Er wordt een calamiteitensteiger in het Noordhollandsch Kanaal vervangen.

4. N248-15 Verbreding Stolperbrug   € 5.700.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten verbeter- en uitbreidingsinvesteringen. 

(jaar oplevering: 2026; afschrijvingstermijn: 50 jaar) 

Gelijktijdig met de vervanging van de Stolperbasculebrug wordt de brug verbreed. 

5. N511a-04 Vervanging 5 paddentunnels   € 700.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen.

(jaar oplevering: 2023; afschrijvingstermijn: 50 jaar)

Er worden 3 paddentunnels in de N511 en 2 paddentunnels in de N512 vervangen.

Kredietverhogingen 

6. 14D35-90 Vervanging Stolperbasculebrug   € 14.100.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen. (jaar oplevering: 

2026; afschrijvingstermijn: 50 jaar) Het krediet dat is aangevraagd in een vroeg stadium 

aangevraagd om de planfase te doorlopen en af te ronden. Op basis van het doorlopen van 

de planfase zijn de kosten gestegen door scopeaanpassingen, forse indexering en 

personeelskosten. 

7. 19D07-90 Vervanging kolk en damwand Koopvaardersschutsluis   € 29.100.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen. 

(jaar oplevering: 2025; afschrijvingstermijn: 50 jaar) 

Het uitvoeringskrediet is in een te vroeg stadium aangevraagd, terwijl de planfase nog 

onvoldoende was doorlopen. Gekozen is voor een gefaseerde en gesegmenteerde 

uitvoeringswijze, vanwege veiligheidsoverwegingen en de keuze de scheepvaart tijdens de 

renovatie te laten doorvaren. Door deze keuze en de huidige prijsstijgingen is een 

aanvullend krediet nodig.  

8. alg-29b Vernieuwen Zaanbrug                                                                         € 1.930.594

Het krediet komt niet ten laste van de kapitaallasten verbeter- en uitbreidingsinvesteringen.

De gemeenten Zaanstad en Wormerland (zijnde de opdrachtgevers) leveren een bijdrage van

respectievelijk € 1.170.188 en € 760.406.

(jaar oplevering: 2024; afschrijvingstermijn: geen, gemeentelijke brug)

De bijdragen van de gemeenten worden geïndexeerd naar prijspeil januari 2022 en wordt

een aantal wensen van Zaanstad meegenomen.

9. alg-42 Busbaan Wijckermolen (busstation Beverwijk - Wijckermolen)              € 950.000

Het krediet komt niet laste van de kapitaallasten verbeter- en uitbreidingsinvesteringen. De

gemeente Beverwijk levert een bijdrage van € 950.000.
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(jaar oplevering: 2025; afschrijvingstermijn: geen, wordt gemeentelijke busbaan) 

Door extreme prijsstijgingen kan het project niet binnen budget worden gerealiseerd en het 

project is met een jaar vertraagd.   

10. 1

97-04 Busbaan Wijckerpoort (Velsertraverse-busstation Beverwijk)           € 4.950.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten verbeter- en uitbreidingsinvesteringen.  

(jaar oplevering: 2025; afschrijvingstermijn: 50 jaar) 

Door extreme prijsstijgingen kan het project niet binnen budget worden gerealiseerd en het 

project is met een jaar vertraagd.  

11. N

239-08 Trajectbenadering N239a, gedeelte N242-A7                                      € 400.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten verbeter- en uitbreidingsinvesteringen.  

(jaar oplevering: 2022; afschrijvingstermijn: 50 jaar) 

Na de gunning zijn de kosten voor grondstoffen extreem gestegen. 

12. S

LS-01 Sleutelsysteem objecten                                                                         € 500.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen.  

(jaar oplevering: 2024; afschrijvingstermijn 15 jaar) 

Hogere prijzen van grondstoffen en energie en een nadere inventarisatie van de 

werkzaamheden.  

Wijziging dekking krediet 

a. N197-04 Busbaan Wijckerpoort (Velsertraverse-busstation Beverwijk)

Voor dit project is inclusief de huidige kredietverhoging een krediet van € 24.550.000

beschikbaar, waarvan € 15.000.000 wordt gedekt uit de reserve Ontwikkeling Provinciale

Infrastructuur (OPI).

De dekking uit de reserve OPI wordt verlaagd met € 950.000 (tot € 14.050.000) en dit

bedrag komt ten laste van de kapitaallasten Verbeter- en Uitbreidingsinvesteringen.  Het

bedrag van € 950.000 dat hiermee vrijvalt in de reserve OPI wordt ingezet als dekking voor

de kredietverhoging van alg-42 Busbaan Wijckermolen (busstation Beverwijk -

Wijckermolen).

Kredietverlaging en -afsluiting 

K20-07 verlengen Koopvaardersschutsluis -/- € 5.980.000 

Het beschikbare krediet van € 7.700.000 wordt met € 5.980.000 verlaagd en afgesloten bij de 

jaarrekening 2022. Het resterende bedrag van € 1.720.000 is reeds uitgegeven aan 

voorbereiding en kan niet worden gekapitaliseerd, omdat de verlenging niet wordt gerealiseerd. 

Dit bedrag wordt in één keer afgeschreven ten laste van het rekeningresultaat 2022. Op een 

later moment wordt opnieuw afgewogen of de sluis verlengd wordt. 
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5. Instellingsbesluiten nieuwe reserves ten behoeve van subsidieverlening

Instellen nieuwe reserves 

In 2022 voorzien wij vooralsnog de verlening van twee subsidies waarop de gewijzigde 

administratieve verwerking van toepassing is en waarvoor een reserve nodig is om de 

verwerking conform de vastgestelde uitgangspunten
1
 vorm te geven. Het betreffen de volgende 

subsidies die ook zijn opgenomen op de lijst subsidies buiten uitvoeringsregeling: 

• Subsidies Meekoppelkansen bij dijkversterking en kustontwikkeling

• Subsidies Stelling van Amsterdam/ NHW Werelderfgoed

Uitgangspunt in het begrotingsformat is dat een reserve is gekoppeld is aan één operationeel 

doel. De hierboven opgesomde subsidies zijn gekoppeld aan twee verschillende operationele 

doelen, wat leidt tot het instellen van twee nieuwe reserves. Hieronder zijn de voorgestelde 

instellingsbesluiten voor deze reserves opgenomen.  

Reserve Subsidies Meekoppelkansen bij dijkversterking en kustontwikkeling 

Functie Doelgericht bestemmingsreserve 

Doel 

De reserve dient als financiële dekking voor de verplichting die de provincie is 

aangegaan bij het verlenen van subsidies binnen dit operationeel doel.  

Programma 
3. Ruimte en water

Voeding 

Voeding vindt plaats vanuit reeds bestaande budgetten/reserves binnen het 

operationeel doel op basis van het daadwerkelijk verleende bedrag aan subsidies. GS 

worden geautoriseerd om bij het verlenen van een subsidie waarvoor de last niet 

geheel in dat boekjaar kan worden genomen het verleende bedrag over te hevelen 

naar deze reserve. 

Looptijd Onbepaald 

Maximale 

hoogte 

De maximale hoogte van de reserve wordt bepaald door het totale bedrag aan 

verleende subsidies binnen het operationeel doel minus de reeds genomen lasten 

voor deze subsidies. 

Reserve Subsidie Stelling van Amsterdam/ NHW Werelderfgoed 
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Functie Doelgericht bestemmingsreserve 

Doel 

De reserve dient als financiële dekking voor de verplichting die de provincie is 

aangegaan bij het verlenen van subsidies binnen dit operationeel doel.  

Programma 
6. Economie, Cultuur & Welzijn

Voeding 

Voeding vindt plaats vanuit reeds bestaande budgetten/reserves binnen het 

operationeel doel op basis van het daadwerkelijk verleende bedrag aan subsidies. GS 

worden geautoriseerd om bij het verlenen van een subsidie waarvoor de last niet 

geheel in dat boekjaar kan worden genomen het verleende bedrag over te hevelen 

naar deze reserve. 

Looptijd Onbepaald 

Maximale 

hoogte 

De maximale hoogte van de reserve wordt bepaald door het totale bedrag aan 

verleende subsidies binnen het operationeel doel minus de reeds genomen lasten 

voor deze subsidies. 
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6. Voorstel

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit. 

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland, 

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter 

mw. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris 

09



2023 

15 

Ontwerpbesluit 

Nr. 09-2023

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 17 januari 2023; 

besluiten 

Ter uitvoering van het iMPI 2023-2030: 

1. de volgende kredieten beschikbaar te stellen:

a. alg-46 Bermmaatregelen - deelkrediet voor gebied 6                                  € 2.700.000

Het krediet wordt gedekt door een rijkssubsidie van € 530.229 en een bedrag van €

2.169.771 komt ten laste van de kapitaallasten verbeter- en uitbreidingsinvesteringen;

b. K17-c-02 Vervanging afmeervoorziening Amstel € 500.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen;

c. K20/K10/K09-b-02 Vervanging calamiteitensteiger Noordhollandsch Kanaal € 300.000

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen;

d. N248-15 Verbreding Stolperbrug € 5.700.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten verbeter- en uitbreidings-

investeringen;

e. N511a-04 Vervanging 5 paddentunnels  € 700.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen;

f. 14D35-90 Vervanging Stolperbasculebrug    € 14.100.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen; 

g. 19D07-90 Vervanging kolk en damwand Koopvaardersschutsluis   € 29.100.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen; 

h. alg-29b Vernieuwen Zaanbrug € 1.930.594 

Het krediet wordt gedekt door bijdragen van de gemeenten Zaanstad en Wormerland 

van respectievelijk € 1.170.188 en € 760.406; 

i. alg-42 Busbaan Wijckermolen (busstation Beverwijk - Wijckermolen)              € 950.000

Het krediet wordt gedekt door een bijdrage van de gemeente Beverwijk van € 950.000;

j. N197-04 Busbaan Wijckerpoort (Velsertraverse-busstation Beverwijk) € 4.950.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten verbeter- en uitbreidings-

investeringen;

k. N239-08 Trajectbenadering N239a, gedeelte N242-A7 € 400.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten verbeter- en uitbreidings-

investeringen;

l. SLS-01 Sleutelsysteem objecten € 500.000 

Het krediet komt ten laste van de kapitaallasten vervangingsinvesteringen;

2. de dekking van het project N197-04 Busbaan Wijckerpoort (Velsertraverse-busstation

Beverwijk) uit de reserve OPI te verlagen met € 950.000 en dit bedrag ten laste te brengen

van de kapitaallasten Verbeter- en Uitbreidingsinvesteringen;
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3. het krediet van project K20-07 Verlenging Koopvaardersschutsluis te verlagen met €

5.980.000 en af te sluiten bij de jaarrekening 2022, en het resterende bedrag van €

1.720.000 in één keer af te schrijven ten laste van het rekeningresultaat 2022.

4. De reserves voor verleende subsidies in te stellen conform de drie in deze voordracht

opgenomen instellingsbesluiten

5. De in deze Eerste Begrotingswijziging 2023 opgenomen stortingen in- en onttrekkingen aan

de reserves vast te stellen;

6. De Eerste Begrotingswijziging 2023 vast te stellen;

Haarlem, 6 maart 2023 

Provinciale Staten voornoemd, 

voorzitter, 

statengriffier, 
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Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 06-03-2023
Commissie EFB  
Datum commissievergadering 20-02-2023

Onderwerp:   Eerste Begrotingswijziging 2023

Advies commissie EFB:

De voordracht ‘Eerste Begrotingswijziging 2023’’ als bespreekstuk door te geleiden naar PS van 6 maart 
2023.

Uittreksel van het concept-verslag EFB 20-02-23:

7. A-agenda Financiën, Cultuur en Erfgoed, Sport, Personeel en Organisatie en Inkoop (portefeuille 
gedeputeerde Kocken) 

7.a Financiën: Eerste Begrotingswijziging 2023 (A-agenda's EFB, M&B 20-2-2023 & NLG 13-02-23)

Statenlid Kostić (PvdD) ziet heel veel dure elementen in dit voorstel en noemt als voorbeeld het geld dat besteed 
wordt om hobbyvissers te voorzien van loodvrije alternatieven. Het statenlid ziet het geld liever besteed aan 
groene en sociale maatschappelijke initiatieven en de échte bescherming van water. De investering van 3 
miljoen in Artis vindt zij niet uit te leggen. Het statenlid mist steun voor biologische ondernemers en kondigt 
aan dat dit een bespreekstuk wordt voor PvdD.  

De heer Klein (ChristenUnie) is positief over het voorstel maar kritisch over de dekkingsvoorstellen. Die vindt hij 
gemakzuchtig. Nog maar een paar maanden geleden was er bij de bespreking van de jaarrekening, vanwege de 
kwetsbare Algemene Reserve, niks mogelijk aan bestedingen van het overschot. Nu blijkt er 24 miljoen 
eenmalig uit de Reserve genomen te kunnen worden. Graag een reflectie van de gedeputeerde hierop. 
Hij maakt zich zorgen over de dekking van de intensivering van de VTH-taken. Die kosten worden nu 
doorgeschoven naar het nieuwe College. Zijn vraag is of het een goed idee is om de oplossing van problemen 
door te schuiven naar de volgende generaties. 

De heer Roosendaal (VVD) is verbaasd over de grote toename van de bijdrage voor VTH-taken. Hij zegt dat dit 
vrij snel na vaststelling van de begroting gebeurt en vraagt zich af of dit niet eerder had gekund. Hij was graag 
tijdig geïnformeerd door GS over de impact van de inwerkingtreding van de omgevingswet. Tevens pleit hij 
ervoor om op een bepaald moment te bekijken of de OD’s  efficiënter en effectiever kunnen samenwerken. 
Samenwerking met de Rijnmond noemt hij als expliciete mogelijkheid.  
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Mevrouw Kapitein (D66) is het voor dit moment eens met de onttrekking aan de Algemene Middelen. Zij kan 
zich de kritische vragen van de ChristenUnie wel voorstellen maar zij ziet geen alternatief. 

De heer Klein (ChristenUnie) zegt dat de vraag naar het alternatief gesteld moet worden aan GS. Hij pleit 
voor het grondig kijken in de begroting naar andere opties in plaats van het volgende College op te 
zadelen met de zoektocht naar een dekking.  

Mevrouw Kapitein (D66) zegt dat de Algemene Reserve door meevallers groter is dan de normen voorschrijven. 
Onttrekking van middelen daaraan is dus terecht. 

Statenlid Dulfer (GL) is accoord met de investering in de Noord-Zuidlijn vanuit de Algemene Reserve. Hij zegt 
dat als de taken van de provincie toenemen, dit ook zal leiden tot hogere kosten voor VTH-taken. Wel merkt hij 
op dat samenwerking met andere omgevingsdiensten kan helpen bij het ‘stroomlijnen’ van de kosten. 
Ten slotte is hij benieuwd of GS al ideeën heeft over een andere plek van de uitvoeringsprogramma’s binnen de 
P en C-cyclus. 

De heer Carton (PvdA) snapt de overwegingen bij de dekking van de voorstellen. 
Hij vraagt de gedeputeerde om te reflecteren op de steeds wisselende omstandigheden die het 
begrotingsresultaat kunnen beïnvloeden en noemt o.a. de stijgende inflatie en stijgende productiekosten als 
voorbeelden.  

Beantwoording GS

Gedeputeerde Kocken zegt tegen PvdD dat per motie is geregeld dat er 3 miljoen voor Artis wordt vrijgemaakt. 
Dat komt tot uitdrukking in de begroting. De discussie over de 3 miljoen is dus geweest en dat geldt ook voor 
het vislood.  
Het feit dat er nu 24 miljoen vrijgemaakt is en niet bij het bespreken van de jaarrekening verklaart zij uit het feit 
dat er op dat moment gekeken is naar het rekeningresultaat en dat bood toen geen ruimte. 

Statenlid Kostić merkt op dat de discussie over vislood nog volop loopt.  

De gedeputeerde zegt dat die discussie niet inhoudelijk in deze commissie wordt gevoerd en verwijst statenlid 
Kostić naar die andere commissie om de discussie te beslechten.

De heer Klein (ChristenUnie) interrumpeert met de opmerking dat het weerstandvermogen de 
beperkende factor was ten tijde van de bespreking over het begrotingsresultaat. Hij herhaalt zijn vraag 
over het verschil in financiële mogelijkheden tussen nu en een paar maanden geleden. 

De gedeputeerde belooft de vraag van de heer Klein (ChristenUnie) in tweede termijn te beantwoorden. 
Ten aanzien van het doorschuiven naar volgende generaties zegt zij dat GS de noodzaak ziet om deze taken te 
intensiveren en vanuit slagvaardigheid de dekking daarvoor heeft wil regelen. Dat laat onverlet dat een nieuwe 
coalitie andere keuzes kan maken en de dekking anders kan regelen.

De heer Hartog (JA21) vraagt of een kerntakendiscussie het pad had kunnen effenen voor een dergelijke 
discussie, na de aanstaande verkiezingen. Nu gaan we immers intensivering van beleid financieren uit 
de Algemene Reserves terwijl die daar niet voor bedoeld is. 
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De gedeputeerde antwoordt dat zowel nu, vlak voor de verkiezingen, als daarna een kerntakendiscussie gevoerd 
kan worden. Daarnaast is het maar zeer de vraag of een kerntakendiscussie die resultaten oplevert die de heer 
Hartog (JA21) graag ziet. 

De heer Hartog (JA21) zegt dat JA21 in hun motie heeft gevraagd om de kerntakendiscussie mogelijk te 
maken en de te trekken conclusies kunnen verschillen van het ene of het andere college.

De gedeputeerde wijst de heer Hartog (JA21) erop dat hij op elk gewenst moment een discussie kan en mag 
starten met zijn medestatenleden.

Na een vraag van de gedeputeerde, licht het statenlid Dulfer (GL) toe wat hij precies bedoelde met zijn vraag 
over de P en C-cyclus. 
De gedeputeerde antwoordt dat nieuwe ramingen van de OD niet op het goede moment terechtkomen in de 
planningscyclus van de provincie. Er wordt nu gezocht naar mogelijkheden om de cycli beter op elkaar te laten 
aansluiten zodat er niet steeds achteraf aangepast en bijgesteld moet worden. 

Statenlid Kostić (PvdD) wil antwoord op haar vraag over hoeveel hulp er geboden wordt aan 
ondernemers die richting circulair willen gaan.   

Gedeputeerde Kocken zegt dat er programma’s zijn om die ondernemers te helpen met het opzetten van een 
onderneming of het opschalen daarvan. Er zijn voorts subsidieregelingen uit de circulaire actieagenda. 

Statenlid Kostić (PvdD) wil weten hoeveel geld er extra wordt vrijgemaakt voor deze ondernemers.  

De gedeputeerde verwijst het statenlid naar de ROM InWest. In dat programma staat het antwoord op de vraag. 

De heer Roosendaal (VVD) wijst de PvdD erop dat het hen vrijstaat om extra geld te vragen voor 
circulaire ondernemers. Hij vraagt zich echter af of het geld dat reeds bestemd is voor circulaire 
ondernemers echt wordt opgemaakt. Daar moet duidelijkheid over zijn alvorens meer geld daarvoor te 
bestemmen.  

Tweede termijn PS

De heer Klein (ChristenUnie) begrijpt nu de overwegingen van de gedeputeerde en de keuze voor de dekking 
van de VTH-taken. De ChristenUnie wil graag flink investeren in deze taken. Hij ziet nog wel een uitdaging 
tegen de achtergrond van vele andere uitdagingen die ook opgelost moeten worden.

De heer Hartog (JA21) is verbaasd dat zo kort na de begrotingsbehandeling zulke grote bedragen worden 
uitgetrokken voor uitbreiding van het beleid, ten laste van de Algemene Reserve. 30 miljoen uittrekken zou 
volgens hem betekenen dat er circa 10% boven de afgesproken norm wordt uitgegeven en dat kan niet. 
Daarnaast wil hij niet vooruitlopen op de jaarrekening 2022 en een verwachte meevaller van 22 miljoen. Zijn 
fractie gaat dus niet accoord met dit voorstel. 

Tweede termijn PS

Gedeputeerde Kocken beantwoordt de vraag van de heer Klein (ChristenUnie) met de opmerking dat er tijdens 
de begrotingsbehandeling geen zicht was op de bijdrage die van de provincie gevraagd zou worden. Aangezien 
de begroting sluitend moet zijn, worden de uitgaven passend gemaakt binnen de inkomsten. Daarom was er 



4 | 4  | Advies aan PS

toen veel minder ruimte dan nu benut kan worden. 
Nu is het concrete bedrag bekend en de Algemene Reserve kan worden aangesproken. 
De opmerking van de heer Hartog (JA21), betreffende een meevaller van 22 miljoen kan zij niet plaatsen. Zij 
wijst op het grote belang van de doortrekking van de Noord-Zuidlijn. Dit rechtvaardigt de provinciale bijdrage 
daaraan. In een volgende bestuursperiode staat het JA21 vrij om daar een andere constructie voor te bedenken. 

Statenlid Dulfer (GL) gaat in op de bijdrage van de heer Hartog (JA21) en zegt dat deze  suggereert dat 
er meer dan 30 miljoen wordt uitgetrokken voor de Noord-Zuidlijn. Volgens het statenlid staat er echter 24 
miljoen in de stukken en er is een ruimte van 31 miljoen om binnen de norm te blijven. Hij concludeert dat het 
betoog van de heer Hartog (JA21) niet klopt. De Algemene Reserve wordt namelijk niet aangetast. 

De heer Hartog (JA21) zegt dat zijn fractie niet tegen de doortrekking van de Noord-Zuidlijn is en ook 
niet tegen de intensivering van de VTH-taken. Beide uitgaven tellen op tot 30 miljoen en in de 
beantwoording van technische vragen is gesteld dat er een ruimte is van 27 miljoen.   

De gedeputeerde zegt dat er ruimte is van 31 miljoen en de 22 miljoen betreft het geschatte rekeningresultaat. 
Dit laatste is vooralsnog niet meer dan een indicatie. 

De voorzitter concludeert dat dit geen hamerstuk wordt.
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Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 06-03-2023
Commissie NLG  
Datum commissievergadering 13-02-2023

Onderwerp:     Eerste Begrotingswijziging 2023

De commissie NLG adviseert:

De ‘Eerste Begrotingswijziging 2023’ als bespreekstuk te agenderen voor de Statenvergadering van 
maandag 6 maart a.s..

Uittreksel van het concept-verslag NLG 13-02-2023: 

8.a Eerste Begrotingswijziging 2023 (A-agenda’s EFB, M&B 20-2-2023 & NLG 13-02-2023)

De voorzitter heropent de vergadering om 14.33 uur. De voorzitter geeft aan dat het een late 
lunch was. De commissie loopt ook iets achter op het programma. Er staan nog drie A-
stukken en twee B-stukken op de agenda. De voorzitter zal proberen om de agenda vandaag 
af te ronden, maar de uitloop van 16 februari is ook al voorbereid.

Mevrouw Jellema (PvdA) vraagt om een snel overzicht van de bespreektijden.
De voorzitter zal dit zo dadelijk aangeven.

Op de agenda staat nu de Eerste Begrotingswijziging 2023. In de provinciale begroting wijzen 
Provinciale Staten toe voor welke doelen de provincie haar beschikbare middelen inzet. Deze 
eerste begrotingswijziging omvat een bijstelling van de begroting 2023.

De commissie NLG adviseert over de voordracht aan PS. De voordracht zal worden 
geagendeerd voor de PS-vergadering van 6 maart 2023. De commissie EFB adviseert over de 
begrotingswijziging vanuit de financiën algemeen.
In de commissie NLG worden die onderdelen besproken die relevant zijn voor deze 
commissie. Onderdeel van deze begrotingswijziging is een ophoging van het budget van de 
Omgevingsdiensten ten laste van de algemene middelen vanwege het structureel effect.
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De voorzitter deelt vervolgens de bespreektijden van de aanwezige partijen en GS met de 
commissie. De voorzitter brengt het voorstel in ter bespreking van de commissie.

Eerste termijn

De heer Klein (ChristenUnie) acht het belangrijkste dat extra geld hiervoor wordt gevoteerd, 
want voldoende middelen voor vergunning en handhaving is zeer belangrijk. De manier 
waarop dit nu loopt roept echter wel vragen op. Bij de behandeling van de begroting heeft de 
ChristenUnie expliciet gevraagd of er voldoende middelen zijn voor de VTH-taken. Dat was 
het geval. Er was geen noodzaak om extra geld erbij te doen. Nu ligt het voorstel dat er € 6 
miljoen bij moet. Hoe goed heeft de gedeputeerde zicht op die kosten? Hoe neemt de 
gedeputeerde PS hierin beter mee? Hoe zorgt de gedeputeerde voor een 
langetermijnperspectief bij de VTH-taken? Men zou ook een soort begroting verwachten voor 
de bekostiging van deze taken.

Mevrouw Kapitein (D66) sluit aan bij de vragen van de ChristenUnie. D66 heeft altijd gepleit 
voor voldoende geld voor de VTH-taken en nu wordt structureel € 6 miljoen gevraagd. D66 
gaat hiermee vanzelfsprekend akkoord. € 3 miljoen is voor Tata Steel en € 0,6 miljoen is voor 
de datacenters. Dit geeft de indruk dat de kostenstijging zit bij een beperkt aantal bedrijven. 
In hoeverre kan dit geld bij deze bedrijven worden teruggehaald? Het beleid is immers dat de 
leges kostendekkend moeten zijn. D66 vraagt de mogelijkheden nader te bekijken. Ten slotte 
vraagt D66 een toelichting op de extra € 3 miljoen voor de glastuinbouw. Waarvoor wordt 
deze subsidie gebruikt en past dat bij de huidige prioriteiten? Of is dit nog een uitvloeisel van 
het beleid uit het verleden?

Mevrouw Koning (CDA) sluit aan bij de opmerkingen over de extra gelden voor de 
Omgevingsdiensten. Zijn er extra taken bijgekomen of is men veel kritischer en is er daarom 
meer geld nodig? Het is wel bijzonder dat de extra taken bij Tata Steel structureel zijn. Indien 
de verduurzaming bij Tata is afgerond zal immers weer minder budget nodig zijn. Dat geldt 
ook voor de andere specifiek genoemde bedrijfstakken. Moet dit geld wel allemaal structureel 
zijn? Het CDA vraagt om een toelichting. Verder valt op dat veel meer projecten uit de 
Randstad worden gesubsidieerd dan projecten uit andere regio’s. Het CDA vraagt om uitleg.

De heer Leerink (PvdA) sluit aan bij de opmerkingen over de VTH-taken. De PvdA heeft bij de 
bespreking van Tata Steel al aangegeven dat dit belangrijk is. Het is belangrijk om bij alle 
vervuilende bedrijven de vergunningen tegen het licht te houden om te kijken naar waar de 
ruimte zit en om dat aan te scherpen. Wat zou dat kosten? De PvdA vraagt om dat in kaart te 
brengen zodat daarover een besluit kan worden genomen.

Statenlid Kostić (PvdD) is van mening dat het goed is dat eindelijk nog meer geld gaat naar 
handhaving. Dit moet inderdaad verder doorgetrokken worden, zoals D66 en de PvdA ook 
aangeven. Hoe wordt dat betaald? Hoe wordt ervoor gezorgd dat de vervuiler gaat betalen en 
niet de maatschappij? Het is belangrijk dat ook geld gaat naar onderzoek naar niet dodelijke 
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middelen als het gaat om oplossingen voor mens-dierconflicten. Slechts een vijfde van het 
geld gaat daarnaartoe. De provincie levert daaraan ook een bijdrage. De PvdD verzoekt de 
gedeputeerde om zich hard maken om dat onderzoeksbudget ad circa € 160.000 ten goede 
te laten komen voor de dieren. Het is immers belangrijk dat het dierenwelzijn wordt 
gerespecteerd. 
Waar komt het punt van de warmteproductie door middel van mestvergisting precies 
vandaan? Aan welke provinciale kaders, ambities en doelen voldoet dit? Hoeveel geld heeft de 
provincie afgelopen acht jaar geïnvesteerd in mestvergisting of is dit nieuw? De PvdD 
overweegt een motie. 
Ten slotte is er geen extra geld voor de Omgevingsdienst om meer toezicht en handhaving te 
doen bij de naleving van de Wet natuurbescherming, los van stikstof. Alles draait nu om 
stikstof, maar natuurbescherming is meer dan stikstof alleen. Uit de technische 
beantwoording blijkt dat daarop nu onvoldoende wordt gelet. De PvdD vraagt om daarop 
meer te letten en overweegt om ook hierbij te komen met een motie.

Mevrouw Alberts (SP) sluit aan bij de vraag van de ChristenUnie. Er wordt al heel lang 
gesproken over de handhaving et cetera bij Tata Steel. Het antwoord was telkens dat de 
mensen niet gevonden konden worden. Komt het hogere bedrag voort uit het feit dat er meer 
mensen zijn gevonden om dit werk te kunnen doen?

De heer Mantel (JA21) heeft tijdens de behandeling van de begroting vragen gesteld en 
initiatief genomen met betrekking tot het indexeringsbeleid. JA21 heeft gewaarschuwd voor 
een financiering uit de algemene middelen. Het college gaf aan dat de fractie zich hierover 
geen zorgen hoefde te maken. Het tegendeel blijkt nu. Nu wordt een meerjarenbegroting 
erdoorheen gejast waarvan iedereen wist dat die begroting op papier slechts sluitend was om 
vervolgens achteraf stapsgewijs de situatie te presenteren. De verhoging van ruim € 6 miljoen 
wordt nu uit de algemene middelen worden gehaald. De fractie van JA21 is van mening dat 
dit niet netjes is en is voornemens om tegen te stemmen.

De voorzitter geeft voor de beantwoording gedeputeerde Stigter het woord.

Gedeputeerde Stigter zal ook de vragen van collega Olthof beantwoorden. De gedeputeerde 
hoort een brede steun voor de extra inzet voor de VTH-taken. Bij Tata Steel en de datacenters 
is onder andere een inhaalslag nodig. Bij Tata Steel was onder andere sprake van een 
mismatch met de cyclus van de Omgevingsdiensten ten tijde van het opstellen van de 
begroting. Dit wordt in toekomst meer gesynchroniseerd. Het toezicht is nu geïntensiveerd 
naast de voorbereidingen op het groen staal traject. De provincie mag die legeskosten 
volgens de wet niet verhalen. Daarmee valt dit onder de algemene middelen. Bij de 
inwerkingtreding van de Omgevingswet wordt dat echter wel mogelijk en zullen milieuleges 
geheven worden. 
In antwoord op de PvdA legt de gedeputeerde uit dat indien beleidsmatig wordt 
geïntensiveerd, dit in de uitvoeringsprogramma’s een vertaling krijgt. De provincie heeft nu 
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geen totaalplaatje beschikbaar. Beleidsmatige veranderingen bij de Omgevingsdiensten 
komen in de volgende (…) terug.

Gedeputeerde Loggen zal ingaan op de vragen voor de portefeuille van gedeputeerde 
Rommel. Gedeputeerde Loggen neemt immers vandaag voor hem waar. De vraag van de PvdD 
over de mestvergisting is nogal technisch van aard. Later deze week wordt het antwoord 
daarop schriftelijk aangereikt

De voorzitter deelt mee dat gedeputeerde Zaal de vraag over de glastuinbouw van D66 
waarschijnlijk nog schriftelijk beantwoorden, tenzij de gedeputeerde nog naar de 
commissievergadering komt. De voorzitter vraagt vervolgens of nog behoefte is aan een 
tweede termijn. Dat is het geval.

Tweede termijn

Mevrouw Kapitein (D66) vindt het een goede zaak dat de kosten van de milieuleges in 
toekomst verhaald kunnen worden.

Mevrouw Koning (CDA) herhaalt de vraag over de ongelijkheid tussen projecten in de 
Randstad en de regio’s. Die vraag mag ook schriftelijk beantwoord worden.

Statenlid Kostić (PvdD) herhaalt de vraag over de niet-dodelijke middelen en het verzoek om 
meer inzet voor de Wet natuurbescherming borgen los van stikstof.

De voorzitter geeft aan dat de vraag van de PvdD ook deels voor gedeputeerde Zaal is en 
deels gedeputeerde Loggen die de portefeuille van mevrouw Rommel waarneemt. De 
voorzitter dankt voor de vragen en geeft het woord aan gedeputeerde Loggen.

 In antwoord op het CDA zal gedeputeerde Loggen dit laten bekijken en daarop terugkomen. 
Dat geldt voor de constatering, maar ook voor de onderbouwing. Verder komt de 
portefeuillehouder Zaal terug op de vraag van de PvdD.

De voorzitter zal erop aandringen dat de openstaande vragen voor de portefeuille van 
gedeputeerde Rommel en de portefeuille van gedeputeerde Zaal ruim voor de PS-vergadering 
worden beantwoord. De PvdD overweegt nog om te komen met een motie. Vermoedelijk 
wordt dit een bespreekstuk in PS. Dit zal bij de commissie EFB besloten worden. De voorzitter 
sluit het agendapunt.



                                            

Commissie Mobiliteit en Bereikbaarheid 
20 februari 2023

5 7a. Eerste Begrotingswijziging 2023 (A-agenda's EFB, M&B 20-2-2023 & NLG 13-02-23)

De voorzitter gaat door naar agendapunt 7a, de eerste begrotingswijziging die een bijstelling van de 
begroting 2023 omvat en waarvan de onderdelen die de commissie M&B aangaan hier worden 
behandeld als voordracht voor de PS-vergadering van 6 maart.

10
Mevrouw Kuiper (CDA) geeft aan dat het CDA instemt met de begrotingswijziging op de 
onderwerpen die de commissie M&B raken. De provinciale bijdrage MIRT bedraagt 24 miljoen euro 
met als voorwaarde dat dit bedrag wordt ingezet als bijdrage voor die doortrekking van de 
Noordzuidlijn naar Hoofddorp. Dit is gezien de totale opgave die in het MIRT besproken is een goede 

15 investering in de mobiliteit van Noord-Holland. Net zoals wij een bijdrage van gemeenten vragen 
voor gezamenlijke projecten is het ook logisch dat het rijk ook dat aan ons als provincie vraagt. 
Belangrijk is dat is afgesproken dat de bijdrage niet risicodragend is. De uitname lijkt ons gezien het 
incidentele karakter ook een juiste dekking omdat de omvang van de algemene reserve ook na de 
onttrekking van dit bedrag blijft voldoen aan de daarvoor benodigde omvang. Dit is overigens ook 

20 een discussiepunt geweest vanmiddag bij de commissie EFB. Het CDA kan zich ook vinden in de 
aanpassing van de begroting die voortvloeit uit de actualisatie van het iMPI. Het gaat om een enorm 
bedrag maar de noodzaak voor deze kredieten is in het iMPI voldoende onderbouwd.

De heer Terwal (VVD) geeft aan dat alle kredietaanvragen voor de uitvoering van het iMPI al bij de 
25 actualisatie van dat document zijn besproken. De VVD is verheugd met de 24 miljoen euro die 

beschikbaar wordt gesteld voor het doortrekken van de Noordzuidlijn waarbij het goed is om te zien 
dat de risico’s op forse extra bijdragen voor de provincie zijn beperkt door de voorwaarde te stellen 
dat er geen prijsindexatie wordt toegepast en er niet-risicodragend wordt geparticipeerd. Voor de 
VVD-fractie kan de eerste begrotingswijziging als hamerstuk worden afgedaan op de volgende 

30 Staten-vergadering met de aantekening dat ze daar met de grootst mogelijke tegenzin zullen 
instemmen met de verlaging van het krediet voor de Koopvaarderschutsluis en het afsluiten van het 
krediet bij de jaarrekening van 2022, onder de voorwaarde dat van uitstel geen afstel komt zoals al 
eerder in een commissievergadering, en zojuist ook, dat is toegezegd door de gedeputeerde.

35 De heer Meiland (D66) geeft aan dat de belangrijkste zaken van het iMPI en hoe deze terugkomen in 
deze eerste begrotingswijziging al zijn besproken. Het belangrijkste nieuwe punt van aandacht is het 
doortrekken van de Noordzuidlijn en de financiering daarvoor. D66 heeft onze zorgen daarover 
uitgesproken op 23 januari tijdens de commissievergadering maar vindt dat de beantwoording toen 
voldoende was en ook hoe de risicobeheersing is opgeschreven in het huidige stuk. De D66-fractie 

40 is dan ook akkoord met de voorgestelde begrotingswijzigingen die uit het programma 
Bereikbaarheid voortkomen. 

De heer Hoogervorst (SP) geeft aan dat in de eerste begrotingswijziging voor 2023 in combinatie met 
de onderwerpen die in deze commissie aan de orde zijn, het voornamelijk gaat over de 24 miljoen 

45 die incidenteel beschikbaar wordt gesteld om bij te dragen aan de MIRT-studies van het rijk. In 
principe is de SP voorstander van het opzijzetten van die 24 miljoen voor het verlengen van de 
Noordzuidlijn tot aan Hoofddorp, waarbij zij met nadruk stellen dat ze hopen dat dat niet in 
combinatie wordt met een eventuele uitbreiding van Schiphol of een verdere groei van Schiphol, 
want daar kan dat niet de bedoeling voor zijn. De opmerking over de Koopvaarderschutsluis en het 
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50 afwaarderen van een deel van het krediet is al gemaakt en verder denkt de SP met de opmerkingen 
die nu gemaakt zijn betreffende die 24 miljoen, dat het stuk als hamerstuk naar PS kan.
Statenlid Van der Waart (GL) geeft aan dat ook GroenLinks het eens is met deze eerste 
begrotingswijziging en dat het als hamerstuk door kan. GroenLinks steunt het voorstel waar het gaat 
om het doortrekken van de Noordzuidlijn tot en met Hoofddorp en het sluiten van de kleine ring om 

55 ov-bereikbaarheid te stimuleren en te verbeteren, maar ook om ruimte te maken op het spoor 
omdat GroenLinks ook geen voorstander is van groei van Schiphol als het gaat om bewegingen in de 
lucht maar wel ondergronds op het spoor.

Gedeputeerde Olthof dankt de leden voor de steun vanuit de commissie voor de eerste 
60 begrotingswijziging. Wat betreft de 24 miljoen, zoals eerder gezegd zijn die niet risicodragend en 

die worden alleen ingezet voor de verlenging van de Noordzuidlijn tot aan Hoofddorp. Wanneer er in 
die scope wat verandert, dan verandert deze toezegging ook en het is op geen enkele wijze 
gekoppeld aan groei van Schiphol.

65 De heer Jensen (JA21) geeft bij de 24 miljoen voor de Noordzuidlijn aan dat JA21 voorstander is van 
zo’n ontwikkeling die Noord-Holland een economische impuls gaat brengen en de bereikbaarheid 
vergroot. Dat daarvoor een overheveling vanuit de algemene reserve nodig is vindt JA21 niet zo 
wenselijk. Wat JA21 betreft zou er ook gekeken kunnen worden naar andere manieren om aan dat 
geld te komen. Reserves zijn er voor noodgevallen en het is heel verleidelijk om daaraan te zitten 

70 voor mooie projecten, maar JA21 is van mening dat daar terughoudender mee omgegaan moet 
worden. Voor de rest staat er in deze begrotingswijziging dat er bijvoorbeeld voor VTH-kosten 6 
miljoen nodig is maar er is eigenlijk geen dekking voor. Dat valt een beetje rauw op het dak 
aangezien net is geconstateerd dat de provincie redelijk krap zit financieel. Dus laten we nog eens 
kijken naar de ambities die er zijn voor allerlei mooie dingen. Voor de rest staan er veel kleine 

75 bedragen, en vele kleintjes maken een grote, waarvan we ons afvragen of die wel nodig zijn en wat 
we ervoor krijgen, zoals 166.000 voor het IPO boven op het begrote bedrag. En naar de meer dan 
8.6 miljoen die uit de reserve uitvoering mobiliteitsbeleid naar allerlei projecten gaat moet nog eens 
goed gekeken worden, need to have of nice to have.

80 Gedeputeerde Olthof geeft aan dat bij de 24 miljoen de afweging is gemaakt van de middelen die 
nog niet bestemd zijn of die niet een bepaalde reserve raken. Deze 24 miljoen komt voort uit een 
eerdere schuif die heeft plaatsgevonden en deze raakt ook niet het weerstandsvermogen in die zin 
dat daar problemen ontstaan. Dit waren uiteindelijk in dat opzicht de makkelijkste middelen om die 
beschikbaar te stellen waar uiteindelijk geen ander beleid mee geraakt wordt. Daarom is deze 

85 afweging gemaakt. Overigens is het een reservering. Wat betreft de 6 miljoen in de 
begrotingswijziging waarbij wordt gedoeld op de VTH-taken en die ook bij NLG aan de orde is 
geweest en uitvoerig is besproken, het is niet de bedoeling om daar nu uitgebreid op in te gaan als 
het gaat over NLG en laten we het hier bij die 24 miljoen.

90 De voorzitter beaamt dat het nu alleen gaat om onderwerpen die M&B betreffen en ziet verder geen 
inbreng vanuit de commissie. Het verslag van deze beraadslaging zal worden toegevoegd aan de 
Staten-vergadering van 6 maart.



I
(I)

TO
J

E
I

O
J

-.¿
ìJro
8?
!6E

O
J

.=
3

róõ¿a)E
E

 .{,
>

E
oSA

Ø
-c'=
õcclx8b0T
o.¡ .99
!Ë6 

.T
¡

ccJ
pFC

ri
-C

q
e0J
toØ

:ËO
Jâ

c) l:'\
3 3Ñ
O

J N
O

)

.¿
- +

5
oY

Q
S

O
F

Ë
E

 
lo l.

(o!T
:O

(l)Y
Ø

31¿
=

\9
>

=
+

r!.-c
E

 
c't

o 
c)l

.q0Ë
 I

'1-O
 

õ
6 =

i
F

 <
'õ

:¿
-c

bì=
-P

3H
õ

>
gù

¡.C
@

(l)

.9C
J

-oO
J

cc¿JLc)

sC
'

ECoEoNano-aiLG
)
Ø

:
E

b
c¡9
:oy
(õoJ
lo-O
cqJ
,õ;
oö>

E
ö¡-
cJ 

G
)

P
o

õo-
õçbot
6J 

{J
C

(o
-P(õ-
E

c=
o)

ho)
cooo
E

>C
g

(l)(u
ç>ã.q
P

O
;oõq)
boE
9õ-b¡
F

-
Þ

e
lo-
(oÈ
oo

cJoc
ôoo
tå!9,
€:õ*E
Ø

.=
e.-lT

>
 

F
 

ã 
(g-o

:õõÞ
-

Y
(J>

X
C

J
e 

c).-0i=
>

õ'; 
- 

5
¡- 

L 
! 

Þ

9*s¡¡
.oõ 

o h:
E

Ë
?ã*

s¿
:ìyE

ä
,! t 

À
0)"É

'q

Þ
þsþÉ

>
O

'E
-e

-cf,q0J
(tJ o 

c 
c-

>
E

 
lo 

L 
C

#,nË
s$

-9!ã-cc-

=
 

Ø
lf 

õ'-
áþ s ã E
õ:: 

* 
ìö

E
!¿

:=
c-

9 ì E
Ë

 ë
sge 9 ã
eaE

S
E

5c)iõo
(U

 >
 

ß
E

-o
s Þ

 l-$;
I ä 5;E
sf.!2 

b¡õ 
c

Ë
 sE

 *:
E

 
u 

-+
'i 

io

=
H

g*"-
'-ñ-

va..l 
Ø

 
-.=

O
-{C

E
.

L 
- 

0Jp 
C

f 
=

 
boa.J 

cJ

9S
bE

n
H

 P
; E

g
ã =

 u F
¡

-þ:b=
Lø

99!
0J6JT

E
C

JC
)

p¡* 
E

 >
ts E

Y
E

€
ø

-õl 
Ø

 o
.j.-u_L
g 

5 
0)'=

 
5

t!.c-C
.5U

c9
=

õ-
Ë

sil
cJ o.!
C

JP
-

y 
bo _)l

ô5C
J

õhb¡
-ö-v.
0) c=
-o :=

 
c,,,

-oN
O

-
c)õO

-C
- 

F
^õ 

O
J

"- gr g
.^tP

Ø

=
 úH

 S
gÞ

E
É

rJ 
Þ

 
(l)

9L-c 
*

a 
oJ oJ-o

9E
P

Ô
-r¿

clío
8g Ë

B
.9 r 

uoo
u!^c'=
>

 
rE

 c:
9õ e 

H
oqõ 

>
-.L.-U
i9(l)¡ô
-s 

ã-c
C

p).,
v-Lg

Ë
aË

s
äx=

ã
cY

^Ø
oJ

.-w
0J^

scL-

Ë
åsF

:-õ--,*
^F

Jv
rr)9c
O

Jl!È
C

'
P

G
dJ>

{ 
E

 ooc
-o.9o*
co0Ji:
o=

!o
,q rÞ

*
-=

 
>

 
cJ

g i g:
E

C
edt

-ìi 
(o '=

 
bo

.=
 

ro3,cJ
Ø

tT
-

P
LO

õ
b 

E
 O

E
U

>
qØ

-C
J'-'-

- 
bo- 

Ø
roxõo
ro:l 

ß
=

ôÈ
co-

:F
:r.

Ø
 

c 
F

 
djil

-E
õài

ãE
E

 oë
o-O

-ãìcJo
!aË

E
È

c-c 
oJ E

 
o

92 - 
P

'¡l+
l!oJcØ

o
€ãP

eu
äË

 ã Ë
 E

.=
O

-Lõ=
o:_-9õ:
-j4obO

io
€E

 s ã:
Ë

¡Ë
Ë

s
..=

d,lP
C

g E
: 5Ë

ã=
ia;

5:.È
õE

c 
.0^; 

.9 =
p gÉ

: 
ú

ë; 
: å¡

>
o)-h=

É
i 

6 E
 i;

õ.-ìo¿
E

Ë
Ë

86
r ä ; s.õ
E

ãË
;E

rehãõ
o) (lJ =

 
c+

bor 
- 

oJ'e

t ; Ë
sË

; s9 ¿
.Þ

-''c 
v 

o.¡ t
P

e8Ë
ã

5*:e;
r-0)6È
E

E
iË

;
--Lñ6
coc.rxc
O

óO
'-

Y
:F

E
h

-9 bd 
àoìõ-.

¡ äË
 Ê

Ë
 

È

b¡Ê(J

=oo

oooG'ÈA
J

\0.)

6A
J

\A
J

:5!ooQqJ
'ða-
!oùo-ò
o)p
.Þ

Ë
s\P

B
ù!>\
oì
Ja* g
q)È
e¡ 

qJ

loìqrP
q=È

0r
S

obñ
uñÈ

 
F

-l

àor
\*E8üY

qr
<

0J
A

J 
qJ

Po_(o
EcoboroS
-aJ
LÃ6=

,
>

.\
b¡ 

.Þ
C

N
: 

:=
r

oJè
P

;õ!
-c 

!-
.3ö
gOo>
P

qJ

erì 
I

N
s

o6c\¡
fB

r
ro 

.!
õèc 

.. 
S

LcA
J

LooS

o.*9
c'5F

ïto.J¿
.=

;oJ(l,È
u0'=

È
È

- 
È

. 
ä:-

(U
'->

0r
O

-1,ø
=

9-õãg
-Ë

S
.Ë

:
usfsJ
6a-
Ë

>
öiü

õc-O
cJ

tr 
'-- 

P
-

:eõ!1ì
ehlð
L:lc
c 

ilfì 
o 

B
)

(!+
^N

P
s

S
 E

K
 e 

:Þ
troÞ

!-.\!
! 

eõ E
 

à
O

cN
(O

O
)

E
 

õ:=
 

C
: 

>
l 

'=
 

+
ì

È
rØ

=
O

2 #g s 
Þ

?lf 
ocq

I 
-ojio 

ã 
g

C
=

u-!4
l1 

oJ 
qr

Ë
 =

t 5 i
E

 S
_s g ;

zr.u
0-É

.
c= M

.
ul

^n 
C

J
C

J;
o'(

c!\

^.:, t\JI

\.ooL/-

oo(,0.)
E(gCC

ô-
<

ø
)

(Jco:¿loF;;. \Z
üz
,-u
'io

c)L.(uoc)
E

(JL
jf,o
Ø

o
o>
\z .-
ø

'F
:(o
=

ô-

Ð

E
-

vtx-ltlC
¡

azJottf¡Ëoo-:36Iã.9"9

ãr>õ
E

orûo
o,!



oÞocàR
o

ocæ
o

È
o

o1
Ë

** 
I

oõõ 
I 

o
: +

+
h 

+
îø

ø
!

å.9 
.9 N

ì 
.9

!E
Ë

ü 
E

+
o 

o 
o 

o
+

õ 
õ 

f 
Þ

ru u û!
c;;E

 
d

855 g 
5

¿
õõoU

 
Þ

9=
¡ã9.¿

 
5

ô 
õ 

6+
C

 
õ

ózz 
Ê

 I 
z

>
 

I 
16 

U
 

I

d¡33>
.õ 

3
c 

o 
o 

F
!* 

o
'õ1;l;õri 

E
3 úÞ

!gq. 
F

F
e gË

ñ I
gË

Ë
E

ì 
Ë

is É
sE

 
å

.L¿
¿

Ñ
o 

¿
#q9Ë

>
 

I
P

ûU
oP

 
O

?õ6oc 
o

iuL¡oI
o 

\\ 
-^ 

u 
\

Ë
Q

Q
e+

 Q
3È

**:=
 

i
àU

R
R

!,; 
R

P
E

>
>

-o.9
=

æ
!Þ

 
üË

 
õ

-;o 
6 

6 
- 

t 
6

'i\o 
o 

oE
 

o 
o

X
öã-ô9! 

ã
=

-${esË
È

N
 

i 
i.=

 
o 

i
eu 

o 
o 

J- 
o

!9- 
c 

c: 
È

 
Ê

gs ç ç; E
 

ç
Ig-99Ë

r*g
ësssåË

E
s

F
ãããX

;g¡
¡iË

Ë
s3Ë

E
È

- 
=

 
o 

o 
ß

\E
 

o
!iõE

clo!
ä.Y

oo!ø
:o

*S
iiE

ç'4i
ã g E

 E
 Y

: =
 E

.9üE
E

A
A

õ;
cdoo-clo
>

>
: 

: 
o o 

J 
:

=
 =

 É
'z;3 € ã

È
È

ooé6za
cO

C
cõ_^lc

ìì33;.9i3
lìì34..!93
¡èèåì€ 

åè
>

>
ìr>

X
 

õ hì>
ôdôdc-Ã

ld

5f 
f f 

-o I Ë
f

bô(g
E(lJ
!c(g(lJ
'ooO

J
!o(L)

ololob¡q)

3o-oL9ä
trotoL
P

Co(u
È

oJ
- 

-v.
bF
Ë

il
õrcc)

-.=
>

õ 
bgâL

ä 
f 

q)

.2 
E

 
c..)

E
 

þ:
dr 

@
 

L
5-ocrLL
Ø

ôO
)

g 
e3

-:=
-.

LJ.-
(U

 
sE

(E
O

c
c 

oõ
JO

Jecj
9O

JP
N

V
õ

cJ 
=

.=
E

:C
ãoo
.=

 
öotr

caJõ
(oY

N
_ 

rì
coJ=
0J 

bo;
s 

-vË
Lô:=

9
q 

õo
!o 

o(o
P

(o>
L-C

-
oJO

=
gr"H

Ë
E

9Ë
=

.so
oJT

i 
-cõ

Þ
D

'- õ E
 

Ë
c-cc-ru
33=

P
Ë

Þ
O

P
 

l-e 
- 

lc

-so&
tfio

o.9it.lc
>

P
iØ

(U
g 

6 
- 

ár
oJ'- 

Ø
 

X
 

-C
ì äE

:3
O

J >
J 

0J 
bO

-c 
f 

o-õ 
O

ccJc!o
';E

';H
-o

ooc0)rç
tnc)
!c)C

J

fa-oEc,
(J(oob¡C

J

õ(J(uco.)
uo(õ

:o

.oI.!?
!c,)
-o!Looobo

:.- g: 
39

-u €çð Ë
::ï

=
 

g 
i.I 

(J 
Þ

O
J 

l¿
 

c

Ë
 .q's€ gfiË

f;
ä ;E

E
 

E
B

ilË
bP

 
;E

F
 

ìgt=
åg Ë

:; 
gÉ

gË

ü; gft 
rË

Ë
-+

E
z ieÉ

, Ë
Ë

E
Ë

åË
 r ;t e 

E
Ë

 Þ
Ë

åååË
aåË

läã
åË

Ë
;Ë

å iË
Ë

iã
:Ë

gË
Þ

à Ë
8õF

3
€ ò Ð

ç ã 6 E
 Ê

g; 
g

Ë
 ggË

C
 å 

Ë
 ç s Ë

 E
jrË

'Ë
Ë

i eË
E

¡ç
Ë

ä!5ìg eã-ëË
f*Ë

**Ë
äË

äå;Ë
ü å ã Ë

 Ë
 E

. H
 E

 äE
: ;

E
€H

È
A

ggË
õgsÈ

E

E
¡ãgË

åcË
åË

ååE

p_

=
c'ãiÈ

o
=

 
g=

'8 
õ 

9
9l 

cyã 
o 

c
-- 

õ oõ 
>

 
õ

* 
ä5u'€ 

g
a 

b¡=
-c 

3 
cr

Ë
 

E
ëE

 E
 

s
E

 
slr 

U
 ;

äc 
?vE

 
j; 

ìo

s: 
Ë

þ; 
I 

E

È
ä ã:Ë

 s 
-:

7=
 

È
oc 

c 
o

es 8;laË
 Ë

 
Ë

>
 

(J 
C

\ 
=

:_O
 

O
J 

C

Ë
g :E

!Ë
 Þ

 
Ë

E
r E

Ë
öë ä 

E
g E

 
Ë

Ë
 x' 

,õ 
.3

=
Þ

 
*:-Ë

: 
S

-Ë
"

Ë
Ë

 
.ä E

È
Ë

 E
Ë

E
=

^F
_ E

gõ-.. 
:;:

.9=
 

.S
¿

c.9 
tãõq

'cõ 
=

d,=
õ 

P
yE

:s 
Ë

E
r-Ë

 !iË
Ë

e €Ë
sã eE

E
Ia Ë

:i:i ¡:P
ëË

 Ë
E

Ë
;'-i;e

€Ë
 yiE

€f;€F
:

¡ 
c 

f 
-oc 

c 
r 

E
 

hô.=

-E
:Ë

 iP
fl3gË

i;
Ë

:Ë
 :gË

Ë
Ë

c!ä,
iE

€ ã:E
È

ãE
!E

g
î,',É

 e'P
 E

* Ë
T

 i,3¡:
b'..: e'=

 õ =
 * åi *-t 

È

gãË
Ë

årË
Ë

Ë
Ë

E
9 

ä

co-t!iõcJoo(octõbo

:oiol!q)
-oLO

J

dìNoN(E(EE(oo-
ocO

J
G

J
:=-ob¡c'=(t,
Eõb¡C

J

Eõ¡à"
- 

a.t
logNob¡
oc
Z

 
'-aD

c'ñ
G

:=
>

l
õq0
pLrO

 'r=
ã9oJ b¡
E

39o
.=

P>
r

();i
i 

-rn

bo
.gf!3cooLà¡Lt!f!C3oà0cooÞ

o

,90

ztIJo-úo3&Lt-i

a¡-oaIôÊoo-3Ê-gT-ttoÕzo0goo6

\nl
\J*I
€'(
c\J I

"À
ä

Ð
I

=
c>oqt

cJ

I

--ltlC
¡

)(J)o:¿rotr)>
 

:¿
oz
=

u'Áa

q.)

q.)

õo)
E

(JL
F

OØ
O

o>
\z .-
ø

'F
X

o
=

ô-

Loçog,

E
i5

rso
o- rt



c
^1Nñ

\
r\.)
\)I

\oocn
r¿
_

å-E
6

¡::Eã.¿
 :

Ë
E

i
t!:E

X
¿

nôoñ
ìA

P

C
"e 

Ë
.+

sg
*8;
;.t5
!oE

I;
x9E

f

ò,ú'È
!ã

4qìõ5

! 
F

 
=

F
 

Ë
fõo

"Ë
8'i 

È

-3 
å 

Ì 
,q

.:€ 
! 

È
 

g a 
ó

+
E

 g È
 : ! 

,i
s+

 3 Ä
 Ë

 =
, 

E

Ë
Ë

 ; i 
Ê

 r 
$

ti 
i 

-E
 .!',i 

C
!; : I E

gÌ 
ã

g 
Ê

 
Þ

 
o¡ 

áã 
q 

c 
S

Ë
Ë

 å +
 Ë

;iñ 
Ë

E
E

 å F
 .¡Ii! i

s: 
Ì 

* 
E

.E
-<

+
 

d

E
Ë

+
! ir¡äiå 

-H

+
,È

ñ: ¿
:E

Ë
È

€ 
s

-.iP
:! 

3!1:Þ
: 

È
ìç-r i 

iË
iïü! 

ì
-È

T
rË

È
 *Ë

95Ë
Ë

 
å

Þ
ðË

! rE
Ë

:s5 ¡
Ë

eË
Ë

 !E
F

"úË
 

,s

È
'iE

[ çÊ
tëE

iE
!

iË
+

'þ E
+

-qài*Ë
:

H
E

 g; È
T

¡ååè*€
cE

l' ! 
3<

;ògi€E
'iE

.þ9 
æ

-E
i:*?ruo

Ë
Ë

;'E
 *Ë

Ë
Ë

å5*€

tå*å C
åT

 F
Ë

È
åå

Q
 9.=

* 
ä õ ' óìit,=

+
Ë

 å ryõ i:=
+

:-E
: ì

€;>
-f 

¡ 
i x P

; 
ù à 

È

*É
ãE

 ¡ëåË
igÊ

€
F

 Ë
 S

t 
Ë

 Ê
 Ë

 P
€ g 1 :

Ë
-!:Ë

>
Y

s-85!tE
9

;i-sà.iÈ
Jãi5!=

å::'r'ii:Ë
4E

iÊ
È

ð;;Ë
I¡lË

E
ã3Ë

s
4: 

-\hãllaú9>
:=

ã "â "Ê
.9 E

 "å "ä ã ñ i'ä.1 .i
:¡4!.:=

¡È
rr¡;--

O=o\zl!E>
,:¿

o)?
:=

 
l!

ttl 
ôC

J

c)
õ(U
E

(JL
F

OØ
O

o>
\z .-
ø

'F
dJ=
È

d

b¡l!Ìfq)
't,cl!o)
Eoo!ooo(olob¡c)

(¡.,

-coo!o-oLooO
J

0,
Elolo3ooc)ca)c(!(o

!(õ
l¿:=õöooEõcoN0Jj
9L
-c 

0)
(Jc
E

b
)q¡
C

P
(õ0_
>

o
aJX

=
õ

r 
hr

c.J :
>

tr
lc-o>

o-oan(Jc)o-c)o

0)
'6().2Ec)
!Eooc)bo

c 
cr 

Lô'i 
g

c,ô.=
9o

ttL;fO
J

€: +
 Ë

E
 Ë

.
sã Y

 E
€ 

Ë
,3

n 
C

 
o-N

-rjlru:oof
sB

 
Ìq- 

E
 ff 

11 R
ñ: 

I5: 
ã 

l-
O

.=
 

Í 
ø

 
ñ 

(O
 

-L 
l!

(\¡ 
(õ.!! 

rtr 
ro 

u 
c

- 
õ 

ro't 
Þ

o ì 
=

.99
g; È

çE
l #:

P
>

 
9'- 

ø
 

fi 
È

cu
:Þ

 
:*Ir 

E
T

ãr $ëåË
 

E
H

. 
r! 

sõ 
c)

bi 
c.¡ õ 

ú 
H

=
 

L 
q)

Ë
: 

:: 
€ Ë

Ë
 

Ë
Ë

ç 
õ-ä 

õ 
ç 

Ë
 

E
 

c: 
e 

c

Ë
Ë

i ;; Þ
Ë

Ë
 äÍ

Ë
¡'Ë

 Ë
Ë

 Ë
 $þ Ë

€
õ Ë

€ g 9 b Ë
 - 

e õ
-+

 g le : ss ï 
g

sË
Ë

.Ë
 ¡1Ë

È
Ë

9
ã'u'r :Ë

 u Ë
e'Ë

g
äË

 ¡ #Ë
 È

 fl€ Ë
Ë

E
 Ê

Ë
 ã€ -o E

 P
 6 ã

*":">
õE

!=
c,aa

"z 
c 

oJ o 
c) 

I 
=

 
cJ'<

E
H

Ë
=

83Ë
üri:'

.. E
äE

 9.=
 E

 t'q 
9ä

Ë
 

¡E
€ 

o.à 
(9 y: 

o€
õO

cJo)0J-(I)l:trO
(u

c.¡oú>
!oE

5O
13>

E0)rrrrr
boËO

J

-cË
E

S
¡

=
 

g- E
 

Ë
 

õÞ
äxo-E

-ct
òoo.¡a¡F

cQ
É

 
; 

å 
E

õ 
;:

b¡;.icJ5oc
r9õ.Y

JoJo=
_ 

O
 

jJ 
_Y

,=
 

^. 
- 

O
_

E
 

ã 
g 

gE
Ë

 
S

Û
b¡'òooúcirc
.ä 

ä 
õ 

äq,s 
R

Li
õ 

ç 
õ 

!.E
E

 
H

.E

E
 

Ë
 :-$Ë

E
 ilË

5 
H

 
3Ë

Ë
 ; 

ãË
Ë

åË
 ëg*

$ 
ä nË

È
å:Ë

E
çå

i 
is 

öE
 3E

sÞ
-n9;

Ë
 

E
ì bsE

ilË
ì-fi.Ë

Ë
Ë

 
i; 

E
p

Ë
Ë

Ë
+

gË
Ë

Ë
Ë

Ë
E

Ë
H

 
F

È
:Ë

E
:E

€ F
;å

ä 
*F

 =
È

¡gF
Ë

 g:t
: 

*E
Ë

Ë
Ë

;E
È

gfiÉ
ã 

;f 
b+

 rggH
:E

#-
E

-.- 
ã:7E

 
'3E

yF
 8äE

Ë
Ë

 ãÈ
 Ë

iË
åË

Ë
Ë

si
:.S

 
R

E
 i: 

T
N

3Ë
 E

E
*

Ë
e * Ë

 g Ë
å isåË

 Ë
E

Ë
õp 

F
a,¡ !4 

õ
--aLrrlt
.:: cô 

or

P
o 

Ë
>

9Ø
oã-c
itr 

g

tto-9.9coo¡oL¿=occoLoo3po-cT
'troNobo00c.Eo.cIJvlocooo

G
¡

-o-Iêgoo-Tcrïf,Iz_9Ec0s

x-ltlC
¡

ã¡>õ
E

o
(gO
À

!

ztu0-É
.

c= É
.

r.u



t
O

J
Pth(lJo

cE
J

# eã
E

oJo-
E'7é,F

(E
-

oE
.gË

u(Jro
ccç
ro '<
.=

O
c'

rÈ
:(u

osbo
-occ.
ccr:=
o 

o¡õ
-Ð

P
a-6

hP
=

 
.a

ñ a€ t I
ocucrX
r"!lo-bo:
6toõsÈ
ìj€>

'trñ:
9õc'ãt
þfi&

gg"
$Ë

'ã: 
E

iË
r;E

õ E
 E

 F
*

f-=
 s,.E

'E
ú'+

 
9¿

 È
 

q¡

E
Ú

88Ë
--oê0>

tJ

P(o
tto-ocoO

J
FloPt¡coU

äok
v

f:rþov
x

gE

fË
6 gts 

g
39 ç 

6í9 
P

:s-å E
*Ë

 
È

Ë
-å:ä Ë

E
ã €

õ9E
 

È
õ:;- 

6
.=

i9 
äE

* 
.ì

ãE
 

g 
9 j 

r
bo:: 

o 
e&

Y
- 

€
.äE

: 
s=

s 
=

tE
Ë

 
E

"cS
 :

Þ
Ë

F
" E

äg 
Ë

¿
 ã_Ë

 
=

 Þ
- 

ts

'r{ 
B

äi 
:

E
";i äE

E
'Ë

i
.=

o* 
¡.-.E

 
S

õ
t g; ':E

; Ë
 

E
E

;E
iË

;E
ä*äå

É
.ã É

 3 Þ
 s É

* Ë
 ¡=

äË
H

sE
E

äË
i*

iË
=

E
F

E
E

Ë
gg

gË
sägÊ

Ë
E

E
É

P(o
Eo!c:=Nbo
.ggoEcto

(u
O

N
çoL9

E
(oL

õ3 
I

O
JI 

Y
-C

te'
kõ 

s
öo 

,1
,à=

 s
i3 

o, 
P

S
bo 

i'9
cocY

c
'=

'õ(uÈ
o

gF
ì9Ë

H
:.8: q

!.''*; å 
Ë

õqöÈ
-?

**Ë
 Ë

 E
 g

3 äc 
o 

9

E
:ä Ë

"e p
E

E
:E

oF
:q

:or_c'F
YY

ch<
u

s;Ë
;;

C
 

bO
'=

 
E

 
(r

9ls3.9s
õ=

E
3:=

9Ë
sÞ

¡g
Ë

 : ç I åË
oJ=

 
X

 
=

 
L 

2
ô 

ú 
ä-c 

t¡.=

+
tro

EoEcob0oIl-O
J

o

a
a

a
a

a
o

troÊou0

Eo+
ttnÊ
,ì

LL5O-rJ
E

b5cIJL

-'äõo9P
tr

t-oJ
'fo 

99

Þ
'E

9'E
.E

8
õ?E9L-
=

c¡
E

C
L

ocL
fr, 

(E
o'F

3
9Ë
'i9

6'I
oóN

R
R

oþ0
N

C
r.Sl!N(!:=
E

}
roS
rCog
E

B
r/ì ll
ool! 

|¡t
'9b
r- 

¡¡¡

9Å
À

F
{

u0Ë

o€ö
E

 $6
é

N

zU
J

\¿YC
)

É
.

t--
tuoz

Ð

tr-
v,

o^N'bc!\
c'fa

O
t

\9cÕ\^

Ð



ùco

€

t^Ëol¡o.gEocL
ú, tn

oot!T
'ottct!a)

Eo(u
'oPoPool!tobrO

ctJ-l

ô ..
octú0J
ç, 

bo
.Ð

 's
F

3
cõ2
rE

>
.=

rot: 
!

cOf, 
a-ã

oul=
Ë

!órri
.fuN
Þ

R
õR

:S
E

f;
0J u0'=

 
=

þ.=
-cyr

g¿
.qoË

 Ë
þE

=
Ë

.=
 9; 

ë
?O

¿

* I'*.€
€g=

=
tr.!.=

 
(u

C
¿

.Y
qJoõh
:o'ñbO

;
E

Þ
F

"F
f;'-õ
È

o9o
;åõ:
5:E

 ägË
Þ

9cE
È

!E
'E

iE
Ë

'fr
oÈ

oo

,c{J+
r-

.fo
q.o'
E

ILú,o..
.tJ'9.
.cLo'cto(9P-vooNo

a
a



Fvan@lFn

Provincie Noord-Holland Statengriffie
T.a.v. de heer A, Th. H. van Dijk
Postbus 3007
2OO1 DA HAARLEM

Datum: 25-0I-2023
Referentie : JVl700108 / cw | 45592
Betreft: rapport van feitelijke bevindingen
su bsid ievera ntwoord i ngen fractievergoed i n ge n 2O2L | 2O22
Provincie Noord-Holland

Geachte heer Van Dijk,

Ingevolge uw opdracht om een onafhankelijk onderzoek uit te voeren naar de
besteding en verantwoording van de vergoedingen die zijn verstrekt aan de
fracties over de periode 15 maart 2021 tot en met 14 maart 2022 brengen
wij u hierbij rapport uit over onze bevindingen waarbij wij de volgende
indeling van het rapport hanteren:
1. Verantwoordelijkheden;
2. Verrichte werkzaamheden;
3. Uitkomsten van de verrichte werkzaamheden algemeen;
4. Uitkomsten van de verrichte werkzaamheden per fractie;
5. Beperking in het gebruik en verspreidingskring.

De opdracht is met u en de beoogde gebruikers, zijnde de statengriffie en
voorzitter van Provinciale Staten Provincie Noord-Holland, overeengekomen
en heeft als doel om u te assisteren bij het vaststellen van de reeds verleende
statengriffiesubsidievoorschotten in overeenstemming met de subsidie-
verordening fractiebijdragen Noord-Holland 2015. De overeengekomen
specifieke werkzaamheden zijn tot stand gekomen in overleg met de beoogde
gebruikers, zijnde de Statengriffie en voorzitter van Provinciale Staten
Provincie Noord-Holland. De opdrachtvoorwaarden zijn omschreven in onze
opd rachtbrief van 24-03-2022.

VanOoijen

Accountants

Leidsevaart 578

2014 Hf Haarlem

Postbus 538

2003 Rlvl Haarlem

T. 023 - 544 03 83

adviseu rs@ooijen.n I

www,ooijen.nl
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1. Verantwoordelijkheden

Het is de verantwoordelijkheid van u en de beoogde gebruikers om te bepalen of
de overeengekomen specifieke werkzaamheden toereikend en geschikt zijn voor
het hierboven beschreven doel.

Wij hebben onze werkzaamheden verricht in overeenstemming met de Nederlandse
Standaard 4400N, 'Opdrachten tot het verrichten van overeengekomen specifieke
werkzaamheden'. Bij het uitvoeren van deze opdracht hebben wij ons gehouden
aan de voor ons geldende relevante ethische voorschriften in de Verordening
Gedrags- en Beroepsregels Accountants (VGBA). Verder hebben wij de
onafhankelijkheidsregels van de Verordening inzake de onafhankelijkheid van
accountants bij assurance-opdrachten (ViO) in acht genomen.

2. Verrichte werkzaamheden

In deze paragraaf is een beschrijving van de overeengekomen specifieke
werkzaamheden en feitelijke bevindingen opgenomen. Wij doen geen uitspraak
over wat de feitelijke bevindingen betekenen voor de subsidieverantwoordingen
fractievergoedingen provincie Noord-Holland over de periode 15 maart 2021 tot en
met 14 maart 2O22 in zijn totaliteit. U en de beoogde gebruikers zullen hierover
een eigen afweging moeten maken gebruikmakend van dit rapport van feitelijke
bevindingen en eventuele andere beschikbare informatie.

Wij hebben in opdracht van de Statengriffie de volgende werkzaamheden
uitgevoerd:

a) Wij hebben de relevante regelgeving en documentatie in ons onderzoek
betrokken, waa ronder de Su bsid ieverorden i ng fractiebijd ragen Noord-
Holland 2015.

b) Wij hebben voorafgaande aan en gedurende ons onderzoek
gecommuniceerd met medewerkers van de griffie.

c) Wij zijn nagegaan of de fracties de verantwoording hebben ingediend
overeenkomstig het door de provincie voorgeschreven format en of de
kosten conform de Su bsid ieverorden i ng fractiebijd ragen Noord-Holla nd

2015 naar de juiste categoriedn zijn toegerekend.
d) Wij zijn nagegaan of de verantwoorde uitgaven en inkomsten ook

daadwerkelijk betaald respectievelijk ontvangen zijn, volgens het
kasstelsel.

F
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e) Wij hebben de verantwoordingen over de periode 15 maart 2021 tot en
met 14 maart 2O22 en achterliggende externe bewijsstukken in ons
onderzoek betrokken en onderzocht of bestedingen zijn onderbouwd en
gedocumenteerd en passen binnen de doelstellingen zoals geformuleerd in
de geldende Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015. Dit
is gedaan per fractie en per fractie hebben wij onze bevindingen
opgenomen in deze rapportage.

f) Wij hebben zowel het begin- als eindsaldo van de bankrekeningen
aangesloten met de verantwoording 202L-2O22. Eventuele afwijkingen
met de banksaldi zijn nader verklaard.

Met deze rapportage rapporteren wij onze bevindingen over de periode 15 maart
2021 tot en met 14 maart 2022. De rapportage is per fractie in concept afgestemd,
in het kader van hoor en wederhoor. Dit is in overleg gegaan met de Statengriffie.

3. Uitkomsten van verrichte werkzaamheden algemeen

In dit hoofdstuk zijn de uitkomsten van onze overeengekomen specifieke
werkzaamheden zoals opgenomen in hoofdstuk 2 weergegeven, De uitkomsten van
onze werkzaamheden zijn per fractie weergegeven in hoofdstuk 4 van deze
rapportage.

3.1. Werkzaamheden a en b (algemeen)

Wij hebben kennis genomen van de Subsidieverordening fractiebijdragen Noord-
Holland 2015.

3.2. Werkzaamheden c (format en toerekening kostencategorie€n)

Alle partijen hebben overeenkomstig het verantwoordingsmodel over de periode
202I-2022 verantwoording afgelegd. Wij zijn nagegaan in hoeverre de
verantwoorde uitgaven op basis van de omschrijving en onderliggende
bewijsstukken conform de Subsidieverordening fractiebijdragen Noord-Holland
2015 aan de juiste kostencategorie€n zijn toegerekend. Eventuele opmerkingen
hieromtrent zijn per fractie weergegeven in hoofdstuk 4 van deze rapportage.
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3.3. Werkzaamheden d (kasstelsel)

Bij het kasstelsel wordt uitgegaan van moment van betaling. Alleen de inkomsten
en uitgaven tot en met 14 maart 2022, die ontvangen en/of betaald zijn kunnen
worden meegenomen in de verantwoording. Wij zijn nagegaan dat alle door de
fracties verantwoorde inkomsten en uitgaven zijn onderbouwd met
betalingsbewijzen en passen binnen de periode van verantwoording. Eventuele
afwijkingen zijn per fractie toegelicht in hoofdstuk 4.

3.4, Werkzaamheden e (onderbouwing en toetsing aan verordening)

In hoofdstuk 4 zijn de uitkomsten van onze werkzaamheden per fractie
weergegeven. In deze paragraaf wordt ingegaan op een algemene uitkomst van
onze werkzaamheden die op alle fracties van toepassing is.

Artikel 11 lid 12 sub d Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015

In artikel 11 lid 12 sub d van de Subsidieverordening fractiebijdrage 2015 is

opgenomen dat kosten die verband houden met betalingen aan bedrijven waarover
Statenleden middellijk of onmiddellijke zeggenschap hebben en betalingen aan
partners en familieleden tot en met de derde graad van bloed- en aanverwantschap
niet voor subsidie in aanmerking komen,
Een onderzoek naar betalingen zoals bedoeld in artikel 11 lid 12 sub d is door ons
niet rationeel in te steken. Wij hebben derhalve niet kunnen vaststellen dat sprake
is geweest van dergelijke betalingen.

3,5. Werkzaamheden f (aansluiting verantwoording met de banksaldi)

Er is een zichtbare aansluiting gemaakt van de begin- en eindstanden van de
verantwoording met het banksaldo per 15 maart 2021 en 14 maart 2022.

Het terug te betalen bedrag over het boekjaar en de voorgaande periode is nu in
de verantwoording over de periode 2O2L-2022 zichtbaar gemaakt en nader door
ons toegelicht in hoofdstuk 4 van deze rapportage.

F
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4. Uitkomsten van de verrichte werkzaamheden

Deze paragraaf omvat de uitkomsten van de verrichte werkzaamheden, zoals
opgenomen onder e) per fractie, Eventuele correcties in de verantwoording zijn
geinitieerd door en afgestemd met de Statengriffie.

Op uw verzoek hebben wij de terug te betalen voorschotten fractievergoedingen
2O2L-2O22 per fractie in de onderstaande tabel gerecapituleerd:

€
Stichti ng fractieondersteu n i ng GroenLi n ks Noord-Holla nd 27.886

Stichting fractieondersteuning WD Noord-Holland 78.766

Stichting fractieondersteuning Democraten 66 Noord-Holland 0

Stichting fractieondersteuning PvdA Noord-Holland 14.L54

Stichting fractieondersteuning JA21 0

Stichting fractieondersteuning CDA Noord-Holland 14.908

Stichting fractieondersteuning Forum voor Democratie 16.746

Stichting Ondersteuning Noord-Hollandse Statenfractie Partij
voor de Dieren

0

Stichting Ondersteuning Provinciale Fractie Noord-Holland
Partij voor de Vrijheid

t2.352

Stichting Ondersteu n i ng SP-fractie Provincie Noord- Holla nd 7.294
Stichting fractieondersteuning ChristenUnie Noord-Holland 12.623

Stichting fractieondersteuning SOPlus / Partij van de Ouderen 0

Stichting fractieondersteuning DENK 33.L92
Stichting fractieondersteuning Fractie Baljeu 0

Stichting fractieondersteuning Liberaal Noord-Holland 0

Totaal r57.92L
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4.L. Stichting fractieondersteuning GroenLinks Noord-Holland

Het bestuur van de Stichting fractieondersteuning GroenLinks Noord-Holland heeft
de onderstaande subsidieverantwoording ingediend.

€
Beginsaldo 51.259

Inkomsten
Subsidie provincie 97.226
Rente 0

Overige 3.997

Totaal ontvangsten LOL.223

Uitgaven
Fractieondersteuning incl. personeelskosten 53.358
Accou nta ntskosten 1.451
Kosten advies/onderzoek derden 552
Vergad e ri n ge n/b ijee n ko mste n/werkbezoeke n 4.390
Consu mptiekosten 9BB

Reis- en verblijfkosten 0

Computer/printer-kosten t. b.v. fractie 0

Vorm i nglopleid i ngskosten fractieleden 9.958
Bureaukosten (papier, vakliteratuur enz.) 0

Kosten kra ntena bon nementen 464
Representatiekosten 582
Bankkosten 169

Overige kosten 0

Restitutie aan provincie Noord-Holland 4.O7r

Totaal uitgaven 7s.983

Eindstand per 14 maart
(beginsaldo + inkomsten - uitgaven) 76.499

Reservering: max. 50o/o subsidie 48.613
Terug te betalen aan PNH 27.446

-6-

F



€van@rpn

Bevindingen
De inkomsten passen binnen de doelstellingen zoals geformuleerd in de
Su bsid ieverordeni ng fractiebijd rage Noord- Holla nd 20 1 5.

De uitgaven zijn met betalingsbewijzen en onderliggende bewijsstukken
onderbouwd. De verantwoorde uitgaven passen binnen de doelstellingen zoals
geformuleerd in de Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015,

Wij hebben geen bevindingen met betrekking tot deze verantwoording

F
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4.2. Stichting fractieondersteuning WD Noord-Holland

Het bestuur van de Stichting fractieondersteuning WD Noord-Holland heeft de
onderstaa nde su bsid ievera ntwoord i ng i nged iend,

€
Beginsaldo 75,846

Inkomsten
Subsidie provincie 97.226
Rente 0

Overige 446
Teveel ontvangen voorschot subsidie -2.692
Totaal ontvangsten 94.980

Uitgaven
Fractieondersteu n ing i ncl, personeelskosten 63.994
Accou ntantskosten 1.169

Kosten advies/onderzoek derden 0

Vergaderi ngen/bijeen komsten/werkbezoeken 3.109
Consumptiekosten 67r
Reis- en verblijfkosten 0

Computer-/printerkosten t, b,v. 0

Vorm i ng -/opleid i ngskosten fractieleden 605
Bureaukosten (papier, vakliteratuur enz.) 22

Kosten kra ntenabonnementen 0

Representatiekosten 403
Bankkosten 398

Overige kosten 5.764
Restitutie aan provincie Noord-Holland 28.658
Totaal uitgaven 1o4.793

Eindstand per 14 maart
(beginsaldo + inkomsten - uitgaven) 56.033

Reservering: max. 50o/o subsidie 47.267
Terug te betalen aan PNH 18.766
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Bevindingen
De inkomsten passen binnen de doelstellingen zoals geformuleerd in de
Su bsid ieverorden i ng fractiebijd rage Noord-Hol la nd 20 1 5.

De uitgaven zijn met betalingsbewijzen en onderliggende bewijsstukken
onderbouwd. De verantwoorde uitgaven passen binnen de doelstellingen zoals
geformuleerd in de Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015.

Als gevolg van de afsplitsing van een Statenlid moet een bedrag van € 2.692 aan
fractievergoeding worden terugbetaald. De terugbetaling was in de verantwoording
opgeteld bij de terug te betalen subsidie 2020/2021. In overleg is de terugbetaling
nu afzonderlijk vermeld in de bovenstaande verantwoording. Het bedrag aan
maximale reservering € 47 .267 en het terug te betalen bedrag over 2O2t/2O22 van
€ 18.766 zijn juist berekend,

Wij hebben verder geen bevindingen met betrekking tot deze verantwoording
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4.3. Stichting fractieondersteuning Democraten 66 Noord-Holland

Het bestuur van de Stichting fractieondersteuning Democraten 66 Noord-Holland
heeft de onderstaande subsidieverantwoording ingediend.

€
Beginsaldo 26.889

Inkomsten
Subsidie provincie 78.083
Rente 0

Overige 6.722

Totaal ontvangsten 84.205

Uitgaven
Fractieondersteuning incl. personeelskosten 65.480
Accou nta ntskosten 1.148
Kosten advies/onderzoek derden 0

Vergaderi ngen/bijeen komsten/werkbezoeken 2.346
Consu mptiekosten 847
Reis- en verblijfkosten 0

Computer/printer-kosten t. b.v. fractie 1,928
Vorm i nglopleid i ngskosten fractieleden 900
Bureau kosten (papier, vakliteratuu r enz.) 46
Kosten krantenabonnementen r20
Representatiekosten 110
Bankkosten 155
Overige kosten 62
Restitutie aan provincie Noord-Holland 0

Totaal uitgaven 73.142

Eindstand per 14 maart
(beginsaldo + inkomsten - uitgaven) 37.952

Reservering: max. 50o/o subsidie 39.O42
Terug te betalen aan PNH o
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Bevindingen
De inkomsten passen binnen de doelstellingen zoals geformuleerd in de
Su bsid ieverordeni ng fractiebijd rage Noord- Hol la nd 20 1 5.

De uitgaven zijn met betalingsbewijzen en onderliggende bewijsstukken
onderbouwd. De verantwoorde uitgaven passen binnen de doelstellingen zoals
geformuleerd in de Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015.

Door een statenlid zijn representatiekosten gedeclareerd voor € 43 betreffende
bloemen. De fractie ziet dit als representatiekosten voor de fractie zelf en dus niet
als behorende tot de vaste onkostenvergoeding vanuit de rechtspositie.

Wij hebben verder geen bevindingen met betrekking tot deze verantwoording.
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4.4. Stichting fractieondersteuning PvdA Noord-Holland

Het bestuur van de Stichting fractieondersteuning PvdA Noord-Holland heeft de
onderstaa nde su bsid ieverantwoord i ng i nged iend.

€
Beginsaldo 42.694

Inkomsten
Subsidie provincie 78.083
Rente 0

Overige 680

Totaal ontvangsten 74.763

Uitgaven
Fractieondersteuning incl. personeelskosten 54.899
Reiskosten personeel 0

Accou ntantskosten L.7T7
Kosten advies/onderzoek derden 0

Vergad eri n ge n/b ijeen ko msten/we rkbezoe ke n 7.487
Consu mptiekosten T,6L2
Reis- en verblijfkosten 2.O93
Computer/printer-kosten t. b.v, fractie 0

Vorm i nglopleid i ngskosten fractieleden 7.702
Bureaukosten (papier, vakliteratuur enz.) 77

Kosten krantenabonnementen 0

Representatiekosten 224
Bankkosten 172

Overige kosten 0

Restitutie aan provincie Noord-Holland 4.802
PayPal I40
Totaal uitgaven 68.265

Eindstand per 14 maart
(beginsaldo + inkomsten - uitgaven) 53.196

Reservering: max, 50o/o subsidie 39.O42
Terug te betalen aan PNH L4.L54
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Bevindingen
De inkomsten passen binnen de doelstellingen zoals geformuleerd in de
Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015.

De uitgaven zijn met betalingsbewijzen en onderliggende bewijsstukken
onderbouwd. De verantwoorde uitgaven passen binnen de doelstellingen zoals
geformuleerd in de Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015.

Wij hebben geen bevindingen met betrekking tot deze verantwoording
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4.5. Stichting fractieondersteuning JA21

Het bestuur van de Stichting fractieondersteuning lA21 heeft de onderstaande
subsid ieverantwoord ing inged iend.

€
Beginsaldo 4.191

Inkomsten
Subsidie provincie 31.905
Rente 0

Overige 3.586
Totaal ontvangsten 35.491

Uitgaven
Fractieondersteu n i ng i ncl. personeelskosten 24.642
Accou nta ntskosten 1.563
Kosten advies/onderzoek derden 866
Ve rgad e ri n ge n/bijee n komste n/we rkbezoe ken 0

Consu mptiekosten 1.335
Reis- en verblijfkosten I4
Computer-/printerkosten t. b.v. fractie 3.957
Vorm i ng -/opleid i ngskosten fractieleden 3.586
Bureaukosten (papier, vakliteratuur enz,) 890
Kosten krantenabonnementen 3L7
Representatiekosten 247
Bankkosten 168

Overige kosten 0

Restitutie aan provincie Noord-Holland 100
Totaal uitgaven 37.685

Eindstand per 14 maart
(beginsaldo + inkomsten - uitgaven) L.997

Reservering: max. 50o/o subsidie 1s.953
Terug te betalen aan PNH o
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Bevindingen
De inkomsten passen binnen de doelstellingen zoals geformuleerd in de
Su bsid ieverorden ing fractiebijd rage Noord- Holla nd 20 1 5.

De uitgaven zijn met betalingsbewijzen en onderliggende bewijsstukken
onderbouwd. De verantwoorde uitgaven passen binnen de doelstellingen zoals
geformuleerd in de Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015.

De stichting ontvangt alleen de variabele vergoeding van € 6.381 per statenlid over
2O2I/2O22, te weten 5x € 6.381 = € 31.905.
Van twee boekstuknummers 16 en 26 voor respectievelijk€ 12,55 en € 11,51 kan
de onderliggende bon niet meer worden teruggevonden,

Er is een HP ProBook 635 voor € 2.236 en een MacBook voor € L.629 aangekocht.
De kosten zijn verantwoord onder de post Computer-/printerkosten t.b.v. fractie.
Voor de MacBook staat de factuur niet op naam van de stichting.
De fractie geeft aan dat de laptops zijn overgedragen aan de stichting en worden
gebruikt door de statenleden voor het digitaal vergaderen.

De eindstand van de ingediende verantwoording was niet gelijk aan het banksaldo
van € 1.996. Dit verschil kon worden herleid tot verschillende boekingsfouten en is
in overleg met de fractie in de bovenstaande verantwoording gecorrigeerd.
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4.6. Stichting fractieondersteuning CDA Noord-Holland

Het bestuur van de Stichting fractieondersteuning CDA Statenfractie Noord-
Holland heeft de onderstaande subsidieverantwoording ingediend.

€
Beginsaldo 49.422

Inkomsten
Subsidie provincie 65.321
Rente 0

Overige 0

Totaal ontvangsten 65.321

Uitgaven
Fractieondersteuning incl. personeelskosten 41.891
Accou nta ntskosten 1.018
Kosten advies/onderzoek derden 0

Vergaderi ngen/bijeen komsten/werkbezoeken I.L7B
Consu mptiekosten 279
Reis- en verblijfkosten 0

Computer/printer-kosten t. b.v. fractie 643
Vorm i nglopleid i ngskosten fractieleden 0

Bureaukosten (papier, vakliteratuur enz,) 3.931
Kosten krantenabonnementen 30
Representatiekosten 165

Bankkosten 320
Overige kosten 0

Restitutie Provincie NH 18.1 19
Totaal uitgaven 67.574

Eindstand per 14 maart
(beginsaldo + inkomsten - uitgaven) 47.569

Reservering: max. 50o/o subsidie 32.66L
Terug te betalen aan PNH 14.908
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Bevindingen
De inkomsten passen binnen de doelstellingen zoals geformuleerd in de
Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015.

De uitgaven zijn met betalingsbewijzen en onderliggende bewijsstukken
onderbouwd. De verantwoorde uitgaven passen binnen de doelstellingen zoals
geformuleerd in de Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015.

Wij hebben geen bevindingen met betrekking tot deze verantwoording,
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4.7. Stichting fractieondersteuning Forum voor Democratie

Het bestuur van de Stichting fractieondersteuning Forum voor Democratie heeft
de onderstaande subsidieverantwoording ingediend.

€
Beginsaldo 48.482

Inkomsten
Subsidie provincie 58.940
Rente 0

Overige 0

Totaal ontvangsten 58.940

Uitgaven
Fractieondersteuning incl. personeelskosten 31,887
Accou nta ntskosten 2.980
Kosten advies/onderzoek derden 3.128
Vergaderi ngen/bijeen ko msten/werkbezoeken 1, 120
Consumptiekosten 0

Reis- en verblijfkosten 0

Computer-/printerkosten t. b.v 435
Vorm i ng-lopleid i ngskosten fractieleden 0

Bureaukosten (papier, vakliteratuur enz. ) 244
Kosten krantenabonnementen 242
Representatiekosten 605
Bankkosten 189

Overige kosten 500
Restitutie aan provincie Noord-Holland 19.876
Totaal uitgaven 61.206

Eindstand per 14 maart
(beginsaldo + inkomsten - uitgaven) 46.2L6

Reservering: max. 50o/o subsidie 29.470
Terug te betalen aan PNH L6.746

-18-

F



Evan@rpn

Bevindingen
De inkomsten passen binnen de doelstellingen zoals geformuleerd in de
Su bsid ieverorden i ng fractiebijd rage Noord-Hol la nd 20 1 5.

De uitgaven zijn met betalingsbewijzen en onderliggende bewijsstukken
onderbouwd. De verantwoorde uitgaven passen binnen de doelstellingen zoals
geformuleerd in de Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015,

Wij hebben geen bevindingen met betrekking tot deze verantwoording

F
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4.8. Stichting Ondersteuning Noord-Hollandse Statenfractie Partij voor
de Dieren

Het bestuur van de Stichting Ondersteuning Noord-Hollandse Statenfractie Partij
voor de Dieren heeft de onderstaande subsidieverantwoording ingediend.

€
Beginsaldo 25.472

Inkomsten
Subsidie provincie 58.940
Rente 0

Overige 0

Totaal ontvangsten 58.940

Uitgaven
Fractieondersteuning incl. personeelskosten 58.165
Accou nta ntskosten 786
Kosten advies/onderzoe k derden 0

Vergaderi n gen/bijeen ko msten/werkbezoeken 343
Consumptiekosten 0

Reis- en verblijfkosten 0

Computer/printer-kosten t. b.v. fractie 0

Vorm i nglopleid i ngskosten fractieleden 0

Bu reaukosten (papier, vakliteratuu r enz. ) 1.825
Kosten krantenabonnementen 0

Representatiekosten 0

Bankkosten 157
Overige kosten 0

Restitutie aan de Provincie Noord-Holland 0

Totaal uitgaven 6I.276

Eindstand per 14 maart
(beginsaldo + inkomsten - uitgaven) 23.136

Reservering: max. 50o/o subsidie 29.470
Terug te betalen aan PNH o
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Bevindingen
De inkomsten passen binnen de doelstellingen zoals geformuleerd in de
Su bsid ieverordening fractiebijd rage Noord- Hol la nd 20 1 5.

De uitgaven zijn met betalingsbewijzen en onderliggende bewijsstukken
onderbouwd. De verantwoorde uitgaven passen binnen de doelstellingen zoals
geformuleerd in de Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015.

Wij hebben geen bevindingen met betrekking tot deze verantwoording,
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4.9. Stichting Ondersteuning Provinciale Fractie Noord-Holland Partij
voor de Vrijheid

Het bestuur van de Stichting Ondersteuning Provinciale Fractie Noord-Holland
Partij voor de Vrijheid heeft de onderstaande subsidieverantwoording ingediend.

€
Beginsaldo 4L.O27

Inkomsten
Subsidie provincie 58.940
Rente 0

Overige 0

Totaal ontvangsten 58.940

Uitgaven
Fractieondersteuning incl. personeelskosten 40.901
Accou nta ntskosten 1.869
Kosten advies/onderzoek derden 0

Vergad eri nge n/bijeen ko mste n/we rkbezoeken 0

Consumptiekosten 632
Reis- en verblijfkosten 0

Computer/printer-kosten t. b.v. fractie 0

Vorm inglopleid i ngskosten fractieleden 0

Bureaukosten (papier, vakliteratuur enz.) 1.199
Kosten kra ntena bon nementen 955
Representatiekosten 0

Bankkosten 119
Overige kosten 50
Restitutie aan provincie Noord-Holland 72.420
Totaal uitgaven 58.145

Eindstand per 14 maart
(beginsaldo + inkomsten - uitgaven) 4L,422

Reservering: max. 50o/o subsidie 29.470

Terug te betalen aan PNH 12.352
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Bevindingen
De inkomsten passen binnen de doelstellingen zoals geformuleerd in de
Su bsid ieverorden ing fractiebijd rage Noord - Holla nd 20 1 5.

De uitgaven zijn met betalingsbewijzen en onderliggende bewijsstukken
onderbouwd, De verantwoorde uitgaven passen binnen de doelstellingen zoals
geformuleerd in de Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015.

Er is voor bedrag van € 955 aan krantenabonnementen/nieuwsgaring besteed. Dit
is boven het in de verordening gestelde maximale bedrag van € 800.

F
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4.10. Stichting Ondersteuning SP-fractie Provincie Noord-Holland

Het bestuur van de Stichting Ondersteuning SP-fractie Provincie Noord-Holland
heeft de onderstaande subsidieverantwoording ingediend.

€
Betaalrekening 6.949
Spaarrekening 25.406
Beginsaldo 32.355

Inkomsten
Subsidie provincie 58.940
Rente 0

Overige 0

"kruisposten: Verrekenen SP Regio" 3.229
Totaal ontvangsten 62.L69

Uitgaven
Fractieondersteuning incl. personeelskosten 45.840
Accou nta ntskosten I.43L
Kosten advies/onderzoek derden 0

Vergad eri n gen/bijee n ko msten/we rkbezoeken 0

Consu mptiekosten 476
Reis- en verblijfkosten 40
Computer/pri nter-kosten t. b.v. fractie 159

Vorm i nglopleid i ngskosten fractieleden 0

Bureaukosten (papier, vakliteratuur enz.) 0

Kosten kra ntena bonnementen 324
Representatiekosten 154

Bankkosten 190

Overige kosten 2.250
Restitutie aan provincie Noord-Holland 5.960
t'kruisposten : Verrekenen SP Regio" 936
Totaal uitgaven 57.760

Eindstand per 14 maart
(beginsaldo + inkomsten - uitgaven) 36.764
Per saldo uitgaven Statenverkiezingscampagne
Reservering: max. 50o/o subsidie 29.470
Terug te betalen aan PNH 7.294
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Bevindingen
De inkomsten passen binnen de doelstellingen zoals geformuleerd in de
Su bsid ieverordeni ng fractiebijd rage Noord- Hol land 20 1 5.

De uitgaven ziin met betalingsbewijzen en onderliggende bewijsstukken
onderbouwd. De verantwoorde uitgaven passen binnen de doelstellingen zoals
geformuleerd in de Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015.

Voor de krantenabonnementen worden geen facturen ontvangen. Uit omschrijving
op het dagafschrift is echter duidelijk op te maken dat dit abonnementskosten
betreft.

In de periode 2O2O/2O21 was door de Stichting vanuit de fractiegelden € 2.2LL
betaald aan de regioafdeling. In de periode 2O2L/2O22 is nog eens € 936 betaald
aan de regioafdeling. Totaal € 3.t47. De regioafdeling heeft € 3.229 terugbetaald
aan de Stichting. Per saldo is € 82 euro te veel aan de Stichting terugbetaald.

F
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4.1O Stichting fractieondersteuning ChristenUnie Noord-Holland

Het bestuur van de Stichting fractieondersteuning ChristenUnie Noord-Holland
heeft de onderstaande subsidieverantwoording ingediend.

€
Beginsaldo 25.619

Inkomsten
Subsidie provincie 46.I78
Rente 0

Overige 0

Totaal ontvangsten 46.174

Uitgaven
Fractieondersteuning incl. personeelskosten 30.763
Accou nta ntskosten 916
Kosten advies/onderzoek derden 314
Ve rg ad eri n ge n/bijeen ko msten/we rkbezoeke n 0

Consumptiekosten 0

Reis- en verblijfkosten 1B

Computer/printer-kosten t, b.v. fractie 0

Vorm i nglopleid i ngskosten fractieleden 0

Bureaukosten (papier, vakliteratuur enz.) to4
Kosten krantenabonnementen 0

Representatiekosten 348
Bankkosten 131

Overige kosten 284
Restitutie aan provincie Noord-Holland 3.207

Totaal uitgaven 36.08s

Eindstand per 14 maart
(beginsaldo + inkomsten - uitgaven) 35.7L2

Reservering: max, 50o/o subsidie 23.089
Terug te betalen aan PNH L2.623
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Bevindingen
De inkomsten passen binnen de doelstellingen zoals geformuleerd in de
Su bsid ieverorden ing fractiebijd rage Noord- Holla nd 20 1 5.

De uitgaven zijn met betalingsbewijzen en onderliggende bewijsstukken
onderbouwd. De verantwoorde uitgaven passen binnen de doelstellingen zoals
geformuleerd in de Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015.

Door het statenlid zijn representatiekosten gedeclareerd voor € 541 betreffende
afscheidscadeaus en uitgaven, waaronder consumptiekosten, in verband met het
periodiek overleg met fractievoorzitters. De fractie ziet dit als representatiekosten
voor de fractie zelf en dus niet als behorende tot de vaste onkostenvergoeding
vanuit de rechtspositie.

De penningmeester voert de administratie voor de stichting en berekent hiervoor
middels een declaratieformulier € 225 per kwartaal door. Deze vergoeding kan
worden gezien als een onkostenvergoeding of vrijwilligersvergoeding. Mogelijke
fiscale aspecten maken geen deel uit van ons onderzoek, maar dienen hierbij in
overweging te worden genomen.
Aldus de fractie betreft dit conform voorgaande jaren, een bestendige gedragslijn.

F
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4.L1. Stichting fractieondersteuning 5OPlus Noord-Holland/ Partij van de
Ouderen

Het bestuur van de Stichting fractieondersteuning SOPlus Noord-Holland/ Partij
van de Ouderen heeft het volgende Format Verantwoording fractiegelden
su bsid ieverantwoording inged iend.

€
Beginsaldo 13.218

Inkomsten
Subsidie provincie 46.778
Rente 0

Overige 0

Totaal ontvangsten 46.L78

Uitgaven
Fractieondersteuning incl. personeelskosten 28.360
Accou nta ntskosten 0

Kosten advies/onderzoek derden 19.053
Ve rg a d eri n gen/b ijee n ko msten/we rkbezoeke n 3.549
Consu mptiekosten 75
Reis- en verblijfkosten 0

Computer/printer-kosten t. b.v. fractie 0

Vorm i nglopleid i ngskosten fractieleden 0

Bu reau kosten (papier, vakliteratuu r enz. ) 765
Kosten kra ntena bon nementen 0

Representatiekosten 0

Bankkosten L44
Overige kosten 0

Restitutie aan provincie Noord-Holland 0

Totaal uitgaven 51.946

Eindstand per 14 maart
(beginsaldo + inkomsten - uitgaven) 7.450

Reservering: max. 50o/o subsidie 23.089
Terug te betalen aan PNH o

-28-
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Bevindingen
De inkomsten passen binnen de doelstellingen zoals geformuleerd in de
Su bsid ieverorden ing fractiebijd rage Noord - Hol la nd 20 1 5.

De uitgaven zijn met betalingsbewijzen en onderliggende bewijsstukken
onderbouwd. De verantwoorde uitgaven passen binnen de doelstellingen zoals
geformuleerd in de Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015,

Als gevolg van een mogelijke verwisseling met de gemeentelijke fractie heeft een
foutieve behandeling plaatsgevonden van de aangiften loonheffing en zijn
dienovereenkomstig onjuiste naheffingsaanslagen opgelegd, Hiertegen is door de
Stichting bezwaar gemaakt. De Statenfractie heeft een bedrag van € 6.7IL retour
ontvangen dat bestemt was voor de gemeentelijke fractie. Tevens is een bedrag
van € 6.485 retour ontvangen bestemt voor de Statenfractie, maar abusievelijk
doorbetaald aan de gemeentelijke fractie. In dit geval rest er dus per saldo een
bedrag van € 226,- dat nog moet worden doorbetaald aan de gemeentelijke fractie.

De verantwoording was niet helemaal juist ingevuld, het beginsaldo was niet
ingevuld en het eindsaldo evenmin. Het beginsaldo 2O2L|2O22 zou volgens de
eindafrekening 2O2O/2O2I € 13.218 moeten bedragen (inclusief een kassaldo van
€ 701). In de vorige periode zijn mutaties verwerkt t/m t4-3-2O27 en in deze
periode begint de boekhouding vanaf L6-3-2O2L met een banksaldo van € 9.330.
De transacties op L5-3-2O27 waren abusievelijk niet verwerkt in de
boekhouding. In overleg zijn de nodige correcties in de boekhouding doorgevoerd
en in de hierboven opgenomen verantwoording verwerkt.

Het kassaldo is teruggestort op de bankrekening.

-29-
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4.L2. Stichting fractieondersteuning DENK

Het bestuur van de Stichting fractieondersteuning DENK heeft de onderstaande
subsidieverantwoord i ng ingediend.

F

€
Beginsaldo o

Inkomsten
Subsidie provincie 106,898
Rente 0
Overige 350
Totaal ontvangsten LO7.248

Uitgaven
Fractieondersteuning incl, personeelskosten 45.924
Accou nta ntskosten 3.523
Kosten advies/onderzoek derden 0

Verg ad e ri n g en/bijee n ko msten/we rkbezoe ke n 0

Consumptiekosten 637
Reis- en verblijfkosten 0
Computer/printer-kosten t. b.v, fractie 726
Vorm i nglopleid i ngskosten fractieleden 0

Bureaukosten (papier, vakliteratuur enz.) 0

Kosten krantena bonnementen 0

Representatiekosten 4B

Bankkosten 5B

Overige kosten 51
Restitutie aan provincie Noord-Holland 0
Totaal uitgaven 50.967

Eindstand per 14 maart
(beginsaldo + inkomsten - uitgaven) 56.281

Reservering: max. 50o/o subsidie 23,089
Terug te betalen aan PNH 33.192
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Bevindingen
De inkomsten passen binnen de doelstellingen zoals geformuleerd in de
Su bsid ieverorden i ng fractiebijd rage Noord - Hol la nd 20 1 5.

De uitgaven zijn met betalingsbewijzen en onderliggende bewijsstukken
onderbouwd. De verantwoorde uitgaven passen binnen de doelstellingen zoals
geformuleerd in de Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015,

Het bedrag aan ontvangen subsidie bestaat uit de reguliere subsidie voor het jaar
2O2t/2O22 van € 46.178, alsmede het overschot 2020/2021 van de vorige DENK
fractie van € 38.505 en het niet ontvangen voorschot uit 2O19/2O2O van € 22.275.
Het maximaal te reserveren bedrag bedraagt 50o/o van de subsidie ontvangen voor
het jaar 2O2U2O22 € 23.089, dus is een bedrag van € 33.L92 aan subsidie terug
te betalen.

- 31-
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4.L3. Stichting fractieondersteuning Baljeu

Het bestuur van de Stichting fractieondersteuning Baljeu heeft de onderstaande
subsidieverantwoord ing inged iend.

F

€
Beginsaldo 19

Inkomsten
Subsidie provincie 6.381
Rente 0

Overige 0

Totaal ontvangsten 6.3a1

Uitgaven
Fractieondersteu n ing i ncl. personeelskosten 0
Accou nta ntskosten 443
Kosten advies/onderzoek derden 4.440
Vergaderingen/bijeen komsten/werkbezoeken 0

Consu mptiekosten 0

Reis- en verblijfkosten 0
Computer/printer-kosten t. b.v. fractie 0
Vorm i nglopleid i ngskosten fractieleden 0
Bureaukosten (papier, vakliteratuur enz.) 223
Kosten krantenabonnementen 568
Representatiekosten 0
Bankkosten r47
Overige kosten 0
Restitutie aan provincie Noord-Holland 0
Totaal uitgaven 6.22L

Eindstand per 14 maart
(beginsaldo + inkomsten - uitgaven) 179

Reservering: max. 50o/o subsidie 3.191
Terug te betalen aan PNH o
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Bevindingen
De inkomsten passen binnen de doelstellingen zoals geformuleerd in de
Su bsid ieverordening fractiebijd rage Noord-Holla nd 20 1 5.

De uitgaven zijn met betalingsbewijzen en onderliggende bewijsstukken
onderbouwd. De verantwoorde uitgaven passen binnen de doelstellingen zoals
geformuleerd in de Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015,
Behoudens de onderstaande bevinding.

De facturen voor de krantenabonnementen zijn niet beschikbaar, echter uit de
omschrijving op de dagafschriften blijkt duidelijk dat dit abonnementen betreft.

e3
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4.L4. Stichting fractieondersteuning Liberaal Noord-Holland

Het bestuur van de Stichting fractieondersteuning Liberaal Noord- Holland heeft
de onderstaande su bsid ievera ntwoord i ng i nged iend.

€
Beginsaldo o

fnkomsten
Subsidie provincie 2.692
Rente 0

Overige 0

Totaal ontvangsten 2.692

Uitgaven
Fractieondersteuning incl. personeelskosten 0

Accou ntantskosten 0

Kosten advies/onderzoek derden 0

Vergaderi ngen/bijeen komsten/werkbezoeken 0

Consumptiekosten 0

Reis- en verblijfkosten 0

Computer/printer-kosten t. b.v. fractie 0

Vorm i nglopleid ingskosten fractieleden 0

Bureaukosten (papier, vakliteratuur enz.) 0

Kosten krantenabonnementen 0

Representatiekosten 0

Bankkosten 0

Overige kosten 1,606
Restitutie aan provincie Noord-Holland 0

Totaal uitgaven 1.606

Eindstand per 14 maart
(beginsaldo + inkomsten - uitgaven) 1.086

Reserveringr max. 50o/o subsidie 7.346
Terug te betalen aan PNH o
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Bevindingen
De inkomsten passen binnen de doelstellingen zoals geformuleerd in de
Su bsid ieverorden ing fractiebijd rage Noord-Holla nd 20 1 5.

De uitgaven zijn met betalingsbewijzen en onderliggende bewijsstukken
onderbouwd. De verantwoorde uitgaven passen binnen de doelstellingen zoals
geformuleerd in de Subsidieverordening fractiebijdrage Noord-Holland 2015.
Behoudens de onderstaande bevinding.

Wij hebben geen verdere opmerkingen

F
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5. Beperking in het gebruik en verspreidingskring

Bij het opstellen van deze rapportage is rekening gehouden met de verwachtingen
van de beoogde gebruikers. Daarom is deze rapportage alleen bestemd voor de
beoogde gebruikers, zijnde de Statengriffie en voorzitter van Provinciale Staten
Provincie Noord-Holland, om hen te assisteren bij het vaststellen van de reeds
verleende subsidievoorschotten in overeenstemming met de Subsidie-verordening
fractiebijdragen Noord-Holland 2015.

Vanwege de wettelijke bepalingen betreffende openbaarheid - Wet openbaarheid
van bestuur (woB) -, die op deze rapportage van toepassing zijn, verlenen wij
toestemming om deze rapportage openbaar te maken.

Wij vertrouwen erop u met deze rapportage naar behoren te hebben geinformeerd
en zijn graag bereid de inhoud hiervan nader toe te lichten

trd,
Va n Accountants N.V.

J.M. RA

F



Uw contactpersoon
C.J. Borst
AD/STG

Nummer: 06 31 68 80 62
Corne.borst @noord-holland.nl

2 maart 2023 1|2

Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 06-03-2023
Commissie EFB  
Datum commissievergadering 20-02-2023

Onderwerp:  Bespreking Fractiebijdragen 

Advies commissie EFB:

De voordracht ‘Bespreking Fractiebijdragen’ als bespreekstuk door te geleiden naar PS van 6 maart 2023.

Uittreksel van het concept-verslag EFB 20-02-23:

5. A-agenda PS zaken (portefeuille CvdK Van Dijk) 

5.a PS-zaken: Bespreking Fractiebijdragen (A-agenda EFB 20-02-23)

Statenlid Dulfer (GL) gaat accoord met de vaststelling en is er blij mee dat het overschot ter beschikking wordt 
gesteld aan slachtoffers van de ramp in Turkije en Syrië. 

Mevrouw Kapitein (D66) sluit zich aan bij de woorden van statenlid Dulfer.

De heer Mangal (DENK) gaat akkoord met het voorstel en vindt het mooi een gebaar om geld te doneren aan de 
slachtoffers. 

Statenlid Kostić (PvdD) is het eens met het voorstel en vindt het een mooi gebaar van solidariteit en compassie. 

Mevrouw Alberts (SP) is het eens met het voorstel.

De heer Heijnen (CDA) sluit zich aan de voorgaande sprekers. 

Mevrouw Bezaan (PVV) heeft moeite met dit voorstel. Zij zegt dat het hier gaat om belastinggeld dat van burgers 
afkomstig is. Zij ziet daarom liever dat burgers zelf bepalen of ze geld willen doneren. Zij ziet geen rol voor de 
provincie hierin en vreest dat hiermee een precedent wordt geschapen.

Beantwoording GS



2 | 2  | Advies aan PS

CvdK de heer Van Dijk doet aan de commissie het voorstel om in de Statenvergadering van 6 maart - eventueel 
met hulp van de Griffier – door middel van een amendement te besluiten dat het niet gebruikte deel van de 
budgetten, niet terugvloeit naar de Algemene Middelen maar naar Giro 555. GS krijgt dan het mandaat om dit 
uit te voeren.

De heer Roosendaal (VVD) zegt dat fractiebudgetten niet besteed mogen worden aan derden. Daarom 
pleit hij ervoor om het niet gebruikte deel eerst terug te laten vloeien naar de Algemene Middelen en 
vervolgens over te maken naar het goede doel.  

CvdK de heer Van Dijk vindt dit een goede opmerking en stelt daarom voor de hulp van de Griffie in te roepen 
zodat het amendement juridisch juist is.  

De voorzitter concludeert dat deze voordracht geen hamerstuk wordt.
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Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 19 december 2022

Onderwerp: Subsidievaststelling na verleende voorschotten op fractiebijdragen over de periode 
15 maart 2021 t/m 14 maart 2022

Bijlagen: 

• Ontwerpbesluit
• Rapport van bevindingen subsidieverantwoordingen fractievergoedingen provincie

Noord-Holland over de periode 15 maart 2021 tot en met 14 maart 2022

1. Inleiding

Op grond van de Subsidieverordening fractiebijdragen Noord-Holland 2015 moet elke door een 
Statenfractie in het leven geroepen stichting fractieondersteuning verantwoording afleggen over 
de door de provincie aan haar verstrekte subsidievoorschotten.

De verantwoording houdt in dat bij de aanvraag om subsidievaststelling het format 
verantwoording fractiegelden plus onderliggende stukken en het jaarverslag overlegd worden. 
De commissaris van de Koning heeft per brief van 15 maart 2022 aan vijftien stichtingen 
fractieondersteuning verzocht de verantwoording van de ontvangen voorschotten en de 
aanvraag om subsidievaststelling over de periode 15 maart 2021 tot en met 14 maart 2022 in 
te dienen vóór 1 juni 2022.

2. Rapport van bevindingen

Van alle stichtingen fractieondersteuning is de verantwoording tijdig ontvangen. Het genoemde 
format en onderliggende stukken zijn, na voorcontrole door de griffie, ter controle aangeboden 
aan de ex artikel 217, tweede lid van de Provinciewet door uw Staten aangewezen accountant 
(Van Ooijen). De accountant heeft een rapport van bevindingen gemaakt, dat als bijlage bij deze 
voordracht is gevoegd.
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De in dit rapport genoemde fracties hebben verantwoording afgelegd in overeenstemming met 
het voorgeschreven format zoals opgenomen bij de Subsidieverordening fractiebijdragen 
Noord-Holland 2015. De rapportage is in concept per fractie afgestemd, in het kader van hoor 
en wederhoor.

Ten aanzien van de uitgaven zijn enkele bevindingen geconstateerd. De bevindingen worden 
hieronder toegelicht met het voorlopige besluit van de voorzitter voor de subsidievaststelling 
per bevinding en per ondersteuningsstichting.

JA21
De fractie JA21 declareert € 12,55 en € 11,51 waarbij geen achterliggende bonnen zijn 
aangetroffen. Dit zijn daarmee onrechtmatige uitgaven.

Voorlopig besluit: 
- Vanuit privé dient de fractie € 24,06 terug te storten aan bankrekening voor 14 maart

2023. De subsidie vast te stellen conform verlening, minus deze € 24,06.

SP
In het afgelopen boekjaar zijn de kruisposten gecorrigeerd. Echter een kleine rekenfout van 
€ 82,- moet nog gecorrigeerd worden. 

Voorlopig besluit: 
- De subsidie vast te stellen conform verlening, de gevraagde correctie dient voor 14

maart 2023 uitgevoerd te zijn.

PVV
De fractie van de PVV heeft een bedrag van € 955,- aan krantenabonnementen / nieuwsgaring 
besteed. Dit komt € 155,- boven het in de verordening artikel 11 lid 4.b. gestelde maximale 
bedrag van € 800,-. Deze € 155,- is daarmee onrechtmatig uitgegeven door de fractiestichting.

Voorlopig besluit: 
- De subsidie vast te stellen conform verlening, minus de € 155,- die boven het

maximum bedrag voor nieuwsgaring zijn uitgegeven. Het aan PNH terug te betalen
bedrag met deze € 155,- te verhogen naar € 12.507,-.

Overige fracties

Bij de overige fracties zijn geen bijzonderheden aangetroffen.

Voorlopig besluit:

- De subsidie vast te stellen conform verlening

10
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3. Voorstel

Resumerend stel ik u de besluiten te nemen die in ontwerp bij deze voordracht zijn gevoegd. 

De voorzitter van Provinciale Staten van Noord- Holland, 

dhr. A.Th.H. van Dijk

10
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Ontwerpbesluit

Nr.10-2023 

Provinciale Staten van Noord-Holland;

gelezen de voordracht van het presidium van 19 december 2022;

gelet op artikel 33, tweede lid van de Provinciewet en de Subsidieverordening fractiebijdragen 
Noord-Holland 2015,

besluiten geamendeerd (A6-2023):

1. kennis te nemen van de voorlopige besluiten om de aanvragen voor de
subsidievaststelling over de periode 15 maart 2021 t/m 14 maart 2022 van de
ondersteuningsstichtingen van de Statenfracties: GroenLinks, VVD, FvD, D66, PvdA,
CDA, PVV, SP, PvdD, ChristenUnie, 50PLUS-PVDO, DENK, JA21, Liberaal N-H en Baljeu
vast te stellen conform artikel 11, lid 2 van de Subsidieverordening fractiebijdragen
Noord-Holland 2015

2. dat het ontwerpbesluit, dat zijn vertaalslag krijgt in vijftien besluiten van de voorzitter
van Provinciale Staten tot subsidievaststelling conform de voorlopige besluiten, hen
geen aanleiding geeft om hierover wensen en bedenkingen ter kennis van de voorzitter
te brengen.

3. Het restant van de fractiebijdragen over de hierboven genoemde periode ter hoogte van
€157.921,- dat terugvloeit naar de algemene middelen, als gift te doneren aan Giro
555 ten behoeve van de slachtoffers van de aardbeving in Turkije en het college
volmacht te verlenen dit als gift te doneren.

Haarlem, 6 maart 2023 

Provinciale Staten voornoemd,

voorzitter,

statengriffier,

10

Amendement A6-2023 (bijgevoegd) is aangenomen en wordt bij dit besluit betrokken.



D66
noord-holland

GROEN
Lil{KS
NOORD-
HOLLAND

$P.
t¡all-l011lll

@
-ÞmAr'rfr-

fl,('OIID-HOLLAIìID

0 Partij voor
de Dieren

CU
NH * N3#'i!'rouonders. Áiå

t o6 -o 3 --.2ozg
¡c,^n''Ê 

rf

o
Statonfrâctiê

/+6

Amendement: steun aan slachtoffers aardbevingen Turkije en syrië

provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023,te Haarlem,

ter behandeling van de Subsidievaststelling na verleende voorschotten op fractiebijdragen.

Besluiten,

een toevoeging te doen aan het ontwerpbesluit zodat de voordracht luidt:

L. kennis te nemen van de voorlopige besluiten om de aanvragen voor de subsidievaststelling over de

periode L5 maart 2O2tr/m L4 maart 2O22van de ondersteuningsstichtingen van de Statenfracties:

GroenLinks, WD, FvD, D66, PvdA, CDA, PVV, SP, PvdD, ChristenUnie, SOPLUS-PVDO, DENK, JA2L,

Liberaal N-H en Baljeu vast te stellen conform artikel 1L, lid 2 van de Subsidieverordening

fractiebijd ragen Noord-Holland 2015

2. dat het ontwerpbesluit, dat zijn vertaalslag krijgt in vijftien besluiten van de voorzitter van

provinciale Staten tot subsidievaststelling conform de voorlopige besluiten, hen geen aanleiding

geeft om hierover wensen en bedenkingen ter kennis van de voorzitter te brengen.

3.Het restant van de fractiebijdragen over de hier bovengenoemde periode ter hoogte van €157.92L

dat terugvloeit naar de algemene middelen, als gift te doneren aan Giro 555 ten behoeve van de

slachtoffers van de aardbeving in Turkije en het college volmacht te verlenen dit als gift te doneren.

Toelichting
Er heeft in Turkije en Syrië een verschrikkelijke ramp heeft plaatsgevonden met duizenden

slachtoffers tot gevolg. Er in Turkije en Syrië nu behoefte is aan noodhulp voor medische

voorzieningen, drinkwater, eten en dekens. Duizenden huizen en gebouwen zijn ingestort en dus ook

hulp op de langere termijn nodig is.

Om de slachtoffers te helpen is Giro 555 geopend. Uit humanitaire overwegingen willen ook wij een

bijdrage doen. Daarom stellen we voor het restant uit de fractievergoedingen van 2022 van €

I57.92I ter beschikking te stellen aan Giro 555.

CDA

AANGENOMENBijlage -pagina 1 van 2- 
aangenomen amendement te 
betrekken bij PS-besluit nr. 10-2023.
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En gaat over tot de orde van de dag,

Anouk Gielen, GroenLinks Amélie Strens, D66 Remine Alberts, SP

Süleyman Koyuncu, DENK Gert-Jan Leerink, PvdA Fabian Zoon, pvdD

Hanneke Kaamervan Hoegee, VVD Michel Klein, ChristenUnie Dennis Heijnen, CDA

Wil van Soest, Partij van de Ouderen Grethe van Geffen, Namens Noord-Hollanders.

DEilK
loono.*otrAi¡ CDA

Bijlage -pagina 2 van 2- 
aangenomen amendement te 
betrekken bij PS-besluit nr. 10-2023.
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Amendement: steun aan slachtoffers aardbevingen Turkije en syrië

provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023,te Haarlem,

ter behandeling van de Subsidievaststelling na verleende voorschotten op fractiebijdragen.

Besluiten,

een toevoeging te doen aan het ontwerpbesluit zodat de voordracht luidt:

L. kennis te nemen van de voorlopige besluiten om de aanvragen voor de subsidievaststelling over de

periode L5 maart 2O2tr/m L4 maart 2O22van de ondersteuningsstichtingen van de Statenfracties:

GroenLinks, WD, FvD, D66, PvdA, CDA, PVV, SP, PvdD, ChristenUnie, SOPLUS-PVDO, DENK, JA2L,

Liberaal N-H en Baljeu vast te stellen conform artikel 1L, lid 2 van de Subsidieverordening

fractiebijd ragen Noord-Holland 2015

2. dat het ontwerpbesluit, dat zijn vertaalslag krijgt in vijftien besluiten van de voorzitter van

provinciale Staten tot subsidievaststelling conform de voorlopige besluiten, hen geen aanleiding

geeft om hierover wensen en bedenkingen ter kennis van de voorzitter te brengen.

3.Het restant van de fractiebijdragen over de hier bovengenoemde periode ter hoogte van €157.92L

dat terugvloeit naar de algemene middelen, als gift te doneren aan Giro 555 ten behoeve van de

slachtoffers van de aardbeving in Turkije en het college volmacht te verlenen dit als gift te doneren.

Toelichting
Er heeft in Turkije en Syrië een verschrikkelijke ramp heeft plaatsgevonden met duizenden

slachtoffers tot gevolg. Er in Turkije en Syrië nu behoefte is aan noodhulp voor medische

voorzieningen, drinkwater, eten en dekens. Duizenden huizen en gebouwen zijn ingestort en dus ook

hulp op de langere termijn nodig is.

Om de slachtoffers te helpen is Giro 555 geopend. Uit humanitaire overwegingen willen ook wij een

bijdrage doen. Daarom stellen we voor het restant uit de fractievergoedingen van 2022 van €

I57.92I ter beschikking te stellen aan Giro 555.

CDA

AANGENOMEN
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En gaat over tot de orde van de dag,

Anouk Gielen, GroenLinks Amélie Strens, D66 Remine Alberts, SP

Süleyman Koyuncu, DENK Gert-Jan Leerink, PvdA Fabian Zoon, pvdD

Hanneke Kaamervan Hoegee, VVD Michel Klein, ChristenUnie Dennis Heijnen, CDA

Wil van Soest, Partij van de Ouderen Grethe van Geffen, Namens Noord-Hollanders.
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Toelichting
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Inhoud van het initiatiefvoorstel

Het initiatiefvoorstel geeft hiertoe een aantal suggesties:

Betreft: Advies inzake het initiatiefvoorstel “Een kleine stap voor de 
provincie, een wereld van verschil voor de dieren”

Het doel van het initiatiefvoorstel is om de gedeputeerde Dierenwelzijn 
te inspireren, te ondersteunen en op weg te helpen bij het vormgeven 
van deze portefeuille. Het document kan volgens de Partij voor de 
Dieren ook na de verkiezingen in maart 2023 gebruikt worden als 
fundament voor de portefeuille.

De Partij voor de Dieren beoogt met het initiatiefvoorstel nader invulling 
te geven aan de portefeuille Dierenwelzijn. Een andere aanleiding is de 
zienswijze “Dieren in het huis van Thorbecke”, die in maart 2022 door 
de Raad voor Dierenaangelegenheden (hierna: RDA) is gepubliceerd. In 
deze rapportage heeft de RDA onderzocht hoe het dierenwelzijnsbeleid 
in Nederland is georganiseerd.

Op 6 oktober 2022 ontvingen wij via de Statengriffie het 
initiatiefvoorstel van de fractie Partij voorde Dieren inzake “Een kleine 
stap voor de provincie, een wereld van verschil voor de dieren”.

Op grond van artikel 42 van het Regelement van Orde voor de 
vergaderingen en werkzaamheden van Provinciale Staten en
Statencommissies van Noord-Holland 201 5, zijn wij gevraagd hierover 
advies uit te brengen. Dit advies treft u hierbij aan.

Tevens is op 4 juli 2022 de motie “Provinciale ambities dierenwelzijn 
concreter te maken” (hierna: motiel 54-2022) door uw Staten 
aangenomen. In de motie worden Gedeputeerde Staten verzocht om aan 
Provinciale Staten te rapporteren wat er de afgelopen collegeperiode is 
gedaan om dierenwelzijn te bevorderen, welke doelen en vorderingen 
er zijn, en om te verkennen welke kansen er liggen om het beleid 
SMART te maken. De intentie van de motie komt sterk overeen met het 
ingediende initiatiefvoorstel. Onderstaand advies is daarom ook 
bedoeld om motie 1 54-2022 af te doen.
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6.

7.

8.

9.

Advies

1. Stel een kort beleidsdocument Portefeuille Dierenwelzijn op

3.
4.
5.

1.
2.

Dierenwelzijn is dus een integraal onderdeel van ons beleid. Een aparte 
nota over dierenwelzijn voegt geen nieuwe invalshoeken toe en zou 

Dit voorstel overlapt met motie 1 54-2022, waarin wordt opgeroepen om 
beleid aangaande dierenwelzijn SMART te formuleren. Een apart 
beleidsdocument Portefeuille Dierenwelzijn vinden wij niet van 
toegevoegde waarde. Ten aanzien van wilde dieren volgen we de kaders 
van de Wnb, waarin het dierenwelzijn geborgd is onder de zorgplicht 
(artikel 1.11). Dierenwelzijn wordt dus altijd meegenomen. Activiteiten 
die worden uitgevoerd vanuit de Wnb betreffen voornamelijk de 
vergunningverlening, toezicht en handhaving. Wij hebben deze taken 
gemandateerd aan de Omgevingsdienst Noord-Holland Noord (hierna: 
OD NHN). In de jaarrapportage van de OD NHN wordt weergegeven wat 
er in de uitvoering is gedaan. Voor wat betreft het planmatig beheer van 
fauna is de Faunabeheereenheid Noord-Holland (hierna: FBE) de partij 
die de onderbouwing hiertoe opstelt. Ook hierbij is dierenwelzijn een 
aspect dat altijd wordt meegewogen.

Zoals de wet vraagt, hebben wij aandacht voor dierenwelzijn. De tien 
ideeën die in het initiatiefvoorstel zijn uitgewerkt komen dan ook 
grotendeels overeen met staand beleid of overstijgen onze provinciale 
bevoegdheden. Onderstaand lichten wij per punt ons advies toe.

Naast de uitvoering van de Wnb heeft het college van Gedeputeerde 
Staten in het Coalitieakkoord 201 9-2023 extra middelen (€200.000) 
beschikbaar gesteld voor de ondersteuning van wildopvangcentra. In 
het coalitieakkoord is opgenomen dat het college geen bovenwettelijke 
eisen wil stellen.

De provincie is verantwoordelijk voor het beschermen van planten en 
dieren die in het wild voorkomen. Dat is vastgelegd in de Wet 
natuurbescherming (hierna: Wnb). Het welzijn van wilde dieren maakt 
integraal onderdeel uit van deze wettelijke taak, middels de zorgplicht 
(artikel 1.11). Het provinciaal beleid dat invloed heeft op het welzijn of 
het voortbestaan van wilde dieren, wordt conform de vereisten van de 
Wnb door ons beoordeeld.

Stel een kort beleidsdocument Portefeuille Dierenwelzijn op.
Geef bij besluiten die raken aan levens van dieren expliciet aan hoe 
rekening is gehouden met de belangen van dieren.
Betrek dierenwelzijnsorganisaties actief bij beleid.
Sluit aan bij een ambtelijk netwerk voor dierenwelzijnsbeleid. 
Communiceer volledig over hoe dieren worden behandeld en laat 
goede voorbeelden zien.
Geef duidelijke informatie over soortenbescherming Wet 
natuurbescherming.
Zet actief in op niet-dodelijke middelen en diervriendelijke 
oplossingen bij mens-dierconflicten.
Maak dierenwelzijn zoveel mogelijk SMART, bijvoorbeeld in de 
Brede Basismonitor.
Beëindig sponsoring evenementen waarin dieren worden gebruikt 
voor vermaak.

10. Noord-Hollandse innovatiekracht voor minder dierproeven.
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3. Betrek dierenwelzijnsorganisaties actief bij beleid

4. Sluit aan bij een ambtelijk netwerk voor dierenwelzijnsbeleid

juist afbreuk doen aan het integrale karakter dat dit onderwerp 
verdient.

2. Geef bij besluiten die raken aan levens van dieren expliciet aan 
hoe rekening is gehouden met de belangen van dieren

Dit is momenteel al staand beleid. In onze besluiten die mogelijk een 
impact kunnen hebben op wilde dieren wordt altijd aangegeven welke 
overwegingen zijn meegewogen. In de Wnb is bepaald dat in het wild 
levende dieren niet mogen worden gedood, gevangen of verstoord. 
Deze handelingen zijn dus verboden. Alleen bij hoge uitzondering kan 
hiervan worden afgeweken. Wanneer iemand bijvoorbeeld een 
ontheffing of vergunning aanvraagt bij de provincie, vindt er door ons 
een zorgvuldige toetsing en beoordeling plaats. Bij iedere aanvraag 
wordt er goed gekeken of de maatschappelijke schade die de diersoort 
veroorzaakt onacceptabel is, de gunstige staat van instandhouding niet 
in het geding komt en of er geen alternatieve oplossingen mogelijk zijn. 
Op deze manier zorgen wij ervoor dat de uitvoering plaatsvindt volgens 
de wet, waarmee dus rekening gehouden wordt met de bescherming 
van de dieren die mogelijk geraakt zouden kunnen worden door het 
betreffende besluit.

Bovendien wordt er momenteel al over dit onderwerp gerapporteerd. 
Naast de jaarrapportages van de OD NHN, zijn in dit verband ook de 
voortgangsrapportages van het Provinciaal Programma
Natuurontwikkeling en het Masterplan Biodiversiteit het noemen waard. 
Een separate rapportage over specifiek dierenwelzijn zou sterk 
overlappen met de genoemde rapportages. Dit vergt niet alleen meer 
werk, maar schept juist ook meer onduidelijkheid.

Dit is momenteel al staand beleid. In principe kennen alle 
beleidsdossiers participatietrajecten. Deze staan open voor alle partijen 
en daarin is het onnodig om een aparte positie voor
dierenwelzijnsorganisaties te benoemen. Dierenwelzijnsorganisaties 
worden nu al betrokken bij de totstandkoming van besluiten die raken 
aan het welzijn van dieren, zoals faunabeheer. Wij verwijzen hierbij naar 
de Omgevingsverordening Noord-Holland 2022. Daarin staat dat 
dierenwelzijnsorganisaties om advies worden gevraagd bij de 
totstandkoming van faunabeheerplannen (artikel 6.4). Wanneer de 
dierenwelzijnsorganisaties hun advies schriftelijk hebben aangeleverd, 
zal dit ook worden gepubliceerd in de aankomende
faunabeheerplannen. Daarnaast zal het bestuur van de FBE worden 
uitgebreid met een deskundige op het gebied van dierenwelzijn en 
diergedrag (artikel 2.11).

De afweging over deelname aan ambtelijke netwerken zal ook op 
ambtelijk niveau gemaakt worden. Centraal zal daarbij staan welke 
kennis, informatie en netwerken nodig zijn voor een goede 
taakuitoefening. In interprovinciaal verband wordt er bijvoorbeeld via 
het Interprovinciaal Overleg informatie over de toepassing van de 
natuurwetgeving uitgewisseld, inclusief de dierenwelzijnsaspecten van 
in het wild levende dieren. Wij nemen ambtelijk en bestuurlijk deel aan 
deze werkgroepen. Voor vraagstukken over gehouden dieren zijn het 
Rijk en de gemeenten de aangewezen overheden voor deze dossiers.
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6. Geef duidelijke informatie over soortenbescherming Wet 
natuurbescherming

9. Beëindig sponsoring evenementen waarin dieren worden 
gebruikt voor vermaak

5. Communiceer volledig over hoe dieren worden behandeld en 
laat goede voorbeelden zien

Dit is momenteel al staand beleid. Informatie over de Wnb is, naast de 
landelijke websites met wetteksten, te vinden op de website van de 
provincie, de OD NHN en de FBE. Soortenorganisaties geven eveneens 
informatie over kansen voor actieve soortenbescherming.

8. Maak dierenwelzijn zoveel mogelijk SMART, bijvoorbeeld in de 
Brede Basismonitor

De Brede Basismonitor maakt gebruik van indicatoren voor 
beleidsdoelen. Voor dierenwelzijn hebben wij geen beleidsdoel, maar 
volgen we de Wnb. Er is daarom niet een indicator met enige 
zeggingskracht te bedenken voor dit onderwerp ten behoeve van de 
Brede Basismonitor. De in het voorstel aangedragen indicatoren zijn 
niet uitvoerbaar. Zoals aangegeven bij de beantwoording van de 
technische vragen op 26 september 2022, zal er aankomend jaar in de 
dóórontwikkeling van de Brede Basismonitor wel worden nagegaan in 
hoeverre er betrouwbare data beschikbaar zijn met betrekking tot 
dierlijke verkeersslachtoffers.

Dit is momenteel al staand beleid. De toepassing van niet-dodelijke 
middelen en diervriendelijke oplossingen wordt expliciet meegenomen 
in onze besluitvormingsprocessen: dit ligt namelijk besloten in de 
wetgeving. Het verstoren, doden of vangen van wilde dieren is 
verboden. Alleen bij hoge uitzondering kan van de wet worden 
afgeweken. Dit is alleen mogelijk als de maatschappelijke schade die 
de diersoort veroorzaakt onacceptabel is, de gunstige staat van 
instandhouding niet in het geding komt en er geen alternatieve 
oplossingen mogelijk zijn.

Het welzijn van gehouden dieren valt onder de bevoegdheid van het 
Rijk. Goede voorbeelden vanuit de Voedselvisie worden op dit punt al 
gedeeld op ons communicatieplatform “Boer en Business in Balans”. 
Voor het overige zijn de sectororganisaties en de landelijke organisaties 
voor vergunningverlening, toezicht en handhaving hiervoor de best 
toegeruste partij.

Zoals de RDA concludeerde in de adviesrapportage “Dieren in het huis 
van Thorbecke”, horen discussies over dierenwelzijn op landelijk niveau 
gevoerd te worden.

7. Zet actief in op niet-dodelijke middelen en diervriendelijke 
oplossingen bij mens-dierconflicten.

Evenementen hebben een lokaal karakter. De gemeente is daarom in 
deze gevallen de overheid die stuurt op dierenwelzijn bij het 
beoordelen, toetsen en handhaven voor het verlenen van een 
vergunning. Dit is ook in lijn met de brief die de VNG op 8 september
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1 0. Noord-Hollandse innovatiekracht voor minder dierproeven

Conclusie

Hoogachtend

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

provinciesecretaris voorzitter

R.M. Bergkamp A.Th.H. van Dijk

Wij beschouwen opgaven omtrent dierproeven niet als een kerntaak van 
de provincie. Voor proefdieren is het welzijn geregeld in de Wet op de 
dierproeven. Het Rijk is hiertoe bevoegd gezag.

Gezien bovenstaande advies, verzoeken wij u tevens om motie 1 54- 
2022 als afgedaan te beschouwen.

Gelet op de hierboven beschreven argumenten raden wij het 
voorliggende initiatiefvoorstel af. Het merendeel van de opgevoerde 
acties ten aanzien van dierenwelzijn betreft staand beleid. De overige 
suggesties vallen niet onder onze provinciale rol, maar onder de 
bevoegdheden van het Rijk en/of de gemeenten.

Van onze gesponsorde evenementen zijn er twee waarbij dieren worden 
ingezet: Jumping Amsterdam en de Landbouwshow Opmeer. Met beide 
evenementen loopt een sponsorovereenkomst tot en met 2023. 
Gedeputeerde Staten en Provinciale Staten moeten nieuwe 
uitgangspunten voor evenementensponsoring vaststellen voor de 
periode na 2023, aangezien de huidige uitgangspunten tot eind 2023 
geldig zijn.

2020 aan het ministerie van LNV heeft verstuurd en het advies in de 
RDA-rapportage “Dieren in het huis van Thorbecke”.

z
/
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Motie Provinciale ambities dierenwelzijn concreter maken

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op maandag 4juli 2022, ter behandeling
van de voordracht Kaderbrief 2023;

constaterende dat;

- de provincie de intrinsieke waarde van dieren erkent en zegt zich binnen de provinciale
mogelijkheden in te willen zetten voor dierenwelzijn;

- steeds meer mensen ook verwachten dat verschillende overheden explicieter rekening
houden met de belangen van dieren;

- de provincie daarom een gedeputeerde Dierenwelzijn heeft, en beleid heeft opgesteld voor
dierenwelzijn op verschillende gebieden, zoals bij de Voedselvisie, bij mobiliteit waarbij de
ambitie is ook het aantal dierlijke verkeersslachtoffers naar nul te brengen, bij inkoopbeleid,
sponsorbeleid, etc.;

overwegende dat;

- de provincie dus haar best doet, maar het nu voor P5 moeilijk te volgen is wat er
daadwerkelijk gebeurt, wat de doelen zijn en wat de vorderingen per jaar zijn;

- om als P5 beleid op dierenwelzijn goed te kunnen volgen het daarom nodig is om de
provinciale inzet overzichtelijk, concreet en waar kan SMART te maken, zodat we er bij de
jaarlijkse behandeling van de jaarstukken op kunnen reflecteren en vooruit kunnen blikken
richting het nieuwe jaar;

- dit P5 helpt in haar controlerende en kaderstellende taak;

gehoord de discussie,

verzoeken GS;

- om zo snel mogelijk aan P5 te rapporteren over wat er afgelopen collegeperiode gedaan is
om dierenwelzijn te bevorderen, welke doelen en vorderingen er zijn, en om met P5 in
gesprek te gaan over waar kansen liggen voor het SMART maken van het beleid en waar nog
aan gewerkt kan worden voor de komende jaren;

en gaan over tot de orde van de dag.

lnes Kostk Ruchama Bwefar Jorrit Carton Süleyman Koyuncu Eric Jensen
Partij voor de Dieren GroenLinks Partij van de Arbeid DENK JA21
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Bijlage bij gewijzigd Initiatiefvoorstel PvdD 

Geschrapt uit het Initiatiefvoorstel "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van 
verschil voor de dieren”: 

• Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om een kort document Portefeuille
Dierenwelzijn op te stellen met daarin verwoord de rol van een gedeputeerde
dierenwelzijn en een concretisering van de inzet omtrent dierenwelzijn en deze in ieder
geval voor maart 2023 met de commissie te bespreken;

• Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken bij besluiten die raken aan levens van
dieren, zoveel mogelijk expliciet aan te geven hoe rekening is gehouden met de
belangen van dieren;

• Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om te verkennen hoe de provincie
kan aansluiten bij het ambtelijk netwerk Diervizier en van daaruit kan bijdragen aan
verbetering van dierenwelzijn binnen de provincie;

• GS te verzoeken op basis van o.a. best practices te verkennen hoe communicatie vanuit
de provincie nog effectiever kan bijdragen aan bewustwording rondom dierenwelzijn en
het beter rekening houden met dieren als inwoners van de provincie. Daarbĳ o.a.
mensen, bedrijven en organisaties die dierenwelzijn centraal stellen waar dat kan in het
zonnetje te zetten (op de website, via eigen tijdschrift, social media, via bezoeken van
de gedeputeerde en de Commissaris van de Koning, etc.). En daarbij in ieder geval waar
mogelijk niet actief aandacht te geven aan initiatieven die een negatieve impact hebben
op dierenwelzijn;

• Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om te onderzoeken hoe we
dierenwelzijn SMART kunnen maken en bijvoorbeeld (deels) kunnen verwerken in de
Brede Basismonitor, en daarover te rapporteren aan Provinciale Staten;

De restanten zijn opgedeeld in vijf besluiten (zodat PS er makkelijk afzonderlijk over kan 
beslissen, gezien de verdeeldheid in commissie per besluit). Daarin is nauwelijks iets gewijzigd. 
Alleen een enkele woord die ter verduidelijking is. Dat is in het rood aangegeven in de 
besluiten. 



Een kleine stap voor de provincie
een wereld van verschil voor de dieren

Statenlid Ines Kostić (PvdD)

4 oktober 2022

Partij voor
de Dieren
Statenfractie Noord-Holland

Initiatiefvoorstel Portefeuille Dierenwelzĳn

gewijzigde versie 24-2-2023 
voor PS 6-3-2023



INLEIDING

REDENEN VOOR PROVINCIAAL DIERENWELZĲNSBELEID

ROL VAN DE GEDEPUTEERDE DIERENWELZĲN

VOORSTELLEN EN BESLUITEN

TOT SLOT

BĲLAGE
DOCUMENT “SUGGESTIES VOOR VERDERE UITWERKING PORTEFEUILLE DIERENWELZĲN NOORD-HOLLAND - BREED”
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BETREK DIERENWELZĲNSORGANISATIES ACTIEF BĲ BELEID

COMMUNICEER VOLLEDIG OVER HOE DIEREN WORDEN BEHANDELD EN LAAT GOEDE VOORBEELDEN ZIEN

GEEF DUIDELĲKE INFORMATIE OVER SOORTENBESCHERMING WET NATUURBESCHERMING

ZET ACTIEF IN OP NIET-DODELĲKE MIDDELEN EN DIERVRIENDELĲKE OPLOSSINGEN BĲ MENS-DIERCONFLICTEN

BEËINDIG SPONSORING EVENEMENTEN WAARIN DIEREN WORDEN GEBRUIKT VOOR VERMAAK

NOORD-HOLLANDSE INNOVATIEKRACHT VOOR MINDER DIERPROEVEN

INHOUDSOPGAVE

Een kleine stap voor de provincie
een wereld van verschil voor de dieren

Partij voor de Dieren Statenfractie Noord-Holland - Dierenwelzijn

“Een mens maakt deel uit van het geheel dat door ons ‘het universum’ genoemd
wordt. [...] Onze taak moet zĳn dat we onze cirkel van compassie vergroten, zodat alle
levende wezens en de gehele natuur in al haar schoonheid erdoor omvat worden.”

Albert Einstein



¹ https://www.rda.nl/publicaties/publicaties/2022/03/30/zienswijze-dieren-in-het-huis-van-thorbecke
² https://www.rda.nl/nieuws/nieuws/2019/09/29/staat-van-het-dier
³ https://www.rda.nl/publicaties/publicaties/2022/03/30/zienswijze-dieren-in-het-huis-van-thorbecke

1. Inleiding

2Dierenwelzijn - Partij voor de Dieren Statenfractie Noord-Holland

De provincie Noord-Holland heeft deze collegeperiode (2019-2023) voor het eerst een gedeputeerde
Dierenwelzĳn. Dit is een primeur voor Noord-Holland, en zelfs voor Nederland.¹ Iets om trots op te zĳn.

Een nieuwe portefeuille betekent een plan, zeker als het gaat om miljoenen levens die dagelĳks mede
geraakt worden door provinciale beleidskeuzes en projecten. Maar het betekent ook dat het pad nog
niet geëffend is. Wat kan een gedeputeerde Dierenwelzĳn concreet doen om het leven van miljoenen
dieren in de provincie te verbeteren?

In het coalitieakkoord is een eerste invulling aan deze nieuwe portefeuille gegeven: een budget van
€200.000 voor opvangcentra voor wilde dieren, verdeeld over vier jaar. Maar de provincie kan veel
meer betekenen voor dieren. Vaak als onderdeel van bestaand beleid en zonder veel extra kosten,
maar met impact, vooral omdat de provincie een voorbeeldrol vervult. Een gezonde democratie en
zorgvuldig bestuur houdt rekening met alle inwoners – menselĳke en niet-menselĳke. Logisch, omdat
er miljoenen dieren in onze provincie leven en omdat politieke en bestuurlĳke beslissingen hun levens
in grote mate beïnvloeden.

Dat past ook in deze tĳd, waarin de positie van het dier in de maatschappĳ verandert en inbreuk op
dierenwelzĳn steeds minder wordt geaccepteerd.² Mensen verwachten ook meer van verschillende
overheden op dit gebied.

De Partĳ voor de Dieren heeft al meerdere keren suggesties gedaan voor invulling van de nieuwe
portefeuille, formeel en informeel. Een deel daarvan is al opgepakt door de provincie. Een ander deel
vraagt om aparte discussies; denk daarbĳ aan de jacht, de vee-industrie en vissenwelzĳn. In dit
document gaat het om besluiten die de provincie deze collegeperiode nog kan uitvoeren of ermee kan
starten, die dieren helpen en ‘haalbaar en betaalbaar’ zĳn.

Hierbĳ gebruiken wĳ ook de recente Zienswĳze ‘Dieren in het huis van Thorbecke’ van de Raad voor
Dierenaangelegenheden (RDA).³ De RDA zegt weliswaar dat de provincie geen autonome taken heeft
op het gebied van dierenwelzĳn, maar wel veel kan betekenen en dat juist dierenwelzĳn ook integraal
onderdeel is van vele provinciale dossiers. Bovendien geldt voor veel meer beleidsvelden van de
provincie dat zĳ geen autonome taken heeft en afhankelĳk is van andere actoren, maar toch haar
verantwoordelĳkheid neemt (zie bĳvoorbeeld klimaat, circulaire economie en gezondheid).

De gedeputeerde Dierenwelzĳn heeft meermaals aangegeven dat ze graag aan de slag wil met deze
portefeuille en op zoek is naar suggesties voor verdere invulling ervan. Dit initiatiefvoorstel is daarom
bedoeld om de gedeputeerde te inspireren, te ondersteunen en verder op weg te helpen. Het is ook
bedoeld om op papier een duidelĳk fundament voor deze portefeuille te creëren, waar anderen ook na
de verkiezingen op voort kunnen bouwen. Op die manier borgen we dat de provinciale inzet en
opgebouwde kennis op het gebied van dierenwelzĳn van de afgelopen jaren niet verloren gaan en
behouden blĳven voor de toekomst.

Hoofdstuk 2 benoemt redenen voor provinciaal dierenwelzĳnsbeleid. Hoofdstuk 3 gaat vervolgens in
op de rol van de gedeputeerde Dierenwelzĳn. Ten slotte beschrĳft hoofdstuk 4 de voorstellen en
besluiten.
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⁴ https://wetten.overheid.nl/BWBR0030250/2021-07-01
⁵ Dierenmuseum.nl: https://www.google.nl/url?
sa=t&rct=j&q=&esrc=s&source=web&cd=&ved=2ahUKEwjH3YWC27v3AhXN_
rsIHadwAdwQFnoECAkQAQ&url=https%3A%2F%2Fwww.dierenmuseum.nl%2F.cm4all%2Fiproc.
php%2F03%2520Denken%2520over%2520dieren%2F3A.
%2520Tellen%2520dieren%2520mee%2FRijksoverheid%2520en%2520Dierenbescherming%25201981.
pdf%3Fcdp%3Da%26cm_odfile&usg=AOvVaw3OOe320g6HPF4XGumNbnYo

Er zĳn meerdere redenen te benoemen om provinciaal dierenwelzĳnsbeleid op te stellen en uit te
voeren. Enkele voorbeelden:

- Een gezonde provinciale democratie houdt rekening met de belangen van dieren, omdat ze in
onze provincie leven en omdat provinciale beslissingen hun levens in grote mate beïnvloeden
(denk aan infrastructurele projecten, natuur, mobiliteit, landbouw, etc.). Provinciaal beleid heeft
impact op dieren en hun leefomgeving en daar hoort dan provinciale verantwoordelĳkheid voor
hun welzĳn bĳ.

- De wens vanuit de maatschappĳ. Mensen accepteren steeds minder dat dieren niet goed
worden behandeld en willen dat de belangen van dieren ook worden meegenomen bĳ
besluitvorming.

- (Bevorderen van) naleving van wet- en regelgeving, zoals de wettelĳk erkende intrinsieke
waarde van het individuele dier en het recht van dieren om hun natuurlijke gedrag te kunnen
vertonen, zie o.a. Wet dieren, Wet natuurbescherming en Nota Rĳksoverheid en
Dierenbescherming (1981).⁴ ⁵ Een dier is immers geen object zoals een auto, maar een levend
wezen met familieverbanden, gevoel en het vermogen om te lĳden. Elk dier heeft een waarde
voor zichzelf, los van het zo genoemd nut voor de mens (intrinsieke waarde). Ook geldt het
verbod op dierenmishandeling van alle dieren (inclusief wilde dieren) en in dat verband ook de
plicht om alle hulpbehoevende dieren zorg te verlenen (Wet dieren, artikel 2.1).

- ‘Do no harm principe’ – het internationaal ontstane principe dat uitgaat van het vermĳden van
aanrichten van (verdere) schade als gevolg van bepaald handelen. Dit principe past de
provincie bĳvoorbeeld toe binnen de ROM, als het gaat om klimaat en biodiversiteit. Door ‘do
no harm’ als uitgangspunt te nemen in het geval van dieren, stelt de provincie zich binnen haar
mogelĳkheden minimaal als doel om dierenwelzĳn niet (verder) aan te tasten.

- Meer rekening houden met dieren levert vaak ook andere maatschappelĳke voordelen op.
Meer groen, minder aanrĳdingen met dieren, meer compassie, gezondere landbouw, positieve
impact op klimaat en gezondheid van mensen en milieu, etc.

- Dieren maken een essentieel deel uit van de ecosystemen en natuur van de provincie. Het in
stand houden van deze ecosystemen is van groot belang voor niet alleen het dierlĳke maar juist
ook het menselĳke welzĳn.

- De provincie geeft in meerdere beleidsstukken (bĳvoorbeeld de Voedselvisie en provinciaal
inkoopbeleid) aan dierenwelzĳn belangrĳk te vinden.

2. Redenen voor provinciaal dierenwelzijnsbeleid
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De rol van de gedeputeerde Dierenwelzĳn is om zich ervoor sterk te maken dat de belangen van dieren
meer vanzelfsprekend expliciet worden meegenomen in beslissingen en belangenafwegingen van de
provincie, daar waar beslissingen en uitvoering de belangen van dieren raken. De bedoeling is om elke
keer duidelĳk te maken hoe de belangen van dieren zĳn beoordeeld en gewogen.

Ook de RDA noemt in haar zienswĳze ‘Dierenwelzĳn in het Huis van Thorbecke’ de mogelĳkheid voor
provincies om dierenwelzĳn explicieter mee te nemen in besluitvormingsprocessen, bĳvoorbeeld door
het opstellen van een dierenwelzĳnstoets als integraal onderdeel van beleid of door vooraf een
toetsingskader en/of diereffectrapportage op te stellen.

Verschillende dossiers raken belangen van dieren en het is aan de gedeputeerde Dierenwelzĳn om
daar scherp op te blĳven, input te leveren bĳ collega’s (andere gedeputeerden), en met Provinciale
Staten samen te werken om steeds naar verbeteringen te zoeken. Dit gaat over veel dossiers: van
infrastructuur (zoals het voorkomen van aanrĳdingen met wilde dieren) en landbouw (zoals
dierenwelzĳn meenemen in kringlooplandbouw) tot ruimtegebruik (ruimte voor dieren), recreatie (zoals
rekening houden met dieren), natuurbeheer (zoals gezond en ruim leefgebied) en wonen (zoals
natuurinclusief bouwen). Het betekent dus dat dierenwelzĳn integraal en expliciet meegenomen dient
te worden in verschillende beleidsvelden.

- De provincie heeft besloten om dierenwelzĳn mee te nemen in de uitwerking van
kringlooplandbouwbeleid.

- De provincie heeft tĳdens de PS van 11 juli 2022 een motie aangenomen voor de bescherming
van dieren tegen extreem weer.⁶

- De provincie heeft middels het aannemen van een motie op 11 juli 2022 toegezegd om haar
plannen omtrent dierenwelzĳn te concretiseren en met de commissie mee te denken over het
SMART maken van de doelen voor dierenwelzĳn.⁷

⁶ https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/82cfd73c-a2fa-4ef1-8992-ad409213d4cb?
documentId=496ba925-ab60-4c8d-bf12-644b6ad30f4d
⁷ https://noordholland.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/1d67e7d7-2f87-440d-a937-04cb5c1723cb?
documentId=157060bd-a715-4ddc-af53-13bf8348f3f7
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⁹ https://www.parool.nl/cs-b63e5173

Betrek dierenwelzijnsorganisaties actief bij beleid
Dieren zĳn voelende en complexe wezens, waarmee in politiek, bestuur en uitvoering lange tĳd weinig
rekening is gehouden. Dat begint te veranderen, maar er is nog veel kennis- en netwerkachterstand bĳ
overheden. Dierenwelzĳnsorganisaties hebben de expertise, maar hebben zelf vaak te weinig tĳd om
actief de politieke agenda’s van verschillende overheden bĳ te houden (in tegenstelling tot grote
bedrĳven en belangenorganisaties, die geld hebben voor meerdere lobbyisten). Door de
dierenwelzĳnsorganisaties bĳ relevante stukken actief aan te schrĳven en te vragen om input, kan de
provincie voor meer balans zorgen.

Het is voor goed beleid bovendien van belang om het provinciale netwerk te verbreden en daar waar
beleid significant aan het welzĳn van dieren en hun leefomgeving raakt, standaard inbreng te vragen
van dierenwelzĳnsorganisaties. Voorbeelden zĳn Caring Vets, Faunabescherming, Dierenbescherming
en Dier&Recht, maar ook de bĳzondere expertise van een veterinair forensisch arts (de enige in
Nederland) die Noord-Holland⁹ rĳk is. Als beleid raakt aan bĳvoorbeeld landbouwonderwerpen wordt
LTO nu bĳna standaard om inbreng gevraagd. Het is logisch om dit te verbreden naar andere
belanghebbenden. De provincie heeft hier gelukkig al een start mee gemaakt na vragen vanuit de
commissie en moties. Met dit voorstel wordt het echter een standaard werkwĳze voor alle voorstellen
die significant raken aan levens van dieren en hun leefomgeving en die zo makkelĳk overgenomen kan
worden door een volgend college.

Daarom het volgende besluit.

Provinciale Staten besluiten:
3. Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken dierenwelzĳnsorganisaties zoveel mogelĳk actief
te betrekken bĳ provinciaal beleid dat aan de levens van dieren en hun leefomgeving raakt, ook buiten
FBE-vraagstukken.

Wĳ leggen Provinciale Staten de volgende voorstellen en besluiten voor provinciaal
dierenwelzĳnsbeleid voor.

4. Voorstellen en besluiten



11 https://theses.ubn.ru.nl/bitstream/handle/123456789/8140/Bongers%2c_E.M._1.pdf?sequence=1
12 https://www.bnnvara.nl/vroegevogels/artikelen/wakker-dier-verkiest-strippen-tot-eufemisme-van-2021
13 In het op productiegerichte systeem zijn er dieronvriendelijke handelingen zoals het afbranden van hoorns bij
kalveren en geiten, het steeds zwanger moeten maken van koeien om melk te kunnen produceren, het weghalen
van de kalfjes bij de moederkoe, het snel afvoeren van Noord-Hollandse kalfjes (stiertjes) naar kalvermesterijen
om ze vervolgens na enkele maanden te doden, de zeer hoge melkproductie die de melkkoe moet leveren wat
haar eigen gezondheid ondermijnt, de ‘afschrijving’ van de koe binnen enkele jaren, het afbranden van staartjes
bij biggen, het houden van meer dan 40 kippen op een vierkante meter in een stal met meer dan 100.000
kippen, etc.
14https://www.dierenbescherming.nl/melkveehouderij
15 https://noordholland.partijvoordedieren.nl/nieuws/oproep-van-caring-vets-aan-provincie-noord-holland
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Communiceer volledig over hoe dieren worden behandeld en laat goede
voorbeelden zien

Volledig en eerlĳk informeren
Noord-Holland communiceert via allerlei kanalen richting het grote publiek. Hoe en waarover wordt
gecommuniceerd heeft impact op hoe mensen in Noord-Holland doen en denken. Het geeft ook een
signaal af over wat de provincie belangrĳk en waardevol vindt. Met slimme communicatie kan de
provincie de diervriendelĳke samenleving als sociale norm uitdragen, wat volgens onderzoeken naar
gedragsverandering helpt om burgers ethischere keuzes te laten maken. Daarbĳ is het belangrĳk om
naast het benoemen wat goed gaat, ook te benoemen wat niet goed gaat en geen eufemismen te
gebruiken voor hoe er met dieren wordt omgegaan. ¹¹ ¹²

Inzet op transparantie en bewustwording in communicatie is belangrĳk om burgers een geïnformeerde
keuze te laten maken. Dat geldt niet alleen voor het onderwerp veehouderij¹³, maar ook het voor
vermaak met een haak doorboren van vissen (‘sportvisserij’), jacht en beheer. Die transparantie en
eerlijke informatievoorziening is belangrijk juist omdat voor verandering vaak wordt gewezen en
gewacht op de burgers.

De provincie zou de mogelĳkheden om dat te stimuleren kunnen oppakken, bĳvoorbeeld in eigen
communicatie via de gebruikelĳke kanalen en via informatie in de gebouwen van eigen organisatie. De
gedeputeerde heeft al een eerste stap gemaakt, bĳvoorbeeld door rond Dierendag te communiceren,
maar dit kan nog bevestigd, verdiept en versterkt worden, waardoor een nieuw college ook een
duidelĳke basis heeft om op door te bouwen.

Een begin kan worden gemaakt met meer informatie over dieren in de veehouderĳ. Dierenwelzĳn is
immers een belangrĳk onderdeel van de Voedselvisie. Op de website van die Voedselvisie, “Boer en
Business in Balans”, wordt veel informatie gedeeld en worden verschillende initiatieven in de
veehouderĳ genoemd, maar nergens gaat het echt over de belangrijkste belanghebbenden: de
miljoenen dieren die worden gefokt, gebruikt en gedood. Het is in ieder geval niet de bedoeling dat
provinciale websites alleen de informatie van commerciële bedrĳven zelf overnemen. Verschillende
dierenwelzĳnsorganisaties (Caring Vets, Dier&Recht, Dierenbescherming) laten problemen rondom
dierenwelzĳn in de veehouderĳ zien en vragen overheden daar kritischer naar te kĳken.14 15 De
provincie kan hierover in het algemeen transparanter zĳn. Uiteraard blĳft het een leerproces.



Het belangrĳkste is dat nu nergens wordt geschetst wat er met de dieren in de veehouderĳ gebeurt en
waar ook de problemen liggen. Alleen als we transparant communiceren over de manier waarop dieren
worden behandeld, zullen burgers namelĳk ook een goed afgewogen keuze kunnen maken die meer
aansluit bij de diervriendelijke en groene samenleving waar de provincie voor staat. Samen met
dierenwelzĳnsorganisaties kan de provincie de website Boer en Business in Balans aanvullen met
volledige informatie over wat er allemaal met dieren gebeurt in de veehouderĳ.16 Die informatie zou dan
onder bĳvoorbeeld onder het kopje “Kennis” geplaatst kunnen worden, waar nu alleen water, bodem
en biodiversiteit worden besproken.

In het zonnetje
Communiceer via eigen kanalen regelmatig over het belang van dierenwelzĳn en het beter rekening
houden met dieren als inwoners van deze provincie. Zet mensen, bedrĳven en organisaties die dieren
helpen en dierenwelzĳn centraal stellen in het zonnetje (op de website, via eigen tĳdschrift, social
media, via bezoeken van de gedeputeerde en de Commissaris van de Koning). Geef in ieder geval
geen aandacht aan bedrĳven die dierenwelzĳn schaden.

Daarom de volgende besluiten.

Provinciale Staten besluiten:

5. Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken in haar communicatie zo transparant en volledig
mogelĳk te zĳn over de manier waarop er met dieren in de provincie wordt omgegaan, te beginnen met
het met behulp van dierenwelzĳnsorganisaties aanvullen van de website “Boer en Business in Balans”
met informatie over dierenwelzĳn in de veehouderĳ (onder bĳvoorbeeld het kopje “Kennis”).
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16 https://www.wakkerdier.nl/vee-industrie/dieren/



17Onlangs is in de Tweede Kamer een motie aangenomen om kansen voor versterking en bescherming van natuur en
biodiversiteit bij bouw en renovatie te pakken. https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/moties/detail?
id=2021Z17106&did=2021D36777
18 https://www.dierenbescherming.nl/actueel/roep-om-vreedzaam-samenleven-met-wilde-dieren
19 https://www.dierenbescherming.nl/werkzaamheden/dierenbeleid-beinvloeden/wilde-dieren-in-nederland
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Geef duidelijke informatie over soortenbescherming Wet natuurbescherming

De Partĳ voor de Dieren Noord-Holland krĳgt veel meldingen van burgers over inbreuken op de Wet
natuurbescherming (Wnb). Dat gaat over bĳvoorbeeld stroperĳ, zoals het roven van zwanennesten. Het
gaat ook over signaleringen dat bĳ maaien (nesten), baggeren, (ver)bouwwerkzaamheden en
sloopwerkzaamheden geen rekening wordt gehouden met wilde dieren.17

De Omgevingsdienst Noord-Holland Noord (ODNHN) is verantwoordelĳk voor vergunningverlening,
toezicht en handhaving als het gaat om de Wnb. Daar kunnen mensen terecht als ze een inbreuk op de
Wnb signaleren en daar een melding van maken. Maar voor veel burgers is onduidelĳk dat ze daarvoor
bĳ de ODNHN moeten zĳn, als ze al weten dat de OD bestaat. Zelfs wanneer ze dan uiteindelĳk op de
website van de OD komen, is het niet makkelĳk te vinden waar een melding op inbreuk van de Wnb
kan worden gemaakt. De provincie kan helpen om bekendheid te geven aan het feit dat mensen bĳ
stroperĳ en andere Wnb-overtredingen een melding kunnen maken bĳ de OD. Bovendien kan de
provincie de OD de opdracht geven om een prominent zichtbaar meldpunt voor Wnb-overtredingen op
de website te zetten, of op een andere manier goed zichtbaar en vindbaar op de website aan te geven
waar mensen een melding van zo’n overtreding kunnen maken.

Daarom het volgende besluit.

Provinciale Staten besluiten:

7. Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om de ODNHN de opdracht te geven om de
informatie over waar mensen overtredingen van Wet natuurbescherming zoals stroperĳ kunnen melden,
zo snel mogelĳk prominent en begrĳpelĳk op de website te zetten, zodat mensen makkelĳker een
melding kunnen doen. Daarnaast wordt GS verzocht meer bekendheid te geven aan de rol van ODNHN
in bescherming van dieren en natuur onder burgers, zodat mensen weten waar ze terecht kunnen.

Zet actief in op niet-dodelijke middelen en diervriendelijke oplossingen bij mens-
dierconflicten
Bij conflicten tussen mensen en andere dieren hoeven dieren als kwetsbaarste partij niet noodzakelijk
aan het kortste eind te trekken. Pleit voor en investeer actief in slimme, diervriendelĳke (niet-dodelĳke)
oplossingen en preventieve methoden bĳ vermeende overlast van dieren.

Bĳna alle partĳen in de provincie geven aan dat het doden van dieren bĳ vermeende overlast en
schade door dieren alleen ingezet mag worden als er echt geen andere oplossing is. Zoals de
Dierenbescherming stelt: we zouden meer moeten leren leven mét dieren. Daarover heeft de
Dierenbescherming adviezen uitgebracht.18 19 Het hoort in een beschaafd land immers niet om
conflicten op te lossen met kogels en vergassing. Het doden van dieren is een maatregel die niet
alleen levens ontneemt, maar ook diep ingrĳpt in complexe ecosystemen en familieverbanden. De
provincie kan terughoudender zĳn met het instrument vrĳstellingen en in het verlenen van ontheffingen
voor het doden van wilde dieren.



20 https://noord-holland.stateninformatie.nl/document/8362646/1/191122_Bijlage_2_Omgang_wilde_dieren_in_
provincie_01042019
21 Met de schrik vrij Tom Bade | Dagmar Bade Kenniscentrum Natuur en Economie Over verjagen als nieuwe
economische drager binnen dierenwelzijn en natuurbeheer, mei 2021 1 (https://noord-holland.stateninformatie.nl/
document/10694604/1#search=%22das%22)
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In plaats daarvan kan de provincie veel meer inzetten in het zoeken naar diervriendelĳke oplossingen,
zoals landinrichting (extensiveren landbouw), ruimtelĳke inrichting (verjaging gecombineerd met
voedsel- en rustgebieden) gecombineerd met technologische innovatie (niet-dodelĳke methoden). 20 21

Daarom het volgende besluit.

Provinciale Staten besluiten:

8. Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken zich in alle relevante gremia uit te spreken voor
meer investeringen in onderzoek naar en gebruik van preventie en andere niet-dodelĳke middelen bĳ
vermeende overlast van dieren. Daarnaast ook in eigen beleid zoveel mogelĳk de nadruk te leggen op
diervriendelĳke oplossingen, zoals landinrichting, ruimtelĳke inrichting en innovatie, en deze te
stimuleren.
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Beëindig sponsoring evenementen waarin dieren worden gebruikt voor vermaak
Hoewel in het huidige sponsorbeleid dierenwelzĳn als een van de afwegingspunten is opgenomen,
baseert de provincie haar oordeel over dierenwelzĳn op dit moment voornamelĳk op de beweringen
van de organisatie van de (commerciële) evenementen zelf en de door die organisatie betaalde
mensen. Er mist een onafhankelĳke beoordeling. Maar de provincie kan dit alles vermĳden door
simpelweg te stoppen met sponsoren van evenementen die voornamelĳk draaien om het gebruik van
dieren. Er is immers geen enkele noodzaak om zulke evenementen in de toekomst te blĳven
sponsoren en er zĳn voldoende interessante alternatieve evenementen die binnen de provinciale
kaders passen.

Het afbouwen van sponsoring voor evenementen waarbĳ dierenwelzĳn mogelĳk in het geding is, is een
van de makkelĳkste en goedkoopste stappen die de provincie voor dieren kan nemen. Daarmee geeft
de provincie een signaal af en laat ze zien dat ze dierenwelzĳn serieus neemt.

Op dit moment sponsort de provincie twee evenementen waar het gebruik van dieren centraal staat.
Gedeputeerde Staten zeggen sponsoring te willen gebruiken als communicatiemiddel, o.a. vanuit de
strategie om eigen reputatie en imago te willen verbeteren. De strategie geeft invulling aan het college
dat een eigentĳds bestuur wil zĳn. Evenementen zoals Landbouwshow Opmeer, met o.a. dikbilkoeien
en melkkoeien die een ongekend hoge productie moeten leveren, passen daar niet bĳ.
Eerder hebben o.a. Caring Vets en Dier&Recht aan GS en PS duidelĳk uitgelegd waarom het
sponsoren van zulke evenementen niet meer van deze tĳd is. 25Arjen Lubach maakte er ook een
veelzeggende uitzending over.26

Als provincie kunnen we zulke evenementen niet verbieden. Maar in 2022 is het wel tĳd om prioriteiten
te verschuiven en meer aan te laten sluiten op de waarden waar we als provincie voor staan en
maatschappelĳke ontwikkelingen.

Daarom het volgende besluit.

Provinciale Staten besluiten:

10. Om bĳ het aflopen van contractperioden geen evenementen meer te willen sponsoren waarbĳ het
gebruik van dieren centraal staat, zoals Jumping Amsterdam

“Met een bit rĳden is zo genormaliseerd
dat pĳnsignalen door het gebruik van een
bit vaak niet worden opgepikt.” Jumping
Amsterdam Bron: Dier&Recht

25 https://noordholland.partijvoordedieren.nl/nieuws/oproep-van-caring-vets-aan-provincie-noord-holland
26 https://www.youtube.com/watch?v=DveU0yyvy3I



27 https://www.transitieproefdiervrijeinnovatie.nl/
28http://www.regmedxb.com/
29https://noordbrabant.bestuurlijkeinformatie.nl/Agenda/Index/256c4e5a-b519-4736-864c-697063386976
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Noord-Hollandse innovatiekracht voor minder dierproeven

In Nederland worden jaarlĳks rond de 500.000 dieren gebruikt in wetenschappelĳk onderzoek en
wettelĳk voorgeschreven tests. Daarnaast zĳn er ook nog eens zo’n 400.000 dieren die niet in een test
terecht komen, maar wel gedood worden. De dieren ondergaan vaak gruwelĳke ingrepen.

Nederland heeft uitgesproken voorop te willen lopen in het terugdringen van het gebruik van
proefdieren. De Rĳksoverheid investeert minimaal € 1 miljoen per jaar in de Transitie Proefdiervrĳe
Innovatie (TPI).27 Het Rĳk heeft ook aangegeven blĳ te zĳn dat provincies zoals Noord-Brabant in hun
economisch beleid hebben opgeschreven hun innovatiekracht te willen verbinden om het aantal
dierproeven te verminderen en uiteindelĳk overbodig te maken.

Noord-Brabant volgt de TPI en richt zich op technologische ontwikkelingen die kunnen leiden tot een
vermindering van het aantal dierproeven. Ze zĳn daarom onder andere onderdeel van het RegMedXB-
programma en stimuleren de ontwikkeling van technologieën om biomaterialen te ontwikkelen. Bĳ
RegMedXB werken ze samen met andere provincies, kennisinstellingen en de ministeries op het
gebied van regeneratieve geneeskunde.28 Regeneratieve geneeskunde richt zich op het herstellen van
schade aan cellen, weefsels en organen. Deze materialen worden zo ontworpen om ziekten
nauwkeuriger en meer patiënt-specifiek te diagnosticeren en daarvoor behandelingen te ontwikkelen.
Hiermee zal de noodzaak voor dierproeven vervallen.

Rekening houdende met de beperkte mogelĳkheden die een provincie op dit vlak heeft, heeft provincie
Noord-Brabant met brede steun van Provinciale Staten een plan van aanpak om dierproeven te
verminderen opgesteld.29 Noord-Holland zou met haar innovatiekracht daaraan kunnen bĳdragen.
Eerder heeft de gedeputeerde Dierenwelzĳn aangegeven dat ze zich binnen ROM gaat inzetten tegen
investeringen in dierproeven en dat ze dit onderwerp belangrĳk vindt.

Daarom het volgende besluit.

Provinciale Staten besluiten:
11. Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om in gesprek te gaan met Noord-Brabant, met
het doel te onderzoeken of en op welke manier ook Noord-Holland zou kunnen bĳdragen aan
vermindering van dierproeven, en over de bevindingen aan de Provinciale Staten te rapporteren.

Tot slot

Zoals de Franse dichter Alphonse de Lamartine schreef: “We hebben niet twee harten, één voor
mensen en één voor dieren. We hebben één hart, of we hebben geen hart.” De meeste mensen vinden
waarden als mededogen en rechtvaardigheid belangrĳk, maar hebben jarenlang geleerd om weg te
kĳken van het leed dat miljoenen dieren elk jaar in verschillende vormen wordt aangedaan. Gelukkig is
het tĳ nu aan het keren en stellen steeds meer burgers vraagtekens bĳ de manier waarop met dieren
wordt omgegaan. Het is aan ons als volksvertegenwoordigers en eigentĳdse bestuurders om die
ontwikkeling niet alleen te volgen, maar ook om het goede voorbeeld te laten zien.

Wĳ hopen dat we met dit stuk samen met veel partĳen daarin een volgende stap kunnen zetten. Een
kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor de dieren.





Uw contactpersoon
S. Neeskens/J.Faber
AD/STG

Doorkiesnummer +31235145282
neeskenss@noord-holland.nl
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Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 06-03-2023
Commissie NLG  
Datum commissievergadering 16-01-2023

Onderwerp:    initiatiefvoorstel “Een kleine stap voor de
provincie, een wereld van verschil voor de dieren” en Motie 154-2022 

Provinciale ambities dierenwelzijn.

De commissie NLG adviseert:

Motie M154-2022 ‘Provinciale ambities dierenwelzijn concreter maken’ als afgedaan te beschouwen.

Verder heeft de commissie het initiatiefvoorstel dierenwelzijn ‘een kleine stap voor de provincie, een 
wereld van verschil voor de dieren’ besproken. Naar aanleiding van die bespreking zullen indiener 
Statenlid Kostiç (PvdD) en de fractie van de PvdD bepalen hoe het initiatiefvoorstel doorgeleid wordt naar 
PS.

Uittreksel van het concept-verslag NLG 16-01-2023: 

10.a Initiatiefvoorstel PvdD "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van 
verschil voor de dieren”

In het kader van het initiatiefvoorstel “Een kleine stap voor de provincie een wereld van 
verschil voor de dieren” hebben Gedeputeerde Staten een advies opgesteld waarin wordt 
toegelicht welke plek dierenwelzijn heeft in het beleid van de provincie Noord-Holland. De 
voorgestelde suggesties uit het initiatiefvoorstel zijn hierbij als uitgangspunt genomen. 
Gedeputeerde Staten geven hiermee tevens invulling aan motie 154-2022.

De voorzitter geeft aan dat het voorliggende initiatiefvoorstel wordt besproken alvorens het 
eventueel voor besluitvorming wordt doorgeleid. 
De commissie NLG wordt tevens gevraagd of motie 154-2022 als afgedaan kan worden 
beschouwd.
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Eerste termijn

Statenlid Kostiç (PvdD) licht toe dat dit voorstel eigenlijk een samenvatting is van hetgeen tot 
nu toe is besproken. Het voorliggend voorstel is een behoorlijk ‘afgeklede’ versie van eerdere 
uitgebreidere versies. Afgekleed in termen van wat is haalbaar en betaalbaar en nog te doen 
alvorens een nieuw College wordt aangesteld. Het statenlid vindt de reactie van GS enigszins 
teleurstellend en wijt dit aan gebrek aan capaciteit op het gebied van dierenwelzijn. Voorts 
merkt het statenlid op dat de argumenten die worden gebruikt om het voorstel af te wijzen, 
juist worden ondervangen in het voorstel. Het statenlid zegt bereid te zijn om voorstellen aan 
te passen om steun van collega’s te verwerven, richting PS.

De heer Van Tiggelen (PVV) heeft waardering voor het werk van de PvdD, maar veel punten uit 
de notitie zijn staand beleid of vallen niet onder de Provincie. De PVV gaat dus niet mee met 
het voorstel van de PvdD en beschouwt motie 154-2022 als afgedaan.

Mevrouw Alberts (SP) leest louter interessante suggesties in het voorstel en is teleurgesteld in 
de reactie van GS. Zij kan zich voorstellen dat deze nota onderdeel wordt van coalitie-
onderhandelingen nadat PS gekozen is in een nieuwe samenstelling. 

Mevrouw Kapitein (D66) spreekt haar waardering uit voor de inzet van de PvdD op het gebied 
van dierenwelzijn. Zij somt een paar zaken betreffende dierenwelzijn op, om te illustreren 
hoe constructief de provincie bezig is binnen haar mogelijkheden. Haar constatering is dat 
dierenwelzijn een integraal onderdeel is geworden van staand beleid en structureel op de 
agenda staat. De voorstellen van de PvdD komen deels overeen met staand beleid. Evenals GS 
vindt zij moties daarover overbodig. Voorstellen die gaan over bevoegdheden van andere 
overheden vinden geen steun bij D66. Eén uitzondering betreft de sponsoring van Jumping 
Amsterdam en de Landbouwshow in Opmeer. D66 beschouwt de motie als afgedaan. 

Statenlid Kostiç (PvdD) vraagt wat bedoeld werd met ‘voorstellen die gaan over 
ander bevoegd gezag’.

Mevrouw Kapitein (D66) antwoordt dat zij het Rijk en gemeenten bedoelde.

Statenlid Kostiç (PvdD) licht toe dat zij juist de rol van de provincie als 
tussenbestuurslaag heeft beschreven en vraagt aan D66 of er de afgelopen 
tien jaar meer of minder dieren zijn gedood. 



3 | 5  | Advies aan PS

Mevrouw Kapitein (D66) antwoordt dat zij die cijfers niet paraat heeft.

Statenlid Kostiç zegt dat zij wél wil beschikken over deze cijfers om het 
behalen van gestelde doelen binnen dierenwelzijn te kunnen beoordelen.

Mevrouw Kapitein (D66) antwoordt dat cijfers altijd in hun context moeten worden bekeken.

Statenlid Bwefar (GL) spreekt ook waardering uit voor de PvdD en pleit voor het kort 
beleidsdocument Portefeuille Dierenwelzijn waar in het voorstel om

 wordt gevraagd. Het statenlid breekt ook een lans voor het gevraagde
           overzicht van hetgeen is gedaan om dierenwelzijn te bevorderen. Tot slot 

pleit het statenlid voor het veel breder smart maken van het beleid. Breder 
dan de Brede Basismonitor. 

Mevrouw Jellema (PvdA) vraagt of het statenlid Bwefar (GL) pleit voor het 
schrijven van een overzichtsnota.

Statenlid Bwefar (GL) antwoordt bevestigend op deze vraag.

De heer De Wit (VVD) sluit zich aan bij de reactie van het College op dit 
 voorstel. 

Mevrouw Hoogendoorn (ChristenUnie) ziet in het voorstel een combinatie van zinnige punten 
én staand beleid. Belangrijk vindt zij: meer aandacht voor de behandeling van dieren 
waaronder sportvissen, een meldpunt, smart rapporteren en minder dierproeven voor 
cosmetica. De ChristenUnie heeft geen moeite met de Landbouwshow en is geen voorstander 
van Jumping Amsterdam.

Statenlid Kostíc (PvdD) vraagt of de ChristenUnie bekend is met het initiatief 
van de provincie Noord-Brabant om in te zetten op alternatieven voor 
dierproeven en die ontwikkeling zou steunen.

Mevrouw Hoogendoorn (ChristenUnie) antwoordt bevestigend op deze vraag.

Mevrouw Jellema (PvdA) constateert dat PvdD in het voorstel zegt het 
          minimale te vragen van de provincie maar zij verwacht dat inwilliging van het

voorstel leidt tot heel veel beleid en uitvoering. In tegenstelling tot het 
College ziet zij evenals PvdD en GroenLinks wel nut in een nota dierenwelzijn. 

  Tot slot pleit zij ervoor dat PvdD en de PvdA dit voorstel meenemen in de
volgende coalitie-onderhandelingen. 
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De heer Dijk (CDA) ziet veel punten uit dit voorstel terugkomen in lopend 
beleid. Daarom gaat het CDA mee met de reactie van GS en beschouwt de 
motie als afgedaan. 

Gedeputeerde Zaal bedankt de PvdD voor het initiatiefvoorstel. Zij herkent zich niet in de 
uitspraak van PvdD dat het voorstel wordt afgewezen. Zij beschouwt het voorstel als 
ondersteuning van het staand beleid. De gedeputeerde geeft vervolgens een opsomming van 
ontwikkelingen op het gebied van dierenwelzijn binnen de provincie. Zij is geen voorstander 
van het maken van een integraal beleidsdocument.   

Statenlid Kostiç (PvdD) vraagt om het concreter maken van beleid en 

geeft als voorbeelden: niet-dodelijke middelen en soortenbescherming.

Gedeputeerde Zaal vraagt aan statenlid Kostiç (PvdD) hoe het door PvdD voorgestane beleid 
eruit zou zien. 
Zij somt een aantal argumenten op om geen nota dierenwelzijn te produceren. Het zit in veel 
beleidsonderwerpen en zou per beleidsonderwerp een integrale afweging vergen. Qua timing 
kan dit beter in een volgende bestuursperiode moeten gebeuren. 

Mevrouw Jellema (PvdA) vraagt of de nota niet gezien kan worden als een 
belijdenis van hoe belangrijk het is dat dierenwelzijn in de provincie écht een 
status krijgt.

Gedeputeerde Staal antwoordt dat dit een symbool zou zijn en niks toevoegt. 
Tevens wijst zij erop dat een meldpunt geld kost en zij ziet geen voorstel dat daarin voorziet. 

Statenlid Kostiç (PvdD) zegt dat er in het verleden voorgesteld is om 1 
fte boost te doen voor dierenwelzijn. De gedeputeerde vond dat toen 
niet nodig terwijl ze nu zegt dat er te weinig capaciteit is.

Gedeputeerde Zaal zegt dat het meldpunt een nieuw initiatief is en daar moeten dus nieuwe 
middelen bij. 
Ten aanzien van evenementensponsoring zegt de gedeputeerde dat GS ervoor kiest om tot 
aan 2023, de lopende sponsorcontracten met Jumping en de Landbouwshow niet juridisch te 
schenden. Daarna volgt een evaluatie waar ook dierenwelzijn aan is toegevoegd. Dan kan PS 
zich hierover uitspreken. 
Over de dierproeven zegt de gedeputeerde dat de investeringsmaatschappij ROM bij 
investeringen in ondernemers, dierenwelzijn als criterium meeneemt.  
Tot slot zegt zij dat smart formuleren erg afhankelijk is van het beleidsdossier. Als het 
bijvoorbeeld gaat om aanrijdingen met dieren, dan zijn de data niet voorhanden. 
De gedeputeerde staat ook stil bij de warme overdracht van dit dossier. 
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Zij is van plan om een bijeenkomst organiseren met wethouders dierenwelzijn om op te halen 
waar zij nog behoefte aan hebben in de ondersteuning. Schuilstallen en structurele 
financiering van de opvang van wilde dieren worden dan ook geagendeerd. Er staan ook 
gesprekken met LNV en IPO gepland. De gedeputeerde spreekt de hoop uit dat dit alles in 
combinatie met het initiatiefvoorstel een mooie basis vormt voor een nieuw college.
Reagerend op de vraag van o.a. GroenLinks belooft de gedeputeerde een leeswijzer te 
produceren waarmee bestaande rapportages makkelijk te vinden zijn. 

Tweede termijn

Alvorens het woord te geven aan statenlid Kostiç (PvdD) vraagt de voorzitter aan het statenlid 
om aan te geven hoe het verder wil met het initiatiefvoorstel en of de motie is afgedaan.

Statenlid Kostiç (PvdD) zegt dat de motie niet is afgedaan. 
Het statenlid meldt dat voorstel 3, betreffende dierenwelzijnsorganisaties, wordt ingetrokken. 
Vanwege de relatie met sponsoring en evenementen wordt het resterende voorstel in de 
commissie EFB ingebracht en doorgetrokken naar PS. 

De voorzitter concludeert dat bekeken wordt of het voorstel behandeld kan worden in de PS-
vergadering van 6 februari.     

De voorzitter inventariseert bij de fracties of de motie is afgedaan. Resultaat:

De heer Van Tiggelen (PVV): afgedaan.

Mevrouw Alberts (SP): niet afgedaan

Mevrouw Kapitein (D66): wel afgedaan

Statenlid Bwefar (GL): niet afgedaan

De heer De Wit (VVD): afgedaan

Mevrouw Hoogendoorn (ChristenUnie): niet afgedaan

Mevrouw Jellema (PvdA): afgedaan

De heer Dijk (CDA): afgedaan

Op basis van deze gewogen peiling concludeert de voorzitter dat een grote meerderheid de 
motie als afgedaan beschouwt. Op deze wijze wordt de motie naar het presidium doorgeleid. 
Statenlid Kostiç (PvdD) en de fractie van de PvdD zullen bepalen hoe het initiatiefvoorstel 
doorgeleid wordt naar PS. 



2023  16A 

1 

Ontwerpbesluit Initiatiefvoorstel "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van 
verschil voor de dieren” 

Nr. 16A-2023 

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

Gezien het initiatiefvoorstel "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor de 
dieren” van de Statenfractie PvdD; 

Besluiten geamendeerd (A8-2023): 

• Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken dierenwelzijnsorganisaties zoveel
mogelijk actief te betrekken bij provinciaal beleid dat aan de levens van dieren en hun
leefomgeving raakt, ook buiten FBE-vraagstukken;

• Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om in lijn met de Voedselvisie
aandacht te besteden aan dierenwelzijn op de website van de provincie, met name
Boer en Business in Balans.

Amendement A8-2023 (bijgevoegd) is aangenomen en wordt bij dit besluit betrokken. 

Haarlem, 6 maart 2023 

Provinciale Staten voornoemd, 

voorzitter, 

 statengriffier, 



� Partij voor 
t..,,ldeDieren 

Stotenftac1ie Noord·Holland 

Amendement Aandacht voor dierenwelzijn in lijn met Voedselvisie 

1 AANGENOMEN 1 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023, ter behandeling van 

het initiatiefvoorstel 'Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor de dieren'; 

besluiten om het ontwerpbesluit 16A als volgt te wijzigen: 

• Het tweede punt, zijnde: "Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken in haar

communicatie zo transparant en volledig mogelijk te zijn over de manier waarop er met

dieren in de provincie wordt omgegaan, te beginnen met het met behulp van

dierenwelzijnsorganisaties aanvullen van de website "Boer en Business in Balans" met

informatie over dierenwelzijn in de veehouderij (onder bijvoorbeeld het kopje "Kennis")";

te vervangen door:

"Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om in lijn met de Voedselvisie aandacht

te besteden aan dierenwelzijn op de website van provincie, met name Boer en Business in

Balans."

Toelichting 

Dierenwelzijn is een belangrijk onderdeel van de Voedselvisie en PS heeft bepaald dat we daarover 

transparant communiceren. 

lnes Kastie 

Partij voor de Dieren 

Bijlage, pagina 1 van 1 
aangenomen amendement te
betrekken bij PS-besluit nr. 16A-2023.
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Ontwerpbesluit Initiatiefvoorstel "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van 
verschil voor de dieren” 

Nr. 16B-2023 

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

Gezien het initiatiefvoorstel "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor de 
dieren” van de Statenfractie PvdD; 

Besluiten geamendeerd (A7-2023): 

• Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om de ODNHN de opdracht te geven
om de informatie over waar mensen overtredingen van Wet natuurbescherming (zoals
stroperij) kunnen melden, zo snel mogelijk prominent en begrijpelijk op de website te
zetten, zodat mensen makkelijker een melding kunnen doen.

Amendement A7-2023 (bijgevoegd) is aangenomen en wordt bij dit besluit betrokken. 

Haarlem, 6 maart 2023 

Provinciale Staten voornoemd, 

voorzitter, 

statengriffier, 



0 Partij voor 
de Dieren 
Stetenfrectie Noord-Holland 
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Amendement Informatie op website OD NHN m.b.t. natuur - en soortenbescherming 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023, ter behandeling van 

het initiatiefvoorstel 'Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor de dieren'; 

besluiten om het ontwerpbesluit 16B als volgt te wijzigen: 

• De tekst: "Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om de ODNHN de opdracht te

geven om de informatie over waar mensen overtredingen van Wet natuurbescherming (zoals

stroperij) kunnen melden, zo snel mogelijk prominent en begrijpelijk op de website te zetten,

zodat mensen makkelijker een melding kunnen doen. Daarnaast wordt GS verzocht meer

bekendheid te geven aan de rol van ODNHN in bescherming van dieren en natuur onder

burgers, zodat mensen weten waar ze terecht kunnen";

te vervangen door:

"Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om de ODNHN de opdracht te geven om

de informatie over waar mensen overtredingen van Wet natuurbescherming (zoals stroperij)

kunnen melden, zo snel mogelijk prominent en begrijpelijk op de website te zetten, zodat

mensen makkelijker een melding kunnen doen.

Toelichting 

De laatste zin uit het ontwerpbesluit 16B is geschrapt, omdat we ervan uitgaan dat GS aandacht zal 

besteden aan het informeren van burgers over de rol van de OD NHN, aangezien veel burgers daar 

nog te weinig mee bekend zijn. 

lnes Kastie 

Partij voor de Dieren 

Bijlage, pagina 1 van 1
aangenomen amendement te 
betrekken bij PS-besluit nr. 16B-2023.



 

2023  16C 

 

1 

Ontwerpbesluit Initiatiefvoorstel "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van 
verschil voor de dieren” 

 

Nr. 16C-2023 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

 

Gezien het initiatiefvoorstel "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor de 
dieren” van de Statenfractie PvdD; 

 

besluiten:  

• Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken zich in alle relevante gremia uit te 
spreken voor meer investeringen in onderzoek naar en gebruik van preventie en andere 
niet-dodelijke middelen bij vermeende overlast van dieren. Daarnaast ook in eigen 
beleid zoveel mogelijk de nadruk te leggen op diervriendelijke oplossingen, zoals 
landinrichting, ruimtelijke inrichting en innovatie, en deze te stimuleren. 

 

Haarlem, 6 maart 2023 

 

Provinciale Staten voornoemd, 

 

                                                                   voorzitter, 

 

 

                                                                   statengriffier, 
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Ontwerpbesluit Initiatiefvoorstel "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van 
verschil voor de dieren” 

 

Nr. 16D-2023 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

 

Gezien het initiatiefvoorstel "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor de 
dieren” van de Statenfractie PvdD; 

 

besluiten:  

• om na het aflopen van contractperioden geen evenementen meer te willen sponsoren 
waarbij het gebruik van dieren centraal staat, zoals Jumping Amsterdam; 

 

Haarlem, 6 maart 2023 

 

Provinciale Staten voornoemd, 

 

                                                                   voorzitter, 

 

 

                                                                   statengriffier, 
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Ontwerpbesluit Initiatiefvoorstel "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van 
verschil voor de dieren” 

 

Nr. 16E-2023 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

 

Gezien het initiatiefvoorstel "Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor de 
dieren” van de Statenfractie PvdD; 

 

besluiten:  

• Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om in gesprek te gaan met Noord-
Brabant, met het doel te onderzoeken of en op welke manier ook Noord-Holland zou 
kunnen bijdragen aan vermindering van dierproeven, en over de bevindingen aan de 
Provinciale Staten te rapporteren. 

 

Haarlem, 6 maart 2023 

 

Provinciale Staten voornoemd, 

 

                                                                   voorzitter, 

 

 

                                                                   statengriffier, 

 

 

 



AANGENOMEN Åvl
Partij voor
de Dieren
Stâtonlrâct¡6 Noord.Hollûnd

Amendement lnformatie op website OD NHN m.b.t. natuur - en soortenbescherming

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023, ter behandeling van

het initiatiefvoorstel 'Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor de dieren';

besluiten om het ontwerpbesluit 1-68 als volgt te wijzigen

De tekst: "Het college van Gedeputeerde Stoten te verzoeken om de ODNHN de opdrocht te
geven om de informatie over waar mensen overtredingen van Wet notuurbescherming (zoals

stroperij) kunnen melden, zo snel mogelijk prominent en begrijpelijk op de website te zetten,

zodat mensen mokkelijker een melding kunnen doen. Daarnaost wordt GS verzocht meer

bekendheid te geven aan de rol von ODNHN in bescherming van dieren en natuur onder

burgers, zodot mensen weten woar ze terecht kunnen";

te vervangen door:

"Het college von Gedeputeerde Staten te verzoeken om de ODNHN de opdracht te geven om

de informatie over wqar mensen overtredingen van Wet natuurbescherming (zoals stroperij)

kunnen melden, zo snel mogelijk prominent en begrijpelijk op de website te zetten, zodat

mensen makkelijker een melding kunnen doen.

Toelichting
De laatste zin uit het ontwerpbesluit 168 is geschrapt, omdat we ervan uitgaan dat GS aandacht zal

besteden aan het informeren van burgers over de rol van de OD NHN, aangezien veel burgers daar

nog te weinig mee bekend zijn.

lnes Kostic
Partij voor de Dieren
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AANGENOMENStûtonlrâct¡ê N@rd-Holland

Amendement Aandacht voor dierenwelzijn in lijn met Voedselvisie

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 6 maart 2023, ïer behandeling van

het initiatiefvoorstel 'Een kleine stap voor de provincie, een wereld van verschil voor de dieren';

besluiten om het ontwerpbesluit L6A als volgt te wijzigen:
o Het tweede punt, zijnde: "Het college van Gedeputeerde Stoten te verzoeken in haar

communicatie zo transporqnt en volledig mogelijk te zijn over de monier woarop er met
dieren in de provincie wordt omgegaan, te beginnen met het met behulp van

dierenwelzijnsorganisaties aonvullen von de website "Boer en Business in Balons" met
informatie over dierenwelzijn in de veehouderij (onder bijvoorbeeld het kopje "Kennis"l";

te vervangen door:

"Het college van Gedeputeerde Staten te verzoeken om in liin met de Voedselvisie aondocht

te besteden aan dierenwelzijn op de website van provincie, met name Boer en Business in

Balons."

Toelichting
Dierenwelzijn is een belangrijk onderdeel van de Voedselvisie en PS heeft bepaald dat we daarover

transpara nt comm uniceren.

lnes Kostic
Partij voor de Dieren



 

Mondelinge vragen voor het Vragenuur PS 6 maart 2023 

 
 
Fractie JA21 inzake protest op 24 februari 2023 van activisten Extinction Rebellion aan 
achterzijde van Provinciehuis 
  
Op 24 februari 2023 vond er een protest van activisten van Extinction Rebellion plaats aan de 
achterzijde van het Provinciehuis. Daarbij is / zijn er met behulp van verf en / of graffiti leuzen 
aangebracht op de beglazing van het Provinciehuis.  

De fractie van JA21 stelt de volgende mondelinge vragen: 

1. Zijn er door de politie aanhoudingen verricht? Zo ja, ter zake welk strafbaar feit? 
2. Is er door de Provincie aangifte gedaan? Zo ja, van welk strafbaar feit? 
3. Hoeveel bedraagt het schadebedrag en / of de schoonmaakkosten? 
4. Heeft de Provincie zich als benadeelde gevoegd in het strafproces zodat de geleden 

schade verhaald kan worden op de dader(s)? Zo nee, waarom niet? 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Namens de fractie van de JA21,   
Daniël van den Berg  
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